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Wij verzorgen uw familie-, gemeente-, club- of 
verenigingswapen of -embleem. 

* Gegoten of geslagen penningen 
* Porseleinen of keramische borden 
* Tegeltableaus 
* Glas-in-Jood medaillons 
* Bronzen deuropeners 
* Glasgravures 
* Tinnen borden 0 36 cm 
* Bronzen plaquettes 
* Handgeschilderd op hout 

Restauratie van antieke bronzen en tinnen voorwerpen 

Haagsemarkt 22, Postbus 9520, 4801 LM Breda, tel.: 076 - 132153 

H e:t. iA.e/putl:t VOOJI. pol.i.:t.i..ek 

In. pke.iJfo Den Ham; : 

ft~aMe keuken in. ~~~ 

fin. de .6ücl.e .in:Wt.i.euA.. • 

tllaandag. :t/m V llij/m; : 1.uru:Jr. & 

Zat alleen di.n.eA. 

Kwaliteitswijnen 
uit Spanje. 

Voor liefhebbers van eerlijke Spaanse wijnen 
is er nu goed nieuws. 

De Amigos de los Vinos de Espafi.a is name
lijk een feit. 

Een club met al<; doel de mooie wijnen uit 
de beste Spaanse wijnstreken voor u te ontdekken, 
te selecteren en u thuis te bezorgen. Pure Spaanse 
noblesse, maar dan wel voor een vriendenprijs. 

Nadere documentatie over de wijnselectie 
van de Amigos verkrijgt u vrijblijvend via onder
staande coupon of via 05470-715 65.* 

De Amigos de los AMIGOSdelosvinos 
Vinos de Espafi.a. Voor 
wie gewend is met volle 
teugen te genieten. 

*op werkdagen van 09.00-15.30 uur 
~,------------------l 

IN~m ~~ 

IM~ I 
I Tel.nr. I 
1 Beroep 1 

I Stuur deze bon in een gefrankeerde envelop naar: I 
L Amigos de los Vinos de Espaf\a~ostbus 35, 747~ ~GOOR J 

Vrijheid en 
Democratie 

veertiendaagse uitgave 
van de Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie 

Nummer 1332 
21 januari 1986 

Hoofdredacteur: 
Reny Dijkman 

Algemeen redacteur: 
Victor Hafkamp 

Parlementair 
redacteur: 
Miehiel Krom 

Buitenland redacteur: 
drs. Jan van de Ven 

Vormgeving: 
Siem Willeros 

Redactie- en 
abonnementenadres: 
Petra Beijersbergen, 
VVD, Postbus 30836, 
2500 GV 's-Gravenhage 
Tel.: 070-614121 toest. 17 
Telex 33564 

Druk: 
Ten Brink Meppel b.v. 

Stichtingsbestuur: 
Drs. H. B. Eenhoorn 
W. J. A. v.d. Berg 
Mr. J. de Monchy 

Redactieraad: 
Drs. H. B. Eenhoorn, vz. 
W. J. A. v.d. Berg, secr. 
H. F. Heijmans 
H. A. M. Hoefnagels 
Drs. Th. H. Joekes 
J. van Lier 
Ir. D. Tuijnman 

Advertentie-exploitatie 
Bureau Van Vliet b.v. 
Postbus 20, 
2040 AA Zandvoort 
Tel.: 02507- 14745 

Brieven voor het 
4 februari -nummer 
moeten uiterlijk 
24 januari binnen zijn. 

Ed Nijpels en Nee/ie Smit
Kroes 
nummer één en nummer 
twee op de kandidatenlijst 
(foto: Theo Meijer) 

- Neelie Smit-Kroes 

- Interview met 
CdK van Gelder
land, Matty de 
Bruijne 

- Een jaar inzet voor 
Europa 

- Koosjes column 

- Beschrijvingsbrief 
39ste Algemene 
Ledenvergadering, 
Almelo 18 en 19 
apri11986 

- Discrimineren 
straks echt wette
lijk verboden 



De as waa·r·het v(!rkiezingswiel 

·om draait ... DOCUMENTATIECENTRUM 
NEDERlANDSE POLITIEK!: 

." PARTlJEN 

Er is geen tijd voor bespiegelingen, verwijten of euforie . .. De VVD den
dert 1986 in met maar liefst twee congressen binnen één maand. Als u dit blad 
ontvangt zijn de ruim vierhonderd wijzigingsvoorstellen op het ontwerp-ver
kiezingsprogramma tijdens het congres te Almelo behandeld en staat de VVD 
aan de vooravond van het congres dat de definitieve volgotde van de kandida
tenlijst voor de Tweede Kamer geiamenlijk zal vaststellen. 

Het vele werk dat deze twee congressen met zi,ch mee brengt, kan men in
tern hetbest beschouwen als een oefening in "het warm draaien" binnen het 
partij gebeuren, waarvan de campagneresultaten op 19 maart en 21 mei kun
nen worden vastgesteld. 
Als iedere liberaal er de komende periode vanuit zou gaan dat bij al het werk 
in de verkiezingstijden hij/zij nergens "te goed" vooris, ontstaan prachtige 
samenwerkingsverbanden gebaseerd op de instelling van gelijkgezindheid. 
Voor degenen die de opiniepolls volgen als ware het de eigen koortsthermome
ter is het goed er nog eens aan te hè rinneren dat ruim 35 % van de stemgerech
tigde Ned~rlanders nog geen politiek~ keus heeft gemaakt. Ook zou men er 
eens bij moeten stilstaan dat er al zo'n vijftien jaar een stemgerechtigde gene
ratie is, die nimmer te maken heeft gehad met de stemplicht. 

In de Nederlandse democratie krijgt men eenmaal per vier jaar de kans 
lokaal en nationaal zijn politieke voorkeur te belijden. U, de leden, behoort tot 
de groep die zich niet bij vlagen eens in de politiek verdi!!pt, maar gemotiveerd 
het politiek gebeuren volgt. U bent de as, waar straks het verkiezingswiel om 

· gaat draaien. En· soms is het zo razend moeilijk om op concrete vragen van an
deren te antwoorden. Daarom beschouwt het qestuur het primair als zijn 
plicht u zo goed mogelijk in te lichten in de hoop dat u de fakkel door geeft. 
U kunt om te beginnen geïnteresseerde vrienden en kennissen wijzen op de te
levisie-uitzending op 29 januari (Ned. II 19.11-19.21 uur) van de VVD waarin 
veel informatie wordt verstrekt. Naarmate de verkiezingerf naderen en de 
druk zwaarder op de ketel komt te staan, zal zoveel mogelijk informatie wor
den verstrekt om u tot een ware vraagbaàk te maken. Niet eenhandjevol men
sen kan de verkiezingen winnen, wél een eensgezinde partij bestaande uit le
den die de uitdaging aannemen. Een uitdaging, die moet resulteren in eeu 
tweede CDA-VVD-kabinet. 

Op I maart zal in Den Bosch het officiële startsein voor de gemeente
raadscampagnes worden gegeven. De campagne voor de Tweede-Kamerver
kiezingen begint op 3 mei met een grootse bijeenkomst in Amsterdam. Schrijf 
die data in uw agenda en probeer te komen, want de sfeer is' alleen maar ter 
plekke écht op te snuiven. · 
1986 kan een jaar worden waarin "Doen wat nodig is" een extra dimensie 
krijgt. 

21 januari 1986 



Discrimineren 
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straks echt wettelijk verboden 
~ r=-··· • • ! ,~. 

.~!~ ,,Eigenlijk zou je moeten 

~~~~~ ~J;~ltnn"/e~td~:cif::t:e~~n;,:, 

.•.•. 1. ~Ï~~W~W~f~î!e 
ook is, de praktijk leert dat 

· · het niet zo eenvoud(~ ligt. 
... 

Met de bestaande wetgeving is onder
scheid maken tussen bepaalde perso
nen wel degelijk mogelijk. Er is al veel 
geregeld m.b.t. discriminatie, maar de 
bestaande wetten tonen veel hiaten. 
De samenstellers vari het initiatief
voorstel hebben geprobeerd deze "ga
ten in de kaas" te dichten. Liberalen 
zijn tegenstander van elke vorm van 
discriminatie. In het initiatiefwets
voorstel spreekt men in dit verband 
over onderscheid van personèn op 
grond van godsdienst, levensovertui
ging, politieke gezindheid, ras, ge
slacht, sexuele gerichtheid en burger
lijke staat. 

. In juli 1985 kondigde de VVD aan om 
nog datzelfde jaar een initiatief wets
voorstel voor te bereiden. Deze niet al
ledaagse procedure werd gekozen, om
dat het Kabinet er niet in was geslaagd 
om een normaal wetsvoorstel bij de 
Tweede Kamer in te dienen. In het Re
geerakkoord was destijds al afgespro
ken dat het Kabinet een dergelijke wet 
zou voorbereiden. Bovendien nam de 
Tweede Kamer in juni 1984 een motie 
aan van het VVD-Tweede Kamerlid ·· 
Len Rempt waarin bij de regering 
werd aangedrongen op indiening van 
een wetsvoorstel voor de zomer van 
1985. (Deze motie werd gesteund door 
een grote meerderheid in de Kamer' 
van VVD, PvdA, CDA, D'66, PSP, 
CPN, PPR en EVP.) . 
Uitgangspunt voor de VVDbij de 
voorbereiding van een eigen wetsvoor-

. stel is steeds geweest artikel! van de 
in 1983 gewijzigde grondwet. Dit arti
kel zegt: "Allen, die zich in Nederland 
bevinden, worden in gelijke gevallen 

LenRempt 

gelijk behandeld. Discriminatie we
gens godsdienst, levensovertuiging, 
politieke gezindheid, ras, geslacht of 
·op \Velke grond dan ook, is niet toege
staan". 
Oftewel: Gij zult niet discrimineren. 
Waarom dan toch nog zo'n Wet Ge
lijke Behandeling? Simpelweg, vol~· 
gens de VVD, omdat bepaalde vormen 
van discriminatie nog steeds voorko
men. Bovendien is in het verleden ge
bleken dat het voor betrokkenen soms 
heel moeilijk is om te procederen van
wege hun zwakke positie. 
Nu is het maken van wetten niet de 

· meest eenvoudige klus. Dat blijkt ook 
wel bij de ingewikkelde materie rond-. 
om de wetgeving over gelijke behande
ling. Het kabinet is nog steeds niet zo 
ver dat zij een deJ;"gelijke wèt ter be
handeling gereed heeft. 
Ondanks de grote ambtelijke onder
steuning die de diverse ministers krij
gen. Veel mensen geloofden dan ook 
niet dat het een individuele fractie ooit 
zou lukken om een initiatief wetsvoor
stel op het gebied van discriminatie 
voor te bereiden. 
Voor de VVD-Tweede Kamerfractie 
was het een uitdaging. Fractieleider 
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Ed Nijpels zorgde dat drie fractiele
den volledig werden vrij gehouden 
voor de voorbereiding van het initia
tief. Anderen moesten het werk van de 
samenstellers tijdelijk overnemen. Zo 
werkten Len Rempt, Benk Korthals en 
Jan Franssen vrijwel een half jaar aan 
het wetsvoorstel. Ze deden dit zonder 
vaste ondersteuning van een grote staf 
van medewerkers. Men kreeg wel veel 
steun van deskundigen en ambtena
ren. Daarnaast werkte VVD-beleids
medewerkster Astrid Schalvinek in
tensief mee aan het wetsvoorstel. 

Overleg voor indiening 

Vanaf het begin werd gekozen om de 
basiswet zelf uit te werken. Dus zon
der hulp van andere politieke partijen. 
Op 23 december 1985 was het wets
voorstel gereed. De VVD-fractie liet al 
eerder in de Kamer weten een eerste 
proeve van dit initiatief wetsvoorstel 
aan CDA en PvdA te sturen om hier 
gezamenlijk over te discussiëren. 
Voordat het voorstel officieel aan de · 
Tweede Kam.er wordt aangeboden 
kunnen de drie grote partijen nu eerst 
hierover van gedachten~isselen. · 

Jan Franssen 
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Eventuele wijzigingen kunnen dan nog 
worden aangebracht. Bovendien heeft 
de VVD geen enkel bezwaartegen 
mède-ondertekening van dit initiatief 
door de andere twee grote partijen. 
Het voorstel werd uitsluitend om prak
tische redenen alleen naar CDA en 
PvdA gestuurd. Het zou te veel tijd 
vergen om met alle politieke partijen 
om de tafel te gaan zitten. Deze dis
cussie zal bij een parlementaire be
handeling ongetwijfeld plaats hebben. 
Politiek gezien zitten aan een Wet Ge· 
lijke Behandeling nogal wat haken en 
ogen': Vrijwel iedere partij vindt dat 

1 

discriminatie uit den boze is. Maar als 
je dit wettelijk gaat regelen komen een 
aantal gedachtenverschillen naar bo
ven. Zo komen zaken aan de orde als 
vrijheid van onderwijs en godsdienst. 
Een paar voorbeelden. Kan een chris
telijke school een homofiele leraar 
weigeren? En, neem (bijvoorbeeld) 
eens een politieke partij als de VVD., 
Mag een actief lid van de PSP worden 
afgewezen ~ls hij of zij komt sollicite
ren op het secretariaat van de VVD? 
Zo ontstonden bij de discussie in de 
VVD-fractie over het voorstel van 
Rempt, Korthals en Franssen vele vra~ 
gen. Dit toont àan dat de materie inge
wikkeld is. 
Na uitvoerig overleg in de fractie is 
heel nauwkeurig afgebakend wat nu 
wel en niet in dit initiatief-wetsvoorstel 
wordt geregeld. Uiteraard. werd daar
bij steeds gelet op het opvullen van ga-

- ten in de wetgeving. 

De anti-discriminatiewet 

Het wetsvoorstel van de VVD bevat 19 
artikelen met zeer uitgebreide toelich
ting. De samenstellers zijn diep ing~
gaan op de al bestaande wetgeving wat 
betreft de gelijke behandeling van 
mannen en vrouwen. Als het initiatief
voorstel wet wordt kt,mnen dan ook een 
aantal huidige wetten worden inge
trokken. Op strafrechtelijk gebied zijn 
al enige zaken geregeld. Bovendien 
heeft dè Regering toegezegd aanvul" 
Jingen op dit terrein verder uit te wer
ken. De VVD heeft zich daarom riiet 

Benk Korthals 

direct beziggehouden met strafrech
telijke discriminatiever boden. Wel 
hebben de samenstellers de grondwet~ 
telijke aspecten grondig bekeken. 
Het zou te veel ruimte vergen om een 
volledig overzicht van het initiatief
voorstel op te sommen. De belangrijk
ste terreitien waar het voorstel zich 
mee bezig houdt ligt op de terreinen 
van: 
- arbeid en lonen; 
- aanbod van goederen en diensten uit 
de uitoefening van beroep of bedrijf 
(Hieronder wordt verstàan het ver
richten van activiteiten, die als hoofd
of nevendoel het verwerven van inko-

men of het maken van winst hebben. 
Verenigingen of stichtingen die activi
teiten verrichten, vergelijkbaar met · 
activiteiten in de sfeer van beroep en· 
bedrijf, vallen hier ook onder.); 
- ópenbaar aanbod van goederen en/ 
of diensten in het economisch verkeer; 
- aanbod van diensten met een min of 
meer publiekelijk karakter, zoals het 
onderwijs of de zorgsector (gezins-; be
jaarden-, gezondheidszorg, enz.). 
Verder worden duidelijk de rechtsmid
delen voor gediscrimineerdenaange-

. geven. 

De VVD wil na overleg inet de andere 
twee grote fracties het wetsvoorstel bij 
de Tweede Kamer indienen. Als het 
huidige voorstel wet wordt, is het on
derscheid maken daadwerkelijk niet 
meer toegestaan. Of dit in de praktijk 
ook echt het geval zal zijn, hangt mede 
van de mentaliteit van de mensen zelf 
af. Misscp.ien dat naast deze wettelijke 
regeling ook de politieke en publieke 
discussie over dit anti-discriminatie
voorstel zal bijdragen aan die mentali
teitsverandering. 

Miehiel Krom • 

Het VVD- Tweede-Kamerlid Jos van Rey ontving in december tijdens het 
Grand Gala de la Coiffure "de Gouden Kapper". Deze hoogste onderschei
ding in het kappersvak werd hem door de voorzitter van de Algemene Ne
derlandse Kappersorganisatie, Piet Kalle, overhandigd voor zijn grote ver-

. diensten met betrekking tot de op! eiding en economie in de kappersbran-
~~ . 
V.l.n.r~ Piet Kalle, Jos vanRey en Broos vanErp. 

• 
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De laatste maanden is over · 
de kandidatenlijst voor de 
Tweede Kamer veel discus
sie geweest. Intern huizen
hoge stormen. Maar niet 
over de plaats van onze , 
VVD-minister op Verkeer en 
Waterstaat, drs. Nee/ie 
Smit-Kroes. Die plaats, on
middellijk achter Ed Nij
pels heeft ze volledig ver
diend. 

Niet alleen heeft ze met haar departe
ment de duidelijkste stappen op weg 
naar privatisering gezet. Ze is ook 
hard bezig de onder haar voorgangers 
opgelopen achterstand aan het wegen
net snel in te halen. Voor 1985 werd 

daartoe anderhalf miljard uitgetrok
ken,voor 1986 een miljard. Als in het 
verleden de politieke àandacht zich te
veel heeft gericht op het stimuleren 
van het openbaar vervoer ten koste van 
de automobilist gedurende vier volle 

. jaren, dan vraagt het herstel van die . 
schade, van dat áchterstallig onder
houd, maar ook van de aanleg van 
nieuwe wegen, meer dan tien jaar. Op 
sómmige plekken in dit door files ge
plaagde Nederland ziet men al resul
taten. Zo is de Utrechtse Baan na het 
openstellen van een derde rijbaan een 
aanzienlijk kleinere bottleneck gewor
dendan voordien. Wat de automobilist 
nodig heeft, is wat geduld. Neelie is 
druk bezig. Er is overigensveel werk 
aan de winkel. 

Verschillende bronnen verwachten 
voor hetjaar 2000 ca. 6 miljoen perso
nenauto's op onze wegen. Nu zijn dat 

er 4,5 rriiljoen. Om de bereikbaarheid 
van de centra m.n. in de Randstad te 
verzekeren van een toenemende 
stroom goederen en personen (een es
sentiële voorwaarde voor het vestigen . 
van bijv. bedrijven) moet er veel wor
den geïnvesteerd in het opheffen van 
de huidige en toekomstige knelpunten. 
Het waardevast maken van de voeding 
van het Rijkswegenfonds was daar een 
belangrijke daad toe. Wie uit het bo
venstaande zou afleiden dat onze mi
nister op Verkeer en Waterstaat zich 
richt tegen het openbaar vervoer trekt . 
een foutieve conclusie. 

Verguizing 

Niets is minder waar. De verguizing 
die zij over zich kreeg bij de drastische 
tariefsverhogingen drie jaar geleden 
van de trein, tram en bus, was onte
recht. 
Dat is nog eens onderschreven door de 
Algemene Rekenkamer, die conclu
deerde dat de bewindslieden op dit de
partement in het verleden die tarieven 

. behoorlijk hadden versloft en dat al
leen de huidige minister lof verdiende 
voor haar zakelijker aanpak. 
Neelie Smit-Kroes vond het onverant
woord dat bij dat openbaar vervoer 
meer dan 60 %overheidssubsidie 
moest. Ze gaf het openbaar vervoer de 
vrijheid om via reclame extra fondsen 
te werven en het totale openbare we
gennet werd zorgvuldig doorgelicht op 
functionaliteit. Gewoon: wat is de 
vraag? En daarop werd het aanbod 
aangepast. Inmiddels heeft zij de ta
rieven voor Jangere treinreizen vorig 
jaar wat kunnen verlagen, maar aan 
hoort men doorgaans niemand. 

De econome heeft haar leven lang kei- · 
hard gewerkt. In de Rotterdamse ge~ 
meenteraact heeft ze haar sporen ver
diend. Tijdens haar Kamerlidmaat
schap maakte zij lange werkdagen. En 
ook toen al niet alleen voor de politiek, 
maar ook voor de partij. Haar periode 
als staatssecretaris in het kabinet Van 
Agt-Wiegel vervulde zij zo goed dat 
een ministerschap voor de hand lag. 

----------------------------------------------4~------~------------



Orde op zaken 

Met welke intentie zij haar minister
schap begon, V((rwoordt zij als volgt: 
"Om goed te kunneninspelen op inter
nationale economische ontwikkelingen 
moet je eerst nationaal orde op zaken 
stellen. Daarbij gaat het om de inzet 
van mensen om die zaken, die gedaan 
moeten worden, gedaan te krijgen. Bij 
aanvang heeft dit kabinet gezegd dat 
de hoogste prioriteit moest worden ge
geven aan de bestrijding van de werk
loosheid. Het is nu eenmaal zo dat alle 
materiële zaken zijn vervlochten met 
immateriële zaken. Wat wij bij ons 
aantreden aan cijfers zagen, was veel 
erger dan we hadden verwacht. Van 
ons werd verlangd (en wordt nog 

· steeds verlangd) een strak en moeilijk 
programma uit te voeren. Dat doen ' 
we ... " 
Neelie heeft de afgelopen periode wei
nig laten liggen, integendeel. 
Ze is in de materie van dit veel omvat
tende Verkeer en Waterstaat departe
ment thuis als een vis in het water. ' 
Men hoeft haar niets wijste maken. 

Privatisering 

Weet u nog, het was een van de belang: 
rijkste doelstellingen van dit kabinet: 
privatisering. Rijksdiensten, die daar
toe de mogelijkheden in zich hebben, 
de gelegenheid bieden zich op de con
currerende markt te begeven. Aan het 
verzelfstandigen van het staats vissers- · 
havenbedrijf en het lo.odswezen wordt 
hard getrokken. Het op haar verzoek 
gemaakte rapport door de commissie
Steenbergen biedt ongekende moge
lijkheden voor verzelfstandiging van 
de PTT. Dat betekent voor de toe~ 
komst dat deze sector als een zelfstan
dige n.v. haar eigen kennis kan vergro
ten en de concurrentieslag aan zal 
kunnen met het bedrijfsleven op het 
gebied van telefoons., telefooncentra
les, informatie-overdracht. Ook de 
Rijks automobielcentrale zal verzelf
standigd en vercommercialiseerd wor
den. 

Deregulering. Nog een doelstelling 
van dit kabinet. Neelie werkt eraan. 
Eén klein maar sprekend voorbeeld. 
Ze heeft het mes laten zetten in de 
wildgroei van verkeersborden, die zich 
soms zo ophopen, dat nog amper is te 
overzien wat nou wel of wat niet moet. 
Voor de KLM is zij een geweldige am
bassadrice geweest. De door het bui
tenland bedreigde lijnvluchten vonden. 
in haar een voortreffelijk pleit bezorg
ster. Daarnaast gaf zij ook aan kleine
re nationale luchtvaartmaatschappijen 
een vergunningvanuit de wetenschap 
dat dit wederzijds stimulerend werkt.. 
Maar niet alleen de KLM weet dat 
Neelie een goede ambassadrice is, het 
Nederlandse bedrijfsleven heeft hier 
dankbaar gebruik van gemaakt. Het 
luchtvaartakkoord met Engeland 
heeft ongekende mogelijkheden van 
lagere tarieven, meer luchtverbindin
gen geopend. 

Licht. 

Neelie zal blijven doorzetten: "Als je 
bezig bent met een verbouwing dan 
houd je niet op. nadat de fundamenten 
zijn gelegd. Er gloeit licht aan het eind 
van de tunnel. Er zweemt eindelijk 
perspectief. Het Centraal Planbureau 
heeft voorspeld dat dit jaar de magi
sche grens van 700.000 werklozen 
naar beneden zal worden doorbroken. 
Nee, het gaat niet snel en het kan niet 
snèller, nadat de overheid jarenlang 
steeds verder in het krijt is komen te 
staan. 
En waarom ik mijn nek uitsteek? Als 
je in onze partij de mogelijkheid krijgt 
om mee te doen, moet je die met beide 
handen aanpakken". 

Reny Dijkman 
Foto: Theo Meijer • 

Bestellen en àfbalen. 
propagandamateriaal· 

· gemeenteraadscampagne 
Voor die afdelingen die nog geen propagandamateriaal hebben besteld is 
het volgende belangrijk. · . . 
- Vrijdag 7 maart 1986 is de laatste dag waarop door de heer Alberts nog 
materiaal wordt verzondenvanuit het Haagse èxpeditieknooppunt. 
- Het expeditieknooppunt aan de 1 e.Lulofdwarsstráat 89; tel. 070-608267, 
is voor afhalersgeopend vanaf3februari t/m 14 maart 1986 tussen 11.00 
en 16.00 uur: .· 
Buiten die dagen en uren, gedurende kantooruren alle informatie in de 
VVD-shop, aande Koninginnegracht 57, bij mevrouw Patricia van . 
Bernmelen (tel. 614121 ). 

De thans in omloop zijnde bestelformqlièreil zijn geldig tot begin februari. 
De te verzenden campagnebrief 11 brèngt u het nieuwe bestelformulier. 
Waarvan gaarne goede nota. · 

H. M. G. Dittmar 
VVD-pub/ie relations • 
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Met de komst van Matty de Bruijne als Commissaris der 
Koningin te Gelderland telt de VVD t]tans drie CdK's, zoals 
deze functie in de wandeling wordt genoemd. Over wat zij 
precies doen, is in feite weinigbekend.Al behoort hetfoutie
ve beeld van de feestelijke lintendoorknipper reeds lang tot 
het verleden. · 
De redactie van Vrijheid & Democratie zocht de heren op: 
De Bruijne in Gelderland, Vonhoff in Groningen en Wiegel 
in Friesland. Drie heren, die elk op een volstrekt eigen wijze 
dit hoge ambt vervullen. 

·De heer De Bruijne: 
,,~en commissaris heeft 

.. twee petten'' 

W at ik precies doe ... ?" 
De Gelderse cammis-

-t ~ saris der Koningin vist 
tusSén zijn papieren een agenda-over
zicht van een volle week op. Zijn be
zigheden zijn geperst in het keurslijf 
van de agenda. Bezigheden, die altijd 

weer in de war kunnen worden ge
stuurd door onverwachte gebeurtenis
sen zoals vandaag, 16 december, waar
op vrachtwagenchauffeurs, ontevre
den over de traaglopende CAO-onder
handelingen hun trucks als stakings
middel gebruiken. Op een cruciaal 
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aantal punten is het vrachtverkeer al 
sinds de ochtenduren volledig geblok
keerd. De Bruijne: "Er is een landelijk 
coördinatieteam, bestaande uit men
sen van de toppen der departementen. 
Ik ben ingelicht over de procedure die 
intern zal worden gevolgd. Met de 
aanwijzingen die wij ontvangen -laat 
ik me voorzichtig uitdrukken- gaan 
wij per telefoon of telex de grensge
meenten af, waar alles vaststaat, zodat 
van Noord tot Zuid dezelfde gedrags
lijn wordt gevolgd". Zijn zorg betreft 
vooral de grensposten, waarvan Gel
derland er nogal wat heeft. 
Voorde heer De Bruijne was het "vak" 
van Commissaris der Koningin niet 
volslagen nieuw. In Utrecht waar hij 
bijna tienjaar lid was van Gedeputeer
de Staten liet de toenmalige daar ge
stationeerde CdK, dè heer Van Dijke, 
bepaalde zaken aan De Bruijne als 
waarnemend CdK over: "Ik had dus al 
wat aan het werk kunnen ruiken. To
taal nieuw waren voor mij de zoge
naamde kabinetszaken: burgemees
ters benoemingen, voorstellen voor de
coraties, informatie over de Koninklij
ke predikaten ... kortom alles wat in 
die sfeer ligt". ' 

Provinciegrenzen 

V ermoedelijk ben ik niet de eni
ge die weinig weet heeft van 
de werkzaamheden van 

CdK's, maar ook van Gedeputeerde 
en Provinciale Staten. De Bruijne be
schikt over een engelengeduld een 
aantal zaken uit te leggen. "Eigenlijk 
heb je in mijn functie twee 'petten'. 
Wanneer ik optreed als voorzitter van 
Gedeputeerde Staten of Provinciale 
Staten dan heb ik mijn provinciale pet 
op. Wanneer ik optreed in het advise
ren van de minister, bijvoorbeeld met 
aanbevelingen voor burgemeestersbe
noemingen of andersoortige aanbeve
lingen voor de Kroon dan heb ik mijn 
rijkspet op. Dan gaat het in het laatste 
geval om zaken waarvoor een directe 
relatielijn tussen de mihister van Bin
nenlandse Zaken en de commissaris 
bestaat. In die verhouding kan de mi
nister mij ook opdracht geven om iets 



te doen. Als Commissaris der Konin
gin ontmoeten wij elkaar ééns per 
maand onder voorzitterschap van de 
minister van Binnenlandse Zaken, 
vaak is daar ook de staatssecretaris bij 
en - náar gelang het onderwerp - top
ambtenaren van BiZa:" . 
Over een goede samenwerking tussen 
de provincies onderling wordt in eerste 
plaats gepraat door de dagelijkse be
sturen van de provincies. "Dus in feite 
door de colleges van Gedeputeerde 
Staten. Meestal hebben de com.missà
rissen daar geen eigen portefeuille in. 
Hun bevoegdheden beperken zich 
praktisch in alle provincies tot de 
openbare orde en veiligheid, de brand
weer en de politie en de civiele verde
diging. De samenspraak tussen de pro
vinciale besturen wordt door de parte
feuillehouders gevoerd. Zo is decen
tralisatie in het algemeen, provinciaal 
beleid dat in het Interprovinciaal over
leg (IPO) door de desbetreffende 
woordvoerders wordt behandeld. 
Gaan we echter praten over dècentra
lisatie van paspoorten, rijbewijzen, de 
politiediensten, de bescherming bevol
king of wat daarvoor in de plaats komt 
dan komt men op een terrein waarop 
de commissaris een eigen opdracht 
heeft." 

Gelderland . c ommissaris De Bruijne houdt 
· van zijn gebied. "Gelderland 

bestaat in feite uit drie pr,ovin
cies: de Veluwe, de Betuwe en de Ach
terhoek. Èlk gebied heeft een heel 
eigen aard, bepaald door de histori
sche ontwikkelingen, doorsneden door 
rivieren die van oudsher de toevoer
maar tevens ook de afvoerwegen van 
de regio's waren. Een unieke scharnie
rende ligging in Nederland niet alleen 
ten opzichte van het Ruhrgebied, 
maar ook door de Rijn. Die verschei
denheid, waarin alle landschapsvor
men voorkomen, heeft geleid tot een 
groot scala in variatie wat bedrijven en 
activiteiten betreft. Dat geldt zowel 
voor de landbouw als op het gebied 
van de industriële voorzieningen en 
door die scharnierende functie natuur-

lijk ook voor de handel en het trans
port. We hebben daar ook onze aange
paste vormen van onderwijs aan te 
danken. De Landbouw HogeSchool in 
Wageningen enerzijds en anderzijds 
de Nijmeegse universiteit vormen 
daar het bewij§ van." 
In tegenstelling tot de Noordelijke 
provincies en Limburg kent Gelder
land geen extra rijkssubsidie voor de 
vestiging van bedrijven. Matty de 
Bruijne: "Die provincies kennen dat 
soort regelingen niet vanwege hun rijk
dom, maar vanwege een aèhterstand. 
In Gelderland hebbèn we die gelukkig 
niet, maar dat wil niet zeggen dat wij 
geen proplemen hebben, die extra aan
dacht vragen. Maar in,het algemeen 
kan worden gesteld dat de sterke pun
ten in Gelderlànd overheersen en dat 
anderen dat ook zien, zodat ze zich om 
die reden al graag in onze provincie 
vestigen. Uitzondering vormt de regio 
Nijmegen. Daar is een uitzonderlijk 
hoog werkloosheidspercentage en voor 
die regio geldt de zogenaamde investe
ringspremieregeling. Bedrijven die 
zich daar willen vestigen, ontvangen 
een premie ter aanmoediging. Wat de 
werkloosheid betreft zit Gelderland 
iets boven het landelijk gemiddelde. 
Nijmegen en de grotere gemeenten 

. liggen wat hoger, de meer landelijke 
gebieden zoals de Veluwe zitten onder 
het gemiddelde." 

Vereniging 

J arenlang is de heer De Bruijne 
als voorzitter de stuwende kracht 
van de Vereniging van Staten- en 

~aadsleden geweest ... "Daar heb ik 
altijd met veel plezier voor zover mijn 
tijd dat toe liet actief aan meegewerkt. 
Die vereniging is van groot belang 
voor de onderlinge contacten en om el
kaar te informeren over problemen die 
zich in de praktijk voordoen. Het is 
een vertrouwd adres om juist in de 
eigen partij en de eigen gelederen je 
kennis en informatie op te doen," al
dus de Gelderse CdK. 
De politieke loopbaan van dè heer De 
Bruijne begon bij de JOVD, waarin hij 
jarenlang lid van het hoofdbestuur en 
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ook landelijk voorzitter van is geweest. 
Hij was daarna gemeenteraadslid te 
Amersfoort en achtjaar fractievoor
zitter. Sinds 1966 maaktt; hij tevens 
deel uit van Provinciale Staten van 
Utrecht. In 197 4 werd hij lid van Ge
deputeerde Staten te Utrecht tot aan 
zijn benoeming tot Gelders Commis
saris der Koningin. "Vanaf het begin 
van de 70-er jaren be·n îk meer en meer 
gaan verschuiven van het politiek be
stuurlijke naar het bestuurlijk politie
ke met aanvankelijk de nadruk op de 
politiek en later meer op het bestuur
lijke. Ik voel mij het meest thuis in een 
bestuur dicht bij de burgers." 

Commissie Biesheuvel 

·D e Bruijne was lid van de com
missie-BiesheuveL Het onder
streept zijn bestuurlijke in

stelling. Het werk dat daaraan was 1 

verbonden, heeft hij graag gedaan. 
"In 1984 heeft deze commissie zich 
over twee onderwerpen uitgesproken. 
Op de eerste plaats om te komen tot 
een verkorting van de tijd die nodig is 
om een nieuw kabinet te formeren. 
Daartoe heeft zij een aantal ideeën 
ontwikkeld. In het algemeen is dat niet 
enthousiast ontvangen. In de tweede 
phÎ.ats heeft zij zich -heel kort- bera
den of het wenselijk was terug te ko
men op een beslissing die inmiddels is 
genomen en in de Grondwet is veran
kerd, namelijk dat de commissarissen 
en burgemeesters door De Kroon wor
den benoemd en niet door eigen raad 
of staten worden gekozen. Derde on
derwerp nu is het referendum. 
In 1984 is daarover een interimrap
port uitgebracht. De commentaren die 
daarop los kwamen, zijn verwerkt in 
het eindrapport dat op sinterklaas
avond 1985 werd uitgebracht. De 
commissie pleit daarin nogmaals voor 
een referendum, een beslissend wetge
vingsreferendum. Dat wil zeggen als 
door het parlement of door de staten of 
door de gemeenteraad een voorstel is 
aanvaard, de bevolking dan middels 
een referendum een uitspraak kan vra
gen dat het besluit van een van deze 
drie organen niet tot uitvoering komt." 
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De heer De Bruijne behoort tot de 
voorstanders van deze vorm van refe
rend~m. Minder heil verwacht hij van 
de mogelijkheid dat initiatief wetsont
werpen door de burgerij kunnen wor
den ingediend, indien daartoe zo'n 
300.000 handtekeningen worden ge
zet. 

Gemeenten 

A lle Gelderse gemeenten, sinds 
1 januari geslonken tot 86, 
kunnen één keer per vier jaar 

de Commissaris der Koningin op be
zoek verwachten. Matty de Bruijne: 
"Daaraan vooraf gaat natuurlijk het 
overleg met de betrokken gemeente 
om het programma vast te stellen, wel
ke onderwer-pen er worden behandeld 
en aan de Provinciale Diensten wordt 
dan gevraagd daar commentaar op te 
leveren, zodat ik daarmee gewapend 
het gesprek met B & W in kan. Vaste 
punten op zo'n dag is het gesprek met 
het college van B & W en de ontmoe
tingmet de pers, wanneer er geen 
openbare raadsvergadering is. De 
laatste tijd komen tijd~ns deze bezoe
ken wel een paar thema's meer aan de 
orde, dat is met name de regio-inde-

. ling, iets dat voornamelijk geldt voor 
gemeenten die aan de gre·n?en zijn ge
legen, en de gemeentelijke herinde
ling, die nog in bepaalde delen van de 
provincie spc:;elt." 
Lang niet alle activiteiten spelen zich 
af op het Provinciehuis. Al voert de 
heer De Bruijne daar de meeste be
sprekingen, Uit zijn agenda blijkt dat 
hij van de vijf werkdagen er vier deels 
elders in de provincie vertodt. Afspra
ken met burgemeesters, maar ook met 
inspraakcommissies, de start van de 
bouw van een ziekenhuis, een ontmoe
ting op een departement in Den 
Haag ... lege uren zijn er niet te vin
den. Commissaris der Koningin . . . . 
een rustig bestaan is het niet. 

Reny Dijkman • 
Fqto: Peter Drent 

KC~ Leiden zorgde voor 
geweldige · 
opkomst 

Een bomvolle zaal in Leidschendam wachtte op een kille decemberavond op 
de afsluiting van de Nijpels-tournee door de kamercentrale Leiden. (foto 1) 
Overdag hadden de Tweede-Kamèrleden zich over de hele regio verspreid 
voor werkbezoeken, maar rond het avontuur trof men elkaar weer in Leid
schendam, waar Neelie Smit-Kroes voorafgaand aan het zaalgebeuren iiJ. 
discussie ging met een actiegroep tegen de in de regio geplande Landschei
dingsweg. 
Voorzitter Rolf Haafkens leidde de bijeenkomst met soepele hand, want er · 
waren aan zowel Ed als Neelie vele vragen. (foto 2) 
Tijdens de pauze en na afloop speelde "The Liberal Swing Förmation" met 
Hans Dijkstal op de tenor-saxofoon. Hans Dijkstal heeft samen met deze 
band heel wat VVD-bijeenkomsten opgeluisterd. "Ik heb wel eens verstek 
moeten laten gaan door het werk, maar als het éven kan doe ik mee". (foto 
3) Na afloop bleef voor de aanwezigen nog de gelegenheid persoonlijk met 
de VVD-lijsttrekker en de minister plus e~n aantal VVD-Kamerleden te 
praten. 
Een zeer geslaagde avond. 

Reny Dijkman 

Foto's: Theo Meijer 
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Europa 

Eenjaar inzet 
voor Europa 
c========·=====· .... ·-'--·~___] 
Onze "Vijf voor Europa" hebben er nu 
ruim een jaar opzitten. Een aanleiding 
te vragen wat zij in datjaar hebben be
leefd. In persoonlijke gesprekken ,ma
ken de vijf duidelijk, dat zijmet veel 
plezier er tegenaan gaan. En al zijn er 
niet altijd opvallende successen te boe
ken; zij weten dat energie niet verloren 
gaat. Op een zeker moment gebeurt er 

' iets in de gemeenschap, dat bij een van 
de vijf of alle vijf tot tevredenheid aan
leiding geeft. Er is aan zo'n gebeurte
nis dan een steentje bijgedragen. 
De vijf maken deel uit van een fractie, 
die uit vele nationaliteiten·bestaat. , 
Voor werkoverleg en standpuntbepa-· 
,ling komt die fractie regelmatig bij
e~n. Daarnaastvergaderen de Neder
landse liberalen periodiek als mini
fractie. Als vrienden vertellen zij el
kaar wat er is gebeurd en nog te gebeu
ren staat op hetspecifieke werkterrein 
van elk. Waar nodig worden suggesties 
aangedragen, wordt opbeurend ge
sproken, enthousiasme gedeeld. 
In de· gehaastheid van het Europese 
parlementaire bestaan fungeert het 
mini-overleg ook als rustpunt. Daarna 
zijn de accu's voldoende opgeladen om 
kilometer-verslindend door Europa te 
gaan. Van Brussel naar Straatsburg, 
naar Luxemburg; naar Den Haag, 
naar huis, naàr de leden in Nederland, 
want die willen weten wat er gebeurt. 
Een vast patroon, dat aanvulling be
hoeft. Wie voor Europa werkt komt op 
vele plaatsen om zich op de hoogte te 

stellen of om meningen te verkondi
.gen. 
Nou en, zult u denken, daar hebben 
wij die mensen toch voor ingehuurd. 
Haagse parlementariërs reizen toch 
ook heel wat af? Zeker, van laatstge
noemden is het werkterrein echter 
aanzienlijk kleiner. Als veeleisende 
kiezers mogen we er best bij stilstaan, 
dat energievretend reizen over grote 
afstanden drukt op het eigenlijke 
werk. Petje af voor het vijftal, dat zo 
energiek is en hopelijk blijft in het be
hartigen van ons aller belangen. 

HansNord 

De grote zorg van HansNordop dit 
moment betreft de toekomstige rol 
van het Europees parlement. Vanuit 
de institutionele commissie van het 
parlement is hij nauw betrokken ge
weest bij de totstandkoming van het 
rapport, dat uiteindelijk de naam 
draagt van haar voorzitter, Spinelli. 
Een rapport van het parlement, dat 
pleit voor grotere bevoegdheden van 
het ruim 300 miljoen mensen verte
genwoordigend orgaan. 
Tot nu toe lijkt het er niet op, dat reke
ning wordt gehouden met de wensen 
van het parlement. Naast sympathie 
ervarenNorden zijn collega's ook te
genwerking. Doorvechten lijkt g_ebo
den, omdat anders "Europa hetjacht
terrein wordt van nationale bureaucra
tieën". 
Vice-president Hans Nor.d maakt ook 
deel uit van het presidium van het par
lement. Ondervoorzitter zijn vraagt 
veel tijd. In het presidium komt de 
complete organisatie van het parle
ment aan dt; orde. Een ingewikkelde 
materie, temeer omdat in dat college 
alle lijnen van het Europees Parlement 

bijeen komen. Zo raaktNordop de 
hoogte van alle zaken, die niet direct 
deel uit maken van het hem toegeme
ten commissiewerk. Een plezierige 
job. · 
De opsomming zou onvolledig zijn als 
niet tevens werd vermeld, dat hij als 
plaatsvervangend lid deel uitmaakt 
van de commissie energie en technolo
gie, de politieke commissie en de com
missie reglementen en verzoekschrif
ten. In die hoedanigheid is hij rappor
teur geweest over het onderwerp onge
lode benzine en participant in discus
sies over mensenrechten. 
Zijn aandacht is dan nu (half novem
ber) gericht op versterking van de par
lementaire bevoegdheden. Medebe
slissingsrecht voor het EP zou tot ge
volg hebben, dat de gemeenschap een 
stuwende,motÓr krijgt door de samen
werking van EP en Europese Commis
sie. Mits de Raad overgaat tot het ne
men van besluiten bij meerderheid. 
Alleen dan kan er sprake zijn van eco
nomische groei. Lukt deze opzet niet 
dan bestaat het gevaar van desintegra
tie, van een zwakker wordend Europa, 
dat onder de voet wordt gelopen door 
de Verenigdè Staten en Japan. 

Hendrik-Jan 
Louw es 

, Drie maanden met een been omhoog 
zitten is geen lolletje. Hendrik-Jan· 
Louwes werd in voorjaar en zomer gè
d'wongen drie maanden inactief te 
zijn, nadat hij bij een ongelukkige val 
een gecompliceerde enkelbreuk had 
. opgelopen. 
Net toen hij zich in begratingszaken 
aan het inwerken was, moest hij thuis
blijven. Om de pet bij kapot te bijten. 
Heel gelukkig is hij overigens met de 
hulp van collega Gijs de Vries. En 



= 
thuis heeft hij toch áe zaakjes kunnen 
bijhouden, zodat bij terugkeer onmid
dellijk de draad kon worden opgepakt. 
Negen maanden bleven er voor hem 
over. Maanden waarin hij, weinig aan 
de weg timmerend, gebogen zat over 
reeksen cijfers, plannen, vermeende 
noodzakelijkheden. "Een bedrijfsbe
groting kan ik gemakkelijk aan. Een 
politieke begroting is andere koek." 
Vooral als je daarbij te maken krijgt 
met ritselaars. Zuidelijken ritselen wat 
af. "Bij mij krijgen ze geen poot aan 
de grond." 
Diensten en instellingen plegen wen
sen meteen in cijfers uit te drukken en 
bij de begratingscommissie op tafel te 
leggen. In korte tijd kijkt de commis
sie aan tegen een ondoordringbaar 
woud van grote getallen, waardoor het 
pad der redelijkheid moet worden ge
hakt. Voor het dienstjaar '86 was het 
helemaal te dol vanwege de toetreding 
van Spanje en Portugal. Die nieuwe le
den hebben recht op dezelfde facilitei
ten als de anderen. 
Nog steeds is het laatste woord over de 
uitgaven niet gezegd. Hendrik-lau 
vergadert nog heel wat af. "Ik moet er
bij zijn. Anders grijpen de ritselaars 
hun kans om de scherpgestelde voor
dracht bij te stellen." Daar gaat zoveel 
tijd inzitten, dat hij geen tijd heeft 
voor de land bouwcommissie, waarvan 
hij plaatsvervangend lid is. De bieten
campagne thuis gaat dit jaar ook aan 
zijn aandacht voorbij. De zuinige pen
ningmeester laat zich l)iet afleiden. 

Jessica Larive 

Jessica Larive heeft zich ontwikkeld 
tot de Razende Roel. Zij heeft zich 
vast genesteld in drie commissies: so
ciale zaken en werkgelegenheiq, rech-

ten van de vrouw en de commissie met 
de lange naam: onderwijs, cultuur, in
formatie, jeugd en sport. Meepraten is· 
haar niet voldoende. Namens de frac
tie heeft zij zich ook opgeworpen om 
mee te coördineren, voor de commis
sieleden de agenda samenstellen enîn 
overleg met andere politieke bloed
groepen na onderhandelingen formu
leren van compromissen. 
Van de parlementariërs, die informatie 
tot hun werkterrein hebben, is Jessica 
vice-voorzitter. Een begerenswaardige 
titel om meer dan een gewoon lid in
vloed op het beleid uit te oefenen. Er is 
haar alles aan gelegen om Europa 
dichter bij de mensen te krijgen. En 
dan kun je niet volstaan met een 
spreekbeurt, voor zover de tijd çlat toe-. 
laat. 
Zt:! werkt aan een groot aantal nippor
ten. Over herintreding van vrouwen in 
het arbeidsproces; draagmoeders; 
nieuwe technologieën (universiteiten 
en bedrijven tot elkaar brengen); on
derwijs (werken aan potentieel om 
technologie aan te kunnen); positie · 
van kunstenaars; vandalisme; racisme 
en fascisme. 
Concreet bezigzijn, een bekende slo
gan van Jessica, niet allemaal het wiel 
willen uitvinden, maar de krachten 
bundelen. Samen met Erica Terpstra 
bijvoorbeeld werken aan de emancipa
tie van ouderen. Elkaar wederzijds in
formeren en ideeën opdoen. Betrokken 
zijn bij de organisatje. Het concrete 
bezigzijn heeft Jessica er zelfs toe ge
bracht (in hetkader van het vandalis
me) eèn Europees commissaris, staats
secretaris Van der Reijden, ministers 
mee te slepen naar de voetbalwed
strijd België-Nederland. Op het veld 
ontstond een politieke consensus en nu 
moet de Commissie met een voorstel 
komen om geweld te beteugelen. Ook 
een manier om Europa dichter bij de 
mensen te brengen. De politici ston
den tussen dè supporters. 
"Ik heb veel hooi op mijn vork," zo be
gint Jes haar verhaal. Enthousiasme 
lijkt de last draagbaar te houden. 
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Gijs de Vries 

Nekharen van ministers gaan overeind 
staan als Gijs de Vries hun pad kruist. 
"Ze zijn bang," stelt hij tevreden vast. 
Bang, dat een leuk stukje regionaal be
leid niet kan doorgaan vanwege een 
hogere wetgeving, het EG-verdrag. 
Brinkman en zijn Franse collega-op te
levisiegebied hebben van alles gepro
beerd de lastige De Wies buiten spel 
te zetten. In brieven naar instanties en 
vriendjes haken zij naar sympathie en 
steun voor ideeën, die zij in hun omge
ving willen uitvoeren. Dit gespartel 
sterkt Gijs de Vries in de mening op de 
goede weg te zijn. Retireren is er voor 
hem niet bij als het gaat om zaken die 
strijdig zijn met het EG-verdrag, dat 
eenwording voorschrijft. 
Met eenzelfde inzet is Gijs lid van de 
commissie economische en monetaire 
zaken en industriebeleid, fractie
woordvoerder voor zaken die de inter
ne markt betreffen, rapporteur over de 
toekomst van de Europese televisie. 
Televisie kwam al even ter sprake, 
maar hij doet ook van zich spreken als 
het bijvoorbeeld gaat om invoering van 
de ecu, meer bekend onder de naam 
Eurodaal der. 
Als plaatsvervangend lid in de com
missie begratingszaken heeft hij een 
onverwachte kans gekregen. Bij ont
stentenis van Hendrik-Jan Louwes 
werd hij rapporteur voor de EP-begro
ting en was hij naast oude rot Scrive~ 
ner begratingswoordvoerder in het 
parlement. Voor anderen om jaloers op 
te zijn, want sinds het EP de begroting 
als machtig wapen kan hanteren staan 
de parlementariërs te dringen om ook 
in die commissie te worden opge
nomen. 
Daarnaast vond hij tijd op te komen 
'voor het lot van Irina Grivnina. Met 
moties, vragen en brieven droeg hij op 
Europees niveau zijn steentje bij aan 
een liberale inspanning, die tot groot 
succes uitgroeide. 
Zijn taakopvatting maakt van Gijs een 



veelgevraagd man. Om namens de Li
berale lqternationale de toestand in 
Zuid-Afrika te zien en te verwoorden -
of als gastspreker over mediabeleid, 
reclame,-telecommunicatie-industrie. 

Florus 
Wijsenbeek · 

Florus Wijsenbeek heeft vanaf de eer
ste werkdag zijn mondje geroe~d. Heel 
ongebruikelijk voor een nieuw gekoze
ne tussen oude rotten, maar Florus 
voelde zich sterk: "Ik kende het 
Huis". Waarmee hij wil zeggen: Al ja
ren loop ik in dit parlementaire we
reldje rond. Ik weet wat er te koop is. 
Waarom dan gezwegen? Een instel
ling, die wenkbrauwen omhoog deed 
gaan. 
Heel voortvarend stortte hij zich op 
het transportwezen. "Tijdens de ver
kiezingscampagne kwam nog al eens 
de nalatigheid van de ministers ter 
sprake." Zij verwaarloosden een ver~ 
voerbeleid. En op dit nieuwe terrein 
wilde Florus zich wagen. 
Hij had het geluk in een kleine wereld . 
terecht te komen, waardoor inwerken 
snel ging. In samenspraakmet specia
listenuit de Tweede Kamer, vervoers
organisaties, Neelie Smit-Kroes en 
Jaap Scherpenhuizen hoopt hij er het 
beste van te maken. Overigens gemak
kelijker gèzegd dan gedaan. In de ver
vaerscommissie van het EP is hij de 
enige liberaal en zijn mede-commissie-· 
leden proberen hem met brokjes af te 
schepen. 
"Vervolgens kom ik tot.mijn recht in 
de juridische commissie, waarin ik de 
enige ben, die tevens verveerszaken 
behartigt. Daar ben ik de specialist 
naar wie aandachtig wordt geluis
terd." 

Twee minder spectaculaire commis
sies voor Florus: die voor reglementen 
en geloofsbrieven. De energie die hij 
daarin spaart gebruikt hij om in de 
plenaire vergadering vragen te stellen. 
"Van alle 25 Nederlanders heb ik tot 
nu toe de meeste vragen gesteld. Als er 
vragen zijn, komt men naar mij. Zo 
ben ik specialist vragen stellen." 
Een hebbelijkheid, die ook inde frac-

, tie tot uiting komt. In principiële 
kwesties houdt Florus het been stijf, 
gaat hij in tegen nationale standpun
ten. Toch is hij de beminnelijkheid zel
ve, een geaccepteerde contactman 
voor Haagse kringen en Europese Be-
weging. Jan van de Ven • 

Jaarprogramma 1986 
Hayavan 
Somerenstichting 
f4,50 
Het handboek met praktische tips 
voor vormings- en scholings
functionarissen en informatie over 
allè trainingen kan worden 
besteld door een bedrag van f 4,50 
(of een veelvoud) over te 
maken op gironummer 36. I 9 .19. 7 
t.n.v. de Haya van Someren
stichting te 's-Gravenhage, onder 
vermelding vàn jaarprogramma. 

Voor degenèn die in 1986 in 
afdelings-; o.c.- of k.c.-verband 
cursussen willen organiseren met 
advies en financiele steun 
van de Haya van Somerenstichting 
is dit jaarprogramma een · 
must. 

Agenda Haya van Somerenstichting 

Cursussen voor Kandidaat
Gemeenteraadsleden 
* De vormings- en 

·scholingsfunctlonaris van de afdeling 
en ondercentrale of kamercentrale kan 

· alle informatie 
gev;en over data, plaatsen en de 
cursusgelden. / 

Canvassing 
Cursusbijdrage f 30,-.per persoon 
Arnhem: 8 februari (zaterdag) 
Utrecht: 11, 18,25 februari 
(dinsdagavonden) 
Vught: I 5 februari (zaterdag) 

Onderhandelen 
Cursusbijdrage f. 100,- per persoon 
Rotterdam (K.C. Dordrecht): 12,19, 
26 februari, 5 maart 
(woensdagavonden) 
Raalte: 7, 8 februari (vrijdagavond, 
zaterdag}· 
Rotterdam: 12, Î9, 26 februari, 5 maart 
(woensdagavonden) 
Lelystad: 24 februari, 3, 10 en 17 maart 
(maandagavonden) 
Arnhem,: 15 en 22 maart (zaterdagen) 

Managementtraining voor raadsleden 
Cursusbijdrage f. 100,- per persoon 
Bunnik: 18, 19 april (vrijdagavÓnd, 
zaterdag) · 

Presentatietechniek, dee/11 , 
Cursusbijdrage f. 60,- per persoon 

· Lelystad:.7, 14,21 april 
(maandagavonden)· 

Startcursus Discussietechniek 
Cursusbijdrag f 40,- per persoon 
Tiel: 4, 11, 18 februari 
(dinsdagavonden) 
Schagen: 12, 19,26 februari 

. (woensdagavonden) 

Aanmeldingen 
Cursusbijdragen kunnen worden 
overgeinaakt op girorekening 
36.19.19.7 t.n.v. Haya van 
Somerenstichting te 's-Gravenhage 
onder vermelding van: cursusnaam, 
plaats en data. · 
De aanmeldingen diensen drie weken 
voor aanvang van de be-
treffende cursus bij de Haya van 
Somerenstichting binnen te 
zijn. 
Voor nadere informatie kunt u 
telefonisch contact opnemen 

·met de Haya van Somerenstichting, tel. 
070-61 41 21. 

21 januari 1986 11 =rDc,_ 
------~--------------------~----------~-------DEM~--------------
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':s-Hertogenbos 
Op wegnaar 

• eennieuw 
bestuursmodel 

I 

Tengevolge van bezuinigingen, dè 
wens om tot de(egulering te komen, en 
de op gang gebrachte decentralisatie 
van rijksbevoegdheden, gaan steeds 
meer gemeenten in Nederland over tot 
reorganisatie. Ook in de gemeente 
's-Hertogenbosch is dit het geval. 
Het karakteristieke van het Bossche 
organisatie-ontwikkelingsproces is dat 
gekozen is voor een nieuw bestuursmo
del, waarin de verhouding bestuur, 
~mbtelijke organisatie en burgers cen
traal staat. 

Geen antwoord 

De taak van de overheid is in de afge
lopen decennia beduidend groter ge
worden, mede doordat de samenleving 
niet koos voor een ruime mate van 
eigen verantwoordelijkheid maar juist 
steeds meer t_aken bij de overheid 
neerlegde. Ter versterking van haar 
functioneren trokde gemeente de no
dige deskundigheid aan. Als gevolg 
van deze professionalisering werd de 
machtstoeschrijving aan de ambtelij-. 
ke organisatie groter. Meer werk werd 
vertaald in meer ambtenaren, en over 
één voorstel of verzoek moesten vaak 
drie of vier afdelingen adviseren. Ta
melijk eenvoudige procedures vergden 
daardoor veel tijd, en de burger werd 
vaak van het kastje naar de muur ge
stuurd. Door de ruime mate waarin 
kenni~ aanwezig was werden vraag
stukken steeds meer wetenschappelijk 
benaderd. Het lokaal bestuur werd in 
sterke mate afhankelijk van de inhou
delijke kwaliteit van de ambtelijke or
ganisatie. Burgers begrepen er steeds 
minder van. Het gemeente;: bestuur had 
geen antwoord op deze ontwikkelin
gen. De gemeenteraad werd over
spoeld met raadsvoorstellen, maar 
kwam niet meer toe aan het ontwikke
len van. een eigen beleidsvisie. De bu-

HET RAADSLID 
SCHR!:JFT ... 

Tot aán de gemeenteraadsver
kiezingenl9 maart 1986 zal in 
'Vrijheid & Democratie elke 
veertien dàgen een raadslidof . 
wethouderschrijven over zijn of 
.hàar gemeente: Besttmrderen 
van kleine plaatsen en grote ge
meenten, parttime of fulltime 
bezigde liberale gedachie uitte 

··'dragen, .schetsen hun sores en 
hun mogelijkheden. Zij doen 
dat niet alleen voor de overige 
wethouders en raadsleden, 
maar voor alle VVD-leden. 
De redactie heeft een selectie 
gemaak,tvan vert.egenwoordi
gers uit deze groep verspreid 
over het hele land. · 

reaucratie vierde hoogtij, en de bur
gers voelden zich tenslotte door de po
litiek in de steek gelaten. 
Het organisatie-ontwikkelingsproces 
in 's-Hertogenbosch heeft als doel de 
verhouding tussen ambtenaren, be
stuur en burgers weerinevenwicht te 
brengen. De democratie moet hersteld 
worden. D.e gemeenteraad gaat zijn 
taak als hoofd van de gemeente weer 
werkelijk uitoefenen! 

Aan de nieuw gekozen structuur heb
ben drie uitgangspunten ten grondslag 
-gelegen: een open organisatie, integra
tie, en delegatie en man datering. 
Gekozen werd voor een organisatie die 
klantvriendelijk functioneert, en in
speelt op de huidige maatschappelijke 
ontwikkelingen. Een organisatievorm 
waarbinnen minder systeemgericht 
wordt gedacht, maar meer mens- en 
produktgericht gewerkt wordt; de zgn. 
"markt-gerichte" organisatie. Het 
ambtelijk apparaat is daarbij niet Jan- 1 

ger de horige, maar heeft als dienaar 
van hetbestuur een eigen verantwoor
delijkheid.en staat onder leiding van 
een Ambtelijk management team, 
waarvan de gemeentesecretaris voor
zitter is. 
De integratiemoet de doelmatigheid 
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bevorderen. Daartoe werd dè ambte
lijke organisatie in vier sectoren ver
deeld, waarmee geen scheiding van 
maar een onderscheiding in de verant
woordelijkheden en taken werd ge
bracht. Doublures en onderlinge com
petentiestrijd worden hierdoor voorko
men. Het managementteam moet de 
integratie bewaken. 

Klantgerichter 

Het derde uitgangspunt betrof delega
tie en man datering. Indien we immers 
ambtenaren meer klantgerichter wil
len laten werken, dan zullen we ze ook 
een grotere verantwoordelijkheid moe
ten geven. Het gemeentebestuur zal 
daarom meer moeten delegeren. Zon
neklaar moet zijn waartoe ambtenaren 
wel en niet bevoegd zijn, dan is het ap
paraat weer aanspreekbaar voor de 
omgeving! Het bestuur krijgt in deze 
situatie weer meer tijd voor het ont
wikkelen van nieuw beleid of het bij
stellen van bestaand beleid. Raad en 
College van b. en w. worden weer diéh-. 
ter bij elkaar gebracht. De herstructu
rering van het apparaat zal eerst volle
dig voltooid zijn nadat ook een diep
gaande discussie heeft plaatsgevonden 
over de toekomstige takèn van de ge
meente. Privatisering van sommige, 
huidige taken wordt daarbij zeker niet 
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uitgesloten. Gedwongen.ontslagen zul
len daarbij voorkomen worden. Onge
veer driehonderd van de achttienhon
derd arbeidsplaatsen zullen verloren 
gaan, niet alleen in verband met doel
matigheid, maar ook onder druk van 
de bezuinigingen: 
Op dit moment maakt de Raad van 
's-Hertogenbosch een aanzet voor een 
werkwijze, structuur en inhoud van 
haar functioneren, daarbij is het in ie
der geval de bedoeling om het politie
ke primaat middels het bestuurlijk 
marktmodel en het ambtelijk secto
renmodel te herstellen. 

Doelmatige dienstverlening 

. De VVD-gemeenteraadsfractie zal 
zich in het nieuwe bestuursmodel snel 
thuis voelen. Immers liberalen spreekt 
het doelmatig dienstverlenen en bestu
ren in bijzondere mate aan. De libera
le politiek zal zich daarom in het Bos
sche model moeten kunnen profileren. 
Liberale politiek stuurt niet aan op 
overheidsbevoogding, maar streeft 
juist naar meer vrijheid en eigen ver
antwoordelijkheid van burger en sa
menleving. De rol van de overheid 
moet worden teruggedrongen. Onei
genlijke overheidsvoorzieningen moe
ten niet door het hanteren van hoge, 
plaatselijke belastingtarieven in stand 
worden gehouden. Taken die goedko
per of efficiënter door het particulier 
initiatief worden verricht, kunnen be
ter naar het particulier initiatiefwor
den afgestoten. Allemaal bekende 
VVD"actiepunten die ongetwijfeld te
rug te vinden.zullen zijn in onze ge
meenteprograiûma's voor de komende 
raadsverkiezingen. Ook in 's-Herto
genbosch valt voor liberale politici nog 
zeer veel te verwezenlijken. We gaan 
er weer hard voor knokken! 

BertPauli • 
VVD-gemeenteraadslid 
van 's-Hertogenbosch 

. Koosjes· 
' . 

C I 
" " 

... OUÎIID 

Compliment .... 
Mln de banen die deze wereld nog te 
bieden heeft, is er éen waarop men niet 
al te jaloers hoeft te zijn, die van frac
tievoorzitter. Om 's nachts woelend 
van wakkèr te liggen. 
Als ze dit toevallig lezen, ken ik min
stens 4 mensen die niet .. ja" zullen 
denken, maar luid .. ja" zullen roepen. 
Raden wiel Probeer het maar eens bij 
elkaar te houden, te leiden, eensge
zind en goed naar buiten te laten ko
men: een groepje parlementariërs! 
Met dat groepje stC1je in de schijnwer
pers bloot aan alle kritiek van de 
stuurlui aan de wal. 

Okay, okay, ze hebben het zelf gewild, 
maar als u en ik hen niet gekozen had
den, waren ze daar niet geweest en
zonder ons schuldig te voelen- mogen 
we dan toch minstens wat begrip en 
sympathie voor hen op brengen. Voor 
hen èn hun groepje. 

Sirnone Veil staat niet bekend als zeer 
gemakkelijk, zij is niet direct een 
knuffel. Maar, ga er maar eens aan 
staan: zo'n 30 internationale types in 
de hand te houden. Het lukt dan .ook 
niet altijd. Vooral sommigen van haar 
eigen Fran$en willen nogal eens ver
stek laten gaan en meer dan in een na
tionaal parlement, is het moellijk 
daar greep op te krijgen. 

Daarom trof het mij zo toen zij laatst 
tegen een van m'n Franse collega's let
terlijk zei: .,Kijk, die Nederlanders,. 
daar heb ik wat aan. Ze zijn er, ver oj 
niet ver, moe of niet moe, ze komen en 
ze werken. Ik wou dat ze allemaal zo 
waren". 
Het was niet bedoeld als een compli
ment om door te geven, zo is Sirnone 
niet. Bovendien, ook van andere natio
naliteiten zijn er getrouwen. Ik hoorde 
het héél toevallig en heb het dan ook 
maar niet aan onze vijf verteld. Mis
schien kunt u dat doen als u hen er
gens tegenkomt, want ze willen nogal 
eens in Nederland zijn. Tenslotte: u 
heeft hen gekozen. Een heimelijk 

schouderklopje van Sirnone Veil voor 
u dus, dat u dan zachtjes door kunt 
geven. Zo rond de jaarwisseling. 

Werken? Voorbeelden te over. Neem, 
om iemand te noemen, Jessica Larive. 
Eind vorig jaar moest zij verslag le
veren over vandalisme en geweld rond 
de sport. Bepaald geen kinderachtig 
onderwerp. Om zich ván alle kanten 
gÓed te laten informeren, heeft zij on
langs een hoorzitting over dit onder
werp georganiseerd. Nu moet u niet 
denken dat een parlementariër daar
voor een legertje personeel heeft klaar 
staan. Ministers hebbèn een heel mi
nisterie achter zich, volksvertegen
woordigers moeten zich zelf redden, 
hooguit met één persoonlijk assistent. 
Hetfractiesecretariaat? Is klein. Best 
bereid tot een handreiking, maar moet 
óók het hoofd boven water zien te hou
den tussen allerlei aangolvendfrac
tiewerk. 

U kunt gerust zijn: zij heeft er een 
succes van gemaakt. De juiste mensen 
uitgenodigd om zich te láten horen: 
wetenschappers, sportlui meipraktijk 
uit het veld, pàlitiedeskundigen, e.d.· 
Allen mensen met kennis van zaken. 
Ook pers om te hóren. U zult er wel 
over gelezen hebben ofhetop TV heb
ben gezien want de media zijn niet zo 
beroerd als soms graag wordt be
weerd. 
Na wekenlange organisatie moet zij 

- moe geweest zijn aan het einde van de 
happening, maar ze bleef alert en 
charmant tot het laatste loodje en zo 
iets vind ik dapper . .. 

Koosje Bins • 
N .R Als u t.z.t. het eindverslag wilt 
lezen en daar zie ik u best voor aan, 
stuurt u dan een kaartje aan die ene as
sistent van haar: Drs. Paul Yntema, 
Liberale & Democratische fractie, 
Europees Parlement, postbus 1601, 
L 2929 Luxemburg. 



De heren Bos, Talsma en Geertsema tijdens de perspresentatie. 

Geschrift 56 van de Prof Mr. 
B.M. Teldersstichting, "De 
rechtspositie van de ambtenaar". 
Mr. W. J. Geertsema, Mr. R. Han
sma, J. C. Milders, P. van der Mo
lenen Drs. P. Zevenbergen en Mr. 
R. M. J. M. Bos (secretaris). 

Een groot gedeelte van de Nederland
se beroepsbevolking werkt bij de over
heid. De aan dit gedeelte, voorname
lijk ambtenaren, uit te betalen salaris
sen leggen een flink beslag op de over
heidsuitgaven. 
Aan de overheidstaak, zo hoort men 
vaak, zijn een aantal specifieke karak
tertrekjes verbonden. Immers, waar 
een "gewoon" bedrijf in beginsel ge-

. richt is op het maken van winst tenein
. de zodoende haar eigen positie veilig 
te stellen, ligt dit bij de overheid an
ders. De overheid, eenvoudig gezegd, 
fucntioneert ten behoeve van ons alle
maal. Dit gegeven leidt tot een aantal 
bijzonderheden voor wat betreft de 
vaststelling en de inhoud van de 
rechtspositie van de ambtenaar, ook 
hij functioneert ten behoeve van ons 
allemaal. 
Zo wordim bijvoorbeeld de arbeids
voorwaarden vÓor de ambtenaar één
zijdig vastgesteld door de minister van 
Binnel}landse Zaken, zulks in tegen
stelling tot een "normale" dienstbe
trekking, waar de vaststelling ·van de 

Foto: Miehiel Sablerolle. 

arbeidsvoorwaarden door middel van 
een overeenkomst, dat wil zeggen 
tweezijdig geschiedt. 
Een meebeslissingsrecht voor de amb-; 

-tenaar in de vaststelling van zijn ar
beidsvoorwaarden zou stuiten op het 
recht van het parlement, om door uit
oefening vàn het begratingsrecht con
trole uit te oefenen op de uitvoerende 
macht. Dit parlementaire budgetrecht 
kan men zien als een "vertaling" van 
het principe dat de overheid, en daar
mee de ambtenaren, verantwoording 
schuldig zijn aan ons allen. Hierdoor 
kan het gebeuren çlat het vraagstuk 
van de arbeidsvoorwaarden in een bre
der kader wordt geplaatst dan ingeval 
van een normale relatie. Anders ge
zegd: het parlement kan talloze motie
ven hebben om op een bepaalde wijze 
over deze arbeidsvoorwaarden te be
slissen. Hierdoor wil weleens het nodi
g~ rumoer ontstaan over de positie van 
de ambtenaar. Men denkê bij voor
beeld aan de golf van ambtenarensta
kingen, die eind 1983 over ons land 
kwam naar aanleiding van de door het 
huidige kabinet voorgestelde en door 
het parlement goedgekeurdè kortin
gen op de ambtenarensalarissen; het 
financieel beleid vanhet kabinet Lub
bers /Van Aardenne, noodzakelijk om 
tot de gewenste bezuinigingen te ko
men, diende als grondslag voor deze 
kortingen. 
Zo ziet men, dat, vanwege de andere 

rol van de overheid in onze samenle
ving dan die vaneen "normale" werk
gever, de ambtenarensalarissen het re
sultaat kunnen zijn van een aantal 
overwegingen die op het eerste gezicht 
weinig of niets met arbeidsvoorwaar
den te maken hebben. In dit licht zou 
medebeslissingsrecht voor ambtena
ren betekenen, dat een bepaalde groe
pering uit de saménleving op de stoel 

·van het parlement zou kunnen gaan 
zitten. 
Dit soort, uit het specifieke karakter 
van de overheidstaak voortvloeiende' 
wrijvingen zijn' voor de Prof. Mr. B.M. 
Teldersstichting aanleiding gewee~t 

· om haar jongste geschrift te wijden 
aan de rechtspositie van de ambtenaar 
(de ambtelijke status). Aan de orde 
komen met name de volgende vragen: 
1. Wat zijn de grondslagen van de 
ambtelijke status? 
2. Wat is de inhoud van de ambtelijke 
status? 
3. Hoe dient de besluitvorming ten 
aanzien van de ambtelijke status te 
verlopen? 
.4. Hoe zit het met het stakingsrecht 
voor de ambtenaar? 

Veelkleurigheid 

. Het specifieke karakter van de over
heidstaak, het algemeen belang of het 
vertrouwen dat de burger geacht mag 
worden te hebben in de uitoefening 
van een bepaalde ambtelijke functie, 
zijn in principe grondslagen die voor 
alle ambtenaren gelden; maar die in 
hun toepassing aanzienlijk verschillen 
haargelang de uit te oefenen functie. 
Deze veelkleurigheid hoeft niet op be
zwaren te stuiten, aldus de auteurs, 
"de mensen verwachten nu eenmaal 
iets anders van de politieagent dan van 
de administrateur" .. 
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Anders liggen de zaken voor wat be
treft de Sociaal-economische aanspra
ken van de ambtenaar: sociale zeker" 
heid en vooral het salaris. Bij zijn aan
stelling wordt de ambtenaar "inge
schaald" in een bepaalde salarisgroep 
en, eenvoudig gesteld, gegeven een be
paald carrièreverloop staat zijn salaris 



'--~------~---------·--.-----~--~·~-·. ================'~ 

voor de rest van zijn leven vast. Deze 
logge, uniforme aanpak stuit; aldus de 
Teldersstichting, op een groot be
zwaar. Wanneer blijkt dat een bepaal
de soort ambtenaar "weggezogen" 
wordtdoor het bedrijfsleven, dan zou 
de overheid hier, zoäls iedere werkge
ver, toch iets aan moeten kunnen doen 

. in de vorm van bijvoorbeeld salarisver
hoging. Hetzelfde geldt wanneer de 
overheid een bepaald soort specialis-

' me wil aantrekken. Zijn bijvoorbeeld 
·automatiseringsdeskundigen moeilijk 
te krijgen, dan zou de overheid deze 
mensen toch meer geld moeten kun
nen bieden, om op de arbeidsmarkt te 
kunnen concurreren met het bedrijfs
leven. 
Een en ander leidt tot de vraag hoe 
goed de arbeidsvoorwaarden bij de 
overheid nu precies zijn. Het betreft 
hier de zogenaamde pakketvergelij
king, dat wil zeggen een vergelijking 
van de arbeidsvoorwaarden voor de 
publieke sector met die voor het be
drijfsleven. 
De werkgroep keert zich tegen pakket
vergelijking. Afgezien nog van een 
aantal technische problemen, zoals 
het bestaan van onvergelijkbare func
ties en de heterogeniteit van de ar
beidsvoorwaarden in het bedrijfsleven, 
baseert de werkgroep zich op een meer 
principieel argument. Het betreft de 
vraag, in hoeverre de overheid de re" -
sultaten van een dergelijk onderzoek 
zou kunnen vertalen in een inkomens
beleid. Pakketvergelijking levert na
melijk slechts een momentopname op. 
Het lijkt de auteurs beter dat onrecht
vaardig geachte inkomensverschillen 
weggewerkt worden door een zo vrij 

. mogelijke werking van het marktme
chanisme. Allt!èn dan ontstaat op ter
mijn eenjuist beeld van de verhoudin
gen op de arbeidsmarkt en de overheid 
zal zich, zoals iedere marktdeelnemer, 
hieraan aan dienen te passen. 

Voor wat betreft de vaststelling van de 
arbeidsvoorwaarden van de ambte
naar, wordt hierboven reeds opge
merkt dat deze eenzijdig geschiedt. 
De praktijk echter geeft aanleiding 
om deze juridische typering "eenzij
dig" wat af te zwakken. De overheid 

zal zich wel degelijk moeten oriënte
ren op het bedrijfsleven, wil zij de ver
schillen in arbeidsvoorwaarden niet 
dusdanig groot doen zijn, dat zij haar 
aantrekkelijkheid als werkgeefster 
verliest. De collectieve sector en de 
marktsector zijn immers geen twee 
van elkaar geïsoleerde systemen. Men 
vergelijke bij voorbeeld de taakvan de 
belastinginspecteurs naar het bedrijfs
leven. 
Een verdere omstandigheid die de 
vaststelling van de arbeidsvoorwaar
den minder eenzijdig maakt is, dat de 
minister van Binnenlandse Zaken in 
vooroverleg treedt met de vertegen
woordigers van de ambtenarenbonden, 
alvorens zijn begroting in te dienen bij 
het parlement. Zodoende kan de mi
nister als tussenschakel tussen de 
ambtenaren en het parlement funge
ren. De realiteit geeft aanleiding niet 

r:::::. 

te sterk te hechten aan de Uuridische) 
term eenzijdigheid. · 
Tenslotte: nu de ambtenaar het sta
kingsrecht geniet, zet de werkgroep 
vraagtekens bij de relatief sterke ont-. 
slagbescherming van de ambtenaar. 
Ingeval van incompetentie of onwil om 
bijvoorbeeld te verhuizen, z_ou de over
heid gemakkelijker naar middelen 
moeten kunnen grijpen om het belang 
van de dienst te waarborgen. Zulks is 
immers typisch "des overheids" en 
daarmede "des ambtenaars". 

Geschrift 56 is te bestellen door over
making van! 12,50 op postrekening 
33.49.769 ten name van, de Prof Mr. 
B.M. Teldersstichting, Koninginne
gracht 55a, 2514AE 's-Gravenhage, 
onder vermelding van het nummer van 
het geschrift. 

Nieuwerkerk kan verkiezjngeu niet 
missen! ·· 
Het mag dan nog maanden duren ... Ni~uwerketk a.an dei1ssel kan de 
twee komende verkiezingen niet mi~sen! Twintig enthousiasteNieuwer
kerkse liberalen hebben in dec(')mb_er de bladen van een verjaarskalender 
aan elkaargeknoopt en gezorgd dat deze kalender op alle 6700 adrèssen in 
die gemeente in de bussen kwamen. Rob Verver, liberaal en begenadigd te
kenaar, verzorgde de illustraties die tezamen een beeldvan.het stadje ge
ven. De sponsoring gebeurde door gulle lokale sponsors en brachtmeer op 
dan de kosten,,zodat de bodem van de gemeentelijke VVD-campagnekas al~ 
weer bedekt is. . 
Paul Overakkèr, de propagandist van Nieuwerkerk lietopenhartig weten: 
"Eerlijkheidshalve moet.ikerbij vertellen dat orize PR/p~opagandácom
inissie bestaat uit professionele PR• en marketiitgmensèn van diverse• be
drijven en instellingen. Dat is natuurlijk een gunstige omstandigheid". · 
Dat moge dan zo zijn, maàr een feit is dat deze afdeling met zo'n. kalender
actie- waarop natuurlijk een stemadvies op .19 maart en 11 mei' staat~ toch 
mooi 't spitsafb.ijt. Ook de begeleidende brief die de Nieuwerkerkers bij de 
kalender in de bus troffen, verdient àlle lof vóor de toonzetting. 
Een dergelijke actie, maar dan rond Sinterklaas, zo'n tien jaar geled(')n 
heeft Nieuwerkerk aan de. IJsselmisschien ook de relatief gro{ereVVD
stemtnenwinst dan 1n andere gemeenten opgeleverd. , 

R.l>. • 
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Het stempel van de 
politiek 
Nooit eerder zijn in éénjaar op rege
ringsniveau zóveel onderwerpen be
handeld die rechtstreeks betrekking 
hebben op de positie van de vrouw als 
in het afgelopen jaar. Het begon met 
de WWV-kwestie en het kostwinners
principe waarna de tweeverdieners
maatregel volgde die voor duizenden 
vrouwen aanleiding was af te zien van 
een betaalde werkkring. Sexueel ge
weld, pornografie en ongewenste inti
miteiten vormden voorpaginanieuws. 
Zo ook de Wet Gelijke Behandeling. 
Er werd gediscussieerd over kinderop
vang en Blijf-van-m'n-Lijfhuizen, het 
bijstandsverhaal op de ex-echtgenoot, 
individualisering in de sociale zeker
heid, de Vrouw in de Krijgsmacht, 
economische zelfstandigheid, voor
keursbehandeling, de decentralisatie 
van de rijksbijdrageregeling Emanci
patie, nachtarbeid voor vrouwen, een 
verzelfstandigd recht op AOW, het 
Beleidsplan Emancipatie, Onder;wijs
emancipatie, volwasseneneducatie, 
deeltijdarbeid, arbeidstijdverkorting 
en herverdeling van werk, de interna
tionale VN-vrouwenconferentie in 
Nairobi en wat er verder nog aan deze 
opsomming ontbreken mag. 
Is er een overtuigender bewijs te leve
ren voor het feit dat de politiek diep in
grijpt in ons dagelijks leven? En is het 
dan niet verontrustend dat zo weinig 
vrouwen invloed uitoefenen op het be
leid? 
In belangrijke mate is dat te wijten 
aan het vaak ontbreken van praktische 
mogelijkheden voor vrouwen om zich 
in de actieve politiek te begeven; aan 
de andere kant ontbreekt het vrouwen 
ook weleens aan moed en inzet. Wán
neer je niet gewend bent luid en duide- ' 
lijk overal je mening te verkondigen is 
de stap in de openbaarheid onwaar
schijnlijk groot. En als je er niet van 
doordrongen bent hoezeer de politiek 
haar stempel drukt op al ons doen en 
laten zul je niet zo g~uw geneigd zijn 
je voor een bepaalde zaak in te span
nen. Onbekendheid met de (ges_chre-

ven en ongeschreven) regels van het 
politieke bedrijf en de negatieve klank 
die politiek in de publieke opinie nu 
eenmaal heeft, maken voorts dat vrou
wen zich er maar liever niet mee be
moeien. 

Lonteren en de toekomst 

Zeker nu de belangstelling van de poli
tiek zo duidelijk verschuift in de rich
ting van de vrouw is het van ongemeen 
groot belang dat vrouwen zelf meeden
ken, meepraten en meebeslissen. Van 
het laagste tot en met het hoogste ni
veau. We kunnen het niet aan anderen 
overlaten te bepalen hoe we ons leven 

Anita Wagernakers 

moeten inrichten. Dat hebben we al 
veel te lang laten gebeuren. Het ge
brek aan kennis en vaardigheden dat 
voor veel vrouwen de drempel vormt 
naar de politiek kan in deze tijd niet 
langer een beletsel vormen. Er zijn tal 
van mogelijkheden aan scholing en 
'vorming (binnen de eigen partij en 
daarbuiten) voor beginners en gevor
derden. Met het ontwikkelen van ken
nis en vaardigheden komt de moed 
vanzelf. Inzet is een kwestie van priori
teiten. Een mens is eerder uit op ver
vulling van zijn eigen wensen en be
hoeften dan op het realiseren van een 
gemeenschappelijk doel. Druk hebben 
we het allemaal in deze jachtige we
reld! Het is maar net watje het belang
rijkste vindt. 

Aanmeldingsformulier congres Vrouwen in de VVD. te 
Lonteren op vrijdag 28 februari en zaterdag 1 maart 1986: 

Ondergetekende: ........................................................................................................ . 

Naam: ......................................................................................................................... . 

Adres: .................. · ........................................ , ............................................................. .. 

Postcode: .................................. Woonplaats: ........................................................... . 

Telefoon: ..................................................................................................................... . 

wenst deel te nemen aan (s.v.p. aankruisen watvan toepassing is): 

0 Gehele congres 
0 Vrijdagavond + diner · 
0 Vrijdagavond zonder diner 
0 Vrijdagavond + diner, logies en ontbijt 
0 Zaterdag + lunch 
0 Reservering één persoonskamer, na 

toewijzing in Lunteren te betalen* 

f 110,
f 40,
f IO,-· 
f 90,- f 

f 30,-

f.IO,-

* In verband met het beperkte aantal beschikbare éénpersoonskamers wordt u ver
zocht wèl aan te geven of u daarvoor in aanmerking wilt komen maar het verschu.Jdig-
de bedrag nog niet te betalen. ' 
Het bedrag voor de door u gekozen reservering dient te worden gestort op giróreke
ning 5485003 t.n.v. penningmeester O(ganisatie Vrouwen in de VVD te Krimpen 
ajd IJsselonder vermelding "Lunteren". 
Het formulier moet worden' opgestuurd naar het adres Zeemanweg 1, 9752 NZ 
Haren. 

Handtekening: 
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De organisatie Vrouwen inde VVD 
houdt zich intensiefbezig met al die 
zaken die rechtstreeks of indirect be
trekking hebben op de positie van de 
vrouw. En er is in de praktijk weinig 
wat daar niet mee te maken heeft!' 
Voor een goede meningsvorming en 
standpuntbepaling is politieke betrok
kenheid van liberale vrouwen onont
beerlijk. Daarom wordt ook het ko
mende congres van de Vrouwen in de 
VVD te Lunteren- dat in 1986 in het 
voorjaar wordt gehouden: op vrijdag 
28 februari en zaterdag 1 maart- voor
afgegaan door een regionale discussie
ronde. De vraag die gesteld wordt is: 
"Welke richting geven liberale vrou
wen aan de toekomst?" Daarbij gaat 
het in hoofdzaak om onderwijs, arbeid 
en inkomen, de beleidsterreinenwaar 
de belangrijkste ontwikkelingen te 
verwachten zijn. · 
Speciaal getrainde gespreksleidsters 
zullen onder de Vrouwen in de VVD in 
zoveel mogelijk regio's de discussie op 
gang brengen en begeleiden. Wie mee 
wil doen of een bijeenkomst wil organi
seren kan zich opgeven bij het lande
lijk secretariaat van de Vrouwen in de 
VVD (postbus 30836, 2500 GV 
's-Gravenhage) of bij de vertegen
woordigster van de orgànisatie in de 
eigen kamercentrale. In Lunteren 
wordt de organisatie verder uitge
bouwd in groepsgesprekken waarna in 
een plenaire zitting de resultaten wor
den besproken. Dat alles gebeurt op 
zaterdag. Vrijdagavond komen de vier 
vrouwelijke VVD-bewindslieden aan 
het woord: minister Smit-Kroes van 
Verkeer en Waterstaat, minister Schoo 

. van Ontwikkelingssamenwerking, 
staatssecretaris Kappeyne van de Cop
pello van Sociale Zaken en Werkgele- · 
genheiden staatssecretaris Ginjaar
Maas van Onderwijs en Wetenschap
pen. 
Opgave voor het congres graag door 
volledige invulling van bijgaand for
mulier en opzending ervan naar het 
adres in Haren. Een uitgebreid pro
gramma wordt geplaatst in een vol
gend nummer van Vrijheid en Demo
cratie. 

• 

c==================== =========== 
Gaarne even uw aandacht voor: 

Stemrecht 
voor Nederlanders in het 
buitenland 

Beste lezers, 

Terecht werd reeds enige malen in vo
rige nummers uitvoerig aandacht be
steed aan de wijze waarop onze Ne
derlandse vrienden in het buiienland 
kunnen deelnemen aan de volgende 
Tweede-Kamerverkiezingen op 21 mei 
1986. 
Het is te hopen dat zeer velen van deze 
nie.uwe groep van kie.zers gebruik zul
len maken van hun stemrecht om· 

, daarmede in niet geringe mate de 
richting van de politieke koers in ons 
land te bepalen. Daar het totale aan
tal van Nederlanders in het buiten
land± 600.000 personen bedraagt, 
waarvan ± 500.000 stemgerechtigd, 
verdienen zij ook in onze campagne de 
volle aandacht. 
Als secretaris buitenland heb ik de 
/aatste.maanden vele contacten ver
stevigd met Nederlandse Clubs (meer 
dan 500) in het buitenland. Zij wor
den uitvoerig geïnfor.meerd o.m. door 
toezending van VVD-voorlichtingsfol
ders en over de wijze waarop hun le
den aan de verkiezingen kunnen deel'
nemen. 
U kunt persoonlijk ook een geweldige 
bijdrage leveren in de opkomst van 
deze kiezers door uw Nederlandse 
vrienden in het buitenland te vragen 
aan de verkiezingen deel te nemen. 
Voor de VVD zal het verkiezingsjaar 
1986 zeer geslqagd worden door de 
steun van hun stem! 
Om per brief, bij volmacht of in een 
stembureau naar eigen keuze in Ne
derland te kunnen stemmen, kunnen 
zij zich laten registreren tussen? de
cember en 24 maart 1986 bij de Rijks
inspectie van de Bevolkingsregisters, 
Postbus 2001 I, 2500 E4 's Gravenha
ge. Formulieren hiervoor zijn ver-

Tom van Bemmel en. 

krijgbaar bij alle Nederlandse 
Ambassades en Consulaten en bij elk 
gemeentebestuur in Neder! and. 

Tom ván Bemmel en, • 
secretaris buitenland 
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~::::::;::~=~11 
~ niet voldoende meer resteert. In onze ondercentrale is de nood zo hoog ~~.:~ 
~ gestegen, dat in 1985 aan de afdelingen een eenmalige bijdrage is ~!.:~ 
~ 39STE JAARLIJKSE ALGE.MENE gevraagd van f. 25,-, hetgeen echter niet jaarlijks, laat staan met groter ~].·~ ~ frequentie kan worden herhaald. ~{ ·~ 
~ VERGADERING 2. De aandelen van partijorgaan en hoofdbestuur kunnen redelijkerwijs *~ .. :~ 
::::· niet worden verlaagd. . · x;: ... ;.: 

(74 t I gaden•ng} 3. Het aandeel van de afdelingen is nauwelijks toereikend om haar . s e a gemene ver taken te vervullen; dit geldt met name voor èle kleinere afdelingen. 

De openbare jaarlijkse algemene vergadering van de VVD wordt 
gehouden op vrijdag 18 en zaterdag 19 april19..86 in Musis Sacrum te 
Arnhem. 

4. Met erkenning van het grote belang van de kamercentrales, menen 
wij dat het mogelijk moet zijn de kosten die zij maken met circa 15% te 
beperken (dat is het verschil tussen 13% en 11 %). Door deze beperkte 
inlevering kunnen de middelen van de ondercentrales met 50% stijgen, 
hetgeen - gezien het bovenstaande - hard nodig is. 

Door de ledenvergaderingen van de afdelingen, de 5. De ondercentrales hebben haar bestaansrecht bewezen. Indien de 
centralevergaderingen van de ondercentrales en kamercentrales, de · financiele ruimte niet wordt verbeterd, wordt het voortbestaan ernstig 
cgiJlmissies van advies (art. 60 h.r.) en de bijzondere groepen (art. 78.1 bedreigd. ' 
h.r.) kunnen tot en met 3 maart 1986 amendementen c.q. moties bij de 

:::_:::_:: algemeen secretaris worden ingediend op de voc:>rstellen, zoals die in de OlnnddeearfcgeenlotpraelneJ_ Maroenn,tfdeartl~~~~ ondercentrale weer op volle toeren )\}: 
beschrijvingsbrief zijn opgenomen. Deze amendementen c.q. moties 
worden gepubliceerd in Vrijheid en Democratie. nr. 1337 van 1 april d~aait, is ons g~bleken, dat het uiterst moeilijk, zo niet onmogelijk was · · 
1 Q86 (zie voor wijze van indiening: N .B.1). om met de ons toekomende contributiebijdragen rond te komen. . .. 

AGENDA: 
........ vrijdag 18 apri/1986, 14.00 uur· 

1. Opening door de voorzitter, J. Kamminga 

2. Jaarverslag van het hoofdbestuur over 1985 (38ste jaarverslag) 
ingevolge art. 18.3 statuten• 

3. Rekening en verantwoording en jaarverslag van de 
penningmees-ter over 1985 ingevolge art. 18.3 statuten• . . 

4. Verslag van de commissie van drie leden 
ter voorlichting van de algemene vergadering bij de behandeling van de 
rekening.~!!_ verantwoording van de penningmeester over het jaar 
1985. De commissie bestaat- in alfabetische volgorde- uit: 
drs.C.E. Etty te Amsterdam, A.F. van Koeten te Goor, J.F. Meijeraan 
te Naarden; 
plaatsvervangende leden: drs.A.M. Bom te Naarden, G. Kapelle te 
Groningen, dr.ir.A.P. Kale te Nuenen. 

5. Benoeming van een commissie van drie leden ' 
ter voorlichting van de algemene vergadering bij de behandeling van de 
rekening en verantwoording van de penningmeester over het jaar 1986 
(art. 30.2 statut~n). 

Voorgesteld worden- in alfabetische volgorde- de volgende leden: 
G. Kapelle te Groningen, dr.ir.A.P. Kale te Nuenen, J.F. Meijeraan te 
Naarden; 
plaatsvervangende leden: drs.A.M.Bom te Naarden, mevr.drs.M. 
Brouwer-van Wijk te Sneek, ir. T. Thalhammer te Son. 

Namen van overige kandidaten kunnen toten met 3 maart 1986 ter 
ken!'lis van de algemeen secretaris worden gebracht, mits deze 
kandidaten zijn gesteld door de ledenvergadering van de afdeling. 

• Wordt toegezonden aan de besturen van afdelingen, 
ondercentrales en kamercentrales. 

6. Voorstellen tot wijziging van de verdeling van de contributie-
opbrengst met ingang van 1 januari 1987 . 
Afdelingen behorend tot de ondercentrales Den Bosch en 
Ommelanden of Montferland (brieven nrs.: 50643·en 50606. 

Voorstel: 
Wijziging van de contributieverdeling m.i.v. 1 januari 1987, in dier 
voege dat het percentage· voor de ondercentrales wordt verhoogd van 
4% naar 6% en het percentage voor de kamercentrales wordt verlaagd 
van 13% naar 11%. 

Toèlichting: 
Ondercentrale Den Bosch en Ommelanden: 
1. De financiele middelen van de ondercentrales zijn niet toereikend 
om de haar opgedragen taken adequaat te vervullen; het uitnodigen 
van (enigszins) prominente sprekers, al is het maar eenmaal per jaar, 

Dankzij het feit, dat onze bestuursleden diverse kosten gewoon 
vergeten te declareren en wij op ónze vergaderingen geen enkel kopje 
koffie weggeven hebben wij het hoofd boven water kunnen houden. 
Wij willen echter meer zijn dan slechts een zoveelste bestuurslaag; wij 
willen daadwerkelijk activiteiten ontplooien, welke bijvoorbeeld aan de 
afdelingen ten goede kunnen komen, maar waarvoor zij de mankracht 
missen, zoals cursussen, spreekbeurten met prominente sprekers etc. 
In de afgelopen jaren hebben.wij daarmede al een begin gemaakt, met 
als gevolg, dat het contact met de afdelingen gaandeweg verbeterd is. 
Als wij in artikel4 van het ondercentrale reglement onder de punten 3, 
4 en 5 lezen wat onze taken zijn, dan wordt daar gesproken over het 
coordineren en verzorgen van. diverse activiteiten. 
Lezen wij echter art. 4 punt 5, 6 en 7 van het kamercentralereglement, 
dan wordt daar enkel gesproken over coordineren. 
En u zult het met ons eens zijn, dat verzorgen meer kosten met zich 
meebrengt dan enkel coordineren. · 
Het verbaast ons daarom zeer, dat de kamercentrales per lid meer dan 
3x zoveel geld krijgen dat de ondercentrales. Vanzelfsprekend hebben 
wij geen· overzicht over de financiele situatie van alle kamercentrales, 
maar als wij zien; dat de kamercentrale Gelderland de afgelopen jaren 
resp. f. 78.000,-, f. 79.000,- en f. 86.000,- ovêr had, rijzen ons de 
haren te berge. 

Zou de algemene vergadering ons voorstel aannemen, dan zou dit voor 
de kamercentrales een achteruitgang van 15,4% in inkomsten 
betekenen, terwijl de ondercentrales maar liefst 50% meer krijgen. 
Geprojecteerd op kamercentrale Geldérland / ondercentrale 
Montferland zou dit betekenen, dat de kamercentrale ca. f. 6.000,- zou 

- moeteninleveren (bij een inkomen van ca. f. 45.000,-), terwijl de 
ondercentrale Montferland erf. 750,- op vooruit zou gaan (bij een 
inkomen van ca. f. 1.500,-). (Dit geheel berekend op de ledencategorie 
93). 

Wij zijn met weinig tevreden, maar f. 750,- is voor ons een heel bedrag. 

Advies van het hoofdbestuur: . 
Niet in alle kamercentrales doet zich bovengenoemde rooskleurige 
financiele situatie voor en niet in alle ondercentrales wordt het tekort 
~an baten zo nijpend gevoeld als door de indieners van dit voorstel. 
Het hoofdbestuur is dan ook geen voorstander van een algemene 
wijziging van de verdeling van de contributie-opbrengst die voor alle 
kamercentrales en ondercentrales gevolgen heeft. 
De kamercentrales, die een stimulerend beleid in de richting van de 
ondercentrales zullen voeren, kunnen naar eigen beoordeling actieve 

• ondercentrales financieel ondersteunen. Hiermee wordt voorkomen 
dat niet-actieve ondercentrales bedragen ontvangen die niet gebruikt 
worden. • 

7 .. Voorstellen tot wijziging van statuten en reglementen 
7.1. van het hoofdbestuur 
7.1.1. Artike/10.6 h.r. (nieuw) 

Aan het bestuur van. een afdeling c.q. ondercentrale wordt met 
adviserende stem toegevoegd, voor zover zij niet uit ànderen hoofde 
deel uitmaakt van het bestuur, een aangeslatene bij de stichting 
Organisatie Vrouwen in de VVD die als zodanig benoemd wordt door 
het bestuur van de afdelings- c.q. regionale 
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vrouwengroep als bedoeld in artikel19 .3 van de statuten van die 
stichting. 
Artikel10.6 h.r.oud wordt dan 10.7 (nieuw) 

Toelichting: 
Boveng!moemd nieuw artikel is een uitvloeisel van het goedkeuren van. 

· de nieuwe statuten van de Organisatie Vrouwen In de VVD door het 
hoofdbestuur vail de VVD op 20 februari 1984. 

7.1.2. Artike/25.2 h.r .. (wijziging} 

Schrappen het woord bovendien 
en toevoegen na het gebied van de kamercentrale. 
........ en die tevens aangesloten zijn bij die stichting: 

Toelichting: 
Deze wijziging is een uitvloeisel van het gestelde in artikel15 van de 
eerder genoemde statuten. 

7.1.3. Artike/53 h.r. 

Taakstelling en bijeenroeping 
artikel53.1: 
Voor behandeling van onderwerpen in de partijraad kunnen 
reglementen 
van orde worden vastgesteld. Dergelijke reglementen worden 
goedgekeurd door het hoofdbestuur. 

(In verband met dit nieuwe artikel53.1 wordt de volgende 
vernummering 
voorgesteld: 
- O\ld artikel 53.1 wordt artikel 53~2; 
- oud artikel 53.2 wordt artikel 53.3). 

Toelichting: 

Dit nieuwe artikel past in het streven naar vereenvoudiging van de 
procedures en geeft een betere aansluiting op de voorgestelde wijziging 
van artikel60 h.r.Voor zowel de partijcommissie als de partijraad zijn 
reglementen van orde opgesteld die door het 
het hoofdbestuur dienen te worden goedgekeurd. 
Als de algemene vergadering deze wijziging goedkeurtzal het 
onderstaaride vborstel voor een reglement van orde, dat ter informatie 
wordt afgedrukt, door het hoofdbestuur worden besproken en 
vastgesteld. 

REGLEMENT VAN ORDE BEHANDELING RAPPORTEN 
'TELDERSSTICHTING. 

l.a. Het dagelijks bestuur beslist- na overleg met de directeur 
van de Teldersstichting- of een rapport van de Teldersstichting 
in een vergadering van de partijraad aan de orde wordt gesteld. 
b.lndien een rapport van de Teldersstichtirig in een 
vergadering van de partijraad aan de orde wordt gesteld, stelt het 
dagelijks bestuur- na overleg met' de directeur van de 
Teldersstichting- vast welke commissie(s), ingesteld krachtens 
artikel60 van het huishoudelijk reglement, in belangrijke mate 
bemoeienis hebben met de in het rapport behandelde onderwerpen. 
Deze commissie(s) wordt/worden verder de betrokken commissie(s) 
genoemd. De directeur van de Teldersstichting benoemd twee leden 
met adviserende stem die aan de betrokken commissie(s) worden 
toegevoegd. 

( 
2. Het dagelijks bestuur draagt er zorg voor, dat de leden van de 
betrokken commissie(s) en de leden van het hoofdbestuur binnen 
twee weken na het in druk verschijnen van het rapport een 
'exemplaar daarvan ontvangen, alsmede dat de overige leden van de 
partijraad een samenvatting van het rapport ontvangen. ,De · 
samenvatting wordt bij voorkeur opgesteld door" de auteurs van het 
rapport. Deze samenvatting wordt verkort in Vrijheid en Democratie 
gepubliceerd. 

3. Het dagelijks bestuur verzoekt, binnen een door dat bestuur 
vast te stellen periode die ten minste twee en ten hoogste vijf 
maanden bedraagt, de betrokken commissie(s) om een ontwerp van 
aan · 
de partijraad voor te leggen concept-resoluties. Daarbij zal zo 
mogelijk rekening gehouden dienen te worden met de conclusies van 
het rapport. 

4. Na ontvangst van de berichten van de betrokken commissie(s) 
stelt het hoofdbestuur - na advies van het dagelijks bestuur - de 
concept-resoluties vast voor de partijraad. 

5. Indien behandeling in de partijraad plaatsvindt wordt/worden 
de betrokken commissie(s) voor het inhoudelijke deel aangewezen. 
Tevens wordery met een of meer kamercentrales afspraken gemaakt 
dat deze de technisch-organisatorische en financiele 
verantwoordelijkheid op zich neemt/nemen. 

6. Na vaststelling door het hoofdbestuur van de conceptresolu
ties voor de partijraad worden deze zo spoedig mogelijk aan-de 
leden van de partijraad toegezonden. Zij worden tevens zo spoedig 
mogelijk in Vrijheid en Democratie gepubliceerd . 

7. De voorzitter schrijft de vergadering van de partijraad ter 
behandeling van de çoncept-resoluties uit tegen een datum, die in 
geen geval vroeger ligt dan zes weken en in beginsel niet later 
ligt dan achtienweken na de verzending van de concept-resoluties 
aan de leden van de partijraad. In de periode tussen de 
verzending en de vergadering kunnen de partijraadsleden overleg 
plegen, onder meer met de organen die zij vertegenwoordigen. Een 
partijraad zal nooit over concept-resoluties naar aanleiding van 
een rapport van de Teldersstichting vergaderen in de periode 
tussen de publikaties door het hoofdbestuur van een concept
verkiezingsprogramma voor de Tweede Kamer of voor het Europese 
Parlement en de daaropvolgende dag dat de verkièzing zal· 
plaatsvinden. 

8. Partijraadsleden kunnen tot uiterlijk drie weken voor de 
· datumvan de vergadering amendementen c.q. moties op de 

voorgestelde resoluties bij de algemeen secretaris indienen. 
De algemeen secretaris bevordert dat deze amendementen c.q. moties -
- met toevoeging van het advies van de betrokken commissie(s) -
uiterlijk tien dagen voor de datum van de vergadering aan alle 
partijraadsleden worden toegezonden. 

9. Niet op deze wijze ingediende amendementen zullen op de 
partijraad slechts in behandeling worden genomen als daartoe met 
twee derden van de uitgebrachte geldige stemmen wordt besloten. 

10. Nadat de partijraad de' resoluties met betrekking tot het 
rapport heeft vastgesteld, zullen deze op zo kort mogelijke 
termijn door het dagelijks bestuur bekend worden gemaakt. 
Deze besluiten worden geacht te zijn genomen zonder bijzondere 
machtiging daartoe van de algemene vergadering, zodat zij onder
worpen zijn aan artikel31.4 van de statuten. 

· 11. Wijziging van dit reglement van orde wordt door het 
hoofdbestuur vastgesteld; 

12. In gevallen waarin dit reglement van orde niet voorziet, 
beslist het hoofdbestuur. 

Vastgesteld door het hoofdbestuur op .................. . 

7.1.4. Commissies van advies artike/60 h.r. (wijziging) 

Het hoofdbestuur kan commissies instellen ter bestudering van 
bepaalde onderwerpen en het geven van advies daarover; benoeming 
en taakstelling worden vastgelegd in een reglement van orde vast te 
te stellen door het hoofdbestuur. 

Toelichting: 
In het kader van de deregulering kan worden volstaan met dit 
beknopte artikel. De uitwerking is vastgelegd in een reglement van 
orde vast te stellen dcior het hoofdbestuur. Als de algemene 
vergadering deze wijziging goedkeurt zal het onderstaande voorstel 
voor een reglement van orde, dat ter informatie wordt afgedrukt, door 
het hoofdbestuur worden besproken en vastgesteld. In dit reglement 
van orde is de verplichting voor het hoofdbestuur om ten minste de 
helft van het aantalleden te benoemen uit de door de besturen van de 
kamercentrales schriftelijk voorgedragen kandidaten vervallen omdat 
deze verplichting te sterk eenzijdig aandacht vraagt voor het regionale 
aspect bij de benoeming. De formulering in artikelS van het 
voorgestelde reglement van orde doet op meer evenwichtige wijze . 
recht aan de overige criteria. waaraan een kandidaat-lid van een 
commissie wordt getoetst. 
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REGLEMENT VAN ORDE PARTIJCOMMISSIES EX. ARTIKEL 
60H.R. 

1. De partijcommissies hebben tot taak het hoofdbestuur en de 
fracties in Eerste en Tweede Kamer alsmede de VVD-leden van de 
fractie van liberaal-democraten in het Europese Parlement te 
adviseren over onderwerpen welke tot hun werkterrein behoren. 

2. De partijcommissies kunnen op de navolgende wijzen adviseren: 
· op verzoek schriftelijk of mondeling advies uitbrengen aan het 
hoofdbestuur; 
· op verzoek schriftelijk of mondeling advies uitbrengen aan de 
kamerleden en de VVD-leden van het Europese Parlement; 
· het op eigen initiatief verstrekken van mondelinge adviezen 
aan de kamerleden; 
· het op eigen initiatief aan het hoofdbestuur verstrekken van 
schriftelijke informatie, in de vorm van nota's, rapporten 
e.d., na overleg met de stuurgroep commissie activiteiten. 

3. Ten behoeve van de coordinatie tussen partijcomm1ssies, 
fracties, hoofdbestuur, prof.mr.B.M. Teldersstichting en 
Vereniging van Staten· en Raadsleden is een stuurgroep ingesteld 
waarin leden uit genoemde instanties zijn vertegenwoordigd. De 
stuurgroep is belast met de algehele coordinatie van de 
commissie-activiteiten. 

4. Het hoofdbestuur stelt de partijcommissies in, bepaalt hun 
werkterrein en,stelt zo nodig regels vast voor de werkwijze van de 
commissies. Waar nodig kan het hoofdbestuur een partijcommissie 
opheffen. In de regel vergadert een partijcommissie een maal per 
maand of zoveel meer als nodig is voor een goede uitoefening van 
de taak. 

5. De leden van de partijcommissies worden door het dagelijks bestuur 
uit de leden van de VVD benoemd. Bij de benoeming van de leden 
wordt gelet op de deskundigheid op het betrokken werkterrein, de 
algemene politieke deskundigheid, een zekere regionale spreiding 
van de leden en bovendien wordt rekening gehouden met de spreiding 
van de diverse deskundigheden in een commissie. · 

6. Het dagelijks bestuur kan een lid van een commissie uit de functie 
ontheffen ingeval van onvoldoende functioneren als · 
zodanig. Een dergelijk besluit zal niet genomen worden dan na 
overleg met de voorzitter van de commissie. Betrokkene wordt in de 
gelegenheid gesteld gehoord te worden alvorens een dergelijk 
besluit genomen kan worden. 

7. Leden van de Kamerfracties of leden van het Europese Parlement, 
wier werktaak geheel of ten dele op het werkterrein van een 
commissie ligt, kunnen door het dagelijks bestuur als adviserend· 
lid van die commissie worden benoemd. · 

. 8. Commissies of samenwerkende commissieskunnen na goedkeuring 
door 
het dagelijks bestuur ad hoc werkgroepen ~er bestudering van 
afzonderlijke onderwerpen instellen. In een dergelijk geval wordt de 
duur van de activiteiten van een werkgroep en de taakstelling door 
het dagelijks bestuur vastgesteld. De leden van deze werkgroepen 
worden na voordracht door de commissie(s) door het dagelijks 
bestuur aangewezen. Rapportage door de werkgroepen vindt 
schriftelijk 
plaats. 

9. Elke commissie of werkgroep kan zich ter bestudering van een 
bepaald onÇerwerp desgewenst door anderen doen bijstaan. Voor 
zover hier kosten Çtan verbonden zijn is voor het doen van deze 
uitgaven tevoren toestemming van het dagelijks bestuur nodig. 

10. Om eventuele doublures of tegenstrijdigheden in de 
werkzaamheden van de in de stuurgroep (als omschreven in artikel 
3) vertegenwoordigende instanties te voorkomen maakt elke 
partijcommissie jaarlijks eén activiteitenplan. Elke commissie 
brengt jaarlijks een beknopt schriftelijk verslag van haar 
werkzaamheden uit, dat als bijlage van het jaarvèrslag van het 1 

hoofdbestuur ter goedkeuring aan de jaarlijkse algemene 
vergadering wordt overgelegd. 

11. Er wordt als regel van uitgegaan, dat de partijcommissies zich 
in de eerste plaats bezighouden met onderwerpen van actuele aard 

op korte en middellange termijn, terwijl de prof. mr. B.M. 
Teldersstichting zich meer met onderwerpen op langere termijn 
bezighoudt. 

12. Publikaties van een commissie naar buiten, waaronder te 
verstaan naar anderen dan het hoofdbestuur c.q. dagelijks bestuur, 
de Kamerfracties of de VVD-leden van de fractie van liberaal· 
democraten, geschieden alleen nadat het dagelijks bestuur met die 
publikatie heeft ingestemd. · 

13. Na iedere verkiezing voor de Tweede Kamer treden de leden van 
de commissie af. Afgetreden leden zijn herbenoembaar. · 

14. Voor de aanvaarding.van een benoeming tot lid van een 
commissie of werkgroep wordt het betrokken VVD-lid in kennis 
gesteld van de regeling partijcommissies. Door aanvaarding van de 
benoeming onderschrijft het lid deze regeling. 

Vastgesteld door het hoofdbestuur op .......... .. 

7.1.5. Artike/67 h.r. 

Kostenvergoedingen 

artikel67.1 (art. 67 oud tot; met enige wijziging): 
Aan een lid, dat in opdracht van een orgaan van de VVD, een centrale 
of een afdeling werkzaamheden verricht of reist, mag een vergoeding 
worden gegeven voor de daarbij gemaakte noodzakelijke kosten; deze 
kosten komen ten laste van de VVD, de centràle of de afdeling, al naar 
gelang het orgaan dat de opdracht heeft verstrekt een orgaan is van de 
VVD, een centrale of een afdeling. 

artikel67.2 (nieuw): 
Een lid van het hoofdbestuur, van het bestuur van een centrale en van 
het bestuur van een afdeling kan niet worden gehonoreerd behoudens 
in het geval dat daartoe door het hoofdbestuur wordt besloten. 

Toelichting: 
Deze wijzigingen van het huishoudelijk reglement zijn noodzakelijk 
omdat het huidige artikel67 bij interpretatie kan leiden tot een 
verplichting van de vergoedende instantie om onkosten te vergoeden, 
terwijl de mogelijkheid om t.z.t. eventueel tothonorering van o.a. een 
voorzitter (een van tijd tot tijd in de partij naar voren komend idee) 
door dit huidige artikel67 wordt uitgesloten. 

7.2. van afdelingenjcentrales 
7.2.1. Afdelingjkamercentrale Amsterdam (briefnr. 50398): 

Voorstel: 
schrappen: 13.7 onder 2 dat in een gemeente meer dan een afdeling 
wordt opgericht . 

Advies van het hoofdbestuur: . 
Het voorstel van de afdeling/kamercentrale Amsterdam houdt· 
verband met het feit dàt in de grote afdelingen (zoals 's· Gravenhage, 
Rotterdam en ook Amsterdam) sedert jaar en dag ideeen leven om 
deze grote bevolkingscentra ·ook wat VVD-ledèn betreft· van een 
eigen structuur te voorzien. In de afdeling 's· Gravenhage is eertijds 
echter reeds de oplossing gevonden door gebruikmaking van de 
reglementaire mogelijkheden om in de afdeling een aantal 
onderafdelingen te vormen zodat en aan de behoefte tot decentralisatie 
en aan het behoud van een verantwoord bestuurlijk samenhangende 
eenheid gestalte kon worden gegeven zodat er geen noodzaak meer is 

· om meer afdelingen binnen deze bevolkingscentra op te richten. Zeker 
ook belangrijk waà~ het gaat Onl b.V. het opstellen van een 
kandidatenlijst t.b.v. raadsverkiezingen. Statutair hebben leden echter 
onverminderd het recht, zoals omschreven in artikel13. 7, tqch een 
eigen afdeling te vormen, mits het hoofdbestuur daarmee instemt, 
gehoord de desbetreffende kamercentrale / moederafdeling. 
Als de algemene vergadering mocht besluiten het voorstel van 
Amsterdam te volgen, dan dient de redactie en i of vernummering van 
de desbetreffende artikelen te geschieden volgens de hieronder 
gewijzigde teksten in statuten en huishoudelijk reglement. 

Artikel13 van de statuten: 
Voorstel tot gedeeltelijke schrapping van (oud) artikel13. 7 en 
invoeging van een nieuw artikel13.2. In verband met dit nieuwe artikel 
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13.2 wordt de volgende vernummering voorgest~ld: 

-oud artikel 13.1 blijft artikel13.1 
-oud artikel13.2 wordt artikel13.3 
-oud artikel13.3 wordt artikel13.4 
-oud artikel13.4 wordt artikel13.5 

,-oud artikel13.5 wordt artikel13.6 
-oud artikel13.6 wordt artikel13. 7 
-oud artikel13. 7 wordt artikel13.8 

Hieruit volgt dat voor het in artikel13.6 (nieuw)/artikel13.5 (oud) 
genoemde artikel13.4 in het vervolg artikel13.5 moet worden 
gelezen. 

De nieuwe artikelen luiden voortaan als volgt: 
Artikel 13.2 (nieuw): 
In een gemeente kan niet meer dan een afdeling worden opgericht. 

Artikel13.8 (nieuw; het oude artikel13. 7): 
Het hoofdbestuur kan, gehoord de besturen van de desbetreffende 
kamercentrale en afdelingen, een besluit nemen dan wel intrekken dat 
een afdeling meer dan een gemeente omvat. 

De voorgestelde wijzigingen hebben een wijziging in artikel14.1 van 
het huishoudelijk reglement tot gevolg. Voorgesteld wordt om in 
àrtikel14.1 h.r. de volgende woorden te schrappen: of van een 
gedeelte van .een gemeente · 
De nieuwe tekst luidt dan als volgt: 

-Artikel14.1 huishoudelijk reglement; Indien een afdeling het gebied 
van een gemeente omvat heeft zij haar zetel in die gemeente. 
De voorgestelde wijzigingen werken qua vernummering door in het 
huishoudelijk reglement van de VVD, en wel als volgt: 
-in artikel19.1 van heth.r.wordt 13.4 van de statuten artikel13.5 
van de statuten. 
-in artikel20.1 vari het h.r; wordt 13.6 van de statuten artikel13. 7 
van de statuten. 

7.2.2. Kamercentrale Haarlem (brie/nr. 50574): 

Voorstel: 
a. tot wijziging van artikel 76.7 (juncto artikel 74) van het huishoudelijk 
reglement in dier voege, dat er herstemmingen(en) moet( en) plaats 
vinden ingeval de omstandigheden van een gelijk aantal stemmen op 
alle personen op wie stemmen zijn uitgebracht betrekking heeft op 
meer c(an twee personen; 
b. tot herschrijving en hergroepering van de artikelen 74 t/m 76 van 
het huishoudelijk reglement, tot een ·meer samenhangend en 
doorzichtiger geheel. 

Toelichting: 
Artikel 76.7 h.r. bepaalt, dat- in de gevallen waarin afdelingen, 
centrales of besturen advieslijsten of lijsteri naar volgorde van voorkeur 
vaststellen voor de kandidaatstelling voor vertegenwoordigende 
lichamen- bij een gelijk aantal stemmen vooralle personen op wie 
stemmen zijn uitgebracht, al die personen op de desbetreffende lijst 
worden geplaatst met'onderling gelijke rangorde, in een door de · 
voorzitter bij loting vast te stelle.n volgorde. 
Afgezien van de omstandigheid dat de bepaling ook behoort te gelden 
voor stemmingen inde kandidaatstellingsraad en in de verkiezingsraad, 
komt het de kamercentrale Haarlem voor, dat de bepaling zinvol is 
ingeval twee kandidaten ieder de helft van de uitgebrachte stemmen 
op zich hebben'-verenigd. (Ingeval een onderling gelijke rangorde niet 
mogelijk is, dient ~ rangorde door de voorzitter bij loting te worden 
vastgesteld). 
Gaat het echter om drie of meer kandidaten, dan komt dit aantal te 
groot voor en het door ieder behaalde aantal stemmen te gering, om 
allen op grond van die stemming rechtstreeks op de lijst te plaatsen. Er 
zal dan eerst een tweede vrije stemming moeten plaats vinden en- voor 
zover nog nodig - een herstemming, event. voorafgegaan door een 
tussenstei'nming, in voorkomend geval na loting, om te bepalen wie op 
de lijst zal worden geplaatst op de plaatst waarop de stemming 
betrekking heeft. 

Advies van het hoofdb~stuur: 
Het hoofdbestuur is het met de kamercentrale Haarlem eens dat 
artikel 76.7 'enige redactionele aanpassing behoeft. Echter het voorstel 
onder b genoemd gaat het hoofdbestuur te ver. Het hoofdbestuur is nl. 
de mening toegedaan dat de artikelen zeer goed gegroepeerd zijn, 
omdat een duidelijk onderscheid wordt gemaakt tussen gewone 

kandidaatstellingen (t.b.v. bijv. besturen) en die t.b.v. 
kandidaatstellingen voor vertegenwoordigende lichamen. Een 
verandering in deze hele opzet heeft vergaande gevolgen voor de 
overige reglementen waarin naar genoemde artikelen wordt verwezen. 
De thans in hèt h.r.opgenomen artikelen over stemmingen worden 
door de afdelingen reeds als zeer gedetailleerd ervaren. Het 
aanbrengen van een nog grotere verfijning om een oplossing te bieden 
in stituaties die zich slechts uiterst zelden zullen voordoen beschouwt 
het hoofdbestuur als het doorschieten van de regelgeving. De partij 
heeft na alle jongste wijzigingen van reglementen een periode van 
bezinning (evaluatie) nodig voordat wederom met een grote operatie 
wordt begonnen. · 

7.2.3. Kamercentrale Haarlem(briefnr. 50574): 

Voorstel: 
tot wijziging van artikel41.1 en 4L2 van het huishoudelijke reglement 
in dier voege, dat de benoeming van een lid van het hoofdbestuur als 
bedoeld in artike~23.1 onder 2 van de ~tatuten wegens periodiek 
aftreden normaliter kan geschieden in de jaarlijkse 
centralevergadering van de betrokken kamercentrale, met 
inachtneming van dezelfde termijnen als gelden voor benóeming van de 
in artikel35.1 onder 1 h.r.bedoelde bestuursleden van die 
kamercentrale. 

Toelichting: 
Volgens artikel41.1 h.r.loopt de termijn vap kandidaatstelling voor 
een lid van het hoofdbestuur van een tijdstip in de eerste helft van 
september tot uiterlijk 31 december, zulks in afwijking van artikel25.5 
h.r. 
Volgens laatstgenoemd artikel sluit.de termijn van kandidaatstelling op 
het tijdstip van aanvang van de desbetreffende centralevergadering 
(na een kandidaatstellingstermijn van ten minste twee maanden), voor 

·zover in het reglement van de centrale niet anders is bepaald. Daarbij 
komt, dat artikel25.5- gezien de tekst van artikel25.1 -niet alleen 
betrekking heeft op te verrichten benoemingen als bedoeld in artikel 
35.1 onder 1 (zeg gemakshalve de overige leden van het dagelijks 
bestuur), maar ook op artikel35.1 onder 2, te weten de 
vertegenwoordiger van de kamercentrale in het hoofdbestuur. 
(Doordat in art. 25 niét naar artikel41 wordt verwezen en in 41.1 niet 
is vermeld dat deze bepaling een afwijking inhoudt van artikel25.5, zijn 
de vermelde bepalingen met elkaar in strijd). 
Het lijkt zinvol om de bepaling van artikel41.1 en 41.2 voor wat dè . 
daarin genoemde tijdstippen betreft te wijzigen, in overeenstemming 
met artikel 25 en vermoedelijk ook in overeenstemming met thans 
reeds in de praktijk gevolgde gedragslijn, welke bedoelde gedeelten 
van artikel41 h.r.soms al tot eendode letter maakt 

Advies van het hoofdbestuur: 
Overnemen, mits de benoeming van het lid van het hoofdbestuur door 
de centralevergadering van de kamercentrale blijft plaatsvinden voor 
de jaarlijkse algemene vergadering van de partij. · 

7.2.4. Kamercentrale Dordrecht (briefnr. 50660): 

Voorstel: 
In het reglement op de kandidaatstelling voor leden van de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal (TK) te wijzigen: 
Art. 15.3 sub 2: schrappen. 
Art. 15.3 sub 3: schrappen. 
Art. 16.1 sub 6: schrappen. 

Toelichting: 
~~ . . 
In de praktijk is gebleken, dat lang niet alle afdelingeneen advieslijst 
opstellen, terwijl de ontvangen advieslijsten niet allemaarvolledig (1 t/ 
m 50) zijn ingevuld. 
Het bepalen van de gemiddelde rangorde geeft daardoor een onzuiver 
beeld. 
Sub3: . 
E!m motivering van eventul'!le afwijkingen schriftelijk opgegeven, zal, 
omdat het om personen gaat, zodanig voorzichtig zijn, dat het 
nauwelijks bij kan dragen tot verduidelijking van standpunten. Zulk een 
motivering zal ter vergadering mondeling kunnen worden verstrekt. 
Sub6: 
Conform 15.3-sub 3. 

Advies van het hoofdbestuur: 
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Het hoofdbestuur is de mening toegedaan dat dit voorstgl bij de 
komende evaluatie van de to~passing van de reglementen op de 
kandidaatstellingen moet worden meegenomen zodat t.z.t. eventueel 
integrale wijzigingsvoorstj!llen aan de algemene vergadering kunnen 
worden voorgelegd. Thans dus nog niet overnemen. 

8. Bespreking van het beleid van het hoofdbestuur 
8.1. Algemeen 
Motie kamercentrale Utrecht (motie 000281-31/10-85): 
·--------------------7·-····------------r··---------
De centralevergadering van de kamercentrale op 9 november 1985 
bijeenetc. · 
constaterend dat voor het betrekken van de leden bij het bestuderen 
van het landelijk ontwerp-verkiezingsprogrammá in de afdelingen een 
redelijke tijd gewenst is, · 
constaterend dat door de partijvoorzitter tijdens de 71ste algemene 
vergadering een'toezegging werd gedaan om het concept op 20 
augustus 1985 bij de afdelingen in de bus te hebben, 
constaterend dat de gedane toezegging niet gestand werd gedaan 
hetgeen het werk in de afdelingen bemoeilijkt en demotiverend blijkt te 
werke11 op een aantalleden van afdelingen, 
spreekt naast het ongenoegen over deze gang van zaken als haar 
mening uit dat hethoofdbestuur procedureel niet teveel hooi op de 
vork moet nemen door het doen van wellicht lichtvaardige 
toezeggingen, 
en gaat over tot de orde van de dag. 

Advies van het hoofdbestuur: 
Zolang de partij bestaat is steeds gevraagd om een ontwerp, voor dat 
de presentatie plaatsvindt, aan afdelingen/ centrales te doen 
toekomen. Maar om duidelijk politieke c.q. publicitaire redenen heeft 
het hoofdbestuur hier steeds van' moeten afzien hoewel het 
hoofdbestuur begrip heeft voor de bij af~elingenjcentrales levende 
wens ter zake. 
In de toepassing van de procedure ingevolge art. 48 h.r.was danook
anders dan in het verleden- meer tijd voor behand'eling van het huidige 
.ontwerp-verkiezingsprogramma '86-'90 door de afdelingen ingeruimd. 

8.2. Rapportage uitvoering samenwerkingsÓvereenkomst VVD/ 
JOVD ingevolge toezegging 69ste algemene vergadeting 

9. Rondvraag 

........ vrijdag 18 apri/1986, 20.00 uur 

10. Rede door de voorzitter, J. Kamminga 

11. Rede door de vertegenwoordiger van de VVD-leden in het 
Europese Parlement, mr.H.R. Nord 

12. Begroeting van de gasten 

13. Rede door de voorzitter van de Tweede-Kamerfractie, 
drs.E.H.T.M. Nijpels 

........ zaterdag 19 apri/1986, 10.00 uur 

14. Zo nodig voortzettin9 van de vergadering m.b.t. de 
onderwerpen, genoemd onder 7 tjm 10 

15. Bespreking van het beleid van de hoofdredacteur van 
Vrijheid en Democratie (artikel 61.2 h.r.) 

16. Benoeming van twee leden van het dagelijks bestuur 
·Benoeming van een voorzitter. 
Wegens periodiek aftreden van J. Kammingate Groninger moet in de 
vacature worden voorzien. 
Het hoofdbestuur heeft in zijn vergadering van 2 september 1985 voor 
deze vacature kandidaafgesteld: 
J. Kammingate Groningen. 
(Voor de levensbeschrijving van J. Kammin ga wordt verwezen naar 
Vrijheid en Democratie nr. 1326, van 8 oktober 1985, blz. 7). · 
·Aangezien voor deze benoeming slechts een persoon kandidaat is 
gesteld wordt deze persoon door de voorzitter benoemd verklaard (art. 
73h.r.). 
·Benoeming van een secretaris voor de organisatie. 
Wegens periodiek aftreden van dr.L. Ginjaar te Rijswijk moet in de . 
vacature worden voorzien. 
Het hoofdbestuur heeft in zijn vergadering van 2 september 1985 voÓr 
deze vacature klmdidaatgesteld: 

dr.L. Ginjaar te Rijswijk. 
(Voor de levensbeschrijving van dr.L. Ginjaar wordt verwezen naar 

. Vrijheid en Democratie nr. 1326, van 8 oktober 1985, blz. 7). 
Aangezien voor deze benoeming slechts een persoon kandidaat is 
gesteld, wordt deze persoon door de voorzitter benoemd verklaard 
(art. 73 h.r.). 

17. Benoeming van een lid van het hoofdbestuur met adviserende 
·stem ingevolge art. 7.1 van de Samenwerkingsovereenkomst 
VVD/JOVD 

Het hoofdbestuur heeft in zijn vergadering van 13 januari 1986 voor 
deze vacature kandidaat gesteld mevr .A. den Ottelander te Utrecht. 
Levensbeschrijving: , · 
- geboren 2 december 1956 in Meerkerk, ongehuwd 
- volgt de studie Huishoudwetenschappen aan de Landbouw 
Hogeschool te Wageningen 
- lid van de VVD sinds januari 1981 
-heeft verschillende functies gehad in VVD en JOVD o.a. secretaris 
vorming en scholing van de VVD-afdeling Utrecht 
en hoofdredactrice van het JOVD-politiek kaderblad LEE 
(Liberte, Egalite, Fraternite). · 

De ledenvergadering van de afdelingen en het hoofdbestuur zijn 
bevoegd voor 3 maart a.s. een kandidaat te stellen voor deze in de 
39ste jaarlijkse algemene vergadering (74ste algemene vergadering) in 
het hoofdbestuur openvallende plaats. 
(Opgave bij algemeen secretaris). 

18. Afscheid van de hoofdbestuursleden die in het afgelopén jaa·r 
zijn afgetreden en welkom aan de nieuwe leden van het 
hoofdbestuur 

19. Rede door de vice-minister-president, drs.G.M.V. van · 
Aardenne 

20. Rede door de voorzitter van de Eerste-Kamerfractie, dr.G. 
Zoutendijk 

' . 
21. Bespreking van het beleid van de Kamerfracties en van de 
VVD- leden in het Europese Parlement aan de hand van een 
notitie van de Tweede-Kamerfractie 
(deze notitie zal worden gepubliceerd in Vrijheid en Democratie nr. 
1337 van 1 april1986 of zoveel eerder als de tekst gereed is) . 

........ zaterdag 19apri11986,14.00uur 

22. Zo nodig voortzetting van de vergadering m.b.t. de 
onderwerpen genoemd onder 18 t/m 20 van deze 
beschrijvingsbrief 

23. Sluiting door de voorzitter. 

Het hoofdbestuur van de VVD: 
J. Kammin ga, voorzitter, 
W.J.A. van den Berg, 

. algemeen secretaris. 

· N.B.1: 
Het hoofdbèstuur heeft in 1983 besloten dat ten behoeve van de 
indiening van amendementen en moties voor een algemene 
vergadering uitsluitend gebruik mag worden gemaakt van formulieren 
die door het algemeen secretariaat met de Mededelingen nr. 220 zijn 
verzonden aan de secretarissen van afdelingen, centrales, bijzondere 
groepen (art. 78.1 h.r.) en commissies (art. 60 h.r.). In verband met de 
veelheid van onderwerpen is het om administratieve redenen 
noodzakelijk dat een stringente procedure wordt gevolgd. Zo is de 
wijze van amendering van"de voorstellen, zoals aangegeven in deze 
beschrijvingsbrief, neergelegd in een handleiding die eveneens is 
'toegezonden aan de secretarissen van de hierboven genoemde organen 
van de partij. Het zal ó.a. uitgesloten zijn om op de toelichtingen te 1 

amenderen. 
N.B.2: 
De aandacht van de afdelingen wordt gevestigd op art. 20 van de 
statuten en op art. 49.1 tjm 49.4 van het huishoudelijk reglement van 
de partij die als volgt luiden: 

20 .1. Het stemrecht in de algemene vergadering wordt uitgeoefènd. 
door afgevaardigden van de afdelingen. 
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20.2. Voor iedere vijftig leden van een 
afdeling per een januari 
onderscheidenlijk een juli van het lopende 
jaar wordt een stem uitgebracht; daarbij 
wordt het aantalleden van elke afdeling naar 
boven afgerond tot vijftig of een veelvoud 
daarvan. · 

20.3. Voor afdelingen die na een januari 
onderscheidenlijk een juli van het lopende 
jaar zijn opgericht of waarvan de grenzen na 
die data zijn gewijzigd, wordt het aantal 
stemmen op de in artikel 20.2 bepaalde 
wijze vastgestèld op grondslag van het 
aantalleden dat een week voor de dag van 
dè vergadering tot de afdeling beh?ort. 

20.4. De aspirant-leden worden voor de 
bepaling van het ledental van een afdeling 
als bedoeld in artikel20.2 en 20.3 buiten 
beschouwing gelaten. 

20.5. De afgevaardigden van een afdeling 
worden benoemd door de ledenvergadering 
van die_ afdeling. 

20.6. Iedere afgevaardigde stemt in de 
algemene vergadering zonder last, naarvrije 
?vertuiging. 

49.1. Bij benoeming van afgevaardigden als 
bedoeld in artikel 20.5 van de statuten, 
benoemt de ledenvergadering een of meer 
plaatsvervangers, al dan niet per 
afgevaardigde. · 

49.2. Indien de ledenvergadering meer dan 
een afgevaardigde benoemt, kan zij tevens 
vaststellen hoeveel stemmen iedere 
afgevaardigde met inachtneming van het in 
artikel 20 van de statuten bepaalde aantal 
stemmen ter algemene vergadering zal 
uitbrengen; toezicht op de naleving van 
zodanig besluit berust bij de afgevaardigden 
van de afdeling zelf. 

49.3. Afgevaardigden kunnen hun 
vertegenwoordiging overdragen aan andere 
afgevaardigden van dezelfde of van een 
andere afdeling. 

49.4. De voorzitter kan van iedere 
afgevaardigde verlangen dat deze zijn 
bevoegdheid aantoont, bij gebreke waarvan 
de betrokken afgevaai:digde geen stemmen 
meer mag uitbrengen. 

Het is noodzakelijk dat de sprekers zich tijdig 
voor het betreffende agendapunt aan de 
orde komt, hebben aangemf?ld bij de 
algemeen secretaris, opdateen evenredige 
verdeling van de beschikbare spreektijd kan 
worden vastgesteld. 

In deze ingezonden brievenrubriek worden 
reacties van ten hoogste I 00 woorden opge
nomen. 
Langere brieven worden door de redactie 
ingekort: Aanvallen op personen of af
schriften van correspondenti.e komen niet 
voor plaatsing in aanmerking. 
De rubriek is alleen voor leden bestemd. 
Plaatsing betekent niet dat de redactie het 
met de inhoud eens is. 

ATV 

Als oudwerkgever verbaas ik mij erover 
dat door deATV vele bedrijven in eenot~
gunstiger positie komen. In arbeidsinten
sieve bedrijven wordt o.a. het schaarse hO
gere personeel over de kop gedraaid, om
dat er in ATV-tijd werk niet verricht kán 
worden dat tóch klaar moet. Bedrijven, of 
mensen, kunnen daaraan kapot gaan. En 
dat alles "om de werkloosheid terug te 
dringen", terwijl er nu al groot gebrek aan 
bekwame vakmensen is. Lees de lawines 
van personeelsadvertenties maar. Totale 
werkgelegenheid voor iedereen is een uto
pie, omdat iwveleh helaas ongeschoold of 
ongeschikt zijn voor het bedrijfsleven. 
Knappe koppen vinden dan ook dat we 
moeten ophouden met dieflauwekul en ge
woon terug moeten naar 40 uur per week. 
(ingekort) 

G. F. Roeloffzen 
Enschede 

Dikbillen, weten en geweten 

(reactie op brief G.L. Broekert in nr. 1331 ). 
Goed verzorgen van het dier en hand, haven 
van strenge hygiënische omstandigheden is 
wel een onderdeel van welzijn, maar niet 
hét welzijn. De intensieve veehouderij 
(I. V.) balanceert altijd op het scherp van de 
snede. Even minder aandacht en de pro
duktie daalt. Nog minder aandacht en een· 
aantal bijna niet meer beheersbare patho
logische processen kunnen zich aandienen. 
Op het derde Europees congres in novem
ber 1985 "on the proteetion of farm ani
mals" (Brussel) is alles nogeens uitvoerig 
behandeld. Nederland was daar slecht v~r
tegenwoordigd. Struisvogelpolitiek? Daar-
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om heb ik van dat congres een samenvat
ting gestuurd aan staatssecretaris Ploeg, 
onze Tweede-Kamerfractie en onze fractie 
in het Europees Parlement. Een dergelijk 
belangrijke bedrijfstak als de I. V. moet 
zijn ogen fliet sluiten voor de realiteit. Een 
dikbil is een genetische manipulatie zonder 
enig evolutionair nut, d.w.z. verbetering.. 
van en in de soort. Het is een exces! 
(ingekort) 

Dr. Remko E. de Maar m~ v. 
's-Gravenhage 

Liberale Vrouw,en 

In reactie op: de ingezonden briefvan de 
heer J. H. M, van Reewijk het volgende: 
Zoals wij nu leven in de twintigste eeuw, 
spreken wij overde periode 19 JO tot 1920 
oyer de twintiger jaren. De rest van uw be~ 
toog is navenant. Uw werkzaamheden be
treffen of betroffen de huidige generatie. 
Waar mevrouw Wind op doelt is de toe
komstige generatie vrouwen. Liberaal den
ken is ook vooruitzien. In de opvoeding en 
scholing van deze generatie vrouwen heeft 
de Nederlandse staat (en dus ook u, heer 
Reewijk!) veel geld gestoken. Het is onli
beraal om deze vrouwen, tegelijk met het 
boterbriefje (zo men dat al haalt) een vrij
briefte geven deze veelal dure opleidingen 
.in deprullebak te gooien. Váor wat hoort 
wat! 

Th. G. J. Horn-Heijnen 
Hoogeveen 

Het zetduiveltje Labohm? 

Heeft het zetduiveltje in het nummer van 3 
december jl. op pagina 6 Labohm parten 
gespeeld? Feit is in ieder geval-dat hij niet 
heeft vermeld dat in de periode 1978-1982 
in Voorb~rg weer een VVD-wethouder was. 
Ondergetekende was.voor de VVD wethou
der van Openbare Werken, Verkeer en Jiér
voer naast twee CDA-wethouders en één 
PvdA. De CDA was toen de grootste partij. 
Labohm was toen fractievoorzitter. Rede
lijkerwijs mag worden aangenomen, dat 
het beleid van de wethouder heeft bijge
dragen aan het vákiezingssucces in 1982. 
Ván verder commentaar op het artikel ont
houd ik mij. 

Mr. 0. N. Dosterhof 
Voorburg 

Nicaragua communistisch 

De ihvtoed van de communistische landen 
in Nicaragua wordt steeds groter. Na West
Europa is het Oostblok de grootste han
delspartner van dit land. 'Wij, Westeurope
se landen, kunnen er voor zorgen dat het 
niet zo ver komt. We moeten juist in tegen
stelling tot de VS intensief handel drijven 
met dit land en zo invloed uitoefenen op 

21 januari 1986 



zijn politiek en politiek bestel. Maar als we 
dit land laten vallen net als de VN doet dan 
zal het zich wel tot het Oostblok moeten 
richten. Laten we het niet zo ver laten ka-: 
men! 

Liberaal Kunstbeleid 

A/hert Jan Hoeve 
Groningen 

Het aftrekbaar stellen voorde belastingen 
van culturele uitgaven moet ten sterkste 
worden afgeraden. Ons belastingstelsel be
vat al teveel mogelijkheden voor geknoei 
en oneerlijkheid. Dat zou alleen maar er
ger worden. 
Een beter beleid zou zijn om alle over
heidsuitgaven. voor cultuur scherp te toet
sen aan de vraag hoeveel administratie- en 
indirecte kosten er mee gepaard gaan en 
die goed te keuren die een groot netto effect 

hebben. Drs. D. Schepers 
Wassenaar 

Stemrecht buitenlanders 

Ik had wel degelijk gelijktoen ik tegen een 
bestuurslid van de afdeling Hengelo als 
mijn n:zening verkondigde dat met actief en 
vooral passief stemrecht voor buitenlan
ders in hoofdzaak de PvdA gediend was. 
Hoe kan deze grote fout nog enigszins te
ruggedraaid worden? We geven de middel
ste WD-lettef, vrijheid om baas in eigen 
huis te zijn, op; In ieder geval niet verder 
op deze weg gaan en niet en bloc voor iets 
stemmen, dat met uiterst krappe meerder
heid werd aanvaard. Weer aan de orde stel
len zal wel een ander beeld geven. Ook· 
wordt geëist dat het Nederlanderschap is 
aangevraagd? Wordt bij weigering daarvan 
het stemrecht weer ingetrokken? 

J.rK. ·Timmer 
' Hengelo 

Liberalisering Euthanasiewet 

De Euthanasiewet is gebaseerd op wzÏzi
ging van art. 29 3 en 294 van het Wet boek 
van Strafrecht, die "moord" strajbaqr stel
len.Als het begrip "uitzichtloze situatie" 
niet juridisch nauwkeurig omschreven in 
de wettekst wordt opgenomen, dan kan de 
vrije interpretatie aanleiding zijn tot het 
ontstaán van een ernstige aantasting van de 
rechtsbesçherming van onze oude of zieke 
medeburgers. Immers: de welstoepassing 
onttrekt :tich aan iedere vorm van controle 
en het is onmogelijk voor de betrokkenen 
om voor hun rechten op te komen, wegens 
het arbitraire karakter van niet-omschre
ven terminologie in de wettekst. Het niet 
omschrijven in de wet (na- tenzij) bij de 
wijziging van artikel 280 (WvS) van het be-

grip "zorgvuldige hulpverlening'' heeft in 
de praktijk geleid tot willekeurig ingrijpen 
in de rechten vàn ouders en lfinderen, door 
en namens de overheid. Moge regering en 
parlement zich terdege bezinnen op de ge-· 
volgen, die wijzigingen van het strafrecht 
voor onze democratische rechtsstaat heb
ben. Ook door toetsing aan de Europese 
Conventie van de Rechten van de Mens, ti
tel I, art. 2. 
(ingekort) 

T. J. Fentenervan Vlissingen-
. Van Goelst Meijer 

Amersfoort 

ATV kost werk 

Minister De Koning wil een loongolf voor
komen door te pleiten voor arbeidstijdver-

A 
In deze rubriek worden alleen aankondi
gingen opgenomen van openbare bijeen
komsten (voor iedereen toegankelijk) waar 
landelijke VVD-politici het woord voeren. 

JOVD ALMELO- 31 januari. R.L.O. Lin
schoten. Balkan restaurant Joegoslavie. 
20.00 uur. AMSTERDAM- 27 januari. 
mr.H.Th. Lauxtermann. Stikkerhuis. 20.15, 

/uur. De grote steden. - 3 februari. J. Frans
sen. Stikkerhuis. 20.15 uur. Volksgezond-
heid. • 
ANLOO- 24 januari. mr.G.B. Nijhuis. 
Cafe Erkelens, Anilen. 20.00.uur. Actuele 
politiek. BENTHUIZEN- 17 februari. 
drs.N. Rempt- Halmmans de Jongh. 
Dorpshuis de Tas. 20.00 uur. Actuele poli
tiek en het milieu. BREDA- 3 februari. 
A.A.M.E. van Erp en J.F.B. van Rey. Rest. 
Markendael. 20.15 uur. Middenstands
avond.- 17 februari. drs.D.J.D. Dees. Ste
delijk gymnasium. 13.00- 15.00 uur. Ac
tuele politiek. JOVD DORDRECHT /PA
PENDRECHT- 29 januari. drs.N.J. Gin
jaar-Maas. Crest Hotel, Papendrecht. 
20.30 uur. Algemene politiek/onderwijs. 
KC DORDRECHT (promotiebijeenkomst) 
- 31 januari. o.a. drs.E.H.T.M. Nijpels en 
mevr.drs.E. Schoo. Zalencentrum de Von
ken berg, Zwijndrecht.'20.00 uur. Actuele 
politiek. KC DRENTHE (promotiebijeen
komst)- 27 januari. o.a. drs.G.M.V. van 
Aardenne en drs. W.K. Hoekzema. Familie
hotel, Paterswolde. 20.00 uur. Actuele poli" 
tiek. VROUWEN IN DE VVD 'T GOOI- 3 
februari. drs.G.M. de Vries. Hotei Jan Ta
bak, Bussum. 14,00 uur. Algemene. politiek 
hier en in Europa. GORINCHEM- 3 fe-. 
bruari. dr.R.W. de-Korte. De Nieuwe Doe-

korting. Een verhogingvan loonkosten 
door een loongolf schijnt dus niet zo ~rg te 
zijn dan een weekloon van 40 uur voor 32 
werkuren. In maart 1985 pleitte de finan
cieel PvdA-2e Kamerspecialist Wöltgen~ 
nog voor de radio voor een verlaging van 
premies. Deze verlaging van de bruto loon
kosten,zou zich zelf terugbetalen door de 
groei vi:m de werkgelegenheid. Ook Oen 
Uyl verweet toen als gastdocent aan de VU · 
de regering dat zij veel te weinig doet aan 
de verlaging van de brutoloonkosten. De 
vakbonden wilden echter ATV.Als een ver
laging van de'premies zich terugbetaalt 

' door een groei van de werkgelegenhèid, 
hoeveel kost dan een. verhoging van diezelf
de bruto-loonkosten door arbeidstijdver
korting dan niet aan werkgelegenheid? 

L Ne/en 
Kruisland N.Br. 

Jen. 20.00 uur. Actuele politiek. 's-GRA
VENZANDE- 17 februari. A. Lucassen
Stauttener. De Promenade. 21.00 uur. 
(Jeugd)criminaliteit. HEEMSTEDE- 3 fe
bruari. drs.D.J.D. Dees. Gemèentehuis 
Heemstede (Burgerzaal). 20.00 uur. Wet
voorziening gezondheidszorg. KC DEN · 
HELDER (promotie bijeenkomst)- 24 ja
nuari. o.a. dr,P. Winsemius en drs.N.J. Gin
jaar-Maas. Rest. lgesz, Schagen. 20.00 
uur. Actuele politiek. HENGELO- 17 fe
bruari. drs.N. Smit-Kroes. Recreatiecen-

·. trum De Waarbeek 20.00 uur. Algemene 
politiek. LEERSUM- 7 februari. mevr.E. 
Terpstra. Hotel-rest. De Donderberg. 20.00 
uur. ·De VVD en de gemepntepolitiek. 
MILL/WANROY- 17 februari. A.A.M.E. 
van Erp. Gemeenschapshuis Marienweerd. 
20.30 uur. Komende gemeenteraadsverkie
zingen. NUENEN- 14 februari. mevr.E. 
Terpstra. Cafe-rest. De Schoefel. 20.00 
uur. Actuele liberale politiek. JOVD OOST 
GRONINGEN- 3 februari. mevr.drs.E. 
Schoo. de Snikke, Oude Pekela. 2p.oo uur. 
KC OVERIJSSEL (promotie bijeenkomst)- . 
3 februari. o.a. dr.P. Winsemius en dr. W.P. 
van Eekelen. Postiljonmotel, Zwolle. 20.00 
uur. Actuele politiek. ROLDE- 24 januari. 
A:J. Evenhuis. Hotel Erkelens. 20.00 uur. 
Algemene politiek. VROUWEN IN DE 
VVDSCHA(;EN- 27 januari. J. Franssen. 
'Cafe-rest. lgesz. 20.00uur. Onderwijs. 
SINT OEDENRODE- 28 januari. dr.G. 
Zoutendijk. Rest. In de Rooise Klomp. 
20.30 uur. Liberale politiek. TUBBER
GEN- drs.ir.ing.B.J.G. van der Kooij. 't 
Oale Roadhuus. 20.00 uur. Liberale visie 
op de informatie maatschappij. 
UTRECHT- 27 januari. dr.R. W. de Korte. 
Raadskelder. 20.00 uur. De economie in de 
lift. VOORSCHOTEN- 27 januari. 

, , prof.dr.ir.J.J.C. Voorhoeve. Ambacht en 
Baljuwhuis. 20.15 uur. Actuele politieke 
zaken. WIJK BIJ DUURSTEDE- 17 fe
bruari. prof.dr.ir. J.J.C. Voor hoeve. Rest. 
de Gouden Leeuw. 20.30 uur. Verkiezingen 
1986. 



GrandWeekendauxdeuxCbateaux 

HOTEL·*' KASTEEL " I 
RESTAURANT~ ERENSTEIN restaurant cfuiteau:JV§.ercanne-' 

Zaterdag: 
aankomst Chftteau Erenstein te Kerkrade. Informatie en reserveringen: 
Diner ''Menu des Gourmets" 
Overnachting in luxe hotelkamer. Cháteau Erenstein, 
Zondag: Telefoon 045-461333. 
uitgebreid ontbijt. 's Middags met luxe taxi Telex 56348 Erens. 
naar Chäteau Neercanne te Maastricht. r-------------, 
Aperitief in de grotten van Neercanne: 
echte Maastrichtse wijn "Riesling van de 
Apostelhoeve". Diner "Menu du Chäteau 
Neercanne'' Met taxi naar Chàteau 
Erenstein voor overnachting. 

Maandag: 
uitgebreid ontbijt. 

Dit unieke 2 kastelen-arrangement (incl. 
vervoer) slechts f 355,- p.p. 

GrandWeekendauxdeuxCbateaux; 

MAKERS VAN SPECIAAL MEUBILAIR 

VOOR KANTOOR EN 
PRAKTIJK INRICHTING 

• Ontwerp en uitvoering 
• Optimale realisatle van uw plannen 
• Kwaliteit en vakmanschap 
• Zéér verantwoorde prijzen 

Belt u eens, voor een vrijblijvende offerte of 
afspraak. 

ZwijgetS Interieurbouw b.v. 

Postbus 321, 5460 AL Veghel Telefoon 0413Q-67673- 66704 

VOOR ZAKEN NAAR AMSTERDAM!! . 
of er even tussenuit 

weg met de dagelijkse sleur. 

Petit Hotel Huize Otten 
Bel voor uitgebreide brochure 

tel. 020- 250345, Utrechtsedwarsstr. 79, 1017 WD Amsterdam 

WESTDUIN HOTEL * * * * 
heeft het wel! 
Weekend- en vakantie-arrangementen · 
hotel op 50 m van zee te Koudekerke 
bij Vlissingen. 
Reserveren en info:: tel.: 01185 -
2510. 

'VAAR-VAST' (ZEE)ZEILCHARTERS 
Noord- en Oostzeetochten ( 1 - 3 wkn.). o.a. 
SAIL-STA "races" voor jongeren juli-aug, 

Van mei- sept. in Griekse wateren, óók "Bare
boat"verhuur (6- 8 pers.) + Spanje. 

Op IJsselmeeren Wad, "Bruine vaart" v /groe
pen 10- 100 per~. "Party"schepen! 

35 bemande vaartuigen. Pb. 178, l'sdam. Tel.: 070- 863292. 

RESTAURANT 

Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 

LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Restaurant Bistroquet, Den Haag/ De Campveerse Toren, Veere 
I Restaurant La Cloche, Leiden Decographica, Breda I Hotel 
Erenstein, Kerkrade I Hotel Otten, Amsterdam I Christiaan van 
der Klaauw, JoureI Lincoln Int. Security Dealers, Amsterdam I 
Raak Holland b.v., Zwolle I Stichting Vaar-Vast, Leidschendam 
I Westduin Budget Hotel, Koudekerke I Zwijgers Interieurbouw 
b.v., Veghel 

EXCLUSIEF EXCLUSIEF EXCLUSIEF 

EXCLUSIEVE FRIESE 
STOELKLOKKEN 
Schoonheid en Vakmanschap 
Distinctie en Betrouwbaarheid 
Stijlprodukten uit de Meesterhanden van Klok
kenmaker CHRISTIAAN VAN DER KLAAUW. 
Kruisstraat 5 te Joure (bij de Kolk), Friesland. 
05138-4390 
Open huis elke zaterdagmiddag van 14.00 uur 
tot 1 7. 00 uur. Door de week op afspraak. 

Stadsherberg 

De Campveerse Toren 
Kaai 2, 4351 AA Veere 
Telefoon 01181-291 

500 jaar vast gebruik 

" ... om luyden van qualiteit en 
andere passanten te logeeren 
en tracteeren op costelijke spij
zen van zee, vee en veldt." 

Rustige ambiance 
voor meerdaags verblijf 



INVESTEREN? BELEGGEN? 
UITZICHT OP GOEDE 
WINSTKANSEN? 
Vraag dan nU deze gratis 
brochure aan .. ! 
Na New York en Tokyo is deOTG-markt 
de derde beurs van de wereld 
Geen wonder, dat ook de Nederlandse 

' partikuliere belegger deze interessante 
Over-the-Counter-aandelen begint te 
ontdekken Venture capital investeringen 
in jonge Amerikaanse ondernemingen 
bieden immers niet voor niets in 
ruim 64% van alle gevallen ongekende 
winstmogelijkheden! Belastingvrij! Nu 
is aan u de beurt kennis te maken met 
OT.C. en de daarin gespecialiseerde 
adviseur voor Nederland: Lincoln 
Vul de antwoordcoupon in, stuur 
'm op in gesloten envelop zonder 
postzegel en u ontvangt onze 
uitgebreide dokumentatie, Gratis! 

Lincoln 
International Security Dealers 
Lid van de 
Mueller International Group 
World Trade Center 
(B-toren/7 e verdieping) 
Strawinskylaan 733 
1077 XX AMSTERDAM 
Telefoon: 020-64.66.01 
(van 09.00 - 21.00 uur) 

;:N~~-;~;;.~ 
DOKUIVIENTATIE I lA, stuur mij geheel gratis uw brochure, zodat ik kan 

I ennismaken met de OTG-markt 
En mijn winstmogelijkheden 

I 
I 
I 
I 
I 

Naam ________________________________ m/v 

Adres 

Postkode/Plaats: : ________________________ _ 

Tel. nr, : ---------------· VVDlOl 

Vul de bon in. Stuur op in gesloten envelop naar: 
Lincoln - Antwoordnummer 17588 - 1000 TN AMSTERDAM. 

L Zànder postzegel! .J -------------- ------------------------------' 





Dat Het Noorden 
ee~ goedkope 
ziektekostenpolis 
heeft kun je toch 
zó uitrekenen ... 

De voordeligste ziektekostenpolis komt vanzelf 
boven water als u de premie opvraagt en vergelijkt. 
Maar risiko's uitsluiten en dan de premie laag houden kan 
natuurlijk iedereen. 

Voor een meest komplete dekking èn een lage 
premie kunt u rekenen op Het Noorden. 't Komt omdat 
wij een 'Onderlinge' zijn: géén winsten en aandeel
houders of overtollige reserves. Ieder jaar een verrekening 
met de aangesloten leden en meestal extra in uw voordeel. 

Waar praten we nog over. Stuur nu de bon naar 
HetNoorden,Antwoordnummer 1039,9700 VKGroningen. 

Het Noorden ~ 
Onderlinge Ziektekostenverzekering Maatschappij 

Hoornsediep 131 9727 GH Groningen. Telefoon 050-262858 

Het Noorden laat u er beter van worden. 

r.-----------, 
I REKEN MAAR I 
I dat ik de premie én de kompleetbeid van uw ziektekosten- I 

polis zal vergelijken met die van anderen. 

I N~: I 
I STRAAT: ____________ I 
I POSTKODE/PLAATS; ___________ • 

I AANTAL GEZINSLEDEN: I 
LEEFTIJDEN (TOT 55 JAAR): I 

I (versturen in een envelop zonderpostzegel aan Het Noorden, 
1 Antwoordnummer 1039, 9700 VK Groningen) v en D J .. __________ _ 
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I ~=~~~~~~~~~ 
::}} het verkiezingsprogramma en over de kandidatenlijst voor de Tweede Kamer 
:j}} uitgesproken. U treft in dit blad de definitieve kandidatenlijst voor de Tweede 

••••••••••• · ~~Ï:":~d::t:~~~~~od~~::ek:~::.!~J:;O:~dt[JJ;'f..";'::eae;;~; Pji~~~~{;~::_-
ma gaat kosten en hoe het is te verwezenlijken. Zoàls voorzitter Jan Kammin-
gà dat àan het slot van het programcongres uitdrukte, kunnen de liberalen · 
met dit' stuk in de'hand "de twee miljoen VVD-kiezers in 1982 recht in de 
ogenkijken Géén loze beloften, geen verkiezingsstunts, geen knollen voor ci
troenen. Wat wijbieden is eerlijkheid en duidelijkheid. Ons programma," zo 
vervolgde de voorzitter, "is gebouwd op twee pijlers namelijk de toekomsten 
het landsbelang. Voor liberalen geldt dat dit kábinet en dit kabinetsbeleid ook 
na 1986 moeten worden voortgezet:" 

Dè VVD-voorzitter toonde zich realistisch optimistisch ten aanzien van 
de komende_ verkiezingen. De partij is de laatste jaren structureel gegroeid. 
"Het gaat bij de VVD niet om de strijd tussen de mannetjes en de vrouwtjes. 
De kiezer stelt er meer belang in welk beleid er gaat komen. En dan is eigen
lijk de enige vraag: blijft de VVD wel of niet in de regering? IedereNederlan
der die voor zichzelf de garantie voorafwil hebben dat dit beleidwordt voort
gezet, heeft objectief gezien slechts één keus namelijk de VVD. Ed Nijpels, 
die volmondig 'ja' zegt tegen dit kabin~tsbeleid. Vergelijk datmaarmet het 
'misschien' ván het CDA en het 'zeker niet' van de PvdA." 

Over het programma is door.leden,fr.actieleden en bewindslieden veer
tien uur lang stevig gediscussieerd in een liberale sfeer waarin respect voor el-
kaars standpunten duidelijk door klonk. -
De programcommissie zal over de congresresultaten nogeenmaal onderlei
ding van dr. L. Ginjaar vergaderen. Daarna kan de definitieve tekst worden 
gedrukt. Zodra dit stuk van de pers komt, zal Vrijheid & Democratie u mel
den hoe u het kunt bestellen. 

1 VRIJ 4februari 1986 
-~----'-------'-----~-------'------- .~J:I& ---~~~--

CRAt'IE 

! ~ ! !! H! ~ U m I ! ~ 



Commissaris der Koningin van Groningen, Henk Vonhoff· 
,,Sucçes heeft vele vaders, alleen ellende is 
een weeskind''[-

Sinds vijf jaar is hij Commissaris der Koningin te Gronin
gen. Voordien was hij VVD Tweede-Kamerlid, staatssecre
taris en burgemeester van Utrecht. Henk Vonhoff is een 
creatief en belezen man. Door zijn met "bon mots" door
spekte betogen en publikaties wist en weet hij het liberalis
me niet als een zwaar op de maag liggende panne koek, 
maar als een luchtige omelet op te dienen. Veel zakelzjker is 
de toon van de rapporten uitgebracht door de Commissie 
Hoofdstructuur Rijksdienst, waarvan de titels echter toch 
de speelse en relativerende geest van voQrzitter Vonhoff 
weerspiegelen: "Elk kent de laan die derwaarts gaat" . .. 
"Voordat de lade klikt." Maar eerst praten we over Gronin
gen over zijn werkzaamheden in de provincie. 

V onhoff: "Een van mijn taken is 
het makkelijk maken van ge
sprekken en het bevorderen 

dat de wegen naar Groningen worden 
geopend. Daarnaast hetalgemeen ma
nagement van de provincie via de voor
zitterschappen van Provinciale Staten 
en Gedeputeerde Staten. Dan noem ik 
dé bemoeienissen met burgeme_esters, 
de voordrachten voor burgemeesters
benoemingen, de herbenoemingen, de _ 

gesprekken over bezoeken aan de ge
meenten. Een heel andere tak van 
mijn taak is de belangenbehartiging 
van de provincie naar, bijvoorbeeld, 
het kabinet toe. Daarnaast zijn er vele 
gesprekken die zelden àan het dag
licht treden maar die noodzakelijk zijn _ 
om bepaalde doélen voor de provincie 
te bereiken, zoals bijvoorbeeld de af~ 
wikkeling van de financiering van het 
kuuroord Nieuweschans. Er zijn tal 

2 

van zaken waarbij je zorgt dat de boel 
in orde komt, zoals de lijnwerkplaats 
Ommen van de Nederlandse Spoorwe
gen die kort geleden is geopend ... de 
nieuwe ontwikkelingen -in de kade
bouw in de Bernshaven ... En dat is 
allemaal niet zozeer de verdienste van 
deze Commissaris, want er moeten on
dernemers en bedrijven zijn die dat 
willen, maar ook Gedeputeerden en 
betreffende gemeentebesturen hebben 
daarin allemaal een rol. Succes heeft 
vele vaders, alfeen ellende is een wees
Tind. Maar de CdK is bij een aantal 
successen toch een van diegenen die 
een stukje van het vaderschap mag 
.opeisen. Zo hebben zich rond de vesti
'ging van de PTT een aantal spectacu- _ 
laire ontmoetingen afgespeeld, die 
niet altijd in vriendelijkheid gingen. 
Daar ben ik mij van bewust en_ dat is 
mij, zeker ook binnen de kring van de 
VVD, niet altijd in dank afgenomen. 
Maar je hebt op een gegeven ogenblik 
een nadrukkelijke verplichting op je 
geno.men, die er enerzijds toe leidt dat 
je het gevecht uitvoert en anderzijds 
span ik mij ook in om de vestigingscan
dities zo goed mogelijk te laten verlo
pen. Nu staat er naast het Groninger 
station een schitterend gebouw waar · 
de PTT met een belangrijke hoeveel
heid mensen in maart in gaat trekken. 
Nou dat is dan weer een gemeenschap-

, pelijke inspanning van velen geweest." 

Toezeggingen · 

H o~wel _ _Yonhof~ de to~ale be
leidsliJn van dit kabmet 
"dwars dcior alle scherpte 

heen" een heel goede noemt, vindt hij 
dat ten aanzien van het regionaal be
leid de meerderheid van het kabinet 
onvoldoende gemotiveerd is geweest. 
"Kijk ik naar het totale resultaat dan 
zijn er praktische, goede zaken be
reikt. Ik wil dan. met name mevrouw 
Smit-Kroes voorop noemen, die voor 
de regio toezeggingen heeft gedaan 
voor belangrijke infra-structurele ver
beteringen. Daar ben ik bijionder er
kentelijk voor. Ik denk bijvoorbeeld 
aan de verbetering van de kwalite:i_,t 
van de zee~eringen, maar ook aan de 



gerealiseerde en in het vooruitzicht ge-
. stelde wegenbouw, alsmede verbete

ringen op het gebied van de vaarwe
gen. Maar ik heb zeer grote bezwaren 
tegen het spreidingsbeleid van dit ka
binet. Op dat punt is het Noorden, en 

· speciaal de provincie Groningen, niet 
aan zijn trekken gekomen." 

Rijksdienst 

r Veel tijd he.eft de joviaie CdK" 
gestoken in het voorzitter
schap van de commissie 

Hoofdstructuur Rijksdienst. Over de 
moeizaam op gang komende processen 
oin tot een overzichtelijke, kleinere 
Rijksdienst met een hoger niveau te 
komen, zegt hij: "Ik :.vil voorop stellen 
dat ik nooit geloof dat een plan in zijn 
totaliteit wordt overgenomen. Dat is 
niet realistisch. Wat wij hebben be-

, oogd is liet op gang brengen van een 
proces. Een aantal zaken vloeit daar
uit voort, zoals bijv. Cie benoeming van 
een regeringscommissaris, zij het met 
te weinig bevoegdheden, maar dat is 
niet de schuid.van dit kabinet. Hij 
krijgt te weinig ~peelruimte. Dat zou 
men moeten wijzigen. Vóór wij onze 
rapporten hadden uitgebracht, be
stond over het functionere'n van de 
Rijksdienst wel een gevoel van onbe
hagen, maar het kreeg geen gestalte in 
ook maar fets vim een aanpak van een 
beleid. Aan deze zaak wordt nog te 
weinig geqaan. Ik mis de politieke 
doortastenûheid om de consequenties 
te trekken uit de standpunten die je 
moet innemen. Een kenmerk daarv11n 
is de slechte gewoonte van de Kamer 
om zich met van alles te bemoeien, met 
zaken die Provinciale- en Gemeente
besturen, ieder op hun eigen manier, 
op een heel aardige wijze voor elkaar 
hebben. Hetverraadt iets van de men
taliteit dat als je je er maar mee be
moeit de zaak dan beter gaat.Nóu, dat 
is lang nietaltijd het gevaL 
Als de Kamer zich zou weten te beper
ken tot de hoofdlijnen, zou dat op zich
zelf al de belasting op de rijksdienst 
aanzienlijk minder zwaar maken, dan 
zij nu vaak is. 
Een tweede punt is dat de hele advies-

structuur en de hele ambtelijke voor
bereiding en verheldering van be
stuursvorm alleen tot stand is te bren
gen als wij erkennen dat een aantal de
partementen op hoofdbeleidsgebieden 
samen moeten werken. In ons rapport 
hebben we er vijf genoemd: het soci
aal-economisch beleid, het sociaal-cul
tureel beleid, het ruimtelijk beleid, het 
bestuurlijk beleid en het veiligheids
beleid. Erkennen wij die vijf hoofdbe
leidsgebieden dan is het belangrijk dat 
één minister op.zo'n hoofdbeleidsge
bied een integrerende taak heeft. Dat 
houdt niet in dat er vijf super-minis
ters zijn, die met elkaar een kernkabi
net vormen. Dat houdt wél in dat zo'n 
integrerend minister, samen met zijn 
collega-ministers en staatssecretaris
sen onderling overleg hebben over wat 
op dat beleidsterrein gebeurt. Daarbij 
houdt iedere minister de eigen verant
woordelijkheid voor zijn eigen depar
tement. Die bevoegdheid wordt niet 
aangetast. Op deze wijze wordt ten
minste het instrumentarium aangege-. 
ven om binnen zo'n beleidsgebied te 
zorgen dat er een redelijke afstem
ming. plaatsvindt. Het aantal onderra
den van de ministerraad zou zo tot vijf 
kunnen worden beperkt en ook het 
groot aant~l.l adviesraden. Daardoor 
:z;ou je werkelijk greep kunnen krijgen 
op het sttoomlijnen'van onzeRijks~ 
dienst. En dat is hard nodig. Het is een 
oud-liberaal adagium te streven naar 
een goed betaald, klein ambtelijk ap
paraat. Op het ogenblik zien we dat we 
de weg opgaan van een minder goed, 
zeer groot ambtelijk apparaat en dat 
leidt onmiddellijk tot meer bureaucra
tie van lagere kwaliteit, die uiteinde
lijk daardoor veel kostbaarder is. 
Maar het streven naar het andere is 
een heel pijnlijke en moeizame opera
tie." 

Planp~ocedures 

H enk Vonhoff heeft inmiddels · 
met zijn adviescommissie Plan

. . procedures een eindrapport uit
gebracht, getiteld" Carnavalstocht 
der Planprocedures". De kaft van het 
rapport is "CircusJeroen Boschach-

tig" bedrukt (dit voor degenen die 
"het Land van Maas en Waal" van 
Boudewijn de Groot kennen). Samen 
met oud-VNO-voorzitter Van Veen en 
dl:: nieuwe CdK van Flevoland Han 
Lammers is het tot stand gekomen. 
"We hebben daarin de onzinnigheid 
van een aantal planprocedures gecon
stateerd en een groot aantal duidelijke 
aanbevelingen gedaan öm tot vermin
dering te komen. Ik mag wel zeggen 
dat daarop door Verkeer en Waterstaat 
prompt is gereageerd. Er lag een open
baar vervoersplanningsvoorschrift 
voor lagere overheden naar de rijks
overheid toe dat werkelijk de spuiga
ten uitliep. Dat is door de minister van 
Verkeer en Waterstaat onmiddellijk · 
geschrapt, toen ze de kritiek daarop 
had gehoord. Er zijn op het gebied èn 
van onderwijs èn van volksgezondheid 
èn van binnenlandse zaken plànvoor
schriften blijven bestaan en is wetge
ving doorgezet, die werkelijk nergens 
naar lijkt. We gaan écht met elkaar 
naar een situatie toe, waarvan de voor
schriften qua betekenis volledig zijn 
uitgehold. Daardoor wordt veel regel
geving niet meer nageleefd. Zodra we 
dit soort massaal negeren van regels 
krijgen (en dat ontstaat op allerlei ter
reinen) dan komen we eenvoudigweg 
in een soort jungle terecht waarbij een 
eigen leven ontstaat naast datgene wat 
wij met elkaar op democratische wijze 
vaststellen als or-deliJk; behorend~ 
onze samenleving." 

VVD 

T oen Henk Vonhoff vijf jaar ge
leden als Commissaris der Ko
ningin te Groningen werd geïn

stalleerd, heeft hij zich over zijn expli
ciete liberalisme als volgt uitgespro
ken: "Ik ben geen socialist èn u moet 
me ook niet verwijten dat ik dat niet 
ben. Ik ben geen christen~democraat 
en u moet me ook niet verwijten dat ik 
dat niet ben. Ik hoop dat u me nooit 
zult kunnen verwijten dat ik geen libe- · 
raai ben ... " 
Vonhoff nu: "Dat houdt een aantal za
ken in, vind ik. Dat is een vorm van 
verdraagzaamheid; al heb ik overigens 



wel eens de indruk dat dit oud-liberale 
beginsel ook in onze kring (de VVD, 
red.) enig oppoetsen behoeft. Het 
houdt ook in een grote mate van be
oogde objectiviteit. Aan de andere 
kant is het zo dat het mij niet mond
dood maakt dingen te zeggen, waarvan 
ik in gemoede vind, dat ze gezegd 
moeten worden. Tot im toe heb ik de 
ervaring dat het mij in het algemeen 
·goed is gelukt. Maar men weet ook ze
. ker dat ik in mijn functioneren li-
qeralèn niet boven anderen voortrek. 
Dat zou een heel verkeerde zaak zijn. 
Op een gegeven moment heb je wat 
dat betreft een functie niet al1een als 
rijksorgaan, maar ook een functie áls 
diegene die contacten legt met het to
taal van de Groninger bevolking en die 
spreidt zich uit (zijn ene arm zwaait 
naar links) van uiterst behoudend tot 
(zijn andere arm zwaait naar rechts) 
uiterst behoudend en alles wat daar 
tussen zit ... Wat de VVD betreft ben 
ik nog met veel genoegen lid ván de 
partijraad en daardoor ook van de ver
kiezingsraad. Daar ben ik geïnstitutio-
neerd adviesgever." · 
Terwijl we op het Provinciehuis 
zitten te praten, schiet me opeens een
herinnering door het hoofd uit het be
gin van de 70-er jaren toen ik nog par
lementair verslaggever bij de Haag
sche Courant was. De wekelijkse par
lementaire rubriek met anekdotes en 
voorvallen over en rond parlementa
riërs was niet altijd even gemakkelijk 
te vullen. Menigmaal repte ik mij op 
de laatste dag voor sluiting naar het 
toenmalige Kamerlid Vonhoff. "Henk, 
wéét je nog wat ... " En Henk wist al
tijd wat : .. leuke voorvallen, nooit 
kwetsend, maar wél die dingen die bij 
mensen de interesse voor het parle
ment zou kunnen vergroten. Hij 
bracht dat metsjeu en veel verve. Die 
schwung heeft hij nog onveranderd. 
De Commissaris der Koningin in de 
provincie Groningen-benadert Den 
Haag meestatin een vriendelijke 
bries, maar soms- als hetvoor Gronin
gen écht nodigis-kan hij aanz;wellen 
tot windkracht 9. 

Reny Dijkman • 
Foto: Prov. Griffie, Groningen 

Aan elk verlanglijstje moet · 
een prijskaartje hangen. Dat 
geldt ook voor het VVD-ver
kiezingsprogramma voor de 
jaren 1987-1990. De finan
ciële specialist van de VVD, 
het Tweede-Kamerlid Ru
dolf de Korte, presenteerde 
dan ook voorafgaand aan 
het congres waarop de defi
nitieve tekst van het VVD
programma zou worden 
vastgesteld de erbij beho
rende getallen. 

Was in de achter ons liggende jaren de 
. eerste doelstelling van dit coalitiekabi

net het terugdringen van het financie
ringstekort. Voor de komende jaren is 
daar onmiddellijk als tweede doelstel
ling aan gekoppeld een verlaging van 
de belastingen en premies. 

De VVD wil de komende jaren 12 mil
jard van de 19 miljard die volgens haar 
programma kan worden bespaard, be
steden om het financieringstekort in 
1990 met circa 3 %van het nationaal 
inkomen te hebben teruggebracht. 

Daarmee zitten de liberalen méér op 
de lijn van minister Ruding (Finan
ciën) en minister De Koning (Sociale 
Zaken) dan hun eigen CDA dat 
slechts 11 miljard wil ombuigen . .Uit 
die ruimte zou alles moeten gebeuren. 
Dus ook het wensenlijstje van het· 
CDA moet daaruit worden gefinan
cierd. ' 
Op het financieringstekort wordt nou 

- al jaren gehamerd. Wat is dat nu 
eigenlijk? Het is het best te vergelij
ken met eep persoonlijke lening. Stel: 
u koopt een auto op afbetaling. De 
bank schiet u het bedrag voor en u be
taalt daarna maandelijks aan de bank 
gedurende twee jaar een bedrag terug. 
Over dat geleende bedrag betaalt u 
ook rente, want een bank is geen lief
dadigh'eidsinstelling en heeft ook met 
geldontwaarding te maken. In het ver
Ieden is echter zoveel geleend, dat om 
,die rente af te betalen elke Nederlan
der, dus ook een kind bij zi}n geboorte, 
al een schuld van f 18.000,- heeft. 
Een beetje schuld zal altijd blijven be
staan, maar dit bedrag wordt door alle 
knappe rekenkoppen als veel te hoog 
beschouwd, te meer omd.at de komen
de jaren de goudmijn van Nederland, 
de opbrengst van het aardgas, wat be
gint terug te lopen. 

·-------------------------------·-·--·-----~------------------- --·-- --
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Met in de komende jaren een verla
. ging van premies en belastingen tot 
circa 7 miljard willen de liberalen in 
de periode 1987-1990 alle inkomens
trekkers (en dat zijn er zo'n 7 miljoen) 
gemiddeld f 1.000,- méér bezorgen. 
Hierdoor zullen ook mensen met een 
-uitkering in hun koopkracht kunnen 
worden beschermd, ondanks bevrie
zing van hun bruto-uitkering. 
Drie tot vier miljard wil de VVD be
zuinigen door diè bevriezing van de so
ciale uitkeringen, door verlaging van 
uitkeringen van mensen die in goedko
pere landen buiten· de EG wonen 
(woonlandbeginsel) en door bezuini
gingen op de kinderbijslag. Wat dit 
laatste betreft,. wil de VVD dat voor 
elk k.ind, of het nu het eerste, het twee
de of het zesde is in het gezin, evenveel 
kinderbijslag wordt uitgekeerd. Een 
andere bezuiniging vän drie miljar~ 

. moet tot stand komen door keiharde 
aanpak van fraude en oneigenlijk ge-

. bruik. De liberalen willen de komende 
jaren niet meer korten op de ambtena
rensalarissen. De ambtenaren zullen 
de komende jaren een gelijkwaardige 
salarisontwikkeling als het bedrijfsle
ven gaan volgen. De bezuinigingen in 
de overheidssector zullen worden ge-. 
vonden door het aanstellen van minder 
ambtenaren (behalve op het gebied 
van de rechtsorde en op het militair 
personeel) en door aanpassing van de 
pensioenpremie-afdracht van de werk
gever. Ook de Volksgezondheid zal 3 
miljard riweten opbrengen. Het Ge
meente- en Provinciefonds moet 1 mil
jard opbrengen. Die ombuiging kan 
geheel worden gevonden door- evenre
dig met de Rijksoverheid - minder 
ambtenaren aan te stellen. In de prak
tijk komt dat neer op het slechts ge
deeltelijk opvullen van vacatures. 
Rudolf de Korte tekende bij zijn bere
keningen aan dat het VVD-program
ma bij 2% groei uitkomt op een werk
loosheid van 6QO tot 650.000 mensen 
in 1990. De verwachtingen van pre
mier Lubbers dat dit getal in 1990 tot 
500.000 kan zijn gezakt, noemt hij "te 
optimistisch en niet door berekeningen· 
onderbouwd". Een hogere groei van 
bijvoorbeeld 21;2 of 3 %als gevolg van 
de VVDcvoorstellen zal de werkloos-

heid echter verder laten dalen. . 
De laatste zes miljard (en daarmee ko
men de VVD-ombuigingen op 18 tot 
20 miljard) zullen gevonden moeten 
worden in de Rijksbegroting. Uit het 
overzicht blijkt dat de liberalen het 
profijtbeginsel duidelijker willen toe
passen. Mensen die gebruik makeri 

meer moeten betalen. Voorts vindèn 
de liberalen dat er op de inkomensaf
hankelijke subsidies kan worden be
zuinigd. Mede als gevolg van die subsi
dies ontstaan er extreme "marginale" 
'tarieven, dat wil zeggen van de extra 
verdiende gulden blijft er soms maar 
tien cent netto over. 

· van dienstverlening of dat nou gaat oni. 
het openbaar vervoer of om het maat
schappelijk werk zullen daarvoor zelf 

Reny Dijkman 
Foto: Theo Meijer 

VVD-actie voor Nepal 
De regio-bijeenkomst op 20 januari in het Zeeuwse Oostburg kreeg door de· 
plotselinge ziékenhulsopna1ne van minister Eegje Schoo een wat ander ka
rakter. Het programma werd ter elfder ure gewijzigd. · 
Ed Nijpels hield een warm pleidooi voor ontwikkelingssamenwerking. De 
zaal reageerde daarop zo spontaan dat aan het eind van de avond hetregio
naal comité "Zeeland voor Nepal" van de bezoekers! 600,"'-- in ontvangst 
kon nemen. Bovendien kreeg het comité de toezegging dat het na herstel 
van minister Schoo 'een uitnodiging voor een persoonlijk gesprek met de be-· 
winctsvrouwe kan verwachten. 

• 



Partijbespreking verkiezingsprogramma 
leidde tot diepgaande di~cussies 

Met de als opwekking be
doelde mededeling "De toe
komst begint vandaag" be
sloot partijvoorzitter Jan 
Kamminga in çle late mid
dag van zaterdag 18 januari 
de 72ste algemene vergade
ring van de VVD in het cul
tureel centrum ,.,De Hagen" 
in Almelo. Zij die de langste 
adem hadden en nog niet 
voortijdig waren afgereisd 
naar de huiselijke haard, 
hoorden hem verder uit roe- . 
pen dat die zojuist begonnen 
toekomst en het landsbelang 
voorrang hebben boven vèr
kiezingseffecten op korte 
termijn." 

"Geen loze kreten en beloftes, geen 
stunts of als citroenen verkochte knol
len, maar eerlijkheid, duidelijkheid en 
eensgezindheid achter de lijsttrekker 
Ed Nijpels," aldus Kamminga. Zijn 
aansporing sloot ruim 14 uur vergade
ren over 23 pagina's amendementen, 
honderden stemmingen en stemver
klaringen af. De getrouwen, van wie 
sommigen na het wegwerpen van de 
stemkaarten als compensatie een 
kaartje van de Almelose politie tussen 
hun ruitenwisser vonden, zullen ver-. 

_moeid het zo dierbare Twepte achter 
zich hebben gelaten. Sommigen vol
daan, anderen met de wetenschap dat 
het partijprogramma niet in alle op
zichten in hun richting is bijgekleurd. 
Hoe het ook zij, tijdens de twee Twent
se dagen heeft de partij-afvaardiging 
in elk geval ongeremd en vaak ook 
diepg&and met elkaar kunnen discus
siëren. 
Niet alleonderdelen van het concept 
bleken de aanwezigen tot lange discus
sies te kunnen verleiden. Zo kwam de 
paragraaf "vrede en veiligheid" er 
praktisch ongeschonden en na vrij lau

. we discussie door. Maar de kwestie 
van de wenselijlçheid tot inpoldering 
van ge Markerwaard leverde op de 
late vrijdagavond nog eeh uur pittige 

discussie op, waarbij voor- en tegen
standers pal tegenover elkaar stonden. 
Het concept-programma pleitte er~ 
voor dat de Markerwaard·niet zou wor
den ingepolderd; maar dat wel het pro
ject Waterman voor een kustlokatie, 
tussen Den Haag en Hoekván Hol
land nader in studie zou worden ge
nomen. Zou dat plan financieel haal
baar blijken, uitgaande van private fi
nanciering, dan zou het moeten wor
den uitgevoerd. 
De ad hoc-werkgroep Markerwaard, 
waarin vertegenwoordigers van zes 
partijcommissies zitting hadden en die 
een afspiegeling vormde van alle op dit 
terrein aanwezige deskundigheid in de 

-partij, sprak zich in meerderheid vóór 
inpoldering uit. Vandaar dan ook dat 
de woordvoerder namens die commis
sie, ir. Aukema, het vreemd vond dat 
er in het ontwerp-verkiezingsprogram
ma afwijzend over de inpoldering 
werd gesproken. Commissielid me
vrouw De Blécourt die een minder
heidsstandpunt innam pn geen voor
,standster van de inpoldering is, be
pleitte het naar bulten brengen van 

_beide standpunten. · 
Zij gaf haar steun aan de opvatting 
van de kamercentrale Haarlem die de 
kwestie van de al 'dan niet inpoldering 
uit hetconcept wilde schrappen en die 
het hoofdbestuur vroeg op.korteter
mijn nog eens een gedachtenwisseling 
in de partij op touw te zetten om op ba
sis van de uitkomst daarvan te beslis
sen. "Eigenlijk beschamend dat de 
VVD moet discussiëren.over de vraag. 
of je in het dichtstbevolkte land van 
Europa 41.000 hectare grond à raison 
van nog geen vijf gulden de meter 
moet inpolderen," vond Noordoostpol
der-afgevaardigde Sparreboom daar
entegen. Woordvoerders uit Flevoland 
ondersteunden de opvatting van de 
commissie ruimtelijke ordening dat in 
beginsel moet worden overgegaan tot 
inpoldering op een nader te bepalen 
·tijdstip. Flevoland heeft eerder zeer po
sitieve geluiden uit de partij over de 
inpoldering gehoord. Een koerswijzi
ging zou een klap in het gezicht van 
velen zijn, aldus de argumentatie. Ook 
Karnetcentrale-woordvoerder Derks 
(Limburg) bepleitte drooglegging. 

--------~------------------------

Een standpunt uit een provincie die
zoals hij zei- "de reputatie heeft eer
der iets nat te willen maken dan droog 
te leggen". Oud-minister Ginjaar, een 
van de samenstellers van het concept
programma, stelde dat er volgens hem 
nu niet aan de voorwaarden voor inpol
dering kan worden voldaan. "Private 
financiering zie ik niet zitten,"· aldus 
Gin jaar. Hij pleitte voor opname van 
e·en amendement van de kamercentra
Ie Gelderland dat inp<;>ldering niet zon~ 
der meer afwijst, "indien de multi
functionele wenselijkheid daartoe be
staat en private financiering mogelijk 
is". Dat amendement werd uiteinde~ 
lijk door de vergadering aangenomen. 
De discussie over deze kwestie wordt 
opnieuw "opgestart" en de nota-Auke
ma zal worden geactualiséerd, zoals 
partijvoorzitter Kamminga aankon
digde. 

Buitenlanders 

In de middaguren hadden deafge-
. vaardigden in Almelo er al voor ge
zorgd dat een bepaling over het uitzet
ten van buitenlanders uit Nederland 
werd afgezwakt. In punt327 van het 
concept stond te lezen dat "vreemde
lingen die zich binnen vijf jaar na hun 
toelating schuldig maken aan een mis
drijf terstond na ommekomst van de 
hun opgelegde straf uit ons land wor
den gezet". 
De afdeling Amersfoort had succes 
met een amendement waarin dit "ter
stond" werd vervangen door "in begin
sel". Ermoet dan bovendien sprake 
zijn v,an een ernstig misdrijf. Gronin
gen had de hele alinea willen schrap
pen, maar dat ging de vergadering 
toch wat te ver. ' 
De meerderheid van de afgevaardig
den volgde het concept-programma in 
de vaststelling dat de rijkspolitie moet 
worden ondergebracht bij het ministe
rie van binnenlandse zaken, zoals al 
het geval is met de gemeentelij kt; poli
tie. De ambtelijke directies van beide 
korpsen zouden dan moeten worden 
samengevoegd. In een provinciegewijs 
functioner,ende politie zag de algeme" 
nevergadering in meerderheid niets. 
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Onderwijs 

Is het niet in strijd met de liberale be
ginselen teveel financiële obstakels op 
te werpen bij het volgen van een be
paalde studierichting? Die vraag leid
de tot uitgebreide discussies op de za
terdagochtend, toen onder meer de pa~ 

· ragraaf "onderwijs en wètenschap" 
aán bed kwam. De Enschedese afge
vaardigde Marco Swart keerde zich 
tegen de alinea die stelde dat "met 

. name voor die opleidingen, waaraan 
vanuit de maatschappij nagenoeg geen 
behoefte bestaat en ook in de toekomst . 
niet zal bestaan, een hogerebijdrage 
kan worden gevraagd". "In onze sa
menleving is onvoorspelbaar wat de 
behoeften zullen zijn. Dat vraa.gt een 
inzicht in de toekomst dat er niet is," 
aldus Swart. "De politiek moet niet 
gaan uitmakel) wat mensen wel of niet 
moeten gaan studeren." Terwijl "Arn
hem" had bepleit het hele punt te 
schrappen, vond "Oosterhout" een 
wijziging nodig. Die afdeling bepleitte 

. voor opleidingen met minder vraag 
vanuit de maatschappij het aantal mo~ 
gelijkheden te beperken en de instel
ling van een numerus ciausus (beperk
te toelating). Programcommissielid 

De Hart toonde wel begrip voor 
Swart's standpunt, maar stelde "dat 
de maatschappij toch wel iets weet 
over behoefte aan bepaalde opleidin
gen. We hebben de instrumenten om 
de instroom in bepaalde studierichtin
gen te beperken". Tweede Kamerlid 
Greetje Den Ouden onderschreef de 
opvattingen van de commissie die het 
concept-programma opstelde. "Je 
kunt de mensen wel mooi laten kiezen 
wat ze willen studeren, maar het gaat 
om gemeenschapsgelden en de andere . 
sectoren moeten daarvoor dan boe
ten," betoogde zij. Het voorstel van· 
Arnhem het hele punt te schrappen, 
kreeg uiteindelijk een meerderheid. 
Ook bij het punt in het concept dat 
handelde over het rrieer in overeen
stemming brengen van het aanbod aan 
afgestudeerden met de vraag op de ar
beidsmarkt, ontspon zich een discussie 
over de wenselijkheid vanuit liberaal 
oogpunt. Het bleef ongewijzigd ge
handhaafd. 
Bij het hoofdstuk "Nederlànd en de 
wereld" aan de staart van de tweede 
vergaderdag bleef het verwachte de
bat over het onderzoek naar het Stra
tegisch Defensie Initiatief (SDI of 

·star Wars) uit. De VVD gaat met het 
onderzoek akkoord en vindt dat tot de 

. PresentaUefinanciële onderbouwmgvan het verkiezingsprogram 

opstelling van zo'n defensieschild al" 
leen kan worden overgegaan als het 
plan de stabiliteit in de krachtsverhou
dingen bevordert, effectief en betaal
baar is, de tweezijdige vermindering 
van kernwapens kan vergemakkelijken 
en de veiligheid van West-Europa kan 
verhogen. Duidelijkheid over. deze cri
teria verwacht onze partij niet voor het 
begin van de jaren negentig. 
De afdeling Amsterdam bo,ekte op de 
valreep nog een succesje door een 
meerderheid van de aanwezigen ach
ter haar voorstel te krijgen tot schrap
ping van een zin uit artikel 941, waarin 
wordt voorgesteld de NCO, de natio-

. nale commissie tot bewustmaking in
zake ontwikkelingssamenwerking, op 
te heffen als die niet aan bepaalde 
voorwaarden voldoet. De voorlichting 
van het NCO moet volgens het artikel 
objectief zijn, gericht op de plurifor
me Nederlandse samenleving en uit
sluitend betrekking hebben op de di
recte problemen van de ontwikkelings
samenwerking. Die voorwaarden ble
ven gehandhaafd, de sanctie (ophef
fing) bij niet-nakoming werd ge~ 
schrapt. 

Victor Hafkamp 
Foto: Theo Meijer • 
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Vrouwencongres over Onderwijs, 
Arbeid en Inkomen 

Een unieke gebeurtenis vindt plaats op 
vrijdagavond 28 februari als alle vier 
de bewindsvrouwen van VVD-huize 
het woord voeren tijdens het congres 
van de Vrouweri in de VVD te Lunte
ren. 
Van de ministers Smit-Kroesvan Ver
keer en Waterstaat en Schoo van·Ont
wikkelingssamenwerking is het onder
werp van de inleiding op het tijdstip 
van versehijtien van dit blad nog niet 
exact bekend; de staatssecretarissen 
Kappeyne van de Coppello van Socia
le Zaken en Werkgelegenheid en Gin
jaar-Maas van Onderwijs eh Wet~;:n
schappen z~llen ingaan ophet emanci
patiebeleid op hun eigen beleidster
rein. 
Vooruitkijkend op een nieuwe regeer~ 
period·e aan de vooravond van de start 
van de gemeenteraadsverkiezingscam
pagne is er ongetwijfeld gespreksstof 
te over voor een boeiende avond die 
mogelijk ook landelijk publiciteit kan 
trekken. Deze avondbijeenkomst is 
openbaar toegankelijk en traditiege
trouw zeer druk bezocht dus wie ver
zekerd wil zijn van een plaats doet er 
goed aan zich terstond aan te melden. 
Zaterdag buigt het vrouwencongres 
zich over het vraagstuk welke invul
ling liberale vrouwen willen geven aan 
de toekomstige maatschappij.En dan 
gaat het met name om de vraag welke 
voorwaarden vervuld moeten worden 
om te komen tot een samenleving 
waarin mannen en vrouwen vrij zijn te 
kiezen op welke wijze zij hun leven 
wensen in te richten. Daarov~;:r filoso
ferend kom je vanzelfterecht bij on
derwijs, arbeid en inkomen, drie pij- · 
Iers die in belangrijke mate bepalend 
zijn voor individuele ontplooiingsmo
gelijk~eden in de-maatschappij. 

Integratie 

Veranderende opvattingen over de 
maatschappelijke positie van vrouwen 

geven ook op beleidsniveau een duide
lijke structurele omwenteling te zien. 
Om creatieve oplossingen te vinden 
voor de vragen en problemen di.e zich 
yoordoen bij het streven naar integra~ 
tie van vrouwen in alle geledingen van 
de maatschappij is het noodzakelijk 
dat zoveel mogelijk vrouwen meeden~ 
ken. In Lunteren gebeurt dat door op 
zaterdag deel te nemen aan discussie
groepen die worden samengesteld op 
basis van bekendheid met of betrok
kenheid bij een bepaalde praktijksi
tuatie: levend als huisvrouw in een ge
zin met kleine of opgroeiende kinde
ren, als tweeverdiener, als zelfstandig 
wonende en we,rkende vrouw, ~Is mee
werkende vrouw in het eigen bedrijf, 
als vrouw samenwÓnend met een part
ner, als meisje of als oudere vrouw, als 
vrouw met een uitkering enzovoort. 

Hoe zullen vo.orgenomen beleidsmaat
regelen voor mensen in verschillende 
situaties uitpakken en wat moet er ge
beuren om een vrije keuze in de toe
komst mo·gelijk te maken? 

Dochters 

Hoewel het praten over dit soort on
derwerpen door vrouwen meestal op 
zichzelf en de eigen situatie wordt be
trokken is het natuurlijk ook mogelijk 
en wenselijk mee te denken over de 
toekomst zoals die eruit zal zien voor 
onze dochters. Die dochters zijn dan 
ook van harte welkom om aan het con
gres deel te nemen. Degenen die zich 
tijdig inschrijven ontvangen beknopte 
achtergrondinformatie over de ,ver
schillende aspecten die bij de gekozen· 
onderwerpen ter sprake zullen komen. 
Zaterdagmiddag zal een forum be
staande uit in ieder geval de Tweede
Kamerleden Hans Dijkstal, Jan Frans
sen en Len Rempt-Halmmans de 
Jongh de resultaten van de besprekin
gen in de groepen becommentariëren. 

8 

Anita Wagernakers 

In plenaire discussie zal een aantal 
aanbevelingen worden opgesteld ten 
behoeve van de VVD-Tweede Kamer~ 
fractie en de bewindslieden. 

Anita Wagernakers • 
Programma Congres Vrouwen in 
de VVD te Luntèren op vrijdag 28 
februari en zaterdag 1 maart 1986 
in "de Blije Werelt" 

Vrijdag 28 februari 
15.00-17.00uur: 
Huishoudelijke vergadering, uitslui
tend toegankelijk voor aangesJotenen 
(aansluiting bij de organisatie is ter 
plaatse nog mogelijk). Aan de orde ko
men onder meerhet nieuwe huishou
delijk reglement, stand van zaken 
m.b.t. aangeslotenen, verhoging'abon
nementskosten Liberale Vrouw, 
rechtspersoonlijkheid. Agendapunten 
kunnen tot een week van tevoren 
schriftelijk worden ingediend. Agenda 
en v~rslag Lunteren 1984 worden uit
gereikt. 
18.00 uur: 
Diner en koffie 
19.45uur: 
Aanvang avondprogramma. Sprekers 
zijn: 
Mevr. drs. N. Gin jaar-Maas, staatsse
cretaris van Onderwijs en Weten
schappen; 
Mevr. drs. E. Schoo, minister van Ont
wikkelingssamenwerking; 
Mevr. drs. N. Smit-Kroes, minister 
van Verkeer en Waterstaat; 
Mevr. mr. A. Kappeyne van de Cop
pello, staatssecretaris van Emancipa
tiezaken, Sociale Zaken en Werkgele
genheid. 

Gelegenheid tot discussie na elke inlei
ding. 

... '. 
');. 



Aanmeldingsformulier congres Vrouwen in de VVD te 
Lonteren op vrijdag 28 februari en zaterdag 1 maart 1986: 

Ondergetekende: ........................................................................................................ . 

Naam: 

Adres: 

Postcode: .. .' ............................... Woonplaats: ........................................................... . 

Telefoon: 

wenst deel te nemen aan (s.v.p. aankruisen wat-Van toepassing is): 

0 Gehele congre~ 
0 Vrijdagavond + diner 
0 Vrijdagavond zonder diner 
0 Vrijdagavond + diner, logies en ontbijt 
0 Zaterdag + lunch· . 
0 Reservering één persoonskamer, na 

toewijzing iri Lunteren te betalen* 

f 110,
f 40,
f 10,
f 90,
f 30,-

f 10,-

* In verband met het beperkte aantal beschikbare éénpersoonskamers wordt u ver
zocht wèl aan te geven of u daarvoor in aanmerking wilt komen maar het verschuldig
de bedrag nog niet te betalen. 
Het bedrag voor de door u gekozen reservering dient te worden gestort op giroreke
ning 5485003 t.n.v. penningmeester organisatie Vrouwen in de VVD te Krimpen 
ajd IJsselonder vermelding "Lunteren". 
Het formulier moet worden opgestuurd naar het adresZeemanweg 1, 9752 NZ 
Haren. 

Handtekening: 

Zaterdag I maart 
09.00uur: -
Aanvang indeling in discussiegroepen 
over deelonderwerpen van onderwijs, 
arbeid en inkomen. 
Congresthema: "Welke richting kie
zen liberale vrouwenvoorde toe
komst?" 

'-._ 

In de namiddagèvaluatie van de dis
cussieresultaten door een forum be
staande uit de Tweede Kamerleden 
H. Dijkstal, J. Franssen en drs. N. 
Rempt-Halmmans de Jonghen een 
vierde lid waarvan de naam nog niet 
bekend is. Daarna volgt plenaire dis
cussie. 

17.00uur: 
Afsluiting 

NB.: Bezoekers op vrijdagavond die
nen zich uiterlijk te melden om I9.30 
uur in verband mer de aanvangstijd 

·van I9. 45 uur. Voor de zaterdag geldt· 
een aanmeldingstijd van 09.00 uur. 
Voor inlichtingen: mevr. W D. Klijn
van Woerden, Zeemanweg I, 9752 NZ 
Haren (Gr.). · 

I 
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AgendaHaya van 
Somerenstichting 
~~--~--~-~·----:----~-~-~ 

!~. ------·---··---~----'___.:_ -·--- ----~-------~ 

Canvassing 
Cursusbijdrage f 30,-- per persoon 
Utrecht: 11, 18; 25 februari (dinsdag
avonden) 
Vught: 15 februari (zaterdag) 
Onderhandelen 
Cursusbijdrage f. I 00,- per persoon 
Raalte: 7,$ februari (vrijdagavond, za-

. terdág) 
Rotterdam; 12, 19, 26 februari, 5 maart 
(woensdagavonden) 
Lelystad: 24 februari, 3, I 0 en 17 maart 
(maandagavonden) 

' Arnhem: 15 en 22 maart (zàterdagen) 
.Managententtraining voor raadsleden 
Cursusbijdrage f. 100,- per persoon 
Bunnik: 18, 19 aprii (vrijdagavond, za~ 
terdag) 
Presentatietechniek, deelll 
Cursusj:>ijdrage f. ~0,- pèr persoon 
Lelystad: 7" 14,21 april (maandagavon, 

'den) 
StartcursusDiscussietechniek 
Cursusbijdrag f 40,- per. persoon 
Schagen: 12, 19, 26 februari ( woens
dagavonden) 
Bèstuurderscur:;us . 
Cursusbijdrage f. 15,-- per persoon 
's-Gravenhage: 15 en 22 april (dinsdag-
avonden) · . 
Forumtraining 
Cursusbijdra-ge f. I 00,- per_ persoon 
Anisterdam 14, 15,21 en 22 februari 
(dinsdag- en woensdag-
avonden) 
Liberalisme I 
Cursusbijdrage.f. 10,-- per persoon 
's-Gravenhage 8 april (dinsdagavond) · 

Presentatietechniek IJ 
CursusbijdrageL60,-" per persoon 
Lelystad 7, 14 en 21 april (maandag
avonden) 

Aanmeldingen .· . 
Cursusbijdragen kunnen worden over
gemaakt.op girorekening 36.19.19. 7 
t.n. v, Haya van Somerenstichting te 's-

. Gravenhage onder vcrmelding van: cur-
susnaam, plaats en data. 

· De aarimeldîngen diensendrie weken 
. vooraánvangvan de betreffende cursus 
· bij de Haya yan Somerenstichting bin
nen te zijf!. 
Vàor nadere informatie kunt u telefo
nisch contact opne~en met de Haya 
van Sorperenstichting, 

tel.070"614121. . ~ 
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Europa 

Benzine kan 
blijvend goedkoper 

De benzineprijs daalt. Omdat de dol
lar aan waarde verliest, kap. de prijs 
omlaag. We zouden echter nog voorde
liger uit zijn als de olieprijs niet aan de 
dollar, maar aan de ecu was gekop
peld. 
Gijs de Vries is er heilig van overtuigd, 
dat de automobilist de afgelopenjaren 
meer heeft betaald voor benzine dan 
nodig was. Aan de hand van eenvoudi
ge feiten kan hij die stelling iedereen 
duidelijk ma!cen: de olieproducerende 
landen lieten beetje bij beetje door 
overschotten gedwongen de prijs da
len. Doór stijging van de dollarwaarde 
moesten wij echter meer voor de 
brandstof gaan betalen . 
Een overzienbare r'eeks vanjaren 
toont aan, dat de dollar zich gedroeg 
als éen jojo: stijgend en dalend in 
waarde. Niet bepaald een stabiele 
munt. Met gevolgen waarover nog 
steeds wordt gemopperd. Leek de stij
ging vim de olieprijs en de prijs van de 
daaraan gekoppelde produkten soms 
niet sneller te gaan dan de op~aarde
ring van de dollar, benzine, stookoliè, 
gas. We herinneren ons nog wel de 
"opstand" van de tuinders in het West
land, de toeslagen voor minst bedeel
den, de uit angst voor tekorten koulij
dende bejaarden. De samenhang reik
te ver. 

Ecu's 

Dit alles was in de optiek van Gijs de 
Vries niet nodig geweest als de Euro
pese gemeenschap de olie in ecu's had 
betaald.Aljaren geleden had die kop
peling tàt stand gebracht kunnen war- 0 

den. Al jaren dringt het Europees par
lement er bij de regeringen op aan de 
dollar los te laten. Het parlement roept 
op dit punt in koor. 
Een kennelijk ijl geluid, dat wel tot de 
Europese Commissie doordringt, maar 
niet tot de Raad. De Commissie wil 
wel. De Commissie doet haar best in 
het propageren van de ecu; ook wel: 
Europese rekeneenheid, Eurodaalder 
genoemd. De Raad hoort de roep van ' 
het parlement niet of hoUdt zich Oost-
indisch doof. , 
Afgaande op een opmerking van 
staatssecretarjs Wim van Eekelen (no
vember 1985) wil de Raad niet horen, 
omdat de consequenties van bijvoor
beeld ecu-olie in plaats van dollar-olie· 
groot zijn. Minister Ru ding wil er niets 
van weten. Hij ziet zichzelf als de be
waker van de sterke gulden. Een munt, 
die s;J.men met de Duitseinark de sta
biliteit van de ecu bepaalt. Zonder olie 
kost het verlichten van de druk op de · 
gulden al moeite genoeg. Eenstand
punt dat met hoongelach door onze le
den van het Europarlement van tafel 
wordt geveegd. 
In deze belangenstrijd tussen politici
de een heeft het Europees belang voor 
ogen en de ander het nationaal belang 
-is het gelijk zonder hulp moeilijk aan 
iemand toe te delen. Hulp krijgen we 
echter van Rudings oude studievriend, 
premier Lubbers, die in oktober 1984 
bij een bezoek aan Koeweit opmerkte: 
"De olieproducerende landen zouden 
de prijs van ruwe olie moeten koppelen 
aan de ecu. Daardoor kunnen de ster-

Gijs de Vries 
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ke schommelingen van de olieprijs, die 
voortvloeiden uit de voortdurende stij
ging van de dollarkoers, worden voor
komen. Door de' olieprijs te koppelen 
aan de meer stabiele ecu (voor wie het 
niet ~eet: al jaren eenrijksdaalder 
waard) kan de zaak weer in evenwicht 
worden gebracht." 

Na,delige dollar 

Een jaar later (november 1985) pleit 
de OAPEC (Organisatie van Arabi
sche Olie-Exporterende Landen) er
voor, dat de olieprijs,wordt losgekop
peld van cje dollar en gekoppeld aan de 
ecu. De dollar heeft producenten de 
afgelopen tien jaar talrijke nadelen ge
bracht. Bovendien is de betekenis van 
de Verenigde Staten als afnemer ver-

. minderd, in tegenstelling tot die van 
de Westeuropese landen. 
Eveneens in november 1985 hoor je 
het "ik wil niet" van Ru ding. Geen 
wonder dat Gijs de Vries -van de Ne
derlandse afgevaardigden de enige 
soorvechter,van de ecu- aan deze in
consequente politiek een einde wil ma
ken. 
Hij stelde vorige week de Commissie 
de zoveelste vragen over de koppeling 
olie-ecu. Vrij vertaald: de Commissie 
is van mening dat het gebruik van de 
ecu in plaats van de dollar te recht
vaardigen is ... maar wanneer ge
beurt dat dan? Meent de Commissie 
niet dat zij in dezen zich tot nu toe te 
timide heeft gedragen? 
Gijs durft. Hij mag echter na de vele 
vragen en de wetenschap dat de huidi
ge voorzitter van de· Commissie, de 
Fransman Delors, in zijn parlements
jaren voorop liep als het om invoering 
van de ecu ging. De ketel mag best on
der druk blijven. 
Gezien de stprinachtige ontwiJckeling 
van de ecu (waarover een volgende 
keer meer) mag de koppeling olie-ecu 
niet lang meer uitblijven. Lubbers 
heeft een gouden kans om tijdens het 
Nederlandse voorzitterschap van de 
EG- tot juli -zijn visie waar te maken. 
Zwakke broeders zijn ermee gebaat. 

' Jan van de Ven • 



Studiefinancieringswet leidde 
tot woelige demonstratie 
Slechts een paar onderwer
pen brengen een bepaalde 
bevolkingsgroep "en masse" 
op de been. En als er gede
monstreerd wordt, zijn het 
vooral studenten die daartoe 
bereid zijn. Werd .in de jaren 
'60 het dèpartement van 
0 & W belegerd~ toen de 
toenmalige minister Diep(!n
horst een voor de studenten 
onwelgevallige beslissing 
nam en kreeg J)e Braauw het 
hard te verduren tijdens het 
kabinet-Biesheuvel vanwege 
zijn wens het collegegeld tot 
f 1.000,- te verhogen. Nu 
was Deetman aan de beurt. 

Het aantal studenten was echter aan
zienlijk minder groot dan werd voor
speld. Zo'n 3500 à 4000 kwamen te
gen het nieuwe systeem van studiefi
nanciering demonstreren. 
Wat zijn nu de plannen van minister 
Deetrnan? 
Globaal g~schetst: Iedere student 
thuis of op kamers wonend kan vanaf 
zijn/haar l8dejaar een basisbeurs 

. krijgen, indien men studeert aan een 
door de staat erkend opleidingsi~sti
tuut. Met die basisbeurs vervalt voor 
de ouders de kinderbijslag en krijgt de 
student een hoger bedrag direct in 
handen. · 
Ter ~anvulling van dit bedrag kunnen 

. . studenten, afhankelijk van het inko
men van hun ouders, een bepaald be
dragjaarlijks.yan de staat lenen om 
van zo'n beurstè·kunnen bestaan. Mi~ 
nister Deetman is er in eerste instantie 
van uit gegaan dat-ouders met eenbe
lastbaar minimum inkomen van · 
f 21.000;,--,- of meer moeten mee beta
len. Deze grens zal door protesten van 
het parlement vermoedelijk worden 
opgetrokken tot circa f 26.000,- (be
drag was bij de sluiting van dit blad 

' nog niet bekend). 
Het VVD-Tweede Kamerlid Dick' 
Dees had in eerst termijn een aantal 
kritische aantekeningen bij het wets-

ontwerp Studiefinanciering. Hij be
treurt het dat dit wetsontwerp slechts 
in beperkte mate tegemoet komt aan 
de eigen verantwoordelijkheid en de 
financiële zelfstandigheid van d'e 
met;rderjarige student. "Niet de 
draagkracht van de ouders nu, maar 
de draagkracht van de afgestudeerden 
later behoort het centrale uitgangs
punt te zijn," aldus Dees. Welvindt hij 
het een stap op de goede weg dat door 
de basisbeurs een gedeeltelijke finan
ciële zelfstandigheid ontstaat. De 
hoogte daarvan staat los van het ouder
lijk inkomen. Hoewel de VVD voor
standster is van een ouderonafhanke
lijk systeem, IS zijrealistisch genoeg 
om in te zien dat zo iets op dit moment 
niet financieel haalbaar is. Het hele 
studiefinancieringssysteem mag de 
staat niet meerdan 3,3 miljard kosten. 

Verdubbeling 

Werd fn het parlement fel gediscus
sieerd over de basisbedragen en over 
het feit vanaf welk inkomen ouders 
nog worden geacht hun studerende 
kinderen financieel te ondersteunen. 
De commotie die daarbuiten ontstond, 
is niet geheel terecht. Het thans ter ta
felliggende systeem van studiefinan
ciering is niet vlekkeloos, maar het 
verzekert straks wel het dubbele aan
tal studenten van tenminste een basis
beurs. Niet alleen hbo' ers en wo-stu- ~ 
denten hebben er straks recht op, 
maar ook studenten van 18 jaar en ou
der die het voortgezet of midd~:;l baar 

- beroepsonderwijs volgen. 
Dick Dees bepleitte dáarnaast ook 
voorzieningen voor 16- en 17-jarigen 
die al tot het hoger onderwijs zijn 
doorgedrongen, voor leeftijdgenoten 
van wie_de ouders weigeren de studie 
te betalen en voor Nederlandse stu
denten in het buitenland. Ook zou hij 
graag een studiefinanciering zien voor 
gegadigden boven de 30 jaar. In deze. 

'leeftijdsgroep zijn het vaak vrouwen, 
·die dan pas aan een studie toe kunnen 
komen. 
Wat'de terugbetaling van de door de , 
staat aanvullende beurs betreft, wil hij 
dat de regering met één maat gaat me~ 

ten. De studieschuld moet binnen 15 
jaar na het beëindigen van de studie 
worden terugbetaald. Deze schuld ver
valt op dat moment wanneer de ex
bursaal dit bedrag niet op kon bren
gen, In het voorliggende wetsontwerp 
kan de schuld echter worden verhaald 
op de partner waarmee men samen
leeft of waarmee men op huwelijkse 
voorwaarden is getrouwd. Dick Dees 
wenst dat met één en dezelfde maat 
wordt gemeten en hij diende daarover 
een wijzigingsvoorstel in. 

· Dees he~ft het al gewonnen op het 
punt dat bij het berekenen van de 
beurs het ouderlijk bedrijfsvermogen 
mee zou t~llen. De VVD-fractie vindt 
niet dat voor de studie van de kinderen · 
door de ouders moet worden ingeteerd 
op produktief bedrijfsvermogen. "Die 
situatie doet zich met name voor wan
neer sprake is van een laag inkomen en 
een hoog geïnvesteerd bedrijfsvermo
gen," aldus Dees. Kritiek hierop werd 
ook al door de SER, het Landbouw
schap en het Midden- en Kleinbedrijf 

· geuit. 
Het amendement dat hij hierover in
diende, werd aangenomen. De Wet 
Studiefinanciering zal het deze week 
zeker in de Kamer halen. De voortge
zett,e discussie zal zich in hoofdlijnen 
richten op het invullen van de cijfers. 
.Indien <;Ie inkomensgrens vanaf waaraf 
de ouders moeten meebetalen hoger 
wordt- en dat is al riün of meer toege
zegd- zal de basisbeurs kleiner zijn.· 
Het belangrijkste is dat studerende 
18-jarigen en ouder ervan kunnen 
rondkomen. Het is geen vetpot, maar 
de rechten zijn aanzienlijk beter dan
het beurzensysteem zoals het tot nu 
toe heeft gewerkt. 

Reny Dijkman • 



Hoe benadert 
u de kiezers? 
Het is een knellende vraag waar heel 
wat afdelingsbesturen, kaderleden, 
( adspirant)gemeenteraadsleden mee 
worstelen: Het is echter geen vraag 
waarop in dit blad een pasklare óplos
sing kan worden gègeven, omdat het te 
maken heeft met de interne WD
campagnestrategie en dus niet voor 

· anderen is bestemd. · 
LPC-er Otto Prudon en landelijk 
campagnemedewerker Patriek Da
vidson zullen echter op bijeenkom
sten verspreid over alle kamercentra
les bovengenoemde doelgroepen be
zoeken. 
In een tijdsbestek van twee uur kunt u 
op dit punt zo heel wat wijzer worden. 
Naast de cursussen die op dit gebied 

worden gegeven door de H aya van So
merenstichting is deze extra activiteit 
bedoeld als een enthousiasmeerronde 
waardoor tegelijk de "drempelvrees': 
om naar buiten, naar de kiezer toe, op 
te trèden kan worden weggenomen. 
Otto en Patriek ;:;uilen u het hele scala 
van mogelijkheden tonen en zij staan 
open voor elke vraag die bij u opkomt. ' 
Regionale politici, afdelingsbesturen 

en kaderleden kunnen aan de hand 
van onderstaande lijst contact opne
men met hetafdelings-of kamercen
tralebestuur voor de juiste lokatie en 
tijdstippen. U zult daar uw prestaties 
op video kunnen gadeslaan en dat 
bandje kunt u ook kopen. Wzj publice
ren deze lijst onder voorbehoud omdat 
bij het ter perse gaan van dit blad nog 
een aantallokaties moest worden ge
regeld, zodatWijzigingen niet zijn uit
gesloten. Het programma is zeker de 
moeite waard om uw agenda daarvoor' 
twee uurtjes schoon te vegen. 
Zijn er nog vragen, bel dan met het lid 
van de Landelijke Propaganda Com
missie in uw kamercen}rale. Zij/hij is 
vrAledigop de hoogte. 

Voorlopige agenda canvas Informatie-avonden Otto PrudonjPatrick Davidsou met video-opnamen 
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!Yen Helder 
O~toPrudon .X 

Bilthoven I· 
x -Van der Post 

Rotterdam 
A. J. Vegter ·, x 

Dordrecht x Bulters 

Utrecht x 
v.d. Luur 

'Geldeiland x 
Leentvaar 

Leiden x 
v. Blarkom 

Tilburg/Breda 
Slijpen 

x 

Friesland/Käller x Leeuwarden 

Overijssel x Ho zee 

Haarlem 
Siep .x 

'• 
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~oosjes 

Een pleintje . .. 
Het verbaast me altijd weer dat de 
denkbeeldige krijtlijn die "grèns" 
heet, zo'n verschil kan maken. In taal, 
in levensstijl, gewoontes en gebruiken 
van hen die aan weerskanten van die ' 
lijn leven. 
De mensen op zich zijn niet zo zeer an
ders, maar eerder hun handel en wan
del, door opeenvolgende generaties in
geprent. 0, niet in wereldschokkend 
opzicht, nee, gewoon in dagelijkse 
dingen. Wat overigens misschien het 
grootste probleem van de EG is. 

Neem iets als winkelsluiting. In Ne
derland netjes bij wet geregeld: Na 6 
uur 's avondszijn daar de zaken dicht. 
Een uitzonderlijk late werknemer 
màet daar van te voren aan denken of 
een avond op biscuitjes leven. 

De ka!Jtoren van het Europees Parle
ment in Brussel sluiten 's avonds om 
half zeven, maar tot m'n egocentri
sche genoegen merkte ik dat de meeste 
winkels nog veellanger open zijn. Zo 
I ang als ze willen verkopen. Op vrij
dagavond kan je dus je weekendvoor
raad tevreden mee je huis indragen en 
denken: "zo, morgen slaap ik uit". 
Maar die specifieke vrijdagavond was 
het guur weer. Om rechtstreeks naar 
je voordeur te gaan en er niet meer 
achter vandaan te komen. Zaterdag
morgen, tijdig op, bleek het weer er 
niet op vooruit te zijn gegaan. Gutsen 
regen uit een donkere lucht. 
Maar wat doe je? Regenjas met kraag 
hoog op en dapper met het boodschap
penkarretje de winkels tegemoet. 
Toen bleek de keerzijde van de me
daille! Men kan verkopen zo lang men 
wil, maar ook sluiten als men dat wil· 
en kennelijk waren de winkels bijmij 
in de buurt overeengekomen op zater
dag te sluiten! 

" 1.,~' 

Daar stond ik dus, de rege'n strootr~de 
langslde goot en langs m'n oren. In de 
verlaten straat zag ik een mevrouw 
àankomen met, waarachtig, een volge
laden boodschappentas! "Madame", 
haar eerste argwaan moest ik weg-

Column· 

glimlachen, "Madame, waar heeft u 
dat gekocht?" Ze wees de weg: "de 
straat hier naar boven, langs de ver
keerslichten, do'or een klein straatje 
en dan komt u op een plein, 'PI ace de 
Londres'. Links in de hoek is een win
kel die bijna altijd open is." 
Ik was haar dankbaar en ging op pad. 
PI ace de Londres, een klein plein van 
het soort waarvan ik dacht dat het niet 
meer bestond. Een oude school, in een 
hoekje gedrukt, wat gras, een paar 
bankjes, een meneer met een hondje~ . 
die broodkorstjes aan de mussen voer
de. Er hing een sfeer van 40 jaar te
rug. Iets van lang geleden. In de hoek 
de winkel. Zwarte mûren en plafond, 
geen vuil, maar verloop van jaren. 
Kistenfruit en groente langs de kant. 
Qrote glazen stopfless.en met snoepjes 

· en rekken met blikken. 

Ze kwam van ergens achter uit de win
kel, het mevrouwtje: "Madame?" Ril
lend van de regen pakte ik m'n bood
schappenlijstje met gezonde dingen en 
keek haar aan. Een keurig"oud dame
tje, maar ho~wel het niet op m'n lijst
je stond zei ik zo maar ineens:" Ver-· 
koopt u whisky?" Ze glimlacht~. keek· 
even naar buiten en wreef I angs haar 

·rossige neus: .Alle merken. Het is 
koud en somber hè?'' Bij m'n vraag: 
"heeft u ook sinaasappelen?:', werd· 
haar glimlach breder: ;,Gelukkig m'n 
kind, je vergeet de vitamines niet". 
Melk, bruinbrood, kaas. We praatten 
een poosje en toen bracht ze me· met 
het volgeladen karretje de stoepjes af 
naar buiten. "Vergeet de vitamines . 
niet!" Ze zwaaide me na. 

Terug op het pleintje stond ik even 
stil. Hier zfJu je een boek over kunnen 
schrijven. Zo maar een boekover een 
pleintje waar de tijd st i !'is blijven 
staan. 

En nu komt wat ongelofelijk lijkt, 
maar waar is! Terug, thuis, pakte ik 
een bekend Frans tijdschrift en zocht 
uit gewoonte de pagina met boekbe
schrijvin_gen.Als éérste aanbeveling: 

"We raden u sterk een boek aan van 
een Belgische schrijver. Het gaatover 
een pleintje in Brussel waar hij heeft 
gewoond, tegenover een levensmiddel
winkef Titel: "P IACE DE LON
DRES"! 
Met in m'n ene liand een glaasje whis~ 
ky en in de andere een sinaasappel, 
heb ik langvn:baasd zitten kijken. Ik 
dacht: als dit mevrouwtje op haar 
plein duidelijk meer inspireert tot 
schrijven danwelke gekneusde terro
rist ook, dan is het toch nog niet zó 
slecht gesteld met onze wereld! Vindt 
u ook niet? 

Koosje Bins 

DeHaya van 
Somerenstichting en de 
verkiezingen 

• 

Voorafgaand aan de gemeenteraads
en Tweede-Kamerverkiezingen orga
niseert de Haya van Somerenstichting 
in samenwerking met de vormings-en 
scholingsfunctionarissèn verspreid 
over het land: 
-cursussen voor kandidaat-gemeente
raadsleden; 
-trainingen in het onderhandelen voor 
voorzitters van fracties die na afloop 
van de verkiezingen de onderhandelin
gen moeten voeren met de andere frac
ties: 
- managementtrainingen voor raadslee · 
den; 
- canvasstrainingen voor die leden van 
de VVD die huis aan huis de kiezers 
gaan benaderen. 

Voor nade.re informatie over data, in
houd van de cursus, cursusbijdragen 
kunt u contact opnemen met de vor
mings-en scholingsfunctionaris van de 
kamercentrale en met de Haya van So
merenstichting. Telefoon: 070-614121 
tst. 25. 

4 februari 1986 



VVD-Gouda: het streven naar zo groot 
mogelijke invloed op het gemeentebestuur 

zag vooral de PvdA meer mogelijkhe
den om de eigen beleidswensen te ver

;;;:;;~=:t=:;;;=:=;;;::=;;:~=~ wezenlij ken. In de daarop volgende ja
c ren bleken nogal wat controversiële be

HET RAADSLID 
SCHR!J}"T .... 

·Tot aan de gemeenteraadsver-,'. 
kiezingen 19 maart 1986 zal in 
Vrijheid & Democratie elke . 
veertü/n dagen een raádslid of . 
wethouder schrijven over zijn of 
haàr gemeente. Bestuurderen· 
van kleine plaatsen en grote ge
meenten: parttime of fulltime 
bezig de liberale gedachte uit te 
dragen, schetsen hun sores en 
hun mogèlijkheden. Zij doen 
dat niet alleen voor de overige 
wethouders en raadsleden, 
maar voor alle VVD-leden. 
De redactie heeft een selectie . 
gemaakt van vertegenwoordi.,. 
gers uit deze groep verspreid 
over het hele land. 

Gouda, een middelgrote provinciestad 
(60.000 inwoners) gelegen in wat 
wordt genoemd het "haTt van Hol
land", kent sinds 1974 geen VVD-wet
houder meer. Dat is een ongelukkige 
zaak voor een gemeente die zich ken
merkt door het vervullen van een een-

. trum-functie ten opzichte van het om
liggende gebied, door een oude histori
sche kern en een betekenènde stads
vernieuwingsproblematiek, door een 
uit een oogpunt van infra-structurele 
ontsluiting ongunstige situering van 
het grondgebied van de gemeente tus
sèn spoorlijn en waterwegen en door 
een slechte bodemgesteldheid die in 
veel opzichten op kostbare wijze door
werkt. Het gemeentebestuurontbeert 
dan immers de voor een effectieve 
aanpak van een dergelijke pro-blema
tiek gewenste brede basis. 
Bij de College-onderhandelingen in 
1978 bleek echter duidelijk, dat met 
name de PvdA-fractie in de Goudse 
gemeenteraad er op uit was de basis 
voor Collegevorming niet breder te 
doen zijn dan uit hoofde van meerder
heicisvorming strikt noodzakelijk was. 
In een coalitie met alleen het CDA, 

leidsprogrammapunten te leiden tot 
forse kritiek in brede kring, ook vanuit 

. de achterbannen van de Collegepartij
en: Die kritiek betrof vooral de voorge
nomen uitbreiding van de stad aan de 
Oostzijde en de voorgenomen invul
ling van een open plek in de binnen
stad. 
Tegen de voorgenomen uitbreiding 
aan de Oostzijde bestaan vooral be
zwaren, omdat gevreesd moet worden 
voor de financiële consequenties voor 
de gemeente, voor de leefbaarheid van 
de nieuwe stadswijk als gevolg van de 
steeds verder gaande verdichting en 
voor de prioriteit die stadsvernieuwing 
nog kan krijgen als de schaarse wo
ning-contingenten aan de stadsuitbrei
ding moeten worden toegedeeld. On
danks verzet in brede kring van de 
Goudse bevolking werd door de meer
derheid in de gemeenteraad voor de. 
oostelijke stadsuitbreiding in volle om
vang gekozen. De VVD in de Goudse 
gemeenteraad behoorde niet tol die 
meerderheid, 

Om de verpaupering van de binnen
stad tegen te gaan wenst de VVD voor
rang te geven aan de stadsvernieu
wing. Daarin past bebouwing van de 
forse open, plek in de binnenstad bij de 

_ Nieuwe Markt. Deze zal niet alleen 
uit winkels, kantoren en woningen 
moeten bestaan, maar op zo'n centrale 
plaats in het stadshart zouden ook so
ciaal-culturele bestemmingen zoals 
een dringend noodzakelijke nieuwe 
schouwburg gevestigd moeten wor
den. Bovendien moet met het oog op 
het reeds aanwezige winkelbestand 
een evenwichtige spreiding van par
keervoorzieningen rond het stadscen
trum plaatsvindèn om verpaupering 
vanhet reeds aanwezige winkelhè
stand als gevolg van COl).CUrrerende be
;winkeling op de nieuwe locatie bij de 
Nieuwe Markt te voorkomen. Ook 

· hierin werd door de eerdergenoemde 
meerderheid van de Raad- bestaande 
uit PvdA en CDA, gesteund·door 
SGP /GPV /RPF- anders besloten dan 

de rest van de Goudse gemeenteraad 
zou hebben geprefereerd. 
Met de opstelling ten aanzien van deze 
belangrijke thema's werd door de 
VVD in Gouda niet alleen een beleids
inhoudelijke keuze gemaakt, maar 
werden ook die onderdelen van het 
"College-beleid;' onder vuur ge
nomen, die met mime ook in de eigen 
achterbannen van de College-ondeJ,"
steunende fracties gevoelig lagen. De 
gevolgde politiek had dan ook in zo
verre succes, dat PvdA en CDA na de 
verkiezingen van 1982 signalen gaven 
een College op een bredere basis te 
willen vormen. Het werd echter spoe
dig duidelijkdat PvdA en CDA niet 
van zins waren beleidsinhoudelijk we
zenlijk tegemoet te komen aan de wen
sen van de VVD. De eventuele deelna
me van de VVD aan het College dien
de blijkbaar tot niets meer dan het 
neutraliseren van de kritiek in brede 
kring op het "College beleid"- met 
name ook vanuit de eigen achterban
nen - zonder dat daar beleidsmatig 

Roy Lantain 
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_consequenties uit behoeften te worden 
getrokken. De VVD in Gouda was van 
mening, dat met zo'n opstelling van de 

·potentiële coalitiepartners on voldoen~ 
de voorwaarden aanwezig waren om 
met voldoende kans op succes invloed 
te kunnen uitoefenen op het gemeente
beleid. Daarom werd besloten niet 
deel te nemen aan het College. 
Voortzetting van de "oppositie-koe_rs" 
door bij voortduring te hameren op be
langrijke puriten zoals voorrang voor 
de stadsvernieuwing en uitbreiding · 
van de parkeermogelijkheden op stra
tegische plaatsen rond het stadscen
,trum, raken de verhouding van respec
tievelijk PvdA en CDA als College-on
dersteunende partijen ten opzichte 
varihun achterban. In deze situatie be
weegt het Collegebeleid zich meer en 
meer in de door de VVD in G.ouda ge
wenste richting. Zo zeer zelfs dat als 
gevolg van deze ontwikkeling beleids
matig de mogelijkheden aanz-ienlijk 
zijn toegenomen om vanaf volgend. 
jaar weer deel te kunnen uitmaken van 
het Colle~e van B& W in Gouda. De 
VVD is in haar algemeenheid voor
standster van Collegevorming op bre
de basis. De aard van het gemeentebe
stuur vraagt daarom. In de huidige be
narde omstandigheden voor het lokale 
bestuur als gevolg van de opgelegde 
bezuinigingen, is het des te meer nood
zakelijk dat sprake is van een breed 
draagvlak voor het te voeren gemeen
te beleid. Zelfs in PvdA-kring wordt 
dat- blijkens de uitlatingen van de di
recteur van de Wiardi Beekman Stich
ting - meer en meér onderkend. 
Ook los van het vorenstaande moet er 
de VVD als betekenende factor in de 
politieke machtsverhoudingen op lo
kaal niveau, veel aan gelegen zijn om 
de invloed op het_ te voeren gemeente
beleid zo groot mogelijkte maken. 
Het is duidelijk dat doormet een wet
houder deel uit te maken v~n het Col
lege van B&W, in een gemeente die in
vloed aanzienlijk groter is dan indien 
men als partij buiten het College staat. 
De coalitiepartners zullen meer reke
ning moeten houden met je politieke 
opstelling en overigens ben je als partij 
in een veel eerder stadium van de be
leidsvorming - als de posities nog niet 
. ' 
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zijn ingenomen- in staat invloed uit te 
oefenen op de beleidskeuzes. 
Alleen een programmatische basis 
voor overeenstemming met potentiële 
coalitiepartners is echter niet voldoen
de om eensuccesvolle claim op Colle
gedeelname te.kutmen laten gelden. 
Er is voor potentiële coalitiepartners 
meer van belang dan alleen de moge
lijkheid van overeenstemming op in
houdelijke punten van beleid. Van 
groot belang is ook een consistente op
stelling terzake. Wisselvalligheid in 
politieke koers is overigens niet alleen 

· voor (potentiële) coalitie~partners, 
maar ook voor het gemeentebeleid als 
zodanig zeer hinderlijk omdat het 
enigszins anticiperend besturen bui
tengewoon bemoeilijkt. Tegelijkertijd 
mag de politieke positiebepaling in 
concrete zaken echter niet elke sou
plesse en compromisbereidheid ontbe
ren. Dan zijn namelijk geen werkbare 
gemeenschappelijk gedragen oplossin
gen mogelijk. 
In het licht van het vorenstaande, is 
het evenzeer van belang dat in coali
tie-verhoudingen kan worden gere
kend op het stemmenaantál van de 
coalitie-partners. Dat wil zeggen dat 
bij overeenstemmingtussen coalitie
partners er als regel geen sprake is van 
uitvallers in de fractie van coalitie-ge,. 

noten. Voor werkbare coalitie-verhou
dingen kan daarom het belang van 
eenheid van opstelling binnen de be
trokken fracties niet gemakkelijk wor
den overschat. Tenslotte is voor een 
constructieve begeleiding van het te 
voeren beleid, ook voor coalitie-part
ners van belang dat bij de coalitie-ge
noot de kwaliteit van de fractieleden 
toereikend is. Niet in de laatste plaats 
ook om voldoende bekwame wethou
ders te kunnen leveren. 
Gedurende deze Raadsperiade heeft 
de VVD-fractie in de gemeenteraad 
van Gouda, er doelbewust naar ge
streefd, de voorwaarden voor coalitie
vorming van haar kant positief te beïn
vloeden. Niet om ten koste van alles 

. een wethouderszetel in.de wacht te sle
pen, maar omdat het, na 12 jaar buiten 
het College getracht te hebben het ge
meente beleid te beïnvloeden, tijd 

. wordt de mogelijkheden tot beïnvloe
ding te optimaliseren. Door recht
streekse deelname aan het College 
zijn die kansen aanzienlijk groter dan 
daarbuiten. Een politieke partij als de· 
VVD moet er naar streven die moge
lijkheden uit te buiten. 

Roy Lantain 
VVD-Fractievoorzitter. 
Gouda 

• 

Landelijke ondersteuning . 
ge~eenteraadscampagnes· 

ter ondersteuning van lokale campagnes voor de gemeeuteràadsverkiezin
gen zullen in de maanden januari- februari -maart zo~ri vijftig grote regio-
nale VVD-bijeenkomsten worden gehouden. · · 
VVD-bewindslieden, voorzitter-Jan Karriininga, lijsttrekker Éd.Nijpels en. 
kam.erleden zullen via werkbezoeken en spreekbeurten actiefnaar de kiezer 
toegaan. Deze ondersteuning zal ongetwijfeld de lokaal geplande campag~ 
nes een exha stimulans geven. Dit allés wordt gedaan met de doelstelling· · 
om op 19 maart te kunnen zeggen: "He~ is weer gelukt" dankzij een goede 
samenwerking tussen lokale en landelijke VVD-politici en een· actief partij
kader en propagandisten.·· 
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Definitieve kandidatenlijst 
voor de Tweede Kamer 

vastgesteld op lfebruari 1986 door de 
7 3ste algemene vergadering 

A. In volgorde van landelijke voorkeur: 

1. Nijpels 16. Linschoten 
2. Smit-Kroes (v) 17. Franssen 
3. De Korte 18. Braams 
4. Bolkestein 19. Blauw P.M. 
5. Hermans 20. Korthals 
6. Evenhuis 21. Van Rey 
7. Voorhoeve 22. Te Veldhuis 
8. Koning 23. Scherpenhuizen 
9. Dees 24. Wiebenga 

10. Schoo (v) 25. De Grave 
26. De Beer 1 ~. Ginjaar-Maas (v) 

,12. Van Eekeleri 27. Rempt-Halmmg.ns de Jongh (v) 
13. Ploeg · 28. Van Erp 
14. Terpstra (v) 29. Jorritsma-Lebbink (v) 
15. Weisglas 30. Van Heemskerck Pillis-Duvekot (v) 

B. Lijstsamenstelling in de diverse rîjkskieskringen· 

Achter de naam van de kandidaat is het rangorde getal tussen haak
jes vermeld. 
Op de plaatsen 1 tjm 3 de navolgende 3 kandidaten in een vaste 
volgorde in alle 19 rijkskieskringen (kopgroep). 

1. Nijpels (1) 
2. Smit-Kroès (v) (2) 
3. De Korte (3) 

Op·de plaatsen 4 tjm 7 in vijf combinaties van kieskringen. 

A B c 
4. Bolkestein (4) Hermans {5) Voorhoeve (7) 
5. De es (9) Ploeg (13) Koning (8) 
6. Van Rey (21) Terpstra (v) (14) Ginjaar-Maas (v) (11) 
7. Te Veldhuis (22) Braams (18) Weisglas (15) 

D E 
4. Schoo (v) (10) Evenhuis (6) 
5. Franssen (17) Van Eekelen (1,2) 
6. Blauw P.M. (19 Linschoten (16) 
7. Korthals {20) Scherpenhuizen {23) 

Op de plaatsen 8 tjm 24 de navolgende 17 kandidàten in een vaste 
vol~orde in alle 19 kieskringen. 
8. Wiebenga (24) 
9. De Grave (25) ' 
10. De Beer (26) 
11. Rempt-Halmmans de Jongh (v) (27) 
12. Van Erp (28) 
13. Jorritsma-Lebbink (v) (29) 
14. Van Heemskerck Pillis-Duvekot {v) (30) 
15. Keja (31) 
16. Dijkstal (32) 
17. Kamp (v) (33) 
18. Nijhuis (34) 
19. Lauxtermann (35) 
20. Blaauw J. D. (36) 
21. Den Ouden-Dekkers {v) (37) 
22. Luchtenveld {38) 
23. Van Hoof (39) 
24. Joekes (40) 

31. Keja 
32_ Dijkstal 

46. Van der Kooij 
47. Remkes 

33. Kamp(v) 48. Lucassen-Stauttener (v) 
34. Nijhuis 
35. Lauxtermann 
36. Blaauw J. D. 
37. Den Ouden-Dekkers (v) 
38. Luchtenveld 
39. Van Hoof 
'40. J oekes · 
41. Swart 
42. Termeer-van Valburg (v) 
43. Bruggeman 
44. Pruijs 
45. Ten Walde 

49. Bakhoven 
50. Muntinga 

'51. Metz 
52. Ferrier (v) 
53. Grootenboer 
54. Ten Veen 
55. Van Beek 
56. De Bakker 
57. Van der Stoel 
58. Cevaal 
59. Dedden 
60. Korsten 

Op de plaatsen 25 tjm 28 in vijf combinaties van kieskringen de na
volgende kandidaten op vaste plaatsen. 
,-/ 

A B c 
25. Bruggeman (43) Termeer-v. V (v) (42) Pruijs (44). 
26. Muntinga (50) Lucassen-S {v) {48) Bakhoven (49) 
27.VanBeek (55) Ferrier (v) (52) Ten Veen (54) 
28. Van der Stoel (57) Korsten (60) Ce vaal (58) 

D E 
25. Ten Wolde (45) Swart (41) 
26. Van der Kooij (46) Remkes (47) 
27. Metz (51) Grootenboer {53) 
28. De Bakker (56) Dedden (59) 

29. Deze plaats wordt opgevuld door een door de kamercèntrale 
aangewezen kandidaat. · 
30. J. Kamminga (de VVD-voorzitter) zal op alle lijsten functioneren 
als lijstduwer. 

*Co)Tibinatie A: 
de rijkskieskringen: 
's-Hertogenbosch 
Tilburg 
Middelburg 
Maastricht 

Combinatie D: 
de rijkskieskringen: 
Amsterdam 
Den Helder 
Haarlem 

Combinatie B: 
.de rijkskieskringen: 
Arnhem 
Nijmegen 
Utrecht 

Combinatie E: 
de rijkskieskringen: 
Leeuwarden 
Zwolle 
Lelystad 
Groningen 
Assen· 
DènHaag 
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Combinatie C: 
de rijkskieskringen: 
Leiden 
Dordrecht 
Rotterdam 



Jaarprogramm,al9S6 , 
Hayavan 
Somerenstichting · 
f4,50 ° 

Het handbóek met prakti~che 
tips vóor vormings-en scbolings
functionarissen en informatie, 

0 over alle trainingen kan worden. 
besteld door een bedrag van 
f 4;50 (of een veelvoud) over te 
maken op gironummer 
36.19.Î9.7f.n.v.deHayavan • 
SomerenstiChting te 's-Gr!wen
hàge, onder yermelding van , , 
jaarprogramma. · 

Voor degenen die in !986 in af- . 
delings-, O.C.c of k.c.-verband 
cursussen willen organiseren 
met adviesenJinanciele stel!n 
van de Haya van Somerenstich~ 
tingis dit jaarprogramma een. 
must · · 

Campagnestart 
Gemeenteraads
verkiezingen 

Heeft u de daturn 1 rnaart al 
voor de VVD gereserveerd? Op 
die dag start namelijk in het Ca
sino in Den Bosch de verkie
zingscampagne voor de ge
meenteraden. Het programma 
wordt gepubliceerd in het 18 fe
bruarinummer van uw partij
blad. 

= 
In deze ingezonden brievenrubriek worden 
reacties van ten hoogste 100 woorden opge
nomen. 
Langere brieven worden door de redactie 
ingekort. Aanvallen op personen of af
schriften van correspondentie komen niet 
voor plaatsing in aanmerking. 
De rubriek is alleen voor leden bestemd. 
Plaatsing betekent niet dat de redactie het 
met de inhoud eens is. 

ATV 

Graagwil ik reageren op de briefvan Mr. 
A. W M. Niemeyer te Zwolle (V & D 3/12) 
waarin wordt gesteld dat in de dagelijkse 
praktijk zich een tendens is gaan ontwik
kelen contra de zo geroemdeATV. Mijns 
inziens, is de huidige regering zeker geen 
voorstander van deATV omdat men streeft 
naar werkgelegenheid d.m.v. economische 
groei. Maar men heeft wat water in de wijn 
moeten doen om de werknemersvakbonden 
van zich afte houden (fig.). Persoonlijk 
voel ik veel voor langer werken, omdat Ne
derland als exportland is genoodzaakt te 
concurreren tegen landen met een 60-urige 
werkweek. 

Interview Leity Wind 

F. R. van Gessel 
Soest 

Bij het lezen van het artikel van mevrouw 
Wind waande ik me in het Oostblok: 
schamper gepraat over een moeder die 
thuis is om vier uur en het niet meer be
langrijk vinden dat een kind wordt opge
vangen door de eigen ouders ( staatsopvoe
ding?). Heeft een goede opleiding alleen 

·maar nut voor betaalde arbeid en is het 
weggegooid geld als wordt gekozen voor 
het gezin? Er zijn niet méér vrouwen nodig 
op de arbeidsmarkt om het zekerheidsstel
set voor ouderen veilig te stellen. Het gaat 
nl. om herverdeling van werk en niet om 
méér werk, dus geen grotere prèmie-op
brengst. Kortom, een slecht stuk. 

B. J.A. van Dijk-Egberts 
Doorn 

Interview Leity Wind 

De emancipatoire missie van de Organisa
tie Vrouwen in de VVD blijkt bepaald nog 
niet overbodig. Zij houdt zich met nuttige 
zaken bezig. Zij kampt echter nog met een 
contra-golfje (de Stichting Vrije Vrouwen 
met reeds 4000 sympatisant en), de Neder
landse variant op de Amerikaanse Anita 
Briant-golf Mevrouw Wind wil de "angst" 
van die "lieve dames" wat wegnemen en 
spreekt hen moederlijk toe: .. Niet de hak
ken in de grond zetten, want er wordt ge
werkt aan de weerbaarheid en de toekomst 
vanjullie dochters . .. "Angst kennen die 
"lieve dames" niet. Bezorgd zijn ze wèl en 
dat is een deugd. Wat niet deugt zijn nogal 
wat onderdelen in het Beleidsplan Emanci
patie. Zolang deze niet zijn bijgesteld, zijn 
die "lieve dames" broodnodig. 

Ger Heezen-Willemsen 
Laag-Keppel 

Uitwijzingsbesluit 

In Almelo zijn zinnige uitspraken gedaan. 
Jammer echter. vind ik. dat het "uitwij
zings"-besluit voor buitenlanders is afge
zwakt. Buitenlanders die in hun gastland 
misdrijven begaan moeten altijd kunnen 
worden uitgewezen. De steeds zachtere 
aanpak van misdadigers in de afgelopen 15 
jaar heeft geen enkel nut gehad, kijk maar 
om u heen. De VVD is in Almelo blijkbaar 
geschrokken van de eigen ..flinkheid" en 
heeft zich weer wat aan de politieke mode 
aangepast. 
Buitenlanders en Nederlanders hebben 
recht op een leefmilieu, dat zoveel moge
lijk het veilig stellen van lijf en goed waar
borgt. Beide groepen hebben de plicht om 
de wette eerbiedigen. Het voor het "socia
le" gezicht week maken van die wetleidt 
slechts tot onvrijheid 

H. J. Baidenmann 
H. I. Ambacht 

Interview Korthals Altes 

De laatste drie alinea's over de criminali
teitsbestrijding en alcoholmatigingsbeleid 
moeten m.i. worden veranderd, want we
derom is de HORECA de schuldige. Naar 
mijn bescheiden mening moet daar staan: 
We moeten nog meer dan voorheen een be
roep doen op de professionele HORECA 
(werkgeversorganisatie Horeca-Neder
land) om samen de verantwoordelijkheid 
te dragen bij de pogingen om deze proble
men op te lossen. 

K. F. Hollem 
Delft 
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In deze rubriek worden alleen aankondi
gingen opgenomen van openbare bijeen
komsten (voor iedereen toegankelijk) waar 
landelijke VVD-politici het woord voeren. 

BATHMEN- 17 februari. drs.Th.H. Joe
kes. Ca fe-rest. Boode. 19.30 uur. Actuele 
politiek. BENTHUIZEN- 17 februari. 
drs. N. Rempt- Halmmans de Jongh. 
Dorpshuis de Tas. 20.00 uur. Actuele poli
tiek en het milieu. BOLSWARD- 24 fe
bruari. A.J. Evenhuis. Hotel de Wijnberg. 
20.00 uur. Algemene politiek. BREDA- 17 
februari. drs.D.J.D. Dees. Stedelijk gym
nasium. 13.00- 15.00 uur. Actuele politiek. 
EDE- 3 maart. drs.L.M.L.H.A. Hermans. 
Cultcentrum De Reehorst. 20.00 uur. Ac
tuele politiek. OC EINDHOVEN E.O- 17 
februari. mr.A.H. Korthals. Stadspavil
joen, Eindhoven. 20.00 uur. Algemene poli
tiek. EMMEN- 18 februari. J. Kamminga. 

Paviljoen Noorderdierenpark. 20.00 uur. 
Actuele politiek. GENEMUIDEN- 24 fe
bruari. dr.R.W. de Korte. in d' Overtoom. 
20.00 uur. Actuele politiek. OC GOOI EN 
VECHTSTREEK- 25 februari. J. Frans
sen. 't Spant, Bussum. 21.00 uur. Actuele 
politiek. 's-GRAVENZANDE- 17 februari. 
A. Lucassen-Stauttener. De Promenade. 
21.00 uur. (Jeugd)criminaliteit. HEEM
STEDE- 10 februari. mevr.E. Terpstra. 
Dienstencentrum. 1 5.00 uur. De VVD en 
de ouderen. VROUWEN IN DE VVD 
DEN HELDER- 21 februari. mevr.E. 
Terpstra. Motel Bethlehem. 9.30 uur. 
Volksgezondheid. HENGELO- 17 februa
ri. drs. N. Smit-Kroes. Recreatiecentrum 
De Waar beek. 20.00 uur. Algemene poli
tiek. HOLTEN- 24 februari. J. Franssen. 
ca fe-rest. Vosman. 20.00 uur. Onderwijs. 
LEERSUM- 7 februari. mevr.E. Terpstra. 
Hotel-rest. De Donderberg. 20.00 uur. De 
VVD en de gemeentepolitiek. LEEUWAR
DEN- 24 februari. mr.A.H. Korthals. 
Oranje Hotel. 20.00 uur. Criminaliteit. LI
BERALE KRING MEPPEL STEEN
WIJK- 3 maart. P.M. Blauw. Zaal Mar
grie, Zuidwolde. 20.00 uur. L.I.- GROEP 
NEDERLAND- 19 februari. mr.drs.F. Bol
kestein. SofiteliBabylon, 's-Gravenhage. 
20.00 uur. debat over technologie beleid. 

MAARTENSDIJK- 3 maart. mevr.E. 
Terpstra. Dorpshuis De Vierstee. 20.1 5 
uur. Actuele politiek. MILLIWANROY-
17 februari. A.A.M.E. van Erp. Gemeen
schapshuis Marienweerd. 20.30 uur. Ko
mende gemeenteraadsverkiezingen. 
NAALDWIJK- 17 februari. mr.A.J. te 
Veldhuis. Rest. Fleuristo van de Bloemen
veiling Westland. 20.00 uur. Afvalstoffen 
problematiek in de glastuinbouw. NUE
NEN- 14 februari. mevr.E. Terpstra. Cafe
rest. De Schoefel. 20.00 uur. Actuele libe
rale politiek. OLDENZAAL- 18 februari. 
J. Franssen. Rest. Wessels. 20.00 uur. On
derwijs. VROUWEN IN DE VVD ROT
TERDAM- 24 februari. mevr.E. Terpstra. 
Hotel Centraal. 20.00 uur. Actuele poli
tiek. VROUWEN IN DE VVD SCHAGEN 
- 21 februari. mevr.E. Terpstra. Zaal Igesz. 
20.00 uur. Actuele politiek. VROUWEN 
IN DE VVD UTRECHT- 24 februari. 
mevr.E. Terpstra. cafe-rest. De Eenhoorn, 
Amersfoort. I 0.00 uur. Emancipatiepoli
tiek. WOUBRUGGE-HOOGMADE- 24 
februari. L.M. de Beer. Rest. het Oude 
Raedthuijs, Woubrugge. 20.30 uur. Ruim
telijke Ordening en woningbouw. WIJK 
BIJ DUURSTEDE- 17 februari. prof.dr.ir. 
J .J.C. Voorhoeve. Rest. de Gouden Leeuw. 
20.30 uur. Verkiezingen 1986. 

LA CLOCHE 
RESTAURANT 

Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 

® KLEIN - OEVER 

Zorgeloze pony-vakantie in mooie natuur; binnen- en buitenmane
ge, zwembad, sport en (samen)spel, fietscrossbaan, creatief bezig 
zijn, buitenritten e.d.; alles onder ervaren en enthousiaste leiding. 
6-15 jaar. 

Inl.: J. Maat, Oud-Avereest 60, Balkbrug, 05230 - 49204, b.g.g. 
49382. 

LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Restaurant La Cloche, Leiden I Klein Oever, Balkbrug I M50, 
Utrecht I Het Noorden, Groningen 
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M Lid Romantische Restaurants cA
SPECIALITEITEN RESTAURANT 

' '': ,, 
"Het Kasteel van Rhoon" b.v. .. ~ - ' 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel DorpsdiJk 63,3161 KD Rhoon tel.: 01890-18896/18884 

GEZELLIG EN KOMFORTABEL FAMILIEHOTEL 
naast cabinebaan naar sneeuwzeker en zonnig skigebied ( 1100 
- 2300 m). Afdaling tot aan hoteL Skischool, skilopen. 
In hotel alles wat u wenst. o.a. groot zwembad, veel speelruim
ten, kinderoppas, enz. Voortreffelijke keuken en persoonlijke 
verzorging. Kortingen voor kinderen, bijv. tot 6 jaar gratis in 
ouderkamer. In maart arrangementen met half-pension 
vanaf Fr. 65,- p.p.per dag. 10 Km vanaf Martigny. Altijd be
reikbaar per auto of trein. Lid Club Kindervriendelijke Hotels in 
Zwitserland. Ook chaletverhuur. 

H~L **** ~el voor ~rijblijvende CAux MillVCfidfts 
mformat1e nu meteen met J .. 
Elly en Jan Mol (Ned.) waar u zich thuisvoelt 
09.412661666 1923 Les Marécottes (Wallis) 

MAKERS VAN SPECIAAL MEUBILAIR 

VOOR KANTOOR EN 
PRAKTIJK INRICHTING 

• Ontwerp en uitvoering 
• Optimale realisatie van uw plannen 
• Kwaliteit en vakmanschap 
• Zéér verantwoorde prijzen 

Belt u eens, voor een vrijblijvende offerte of 
afspraak. 
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Postbus 321, 5460 AL Veghel Telefoon 04130-67673- 66704 
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* Handgeschilderd op hout 

Restauratie van antieke bronzen en tinnen voorwerpen 
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Met deze gevleugelde woorden gaat de VVD onder leiding van lzjsttrek
ker Ed Nijpels de verkiezingscampagnes in. De komende maandenzal win 
iedereen een maximale inzet worden verwacht, want de liberalen zullen een 
goed resultaat niet cadeau krijgen. Allopen de opiniepolls weerlangzaam 
voor de VVD in een gunstiger richting. Ed Nijpels vertelt in een interview uit
voerig over een aantal zaken die thans in de lan,delzjke politiek spelen. Daar
naast treft u in het hart van het blad voor één keer de VVD-expresse ter ken
nismaking De VVD-expresse, die elke weekverschijnt in de periode waarin 
de Tweee Kamer vergadert, heeft als doelstelling kaderleden snel in te lichten 
over wat in het parlement dà'or fractieleden van Tweed{? en Eerste Kamer 
wordt gedaan. 

Het woord "kaderleden" is rekbaar. Alle leden die zich intens bij het po
litieke gebeuren betrokkçn voelen en daarover willen meepraten, kunnen een 
abonnement op de VVD-expresse nemen. Voor hen is het een uiierst welkome 
aanvulling op Vrijheid & Democratie dat achttien maal per jaar bij u in de 
bus valt. Vrijheid & Democratie heeft als eerste doelstelling uw interesse in de 
VVD te wekken en te houden. Daarin leest u wat er in de liberale club gebeurt 
en hoe liberalen zowel in den lande (zie bijvoorbeeldhet interview metHans 
Wiegel) als op het Binner.hof bezigzijn. De redactionele opzet van het partij
blad is erop gericht u deelgenoot te maken van allerlei zaken die in de p'artij 
leven. Natuurlijk speelt de landelijke politiek daarbij een rol, maar zeker niet ' 
.de enige. 

Mensen die een abonnement nemen op de VVD-expresse orltvangen twee ' 
dagen na de beëindiging van de vergaderweek op het Binnenhof een bloemle-_ 
zing van datgene wat die week door VVD-ers in het parlement tijdens plenaire 
vergaderingen, maarook tijdens Uitgebreide Commissievergaderingen, is ge
zegd. Daardoor is de VVD-expresse al voorenkele duizenden leden onmis-
baar. Hoe u zich kunt abonneren staat in de VVD-expresse. · 

Inmiddels nadert 1 maart met rasse schreden. Op die datum zal het lan
delijk startsein ,voor de gefneenteraadscampagnes in het Casino in Den Bosch 
worden gegeven met een boeiend, afwisselend verrassingsprogramma. Het is 
zeker de moeite waard daar te gaan kijken. Ook hierover leest u elders in dit 
blad meer. Het is goed om daar naar toe te komen. Even weer de sfeer te proe-

. ven; met elkaar te kunnen praten en samen in de startblokken tëgaan staan. 
Tot in Den Bosch! 
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Inzet: de tweede terlllijn 
CDA-VVD-coalitie 
Hzj was nét 32 toen hzj het voortouw van Hans Wiegel op 20 
apri/1982 overnam. Gekozen met eenparigheid van stem
men door zijnfractiegenoten en unaniem gesteund door het 
VVD-hoofdbestuur. In zijn eerste interview met Vrijheid & 
Democratie als fractievoorzitter zei Ed Nijpels destijds: 
"Ik beschouw dit als de grootste klus van mijn leven" en 
"die unanieme'sleun is wat beangstigend. Ik hoop niet dat 
men overspannen verwachtingen va,n mij heeft." . 

2 

P olitiek is een ortgewis bestaan. 
Tijd om zich destijds rustig in 
te werken kreeg Ed Nijpels 

niet. Na de val van het kortstondige 
ruziç-kabinet Van Agt:Den Uyl-Ter
louw haalt hij vijf maanden na zijn b.e
noeming tot politiek leider de grootste 
overwinning uit de politieke geschie
denis van de VVD voor de liberalen. 
De eerste vergadering na de verkiezin
gen zit hij op zijn voorzittersstoel in de 
fractiekamer waar aan een ijlings uit
gebreide fractietafel in plaats van 26 
nu 36 liberale Kamerleden zitten. In 
de daarop volgende 57 dagen onder
handelt de politieke leider met Lub
bers om snel.toteen kabinet te komen. 
Een gesprek met de eerste informa
teur Van Kemenade (PvdA) slaat hij 
af. Een dergelijk gesprek zièt hij als 
stagnerend voor een snelle formatie. 
De PvdA wil immers _toch niet met de 
VVD regeren en waarom dan meewer
ken aantijdverlies als het land brood
nodig een regering behoeft die orde op 
zaken durft te stellen, die de economie 
weer weet op te krikken, waardoor ein
delijk de werkloosheid vanaf de basis
een gezond bedrijfsleven- kan worden 
aangep'akt. En het komt er: het no non
sens-kabinet. Op 4 november 1982 
staat de coalitieploeg Lubbers-Van 
Aardenne voor de staatsiefotoop het 
bordes bij Koningin .Beatrix. Er kan 
geregeerd worden. 
Wanneer we mi terugkijken op deze 
regeerperiode kunnen we constateren 
dat ondanks de soms felle politieke 
stormendie binnen de VVD hebben 
gewoed het beleid overeind bleef, het 
verkiezingsprogramma van de VVD 
grotendeels werd uitgevoerd. Nijpels 
heeft die confrontaties niet gemeden. 
Hij draagt de overtuiging uit dat zach
te heelmeesters stinkende wonden ma
ken. 
Ed Nijpels: "Heel veel mensen hebben 
vier jaar geleden gedacht dat het 
sprookje zo door zou gaan, maar zo 
werkt het niet in het politiek bedrijf. 
Je moet er keihard voor vechten. Op 
het moment dat we die tien zetels 
winst behaalden, was het duidelijk dat 
we onder vuur zoude·n komen te liggen 
en in de vuurlinie is de politiek leider 
het eerste. doelwit. Dat hebben we ook 
gezien toen Hans Wiegel politiek lei
der was van de VVD. Daarom moet ik 
wel eens glimlachen en ik denk Hans 
óók. Neem nou bijvoorbeeld De Tijd, 
die al dertien jaar door parlementaire 
journalistendepoliticus van hetjaar 
laat kiezen. In die dertien jaar heeft 



men hem, ondanks de overwinningen 
die Hans behaalde, ondanks het feit 
dat hij een goedvice-premier was, 
slechts één keer bij de eerste tien ge
plaatst. En als je dan ziet hoe lovend 
ze nu overhem schrijven, dan weetje 
dat er een politiek spel wordt gespeeld. 
Maar als je vraagt: ben je ouder en wij
zer geworden? Ouder in ieder geval. 
En wijzer? Ach, ik denk dat ik het be
trekkelijke van het hele politieke be- · 
drîjf steeds meer ga inzien. Ook weet 
ik kritiek nu beter te schatten op de 
hoeken waaruit zij komt. Deze functie 
houdt nou eenmaal in dat je binnen en 
buiten de partij àan kritiek bloot staat 
en op zich vind ik dat ook helemaal 
niet erg. Integendeel, ik heb altijd ge
vonden dat binnen de VVD te weinig 
over politiek werd gediscussieerd, dat 
we veel te veel geneigd waren ja en 
amen te zeggen als de politiek leider 
iets besloot. Het is goed dat er ook eens 
nee wordt gezegd, dat men kritiek 
heeft. Soms kan je die kritiek naast je 
neerleggen. Soms1 zijn het heel ver
standige opmerkingen en die krijg ik 
meestal van mensen die hun aanmer
kingen op een stukje papier zetten zon
der daar naar buiten over te toeteren, 
Liberalen discussiëren niet met el
kaar via de media en dat is maar goed 
ook!" 

Aardgasbrief 

E en paar weken geleden luidde 
.premier Lubbers de noodklok. 
In een brief aan de bewindslie

den- die uitlekte naar de NRC- deel-
. de hij mee dat in verband met de da
lende aardgasprijzen er in 1987 ruim 3 
miljard extra bezuinigd zou moeten 
worden. De premier dacht daartoe bij 
het bedrijfsleven de gouden eieren te 
kunnen halen, hoewel hij dat tijdens 
zijn lijsttrekkersspeech in Slagharen 
weer ontkende. Maar het was Lubbers · 
die met het voorstel kwam om de ver
mogens- en voorraadsartrek (2,4 mil
jard gulden) af te schaffen en 0,5 mil
jard te bezuinigen op de Wet Investe
rings Regeling. Twee maatregelen die 
het bedrijfsleven in de ziel zouden 
treffen. De VVD hield de boot af, zo
wel Van Aardenne- schriftelijk- als 
Nijpels, mondeling in het spoeddebat 
over deze briel; keurden deze ingreep 
volledig af. , 
Ed Nijpels: "De VVD schuift de be
zuinigingen echt niet op de lange 
baan. Ook in 1987 zal nog stevig be-

zuinigd moeten worden. Maar e; 
speelt natuurlijk iets anders. Ons ver
kiezingsprogramma voor de jaren '87-
'90 voorziet in bezuinigingenq'oor 19 à 
20 miljard. Het CDA komt niet verder 
dan 11 miljard. Dat het CDA nu zo'n 6 
miljard aan bezuinigingen te kort 
komt ende PvdA maar liefst 11 à 12 
miljard tracht men nu bij de eerste fi
nanciële tegenslag- die in ons program 
al is ingecalculeerd- via een overhaas
te reactie te verbloemen. Die bezuini
gingen zijn in de financiële onderbou
wing van ons verkiezingsprogram niet 
alleen al op een evenwichtige wijze 
verdeeld, maar ze waren ook ingecal
culeerd. We kiezen voor een andere 
weg dan PvdA en CDA, die beide de 
mogelijkheidvan een zwaardere belas
ting van het bedrijfsleven openhou
den. He.t CDA is ookbereid de lasten 
van de burgers te verzwaren. Wij niet. 
De VVD zegt dat ook in een nieuwe 
kabinetsperiode de lasten van het be
drijfslevèn en van de burgers moeten 
worden verlicht. Het geld van de "rij
ke" aardgasjaren is grotendeels opge
gaan aan de collectieve sector. Dan zal 
daar nu ook het eerst moeten worden 
bespaard." En wat cynisch: "Eigenlijk 
kan je stellen dat het verkiezingspro
gramma van het CDA gecombineerd 
met de huidige bezuinigingsvoorstel
len van Lubbers tezamen de financiële 
onderbouwing van het VVD-verkie
zingsprogramma benaderen. Lubbers 
gaf natuurlijk een schot voor de boeg 
van zijn eigen partij. Alleen is het een 
wat merkwaardig schot, want Ruding 
praat allang over de noodzaak van 18 
miljard bezuinigingen. Alleen al om 
het financieringstekprt omlaag te 
brengen en dan zit er nog geen cent 
aan lastenverlichting voor de burgers 
in. Ook Jan de Koning (minister van 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid) 
praat over de noodzaak van zo'n 16 

' miljard aan ombuigingen. Die zitdus 
ook alS miljard hoger dan zijn eigen 
partij. Het betekent in feite dat Lub
bers nu al beseft dat hij met het CDA
programma straks bij de kabinetsfor
matie niet uit de voeten kan." 

Bedrijfsleven 

E ,d Nijpels s.ta. at volstrekt afwij
zend tegenover de intentie van 
PvdA en CDA om het bedrijfs

leven dan maar weer de financiële 
klap op te laten vangen, "Als we het 
bedrijfsleven nu meer lasten opleggen 

omdat ze door de dalende olieprijzen 
minder voor aardgas hoeven te beta
len, moet men zich wel realiseren d.at 
overal in de wereld die olieprijzen om
laag gaan. Dus mondiaal heeft het be
drijfsleven daar voordeel van. Dan 
moetje niet alleen dilt Nederlandse 
bedrijfsleven met de lasten opzadelen, 
want daardoor wordt de concurrentie
positie van ons bedrijf~leven aanzien
lijk verslechterd. Als je bovendien be
kijkt wat we in Nederland voor het be
drijfsleven doen en wat er in andere 
landen gebeurt, dan neemt men hier 
helemaal geen bijzondere positie in. In 
Nederland gàat niet extra veel geld 
naar het bedrijfsleven toe. Kijk boven
dien nog eens even naat wat we in deze 
kabinetsperiode aan het bedrijfsleven 
op het gebied van lastenverlichting 
hadden belóofd, dan zie je dat daar 
minder van terecht is gekomen dan we 
oorspronkelijk hadden toegezegd. Er 
is geen enkt;:le reden om nu te denken 

·dat het bedrijfsleven alweer de.kip 
met de gouden eieren is. We moeten 
vooral van die kip afblijven, want an
ders zou dat een breuk betekenen met 
wat we de afgelopenjaren hebben ge
daan. Anders keren we terug naar het 
desastreuze beleid van het kabinet 
Den Uyl toen de overheidsuitgaven 
verdubbelden en het bedrijfsleven 
werd leeggeplukt. Het verbaasde me 
dan ook niet dat Den Uyl tijdens het 
spoeddebat over de bezuinigingsmoge
l ijkheden het met Lubbers eens was. 
Lubbers deed een voorstel dat precies. 
zo in het niet1we PvdA-programma 
staat, namelijk de voorraad- en vermo
gensaftrek bij de bedrijven af te schaf
fen. Dat betekent een bezuiniging van 
2,4 miljard op het bedrijfsleven en 
DenUyl is al sinds jaar en dag voor
stander van de afschaf van die rege
ling. Voor een heleboel kleine midden
standers betekent die maatregel dat ze 
zo'n 30 tot 50.000 gulden extra belas
ting moeten gaan betalen. Dat kan na-
tuurlijk niet." · 

Euthanasie 

E en ander hoog oplaaiend punt 
is het e~thanasievraagstuk. Be
paald rttet tot vreugde van de 

VVD. Er is geleerd van de langlopende 
discussie en onverkwikkelijke debat
ten.rond de abortuswetgeving. Het 
CDA brak zijn belofte om hier geen 
vetkiezingsitem van te maken. De ver
bazing was dus groot in de VVD-gele
deren toen over dit tere punt eerst 
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Lubbers en vervolgens De Vries via 
spreekbeurten in den lande de VVD 
maanden ziçh achter de Proeve van 
wet van de regering te scharen. Nij
pels: "Het is toch een veel te delicaat 
onderwerp om dat in drie minuten in 
een spreekbeurt te behandelen! Daar 
peins ik niet over en ik ga ook niet 
vooruit lopen op welke stappen de , 
VVD zal zetten. Onze leden kunnen er 
echter van verzekerd zijn dat elk frac
tielid àls er straks een ontwerp ligt in 

' volle vrijheid kan stemmen naar eigen 
geweten en afweging. Ik vind het hele
maal niet erg als binnen de VVD op 
zo'n terrein verschiilende meningen 
bestaan. En voor alle duidelijkheid: de 
VVD heeft een paar jaar geleden voor
gesteld om met de behandeling van 
het initiatief-wetsvoorstel van Wessel
Tuinstra te wachten totdat het rapport 
van de staatscommissie over euthana
sie was verschenen. Ik denk dat dat 
heel verstandig standpunt was ge
weest. CDA en PvdA hebben toen, te
gen de wens van de VVD in, d~orge
drukt dat het initiatief-wetsvoorstel 
van mevrouw Wessel toch in behande
ling zou worden genomen. Nu die pro
cedure zo langzamerhand is afge
werkt, komt het CDA zelf op de bla
ren te zitten, omdat nu eenmaal na een 
schriftelijke voorbereiding van een 
wetsontwerp de mondelinge behande
ling in de Kamer volgt. Daarvoor is het 
CDA zelf in feite in belangrijke mate 
verantwoordelijk. Overigens ben ik 
wél blij dat de VVD zich in het verkie
zingsprogramma duidelijk heeft uitge
sproken over het euthanasievraagstuk, 
dat men duidelijk heeft gesteld: Er 
moet een wettelijke regeling komen_. 
Twee jaar geleden hebben wij daar
over in de partij aan de hand van een 
rapport van de Teldersstichting uit
voerig gediscussieerd. De VVD heeft 
daarover de laatste jaren heel zorgvul
dig nagedacht en uitspraken gedaan. 
Bovendien vind ik dat onze woordvoer
der Dick Dees, die ook het abortus
vraagstuk heeft behandeld, een waar
borg is voor een evenwichtige behan
deling." 

VVD-beleid 

E n toch, terugkijkend op deze re
geerperiode, slaat de balans ze
ker door naar positief als het 

de samenwerking met het CDA be
treft. De wijze van oppositie voeren 
door de PvdA was weinig interessant. 

Nijpels is daar heel kort over: "Weinig 
initiatiefrijk! Ik vind dat een oppositie
partij verplicht is met echte alternatie
_ ven te kqJ,Tien tegenover het kabinets
beleid. Daartoe is de PvdA de laatste 
jaren niet in staat geweest. Men kon al
leen maar "nee" zeggen of het bleef 
gerommel in de marge. Als het kabi-

. net voorstelde op een bepaalde post 
een x-bedrag te bezuinigen dan deed 
de PvdA da&r 5 of 10 % af. Men is er 
·niet in geslaagd met eigen ideeën te 
komen. Het mag dan leuk z,ijn om in 
de opiniepeilingen op winst'te staan, 
maar ten aanzien van hetgevoerde be
leid waren de socialisten toch niet in 
staat aan te geven wat wél moest ge
beuren." 
Terugkijkend op de afgelopen periode 
zegt Ed Nijpels: "Het ijzersterke punt 
van dit kabinet was het financieel-soci
aal-economisch beleid, waardoor het 
financieringstekort aanzienlijk daal
de, het bedrijfsleven weer adem kreeg 
en de werkloosheid eindelijk begint af 
te nemen. Deze drie factoren zijn on
losmakelijk met elkaar verbonden. 
Dat is ook de reden dat de VVD dit ka
binetsbeleid voluit durft te verdedigen 
tegenover de kiezers, ook al zijn er . 
compromissen gesloten. Ik denk dat 
we het er over .eens kunnen zijn- en 
eigenlijk wordt dat noch door links 
noch door_rechts bestreden~ dat ditka
binetsbeleid meer dan ooit na de oor
log VVD-beleid is geweest. Het is ver
moedelijk daarom dat het CDA het 
kabinetsbeleid niet tot inzet van de 
verkiezingen maakt, omdat men op es
sentiële puntert het eigen verkiezings
program heeft moeten loslaten. Ik 
denk dat juist daarom het CDA zich 
deze maanden tracht te profileren. 
Dat geldtniet alleen op het gebied van 
de euthanasie, maar ook wat de gelijke 
behandeling betreft, het mediabeleid 
en onze visie op de Óverheid. Als ik 
praat over de aanpak van· ambtelijke 
rompslomp, danmerk ik dat we toch 
op een heel andere wijze tegen die 
overheid aankijken. Wij vinden dat de 
overheersende rol van de overheid nog 
veel verder moet wordèn teruggedron
gen. Wij willen rust in het onderwijs en 
geen geëxperimenteer met een zoge
naamde middenschool dat zou moeten 
leiden tot het enige schooltype voor 
12- tot I 5-jarigen. ledereen heeft ' 
recht op een vrije schoolkeuze en 
eigen ontplooiing. Wat het mediabe
leid betreft, staat de VVD voor de vrij
heid van de burg~:;rs om zélfuit te ma
ken wat men wil horen of zien. Géén 
béknotting. Het CDA probeert samen 

met de PvdA kunstmatig dit omroep- . 
stelsel overeind te houden, kiest in fei
te voor een betuttelend omroep beleid. 
De burger moet zijn keuze kunnen 
inaken, niet belemmerd worden door 
de overheid, die bijvoorbeeld verbiedt 
dat programma's worden ondertiteld 
of dat er iets op de kabel komt." 

Fractie 

A Is fractievoorzitter heeft Ed 
Nijpels ~i. er jaar. ~oe ten opbok
sen om ziJn partiJ te kunnen 

profileren tegen CDA-premier Lub
bers., Eenongelijk uitgangspunt. Na
delig voor de VVD. Intern is daar vaak 
over gesproken. Maar heeft dat conse
quenties voor de volgende formatiepe
riode? 
Ed Nijpels: "Eigenlijk is iedereen van 
mening dat we dat nooit meer moeten 
herhalen. Ik vind dat je als lijsttrekker 
zowel bereid moet zijn om fractievoor
zitter als om minister te worden. Die 
bereidheid heb ik uiteraard. We heb" 
ben 'natuurlijk wel iets geleerd van 
deze situatie, maar eerlijk gezegd sta 
ik niet zo te trappelen om in het kabi
net te komen. Het werk in deze fractie 
is heerlijk. Ik geniet van elke fractie
vergadering die ik voorzit, omdat de 
sfeer fantastisch is. Vier jaar geleden 
bestond het overgrote deel uit nieuwe 
mensen en als je ziet hoe men met el
kaar omgaat is dat een prachtig geheel 
geworden. Natuurlijk kan men tijdens 
de discussies elkaar scherp aanpak
ken, maar de plezierige wijze waarop 
politiek wordt bedreven, waarop men 
collegiaal met elkaar oingaat. Dat is 
uniek. · 
De lakmoesproef bewees zich rond de 
kandidaatstelling. Vroeger was dat al
tijd pure ellende in zo~n fractie. Dit- · 
maal niet. Men is als collectief doorge
gaan. Mensen die men een kritisch oog 
·naar de fractie kijken, kijk ik recht in 
de ogen aan. Déze fractie heeft nooit 

. voor politieke problemen gezorgd. 
Kijk naar ons stemgedrag de afgelo
pen jaren ... 36 mensen die toch een 
beeld van eenheid geven ... van kwali
teit." 

Verkiezingen_ 

V oÓr lijsttrekker Nijpels is de 
boodschap in de verkiezingstijd 

. bijzonder duidelijk: "Dit 
kabinetsbeleid is voor ons mede inzet 



van de verkiezingen naast uiteraard 
het eigen programma. In een nieuwe 
kabinetsperiode kan het huidige be
leid op een ontspannen en behoedzame 
wijze worden voortgezet. We hebben 
ons gehouden aan ons woord van vier 
jaar geleden. We zullen nu moeten 
vechten om dat aan de kiezers duide
lijk te maken en we zullen de twee mil
joen mensen die vier jaar geleden op 
ons stemden nu vragen de VVD dáar--
voor te belonen. Met het CDA zijn er 
verschillen van inzicht. Dat is niet erg, 
want CDA en VVD zijn natuurlijk niet 
één pot nàt. We hebben verschillende 
invalshoeken, maar het gaat erom dat 
je ondanks dat samen tot een eensge
zind beleid kunt komen. 
Toch hebben de kiezers bij de komen
de verkiezingen een heel duidelijke 
keuze. De eerste keuze is.: vóór of té
gen dit kabinet. Als ze tegen zijn, is 
het duidelijk wat ze moeten stemmen. 
Zijn ze echter vóór, dan hebben ze nog 
een keuze, dat is namelijk moeten ze 
CDA of VVD stemmen? Als ze willen 
dat dit beleid moet worden voortgezèt 
dan is de beste garantie voor de kie
zers VVD te stemmen. Niet voor niets 
heeft het CDA dit beleid niet tot inzet 
van de verkiezingen gemaakt. Dat 
zegt genoeg." 

Reny Dijkman 
Foto'$: Theo Meijer • 
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De taperecorder is af geruime tijd uit ... we zitten in zijn 
gezellige ambtswoning in Giekerk bij het open haardvuur 
als Hans Wiegel opmerkt: "Er moet meer geláchen worden 
in de politiek. De mensen die naar spreekbeurten komen 
zijn er een avond uit. We moeten elkaar niet de put in hel
pen; maàr gewoon opgewekt samen bezig zijn ... " 
Hans Wiegel ten voeten uit. De huidige Commissaris der 
Koningin in Friesland vervult zijn af!ibt met enthousiasme 
en grote inzet .. Hij hóudt van Friesland en de Friezen hebben 
hem ln het hart gesloten. Daarnaast doet hij nog een aantal 
dingen, want "ik ben geen type om te gaanfiguurzagen . . " 
Zo bood hij ook aan zijn steentje bij te dragen aan de lande
lijke VVD-campagne. Een aaitboddat met beide handen' 
werd aanvaard door de VVD. Hij doet dat om zijn opvolger 
Ed Nijpels te helpen en ontzenuwt daarmee regelmatigde 
roep om zzjn terugkomst. Mensen die Hans Wiegel goed 
kennen, weten dat Wiegel zich nie( láát sturen, zich niet láát 
leiden. Wiegel bepaalt zélf zijn eigen koers. 

leidsterreim:n omdat ik deze jaren in 
Friesland nogal eens ben gestuit op 
uitspraken als: 'Ja, Friesland is zo ver 
weg ... ''In Friesland is het zo anders, 
moeten we daar nu naar toe?' Hoewel 
ik de indruk heb- en daar ben ik best 
een beetje blij mee- dat de laatste tijd 
die beeldvorming ten aanzien van 
Friesland aanzienlijk is veranderd. 
Veel beter is geworden. Aan die verbe
terde beeldvorming tracht ik mijn 
steentje hij te dragen." 
Iedereen heeft nog de tv-beelden voor 
ogen van de Elfstedentocht die vorig 

CdK van Friesland Hans Wiegel: ,,Ik tracht 
· de afstand tussen Friesland en de rest van 
Nederland 
te verkleinen'' 

E .. igenlijk kan ik het in één 
zinnetje samenvatten," 

tt ~ zegt Hans Wiegel op de . 
Vrallg wat hij zijn belangrijkste taák in 
Friesland vindt. "Ik tracht de afstand 
tussen Friesland en de rest van Neder
land te verkleinen. Dat houdt verschil
lende dingen in. Materieel betekent 
dat een verbetering van het Rijkswe
gennet, waar we de laatste paar jaar 
heel goeie afspraken over hebben ge
maakt met mevrouw Smit, onze Nee
lie, de minister van Verkeer en Water
staat. Vele tientallen miljoenen gaan 
de komende tijd worden verspijkerd in 
Friesland aan de wegen. Dat is erg be
langrijk. In de eerste plaats natuurlijk 
voor de bedrijven die hier zitten en die 
hun produkten in de rest van het land 
en over de grenzen moeten slijten. 
Maar het is ook belangrijk om ervoor . 
te zorgen dat die afstand in psycholo
gische zin tussen de randstad en het 
Noorden wordt verkleind. Datzelfde 
geldt in feite voor allerlei andere be-
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jaar werd gereden. In een tijd waarin 
de supporters op de voetbalvelden el
ders elkaar letterlijk naar het leven 
staan, verliep die dag in Friesland in 
een sfeer van grote sportiviteit, saam
horigheid en gemoedelijkheid. De 
Commissaris der Koningin was de 
grootste supporter en stimulator. Het 
Skûtsjezielen en de Sneekweek, het 
zijn zaken die zijn warme belangstel
lingheb ben. Wiegel: "We krijgen nu 
een totaal nieuw ijsstadion in Heeren
veen, dat wordt uniek in Europa. Zeer 
geschikt bijvoorbeeld voor de wereld
kampioenschappen. We krijgen ook 
een grootschaliger recreatie in het· 
Lauwersmeergebied. Eigenlijk vind ik 
het zelf nog veel belangrijker om ook · 
hier bij te dragen aan de beeldveran
dering van Friesland. Wat denken niet
Friezen van deze provi'ncie? Een plat
te, groene pannekoek met hier en daar 
een dier erin, kortgezegd. Maar dat 
beeld is onvolledig, want Friesland be
staat ook uit de Waddeneilanden, uit 
de Waddenzee, heeft elf mooie steden 
en stadjes, heeft bossen bij Appelscha, 
in Gaasterland, bij Beesterzwaa:g ... 
Hetheeft een heel veelzijdig land-

, schap." · 

Fries 

V oor Wiegel was het Fries geen 
nieuwe taal. Al sinds 1968 be
zat hij een huis in Ee en ver

diepte hij zich in de taal. "Ik versta 
het heel goed. Dat moet trouwens ook, 
want in de Staten wordt nogal veel 
Fries gesproken. Vaak is het ook zo dat 
als ik mensen ontmoet en ze aarzelend 
in het Nederlands beginnen, ik dan · 
'zeg: 'Zeg het maar in het Fries, dat 
versta ik best.' Af en toe spreek ik het, 
als het pas~end is, zoals bij\de prijsuit
reiking van het Skûtsjezielen en een 
tijdje terug toen onze griffier werd ge
pensioneerd. Hij had erg veel voor het 
Fries gedaan, toen heb ik dus.mijn af
scheidsspeech in de Staten ook in het 
Fries gehouden. Ik doe het wel met 

· mate en overdrijf het niet, want d~ 
Friezen hebben een geweldige hekel 
aan overdrijven. Ik wil niet in een si-

tuatie terecht komen, waarin men 
zegt: 'Die Commissaris die móet zo 
nodig .. .' En aan de andere kant be
perk ik het omdat natuurlijk het Ne-

. derlands mijn moedertaàl is en ik vind 
dat iedereen het recht moet hebben in 
de eerste plaats zijn moedertaal te 
spreken." 
Als minister van Binnenlandse Zaken 
zat hij vroeger de maandelijkse Comc 
missarissenvergadering vóór ... "Dat 
zijn heel bijzondere vergaderingen.· 
Onder voorzitterschap van de minister 
vergaderen daar elf voorzitters, die 
zélf gewend' zijn Vergaderingen te lei
den. Vaak leidt dat tot Babylonische 
spraakverwarringen. Ieder heeft een 
eigen mening. De minister die daar 
heelhuids uit wil komen, moet de 
Commissarissen maar gewoon de 
ruimte laten hun verhalen te vertellèn. 
Dat gebeurt dan ook in een heel 
vriendschappelijke sfeer, de discussie 
die zich daar altijd ontwikkelt! Com
missarissen zijn niet gekozen. Ze zijn 
benoemd. Ze hebben allen een vrij lan
ge maatschappelijke carrière achter 
de rug. Ze zijn actief geweest in aller
lei bestuurlijke e.n politieke situaties. 

· Ze zijn nogal door de wol geverfd en ze 
kunnen dus ook relativeren. Toen de 
Commissarissen van mij afscheid na
men na mijn aftreden als minister was 
dat in Huize Doorn voorbereid door 
mijn voorganger, de oudste Commis
saris, Rijpstra. Ik heb toen gezegd: 

·Als minister heb ik dit altijd een van 
de mooiste gezelschappen gevonden. 
Kortom, ik zal er alles op zetten om in 
dit gezelsèhap terug te keren, Dat be
tekent twee mogelijkheden, óf ik word 
weer minister óf ik tracht mij ook in te 

. dringen in het Walhalla der Commis
sarissen. Het laatste is geschied." 

Gemeenten 

De contacten tussen de Friese 
gemeenten en de Commissaris 
verlopen buitengewoon soepel 

omdat de lijnen kort zijn. Wiegel: 
"Men kent elkaar. Men respecteert el
kaar, maar men houdt niet van forma
lisme. Een burgerheester die wat 

heeft, kan bellen en als het nodig is, 
kan hij nog dezelfde dag of de volgen
de dag op het Provinciehuis langsko
men." 
Daarnaast bezoekt Wiegel met het 
College van Gedeputeerden regelma
tig de gemeenten, maar ook met Mari
anne samen legt hij dergelijke bezoe
ken af. "Dat is aitijd wat minder for
meel, omdat daar ook de dames bij 
zijn. Ik merk dîm dat mensen vaak wat 
meer tegen je zeggen. En twee keer 
per jaar zien we de burgemeesters met 
ons allen. 's Zomers komen ze hier in 
ons huis en na de Nieuwjaarsreceptie 
gaan we op uitnodiging van de burge
meester met ons allen eten. Dat zijl}_ 
buitengewoon gezellige bijeenkom
sten." 
Elke Commissaris der Koningin geeft 
een eigen invulling aan zijn "vak", 
want elke provincie heeft zijn eigen 
belangen. Hans Wiegel over Fries
land: "Heel essentieel zijn de gesprek
ken richting Den Haag, want daar zit 
men aan de koorden van de beurs en 
daar doe ik ook het nodige aan het leg
gen en onderhouden van contacten 
met het bedrijfsleven. Het gaat geluk
kig in Friesland ook veel beter en daar 
ben ik dankbaar voor, maar we hebben 
natuurlijk ook onze zorgen met betrek
king tot de werkgelegenheid. Het heb
ben van een heel korte lijn, ook tussen 
de Provincie en het bedrijfsleven, is es" 
sentieel. Laat ik het zo zeggen: De 
voorzitter van de Kamer van Koophan
del en ik, die elkaar persoonlijk ook 
heel goed kenne·n, moeten mekaar op 
elk moment van de dag kunnen bellen 

_ als er wät is." 

Nevenfuncties 

N, aast het Commissariaat be
kleedt Hans Wiegel nog een 
aantal nevenfuncties. Dat 

kan hij door een efficiënte tijdsinde
ling. "Dat heb ik in mijn carrière wel 
geleerd: efficiënt werken, kort verga-



deren, snel conclusies trekken, niet te 
veel zwammen, zorgen datje agenda 
goed is ingedi::eld en hopen en ervoor 
zorgen dat je een goede secretaresse 
hebt: heel essentieel." Als voorzitter 
van de Raad voor Ruimtelijke Orde
ning (RARO), het regeringsadviesor
gaan, heeft hij onlangs advies uitge
bracht over de eventuele lokaties voor 
nieuwe kern'centrales. "Verder houden 
wij ons bezig met de verbintenissen 
tussen de economie en de ruimtelijke 
ordening. Dus o.a.· met de vraag: Waar 
liggen de groei polen? Hoe passen we 
dat ruimtelijk in. Binnenkort staat op 
de rol: wat gaat er met de Marker
waard gebeuren? Voorts: wat moet ge
beuren met betrekking tot de woning
wetgeving ... met de monumenten
wetgeving? De RARO is een gezel
schap van zeer diverse pluimage, zéér 
breed samengestelq'waarin men7 en 
daar probeer ik doelbewust vorm aan 
te geven - openhartig met elkaar dis
cussieert, respect heeft voor elkaars 

. standpunt en probeert elkaar te vin
den." 
Hans Wiegel is ook commissaris van 
de SEP. "We zitten midden in de her
structurering vari de energievoorzie
ning. Daardoor moet straks die ener
gievoorziening in Nederland nog beter 
gecoördineerd en goedkoper kunnen 
plaatsvinden. Dat betekende een ja
renlange discussie waarvan we nu in 
de eindfase zitten." 

Campagne 

H ahs Wiegel is weer ,op cam
pagnepad. Hij vervult in het 
land een aantal spreekbeur

ten. Niet in zijn eigen provincie, want 
dat ziet hij als een vermenging van ver- . 
antwóordelijkheden. "Zo ga ik straks 
ook niet bij de Statenverkiezingen 
spreken, maar wat me nu beweegt dat 
zijn ondermeer de vele brieven die ik 
krijg met de vraag: wanneer komt u te
rug? En al die mensen heb ik laten we
ten: 'Ikkom misschien nog wel een 
keertje terug naar Den Haag maar 
voorlopig niet en heb vertrouwen.' Ik 
heb gemerkt dat men hoopt dat ik zo 

af en toe het deftige commissarissen
pak uittrek en mijn liberaal hart weer 
eens een keertje laat zien. Ten tweede: 
hoewel het de laatste tijd in de enquê
tes weer wat beter gaat, hebben we in 
de VVD toch een heel moeilijke perio
de achter de rug. Tot slot: een van de 
leukste dingen. in mijn politieke loop
baan was het contact met mijn geest
verwanten, De hartelijkheid op bijeen
komsten ... de sfeer ... Kortom, dat 
miste ik toch af en toe we\ een beetje; 
En ... ja, ik heb het gewoon niet kun
nen laten. Ik moet dat natuurlijk met 
mate doen en voorzichtig zijn in mijn 
positie. Maar zo hier en daar in het 
land mekaar weer eens een keertje 
zien, mekaar een hart onder de riem 
steken, dat ga ik wel doen. Mijn me
ning is, als ik me nu alleen beperk tot· 
het financieel-economisch beleid van 
dit kabinet, dat iedereen het gevoel 
heeft: 'Die jongens die vier jaar met el
kaar het land hebben bestuurd, heb
beri hun best gedaan. Het gáát be-
ter ... ' Kortom, ik denk dat het goed 
is dat deze club door kan gaan. Die 
mogelijkheid bestaat alleen àls de 

= 

Collegevorming, 

= 
twee regeringspartijen samen de 
meerderheid behouden. Heellang was 

· daar geen sprake van. Tijdens mijn 
eerste spreekbeurt heb ik gezegd, dat 
was begin november, over een week of 
drie zitten ze wel weer op 7 5 zetels. 
Dat klopte daarna ook. Op mijn twee
de spreekbeurt heb ik gezegd: Het 
moet erin zitten dat de regeringspartij
en met elkaar straks 80 zetels krijgen. 
Ik denk ook dat het kán als men het 
verstandig doet. Als die 80 zetels eruit 
komen, kunnen beide partije~ samen 
verder. En tegen die achtergrond 
dacht ik, als ik daartoe mijn steentje 
kan bijdragen laat ik dat niet na. 
Tegen onze leden zou ik willen zeggen: 
de moed niet verliezen. Het enthousi
asme bijelkaar pakken. Zorgen datje 
mekaar niet in de put praat, datje me
keer enthousiasmeert. Waar ik kom 
spreken, kom allemaal. We houden 
van volle zalen; We moeten niet alleen 
eensgezind maar ook optimistisch en 
opgewekt die verkiezingscampagne in 
en dan lukt het best." 

Reny Dijkman • 

wat komt daar bij kijken? 
Dat is voor velen een vraag. Reden vóor de Vereniging van Staten- en Raads~ 
leden van de VVD om op de eerste zaterdag na de gemeenteraadsverkiezin
gen (dus zaterdag 22 maart a.s.) een voorlichtingsbijeenkomst te organise-
ren over collegevorming. ' 
Tijdens deze bijeenkomst, die zal plaatsvinden in het Jaarbeurs Congres
centrum te Utrecht (aanvang 9.45 uur), komen niet alleen staatsrechtelijke 
en principiële punten aan de orde, maar wordt ook uitvoerig op de praktijk 
ingegaan. 
De deelnamekosten bedragen f 1 0,-, welk bedrag bij de ingang van de 
zaaldierit te worden voldaan. 
Voor·nadere informatie over de bijeenkomst- en over de door de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden van de VVD uitgebrachte notitie over college- · 
vorming- wordt u venvezen naar het februarinummer van Prpvincre & Ge
meente, het m~andblad van De Vereniging van Staten- en Raadsleden van · 
de VVD. Ook kunt u terecht bij het Verenigingsbureau dat in het Thorbec
kehui's te Den Haag is ondergebracht (postbus 30836, 2500 GV 's-Graven
hage, tel.: 070- 614121 ). Hiet kunt u ook andere infGJrmatie over de Vereni-
ging(sactiviteiten) en het lidmaatschap daarvan krijgen. · 
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Almere, de snelst groeiende stad 
van Nederland 

Tot aan de gemeenteraadsver:. 
kiezingen 19 maart 1986 zal in 

, Vrijheid & Democratie elke 
veertien dagen een raadslid of 
wethouder schrijven over zijn of 
haar gemeente. Bestuurderen 
van kleine plaatsen en grote ge
meenten, parttime of fulltime 
bezig de liberale gedachte uit te 
dragen, schetsen hun sores en · 
hun mogelijkheden. Zij doen 
dat niet alleen voor de overige 
wethouders en raadsleden, 
maar voor alle WD-Iedef1. 
De redactie heeft een selectie 
gemaakt van vertegenwoordi
gers uit deze groep verspreid 
over het hele land. 

Almere is gelegen in het zuidwesten 
van de nieuwe provincie Flevoland, op 
een afstand van 25 km van Amster
dam en Hilversum en 45 km van 
Schiphol, aan Rijksweg A6 en de Fle
vospoorlijn, waarvan het gedeelte Am
sterdam-Almere in 1987 in gebruik 
wordt genomen. 
Totale oppervlakte: 17.921 ha, waar
van 27 % stedelijkgebied, 19 %bos en 
recreatiegebied, 21 %landbouw, 10% 
infrastructuur en water en 21 %rand
meren. 

Functie en opzet 

Tot de bouw van Almere werd in 1971 
door de Rijksoverheid besloten om een 
bijdrage te leveren aan de oplossing 
van de ruimteproblematiek in het 
noordelijk deel van de Randstad (Am
sterdam, het gewest Gooi- en Vecht
streek en andere delen van Noord-Hol
land). Met het oog op het scheppen 
van een aantrekkelijk woonmilieu 
werd gekozen voor een stelsel van 
meerdere stadsdelen met daartussen 
groene ruimten. Aangegeven werd dat 
Almere zich kon ontwikkelen tot een 
stad met 125.000 à 250.000 inwoners 
in hetjaar 2000. 

Almere-Haven aan het Gooimeer is 
het oudste stadsdeel. De eerste inwo
ners vestigden er zich in 1976. Thans 
is dit stadsdeel met 23.000 inwoners 
vrijwel voltooid. Almere-Stad, waar-

. van de eerste bewoning in 1980 plaats
vond, wordt de hoofdkern met uitein
delijk 110.000 inwoners. In dit stads
deel worden alle hoofdvoorzieningen 
gerealiseerd, zoals het Centraal Sta
tion, stadhuis, hoofdbureau van poli
tie, ziekenhuis, centrum voor kunst
zinnige vorming, hoofd bibliotheek, 
evenementenhal, hotel, bioscopen en 
warenhuizen. 
In het noordoosten, grenzend aan het 
natuurgebied de Oostvaardersplassen, 
is Almere-Buiten gesitueerd, waarvan 
de bouw begon in 1983. Er is in dit 
stadsdeel ruimte voor 50.000 inwo
ners. 
Ten behoeve van een verdere groei is 
ruimte gereserveerd voor een vierde en 
vijfde stadsdeel (Almere-Pampus in 
westelijke en Alrp.ere-Sticht in ooste
lijke richting). Planontwikkeling hier
voor is gaande. 
De donororganisaties zijn helaas niet 
meer helemaalloyaal aan de gemaak
te afspraken. Er ontstaat weer behoef
te aan meer eigen contingenten tenein
de de overloop terug te dringen. Het 
zal duidelijk zijn dat van onze kant 
voortdurend wordt gewezen op de in
frastructurele voorzieningen die zijn 
gericht op de oorspronkelijke opzet. 
De houding van de donororganisaties 
kan derhalve alleen maar leiden tot gi
gantische kapitaalvernietiging. 

Inwoners 

De bevolking van Almere neemt jaar
lijks toe met plm. 6.500 inwoners. 
Daarmee is Almere de "snelst groeien
de stad van Nederland", een op werke
lijkheid gebaseerde slogan. 
Het aantal inwoners bedraagt thans 
(eind 1985) plm. 46.000. Hiermee is 
Almere op de ranglijst van Nederland
se steden naar inwonertal gestegen 
naar ca. nr. 60 in de buurt van Sittard, 
Veenendaal, Hoogeveen, Vlissingen, 
Bergen op Zoom, Oosterhout, Ridder
kerk en Assen. 

Woningbouw 

Op grond van de Structuurschets voor 
de verstedelijking van 1978 dient Al
mere tot 1990 te groeien met 2.400 
woningen per jaar. In de Structuur
schets voor de Stedelijke Gebieden 
1983 wordt aangegeven dat de taak
stelling voor Almere voor de periode 
1990- 2000 tenminste 12.000 en ten 
hoogste 24.000 woningen bedraagt, 
een en ander afhankelijk van de ont
wikkeling op het "oude land". 
De gemeente Almere heeft met het · 
Rijk bij de instelling van de gemeente 
een bestuursovereenkomst gesloten 
over de tot 1990 te realiseren wonin
gen en infrastructurele werken. 
In 1986 zullen afspraken worden ge
maakt over de verlenging van deze 
overeenkomst. Over de verdeling van 
de woningen in Almere zijn tot 1990 
bestuurlijke afspraken gemaakt tussen 
de gemeente Almere, Amsterdam· en 
het gewest Gooi- en Vechtstreek. 
Amsterdam heeft recht op 64 %van 
het aantal jaarlijks gebouwde wonin
gen in Almere, het gewest Gooi- en 
Vechtstreek kan aanspraak maken op 
16 %en de resterende 20 %is gereser
veerd voor aanvragen vanuit Almere 
zelf en voor woningzoekenden uit "de 
rest van Nederland". 
Bij het bureau huisvesting Almere 
stonden eind 1985 plm. 6.000 gegadig
den voor een woning in Almere inge
schreven. 
De huidige woningvoorraad bedraagt 
17.090 woningen. De verhouding 
huurwoningen-koopwoningen be
draagt 65:35. Het merendeel van de 
woningen is van het type ééngezinswo
ning met tuin. De gemiddelde woning
bezetting is 2,65. De leegstand is zo 
goed als nul. 

Economie 

Het beleid is gericht op het scheppen 
van een optimaal vestigingsklimaat 
voor ondernemingen, waarbij flexibel 
wordt ingehaakt op de vestigingseisen 
van het bedrijfsleven. 
Elk stadsdeel biedt mogelijkheden 
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voor velerlei typen bedrijven, instellin
gen en winkel vestigingen, terwijl op 
het bedrijvenpark De Vaart ruimte is 
voor grootschalige bedrijfsvestigin
gen. Er zijn diverse speciale thema
centra in ontwikkeling, zoals het Al
com House (trade mart voor automati
sering, informatica en communicatie), 
een regionaal centrum voor onderne
mingen op het terrein van doe-het-zelf
artikelen en vrijetijdsbesteding in Al
mere-Buiten en het ondernemerscen
trum Markant voor startende bedrij
ven. 

Bestuur 

De gemeente Almere werd ingesteld 
op I januari 1984. Rechtsvoorganger 
was het openbaar lichaam Zuidelijke 
IJsselmeerpolders. De landdrost 
oefende het bestuur uit over het Mar
kermeer. 
Op 1 januari 1984 werd de ontwikke
lingstaak van Almere door de nieuwe 
gemeente overgenomen van de rijks
dienst voor de IJsselmeerpolders. Bij 
die gele~!'!nheid ontving de gemeente 
Almere ~an het rijk een startbijdrage 
van/ 142.6 miljoen, voornamelijk in 
de vorm van grond, die te gelde kan 
worden gemaakt. De bedoeling van de 
startbijdrage is om, totdat Almere 
groot genoeg is .om de verdere groei 
zelf te kunnen bekostigen, met een 
sluitende gemeentebegroting te wer
ken. 
In eerste instantie zou de "bruids
schat" worden uitgesmeerd tjm 1990. 
Heroverweging heeft ertoe geleid dat 
de jaarlijkse onttrekkingen uit de 
startbijdrage tjm 1994 zullen door
gaan en dat vanaf 1995 de gemeente 
Almere haar uitgaven geheel met de 
inkomsten van dat moment moet kun
nen bestrijden. Hierdoor is het uitga
venverwachtingspatroon verlaagd en 
dat is in deze tijd van bezuinigingen 
wel nodig. 
De huidige gemeenteraad, die op 21 
september 1983 werd gekozen, bestaat 
uit 23 leden. De samenstelling is: 10 
PvdA, 5 VVD, 2 CDA, 2 Centrum 
Partij, 1 D'66, 1 CPN, 1 PSP, 1 De 
Moree van Lierde. 

Er zijn 5 wethouders: 3 PvdA en 2 
VVD. Bij de volgende verkiezingen 
wordt uitgegaan van een gemeente
raad met 27 leden (helaas door de ge
wijzigde verkiezingsdatum en CES
telsystematiek net geen 29 en dat met 
zo'n hoeveelheid werk). 

Eigen tijdsbesteding 

Tot zover enige algemene informatie 
over Almere. 
Weliswaar wat lang, maar Almere 
moet de honderdenjaren bestaan en 
daarmee bekendheid van andere ste
den nog inhalen. 
In ieder geval geeft het ook exact aan 
hoe groot de belangen zijn van Almere 
en waarvoor de Almeerse raadsleden 
zich moeten inzetten. De VVD-fractie 
moet dit voor wat betreft raadswerk 
met slechts 3 leden doen, omdat de 2 
andere leden in het college zitten. 
Ik heb zelf zitting in de commissie AZ 
en politie, doe alle perscontacten voor 
de fractie, heb zitting in het afdelings
bestuur als fractievertegenwoordiger, 
doe veel aan representatie i.v.m. de 
noodzaak het kwaliteitsprodukt Alme
re uit te dragen op recepties, le paal
slaan-partijen en heb voorts nog een 
"hobby": hoofdbestuurslid voor de ka
mercentrale Flevoland. Momenteel 
maak ik ook nog deel uit van de ver
trouwenscommissie voor de vervulling 
van de burgemeestersvacature, nu 
Han Lammers Commissaris der Ko
ningin van Flevoland is geworden. 

Samenwerking met de PvdA 

In 1980 kwam de VVD met 3 zetels in 
de raad en met 1 wethouder in het col
lege CDA-CPN-PvdA-VVD. In 1982 
haalde de VVD 5 zetels en werd het 
college gevormd door CPN (1), PvdA 
(2) en VVD (1). In 1984 vormde de 
PvdA met 10 zetels/ 3 wethouders en 
de VVD met 5 zetels/2 wethouders 
het college. Dit doen wij eendrachtig. 
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Uiteraard zijn er wel eens spanningen, 
maar die zijn er in een goed huwelijk 
ook. Ons gemeenschappelijk doel is de 
groei en bloei van Almere en daarbij 
kunnen veel partijverschillen wegval
len. Ook gemeenschappelijk hebben 
wij onze afkeer van de Centrumpartij, 
die in onze raad vertegenwoordigd is 
met 2 zetels en al veel capriolen heeft 
uitgehaald. Wij kunnen ons niet aan 
de indruk onttrekken dat een lid nog 
steeds in Utrecht woont. Het 2e lid, iil 
de plaats gekomen voor het van de 
C.P. afgevallen en inmiddels verdwe
nen lid Fresco, woont op hetzelfde 
adres als waar de heer Vrieswijk zou · 
wonen in Almere. Beiden huilen kro
kodilletranen als het over fascisme 
gaat. Kortom: irritatie alom. En de 
Raad van State en Biza kunnen op ba
sis van de wetgeving niets doen. 

Tenslotte 

Samengevat nog eens de hoofdpunten 
in het beleid van Almere en van de 
VVD aldaar. 
- Het verkrijgen van de vereiste wo
ning bouwcontingenten, zowel wat aan
tal als wat samenstelling betreft. 
- Het veilig stellen van een woning
bouwproduktie van 2.400 woningen 
per jaar in de periode van 1990-2000. 
- het zodanig besteden van de startbij
drage van het Rijk dat het begrotings
tekort in 1995 is verdwenen. 
- Krachtige bestrijding van uitingen 
van discriminatie en rascisme. 
- Het stimuleren van de economische 
ontwikkelingen door het aantrekken 
van particuliere investeerders en het 
werven van nieuwe bedrijven. 
- het promoten van Almere als "groe
ne Randstad", waar het goed wonen, 
werken en recreëren is. 

Mocht dit artikel erg wervend voor Al
mere zijn overgekomen dan klopt dit. 
Ik geloof er namelijk in, de VVD-frac
tie ook en blijkbaar ook de 46.000 in
woners en de vele wachtenden. 

mr. drs. J. J. (Ko) Hartman • 
fractievoorzitter 
gemeenteraad Almere 



Voorzitter ir. Jan Mulder van de afdeling Brussel: 
,,Denk aan 24 maart!'' 

Waar hij ook ter wereld zat -
en dat is een respectabel 
aantallanden - de VVD 
heeft hij nooit losgelaten. De 
vijfjaar waarin hij als vrij
williger voor ontwikkelings
samenwerking in Kenya met 
landbouwprojecten bezig 
was, nam hij via Vrijheid & 
Democratie kennis van het 
reilen en zeilen van de Ne
derlandse liberalen. Hem zal 
wel eens een glimlach om de 
lippen hebben gespeeld, als 
hij zo vernam waar we ons in 
dit kikkerland nou weer 
druk over maakten, want 
Jan Mulder bezit een be
hoorlijke dosis nuchterheid 
en relativiteit. Dat neemt 
niet weg dat hij in Brussel 
als voorzitter van de afde
ling Brussel behoorlijk wat 
tijd in de VVD steekt. Sa
men met de afdelingAntwer-: 
pen, waarvan hij ook de op
richter is, vormt Brussel de 
ondercentrale België. 

. 4> 

Jan Mulder hamert erop: "Nederlan
ders, roep al uw vrienden in het bui
tenland op om zich vóór 24 1)1aart te 
laten registreren. Daarna is er niets 
meer aan te doen. Het is zo jammer 
als men zich dat te laat realiseert. We 
kunnen nu voor het eerst stemmen 
voor de Tweede Kamerverkiezingen. 
Laat iedereen dat dan ook dóen!" 

In België en Luxemburg tellen de 
VVD-afdelingen tezamen zo'n 350 le
den. De afdeling Brussel is in feite een 
wat "vreemde" afdeling. Stap je daar 
in je auto, dan ben je sneller op het al
gemeen secretariaat inDen Haag dan 
wanneer je uit Almelo komt. 
Jan Mulder, thans werkzaam bij de 
Europese Commissie, is a! zo'n 8 jaar 
voorzitter van de afdeling Brussel, die 

is voortgekomen uit de sinds 1966 
daar bdtaande Liberale Kring. "Toen 
ik voorzitter werd, werkten we nog 
heel anders. De buitenlandse afdelin
gen konden wél contributie betalen en 
sprekers uitnodigen, maar zij waren 
geen lid van een kamercentrale. Dat 
betekende datje op essentiële momen
ten geen inspraak had. Een motie van 
de afdeling Brussel, aangènomen op 
het VVD-congres te Groningen, 
bracht daarin verandering. Nu hebben 
we dezelfde rechten en plichten. Al · 
hebben we natuurlijkmet gemeente
raads-en Statenverkiezingen niets te 
maken. We hebben hier in Brussel het 
voordeel dat we ons als afdeling niet 
ver weg hoeven te voelen. Via de dag
bladen en de Nederlandse radio en tv 
hebben we alle gelegenheid om de Ne~ 
derlandse politiek op de voet te vol
gen." 

EG 

In zijn circa 1751eden tellende afde
ling heeft zo'n 15 tot 20 %van dele
den een betrekking bij de EG. Verder 
zijn alle geledingen uit de maatschap
pij vertegenwoordigd. 
Jan Mulder denkt niet dat zijn afde
ling onder "buitenlandse" verrecht
sing gebukt gaat, waara~n vele verre 
emigranten nog wel eens blijkens uit
Iatingen schijnen te lijden (verrecht
sing in die zin, dat men bij bezoek aan 
het moederland alles wenst aan te tref
fen zo als het bij het vertrek was). 
"Door de afdeling Brussel worden re
gelmatig amendementen ingediend, 
die op partijcongressen worden aange
nomen. Qua denkrichting staan we 
echt niet ver van de partij verwij
derd." 
Hij houdt de vaart erin: "Elke drie à 
vier maanden nodigden wij een Ka
merlid uit. Daarnaast komt twee à 
driemaal per jaar een Europese libera
le spreker of een lid van de Europese 
liberaal-democratische fractie." 
(Wat dat betreft zit men in Brussel na
tuurlijk in het Mekka, omdat de ELD
fractie daar haar vergadering houdt.) 
Mulder maakt hiervan bijeenkomsten 

Jan Mulder 

waarop sprekers en leden worden ver
gast op een echte Hollandse lunch met 
zoute haring en kaas. De gastsprekers 
doen hun palaver in het Frans of 
Engels. 
Daarmee houden de Brusselse activi
teiten nog niet op. Naast de ledenver
gaderingen wordt iedere maand nog 
een politiek café georganiseerd van 
18.00 uur-20.00 uur waarvoor zoveel 
mogelijk liberalen van alle nationali
teiten worden uitgenodigd. Dan werkt 
er nog een commissie Europa, die be
zig is met Nederlandse of Europees 
'politieke zaken. 

Campagne 

Het Brussels afdelingsbestuur zal zich 
gedurende de komende campagne 
duchtig weren. Naast een sterk accent 
op de persoonlijke benadering van 
daar wonende Nederlanders, die een 
liberale indruk maken, staat ook een 
aantal geza,menlijke activiteiten op 
het programma of zitten in dit sta
dium ( 18 januari) nog in de snelkook
pan. Zo wordt een discussie-avond met 
een VVD-prominent georganiseerd; 
sleutelt men hard aan de definitieve 
bijeenkomst te Knokke en tracht Mul
der nog een bijeenkomst op het 
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NATO-hoofdkwartier Shape te rfge
len. 
Jan Mulder is ervan overtuigd dat Ne
derlanders in het buitenland wonend, 
en zeker in het zo nabije Brussel, gro
tere interesse tonen in de vaderlandse 
politiek dan het merendeel van de 
thuiswonende landgenoten. Daarom 

_ verwacht hij ook van de in België wo
nende Nederlanders een groot aantal 
stemmen. 
De band tussen de zusterpartij, de 
PVV, en de VVD is hecht. Mulder: 
"Wij prijzen ons gelukkig dat PVV
voorzitter Annie Neyts-Uyttenbroeck 
regelmatig op onze bijeenkomsten 
komt. Zij is daar een graag geziene 
gast. Ook de organisatie Vrouwen in 
de VVD is in Brussel zeer actief. Zij 
heeft een eigen bestuur en organiseert 
eigen bijeenkomsten." Tot slot bena
druktdeze in Brussel gestationeerde 
Drent: "Het allerbelangrijkste is dat 
men niet vergeet zich vóór 24 maart te 
laten registreren als men 19 mei wil 
stemmen." En voor Jan Mulder plaat
sen wij met vreugde deze oproep dus 
twee keer in één artikel. 

Reny Dijkman 

In de VVD;shop aan de Ko-
ninginnegracht is vanaf he

den voor afhalers verkrijgbaar: 
"Herstel en vooruitgang", de 
bijdragen van drs. Ed Nijpels 
aan de algemene, politieke en fi
nanciële beschouwingen in de 
Tweede Kamer der Staten-Ge
neraal in de periode I982-I985. 
De. prijs is f 7 ,50. 
Bij verzoek tot verzending zul
len u portokosten berekend wór
den. 

Hugo Dittmar 

• 
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Studiefinancieringswet 
thans door de 
Tweede Kamer 

In het vorig partijblad gaven we een 
overzicht van de problemen die rond 
de tot standkoming van de studiefi
nancieringswet leefden. Inmiddels is 
de discussie in de Tweede Kamer afge
rond. Een aantal wijzigingen hebben 
tot het volgende eindresultaat geleid: 
- Personen van 18 tot 30 jaar die stu
deren aan bij het rijk erkende instellin
gen (voortgezet of hoger onderwijs) 
krijgen een basisbeurs. Thuiswonen
den i 3.I45,- per jaar; elders wonen
denf7.145-. 
- Studenten aan het WO kunnen daar
boven nog een lening shûten van maxi
maalf 3.500,- per jaar; aan het 
HBO van maximaal 
f 2.500,-; aan het MBO tot hoog
stens f I.500,-. Deze lening geldt al
leen voor degenen van wie de ouders 
een lager belastbaar inkomen dan 
f 26.000,'-- hebben. De lening moet 
na de studie binnen vijftienjaar wor
den afbetaald. 
- Bovenop de basisbeurs en de lening 
kunnen studenten van ouders die on
der bovengenoemd inkomen zitten nog 
een extra beurs aanvragen waardoor 
hunjaarinkomen op! I2.076,
komt. 
- De wens van de VVD-fractie om de 
30-jarigen en ouder ook financieel te
gemoet te komen, werd door de minis
ter ingewilligd. Indien men bij de aan-
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Dick Dees 

- Ook zal het bedrijfsvermogen van de 
ouders buiten beschouwing blijven. 
Een amendement van Dick Dees hier
toe werd door de regering overge-
nomen. 

Het streven is dit nieuwe studiefinan
cieringssysteem per I oktober in te la
ten gaan. Het vermoeden bestaat ech
ter dat dit niet voor I januari 1987 zal 
lukken door de vele ingrijpende wijzi
gingen. Het ministerie van Onderwijs 
en Wetenschapsbeleid zal zo snel mo
gelijk een voorlichtingscampagne star
ten voor de belanghebbenden. 

Reny Dijkman • 



1 maart 
Campagnestart 

Raadsverkiezingen 
Casino - Den Bosch 

p I maart, de start van de 
campagnes weet u wel, rijden 
er uit alle Kamercentrales 

grote blauw-oranje VVD-bussen naar 
Den Bosch. Nu is het de bedoeling dat 
die bussen uitpuilen van doldrieste li
berale "CAMPAGNISTEN". Dus tot 
op de treeplank toe hangen er niet al
leen propagandisten, maar ook secre
tarissen en voorzitters in de lussen. 
Maar ook liberale wethouders, Staten
leden, kamerleden en fractievoorzit
ters. Kortom: allen die kandidaat zijn, 
het ooit ergensgeweest zijn of het in 
de toekomst hopen te worden. 
Die VVD-bussen, vertrekken goed op
getuigd, in iedere KC op een zodanig 
tijdstip dat ze om ongeveer 10.15 uur 
in Den Bosch kunnen zijn. 

Informeer bij uw KC propagandist/ 
LPC-er over tijdstip van vertrek en an
dere organisatorische punten. 
Dus: op 1 maart ALLE CAMPAG
NISTEN naar Den Bosch voor een 
verrassingscampagnestart! Vergeet 

ook de penningmeester niet: uw bud
get is een belangrijk campagne-stu
rend element. 

Hu go Dittmar 

P.S. Mochten de bussen vol zitten, 
kom dan desnoods met uw eigen wa
gen of het openbaar vervoer naar het 
Casino in Den Bosch. . 

Inlichtingen 

• 

Uw afdelingspropagandist is vast vol
ledig op de hoogte van de busvertrek
tijden en -punten. Mocht u hem/haar 
niet kunnen bereiken bel dan met de 
LandelUke propagandist van uw Ka
mercentrale. Over het programma 
worden geen mededelingen gedaan. 

LPC-ers of plv. LPC-ers 
Groningen: K. 1. Vennik, tel.: 05945-
13903 (huis) 
Friesland: B. G. 1. Käller, tel.: 05103-
2018 (huis) 
Drenthe: T. T. H. van Oudheusden, 
tel.: 05929- 418 (huis) 
Overijssel: E. L. Hozee, tel.: 074-
917561 (huis) 
Flevoland: 1. L. Kodde, tel.: 03210-
3427 (kantoor) 
Gelderland: D. H. Leentvaar, tel.: 
08363- 1258 (huis) · 
Utrecht: H. IJssennagger, tel.: 030-
791437 (huis) 
Den Helder: 0. W. 1. Prudon, tel.: 
02240-16712(huis) 
Haarlem: 1. Siep, tel.: 02159-40739 
(huis) 
Amsterdam: Mr. jhr. de Mol van Ot
terloo, tel.: 020-220486 (huis) 
Leiden: G. W. van Blarkom, tel.: 
01807-20652(hu~) 
's-Gravenhage: G. 1. W. Teeuwisse, 
tel.: 070- 451777 (kantoor) 
Rotterdam: Ing. A. 1. Vegter, tel.: OIO 
- 145410 (huis) 
Dordrecht: Ir. L. J. M. Bulters, tel.: 
015-121155 (huis) 
Zeeland: C. M. 1. Pilaar, tel.: 01110-
5046 (huis) 
's-Hertogenbosch: Mr. M. Ph. van Sint 
Truiden, tel.: 04105-3265 (huis) 
Tilburg: P. 1. W. 1. Slijpen, tel.: 01641 
- 3114 (huis) 
Limburg: M: R. A.M. van de Moos
dijk, tel.: 04 7 54- 5010 (huis) 
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Capelle aan den 1Jssel1982-1986: 
vier jaren liberaal beleid 

Tot aan de gemeenteraadsver
kieZingen 19 maart 1986 zal in 
Vrijheid & Democratie elke 
veertien dagen een raadslid of 
wethouder schrijven over zijn of 
haar gemeente. Bestuurderen 
van kleine plaatsen en grote ge
meenten, parttime of fulltime 
bezig de liberale gedachte uit te 
dragen, schetsen hun sores en 
hun mogelijkheden. Zij doen 
dat niet alleen voor de overige 
wethouders en raadsleden, 
maar voor alle VVD-leden. 
De redàctie heeft een selectie 
gemaakt van vertegenwoordi
gers uit deze groep verspreid 
over het hele land. 

De plaats Capelle aan den IJsselheeft 
als dorpje aan de HollandseIJsselnog 
een belangrijke rol gespeeld in de Va
derlandse geschiedenis. In 157 4 werd 
namelijk op last van Prins Willem vari 
Oranje de dijk langs de IJssel doorge
stoken om het ontzet van Leiden mo
gelijk te maken. 
Anno 1986 is Capelle aan den IJssel 
een groeikern met ± 55.000 inwoners 
( 1970: 25.000) en vervult het een be
langrijke opvangfunctie voor Rotter
dam in kader van het verstedelijkings
beleid uit de jaren 70. 

Samenstelling gemeenteraad 

In 1982 groeide de VVD uit tot de 
grootste fractie in de gemeenteraad 
(van 5 naar 9 zetels). PvdA, CDA, 
D'66, SGP/GPV en PSP/CPN be
haalden respectievelijk 8, 4, 4, 3 en 1 
zetel(s). 
Tijdens de college-onderhandelingen 
vielen de PvdA en de PSP /CPN al vrij 
snel uit de boot. VVD, CDA, D'66 en 
SGP j GPV werden het vervolgens 
eens over een collegeprogramma en 
zouden een "4 x 1" college gaan vor
men. Het intern sterk verdeelde D'66 
werd het niet eens over de wethouders-

kandidaat zodat de VVD, naast de 
portefeuille financiën c.a. ook de por
tefeuille onderwijs en welzijn c.a. toe
geschoven kreeg. De collegepartijen 
bezetten aldus 16 van de 29 zetels en 
konden aan de slag. En hoe! Er was 
veel te doen in de groeikern. 

Naar een evenwicht 

Dit was een ambitieuze titel van het 
programma van VVD, CDA, D'66 en 
SGP /GPV voor de periode 1982-
1986, Wij signaleerden tal van oneven
wichtigheden. Met twee VVD wethou
ders·, een VVD burgemeester en als 
grootste fractie in de raad zou het 4 
jaar lang "ons" beleid worden. In dit 
artikel neem ik u mee op een "even
wichtsreisje" door het VVD-beleid van 
de periode 1982-1986. 

Bezuinigingen 

De periode 1982-1986 heeft vooral in 
het kader van de bezuinigingen ge
staan. De kortingen op het gemeente
fonds en op de specifieke uitkeringen 
lieten ook onze gemeente niet onbe
roerd! Ik zal er géén klaagzang van 
maken maar is de omb~igingstaakstel
ling tussen Rijk en gemeenten echt 
"evenredig" geweest? Toch iets om bij 
de volgende formatie beter bij stil te 
staan, Ed! 

Het gemeentebestuur werd dus gecon
fronteerd met de noodzaak tot fikse 
bezuinigingen. Het college stond even
wel géén "botte-bijl methode" voor, 
maar introduceerde Zero Base bud
getting (ZBB) methodiek. Taken en 
werkzaamheden worden hierbij bena
derd vanuit de "nul situatie". Na een 
moeiza.me start ging dit ons uiteinde
lijk toch het inzicht geven dat wij no
dig hadden. Van vrijwel alle gemeente
lijke taken/werkzaamheden bestaat er 
een beeld van de hiervoor benodigde 
personele inzet. Via een hiërarchische 
opbouw van "wettelijk verplicht" tot 
"politiek minst wenselijk" werd een 
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aanzet gegeven tot verantwoorde be
zuinigilngen. 

Personeel en organisatie 

Het is intussen genoegzaam bekend 
dat in de meeste gemeenten de perso
nele uitgaven de grootste post op de 
begroting zijn. Capelle aan den IJssel 
is daarop géén uitzondering. De ge
meenteraad ontkwam er niet aan om 
forse maatregelen op dit terrein te ne
men. Voor deze pijnlijke operatie 
deinsde het college van B& W niet te
rug. 
Mede op basis van de informatie die 
de ZBB-exercitie zou opleveren werd 
een reorganisatieproces gestart dat 
moest leiden tot een organisatie met 
een hoofdafdelingenstructuur en het 
opheffen van de takken van dienst. 
Het aanta·l ambtenaren, gebaseerd op 
de nu uit te voeren taken ging terug 
naar 350 ( 1982: ± 450). In de laatste 
fase van dit reorganisatieproces haal
de Capelle de landelijke pers als ge
volg van een grote onrust onder het ge
meentelijk personeel. Een herziene 
(veelal lagere) functiewaardering 
(zonder gevolgen voor het zittende 
personeel) was hiertoe de aanleiding. 
De VVD-fractie schaarde zich achter 
het personeel met betrekking tot de 
wijze waan;>p uitvoering werd gegeven 
aan het ook door de VVD-fractie on
derschreven beleid. Procedure fouten 
bij de uitvoering van het beleid zullen 
niet kunnen leiden tot een wijziging 
van het beleid, nl. het terugdringen 
van de structurele personele uitgaven. 

Onderhoud 

Het onderhoud van de wegen, straten 
en pleinen was aanzienlijk verwaar
loosd als gevolg van (verkeerde) bezui
nigingen in de periode 1978-1982. De 
VVD-fractie wilde aan de verbetering 
hiervan een hoge voorkeur geven. Het 
achterstallig onderhoud van het open
baar groen en de (vele) waterpartijen 
in onze gemeente moest eveneens wor-



den aangepakt. Hoewel er wel enige 
verbeteringen zijn aangebracht, moet 
ik helaas constateren dat dit onvol
doende is geweest! 
De verbetering van het onderhoudsni
veau zal ook in de volgende raadspe
riode een hoge prioriteit moeten zijn. 
In deze raadsperiade is wel het beleid 
van de grond gekomen om relatief 
kleine (snipper) groenstroken aan de 
burgers te verkopen. Dit is zeer suc
cesvol geblek~n. Het komt tegemoet 
aan de wens van vele burgers en het 
leidt tot lagere onderhoudsoitgaven 
voor de gemeente. Ook hierbij geldt 
dat er een goed begin is gemaakt maar 
dat er nog veel moet gebeuren in de 
volgende periode. 

Verkeer en vervoer 

De gemeente Capelle aan den IJssel 
heeft, als groeikern, een intensief 
woon-werk verkeer. Tot mijn spijt 
moet ik vaststellen dat de verkeersaf
wikkeling, met name in de richting 
van onze donorstad Rotterdam, veel te· 
wensen overlaat. In dit opzicht is er, 
helaas, nauwelijks enige verbetering 
te consta.teren ten opzichte van het 
"begin jaar" 1982. Capelle aan den 
IJssel is slechts te bereiken (en te ver
laten) door middel van 3 twee-baans 
wegen. De grote woningbouwproduk
tie van de laatste jaren zonder een ade
quate ontsluiting van de woonwijken 
heeft dan ook geleid tot overvolle we
gen en veel file-vorming (en dus veel 
ergernis). 
Voor de gemeente Capelle aan den IJs
se! is een goede verbinding met Rotter
dam een bittere noodzaak. Autovrien
delijk is Rotterdam echter bepaald 
niet te noemen. Daarom pleit de VVD
fractie al jaren voor een aantakking op 
de oost-west-metro/sneltramlijn van 
Rotterdam. Hiervoor is echter pas 
sinds 1982 een duidelijke raadsmeer
derheid. D'66 en PvdA(!) hebben met 
13 van de 25 zetels in de periode 1978-
1982 een positief raadsbesluit lange 
tijd weten te voorkomen. 
Het lot van de "Capelse" sneltram ligt 
thans in de handen van minister Smit. 

Hopelijk komt er snel een voor Capelle 
gunstige beslissing. De ontsluiting van 
Capelle aan denIJsselvoor het auto
verkeer zal in de komende raadsperio
de grondig moeten worden verbeterd. 

Onderwijs en welzijn · 

·Wij gingen de campagne van 1982 in 
met duidelijke uitspraken over het on
derwijs- en welzijns beleid. De VVD
fractie wilde géén bezuinigingen die 
de kwaliteit van het onderwijs zouden 
aantasten. Het zwemonderwijs, de lo
gopedie en remedial teaching moesten 
worden gehandhaafd. Hiernaast heeft 
de invoering van de Wet op het Basis
onderwijs eveneens plaatsgevonden, 
hetgeen een forse inspanning is ge
weest; 24 scholen voor openbaar kleu
ter- en lager onderwijs en 31 scholen 
voor bijzonder kleuter- en lager onder
wijs zijn overgegaan in respectievelijk 
12 en 15 scholen voor het basisonder
wijs. In het welzijnsbeleid is de rol van 
de overheid aanzienlijk gereduceerd. 
In 1982 waren er nog ± 16 gesubsi
dieerde welzijnswerkers aanwezig. Als 
dit college aftreedt, zijn er hiervan nog 
3 full-time over. De eigen verantwoor
delijkheid van de mens wordt weer be
nadrukt en zolang er nog ± 200 soci-

Jan Prins 

aal-culturele en andere vrijwilligersor
ganisaties zonder gemeentelijke subsi
die actief zijn in onze gemeente, zal 
niemand kunnen volhouden dat er 
géén sprake is van een goed ontwik
keld particulier initiatief. 

Volksgezondheid 

Op niet al te lange termijn kan worden 
begonnen met de bouw van een alge
meen èn een psychiatrisch ziekenhuis 
(St. Bavo). Staatssecretaris Van der 
Reijden wees Capelle aan den IJssel 
aan als vestigingsplaats van een nieuw 
ziekenhuis met 380 bedden. Dit zie
kenhuis dient ter vervanging van de 
Rotterdamse ziekenhuizen Eudokia en 
Bergweg. Na lang touwtrekken tussen 
en met de diverse overheden wordt een 
unieke combinatie van gezondheids
zorginstellingen gerealiseerd. Het 
voorziet in een grote behoefte aan de 
oostelijke kant van Rotterdam èn rea
liseert tevens een aanzienlijke bedden
reductie. 

·Werkgelegenheid 

De verbetering van het bedrijfskli
maat is wellicht één van de belangrijk
ste verworvenheden in deze raadspe
riode. Tegen de algemene stroom in 
hebben zich een tiental nieuwe bedrij
ven in onze gemeente gevestigd. Een 
van de eerste daden was het afschaf
fen van het sociaal-vestigingsstatout 
waardoor het bedrijfsleven weer opge
lucht adem kon halen. Bedrijven wa
ren (en zijn!) weer welkom in Capelle 
aan den IJssel. De bedrijfsterreinen in 
Capelle aan den IJsselliggen dan ook 
uitermate gunstig. In tegenstelling tot 
de woonwijken is er een prima ontslui
ting in de richting van Utrecht, Am
sterdam, Den Haag en Breda. De na
bijheid van wereldhaven Rotterdam 
en Zestienhoven (moet blijven!) en een 
stedebouwkundig aantrekkelijk opge
zette lokatie maken het Hoofdwegge
bied voor veel bedrijven zeer interes
sant. In mogelijk nog sterkere mate zal 
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dit gaan gelden voor het nog te ontwik
kelen bedrijfsterrein bij de Van Brie
nenoord brug. 
Voor veel mensen betekent de ontwik
keling in 1982-1986 werk dichterbij 
huis. 

Belasting en heffingen 

Het beleid was erop gericht om de 
'noodzakelijke bezuigingen niet op de 
Capelse burgers af te schuiven! 
Vanaf 1982 is de onroerend-goedbelas
ting (was al erg hoog) bevroren en voor 
de eigenaar-bewoners in 1985 en 1986 
zelfs enigszins verlaagd! De reini
gingsrechten zijn geleidelijk opgetrok
ken tot een kostendekkend tarief het
geen in 1985 werd bereikt Met ingang 
van 1986 konden ook deze tarieven 
worden verlaagd (met 81/z %). 

Referendum 

In het collegeprogramma 1982-1986 
was onder meer opgenomen dat een 

mogelijke proef tot het houden vàn 
een referendum zou worden onder
zocht. Vanaf het prille begin heeft de 
VVD-fractie (m.u.v. de 2 wethouders) 
zich uiterst kritisch opgesteld ten op
.zichte van dit voornemen. Naast enige 
principiële tegenstanders (en voorstan
ders) vroeg de fractie zich met name 
af of er een geschikt onderwerp te vin
den zou zijn dat voldeed aan een aan
tal gestelde criteria. 
Onverwacht bleek er grote nationale 
belangstelling voor het voorstel van 
het college van B&W om, vooruitlo
pend op de resultaten van de commis
sie Biesheuvel, een proef in Capelle 
aan den IJssel te entameren. Een voor 
alle partijen goed en aanvaardbaar on
derwerp bleek evenwel niet te vinden, 
zodat het college van B& W in de ge
meenteraad slechts steun kreeg van 
een kleine partij die onder andere hier
mee 20 jaar geleden probeerde het Ne
derlandse staatsbestel te hervormen. 

Conclusie 

De VVD is tevreden over het in gang 

Provincieprogramma 1987 
De gemeenteraads- en Ka
merverkiezingen moeten nog 
plaatsvinden, de volgende 
verkiezingen doemen echter 
reeds op: Provinciale Staten 
in maart 1987. 

Naderende verkiezingen, dat betekent 
kandidaatstellingsprocedures, cam
pagne en een verkiezingsprogramma. 
En om tot zo'n programma te komen 
biedt de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden van de VVD een handvat. 
Als service aan haar leden, maar ook 
aan andere VVD-leden die bij de op
stelling van hun provinciaal program
ma zijn betrokken, wordt traditioneel 
in het jaar voor de Statenverkiezingen 
door de Vereniging van Staten- en 

Raadsleden van de VVD een raampro
gramma opgesteld, dat per provincie 
nadere invulling behoeft. Daardoor 
ontstaan dan provinciale program
ma's, die ieder zijn ingekleurd waar 
het het specifiek provincie-eigene be
treft, maar op algemeen geldende 
hoofdpunten een landelijk herkenbaar 
en liberaal consistent beeld geven. 
Onlangs is de ontwerp-Leidraad voor 
het VVD-Provincieprogramma 1987-
1991 verschenen. Voor leden van de 
Vereniging van Staten- en Raadsleden 
van de VVD is dit ontwerp in enkel
voud gratis verkrijgbaar bij het Ver
enigingsbureau; anderen kunnen de 
ontwerp-Leidraad verkrijgen door 
overmaking van f 6,- op postgiro 
1687886 t.n.v. penningmeester Vereni
ging van Staten- en Raadsleden van de 
VVD te 's-Gravenhage onder vermei-
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gezette beleid. Het evenwicht dat wij 
nastreefden is aanzienlijk dichterbij 
gebracht. In een aparte huis-aan huis 
folder hebben wij aan de burgers "ver
antwoording" afgelegd voor 4 jaar li
beraal beleid. Hiermee is er een libera
le periode afgesloten. De volgende 
staat hopenlijk voor de deur, want er is 
nog veel te doen in Capelle aan den 
IJssel, waarbij een liberale inbreng 
hard nodig blijft. 
Wij gaan een harde en moeilijke ver
kiezingsstrijd tegemoet. Veel mensen 
zullen weer worden gevraagd om voor 
onze partij de straat op te gaan. Veel 
vrije tijd zal weer worden opgeofferd. 

Vriendelijk verzoek aan onze partijge
noten in Den Haag: s.v.p. géén "onge
lukken" meer! 

Jan Prins • 
lid gemeenteraad Capelle aan den 
IJsset 

ding van "Ontwerp-Leidraad Provin
cieprogramma 1987". 
Voor de _goede orde zij hier nog ver
meld, dat het ontwerp - het woord 
geeft het al aan- een voorlopig karak
ter heeft. Verenigingsleden kunnen 
nog amendementen indienen, waarna 
de definitieve Leidraad op 12 april a.s. 
in een buitengewone algemene verga
dering van de Vereniging zal worden 
vastgesteld. Het thans verschenen ont
werp geeft de opstellers van de afzon
derlijke provincieprogramma's echter 
al voldoende houvast bij hun werk
zaamheden: 
Voor nadere informatie, ook over het 
lidmaatschap van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden van de VVD, 
kan men zoals gebruikelijk terecht bij 
het Verenigingsbureau dat is onderge
bracht in het Thorbeckehuis (Postbus 
30836, 2500 GV 's-Gravenhage, tel. 
070-614121). 



Organisatie en Management van liberale partijen 

ELD-Seminar Brussel 

Op initiatief van de Haya 
vcin Somerenstichting orga
niseerde de federatie van li
berale en democratische 
partijen, deELDop 25 en 26 
januari j l. ·een seminar over 
de organisatie, structuur en 
het management van libera
le partzjen. 

De liberale partijen die zijn aangeslo
ten bij de ELD zijn goed op de hoogte 
van elkanders,politieke standpunten. 
In de liberale fractie van het Europees 
Parlement wordt intensief samenge
werkt Voorafgaand aan de campagne 
voor de Europese verkiezingen kon 
dan ook een gemeenschappelijk ver
kiezingsprogramma gepubliceerd wor
den. 
Over de wijze waarop de campagne
voering, kadertrainingen en financie-

. ring afzonderlijk worden georgani
seerd werd tot nu toe weinig informa
tie uitgewisseld. 
In feite zijn alle partijen druk bezig 
om nieuwe technieken in te voeren en 
uit te testen. De ledenadrnJnistratie 
wordt of is al ingevoerd in computer(s) 
bestanden. Nieuwe vormen van het be
naderen van kiezers, het canvassen, en 
het trairien van kaderleden zijn in een 
voorbereidend stadium of worden al 
toegepast 

Binnen een land is het moeilijk om met 
de andere politieke partijen ervarin
gen uit te wisselen en problemen te 
analyseren. Als partij wil je een andere 
partij niet het achterste van je tong la
ten zien en de ander niet .een kijkje in 

·jouw keuken geven. Alleen met zuster
organisaties kunnen dus ervaringen 
worden uitgewisseld. 
In de wèl erg Nederlandse Oranjezaal 
van het Egmontcongrescentrum te 
Brus~el wisselden de vertegenwoordi
gers van de Belgische, Luxemburgse, 
Italiaanse, Franse, Ierse, Engelsè, 
Duitse liberalen ervafingen uit De 
presentatie van de VVD vormde de ba-

' sis voor de discussie die ook werd bij
gewoond door de Spaanse liberalen die 

nu direct na hun toetreding tot de 
Europese Gemeenschap een verkie
zingscampagne moeten plannen voor 

. het Europese Parlement. 

Canvassing 
' . 

De VVD wil ditjaar voor de eerste 
maal de kiezers persoonlijk huis aan 
huis benaderen, informeren over de 
komende verkiezingen en zo de VVD 
voor het voetlicht brengen. De Engel
sen hebben de basis gelegd voor deze 

· vorm van contacten onderhouden met 
de kiezers: het canvassen. 
De vertegenwoordigers van de Brits(( 
liberalen konden aan de hand van 
praktijkvoorbeelden en op lokatie ge
schoten opnamesdein's en out's van 
deze campagne-aanpak meegeven aan 
die partijen die, zoals de VVD, aan de 
vooravond staan vanhun verkiezings
campagne. 

Bij onze zuiderburen wordt op Ameri
kaanse wijze campagne gevoen}. De 
pártijen laten zelf opinie-peilingtn uit
voeren en onderzoeken continu de me
ningen van de belangrijkste kerngroe
pen. Aan de hand van de resultaten ' 
worden strategieën uitgezet Direct 
Mailing; het opzetten'vim specialè te-

Hans van den Broek 

lefooncentral~s om kiezers te benade
ren past bij deze wijze van campagne
voering. 
In vergelijking met de landen om ons 
heen kan worden gesteld dat de Neder
landse politieke partijen veel minder 
geld kunnen reserveren voor hun cam
pagnes. In Nederland is de rol die de 
vrijwilligers, die individuele leden, 
spelen veel belangrijker. Het is hun in
zet die in hoge mate ,bepalend is voor 
het.verkiezingsresultaat. 

Organisatie 

De Nederlandse liberalen lopen in ver
gelijking met hun zusterpartijen voor
op als het gaat om de organisatiestruc
tuur, het netwerk van contacten ver
spreid over het land, de centrale regi
stratie. van adressen en bijv. secretaris
sen .. 
Het centraal innen van contributies is 
voor buitenlandse partijen nog on
denkbaar. Ook de strikte scheiding 
tussen de politieke partijen en de 
Rijksoverheid is een un.iek verschijn
seL 
Aan de hand van de presentaties wer
den de thema's van het seminar uitge
diept Op het terrein van de ledenwer
ving en het hetrekken van de leden bij 
de activiteiten van de partij kon gea
naliseèrd worden welke specifieke ac- . 
tiviteiten nu de meeste belangstet!ing 
trekken, welke acties mislukt zijn en 
welke activiteiten in een voorbereiden
de fase zijn. Hoewel per land de om
standigheden kunnen verschillen 
bleek toch dat een gerichte benadering 
van doelgroepen het meeste effect 
heeft Planning en programmering 
zijn daarbij uiterst belangrijk. Nieuwe 
initiatieven werden door de vertegen
woordigers van de VVD genoteerd om 
ze in een later stadium nog eens uitge
breid te kunnen bestuderen. 

. Kadertraining 

Canvasstrainingen, trainingen in inter
view- en cameratechniekworden in 
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veel partijen georganiseerd. De Haya 
van Somerenstichting is echter voor 
wat betreft de opbouw van haar cur
suspakket, de verschillende niveaus 
die aangebracht zijn, de verschillende 
doelgroepen die benaderd worden ver 
vooruit op de liberale zusterpartijen. 
Een uitwisseling van videotapes en 
trainingsprogramma's is een van de re
·sultaten van dit seminar. 

Media 

Televisie, kranten én radio gaan een 
. steeds belangrijker rol spelen in de 

verkiezingscampagne. Een presentatie 
van een vertegenwoordiger van het 
Europese mediainstituut uit Oxfotd 
vormde de afsluiting van dit seminar. 
Aan de hand van een evaluatie van de 
laatste campagne voor de Europese 
Verkiezingen kon worden geanaly
seerd welke mediavormen in de toe
komst een belangrijke rol gaan spelen. 
Satelliet-televisie, huis-aan-huis-bla
den, familiemagazines trekken de 
meeste belangstelling. 

Deze internationale, liberale bijeen
komst ze! zeker een vervolg krijgen. 
Henk Vonhoff vergeleek ooit het be
sturen van een liberale partij met het 
rijden met een kruiwagen vol kikkers. 
In een vrije vertaling herkenden ook 

.· .. ·.. de andere partijen deze vergelijking. 

Op 26 januari ging de actie 
"Kleurrijk Den Haag" van 
start. Een-campagne ter be
strijding van de discrimina
tie die is opgezet in opdracht 
van de Commissie Aanpak 
Racisme en Discriminatie 
( CARD) van de Haagse ge~ 
meenteraad. Het Háagse . 
raadslid voor de VVD, Theo 
Monkhor st, is lid van de . 
CARD en ontwikkelde de . 
voorlichtingscampagne 
"Kleurrijk Den Haag". 
V &D sprak met hem. 

en voorlichting. Dit laatste is de actie 
"Kleurrijk Den Haag" geworden. 

Het ziet er allemaal nogal vrolijk uit 

Dat is juist. In het eerste oriënterende 
jaar kregen wij steeds bij onze bezoe
ken aan wijken en organisaties en bij 
gesprekken mèt deskundigen te horen: 
er moet meer voorlichting komen. Nu 
is dat gemakkelijker gèzegd dan ge
daan, want hoe ontwikkel je een voor
lichtingsplan voor een stad als Den 
Haag? Uit onderzoek bleek dat adver
tentiecampagnes vaak vooroordeelbe
vestigend werken. Daar komt bij dat 
het .via kranten <:n radio bijzonder 
moeilijk is om de juiste mensen te be
reiken. Daaróm zijn we er van uitge-

. gaan dat het een actie moet zijn die zo
veel mogelijk mensen in hun eigen o.m
geving activeert. . 
Bovendien wilde ik een positieve actie 
ontwikkelen. Ik geloof niet zo erg in 
acties waarbij dè gemeentelijke over
heid tegen de burgerij zegt: gij zult 
niet discrimineren. Vandaar dat we het 
mottovan de actie hebben omge
draaid en de nadruk hebben gelegd op 
het feit dat het ook aantrekkelijke kan
ten heeft om in een stad met veel ver
schillende c~lturen te wonen. Vandaar 
het motto "Kleurrijk Den Haag" met 
als ondertitel " ... om samen dichtbij 
huis verder te komen!" 

Maar hoe bereikje nu die mensen? 
. . . Het managen van een partij met Vrij- Wat beoogt Den Haag met de campag-

·.·.·.·.· heidslievende en individualistische !i- ne? Of we de mensen werkelijk bereiken, 
:;::::::: heralen vereist beleid, een voorzichtig "Kleurrijk Oen Haag" is een onder- moeten we nog afwachten want de ac-

•••••••••• ~:~l~;~~~~I~~;~~~~~~l~n g!i~l~~~~~il~'t~~J;!::~~f:: ~~it~;~~NI;~~~;o~I~~i~:: ~ 
uitwisselen van ervaringen te komen. zij voor twee jaar in het leven is ge roe- die al in hun organisatie of wijk actief · · · · 

pen met de opdracht om, onder voor- zijn op het gebied van de discrimi na- :t~: 
zitterschap van de burgemeester, tiebest.rijding, maar juist ook de men- mi 
plannen aan de gemeenteraad voor te sen diedat niet doen. Daarom hebben ::::::: 
leggen ter bestrijding van discrimina- we een avond georganiseerd waar be- {~~ 

~~~ ~~~:~~~:~~~~~~~~ga~~0~e:~?:~at ~;1;eed~:~~;~~~~~~\~;i:~~~~~~r:ef~~e .... ·=',: .... ::.: .... =~.=: ... :==:, .. =:=: ... =: concrete resultaten op vier gebieden: ven viel. Een avond met veel muziek 
onderwijs, melding en begeleiding bij · met een kleurrijk karakter en af geslo-
klachten over discriminatie, onder- ten met een korte tour-de-chant door ·=::: 

Id .... d à zoek naar eventue e tscnmmatle oor Lenny Kuhr. De burgemeester;ad ® I of namoo• do gomeontdijko ov«hoid IS daa<VO<><namon• do CARD voctegen- I 
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waardigers uitgenodigd van allerlei 
soorten organisaties en instituten uit 
de Haagse samenleving. 

Zoals? 

Noem maar op: klaverjasclubs, scho
len, wijkorganisaties, sportverenigin
gen, muziekverenigingen, de politie en 
de brandweer, organisaties van buiten
landers, vrouwenorganisaties, de ker-

. ken .enzovoort. We hadden 1.200 uit
nodigingen verstuurd en we verwacht
ten zo'n 300 bezoekers. Er kwamen 
meer dan 700 aanmeldingen uit alle 
hoeken en gaten van de stad. De pers 
reageerde positief en ik verwacht dat 
zij in de loop van het jaar attent zal 
blijven. 
Tijdens de avond, die gepresenteerd 
werd door Han van der Meer van de 
"Ver-van-mijn-bedshow" en de ~el
gisch-Surinaamse tv-presentatrice, 
Alida Neslo, hebben we onze gasten. 
kennis laten maken met talloze men
sen die op hun eigen terrein al actief 
zijn en hebben hen uitgenodigd zelf 
ideeën te ontwikkelen om in de eigen 
kring onder het motto "Kleurrijk Den 
Haag" iets te organiseren. Dat kan 
zijn een kleurrijk filmfestival, een 
kleurrijke braderie, een uitwisseling 
van schoolklassen, een kleurrijk 
schaatsfestijn en ga zo maar door. Ik 
heb net de lijst binnen gekregen met 
ideeën die in de pauze door de deelne
mers zijn ingeleverd en dat is werke
lijk een rijke oogst. 

====== 
Wat gaanjullie nu doen? 

In de eerste plaats geven we als ge
meente maandelijks speciale katernen · 
uit van ons voorlichtingsblad dat in 
een extra grote oplage naar alle orga
nisaties e.d. gaat. Daarin staan tips, re
portages hoe anderen het doen, e.d .. 
Het echte werk moet natuurlijk van de 
mensen uit de stad zelf komen·. Ik heb, 
gezien de plannen, goede hoop dat er 
heel wat gaat gebeuren. We hebben 
ook een klein beetje geld om hier en 
daar wat te helpeiL Bovendien zijn we 
bezig om een coördinator aan te trek
ken die moet helpen en stimuleren 
waar dat nodig is. 

Na dit jaar wordt er niet meer gedis
crimineerd in Den Haag? 

.Je zult begrijpen dat onze verwachtin
gen zover niet gaan. Wat we hopen is, 
dat we in bredere kring erkenning zul
len vinden dat het mogelijk en aan
trekkelijk is om met vele culturen sa
men te leven, ook al hebben we onder
ling wel eens ruzie met elkaar. Dat het 
in ieder geval de moeite waard is om 
elkaar eens wat beter te leren kennen, 
omdat onbekendheid vaak de oorzaak 
is van onderwaardering van elkaar. 
Meer niet, maar dat is toch ook wel het 
minste waar we aan moeten werken. 

• 
Foto: René Oudshoorn · 
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. Agenda Hayà van 
Soin.erenstichti ng 

Cursussen voor Kandidaat
Gemeenteraadsleden 
De vormings-en scholingsfunctionaris 

. vandea.fdeling en ondercentrale of ka
mercentrale kan alle informatie geven 
over data, plaatsen en de cursusgelden. 
Canvassing 
Cursusbijdrage f 30,-- per persoon 
Hèerenveen: 21 en 22 februari (vrijdag
avond en zaterdag) . . 
Vreeland: 28 februari en I maart (vrij
dàgavond en zaterdag) 

·.·Onderhandelen. 
Cursusbijdrage f I 00,-- per persoon 
Lelystad: 24februari, 3; JO en 17 maart 
(maandagavonden) · 
Arnhem: 15 en 22 maart (zaterdagen) 
Managementtraining voor raadsleden 
Cursusbijdrage f. I 00,-- per persoon . 
(lunnik: 18; 19 april (vrijdagavond, za-
terdag) · 
Presentat}etechniek, deel/I 
Cursusbijdrage f. 60,-- per persoon 
Lelystad: 7, 14, 21 april (maandagavon
den) 
Startcursus Discussietechniek 
Cursusbijdrage f 40,-- per persoon 
Arnhem: 8, 15 en 22 april (dinsdag
avonden) 
Discussietechniek,_deel/1 
Cursusbijdrage f. 60;-" per persoon 
Heerenveen: 12, 19 eri 26 april (zater
dagen) . 
Bestuurderscursus 

· Cursusbijdrage f. 15,.'- per persoon 
·~-Gravenhage: 15 en 22 april (dinsdag
avonden) 

'Aanmeldivgen 
Cursusbijdragen kunnen worden ovt;r-
gemaakt op girorekening . 
_3(j.l9.19. 7 t.n.v. Haya vanSomeren
stichting te 's-Gravenhage onder ver
melding van·: cursusnaam, plaàts en 
data. 
De aanmeldingen dienen drie weken 
voor aanvang van de betreffende cursus 
bij de Haya van Somerenstîchting bin-
nen te zijn.· . . 
Voor nadere informatie kunt u telefo
nisch con~act opnemen met de Haya 
van Somerenstichting;tel. 070-
614!21.' 
./ 
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niet ergens in het midden ligt maar 
wel degelijk dicht bij een der partijen. 

· Aan de hand van de toespraak van mi
nister Van den Broek in het Europees 
Parlement- eind januari voorgelezen 
in Straatsburg- gaan we partij kiezen. 
Minister Van den Broek, momenteel 
voorzitter van de Raad, kwam met om
haal van woorden het parlement uit
leggen welke zegeningen de gemeen
schap door het bereiken vanhet ak
koord te wachten staat. Mits de natio-

"Er wordt veel gesproken over het ge- nale parlementen toestemmen in de 
ven van meer bevoegdheden aan het noodzakelijke aanpassingen van het 
Europees Parlement. Maar nog nooit Verdrag. 
is opgehelderd waarom." · De minister: "Van doorslaggevend he-
Niet mijn woorden, maar van de Deen lang is het feit dat àan het verdrag als 
Oström Möller, werkzaam bij het mi- het ware een nieuwe dimensie zal wor-
nisterie van buitenlandse zaken in Ko- den toegevoegd, namelijk die van de 
penhagen. De "ministerialdirector" volledige vrije markt". Let wel, een 
concludeert, dat het geven van mede- volledig nieuwe dimensie. 

. besluitvorming aan het Europees Par- Gut, denk je dan, zo snel mogelijk een 
lementeen slecht idee is. De man weet . nieuw wetboek Europees recht aan-
kennelijk niet beter. Hem zullen'we in · schaffen. Maar wat staat er in het 
dewaan laten, maar 'voor hen, die wel oude, een uitgave van 1974 en met de 
openstaan voor de gemeerischap, volgt regels uit 19 57? 
deze uiteenzetting. De gemeenschap heeft tot taak ... 
De opstelling van Oström Möller geeft door het instellen van een gemeen-
zo'n beetje weer hoe de Denen staan schappelijke markt ... Notabene 
tegenover de jongste ideeën om de ge- vooraan in het oude verdrag staan taak 
meenschap meer stootkracht te geven. en uitvoering van die taak nauwkeurig 
Zij staan daarin niet alleen. Britten en omschreven. 
Griekery springen ook niet van onge- Zo nieuw is dus de nieuwe dimensie 
duld om verandering te brengen in het niet, als de grondleggers van het-ver-
huidige EG-verdrag, om een begin te drag hem als basis van de gemeen-
maken met de uitgroei naar een Euro- schap opvoeren. Nu kunnen we kibbe-
pese Unie. Jen over een mogelijk verschil tussen 
Vandaar dat het akkoord van Luxem- vrije markt en gemeenschappelijke 
burg, in december gesloten en nu lang- markt, maar daar komt snel een einde 

.. =:J 

meenschap besloten de ministers bij 
meerderheid. Om dwarsliggende 
Fransen tevreden te stellen en stagna
tie op te heffen ging men over tot de 
veel vervloekte unanimiteit. 
Het bestaande verdrag schrijft voor: 
volstrekte meerderheid op aangegeven 
punten en gekwalificeerde meerder
heid. Een afspraak die nu dus wordt 
nagekomen. 
Van den Broek: "Ik moge tevens op
merken dat de lidstaten zich bewust 
hebben getoond van de noodzaak de 
Europese Commissie bij de uitvoering 
van de beslissingen inzake de interne · 
markt de nodige vrijheid van handelen 
te verlenen. Er is derhalve de wil tot 

. uitdrukking gebracht te komen tot een 
grotere effectieve uitoefening· van exe
cutieve bevoegdheden door de Euro
pese Commissie". 
Dwingt deze uitspraak tot aanpassing 
van het verdrag? Bij mijn weten niet. 
Ook deze nieuwigheid is zo oud als de 
weg naar Rome van 1957. Kort gezegd 
heeft de Commissie altijd al: het recht 
van initiatief; het exclusieve recht om 
voorstellen in te dienen en na aanname 
daa.rvan de uitvoerende bevoegdheid. 
Zeker waar het interne besluiten be
treft. 
Van den Broek: "Op de terreinen waar 

Jan van de Ven 

zamerhand ter ratificatie bij de natio- aan als we "Luxemburg" naast het be- .... · 
nale parlementen liggend, slechts een staande verdrag leggen. Het was altijd 
mager akkoord kan zijn. Mager, voor al de bedoeling om hinderpalen voor 
wie Europa en de parlementaire demo- het vrije verkeer van personen, goede- .·.·.· 
eratie lief hebben. Bij alle gejuich over ren en diensten op te heffen en een ge- ·.·.·. 
dat akkoord van de zijde van de rege- zamenlijk vervoerbeleid te ontwikke- :::::: 

~~~~~!~~~a~:~~~~ ~~~~~~;~~nh:~r- ~~de volledige vrije markt tt>verwer- [jjjj 
geten. keiijken neemt de Raad tot 1992 onge- ~? 
Zeker, dat parlement is partij en zal in veer 300 besluiten, die tot standkomen r~ 
alle gevallen werken aan meer macht na stemming met gekwalificeerde .. :~_=:=_.:~_= ... =~:= ... :~==_ ... =~. voor zichzelf. Regeringsleiders zijn meerderheid. 
ook partij. Zij zullen alles in het werk We weten inmiddels al niet beter dan 
stellen om de weegschaal naar hun dat dè ministers bij unanimiteit tot een . ~:~ 
kant te laten doorslaan. Aan de hand besluit komen .. Een lang bestaande I ~-::; I ~:,·.:~~~:::~d;~~~:~·;~~~;~~~ij~ ;;~~~i~~-d~::~~:';i;:;::/~:: ~~ ~!,_ 20 --~--------~ I 
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de Ra~d ingevolge de nieuwe bepalin
gen -kan besluiten met gekwalificeerde 
meerderheid van stemmen zal een spe
ciale procedure van samenwerking van 
toepassing zijn tussen Raad en Parle
ment ... De Raad zal een in eerste le
zing vastgestelde gemeenschappelijke 
positie voorleggen ... Het staat u vrij 
amendementen te formuleren die door 
de Raad in tweede lezing in beschou
wing moeten worden genomen." 
Heeft het pariemerit nu reden totjui
chen? Mijn hoogleraar Europees recht 
heeft me jaren geleden bijgebracht, 
dat in het bestaande stelsel eén prak
tijk was ontstaan (in den beginne 
stuurde de Commissie een voorstel 
naar de Raad, die het parlement con
sulteerde), waarin de Commissie voor
stellen eerst aan het parlement voor
legde en mi overleg en aanpassing ver
volgens aan de Raad. 
Van den Broek: "De Raad kan met ge
kwalificeerde meerderheid beslissen 
als het amendement door de Europese 
Commissie wordt gesteund en met 
eenparigheid van stemmen als dat 
laatste niet het geval is. Daarnaast is 
er de mogelijkheid geopend dat het 
parlement de gemeenschappelijke po" 
si tie van de Raad geheel zou verwer
pen. In dat geval zal de Raad zijn oor
spronkelijke besluiten slechts met een
parigheid van stemmen kunnen her
stellen". 

Lossere band 

Verandering van dè bestaande werk
wijze heeft verstrekkende gevolgen. 
Volgens de nieuwe regels zal de band 
tussen p~rlement en Commissie for
meel duidelijk losser worden. Een on
logische stap, want in een parlementai
re democratie heeft een parlement in 
het wetgevende werk bij voorstellen en 
uitvoering van wetgeving contact met 
initiator /uitvoerder, die staat onder 
controle van dàt parlement. De Com
missie staat onder controle. Met een 
voorgeschreven meerderheid kan het 
Europees Parlement de Commissie 
naar huis sturen. 
Dit dreigement wordt nu goeddeels 
weggenomen, doordat de Raad het ac-

cent op zichzelf legt. Niet de Commis
sie maar de Raad neemt de verant
woordelijkheid. En de Raad kan niet 
tot aftreden worden gedwongen. Het 
verdrag geeft het parlement niet die 
bevoegdheid, omdat de ministers niet 
in dienst zijn van de gemeenschap. 
Bij goed lezen van de in Straatsburg 
afgestoken rede en met vergelijken 
daaryan met de bestaande verdrags- . 
tekst, kom ik tot de conclusie dat er op 
de meeste punten niets verandert. Mo
gelijk wel ten opzichte van een be
staande praktijk. Die was echter om te 
janken, want de praktijk week steeds · 
verder af van wat de grondleggers van 
de gemeenschap hadden vastgelegd. 
De unanimiteit sloop erin, het degra
deren van de Commissie tot super-se
cretariaat van de Raad, de besluite
loosheid van de Raad. 
Nóg een wonder dat het parlement 
greep kreeg op de begroting en recht
streekse verkiezing kon doordrukken. 
·Goed beschouwd hebben de regerings
leiders besloten terug te gaan naar af, 
terug naar de intentie van de leiders 
uit 1957. 

Inkeer 

Heet dat een vernieuwing? Eerder een 
inkeer. Er is besloten het leven te bete
ren, meer niet. Daarvoor het verdrag 
wijzigen lijkt me overbodig. 
Terug naar afis zelfs nog optimistisch 
gesteld, aangezien het parlement er 
niet beter maar slechter op wordt. Het 
verleggen van de samenwerking, van 
Commissie naar Raad, mag worden 
omschreven als een diskwalificatie van 
het parlement. 
Lachende derde in dit spel is de Raad, 
de ministers die in Luxemburg het ak
koord bereikten. De Raad krijgt straks 
een voorstel van de Commissie, beslist 
daarover bij meerderheid en laat ver-
· volgens hetparlement zijn zegje doen. 
Twee mogelijkheden staan nu open. 
Parlement en Commissie besluiten sa
men tot wijziging. De Commissie voelt 
niets voor verandering. In' het eerste 
geyal beslist de Raad bij meerderheid, 
in het tweede bij unanimiteit. 
De ingebouwde wig lijkt me herken-

baar. Zodra de Commissje, gechar
meerd van een eigen idee, weigert op 
de wensen van het parlement in te 
gaan, besluit de Raad in eenjolige 
stemming tot het uitschakelen van het 
parlement in grote eensgezindheid. In 
het andere geval, Commissie en pa~le
ment vinden elkaar wel, zal het omtur
nen van de Raad geen eenvoudige op
gave zijn. Er ligt dan immers de hin
dernis van een reeds genomen besluit. 
Weigering een ander standpunt in te 
nemen lijkt me een voldoende blokka
de. 
Huidige praktijk: Raad kan niet zon
der instemming van het parlement een 
voorstel van de Commissie in behande
ling nemen. Het parlement kan een op 
niets lijkend voorstel blokkeren door er 
geen uitspraak over te doen. Aldus 
kunnen de gekozen vertegenwoordi
gers de ontwikkeling van de gemeen
schap sturen: 
Straks komt het stuur stevig in'handen 
van de Raad. Een Raad die eigen
machtig zijn gang kan gaan. Van het 
Europees Parlement valt immers niets 
te duchten. En van de nationale parle
menten ook niet, want zodra een mi
nister van buitenlandse záken zijn op
treden in Europa komt verdedigen 
speelt hij de Zwarte Piet door naar een 
collega van een buurland. 
Elke minister kan in het vervolg engel
achtig verklaren het beste met het 
volk voor te hebben zonder dat op die 
uitspraak democratische controle mo
gelijk is. Reken er niet op, dat hij snel 
zijn macht in de Europese speeltuin 
opgeeft. 
De arrogantie van de macht klinkt aL 
door. Van den Broek: "Ik zou het bij
zonder betreuren, indien de door som
migen onder u acuut ervaren tegen
stellingen het eindoordeel in negatieve 
richting zouden doen doorslaan. Het 
Europessimisme, waartegen Ik mij 
verzet, en waartoe ik ook op objectieve 
gronden geen reden zie, zou er op 
hoogst onwelkoine wijze door worden 
gevoed". 
Late~ 1\'e onze ~inister niet te hard 
vallen. Als voorzitter van de Raad 
krijgt hij van zijn collega's waarschijn
lijk opgedragen wat hij moet zeggen. 
Het collectief, de Raad als zodanig, 
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vettoont tekenen van ~rrogantie. De 
arrogantie straal.t van het Luxemburg
se akkoord en de gespeelde blijheid 
om dat resultaat. · · 
Na het degelijke voorstel van de com
missiecSpinelli, die een ontwerpver
drag voor een Europese Unie samen
stelde, en een gelijkluidende bevin
ding van de regeringen - commissie 
Dooge, mocht Europa meer verwach
ten van de inter-gouvernementele con
ferentie van Luxemburg. Veel meer 
dan de afspraak om op grond van een 
nieuw verdrag de mogelijkheden van 
het bestaande waar te maken. 
We kunnen niet anders dan hopen, dat 
een van de nationale parlementen het 
botweg verdomt om zich door de rege
ringsleiders bij de neus te laten nemen. 
Nederlanders hebben de naam in 
Europa voorop te lopen. Laat het ons 
eigen parlement mogen zijn, dat de zo
genaam~e verbetering tegenhoudt. 
Europa en de Europeanen zouden er
mee zijn gediend. 

Jan v.an de Ven • 
=============~ 

Het zevende 
jaarboek· 

Het zevende Jaarboek Î!i ver- · 
schenen. 
DitJaarboek bevat alle relevan
te namen en adressen vanVVD- · 
politici en bestuurders,Tevens 
treft u een overzicht aan van de 
statuten, reglementen, de'begin: 
selverklaring en tal van andere 
zaken. . .· · 
Voor bestuurders is het Ja are 
boek onmisbaar. . 
Twee exemplaren zijn inmid
dels verzonden aan de besturen 
van afdelingen en centrales. ' 
U kunt bet bestéllen door f •. lS,
over te maken op gironummer 
40.18.232 t.n.v.· VVD-informà
tierekening te 's-Gravenhage. 
Ook afhalen is mogelijk in bèt 
Tborbeckehuis. · 

========= 

LPC-er Ger Teeuwisse heeft met de afgebeelde VVD-stand (ontwerper E. 
de Lusanet) in de Haagse Houtrusthallen gestaan. . 
VVD-ers die in de komende maanden over een stand willen beschikken voor 
beurzen ofandere manifestaties kunnen zich hierover met Ger Teeuwisse:in 
verbinding stellen. Gers omschrijving: "De stand is open opgezet (exposi~ 
tievorm), zodat het niet storend is als geen bemanning voorhanden is:.Er 
zijn geen zitjes, waardoor je urenlang koffiedrinken vermijdt. TetJslot~e is 
je doelgroep veel groter. De. zuil draait. De gehele stand is ~trak opgezet in 
wit, grijs en zwart; alleen de zuil heeft de kleurênaffiche. Tekst ,foto en 
zuilpanelen zijn permanent bruikbaar en na overleg voor anderen beschik
baar. Enige afmetingen.· vloeroppervlak is 5 x 4rrz2. De zuil is 3 meter hoog 
en 3 x 1,20 meter breed. De zuil kan ook geleverd worden met een hoogte 
van 2meter: 
Belangstellendenkurmen met Ger Teeuwisse bellen 070-451777. 

Reny Dijkman • 
! 
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Mededeling hoofdbestuur 
c=========··=·==· ======== 
ingevolge art. 4.1 PS Termijnen en tijdstip
pen procedure verkiezingen provinciale sta
ten 1987. 

1986 
J8 februari 

vóór 1 april 

vóór 16mei 

vóór 1 juni 

1-30 juni 

vóór Î6juni 

vóór 16 augustus 

vóór 1 septembèr 

1 - 9 september 

in Vrijheid en Democratie publica
tie termijnen en tijdstippen, tevens 
mededeling bevoegdheid leden om 
voor I september 1986 namen te 
noemen aan besturen vanafdelin
gen van personen voor voorlopige 
kandidatuur. 

- vorming van besturen van die pro
vinciecentrales die uit meer dan een 
kamercentrale bestaan. 

- doorbesturen van de provinciecen
trales vorming van besturen voor die 
statencentrales die niet samenvallen 
met de grenzen van een ondercen
trale. 

- bestuursvergaderingen van die sta
tencentrales waárvan de grenzen 
niet samenvallen met die van een 
ondercentralè te organiseren doór 
bestuur provinciecentrale. 

- centralevergadering van elke pro
vinciecentrale ter vaststelling van 
het technisch advies. 

algemeen secret.aris vraagt aan Ie~ 
den van de statenfracties voor I au
gustus hem en de secretaris van de 
betrokken provinciecentrale te be
richten of zij bereid zijn een kandi
datuur voor een willekeurige dan 
wel uitsluitend voor een niet-ver
kiesbare plaats in overweging te ne
men. 

mededeling van secretarissen pro
vinciecentrales aan besturen af de- . 
lingen en statencentrales over al dan 
niet bereidheid kandidatuur van le
den zittende statenfracties. 

leden afdelingen mogen namen noe
men van voorlopige kandidaten aan 
hun bestuur. 

afdelingen houden ledenvergade
ring om voorlopige kandidaten voor 
te dragen ook besturen van provin
ciecentrales hebben deze bevoegd
heid. 

uiterlijk 17 september 

vóór 1 oktober 

vóór 16 oktober 

16 oktober 
. (tot 24.00 uur) 

23 oktober/ 
7 november . 

8november 
(tot 24.00 uur 

vóór '23 november 

vóór 23 december 

1987 
3februari 

18 maart 

- besturen van afdelingen brengen 
·voorlopige kandidaten ter kennis 
' van bestuur provincieèentrale. 

- opstellen en verzenden door be~tuur 
provinciecentrale aan secretanssen 
afdelingen en statencentrales van 
technisch advies en groslijst. 

afdelingen die niet tevens statencen
trale zijn beleggen een ledenverga
dering om advieslijst van voorlopige 
kandidaten op te stellen. 

- afdelingen die niet tevens statencen
trale zijn beleggen eer\ ledenverga
dering om advieslijst van voorlopige 
kandidaten op te stellen. 

- alle statencentrales beleggen een 
centralevergadering; opstellen van 
eer\ advieslijst van voorlopige kandi
daten. 

- sluitingsdatum inzending adviesl_ij
sten statencentrales aan secretans 
pro.vinciecentrale met afschrift aan 
secretaris kamercentrale. ' 

- opstellen en verzenden door bestuur 
provinciecen~rale van h~t ontw~:P 
van de in te dienen kandidatenlijst 
en van overige relevante stukken 
aan secretarissen afdelingen en sta
tencentrales, en de leden van de sta
tenfractie. 

- provinciecentrales houden centrale
vergadering ter·vaststelling defil_li
·tieve kandidatenlijst( en); afschnft 
van deze lijst( en) aan de secretaris
sen van de afdelingen, en de staten
centrales en aan de algemeen secre
taris. 

dag der kandidaatstelling (inleve
ring van de lijsten bij de hoofdstem
bureaus in de 12 provincies). 

dag der stemming provinciale sta
ten. 

N.B. Een uitgebreide procedurebeschrijving wordt toegezonden 
· aan de besturen van afdelingen en centrales en is voorts kosteloos 

verkrijgbaar voor leden bij het algemeen secretariaat. 

18 februari 198~ 
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In deze ingezonden brievenrubriek worden 
reacties van ten hoogste I 00 woorden opge-
nomen. _ 
Langere brieven worden door de redactie 
ingekort. Aanvallen op personen of af
schriften van correspondentie komen niet 
voor plaatsing ,in aanmerking. 
De rubriek is alleen voor leden bestemd. 
Plaatsing betekent niet dat de redactie het 

·met de inhoud eens is. 

Mevrouw Smit-Kroes gleed uit 

· De Nederlandse Vereniging tot Be
scherming van Vogels presenteerde op 
15/1 het boek: .,Bedreigde en karakte
ristieke vogels in Nederland". Een 
dag I at er zei mevrouw Smit-Kroès in 
een openbare bijeenkomst dat dit boek 
.,vol onwaarheden'; staat en sprak zij 
zelfs van .,baarlijke nonsens". Na een 
sommatie van Vogelbescherming, 
waarbij haar een kort geding in het 
vooruitzicht werd gesteld. om deze 
uiispraken terug te nemen, bleek dat 
mevrouw Smit-Kroes het boek niet 
had gelezen,. doch was afgegaan op en
kele krantenkoppen. Het was een .,be
treurenswaardig misverstand". 
Mevrouw Smit-Kroes zou zich moeten 
realiseren dat de veiligstelling aan 
wat ons nog rest aan natuurgebieden 
en de daarin levende vogels gelukkig 
de belangstelling en de steun hebben 
van een overgroot deel van onze bevol
king.Als het over vogels gaat, zou me-··· 
vrouw Smit eerst eens haar licht kun
nen opsteken bzj haar ambtsvoorgan
ger Ir. D. S. Tuijnman. · 
(ingekort) 

C. de Bruin Fzn 
Oud-directeur" Vogelbescherming" 

Zeist 

Pro-l.mmunistisch Nicaragua? 

· Albert Jan Hoeve (nr. 1332) vergeet 
dat de politiek van een dictatoriaal 
bestuurd land niet door de bevolking 
maar door enkele leidende figuren 
wordt bepaald. Bij Nazi-Duitsland 
heeft handeldrijven geen enkele rem
mende functie uitgeoefend. Somoza 
had indertijd ca. 12 militaire basis/ 
havens in Nicaragua. Thans zijn ér 
driemaal zoveel (Russische) in aan
bouw,. Meer inkomsten uit Westerse 
valuta zullen deze niet doen afnemen, 
integendeel; Oud-communist J. de 
Kadt in: .. Hoe redden wij de vrede?". 
.. ... is. alleen mogelijk als vredelie
vende naties over een zo overweldigen
de macht beschikken dat het in de 
hoofden van (marxistische) leiders 
niet langer zal opkomen om gebruik te 
maken van. geweld . .. "Amerika heeft 
dit eindelzjk begrepen. 
(ingekort) 

L. Foreman 
Eelde 

Het VVD-verkiezingsprogram 

De lettercombinatie VvDontstaat 
ook door andere liberale beginselen en 
doelstellingen bij elkaar te voegen. De' 
VVD is een politieke partij die streeft 
naar:- Veiligheid, zowel it;z nationaal 
als internationaal verband;-Ver
draagzaamheid, t.a.v. geloof en le
vensbeschouwing; -Decentralisatie 
van de overheidsmacht;-Verminde~ 
ring kernwapens door tweezzjdige ont
wapening;- Verlaging van de belasting
druk. 
De afkorting VVD funnen we ev.en
eens lezen als:- Volkspartij tegen Ván
dalisme en Defaitisme;- Volkspartij 
tegen Verpaupering en Doemdenken;
Volkspartij zowel tegen een te ver 
gaande Verzorgstaat als tegen Dicta
tuur. Of als: Vam;.deldrager voor Vre
de en veiligheid en voor Daling van het 
begrotingstekort. 

H. G. Brussee 
Apeldoorn 
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Wie komt niet aan zijn trekken? 

• 
In V & D van 4 febr. klaagt Vonhoff 
erover dat het Noorden bij het sprei- , 
dingsbeleid niet aan zijn trekken zou 
zijn gekomen. Dat is m.i. niet juist. 
Vroeger waren de noordelijke provin
cies de ergste achterstandsgebieden, 
maar nu ZÏjn dat de grote steden. Ze-

. ker, er heetst in Groningen nog steeds 
een relatief grote werkloosheid, maar 
alleen al in Den Haag is er een werk
loosheid die in totaal groter is dan in 
de heleprovincie Groningen. Verder 
staat het Noorden er veel beter voor 
wat betreft huisvesting, ruimte, na
tuurschoon, milieu, ontbreken van 
congestie en leefbaarheid in het alge
meen. Vergelijk daarmee de grote ste
den wat betreft huisvesting, ruimte, 
congestie. milieuvervuiling, crimiha
l iteit, omvangrijke minderhedenpro
blematiek, de daardoor ontstane. on
derwijsmoeilijkheden en de leefbaar
heid in het algemeen. Vermindering 
van de achterstand van de grote steden 
verdient thans meer prioriteit dan die 
van het Noorden. · 

Rectificaties 

R. Bleeker 
DenHaag 

De door minister Smit-Kroes 
·ontvangen actiegroep (V & D 
21 jan.) liet weten niettegen 
maar vóór de aanleg van de 

. landscheidi~gsweg te zijn. 

Het VVD-magazijn heeft als te
lefoolmummer 070" 608276. 

Rectificatie ingezonden brief 
Ger Heezen-Willemsen. ,;De 
Stichting Vrije Vrouwen heeft 
reeds een aantal sympatisanten 
van 4.000. Dit moet zijn 40.000 
en zelfs méér.;' 

·eer Heezen-Willemsen 
LaagKeppèt 



r -~ :@ @ 
:~; M 
·y~ w 

--- ------ ·- ------------ -----·--------·----------: 

uur. Actuele politiek. OC GOOI EN de Grave. Grand Hotel, Heerlen. 20.15 

•:::::::::::_::::_::· VECHTSTREEK- 25 februari. J. Frans- uur. Finan. econ. beleid. OOSTSTEL-
sen. 't Spant, Bussum. 21.00 uur. Actuele LINGWERF- 21 februari. R.L.O. Lin-

In deze rubriek worden alleen aankondi
gingen opgenomen van openbare bijeen
komsten (voor iedereen toegankelijk) waar 
landelijke VVD-politici het woord voeren. 

c===========:====== 

ARNHEM- 3 maart. dr. R.W. de Korte. 
Mus is Sacrum. 20.00 uur. Actuele politiek. 
- 17 maart. drs. LM.L.H.A. Hermans. Mu
sis Sacrum. 20.00 uur. Actuele politiek. 
BERGEYK- 14 maart. P.M. Blauw. Zaal 
Hoeks-v. Gom pel. 20.00 uur. Algemene po
litiek. BLOEMENDAAL- 6 maart. drs. 
Th.H. Joekes en mr. J.G.C. Wiebenga. De 
Uitkijk. 20.00 uur. Actuele politiek. 
BOLSWARD- 24 februari. A.J. Evenhuis. 
Hotel de Wijnberg. 20.00 uur. Algemene 
politiek. BOXMEER E.O.- 17 maart. drs. 
J.F. Scherpenhuizen. Hotel Riche. 20.00 
uur. Algemene politiek. BRUMMEN- 3 
maart. drs. J .F. Scherpenhuizen. Casino 
Tree beek. 20.00 uur. Algemene politiek. 
DELFT- 11 maart. R.L.O. Linschoten. 
Zaal cafe de Koophandel. 20.00 uur. Ac
tuele politiek. DEVENTER- 24 februari. 
mr. H.E. Koning. Foyer van de Schouw
burg. 20.00 uur. Actuele politiek. OC 
DOKKUM- 3 maart. A.J. Even huis. Hotel 
Popma, Veen wouden. 20.30 uur. Actuele 
politiek. EDE- 3 maart. drs. L.M.L.H.A. 
Hermans. Cult.centrum De Reehorst. 
20.00 uur. Actuele politiek. EMMEN- 18 
februari. J. Kamminga. Paviljoen Noorder
dierenpark. 20.00 uur. Actuele politiek. 
EIJSDEN- I 0 maart. dr. R.W. de Korte. 
Gemeenschapshuis Gronsveld, Gronsveld. 
20.00 uur. Actuele politiek. KC FRIES
LAND- 12 maart. mevr. drs. N. Smit
Kroes. Oranjehotel, Leeuwarden. 20.00 
uur. KC GELDERLAND- 21 februari. drs. 
E.H.T.M. Nijpels en mr. J.G. Rietkerk. 
Hotel de Liemers, Didam. 20.00 uur. Ac
tuele politiek.- 10 maart. drs. N. Smit
Kroes. Canadian Club, Apeldoorn. 20.00 
uur. Actuele politiek.- 17 maart. drs. 
G.M.V. van Aardenne. Hotel-cafe-rest. 
Reyrink, Lievelde. (Lichtenvoorde) 20.00 
uur. Actuele politiek. GEMERT- 27 fe
bruari. mr. G.B. Nijhuis. Hotel de Keizer. 
19.30 uur. De rol van de ondernemer in de 
toekomst. GENEMUIDEN- 24 februari. 
dr. R.W. de Korte. in d' Overtoom. 20.00 

politiek. VROUWEN IN DE VVD DEN schoten. Rest. 't Witte huis, Donkerbroek. 
HELDER- 21 februari. mevr. E. Terpstra. 20.30 uur. Algemene en gemeentelijke poli-
Motel Bethlehem. 9.30 uur. Volksgezond- tiek. OSS E.O.- 21 febrauri. H.H. Jacobse. 
heid. DEN HELDER- 13 maart. mevr. S. Meierijsche Kar. 20.30 uur. Gemeentepoli-
van Heemskerck Pillis-Duvekot. Hotel tiek. RAAMSDONK- 11 maart. A. Ploeg. 
Bethlehem. 20.00 uur. Algemene politiek. Kerkzicht. 20.30 uur. Actuele politiek. 
HENGELO- 6 maart. mr. J .G. Rietkerk. VROUWEN IN DE VVD ROTTERDAM-
Recreatiecentrum De Waarbeek. 20.00 
uur. Algemene politiek. HOLTEN- 24 fe
bruari. J. Franssen. cafe-rest. Vos man. 
20.00 uur. Onderwijs. OC HOGELAND 
OOST- EN WEST- 18 februari. drs. W.K. 
Hoekzema. Cafe-rest. De Marne, Wehe 
den Hoorn. 20.00 uur. Vrede- en Velig
heidsbeleid. HOOGEZAND-SAPPE
MEER- 6 maart. P.M. Blauw en J.W. 
Remkes. Rest. Walk-In, Hoogezand. 20.00 
uur. AFDELING GEWEST LAND VAN 
CU IJK- 27 februari. mr. W.J. Geertsema. 
Rest. de Beurs, Cuijk. 20.30 uur. LEEU
WARDEN- 24 februari. mr. AH. Kort
hals. Oranje Hotel. 20.00 uur. Criminali
teit. LIBERALE KRING MEPPEL 
STEENWIJK- 3 maart. P.M. Blauw. Zaal 
Margrie, Zuidwolde. 20.00 uur. L.I.
GROEP NEDERLAND- 19 februari. mr. 
drs. F. Bolkestein. SofiteljBabylon, 's-Gra
venhage. 20.00 uur. debat over technologie
beleid. KC LIMBURG- 24 februari. mevr. 
drs. E. Smit- Kroes en mr. F. Korthals Al
tes. Congreszaal van de Maas poort, Venlo. 
20.30 uur. Actuele politiek. MAARTENS
DIJK- I 0 maart. mevr.E. Terpstra. Dorps
huis De Vierstee. 20.00 uur. Actuele poli
tiek. JOVD MEPPEL- 7 maart. mevr. E. 
Terpstra. Schouwburg Ogterop. 20.00 uur. 
Actuele politiek. OLDENZAAL- 18 fe
bruari. J. Franssen. Rest. Wessels. 20.00 
uur. Onderwijs. OMMEN -10 maart. H. 
Wiegel. Zaal Huzen. 20.00 uur. Op naar de 
komende verkiezingen. JOVD OOSTELIJ
KE MIJNSTREEK- 14 maart. mr. F.H.G. 

= 
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...J Stadsherberg 
(.) De Campveerse Toren 

>< Kaai 2, 4351 AA Veere 

w Telefoon 01181-291 

24 februari. mevr. E Terpstra. Hotel Cen
traal. 20.00 uur. Actuele politiek. VROU
WEN IN DE VVD SCHAGEN- 21 februa
ri. mevr. E. Terpstra. Zaal lgesz. 20.00 uur. 
Actuele politiek. SCHIJNDEL- 5 maart. 
dr. R.W. de Korte. Gemeenschapshuis Ïn 
den Herd. 20.30 uur. Actuele politiek. 
SOEST/ SOESTERBERG- 3 maart. prof. 
dr. ir. J.J.C. Voorhoeve. Rest. Soesterdui
nen. 20.00 uur. Actuele buitenlandse poli
tiek. VROUWEN IN DE VVD OC. SON 
EN BREUGEL- 24 februari. mevr. S. van 
Heemskerck Pillis-Duvekot. The Trafalgar 
pub, Eindhoven. 20.00 uur. Algemene poli
tiek. VROUWEN IN DE VVD UTRECHT 
- 24 februari. mevr. E. Terpstra. cafe- rest. 
De Eenhoorn, Amersfoort. 10.00 uur. 
Emancipatiepolitiek. KC UTRECHT- 3 
maart. mevr. drs. E. Schoo. Ontmoetings
centrum 't Trefpunt, Loosdrecht. 20.00 
uur. Actuele politiek.- 7 maart. drs. 
E.H.T.M. Nijpels. De Biltse Hoek, de Bilt. 
20.00 uur. Actuele politiek. OC VEENKO
LONIEN/WESTERWOLDE-7 maart. 
L.M. de Beer. Hotel Dopper, Stadskanaal. 
20.00 uur. Actuele politiek. WESTVOOR
NE- 13 maart. P.M. Blauw. Wapen van 
Marion, Oostvoorne. 20.00 uur. Actuele po
litiek. WOUBRUGGE-HOOGMADE- 24 
februari. L.M. de Beer. Rest. het Oude 
Raedthuijs, Woubrugge. 20.30 uur. Ruim
telijke Ordening en woningbouw. OC Z.W. 
SALLAND- 12 maart. mr. l.G. Rietkerk. 
Burgerzaal van het Stadhuis, Deventer. 
20.00 uur. Actuele politiek. 

------------------·-::=1 
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500 jaar vast gebruik x 
., ... om luyden van qualiteit en n andere passanten te logeeren 
en tracteeren op costelijke spij- ï 
zen van zee, vee en veldt." c 
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Rustige ambiance m 
voor meerdaags verblijf ï1 
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LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Hotel Aux Mille Etoiles, Les Marecottes (Suisse) I De Camp
veerse Toren, Veere I Decographica, Breda I Hotel Erenstein, 
Kerkrade I De Fluessen, Elahuizen (Friesland) 1 Het Kasteel 
van Rhoon, Rhoon I M 50, Utrecht I Rijko Handelsonderne
ming, Tilburg I Siiverhuys, Schoonhoven I St. Vaar-Vast, Leid
schendam I Westduin Budget-Hotel, Koudekerke 1 T. Wever, 
Franeker I Zwijgers Int. bouw, Veghel. 

WESTDUIN HOTEL * * * * 
heeft het wel! 
Weekend- en vakantie-arrangementen 
hotel op 50 m van zee te Koudekerke . 
bij Vlissingen. 

Reserveren en info: tel.: 01185 -
2510. 

Wil je goed leren zeilen en/ of surfen? 

Dat kan onder vertrouwde, deskundige en liberale leiding. En . 
het is nog oergezellig ook! Alle leeftijden. 

Zeil- en surfschool "DE FLUESSEN" 
lid NeVeP, erk. KNWV en Veilig Tehuis 
Meerdijk 11-17, Elahuizen/ Friesland 
Vr. kleurenfolder, tel.: 05140 - 2525. 

GrandWeekendaux deuxChateaux 

I i ' 
HOTEL. 'KASTEEL 

RESTAURANT, ·l,tJERENSTEIN restaumnt cfuiteau:l{eercanrtE-' 

Zaterdag: 
aankomst Chäteau Erensteïn te Kerkradeo Informatîe en reserveringen: 
Diner "Menu des Gourmets". 

overnachting in luxe hotelkamer. Chateau Erenstein, 
Zondag: Telefoon 045-461333. 
uitgebreid ontbijt. 's Middags met luxe taxi Telex 56348 Erens. 
naar Cháteau Neercanne te Maastricht. .---------------. 
Aperitief in de grotten van Neercanne: 
echte Maastrichtse wijn "Riesling van de 
Apostelhoeve" Diner "Menu du Chateau 
Neercanne'' < Met taxi naar Cháteau 
Erenstein voor overnachting. 

Maandag: 
uitgebreid ontbijt. 

Dit unieke 2 kastelen-arrangement (incL 
vervoer) slechts f 355.- p.p. 

GrandWeekendauxdeuxChateaux 

'VAAR-VAST' (ZEE)ZEILCHARTERS 
Noord- en Oostzeetochten ( 1 - 3 wkn.). o.a. 
SAIL-STA "races" voor jongeren juli-aug. 

Van mei- sept. in Griekse wateren, óók "Bare
boat"verhuur (6 - 8 pers.) + Spanje. 

Op IJsselmeeren Wad, "Bruine vaart" v f groe
pen 10- 100 pers, "Party"schepen! 

35 bemande vaartuigen. Pb, 178, l'sdam, Tel.: 070-863292, 

T-shirts, sweaters, trainingspakken, 
bedrukt vanaf 1 5 stuks 

poppelaanstekers bedrukt 
stickers, relatie-art., buttons, petjes 

RYKO HANDELSONDERNEMING 
Postbus 383 - Spoorlaan 393 -Tilburg- Tel. 013 - 435809 

maritieme 
geschiedenis 

Ph.M. Bosscher 

VLOOTVOOGDEN 
EN ZEESLAGEN 

De Ruyter, Togo en Fisher, namen van be
roemde zeehelden. 
De Slag bij Lissa, De Ie slag bij de Falklands, 
De Breeveertien en De slag in de )avazee, 
benamingen van enerverende zeeslçrgen. 
Sommige een begnp, andere minder be
kend maar zeker niet minder belangrijk. 
Een zevental opstellen, rijk geïllustreerd, 
laten u kennismaken met evenzo belangrijke 
figuren en zeeslagen als De Ruyter en De slag 
in de )avazee, 

Gebonden in met kunst~ 
stof overtrokken band. 
Fullcolour bedrukt. 
Bestelnummer: 
ISBN 90 6135 392 0 

Bel 05170-3147 
OF VRAAG UW BOEKHANDEL 





GrandWeekendaux deuxChateaux 
' ; .. 

I HOTEL .'f.g; KASTEEL m 
RESTAURANT ~-ERENSTEIN restaurant cfuiteau'}lj§ercanne-' 

Zaterdag: 
aankomst Chäteau Erenstein te Kerkrade. Informatie en reserveringen: 
Diner "Menu des Gourmets" 
Overnachting in luxe hotelkamer. Chàteau Erenstein, 
Zondag: Telefoon 045-46!333. 
uitgebreid ontbijt. 's Middags met luxe taxi Telex 56348 Erens. 
naar Ch3teau Neercanne te Maastricht. .------------, 
Aperitief in de grotten van Neercannc: 
echte Maastrichtse wijn "Riesling van de 
Apostelhoeve''. Diner ''Menu du Cháteau 
Neercanne". Met taxi naar Cháteau 
Erenstein voor overnachting. 

Maandag: 
uitgebreid ontbijt. 

Dit unieke 2 kastelen-arrangement (incl. 
vervoer) slechts f 355,- p.p. 

0 ' -

GrandWeekendauxdeuxChateaux 

INDIVIDUELE 
VE-REIZEN 
Voor individualisten biedt BBI i.s.m. KLM, Vorig en SAL een 
ruime keus in exclusieve vakantiebestemmingen. 

RIO DE JANEIRO 8 dagen vanaf f 2799.-
RONDREIS BRAZILIË 19 dagen vanaf f 5385.-
0NTDEKKINGSREIS AMAZONE 15 dagen f 6688.
ECOLOGISCHE SAFARI 
MATO GROSSO en AMAZONE 19 dagen f 7988.-
BUNGALOWVAKANTIE FLORIDA 16 dagen v.a. f 2398.· 
ZIMBABWE en MALAWI 18 dagen f 5290.· 
ZIMBABWE WILDLIFE-SAFARI 18 dagen f 5950.-
BOTSWANA SAFARI 20 dagen f 4988.-
RONDREIS ZUID-AFRIKA 22 dagen vanaf f 6075.· 
Programma's en boekingen~ 

IJIJI Wil helminastraat 57 - 7811 JG Emmen 
Tel. 05910-16666 
Telex: 30057 - Viditel pag. 2564972 
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I. 

DOCUMENTATIECENTRUM 
NED~fiLANOSE POLITIEKE 

PARTIJEN 

V~or u ligt het zwartste nummer van het partijblad dat door deze redactie 
werd samengesteld. Het plotseling overlijden van onze minister van Binnen
landse Zaken, Koos Riet kerk, heeft dè redactie diep getroffen. Voormij per- . 
soonlijk was dit geen man op afstand, maar een hartelijk warm-voelend mens, 
die ik vanafhet begin van de 70-er jaren al intensiefin verschillendefuncties 
heb meegemaakt. 

Toen ik vijfjaar geleden het hoofdredacteurschap op mij nam; waren het 
Rietkerk-toenfractievoorzitter -, Korthals Altes en Kamminga, die de moge
lijkheden schiepen en de backing gaven om een blad te maken, zoals dat de re-

. dactie voor ogen stond. . 
Als er iets was, maakte hij tijd voor me, bemiddelde hij en leerde hij mr; bij die 
eerste onzekere schreden relativeren. Een kwartiertje praten met Koos Riet
kerk; een milde grap met een twinkeling in zijn ogen gebracht en ik had het 
gevoel datik weer maanden vérder kon. Zijn grote verdiensten voor de VVD 
kunt u op de volgende pagina's lezen.. . 

We hebben met veel moeite dit blad gemaakt. Uit de vele kopij die binnen 
was, zijnartikelen vastgehouden, omdat zijniet passen in ons verdriet over 

· het overlijden van een beminnélijkmens en groot liberaal. In dit blad zit geen 
harmonie. De rouw over de dood vaneen dierbare, die veel te vroeg op 58-jari
ge leeftijd wordt weggehaald uit zijn gezin, die op het toppunt van zijn carriè
re aan zijn partij ontvalt, zet de campagnetrein even stil. Druktàns weer eens 
op het absoluut relatieve van ons bestaan. 

We hebben gezocht naar een synthese van dit totale blad en deze niet ge
vonden. Vandaar deze verantwoording. We zijn mensen, géén robots en daar-
om met onbehagen dit blad. · 

------------------------------------------------1~ ~~- ________ 4_m __ àa_rt_l_98_6 
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Koos Rietkerk was de concertmeester 
vande·VVD 

H et plotseling overlijden van onze minister 
van Binnenlandse Zaken, Koos Rietkerk, · 

h~eft een intens gevoel van verslagenheid en 
verdriet bij ons allen achtergelaten. Zijn plotse
linge dood in de ministerskamer op zijn depar-

. tement op 58-jarige leeftijd dompelt zijn gezin 
en de partij in rouw. Eenparig roemen politici · 
uit alle partijen, maar ook alle media zijn inte
griteit en loyaliteit. De warm-menselijke per
soonlijkheid kennen slechts degenen die regel
matig mef hem zelf van doen hadden. Zijn loya
liteit gold zowel mensen als zijn beginselen. 
Een gegeven woord van Rietkerk werd nooit ge
schonden. Wars van elke vorm van show; schuw 
voor ook maar de schijn van ego-tripperij heeft 
hij zijn levenstaak consciëntieus ingevuld, ge
steund door zijn gezin en zijn diep-religieuze 
overtuiging. 
I-Iet pad van mr. J. G. Rietkerk is niet over ro
zen gegaan. Hij heeft niets cadeau gekregen. 
Wij hebben Koos Rietkerk gekend in vier hoe
danigheden: als Kamerlid, als staatssecretaris 
van Sociale Zaken in het kabinet-Biesheuvel, 

als fractievoorzitter en als minister van Binnen
landse Zaken. Al deze ~uncties heeft hij inge
vuld vanuit zijn visie hoe de Nederlandse sa-
menleving optimaal zou kunnen zijn. · 
Het was Koos Rietkerk die al in 1972 de nood
klok luiddeover het uit de hand lopen van de 
sociale voorzieningen, die aangaf dat we naar 
een maatschappij toegingen waarin de financië
le zekerheid van de sociaal zwakkeren in de toe
komst op het spd zou komen te staan. Een si
tuatie die hiJ zag groeien en die voor hem on
aanvaardbaar was. Zijn ideeën, die hij toen lan
ceerde, leverden hem buiten de partij slechts 
hoonop. ·· 

Tijdgeest 

Het was Koos Rietkerk, die als fractievoorzit
ter bij het aantreden van het kabinet VanAgt
Wiegel een visionaire speech hield over de tijd
geest. Het is de moeite waard om hem uit die 
speech van begin 1978 nog eens te citeren ha de 
door hem opgeworpen vra~g: "Welk kabinet 
past bij de tijdgeest, een kabinet Den Uyl of het 
kabinet:. Van Agt? ... " "Een blik over de lands-

' grenzen kan bij de beantwoording van die voor 
ons land relevante vraag helpen. In met. name 
Engeland en Frankrijk, maar daar niet alleen, 
wordt een polemiek over de consequenties van 
het voortdurend toenemende overheidsingrij
pen in de samenleving gevoerd. Men vraagt 
zich af: Staan wij niet voor een fatale grens 
waarvan overschrijding verlies van vrijheid tot 

· gevolg zal hebben. Het gaat om essentiële vra
gen over de richting waarin de westerse samen
leving gaat. In Frankrijk is deze polemiek ver
hevigd .met de komst van de presidentsverkie
zingen in maart (1978).Als wjj het slagveld 
daarin vogelvlucht overzien, staanaan de ene 
zijde de president van de Franse republiek met 
aan zijh zijde de "riouveaux philosophes" en 
aan de andere kant de leiders van de partijen 
die- tot voor kort- het "program commun" on
derschreven. De inhoud van die strijd is van be
lang en niet- ik zeg het de heer Den Uyl uit zijn 
Vrij Nederlandinterview graagna-de strate-

. gie. De inzet van de kant van de niet-collectivis
ten ( orri de bestrijders van het Franse links 
kortweg zo aan te duiden), is hun overtuiging 
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dat links zo hartstochtelijk naar vrijheid en ge
lijkheid van de mensen streeft, dat het hen juist 
onderworpen maakt. 
De "nouveaux philosophes", die aanvankelijk 
geloofden in de bereikbaarheid van die heil
staat- een aantal hunner stond in mei 1968 op 
de barricaden- aanvaarden in het huidig tijdge
wricht de realiteit van de feilbaarheid van de 
mens, diens drang naar vrijheid en derhalve de 
onbereikbaarheid van linkse idealen zonder in
voering van dwang en onverdraagzaamheid. 
Links kan zijn plannen slechts verwezenlijken 
door de organisati~ van het menselijk geluk, 
door de collectiviteit. Een fatale grens wordt 
dan overschreden. Vrijheid verdwijnt. Nieuw is 
ook die gedachte niet, opmerkelijk is alleen dat 
ze juist in onze tijd zoveel aandacht krijgt. 
Dat is wellicht terug te voeren op de gestage op
bouw van de verzorgingsstaat in de jaren na het 
herstel van de Tweede Wereldoorlog. Aan het 
eind van de zestiger jaren lijkt het paradijs van 
de perfecte verzorgingsstaat zelfs bereikbaar. 
Met de gestage opbouw ervan neemt het bu
reaucratische gehalte van onze samenleving 
toe. De mens wordt meer en meer van organisa
ties en van overheden, van collectiviteiten der
halve, afhankelijk. Men begrijpe mij goed: so
cialisten, liberalen en christen-democraten te
zamen hebben die ontwikkeling in de hand ge
werkt. Ieder stond als het ware zonder kritiek 
de toenemende bureaucratisering gade te slaan 
als gold het een natuurverschijnsel en voelde 
zich- in het beste geval- machteloos ... "Riet
kerk schetste vervolgens het keerpunt in dit 
denken in de jaren 70 ... "Er is sprake van de 
herontdekking van de mens, van de burger. Dat 
is te merken aan de tendens tot versterking van 
de positie van het individu. Een kabinet met li
beralen is naar mijn vaste overtuiging beter toe
gerust om in die zin de tijdgeest te verwoorden 
dan een tweede kabinet Den Uyl ... Liberalen 
hebben op het beschreven gebied immers een 
naam te verliezen ... " 

·Trouw 

Beter dan welke beschrijving ook, geven Koos 
Rietkerks eigen woorden weer waar hij voor 
stond. Niet afgeleid door de waan van de dag; 

nimmer bereid een snel, vluchtig politiek suc
cesje te scoren blijft hij onverzettelijk trouw 
aan zijn eigen liberale beginselen. 
Koos Rietkerk heeft in de politiek nimmer 
zichzelf gezocht. In de twintig jaar dat hij in de 
VVD actief was, is het hem nooit makkelijk ge
maakt. Zijn zwaarste periode was ongetwijfeld 
het fractievoorzitterschap tijdens het kabinet 
Van Agt-Wiegel. Achteraf heeft hij dat ook zelf 
toegegeven. In Vrijheid & Democratie schetste 
hij tertigkijkend op die periode: "Toen ik begon 
(als fractievoorzitter) vond ik dat een van mijn 
eerste taken was te proberen dit kabinet een 
kans te geven om het behoud van onze essen
tiële liberale lijnen waar te maken ... Dát is ge
lukt en dat heb ik als een van mijn eerstedoel
stellingen gezien." 
Koos Rietkerk trad geluidloos terug toen Wie
gel het lijsttrekkerschap weer op zich nam. Hij 
werd vice-fractievoorzitter. Een functie die hij 
na het vertrek van Wiegel naar Friesland ook 
naast de unaniem gekozen opvolger Ed Nijpels 
bekleedde. · 1 
Toen hij werd benoemd tot minister van Bin-. 
nenlandse Zaken zagen velen.daarin de belo
ning voor zijn onvoorwaardelijke trouw aan de 
partij. Met deze typering deed men Koos Riet
kerk te kort. Hij kreeg de kans te realiseren 
waar hij toen al tienjaar op had gehamerd: 
minder organisatie, minder bestuur eri het ac
cent terug naar de mens zelf ... naar een ont
plooiing tot vrijheid en mondigheid. 

Krachtproef 

Zijn zwaarste krachtproef doorstond hij in het 
najaar van 1983 tijdens de massale ambtena
renstakingen. De treinen staakten, het huisvuil 
werd in sommige gemeenten niet opgehaald en 
de PTT gaf er ook de brui aan. Rietkerk moest 
praktisch zonder wisselgeld aan de onderhan
delingstafel verschijnen. 
Ondanks de zeer zware druk, die maanden op 
hem heeft gerust, doorstond hij die proef en 
was het zelfs zo dat beide partijen in het per
soonlijk vlak nog wel waardering voor elkaar 
wisten op te brengen. Typerend voor hem was· 
zijn uitspraak na afloop van deze krachtmeting: 
"Van der Scheur heeft het zwaarder gehad dan 
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ik". Hoe hij binnen het kabinet voor "zijn" 
ambtenaren heeft gevochten, zal weinigen be
kend zijn. Daar sprak hij niet over. 
Zijn sociale bewogenheid kwam ook duidelijk 
tot uiting doordat hij in de beginjaren '70 het 
initiatief nam tot de instelling van het instituut 
Nationale Ombudsman, waardoor burgers hun 
klachten over het functioneren van die over
heid bij een neutrale, onafhankelijke organisa
tie kwijt konden. 
Twee dagen voor zijn overlijden sprak de Eer
ste Kamer zich uit tegen het voortbestaan van 
het Openbaar Lichaam Rijnmondraad. Het 
was in de geest van Koos Rietkerk, die in een 
verdere versnippering van bestuurlijke verant
woordelijkheden niets zag. Het volgende duel 
met de ambtenarenbonden heeft hij niet meer 
kunnen voeren. 

Concertmeester 

In Rietkerk verliest de VVD haar concertmees
ter. De man die ooit stond tussen vice-premier 
Wiegel c.s. en zijn fractie; de man die als vice
fractievoorzitter bemiddelde en intervenieerde; 
de man die de zware taak hem door partij en 
kabinet opgelegd uiterst consciëntieus en met 
volledige inzet vervulde. Steeds weer kreeg hij 
die ondankbare trait d'unionfunctie te vervul
len. Juist dat maakt hem onmisbaar plus zijn 
grote inzet voor zijn "medespelers". 
De VVD leeft intens mee met zijn vrouw en 
kinderen. Naar hen gaan onze eerste gedachten 
in deze moeilijke weken. Koos Rietkerk was 
een man en vader om trots op te zijn. 

Ed Nijpels 
Gijs van Aardenne 
Guus Zoutendijk 
Jan Kamminga 

• 

Totaan de gemeenteraadsver
kiezingen 19 maart 1986 zal in 
Vrijheid & Democratie elke 
veertien dagen een raadslid of 
wethouder schrijven over zijn of 
haar gemeente. Bestuurderen 
van kleine plaatsen en grote ge
meenten, parttime of fulltime 
bezigde liberale gedachte uit te 
dragen, schetsen hun sores en 
hun mogelijkheden. Zij doen 
dat niet alleen voor de overige 
wethouders en raadsleden, 
maar voor alle VVD-leden. 
De redactie heeft een selectie 
gemaakt van vertegenwoordi~ 
gers uit deze groep verspreid 
over het hele land. 

DenHaag 
maakt er 
watvan 
Den Haag en het andere Den Haag 

Den Haag is in de Nederlandse poli
tiek een zeer bekend begrip. Dagelijks 
hebben wij allen daarmee als gemeen
ten veel, zo niet teveel te maken. Met 
dàt Den Haag wordt dan de rijksover
heid bedoeld. 
Voor ons Hagenaars is dat echter het 
andere Den Haag. Het Den Haag dat
in tegenstelling tot wat de meeste men
sen dikwijls denken- zich even veel of 
even weinig aan gemeentelijke Haagse 
zaken gelegen laat liggen als dat geldt 
voor de overige 7 40 gemeenten. 
Ons Den Haag is een aantrekkelijke 
groene stad met zo'n 450.000 inwo
ners, waarin het over het algemeen 
goed wonen en werken is. En, mede 
dankzij onze ligging aan zee, voor ons
zelf en onze gasten ook prima recreë-
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ren. Ik spreek van "in het algemeen" 
goed wonen en werken omdat de kwa
liteit van de woningen met name in de 
oudere stadswijken (63% van alle 
Haagse woningen is van voor de Twee
de Wereldoorlog) en de teruglopende 
werkgelegenheid bij de overheid ons 
voor nog niet opgeloste problemen 
stelt. 

Den Haag is wat de werkgelegenheid 
betreft duidelijk de schrijftafel van 
ons land of, zoals dat tegenwoordig 

· wel heet, het administratief manage
ment centrum van Nedyrland. Depar
tementen, grote staatsbedrijven als de 
PTT, ambassades, grote verzekerings
maatschappijen en multinationale be
drijven op het gebied van de petro-che
mie hebben hier hun hoofdvestiging. 
Maar ook industriële en ambachtelij
ke bedrijvigheid moet voor het beleg · 
op het brood van een niet onbelangrijk 
deel van onze bevolking zorgen. Over 
dit type van bedrijvigheid echter be
schikt Den Haag helaas nog onvol
doende. Hoewel het afgelopenjaar de 
werkloosheid elders is afgenomen, is 
dat in Den Haag nog niet het geval. In 
een deel van de stad, een tweetal stads
vernietiwingsgebieden met tesamen 
een inwonersaantal van ruim 50.000-
vergelijkbaar met een gemeente in de 
orde van grootte van Gouda - is de 
werkloosheid.zelfs meer dan 40 %. 
Vandaar onze acties tegen de sprei
ding van rijksdiensten en de PTT. De 
spreidingsgedachte gaat immers uit 
van inmiddels onjuist gebleken veron
derstellingen: de randstad zou overvol 
en verstopt raken .. Terecht heeft het 
kabinet achter de spreiding nu een. 
punt gezet. 

Den Haag en de gemeente politiek 

Het feit datDen Haag regeringscen
trum is maakt dat in verhouding veel 
mensen politiek actief zijn. Primair is 
die belangstelling gericht cip de lande
lijke politiek, maar in toenemende 
mate ook op gemeentelijke zaken. 

De Haagse gemeenteraad bestaat uit 

45leden. De liberale inbreng ligt in 
Den Haag boven het landelijke gemid
delde. In 1982 is deze gestegen van 11 
naar 14 zetels, waarbij wij voor het 
eerst in de' Haagse geschiedenis het 
grootste aantal stemmen verzamelden. 
Enkele honderden meer dan de PvdA, 
die eveneens 14 zetels in de raad heeft. 
Om het beeld van het politieke krach
tenveld compleet te maken: de Haagse 
raad telt verder 10 CDA-leden, 4le
den van een combinatie PSP/ CPN/ 
PPR, 2 D66-ers en 1 lid namens de 
combinatie SGP /GPV /RPF. 
Dankzij de verkiezingswet is onze in
breng in het beleidsprogramma 1982-
1986 aanzienlijk geweest en wat de 
portefeuilleverdeling betreft vertaalde 
deze winst zich eveneens in een extra 
wethouderspost. 
Den Haag kent al jaren een breed sa
mçngesteld college, na de laatste ver
kiezingen bestaande uit de 3 VVD-, 3 
PvdA- en 2 CDA-wethouders, op basis 
van een beleidsprogramma dat door 5 

·van de 6 fracties is ondertekend. Als· 
het aan de VVD ligt zal ook de komen-
de periode sprake zijn van een pro- ' 
gramcollege op een zo breed mogelij
ke basis. 

Politiek belangrijke besluiten 

Om een beeld te g'even van een aantal 
politiek belangrijke besluiten uit de nu 
bijna afgelopen.raadsperiode, noem ik 
de volgende: 
- het raadsvoorstel met betrekking tot 
de hoofdlijnen van hét nieuwe grond
beleid als afgesproken in het beleids
programma; 
- de sanering van de drughulpverle
ning, met name de uitwas zoals wij die 
kenden aan de Prinsegracht; 
- de verkoop van gemeentelijke ge
bouwen waaronder gespreid woning
bezit; 
- een pragmatischer aanpak van het 
achterstimdsgebiedenbeleid, op basis 
van het initiatief voorstel "een bres in 

· de uitzichtloosheid" van ohze fractie
genoten Louise Engering en Theo 
Monkhorst; 
- de voorjaarsnota 1983, waarmede 

een meerjarenaanpak van een ingrij
pende bezuinigingsoperatie werd vast
gelegd om in 1987 weer tot een slui
tende begroting te komen. 

Op twee hiervan wil ik wat uitgebrei
der ingaan. 
Allereerst op hetgrond beleid, omdat 
het compromis dat tot stand is geko
men naar mijn mening ook voor ande
re gemeenten een werkbaar alternatief 
is. Ook al zal het voor VVD-ers niet de . 
eerste keuze zijn. 

Grondbeleid 
Zoals te verwachten, duurde de voor
bereiding van de heroverweging lan
ger dan de- in het beleidsprogramma 
afgesproken- termijn van één jaar. De 
discussienota die na zo'n 1 ltjja?-r door 
de eerst verantwoordelijke wethouder 
(PvdA) mede gebaseerd op adviezen 
van 5 externe deskundigen (waaronder 
prof. Priemus en prof. De Haan) werd 
uitgebracht, resulteerdein een slechts 
iets verbeterde versie van de erf
pachtsbepalingen van 1977. Een ver~ ·. 
ordening waartegen deYVD-fractie 
zich met man en macht en met meer 
dàn 50 amendementen tevergeefs had 
verzet en die inmiddels, zoals door ons 
voorspeld, bewezen had onrechtvaar
dig duur voor de erfpachters te zijn. 

. Voorspelbaar was voorts dat deze dis-

Ans van den Berg 
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cussienota niet kon leiden tot een 
standpunt waarmede een meerderheid 
van de partijen die het beleidspro
gramma ondertekend hadden, uit de 
voeten konden. Na diepgaande discus
sies in B& W en in raadscommissies is 
uit het college een drie-manschap ge
vormd om voor het college een nieuwe 
voorzet te doen waarover wel overeen- · 
stemming mogelijk zou zijn. 
Na diverse sessies, terugkoppelen naar 
B&W en delegaties uit de fracties is 
daaruit een voorstel gekomen dat vol-

. doende elementen in zich heeft om een 
langere periode acceptabel te zijn voor 
alle partijen. De VVD en de PvdA, de 
partijen waarvan de standpunten prin
cipieel het meest uiteenlopen, hebben 
daarbij op bepaalde punten echt het 
nodige water bij de wijn moeten doen 
en niemand is echt blij. Twee kenmer
ken van een echt compromis, dat ver
der ook nog hanteerbaar is voor onze 
ambtenaren die het moeten uitvoeren. 
Een aspect dat op landelijk niveau bij
voorbeeld t.a.v. de bijstandswetgeving 
of de belastingwetgeving, dikwijls bui
ten beschouwing wordt gelaten. 

En waar komt dat compromis dan op 
neer? 
- De gemeente Den Haag blijft grond 
alleen in erfpacht uitgeven. 
Dat. was hard slikken voor ons. Duide
lijk zal zijn dat wij voorstander waren 
en zijn van vrije keuze van een gega
digde tussen koop en erfpacht. 
- De erfpachtcanon kan eeuwigdu
rend }.VOrden afgekocht. 
Daarmede wordt een erfpachter, al
hoewel geenjuridisch eigenaar, wel 
economisch eigenaar. 
Het eerste aspect (geen overdracht 
vanjuridisch eigendom) was een harde 
eis van de PvdA, terwijl economisch 
eigendom samen met het punt dat 
hierna komt voor ons essentieel is. 
- Geen periodieke aanpassing van de 
canon aan de ontwikkeling van de 
prijsindex of aan de waardeontwikke
ling van de grond indien een erfpach
ter kiest voor jaarlijkse canonbeta~ 

·!ing. 
Hiermede heeft de PvdA afstand ge
daan van hefuitgangspunt dat even
tuele waardestijging van de grond ten 

gunste van de gemeenschap moet ko
men eh niet aan de erfpachter. Dit is 
door de PvdA geaccep~eerd omdat zij 
nog zwaarder hechtten aan het juridi
sche eigendom. Daarmee wil deze 
fractie als aanvulling op publiekrech
telijke mogelijkheden die de gemeente 
reeds heeft, nadere voorwaarden kun
nen stellen ten aanzien van het gebruik 
en het beheer c.q. onderhoud van de 
grond en het öpstal. Bij de uitwerking 
hiervan in de verordening, die voor het 
aantreden van de raad in nieuwe sa
menstelling nog moet worden behan
deld, zullen wij als VVD attent moeten 
zijn. op overregulering. 

· Al met al een politiek compromis 
waarmee - alhoewel de PvdA en wij 
het er moeilijk mee hebben- toch be
wezen is dat socialisten en liberalen, 
wanneer zij dat willen ook ten aanzien 
van zeer principiële zaken op sociaal
economisch terrein, elkaar toch op een 
constructieve manier kunnen vinden. 
Ui.teihdelijk is er mede dankzij het 
CDA een eenvoudig en helder systeem 
ontstaan waarmede ook het bedrijfsle
ven uit de voeten kan. 

Decentralisatie van tekorten 
Het tweede punt waarop ik nader wil 
ingaan betreft de meest geslaagde 
vorm van decentralisatie naar de 4 
grote steden in de afgelopen jaren, te 
weten die van de begrotingstekorten. 
Wat verplaatsing van tekorten natio
naal echt oplost, mogen economische 
specialisten mij nog eens trachten uit 
te leggen. Wathet voor gemeentebe
stuurders betekent, daar ben ik inmid
dels wel achter. Namelijk het doorvoe
ren van ingrijpende bezuinigingsope
raties om jouw aandeel in het terug
dringen van de veel te hoog opgelopen 
collectieve uitgaven te leveren, maar 
het opgèscheept blijven met meer dan 
evenredige profijtkortingen ert on vol-· 
doende tegemoetkoming in de enorm 
gestegen bijstandslasten. En daar- . 
riaasteen ongelijke behandeling teri 
aanzien van oude stadsvernieuwings
tekorten. Niet alleen financieel maar 
ook bestuurlijk heb ik het hiermede in 

· toenemende mate moeilijk. Breed 
wordt onderkend dat er met betrek-

6 

Uitslagenavond 
·Gemeenteraads
verkiezingen op 
19 maart 

Als altijd verzorgt de NOS op 
de avond van de kiesdag weer 
een schakelprqgramma. De 
VVD kiest daarvoor locatie in 
Pe Flintte Amersfoort. Partij
kopstukken zullen daar aanwe
zig zijn. Vanaf 19.00 uur is 
iedereen welkom .. 

Hugo Dittmar 

king tot de gemeentefinanciën zaken 
fout gaan, maar dit wordt niet rechtge
zet. Reden: er is geen geld . 
Dat gemeenten dat geld ook niet heb
ben en hun mogelijkheden- na de daar 
reeds echt doorgevoerde bezuinigin
gen- nagenoegzijn uitgeput, is onbe
grijpelijk genoeg kennelijk niet rele-
vant. · 

De gemeente Den Haag heeft zijn be
zuinigingen om zo snel mogelijk weer 
toteen sluitende begroting te komen, 

'zeer serieus aangepakt. Dat vind ik 
niet alleen zelf. Tijdens het laatste 
Agenda-overleg tussen de 4 grote ste
den met o.a. de mi17-isters Rietkerk en 
Ruding werd dat spontaan van kabi
netszijde naar voren gebracht. 

Waar desondanks gemeentebesturen 
als bijvoorbeeld Den Haag mee blij
ven zitten: 
- na een bezuinigingsoperatie 1981/ 
1987 van f 278 miljoen (meer dan 
35% van door de gemeente te beïn
vloeden uitgaven); 
- reserves die in 1986 geheel zijn uit
geput; 
- en toch geen sluitend financieel per
spectief omdat wij door rijksbeleid 
blijven worstelen met eenjaarlijks te
kort van/ 30 miljoen, moet niet wor
den onderschat. 

Om de "onevenredigheid'~ van de om
buigingen met Haagse cijfers te illus
treren: als gevolg van de bezuinigings
operatie is de gemeentelijke perso
neelsformatie met meer dan 1.000 
plaatsen ingekrompen. Dat is zo'n 
12 %van de totale formatie: Ander
half maal zoveel als de 4 x 2 %die de 
rijksoverheid zich in deze tot taak 
heeft gesteld. 



Het is essentieel dat in het volgende 
regeerakkoord de onevenredigheid in 
het belasten van gemeenten recht 
wordt getrokken. Anders gaat dit met 
name verlammend werken op het be
stuur v~tn de grote steden. 

Als de toekomst je lief is ... 

De toekomst van Den Haagzal mede 
afhangen van de ruimte die het-be
.drijfsleven krijgt. Met name wat be~ 
treft de bereikbaarheid van de stad. 
Voor de bereikbaarheid is het voor het 
bedrijfsleven van levensbelang dat er 
zo spoedig mogelijk een randwegen
structuur tot stand komt. Het is een 
goed initiatief van onze minister Smit
Kroes om nu alle betrokkenen, Rijk, 
Provincie en gemeenten, bij elkaar te 
noden om uit de impasse te geraken. 
Verder zal de toekomst van Den Haag 
afhangen van de mate waarin de ge
meente er in slaagt de teruglopende 
werkgelegenheid bij de rijksoverheid 
en de gemeente als gevolg van het te
rugdringen van de collectieve uitgaven 

. ~n de decentralisatie van de rijksover~ 
heid, op te vangen. Den Haag doet zelf 
al. het mogelijke om de economische 
bedrijvigheid te stimuleren. 
De oplossing van deze problematiek, 
mede veroorzaakt door- met uitzonde
ringvan de spreiding van de PTT- ove
rigens niet door mij betwist rijksbe
leid, zal Den Haag echter niet geheel 
op eigen kracht kunnen realiseren. 
Teleurstellend is het dat het kabinet, 
gezien het beleid ten aanzien van de 
spreiding van de PTT, de 4 x 2 %in
krii;npingsoperatie voor wat betreft de 
personeelsformatie van ministeries en 
de nog komende gevolgen van het de
centralisatie beleid, nog niets gedaan 
heeft om de gevolgen daarvan voor de 
Haagse regio, die veel groter zijn dan 
die voor de andere regio's, te helpen 
opvangen conform de mOtie Eversdijk
De Beer. Wij hebben daarvoor plan
nen genoeg, bijvoorbee'Jd om de infra
structuur (wegen, oude bedrijfsterréi
nen, de Scheve:ilingse haven, deze 
laatste. zo mogelijk ook in samenhang 
met de kustlokatie) te versterken. 

Ided:n te over, maar geen geld voor de 
noodzakelijke nieuwe impulsen. Im
pulsen om, in de zich mede dankzij het 
kabinetsbeleid herstellende economie, 
de aanjaagfunctie te kunnen vervullen 
die met name grote steden van nature 
hebben. 

Desondanks kan ik belangstellenden 
he.t raadlidmaatschap of het wethou
derschap van harte aanbevelen. Het 
blijft een "boeiende hondebaan" waar
van het tijdsbeslag niet onderschat 
mag worden. Maar het is iets bijzon-

dersom je m{(t de stad waarin je woont 
en zoals ik ook geboren bent, zo inten
sief en c<Imcreet te kunnen bezighou
den. 

· Natuurlijk zijn het dikwijls zaken 
waarbij je een lange adem nodig hebt 
zoals hiervoor geschetst ten aanzien 
van het grondbeleid. Maar uiteindelijk 
zie je toch de resultaten. 

Ans van den Berg • 
Wethouder van Financiën en 
Organisatie van Den Haag 

Tijdens het oriëntatiebezoek aan de kamercentrale Dordrecht begin fe
bruari bezochten acht kamerleden het burgemeestersoverlegvan de · 
Drechtsteden in Zwijndrecht. Daarop splitste de VvD-parlementariërs
groep zich voor een excursie naar Zestienhoven en een gesprek over het 
lokaal omroepbestel in het Gemeenteziekenhuis Dordrecht; 
Die avond had men de primeur in destampvolle zaal van de nieuwè ver
kiezingsleus: .Als de toekomst je lief is . .. VVD". Daar spraken kc-voor'
zitter Wies je van Scherpenberg. minister KorthalsAlt es en Ed Nijpels. 

R.D. • 
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Het gaat bést met deJOVD. 
De onafhankelijke Jonge
renorganisatie Vrijheid en 
Democratie telt thans meer 
dan 5000 leden. Voorzitter 
Julius Remarque meldt het 
met gepaste trots. , 

De waarde van dit lidmaatschap moet 
me_n anders zien dan van een politieke 
partij. Bij d,e laatste melden zich vele 
leden uit sympathie of ter ondersteu
ning. Hetactiviteitennetwerk blijft 
dan tot slechts een enkel procent van 
het totale ledental beperkt. Hèt per
centage actieven binnen de JOVD is 
echter veel groter. In die club leert 
men politiek denken, leert men wat li
beralisme is. 
Julius Remarque zit vanaf 1983 in het 
hoofdbestuur en is sinds 1984 voorzit
ter van de JOVD. Evenals een aantal 
andere bestuursleden houdt hij zich 
o.a. bezig met de realisatie van de in 
december 1984 gesloten SaJ11enwer
kingsovereenkomst (SWO) met de 

-VVD. 
"Een van de belangrijkste zaken is dat 
JOVD en VVD een aantal van hun ac
tiviteiten op elkaar afstemmen om 
dubbdorganisatie tegen te gaan en om 
te zorgen dat de JOVD allerlei dingen 
kan organiseren voor alle liberale jon
geren die dat willen. Wij zijn tenslotte 
sp~cialisten in jongerenopvang met 36 
jaar ervaring! Daartoe maakt de com
missie jongerenbeleid-VVD j JOVD 

. (voorzitter is oud JOVD-voorzitter en 
thans erelid Huub Jacobse) bestaande 
uit JOVD-ers en VVD-ers gezamenlijk 
eenjaarplan waarin vormingscursus-

JOVD-voorzitter Julius Remarque: 

,,Jongeren' kunnen kiezen 
tussen liberalisme-
en_ socialisme'' 

sen en diverse andere a~tiviteiten wor
den vastgelegd." 
Een andère belangrijke oorzaak voor 
het tot stand brengen van een SWO 
waren de VVD-jongerencontacten. De 
besturen van VVD en JOVD waren 
beide niet gelukkig met deze nieuwe 
clubjes. Doelstelling nummer één van 
de SWO is dan ook ervoor te zorgen 
dat er één liberale jongerenorganisatie 
is, deJOVD. 
"Gelukkig gaat het de goede kant op 
met de JOVD en de jongerencontac
ten. Er is geen echt landelijk verband 
vanjc's tot stand gekomen. Bovendien 
zijn de meeste lokale jongerencontac
ten Of opgeheven Of gaan samenwer
ken met de JOVD-afdeling in die re
giO: Eindhoven is een goed voorbeeld 
van toenemende samenwerking en ge
lijkgezindheid vah JOVD-ers en VVD-
jongeren'. De jongeren in Eindhoven 
verdienen daar echt een compliment 
voor! 
Ik moet daar wel bij opmerken dat 
deze wederzijdse toenadering voorna
melijk te danken is aan de actieve op~ 
stelling van veel JOVD-ei's en VVD
bestuurders in afdelingen en kamer
centrales. In de nabije toekomst zul en 
we ook een extra steuntje van het da
gelijks bestuur van de VVD nodig heb
ben om tot een bevredigende oplossing 
te komen." 
De koudwatervrees voor de samenwer
king is er bij de JOVD nu praktisch ge
heel af. J~lius Remarque, grinnikend: 
"Nijpels heeft mij nog nooit gebéld 
met de kreet: dát kan je niet maken! 
die angst bij ons was weLbegrijpelijk. 
Alles moest zo formeel worden gere
geld, maar de politieke ruimte en onafc 
hankelijkheid hebben we als JOVD in 
stand weten te houden,'' 
Overigens .bleek de bij de VVD be
staande koudwatervrees wat onge- · 
grond. Toen D'66 eenjongerenorgani
satie begon, verlieten ongeveer tien le
den· de JOVD. "Je kunt wel stellen dat 

8 

meer dan 90% van de JOVD-ers . 
VVD-minded is", aldus Julius. "Maar, 
al zouden àlle leden van de JOVD op 
de VVD stemmen, toch is het uiterst 
belangrijk dat wij in vrijheid onze 
eigen ideeën kunnen bepalen, zonder 
verantwoording aan wie dan ook te 
moeten afleggen! 
Jongeren die lid worden van de JOVD 
maken daarmee in eerste instantie nog 
geen definitieve politieke keus. Daar
door is de drempel bij ons veellager 
dan bij een politieke partij. De jonge-

- ren die wij binnenkrijgen kiezen wèl al 
voor het liberalisme. 
Ik zie dan ook niet zoveel in een dub
bellidmaatschap voor VVD en JOVD
jongeren. Ten eerste zoU dat sommige 
jonge mensen die nog niet voor een po
litieke partij hebben gekozen afschrik
ken. Dat zou zondezijn. Voor de 
JOVD, maar op termijnook voor de 
VVD. 
En ten tweede zie ik de voordelen van 
zo'n regeling niet zo. Veel administra
tievè rompslompen kostèn staan te
genover een tientje voordeel voor de 
jongeren. Bovendien hebben wij in de 
JOVD al een hele lage contributie. 
(Nieuwe leden betálen in 19.86 f 10,
en gewone leden! 28,50). Het gaat 
mij er vooral om dat de actieve jonge 
leden van JOVD en VVD wat meer 
armslag krijgen. Het deelnemen aan 
congressen en vormings-en scholings
cursussen kost veel meer geld dan die 
contributie. Dààr zit 'em het probleem 
voor veel jongeren, vooral voor scholie
ren en studenten. De commissie jonge
renbeleid zou naar oplossingen moeten 
zoeken voor al die extra kosten van ac
tieve leden!" 

Campagne 

"De JOVD zal tegen de verkiezingen_ 
geen stemadvies geven. Dat hebben 



we nooit gedaan. We zullen wel inspe
len op de grotere aandàcht die.de Ne
derlanders rond de vérkiezingen voor 
de politiek hebben. We zullen met 
eigen activiteiten en een eigen cam
pagneplan komen. Ook met de VVD 
kunnen we gezamenlijk onder de para
plu van het liberalisme het een en an
der doen.~Ons gaat het erom ervan te 
doordringen dat er in feite maar twee 

. stromingen zijn om tussen te kiezen: 
het liberalisme en het socialisme. Dat 
is hun keuze voor de toekomst. We zul
len alle jongeren ook stimuleren om 
naar de stembus te gaan. De stem
plicht bestaat weliswaar niet in Neder
land, maar het is heel belangrijk dat 
zoveel mogelijk jonge mensen mee
doen in onze democratie en gebruik 
maken van hun rechten." 

Politiek 

De JOVD is niet alleen een instelling 
voor de scholing van jongeren, maar 
houdt zich ook inhoudelijk met poli
tiek bezig. 
Zowel het kabinetsbeleid, als de op
stelling van de VVD-fractie wordt 
door de' jonge liberalen actief gevolgd. 
"In grote lijnen oordeelt de JOVD ze
ker positief over het beleid zoals dat de 
afgelopenjaren door kabinet en VVD 
gevoerd is. We vinden het weljammer 
dat de VVD een aantal keren onder de 
druk van het CDA is bezweken door 
akkoord te gaan met minder liberale 
maatregelen, zoals de tweeverdieners
wet, de voordeurdelersregeling en en
kele aspecten van de herziening van 
het sociale zekerheidsstelsel. 
De VVD magzich best profileren ten 
opzichte van het CDA door haar eigen 
standpunt te benadrukken in bijvoor
beeld mediazaken, bij de wet gelijke 
behandeling en bij de noodzakelijke 
verdere bezuinigingen. 
Ik vind dat de kamerfracties wel een 
compliment verdienen voor de oprech
te houding inzake de euthanasierege
ling. Men stelt het recht van de mens 
om over zichzelf te beschikken voorop. 
Een liberaal en verantwoord stand
punt in deze moeilijke zaak. Voor de 

Prof. Mr. B. M. Teldersstichting 
Geschrift No. 57 "Met Markt en Macht" 
onder redactie van Dr. K. Groenveld en Drs. A. A. M. Kinneging 

Ruim eenjaar geleden orga
niseerde de Prof Mr. B. M. 
Teldersstichting in hotel Des 
Indes, ter gelegenheid van 
haar dertigjarig bestaan, 
een symposium over "Socia
lisme, Liberalisme en Eco
nomische Politiek": Gedu
rende twee dagen discussi
eerden een vijftigtal voor
aanstaande socialistische en 
liberale economen uit de 
academische wereld, het be
drijfsleven, de overheid en 
de politiek over de economi
schepolitiek 

Het macro-economische beleid, het 
sector- en structuurbeleid, het loon- en 
prijsbeleid en het verdelingsbeleid, 
passeerden allemaal de revue, zodat 
goed kon worden geïnventariseerd wat 
socialisten en liberalen op dit belang
rijke deelterrein van de politiek bindt 
en scheidt. Datwas soms heel verras
send en maakte tevens duidelijk, dat 
de scheidslijnen tussen liberalen en so
cialisten in Nederland allerminst wa
terdicht zijn. 
Soms werd het thema van het sympo
sium verbasterd tot "VVD, PvdA en 
de economische politiek in het licht 
van een eventuele regeringscoalitie", 
wat eigenlijk niet in de bedoeling lag, 

volgende kabinetsperiode hoop ik dat 
er nog veel meer gedaan zal worden 
aan het terugdringen van de rol van de 
overheid. Ik merk in de JOVD voort
durend om me heen dat de meeste 
mensen veel meer zèlf verantwoorde
lijkheid willen dragen voor hun eigen 
leven. De bemoeienis van de overheid 
met werkelijk àlle gebieden van ons le
ven is gewoon verstikkend. Het geld 
dat het bedenken en uitvoeren van al 
die wetten en regels kost zou veel beter 
besteed kunnen worden aan een verla
ging van de belastingen. 
Ik ben ervan overtuigd dat de VVD 

maar wèl erg interessante discussies 
opleverden, onder andere tussen Den 
Uylen De Korte. Deze discussies 
maakten overigens heel duidelijk, dat 
een regeringscoalitie tussen VVD en 
PvdA er in ieder geval na déze verkie
zingen niet in zit. 

Tot de deelnemers behoorden, behalve 
genoemde twee heren, onder andere: 
Prof. Dr. E. J. Bomhoff, Prof. Dr . 
C. G. Goed hart, Dr. J. Gouds waard, 
Prof. Dr. A. Heertje, Mr. C.A. de 
Kam, H. Kombrink, Prof. Dr. P. Kor
teweg, Mr. Drs. H. Langman, Mr. E. 
J. J. E. van Leeuwen-Schut, Dr. A. 
Pais, Prof. Dr. Th. A. Stevers, Prof. 
Dr. J. Tinbergen, Dr. H. J. Witteveen, 
Prof. Dr. Wolfson en Dr. A. van der 
Zwan. 
De Teldersstichting, ons wetenschap
pelijk bureau, heeft alle bijdragen aan 
het symposium, tezamen met een kort 
verslag van de discussies, gebundeld 
en uitgebracht als geschrift no. 57, on
der de titel .. Met Markt en Macht". 
Dit geschrift is te bestellen door over
making vanf 27,50 op postrekening 
nr. 3349769 tert name van de Prof. Mr. 
B. M. Teldersstichting, Koninginne
gracht 55a, 2514 AE 's-Gravenhage, 
onder vermelding van no. 57. 

een uitstekend verkiezingsresultaat 
zal behalen als ze op die onderwerpen 
de nadruk legt!" 
Op 15 en 16 maart houdt de JOVD 
haar congres in het Postiljonmotel in 
Deventer. Dit congres zal sterk in het 
teken staan van het milieubeheer. 
VVD-minister Pieter Winsemius be
hoort dan ook met Ed Nijpels tot de 
gastsprekers. Jongeren die daar meer 
informatie over willen, kunnen in kan
toortijd bellen met het algemeen se
cretariaat van de JOVD 020-242000. 

Reny Dijkman • 
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Tweemaal Maaten in de 
Amstelveense gemeenteraad 
Vader en zoon in dezelfde 
gemeenteraad. Dat kan zich 
over korte tijd afspelen in de 
gemeenteraad van Amstel
veen. Het gaat hier om Henk 
en Jul es Maaten.Als de ge
meenteraadsverkiezingen 
verlopen, zoals de Amstel
veense liberalen hopen en 
ook wel verwachten, behoren 
na de installatievergadering 
van 29 april zowel wethou
der Henk (58) als zijn debu
terende zoon Ju/es (24) 
Maaten tot de gemeenteraad 
van Amstelveen. 

Henkis lijsttrekker en maakte al deel 
uit van de Amstelveense gemeente
raad, toen zoon Jules nog niet was ge
boren. Waarvan vele jaren als wethou
der. Jules heeft een imponerende car
rière al achter de rug in de JOVD. Hij 
staat als elfde op de kandidatenlijst 
voor de gemeenteraadsverkiezingen. 
De VVD telt nu 14 zetels van de in to
taal 33 in de raad van Amstelveen en 
hoewel de landelijke verkiezingsen
quêtes naar een VVD-terugloop wij
zen, is het de ervaring, dat Amstelveen 
altijd boven die landelijke trend uit
komt. Met andere woorden: nummer 
elf komt er wel in! 
Als dat het geval is, gebeurt er iets 
unieks in de Amstelveense politiek. 
Hoe reageren de beide mannen Maa-
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ten hier nu op? Henk Maaten: "Het 
zal nauwelijks anders zijn dan met an
dere raadscollega's met dat verschil 
dat ik Jules beter zal begrijpen, omdat 
ik hem zo goed ken. Overigens ben ik 
al lange tijd gewend dat Jules niet al
tijd doet wat ik zeg. Dat heb ik trou
wens ook nooit tegenover mijn vader 
gedaan. Ik herken mijzelf dus wel in 
hem." Reactie zoon Jules: "Ik ervaar 
het zelfs als iets spannends. Een uitda
ging met een extra glans. Aan de ene 
kant ken je elkaar erg goed, en dat zou 
op een groter begrip voor elkaar wij
zen. Aan de andere kant kan je juist 
daardoor sneller met elkaar van me
ning verschillen. Overigens hebben we 
het in de Amstelveense raad echt niet 
over familiezaken.': 

Ju/es en HenkMaaten 



Zowel Henk als Jules Maaten stellen 
zich voor dat hun nauwe familieband 
geen reden mag zijn om elkaar ten kos
te van alles te verdedigen in de rich
ting van derden. Henk: "Als ik vind 
dat mijn zoon het niet aan het rechte 
einde heeft, dan mogen anderen dat 
bestaan mij merken". Jules: "Ik ga 
echt niet achter standpunten staan, 
die ik eigenlijk niet huldig, maar om
dat ik het zo zielig voor mijn vader 
vind om hem niet te steunen". Reële 
geluiden van de doorgewinterde politi
Clis HenkMaaten en zijn, voor zijn nog 
jonge leeftijd, in maatschappelijke or
ganisatie, al erg ervaren zoon.)ules 
verwachtniet dat hij in allemaal de 
zelfde commissies van de raad terecht 
Z\}1 komen als zijn vader. Hij zegt: 
"We hebberiniet geheel dezelfde inte
resses". VaderHenkis als wethouder 
ondermeer in het B&W-college ver
an.twoo.rdelijk voor cultuur, -bedrijfs
vestiging, economische zaken, auto
matisering en in zijn diverse vorige pe
riodes ook voor financiën. Voor zoon 
Jules staan zaken voorop als de soci
aal-maat~chappelijke problematiek, 
jeugdwerkloosheid, inspraak en mede
zeggenschap, discriminatie-bestrij-

. ding, emancipatie en ook de sport. Dat. 
laatste heeft hij zeker gemeen met zijn 
vader, die een hartstochtelijk voetbal- · 
liefhebber is (Feyenoord), een enthou
siast ?egele~er van andere zoon Mi-. 
chiel in diens nog kersverse tafelten
niscarrière en voorzitter van de Neder
landse Bridge bond. 

Pro deo-functies 

Henken Jules hebben meer gemeen. 
Niet stilzitten in.het leven en als ge
volg daarvan in vele-baantjes rollen. 
Baantje~ natuurlijk in de uitleg van 
pro deo-functies voor het grotendeeL 
Neem het penningmeesterschap in het 
dagelijks bestuur van de VEG IN van 
HenkMaaten of zijn bestuurslidmaat
schap van het Scapino-ballet. Neem 
van zoon Jules zijn internationaal pre
sidentschap van de internationale. or
ganisatie vanjonge liberalen. Of diens 
functie van internationa_al secretaris 
van de JOVD. De JOVD waarvoor hij 

nu al zo'n zestien jaar actief is. Als re
gelmatig beroep was Jules het vorig 
jaar en een deel van ditjaar betrokken 
bij het Nationale Jongeren jaar. Een ' 
functie die hij nu aan het afbouwen is. 
Beide mannen bezetten meer vrijwilli
gersfuncties, maar die zijn teveel om 
in dit bestek op te noemen. · 

Met de papl~pel ingegoten 

I 

Het ziet er wel naar uit dat Jules' poli
tieke ervaring op zijn minst die van
zijn vader mettertijd gaat evenaren. 
We mogen Jules in feite zien als een 
jpngen die de politiek thuis met de 
paplepel kreeg ingegoten. Zijn moe
der, Koos je Bins, u kent haar wel van 
de regelmatige keilom in het "V. en 
D." -blad, bezette vele jaren een be
langrijke VVD-post als directe mede
werkster van politieke prominenten 1ils 
Geertsema, Wiegel en Rietkerk. Jules 
kreeg dus in zijn jongste jaren het poli
tiek.zowellandelijk (moeder) als lo
kaal (vader) op zijn etensbord. Door 
die contacten werd Jules'iater per
soonlijk medewerker van Annelien 
Cappeyne v.d. Koppello in de Tweede 
Kamer. Hij zegt er zelf van: "Als peu
ter herinner ik mij 'dat ik daar vaak er~ 
gensin het TweedeKamergebouw met 
autootjes speelde". 

Voor HenkMaaten staat het vast dat 
de VVD in de nieuwe samenstelling 
toch zo'n twaalf zetels op zijn minst 
behaalt. Wat hem zelf betreft gaat hij 
uitvan zijn laatste periode van vier 
jaar als Amstelveens wethouder. Wat 
er in 1987 gebeurt rondom zijn lid
maatschap van de Provinciale Staten, 
lijkt nog in het ongewisse te liggen. 
Amstelveen heeft veel aan Henk Maa
ten te danken. Zijn benoeming tot 
lijsttrekker van de Amstelveense VVD 
bij de eerstkomende gemeenteraads
verkiezingen is hiervan zeker het ge
volg. Over zijn verwachte samenwer
king met zoon Jules tenslotte: "Ik be- .. 
schouwdit in mijn laatste actieve pe
riode, als wethouder althans, als een 
'Zeer aangename ervaring." 

Hans de Bie • 

Agenda 
Hayavan 

Somerenstichting 

Onderhandelen 
Cursusbijdrage f 100,- per per
soon 
Arnhem: 15 en 22 maart (zaterda--
gen) . 
Managementtraining voor raadsle
den 
Cursusbijdrage f 100,-- per per

·soön 
Bunnik: 18, 19 april (vrijdagavond, 
zaterdag) 
Presentatietechniek, deel IJ 
Cursusbijdrage j'60,- per per
soon 
Lelystad: 7, 14,21 april (maandag
avonden) 
Startcursus Discussietechniek 
Cursusbijdrage f 40,- per per
soon 
Arnhem: 8, 15 en 22 april (dinsdag
avonde-n) 
Discussietechniek, deel IJ 
Cursusbijdrage f 60,- per per
soon 
Heerenveen: 12, .19 en 26 april (za
terdagen) 
Bestuurderscursus 
Cursusbijdrage f 15,-- per per
soon 
's-Gravenhage: 15 en 22 april ( dins-
dagayonden) ' · 
Liberalisme! 
Cursusbijdrage f 10,- per per
soon 
's-Gravenhage: 8 april (dinsdag
avond) 

Aanmeldingen 
. Cursusbijdragen kunnen worden 
overgemaakt op girorekening 
3619197 t.n.v. Haya van Someren
stichting te 's-Gravenhflge on.der 
vermelding van: cursusnaam, 
plaats en data. 
De aanmeldingen dienen 14 dagen 
voor aanvang van de betreffende 
cursus bij de Haya van Someren
stichting binnen te zijn. 
Voor nadere informatie kunt u tele
fonisch contact opnemen met de 
Haya van Somerenstichting, tel. 
070-614121 tst.25. · · 

llm&c,_ 4 maart 1986 
----------------------------------------~-----------DEII~·-----------------
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Vóór 24 màart registratie 
'van Nederlanders in Den Vreemde 

Daarna is het zinloos . .. Maar nu is 
er nog tijd. VVD-afdeling en fractie 
van Eindhoven hebben hun buiten-
i andse werving heel grondig aange
pakt. Zij stuurden een bri(!fnaar mul
tinationals die vestigingen in het bui
tenland hebben. Dáár heeft men over
zicht van de eigen mensen die in het 
buitenland zijn gestationeerd. Wij 
drukken de tekst op pag. 13 integraal 
·af en vragen u: Doe wat u kan, maar 
doe het snel. Denk aan die talloze ver-

enigingen c/ie buitenlandse leden heb
ben; vaar niet blind op het- overigens 
zeer gewam;deerde- werk van de am
bassades. want die inspanningen ver
schillen van land tot land. Dit Eind
hovens initiatiefverdient grote navo/
,ging. Eindhoven heeft me overigens 
verzekerddat men daar geen enkele 
moèite heeft met plagiaat. Integen
deel!!! 

Reny Dijkman • 
12 (Zie pagina 13) 



Volkspartij voor Vrijheid en Democratie 
AFDELING EINDHOVEN 

Betreft: Tweede Kamer verkie-zingen.· 
'in·I986 ()Pt21 mei a.s. 

1 

.. · Eindhoven, 5 januari 19~6 
I 

Vo~gens de opiniepeilingen gaat het, na een behoorlijke inzinking, weer goed met 
de huidige regeringscoalitie: CDA/VVD (peiling mómenteel 78 zetels). 
En dat is ~aar goed ook! 

Deze regering heeft ~indelijk weer orde op zaken gesteld en wat meer betekent, zij 
heeft ook gedaan wat zij zei te zullen doen! 

b~ werkloosheid loopt terug. 
Het financieringstekort neemt geleidelijk af. 
De ~nflatie beweegt zich op I à t!i.~ 
De rentestand is in dalende b~weging. 

He!= is duidelijk: de coalitie MOET aanblijven! 
Dat is goed voor de burger; voor onze internationale posltte; voor ons NATO-lidmaat
schap; .voor het investeringsklimaat en voor het bedrijfsleven. 
Ook'zorgde deze regering er eindelijk voor, da:t Nederlanders d-ie in het buitenland 
wonen OOK KUNNEN STEMMEN, en dat is ontzettend belangrijk! 

In h~t buitenland vertoeven nl. + 600.000 stemge~echtigden. 
De kiesdeler is + 60.000 stemmen-per zetel: dat is 10 zetels. 
Stel 507. brengt zijn stem uit; 80% van die 300.000 kiesgerechtigden stemt· CDA of 
VVD, dan betekent dat 4 zetels voor deze coalitie. En dat kan net ,de doorslag geven! 

Hoe bereiken we dat? 
Heel eenvoudig: doordat u allen gaat stemmen!!! 
.Wat .te doeri? 
Zorg dat u en álle u bekende Nederlanders "in den vreemde" vóór 24 maart 1986 me.t 
het juiste adres staan ingeschreven bij de Nederlandse Ambassad·e in 'UW .land! 
Dan ontvangt ~ vanzelf de betreffende formulieren plus een handleiding hoe u móet 

. handele.n. 
Wanneet u beslist, dat u per volmacht wilt steimnen (i.p.v. per brief of persoonlijk 
in Nederland), dan stellen wij gaarne dè nodige mensen te:r; beschikking die dat , 
vooi u willen doen! 

Voor u, maar ook. voor' ons, die in Nederland vertoeven, is het werkelijk heel 
belangrijk dat deze coalitie blijft~ 
Daarom moeten wij ALLEMAAL.stemmen. 

Dank voor uw medewerking, 
met vriendelijke groet, 

13 a_ 4maart 1986 
----~---------------------------------------------DEMoa----------------
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,,Op weg naar succes'' 

Bij iedere verkiezingscam
pagne vraag je je weer af wat 
versta je onder succes. Ook 
in 1986, nu wij geconfron
teerd worden met twee uit
dagingen binnen drie maart
den t.w. Gemeenteraads- en 
Tweede Kamerverkiezingen. 
Succes bepaal je enerzijds 
aan de hand van het recente 
verleden, in áns geval1982. 
Eenjaar waarin zowel op 
Gemeenteraads- als Tweede 
Kamer-niveau alle liberale 
records werden geslagen. 

Dat record te benaderen of te evena
ren is al een succes op zich. Daarnaast 
kijkje naar de toekomst en dan weetje 
dat het voor collegevorming en kabi
netsformatie van strategisch- belang is 
dat de VVD goed uit de bus komt. 
Praten over sucèes leidt soms ook tot· 
euforie, m.aar gelukkig blijven libera-

Jen nuchter. Realiseren VVD' ers zich 
dat in de periode 1982-1986een beleid 
moest worden gevoerd vanuit gemeen
te- en landsbelang, dat is vaak wat an
ders dan het electorale belang dat je zo 
gemakkelijk kunt bespelen vanuit een 
oppositieroL Tevens hebben .wij in de 
afgelopen periode de geweldige groei 
naar zo'n 2 miljoen kiezers zowel in 
politieke als in organisatorische zin 
moeten verwerken. Succes leidt ook 
tot verhevigde concurrentie. Socialis
ten en christen-democraten konden het 
niet op zich laten zitten dat er sprake 
was van een liberale doorbraak en heb

. ben de VVD in 1982-1986 onder vuur 
genomen. Zo staan we in het begin van 
maart aan de vooravond van 3 maan
den campagne. Wij hebben èn iets te · 
verliezen èn iets te winnen, dat zijn de 
beste uitdagingen om onze liberale 
veerkracht maximaal in te zetten om 
de buitenwereld te verrassen en opi
niepeilers ongelijk te geven. De om~ 
vang van het succes hebben wij nu in 
eigen hand. Aan de VVD zelf zal het 
niet liggen, nog nooit is er sprake ge
weest van zo'n interne motivatie en 

strijdlust bi] de duizenden "campag
nisten". Nog nooit hebben wij met een 

· campagneplan gewerkt, opgesteld 
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door de Landelijke Propaganda Com
missie, dat zoveel activiteiten telt. 
Nog nooit zijn lokale en landelijke po
litici zich zo bewust geweest van de 
wederzijdse ondersteuning in beide 
campagnes. Dit alles is ook meer dan 
ooit noodzakelijk. Wij staan, laten we 
daar eerlijk in zijn, voor een van de 
moeilijkste campagnes en onze inzet 
en energie zijn van doorslaggevend be
lang. Deze keer gaat het alleen niet 
van een leien dakje en is automatische 
winst geen vanzelfsprekendheid. Niet 
in de verleiding komen ons VVD be
leid en de liberale beginselen af te 
zwakken voor een eenmalige kiezers
gunst, maar wel met opgeheven hoofd 
verdedigen waar we voor staan. De 2 
miljoen VVD-kiezers recht in de ogen 
kijken en op een eerlijke en sportieve 
wijze campagne voeren. Dat verwacht 
de kiezer en dat hoort bij de VVD: dui
delijkheid, eensgezindheid en respect 
voor anderen. · · 
Polariseren is verleidelijk, maar beter 
is profileren vanuitje eigen sterkte en 
niet ten koste van andere persOnen. 
Dat is een campagne die liberalen 
waardig is. Aan de kwantiteit van acti- · 
viteiten zal het niet liggen. Onze kwa
liteit moet de doorslag geven. Vertrou
wen in onze politiek en politici, sympa
tie voor onze persoonlijke benadering 
en geloof in onze beloften. Deze kwali
teitspunten bepalen het succes van 
onze campagnes. 
Meer dan ooit zullen wij onze verkie
zingsprogramma's samen moeten uit
dragen, gesterkt door onze binding 
met de VVD, onze verwantschap met 
het liberalisme, het belang voor de sa
menleving en de zorg voor toekomsti
ge generaties. Voor de Volkspartij voor · 
Vrijheid en Democratie is het thema 
"Als de toekomst je lief is" geen recla
mekreet maar een hartekreet 
Op weg naar succes, wens ik u veel 
succes. 

Ferry I. M. Houterman 
Campagneleider 
(Foto: Theo Meijer) 
17 februari 1986 
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Anita Wagernakers 

vrouwen 

Een kosten/ batenanalyse 

Vanaf de zestiger jaren hebben zich 
ontwikkelingen voorgedaan die de sa
menleving geleidelijk aan fundamen
teel hebben veranderd. Het aantal ge
boorten nam sterk af en kinderloos
heid werd een keuze. Wonen en wer
ken raakten meer gescheiden. Familie
banden werden losser en er ontstonden 
nieuwe leefvormen. Andere ideeën 
over opvoeding en onderwijs wonnen 
terrein; peuterspeelzalen werden op
gericht als aanvulling op de situatie 
thuis. De vrije tijd nam toe. Normen 
en waarden veranderden en vrouwen 
kozen voor een positie in het maat
schappelijk leven. Daarmee kwam de 
discussie op gang over de zorg voor de 
kinderen. De vraag laat zich stellen 
hoe de verantwoordelijkheden ver
deeld liggen tussen ouders en over
heid. De verantwoordelijkheid van de 
ouders is primair en vloeit voort uit een 
persoonlijke keuze. De overheid 
schept de voorwaarden die ouders in 
staat stellen hun taak zo goed mogelijk 
te vervullen. Dat gebeurt in het belang 
van de hele gemeenschap. 
Alleen al voor haar voortbestaan is de 
samenleving afhankelijk van een nieu
we generatie. De toenemende vergrij
zing/ontgroening en de zorg om de 
jeugdwerkloosheid maken dat nog 
eens extra duidelijk. In de jeugd lig
gen nieuwemogelijkheden besloten 
die een land toekomst bieden. Het is 
dan ookniet meer dan logisch dat de 
samenleving als geheel de kosten op
brengt die gepaard gaan met de ont
wikkeling van een nieuwe generatie. 
Dat blijft niet beperkt tot de kosten 
van onderwijs en kinderbijslag. In wer
kelijkheid zijn met de zorg voor de 
jeugd tientallen miljarden guldens ge
moeid die onder meer indirect hun 
·weg viqden via inkomens, belastingen, 
sociale zekerheid eri pensioenen. Een 
niet werkende partner t.b.v. de kinde
ren kost geld. Middelen die nu besteed 
worden aan het kostwinnersprincipe 
en bijstand aan gescheiden vrouwen 
komen vrij bij de economische zelf
standigheid van de vrouw, en de indivi-

dualisering van inkomens, belastingen 
en sociale zekerheid. Als er meer geld 
moet worden besteed aan kinderop
vang ligt de oplossing van de vraag 
waar het vandaan moet komen in een 
verschuiving van middelen voor bij
voorbeeld kostwinnerstoeslagen in de 
richting van fiscale aftrekbaarheid 
van de kosten van kinderopvang. Alvo
rens te komen tot een herschikking 
van financiële middelen zullen er prin
cipiële keuzen moeten worden ge
maakt en zal inzicht moeten worden 
geboden in de bestaande financiële 
verhoudingen. 

Cijfers 

De grootste uitgavenposten op de na
tionale begroting waar het gaat om de 
zorg voor kinderen komen voor reke
ning van het onderwijs en de kinderbij
slag. Daarnaast wordt 'geUl 4itgegeven 
aan ziektekosten, belastingverlichting 
voor alleenstaande ouders en de ar
beidstoeslag voor tweeverdieners, kin
deropvang en hulpverlening, uitkerin
gen die verband houden met de aan
wezigheid van kinderen en wezenpen
sioenen. Overige kosten worden ge-· 
vormd door subsidies, studiebeurzen, 
bijzondere ziektekosten en gezinsver
zorging. 
Ten behoeve van een afhankelijke 
partner worden in de belastingsfeer 
enerzijds extra middelen verstrekt en 
anderzijds inkomsten gederfd. Dat
zelfde geldt voor premies en uitkerin
gen in de sociale zekerheid en bij pen
sioenregelingen en ziektekostenverze
keringen. Via de inkomstenbelasting 
en premieheffing ontvangt de over
heid een fictief bedrag over dat deel 
van het inkomen dat bestemd is voor1 

het gezin. In Nederland zijn de inko
mens afgestemd op gezinsbehoeften 
en niet op individuele behoeften. De 
arbeid van de afhankelijke partner ten 
behoeve van de verzorging van kinde
ren wordt niet in geld uitgedrukt. Indi-

reet worden de kosten voor levenson
derhoud van de afhankelijke partner 
betaald uit de gezinsinkomensen de 
verzekerings-en belastingfaciliteiten. 
Bij economische zelfstandigheid van 
partners ontvangt het Rijk een meer
opbrengst aan belastingen en premies. 
Het zou van realiteitszin getuigen om 
naast de bereking van de kosten van 
emancipatie ook eens een cijferanaly
se te maken van de baten. 

De nagestreefde economische zelf
standigheid van vrouwen noopt tot een 
herbezinning over de rol van ouders en 
overheid in de verzorging en opvoe
ding van de kinderen. Dat is echter 
niet de enige reden. Recente bericht
geving over kindermishandeling en in
cest en de hoge echtscheidingscijfers 
geven aan dat het gezin niet in alle ge
vallen kinderen het opvoedingsklimaat 
biedt waar ze recht op hebben. Dat en 
andere overwegingen van opvoedkun
dige aard doen ouders ertoe besluiten 
hun kinderen naar een kinderdagver
blijf te brengen, waar ze met meer kin
deren en volwassenene in aanraking 
komen dan in de geïsoleerde besloten
heid van het kleine gezin. Ook bij ver
dergaande arbeidstijdverkorting en 
herverdeling van werk over mannen en 
vrouwen zal er behoefte bestaan aan 
kinderopvang. De overheid kan daar
bij een voorwaardenscheppende rol 
spelen. Het argument van de kosten 
kan worden bestreden als wordt. uitge
gaan van herschikking van middelen, 
hetgeen mogelijk wordt bij economi
sche zelfstandigheid van vrouwen. Het 
zou goed zijn als daarnaar van VVD
zijde onderzoek zou worden verricht. 

• 
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Het parlementair enquêterecht 
weer volop in discussie 
Bij de debatten over de RSV-enquête in 1985 is een PvdA
motie aangenomen, waarin de regering werd verzocht om 
een wijziging van de grondwet te bevorderen, zodat parle
mentaire enquêtes voortaan op wens van een Kamerminder
heid gehouden moeten worden. De regering wees. bij monde 
van minister Rietkerk de motie af Begrijpelijk, want nog 
maar enige jaren geleden was bij de algehele grondwetsher
ziening een dergelijk voorstel uitvoerig in discussie geweest. 

In 1982 sneuvelde het bij de zoge
naamde tweede lezing in de Eerste 
Kamer. De reserves van de regering eri 
de VVD-fractie verhinderden niet dat 
vervolgens een CDA/PvdA-combina
tie een initiatiefwetsontwerp tot 
grondwetswijziging indiende, iets dat 
zelden gebeurt. Eénderde deel van de 
Kamerleden zou het recht moeten 
krijgen om de Kamer als geheel een 
enquête te laten houden; een minder
heictsenquêterecht dus. 
Het lijkt een aardige gedachte, im
mers: minderheden moeten ook rech
ten hebben. Toch zijn er een paar be
denkingen tegen het voorstel aan te 
voeren. In het verleden heeft zich 
meermalen de neiging geopenbaard 
om het enquêtewapen als politiek 
strijdmiddel of propaganda-instru
ment te gebruiken. Zo zijn te noemen 
de enquête-voorstellen van Aarden c.s. 
over concentratie van economische 
macht in 1968 en van de senatoren 
Mol, Trip en Vis over de terugzending 
van radio-actief afval, ingediend één 
week voor de verkiezingen van 19 81. 
Er is ve~der sprake geweest van enquê
tes rond de Lockheed-affaire, de koop
sompolis-affaire en de zaak-Aantjes. 
Hoe zal dat gaan als er enquêtes kun
nen worden afgedwongen door een 
parlementaire minderheid? De Raad 
van State verwacht onwerkbare situa
ties. De gang van zaken in West-Duits
land- het enige land dat het minder
heictsenquêterecht kent- stemt niet 
onverdeeld gunstig. Een proefschrift 
oordeelt dat de oppositie aldaar als het 
ware voortdurend verkiezingscampag
ne voert. Een vergroting van het inci
dentalisme van.het parlement is niet 
iets waar we op zitten te wachten. 

Privacy 

Is het bovenstaande bezwaar niet van 
principiële aard, het volgende is dat 
wel. 
Het enquêterecht, zo is wel gebleken 
tijdens de RSV -enquête, heeft een 
"externe" werking. Daarin ligt het 
verschil met het recht van interpella
tie, dat binnenkort niet meer van een 
meerderheidsbesluit afhankelijk zal 
zijn .. Een interpellatie richt zich recht
streeks tot de regering, een enquête 
richt zich mede op de samenleving. En 
niet zomaar. Burgers zijn verplicht te 
versehij nen, de eed of belofte af te leg
gen, en bij weigering is het zelfs moge
lijk hen te gijzelen. Het parlement kan 
dus dwangbevoegdheden (laten) uitoe
fenen. De burger verschijnt bovendien 
niet voor een rechtscollege; hij ver
schijnt voor een politiek gezelschap; 
waarvan de leden uiteenlopende doel
einden n·astreven. Het enquêterecht is 
een politiek recht in handen van een 
politiek lichaam. Nu kan van een bur
ger wel gevraagd worden om mee te 
werken in het belang van het functio
neren van onze democratie: Maar de 
VVD-fractie vindt het niet terecht dat 
hij of zij deze toch wel forse inbreuk 
op de persoonlijke levenssfeer moet 
ondergaan op vordering van een Ka
merminderheid. Daar komt nog bij dat 
dat lang niet altijd nodig is. Ook onder 
het huidige meerderheidsstelsel heeft 
het parlement vele onderzoeken ge
daan zonder de zware bevoegdheden 
van het enquêterecht te gebruiken. Zo 
zijn er interne parlementaire onder
zoekscommissies geweest bijvoorbeeld 
inzake de gevolgen van de Arabische 

Jan Kees Wiebenga 

boycot. En externe commissies, bij
voorbeeld in verband met de koopsom-

é polissen-affaire en de zaak-Aantjes. 
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Uiteraard moet het parlement zelf de 
conclusies trekken. In veel gevallen is 
dat ook gebeurd. Mocht er in een be
paald geval niet voldoende materiaal 
boven water komen, dan kan natuur
lijk alsnog een formele enquête wor
den gehouden, die dan overigens mis
schien beperkter van opzet kan zijn. 
Maar juist dan moet dat- ook uit een 
oogpunt van de positie van de burger
gelegitimeerd worden door de meer
derheid. 

Onomkeerbaar 

Er zijn nog meer pfoblemen. Door de 
voorgestelde systematiek zal er een in
gebouwde spanning zijn tussen de 
minderheid die de enquête wenst, en 
de meerderheid die dat niet wenste. 
De Kamer beslist immers nog wel bij 
meerderheid over de aard van het on
derzoek, de samenstelling van de en
quêtecommissie, de benodigde onder
steuning enzovoort. In Duitsland heeft 
een en ander regelmatig tot problemen 
aanleiding gegeven~ De partij-politie
ke tegenstellingen zijn er nogal eens 
door verscherpt, en er wordt daar wel 
gesproken van "strijdcommissies". 
Dat, terwijl in de Bondsrepubliek de 
mogelijkheid bestaat geschillen voor 
te leggen aan het constitutionele hof te 



Karlsruhe. Zo'n hofkennen wij in Ne
derland niet. Die mogelijkheid ont
breekt dus. Daar komt nog bij, dat een 
eenmaa!in de grondwet ingevoerd 
minderheidsenquêterecht vrijwel 
onomkeerbaar is, door de zware grond
wetswijzigingsprocedure. Dat zou an
ders zijn geweest als de keuze om · 
eventueel eèn minderheidsenquête
recht in te voeren aan de gewone wet
gever zou zijn overgelaten. 
Tenslotte heeft de Raad van State in 
zijn advies over het initiatiefwetsvoor
stel nog een belangrijke opmerking ge
maakt. 
De Raad vindt dat er sprake moet zijn 
van nieuwe motieven', wil men ten 
tweeden male de grondwet wijzigen op 
een onderdeel dat nog kort geleden is 
verworpen. De initiatiefnemers ba
seerden zich op "de parlementaire ge
schiedenis van de RSV-enquête" en 
wezen erop, dat deze enquête is gehou
den doordat daarvoor een meerderheid 
kan worden gevonden. De Raad van 
State en wij zijn van oordeel dat deze 
gang van zaken juist tégen het wets
voorstel pleit. Door een ruimhartige 
opst!;:lling destijds van onder meer de 
VVD-fractie binnen het geldende 
meerderheidssysteem kon de RSV-en
quête gehouden worden. Van een 
nieuw motief is dus geen sprakè. Ster
ker nog, wanneer het RSV-enquête
voorstel was geblokkeerd zou daaraan 
misschien inspiratie ontlyend kunnen 
zijn om te pl~iten voor een minder
heidsrecht. Het feit dat de initiatiefne
mers nu spreken van een vereiste min
derheid van eenderde van de Kamerle
den in plaats van eenvijfde van hen
waarvan men in 1982 nog uitging- om 
een enquête te kunnen afdwingen 
voegt evenmin veel nieuws toe aan de 
argumentatie van de voorstanders. Om 
precies te zijn tweevijftiende deel! 
Politiek lijkt het minderheidsenquête
recht een bekeken zaak, nu immers 
PvdA en CDA in de Tweede Kamer er 
voor zijn. Er is echter nog een Eerste 
Kamer, die juist àp het constitutionele 

. terrein eenbelangrijke functie heeft. 

Jan Kees Wiebenga 
VVD-Tweede Kamerlid 
17 februari 1986 
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U CV-Euthanasie 

"De afgelopen weken heeft de VVD.:.fractie de lippen stevig 
op elkaar gehouden. Dat is ons soms verweten. We hebben 
dat niet gedaan uit onzekerheid, verdeeldheid of geheim
zinnigheid. We hebben dat wél gedaan uit respect voqr de 
Proeve van het kabinet, die een zorgvuldige studie vereiste. 
We hebben het bovendien gedaan om een nodeloze partijpo
litieke polarisatie te voorkomen: Maar we hebben het vooral 
gedaan om ook in de laatste weken nog eens een gewetens-. 
volle afweging te maken van alle aspecten, die aan dit tere 
vraagstuk zijn verbonden. -

Wie de VVD-fractie onzorgvuldigheid 
of dubbelhartigheid verwijt maakt een 
historische vergissing,~' aldus Dick 
Dees in zijn genuan'ceerde inbreng tij
dens de uitgebreide commissieverga
dering op 17 februari. Hierin waren 
zowel het initiatiefwetsontwerp Wes~ 
sel-Tuinstra·aJs de Proeve van Wet van 
het kabinet aan de orde. 
Heel riadrukkelijk stelde Dick Dees: 
"Nogmaals, de vraag is niet of we ons 
uit moeten ~preken voor of tegen 
euthanasie. De vraag is wel of onder 
bepaalde omstandigheden eigen be
slissingsruimte mag worden gegeven 
aan mensen, die tengevolge van on
draaglijk lijden in een uitzichtloze 
noodsituatiè zijn gekomen. Wij beant
woorden die vraag bevestigend. En 
nogmaals: de vrijwilligheid en het wel
overwogen verzoekvan een patiënt, 
'die tengevolge van ondraaglijk lijden 
in een uitzichtloze noodsituatie is te
rechtgekomen staat voor ons centraal. 
Maar de vraag van de ·patiënt naár ver
korting van het leven kan en mag niet 
het gevolg zijn van eenzaamheid, soci
aal isolement, van een gevoel er niet 
meer bij te horen. De samenleving zou 
in zorgzaamheid volstrekt tekort 
schieten als het die kant op gaat." 

VVD voor· wetgeving 

Al in 1978 heeft de VVD de regering· 
gevraagd een staatscommissie in te 
stellen om te adviseren over de proble
matiek rond euthanasie. De Staats
commissie kwam in augustus 1985 
met haar rapport. 

Thans kiest de liberale fractie voor 
wetgeving om de volgende redenen: 
- Er is een kloof ontstaan tussen wet
geving en praktijk.· Dat vraagt om éen 
uitspraak van de wetgever; 
- Tot dusver heeft de rechtspraak ge
tracht criteria te ontwikkelen terwijl · 
dat de taak van de wetgever is; 
- ·Recente gevallen die aan de rechter 
zijn voorgelegd hebbenweliswaar tot 
jurisprudentie geleid, maar er i:; ook 
onrust en onzekerheid gewekt; 
- De huidige wetgeving (van 1886) en 
de toepassing daarvan bieden onvol
doende garanties voor de zorgvuldig
heid in de besluitvorming en de kwali
teit van de hulpverlening; 
- Tenslotte hebbenvelen-niet in de 
laatste plaats de breed samengestelde 
Staatscommissie -zich ten gunste van 
nadere wetgeving uitgesproken. 
Dick Dees betoogde dat hetjuist de 
grens is tussen gevraagde en onge
vraagde euthanasie "die nàar ons oor
deel uiterst scherp·moet worden ge
trokken. Doen we dat niet, dan zullen 
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zieken, bejaarden en onmondigen zich 
onvoldoende bes'chermd weten door de 
wet. Doen we dat niet dan is er het risi
co dat we terecht komen op het hel
lend vlak van de normvervaging; .het. 
risico opeen kans op excessen." 

Commentaar 

Brug 

VVD-woordvoerder Dees trachtte een 
brug te slaan tussen het initiatiefwets
voorstel en de Proeve door aan de 

In de mèegezonden VVD-Expresse in de vorige Vrijheid & Democratie 
heeft u èin overzicht van het gebeuren rond het initiatief wetsontwerp 
Wessel.,.Tuinstra (D'66) e~ de Proeve van wetgeving vànhet kabinet kun
nen bestuderen. Op 17 februari vond een Uitgebreide commissievergade
ring plaats waarintijdens een marathondebat beide stukken besproken 

·werden. De behandeling zal op zijn vroegstop 3 maart worden voortgezet .. 
Tijdens de zitting op 17 februari toonde CDA-woordvoerder Borgman 

· Zich zowel tegenstander van het initiatief wetsontwerp als van de Proeve 
van het Kabinet. "De CDA-fractie is nadrukkelijk van oordeel dat er nog 
'niettot wetswijziging dient te worden overgegaan en dat er over veel 
kwestiès meer duidelijkheid dient te worden geschapen," aldus Fred 
Borgman. 
VVD-'woordvoerder Dick Dees kwam een eind tegemoet aan de Proeve 
door op het initiatiefwetsvoorstel acht wijzigingsvoorstellen in te dienen 

·die ontleend zijn aanjofin de geest liggen van het kabinetsvoorstel, De 
VVD (en met haar PvdA enD'66) blijft voor duidelijke wetgeving op dit 
delicate punt zodat de patiënten; de medici en de verpleegkundigen weten 
waar zij aan toe zijn. Dat geldt eveneens voor de rechterlijke macht, die 
thans nog moet werken met een wet uit 1886. 
Uit het artikel van Dick Dees in de bovengenoemde VVD-expresse hebt· u 
kunnen opmaken hoe lang en zorgvuldig de weg is gewee~t die de VVD. 
heeft bewandeld. In haar opvatting dat deze zaak wettelijk moet worden 
geregeld staat de fractie binnen de partij nietalleen Hieraan vooraf 
heeft eenspecialewerkgroep al in 1981 over euthanasie gerapporteerd. In 
1982 werd erover op een congres in Bussum gediscussieerd en het VVD
verkiezingsprogramma spreekt zich nu' al voor de tweede maal uit voor 
het mogelijk maken van ee,n wettelijke regeling. 

· Merkwaardigdoet het aan dat CDA-premier Lubbers en CDA-fractie
voorzitter De Vries beide de VVD-fractie aansporen op hun CDA-lijn te 
gaan zitten. Dit coalitie-kabinet, bestaande uit 8 CDA-ministers en 6 
VVD-bewindslieden, leverde zélf de Proeve af ondertekend door CDA-

, minister Brinkman en VVD-minister Korthals Alt es. Nu ook dat stuk 
door de CDA-fractie naar de pruliemand is verwezen, is het verbazing
wekkend d,at men de zwarte piet bij de VVD tracht te leggen. Minister 
Korthals Alt es heeft altUd verklaard dat de VVD-fractie haar eigen ver
antwoordelijkheid heeft in deze. Dick Dees heeft door een aantal essen
tiële zaken te willenovernemenuit die Proeve duidelijk meer oog voor 
een goede relatie lussen kabinet en coalitiefractiesgetoond. De controver
ses liggen dus binnen het CDA, niet bijde liberalen. 

Reny Dijkman • · /8 februari1986 

Proeve een achttal wijzigingsvoorstel
len te ontlenen, die volgens de VVD 
zullen moeten worden ingebouwd in 
het initiatief-wetsvoorstel Wessel
Tuinstra: 
1. Alleen de arts is de geëigende be
roeps beoefenaar om mede de beslis
sing op verzoek van de patiënt te ne
mèn en voor de uitvoering zorg te dra
gen; 
2. In het wetsontwerp moet een bepa

.ling komen over de positie van ouders 
van minderjarige kinderen; (beneden 
de 18 jaar is instemming van de ou
ders vereist); 
3. De fractie wenst een negatieve be
gripsbepaling die duidelijk maakt dat 
bijvoorbeeld het stopzetten van een 
zinloze medische behandeling of het 
weigeren van een behandeling door de 
patiënt niet onder de euthanasie-defi
nitie valt; 
4. In de wet zelf moet de instructie. 
aan de arts worden opgenomen dat 
adequate voorlichting aan de patiënt is 
gegeven omtrent zijn situatie en de 
mogelijke alternatieven; 
5. De VVD-fractie kiest voor een 

· meer genuanceerde formulering van 
de status van euthanasieverklaring; 
6. Het verdient aanbeveling aan het 
journaal met aantekeningen van de 
arts een minimum bewaartermijn te 
verbinden van bijv. 5 jaar; 
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7. De onafhankelijkheid van de twee
de arts, die het voorgenomen besluit 
zal toetsen, zal strakker geformuleerd 
moeten worden; 
8. Naar het oordeel van de VVD be
staat geen aanleiding om de strafmaat 
voor hulp bij zelfdoding te wijzigen. 

Tot slot benadrukt Dick Dees: "De 
VVD respecteert de opvattingen van 
degenen die anders over het vraagstuk 
van de euthanasie denken, die op 
grond van hun interpretatie van de Bij
belse Boodschap in geweten niet kun- · 
nen meewerken aan nieuwe wetge
ving. Daarbij pas echter wei de kantte~ 
kening dat ook in godsdienstige kril).g 
verschillend over het vraagstuk wordt 
gedacht." 

Reny Dijkman 
18februari • 



Gemeenteraadsleden maken zich op voor 
de campagne 
"Deze dag betekent een ruggesteuntje, zodat u straks in uw 
reacties in de campagne goed beslagen ten ijs komt," zo ver
welkomde Liesbeth van Raalte- Tuijnman, VVD-raadsle
den, -wethouders en-bestuursleden. De VVD-viee-voorzit
ter opende hiermee een kaderdag van de Hayavan Some
renstichting, die speciaal was gericht op de gemeenteraads-
ro~~~ . 

D e ruim 160 aanwezigen had
den in het Utrechtse Jaar
beursgebouw bij binnen

komst een lijvig boekwerk ontvangen: 
het campagneboek 1986. Vol wetens
waardigheden en in zeer heldere taal. 
Geen vage ideologieën, maar naakte · 
feiten. "Dat campagneboek," lichtte 
Liesbeth toe, "is gemaakt om heel snel 
en adequaat op de meest uiteenlopen
de zaken in te kunnen springen." 
Na haar welkom hielden drie kamerle
den nog een korte inleiding over Bin
nenlandse Zaken, Verkeer en Water-

De opkolf;lst spreekt voor zich. 

staat en Onderwijs, nl. Loek Hermans, 
Annemarie Jorritsma en Jan Franssen. 
Daarna deelden de aanwezigen zich in 
vijf groepen op om tezamen met be
wind.sliedeh en kamerleden op ver
schillende sectoren nader in te gaan. 
Sommige raadsleden zagen kans ken
nis te vergaren in alle vijf de vergader
zalen en kwamen dan ook wat amech
tig weer bij het vervolg van de geza
menlijke bijeenkomst binnenstuiven. 
Daar wees campagneleider Ferry . 
Houterman er nog eens op dat mense
lijkheid en redelijkheid de beste cam-

· pagnewapens zijn en de weg naar de 
zwevende kiezers is: hoe we met ons 
hart communiceren. 
Patriek Bouwens, secretaris-generaal 
van de PVV (onze Vlaamse zusterpar
tij) wist de aanwezigen te bemoedigen. 
De Belgen hebben immers net een 
tweede christen-democratisch/libe
raal coalitiekabinet kunnen vormen, 
hoewel dat volgens alle opiniepeilin
gen onmogelijk werd geacht. Hij wees 
ook op de parallelle situatie: beide par-

, tijen hebben jonge lijsttrekkers: Nij
pels en Verhofstad i. De laatste is nu 
vice-premier. 
Patriek Bouwensis voor geen enkel gat 
te vangen. Bij het starten van een kor
te video-film bleef het beeld even weg, 
waarop hij reageerde met: "Jullie heb
ben zeker panasonic. Wij hebben Phi
llps ... "Hij haalde aan hoe tijdens de 
vorige regeerperiode de PVV na de op
zienbarende winst van 1981 (21 %) tot 
een dieptepunt daalde van 13 %. Maar 
men wist er uit te klauteren door een 
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fantastisch goede campagne met als 
inzet het noodzakelijke versoberings
beleid. "Vrees niet te veel, want het 
werd een verrassende overwinning van 
dat versoberingsbeleid," zei Bouwens .. 
En tegen de zaal: "Het succes van de 
VVD ligt een beetje in jullie handen." 
De socialisten vergeleek hij met Co
lumbus. "Columbus vond een land, 
wist niet waar hij was en de anderen 
hebben zijn reis mogen betalen .... 
Jullie hebben een prima lijsttrekker. 
Als PVV voelen: wij ons zeer verwant 
metjuilie dus: Er op af. Ertegen 
aan ... en laat ons op 21 mei niet in 
ons hempie staan ... " . 
Ed Nijpels sloot de bijeenkomst af met 
"Uw taak is een dubbele: enerzijds 
plaatselijk, anderzijds de confrontatie 
met het kabinetsbeleid. U zult dat 
moeten verdedigenen uitdragen. Bij 
de kiezers bestaat wel degelijk begrip 
voor ons beleid als maar goed wordt 
uitgelegd wat de positieve gevolgen 
voor de burger zijn ... Als VVD heb
ben wij nog vaak het image van koel
heid, maar het gaat ons altijd om de 
mens die achter die problemen schuil 
gaat .. : We moeten niet mismoedig 
worden. We hebben nooit de mentali
teit gehad om bij de pakken te gaan 
neer zitten. Juist op de goeie momen
ten hebben wij de vechtkracht ... 
Onze campagne moeteen eerlijke 
campagne worden, waarin we niet 
weglopen voor onze verantwoordélijk
heden ... In Den Haag realiseren wij 
ons heel goed dat u de campagne moet 
gaan maken. Op het Binnenhof zullen 

we altijd klaar staan uw vragen te be
antwoorden ... Realiseer u goed: de 
VVD gaat de twee zwaarste campag
nes uit haar geschiedenis tegemoet, 
want nu gaat het erom of wij de zwe
vende kiezers en de jongeren kunnen 
vasthouden. Als wij fn die campagne 
de ruggen recht en de hoofden koel 
houden, kunnen we een goede uitslag 

· halen, omdat de toekomst ook in de 90-
er j;:uen ons lief is ... " 

Reny Dijkman 
jot9's: Theo Meijer 
15 februari 1986 

• 

Patriek Bouwens . .. "Columbus ont-
dekte een land . .. " 
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Het panel v.l.n.r.: Jan Frans sen, Annemarie Jorritsma, Liesbeth van Raalte (voorz.) en Loek Hermans. 

Ed Ni} pels: "Ruggen recht en hoofden koel houden . .. " 
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Europa 

Democratie 
zonder controle 

Een stilstaande klok geeft twee maal 
per dag de juiste tijd aan. Een vergelij
king op het juiste moment met een 
goed lopende klok verdient de bevin-. 
ding: klopt. 
Zo is het ook met de Denen. Zij liggen 
dwars in de overeenkomst om de "EG
grondwet" te veranderen. En zoals ik 
al duidelijk heb gemaakt: zij hebben 
gelijk. Hun argumenten om dwars te 
liggen zijn echter anders dan van al 
die andere Europeanen, die het beste 
met Europa voor hebben. 
Ik kan het niet laten op het onderwerp 
van vorige keer terug te komen. Niet 
bij gebrek aan stof, maar omdat in 
deze zo belangrijke zaak het geen 
kwaad kan met een herhaling de dui
delijkheid te vergroten. 
Er is iets vreemds aan de overeen
komst van Luxemburg. Krachtens het 
geldende verdrag kunnen alleen demo
cratieën toetreden tot de gemeen
schap. Spanje lonkte al jaren naar 
Brussel, maar het land werd lange tijd 
in de wachtkamer gezet, omdat de 
wind van de democratie er niet waai
de. Dictator Franco zwaaide er de 
scepter en ook meteen na zijn verdwij
ning werd Spanje niet rijp geacht om 
tot de gemeenschap toe te treden. Men 
vond dat het land eerst moest wennen 
aan de democratische regeringsvorm, 
zoals wij die kennen. 
Ondertussen loopt Spanje in de pas. Er 
zijn een gekozen parlement en rege
ring. De regering staat onder controle 
van dat parlement. En zo hoort het ook 
in een democratie. Het volk kiest zijn 
vertegenwoordigers en die houden een 
uit de meerderheid voortgekomen re
gèring onder controle. Maakt de re ge-

ring een grove fout dan kan het parle
ment haar wegsturen. Een waarborg 
om de volkswil tot uitdrukking te bren
gen. 
Europa heeft niet zo'n controle-me
chanisme. Bij de ondertekening in 
1957 van het Verdrag van Rome kwam 
men niet verder dan de democratie
vereiste voor het lidmaatschap. Hoe 
anders had men zich moeten opstellen 
bij het formeren van een echte Euro
pese regering. In de toenmalige filoso
fie ondenkbaar en ook niet direct no
dig, want de zes deelnemers hadden 
een parlement met een dubbelman
daat. Dat maakte een controle moge
lijk. Bovendien waren de zes het zo 
e·ens over de vorming van een gemeen
schap en hun aantal was zo klein, dat 
geen ondemocratische instelling te 
vrezen viel. 
We kennen de praktijk. Het Europees 
parlement vond het nodig zijn be
voegdheid uit te breiden en kreeg een 
betere greep op de besluitvorming. Nu 
vraagt de Raad aan de nationale parle
menten het eens te zijn met een kneve
ling van het Europees pa1;lement en 
een versterking van de eigen Raads
drijfveren. 
Hoe wonderlijk kan het lopen. De 
Raad weet zich onttrokken aan de 
aandacht van de nationale parlemen
ten en nu zal ook het Europees parle-

-ment een stap moeten terugzetten. De 
grotere bewegingsvrijheid van de 
Raad zal zich afspelen buiten het con
trole-mechanisme van de democratie. 
Die vrijheid staat haaks op de intentie 
van het verdrag, dat juist om een de
mocratische instelling vraagt. 

Opperste Sovjet 

Het ziet er overigens niet naar uit, dat 
Europa voetstoots een opperste Sovjet 
voor eigen gebruik instelt. Het Euro
pees parlement heeft in zijn vergade
ring van december afkeurend geoor
deeld over de afspraken van Luxem
burg. In de vergadering vanjanuari is 
bij meerderheid die afkeuring onder
streept. De Denen liggen dwars, Grie
ken en Italianen staan ook al niet met 

Jan van de Ven 

de pen in de hand klaar om de overeen
komst te ondertekenen. En in Luxem
burg klinkt gemor. De roep om herzie
ning van de overeenkomst wordt luider 
en luider. Wat niet zeggen wil, dat in 
de lidstaten alom wordt gevraagd om 
een betere positie van het Europarle
ment. In het geval van de Denen heb 
ik dat al aangetoond. 
Verheugend en tegelijkertijd een te
ken aan de wand is de behoefte van ons 
eigen nationaalparlement om de con
trole op het werk van onze bewindslie
den in Europa te vergroten. Gedacht 
wordt momenteel aan de instelling van 
een parlementaire commissie, die in 
nauwe samenwerking met Europarle
mentariërs Europese zaken gaat be
hartigen. Tenminste een van de 25 Ne
derlanders in Straatsburg loopt rond 
met de gedachte het dubbelmandaat 
voor zichzelf in ere te herstellen. 
Was. er niets beters te bedenken ge
weest na Spinelli en Dooge? Hadden 
de ministers, als ze iets meer wilden 
dan de overeenkomst om het bestaan-

' de verdrag in de toekomst beter te 
hanteren, niet met een andere af
spraak uit de conferentiezaal kunnen 
komen? Waarom niet; zij hadden de 
mogelijkheid het eerste akkoord van 
Luxemburg- dat van 1967- voor ver
snelde realisering van de interne 
markt niet van toepassing te verkla
ren. In dat geval zou men de handen 
hebben vrijgehad om bij meerderheid 
in plaats van bij unanimiteit te stem
men. 
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Zo kan ik zonder een aanslag op mijn 
denkvermogen te plegen nog wel enke
le voorstellen prodûceren: een publie
ke tribune timmeren in de vergader
zaal van de Raad (minder speels dan 



het lijkt); naar analogie van het vast
stellen van de begroting het parlement 
medebevoegdheid geven bij besluiten 
over de interne markt; een kernr!lad 
instellen. 

Kernraad 

Voor wat dat laatste betreft, de ge
meenschap is inmiddels zo groot dat 
uit de Raad een vijf mans kernraad 
kan worden geformeerd, bestaande uit 
mensen die Europa tot hun dagtaak 
kunnen rekenen en afhankelijk van 
Raad en parlement werkzaam zijn. 
Geef het EP de bevoegdheid om zo'n 
als besluitenmachine fungerende 
kernraad tot aftreden te dwingen. Een 
begin van een Europese regering, die 
zowel onder controle van de nationale 
parlementen als van het EP staat. 
Niets van dat al. De Raad koppelt heel 
slim de totstandbrenging van de inter
ne markt aan niets voorstellende insti
tutionete veranderingen. Wie tegen 
het tweede element is, laadt het mis
lukken van het hoofdbestanddeel op 
zich. Machiavelli had het niet beter 
kunnen bedenken: de bal van de mis
hikking toespelen aan volksvertegen
woordigers om aldus het eigen onver
mogen een stap vooruit te zetten te 
maskeren. " 
Vreemd eigenlijk, met het bestaande 
verdrag zag de gemeensch<,1p kans een 
landbouwbeleid uit te werken, dat van 
tekorten uiteindelijk tot grote over
schotten leidde. Als de regels van 1957 
op dat gebied goed werkten, waarom 
dan niet op de terreinen interne markt, 
vervoer beleid, vrij verkeer van goede
ren, diensten, kapitaal? Deze onder
werpen staan notabene in hetzelfde 
verdragsartikel als de landbouw ge~ 
noemd. 
Nogmaals, om een interne markt te 
scheppen hoeft het bestaande verdrag 
niet te worden gewijzigd. We mogen 
blij zijn met de tegenwerking in lidsta
tvil om het jongste akkoord van 
Luxemburg te ondertekenen. Hopelijk 
vertikt ons parlement het ook, 

• 

·a 'etooid met VVD:..rozetten bez' ochten Erica Terp-, ' 
st ra en de Chinese VVD-raadskandidaten Eugè
ne Siau en Thee/a Li het grotefeestdat rond de 

Chinese Nieuwjaarsviering in de Haagse HOutrusthallen 
was georganiseerd 
Erica studeerde in de 60-er jare_n in 'Leiden sinologie. 
Haar studie viel na vier jaar letterlijk in het wat erdoor, 
de vele trainingen voor de Olympische Spelen, waar zij al·. 
zwemmend een zilveren en bronzenmedaille wist te ha
len. Ze weet echter nog pafeet de term Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie in Chinese tekens op papier te 
zetten. . 
Eugène Si au, Amsterdams galeriehouder, is al acht jaar· 
een gewaardeerd lid van de landelijke VVD-commissie 
Kunst en Cultuur. Hij staat op deAmsterdamse raads
Iijst "Méér als· comitévan aanbeveling", zoals hij dat 
zelf uitdrukt. "Met mijn drukke werkzaamheden inAm
sterdam kan ik het raadslidmaatschap niet combineren. 
Maar mèt die plaats wil ik heel nadrukkelijk aangeven· 
dat de VVD dé partij voor de in Nederland wonende Chi
nezen is. Als belangrijk erva,ar ik datbinnen de VVD het 
er niet toe doet waar je vandaan komt, maar wat je bent 
en wat je doet. De VVD doet het meeste voor het bedrijfs
leven." 
Thee/a Li staat op een verkiesbarè plaats op de Tilburgse 
kqndidàtenlijst. Zij hoopt straks vanuit de raad te kun-, 
nen werken aan de verbetering van de positie van minder
heden in Nederland. · 
Het drietal deelde op hetfeest een korte samenvatting· 
van de VVD'-standpunten in het Chinees uiten mengde 
zich in het feestgewoel. 

R.D. 
Fóto: Theo Meijer 

. 12 februari 1986 
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In deze ingezonden brievenrubriek worden 
reacties van ten hoogste 100 woorden opge
nomen. 
Langere brieven worden door de redactie 
ingekort. Aanvallen op personen' of af
schriften van correspondentie komen niet 
voor plaatsing in aanmerking. 
De rubriek is alleen voor leden bestemd. 

· Plaatsing bètekent niet dat de reilactie het 
met de inhoud eens is. 

Benul of onbenul? 

Wie zijn nu de onbenullen: de burgers 
of de regering? Minister Winsemius 
ontwikkelde een "nieuw" pi an om het 
autogebruik terug te dringen. Minis
ter Smit-Kroes valt hem al. snel bij. 
De (schijn)argumenten zijn: minder 
milieuvervuiling door auto's en files 
en minder (nieuwe) wegen nodig. 
Waarom zeggen zij niet de werkelijke 
reden? Spekken van de schatkist nu 
de rek eruit is en je de beroepsrijders 
toch niet van de weg dringtjdwingt! 
Veelrijders gebruiken diesel- of LPG
auto's. Die zijn relatief schoon; zelfs 
schoner dan de door Winsemius zo ge- . 
pousseerde katalysator-auto's. als ik 
de diverse experts mag geloven. De 
katalysator-bevorderende maatrege
len zijn in dit kader overigens een 
lachertje, die alleen beter zullen blij
ken voor de staatskas. De beroepsrij
ders (moeten) blijven rijden. Daar 
helpt een milieuheffing dus niet ... " 
(ingeko~t) 

J. Kollöffel 
Meppel 

Echtscheiding en bijstand 

De negatieve reactie van de VVD op de 
suggestie van minister Ruding om de 
verantwoordelijkheid voor het levens
onderhoud van de gescheiden vrouw 
primair bij de ex-echtgenoot te leggen 
i.p.v. bij de bijstand heeft mij ver-

baasden geschokt. Liberalen hebben 
steeds verantwoordelijkheid- de col
lectieve, maar vooral de eigen indivi
duele- hoog in hun vaandel geschre-· 
ven. Het huwelijk schept voor de part
ners wederzijds verantwoordelijkhe
den die niet plotseling ophouden bij 
echtscheiding. Is de man "alleen kost
winner" dan is hzj in principe qe eerst 
aangewezene om zijn ex-vrouwte on
dersteunen. Het is aan de rechter om 
te bepalen of, in welke mate en voor 
welke duur die alimentatieplicht 
geldt. De kreet dat een vrouw niet af
hankelijk wif.zijn van haar ex-man is 
absurd, indien zij wél haar hand op
houdt bzj de "bzjstand" d.w.z. bzj der
den, nl. de belastingbetalers. 
(ingekort) 

Mr. J. L. M. Toxopeus Pott 
· Paterswo/de 

. In deze rubriek worden alleen aankondi
gingen opgenomen van openbare bijeen
komsten (voor iedereen toegankelijk) waar 
landelijke VVD-politici het woord voeren. 

AMSTERDAM- 18 maart. drs. F. W. Weis
glas. Kollektieve Ruimte van de Gouden 
Leeuw. 20.00 uur. Gemeenteraadsverkie
zingen. ARNHEM- 17 maart. drs. L. M. L. 
H.A. Hermans. Musis Sacrum. 20.00 uur: 
ActUele politiek. BEEK -7 maart. A. J. 
Evenhuis. Hotel de Bokkeriejer. 20.00 uur. 
"Naar een bestuurkrachtige gemeente". 
BERGEYK-14 maart. P.M. Blauw. Zaal 
Hoeks-v. Gom pel: 20.00 uur. Algemène poe 
litiek. BLOEMENDAAL- 6 maart. drs. 
Th. H. Joekes en mr. J. G. C. Wiebenga. 
"De Uitkijk". 20.00 uur. Actuele politiek. 
BOXMEER E.O.- 17 maart. drs. J. F. 
Scherpenhuizen. Hotel Riche. 20.00 uur. 
Algemene politiek. BREDA- I} maart. dr. 
W. F. van Eekelen. Rest. Markendael. 
20.00 uur. Verkiezingsmanifestatie~ 
DELFT- 11 maart. R. L. 0. Linschoten. 
Zaal café "de Koophandel". 20.00 uur. Ac
tuele politiek. DIEPENHEIM- I 0 maart. 
P. M. Blauw. Café Roelof sen. 20.00 uur. 
Landbouwproblematiek. DINTELOORD-
24 maart. Mevr. E. Terpstra. Hotel de 
Beurs. 20.00 uur. Actuele politiek. KC 
URENTHE- I 0 maart. dr. P. Winsemius. 
Café-rest. Zwols, Sleen. 20.00 uur.- 17 
maart. mr. F. Korthals Altes. Café-rest. De 
Linthorst, Havelte. 20.00 uur. EIJSDEN-
l 0 maart. dr. R. W. de Korte. Gemeen
schapshuis Gronsveld, Gronsveld. 20.00 
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u ut. Actuele politiek. KC FRIESLAND-
12 maart. mevr. drs. N. Smit-Kroes. Oran
jehotel, Leeuwarden. 20.00 uur. KC GEL
DERLAND-IQ maart. drs. N. Smit-Kroes. 
Canadian Club, Apeldoorn. 20.00 uur. Ac
tuele politiek.- 17 maart. drs. G. M. V. van 
Aardenne. Hotel-café-r~st. Reyrink, Lie
velde. (Lichtenvoorde) 20.00 uur.' Actuele 
politiek. KC GRONINGEN- 17 maart. dr. 
P. Winsemius. Zaal de Bolder, DelfzijL 
20.00 uur. GRONINGEN- 10 maart. mr. 
G. B. Nijhuis. de Radehoek. 20.00 uur. 
Economie en werkgelegenheid. KC HAAR
LEM- 7 maart. mr. F. Korthals Altes. Bur
gerzaal van het Raadhuis, Heemstede. 
20.00 uur. Actuele politiek. DEN HEL
DER- 13 maart. mevr. S. van Heemskerc.k 
Pillis-Duvekot. Hotel Bethlehem. 20.00 
uur. Algemene politiek. HELVOIRT- 14 
maart. A. A. M. E. van Erp. in he.t Gasten
bosch. 20.30 Uur. HOOGEZAND~SAPPE
MEER- 6 maart. P.M. Blauw en J. W. 
Remkes. Rest. Walk-In, Hoogezand. 20.00 
uur. KOLLUMERLAND- 14 maart. mevr. 
A. Jorritsma-Lebbink. Café-rest. de Ros
kam. 20.00 uur. Gemeente politiek. LEI
DEN- 13 maart. mevr. mr. A. Kappeyne 
van de Coppello en mr. J. G. C. Wiebenga. 
Café-rest. De Vergulden Turk. 20.00 uur. 
LELYSTAD- 17 maart. J. F. B. van Rey. 
Bowling en squash rest. De Meent. 20.00 
uur. Gemeentepolitiek. LIMBURG- 10 
maart. drs. E. H.T. M. Nijpels. Royal 
Theater, Echt. 20.00 uur. MAARTENS
DIJK- I 0 maart. mevr. E. Terpstra. Dorps
huis De Vierstee. 20.00 uur. Actuele poli
tiek. JOVD MEPPEL- 7 maart. mevr. E. 
Terpstra. Sc.houwburg Ogterop. 20.00 uur. 
Actuele politiek. NEERIJNEN- 10 maart. 
L M. de Beer. Dorpshuis De Kooldert, 
Waardenburg. 20.00 uur. Algemene poli
tiek. NUNSPEET- 17 maart. drs. Th. H. 
Joekes. Hotel Veld- en Boszicht 20.00 uur. 
OMMEN- 10 maart.H.WiegeL Zaal Hu
zen. 20.00 uur. "Op naar de komende ver
kiezingen". ,JOVD OOSTELIJKE MIJN
STREEK- 14 maart. mr. F. H. G. de Gra
ve. Grand Hotel, Heerlen. 20.15 uur~ Fi
nan. ec.on. beleid. RAAMSDONK- 11 
maart. A. Ploeg. "Kerkzic.ht". 20.30 uur. 
Actuele politiek. SCHIJNDEL- 5 maart. 
dr. R. W. de Korte. Gemeenschapshuis "In 
den Herd". 20.30 uur. Actuele politiek. 
UTRECHT- 7 maart. drs. E. H.T. M. Nij
pels. De Biltse Hoek, de Bilt. 20.00 uur. 
Actuele politiek. VALKENISSE- 6 maart. 
ir. D. Luteijn. H. P. Hage. 20.15 uur. Hef
fingen op mest en melkoversc.hotten .. OC 
VEENKOLONIËN /WESTERWOLDE- 7 
maart. L. M. de Beer. Hotel Dopper, Stads
kanaaL 20.00 uur. Actuele politiek. 
WESTVOORNE- 13 maart. P. M. Blauw. 
Wapen van Marion, Oostvoorne. 20.00 uur. 
Actuele politiek. WOERDEN- 17 maart. 
G. W. Keja. Hotel rest. De Eenhoorn. 
20.00 uur. Media. ZUIDHORN -10 maart. 
drs. Th. H. Joekes, Café De OpstaL 20.00 
uur. 



Wij bieden een onvergetelijke 
PAAS-ZOMERVAKANTIE 
Kinderen van 5 t/ m 16 jaar, 
met dagelijks paardrijden, 
zowel beginners als gevorderden. Wij maken gezellige bosritten, 
geven les in de ruime binnen-manege op paarden en pony's. De 
week wordt afgesloten met een gezellige barbeque. 
Bel of schrijf ons: Gemeenteweg 362, Staphorst, tel.: 05225-
1876. 

r1Sl\ 
~ KLEIN - OEVER 

Zorgeloze pony-vakantie in mooie natuur; binnen- en buitenmane
ge, zwembad, sport en (samen)spel, fietscrossbaan, creatief bezig 
zijn, buitenritten e.d.; alles onder ervaren en enthousiaste leiding. 
6-15 jaar. 

Inl.: J. Maat, Oud-Avereest 60, Balkbrug, 05230- 49204, b.g.g. 
49382. 

tlnventief 
PENSIOEN CONSULTANTS 

Pensioen ... is niet alléén 
een zekerheid voor later! 

Ons advies is gericht op uw 
persoonlijke situatie. 

Vraag gerust om een pensioenanalyse. 
Stel het niet uit. 

Van de Wervestraat 15,2274 VE VOORBURG. 
Telefoon 070-87.14.14. 
Buiten kantooruren 070- 20.02.39. 

GEZELLIG EN KOMFORTABEL FAMILIEHOTEL 
naast cabinebaan naar sneeuwzeker en zonnig skigebied ( 1100 
- 2300 m). Afdaling tot aan hoteL Skischool, skilopen. 
In hotel alles wat u wenst, o.a. groot zwembad, veel speelruim
ten, kinderoppas, enz. Voortreffelijke keuken en persoonlijke 
verzorging. Kortingen voor kinderen, bijv. tot 6 jaar gratis in 
ouderkamer. In maart arrangementen met half-pension 
vanaf Fr. 65,- p.p.per dag. 10 Km vanaf Martigny. Altijd be
reikbaar per auto of trein. Lid Club Kindervriendelijke Hotels in 
Zwitserland. Ook chaletverhuur. 

HOJ?L **** 
~el voor ~rijblijvende Gl/ux MilfVClf~ts 
mformat1e nu meteen met ._./ ~ 
Elly en Jan Mol (Ned.) waar u zich thuisvoelt 
09.412661666 1923 Les Marécottes (Wallis) 

Te gast zijn betekent bij ons 
verwend worden. 

Chique, rust.ontspanni 
Culinaire verwennerij. 

Volop gelegenheid 
tot actief zijn. 

04455- 1335 

HOTEL 
DE KROON 

Uw tevredenheid is de Kroon 
op ons werk. 

Specialiteiten 
restaurant Le Patron 
Intieme bar 't Kelderke 

Grote tuin en terrassen. 
04455- 1250 

L_A CLOCHE 
RESTAURANT 

Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 

je lief '5··· 

LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Hotel Aux Mille Etoiles, Les Marécottes I BBI, Emmen 1 Res
taurant La Cloche, Leiden I Hotel Erenstein, Kerkrade 1 Gel
derse bouw- en vastgoedmaatschappij, Rhenen I Inventief, Voor
burg I Klein Oever, Balkbrug I Hotel De Kroon Epen 1 Hoeve 
De Ruif, Staphorst I Schuytvlot, Montfoort ' 



Dit antiek boerderijtje in Princenbeek werd met Surfa
kote Muurcoating gespoten en ziet er nu voortreffe
lijk uit. 

Sinds 1960 werden in ons land vele duizenden hui
zen, flats, kantoren en industriële bouwwerken met 
Surfakote gespoten. 
Surfakote Muurcoating is 20 à 30 maal dikker dan 

een gewone verflaag en wordt snel en in één keer aan
gebracht. Surfakote is niet duurder dan goed schilder
werk en gaat veel langer mee: 10 jaren garantie. Sur
fakote is dus een uitstekende investering. 

Vraag vrijblijvend dokumentatie bij de Surfakote-fa
briek B.V. Schuytvlot, postbus 8, 3417 ZG Montfoort 
(U). Tel. 03484-1587. Viditel pag. 6170275. 

Gemeenten, maar ook 
aannemers, die bouwgrond ter beschikking 
hebben of hierbij bemiddelen, wordt verzocht 
contact op te nemen met de GBV. 

De Gelderse Bouw- en Vastgoed Maatschappij 
realiseert projecten die de eventueel 
hierbij betrokken aannemer kan bouwen. 
De Gelderse Bouw- en Vastgoed 
Maatschappij is risicodragend. 

gelderse bouw- en vastgoed maatschappij bv 
herenstraat 28, 3911 JE rhenen 

"i: 08376-6021 
De Gelderse Bouw- en Vastgoed Maatschappij bv 
(GBV) ontwikkelt projekten zoals: woningen, 
winkelcentra, kantoren, sportcomplexen. 





LIJST VAN ADVERTEERDERS 

BBI, Emmen I De Campveerse Toren, Veere I in 't Silverhuys 
Juwelier Rikkoert, Schoonhoven I Inventief, Voorburg I Hotel 
de Kroon, Epen I Petit-Hotel Restaurant Otten, Amsterdam I 
Het Kasteel van Rhoon, Rhoon I Restaurant De Schans, Willes
kop I Institut Sunny Dale, Wilderswilllnterlaken I Westduin 
Budget Hotel, Koudekerke I Zwijgers Interieurbouw b.v., Veg
hel 

VOOR ZAKEN NAAR AMSTERDAM!! .. 
of er even tussenuit 

weg met de dagelijkse sleuro 

Petit Hotel Huize Otten 
Bel voor uitgebreide brochure 

teL 020- 250345, Utrechtsedwarsstr. 79, 1017 WD Amsterdam 

WESTDUIN HOTEL * * * * 
heeft het wel! 
Weekend- en vakantie-arrangementen 
hotel op 50 m van zee te Koudekerke · 
bij Vlissingen. 

Reserveren en info:: teL: 01185 -
2510. 

m Lid Romantische Restaurants tJ. 
SPECIALITEITEN RESTAURANT ' 

I '-:: !l 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. . .. ~ . · 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon teL: 01890-18896/18884 

MAKERS VAN SPECIAAL MEUBILAIR 

VOOR KANTOOR EN 
PRAKTIJK INRICHTING 

• Ontwerp en uitvoering 
• Optimale realisatie van uw plannen 
• Kwaliteit en vakmanschap 
• Zéér verantwoorde pnjzen 

Belt u eens, voor een vrijblijvende offerte of 
afspraak. 

Zwijgers Interieurbouw b.v. 

Postbus 321, 5460 AL Veghel Telefoon 0413D-67673- 66704 
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Het. niema.ndsland_tussen verkiezingen~/ 

Het grootste deel van de leden ontvangt dit partijblad in het ~.niemands
land" tussen twee verkiezingen in een periode waarin de partij volop bezig is. 
In actie, want die krappe twee maanden die ons scheiden van dç nationale ver
kiezingen gunnen geen mens de tijd nu rustig achterover te gaan zitten. Het 
werk gaat door. 

Dr. Rudolf de Korte, de financieel-economisch-sociaal specialist van de 
Tweede-Kamerfractie is minister Rietkerk op Binnenlandse Zaken opge
volgd. Het onverbloemde "nee" van de Friese Staten tegen een tijdelijkeop
volging vanHans Wiegel op deze Haagse post, waar hij vandaan kwam, 
plaatste Wiegel voor "de moeilijkste beslissing in zijn politieke carrière". 
Respect past zowel voor Nijpels als voor Wiegel. Voor Nijpels, omdat hij de 
guts had zijn populaire voorganger te polsen voor de post die Wiegel past als 
een handschoen en met slechts één doel voor ogen . .. het algemeen belang. 
Voor Wiegel omdat hij zijn woord- gegeven aan de Friese Staten - houdt. In 
de korte persconferentie die Wiegel na afloop in het provinciehuis te Leeuwar
den hield, riep hij de landelijke VVD op zich allen achter Nijpels te scharen 
en eensgezind de verkiezingen in te gaan. 

Rudolf de Korte was voor de VVD-top geen tweede keus, maar Nijpels 
had de eindstreep willen halen met de zittende fractie. Geen vervangingen 
meer voor de verkiezingen. De bekwaamheid van Rudolf de Korte staat buiten 
kijf Vóór zijn negenjarigfunctioneren als Kamerlid was hij ondermeer direc
teur van Unilever-Emery NV. Binnenlandse Zaken krzjgt een goed manager, 
ingevoerd zowel in het bèdrijfsleven, als in de partij, waarin hij vele jaren lid· 
was van het dagehjks bestuur. Tot zijn benoeming tot minister was De Korte 
tevens tweede vice-fractievoorzitter van de VVD. 

De kritiek op de gang van zaken rond deze opvolging verdient nog een na
dere beschouwing. In de wandelgangen van het Casino in Den Bosch werd door 
vele partijfunctionarissen zo openlijk over die opvolging gesproken dat de 
pers daar gretig gebruik van heeft gemaakt. Bovendien moesten de Friese Sta
tenleden worden geconsulteerd. Daardoor werden rustige interne afwegingen 
door de partijtop doorkruist door speculaties in de mediaover de opvolging 
van de minister van Binnenlandse Zaken. Hierdoor zaten Nijpels en Wiegel 
voor het blok. Zij konden kiezen voor nog meer indianenverhalen of voor vol
strekte openheid. Wars van alle achterkamertjespolitiek werd gekozen voor 
openheid met alle risico's vandien. Dat deze procedure zowel voorEd als voor 
Háns Wiegel en Rudolf de Korte onaangenaam was, is gebleken. 

De VVD heeft een rijke ervaring wat betreft de "wandelgangentraditie" 
op congressen. Sinds de liberalen een grote partij zijn geworden, trokke.n de 
media sterker naar de VVD-bijeenkomsten. Dat de pers gebruik maakt van al 
die visies hoe het zou kunnen, moeten en worden, is haar werk. 

Ook de VVD zal met schade en schande moeten leren dat zelfs een open 
partij haar begrenzing. en kent en er altijd (Î) I/ 
zaken zijn, die moeten worden behandeld · i~ 
door de daartoe gekozenen. Niet in /. I AAM r 
achterkamers, maar wel binnenskamers. /I .v ",- 1 
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Afscheid van 
Koos Rietkerk 
In de Nederlands Hervormde Kerk te Wassenaar 
hebben kabinet, het VVD-hoofdbestuur, politici uit 
Eerste en Tweede Kamer op dinsdag 25 februari af
scheid genomen van Jacobus Gijshert Rietkerk. 

.,Hij was een echt collega, in het meewerken aan 
een compromis, een synthese, aan een gezamenlijke 
aanpak, aan het ruimte geven, ook voor andere (n,
zichten, andere verantwoordelijkheden. Sterker, 
hij genoç>t van het dan zo bereikte akkoord. Hij ge
noot daarvan als democraat ... Hij genoot daarvan 
als kameraad, het toch weer samen eens te kunnen 
worden; teamgeest, esprit de corps. Zijn enorme in
zet ging voel baar terug op idealen èn in het verlan
gen er wat van te maken . : -~· Misschien werken mi
nisters wel te hard; dat gold zeker ook voor deze 
minister. Maar het was wel dienend werken. Omdat 
hij ons in kameraadschap voorleefde, zal hij voort
leven. Ja, hij zal voortieyen . .. " 

Premier Lubbers 

.,Een regisseur, bereid om achter de schermen ber
gen werk te verzetten, maar die de schijnwerpers 
van de publiciteit meed. En die zich er bovendien 
niet aan stoorde, zoals menig politicus wél zou 
doen, als de publiciteit naar anderen ging . .. De af
gelopen dagen dwarrelen tal van herinneringen door 
mijn hoofd. Herinneringen aan de wijze bijvoor
lfeeld waarop Koos jongere fractieleden duidelijk 
maakte, dat ze inderdaad nogergjong waren. Bij 
een van de eerste series vragen die ik stelde, ik 
sprak Koos nog bijna aan met mijnheer, kreeg ik 
het verzoek hem te volgen naar de Rooksalon van de 
Tweede Kamer. Vervolgens gaf Koos mij op de hem 
bekende wijze gedurende anderhalf uur onderricht 
over alles wat er allemaal aan die vragen niet deug
de. Dat ging zelfs zover dat ik dacht dat het einde 
van mijn politieke loopbaan was genaderd. Totdat 
Koos zei: 'Maar alles bij elkaar zijn het toch goede 
vragen, breng ze maar vlug naar de griffie' ... Koos 
wàs loyaal. Hoe loyaal heb ik mogen ervaren toen 
hij me in 1982 zes maanden terzijde stond als vice
fractievoorzitter en mij volwaardig accepteerde als 
fractievoorzitter. Niet zomaar accepteerde, maar 
ook een geweldige morele steun betekende in de pe
riode van snelle veranderingen. Die periode toonde 
des te meer aan, dat Koos niet behoudzaam, maar . 
wel behoedzaam was . .. " 

Ed Nijpels, politiek leider VVD 



"Ik heb Koos Rietkerk leren kennen toèn hij staats
secretaris van Sociale Zaken werd in 1971. Ik heb 
hem later meegemaakt als curator van de Telders- ' 
stichting, waarbij hij opviel door zijn kritische en 
constructieve bijdragen tot de discussies, maar 
vooral door wat. hij toevoegde aan het liberale den
ken van de jaren zeventig: gedachten over de ont
wikkeling van de sociale zekerheid, lang voordat 
deze- gemeengoed werden; gedachten over de ont
wikkelingvan de medezeggenschap zoals zijn be
kende bijdrage 'democratie op maat' in de bundel 
·Liberalisme in de jaren tachtig'. Maar ook zijn 
vroegtijdig signa/eten van een mentaliteitsverande
ring in onsland in zijn eerste grote rede alsfractie
voorzitter in de Tweede Kamer ... Koos was een 
eclite liberaal, sociaalvoelend en met een warme be
langstelling voor de medemens.Alsiemand onver
diendinproblemen raakte, dan stond hij achter je 
en dan verdedigde hij je. Ik heb dat zelf mogen er
varen en ik ben hem daar erg dankbaar voor ... " 

Guus Zoutendijk, VVD-fractievoorzitter 
Eerste Kamer 

, Afscheid nemen van Koos Rietkerk is zo onwezen
lijk, omdat wij zijn warmte nog zo voelen Menselij..., 
ke warmte die hij niet uitstraalde door overdreven 
amicaal te zijn, uitbundig of joviaal gedmg, maar 
door karakter. De kwaliteit van de woorden van 
Koos was veelzeggend, de kwantiteit was beschei
den. Ik heb hem leren kennen op hoogte- en diepte
punten. Hoogtepunten waren bzjvoorbeeld :tijn ver
halen op de algemene vergaderingen van de VVD. 
Niet omdat zijn benadering zo populistisch was, 
maar wel omdat hij getuigde van visie. In die rol 
kenden de partijleden Koos. Zo hield de partij van 
hem. Als ik als voorzitter aan het eind van zijn 
speech het applaus in de zaal hoorde aankomen en 
hem complimenteerde, zag ik de verbaasde twinke
ling in de ogen van Koos. Op gepaste wijze genoot 
hij van de liefde van en voor zijn partij . .. De hand 
van Koos op mijn schouder mocht ik voelen toen ik 
in 1980 werd geroepen het partijvoorzitterschap 
waar te nemen en Koos fractievoorzitter was. Die 
hand was op dat moment een geweldige morele 
steun, als symbool van een bijna vaderlijke houding 
van iemand waar je op kon rekenen zonder het res
pect voor de wederzijdse posities uit het oog te ver
liezen. Gewoon een zuiver (!n welgemeend gebaar . 
van weten wat je aan elkaar hebt . .. " 

Jan Kamminga, VVD-voorzitter 
" 
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Werkenaan 
de toekomst 

"Sommige gebeurtenissen en plannen 
presenteren zich als een revolutie ter
wijl ze voortkomen uit de evolutie." 
Met deze nuchtere constatering schets
te Lei ty Wind, voorzitter van de orga-

. nisatie Vrouwen in de VVD de ontwik
kelingen rond het Beleidsplan Eman
cipatie van het kabinet dat de discus
siestof leverde voor hetjaarlijkse vrou
wencongres te Lunteren. Het congres 
stond zonder reserve positief tegen
over de plannen tot algemene deelna
me van vrouwen aan betaalde arbeid. 
De noodzaak daartoe werd nog eens 
van verschillende kanten onderstreept. 
"Het hebben van werk speelt een es
sentiële rol in onze samenleving. We 
stimuleren kinderen om zoveel moge
lijk onderwijs te volgen voor een zo 
goed mogelijke kans op werk. Dan 
moeten we ook zorgen voor werk. Aan 
dat verwachtingspatroon hebben we 
allemaal meegewerkt," aldus minister 
Smit-Kroes van Verkeer en Waterstaat 
die samen met de drie andere VVD
bewindsvrouwen in het kabinet inhoud 
gaf aan de avondbijeenkomst op vrij
dag. 
"Het huiswerk is nog niet klaar", zö 
vervolgde zij. "Voortzetting van het 
huidige beleid is het beste voor een 
structureel positief effect op onze eco
nomie. Daaraan mag de VVD niet ont
breken. Dit beleid moet de welvaart 
kunnén garanderen ook voor de vol
gende generatie. En met welvaart zijn 
de mogelijkheden voor welzijn geluk
kig ook veel groter." Volgens minister 
Schoo (Ontwikkelingssamenwerking) 
zullen vrouwen meer van zich moeten· 
Jaten horen en veel actiever buitens
huis moeten optreden. "Het doet ter
zake of vrouwen ook werkelijk partici
peren en opkomen voor onderwerpen 
die anderen weleens vergeten." Ook in 
ontwikkelingslanden hebben vrouwen 
veel te weinig zeggenschap. De be
windsvrouw trok een parallel naar 

Het forum v.l.n.r.Anne Lize v.d. Stoel, Jan Franssen, Hanneke de Bruijn. Len Rempt, H 

vrouwen in andere werelddelen die on
der heel andere omstandigheden voor 
hun belangen opkomen. "Emancipatie 
is een wereldwijd ideaal. Het aantal 
vrouwen dat meespreekt heeft effect. 
We moeten ook niet zeggen dat het er 
niet toe doet of het een man is of een 
vrouw die voor de kinderen en het 
huishouden zorgt. De kans dat man
nen dat doen is gewoon geringer!:' 
Staatssecretaris Ginjaar-Maas van 
Onderwijs en Wetenschappen voegde 
daaraan toe dat het een keihard econo
misch gegeven is dat vrouwen onder 
alle omstandigheden op eigen benen 
moeten kunnen staan. Meisjes maken 
minder gebruik van de onderwijsmo
gelijkheden dan jongens. Ze maken 
andere keuzen. Tot de universiteit aan 
toe! Dat komt omdat wij een verschrik
kelijk traditioneel volkje zijn en dat 
hele traditionele rollenpatroon over
brengen op onze kinderen. We zullen 
ervoor moeten zorgen dat die keuze-

processen anders gaan verlopen. En 
met het oog op de toenemende vergrij
zing: "Als vrouwen niet zorgen dat ze 
een goede opleiding krijgen doen ze 
niet alleen zichzelf tekort maar ook de 
maatschappij. En dan moeten we ook 
willen doorbijten, het niet af laten we
ten en bezwijken onder sociale druk." 
In de vierde onderwijsemancipatie
nota die op stapel staat zullen kansen 
voor meisjes in het beroepsonderwijs 
en informatica een belangrijke plaats 
innemen naast bijscholing aan docen
ten en onderwijs aan meisjes en vrou
wen uit culturele minderheden. 

WRR-nota 

De recent gepubliceerde nota van de 
Wetenschappelijke Raad voor het Re
geringsbeleid gaat uit van een driejari
ge basisvorming met veertien verplich
te vakken en examens op twee niveaus 



waarbij technische vakken worden ge
ïntegreerd. Inhoudelijk is dit nieuwe 
onderwijsmodel een sterke verbetering 
terwijl de structuur niet vast ligt. Dit 
in tegenstelling tot de middenschool 
waarvan de structuur een gegeven is 
en gevreesd wordt voor kwaliteitsver
lies van het onderwijs. Voor meisjes 
betekent het volgens Nell Ginjaar dat 
zij weliswaar straks een brede en gede
gen basisopleiding hebben gevolgd 
maar dat zij met 16, 17 jaar opnieuw 
voor een keuze .staan, juist op een leef
tijd waarop zij zich bevinden in de fase 
van "een nestje bouwen". 
Met een variatie op Thorbeckes "ont
wikkeling van de zelfstandige kracht" 
gaf staatssecretaris Kappeyne van de 
Coppello van Sociale Zaken en Werk
gelegenheid aan wat volgens haar de 
beste richting is die vrouwen aan de 
toekomst kunnen geven: grotere zelf
redzaamheid, groter zelfbewustzijn en 
meer keuzemogelijkheden. "Of die 

keuzemogelijkheden ook te verwezen
lijken zijn, is een zaak van de maat
schappij en de politiek. Al naar gelang 
vrouwen verder raken in hun emanci
patieproces zullen er andere accenten 
worderf;gelegd. De regering wil die 
ontwikkeling begeleiden. We lopen 
niet voorop in de stoet, maar ook nïet 
achteraan. We wachten niet tot de 
laatste gehuwde vrouw betaald werk 
buiténshuis heeft. We moeten het be
leid tijdig aanpassen aan de ontwikke
lingen." Wat de deelname van gehuw
de vrouwen aan het arbeidsproces be
treft slaat Nederland in de EG "niet 
zo'n erg progressief figuur". 
Ook in het licht van de toekomstige 
vergrijzing gaf Annelien Kappeyne 
van de Coppello aan dat geleidelijk 
aan jongeren de uitkeringen moeten 
gaan verdienen voor ouderen en alle 
anderen die niet (meer) deelnemen 
aan het arbeidsproces. "Dat is een te 
zware last voor mannen alleen. Wie 

18 maartl 986 



zelfredzaam is en voor een eigen inko
men kan zorgen behoeft niet te worden 
onderhouden. Maatregelen als kinder
opvang, aaneengesloten schooltijden 
en aangepaste winkelopening zijn 
slechts druppels op een gloeiende 
plaat wanneer bij mannen de bereid
heid niet aanwezig is om de onbetaal
de arbeid met vrouwen te delen. In het 
nieuwe socialezekerheidsstelsel zal 
meer worden uitgegaan van individua
lisering en worden vrouwen zelf ver
antwoordelijk voor de opbouw van een 
eigen sociale toekomst. Principieel 
geldt dat als je een uitkering krijgt van 
de staat je zo snel mogelijk moet pro
beren zelfstandig te zijn." 

Eén vrouw 

Hoe traditioneel ons volk is werd nog 
eens extra duidelijk toen Europarle~ 
mentariër Jessica Larive op de vroege 
zaterdagochtend_het beeld schetste 
van een buurland waar het de meest 
vanzelfsprekende zaak is dat school
verlaters en jongeren van 16 tot"27 
jaar zich inschrijven bij het arbeidsbu
reau, ongeacht of zij man of vrouw 
zijn, gehuwd of ongehuwd. Wie inge
schreven staat ontvangt een eigen uit
kering en heeft recht op arbeidsbemid
deling. Als je een baan krijgt aangebo
den die overeenkomt met je opleiding 
en je accepteert die niet dan raak je je 
uitkering kwijt. Dat België dit systeem 
van een sollicitatieplicht al tien jaar 
hanteert moet Nederlanders toch te 
denken geven! Jessica Larive betoogde 
dat het in een tijd van economische 
crisis belangrijk is dat de EG impulsen 
geeft en zorgt dat het emancipatiepro
ces niet wordt bevroren. De ontwikke
ling in Nederland met betrekking tot 
de uitvoering van de bestaande drie 
Europese richtlijnen worden door het 
Europees Parlement met argusogen 
gevolgd. Vijf nieuwe richtlijnen zijn 
op komst ten aanzien van de positie 
van deeltijdwerkers (9 van de I 0 mil
joen deeltijdwerkers in de EG zijn 
vrouwen), tijdelijke werkers, bero~ps
regelingen in de sociale zekerheid 
(w.o. het weduwnaarspensioen), verbe
tering van de positie van dè meewer-

Als de. to~kom~~ 
je lief Is ...•. 
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kende vrouw en ouderschapsverlof. 
Curieus genoeg wordt al deze nieuwe 
Europese wetgeving tegengehouden -
door één vrouw die naar zeggen in 
haar eentje erger is dan alle mannen 
bij elkaar: de Britse premier Margaret 
Thatcher! Nieuw is een Actieprogram
ma voor vijf jaar waarvoor 23 miljoen 
gulden is uitgetrokken. Daarin valt de 
aandacht op onderwijs, volwassenen
educatie, om-, her- en bijscholing voor 
vrouwen met name in de niet-traditio
nele vrouwenberoepen en nieuwe tech
nologieën. "Het is duidelijk dat onze 
liberale eis van een maatschappij 
waarin niet sekse en burgerlijke staat 
de dienst uitmaken maar talenten, des
kunéligheid en persoonlijke voorkeur 
een loze kreet blijft als niet ó.ók vrou
wen beschikken over een goede oplei
ding gericht op de arbeidsmarkt. We 
zullen daarbij als vrouwen de concur
rentie het hoofd moeten bieden." Ge
pleit wordt verder voor een Europese 
ombudsvrouw en voor omkering van 
de bewijslast voor alle bepalingen over 
gelijke wetgeving met betrekking tot 
man en vrouw. 

Mannenzaak 

In het forum dat zich 's middags boog 
over de resultaten van de discussie
groepen, die dóor speciaal daartoe ge
trainde gespreksleidsters werden be
geleid, kwam het probleem van de her
intredende vrouw op de arbeidsmarkt 
aan de orde. Daarbij werd ook gerefe
reerd aan de motie-Rietkerk over tus
senscholing. Bij de aanvang van het 
congres werd de hooggewaardeerde li
berale politicûs in stilte herdacht. 
Rietkerk was destijds de eerste minis
ter die emancipatie op zijn departe
menttoteenintegraalonderdeelvan 
beleid maakte. 
Onderwerpen die de revue passeerden 
waren vooral kind-eropvang en onder
wijs, dit tot ongenoegen van sommige 
deelneemsters die nu. weleens wilden 
weten wanneer er werkelijk maatrege
len genomen gaan worden tot indivi
dualisering, sociaal verlof en dergelij
ke. "We zijn ongeduldig. We kunnen 
niet harder lopen dan de maatschap-

pij", stelde Tweede Kamerlid Len 
Rempt daartegenover. "In de top van 
de bedrijven begint het besef te groei-

. en van de problematiek van vrouwelij
ke werknemers. Vrouwen moeten op
nieuw leren werken in teamverband. 
Vrijwilligerswerk moet meetellen als 
ervaring en de leeftijdsgrens voor her
intredende vrouwen moet worden ver
legd." 
Parlementariër Jan Franssen zag veel 
heil in leerlingbegeleiding en een ge
differentieerd stelsel van scholingsmo
gelijkheden zonder evenwel de garan
tie dat alles met overheidsgeld gefi
nancierd zal worden. Ook zijn collega 
Hans Dijkstal zag de sleutel tot eman
cipatie liggen bij het onderwijs. Hij 
meende verder dat vrouwen die zich 
tijdelijk van de arbeidsmarkt terug
trekken door hun werkgever bij het 
werk betrokken moeten blijven. 
Anne Lize van der Stoel (onder meer 
lid van de Emancipatie Raad) was van 
mening dat het lesmateriaal op scho
len een verkeerd beeld geeft van onze 
samenleving. "De maatschappij wordt 
steeds pluriformer. Breng dat dan ook 
tot uitdrukking in de leermiddelen. 
Laat kinderen zien wat er werkelijk in 
de samenleving gebeurt." Zij vroeg 
zich af wat er gebeurd is met de crite
ria waaraan leermiddelen zouden moe
ten voldoen en waarvan in de tijd van 
minister Pais sprake was. 
Een heet hangijzer vormde de kinder
opvang. De forumleden waren het er 
evenmin als de andere aanwezigen 
over eens op welke wijze dit het best 
geregeld zou kunnen worden en voor 
wie de voorzieningen toegankelijk zou
den moeten zijn. Uit de zaal kwam de 
opmerking dat kinderopvang net zo 
goed een probleem van mannen is. 
Mannen zullen zich veel meer in deze 
en andere vraagstukken van emanci
patie moeten verdiepen, een aanspo
ring die steeds vaker wordt gehoord. 
Congresvoorzitter Hanneke de Bruijn 
besloot de discussie, waaraan deze 
keer dochters tesamen met hun moe
ders deelnamen,_met een blik op de 
toekomst waarin een nieuwe generatie 
nieuwe leefpatronen zal ontwikkelen 
en het heel normaal zal zijn dat iedere 
man en vrouw rechten en plichten 

heeft ten aanzien van deelname aan 
het arbeidsproces. "Het belang van 
een traditie als Lunteren is niet dat hij 
oud maar levend is", zei Leity Wind 
tot slot. Een uitspraak die zeker wordt 
gedeeld door algemeen secretaris Van 
den Berg van de VVD die het vrouwen
congres al jaren trouw bezoekt omdat 
hij het één van de aantrekkelijkste eve
nementen in de partij vindt. Dat be
wijst ook telkens het grote bezoekers
aantal en de toestroom van nieuwe 
deelneemsters naast vele "vaste klan
ten". In ieder geval zijn de Vrouwen in 
de VVD nog lang niet uitgepraat. De 
discussie wordt ortverminderd voortge
zet en zal ook in de partij zijn weerslag 
moeten krijgen. ' 

Anita Wagernakers 
Foto's: Hanneke Kortlandt 

Campagne 
-De propagandisten stonden 
rondom hun kraampje op de 
markt (in Hengelo) en kregen 
allerlei reacties te horen. Som
migen daarvan min of meer 
naar het hoofd geslingerd om 
aan te tonen dat verdraagzaam
heid niet de sterkste kant is van 
onze politieke tegenstanders, 
andere echter vertrouwelijk 
toegefluisterd. 
In de laatste categorie was daàr 
het oude dametje dat vol over
tuiging liet weten: "Ik vind u zo 
dapper, ik stem geen VVD hoor, 
maar ik vind hetflink dat u 
hier allemaal zo staat voor wat 
u juist vindt." Die dag kon voor 
mij natuurlijk niet meer stuk.-

Ernst Hozee 
Hengelo 

• 
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"Een bewuste koerswending is nodig . .. " 
(Samen aan het werk, VVD verkiezingsprogramma 
'81 en '82) 

VVD drukt belangrijk stempel op 
sociaal-economisch kabinetsbeleid 

Nu de regeerperiode van het kabinet Lubbers/van Aardenne 
. na JZ;jjaar zijn voltooiing nadert is het goed op sociaal-eco
nomisch terrein de balans op te maken. Met name is het in
teressant dit te doen tegen de achtergrond van de verkie
zingsprogramma's '81 en '82 van de coalitiepartners resp. 
"om een zinvol bestaan" (CDA) en "samen aan het werk" 
(VVD).Alvorens hier op in te gaan wordt eerst nog even te
ruggeblikt op de sociaal-economische ontwikkelingen in 
Nederland in de jaren zeventig. 

Terugblik 

De jaren zeventig worden politiek on
middellijk in verband gebracht met 
het optreden van het kabinet Den Uyl 
en in mindere mate met het kabinet 
Van Agt/WiegeL 
Tijdens de Algemene Beschouwingen 
1977 zei de toenmalige fractievoorzit
ter van de VVD, Wiegel, over het kabi
net Den Uyl: "Direct bij de start in 
1973 heeft de VVD het kabinet ge
waarschuwd voor het uit de pan rijzen 
van de collectieve uitgaven en voor 
zijn ondoordachte nivelleringspolitiek. 
In de loop van de huidige thans aflo
pende kabinetsperiode kwamen daar
bij onze kritiek op het potverteren van 
het aardgas en op het verslechteren 
van het investeringsklimaat in ons 
land". Het zijn allemaal onderwerpen, 
die in 1986 nog nauwelijks aan actuali
teit hebben ingeboet. 
Vervolgens kwam na een formatie van 
208 dagen (grotendeels opgegaan aan 
gesprekken tussen PvdA en CDA) het 
kabinet Van Agt/Wiegel tot stand. Dit 
kabinet steunde op een geringe meer
derheid in de Kamer van 77 zetels, 
waarvan 49 voor het CDA en 28 voor 
de VVD. Karakteristiek voor deze pe
riode was de positie van de loyalisten 
in het CDA en de g'aten, die werden 
geschoten in het regeerprogramma 

.,Bestek '81" vanuit de Kamer. 
Enige maanden geleden zei de toen
malige premier Van Agt hierover in 
een interview met de Volkskrant ( 19 
oktober 1985): "De tien miljard van 
Bestek '81 werd aangemerkt als een 
krankzinnig ambitieus bedrag: wat 
was er toch voor een blindheid in ons 
gevaren, dat we zoiets konden voorstel· 
Jen. En inderdaad, de realisatie is nog
al gefrustreerd door tegenwerking in 
de Kamer, ook vanuit de CDA-fractie. 
Maar we hebben er wel de geesten 
mee rijp gemaakt voor wat later pas 
gebeuren kon". Het kwaad was echter 
wel geschied. Na de zeventiger jaren 
en het totaal mislukte optreden van de 
kabinetten Den Uyl en Van Agt/Den 
Uyl/Terlouw werd het huidige kabinet 
geconfronteerd met enorme proble
men. 
Immers, in de periode1973-l983 was 
de werkloosheid vervijfvoudigd, het fi
nancieringstekort verzevenvoudigd, 
het aantal faillissementen verdrievou
digd, de collectieve uitgaven verdrie
voudigd, de rentelasten op de staats
schuld verzesvoudigden waren de col
lectieve lasten (belastingen en sociale 
premies) 21;2 x zo hoog geworden. 
Het was duidelijk, dat het roer om 
moest. Dat gebeurde ook, mede door 
de invloed van een grotere en dus ster
kere VVD, die onder leiding van Ed 
Nijpels in 1982 de grootste verkie-
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zingsoverwinning uit haar bestaan · 
·haalde (van 26 naar 36 zetels). Had 
het CDA in de periode 1977-1981 nog 
21 zetels meer dan de VVD, nu zijn 
het nog maar 7 zetels meer (na het uit
treden van de twee loyalisten Scholten 
en Dijkman). De resultaten van deze 
sterkere VVD zijn in 1986 dan ook 
duidelijk zichtbaar. 

Verkiezingsprogramma's CDA en 
VVD 

Het zou op deze plaats te ver voeren· 
om een uitgebreid en volledig over
zicht te geven van de verschillen in de 
verkiezingsprogramma's tussen CDA 
en VVD, zoals deze in 1982 beston
den. Een vergelijking van de huidige 
programma's ligt dan meer voor de 
hand. Wel is het zinvol om een aan-
tal hoofdpunten, waar de coalitiepart
ners in 1982 over van mening verschil
den eens aan de hand van de uitkom
sten van dit kabinetsbeleid aan een be
schouwing te onderwerpen. 
Wat betreft de verschillen op hoofd
punten kan met name gedacht worden 
aan: de ontwikkeling van de overheids
uitgaven, de ontwikkeling van de so
cialezekerheidsuitgaven, de collectie
ve lastendruk, nivellering e-n het al dan 
niet volledig handhaven van de koppe
lingsmechanismen. 

Overheidsuitgaven 

In de periode 1950-1986 zijn de over
heidsuitgaven in Nederland ge~ tegen 
van 4,7miljard in 1950 naar 160,1 
miljard in 1986. Van de stijging met 
155,4 miljard nam het kabinet Den 
Uyl29 %voor zijn rekening, het ka bi-

. net Van Agt/Wiegel 22% en het kabi
net Lubbers/Van Aardenne 71;2 %. 
Anders gezegd werd van de totale stij-
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ging 571/,% gerealiseerd in de periode , 
1973-1982. Het is dan ook niet ver
wonderlijk, dat het huidige kabinet 
zich geconfronteerd zag met enorme 
budgettaire problemen. De 35 miljard 
aan ombuigingen (8 miljard meer dan 
de doelstelling in het VVD verkie
zingsprogramma) die dit kabinet heeft 
gerealiseerd mag dan ook een grote 
prestatie worden genoemd. Het kabi
net is erin geslaagd het aandeel van de 
overheidsuitgaven in het nationaal in
komen (het inkomen, dat we met z'n 
allen verdienen) met 1,9 %-punt t.o.v. 
1983 terug te brengen. 
Hierdoor zijn de overheidsuitgaven als 
percentage van het Nationaal Inko
men teruggebracht naar 43,4 %in 
I 986 tegenover 45,3 %in 1983. Te
vens is hiermede voldaan aan de doel
stelling van het VVD-Urgentiepro
gramma 1982. 

Sociale zekerheids uitgaven 

In de periode 1970-1982 zijn de uitga
ven voor de sociale zekerheid in Ne
derland gestegen van 22,4 miljard in 
.J 970 naar 115,3 miljard in 1982, ofwel 
ruim vervijfvoudigd. Terwijl het CDA
verkiezingsprogramma nog uitging 

van een stabilisatie van de sociale ze
kerheidsuitgaven ging de VVD uit van 
een daling. 
De feitelijke ontwikkeling laat zien, 
dat het aandeel van de sociale zeker
heid in het nationaal inkomen in de pe
riode 1982-1985 is gedaald met 2,5 %
punt Nl. 

In veel gevallen worden de overheids
uitgaven en de sociale zekerheidsuil
gaven tesamen genomen. Men spreekt 
dan over collectieve uitgaven. Ook dan 
is sprake van een duidelijke daHng, nl. 
van 70,7% NI in 1982 naar 67,2% in 
1986. Nederland behoort echter nog 
steeds tot de landen met de grootste 
collectieve sector. Relatief gezien 
geeft de Nederlandse overheid bijv. 
zo'n 50 miljard meer uit dan de Duitse 
overheid. 

Ter verduidelijking zij nog opgemerkt, 
dat in het nieuwe VVD-verkiezings
programma wordt gesproken over een 
gewenste omvang van de collectieve 
sector in 1990 van ca. 60 %NI. Dit be
tekent, dat ondanks de 18 à 22 mld. 
ombuigingen (o.a. afhankelijk van 
aardgasbaten en dollarkoers), die de 
VVD in de volgende regeerperiode wil 
realiseren nog altijd ruimte is voor een 
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Verkiezingsprogramma's 
1982 op hoofdpunten 

CDA VVD 

- Overheidsuitgaven stabilisatie in percen- daling in percentage 
tage van het Nationaal van het Nationaal 
Inkomen Inkomen 

- Uitgaven sociale zeker- idem idem 
beid 

- Collectieve lastendruk stabilisatie, zo moge- verlagen 
lijk verlagen 

- Nivellering verdere nivellering stopzetten nivellering 
niet uitgesloten en denivellering 

-, Koppelingsn;techlmismen handhaven koppeling op afstand 

Jaap-Jan van der Meuten 

absolute stijging van de collectieve 
uitgaven met ca. 1211] miljard. 

Collectieve lastendruk 

De collectieve lasten voor burgers en 
bedrijfsleven zijn van alle OESO-lan
den (industrielanden) het grootst in 
Nederland, Denemarken en Turkije. 
Zo kan gezegd worden, dat een Neder
landse werknemer met een gemiddeld 
inkomen ca. 20 weken voor de over
heid werkt. M.a.w. hij/zij is ongeveer 
twee-vijfde(!) van het jaar bezig om 
zijn sociale premiesen belastingen te 
verdienen. Zijn collega in Duitsland 
heeft daar 14 weken voor nodig en zijn 
Belgische collega 13 weken. 
Gelukkig is onder dit kabinet de col
lectieve lastendruk gedaald van 
53,7% NI in 1982 naar 51,8% in 
1986. Ten opzichte van 1983 bedraagt 
de daling van de lastendruk zelfs 
3,7 %-punt NI. Deze daling werd ver
oorzaakt door zowel een daling van de 
belastingdruk als van de sociale pre
miedruk. Zoals bekend streeft de 

· VVD naar een verdere daling in de pe
riode 1986-1990 met zo'n 6 à 8 miljard 
gulden. Voorwaarde hiervoor is echter 
een verdere daling van de collectieve 
uitgaven. 
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Nivellering 

Terwijl het kabinet Den Uyl in 1975 
nog een maximaal verschil in netto-in
komensverhouding van I (minimum
inkomen) staat tot 5 (maximum inko
men) aanvaardbaar achtte is de huidi
ge inkomensverhouding in Nederland 
een totaal andere. · 
In 1982 bij het aantreden van het hui
dige kabinet verdiende iemand met 
een modaal inkomen 21 % meer dan 
iemand met een minimum inkomen. 
Iemand met een maximum inkomen ( 4 
x modaal) verdient dan ca. 3,3 x zo
veel als het minimum inkomen (dus 
niet 5 x zoveel). In de periode 1982-
1986 is tot genoegen van de VVD een 
zekere denivellering opgetreden, want 
in 1986 verdient een modale werkne
mer 37% meer dan degene met een 
minimuminkomen. 
Hierbij dient echter wel een belangrij
ke aantekening geplaatst te worden. In 
bovengenoemde voorbeelden is geen 
rekening gehouden met allerlei inko
mensafhankelijke regelingen, zoals 
huursubsidie, studietoelage, school
geld, kwijtschelding belastingen, ech
te minima toeslag e.d. Helaas zijn 
daarover slechts cijfers beschikbaar 
over 1985 en 1986. Ook dan blijkt er 
echter sprake te zijn van een zekere 
denivellering. Rekening houdende 
met deze inkomensafhankelijke rege
lingen verdient een modale werkne
mer in 1985 9 %meer dan iemand met 
een minimum inkomen. In 1986 wordt 
dat 12% (dus geen 37 %!!).Per dag be
draagt het verschil tussen een mini
mum inkomen en een modaal inkomen 
in 1986 zes gulden. 

Het mag dan ook niet verwonderlijk 
heten, dat de VVD zoveel aandacht 
vraagt voor de middengroepen. Stond 
de VVD aanvankelijk nog alleen met 
het standpunt, dat de nivellering te ver 
was doorgeschoten, nu klinken er 
steeds meer geluiden op uit andere po
litieke partijen, waarbij langzaam 
aansluiting wordt gezocht bijhet 
VVD-standpunt. 

Koppelingsmechanismen 

Eén van de sociaal-economische on
derwerpen, waar in politiek Den Haag 
nogal veel verbaal geweld over is los
gelaten zijn de zgn. koppelingsmecha
nismen. Als gevolg van deze mechanis
men zijn bijv. de sociale minima op 

· netto-netto basis gekoppeld àan het 
netto minimumloon. Deze koppeli.ng is 
geregeld in de zgn. Wet Aanpassings 
Mechanismen (WAM) uit 1979. 

. Het is een wet, die slechts één maal 
volledig is toegepast, nl. op 1 januari 
1980. Ook onder het kabinet Van Agt/ 
Den UylfTerlouw is de WAM slechts 
gedeeltelijk toegepast. De VVD heeft 
er nooit een geheim van gemaakt voor
stander te zijn van een koppeling op 
afstand. Anders gezegd: de VVD vindt 
enig verschil tussen het minimum in
komen van een actieve en een mini
mum uitkering van een niet actieve ge
rechtvaardigd. Ondanks allerlei ver
baal vertoon, zo noemde een CDA ka
merlid handhaving van de koppelings-
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methodiek een vorm van beschaving, 
heeft dit CDA/VVD kabinet de 
WAM geenenkele keer toegepast. 
Echter als gevolg van belasting-. en 
premieverlichting en de "echte mini
ma toeslag" is het koopkrachtverlies 
voor de minima grotendeels ongedaan 
gemaakt. ' 

Resumerend 

Vaak krijgen politieke partijen het ver
wijt te horen, dat van hun verkiezings
programma's in de praktijk niets te
recht komt. Zoals al eerder in dit blad 
w.as te lezen (V enD, 8 oktober 1985, 
blz. 2 e.v.) is een VVD programma 
met zulke ingrijpende maatregelen 
nog nooit zo nauwkeurig uitgevoerd. 
Dit ondanks het feit, dat het verkie
zingsprogramma van het CDA daar in 
1982 nog helemaal niet aan toe was. 
In de zeventiger jaren was de VVD 
een roepende in de woestijn. Ondanks 
alle waarschuwingen van de zijde van 
de VVD stegen de collectieve uitgaven 
explosief, werden de inkomensver
schillen steeds kleiner, werden de 
aardgasbaten zeer onverstandig be
steed en bereikte het investeringskli
maat een absoluut dieptepunt. 
Ook in 1982 werd de VVD nog verwe
ten, dat haar voornemens "asociaal" 
waren. Desalniettemin heeft het VVD
urgentieprogramma 1982 een door
slaggevende invloed gehad op het her
stelbeleid van dit kabinet. 
Dit alles neemt niet weg, dat nog zeker 
een volle kabinetsperiode nodig zal 
zijn om de Nederlandse economie te 
genezen van de ziekte, die zij door 
haar ongezonde leefwijze in de zeven
tiger jaren heeft opgelopen. De koorts 
daalt. Echter een leefgewoonte, die 10 
jaar lang volstrekt verkeerd is ge
weest, is niet in 31;2 jaar tijd volledig te 
veranderen. Op o.a. het terrein van de 
overheidsfinanciën, de inkomens poli- . 
tieken de werkgelegenheid is nog veel 
werk te verrichten. Als de toekomst je 
lief is, .is een sterke VVD noodzakelijk. 

mr. Jaap-Jan van der Meulen • 
beleidsmedewerker 



Het was een ,,bjusterbaarlike dei'' 

In het ,stempellokaal" v./.n.r.Annemarie Jorritsina plus twee FNV-bestuurders. 

. ,Het kan nooit zo worden 
als vorig jaar", was een re
actie van veel Friezen toen 
de kans groter werd, dat ook 
dit jaar weer een Elfsteden
tochtgeorganiseerd zou 
kunnen worden. Ze hadden 
gelijk; hetfeést was nog gro
ter. 

's Morgens om kwart voor vijf gingen 
in bijna alle huiskamers in Bolsward 
(net als overigens in de rest van het 
land) de lichten aan en de televisie om 
te kijken naar de start. Daarna konden 
wij hier nog heel even slapen, om zo te
gen achten naar het ijs te lopen, waar 
zich inmi.ddels al enorm veel "frjemd 
folk" verzameld had. Daar kwam dan 
ook al snel de kopgroep van vier man 
langs, terwijl Evert van Benthem sa
men met nog een vrij grote groep even 
later langs zoefde. De wedstrijdrijders 
waren voor de toeschouwers ter plekke 
niet zo interessant omdat dat zo snel 
ging en je met moeite een enkeling kon 
herkennen. De meeste Bolswarders 
hebben dan ook die eerste uren heen 
en weer gelopen tussen de televisie en 
het ijs, om natuurlijk toch die schitte
rende race van Van Benthem niet te 
missen en. anderzijds ook de eerste 
toerrijders uit volle borst aan te moedi
gen. Ook Bolsward had geleerd van vo
rig jaar en in plaats van één straator
kest nu drie hoempapa-bands ingezet, 
terwijllangs de kanten naast vele men
sen ook spandoeken met de fraaiste 

teksten te zien waren (Hein, zonder 
kruis kom je niet thuis" en "olé, olé, 
ook Oranje doet mee"). 
Zo tussen 12 uur en 3 uur 's middags 
kwamen de grootste groepen toerrij
ders door Bolsward, dat exact op de 
helft van het traject ligt. Velen waren 
nog fris, maar anderen hadden toen al 
alle aanmoedigingen nodig om door te 
zetten, want ondanks de stralende zon 
en het mooie ijs, was het koud en ~aai
de er een straffe wind. De spanning on
der het publiek was ook groot, want 
iedereen had wel een familielid of 
vriend. of vriendin die meereed en je 
hoorde dan ook steeds de vraag of Jan 
al door was of Nynke. 

Niets met politiek te maken! 

Al met al heerste.er een fantastisch 
sfeertje in mijn gemeente en aan de te
levisiebeelden te zien was dat in alle 
andere tien steden en Bartlehiem niet 
anders. 
Van politiek moet op zo'n dag in Fries
land niemand iets hebben. De Elfste
dentocht misbruiken voor reclame 
voor politieke partijen wordt in deze 
provincie absoluut niet geapprecieerd 
en die ene meneer die met grote letters 
CDA op z'n broek meereed kreeg dan 
ook weinig waardering. Hem werden 
kreten toegeworpen als "Suden je niet 
hurder riden, bist toch fan so'n snelle 
partij" en "hè ze jou nou geld géven 
om met te doen". Aan de andere kant 
behoorden naar mijn mening de Twee
de Kamerleden afkomstig uit Fries-

land wel degelijk in hun provincie te 
zijn, al was het alleen maar om zelf 
mee te voelen en nog eens bevestigd te 
krijgen wat een fantastisch open, gast
vrij en vrolijk volkje die Friezen wel 
zijn. Eén miljoen "Hollanders" heb
ben op 26 februari 1986 de rit naar 
Friesland ondernomen en zelf onder
vonden dat Friesland nog geen hon
derd kilometer van Amsterdam afligt 
en niet alleen bestaat uit vlakke wei
denep koeien (wat overigens ook 
prachtig is), maar ook uit mooie ste
den en stadjes en zelf ondervonden, 
dat Friezen bepaald niet stug zijn. 

Tien miljoen Nederlanders hebben via 
de beeldbuis een stukje Frieslandpro
motion van de bovenste plank kunnen 
zien. De Elfstedentocht zal de fantas
tische winnaar Evert van Benthem, 
die, nu hij voor de tweede keer eerste 
werd, heeft aangetoond dat hij geen 
eendagsvlieg is maar gewoon de beste 
200 kilometerrijder van dit land, naar 
ik hoop ook materieel iets opleveren. 
Dat heeft hij absoluut verdiend. De 
provincie Friesland zal ook in econo
misch opzicht profiteren van deze Elf
stedentocht, want ongetwijfeld zullen 
weer veel meer toeristen deze zomer 
de provincie bezoeken. En ook dat 
hebben ze, de organisatoren met Sip
kema voorop, het p~ovinciaal bestuur 
met Hans Wiegel voorop en al die dui
zenden enthousiaste inwoners, meer 
dan verdiend. · 

Annemarie Jorritsma-Lebbink • · 
VVD- Tweede-Kamerlid 
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Sobere 'Start verkiezingscampagnes ,,.-- -------lllr'l-..------------
. trok meer dan .. 1 000 VVD-ers·· 

Het werd een sobere campagnestart tot de gemeenteraads
verkiezingen. De oorspronkelijke planning voor een groot 
manifest dat zich deels buiten zou afspelen werd vanwege 
het overlzjden van minister Rietkerk vakkundig omge
bouwd tot een massale bijeenkomst, maar nu binnenshuis in 
het Casino in Den Bosch. Ministers, staatssecretarissen, ka
merleden, wethouders, raadsleden, afdelingsbestuurders, 
waaronder erg veel propagandisten bevolkten op die eerste 
maart de beide etages van het Casino. 

J an Karurninga beet in de zaal 
't spits af: "Het zou juist Koos 
Rietkerk zijn, die er niet aan zou 

moeten denken dat wij thans niet vol 
vuur de liberale boodschap zouden uit
dragen ... " 
De VVD-voorzitter wond er geen 
doekjes om: "We hebben er eerder 
minder goed voorgestaan. Dat was in 
1981. In 1982 wonnen we geweldig, 

omdat we tegen de kiezer eerlijk heb
ben gezegd dat we een moeilijke bood
schap hadden. Die boodschap was het 
terugdringen van de rol van de over
heid; het verbeteren van de positie van 
het bedrijfsleven.en hét terugdringen 
van de werkloosheid. "Moed en ver
trouwen", hebben we gezegd. We heb
ben geen resultaat genoemd, want het 
was een race tegen de klok en in de zo-

. 'kt met ver 
. Nel! Ginjaar ;;~s pilaar. c 

S
taatssecretariSd van LPC-er J 

de hort 

mervan 1985 brak het licht door. We 
konden aan de kiezer voor 1986 een 
betere boodschap qrengen. De winsten 
ging weer omhoog, de groei van het be
drijfsleven was aantoonbaar en de 
werkloosheid daalde. In tegenstelling 
tot wat Den Uyl voorspelde, namelijk 
dat er 1 miljoen werklozen zouden ko
men door dit beleid, liep die werkloos
heid met 125.000 terug. We hebben de 

k-----·-~~,--·--~-.~·----------·----·..----
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Piet er Winsemius, Ad Ploeg en Nee/ie 
Smit-Kroes getooid met de VVD
zweet bandjes. -

Ed Nijpels kan handtekeningen uit 
blijven delen. 

Ook de VVD-shop had zich naar het 
Casino verplaatst. Patricia maakte 
met de vele campagne-artikelen een 
gouden omzet. 

' 

afgelopen maanden een terugkeer van 
het vertrouwen gezien ... het vertrou
wen in de toekomst ... " 
Tussen 1982 en 1986 hebben we de 
voorwaarden geschapen om dat be
drijfsleven te helpen en we hebben ge
zegd: "Werk mee. Steekje nek uit. En 
we hebben kunnen zien dat er winsten 
worden gemaakt, dat er weer wordt 
geïnvesteerd en weer nieuwe mensen 



Het onvermoeibare en onverwoestbare 
campagneteam v.I. n.r. Hu go Dittmar, 
Ed Nijpels, Ben Verwaayen, Miehiel 
Krom en Ferry Houterman, die de 
::aal op een stevige peptalk vergastte. 

Eden Jan voor een 
laaiend enthousiaste zaal. 

Samen de campagne in. 

worden aangetrokken. Dát is de nieu
we spiraal ... dat is het elan." 
Kamminga verklaarde dat dit wat de 
VVD betreft geen campagne in de 
sfeer van polarisatie zal worden. Maar 
wél waarschuwde hij dat de VVD zich 
niet te veel blind moet staren op de 
door de PvdA opgeworpen patstelling 
rond de kruisraketten. "We hebben 
dat in 1981 gezien ten aanzien van de 
kerncentrales, waar Max van den Berg 

Pa u/a Bakker spelt vice-premier Gijs 
van Aardenne de VVD-rozette op. 

zich aan de hekken liet ketenen. Die 
kerncentrales moesten van de PvdA 
dicht. En wat gebeurde er? In de for
matie van het kortstondige kabinet 
Van Agt-Den Uyl-Terlouw werd er een 
commissie benoemd om dat punt na
der te bestuderen en die centrales zijn 
nog steeds open." 
Met alle waardering die de VVD-voor
zitter heeft voor CDA-premier Lub
bers, wees Karurninga op de verschil-· 

14 

Jende rollen die Lubbers in het politiek 
verleden heeft gespeeld. Als minister 
van Economische Zaken tijdens het 
kabinet Den Uyl, meewerkend aan het 
ontstaan van een gigantisch financie
ringstekort en verdubbeling van de 
overheidsuitgaven; als CDA-fractie
voorzitter gaten schietend in het Be
stekprogramma van het kabinet Van 
Agt-Wiegel en nu als premier voortref
felijk opererend, maar je weet nooit 



Jan Kamminga ' 
bij aanvang van zijn 

speech. · 

JUsde.to~~ 
· je ltef •5·L1tfJ . 

En u kwam dus . .. Massaal trokken VVD-ers naar Den Bosch. 

wat je precies aan dat CDA hebt. Met 
trots vermeldde hij dat de milieupoli
tiek, die waardering oogst bij links en 
rechts, pure VVD-politiek is." Ginjaar 
is ermee begonnen en Winsemius 
heeft dat fantastisch uitgebouwd." 
De voorzitter sloot af met: "Lubbers 
kan alleen maar sterk zijn dankzij de 
grootte van de VVD. We laten ons door 
de opiniepolls niet in de hoek drukken. 
Deze verkiezingen zullen beslissend 

zijn of we door kunnen gaan op de weg 
van het nieuw elan. Als er nu een' 
PvdA-regering zou komen wordt dat 
plantje weer platgetrapt en gaan we 
weer een periode van nog meer bu
reaucratie in. Alleen als VVD-ers sa
menwerken kunnen we een betere ver
kiezingscampagne maken." 
In zijn peptalk ging lijsttrekker Ed 
Nijpels uitvoerig in op de kwaliteit van 
ons onderwijs, Het zal in de VVD-ver-

kiezingscampagnes een centraal punt 
worden dat de VVD rust in dat onder
wijs en veel meer aandacht voor de 
kwaliteit voorop stelt. Nijpels toonde 
zich verbijsterd door de uitlatingen 
van PvdA-voorman Den Uyl daton
derwijs voor langdurig werklozen niet 
het belangrijkste is, terwijl het de bes
te basis is om weer aan de slag te ko-
men. 

Reny Dijkma'! • 
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VVD-Tweede-Kamerlid Jan Franssen 

,,Deetman toonde te weinig aandacht 
voorde inhoud~~~~~~~~~~~~ 
van het 
onderwijs'' 

Onderwijs, goed onderwijs, 
bhjft het stokpaardje van de , 
liberalen. Ook op dat terrein 
moest fors worden bezui
nigd. Wat ging goed? Wat 
liep er fout? Welk beleid 
moet worden voortgezet? 
Drie jaar lang heeft het 
VVD- Tweede-Kamerlid Jan 
Franssen zich intensief met 
de onderwijsportefeuille be
zig gehouden. Hij is dus dé 
man om nu eens nader op 
deze onderwerpen in te gaan. 

Jan Franssen begint met een compli
ment aan de minister van Onderwijs 
en Wetenschapsbeleid, Deetman: "Er 
is fors bezuinigd. Binnen het onderwijs 
is er alles aan gedaan om via natuurlijk 
verloop en andere maatregelen zoveel 
mogelijk mensen aan het werk te hou
den. De minister heeft ook veel aan 
wetgeving gedaan. Het grote pro
bleem van Deetman blijft dat hij zich 
te weinig heeft geprofileerd als een 
echte onderwijsinhoudelijke minister. 
De echte problemen en vragen die le
ven in het onderwijs heeft hij niet we
ten op te lossen. Ook heeft hij over de 
kwaliteit van het onderwijs meer woor
den gesproken dan wapenfeiten op zijn 
naam gebracht. In feite is het zo dat 
alleen onze liberale staatssecretaris 
Nell Ginjaar-Maas de enige is geweest 
die zich echt in beleidsnotities over on
derwijsinhoudelijke zaken heeft uitge
laten. Hela;;ts is het tijdstip waarop die 
notities zijn uitgebracht te laat om er 
nog in deze kabinetsperiode veel mee 
te doen." 

Jan Franssen 

Kwaliteitsbeleid 

Franssen bepleit dan ook voor de ko
mende kabinetsperiode het centraal 
stellen van de kwaliteit in het onder
wijs. Hij heeft daar uitgesproken 
ideeën over hoe dat is te verwezenlij
ken. Jan Franssen gaat uit van vier 
kernpunten: 
a. "Voor iedere onderwijsvorm moe
ten eindtermen komen en na het basis
onderwijs zal men terug moeten naar· 
een strak geregeld kwalitatief hoog
waardig examenbeleid. Het·eindexa
menniveau moet niet alleen worden 
bepaald door het onderwijs, maar ook 
Joor sectoren buiten dat onderwijs. 
Het onderwijs moet weer de aandacht 
van de hele maatschappij krijgen. 
b. Veel meer aandacht zal moeten 
worden besteed aan de toelating tot, 
de inhoud en het eindniveau van de l'e-. 
rarenopleidingen. Die opleidingen zul
len moeten worden gecombineerd met 
een duidelijke bij- en nascholingsrege
ling van leerkrachten en hun ver
zorgingstaken. Zelfstandige schoolbe
geleidingsdiensten moeten op termijn 
worden opgeheven en opgaan in nieu
we regionale onderwijscentra. Voor 
deze laatste gedachte hebben we nu 
ook de steun van het CDA, zodat er 
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een wettelijke regeling komt, waarin 
de lerarenopleiding, de bij- en nascho
ling van onderwijsgevenden en de on
derwijs verzorging in een samenhan
gend geheel worden ondergebracht. 
Dat zal inhouden dat de lerarenoplei
ding uit de Wet op het hoger beroeps
onderwijs zal moeten worden gehaald. 
Die periodieke bij- en nascholingen 
zullen echt verplicht moeten worden, 
wil het onderwijs kunnen blijven re
ageren op noodzakelijke impulsen uit 
de maatschappij. Als Deetman de za
ken ergens op zijn beloop heeft gela
ten, dan is het wel op dit terrein. Kijk 
maar naar de achterstand op het ge
bied van informatica." 
c. Jan Franssen hoopt dat in de ko
mende periode het aantal regels voor 
het onderwijs nog veel verder kan wor

, den teruggedrongen; dat die circulai
restroom, die hele bossen kost en waar 
op menige school de nieuwste circulai
res gewoon op de oude worden gelegd 
omdat men gek wordt van de departe
mentale regelzucht, nog veel sterker 
zal worden teruggedrongen. "De 
school moet v~;:el meer ruimte krijgen 
voor het voeren van een eigen beleid en 
dát hangt weer samen met een goed 
bij- en nascholingsbeleid, zodat de 
school zelf in staat is goed manage
ment te voeren. Geef dat schoolhoofd 
nou in hemelsnaam eindelijk de instru
menten om die school zelf te kunnen 
leiden en niet een permanent aanzwel
lend pak papieren circulaires van bo
venaf. En dat moet straks ook niet ge
beuren, zoals Deetman zich dat nu 
voorstelt, namelijk door een soort vlie
gende managementteams langs de 
scholen in het land te sturen (zou h"ij te 
veel naar M.A.S.H. hebben geke
ken?). De formule is zo simpel: laat de 
schoolleiding leren van de goede erva
ringen van het bedrijfsleven en geef 
haar de kans die toe te passen op· 
school. Iedere directeur zou eens een 
goede managementcursus moeten vol
gen." , · 
d. Ook wenst de VVD-onderwijsdes
kundige veel meer nadruk op en aan
dacht voor de taak van de inspectie, 
beleidsevaluatie en onderzoek (door 
buitenstaanders). "Daaraan zou je 
voor de onderwijsgevenden de morele 



plicht moeten koppelen om zich van 
die resultaten wat aan te trekken." 

Demagogie en zeepbellen 

De VVD moge dan- gelukkig met suc
ces- massaal te hoop zijn gelopen te
gen de onzalige middenschoolgedach
te van minister Jos van Kemenade tij
dens het kabinet-Den Uyl, Jan Frans
sen betreurt het toch oprecht dat mét 
die Van Kemenade de enige socialist 
met een visie op onderwijs het Binnen
hof heeft verlaten. De uitgangspunten 
lagen vér uiteen. Maar Van Kemenade 
vocht voor een onderwijsvisie ... daar
na viel de stilte. Jan Franssen: "De 
PvdA heeft vier jaar lang geroepen dat 
er niets van dit beleid deugde en met 
name de onderwijsspecialist Martin 
Konings heeft alle demagogie ge
bruikt om maar aan te tonen dat onder 
een socihlistisch bewind dat onderwijs 
echt heel anders zou worden. Ik heb 
reikhalzend Uitgekeken naar wat de 
PvdA in haar verkiezingsprogramma 
terug zou draaien van die 3,2 miljard 
bezuinigingen. Eerlijk gezegd, heb ik 
nog nooit zo'n vaag, nietszeggend ver
haal gelezen als wat de PvdA haar kie
zers vóór houdt. Na de middenschool
gedachte van Van Kemenade is er op 
onderwijsgebied geen enkele nieuwe 
gedachte meer gelanceerd. Ze draaien 
ook niets terug van die noodzakelijke 
3,2 miljard bezuinigingen. Alleen het 
PvdA-congres heeft zowaar een uit
spraak over onderwijs gedaan. Daar 
wil men bij het basisonderwijs de met 
twee verhoogde klassedeler nu terug
draaien: kosten 140 miljoen. 

Hoe dat moet worden ingevuld? Tja, 
dat moet je binnen de. PvdA vragen. 
Men wil het daar binnen de begroting 
vinden, maar ook daar beseft men dat 
er geen spat ruimte meer in zit. Vraag 
je naar andere alternatieven binnen de 
PvdA dan hoorje-steeds zachter- nog 
het woord middenschool vallen en ver
der heerst er sinds het vertrek van Van 
Kemenade de rust van het kerkhof." 

WRR-rapport 

De Wetenschappelijke Raad voor het 
Regeringsbeleid .(WRR) is met een 
advies gekomen over de basisvorming. 
Jan Franssen: "De belan·grijkste con
clusie is dat daarin de middenschool 
als enig zaligmakend schooltype en als 
DE oplossing voor alle leerproblemen 
van tafel is geveegd." De VVD-onder
wijsdeskundige juicht het toe dat de 
discussie nu eindelijk eens over de in
houd van het onderwijs gevoerd gaat 
worden en niet langer over structuren. 
Hij ziet in het WRR-rapport eindelijk 
de broodnodige waardering voor het 
(middelbaar) beroepsonderwijs. De 
WRR bepleit voor dat schooltype, 
waarvan praktisch elke schoolverlater 
direct aan de slag kan, een veel betere 
honorering." 
Jan Franssen duikt in zijn berg papie-

1 
ren en citeert letterlijk uit het WRR
rapport: "Dat de kwaliteit van de leer-

kracht een van de belangrijkste facto
ren is die de kwaliteit van het pnder
wijs bepaalt ... Om die reden moet 
aparte aandacht worden besteed aan 
de selectie en opleiding van leer krach-· 

" . ten ... 
Tot zijn intense vreugde wijdt de 
WRR centrale aandacht aan de eind
termen en examens. 
Jan: "Deze vijf punten zijn de afgelo
'penjaren bij herhaling in de onder
wijspolitieke discussie door de VVD 
centraal gesteld. Natuurlijk hebben 
we naar aanleiding van dit rapport nog 
de nodige vragen, maar je merkt wel 
uit mijn eerste reactie dat we het posi
tief hebben ontvangen." 

Stokpaarden 

Jan Franssen zou vermoedelijk een 
dag over onderwijs kunnen praten zon
der in herhaling te vervallen. Op de 
valreep wil hij nog een paar punten 
van zijn prioriteitenlijstje noemen. Op 
dit moment wordt 85 %van de onder-
. wijsbegroting opgeslokt door perso
neelskosten. Franssen denkt dan bij 
eventueel noodzakelijke verdere be
zuinigingen eerder aan verkleining 
van de rol, invloeq en omvang van het 
departement dan in het veld. Daar zijn 
klappen genoeg gevallen. Een logisch 
gevolg zou dan immers ook zijn dat 
aan die ten hemelschreiende berg cir
culaires die door het departement 
wordt geproduceerd een einde zou kó
men. Franssen wil de rust terug in het 
onderwijs. Niet de rust van het kerk
hof, maar de rust die de leerkrachten 
in staat stelt om zich bezig te houden 
met de inhoud van hun vak. Daartoe 
zal het nodig zijn dat de onderwijswe
reld sterk zal moeten worden gedere
guleerd. Simpelweg gezegd: het 
schoolhoofd moet het weer op zijn 
eigen school voor het zeggen krijgen 
sámen met de leerkrachten en zo min 
mogelijk met "Den Haag", waar men 
van al die Maatregelen van Bestuur 
best eens een mooi kampvuur kan hou
den op het departementaal terrein en 
dan ... over tot de orde van de dag. 

Reny Dijkman • 
18 maart 1986 



Flitsende en sprankelende 
verkiezingsmanifestatie van Haarlem, 

Heemstede en Bloemendaal 

Erica Terpst ra in volle zangovergave temidden van de liberalen uit Haarlem, Heemstede en Bloemendaal. 

In Haarlem, Heemstede en Bloemendaal zal men zich nog 
lange tijd de bijzonder geslaagde liberale verkiezingsmanifestatie 

herinneren die woensdagavond 26 februari in het 
Haarlemse Concertgebouw werd gehouden. Eenfeest dat 

klonk als een klok! Goed en gedegen voorbereid, enthousiast 
en vakbekwaam uitgevoerd. Een samenspel door velen 

dat, het kan bijna niet anders, de stampvolle kleine zaal van 
het Concertgebouw meermalen tot positieve beroering 

bracht. De VVD-afdelingen Haarlem, Heemstede en Bloemendaal 
losten met dit grandioze festijn het startschot voor 

de Campagne rond de gemeenteraadsverkiezingen in hun regio. 
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·n egoede sfeer en de joviale 
stem.ming bleek al tijdens de 

· gezamenlijke maaltijd die 
ruim 200 inschrijvingen trok. In de 
tuinzaal werd het daarnanog drukker, 
toen daar de feitelijke presentatie 
plaatsvond. Die VVD-wethouders en 
drie VVD-gemeenteraadsleden uit 
Haarlem, Heemstede en Bloemendaal 
voerden het woord over het liberalis
me iri de gemeentepolitiek. Drie man
nen en drie vrouwen, die elk in zeven 
minuten hun persoonlijke visie gaven. 
Onderwerpen als ruimtelijke orde
ning, deregulering, onderwijs, sport en 
bouwen kwamen aan de orde. Op de 
wijze van "Haagse Kringen" werden 
de sprekers en spreeksters door het 
kwartet Jaap Stor.k na verloop van hun 
praattijd muzikaal "weggespeeld". 

0 ud en jong. Deze maatschap
pelijke tegenstelling kwam 
goed tot uiting in de geza

menlijke presentatie van de 84-jarige 
heer Scheer uit Heemstede en de 19-
jarige Ron Schröder. De heer Scheer 

had de oprichting van de VVD geheel 
meegemaakt en was al actief voor de 
Nederlandse liberalen toen hij de leef
tijd had die nu Ron Schröder heeft. 
Een verbazend aardige presentatie 
van twee in leeftijd uiteenlopende, 
maar wat liberale gedachten betreft, 
gelijklopende mensen. De echtgenote 
van de heer Scheer, ook al boven de 
tachtig, kreeg bloemen aangeboden. 

E r werd gezamenlijk gezol)gen 
op deze geweldige avond. Poli
tici van alle bestuurslagen 

vormden een koor, dat enkele zelfbe
dachte liedjes ten gehore bracht. Van
zelfsprekend met teksten die op de 
VVD en op de gemeenteraadsverkie
zingen betrekking hadden. Na de pau
ze presenteerdeCoen Kolffop bijzon
der aardige manier een talkshow, 
waarin een flitsend gesprek ontstond 
met het Tweede Kamerlid Erica Terp
stra. Een geestig geheel, waarin op de 

actualiteit werd ingespeeld. "Als de 
toekomst je lief is", zo luidde de slogan 
van de verkiezingsavond. Tot slot werd 
een kar op het toneel gebracht en wer
den de aanwezigen uitgenodigd "als 
de toekomst je lief is, deze kar te gaan 
trekken, want de VVD-beginselen zijn 
de moeite waard". 

Belangrijkste organisatrice van de bij
eenkom.st was Heila Voûte-Droste, 
maar zij had steun van velen .. 

HansdeBie • 
foto:ç: United Photos De Boer 
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Voor de voortzetting van de behandeling van het euthanasievraagstuk in 
de Tweede Kamer gafVVD-fmctievoorzitter Ed Nijpels de volgende 
verklaring uit 

VVD: poging tot verzoening 

Ondanks de stellige verzekering dat de 
euthanasiekwestie niet in de partij-po
litieke sfeer moest worden getrokken, 
moet worden vastgesteld, dat het te
genovergestelde is gebeurd. Dat is 
diep te betreuren. · 
Nog treuriger is dat de partij-politieke 
discussies worden gevoerd met onei
genlijke en onjuiste argumenten. Eén 
van die argumenten is 'dat de Kamer te 
grote haast zou maken met de eutha
nasiewetgeving en dat er niet zorgvul
dig en doordacht zou worden geproce
deerd. 
Die verwijten zijn onjuist en in strijd 
met de feiten. 
Al vanaf 1973, na de bekende uit
spraak van de rechtbank van Leeuwar
den, wordt in juridische, wetenschap
pelijke en politieke kringen de discus
sie over euthanasie gevoerd. 
Een door een CDA-D'66-kabinet inge
stelde Staatscommissie heeft drie jaar 
op het vraagstuk gestudeerd alvorens 
met grote meerderheid een advies uit 
te brengen aan de regering. 
En de Tweede Kamer tenslotte is nu al 
twee jaar op buitengewoon zorgvuldi
ge wijze bezig met de behandeling van 
het initiatiefvoorstel van mevrouw 
Wessel-Tuinstra. 
Degenen, die met deze voorgeschiede
nis in het achterhoofd nog durven te 
beweren, dat er niet behoedzaam is ge
opereerd in de tere kwestie van de eu
thanasie, gaan daarmee voorbij aan de 
feiten. 
Voor- en tegenstanders van een wette
lijke regeling hebben- het spreekt van
uit liberaal standpunt voor zich- het 
volste recht zich vóór of tegen een op
lossing uit te spreken, waarin onder be
paalde omstandigheden en voorwaar
den eigen beslissingsruimte wordt ge
geven aan mensen, die tengevolge van 

. ondraaglijk lijden in een uitzichtloze 
noodsituatie terecht zijn gekomen. 
Het standpunt van de VVD is in dit op
zicht duidelijk en helder. Wij hebben 
de afgelopen maanden een behoedza
me, zorgvuldige en niet-polariserende 
lijn gevolgd. · 
De afgelopen weken heeft de VVD de 
argumenten vóór wetgevitJ.g en de uit
gangspunten voor een wettelijke rege
ling in de Tweede Kamer verwoord. 

Uiterste poging 

Alspolitiek leider van de VVD wil ik 
een uiterste poging doen om de impas
se, die dreigt te ontstaan, te doorbre
ken. 
Met die impasse doel ik op de moge
lijkheid dat een door de Tweede en 
Eerste Kamer aanvaard wetsvoorstel 
Wessel-Tuinstra uiteindelijk door de 

- eventuele weigering van de contra
seign niet het Staatsblad zal bereiken. 
Dat zou een herhaling kunnen beteke
nen van de trieste gang van zaken rond 
de abortuswetgeving, die meer dan 
tien jaar het politieke klimaat in Ne
derland heeft verziekt. 
Als goede democraten willen wij in dit 
tere vraagstuk niet forceren maar 
overtuigen. 
Daarom wens ik een poging tot verzoe
ning te doen, vooral om het draagvlak 
voor wetgeving te vergroten. 

Goede wetgeving staat voorop 

De VVD geeft daarmee haar inhoude
lijke opvattingen niet prijs. Integen
deel, het beoogde resultaat- goede 
wetgeving op korte termijn- kan eer
der worden bereikt. Dat resultaat staat 
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Drs. E. H. T M. Nijpels 

voor de VVD voorop. 
Mijn voorstel beoogt partij-politieke 
polarisatie, patstellingen en oneigenlij
ke blokkades nu en in de toekomst te 
voorkomen. 
Ik leg daarom het volgende voorstel op 
tafel met het dringende verzoek aan 
het kabinet en alle betrokken partijen 
om aan deze poging tot verzoening 
mee te werken, zonder dat aan iemand 
-fractie of individueel kamerlid
wordt gevraagd van het eigen stand
punt af te zien. 

I. Het kabinet zendt de proeve naar 
de Raad van State. 
2. In de Tweede Kamer wordt be
werkstelligd, dat het initiatiefvoorstel 
van mevrouw Wessel-Tuinstra nà 
stemming over de amendementen, 
maar vóór de eindstemming, alsnog 
naar de Raad van State wordt ge
stuurd. 
3. Het kabinet en de fracties van 
CDA en VVD verplichten zich ertoe 
de adviezen van de Raad van State se-
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duele leden de volle vrijheid behouden .. :. 
datgene te steunen, wat naar hun oor
deel in wetgeving gesteund moet wor
den. 

Met dit voorstel doe ik een zwaar be
roep op de spankracht van kabinet en 
parlement. 
Niettemin is het mijn diepe overtui
ging dat deze poging tot verzoening 
een zware verantwoordelijkheid legt 
op al diegenen in kabinet en parle
ment, die dit zullen afwijzen. 
Deze.poging tot verzoening betekent 
geen uitstel, maar kan er juist toe bij
dragen dat goede wetgeving eerder in 
het Staatsblad kan verschijnen. 

drs. E. H. T M. Nijpels • 

DickDees 

In de tweede termijn ging VVD
woordvoerder Dick Deesnogmaals 
uitvoerig in op de door Nijpels gedane 
voorstellen (zie bijgevoegd artikel). 
Dees: "Wij hebben de voorstellen niet 
gedaan om terug te komen op onze in
houdelijke opvattingen. Van verkwan
seling van de liberale beginselen is dan 
ook geen sprake. De VVD-fractie kiest 
voor wetgeving. Zij spreekt daarbij, 
gezien een belangrijk hoofdpunt, de 
voorkeur uit voor het initiatiefvoorstel 
van mevrouw Wessel-Tuinstra ... Met 
het weigeren van het contrasign of een 
machtswoord van de minister-presi
dent zou echter vaststaan dat het door 
ons beoogde doel dat goede wetgeving 
ook het Staatsblad haalt, juist niet 
wordt bereikt. De minister-president 
heeft er tegenover de VVD-fractie 
geen twijfel over laten bestaan dat dát 
het resultaat zal zijn van een aanvaar
ding van het initiatiefvoorstel en een 
voorstem van de VVD-fractie voor dat 
voorstel op dit moment. Nu doorzetten 
zou dus een doodlopende weg zijn. Nu 
forceren brengt dus een inhoudelijke 
oplossing niet nabij. Om patstelling te 
voÓrkomen heeft de VVD-fractie een 
viertal voorstellen van procedurele 
aard gedaan, die niet strijdig zijn met 
onze inhoudelijke opvattingen over 
een wettelijke regeling van het vraag
stuk van de euthanasie. 
Ik stel vast dat onder de conditie dat 
de Proeve naar de Raad van State 
wordt gestuurd en tevens een nader 
advies over het initiatief-voorstel aan 
de Raad van State zal worden ge
vraagd, de heer Lubbers, nu in reactie 
op onze voorstellen, het pad van tot
standkorhing van wetgeving is ingesla
gen. Ik stel ook vast dat de heer Lub
bers zich ertoe heeft verplicht in de 
toekomst geen nieuwe blokkades te 

zullen opwerpen. Ik stel ook vast- de 
minister-president heeft dat in het 
openbaar verkondigd- dat een inspan
ningsverplichting of, om met zijn 
woorden te spreken, meer dan een in
spanningsverplichting, is aangegaan 
met de lijsttrekker van de vvb, dat de 
kwestie van het weigeren van het con
trasign in het komend kabinet zich 
niet zal voordoen. Tot slot stel ik vast 
dat de heer Lubbers zich ermee ak
koord heeft verklaard dat de uitkomst 
van een stemming in de Tweede Ka
mer, na de procedure van advisering 
door de Raad van State, niet tot een 
machtswoord of een politieke crisis zal 
leiden." 
Dick Dees benadrukte nogmaals dat 
de VVD bestaande impasses heeft wil
len doorbreken. Hij toonde zich erken
telijk voor de positieve reactie van pre
mier 'Lubbers op deze handreiking. De 
nu door de VVD voorgestelde proce
dure "komt de zorgvuldigheid van de 
wetgeving ten goede. Voor de fractie 
van de VVD is en blijft de invalshoek 
dat wij in dit tere, diepmenselijke 
vraagstuk niet willen forceren, doch 
overtuigen," aldus Dees. 

Reny Dijkman • 

18 maart 1986 



Onlangs verscheen de ontwerp-Leidraad voor het VVD-~r?vincieprogra~
ma 1987-1991. Dit ontwerp is opgesteld door een commiSSie van de Verem-
ging van Staten- en Raadsleden van d~ V~D. . . . .. 
De Leidraad is bedoeld om degenen die bmnen hun eigen provmc1e ZIJn/ 
worden belast met het opstellen van het VVD-Provincieprogramma hand
vatten te bieden. De Leidraad moet worden beschouwd als een raamwerk, 
dat per provincie nadere invulling behoeft. Daardoor ontstaan pro~i~ciale 
Provincieprogramma's, die ieder zijn ingekleurd waar het het specifiek pro
vincie-'eigene betreft, maar op algemeen geldende hoofdpunten een lande
lijk herkenbaar en liberaal consistent beeld geven. . 
Het gaat thans nog om een ontwerp-Leidraad (de definitieve zal op 12 apnl 
a.s. worden vastgesteld; zie daarvoor Provincie & Gemeente- het maand
blad van de Vereniging van Staten- en Raadsleden van de VVD- van feb~.ua
ri en maart 1986), maar dit ontwerp geeft de opstellers van de afzonderlijke 
provincieprogramma's echter al voldoende houvast bij hun werkzaamhe-
den. . 
De ontwerp-Leidraad is te verkrijgen door overmaking vanf 6,- op postgi
ro 1687886 t.n.v. penningmeester Vereniging van Staten- en Raadsleden 
van de VVD te 's-Gravenhage onder vermelding van "ontwerp-Leidraad 
Provincieprogramma 1987". . .. .. 
Voor nadere informatie kan men, zoals gebrmkehjk, terecht biJ het bureau 
van de Vereniging van Staten- en Raadsleden van de VVD (Postbus 30836, 
2500 GV 's-Gravenhage, tel. 070-614121; bezoekadres Koninginnegracht 
57, 's-Gravenhage). 

Andreas Dijk 

Agenda Haya van 
Somerenstichting 

Managementtraining voor 
raadsleden 
Cursusbijdrage f 100,- per 
persoon 
Schagen: 7, 14 en 21 april 
(maandagavonden) 
Bunnik: 18,19 april (vrijdag
avond, zaterdag) 
Zeist: 16 en f7 mei (vrijdag
avond, zaterdag) 

Presentatietechniek, deel/I 
Cursusbijdrage f 60,- per per
soon 
Lelystad: 7, 14, 21. april (maan
dagavonden) 

Startcursus Discussietechniek 
Cursusbijdrage f 40,- per per
soon 
Arnhem: 8,15 en 22 april (dins
dagavonden) 
Schagen: 4, 11 en 18 juni 
(woensdagavonden) 

Discussietechniek, deel I/ 
Cursusbijdrage f 60,- per per
soon 
Heerenveen: 12, 19 en 26 april 
(zaterdagen) 

Bestuurderscursus 
.Cursusbijdrage f 15,- per per
soon. 
's-Gravenhage: 15 en 22 april 
( dinsdagàvonden) 

Liberalisme I 
Cursusbijdrage f 10,- per per
soon 
's-Gravenhage: 8 april (dinsdag
avond) 

<7anvasstrainingen 
Voorafgaandaan de campagne 
voorde tweede-Kamerverkie
zingen kan in oe- of kc-verband 
de canvasstraining worden geor
ganiseerd. In deze cursus die 
drie dagd'èlen beslaat wordt uit
\ltierig a.andacht besteed aan de 
organisàtie rondom de canvas-
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sing, de presentatietechniek, be
naderingswijzen. Aan de hand 
van praktijkvoorbeelden wor~ 
den situaties nagebootst. 
De leden die een training willen 
organiseren kunnen contact op-, 
nemen met de vorrhings- en 
scholingsfunctionaris van de kc 
of met de Haya van Someren
stichting, tel.:070-614121, tst. 
25, 

Topkadercursus onderhandelen 
Vo(jr de voorzitters van gemeen
teraadsfracties die na afloop 
van de gemeenter.aadsverkiezin
gen de onderhandelingen moe
ten voeren met de andere frac
tie, is training ontwikkeld in On
derhandelingstechnieken. 
In deze cursus, die vier avonden 
of twee zaterdagen omvat, 
wordt aan de hand van praktijk
situaties de theorie en praktijk 
van hetonderhandelen belicht. 
VVD-leden dje deze cursu~wil
len volgen kunnen contact opne
men met de vormings-en scho
lingfunctionaris van de kc, of 
met de Haya van Somerenstich
ting, tel.: 070-614121, tst. 25. 

Aanmeldingen 
Cursusbijdragen ·kunnen wor
den overgemaakt op giroreke
ning 36.19.19.7t.n,v. Haya van 
Somerenstichting te .'s-Graven
hage onder vermelding van: cur
susnaam, plaats èn data. De 
aanmeldingen dienen 21 dagen 
voor aanvang van de betreffen
de cursus bij de Haya van So
merenstichting binnen te zijn. 
Voor nadere informatie kunt u 
telefonisch contact opnemen 
met de Haya van Sonièrenstich
ting. Tel.: 070-614121 tst. 25. 

Uit de Senaat 

VVD
fractie se-naat 
voor 

vrouwennachtarbeid 
In de Eerste Kamer is begin maart het debat gehouden over de 
opheffing van het verbod van nachtarbeid door vrouwen in fa
brieken of werkplaatsen. Het VVD-Eerste Kamerlid mevrouw 
Vonhoff-Luijendijk deelde tijdens het debat namens haar fractie 
mee dat de VVD deze wijziging van de Arbeidswet 1919 zal 
steunen. Zij betreurde het echter dat wijzigingen op deze Ar
beidswet echter zo fragmentarisch moeten gebeuren. "Naar het 
oordeel van mijn fractie is er behoefte aan de totstandkoming 
van de nieuwe Arbeidswet ... 
In september 1984 is een discussienota als aanzet voor een nieu
we arbeidswet naar de Stichting van de Arbeid gezonden. Naar 
verwachting van de staatssecretaris zal het advies van de stich
ting niet op korte termijn worden uitgebracht. Als dit advies de 
basis moet worden van een proeve van een wetsvoorstel dat aan 
de SER kan worden voorgelegd, dan rijst toch de vraag of wij 
door het gebonden zijn aan die procedure nog wel in staat zijn 
met ons wetgevingsinstrumentarium adequaat te reageren op 
maatschappelijke en technische ontwikkelingen. Op die manier 
zullen wij voorlopig steeds per deelonderwerp de Arbeidswet 
1919 moeten aanpassen waardoor het geheel, voor degenen die 
met de uitvoering belast zijn, er niet eenvoudiger en doorzich
tiger op wordt," aldus mevrouw Vonhoff. 

Reny Dijkman 

18 maart 1986 



Raadsverkiezingen achter de rug, 
Maar nu de collegevorming! 
Bij collegevorming komt heel wat kijken, Reden voor de Verenigingvan Sta
ten~ en Raadsleden van de VVD om opzaterdag 22 maart a.s; een voórlich-
. tingsbijeenkomst over cGJ!egevorming te organiseren. Tijdens deze bijeen
komst, die van 9:45 tot 13'.00 uur zal plaatsvinden in het JaarbeursCongres
centrum te Utrecht, komen niet alleen staatsrechtelijke en principiële pun" 
tenaan de órde maar zal vooral uitvoerig op de praktijkworden ingegaan. 
De deelnamekostenzijnf 10,~. Dit bedrag zal bij de ingang van de zaal 
moeten worden voldaan. · 
Voor nadere informatie over de bijeenkomst- en over de d~or de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden van de VVD uitgebrachte notitie over cólleg(!
vorming- wordt u verwezen naar het febr.uarinummer van Provil}cie & Ge
meente, het maandblad van de Vereniging van Staten- en Raadsleden van 
de VVD. Ook kunt u terecht bij het Verenigingsbureau dafin het Thor
beckehuis in Den Haag is ondergebraèht:(postbus 30836, 2500 GV 's-Gra-. 
venhage, tel. 070-614121). Hier kunt u ookandereinformatie ove;rde Ver-· 
eniging(sactiviteiten) en het lidmaatschap krijgen. 

Andreas Dijk 

In deze ingezonden brievenrubriek worden 
reacties van ten hoogste 100 woorden opge
nomen. 
Langere brieven worden door de redactie 
ingekort. Aanvallen op personen of af
schriften van correspondentie komen niet 
voor plaatsing in aanmerking. 
De rubriek is alleen voor leden bestemd. 
Plaatsing betekent niet dat de redactie het 
met de inhoud eens is. 

Doen wat nodig is 

Dat het minderhedenbeleid bij de 
VVD niet erg blijkt te leven, is weer 
eens gebleken uit hetfeit dat een Ma
rokkaan;werkloos, maar scherpzin
nig en politiek geïnteresseerd, zijn ob
servaties over Nederland en de Neder
landers op papier heeft gezet. Hij 
heeft deze aan allefractievoorzitters 
van de Tweede Kamer toegezonden 
voor commentaar. Daarop ontving hij 
geen reactie van de VVD. Wel eenfoto
kopie van het verkiezingspamflet met 
een middels een mooie VVD-plastic 
paperclip aangehecht visitekaartje 
van een niet met eenfunctie aangedui
de medewerker van de fractie. 
(ingekort) 

Mr. J. E. J. Hemmes 
Hilversum 
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Eeuwbenaming 

In V &D van 4 februari schrijft me
vrouw Horn dat "wij" (wie zijn dat?) 
spreken over de periode 1910-1920 als 
de twintiger jaren. Die aanduiding 
heeft echter niets te maken met de 
eeuw benaming. De eerste eeuw na 
Christus was van 0-100, dus van 1900-
2000 is de twintigste eeuw. Die bena
ming gaat niet op voor de decades. De 
crisisperiode viel in de jaren dertig; de 
oorlog in de eerste helft van de jaren 
veertig (en niet de veertiger jaren. Dat 
is een germanisme). 

Euthanasie 

L. C. Kutsch Lojenga 
Amsterdam 

Politiek is de kunst van het mogelijke. 
Er zijn echter onderwerpen van zoda
nig principiële betekenis, dát manipu
leren enmarchanderen niet accepta
bel is. Dit géldt zeker als h~t om eu
thanasie gaat. Een zaak, die vele le
venden en stervenden intens bezig 
houdt. Hetgeen eindfebruari gebeur
de t.a.v. dit onderwerp was gênant en 
liberalen onwaardig. Het gaat mij te 
ver om een partij, die zijn leden zo in 
de steek laat, nu ook de rug toe te ke~ 
ren, maar stel eens. voor, dat een ieder 
die het gesolmeteen wettelijke rege
ling inzake euthanasie afkeurt, dat 
laat blijken door op 21 mei niet op de 
lijsttrekker te stemmen? 

J. M. Bergeren 
Voorburg 



In deze rubriek worden alleen aan
kondigingen opgenomen van openhare 
hijeenkomsten (voor iedereen toegan
kelijk) waar landelijke VVD-politici 
het woord voeren 

AMSTERDAM - 18 maart. drs. F. W. 
Weisglas. Kollektieve Ruimte van de 
Gouden Leeuw. 20.00 uur. Gemeente
raadsverkiezingen. JOVD ABCD- 14 
april. mr. J. G. C. Weisglas. Café 
Hoornsevaart, Alkmaar. 20.00 uur. 
Thema-avond Suriname. DINTEL
OORD- 24 maart. mevr. E. Terpstra. 

Hotel de Beurs. 20.00 uur. Actuele po
litiek. EDE -14 april. R. L. 0. Lin
schoten. C.R. "Stern". 20.00 uur. Ac
tuele politiek. FRANEKERADEEL-
14 april. mevr. A. Jorritsma-Lebbink. 
R.K.-Verenigingsgebouw. Franeker. 
20.00 uur. Algemene politiek. OC 
HENGELO- 7 april. dr. R. W. de Kor
te. Motel 't Wapen van Delden, Del
den. 20.00 uur. Actuele politiek, ko
mende verkiezingen en de VVD. KC 
LIMBURG- 5 april. A. J. Evenhuis. 
Het Witte Huis, Baexem. 11.30 uur. 
Algemene politiek. LAREN-LO
CHEM- 7 april. drs. L. M.L. H.A. 
Hermans. Café/restaurant Meende
rink/Scholten, Lochem. 20.00 uur. 
Actuele politiek. MEPPEL- 7 april. 
A. J. Evenhuis. Café-restaurant Nij
meier. 20.00 uur. Actuele politiek. OC 
OLDAMBT -14 april. prof. dr. ir. J. J. 
C. Voorhoeve. Hotel Vrijheid, Win-

schoten, 20.00 uur. Algemene politiek. 
OSS- 14 a pril. drs. ir. ing. B. J. G. van 
der Kooij. Hotel restaurant van Alem. 
20.30 uur. Informatica. VROUWEN 
IN DE VVD SOEST /SOESTER
BERG- 7 april. drs. Th. H. Joekes. 
Restaurant Soester Duinen. 20.00 uur. 
Actuele politiek. VUGHT- 14 april. 
dr. R. Braams. Café de Beukenhof. 
20.30 uur. Kernenergie. WAGENIN
GEN- 14 april. drs. L. M. L. H. A. 
Hermans. d'Avondwake. 20.00 uur. 
Samenwerking na de verkiezingen. 
VUGHT- 14 april. dr. R. Braams. Ca
fé de Beukenhof. 20.30 uur. Kernener
gie. WESTVOORNE- 17 april. mevr. 
drs. N. J. Ginjaar-Maas. Wapen van 
Delden, Oostvoorne. 20.00 uur. Actue
le politiek. ZWEELO- 18 april. P. M. 
Blauw. Café Hegen, Wezup. 20.00 
uur. Algemene landbouw politiek 
"Van alles te veel". 

TE KOOP INTERNAAT BC SCHÖNDELN 
ROERMOND 

sinds 1851 

Kwaliteit is de beste garantie voor een goede toekomst 

* Opleidingen: Gymnasium, Atheneum, Havo, Mavo en middelbaar econo-
misch en technisch onderwijs. * Eigen kamer, moderne, ruime gebouwen. 

* Zowel algemene als intensieve studiebegeleiding. * Individuele begeleiding mogelijk voor leerlingen met een buitenlandse 

bij Roehefort (België) unieke bungalow op 2 ha grond 
aan beek, omzoomd door bossen. Binnenzwembad 5 
X 12 m. Luchtverwarming en airco. Grote woonruimte 
(8 X 8 m) met open keuken (4 x 4), 4 slaapk., 3 bad
kamers, grote bijkeuken, garage voor 2 auto's. Bouw 
in "U" -vorm. Terras op zuiden. Privétennisbaan naast 
huis. 

schoolervaring. 
* Bijzondere aandacht voor de persoonlijke vorming. * Unieke ligging op het uitgestrekte en bosrijke landgoed Schöndeln. * Beschikking over zeer ru1me eigen sportaccommodatie: zwembad, ten

nisbanen, voetbal-, volley- en hockeyvelden, atletiekbanen en sportzalen. * Hobby- en recrealiefaciiJteiten. * Voor internen wier ouders in het buitenland wonen is permanent verblijf 
gedurende de schooltnmesters mogelijk. 

Inlichtingen: Internaat BC Schöndeln 
Directeur J. Smeets 
Heinsbergerweg 182 
6045 CK Roermond 
Tel.: 04750-22641 

COMPUTERKAMP in de zomervakantie voor meisjes en 
jongens van ± 13 tot 16 jaar. Leer in twee weken Basic en 
eenvoudig programmeren op IBM-personal computers on
der leiding van IBM opgeleide instructeurs. 
Bel of schrijf voor informatie: 
De Nieuwe Ham, Joostenlaan 1, Haarzuilens, tel.: 03407 -
3714. 

Vraagpr. f 400.000,- k.k. 
J. van Someren, tel.: 010 - 133510. 

Stadsherberg 

De Campveerse Toren 
Kaai 2, 4351 AA Véere 
Telefoon 01181 - 291 

500 jaar vast gebruik 
" ... om luyden van qualiteit en 
andere passanten te logeeren 
en tracteeren op costelijke spij
zen van zee; vee en veldt." 

Rustige ambiance 
voor meerdaags verblijf 
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tlnventief 
PENSIOEN CONSULTANTS 

Pensioen ... is niet alléén 
een zekerheid voor later! 

Ons advies is gericht op uw 
persoonlijke situatie. 

Vraag gerust om een pensioenanalyse. 
Stel het niet uit. 

Van de Wervestraat 15,2274 VE VOORBURG. 
Telefoon 070- 87.14.14. 
Buiten kantooruren 070-20.02.39. 

INDIVIDUELE 
VE-REIZEN 
Voor individualisten biedt BBI i.s.m. KLM, Vorig en SAL een 
ruime keus in exclusieve vakantiebestemmingen. 

RIO DE JANEIRO 8 dagen vanaf f 2799.· 
RONDREIS BRAZILIË 19 dagen vanaf f 5385.· 
ONTDEKKINGSREIS AMAZONE 15 dagen f 6688.· 
ECOlOGISCHE SAFARI 
MATO GROSSO en AMAZONE 19 dagen f 7988.· 
BUNGALOWVAKANTIE FLORIDA 16 dagen v.a. f 2398.· 
ZIMBABWE en MALAWI 18 dagen f 5290.-
ZIMBABWE WILDLIFE-SAFARI 18 dagen f 5950.· 
BOTSWANA SAFARI 20 dagen f 4988.· 
RONDREIS ZUID-AFRIKA 22 dagen vanaf f 6075.· 
Progromma's en boekinge'& 

IJIJI Wilhelminastroat 57- 7811 JG Emmen 
Tel. 05910-16666 
Telex: 30057 -Viditelpag, 2564972 

Te gast zijn betekent bij ons 
verwend worden, 

HOTEL 
DE KROON 

Uw tevredenheid is de Kroon 
op ons werk, 

Specialiteiten 
restaurant Le Patron 
Intieme bar 't Kelderke 

Grote tuin en terrassen, 
04455- 1250 

DOE DIT JAAR NÓG EEN GOEDE KEUZE: 

Betrek onze opleiding in de toekomstmogelijkheden van 
uw dochter! 

Wij bieden een éénjarige vervolgopleiding met vele mogelijk
heden, 

In een ontspannen internationale sfeer leiden wij, met de 
know-how van tientallen jaren ervaring, op voor wereldwijd 
erkende talendiploma's (Cambridge, Alliance française, 
Goethe lnstitutL 

Bovendien is er de mogelijkheid om- tegen een toeslag van 
1 0 % van het schoolgeld - gelijktijdig een opleiding te vol
gen in Hotelvak en Toerisme, gegeven door vakdocenten 
van de Schweizer Hotelier Verein, Erkend einddiploma. 

Gun uw dochter de voorsprong van een internationale oplei
ding, 
Vakantie-talencursussen voor meisjes èn jongens in juiL 

lnstitut SUNNY DALE 
Intern. Spracheninternat 
Fam. Dr. K. Gaugler 
CH- 3812 Wilderswil/lnterlaken 

Voor nadere inlichtingen en referenties: mevr. E, A, Wehr
meijer, Hazelaarlaan 10, 2267 BH Leidschendam, teL: 070 
-997101, 

SPECIALITEITEN "71r\~ .Q;..cbant-~ 
RESTAURANT l'lï;;llt. ~} lol 

Provincialeweg 87 Willeskop Telefoon 03486-2309 
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Te gast zijn betekent bij ons 
verwend worden. 

HOfEL 
DE KROON 

Uw tevredenheid is de Kroon 
op ons werk. 

Specialiteiten 
restaurant Le Patron 
Intieme bar "t Kelderke 

Grote tuin en terrassen. 
04455- 1250 

tlnventief 
PENSIOEN CONSULTANTS 

Pensioen . .. is niet alléén 
een zekerheid voor later! 

Ons advies is gericht op uw 
persoonlijke situatie. 

Vraag gerust om een pensioenanalyse. 
Stel het niet uit. 

Van de Wervestraat 15,2274 VE VOORBURG. 
Telefoon 070-87.14.14. 
Buiten kantooruren 070-20.02.39. 

INTERNAAT BC SCHÖNDELN 
ROERMOND 

sinds 1851 

Kwaliteit is de beste garantie voor een goede toekomst. 

V: Opleidingen: Gymnasium, Atheneum, Havo, Mavo en middelbaar econo-
misch en technisch onderwijs. 

V: Eigen kamer, moderne, ruime gebouwen. 
V: Zowel algemene als intensieve studiebegeleiding. 
V: Individuele begeleiding mogelijk voor leerlingen met een buitenlandse 

schoolervaring. 
V: Bijzondere aandacht voor de persoonlijke vorming. 
V: Unieke ligging op het uitgestrekte en bosrijke landgoed Schöndeln. 
V: Beschikking over zeer ruime eigen sportaccommodatie: zwembad, ten

nisbanen, voetbal-, volley- en hockeyvelden, atletiekbanen en sportzalen. 
V: Hobby- en recreatiefaciliteiten. 
V: Voor internen wier ouders in het buitenland wonen is permanent verblijf 

gedurende de schooltrimesters mogelijk. 

Inlichtingen: Internaat BC Schöndeln 
Directeur J. Smeets 
Heinsbergerweg 182 
6045 CK Roermond 
Tel.: 04750-22641 
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Wél verloren, maar goede hoop .. '. 
De campagnetrein heeft haar eerste verkiezingsstop achter de rug. Na het 
Paasreces wordt hij weer in beweging gezet op weg naar de landelijke verkie
zingen. 

Een campagne-analyse treft u elders in dit blad. De liberalen hebben ver
loren, maar minder dan in prognoses was voorspeld. De beperking van het ver
lies- CDA en VVD zouden landelijk nog 77 zetels hebben- is te danken aan 
de inzet van duizenden leden die er keihard tegenaan zijn gegaan in de raads
verkiezingscampagne. De energie, inzet en het enthousiasme waarmee raads
leden, wethouders, afdelingsbesturen en propagandisten in de achter ons lig
gende campagne hebben gewerkt, hebben duidelijk aangetoond dat de invloed 
daarvan op de uitslag groot is. Natuurlijk is er teleurstelling. Vooral bij dege
nen die hun plaats in de gemeenteraden verloren zagen gaan en die er toch ook 
verschrikkelijk hard voor hebben geknokt die zetel te behouden. Teleurstel
ling ook, omdat de landelijke politiek zo'n grote rol blijkt te spelen voor de 
mensen in het stemhokje. Als regeringspartzj zit je dan zelden op rozen. 

. . De VVD heeft door het hele land getoond te beschikken over een goeie 
vechtmentaliteit. Zij laat zich niet met de rug tegen de muur zettèn, maàr 
gaat onverschrokken door. 

Het is plezierig vast te kunnen stellen dat deachter ons liggende campag
ne met stijl is gevoerd zonder de dubieuze "grappen" waarvan sommige ande
re partijen zich bedienden en die trouwens onmiddellijk in de pers werden af-

. gestraft. De liberalen hebben laten zien dat je best hard campagne kunt voeren 
en toch andere partijen in hun waarde kunt laten. Respect voor elkaar is een 
belangrijk uitgangspunt voor liberalen. 

Nu is even een zeer korte periode aangebroken waarin pas op de plaats 
kan worden gemaakt. Na het Paasreces wacht de algemene vergadering op 18 
en 19 april in Musis Sacrum inArnhem en natuurlijk de campagnestart voor 
de Kamerverkiezingen op 3 mei inAmsterdam. Ook de algemene vergadering 
zal op de tweede dag sterk in het teken van de campagne staan, dus campag
nisten kom naar Arnhem! De campagnestart op 3 mei inKrasnapolsky teAm
sterdam begint rond I 0. 30 uur. Het programma, dat in het 29 aprilnummer 
zal worden gepubliceerd, is zeker de moeite de reis naar de hoofdstad te ma
ken. Via campagnebrieven en via de Landelijke Propagandacommissie zullen 
alle betrokkenen al voor dat tijdstip volledig op de hoogte worden gebracht. 

Kortom, éven rust nu; éven de tijd om buiten (hopelijk) naar het begin van 
de lente te gaan kijken, en dal!- weer met zijn allen er tegen aan als de bel voor 
de tweede ronde luidt. 

- _________________________________________ !__ ~& 
DEtlv
CRA'riE 
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~ winst bij de PvdA terecht kwam. Ook lijkbeid en menselijkheid onze liberale 

boodschap te presenteren, dan maken 
kwam in hoge mate ten goede aan de wij een goede kans. 
socialistèn. De concurrentie tussen PvdA, CDA en 
Het belangrijkste en meest verheugen- VVD zal niet minder worden, hetgeen 
de feit van deze gemeenteraadsverkie- . de zwevende kiezer tot het laatste ma-
zing was de meerderheid voor dit ment in beweging houdt. Onze ge-
CDA-VVD kabinet (77 zetels). Al met meenteraadscampagne resulteerde 
al staan wij voor een spannende uitda- binnen enkele 'weken in een vooruit-
ging in de komende weken op weg gang. Laten wij dat beschouwen als 
naar 21 mei, om van een krappe naar een tussensprint en de dagen van 3 tot 

~~--~----- een ruime meerderheid te groeien. en met 21 mei benutten voor de eind

Als dit blad in uw bus valt, 
heeft u inmiddels in alle 
kranten de uitgebreide cij
fermatige analyses van de 
gemeenteraadsverkiezingen 
kunnen lezen. 
Tot welke conclusie moet je 
komen na een uitslag die ge
lijk is aan ons niveau '77/ 
'78, verlies betekent (en op
zichte van 1982 en winst ten 
opzichte van de opiniepeilin
gen? 

In ieder geval niet de weg van de min
ste weerstand, door te zeggen dat het 
eigenlijk best mee valt of dat er eigen
lijk gewonnen is. 
Wel ruiterlijk toegeven dat we een 
stuk van onze 1982- winst (van 26 
naar 36) hebben ingeleverd. Maar ook 
dat we in onze campagne van 1-19 
maart erin geslaagd zijn 3 zetels meer 
te boeken dan de opiniepeilingen van 
februari (25 naar 28). Voor onze ge
meenteraadsleden en wethouders is 
het een frustrerenp maar vaststaand 
gegeven dat 80 %van de kiezers hun 
lokale stem Iaat bepalen door de lands
politiek. Als je dan lokaal volksverte
genwoordiger bent van de regerings
partijen die zitten in een ombuigings
kabinet, dan is het moeizaam om lo
kaal een weerwoord te geven op lande
lijke oppositiepartijen. Het CDA heeft 
dat bitter moeten ervaren, met name 
in het zuiden en oosten, de VVD met 
name in grotere steden. D'66 en klein 
links hebben geen kans gezien deze op
positie uit te buiten, zodat de volledige 

Zijn wij weer in staat om tijdens de 
campagne zo'n 3 zetels extra te pak
ken? Lukt het om 1 zetel extra te ver
krijgen door het stemrecht Nederlan
ders in den Vreemde? Dat zou beteke

·nen dat de VVD op 32 zetels uitkomt. 
Een andere uitdaging is de groep jon
ge kiezers. Als wij liberalen erin sla
gen de opkomst onder deze groep op te 
vijzelen tot het gemiddelde van alle 
kiezers, dan levert dat de VVD nog 
eens 2 zetels extra op. Als de histori
sche ervaring weer opgeld doet, dat le
denwinst een voorbode is van zetel
winst, dan hebben wij een goed per
spectief want in de afgelopen periode 
boekten wij week in week uit een netto 
ledenwinst voor de VVD. 
Of het gaat I ukken om op 21 mei terug 
te komen op ons historisch record van 
36 zetels, blijft !!en speculatieve vraag. 
Dat de kansen er zijn is duidelijk. Het 
benutten van die kansen hebben wij in 
eigen hand. Als evenveel volksverte
genwoordigers en propagandisten, dus 
alle duizenden VVD-campagnisten, 
weer bereid zijn onze kiezers op te zoe
ken. Als wij weer bereid zijn om mid
dels duidelijkheid, eerlijkheid, rede-

Analyse Totaal 
Maurice de Hond uitslag 

in% in% 

1977 1986 1978 

T.K. G.R. G.R. 

PvdA 33,8 34,4 29,4 

CDA 31,9 31,6 38,0 

VVD 18,0 18,0 15,8 

sprint. 
In de maand april wacht ons de taak 
van het maken van plannen, het wer
ven van leden en het motiveren van 
jonge kiezers om te gaan stemmen. 
Op 3 mei zien wij elkaar weer voor de 
sportieve start van de VVD Tweede
Kamercampagne-in Amsterdam. Ons 
gezamenlijk doel was dat we in de der
tig zetels zouden halen omdat het libe
ralisme, omdat de VVD, omdat deze 
coalitie, omdat de toekomst ons lief is. 
Laat dat doel in een politiek organisa
torisch turbulente periode de drijfveer 
zijn om na een korte paasvakantie de 
hand weer aan de ploeg te slaan. Juist 
deze moeilijke uitdaging doet een be
roep op onze liberale veerkracht, een 
eigenschap die door menig buiten
staander benijd wordt. 
De eerste stap op weg naar succes is 
gezet, de volgende stappen komen niet 
vanzelf. Daar moeten 2 miljoen VVD
kiezers en duizendcri liberale campag- · 
nisten nog wel wat voor doen. Doen wat 
nodig is, als de toekomst je lief is. 

Ferry I. M. Houterman 
Campagneleider 
21 maart 1986. 

Analyse ANP Analyse ANP 
in% inkàmer-

zetels 

1982 1986 huid. nw. 

G.R. G.R. Tk. '82 GR.'86 

25,0 32,0 47 51 

32,2 31,2 45 49 

22,6 18,8 36 28 

• 



Verkiezingsuitslagen 
inDeFlint 

Traditiegetrouw !}wamen op. 
de uitslagenavond van de ge
meenteraadsverkiezingen 
uit het hele land liberalen 
bij elkaar, ditmaal inDe 
Flint inAmersfoort. 
Twee meisjes hielden op een 
groot bord in het restaurant
gedeelte de uitslagen van de 
districten inAmersfoort bij. 
Ondanks het feit dat ze in 
water- en winddichte pak
ken onder de bloedhete lam
pen van de NOS druk bezig 
waren, bleven ze stralend. 
(foto 1) 
In een wat rustiger zaaltje 
zaten aan het begin van de 
avond de VVD- toppolitici 
bijeen om de uitslagen onge
stoord te kunnen volgen, 
v.l.n.r. staatssecretaris Wil
lem Hoekzema, IngridPie
ters, Ed Nijpels,Albert Jan 
Evenhuis, Piet er Winsemius 
en Mieke Kamminga. (foto 
2) . 
Ed Nijpels geeft aan Ingrid 
een toelichting op de binnen
komende verkiezingsuitsla
gen. (foto 3) 
De sfeer was niet juichend, 
maar ook niet terneergesla
gen. Overzichtsfoto van de 
zaal. (foto 4) 
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eerste op de buis voor com
mentaar. Eenfoto van vlak 
voor de opnamen. (foto5) 
Ed Nijpels gafvoor de rijke
lijk aanwezige journalisten 
in de brede hal een perscon
ferentie. (foto 6) 
Reny Dijkman 
Foto's: Theo Meijer 

vv~~"covergirls" zijn enthousiaste 
medewerksters 

Op de voorpagina ziet u ze aanstorm~n in de VVD-jacks met 
rozetten. Ingehuurde modellen? Welnéé. Zijwerken allemaal bij 

de VVD op het Binnenhof· · 
Dikkekans dat u een van henaande lijn krijgt als u fractieleden 

, van dè VVD in de Tweede Kamer zoekt of de voorlichting of 
Ed Nijpels belt. 

Met nog vele anderen vormen zij de spil in die broodnodige 
communicatie. En zó gaan ze er tegenaan in de campagnetijd die 

voor iedereen een periode van topdrukte betekent. 
Samen komen we er welf 

Reny Dijkman • 
Foto: Theó Meijer 
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Eindhovense jongeren werken aan de 
samenwerkingsovereenkomst 

Eerst afzonderlijk . .. 

In 1978 werd tegelijk met de oprich
ting van de ondercentrale-Eindhaven 
het Jongerencontact Eindhoven e.o. ' 
opgericht hoewel ook voor die tijd in 
Eindhoven al een actieve jongerenor
ganisatie bestond. Het doel was, hoe 
kan het anders, jongeren politiek be
wust maken. Da~ gebeurde hoofdzake
lijk door het organiseren van spreek
beurten, excursies en jongerencursus
sen. De laatste jaren is er veel bereikt 
in werkgroepen die zelf gekozen on
derwerpen zoals privatisering en me
diabeleid behandelden. Zeven keer 
per jaar (soms één meer, soms één 
minder) kwam het informatiebulletin 
"De Vrijbuiter" uit 

De JOVD-Eindhoven bestaat sinds 
1981 en viert dit jaar dus het eerste 
I ustrum. De doelstelling is in de eerste 
plaats het bevorderen van het liberale 
denken, niet een obligate kennisma
king met de VVD. Dus wel liberaal, 
maar niet persé VVD. Hoewel, voor 
een groot deel lopen de doelstellingen 
parallel met die van de VVD. · 
Veel energie is besteed aan de voorbe
reiding van congressen, die zo'n drie 
maal per jaar werden gehouden. 
Tot een half jaar geleden was het le
denbestand van de JOVD aanzienlijk 
kleiner dan nu: van 16 à 18 leden is de 
organisatie uitgegroeid naar meer dan 
60 leden. Deze groei is voor een groot 
deel te danken aan de inspanningen 
van het nieuwe bestuur en staat los van 
de besluiten die in Dordrecht ge
nomen zijn. Actieve werving dus en 
niets anders! Een recent hoogtepunt 
was de organisatie van het landelijk 
JOVD-congres vanjuni 1985, dat in 
Eindh0ven werd gehouden. 

Nu samen ... 

Ja, zegt Marie-Louise Backhuijs-Er
ren, nu bestuurslidjongerenbeleid in 
de oe Eindhoven, een beetje rivaliteit 
is er wel eens geweest, maar daar 
schiet je niet veel mee op. We zijn dus 
bij elkaar gaan zitten en hebben ge-

v.l.n.r.: Robert van Eijk, LeoAarden, Marie-Louise Backhuijs-Erren, Ron Loo
huys 

zegd: "waarom organiseren we niet ge
zamenlijk activiteiten?" En zo kwam 
van het één het ander. 
Toen het concept "Samenwerkings-· 
overeenkomst met de JOVD" door het 
hoofdbestuur werd gelanceerd, waren 
er bij de ondercentrale nogal wat be
denkingen, vooral tegen de omstandig
heid dat de jongerencontacten te wei
nig bij de voorbereidingen betrokken 
waren geweest. Nadat echter een ge
sprek had plaatsgevonden met dr. Gin
jaar kwam het bestuur van de oe tot de 
conclusie dat de voorgestelde overeen
komst toch een goede zaak was. 
In overleg met het Jongerencontact 
werd het bestuurslid van de oe, Leo 
Aarden, aangewezen om de samen
werkingsovereenkomst te gaan realise
ren, wat na de vergadering in Dor
drecht resulteerde in de oprichting 
van de "Commissie-Aarden". Deze 
bestond meteen al uit twee leden van 
het Jongerencontact, twee leden van 
de JOVD en Leo Aarden als voorzit
ter. De eerste contacten met de JOVD 
werden evenwel niet via die commissie 
gelegd. Het was meer een elkaar te
genkomen en toevallig treffen bij de
zelfde evenementen. Toen het zowaar 
gebeurde dat op een en dezelfde avond 
de beide organisaties elk een spreker 
uit de Tweede Kamer hadden uitge
nodigd voor een spreekbeurt, kwam 
men tot de conclusie dat het onzin was 
om met twee verschillende groepen op 
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liberale jongeren gericht, die beide 
hetzelfde doel nastreven, verder te 
gaan. 
In het begin is veel gepraat over het 
behouden van de eigen identiteit, 
maar na uitgebreide informatie aan de . 
leden in De Vrijbuiter is de angst voor 
de komende veranderingen langzaam 
verdwenen. Voor de JO\lD is het ver
schijnsel VVD nooit vreemd geweest 
en hoewel ze altijd onafhankelijk zal 
blijven, is het een liberale jongeren be
weging, zegt JOVD-voorzitter Robert 
van Eijk. 
Over de "proeftijd" van vier jaar wil
len de jongeren kort zijn. Niemand 
kan in de toekomst kijken, maar één 
ding is duidelijk: een proeftijd hoeft 
niet meer. Op-4 maart 1986 heeft de 
ledenvergadering van het Jongeren
contact het besluit tot opheffing ge
nomen. De proeftijd was voor Eindho
ven in feite de commissieperiode voor
afgaand aan de opheffing. Iedereen 
realiseert zich dat hier vooruitgelopen 
wordt op de landelijke tendens en dat 
het integratieproces wel een zeer voor
spoedig verloop heeft gehad. En dus 
nu aan het werk! 

Integratie 

Uit het bestuur van de oe Eindhoven 
werden twee wijze mannen benoemd 
met de opdracht om op een rijtje te 

1 apri11986 
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zetten wat zo'n integratie voor de oe 
met zich mee brengt. Voor wat betreft 
de voorschriften, reglementen en na
tuurlijk ook de financiën. De oe is er in 
geslaagd om de samenwerking tussen 
Jongerencontact en JOVD grond on
der de voeten te geven. Afhankelijk 
van de landelijke ontwikkelingen zal 
artikel 79 zo worden uitgewerkt dat 
ook eenjongere met adviserende stem 
in het bestuur wordt opgenomen. Het 
is geen eis van de JOVD om een lid van 
het bestuur in de ondercentrale te heb
ben. Robert is meer voor het idee om, 
zoals nu, eenjongerenlid van de VVD, 
eventueel na consultatie met de 
JOVD, de verbinding te laten zijn tus
sen beide groepen. Voor hem is het be
langrijkste dat op dit moment in Eind-
hoven de definitieve fase is bereikt, 
terwijl er landelijk nog sprake is van 
een proef. Er is hier nu al ervaring die 
landelijk nog niet bekend is. Dat bete
kent dat in Eindhoven wordt gewerkt 
aan de fase na de proef. De ervaringen 
die hier nu worden opgedaan, zijn van 
kardinaal belang voor de definitieve 
fase na vier jaar, als de samenwer
kingsovereenkomst een definitiefge
geven wordt in de VVD en de JOVD. 

Werkgroep 

Intussen is een werkgroep ingesteld 
die gaat bevorderen dat de informatie 
over de JOVD naar de jongeren toe 
stroomt en die zal zorgen dat de inte
gratie verder zo soepel mogelijk ver
loopt. Het doel is duidelijk: één grote 
liberale jongeren9rganisatie in Eind
hoven e.o. Een belangrijk aspect hier
bij is dat voorkomenmoet worden dat 
jongere VVD-leden die op het JOVD
lidmaatschap geen prijs stellen, gaan 
afvallen. Mede hierom zullen in de 
werkgroep ook ex-jongerencontact
mensen zitting nemen. De oe zal, om 
met Ron Loohuys, voorzitter van de 
ondercentrale-Eindhaven te spreken, 
een soort draagvaderfunctie moeten 
vervullen en de nodige support te ver
lenen om te voorkomen dat VVD-jon
geren hun lidmaatschap opzeggen om 
alleen nog JOVD-er te worden. 
Landelijk geldt dit jaar een financiële 

Wils van der Voorn 

regeling die de overgang naar de 
JOVD moet vergemakkelijken. Voor 
f I 0,- kunnen jongerenleden van de 
VVD lid worden van de JOVD. Er 
wordt over gedacht om de gelden die 
de oe in het verleden ter beschikking 
stelde van het Jongerencontact in de 
komende jaren als subsidie aan de 
JOVD te laten toevloeien, op voor
waarde dat de algemene vergadering 
van de óc hiermee van jaar tot jaar in
stemt. Voor dit jaar zal de JOVD in elk 
geval van deze financiële steun gaan 
profiteren. Een landelijke commissie 
buigt zich op dit moment overigens 
over de aspecten van het dubbellid
maatschap. 

Sneeuwbaleffect 

Een snelle, pijnloze integratie zou een 
sneeuwbaleffect kunnen hebben, daar
van zijn ze zich in Eindhoven wel be
wust. Hoe dat opgevangen moet wor
den, daar moet nog over worden nage
dacht. Tot nu toe hebben ze in Eindho
ven de handen vol gehad. Goed voor
beeld doet echter goed volgen. Wie 
daarom behoefte heeft aan informatie, 
of wil weten hoe het gegaan is, kan al
tijd terecht bij de besturen van JOVD 
en ondercentrale-Eindhoven. Er is een 
grote bereidheid om de helpende hand 
te bieden. Waar nodig kunnen oe en kc 
's"Hertogenbosch, die vertegenwoordi
gers aan de wieg hadden staan, struc
tuur aanbrengen in de "hulpverle
ning': .. Het bekendmaken en uitdragen 
van informatie is de enige manier om 
de sneeuwbal overal in het land aan 
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het rollen te krijgen. 
10 Mei a.s. wordt de landelijke jonge
rendag georganiseerd in "De Maas
poort" te 's-Hertogenbosch. Dat zal dé 
gelegenheid voor de liberale jongeren 
zijn om kennis te maken met dit 
VVD/ JOVD-initiatief. 
In Eindhoven heeft men de sprong ge
waagd. Er lag daar een polsstok klaar. 
Wie reikt de volgende aan? 

Wils van der Voorn_ • 
L. C.J. Kamercentrale 's-Hertogen
bosch 

.·.·. 
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De nieuwe partijcommissie 
jeugdbeleid 

De nieuwe partijcommissie 
jeugdbeleid ging in oktober _ 
1985 van start, als een van 
de uitvoeringspunten van de 
samenwerkingsovereenkom-· 
sten tussen de VVD en de 
JOVD. 

Een commissie die voor de helft uit 
jongeren bestaat (drie van de zes le
den), met een verschillende herkomst. 
Frans Backhuis, de secretaris komt uit 
de Nieuwehuizerswerkgroep, Marijke 
Fokkink, een jong VVD-lid pas afge
studeerd onderwijskundige, die stage 
heeft gelopen in de Tweede Kamer en 
Bart Lijrlsman als afgevaardigde van 
deJOVD. 

Van de andere drie werkt Joan Ferrier 
met etnische en culturele minderhe
den, is Hans van Nieukerke directeur 
van een jongensvakinternaat en Cécile 
van Berkestijn lid Provinciale Staten 
van Gelderland met o.a. jeugdbeleid 
in haar portefeuille. 
Annemarie Lucassen en Margreet · 
Kamp leveren vanuit de Tweede Kà
mer hun inbreng. 

Er is besloten tot een twee sporenbe
leid 
- jongerenbeleid in algemene zin, met 
specifieke aandacht voor de aanhang 
van de VVD onder de jongeren 
- jongeren met een probleem, bijv. 
binnen de jeugdhulpverlening. 

Op de korte termijn gebeurt dit vaak 
aan de hand van de actuele situatie, 
toegelicht door de Tweede Kamerle
den. 
Gesproken is ook over thema's voor de 
landelijke jongerendag maar ook over 
vragen en antwoorden in de campagne 
toegespitst op jongeren zoals, onder, 
wijs, studiefinanciering, minimum
jeugdlonen, jeugdspaarwet, militai:re 
dienst ( uitstelcriteria en betaling 
dienstplichtigen), kraken, mediawet
geving, jongeren als startende onder
nemer, ook in de agrarische sector, mi
lieu, jeugdrecht met name een eigen 
rechtsingang. 

I 
I 
!. 

~-lijke vertegenwoordigers en de jeugdi-

I gen, over een van deze punten, zal de 
jeugdrechter (gezinsrechter) een uit-

I 
spraak dienen te doen, waarbij steeds 

. het belang van het kind richtsnoer 

Deze rechtsingang voor jongeren zal 
1

1 dient te zijn. 

I . waarschijnlijk beter bij algemene wet-

li

j I geving geregeld kunnen worden dan 
bij sectorwetgeving. 

I I 

I [ Cruciaal zal ook de vraag zijn: 
L_________ --~ sectoraal jeugdbeleid of jeugdbeleid 
Cécile van Berkestijn-Ter/ingen als onderdeel van het algemeen beleid. 

Voor de middenlange termijn is door 
de commissie gediscussieerd over het 
zelfbeschikkingsrecht van de jeugdi
gen, bijv. in de gezondheidszorg, maar 
ook toegespitst op euthanasie. Afhan
kelijk van het inzicht van de jeugdige 
in de eigen situatie zou een glijdende 
schaal een oplossing kunnen zijn. De 
rol van de ouders, de informatie aan de 
ouders en het beslissingsrecht van de 
ouders of wettelijke vertegenwoordi
gers zal zorgvuldig bekeken moeten 
worden. 
Bij verschil van mening zou de moge
lijkheid gecreëerd moeten worden de 
rechter een uitspraak te laten doen 
(eigen rechtsingang). 
In het Liberaal Manifest 1981 Hoofd
stuk Mens en Recht, paragraaf Meer 
Recht voor Minderjarigen staat: "Voor 
de 12- tot 18-jarigen zullen de eigen 
rechten geleidelijk dienen toe te ne
men inzake godsdienstige en levensbe
schouwelijke keuze, onderwijs, medi
sche en andere hulpverlening, vrien
den en partnerkeuze". 

De Nationale Raad voor het Jeugdbe
leid heeft een advies opgesteld over de. 
coördinatie, de politieke verantwoor
delijkheid en de ambtelijke organisa
tie, ten behoeve van de kabinetsforma
tie. De commissie zal daar in april 
over praten. Dit zal ook gebeuren aan 
de hand van het initiatief-wetsvoorstel 
Jeugdh1,1lpverlening van Worrel 
(PvdA) en Mik (D'66). 

De commissie Jeugdbeleid heeft veel 
raakvlakken met andere partijcom
missies zóals: de commissie onderwijs, 
gezondheidszorg, economische zaken 
en justitie. Het voorstel voor de alge
mene ledenvergadering, waarbij een 
stuurgroep wordt belast met de coör
dinatie tussen de commissies, heeft de 
volledige instemming. Wij zouden het 
toejuichen wanneer leden van andere 
commissies op ad hoc basis, afhanke
lijk van het onderwerp, deelnemen aan 
de commissie Jeugdbeleid. 
Het omgekeerde zou ook goed kunnen 
werken! 

Bij ernstige verschilleh van inzicht 
(maar ook alleen dan) tussen de wette- Cécile van Berkestijn-Ter/ingen • · .... ·.·. 

=· = ::I:: 

I ~~~ 
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Icongres 
Op zaterdag 15 en zondag 
16 maart 1986 werd in De
venter het voorjaarscongres. 
van de onafhankelijke libe
rale jongerenorganisatie 
JOVD gehouden. Belang
rijkste onderwerp op het 
JOVD-congres was de be
handeling van de resolutie 
Milieubeleid. 

In het kader hiervan was de minister 
van VROM uitgenodigd om het con
gres over dit onderwerp toe te spreken. 
Minister Winsemius deed dit op een 
indringende wijze en maakte duidelijk 
waarom een goed milieubeleid abso
luut noodzakelijk is. Zijn speech werd 
des te opvallender doordat hij gebruik 
maakte van een dia- en filmprojector. 
Minister Winsemius kreeg direct een 
staande ovatie van het congres. 

De JOVD-voorzitter Julius Remarque 
hield het congres voor dat de afnemenc 
de inkomsten van de overh.eid mis
schien ook wel een positieve zijde heb-

. ben: eindelijk zal er nu een begin ge
maakt moeten worden met het inkrim-

pen van het overheidsapparaat. Re
marque meldde vast dat Nijpels het 
CDA veel beter aanpakt dan zijn voor
ganger Wiegel, die "de problemen met 
het GDA met de mantel der liefde be
dekte". Remarque was minder te spre
ken over het handelen van de Tweede 
Kamerfractie van de VVD in de eu
thanasiekwestie. Hij riep de VVD op 
om tijdens de formatie niet met zich 
(en de liberale principes) te laten sol
len. Ook de VVD-leider kreeg de gele
genheid om de JOVD toe te spreken. 
Nijpels sprak lange tijd over het be
lang van het wetsvoorstel Wessel-Tuin
stra en gaf het CDA hiervan de 
schuld. 

Centraal op het congres stond dus het 
milieubeleid met als belangrijkste uit-. 
gangs punten: De vervuiler betaalt en 
De overheid moet veel invloed hebben 
op het milieubeleid. Subsidies en mi
lieubelastingen zijn de middelen die 
de overheid in handen moet hebben 
om uitvoering te kunnen geven aan een 
verantwoord milieubeleid. De over
heid moet volgens de JOVD ook nog 
meer doen; nog meer campagnes om 
een breed milieubewust publiek te 
creëren, zoals de actie i.v.m. de bestrij
ding van de zure regen. De JOVD 
denkt overigens dat er rigoureuze maat
regelen noodzakelijk zijn in de strijd 
tegen de zure regen. Milieubelastin
gen hebben voor de JOVD een iets ho
gere prioriteit dan subsidies. Milieu
belastingen moeten geheven worden 
op ementie van schadelijke stoffen en 
op stoffen die schadelijk kunnen wer
ken. In d;:: veeteelt denkt de JOVD aan 
milieubelasting per dier. Een voor-. 

beeld van subsidieregeling kan zijn dat 
bedrijven subsidie krijgen als zij zelf 
hun afvalstoffen verwerken. Openbaar 
vervoer moet goedkoper en gemakke
lijker bereikbaar worden zodat meer 
mensen hier gebruik van gaan maken 
en de ementie van uitlaatgassen totaal 
kleiner wordt. De JOVD vindt ook dat 
er een veel breder systeem van recy
cling moet worden opgezet. Recrean
ten zullen in bedreigde natuurgebie
den geweigerd moeten worden en mili
taire oefeningen in natuurgebieden is 
voor de JOVD een onaanvaardbare 
zaak. Na de behandeling van de reso
lutie Milieubeleid werden er een aan
tal moties behandeld waaronder een 
motie waarin gesteld werd dat positie
ve discriminatie van vrouwen die een 
achterstandspositie op de arbeids
markt hebben voor liberalen aan
vaardbaar is. Volgens de JOVD schort 
het ook nogal aan de naleving van de 
Wet Gelijke Loon en de Wet Gelijke 
Behandeling, zodat er een veel beter 
opsporings-en boetesysteem moet ko
men. In een motie over de euthana
siekwestie stelde de JOVD dat er zo 
snel mogelijk een wettelijke euthana
sieregeling Wessel-Tuinstra moet ko
men. 

Ondanks het feit dat ook geruimetijd 
besteed werd aan interne organisatori
sche zaken was het een geslaagd con
gres, waarin de noodzaak voor een 
goed milieu en een liberaal beleid om 
dit waar te maken naar voren kwamen. 

Arthur Fickel 
secretaris PR JOVD 
Foto's: Drent 

• 
Ed Nijpels met JOVD-voorzitter Julius Remarque en 
VVD-minister Pieter Winsemius. 

Nog even wordt het laatste nieuws doorgenomen. 
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KQosjes 

Bevroren voeten ... 

Als een kerstplaatje lag de stad 
Straatsburg uitgespreid: toegedekt 
met bi anke sneeuw. Voor de beroem
de, dàn misschien beruchte, week van 
de plenaire vergaderingen van het 
Europees Parlement, landde de Fok
ker Friendship met ambtenaren en een 
ènkele parlementariër, op een ontiege
lijk vroeg uur uit Brussel vertrokken, 
zachtjes en keurig op het vliegveld. 
Fokkers kunnen dat. Is het geen Ne
derlands fabrikaat? De Caraveile met 
parlementariërs en een enkele àmbte
naar, die een paar uur later in een 
sneeuwstorm boven Straatsburg rond
cirkelde, moest naar Bazel uitwijken. 

Toen ik die smetteloze sneeuw zag, 
dachtik meteen uit ervaring: dit 
wordt ellende! Want in de fraaie stad 
Straatsburg kan veel, maar zij is niet 
opgewassen tegen sneeuw. Landen als 
Zwitserland en Luxemburg leven dan 
op, weten er zelfs munt uit te slaan, 
Straatsburg raakt in paniek. 
Men heeft een beperkt taxi-bestand. 
Ruimschoots als er niets aan de hand 
is, krapjes als er vergaderingen zijn 
van het Europees Parlement of de 
Raad van Europa. Men breidt dat be
stand niet uit.Zal wel iets met syndi
caten te maken hebben. Bij normale 
weersomstandigheden komen velen 
met eigen auto, dus geen probleem. 
Maar bij slecht weer, als iedereen ge
bruik wil maken van het openbaar 
vervoer, ligt dat plat en is er ook een 
schreeuwend gebrek aan taxies. 

De plenaire vergaderingen duren tot 
in de avond en dan, zo gemiddeld om 
een uur of9, moeten 518 vermoeide 
europarlementariërs naar hun hotel. 
Allemaal tegelijk! Plus, en dat is we
zenlijk mijn probleem, het betrokken 
personeel. 

Nu kan men parlementariërs niet op 
dat uur van de avond door de sneeuw 
naar hun hotelletje laten sjokken. 
Straatsburg heeft bovendien een vrij 
hoog criminaliteitspercentage. Het 
zou tot nare gevolgen kunnen leiden. 
Dus schakelt men de parlementsau-

Column 

to's in èn de beschikbare Straatsburg
se taxies. De afgevaardigden vormen 
een rij. Monsieur Penone, een ervaren 
Italiaan, heeft de moeilijke taak de 
leden met vier of vijf in te laten stap
pen, dezelfde richting uit. Keurig. Ik 
gun het ze van harte. Maar het perso
neel, letterlijk wat terzijde geschoven, 
heeft om een "gewone" taxi gebeld. 
Een taxi echter, die niet komt. 
U ziet het voor u: de groep medewer
kers groeit angstvallig, sneeuw op hun 
muts, huppelend van de ene voet op de 
andere. 
Als je nu hàndig bent, of een aardige 
parlementariër kent, geef je hem/haar 
een arm en die roept: "Ik ben afge
vaardigde en deze mevrouw (of me
neer) moet vanavond nog voor mij wer
ken!" Dàn kan je instappen. Erend
fund Nielsen, onze Deense liberaal is 
zo. Hij pakte de twee Deense mede~· 
werkers bij de mouw, riep: "Dit zijn 
mijn twee assistenten" en stapte in. 
Coby Hoogendam, Nederlandse en ge
wiekst, sprong voorin naast de chauf
feur: "Ik ben de dèrde assistent, dàg 
Koos!" Bijdehandje! 

Tussen een stuk of 30 blauwbevroren 
medewerkers zocht ik naar een libe
raallid en verdraaid, achteraan, be
scheiden, nog onbekend met Europese 
praktijken, daar stond hij:Antonio 
Lacerda de Queiroz, één van onze ne
gen nieuwe Portugese liberale leden! 
Ik slipte door de sneeuw naar hem toe 
en greep hem bij zijn jas: "U bent af
gevaardigde!" Even keek hij bijna 
bang. Hier had zijn moeder hem onge
twijfeld voor gewaarschuwd. Maar hij 
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was vlug van begrip: ,Ah, werkt dat 
zó, signora." Ik sleurde hem mee naar 
voren: een parlementariër. Met ande
ren stapte hij in eenfraaie citroën en 
maakte liefplaats voor mij. Máár ik 
had buiten de waard, in dit geval bui
ten Monsieur Penone gerekend. Hij 
kent mij. "0 nee, signora Bins, U bent 
géén parlementariër".Antonio Lacer
da de Queiroz suisde weg zonder mij. 

Verkild keek ik naar de ongeveer 30 
trappelvoetende personeelsleden. Par
lementariërs denken vaak dat perso
neel hen op wil volgen. Dat is meestal 
niet zo, integendeel. Maar toen, op dat 
moment, hoorde ik 30 hersenen kra
ken: "Hoeword ik gekozen, al was het 
maar om het bevriezen van mijn voe
ten te voorkomen." 
Een redelijk argument! 

Koo~je Bins • 

De 74steAlgemene Vergad~ring 
zal op 18 en 19 apri11986 te Mus is Sacrum in Arnhem 
worden gehouden. . 
De beschrijvingsbrieftreft u in Vrijheid & Democratie 
van 21 januari (pagina 18 e.v.). Aanvullingen daarop zijn 
opgenomen in het middenkatern van dit partijblad. 
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Start mediawetbehandeling 
op valreep voor Paasreces 

Vlak voor het Paasreces 
vond in de Tweede Kamer de 
aanvang van de behandeling 
van de Mediawet plaats. Het 
is nog maar de vraag of mi
nister Brinkman van WVC 
kans zal zien de drie reste
rende Kamerweken een ant
woord te geven, omdat de 
wijziging van het sociaal 
verzekeringsstelsel boven al
les voorrang krijgt. 

Ook zal de bewindsman zijn handen 
meer dan vol hebben aan de regen van 
wijzigingsvoorstellen en amendemen
ten die tijdens de eerste termijn van de 
Tweede. Kamer op hem neerdaalde .. 
En dan te weten dat op basis van het 
regeerakkoord tijdens deze kabinets
periode een samenhangend mediabe
leid tot stand zou worden gebracht. 
Een schimmenspel als dit wetsontwerp 
niet meer voor de verkiezingen kan 
worden afgehandela? 
"Absoluut niet", vinden de mediaspe
cialisten Loek Hermans en Wim Keja. 
Beiden hebben zich gedurende deze 
kabinetsperiode intensief met het me
diabeleid b~zig gehouden. Niet alleen 
hebben ze als bokken op de haverkist 
gezeten als er weer eens een meFk
waardige beslissing werd genomen 
(denkt u maar aan het verbod van de 
minister om Sky Channel Nederlands 
te ondertiteleq), maar zij hebben los 
van de nota van Brinkman een eigen 
VVD-medianota uitgebracht en tallo
ze gesP-rekken gevoerd met het be
drijfsle.ven, de omroeporganisaties, de 
NOS en alle overige betrokkenen. Het 
begint erop te lijken dat steeds meer 
groeperingen hun voorkeur voor een 
derde, ~ommercieel getint net gaan 
steunen. 
Loek Hermans meldde dat thans de 
VNU, en ook de GPD aan een com
mercieel georiënteerd net willen mee
doen. "Commercieel georiënteerd wil 
zegen dat er drie financieringsbronnen 
zullen zijn: 
1. Uit reclame 
2. Sponsoring van programma's 

I 

------~- -·--------- ·--- ----------- ~-~---~ 
WimKeja 

3. Merchandising, het uitbaten of ver
kopen van programma's naar het bui
tenland. 
Maar dat is een heel globale schets." 
De liberale lijn is altijd duidelijk ge
weest. "Liberalen vinden dat mensen 
in vrijheid moeten kunnenbeslissen 
vart welke informatie zij kennis willen 
nemen. Een overheid die daarbij een 
inhoudelijke toetsing op het gebodene 
wil plege·n, is op de ,verkeerde weg," al
dus Loek Hermans. 
Er zitten er nog wel wat op die verkeer-

. de weg. Het CDA wil bijvoorbeeld dat 
Sky Channel verdwijnt. Ouders met 
kleine kinderen zullen dat de christen
democraten niet in dank afnemen, 
want die kleintjes in de randstad zitten 
nu vaak lekker voor de buis op zater
dag- en zondagochtend om tekenfilms 
te kijken zodat de ouders nog wat kun
nen uitslapen. Het Nederlands bestel 
biedt op dat gebied niets. 
De PvdA is dualistisch. Sinds Marcel 
van Dam het bij de miljoenenenverlies 
lijdende VARA voor het zeggen heeft, 
zijn de meningen wat teruggedraaid. 
Het rapport van het socialistisch we
tenschappelijk bureau de Wiarda 
Beekmanstichting over het mediabe
stel, waarin.de invoering van een com
mercieel net wordt bepleit, had pas na 
de verkiezingen uit mogen komen. De 
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socalisten willen niet bevoogden, maar 
hun spreekbuis, de VARA, mag niet 
nog meer concurrentie krijgen. 
Het idee dat het derde t.v.-net slechts 
een tientje verhoging van de omroep
bijdrage zou kosten, indien het niet
commercieel zou worden ingevuld, 
wordt door de VVD als onrealistisch 
van de hand gewezen. 
Juist dat commerciële net zou finan
cieel soelaas kunnen bieden aan de 
omroeporganisaties, die nog net niet of 
soms zeer diep in de rode cijfers zitten. 
Hermans: "Via wijzigingsvoorstellen 
hebben wij een plan ingebouwd, waar
in een deel van de opbrengst van dat 
derde commerciële net gestort kan 
worden in een fonds dat geld uit kan 
keren aan de Nederlandse omroepor
ganisaties, die in het niet-commerciële 
deel Nederlandse produkties maken. 
Daartoe hebben we aansluiting ge
zocht bij het BUMA-puntensysteem. 
De BUMA heeft al verklaard dat zij 
daarvan voorstander zijn en graag aan 
de uitwerking van dit plan willen mee-
werken." . 
De VVD-politici hebben tijdens de 
eerste termijn van het mediadebat nog 
een aantal amendementen ingediend; 
waarin wordt bepleit het gebruik van 
de kabel veel vrijer te maken, lokale en 
regionale reclame toe te laten en het 
ondertitelingsverbod uit de wet te ha
len. 
"De VVD vindt dat je zeker niet 
kunstmatig de keuzevrijheid van de 
consument klein moet houden. Je 
moet de mensen volop de gelegenheid 
geven zélfte kiezen wat men wil zien. 
Wij zijn ook tegen een verhoging van 



de omroepbijdragen bij vergroting van 
die keuzemogelijkheden. Met een 
commercieel getint net is dat ook niet -
nodig. Het Nederlands bestel moet 
concurrentiekrachtig worden gemaàkt 
ommet het buitenland te kunnen wed
ijveren. Het is een illusie dat de over
heid dat met ge- en verboden kan te
genhouden, want de techniek zal die 
hindernissen vrij snel kunnen n'emen," 
aldus de mediaspecialisten. 
Hun pogen om tóch voor de verkiezin
gen nog tot iets op dit gebied te ko
men, motiveren zij met: "Hoe langer 
je wacht, des te meer achterstand loop 
je op. De ontwikkelingen gaan razend
snel en Nederland barst van de moge
lijkheden. De overheid moet niet lan
ger stagneren." 

Reny Dijkman 

Voor
aan~ondiging 

Op 10 mei a.s. organiseert de 
JOVD een grote 

Liberale 
jongerendag! 

Dit wordt e.ènl3.ndelijk evene
ment dat zijn weerga niet kent: 

- optredens politieke . 
· kopstukken .· 

- een wervelende discoshow 
- bekende artiesten 

- standsmet informatie, eten en 
drinken 

Vervoer vanuitallè grote plaat• · 
sen in het land wordt geregeld. 
. Zaterdag I 0 mei: Houd deze 

dag yast vrij!! 

Nadere informatie volgt in 
Vrijheid en Democratie 

· van 29 april, 

Het JOVD··hoofdbestuur 

• 

Plaatselijke en landelijke VVD-politici brachten onlangs een werk
bezoek aan de Koninklijke Marechaussee in Breda. DiçkDees en 
Frans Weisglas vonden dè motoren aanmerkelijk prettiger zitten 
dan de opgepropte Haagse parlementsbankjes. Op de achtergrond 
het VVD-Tweede Kamerlid Jan Franssen en de VVD-fractievoorzit
ter van de Bredase Raad, J. Taks. 

Willem van Tol • 

VVD organiseert symposium voor 
Landbouw ell Midden en Kleinbedrijf 
Op maandagmiddag 21 april a.s. zal een symposium voor het Midden en 
Kleinbedrijf en de Landbouw worden gehouden. ·· 
Onderwerpen van dîe middag 7;ijn: ., .. ~ 
-·fiscaal beleid en la,stenverlichting 

· - export 
- economisch perspectief · 
- landbouw in 1990 
Een groot aantal bekende sprekers zal voor deze middag worden uitge
nodigd.· 

· Daarnaast bestaat de mogelijkheid dat bezoekers gebruik kunnen maken· 
van de sprekersmicröfoon. Vragen of opmerkingen worden ter plaatse bèD. 
· handeld door ee.n panel bestaande uit een groot aantal VVD~leden van dè~ 
Tweede Kamer: 
De toegang is gratis voor. iedere genodigde eh diegenen die werkzaam zijn in 

. de landbouwen in het Midden en Kleinbedrijf. Aanmelding geschiedt tele
, fonisch bij het VVD~partijsecretiuiaat, telefoon 070-614121, mevrouw E . 

Gans. 
Het symposium wordt gehouden in de Jaarbeurs in Utrecht en begintoni 

.. 13.30 u uren zal rond 17.00 uur zijn beëindigd. 

Voor meer informatiè: 
P. E. Davidson, VVD- Tweede Kamer 
070"-614911 tst. 2215. ·· · 

1 apri11986 



Algemene financiële 
beschouwing 

Het is voor allen, die zoveel energie en 
tijd volstr~kt belangeloos aan onze 
partij besteden, verheugend te consta
teren dat het wel en wee van de VVD 
ons allen nog steeds ter harte gaat en 
ook zal blijven gaan. 

Voor de penningmeester van de partij 
is het prettig om de financiële be
schouwing voor het jaar 1985 met 
deze zin te kunnen beginnen en dit ge
geven ook cijfermatig te kunnen on
derbouwen: de geldelijke steun, die 
duizenden ons gaven, maakte het- ook 
in financieel opzicht- mogelijk de ac
tiviteiten van onze partij op een bevre
digend niveau te handhaven. Naast de 
reglementaire contributie (j 4,3 mln.) 
steunden onze leden de partij met 
f 586.000 (Hoofdbestuur), f 401.000 
(Afdelingen; giften boven de regle
mentaire contributie) en f 541.000 
(Afdelingen- financiële actie Ge
meenteraadsverkiezingen). Indien bij 
deze bedragen nog het geschatte be
drag van de ontvangsten van Afdelin
gen, di~ een eigen financiële actie hiel
den, wordt geteld, is het totale bedrag, 
dat de leden in 1985 boven de regle
mentaire contributie aan de partij bij
droegen, ca. I ,6 mln. gulden d.w.z. ca. 
37 %!! 

Twee kanttekeningen bij dit gegeven. 
In de eerste plaats is het een cijferma
tige weerspiegeling van de essentie 
van onze partij: de vrijwillige inzet van 
zoveel duizenden voor een politiek ide
aal m.a.w. voor de wijze, waarop wij 
vinden, <!lat onze maatschappij voor 
onze kinderen moet kunnen functione
ren. Dit gegeven is een groot en kost
baar goed, waarmee met alle mogelij
ke zorgvuldigheid moet worden omge
gaan. Als zich ooit gevoelens van te
leurstelling of wanhoop van ons mees
ter zouden maken zou de toekomst van 
onze samenleving somber zijn. 

I '1 de tweede plaats, en dit werd reeds 
in vroegere beschouwingen geconsta
teerd, blijkt het contributiesysteem 
van onze partij: een reglementair mini- . 
mum contributie plus een vrijwillige 
bijdrage naar eigen beoordeling van 
draagkracht- een liberaal uitgangs-

Mr. J. de Monchy 

punt- ook hier te werken. Een systeem 
van verplichting naar draagkracht, 
zoals andere politieke partijen dit ken- . 
nen, dient daarom ook te worden afge
wezen. Het nadeel, dat hieraan is ver
bonden- soms aangevoeld als gebedel
moet hiervoor worden aanvaard: hoe
wel het natuurlijk prettig is, als velen, 
zoals nu het geval is, positief reageren 
op een verzoek om een extra gift, moet 
voorop worden gesteld, dat ieder lid 
ons even lief is: diegenen, die menen, 
dat zij niet moeten reageren om welke 

·reden dan ook, zijn en blijven voor ons 
behoren tot de groep van mensen, die 
zich bewust zijn van hun verantwoor
delijkheid in deze maatschappij. 

Het besluit van de 38e Jaarlijkse Alge~ 
mene Ledenvergadering tot een gerin
ge verhoging van de reglementaire 
contributie voor gewone leden zal de 
gestadige neergaande lijn van de re
glementaire contributie-inkomsten, 
waarmee de Penningmeesters van alle 
partij-instanties werden geconfron
teerd, in het jaar 1986 enigszins doen 
ombuigen en daarmede hun zorgen, en 
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de mijne, enigszins verlichten, waarbij 
wij ons echter moeten realiseren, dat 
het moeilijk zal blijven om de finan" 
cieel zware verkiezingsjaren 1986 
(Gemeenteraad en Tweede Kamer) en 
1987 (Provinciale Staten) door te ko
men. Dit zal van de Penningmeesters, 
zoals trouwens van vele anderen, veel 
·inzet en aandacht vragen, waarbij wij 
hopen eri vertrouwen, dat de leden ons 
in gelijke mate als in 1985 zullen blij
ven steunen. 

Voor de verkiezingen in 1986 is door 
het Hoofdbestuur een bedrag van I ,2 
mln. gulden uitgetrokken: een onder
steuning van hetgeen de partij zelf 
moet do.en. Het bedrag lijkt groot, het 
is echter een fractie van de tijd en in
spanning van zovelen, indien deze in 
geld zouden moeten worden uitge
drukt. Een berekç,ning is moeilijk te 
maken; bij een voorzichtige schatting 
komt men al gauw op bedragen, die op 
het tienvoudige liggen van het werke
lijke cijfermatige gegeven. 

Het verkiezingsfonds, op I januari 
1986 f 600.000,-, zal, overeenkom
stig de doelstellingen, geheel worden 
gebruikt. 
Daarnaast wordt gerekend op een be
drag van I ,2 mln. gulden als extra bij
dragen van de leden. Een zeer groot 
bedrag, echter niet onhaalbaar zoals 
de ervaring van vorige verkiezingsac
ties ons leert. Wel is het daarvoor no
dig, dat niemand ons in de steek laat. 

Ik wil daarom deze beschouwing 
beëindigen met een hartekreet van al
len, diebezig zijn metonze partij: la
ten wij ons voor og()n houden, dat wij 
ons inzetten voor een ideaal op langere 
termijn, waarbij wij ons niet moeten 
laten beïnvloeden door gebeurtenissen 
op korte termijn. Als u dit leest, zal 
waarschijnlijk reeds een verzoek om 
een financiële bijdrage bij u in de brie
venbus zijn gegleden. Steunt ons, laat 
ons niet in de steek. Wij gaan door en 
houden, zoals onze voorzitter ons dit 
steeds voorhoudt, de rug recht. 

Mr. J. de Monchy • 
Penningmeester Hoofdbestuur 
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AANVULLING 
BESCHRIJVINGSBRIEF 39STE 
JAARLIJKSE ALGEMENE 
VERGADERING 
(7 4ste algemene vergadering) 

Bij het hoofdbestuur zijn tot en met 3 maart 1986 op de 
bechrijvingsbrief voor de 39ste jaarlijkse algemene vergadering 
(7 4ste algemene vergadering te houden op 18 en 19 april 1986 te 
Arnhem in Musis Sacrum), gepubliceerd in Vrijheid en 
Democratie nr. 1332 van 21 januari 1986, moties en 
amendementen binnengekomen die in deze aanvulling nader 
worden vermeld. 

De vergadering zal beginnen op: 
vrijdagmiddag om 14.00 uur 
vrijdagavond om 20.00 uur 
zaterdagmorgen om 10.00 uur 
zaterdagmiddag om 14.00 uur 

N.B. 
I. De aandacht wordt gevestigd op het voorstel van het hoofdbestuur 
óm postuum mr. J. G. Rietkerk tot erelid te benoemen. 
11. In de bijlage van deze uitgave van Vrijheid en Democratie is 
opgenomen de notitie van de Tweede-Kamerfractie, zoals genoemd 
onder punt 21 van de beschrijvingsbrief; het zal mogelijk zijn om 
gedurende beide vergaderdagen individuele vragen te stellen aan de 
leden van de Tweede-Kamerfractie, die daartoe aanwezig zullen zijn, 
zodat de nauwe relatie tussen leden en gekozenen nog eens 
onderstreept wordt. 
111. Eveneens treft u aan het financieel jaarverslag over 1985 en de 
prognoses voor 1986. 
IV. Het Jaarverslag is reeds aan de besturen van afdelingen en 
centrales toegezonden. 
V. Als bijlage wordt tevens een notitie over de ontwikkeling van de 
aardgasprijzen opgenomen, zoals tijdens de 38ste jaarlijkse algemene 
vergadering door het hoofdbestuur aan de afdeling Pijnacker werd 
toegezegd. 

KANDIDAATSTELLING LEDEN EN PLV. LEDEN .. COMMISSIE 
VAN DRIE" 

Agendapunt 5. Benoeming van een commissie van drie leden 
De afdeling Odoorn stelt kandidaat voor het lidmaatschap de heer drs. 
J. Germs te Exloo. 
De afdeling Vlaardingen stelt kandidaat voor het p!v. lidmaatschap de 
heer R. van Putten te Vlaardingen. ' 

Mededeling hoofdbestuur: 
Op de stemmingen t.b.v. de benoeming van de leden en de plv.leden 
is artikel 7 5 h.r. van toepassing. 

N.B. 
De afgevaardigden ontvangen bij aanvang van de vergadering de 
daartoe benodigde stembriefjes. 

AMENDEMENTEN C.Q. MOTIES MET ADVIEZEN 
HOOFDBESTUUR 

Agendapunt 6. Voorstellen tot wijziging van de verdeling van de 
contributie-opbrengst met ingang van 1 januari 1987 

1. Motie: ondercentrale Sneek 
Gezien de toenemende taakverzwaring van de ondercentrales (ook 
door het hoofdbestuur gewenst) en de onontkoombare financiële 
consequenties daarvan voor de ondercentrales nodigt de ondercentrale 
Sneek het hoofdbestuur uit te onderzoeken op welke wijze de 
beschikbare financiële middelen zodanig kunnen worden verdeeld dat 
ook de ondercentrales de hun opgelegde taken kunnen vervullen. 

Toelichting: 
Bij de verdeling van de beschikbare financiën onder kamercentrales, 
ondercentrales en afdelingen is actief- niet actief- nimmer een 
uitgangspunt geweest en dient dit ook niet te worden. 

Ondercentrales behoren niet financieel afhankelijk te zijn van de 
kamercentrale waaronder zij ressorteren. 
Daarbij komt dat de financiële situatie van de kamercentrales zeer • 
verschillend is. 

Advies: 
Hoe ook begrijpelijk, zeker waar het gaat om eventuele 
organisatorische ontwikkelingen in de toekomst binnen de partij, blijft 
het hoofdbestuur bij zijn eerder ingenomen standpunt zoals verwoord 
in het advies bij de voorstellen onder 6 genoemd. Het hoofdbestuur zal 
overigens het functioneren en de daarmee verband houdende plaats 
van de ondercentrale in het kader van de organisatie in de partij 
nauwlettend blijven volgen, zodat wellicht toch in de toekomst 
veranderingen noodzakelijk/wenselijk zullen blijken te zijn.· 

2. Motie: afdeling Sneek 
Gezien de, ook door het hoofdbestuur gewenste, toenemende 
taakverzwaring van de ondercentrales, nodigt de afdeling Sneek het 
hoofdbestuur uit na te gaan op welke wijze de beschikbare financiële 
middelen zodanig verdeeld kunnen worden dat ook de ondercentrales 
de hun opgelegde taken kunnen vervullen. 

Toe/ich ting: 
Bij de verdeling van de beschikbare financiën onder kamercentrales, 
ondercentrales en afdelingen is actief -niet actief -nimmer een 
uitgangspunt geweest en dient dit ook niet te worden. 
Ondercentrales behoren niet financieel afhankelijk te zijn van de 
kamercentrale waaronder zij ressorteren. 
Daarbij komt dat de financiële situatie van de kamercentrales zeer 
verschillend is. 

Advies: 
Zie het advies onder 1. 

Agendapunt 7. Voorstellen tot wijziging van statuten en 
·reglementen · 

7.1.1 Artikel10.6 h.r. (nieuw) 

3. Amendement: afdeling Loeneu-Vreeland 

Toevoeging van nieuwe tekst: 
Aan het bestuur vaneen afdeling met meer dan 300 leden c.q. een 
ondercentrale wordt met adviserende stem toegevoegd, voor zover zij 
niet uit anderen hoofde deel uitmaakt van het bestuur, een 
aangeslatene bij de stichting Organisatie Vrouwen in de VVD die als 
zodanig benoemd wordt door het bestuur van de afdeling- c.q. 
regionale vrouwengroep als bedoeld in artikel19 .3 van de statuten van 
die stichting. 

Toelichting: 
Kleinere afdelingen hebben in het algemeen een bestuur van beperkte 
omvang. Daarnaast is in kleinere afdelingen meestal het aantal actieve 
aan geslotenen bij de "Vrouwen in de VVD" zeer beperkt. De 
verplichting om in het bestuur van kleinere afdelingen een 
aangesJotene bij de "Vrouwen in de VVD'; als bestuurslid met 
adviserende stem op te nemen- indien zij door de plaatselijke afdeling 
daartoe wordt aangewezen- kan in een klein afdelingsbestuur tot 
problemen leiden, in het bijzonder wanneer de plaatselijke afdeling van 
de Vrouwen in de VVD slechts enkele leden telt. In dergelijke situaties 
vertegenwoordigt het toegevoegde lid slechts enkele leden. Uiteraard 
is het zeer gewenst dat vrouwelijke leden van de VVD gewone 
bestuursfuncties vervullen. 

Advies: 
Het hoofdbestuur acht het aanvaarden van dit amendement ongewenst 
omdat door de afdeling Loenen een beperkende voorwaarde wordt 
gesteld die in hoge mate arbitrair is. Tevens blokkeert het amendement 
de mogelijkheid dat juist ook in kleinere afdelingen een 
"vrouwengroep", zij het op adviserende basis, de legitieme, binding zal 
kunnen krijgen met het bestuur van de afdeling. Voorts zal èr als het 
inderdaad gaat om een "kleine afdeling" op natuurlijke wijze, dus 
zonder regulering, geen sprake zijn van een vrouwengroep of afdeling 
zodat er dan geen vertegenwoordigster van de Organisatie Vrouwen in 
de VVD in het bestuur zal voorkomen. 

AANVULLING HOOFDBESTUUR M.B.T. VOORSTEL 7.1.2. 

Als genoemd voorstel wordt aanvaàrd dan dient ook de originele 
redactie van artikel25.1 h.r.enige aanpassing. 

_________________________________ 3-------------.~--------------
CRAYIE 



Thans te lezen als ... "Tot kandidaatstelling voor elke door een 
centralevergadering te verrichten benoeming als bedoeld in art. 23.1 
onder 2 van de statuten of de artikelen 29.1 onder 1 en 2, 35.1 onder 
1, 2 en 4 enz. enz. Dient dan te worden 35.1 onder 1 en 2. 
In het zevende Jaarboek is deze tekst abusievelijk reeds zo afgedrukt. 

7.1.3. Artikel53 h.r. 

4. Amendement: kamercentrale Haarlem: 

Amendement om m.b.t. dergelijk reglement niet (in art. 53) een 
bevoegdheid toe te kennen aan het hoofdbestuur, doch om· ingeval , 
reglementaire vastlegging gewenst wordt geacht · in art. 52 de 
bevoegdheid aan de partijraad toe te kennen in een nieuw artikel: 
"52.4. De partijraad kan voor zijn vergaderingen een reglement van 
orde vaststellen, dat moet worden goedgekeurd door het 
hoofdbestuur; artikel15.2, 15.3 en 15.4 van de statuten en 
overeenkomstige toepassing". 

Toelichting: 
In het voorstel ,van het hoofdbestuur blijft in het midden, welk orgaan 
bedoelde "reglementen van orde" kan vaststellen; blijkens de 
toelichting is het hoofdbestuur echter voornemens om het ter 
informatie bijgevoegde" ... reglement van orde" na bespreking zelf 
vast te stellen. De tha~s bestaande "Regeling behandeling rapporten 
Teldersstichting" (welke overigens moeilijk als een "reglement van 
orde van de partijraad" valt te beschouwen) is destijds, 25 april1981, 
door de partijraad vastgesteld; een zeer terechte gang van zaken, 
waarin geen verandering moet worden gebracht. 
Het hoofdbestuur heeft en houdt natuurlijk de bevoegdheid om 
voorstellen aan de partijraad te doen, ook m.b.t. de va;;tstelling van 
een geheel of grotendeels op de partijraad betrekking hebbend(e) 
reglement of regeling; dergelijke bevoegdheid komt voorts toe aan ten 
minste tien leden van de partijraad. De door het hoofdbestuur mede 
voorgestelde toevoeging van "taakstelling" aan het opschrift van 
artikel 53 kan de indruk wekken, dat het hoofdbestuur bevoegdheid 
zou krijgen om de taak van de partijraad, welke in art. 31 statuten is 
omschreven, te beïnvloeden; zelfs de schijn daarvan dient te worden 
vermeden. 

Advies: 
Het hoofdbestuur ontraadt het aanvaarden van dit amendement. Het 
hoofdbestuur blijft bij zijn eerder ingenomen standpunt om, in het 
kader van de voortdurende dynamische ontwikkelingen in de partij· 
organisatie, op eenvoudige wijze voor een regelgeving te zorgen die 
ook steeds aan gewijzigde omstandigheden kan worden aangepast. Het 
thans vigerende reglement komt, zo het voorstel van het hoofdbestuur 
wordt aanvaard, dus te vervallen. 

7 .1.4. Commissies van advies artike160 h.r. (wijziging) 

5. Amendement: afdeling Zwolle 

Toevoeging: 
De verplichting van het hoofdbestuur om tenminste de helft van het 
aantalleden te benoemen uit door de kamercentrales voor te dragen 
kandidaten moet in b(lginsel gehandhaafd blijven. 
De inbreng vanuit de regio moet voldoende gewaarborgd blijven. 

Advies: 
Het hoofdbestuur ontraadt het aanvaarden van dit amendement omdat 
het naar strekking en inhoud de kern van het voorstel van het 
hoofdbestuur aantast. In plaats van een beleid inzake de bezetting van 
de commissies naar kwaliteit voor te staan blijft door dit amendement 
het ter zake mogelijk, dat andere overwegingen dan kwaliteit de 
besluitvorming bepalen. 

6. Motie: ondercentrale Gooi en Vechtstreek 

Tekst: 
De algemene vergadering van de VVD, 18 april1986 te Arnhem 
bijeen, gezien het ter informatie bij agendapunt 7 .1.4 afgedrukte 
voorstel voor een "reglement van orde partijcommissies ... ",spreekt 
als haar mening uit: 

dat de periodieke benoeming van de leden van de partijcommissies, 
waaronder de voorzitter en de secretaris van elke commissie, moet 
blijven geschieden door het hoofdbestuur; · 
dat het onder andere gestelde criterium "algemene politieke 
deskundigheid" ware te vervangen' door "algemeen politiek gevoel"; 
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en dat "enthousiasme" en "beschikbare tijd" aan de criteria dienen 
te worden toegevoegd. 

Toelichting: 
De bevoegdheid tot periodieke benoeming behoort niet te worden 
toegekend aan het dagelijks bestuur, mede omdat zulks de toch al 
verminderende invloed vanuit de kamercentrales op deze 
benoemingen ten onrechte geheel zou doen verdwijnen. Om praktische 
redenen kan de benoeming in tussentijds ontstane vacatures wel aan 
het dagelijks bestuur worden overgelaten. 
"Beschikbare tijd" en vooral "enthousiasme" zijn belangrijke criteria. 
Deze kwamen trouwens nog voor in de uiteindelijke notitie "Herziening 
partijcommissies", welke als toen reeds door het hoofdbestuur 
vastgestelde tekst is voorgelegd aan de 23 mei 1985 gehouden 
bijeenkomst ter afsluiting van het met (de voorzitters van) de 
commissies in 1984/1985 ter zake gevoerde overleg. 
Aan het in die bijeenkomst meegedeelde voornemen om die 
"definitieve notitie" aan de afdelingen van de VVD te zenden, heeft 
het hoofdbestuur jammer genoeg geen gevolg gegeven. 

Advies: 
Het hoofdbestuur ontraadt het aanvaarden van deze motie, maar zal 
bij de vaststelling van genoemd reglement in het hoofdbestuur de 
strekking van de motie bij de besluitvorming laten meewegen. 

7. Amendement: commissie Binnenlandse Zaken en 
Justitiecommissie 

Nieuwe tekst: 

60.1. 
Er zijn partij commissies, welke tot taak hebben (leden) van de fracties 
in de Eerste en Tweede Kamer der Staten-Generaal, VVD-leden van de 
fractie van Liberaal-Democraten in het Europese Parlement alsmede 
het hoofdbestuur te adviseren over onderwerpen welke tot hun 
werktterrein behoren. . 

60.2. 
Het hoofdbestuur bepaalt het aantal partijcommissies, alsmede het 
werkterrein en de omvang van elke commissie; het dagelijks bestuur 
benoemt de voorzitter, de secretaris en de overige leden, nadat het de 
besturen van de kamercentrales in de gelegenheid heeft gesteld 
daartoe schriftelijk kandidaten voor te dragen. 

60.3 
Elke partijcommissie brengt jaarlijks een beknopt schriftelijk verslag 
van haar werkzaamheden uit, dat aan de jaarlijkse algemene 
vergadering wordt overgelegd als bijlage van het Jaarverslag van het 
hoofdbestuur. 
(Overeenkomstig huidig artikel60.2). 

60.4 
De partijcommissies worden ontbonden op de dag van de verkiezing 
van de leden van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 
(Overeenkomstig huidig artikel60.3). 

60.5 
Het hoofdbestuur kan commissies ad hoc instellen ter bestudering van 
bepaalde onderwerpen en het geven van advies daarover. 

Toelichting: 
Het "in het kader van deregulering" door het hoofdbestuur gedane 
voorstel betekent over het algemeen niet meer dan verplaatsing van 
regelgeving. O.i. ongewenste verplaatsing, vanuit het huishoudelijk 
reglement (ter vaststelling door de algemene vergadering) naar een 
"reglement van orde", uitsluitend ter beoordeling door het 
hoofdbestuur. Voorts is er het tegendeel van deregulering bij de door 
het hoofdbestuur voorgestelde verplichting om zodanig reglement van 
orde vast te stellen. Ook zonder dergelijk voorschrift heeft het 
hoofdbestuur immers al de bevoegdheid een "tegeling 
partijcommissies" vast te stellen (zoals in 1977 reeds is gedaan) en bij 
behoefte te wijzigen (1981) c.q. te vereenvoudigen. Vastlegging van die 
bevoegdheid, bijv. "60.6. Het hoofdbestuur kan regelingen vaststellen 
met betrekking tot de werkwijze van commissies als bedoeld in art. 
60.1 en 60.5" komt overbodig voor. 
Het amendement beoogt huidige reglementaire bepalingen te 
handhaven, met enige verduidelijking, door commissies met incidentele 
opdracht (art. 60.5) te onderscheiden van de thans reeds zo genoemde 
"partij commissies" van meer duurzame aard (art. 60.1 t/m 60.4). 



Volgens het amendement worden de besturen van kamercentrales 
m.b.t. de benoeming van leden in de partijcommissies niet geheel 
buiten spel gezet {zoals het hoofdbestuur nu voornemens blijkt te zijn), 
maar krijgen zij gelegenheid kandidaten schriftelijk voor te dragen; dit 
is geheel "overeenkomstig de regeling welke ·na goedkeuring door het 
hoofdbestuur- is voorgeleg"d aan de op 23 mei 1985 gehouden 
bijeenkomst met de voorzitters van de partijcommissies, ter afsluiting 
van de eind 1983 ter hand genomen en nadien enkele malen met de 
commissie( voorzitters) besproken "Herziening VVD-
partij commissies". 

Advies: 
Het hoofdbestuur stemt in met dit amendement dat op adequate wijze 
verwoordt de doelstellingen van het hoofdbestuur inzake het beleid 
t.b.v. de commissies van advies (art. 60 h.r.). 

8. Motie: afdeling Sneek 

Nieuwe tekst: 
De afdeling Sneek acht het van belang dat ook leden uit de regio deel 
zullen blijven uitmaken van commissies van advies. Zij wenst daarom 
dat de bestaande tekst van art. 60.1 wordt gehandhaafd. Wel is de 
afdeling Sneek van mening, dat in de uitwerking van het reglement van 
orde nadrukkelijker voorwaarden moeten worden opgènomen om de 
kwaliteit van het commissie-werk te waarborgen door toe te voegen 
aan: 
punt 4: Het hoofdbestuur evalueert eenmaal per jaar kwantiteit en 
kwaliteit van de input en output van de commissies van advies en kan 
in het resultaat van die evaluatie aanleiding vinden om een commissie 
van advies op te heffen. 
punt 6: Het dagelijks bestuur van een commissie van advies evalueert 
eenmaal per jaar het functioneren van de commissieleden en kan op 
grond van het resultaat van die evaluatie voordragen om een lid uit die 
functie te ontheffen. 

Toelichting: 
We achten het minder juist om van "dereguleren" te spreken waar het 
bij het samenstellen van commissies van advies principieel gaat om een 
kwestie van interne organisatie van de partij over het hele land. Juist 
om bij de adviezen een breed draagvlak te verkrijgen is het van belang, 
dat de helft van de commissie-leden wordt gekozen uit door 
kamercentrales schriftelijk voorgedragen kandidaten. Hierdoor wordt 
de betrokkenheid bij, en de problematiek en het partijgebeuren voor 
de kamercentrales duidelijk gesteld en daarmee de adviesuitkomsten 
ook overal aan de basis van de partij gedragen. 
Niet aangètoond is, dat de regel dat de helft van de commissieleden 
wordt gekozen uit door kamercentrales voorgedragen kandidaten, 
oorzaak was van het minder goed functioneren van sommige 
commissies van advies. 

Advies: 
Gelet op de adviezen onder 6 en 7 (motie en amendement) ontraadt het 
hoofdbestuur het aanvaarden van deze motie van de afdeling Sneek. 

7.1.5. Artikel67 h.r. 

9. Motie: afdeling Zwolle 

Het hoofdbestuur dient het onderhavige '{Oorstel terug te nemen en in 
de eerst volgende algemene vergade~ing inet een duidelijk en concreet 
voorstel te komen. 
De beslissing moet worden genomen door de algemene vergadering op 
basis van die aangedragen gegevens. 
Dit voorstel is te vaag om over gelaten te worden aan het hoofdbestuur. 

Advies: 
De motie van de afdeling Zwolle gaat voorbij aan het feit dat thans niet 
is vast te leggen hoe t.z.t. een en ander werkelijk gerealiseerd dient te 
worden als sprake is van honorering van leden van het hoofdbestuur. 
Het hoofdbestuur adviseert tot afwijzing. 

10. Amendement: ondercentrale Gooi en Vechtstreek 

Om artikel 6 7.1 te doen luiden overeenkomstig het huidige artikel 6 7, 
met uitzondering van de laatste zinsneden daarvan, vanaf "overigens", 
welke zinsnede als volgt wordt uitgewerkt in artikel "67.2. Een lid van 
het bestuur van de VVD, een centrale of een afdeling kan als zodanig 
niet worden gesalarieerd; ontheffing van deze bepaling is alleen · 
mogelijk ten aanzien van een lid van het dagelijks bestuur van de VVD, 

indien de algemene vergadering bij de benoeming van dat lid zodanige 
ontheffing verleent". 

Advies: 
Ontraden. Zie het advies onder 9. 

Artikel67.2. (nieuw). 

11. Amendement: afdeling Laren-Blaricum 

Een lid van het hoofdbestuur, het bestuur van een centrale en het 
bestuur van een afdeling kan niet worden gehonoreerd behoudens in 
het geval dat daartoe door de desbetreffende algemene vergadering 
wordt besloten. 

Advies: 
Ontraden. Zie het advies onder 9. 

12. Amendement: afdeling Hilversum 

Een lid van het hoofdbestuur, het bestuur van een centrale en het 
bestuur van een afdeling kan niet worden gehonoreerd behoudens in 
het geval dat daartoe door de betreffende algemene vergadering wordt 
beslotel'\· 

Advies: 
Ontraden. Zie het advies onder 9. 

7.2.4. Kamercentrale Dordrecht (briefnr. 50660) 

13. Motie: ondercentrale Gooi en Vechtstreek 

De algemene vergadering van de VVD, 18 apri11986 te Arnhem 
bijeen, spreekt als haar oordeel uit 

dat thans niet tot wijziging{ en) in kandidaatstellingsreglement(en) 
moet worden besloten, 
doch dat evaluatie van de toepassing van de nieuwe reglementen 

"' moet worden afgewacht en nodigt het hoofdbestuur uit zijn 
voornemens m.b.t. die evaluatie bekend te maken. 

Toelichting: 
De indieners van de motie zijn het eens met het advies van het 
hoofdbestuur dat de voorstellen van de kamercentrale Dordrecht nu 
niet moeten worden aanvaard; zij begrijpen overigens niet, dat dit het 
hoofdbestuur tot de conclusie voert: 
"Thans nog niet overnemen". 
Wat de in uitzicht gestelde evaluatie betreft denken zij aan de instelling 
van een evaluatiecommissie van een tiental leden, waaronder een 
aantalleden van de voormalige commissie kandidaatstelling en 
technisch advies, benevens leden van het hoofdbestuur en va11 
besturen van kamercentrales en/ of afdelingen, waar de toepassing van 
de nieuwe reglementen bijzondere problemen met zich mee heeft 
gebracht. 

Advies: 
Het hoofdbestuur stelt zich voor om in het najaar van 1986 een 
werkgroep te vormen die vier van de vijf reglementen in hun 
toepassing zullen evalueren. Het hoofdbestuur zal bevorderen dat 
vooralleden die in de periode januari 1985- juli 1986 zich hebben 
moeten bezighouden met de toepassing van de reglementen zitting 
zullen nemen in deze werkgroep. 
Het voorstel van de kamercentrale Dordrecht zal (overigens evenals 
andere voorstellen van organen van de partij of van leden individueel) 
dan door deze werkgroep bij de evaluatie worden betrokken waarna 
deze werkgroep wellicht voorstellen zal doen aan het hoofdbestuur om 
(een) wijziging{en) in de thans vigerende reglementen aan te brengen. 

14. Motie: afdeling Vlaardingen 

De ledenvergadering van de afdeling Vlaardingen op 25 februari 1986 
bijeen etc., constaterende, dat het advies van het hoofdbestuur ten 
aanzien van het voorstel van de kamercentrale Dordrecht (briefnr. 
50660) te vrijblijvend is, is van mening, dat het hoofdbestuur het 
voornoemde voorstel bij de evaluatie van de toepassing van de 
reglementen op de kandidaatstelling dient te betrekken, en gaat over 
tot de orde van de dag. 

Advies: 
Zie het advies onder 13. 

-------------------------------
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8. Bespreking van het beleid van het hoofdbestuur 

8.0. Voorstel erelidmaatschap (postuum) van mr. J. G. Rietkerk. 

Het hoofdbestuur stelt voor om mr. J. G. Rietkerk vanwege zijn grote 
verdienste voor de partij postuum tot erelid te benoemen als uiting van 
blijvende verbondenheid van de VVD tegenover degene aan wie de 
partij grote dank verschuldigd is zowel in zijn functie van voorzitter (lid) 
van de Tweede-Kamerfractie in het bijzonder in de jaren 1977-1981 
als in zijn functies in de kabinetten Biesheuvel en Lubbers. 

8.1. Algemeen. 

15. Motie: ondercentrale Gooi en Vechtstreek 

Leden van de VVD, afdeling Hilversum, bijeen in de ledenvergadering 
op 10 februari 1986, zijn van mening dat de kosten van aanschaf van 
propagandamateriaal voor de verkiezingen aan de hoge kant zijn. 
In vergelijking met andere prijsopgaven die zij hebben binnengekregen, 
is het mogelijk gebleken deze materialen op goedkopere wijze aan te 
schaffen. Dit zou leiden tot het achterwege Laten van bestellingen in 
Den Haag, hetgeen tot gevolg zou hebben dat daar de afname steeds 
minder wordt en de prijzen daardoor weer zullen stijgen. 
De Hilversumse leden verzoeken de besturen van de ondercentrale 
Gooi en Vechtstreek en de kamercentrale Haarlem deze motie te 
steunen en bij het hoofdbestuur te deponeren, opdat deze ongewenste 
gang van zaken geen werkelijkheid zal worden. 

Toelichting: 
De ondercentrale Gooi en Vechtstreek heeft deze motie overgenomen. 

Advies: 
De prijzen van verkiezingsmateriaal zijn gebaseerd op een uitgebreide 
kosten-analyse, waarbij kwaliteit, continuïteit van de-leverancier en 
prijs nauwkeurig worden afgewogen. Suggesties ter verbetering van de 
prijs/presentatie worden uiteraard altijd toegejuicht. · 

16. Amendement: afdeling Vlaardingen 
Toevoegen na: " ... lichtvaardige toezeggingen", en stelt voor dat in de 
komende jaren voor de behandeling van concept
verkiezingsprogramma's meer tijd aan afdelingen en centrales zal 
worden gegeven, dan tot nu toe het geval was, teneinde tot een meer 
verantwoorde opstelling van het verkiezingsprogramma te komen. 

Advies: 
Het hoofdbestuur acht de wens van de afdeling Vlaardingen zeer 
begrijpelijk, maar is op praktische gronden niet in staat aan deze wens 
tegemoet te komen. Het hoofdbestuur blijft dan ook bij zijn advies als 
onder de motie van de kamercentrale Utrecht vermeld is. 
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BELEIDSNOTITIE 
VAN DE VVD-FRACTIE 
IN DE TWEEDE KAMER 
DER STATEN-GENERAAL 
voor de 39ste Jaarlijkse Algemene 
Vergadering in Musis Sacrum te 
Arnhem op 18 en 19 april1986. 

INLEIDING 

Evenals voorgaande jaren hecht de Tweede Kamerfractie er grote 
waarde aan de leden te informeren over het gevoerde fractiebeleid. 
Ten behoeve daarvan is bijgaande notitie samengesteld, waarin een 
overzicht is gegeven van de activiteiten in de diverse beleidssectoren 
aan de hand van de volgende indeling: 
1. Binnenlands beleid; 
2. Vrede- en veiligheidsbeleid; 
3. Financieel, economisch en sociaal beleid; 
4. Leefbaarheid; 
5. Welzijnsbeleid. 

's-Gravenhage. 12 maart 1986 

Het bestuur van de fractie. 

Drs. E. H. T. M. Nijpels, voorzitter 

Drs. D. J. D. Dees, secretaris 

BINNENLANDS BELEID 

Binnenlandse zaken 

Grote operaties: 
Het kabinet heeft een aanvang gemaakt met de "zes grote operaties": 
deregulering, heroverweging vaQ de overheidsuitgaven, reorganisatie 
rijksdienst, decentralisatie, privatisering en personeelsvermindering 
om grenzen te stellen aan de omvang en invloed van het 
overheidsapparaat. . 
De zes grote operaties vallen uiteen in vele honderden deelprojecten ' 
en zijn nogal ongelijksoortig qua opzet, instrumentarium en 
uitvoeringsfase, hetgeen knelpunten oplevert. Zoals onderlinge 
strijdigheid van voorziene maatregelen en cumulatieve negatieve 
effecten bij de uitvoering per departement. De VVD-fractie wil daarom 
in de komende regeerperiode komen tot een hernieuwde integrale 
aanpak. 
Met betrekking tot de dereguleringsopera tie is de afgelopen jaren een 
eerste belangrijke aanzet gegeven om te komen tot vermindering en 
vereenvoudiging van regelgeving. Een en ander vindt plaats onder 
coördinatie van de VVD-minister Korthals Alles. De regering heeft in 
zeven rapporten gestalte gegeven aan de algemene opzet en aanpak 
van de totale dereguleringsactiviteiten. Voorts dient in dezen te worden 
vermeld dat alle in te dienen wetsvoorstellen en uit te vaardigen 
AMvB's op het betreffende departement worden onderworpen aan 
een zogenaamde preventieve dereguleringstoetsing. 
Inzake het decentralisatiestreven heeft de VVD-fractie zich sterk 
gemaakt voor de overdracht van taken aan lagere overheden onder de 
garantie dat een en ander gepaard dient te gaan met de daarbij 
behorende overdracht van geldmiddelen ter financiering van de 
personele en materiële taakinvulling. 

Gemeente- en Provinciefonds: 
De op d~ Rijksbegroting toe te passen normering in het kader van op 
te leggen ombuigingen dient naar het inzicht van de VVD eveneens te 
gelden voor het Gemeente- c.q. Provinciefonds. Daaruit volgt dat de 
VVD extra kortingen op beide fondsen niet wenselijk acht. 
De VVD-fractie heeft er mede voor zorg gedragen dat de voor het jaar 
1986 beoogde- op het Gemeentefonds aan te brengen zogenaamde -
profijtkorting met 90 miljoen is verminderd. Daarnaast acht zij een 
fundamentele bezinning op het"gemeentelijk aandeel in de 
bijstandskosten van groot belang. Bij de Algemene politieke en 
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financiële beschouwingen over de rijksbegroting 1986 heeft de VVD 
samen rrtet het CDA middels een motie gerealiseerd, dat een extra 
bijdrage v.an 50 miljoen verstrekt zal worden aan grote gemeenten 
voor in~:~esteringen. 

Binnenlands bestuur: 
Op basis van de reeds in de beleidsnotitie 1984 neergelegde 
uitgangspunten, daar waar het gaat om de organisatie van het 
binnenlands bestuur, heeft de VVD-fractie de wetsvoorstellen tot 
intrekking van de Wet Openbaar Lichaam Rijnmond en de Wet 
Agglomeratie Eindhoven gesteund. De ins.telling van een nieuwe 
provincie Flevoland had de instemming van de fractie, met als 
overwegende redenen dat: integratie in reeds bestaande provincies 
moeilijk zou zijn; de gemeenten binnen de nieuwe provincie voor 
instelling van een nieuwe provincie waren en dat de inwoners van de 
polders tot dan toe geen invloed hadden op de samenstelling van de 
Eerste Kamer. 
Opvulling van het zogenaamde "regionale gat" moet gezocht worden 
binnen het kader van de Wet Gemeenschappelijke Regelingen: 
·intergemeentelijke regelingen behoren primair door de gemeenten te 
worden gesloten op basis van vrijwilligheid. 
Mocht alsnog de noodzaak duidelijk worden om te komen to.t verdere 
bestuurlijke en organisatorische constructies, dan kan de VVD zich 
goed voorstellen dat nadrukkelijk gekeken wordt naar de mogelijkheid 
van het geven van extra bevoegdheden aan de grote gemeente. Deze 
kunnen dan eventueel in de gemeenschappelijke regelingen worden 
meegenomen. Hierin kan de provincie participeren. 

Recht van enquête: 
De VVD-fractie heeft zich uitgesproken tegen het initiatief
Grondwetsvoorstel van PvdA en CDA waarmee invoering beoogd werd 
van een zogenaamd minderheids-enquêterecht, met als belangrijkste 
reden dat daarmede het huidige systeem wordt doorkruist waarbij 
besluiten worden genomen door een meerderheid. 

Minderhedenbeleid: 
Het Aktieprogramma 1986 voor het Minderhedenbeleid is duidelijk 
een voortgangsrapportage over de uitvoering van de hoofdlijnen van 
dat beleid, zoals die zijn vastgesteld bij de bespreking van de 
Minderhedennota. 
De fractie heeft waardering voor de opzet van het onderzoeks- en 
rapportagesysteem, dat moet aangeven hoe het staat met de 
toegankelijkheid van algemene voorzieningen voor de leden van 
culturele minderheden. 
Kritiek had de VVD-fractie op het uitblijven van een omschrijving van 
de doelgroepen in het Minderhedenbeleid. Zowel bij de · 
Minderhedennota als bij de bespreking van het Actieprogramma 1986 
heeft de fractie er op aangedrongen dat met name de Chinezen als 
doelgroep voor het Minderhedenbeleid beschouwd zouden worden. 

Politie: 
De VVD-fractie wil komen tot een doelmatig politie-apparaat, gericht 
op een goede basispolitiezorg, effectieve bestrijding van criminaliteit en 
adequate handhaving van de openbare orde. 
De VVD houdt vast aan het einddoel van één politie-organisatie. 
Uitgangspunten daarbij zijn: 

basispolitiezorg zo dicht mogelijk bij de burger, 
beheer op een schaal dat het meest doelmatig is, 
geen dualisme in beheer, 
handhaving dualisme in gezag_ 

De VVD-fractie kan zich vinden in de beslissing van het kabinet om in 
afwijking van het Regeerakkoord op dit moment af te zien van 
eensoortige provinciale politie. 

Justitie 

Criminaliteitsbeheersing: 
Aangezien de VVD-fractie zich aanhoudend zorgen maakt over de nog 
steeds groeiende criminaliteit, heeft zij een en andermaal gepleit voor 
daadwerkelijke bestrijding daarvan. Het actieplan van de VVD 
("Bestrijding criminaliteit en vandalisme") en motie-Nijpels (Algemene 
beschouwingen 1984) hebben o.a. uitdrukking aan die bezorgdheid 
gegeven. 
De liberale Minister van Justitie, Korthals Altes, heeft de Tweede 
Kamer .dan ook in mei 1985 een beleidsplan "Samenleving en 
Criminaliteit" aangeboden, waarin tal van maatregelen worden 
aangekondigd om de problemen te kunnen aanpakken. In het plan 
worden onder meer de volgende maatregelen aangekondigd: 



naast de reeds gerealiseerde uitbreiding van de cellencapaciteit 
tenminste 4 nieuwe gesloten inrichtingen bouwen, die samen 
minimaal1000 extra cellen opleveren; 
substantiële uitbreiding bij de rechterlijke macht; 
50 miljoen gulden aan gemeenten ter be~chikking stellen voor de 
criminaliteitsbestrijding op lokaal niveau. 

Dat de VVD-fractie de minister in deze van harte heeft gesteund 
spreekt voor zich. 
Bij de bestrijding van de criminaliteit is extra aandacht bepleit voor de 
handel in drugs, hetgeen onder meer heeft geresulteerd in ~en wijziging 
van de Opium wet. Door deze wijziging is het thans mogelijk ook de 
voorbereider(B) 'Jan een opiumdelict te vervolgen en te berechten. De 
VVD heeft het betreffende ·wetsvoorstel van harte gesteund. 
De verhoogde aandacht die de fractie heeft gevraagd voor hulp aan 
slachtoffers, heeft geleid tot een aantal richtlijnen van de Minister van 
Justitie. 
Deze richtlijnen die op 1 maart 1986 in werking zijn getreden, brengen 
onder meer met zich mee, dat aan het slachtoffer informatie verstrekt 
zal gaan worden over de gang van zaken na de aangifte. 
Bovendien zal er een gevarieerder pakket van vermogenssancties met 
hogere maxima komen en is het aantal experimenten met alternatieve 
straffen (dienstverlening) toegenomen, hetgeen de instemming heeft 
gekregen van de fractie. 

Alimentatieverplichting: 
De VVD-fractie is van mening dat de alimentatieverplichting niet 
levenslang mag duren. 
Alimentatieverplichtingen dienen voor een vaste periode van 
maximaal12 jaar- in bijzondere gevallen door de rechter eventueel te 
verlengen tot 18 jaar.- te worden opgelegd, waarbij de duur van de 
periode mede wordt bepaald in relatie tot de duur van het huwelijk, de 
zorgplicht voor minderjarige kinderen-en de individuele 
omstandigheden van de betrokken partners. 
'De Minister van Justitie heeft vorig jaar november een wetsvoorstel 
ingediend tot beperking van de duur van de alimentatieverplichting, 
waarmee in hoofdlijnen aan de wens van de VVD tegemoet wordt 
gekomen. 

Initiatiefvoorstel van Wet Gelijke Behandeling: 
Voor de VVD is de gelijkwaardigheid van burgers een vanzelfsprekend 
beginsel. Hoewel in de afgelopen periode een actiever opsporings- en 
vervolgingsbeleid met betrekking tot discriminatie is gevoerd, heeft de 
fractie gemeend het initiatief te moeten nemen om te komen tot eèn 
Wet Gelijke Behandeling. 
Bij het opstellen van het voorstel is de fractie uitgegaan van het non
discriminatiebeginsel, geformuleerd in artikel 1 van de Grondwet. 
ln het voorstel wordt degene, die zich gediscrimineerd acht, een aantal 
rechtsmiddelen geboden teneinde effectief te kunnen optreden tegen 
discriminatie. 
De fractie hoopt met dit afgewogen voorstel op een brede steun van 
andere fracties in de Tweede Kamer. 

VREDE EN VEILIGHEID 

Het vredes- en veiligheidsbesef concentreerde zich dit jaar op de 
beslissing van het kabinetop 1 november 1985 dat tot uitvoering moest 
worden overgegaan van het besluit van 1 juni 1984 inzake de plaatsing 
van 48 kruisvluchtwapens in Nederland indien de U.S.S.R. op 
1 november 1985 meer dan 378 SS-20's zou hebben opgesteld. 
De VVD-fractie stelde zich ten aanzien van het volkspetitionnement op 
het standpunt dat dit weliswaar een volkomen legaal ,drukmiddel is, 
maar dat bij dit petitionnement met name de vraagstelling als minder 
zuiver moest worden beschouwd. 
Op 1 november moest het kabinet, gezien het aantal van 441 in de 
U.S.S.R. opgestelde SS-20's, besluiten de 48 kruisvluchtwapens in 
Nederland te plaatsen. De fractie ging akkoord met dit besluit 
aangezien hiermee een loyale bondgenootschappelijke politiek werd 
voortgezet. Aan het kabinetsbesluit tot plaatsing werd een besluit tot 
afstoten van twee kerntaken gekoppeld. De VVD-fractie achtte dit niet 
een ideale oplossing maar ging, gezien het positieve plaatsingsbesluit 
en de belangrijke verbetering van de luchtverdediging die dit besluit 
met zich meebracht, akkoord. Het streven blijft echter gericht op 
tweezijdige vermindering van kernwapens. Daarom hecht de fractie 
veel waarde aan de hervatte wapenbeheersingsonderhandelingen in 
Genève. · 
De VVD-fractie stemde in met het onderzoek in de V.S. naar ruimte
verdediging tegen kernraketten (SDI) en heeft daarbij zes criteria 
geformuleerd waaraan resultaten getoetst moeten worden: werkt zo'n 

stelsel, heeft het overlevingskansen, is het kosten-effectief, zal het de 
Oost-West verhouding stabiliseren, verhoogt het de veiligheid van 
West-Europa, vergroot opstelling van defensieschilden de kans op 
tweezijdige kernwapenvermindering? 
Het zal nog tot het begin van de jaren negentig duren voordat duidelijk 
is of aan deze criteria kan worden voldaan. 

Defensiebeleid: 
Een goede defensie vraagt een handhaving van de 3 % groeinorm 
gezien onder meer de kosten vim de moderne technologie. De Tweede 
Kamer heeft naar aanleiding van incidenten in het verleden (Walrus) de 
. regering gevraagd om meer inzicht in de grote investeringsprojecten. 
De Kamer zal zich meer met de details van deze projecten gaan 
bezighouden, onder meer met behulp van het Defensie-
materieelkeuzeproces. , 
De fractie is voorstandster van materieelsamenwerking in NAVO-, 
JEPG- en WEU-verband. 
De VVD-fractie heeft tich positief opgesteld ten opzichte van de 
verbeteringen van de conventionele verdediging door gebruik te 
maken van technologische ontwikkelingen (de zgn. Emerging 
Technologies). Wel dienen hierbij duidelijk prioriteiten gesteld te 
worden, mede op grond van in NAVO-verband overeengekomen 
strategieën. 

Defensie personeelsbeleid: 
Op het departement van defensie dienen het personeelsbeleid en het 
materieelbeleid een volstrekt gelijkwaardige positie in te nemen. Er is 
echter een jarenlange achterstand bij het personeelsbeleid te 
constateren. De VVD-fractie heeft het kabinet dan ook gevraagd om 
een personeelsbeleidsplan. Inmiddels zijn er op grond van de zgn. 
pakketvergelijking, die de positie van de militaire ambtenaar versus de 
burgerambtenaar vergelijkt, een aantal beslissingen ten gunste van de 
militaire ambtenaar genomen. Een voortgezette inspanning van de 
fractie blijft noodzakelijk. 

Europese Samenwerking: 
De bevordering van de Europese eenwording dient één van de 
doelstellingen van de buitenlandse politiek te zijn. Aangezien 
Nederland vanaf 1 januari 1986 voor een half jaar het voorzitterschap 
van de EG bekleedt, is de fractie van mening dat Nederland zich in die 
hoedanigheid moet inzetten voor institutionele hervormingen in de EG, 
vooral wat betreft de verbetering van de besluitvorming en de 
vergroting van de bevoegdheden van het Europees Parlement. Tevens 
bepleit de fractie dat veel aandacht wordt gegeven aan de 
totstandkoming van één echte Europese markt, en aan samenwerking 
op technologisch, economisch en monetair terrein. 
De VVD-fractie stond positief tegenover de toetreding van Spanje en 
Portugal tot de EG per 1 januari 1986. De verhoging van de financiële 
eigen middelen achtte de VVD-fractie, gezien de toetreding en te 
ontwikkelen nieuw beleid, noodzakelijk, echter op voorwaarde van een 
strikte begrotingsdiscipline en een aanpassing van het 
gemeenschappelijk landbouwbeleid. 

) 

Wereld rechtsorde: 
Een belangrijke doelstelling van de liberale buitenlandsepolitiek is het 
leveren van een bijdrage aan de internationale rechtsorde en strijd voor 
de rechten van de mens. Zo heeft de VVD-fractie bij voortduring de 
mensonterende situatie in Afghanistan a(\n de kaak gesteld. In een 
motie heeft de VVD-fractie de regering gevraagd om humanitaire hulp 
aan de Afghaanse oorlogsslachtoffers te geven en om met de 
bondgenoten pressie op de U.S.S.R. te blijven uitoefenen om zich uit 
Afghanistan terug te trekken. . 
De overgang van zeer belangrijke Latijnsamerikaanse landen naar een 
meer democratische staatsvorm heeft de VVD-fractie van harte 
toegejuicht. 
Ook in Midden-Amerika verdienen de democratische en gematigde 

. krachten steun. Blijvende steun gaat ook uit naar het'Contadora
initiatief. 

De onveranderde politieke situatie in Suriname maakte het onmogelijk 
de ontwikkelingshulp, stopgezet na de december-moorden, te 
hervatten. De VVD-fractie houdt vast aan de voorwaarde die zij 
daarvoor gesteld heeft: concrete stappen op weg naar herstel van de 
rechtsstaat en de democratie in Suriname. 

Aangezien het apartheidssysteem in schril contrast staat tot de liberale 
maatschappijvisie, blijft de VVD een uitgesproken tegenstander van de 
apartheidspolitiek in Zuid-Afrika. De VVD-fractie heeft eenzijdige 
economische sancties van Nederland als niet-effectief afgewezen. Wel 
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is zij akkoord gegaan met de in EG-kader vastgestelde-beperkte
sancties. 

In de ogen van de VVD-fractie blijven de Camp David-akkoorden een 
goede basis voor vrede in het Midden-Oosten, evenals de 
Veiligheidsraadresolutie 242 en het Reagan-plan. Een rechtvaardige 
oplossing is alleen mogelijk als resultaat van onderhandelingen. 

Ontwikkelingssamenwerking: 
Aangezien in de wereld nog steeds honderden miljoe11en mensen 
beneden de armoedegrens leven, heeft de VVD,fractie dit jaar de 
regering gesteund om ook na de herschatting van het netto nationaal 
inkomen, hiervan lllz %te blijven besteden aan 
ontwikkelingssamenwerking. 
Daarbij is ook de door de Minister toegezegde verbetering van de 
kwaliteit van ontwikkelingshulp van belang, onder meer door 
drastische vermindering van het aantallanden waaraan Nederland 
hulp geeft. Dit jaar heeft de VVD-fractie kunnen concluderen dat het 
ontwikkelingsbeleid van de afgelopen drie jaar van een liberale 
minister voor ontwikkelingssamenwerking heeft geleid tot een 
werkelijk sociaal ontwikkelingsbeleid, tot daadwerkelijke 
kwaliteitsverbetering, tot nauwere samenwerking met het bedrijfsleven 
en tot een bijdrage aan een zo vrij mogelijk functioneren van de 
wereldeconomie. 
Dit jaar werd tevens de nota Kwaliteit van de EG-ontwikkelingshulp 
behandeld. Volgens de VVD-fractie dient voor een gemeenschappelijk 
·ontwikkelingsbeleid van de EG aan drie voorwaarden voldaan te 
worden:.de politieke wil moet aanwezig zijn, de doelstellingen van het 
EG-beleid moeten in belangrijke mate overeenkomen met de
Nederlandse doelstellingen en de kwaliteit van de EG-hulp moet 
voldoende zijn. 
In het verleden heeft de fractie veel kritiek gehad op de NCO wegens 
het niet voldoende naleven van de VVD-voorwaarden dat voorlichting 
gericht dient te zijn op de Nederlandse samenleving en uitsluiténd dient 
te gaan over de directe problematiek van de ontwikkelingslanden. De 
Minister heeft zodanige hervormingen in het beleid van de NCO 
teweeggebracht dat de mogelijkheid aanwezig is dat er een redelijk 
beleid wordt gevoerd. · 
Indien dit niet het geval blijkt te zijn, dan dient de NCO te worden 
opgeheven en zal een andere vorm gezocht moeten worden om tot 
objectieve voorlichting te komen. 
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1) RESULTATEN- Prognose Werkelijk Prognose 
REKENING 1985 1985 1986 

INKOMSTEN 
Contributie (incl. gedeelte 
V&D) 2.401.000 2.475.000 2.516.000 
Extra bijdrage leden (netto) 495.000 586.000 1.230.000 
Interest 53.000 69.000 33.000 
Overige baten 490.000 331.000 358.000 
Diensten voor derden 110.000 115.000 114.000 

TOTAAL INKOMSTEN: 3.549.000 3.576.000 4.251.000 
------------------------------------------
UITGAVEN: 
Personeelskosten 931.000 934.000 1.013.000 
Reis-/Verblijf·/ 
Vergaderkosten 255.000 247.000 233.000 
Kantoorkosten 310.000 334.000 335.000 
Huisvestingskosten 74.000 67.000 77.000 
Ledenadministratie 141.000 129.000 135.000 
Vrijheid en Democratie 1.071.000 1.097.000 1.126.000 
Activiteiten en Subsidies 388.000 422.000 387.000 
Buitenland 123.000 125.000 103.000 
Commissies en Congressen 42.000 61.000 51.000 
Propaganda en Voorlichting 184.000 184.000 98.000 
Samenw. overeenk. 
VVD/JOVD 14.000 
Propagandamateriaal PM 11.000 PM 

Totaal uitgaven excl. 
verkiezingen 3.519.000 3.589.000 3.572.000 
Verkiezingen --- 1.284.000 
Mutatie Verkiezingsfonds ---- 605.000 

TOTAAL UITGAVEN: 3.519.000 3.589.000 4.251.000 
================~=============== 

INKOMSTEN- UITGAVEN 
Bijzondere Baten en Lasten 

RESULTAAT: 

+ 30.000 
- 30.000 + 

13.000 
15.000 

0 + 2.000 

0 
PM 

0 

2) BALANS(X/1000) ·31/12/84 Mutatie 31/12/85 
ACTIVA 
Thorbeckehuis 750 750 
Overige duurzame activa 170 + 59 229 
Voorraad 
propagandamateriaal 110 + 14 124 
Transitoria en geldmiddelen 2.964 + 277 3.241 

TOTAAL: 3.994 + 350 4.344 
================================ 
PASSIVA 
Verenigingsvermogen 525 + 2 527 
Verkiezingsfonds 606 606 
Voorziening onderhoud 
gebouw 46 + 9 55 
Transitoria 2.817 + 339 3.156 

TOTAAL: 3.994 + 350 4.344 

Toelichting op de Balans 

Het Thorbeckehuis wordt gewaardeerd tegen taxatiewaarde lege 
oplevering. 
De mutatie "overige duurzame activa" bestaat uit aanschaffingen: 
f 162.000; verkopen:/ 22.000 (boekwaarde) en afschrijvingen: 
f 81.000. Van deze bedragen zijn resp./ 132.000,/22.000 en 
f 31.000 toe te rekenen aan de automatisering in het Algemeen 
Secretariaat. 

De afschrijvingen bedragen: 
.;· 

Kantoormachines : 3 jaar 
Vervoermiddelen : 4 jaar 
Kantoor-
automatisering : 5 jaar 
Kantoorinventaris : 5 jaar 

Het propagandamateriaal werd gewaardeerd tegen inkoopprijs. 

·Aan het Verkiezingsfonds kon niets worden toegevoegd; dit fonds zal 
in 1986 geheel aan de verkiezingen worden besteed. 

De voorziening onderhoud gebouw bestaat uit f 40.000 voor 
onverwachte grotere reparaties, voor f 12.000 voor periodiek (5 
jaarlijks) buitenschilderwerk (f 6.000 per jaar) en voor f 3.000 voor 
periodiek binnenschilderwerk (f 3.000 per jaar). · 

In de passieve transitoria is een bedrag opgenomen van/ 50.000 
voor een onder verantwoordelijkheid van de Teldersstichting uit te 
voeren geschiedschrijving van de VVD. 

3) HAYA VAN Prognose Werkelijk Prognose 
SOMEREJ:'IjSTICHTING 1985 1985 1986 
RESULTATENREKENING 

INKOMSTEN 
Subsidie VVD 136.000 124.000 131.000 
Subsidie Min. van 
Binnenlandse Zaken 325.000 326.000 320.000 
Abonnementen VVD-
Expresse 125.000 136.000 135.000 
Cursusbijdragen 152.000 87.000 130.000 

TOTAAL INKOMSTEN: 738.000 673.000 716.000 
================================ 
UITGAVEN 
Personeelskosten 209.000 198.000 212.000 
Reis- /Verblijf-/ 
Vergaderkosten 23.000 19.000 23.000 
Kantoorkosten 65.000 73.000 71.000 
Huisvestingskosten 8.000 8.000 8.000 
Ledenadministratie 9.000 8.000 9.000 
VVD-Expresse 117.000 139.000 126.000 
Cursussen 247.000 145.000 207.000 
Publiciteit en Propaganda 60.000 64.000 60.000 
Jubileum (per saldo) 18.000 
Diversen PM 1.000 PM 

TOTAAL UITGAVEN: 738.000 673.000 716.000 
================================ 

4) TOELICHTING OP DE RESULTATENREKENING 
a) Contributie 1985 (x f 1000) 
Aantal inningen 86.000 87.505 85.000 

Ontvangsten 4.556 4.708 4.722 
. Boven reglementair (Afd.) 
Beneden reglementair (Afd.) 

-
+ 

380 -

40 + 
401 - 340 

40 + 40 
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Reglementair 4.216 4.347 4.422 
Vrijheid en Democratie 975 1.007 1.018 

Te verdelen: 3.241 3.340 3.404 
================================ 
Hoofdbestuur (44 %) 
Kamercentrales (13 %) 
Ondercentrales ( 4 %) 
Afdelingen (39 %) 

1.426 
421 
130 

1.264 

1.468 
430 
132 

1.310 

1.498 
442 
136 

1.328 

Totaal verdeeld: 3.241 3.340 3.404 
================================ 

Ingevolge het reglementair toegezegde minimumbedrag van f 750,
werd aan de Ondercentrales f 7.000 extra uitgekeerd; dit bedrag is 
opgenomen bij de groep Subsidies en Overige Activiteiten. 



Door ·de 38e Jaarlijkse Alge~ene Vergadering (10 mei 1985- Breda) 
werd besloten de contributie voor de gewone leden te verhogen, 
zodat in 1986, ondanks een geringer aantal inningen, toch een hoger 
contributie-inkomen wordt verwacht. 

b) Extra bijdragen leden (Xf 1000) 

Aangezien het contributiesysteem is gebaseerd op een reglementaire 
minimumcontributie plus een vrijwillige bijdrage naar eigen 
beoordeling van draagkracht, werd ook in 1985 een financiële actie 
gehouden; deze actie bracht bruto f 637.000 op (nà aftrek kost~n ad 
f 51.000: f 586.000 netto). 

Bij de contributiebetaling werd voor de Afdelingen f 401.000 boven 
de reglementaire contributie ontvangen; de financiële actie · 
Gemeenteraadsverkiezingen, die in september 1985 door de 
Afdelingen met medewerking van het Algemeen Secretariaat werd 
gehouden, bracht f 541.000 bruto op. 

Indien bij deze bedragen nóg het geschatte bedrag van de 
ontvangsten van Afdelingen, die eigen financiële acties hielden 
(f 80.000), wordt geteld, is het totale bedrag, dat de leden boven de 
reglementaire contributie bijdroegen: ca. 1,6 mln. gulden, d.w.z. ca. 
37%!! 

c) Overige baten 

In deze verzamelpost zijn alle baten opgenomen, die niet direct onder 
de overige posten vallen (schenkingen, legaten, diverse inkomsten 
etc.). 

d) Diensten voor derden 

Het betreft hier vergoedingen tegen kostprijs van diensten, die door 
het Algemeen Secretariaat voor anderen dan partijorganisaties 
worden verricht. 

e) Personeelskosten (Xf 1000) 

Totaal excl. verrekeningen 
AF: naar andere 
kostengroepen 

TOTAAL: 

Prognose 
1985 

1229 

298 

931 

Werkelijk 
1985 

1228 

294 

934 

Prognose 
1986 

1359 

346 

1013 

In het personeelsbeleid worden in grote lijnen de normen van het 
bedrijfsleven gevolgd (salariëring, bruto/netto berekening, overige 
voorzieningen). 

In de bedragen totaal excl. verrekeningen is inbegrepen een aantal 
rechtstreekse doorbelastingen aan de kostengroep verkiezingen: 
1985 prognose: f 25.000; 1985 werkelijk: f 28.000 en 1986 
prognose: f 115.000. In 1986 is tevens rekening gehouden met het 
overnemen van de werkzaamheden voor de Vrouwenorganisatie. 

f) Reis- ;verblijf-/ vergaderkosten (X f 1000) 

Totaal excl. verrekeningen 
AF: naar andere 
kostengroepen 

TOTAAL: 

Prognose 
1985 

265 

10 

255 

Werkelijk 
1985 

257 

10 

247 

Prognose 
1986 

243 

10 

233 

Onder deze groep vallen o.m. de kosten van de Ledenvergaderingen 
(incl. de bijlagen zoals beschrijvingsbrief en amendementen bij 
Vrijheid en Democratie), bestuurskosten, reis- en verblijfkosten 
medewerkers. etc. In 1985 werden 2 Algemene Ledenvergaderingen 
gehouden: 1 tweedaagse en 1 eendaagse. De extra Algemene 
Ledenvergadering in 1986 (nov.) is in de prognose opgenomen bij de 
groep Commissies en Congressen. 
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g) Kantoorkosten (Xf 1000) 

Totaal excl. verrekeningen 
AF: naar andere 
kostengroepen 

TOTAAL: 

Prognose 
1985 

408 

98 

310 

Werkelijk 
1985 

443 

109 

334 

Prognose 
1986 

443 

108 

335 

In deze groep zijn o.m. opgenomen de kosten van fotocopieën (in 
1985 werden 1, 7 miljoen fotocopieën gemaakt) en porti. 

De portikosten kwamen! 22.000 hoger uit mede als gevolg van de 
voorbereidingen van de verkiezingen (o.a. opstellen 
verkiezingsprogramma): prognose 1985:! 120.000; werkelijk 1985; 
f 142.000}. 

h) Huisvestingskosten (x f 1000) 

Totaal excl. verrekeningen 
AF: naar andere 
kostengroepen 

TOTAAL: 

Prognose 
1985 

102 

28 

74 

Werkelijk 
1985 

95 

28 

67 

Prognose 
1986 

105 

28 

77 

De prognose 1985 houdt rekening met een in 1986 uit te voeren 
grote binnenschilderbeurt. · 

i) Ledenadministratie (X f 1000) 

Totaal excl. verrekeningen 
AF: naar andere 
kostengroepen 

TOTAAL: 

Prognose 
1985 

306 

165 

141 

Werkelijk 
1985 

278 

149 

129 

Prognose 
1986 

295 

160 

135 

Het is verheugend te constateren, dat de automatiserings
maatregelen, waarvan het financieel verslag over 1984 melding werd 
gemaakt, thans in de cijfers tot uitdrukking komen: de gemiddelde 
bedragen per inning zijn resp.: f 1,64;! 1,47; f 1,58. 

j) Vrijheid en Democratie (X f 1 000) 

Directe kosten 
Verrekende kosten Alg. Secr. 
Advertenties 
Verrekende baten 

Totaal 
Contributiegedeelte 

Per saldo t.l.v. alg. middelen: 

Prognose 
1985 

879 
358 
105 

61 

1071 
975 

96(L) 

Werkelijk 
1985 

888 
342 
81 

- 52 

1097 
1007 

90(L) 

Prognose 
1986 

888 
370 
80 

- 52 

1126 
1018 

108(L} 

In 1986 is wederom voorzien in 18 nrs. à 24 pagina's plus 3 X 8 
pagina's extra. Deze extra pagina's (f 26.000) zijn opgenomen bij de 
directe kosten met verboeking van een gelijk bedrag ten laste van de 
prognose van de groep verkiezingen. 

Het is zorgelijk te constateren, dat, ondanks het besluit van de 38e 
JAV tot verhoging van het aandeel voor Vrijheid en Democratie van 
de reglementaire contributie, het beslag op de algemene middelen 
toch, zij het in geringe mate, toeneemt. 

VRIJ 
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k) Activiteiten en subsidies (xf 1000) 

Haya van Somerenstichting 
T eldersstichting 
Organisatie Vrouwen in de VVD 
JOVD 
Ver. Staten- en Raadsleden 
LSVN 
Nieuwe Afdelingen 
Overige subsidies 
Diverse bijdragen 
Overige activiteiten 

TOTAAL: 

Prognose Werkelijk Prognose 
1985 1985 1986 

136 
60 

124 
23 
12 

7 
5 
5 

11 
5 

388 

124 
100 
116 

17 
14 

7 
24 

8 
12 

422 

131 
100 
99 

14 
7 
2 

18 
11 
5 

387 

In de volgende subsidies is een aantal doorbelaste kosten van het 
Algemeen Secretariaat begrepen: 

Prognose Werkelijk Prognose 
1985 1985 1986 

Organisatie Vrouwen in de VVD 
Ver. Staten- en Raadsleden 
LSVN 

29 
32 

7 

21 
34 

7 

44 
34 

7 

Gezien de waarde, die moet worden gehecht aan het politiek 
wetenschappelijk werk in het kader van de politieke doelstellingen 
van de VVD, werd de bijdrage aan de Teldersstichting verhoogd .. 

De administratieve bijstand van de OrganisatieVrouwen in de VVD 
wordt m.i.v. 1986 door het Algemeen Secretariaat vervuld en 
doorbelast aan de Organisatie (J 23.000), waarbij de directe bijdrage 
werd aangepast totf 55.000 (zie ook punt e- Personeelskosten). 

Voor het jongerenwerk- uitvoering samenwerkingsovereenkomst 
VVD-JOVD is in een apart hoofdstuk (zie punt o) f 14.000 
uitgetrokken; daarnaast komen nog de werkzaamheden op het 
Algemeen Secretariaat. 

In het bedrag voor nieuwe afdelingen is in 1985 begrepen een 
verkiezings-en oprichtingsbijdrage voor de KC Fle"voland ad 
f 22.000. 

I) Buitenland (Xf 1000) 

Prognose Werkelijk Prognose 
1985 1985 1986 

Deelname congressen ELD + 
Libintal 22 22 
Contributie ELD 27 28 
Contributie Liberale Internat 30 30 
ELD Congres Groningen 30 40 
Overige kosten 14 5 

TOTAAL: 123 125 

In 1985 vond het ELD Congres in Groningen plaats, zodat de 
deelnamekosten beperkt bleven. ' 

31 
28 
30 

14 

103 

In 1986 zal het ELD Congres in Catania (Sicilië) plaatsvinden, het 
Congres van de Liberale Internationale in Hamburg; de 
deelnamekosten hebben uitsluitend betrekking op de door het 
Hoofdbestuur aangewezen delegatie. 

m) Commissie en congressen (X f 1000) 

Commissies ex 60 HR 
Overige kosten 

TOTAAL: 

Prognose Werkelijk Prognose 
1985 1985 1986 

28 
14 

42 

33 
28 

61 

20 
31 

51 

In de groep "overige kosten" zijn o.m. opgenomen de kosten van 
politieke Algemene Ledenvergaderingen, Partijraadsvergaderingen 
en Themacongressen. 
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n) Propaganda en voorlichting (X f 1000) 

Prognose Werkelijk Prognose 
1985 1985 1986 

Radio (kosten- subsidie) 4 
Televisie (kosten- subsi?ie) 60 67 45 
Subsidies partijorganen 5 ·3 
Algemene kosten 34 35 35 
Overige kosten 81 79 18 

TOTAAL: 184 184 98 

In 1986 vallen de kosten van het eerste halfjaar voor een groot deel 
onder de groep Verkiezingen (o.a. 2 T.V.-uitzendingen). 

o) Samenwerkingsovereenkomst VVD/ JOVD (x f 1000) 

Voor 1986 is voor dit doel een nieuwe groep ingevoerd hoofdzakelijk 
bestemd voor cursussen en in mindere mate voor vergader kosten. 

p) Propagandamateriaal (xf 1000) 

Voorraadmutatie 
Inkopen 
Verkopen 
Verpakking en vracht 

Subtotaal: 
Bijdrage Haya van Somerenstichting 

TOTAAL 

14 (Bate) 
139 (Last) 
139 (Bate) 

13 (Last) 

1 (Bate) 
10 (Bate 

11 (Bate) 

Geen rekening is gehouden m~t de kosten van het Distributiecentrum 
(bij Huisvesting) en de Personeelskosten. 

q) Verkiezingen 1986 (Xf 1000) 

In de prognose zijn zowel de aanloopkosten 1985 (J 141.000) als de 
kosten 1986 opgenomen. 

In de prognose is inbegrepen de extra kosten Algemeen Secretaria,at 
(J 179.000), de Kandidaatstellingsprocedure (J 30.000), de kosten 
Verkiezingsprogramma (J 70.000) inclusief bijlagen bij Vrijheid en 
Democratie enf 5.000 voor overige vaste kosten. Tesamen zijn deze 
bedragen/ 284.000, zodat door het Hoofdbestuur f 1.000.000 voor 
de Gemeenteraad en Tweede Kamer Campagne is uitgetrokken. 

In grote lijnen wordt dit bedrag besteed in nauw ove"rleg met de 
campagneleider en de Landelijke Propagandacommissie met een 
voortdurende aanpassing aan feitelijke ontwikkelingen. 



Bijlage bij V. 
Ontwikkeling van de 
aardgasprijzen 
Op de 38ste jaarlijkse algemene vergadering van 1985 is toegezegd 
dat in Vrijheid en Democratie een nadere uiteenzetting zou worden 
gegeven over het beleid inzake de aardgasprijs voor kleinverbruikers. 
Onderstaande notitie is door een klein werkgroepje onder auspiciën 
van de Koepelcommissie FES als discussiestuk opgesteld. 

De discussie over de aardgasprijzen wordt de laatste tijd met grote 
intensiteit gevoerd. Zij is echter niet nieuw. Reeds de produktie van 
de eerste kubieke meter, zo'n 25 jaar geleden, was de prijsvorming 
van het aardgas volop in de belangstelling. Want wat voor prijs moet 
je nu vragen voor een produkt waarvan de winning slechts enige 
centen per kuub kost, dat in de plaats treedt vari. andere, veel 
duurdereproduktenen waarvan de voorraad eiridig is? 

Aardgas kan voor verschillende doeleinden worden gebruikt. 
Afgezien van het gebruik als grondstof voor bijvoorbeeld de fabricage 
van kunstmest (in dit kader wordt hier verder niet op in gegaan) · 
wordt het voornamelijk aangewend voor· warmteproduktie, we 
verstoken het dus. Voor een deel gebeurt dit ten behoeve van 
ruimteverwarming (woningen, bedrijfsgebouwen, kassen en 
tuinders), voor een deel ten behoeve van industriële processen, waar 
oververhitte stoom nodig is voor de produktie van electriciteit, zout 
enzovoort. 
Aardgas is hier de directe concurrent van aardolieprodukt en. Welk 
produkt dat is, is afhankelijk van de deelmarkt. Voor huishoudelijk 
gebruik en enige andere kleine toepassingen is dat huisbrandolie, 
voor industrieel gebruik stookolie. Met andere woorden: per 
deelmarkt zijn aardgas en de voor die deelmarkt relevante olie 
elkaars substituten. Dit heeft invloed op de prijsvorming, waarover 
straks meer. 

Omdat aardgas een gemakkelijk produkt is (het is schoon, verbrandt 
reukloos, hoeft niet in voorraadtanks te worden opgeslagen) is het 
verleidelijk om er ruim mee om te springen. Dat zou echter niet 
verstandig zijn. Het is maar in een beperkte hoeveelheid aanwezig. 
Met het huidige verbruik kan het Nederlandse gezin' nog tot de helft 
van de volgende eeuw aardgas uit eigen bodem gebruiken, daarna is 
het echt op! 
Deze periode is hard nodig voor de ontwikkeling van nieuwe vormen 
van energievoorziening, zoals zonne-energie, windenergie, 
aardwarmte. Een sneller verbruik van aardgas doet het gas eerder 
opraken en, bij gebrek aan nog niet goed ontwikkelde alternatieven, 
zijn we dan te sterk afhankelijk van de olieproducerende landen. 

Het vorenstaande houdt in dat de prijs van aardgas eigenlijk zo hoog 
mogelijk moet zijn. Gelet op wat in het begin al is opgemerkt over de 
ver-vanging gas/ olie ligt een koppeling van de gasprijs aan de olieprijs 
per deelmarkt voor de hand. N.B. We spreken over eind verbruikers, 
tussenhandelaren (zoals de VEGIN) zijn niet relevant. De koppeling 
houdt in dat een gasstoker die dezelfde hoeveelheid warmte 
produceert als een oliestoker in vergelijkbare omstandigheden een 
evengrote brandstofreken.ing ontvangt als de oliestoker. 
Vooral de grootverbruikers hebben dit mechanisme de laatste jaren 
goed kunnen merken. Door onder meer de mijnstaking in Engeland 
steeg de vraag naar en dus-de prijs van stàokolie tot ongekende 
hoogte. De grootverbruikers hebben de daarmee gepaard gaande 
hoge gasprijs (vrijwel) volledig betaald. De prijs van stookolie is 
echter weer gedaald. Dit effect wordt verder versterkt door de 
plotselinge prijsdaling van ruwe olie en de lage dollarkoers. 
Kan de kleinverbruiker nu ook een prijsverlaging van zijn aardgas 
tegemoet zien? Neen, althans geen spectaculaire verlaging. De 
verklaring daarvoor is simpel. Nog nooit heeft de Nederlandse 
kleinverbruiker de prijs betaald die hij eigenlijk had moeten betalen, 
voornamelijk om inkomenspolitieke redenen. Dit in tegenstelling tot 
zijn Belgische, Franse en Duitse vrienden die wél en volledig een aan 
de huisbrandolieprijs gekoppelde gasprijs betaalden en daarmee 15 
tot 20 cent per kuub boven het Nederlandse niveau zaten. De 
Nederlandse kleinverbruikers hebben in vergelijking hiermee de 
laatste jaren vele miljarden guldens te weinig betaald. Zelfs op 
1 januari van dit jaar was de gasprijsverhoging voor kleinverbruikers 
(2 ct) nog niet voldoende om de achterstand op de huisbrandolie in te 
lopen. Pas de laatste weken is de h.b.o.-prijs flink gaan dalen en zit nu 
net even onder het huidige kleinverbruikerstarief voor gas. Op ziellis 

dat geen reden om het tarief meteen te gaan verlagen. Het zou niet 
goed zijri om alle schommelingen direct te verwerken. Al was het 
alleen maar om niet iedere dag de meteropnemer over de vloer te 
hebben. Aangezien echter de verwachting is dat de ruwe olieprijs en 
de dollarkoers voorlopig niet zullen stijgen, zallangzamerhand wel 
enige ruimte ontstaan voor een bescheiden verlaging van de 
kleinverbruikersprijs. 
Hierbij mag evenwel niet onvermeld blijven dat er nu ook ruimte gaat 
ontstaan om de premiewaarde van het gas in rekening te gaan 
brengen. Zoals vermeld is de brandstofrekening gebaseerd op 
vergelijking van de warmteproduktie. Oliestokende gezinnen hebben 
echter hogere kosten, namelijk rente en aflossing van de 
investeringen in de opslagtank in de tuin en dergelijke. Dat scheelt, 
omgerekend, 5 à 10 cent per kuub gas. Wellicht is nu de tijd 
aangebroken om verder vorm te geven aan deze gedachte. 

Uit het bovenstaande volgt dat de gasprijzen weliswaar hoog zijn, dat 
zal niemand ontkennen, maar niet té hoog; ook niet waar het de 
kleinverbruikers betreft. De kleinverbruiker mag zich niet spiegelen 
aan de grootverbruikers. Deze hebben zeer hoge gasprijzen te 
betalen gehad in een tijd dat de kleinverbruiker zijn woning op een 
comfortabele temperatuur bracht tegen een prijs die ver onder de 
marktwaarde lag. 

Ir. A. J. Korf/. 
Secretaris van de 

Koepelcommissie FES 
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Als de toekomst 
je lief is. .. ~ 
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Op dinsdag 11 maart werd dr. Rudolf de Korte door de Koningin beëdigd als minister van Binnenlandse Zaken als op
volger van de onlangs overleden mr. Koos Riet kerk. 
In een kennismakingsperscqnferentie zette de nieuwe minister uiteen dat ook in de toekomstzal moeten worden bezui
nigd op de overheid. Geheel in overeenstemming met het VVD!partijprogramma, waarvan hij de financiële onderbou
wing voor zijn rekening nam, zal dit ec.htèr niet ten koste mogen gaan van de ambtenarensalarissen . .Minister De Kprte 
kiest voor een kleiner, maar goed gesalarieerd ambtenarenkorps. Niet door ontslagen, maar via afstoting vàn taken die 
thans nog door de overheid worden vervuld, zou dit moetenwàrden bereikt. 
Op de foto de overdracht vanhetdepartement door de liberale minister van Ju~titie mr. Frits Korthals Alt es vond 
plaats in aanwezigheid van staatssecretaris J!án Leijenhorst (links): · 

Rudolf de Korte werd in de VVD
Tweede-Kamerfractie opgevolgd door 
mevrouw drs. Els A. de Graaf!- J!án 
Meet eren. Het nieuwe Kamerlid werd 
j 3 maart beëdigd. Els de Graaf- Ván 
Meeteren, die HBS-B deed, gevolgd 
door een siudie biologie die zij afsloot 
met het doctoraal examen, was tot die 
datum werkzaam op het ministerie 
van Onderwijs en Wetenschappen als 
plaatsvervangenq directeur Scholing. 
Binnen de VVD is zij ondermeer be
kend door haar werkzaamheden als 
secretaris van de VVD koepelcommis
sie en als voorzitter van de VVD-par
tijcommissie primair onderwijs. 

R.D .• 
Foto's: Miehiel Sablerolle 
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I edereen moet het wat minder 
doen, dus ook de Omroep. Maan 
ook al waren we in Nederland 

steenrijk, dan nog zou het ongewenst 
zijn dat er een ongelimiteerde hoeveel
heid geld door Hilversum zou stromen, 
voegt Geurtsen er aan toe. 
Dat ach en wee-geklaag komt niet 
doordat het voormalig VVD-Europees 
parlements- en Tweede Kamerlid nu 
in de villa van het regeringscommissa
riaat voor de omroep huist. "Je hoort 
in mijn functie natuurlijk veel bezwa
ren van de verschillende omroepcom
ponenten, maar ze zijn zich ervan be
wust dat ik op beleidsterrein niets te 
vertellen heb." ' 
Als regeringscommissaris ziet Geurt
sen namens de minister van Welzijn, 
Volksgezondheid en Cultuur (Eelco 
Brinkman) toe dat de zendgemachtig
den zich houden aan de omroepwetge
ving. Verder controleert hij de financië
le zijde van de zaak. Hij adviseert over 
de begrotingen, de zendg~machtigden 
leggen bij hem rekening en verant
woording af en hij geeft voorschotten 
op basis van de goedgekeurde begro
tingen. 
Geurtsen mag dan als omroepcommis
saris geen beleidsbepalende figuur 
zijn, dat neemt niet weg dat hij uiter
aard een visie heeft op een toekomsti
ge organisatie van de omroep. Hij ziet 
de komst van een duaal stelsel als on
vermijdelijk. "Ik zie naast de groep 
belijdende omroepen plaats voor om
roepen die vergelijkbare mogelijkhe-

Mr.Aart Geurtsen: 

,,Forse bezuinigingsoperatie 
. was onverm.ijdelijk 
in Hilversum'' 
"Het is goeddarerin de omroepwereld eenforse bezuini
gingsoperatie is doorgevoerd. In Hilversum was de indruk 
gegroeid dat alles kon en dat de activiteiten geen enkele fi
nanciële belemmering in de weg hoefde gelegd te worden." 
Mr.Aart Geurtsen (60 jaar), de nieuwe regeringscommissa
ris voor de omroep zegt dat, zelfbewust zetelend in een van 
de fauteuils in het kantoor van de al wat bejaarde villa aan 
de Koninginneweg in Hilversum, het dorp waar het gewee
klaag over de omroepbezuinigingen niet van de lucht is. 

den krijgen als commerciële omroe
pen, maar geen omroep"en gericht op 
het maken van winst," zegt hij. "Je 
zou moeten streven naar een combina
tie van een of meer zendgemachtigden 
met een uitgeversmaatschappij. Als 
het optreden van zo'n combinatie leidt 
tot winst, dan zou een stuk van die 
winst moeten worden uitgekeerd aan 
de uitgever en de rest aan de omroep 
in Nederland in het algemeen ten bate 
van programmatische taken. In feite 
een stelsel, zoals we dat kennen bij het 
loterij-wezen, waarbij geen persoonlijk 
winstprofijt in het spel is. Casino's, 
W<;J.arvan ik het genoegen heb gehad ze 
te institutionaliseren, dragen hun 
winst af aan de staat voor algemene 
doeleinden." 
Geurtsen noemt de door hem geschet
ste ontwikkeling volstrektonvermijde
lijk. "Anno 1986 is een wetgeving no
dig dit:: zo'n constructie niet in de weg 
staat. Ik zeg dat uiteraard als Geurt-
sen, lid van de VVD." · 

Betutteling 

Een veelgehoorde klacht in omroep
land betreft de vaak als betutteling er
varen oekazes uit Den Haag. Geurtsen 
vindt dat er in het verleden sprake was 
van een soort wisselwerking tussen 
enerzijds het uitproberen van de gren
zen van de wet door de omroepen en 
aan de andere kant de afgeroepen be-
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tutteling van de kant van de wetgever. 
Hij vertelt dat hij in een stuk zijn ge
dachten over de wijze van reclamevoe
ring in de omroep heeft vastgelegd. 
"Je moet uitwassen vermijden en niet 
vervallen in kinderachtigheden. De 
omroepmensen beheren een nogal in 
dringend medium. Het misbruik kan . 
variëren van het aannemen vari steek
penningen tot het beïnvloeden V<,ln 
concurrentieverhoudingen. Als je dat 
maar voorkomt, zijn we volwassen ge
noeg om reclame te verdragen." 
De contacten van mr. Geurtsen met de 
omroep kwamen voort uit zijn activi
teiten als lid van de Tweede Kamer, 
waarin hij in 1967 zijn intrede deed. 
Toen de Kamer indertijd de zeezen
derwetten behandelde, schakelde de 
VVD-fractie hem in als juridisch des
kundige om de nationale en internatio
nale juridische aspecten te behande
len. Daaruit vloeiden de contacten 
voort met Veronica. "Toen Veronica na 
de aanvaarding van de wetten op het 
land ging werken, ben ik gevraagd 
plaats te nemen in het bestuur vçm die 
omroep." Daarmee, zo geeft Geurtsen 
toe, is hij nog geen omroepdeskundige. 
"Als regeringscommissaris voor de 
omroep, hoef je dat ook niet te zijn. Is 
het zelfs beter dat je het niet bent. Je 
moet in mijn functie de verhoudingen 
in Hilversum goed kennen en de nodj
ge distantie bewaren." 
De jurist Geurtsen-hij studeerde 
rechten in zijn vrije tijd en sloot die 
studie af aan de universiteit van Am-



sterdam-bereikte de Tweede Kamer 
dankzij zijn activiteiten in kringen van 
midden- en kleinbedrijf. Als advocaat 
op een kantoor in Rotterdam werd hij 
al vrij snel adjunct-secretaris van de 
Rotterdamse middenstandsvei-eni
ging. Vervolgens secretaris van de lan
delijke middenstandsorganisatie en 
voorzitter van de ROKA, de stichting 
levensmiddelen beurs. Van de midden
standscommissie van de VVD was het 
toen nog maar een stap naar de Twee
de Kamer. In die periode was hij ook 
voorzitter van het Koninklijk Verbond 
van Ondernemers. 
In 197 4 werd hij (een toen nog door de 
Tweede Kamer benoemd) lid van het 
Europees parlement. Van 1979 tot 
1984 continueerde hij zijn lidmaat
schap van dit parlement in Straats
burg na de rechtstreekse Europese 
verkiezingen. 

Verkiezingsprogramma 

Geurtsen, geboren Schiedammer, va
der van vijf kinderen en tot voor zijn 
verhuizing naar Hilversum langdurig 
woonachtig in Maasland onder de rook 
van Maassluis, was ook de ontwerper 
van de juridische paragraaf in het con
cept-verkiezingsprogramma dat in ja
nuari tijdens een congres van twee da
gen in Almelo" aan de leden werd voor
gelegd. Hij is bijzonder tevreden·over 
de juridischeparagraaf, zoals die uit
eindelijk na amendering tot stand 
kwam. "Maar ik kan me niet aan de in
druk onttrekken dat het tijdstip van 
behandeling~ vrijdagmiddag- van in
vloed is geweest" zegt hij. "Bij een vol
le zaal zou er vermoedelijk veel meer 
weerwerk vanuit de ledenvergadering 
zijn geweest." 
Geurtsen maakt geen problemen met 
de combinatie van het omroepcommis" 
sariaat met het voorzitterschap van de 
afdeling Hilversum van de VVD. 
"Iedereen weet van mij dat ik de VVD 
in het parlement heb vertegenwoor
digd en dat ik de VVD-beginselen ben 
toegedaan. Als ik in die partij functies 
kan vervullen, dan zeg ik 'ja'. Ik heb 
niet staan te dringen om het te worden. 

Half 1987 hoop ik de zaak over te dra
gen als de situatie in de Hilversumse 
VVD wat is gestabiliseerd." 
Oorspronkelijk had Aart Geurtsen 
bosbouw willen studeren. Bossen heb
ben hem altijd erg aangesproken. En 
in dat opzicht had hij zich geen betere 
vestigingsplaats kunnen w~nsen. Bos-

sen zijn er immers genoeg in en rond 
Hilversum. Rustpunten als compensa
tie voor het vaak turbulente omroep
centrum. "We hebben het hier gewel
dig naar ons zin," zegt Aart Geurtsen. 

Victor Hafkamp • 

.wiewoi-dttt~titi~U~~ 
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•·Verenlgiij'g$~~0"r.itté~!?/~~ 
Die vraag valt ~ogal eens te heluis~er6fi ~inds.d~ lu!idige ~oor:Zîtth varlde: 
Vereniging van Staten~ en Raadslced.enVaild()VVD,EllyCoenen; isbe;(·:···;;: 
noemd. tot burgemeêster:yatî }'Juth.;Eenbenoe,ningdie overigen~ statut~i( • 
het continuereil van.lJetvpotiittersch~pnie.tincle\V()gstaat, > .... ·} : 
Elly Coenen zal echter va11wege h~t PririC:ip()"de voorzilter vand-rYérenî'-' · · 
ging van Staten- en Raadsle<len dienteen·gekozen:bestu.urder te z:ijîf' tij~ . 
dens. de jaarverga <lering op 8 novem.her 1986 {fijde11s het.Veret1igingscotl;~ 
gres te Lunteren) de voorzittershamer· overdragen. .· . . . .. · .. :, .•.• :·· ...... . 
Het bestuur van deVereniging lieeft beslotende huidige viCe~ voorzitter.· •..•... 

· )ohan Remkes, in .het d.agelijksle~enéen.Gronings ged.eJ;>nieerde;:alsElly's>. 
opvolger te kandideren. .·. ·· · · · .... · · .. • · ·., .. ·. ; .. . .: .. >> · 
Over een kandidaat voor hèt vice~voörzitt~rschap heraadthe~ bestuur zich. 
nog. 
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Kamerlid tijdens verkiezingstijd 

Zaterdag 1 maart 

Vandaag opening verkiezingscampag
ne voor de gemeenteraadsverkiezin
gen. Samen met Wim van der Stek, 
hoofdbestuurslid Rotterdam, rijd ik 
naar Den Bosch. Er zijn veel mensen. 
Iemand fluistert me toe juist gekomen 
te zijn vanwege de lage stand in de 
polls en zegt: "we moeten er nu echt 
tegenaan". Kennelijk hebben ook an
deren die gedachte. 
De bijeenkomst- hoewel sober vanop
zet wegens het overlijden van Rietkerk 
-toont een duidelijke vastberaden
heid. Kamminga opent op indringende 
en gemotiveerde wijze. De slag om de 
verkiezingen is begonnen! 's Middags 
vier uur thuis. Voor het eerst sinds ja
ren ga ik een avond uit bridgen. De 
animo daartoe is ongetwijfeld aange
wakkerd door de jaarlijkse bridgewed
strijd tussen parlementariërs en pers 
in het kader van het Hoechst-bridge
toernooi. 

Hoe leeft een Kamerlid tijdens de verkiezingstijd? Metdeze 
vraag gingen we naar het VVD- Tweede Kamerlid Benk 
Kort hals. Het "gewone" parlementaire werk ging namelzjk 
tot aan de verkiezingsdag normaal door. Wel hield men de 
laatste twee weken geen avondvergaderingen, omdat de lan
delijke politici op spreekbeurten in het land werden ver
wacht. 

Gisteren versloegen wij voor het derde 
achtereenvolgende jaar de pers en mo
gen de kolossale beker nu houden. 

Zondag 2 maart 

Met de kinderen, Loe~ (8), Hendrik 
( 6) en Célina (2), ga ik naar de dieren
tuin. Opvallend is de aandacht die zij 
voor het nijlpaard hebben. Met stom
me verbazing staren ze naar de open 
bek van het beest. Op mijn grapje dat 
hij lid van de PvdA zal zijn wordt niet 
gereageerd. Misschien was de grap 
eigenlijk ook niet zo leuk. Hoogtepun
ten zijn de giraffen, apen en wilde die
ren en uiteraard ook de speeltuin. 
Op 1 7 of 18 maart gaan wij over naar 
een nieuw huis. Sandra, mijn vrouw, is 
inmiddels aan het werk geslagen. Na 
terugkeer kan ik mij daaraan dus niet 
meçr onttrekken. Met het hele gezin 
slaan we aan het wegscheuren van het 
behang en merkwaardig genoeg begint 
het nog leuk te worden ook. 
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Reny Dijkman 

Maandag 3 maart 

Zoals gebruikelijk eerst het doorne
men van de post en het beantwoorden 
van brieven. Meestal kost mij dit li/z à 
2 uur. Samen met Huub Jacobse zal ik 
een werkbezoek in Roosendaal afleg
gen. Het bestuur van de afdeling Roo-



sendaal is zo attent en verstandig ge
weest inhoudelijke informatie toe te 
zenden over de bedrijven en de school 
die we gaan bezoeken. Sneller dan ver
wacht ben ik in Roosendaal. Omdat 
Huub ook vroeg is kunnen we nog een 
potje biljarten. Lang niet meer ge
daan! 
De organisatie van deze dag blijkt uit
stekend. Eerst bezoek ik "Jongenelen 
Video Roosendaal". Dit is een modern 
bedrijf, dat de beschikking heeft over 
de modernste opnameregistratie, du
pliceer-, montage-, tekstopslag-en ver
werkings-apparatuur. Er is bovendien 
een centrale studio volledig professio
neel ingericht. Het is een goed-lopend 
bedrijf dat eigenlijk alleen belemmerd 
wordt in zijn expansie door overheids
voorschriften. Bezwaar wordt ge~ 
maakt tegen de monopoliepositie van 

de NOS. Het bedrijf zal zeer gebaat 
zijn bij commerciële televisie. Daarna 
bezoek ik het "Johannes College". Be
langrijkste problemen: de huisvesting 
en het aantrekken van leraren op het 
gebied van de informatica. 
Om 18.30 uur een Brabantse koffieta
fel. Daarna een persconferentie. 
's Avonds spreekt Neelie Smit-Kroes. 
Na afloop wordt aan de bar van "Het 
Witte Rooske" uitgebreid nagepraat. 
Omstreeks 02.30 uur ben ik thuis. 

Dinsdag 4 maart 

Om 08.30 uur naar Den Haag. Door 
een medewerker van de Tweede Ka
mer is mij.advies gevraagd in eenjuri
dische kwestie. Even later begint de 
fractievergadering. Belangrijk is we-

.• 

derom de discussie over de euthanasie
wetgeving. Tijdens deze vergadering 
wordt medegedeeld dat Hans Wiegel 
zal worden voorgedragen als minister 
van Binnenlandse Zaken. 
Na de fractievergadering buigen Jan 
te Veldhuis, Jos van Rey en ik ons over 
de vraag of wij schriftelijke vragen op 
moeten stellen naar aanleiding van de 
toespraak van CDA-collega Eversdijk. 
Deze deed in zijn hoedanigheid van 
voorzitter vandeCBOB (christelijke 
bond van ondernemers in de binnen
vaart) een merkwaardige uitval naar 
de VVD-bewindslieden op Verkeer en 

. Waterstaat. Merkwaardig omdat hij 
als CDA-lid dit beleid heeft gesteund. 
Vervolgens spreek ik met Ed Nijpels 
over VVD-standpunten ten aanzien 
van de privacy-wetgeving. Met Max 
Tripels over de problematiek van de 
totaalweigeraars en ons standpunt ten 
aanzien van de bij de uitgebreide com
missievergadering ingediende moties. 
's Middags zijn weer uitgebreide stem
mingen aan de orde. Een bespreking 
met de bewindslieden en het dagelijks 
bestuur van de partij over de strategie 
voor de verkiezingscampagne volgt in 
de avonduren. Het enthousiasme 
groeit! 

Woensdag 5 maart 

Voorbereiding inbreng wetsvoorstel 
Nieuw Burgerlijk Wetboek. Dit is een 
enorme klus. Vermoedelijk vindt de 
plenaire behandeling de derde week 
van maart plaats. De gedachte laat me 
niet los dat het Nieuw BW voorbijgaat 
aan de oorspronkelijke bedoeling van 
prof. Meijers. 
Er wordt teveel geregeld. In verband 
met de fractiecommissievergadering 
Justitie maak ik nog een discussienota 
voor het mondeling overleg van 12 
maart a.s. over o.a. de CRI, de Centra
le Recherche Informatiedienst. 

Donderdag 6 maart 

's Morgens eerst weer het doornemen 
van de post. Deze ochtend geeft mij de 
gelegenheid om enkele specifieke on-
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derwerpen nader te bestuderen zoals 
het competentie-geschil tussen de Na
tionale Ombudsman en Staatssecreta
ris van Financiën, de nieuwe arbitra
geregeling en het internationaal terro
nsme. 
Deze punten zullen binnenkort in de 
Kamer aan de orde komen. 
's Middags is er een uitgebreide frac
tievergadering over de kwantificering 
van het verkiezingsprogramma. Met 
name de invulling van de bèzuinigin
gen op Volksgezondheid geven aanlei
ding tot)leftige discussies. Om 19.30 
uur ben ik thuis. Thuisgekomen hoor 
ik van Sandra dat dochter Loes boos 
was en gepakt en gezakt is vertrokken 
(gelukkig niet verder dan de hoek van 
de straat). Mijn vaderlijke plicht 
brengt evenwel met zich mee dat ik 
met haar over het haar aangedane on
recht spreek en haar voorts duidelijk 
maak dat weglopen niet de oplossing 
biedt. 

Vrijdag 7 maart 

Om 09.30 uur begin ik met een stuk te 
schrijven over de Burgerlijke Onge
hoorzaamheid voor een vaktijdschrift. 
Hierbij verbaas ik mij over het onder
werp, omdat dit aan actuele waarde 
duidelijk heeft ingeboet. Op verzoek 
van Tripels verdiep ik mij in het nieu
we bewijsrecht. De inbreng van Max is 
zeer kritisch geweest. Hier dreigen 
derhalve moeilijkheden omdat de 
VVD-fractie ernstige bezwaren heeft 
geuit tegen, de essentie van het wets
voorstel: het horen van partijen als ge
tuige. Zoals de vlag er nu bijhangt zal 
de fractie tegen het wetsvoorstel stem
men. Overleg 1pet Korthals Altes is ge
wenst. 
Het interview met Elsevier Magazine 
is op zichzelf een juiste weergave van 
wat er gezegd is. Uiteraard is er een 
keuze gemaakt van hetgeen er bij de 
discussie Kosto, Van der Burg en mij
zelf is besproken. Daarop heb ik na
tuurlijk geen invloed gehad. 
Tot mijn verbazing stelde Van der 
Burg.inhet interview (CDA) dat te 
weinig aàn criminaliteitsbestrijding is 
gedaan door dit kabinet. Wonderlijk 

Benk Korthals 

voor een lid van een partij die schoor
voetend met het huidige beleid is mee
gegaan. 
's Middags neem ik de adviezen van 
belangenorganisaties en deskundigen 
over het Nieuw BW door. 
's Avonds een spreekbeurt in Dirks
land voor de ondercentrale Goeree
Overflakkee. Ik spreek hier over de 
actuele politiek. Wat mij meer over
komt is dat een deel van de aanwezi
gen Korthals Altes had verwacht. Ik 
denk maar zo: "de minister kon een 
slechtere 'stand-in' hebben". Boven
dien vraag ik mij af of hij zich zo ge
makkelijk naar de dansvloer had laten 
leiden; immers de avond werd besloten 
met feesten. 
Om 01.00 uur verlaat ik bepakt met 
witlof, koekjes en een fles wijn het 
feestgewoel. Een uiterst geslaagde 
verkiezingsavond! 

Zaterdag 8 maart 

Om 7.30 uur komt Celina kijken of ik 
slaap gevolgd door de andere twee die 
willen kaarten. Juist in het weekend 
zijn de kinderen altijd vroeg op. Ge
lukkig begint om 8.00 uur Sky Chan
nel met tekenfilms zodat ze al spoedig 
naar de tv gaan. Waren er maar meer 
commerciële netten! Na het opstaan 
ga ik wat boodschappen doen om daar
na 's middags met de kinderen te gaan 
wandelen. Toevallig kom ik Korthals 
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Altes met zijn vrouw tegen die mij 
zegt dat Wiegel geen minister van bin
nenlandse zaken zal worden en dat De 
Korte wordt voorgedragen. Aan het 
eind van de middag neem ik de uitge
breide weekendpost door. Onverwacht 
bezoek geeft de gelegenheid "Chi
nees" te halen. 

· Maandag 10 maart 

's Ochtends naar Den Haag om het 
Euthanasiedebat bij te wonen. Het de
bat verloopt goed. Intussen bestudeer 
ik nog wat onderwijsvraagstukken 
i.v.m. een spreekbeurt te Den Helder. 
Vlak voor ik wil vertrekken word ik op
gebeld dat er een misverstand is en de 
spreekbeurt niet doorgaat. Eindelijk 
kan ik mij dan aan de eigen admini
stratie en belastingaangifte wijden. 

Dinsdag 11 maart 

Tijdens de fractievergadering wordt 
uiteraard over het ministerschap van 
BZ gesproken. Enerzijds teleurstelling 
over de beslissing van Hans Wiegel, 
anderzijds volledig begrip. Algemeen 
is het gevoel, dat de KC-voorzitters 
zich niet met dergelijke zaken moeten 
inlaten. Rudolf de Korte woont voorlo
pig voor de laatste maal de fractiever
gadering bij. Hij zal de volgende dag 
tot minister worden benoemd. 
Na afloop komt Frans Weisglas om
zichtig naar mijn wederwaardigheden 
in Dirksland informeren. Even later 
komt de aap uit de mouw. Hij had ver
nomen dat ik omstreeks 03.00 uur met 
een struise Goereese. was vertrokken. 
Gelukkig kanik dit in V &D rechtzet
ten. (Nu maar hopen dat er geen inge
zonden stukken komen). 
's Middags uitgebreide stemmingen; 
vervolgens de fractiecommissie-Justi
tie. Daarbij komt aan de orde welke 
wetsontwerpen nog deze kabinetspe
riode moeten worden behandeld. Over 
het algemeen hebben de justitie-wets
ontwerpen lage prioriteit gekregen op 
de Kamer-agenda. Dit is gezien deur
gentie van andere wetsvoorstellen te
recht, hoewel hetgevaar dreigt dat het 



Nieuw B.W. deze kabinetsperiode niet 
meer wordt behandeld, terwijl deKa
roer zich zo keurig aan de afspraken 
van afhandelen heeft gehouden. Daar
na ga ik naar de partijcommissie-Poli
tie. Dit is een goed functionerende 
commissie. Toch wordt ook hier naar 
mijn gevoel nog te lang aandacht be
steed aan procedurele zaken. In dit ge
val de mogelijke samenstellifig van de 
politie-commissie na de verkiezingen 
van 21 mei a.s. 's Avonds houd ik mij 
bezig .met beantwoording van brieven. 

Woensdag 12 maart 

Vandaag een uitgebreid ordedebat 
over de wijze van voortgang van de 
euthanasie-wetgeving. In dit debat 
wordt nogmaals duidelijk, dat inder
daad een vasthouden aan ons procedu
rele standpunt zou leiden tot een kabi
netscrisis. Poging tot verzoening van 
Ed Nijpels houdt een vertraging van . 
de euthanasie-wetgeving in, maar kan 
leiden tot een bredere consensus. Bo
vendien wordt deze zaak na de verkie
zing een vrije kwestie, hetgeen wil zeg
gen, dat er dan geen kabinetscrisis 
door kan ontstaan. 's Avonds rijd ik 
met Frans Weisglas terug naar Rotter
dam. 

Donderdag 13 maart 

's Middags zijn er stemmingen en 
wordt Els de Graaff als nieuw kamer
lid beëdigd. Tijdens de commissiever
gadering verzoekschriften worden en
kele ingewikkelde dossiers diepgaand 
besproken. Wat in mijn periode als 
commissielid tot dusverre nog niet is 
gebeurd, is dat belanghebbenden wor
den gehoord. Het lijkt mij overigens, 
dat dit uiterst terughoudend moet ge
beuren. 

Vrijdag 14 maart 

Van 9.00 tot 10.30 uur post doorge
nomen en beantwoord. Van 10.30 tot 
13.00 uur stukken bestudeerd zoals 
rapport inzake Onderzoek in de afhan-

deling van aangifte van diefstal en ar
tikelen van Steenhuis Delikt Delin
quent over strafrechtelijk optreden: 
stapje terug en een sprong voorwaarts. 
Dit laatste in verband met een forum
bijeenkomst 's avonds waar Steenhuis 
zitting heeft in het forum. Na de lunch 
bespreking over pOsitie binnenschip
pers en daarna over de aspecten van de 
problematiek over de geweten~ bezwa
ren in dienstbetrekking. 
Om kwart voor vier ga ik naar Leeu
warden. Door het bestuur ben ik teza· 
men met de advocaat-generaal bij het 
Hof te Leeuwarden de heer Steenhuis 
en commissaris van politie te Leeu
warden de heer van Helten uitge
nodigd voor het diner. Aan de forum
inleiders wordt gevraagd een inlei
ding van een kwartier te houden. Wat 
mij nog nooit is overkomen, is dat alle 
drie zich stipt aan deze tijdslimiet 
hebben gehouden. Daarna een uitvoe
rige en plezierige discussie met de 
zaaL Om 22.45 uur rijd ik terug naar 
Rotterdam waar ik om ± 01.00 uur 
arriveer. 

Zaterdag 15 maart 1986 

Om 8.30 uur word ik opgehaald door 
Hans DijkstaL We rijden tezamen 
naar Maastricht. Deze dag staat in het 
teken van de ondersteuningscampagne 
gemeenteraadsverkiezingen Zuid-Ne
derland. 
Om 10.50 uur zijn wij in Maastricht. 
Na koffie gedronken te hebben wijden 
wij de rest van de dag tot 15.15 uur 
aan canvassing. In het begin even wen
nen maar na verloop van tijd krijg ik 
de smaak te pakken. Tegen vijven ben 
ik thuis. Even later komt Frans 
Weisglas nog enkele stukken uit Den 

Haag brengen die ik zou bestuderen 
vóór a.s. dinsdag. 's Avonds en de vol
gende dag inpakken voor de verhui
zing van a.s. dinsdag. Het worden late 
avonden omdat het eigenlijk veel meer 
werk is dan we hadden verwacht. 
Tussendoor ga ik zondag met de kinde
ren pannekoeken eten. 

Maandag 17 maart 

De ochtend gebruik ik bijna volledig 
voor het doorlezen en afhandeling van 
de uitgebreide weekend post. Om 12 
uur ga ik met de trein naar Breda waar 
ik wotd opgehaald door Dick Dees en 
zijn vrouw. Samen met Dick breng ik 
een werkbezoek aan het St Annadal
ziekenhuis te Maastricht en aan de 
Rijksuniversiteit Maastricht. Het be
stuur van de Universiteit is in het alge
meen tevreden over de nakoming van 
de toezeggingen die door de politiek 
zijn gedaan. Er zijn nog enkele belang
rijke punten waar ze zorgen over heb
ben, de huisvesting voor studenten, 
het aantal studenten en daarmee sa
menhangend uiteraard de aantrek
kingskracht van Maastricht als univer
siteitsstad. In verband daarmee wijzen 
ze op de gewenste diversiteit aan stu
dierichtingen. 
Om 17.30 uur houden we een perscon
ferentie tot 18.00 uur. Vervolgens zijn 
wij te gast bij het bestuur van de afde
ling Maastricht. 
Om 20.00 uur komt minister Schoo, 
die deze avond een verkiezingstoe
spraak zal houden. Met haar rijd ik 
mee terug naar Rotterdam. Om onge
veer 24.00 uur ben ik thuis. 
Vanwege mijn betrokkenheid met de 
Maastrichtse Verkiezingscampagne 
ben ik uiterst benieuwd naar de Maas
trichtse resultaten voor de VVD. 

Benk Korthals • VVD- Tweede Kamerlid 
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Met het oog op 
vakantiegangers 

Er zijn zeker ook positieve ontwikke
lingen in Europa. Op vele fronten 
werkt men aan samensmelting van 
leefgemeenschappen en aan opbouw 
van de gemeenschap. Het scala is zo 
breed, dat het zicht erop niet in één 
blik is te vangen. Zo breed ook, dat 
lang stilstaan bij een essentieel onder
werp als de constitutie onvermijdelijk 
het inzetten van een draf noodzakelijk 
maakt om weer een beetje bij te raken. 
Uit de bekendmakingen van de laatste 
weken lichten we voor nu twee onder
werpen: het uitwisselingsprogramma 
voor jongeren en het toerisme. Zij slui
ten mooi aan op wat Wim van Eekelen 
eind 1985 aankondigde als wezenlijk 
voor het Nederlandse voorzitterschap: 
werken aan het Europa van de burger. 
Een nogal ondoorzichtig begrip. Wat 
stellen we ons voor bij de aanduiding 
Europa van de burger. Een gemeen
schap van ruim 300 miljoen mensen? 
Zo'n grote groep gaat het voorstel
lingsvermogen te boven. 
Wim van Eekelen deed een poging het 
onmenselijke getal tetug te brengen 
tot de enkeling en zijn wedervaren in 
het dagelijkse leven. Voor w~t betreft 
het toerisme: Europeanen gaan bijna 
uitsluitend bij elkaar op bezoek in de · 
vakantie. Overheden kunnen die 
stroom mensen het gevoel geven uit te 
gaan en toch thuis te zijn door hinder
nissen aan de grens op te heffen, reis
en andere verzekeringen op elkaar af 
te stemmen, aansprakelijkheidskwes
ties uniform te regelen. 
Welnu, het streven van Van Eekelen 
leeft ook bij anderen. Bij de Europese 
Commissie bijvoorbeeld. De Europese 
commissaris voor toerisme waant zich 

zelfs de bewaarder van een goudschat, 
die wel groter maar niet kleiner mag 
worden. Niet direct een streven om de 
achtertuin van het individu te vergroe 
ten. Bij wijze van bijkomstigheid zal 
dat echter wel het gevolg zijn. 
Wat wil de commissaris? Vergemakke
lijking van het toerisme, een betere va
kantiespreiding in Europa, bevorde
ring van het toerisme, betere voorlich
ting en bescherming en last but not · 
least verbetering van de arbeidsvoor
waarden voor al degenen, die hun 
brood verdienen met het naar de zin 
maken van vakantiegangers. 

Geldstroom 

Een ambitieus programma, dat vol
gens de commissaris een yoortvarende 
aanpak behoeft. We hebben het im
mers over een industrie, die in de 12 
landen van 1970 tot 1984 groeide van 
21 miljard (inkomsten) tot 134 mil
jard. In eigen land namen de inkom
sten in genoemde periode toe van een 
miljard tot vijf miljard. Geen geringe 
geldstroom. Verdiend door vijf miljoen 
in die sector werkzamen. Bijna net zo
veel als er boeren zijn. 
De betere samenwerking tussen de 
twaalf op dit terrein maakt enerzijds 
duidelijk wat beleidsvoerders bedoelen 
als zij het hebben over het Europa van 
de burgers. Het streven blijft niet ste
ken in het verstrekken van een Euro
pees paspoort en een gemakkelijke 
passage aan de grens voor de auto met
een groene stip achter de voorruit. 
Anderzijds zal het geen verwondering 
wekken dat àe toeristenindustrie deel 
uitmaakt van het plan om voor 1992 
een interne markt te scheppen. Bij de 
voor die tijd te sluiten 340 overeen
komsten zullen er heel wat zijn, die op 
het doorbrengen van de vrije tijd be
trekking hebben. 
Op het gevaar af de vluchtige lezer het · 
spoor bijster te laten raken zal ik toch 
nog andere elementen moeten aanvoe
ren om het beeld completer te maken. 
Zaken plegen nu eenmaal verband 
met elkaar tè houden. Zo ook in de ge
meenschap, waarin de verstrengeling 
grote vormen heeft aangenomen. 
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Bij het regelen van de toeristenmarkt 
denkt men niet alleen aan het welzijn 
van de eigen vrijetijdsgenieters. 

Terroristen 

!Ook van daarbuiten komen ze geld in 
het laatje brengen. Een deel van de 
niet-Europeanen, met name de Ameri
kanen, dreigt naar andere oorden te 
trekken, omdat zij bang zijn bij ons te-. 
gen terroristen op te lopen. Voor Grie
kenland ging in 1985 250 miljoen gul
den verloren door (30pct) afzeggin
gen. Nederland zal het ditjaar met 
tien procent minder Amerikanen moe
ten stellen. Reden voor Europa om 
toch ook aandacht aan grotere veilig
heid te schenken. 



Toeristen het naar de ~in maken is 
mede denken aan veilige luchthavens, 
voldoende politie, terreurbestrijding. 
En ook: fiscale maatregelen, milieube
scherming (wie zet z'n tent op een 
vuilnisbelt?), werkgelegenheid en nog 
veel meer zaken. 
De verwevenheid maakt het mogelijk 
van elk item een kapstok te maken om 
allès betreffende de gemeenschap aan 
op te hangen. Nu hebben we het ech
ter over het Europa van de burgers en 
om dat te verwezenlijken zal beleids
matig op vele gebieden tegelijk heel 
wat te'regelen zijn. Verz<'fakt de ge
meenschap dan is de kans groot dat 
daarbuiten andere vakantie-oorden 
gaan strijken met geld dat bij ons be
steed had kunnen worden. De concur
rentie slaapt niet. 

Uitwisseling 

Minder complex is het plan van de 
commissaris voor sociale zaken (Ma
nuel Maris) om jongeren een kans te 
geven wat verder om zich heen te kij
ken. Zij zouden de kans moeten krij
gen zich serieus te verdiepen in de 
leefomstandigheden van buurvolken. 
Het idee is niet nieuw. Frankrijk, 
Duitsland en Engeland spannen zich 
al enige tijd in voor uitwisseling van 
jeugd, Vorigjaar kregen 1400 jeugdi
ge werknemers de kans gedurende 
korte tijd contacten te hebben met 
leeftijdgenoten elders. Voeg daarbij 
2000 studenten, die met beurzen van 
de Commissie studieprogramma's in 
het buitenland volgden, en men komt 
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over één jaar tot een aanzienlijk aan
tal. ' 
Commissaris Maris heeft er 7 5 mil
joen gulden voor over om in een perio
de van drie jaar 80.000 jongeren van 
16 tot 25 jaar aan uitwisseling te laten 
deelnemen. Zij zouden "minstens een 
week met de economie, de cultuur en 
de sociale omstandigheden van een an
der EG-land moeten kennismaken". 
Geheel uitgewerkt heeft Maris zijn 
idee nog niet, want hij laat nog niet we
ten hoe kansarme jongeren - een cate
gorie die toch vooral gelegenheid moet 
krijgen hun licht elders op te steken
voor dit doel geschikt zijn te maken. 
Zij hebben om te beginnen een basis
begrip nodig en liefst ook enige talen
kennis om beter begrijpen mogelijk te 
maken. Beschikten kansarme jongeren 
over deze handigheden dan waren ze 
niet meer tot de kansarmen te reke-
nen. 
Met ondersteunende maatregelen 
denkt de commissaris al een eind te 
komen: voorlichting, opleiding van be
geleiders, organisaties die de uitwisse
ling gaan regelen. Mocht deze machi
nerie als bijverschijnsel kansarm naar 
kansrijk ombuigen dan hebben we re
den tot juichen. 
Met "Yes for Europe" wil de Commis
sie de uitwisseling in elk geval uitbrei
den tot alle lidstaten. Het moet "jon
geren helpen de persoonlijke ontplooi
ing te stimuleren en ze er tegelijk van 
bewustmaken dat de samenleving een 
Europese dimensie heeft". 
Samenvattend mogen we concluderen 
dat het Europa van de burgers dichter
bij is dan we in onze somberste mo
menten denken. De Commissie 
schrijft in haar werkprogramma voor 
1986: "Het Europa van de burgers: de 
stappen vooruit naar de grotere rriarkt 
(vereenvoudiging van de procedures 
aan de grenzen, immigratie, visa, di
ploma's) moeten voor het grote pu
bliek snel tastbaar en symbolisch 
zichtbaar worden." Reden om, zeker 
op deze punten, het geloof niet te ver
liezen. 

Jan van de Ven • 
1 april1986 



Plan de campagne . 
De tegenvallende verkiezingsresulta
ten zullen et ongetwijfeld toe hebben 
geleid dat veel vrouwen die volgens de 
regels op een verkiesbare plaats voor
kwamen op de VVD-kandidatenlijsten 
voor gemeenteraden niet in de prijzen 
zijn gevallen. Om toch als vrouwen 
meer invloed te krijgen op het gemeen
telijk beleid is het raadzaam een plan 
de campagne op te stellen waarmee de 
komende vi.er jaar aan de weg getim
merd kan worden. 

- In de eerste plaats moet getracht 
worden de vrouwen te organiseren in 
die gemeenten of regio's waar nog 
geen groep van de Vrouwen in de VVD 
actief is. 
- In de tweede plaats dient gestreefd 
te worden naar goede contacten met 
eventuele vrouwelijke VVD-gemeen
teraadsleden. Dat laat helaas nogal 
eens te wensen over. Vrouwen die op 
eigen kracht een politieke functie heb
ben bemachtigd en menen geen bood
schap te hebben aan de vrouwenbewe
ging doen er goed aan zich te realise
ren dat het recht op een dergelijke 

Anita Wagernakers 

functie destijds bevochten is door die
zelfde vrouwenbeweging die nu onder 
meer strijdt voor economische zelf
standigheid en gelijke behandeling, 
zaken waarover ook VVD-raadsleden 
zich druk dienen te maken. 
Vrouwelijke raadsleden kunnen hun 
kennis en vaardigheden overdragen op 
andere vrouwen die belangstelling 
hebben voor de politiek en blijven te
gelijkertijd goed op de hoogte van ac
tuele vrouwenzaken die uiteindelijk in 
de politiek hun beslag moeten krijgen. 
- Een derde punt is scholing en vor
ming. Vrijwel alles in de politiek kan 
worden geleerd. Vrouwen zullen dat 
ook moeten doen om hun concurrentie
positie ten opzichte van mannen te 
versterken. Als er geen kant-en-klare 
cursussen beschikbaar zijn kunnen ze 
ook zelf georganiseerd worden met ge
bruikmaking van de aanwezige talen
ten van vrouwen in de omgeving. 
- Vrouwen in de VVD moeten samen
werking zoeken met andere vrouwen
groeperingen. Het is gunstig voor de 
meningsvorming om ook eens naar an
dere dan liberale opvattingen te luiste
ren. Bovendien sta je samen sterker en 
is wederzijdse informatie bevorderlijk 
aan het gemeenschappelijke doel waar 
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alle vrouwenorganisaties in wezen 
naar streven. 
-'Om iets te kunnen bereiken moet 
men bekend zijn met de politieke cul
tuur: de ongeschreven regels van het 
spel. Bezoek daartoe zoveel mogelijk 
politieke bijeenkomsten, van de eigen 
partij en van andere organisaties en 
stel relevante zaken openbaar aan de 
orde. De voorbereiding van een discus
siepunt kan in kleine kring gebeure~ 
waardoor tevens steun verzekerd is. 
- In sommige plaatsen hebben ook 
niet-raadsleden zitting in commissies 
van advies en bijstand. Veel fracties 
werken met steungroepen samenge
steld volgens de onderscheiden be
leidsterreinen. Dat zijn gerichte moge
lijkheden om het "vak" onder de knie 
te krijgen. 
- Als er nog geen emancipatienota in 
de gemeente is opgesteld kan daartoe 
wellicht het initiatief genomen worden 
door de Vrouwen in de VVD al dan 
niet in samenwerking met andere poli
tieke vrouwenorganisaties. 
- Een politiek vrouwenoverleg tussen 
gemeenteraadsleden biedt vrouwen 
onderlinge steun en kan ertoe bijdra
gen dat vrouwenzaken bespreekbaar 
worden in een raad. Medewerking aan 
zo'n overleg is aan te bevelen ook al is 
de vertegenwoordiging daarin door 
vrouwen van andere signatuur veel 
groter. Het is immers altijd nuttig te 
weten wat de "tegenpartij" van plan is 
en in de praktijk blijkt een dergelijk 
overleg de onderlinge verstandhou
ding alleen maar ten.goede te komen. 
Vooropgesteld dat men met de juiste 
intenties deelneemt en zich niet laat 
gebruiken voor doeleinden die strijdig 
zijn aan die van de eigen partij. 
Zo zijn er vast nog wel meer mogelijk
heden denkbaar om de komende 
raadsperiade de invloed van vrouwen 
in de politiek te vergroten ondanks het 
feit dat er nog steeds weinig vrouwen 
daadwerkelijk een politieke functie 
bekleden. Als we over vier jaar meer 
vrouwen in de fracties willen zullen we 
daar nu op grootscheepse wijze een be-
gin mee moeten maken. · 
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Ik heb er behoefte aan even te reageren op 
de stukjes van Vrouwen in de VVD van · 
Anita Wagemakers. Het artikel .. een kos
ten/batenanalyse sprak mij erg aan even
alslaatst het stuk van de voorzitter van de 
Vrouwen in de VVD, Leity Wind. 
Ik waardeer het zeer dat jullie het lefheb
ben zulke stukken te plaatsen in V &D. Te
leurgesteld ben ik wel als ik de soms (zeer) 
negatieve reacties lees. Daarom nu snel een 
positieve. Maar ach, alle veranderingen 
roepen weerstand op en dat zal bij leden 
van de VVD zeker niet anders zijn. Ik hoop 
dat ik met deze reactie jullie wat steun op 
deze weg voort te gaan. 

J. J. van Wijk-Ooms 
Ridderkerk 

Kosten/batenanalyse 11 

Wat wil de VVD eigenlijk? In Rusland 
trekt de staat ook de zorg en opvoeding van 
kinderen naar zich toe. Waar is de vrijheid 
van de VVD? Het gezîn is onderdeel van de 
samenlevingen huisvrouwen hebben dan 
ook altijd een positie in het maatschappe
lijk leven gehad. Moet je als vrouwen bui
tenshuis gaan werken en dus belasting be
talen om andere mensen te laten verdienen 
aan het verzorgen van je kinderen? Zodat 
die ook weer belasting kunnen betalen, zo
dat de overheid kinderopvang kan organi
seren? 
Kosten/batenanalyse is een typischfinan
ciële term. Al jaren wordt de financiële 
betekenis van een goede huisvrouw 
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onderschat omdat er geen loonzakje aan te 
pas komt. De arbeid van de afhankelijke 
partner ten behoeve van de verzorging van 
de kinderen en de verdienende partner zou 
b~st in geld zijn ~it ~e drVkken. _IÇmancipa
tie betekent beVrijding zbdat Vrije keuze 
ontstaat. Maar er zal atijd een beperking 
van die vrijheid bestaan omdat we reke
ning moeten houden met elkaar. 
(ingekort). 

A.M. H. de Brabander-Verbunt 
Eindhoven 

Liberaal en bijstand 

Ik ben liberaal en ik leefvan een bijstands
uitkering. Dat is een grÓot dilemma, want 
voor mijn bestaanszekerheid zou ik Pvd4 
moeten stemmen. Wanneer de VVD ooit 
een echte volkspartij wil worden dan zal 
zij moeten beseffen dat liberalisme niet be
tekent dat men zijn sociale verplichtingen 
mag verwaarlozen: liberalisme is geen vrij
briefvoor de welgestelden! Als de VVD 
doorgaatmet dit beleid dan staat voor mij 
vast dat het socialisme ( Pvd4. etc.) in 1990 
een absolute meerderheid behaalt. De 
keuze is aan de VVD. 

Jongerenbeleid 

R. Schipper 
Hilversum 

In V&D van 4 maart stond een artikel over 
de JOVD en het VVD-jongerenbeleid. De 
heer Remarque meent dat door de SWO 
dubbelorganisatie wordt voorkomen. Hier 
is echter nooit sprake van geweest! Er is 
binnen de JOVD al jaren een structureel 
tekort aan activiteiten. Veel jonge VVD-Ie"' 
den zagen dit en kozen voor de juiste weg: 
de jongerencontacten. Ik kan mij voorstel
len dat deze jongerencontacten. die een uit
gebreid programma voor opvang vanjonge 
VVD-leden weten te realiseren, de JOVD 
een doorn in het oog zijn. Het blijkt dat er 
onder liberale jongere A een grote behoefte 
bestaat om binnen de VVD actief te zijn. 
Het _is demócratisch en electoraal gezien 
onjuist om deze voor de VVD belangrijke 
groepenjongeren in het vat te laten verzu
ren. 

Bernard Menken 
Wassenaar 
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Jongerenbeleid 

In /984 is een samenwerkingsovereen
komst gesloten tussen JOVD en VVD. Ik 
wil stellen dat: 1. De JOVD helemaal niet 
meer zo politiek en organisatorisch onaf
hankelijk van de VVD staat. 2. DJ VVD is 
een volkspartij en daarin moeten jongeren 
niet tot hun 27 ste of 30ste worden buiten
gesloten. Misschien wil een aantalliberaal 
denkende jongeren helemaal niet- zoals 
vaak geciteerd- spartelen in "de kweekvij
ver van de JOVD". 3. Vooruitlopend op een 
in de toekomst mogelijke integratie is het 
juist goed dat jongeren actief zijn in VVD
afdelingen en eigen- en afdelingsactivitei
ten organiseren. (In sommige VVD-afde
lingen kunnenjongeren vaak beter mee
doen dan een eigen kleine JOVD-afdeling 
oprichten met eigen financiën, ondérko
men, bestuur en reglementen dat soms 
nauwelijks in .verhouding staat tot het 
kleine ledenbestand). Tot slot wil ik op
merken dat er meer openheid moet komen 
m.b.t. de uitvoering van de Samenwer
kingsovereenkomst. 
(ingekort). 

Piet er Meulemans 
Utrecht 

Naschrift redactie: Wilt u in het vervolg 
s.v.p. ook de straatnaam vermelden. (Dit 
geldt voor alle briefschrijvers). Vermoede
lijk hadden we dan contact met u gezocht 
i.v.m. uw uitvoerig schrijven. 

Vrouwen op marineschepen 

Bij het luisteren n~ar discussies vóór en te
gen vrouwen op oorlogsschepen treft me de 
kreupele argumentatie van de voorstan
ders. Waarom zeggen ze niet a at ze met 
hunfoutieve Prinzipiënreiterei voor eman
cipatie streven naar gelijkstel/ingap elk 
terrein tot in het extreme en tot iedere 
prijs? Maar ze stellen dat in fabrieken en 
op kantoren ook gemengd personeel werkt 
en dat als zeelui passagieren in vreemde 
havens er ook wel wat gebeurt. Het maan
den achtereen, ver van hier, verkeren in een 
besloten gemeenschap is een heel andere 
situatie. Ik geef de bezorgde marinevrou
wen groot gelijk. Zijn de feministen nog 
niet tevreden met hun eclatante successen 
zoals dat vrouwen straatveger kunnen war-

• den en de wet Van Houten op verbod van 
nachtarbeid voor vrouwen infabrieken 
wordt afgeschaft.Aietta Jacobs heeft 
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slechts bereikt dat de universiteiten toe
gankelijk werden voor vrouwen. 

Mr. J. L. M. Toxopeus Pot! 
Paterswo/de 

Tweeverdienerswet · 

De vermindering van de belastingvrije voet 
van de man als gevolg van een inkomen van 
zijn vrouw komt terecht bij zijn zwaarste 
belastingschijf Voor de eerste 7168 gulden 
die de vrouw verdient, moet daardoor 25 
soms 42 %belasting worden betaald. Dat 
is geen emancipatie. Toch moet de totale 
belastingvrije voet van zowel alleenverdie
ner- als tweeverdienersgezinnen gelijk blij
ven. Een verbetering is mogelijk door voor 
de meest verdienende partner tariefgroep 
/IJ te handhaven, ongeacht het inkomen 
van de partner. De totale belastingvrije 
voet per gezin blijft echter gelijk door aan 
de minstverdiener geen belastingvrije voet 
toe te wijzen. Zij betaalt dan al direct 
/6 % belasting, maar dat is veellager dan 
25, 32 of 42 %. 

Euthanasie 

L. Ne/en 
Kruisland 

Onverkoopbaar aan de kiezers vind ik het 
gedrag van onze VVD-fractie in de Tweede 
Kamer met betrekking tot de euthanasie
kwestie. 
- Deze laatste knieval voor het CDA is in 
hun voordeel, maar niet gunstig voor de 
voortzetting van een VVD-CDA-coalitie. 
De VVD verzwakt haar positie met zo'n 
compromis, zoals in het nieuws werd ge
bracht op 27-2. Zi/boet in aan geloofwaar
digheid en betrouwbaarheid. Dat gaat ten 
koste van de nodige aanhang.- "Euthana
sie zou- terecht!- een vrije kwestie beho
ren te zijn. Dankzij het compromis van 27 
februari)!. is die vrijheid volstrekt losge
laten en puur een inzet geworden van par
tijpolitiek; namelijk hoe houd je je coali
tiepartner zo goed en zo lang mogelijk te 
vriend om maal' samen verder te kunnen 
regeren? Is het CDA ons er dankbaar voor? 
Ik vind het beschamend. Je stáát voor je 
zaak of niet. De kiezers mogen dat ver
wachten, andere partijen- en zeker D'66 in 
onderhavige kwestie- eveneens. 

A. N. Buursma 
Enschede 



In deze rubriek worden alleen aankond i
gingen opgenomen van openbare bijeen
komsten (voor iedereen toegankelijk) waar 
landelijke VVD-politici het woord voeren. 

JOVDABCD-14 april. drs. F. Weisglas. 
Café Hoornsevaart, Alkmaar. 20.00 uur. 
Thema-avond Suriname. OC APEL
DOORN-VOORST- 14 mei. prof. dr. ir. J. 
J.C. Voorhoeve. Canadianclub, Apeldoorn. 
20.00 uur. Wat doet Nederland om de 
Europese eenheid te bevorderen. REGIO
NALE WERKGEVERSORGANISATIE 
VOOR OVERIJSSEL ARNHEM/NIJ
MEGEN- 7 april. dr. R. Braams. Hotel 
Erica, Berg en Dal. 17.00 uur. Sociale eco
nomisch beleid. VVD-VROUWEN BRE
DA- 13 mei. mevr. drs. N. Rempt-Halm
mans de Jongh. café Brands, Ginneken
markt. 9.30 uur. Vrouwen en het Binnen
hof. OC DOKKUM- 12 mei. mevr. E. Terp
stra jR. L. 0. Linschoten. Hotel Posthoorn, 
Dokkum. 20.00 uur. Wat doet de VVD voor 
onze regio. OC EEMLAND- 14 april. mr. 
H. Th. M. Lauxtermann. De Eenhoorn, 
Amersfoort. 20.00 uur. Actuele politiek.-
15 mei. mevr. E. Terpstra. De Hilt, Eem
nes. 20.00 uur. Algemene politiek/ gezond
heidszorg. EPE- 14 april. R. L. 0. Linscho
ten. C. R.-Stern. 20.00 uur. Actuele poli
tiek. FRANEKERADEEL-14april. mevr. 
Jorritsma-Lebbink. R.K. Verenigingsge
bouw, Franeker. 20.00 uur. Algemene poli
tiek. 's-GRAVELAND- 25 april. mevr. E. 

Terpstra. "De Dobber". Ouderenbeleid en 
actuele politiek. 's-GRAVENHAGE- 15 
april. drs. L. M.L. H.A. Hermans/mr. F. 
H. G. de Grave. Hotel Des Indes. 20.00 
uur. Actuele politiek. GRONINGEN- 4 
april. ir. H. J. Louwes. Café Bouman. 20.00 
uur. Actuele politiek in het Europese parle
ment. OC HENGELO- 7 april. dr. R. W. de 
Korte. Motel 't Wapen van Delden. 20.00 
uur. Actuele politiek. HENGELO- 12 mei. 
mevr. drs. N. Smit-Kroes. De Waarbeek. 
20.00 uur. Actuele politiek. OC 'S-HER
TOGENBOSCH/OMMELANDEN. 21 
april. drs. F. W. Weisglas. Café-Restaurant 
De Beukenhof, Vught. 20.30 uur. Actuele 
politiek. KAMERIK- 30 april. Mevr. E. 
Terpstra. Braderie VVD-Stand. 14.30 uur. 
Beantwoording vragen van bezoekers. 
JOVD KENNEMERLAND- 6 mei. drs. L. 
M. L. H. A. Hermans. Café-Restaurant De 
Vergulde Arend, Haarlem. 20.15 uur. 
Sportsponsering. OC KRIMPENER
WAARD- 12 mei. L. M. de Beer. Cultureel 
Centrum Berkenwoude. 20.00 uur. Actuele 
politiek. LEEUWARDEN- 7 april. mevr. 
A. Jorritsma-Lebbink- Onder de Luifel. 
20.00 uur. Actuele politiek. KC LIMBURG 
-5 april. A. J. Evenhuis. Het Witte Huis, 
Baexem. 11.30 uur. Algemene politiek. 
LOCHEM/LAREN- 7 april. drs. L. M. L. 
H.A. Hermans. Café-Restaurant Meende
rink/Schol ten, Lochem. 20.00 uur. Actue
le politiek. MAASSLUIS- 21 april. mevr. 
drs. N. Ginjaar-Maas. Zalencentrum Ko
ningshof. 20.00 uur. Actuele politiek. 
MEPPEL-7 april. A. J. Evenhuis. Café
Restaurant Nijmeijer. 20.00 uur. Actuele 
politiek. VVD-VROUWEN PROVINCI
AAL CONTACT NOORDHOLLAND AN
DIJK- 7 april. mevr. A. Jorritsma-Lebbink. 

Kerkelijk centrum, Overveen. I 0.00 uur. 
Actuele politiek. OEGSTGEEST- 9 mei. 
mevr. E. Terpstra. Gemeentecentrum Lij
tweg. 20.15 uur. Actuele politiek. OC 
OLDAMBT- 14 april. prof. dr. ir. J. J. C. 
Voorhoeve. Hotel de Vrijheid, Winschoten. 
20.00 uur. Actuele politiek.- 5 mei. L. M. 
de Beer. Hotel de Nederlander, Winscho
ten. 20.00 uur. Algemene politiek. OLST-
12 mei. prof. dr. ir. J. J.C. Voorhoeve. Ho
tel Boeve. 20.00 uur. Forumavond. OSS-
14 april. drs. ir. ing. B. J. G. van der Kooij. 
Hotel van Alen. 20.30 uur. Het informati
ca-tijdperk. SCHAIJK/REEK- 21 april. 
mevr. drs. N. Smit-Kroes. Zaal Albers, 
Schaijk. 20.00 uur. Verkeersproblematiek 
Noord/Brabant-Oost. VROUWEN IN DE 
VVD SOEST/ SOESTERBERG- 7 april. 
drs. Th. H. Joekes. Restaurant Soestes Dui
nen. 20.00 uur. Actuele politiek. VOOR
SCHOTEN- 8 april. mr. drs. F. Bolkestein, 
Ambachts-en Baljuw huis. 20.00 uur. Alge
mene Politiek. VUGHT- 14 april. dr. R. 
Braams. Café De BeukenhoL 20.30 uur. 
Kernenergie. WAGENINGEN- 14 april. 
drs. L. M.L. H.A. Hermans. 
d'Avondwake. 20.00 uur. Samenwerking na 
de verkiezingen. WEERSELO- 14 april. P. 
M. Blauw. Café Ensink. 20.00 uur. Alge
mene politiek. WESTVOORNE- 17 april. 
mevr. drs. N. Ginjaar-Maas. Wapen van 
Marion, Oostvoorne. 20.00 uur. Actuele po
litiek. JOVD ZAANSTREEK- 23 april. 
mr. W. J. Geertsema. Hotel De Prins, 
Westzaan. 20.00 uur. Algemene Politiek. 
ZEEWOLDE- 21 april. R. L. 0. Linscho
ten. Embo-gebouw. 21.00 uur. Actuele poli
tiek. ZWEELO- 18 april. P. M. Blauw. 
Café Hegen, Wezup. 20.00 uur. Algemene 
landbouw politiek. 

LIJST VAN ADVERTEERDERS ~ gj,A.AflfT.ufJ/JJ JJ .,_(/ (/V/'6(/~(/ 
BBI, Emmen j Restaurant Bistroquet, Den Haag / Restaurant 
La Cloche, Leiden/ Inventief, Voorburg/ Hotel de Kroon, Epen 
/ Internaat B.C. Schöndeln, Roermond/ St. Schouwenhove, Lei
den / Schuytvlot, Montfoort 

llflll 
serviceflat 

SCHOUWENHOVE 

Schouwenhave 27 
2332 DP Leiden 

TE HUUR 
Luxe 2- en 3-kamerflats 
met uitgebreid servicepakket 

Prijzen incl. menu's 2 pers. 
2 kamerapp. f 2.324,- p.mnd. 
3 kamerapp. f 2.879,- p.mnd. 

Inl. /folder 071 - 312021 bur.uren. 

lan.g.e Vaanlwtd 98 Den. !laag. fJ?O - 601170 

/{e:f. :hte/pun:f. VOrJIL poli.:U.ek 

hl phelifo Den. !laag. : 

F~~.tJ~Me keuken. .in. 9-~~ 

/in de "'Lècle .i.n:te!Li.ewr. • 

lnaa.mlafJ. i/ m V lliJda9. : lun.ch. & 

Za;t aJl.een. cli.n.eA. 

RESTAURANT 

Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 



Het gebouw van de RABO-BANK te Middenmeer werd met 
SURFAKOTE MUURCOATING gespoten en ziet er nu' voor
treffelijk uit. Surfakote muurcoating is een uitstekende in
vestering. 
Sinds 1960 werden in ons land vele duizenden huizen, flats, 
kantoren en industriële gebouwen met Surfakote gespoten. 
SURFAKOTE MUURCOATING is 20 à 30 maal dikker dan 

INDIVIDUELE 
VE-REIZEN 
Voor individualisten biedt BBI i.s.m. KLM, Vorig en SAL een 
ruime keus in exclusieve vakantiebestemmingen. 

RIO DE JANEIRO 8 dagen vanaf f 2799.· 
RONDREIS BRAZILIË 19 dagen vanaf f 5385.· 
ONTDEKKINGSREIS AMAZONE 15 dagen f 6688.· 
ECOLOGISCHE SAFARI 
MATO GROSSO en AMAZONE 19 dagen f 7988.-
BUNGALOWVAKANTIE FLORIDA 16 dagen v.a. f 2398.· 
ZIMBABWE en MALAWI 18 dagen f 5290.· 
ZIMBABWE WILDLIFE-SAFARI 18 dagen f 5950.· 
BOTSWANA SAFARI 20 dagen f 4988.· 
RONDREIS ZUID-AFRIKA 22 dagen vanaf f 6075.· 
Programma's en boekinge'BJ-

IJIJI Wilhelminostraot 57 · 7811 JG Emmen 
Tel. 05910-16666 
Telex: 30057 · Viditelpog. 2564972 

een gewone verflaag en wordt in één keer aangebracht. Surfa
koteis niet duurder dan goed schilderwerk en gaat veellanger 
mee: 10 jaar garantie. 

Vraag vrijblijvend documentatie bij de Surfakote-fabriek B.V. 
Schuytvlot, postbus 8, 3417 ZG Montfoort (U.). 
tel. 03484-1587. Viditel pag. 6170275. 

!:: ~ 
~Jij,\ Voedsel voor mens en dier, 

1C:/ · •: dat is eten en drinken 
t voor W essanen. 

WESSANEN 
meer dan twee eeuwen 

koopmanschap en 
ondernemingsgeest. 

· Postbus 410 
1180 AK Amstelveen 

Postbus 630 
1500 EP Zaandam 
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Verslag van de alge
mene vergadering 

Herziening Sociaal 
Verzekeringsstelsel 

VVD-fietsrally 

Jongerendag 10 mei 

Apart overzicht van 
alle bijeenkomsten 
met lijsttrekker, 
voorzitter, ministers 
en kamerleden (pro
motie-bijeenkom
sten) 

De verkiezingen en 
de Grondwets
herziening 

Campagnestart op 3 
mei in Krasnapolsky 

Brieven voor het 
13 mei-nummer 
moeten uiterlijk 
2 mei binnen 
zijn. 

Ledenwinst 

Als aanstaande zaterdag de grote manifestatie rond de start van de verkie
zingscampagne in het Amsterdamse Ktasnapolsky plaats heeft, zijn de liberalen 
begonnen aan de tweede campagne dit jaar. 

Deze campagne zal van iedereen het uiterste vergen. Inzet en motivatie zijn 
daarbij de belangrijkste componenten. Inzet is nodig om in een volgend kabinet 
met een behoorlijk zeteltal terug te keren. Aan de motivatie van het kader (en 
daaronder verstaan wij iedereen die betaald of onbetaald werkt binnen deze 
partij) is alles gedaan wat menselijkerwijs mogelijk is. Dat kader is een zeer 
brede, sterk gemotiveerde groep liberalen. Tot aan de verkiezingen zal men dag 
en (practisch) nacht in touw zijn. 

Essentieel is dat men nu alle energie bundelt, incidentenpolitiek terzijde 
schuift en zich geheel richt op één doel: de liberalen móeten terug in het kabinet 
na de formatie! 

Met dit uitgangspunt voor ogen is de boodschap niet moeilijk te brengen, 
omdat de feiten onderstrepen dat deze CDA-VVD-coalitie heeft. gezorgd voor 
een gezonder Nederland. 
De werkloosheid loopt duidelijk terug. 
Het bedrijfsleven trekt weer aan en de gulden behoort met de Westduitse mark 
tot de sterkste valuta in West Europa. 
De inflatie is gestopt. 
De economische groei van Nederland ligt op een dikke twee procent en dat be
tekent weer werkgelegenheid. 

. Veel Nederlanders beseffen ook langzamerhand dat het beter gaat. Zij 
merken dat aan hun koopkracht. De herziening van het sociaal verzekerings
stelsel blijft noodzakelijk. De liberalen willen degenen die daar recht op hebben 
ook in de toekomst hun uitkering kunnen blijven garanderen. Daarom is ge
zocht naar een zo rechtvaardig mogelijk stelsel. 

Dat dit een goed beleid was, wordt onderschreven door velen. De netto-le
denwinst voor de VVD gedurende het eerste kwartaal van 1986 bedroeg 1250. 
In het eerste kwartaa/1981 onder het vorig CDA-VVD-kabinet was dat 943. De 
mensen worden wakker en staan open voor redelijke argumenten. 

In dit blad treft u een scala van mogelijkheden om VVD-politici te treffen .. 
De VVD-fietsrally door Zeeland, Brabant en Limburg vormt daarnaast een 
volkomen nieuw campagne-aspect. De liberale jongerendag op 10 mei zal een 
massale manifestatie worden. Dit blad biedt een overzicht van al die activitei
ten. Veeg uw agenda schoon en doe mee waar u kan. Het doel is meer dan de 
moeite waard. 

-~-~-~-----~------·~----·------------- --- ---o 
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VVD vergaderde in Arnhem 
in ,,openhartige sfeer'' 

"Tegen dit congres heb ik erg opgezien" gaf politiek leider Ed 
Nijpels in Arnhem aan het einde van de 29ste Algemene Ver~ 
gadering volmondig toe. "We hebben twee dagen in een 
openhartige sfeer met elkaar gesproken en we gaan nu eensge
zind met elkaar de· verkiezingsstrijd in." Opluchting dus die 
de- opnieuw verkozen voorzitterfan Kamminga-onder 
woorden bracht met een compliment over "de stijl, waarop 
VVD-ers met elkaar omgaan". 

"brutaal" worden bestempeld. Zo ging 
de girokaartenactie, waarbij op een 
van de kaarten al het bedrag van vijf
tig gulden was ingetikt, een aantalle
den te ver. Voorzitter Kamminga zei 
zich best gerealiseerd te hebben dat 
veelleden het brutaal zouden vinden. 
"Maar de eerste resultaten wijzen toch 
op een succes. We moeten de centen 
tenslotte boven water krijgen" aldus 
Kammin ga. 
Penningmeester De Monchy verwacht 
dat het streefbedrag van 1.2 miljoen 
gulden aan extra inkomsten wordt ge
haald. 
Op financieel gebied waren er ook 
discussies over het voorstel met ingang 
van 1 januari a.s. een nieuwe contribu
tieverdeling toe te passen. Het percen
tage van de ondercentrales wordt 
verhoogd van vier naar zes procent, 
dat voor de kamercentrales van 13 
naar 11 procent verlaagd. Woordvoer
ders namens enkele ondercentrales 
vonden die verhoging te mager en 
pleitten voor een ruimere financiering 
uit de contributies, Uiteindelijk werd 

-----~------'·-------~~-----=:::l 

een motie van de afdeling Sneek aan
vaard (470-247 stemmen). Daarin 
wordt bepleit dat - gezien de toene
mende taakverzwaring van de onder
centrales- het hoofdbestuur nagaat 
hoe de beschikbare financiële midde
len zo kunnen worden verdeeld dat die 
ondercentrales beter kunnen functio
neren. 

Vrouwen , 

Een succes voor de organisatie Vrou
wen in de VVD was de aanvaarding 
(473-345) van een voorstel dat voorziet 
in de toevoeging aan afdelings- en on
dercentralebesturen van een lid van de 
organisatie "Vrouwen in de VVD", 
benoemd door een locaal bestuur van 
de vrouwengroep zelf. 
Hoofdbestuurslid dr. Leendert Ginjaar 
toonde zich niet ontevreden over de 
tot dusverre behaalde resultaten in het 
samenwerkingsverband VVD-jonge
rengroepen en JOVD. In 1987 komt 
de commissie-Jacobse met concrete 
voorstellen over verdere samenwer
kingsvormen. In de meeste regio's 
gaat het goed met de samenwerking. 
Maar Ginjaar maakte een uitzondering 
voor Zuid-Holland. De minder goede 
rapportcijfers voor wat deze provincie 
aangaat werden overigens vanuit de 
zaal aangevochten. 

Victor Hafkamp • 

I nderdaad bleek 18 en 19 april in 
"Musis sacrum" weinig behoefte 
de concertzaal te vullen met kriti

sche klanken in allerlei toonaarden. 
Ook geen stemming in mineur onder 
de overigens schaars opgekomen con
gressisten. Zij die wegbleven misten 
behalve de discussies over huishoude
lijke aangelegenheden en de redevoe
ringen van de coryfeeën nog wat meer: 
een senatoren-estafette, waarbij de 
congresrede van de verlate voorzitter 
van de Eerste Kamerfractie Guus 
Zoutendijk deels door vice-fractie
voorzitter Yme van der Werff- met 
veel vrije interpretaties- ten gehore 
werd gebracht. Kamerleden en be
windslieden die op broodjes tracteer
den in her en der door het gebouw 
verspreide sprekershoeken. Stinkbom
men gooiende opposanten die er voor 
zorgden dat ter zuivering van de lucht 
een even penetrante "spray" in de zaal 
kon worden opgesnoven. En een caba
retteske één-akter van de Amsterdam
se afgevaardigde mevrouw mr. Bakker 
die met een sterk Duits en vervolgens 
Engels accent een pleidooi hield voor 
"je moers taal". Wie zei er dat jaar
vergaderingen van de VVD saai zijn? 
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Harde kern 

De VVD beschikt over een harde kern 
die de partij door dik en dun trouw 
blijft. Dat bleek in Arnhem onder 
meer uit de woorden van penning
meester De Monchy die onthulde dat 
de achterban vorig jaar voor 1.6 mil
joen gulden aan extra contributie had 
opgebracht. De partij schroomt bij het 

. verkrijgen van de nodige gelden niet 
voor acties die door vele leden als 
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Politiek leider drs. Ed Nijpels be
treurt het dat het kabinet niet is 
toegekomen aan een afhande

ling van de medianota. Het vindt dat 
het kabinet op dit gebied meer daad
kracht had moeten tonen. "Eigenlijk 
onbegrijpelijk dat de grote politieke 
stromingen het niet eens kunnen wor
den over de vraag hoe ze aan het me
diabeleid gestalte moeten geven", 
aldus Nijpels. Hij leverde felle kritiek 
op het feit dat Haagse ambtenaren 
zich nog steeds drukmaken over de 
grootte van reclames in voetbalsta
dions en dat buitenlandse program
ma's niet mogen worden ondertiteld. 
"Je kunt van mening verschillen over 
de vraag welke rechten je aan de bur
ger toekent, maar niet over de vraag 
of de techniek bij de grens ophoudt. 
Hilversum kan niet het reservaat blij
ven dat het de afgelopen tien jaar is 
geweest", aldus Nijpels. · 
Bij de komende formatie zal de positie 
van de ambtenaren volgens Nijpel~ 
een zwaar politiek discussiepunt wor
den. Hij pleitte voor een kleine, afge
slankte overheid die kwalitatief goed is 
bemand en waarvan de staf goed 
wordt gehonoreerd. Tweederde van de 
ambtenaren wordt onderbetaald ten 
opzichte van de marktsector (het be
drijfsleven), aldus Nijpels. Hij wil dat 
koppeling tussen ambtemirensalarissen 
en sociale uitkeringen wordt losgela
ten. 

Nijpels: ,,Kabinet had 

inzake medianota 
meer daadkracht moeten 
tonen''. 
Nijpels heeft zich geërgerd over de 
wijze, waarop de oppositie zich heeft 
gemanifesteerd bij de behandeling in 
de Tweede Kamer van de wijzigingen 
van het sociaal stelsel. "De PvdA 
heeft gesuggereerd dat dit kabinet het 
sociaal stelsel heeft afgebroken. Snij
den in de sociale zekerheid is echt 
geen hobby van ons liberalen, zoals 
vaak wordt gesuggereerd. Maar wil je 
het stelsel kunnen handhaven, dan 
moet je de moed hebben duidelijk te 
maken wat er in het verleden mis is 
gegaan". Volgens Nijpels is nog geen 
drie procent bezuinigd op het sociaal 
stelsel. "Het gaat niet aan dit af te 
schilderen als afbraak van het sociaal 
stelsel. Dat pikt de VVD niet en dat 
zullen we ook in de toekomst niet pik
ken." 
Volgens Nijpels heeft de PvdA zich bij 
de debatten beperkt tot voorstellen 'àie 
een bijstelling in percentages behels
den. De PvdA had- als zij zoveel kri
tiek heeft - met fundamentele 
wijzigingen moeten komen. Ook de 
PvdA gaat met het grootste deel van 
dit beleid akkoord, omdat Den Uyl 
een reeks van deze maatregelen zelf 
heeft voorbereid", aldus Nijpels. 

Trots 

Aan het slot van de beantwoording 
van de vragen over het beleid van de 
kamerfractie zei Nijpels er trots op te 
zijn weer als lijsttrekker voor de VVD 
te mogen optreden. "Ik zal vechten 
voor de VVD en hoop en reken op uw 
steun." 
In zijn congresrede op vrijdagavond 
zette Nijpels de resultaten van de bij
na voorbije kabinetsperiode op een 
rij. Dankzij het beleid staat Nederland 
op het punt de slag tegen de werkloos-

heid te winnen. Als het meezit zal nog 
voor de verkiezingen van 21 mei de 
magische grens van 700.000 werklozen 
zijn bereikt, terwijl het totaal bij het 
aantreden van het kabinet nog op 
825.000 stond. "Nederland staat er nu 
beter voor dan vier jaar geleden. Dit 
CDA-VVD-kabinet verdient het dan 
ook terug te komen", aldus Nijpels. 
De VVD blijft grote prioriteit geven 
aan het scheppen van werkgelegen
heid. Daarnaast zijn herverdeling van 
arbeid op maat en scholing belangrijke 
bijkomende instrumenten. 

Tweedeling 

Nijpels bekritiseerde de visie van de, 
PvdA voor wat betreft de tweedeling 
in de samenleving. De maatschappij 
bestaat volgens die partij uit 
werkenden en niet-werkenden, uit 
voor- en tegenstanders van de plaat
sing van kruisraketten, van de midden
school en van de algemene 
arbeidstijdverkorting. "De jongste te
genstelling die men hanteert is die tus
sen christenen en niet-christenen. Dat 
geeft opnieuw aan dat de PvdA de 
plank misslaat. Met de tegenstellingen
theorie van de PvdA sluit deze partij 
zich al bij voorbaat 1,1it om aan een 
nieuwe regering deel te nemen", vindt 
Nijpels. 
De VVD-fractievoorzitter in de Twee
de Kamer meldde een wekelijkse le
denwinst van de VVD. "Velen in het 
land, maar ook daarbuiten richten hun 
blik op de VVD. Niemand weet hoe
veel mensen straks op de PvdA gaan 
stemmen, maar veel meer Nederlan
ders zullen stemmen op één van de 
partijen van deze coalitie. Daarvoor is 
de toekomst hen te lief", aldus Nijpels. 
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Zes sprekers 

Vijf redevoeringen, uitgesproken door 
zes sprekers, vormden zoals gebruike
lijk eén belangrijk onderdeel van de 
39ste Algemene Vergadering van de 
VVD in Musis Sacrum in Arnhem. 
Behalve politiek leider.Ed Nijpels 
voerden partijvoorzitter Jan Kammin
ga, vice-premier drs. Gijs van Aarden
ne, JOVD-voorzitter Julius Remarque 
en het Eerste-Kamerlid dr. Guus Zou
tendijk en ir. Y van der Werff het 
woord. De rede van Zoutendijk stond 
voor de zaterdagochtend gepland, 
maar omdat de fractievoorzitter van 
de VVD in de Eerste Kamer wegens 
vervoersproblemen was verhinderd, 
werd het eerste deel van zijn rede uit
gesproken door zijn collega Van der 
Werff. Een groot deel van de toe
spraak van Zoutendijk was gewijd aan 
de ontwikkelingen van de technologie. 
Reden ook waarom Zoutendijk door 
zijn waarnemer als "techneut" werd 
betiteld. 
Zoutendijk prees de verzelfstandiging 
van de PIT, in het bijzonder de tele
communicatie, als een van de voor
beelden van een goed kabinetsbeleid. 
Ernstiger vond hij de situatie bij het 
mediabeleid. "Het per sé willen be
schermen van een verouderde struc
tuur van omroeporganisaties door 
PvdA en CDA en dientengevolge vele 
- in wezen overbodige - regeltjes die 
het ontwikkelen van nieuwe diensten 
moeilijker maken, zo niet onmogelijk, 
hebben tot gevolg dat diverse bedrij
ven voor nieuwe activiteiten naar het 
buitenland worden gejaagd. De VVD 
heeft zich altijd sterk gekeerd tegen 
dit conservatieve beleid dat bovendien 
door de verdere ontwikkeling van de 
technologie tot mislukken is ge
doemd", aldus Zoutendijk. "De strub
belingen rond het mediabeleid hebben 
helaas ook tot gevolg gehad dat het 
gebruik van nieuwe media en techno
logie om de informatievoorziening 
naar de burger te verbeteren nog nau
welijks van de grond is gekomen." De 
toepassing van nieuwe technologie 
hoeft volgens hem niet te leiden tot 
vèrlies van arbeidsplaatsen. De econo-

mische groei die daardoor mogelijk is 
geworden blijkt voldoende nieuwe 
arbeidsplaatsen te kunnen scheppen, 
mits wij in Nederland maar voldoende 
concurrerend blijven als vestigings
plaats voor nieuwe activiteiten. 

Wel of niet? 

Komt de PvdA na 21 mei wel of niet 
in het kabinet? Op die vraag ging 
voorzitter Jan Kamminga in tijdens 
zijn congresrede. Voor de voortzetting 
van het huidige beleid zou een terug
keer van die partij in het kabinet fa
taal zijn, vindt Kamminga. Hoewel hij 
geen voorstander is van stemadviezen, 
kom je in 1986 toch wel tot opvallende 
conclusies, stelde hij. 

De PvdA wil in het nieuwe kabinet 
komen. Als echter CDA en VVD de 
meerderheid halen en Lubbers pre
mier wil blijven, dan zou een PvdA/ 
CDA kabinet tot stand kunnen komen 
als het CDA de grootste partij wordt. 
Blijft het CDA de op een na grootste 
partij dan is de kans op een PvdA/ 
CDA kabinet beperkt. PvdA-kiezers 
die de meeste kans willen hebben dat 
de PvdA in het kabinet komt, zijn er 
bij gebaat dat het CDA de grootste 
partij wordt. Voor PvdA-ers lijkt het 
verstandig dat zij in 1986 CDA stem
men, al zou het voor de eerste en eni
ge keer in hun leven zijn. 
Voor CDA-kiezers die de garantie wil
len hebben dat de PvdA niet in het ka
binet komt èn dat Lubbers premier 
blijft, is het van het grootste belang 
dat de VVD goed uit de stembus 
komt. CDA en VVD samen een meer
derheid en het CDA de op. een na 
grootste partij is het minst risicovolle 
alternatief. Voor CDA-ers lijkt in 
1986 een stem op de VVD de b:--ste in
vestering in hun toekomst. 
Voor VVD-kiezers die in overgrote 
meerderheid willen doorgaan met het 
CDA is er geen probleem. Zij kunnen 
gewoon zichzelf blijven en VVD stem
men: Voor de VVD is dit kabinetsbe
leid en samen verdergaan met het 
CDA inzet van de verkiezingen. 
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Kamminga noemde voortzetting van 
het beleid met steun van klein rechts 
erg onaantrekkelijk. "Daar moet je 
niet aan denken", vindt hij. Hij ver
heugt zich op de campagne voor 21 
mei. "Vier jaar geleden hebben we 
een hoop mensen die voor het eerst 
van hun leven op de VVD stemden 
over de drempel moeten helpen. We 
hoeven hen nu alleen maar te vragen 
het weer te doen", aldus Kamminga. 
Vice-premier drs. Gijs van Aardenne 
toonde zich redelijk tevreden over de 
resultaten van het kabinetsbeleid, 
maar niet voldaan. Ook hij onder
streepte dat het huidige beleid moet 
worden voortgezet. In deze periode 
heeft de VVD gelijk gekregen met 
haar eerder gedane waarschuwingen 
over het "potverteren" en dat de wal 
het schip zou gaan keren, als er niet' 
tijdig maatregelen zouden worden ge
nomen. Anderen zijn nu ook tot die 
mening gekomen. "Op 21 mei wordt 
beslist of we kunnen doorgaan op de · 
weg omhoog dan wel dat we terugval
len", aldus de vice-premier. 
JOVD-voorzittér Julius Remarque zei 
er trots op te zijn dat Ed Nijpels als 
oud-JOVD-voorzitter de partij politiek 
leidt. "Wij laten ons niet van de wijs 
brengen door tendentieuze berichten 
in de media en hijzelf ook niet. De 
JOVD-voorzitter oefende kritiek uit 
op een eventuele samenwerking '1let 
klein rechts. Die zou voor zijn organi
satie moeilijk verteerbaar zijn. 
Remarque oordeelde gunstig over de 

·samenwerkingsovereenkomst JOVD
VVD. "Dat verband bevalt de JOVD 
goed. Ons voorlopige oordeel is posi
tief". De JOVD onderzoekt de moge
lijkheid van dubbellidmaatschappen. 

Victor Hafkamp • 
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(Congres in beeld) 

1) Ditmaallukte het voorzit
ter Jan Kamming a niet om 
met een simpele hamerslag 
zijn voorzitterschap te pro
longeren. Ondervoorzitter 
Liesbeth van Raalte greep de 
microfoon en sprak in warme 

. bewoordingen de waardering 
uit voor de totale inzet, het 
voortreffelijk vervullen van 
zijn moeilijke taak en de vele 
tijd die Jan aan de VVD be
steedt. Ovatie van de zaal en 
bloemen voor Mieke Kam
minga vanwege haar intens 
meeleven en voor het feit dat 
zij haar man zo vaak moet 
delen met de VVD. 
2 t/m 6) Op zaterdag bestond 
voor de congresgangers gele
genheid van gedachten te wis
selen tijdens de lunch met 
individuele bewindslieden en 
kamerleden. Ieder had daar
toe in Musis Sacrum een ei
gen "spreekkamer", 
qfgebakend door coniferen. 
Zowel congresgangers als po
litici spraken na afloop over 
een zeer geslaagd experiment. 
Foto 2: Een "volle bak" bij 
Loek Hermans 
Foto 3: Els van Meeteren-de 
Graaff, het nieuwe VVD-ka
ff)erlid, geflankeerd door 
Herman Lauxtermann en 
(links op de foto) Jan-Dirk 
Bla.uw kozen voor een geza
menlijk gesprek met de leden 
Foto 4: Reinier Braams in 
discussie 
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Foto 5: De belangstelling 
voor minister Smit-Kroes was 
niet op één foto te vatten. 
Foto 6: Amsterdamse gemoe
delijkheid in "de spreekka
mer" van Huub Jacobse 
Foto 7: In de wandelgangen 
hield Otto Prudon een de
monstratie met een oranje
blauwe VVD-plu, v.l.n.r. 
Mieke Kamminga, Otto Pru
don, Ankie v.d. Bossche, 
Fridoline Neefjens en Piet 
v.d. Bossche. De jarige An
kie vierde haar geboortedag 
in het geheim. Staatssecretaris 
Jaap Scherpenhuizen was de 
dag ervoor door het congres 
toegezongen. Dat komt ervan 
als je verjaardag in De Tele-

, graaf wordt vermeld. 
8) Het verschijnsel "ballon
netje" heeft binnen de VVD 
plaatsgemaakt voor grote 
oranje en blauwe stormbal
len. Jan en Tineke de Goede 
(van cle Vereniging voor Sta
ten- en Raadsleden) staan er 
hier een te bedwingen. 
9) In de wandelgangen: hb
lid Rientz Wigboldus, senator 
Frans Fey en Algemeen Se
cretaris Wim van den Berg 
zien de VVD-toekomst zon
nig tegemoet. 

Reny Dijkman 
Foto's: Peter Drent Arnhem 
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Op 3 mei 
begint de 

::·"'•'--------

campagne! 

H oe ziet uw agenda eruit op de 
eerste zaterdag in mei? 
Mag ik hem even voor u 

schetsen: 
Voor Groningers, Friezen, Drenten, 
Zeeuwen en Limburgers: 
± 8 uur: vertrek per kamercentralebus 
naar Amsterdam 
Voor de rest van het land (even infor
meren bij LPC"er) 
± 9 uur: vertrek per kamercentralebus 
naar Amsterdam voor Amsterdam
mers. 
± 10 uur: per fiets 'of te voet naar 
Krasnapolsky. 

Tussen 10 en 11 uur stromen daar in 
Hotel· "Kras" aan de Dam VVD-ers 
uit alle windstreken binnen om over
duidelijk te laten zien dat de VVD
campagne onstuitbare vormen begint 
aan te nemen. En dat is geen groot
spraak als we bekijken hoe geweldig 
hard er door alle campagnisten de af
gelopen maanden al is gewerkt. Want 
het is waar: ook VVD-ers hebben ge
leerd dat campagnevoeren hóórt en 
dat het zelf doen daarbij het belang
rijkst is. 
Het manifesteren van de start van een 
campagne door een 1000-koppig pu
bliek is daarbij van grote waarde, want 
daaruit proeft men nu eenmaal het en
thousiasme van een partij. En laten we 
dan in een wat moeilijker pakket zit
ten dan vier jaar geleden, de wil om te 
knokken is nog nooit zo groot ge
weest! Die historische winst van 10 ze
tels neemt men ons niet zo inaar af. 
Terug naar uw agenda van de 3e mei. 

Tot 11 uur drinkt u koffie, verzamelt u 
informatie aan de diverse stands, laat 

u uw (politieke) toekomst voorspellen 
of uzelf (snel) tekenen. 
Om 11 uur zit u in de grote zaal van 
"Kras" om VVD-atleten uit alle ka
mercentrales het laatste stuk van hun 
kortere 'of langere marathon te zien lo
pen, waarmee zij uiteindelijk de cam
pagne-inspiratie en -transpiratie 
binnenbrengen en omsmeden tot een 
bundeling van campagnevoer. Of u 
water ziet branden. De sprekers zijn 
partijvoorzitter Jan Karurninga en eni
ge speciale campagnisten uit een verre 
beschaving. 
U ziet een campagne-audiovisual en er 
valt iets te winnen. Let op uw toe
gangskaart want het nummer daarop is 
misschien geld waard. 
Om 12 uur is er een pauze, wa.arin wat 
extra activiteit van U gevraagd wordt 
ten behoeve van uw afdelingscampag
nekas. En broodjes eten patuurlijk. 
Na de pauze om ± 12.45 uur moet u 
echt op uw stoel zitten, want dan koint 
er een speciale optocht binnen. 
Sprekers daarna zijn de VVD-be
windsleden uit het kabinet. Na de pre
mière van een nieuw VVD-TV 
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programma, zal Ed Nijpels u precies 
laten horen hoe we er politiek bij
staan. 
Een feestelijke finale besluit deze dag, 
waarna niets u weerhoudt om vanaf ± 
14.40 uur van een ontspannen zater
dagmiddag in hartje Amsterdam te ge
nieten. Alleen even goed met uw 
buschauffeur afspreken, hoe laat u uw 
vertrek uit Amsterdam in uw agenda 
moet noteren. 
Kortom, misschien nog wat door neve
len omhuld, doch een uitstekende dag 
wordt het zeker. Kom dus in nog gro
teren getale dan twee jaar geleden, 
toen de start van de Europese campag
ne in datzelfde Krasnapolsky ook een 
groot succes werd. 
Niet alleen heeft uzelf een leuke en in
formatieve dag, doch de buitenwereld 
zal weer eens beseffen dat ze met de 
VVD terdege rekening moet houden. 
Waarvan graag akte. 

Dus tot 3 mei, van 10 tot 3 uur: 
't wordt kras in Kras Wees er dus bij. 

Hugo Dittmar • 
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Tijdens de verkiezingscam
pagnes organiseerde de VVD
afdeling Amersfoort een zo
genaamde Stadhuisloop, een 
trimloop langs de graçhten en 
door de binnenstad. Minister 
Winsemius legde de acht kilo
meter met gemak af binnen 
veertig minuten. Hij kan het 
sneller, maar voor marathons 
zijn onze binnensteden be
paald niet geschikt. 
foto: H. Berkhoff 

Bij het ingaan van de laatste ronde 
maakt minister 'Winsemius nog een fris

se indruk. 

Terschelling 
thans grootste 
gemeente 
VVD-
Terschelling 
grootste partij 

Na de raadsverkiezingen bereik-
ten ons nogal wat juichende be-
richten van afdelingen waar de 
VVD wel een goede uitslag 
maakte.· Bewust zijn we daar di-
reet na de verkiezingen niet op 
ingegaan, omdat de teleurstel-
ling van raadsleden en wethou-
ders die in hun stad ondanks 
hard werken wél hun zetel ver-
!oren zagen gaan, daar een te 
schril contrast mee vormde. 
Eén voorbeeld van succes lich-
ten wij er nu uit. 

Willem Heere van West-Ter- opkomst- van 79 naar 84 % -
schelling schreef ons: vooral bij de jeugd. (Ook de 
"Met Oud en Nieuw brachten we PvdA had een intensieve cam-
huis aan huis een kaart rond, pagne gevoerd) 
waarop de WD de inwoners fe- Als klap op de vuurpijl gingen 
liciteerde met het feit dat Ter- onze actieve campagneleden op 
schelling per I-I-I986 qua maandagavond I7 maart weer 
oppervlakte de grootste gemeente op weg om een heuse krant rond 
van Nederland werd. te brengen (volgens de formule 
De vrijdag vóór de verkiezingen van het wekelijks verschijnende 
gingen onze bezorgers weer op dorpskrantje) die bij vriend en 
weg om huis aan huis een kaart vijand grote bewon'dering oogstte 
te bezorgen, waarop lijsttrekker en waaruit bleek dat Wimbo een 
Wim Cnossen werd afgebeeld als grap tussendoor was. We waren 
een Terschellinger Rambo dan toch serieuze mannen. 
(Wimbo), die het opnam voor de Het resultaat van deze intensieve 
vrijheid van de Terschellinger. campagne was ernaar! In één 
Deze gewaagde actie leverde veel klap een verdubbeling van het 
kritiek op van de politieke tegen- aantal zetels: van twee naar vier 
stander (té persoonlijk, gebruik en bijna een verdubbeling van 
maken van goedkope sentimen- het aantal stemmen: van 550 
ten) maar sloeg enorm aan bij de naar I070. Inplaats van de klein-
jeugd. We hadden ook IOO grote ste waren we nu de grootste par-
Wimbo-pasters laten maken, tij op Terschelling. In de grootste 
waarmee de dorpen binnen een gemeente van Nederland is de 
avond vol hingen. Deze actie WD de grootste partij!" 
kan achteraf mede beschouwd 
worden als reden voor de grote 
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STELSELWIJZIGING SOCIALE ZEKERHEID 

,,Het hoe en waarom'' 

De opbouw van ons stelsel van sociale zekerheid is niet een 
kwestie van enkele jaren geweest. Hf!t is gedurende een eeuw 
zo gegroeid en het wordt in de komende periode aangepast 
aan de huidige tijd. De debatten in de Tweede Kamer zijn al 
in volle gang. Gedurende twee weken hebben Ad Nijhuis en 
Robin Linschoten voor de VVD-fractie het woord gevoerd. 
In het kader van de op handen zijnde stelselwijziging lijkt het 
nuttig om eens te kijken hoe de sociale zekerheid is ontstaan. 

Ontwikkelingen 

Met het intreden van de techniek in 
het produktieproces en in het verkeer 
werd het economisch leven in Europa 
aanzienlijk veranderd. Tot de achttien
de eeuw was de samenleving in Euro
pa voornamelijk agrarisch. Het 
tijdperk van de industrialisatie werd 
gekenmerkt door arbeid in loondienst. 
Dit veranderde het traditionele fami
liepatroon, waarin men de zorg voor 
elkaar droeg bij hetwegvallen van in
komen. Wie geen inkomen meer had 
uit arbeid kon niet meer terugvallen 
op familieleden. Zo ontstond de ge
dachte de economisch zwakkeren be
scherming te bieden. Toen aan het 
_eind van de negentiende eeuw in de 
Tweede Kamer werd gesproken over 
de mogelijkheid en wenselijkheid van 
een wettelijk verplichte ouderdoms
verzekering was men daar nog abso
luut niet rijp voor. 

In de tussentijd is een groot aantal 
verplichte verzekeringen tot stand ge
komen en de zorg van de Staat voor 
de burger uitgebreid. Om een aantal 
voorbeelden te noemen: iedere maand 
worden er verplicht premies door 
werkgevers en werknemers afgedragen 
voor de Ziektewet, de Wet op de 
Arbeidsongeschiktheidsverzekering, 
de Ziekenfondswet en de Werkloos
heidswet. Ook door belastingafdrach
ten konden voorzieningen worden 
gecreëerd om in de kosten van bestaan 
te voorzien wanneer dit noodzakelijk 
is. 
Ons ·sociaal zekerheidstelsel is een 
"kostbaar" bezit. 

Toch leven een aantal vragen ten aan
zien van het stelsel: "Hoever gaat ei
genlijk het beroep op solidariteit?". 
Kunnen de premies en/ of belastingen 
altijd maar blijven stijgen, of zijn er 
grenzen? Zo ja, waar liggen die dan? 
Waar houdt de verantwoordelijkheid 
van de staat op en begint die van de 
burger zelf?". In tijden van grote eco
nomische groei en een gering aantal 
personen dat gebruik maakte van der
gelijke voorzieningen waren de kosten 
wel op te brengen. Zolang er niet een 
te groot beroep op werd gedaan en zo
lang het goed ging met de economie 
gaf dat geen pr;oblemen. Echter, wan
neer de economie verslechtert, zullen 
meer mensen gebruik maken van de 
sociale zekerheid. Daarbij wordt tege
lijkertijd het aantal mensen dat de 
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kosten van deze voorzieningen moet 
opbrengen geringer. De actieve werk
nemers nemen voor een groot deel de 
uitkeringslasten voor hun rekèning 
door middel van afdracht van sociale 
premies en belastingen. In 1960 werd 1 
uitkering nog opgebracht door 60 
werkenden, momenteel word 1 uitke
ring nog maar opgebracht door circa 7 
werkenden. 
In 1985 werd gemiddeld door iedere 
werkende f 16.650,- per jaar betaald 
aan sociale verzekeringen. 
Daarbij draagt iedere Nederlander via 
de algemene middelen nog eens 
f 1370,- per jaar bij aan de sociale 
voorzieningen, zoals de Algemene Bij
standswet, de WWV en de RWW. 

Kamerdebatten stelselwijziging 

Tijdens de debatten over de stelselwij
ziging in de Kamer is Ad Nijnuis uit
voerig ingegaan op de noodzaak van 
de stelselwijziging. 
Daarbij gaf hij een schets van de afge
lopen vijftien jaar die niet rooskleurig 
was. Er was sprake van een stijgende 
werkloosheid, steeds meer arbeids
ongeschikten (een toename van 
160.000 naar 700.000!) terwijl bij de 
invoering van de WAO werd ver
ondersteld, dat de toename zich zou 
stabiliseren op 200.000. 
Het financieringstekort steeg gestaag. 
De uitgaven voor de collectieve sector 
bedroegen in 1970 47,8% van het na
tionaal inkomen, in 1985 was dit 
67,7%. De kosten hiervan werden gro
tendeels afgewenteld op het bedrijfsle
ven, hetgeen investeringen en 
werkgelegenheid niet ten goede zijn 



gekomen. De rentelasten van de over
heid stegen aanzienlijk. In 1970 was 
dit 1,5 miljard, in 1985 namen de ren
telasten alleen al 25 miljard van het 
nationaal inkomen in beslag. Uit der
gelijke cijfers blijkt duidelijk dat het 
financieringstekort moet worden. terug
gedrongen om de economie te verbe
teren. 

Al in 1982 heeft de VVD in haar ur
gentieprogramma duidelijke uitspra
ken opgenomen over de noodzaak van•· 
pijnlijke ingrepen in de sfeer van de 
sociale zekerheid. Een stap terug in de 
sociale zekerheid achtte de VVD abso
luut noodzakelijk in het belang van 
het herstel van de economie. Juist 
daarom moet de discussie over de stel
selwijziging nu worden gevoerd en 
loopt de VVD daarvoor niet weg. De 
kiezers hebben recht op duidelijkheid. 

Nieuwe werkloosheidswet 

Het voorstel van het kabinet is om de 
huidige WW en WWV te integreren in 
één werkloosheidsuitkering, die 70% 
van het laatstverdiende bruto loon be
draagt, zoals de tabel weergeeft is dit 
n~tto vaak hoger. 

Om voor een werkloosheidsuitkering 
van een halfjaar in aanmerking te ko
men, moet men in het jaar vooraf
gaande aan de werkloosheid tenminste 
26 weken hebben gewerk~. 

Voor het recht op een langere werk
loosheidsuitkering en de daarop aan
sluitende vervolguitkering gaat het 
arbeidsverleden een rol spelen. De 
VVD heeft de bepaling van het 
arbeidsverleden nadrukkelijk als wens 

Tabel 5.6.1. Bruto en netto inkomensniveaus voor alleenverdieners gedurende de 
eerste halfjaarlijkse periode in de voorgestelde situatie (exclusief vakantieuitkerin
gen) 

Brutoloon Netto- Bruto- Waarvan Netto- (3) als (5) als 
(p.m.) loon uitkering toeslag uitkering perc.van perc. van 

(p.m.)' (1) (2) 
(1) (2) (3) (4) (5) (6) (7) 

Minimumloon 1515 1390 600 1495 70 99 
f 2200 1630 1540 450 1495 70 92 
f 2500 1790 1750 240 1495 70 84 
f 2800 1935 1960 30 1495 70 77 
modaal 2075 2170 0 1590 70 77 
f 3500 2255 2450 0 1735 70 77 
f 4000 2500 2800 0 1900 70 76 
f 4500 2745 3150 0 2065 70 75 
1,5 x modaal 2820 3255 0 2110 ' 70 75 
f 5000. 2990 3500 0 2220 70 74 
f 5500 3210 3700 0 2315 67 72 
f 6000 3445 3700 0 2315 62 67 
2 x modaal 3555 3700 0 2315 60 65 
f 7000 3965 37àO 0 2315 53 58 
f 8000 4445 3700 0 2315 46 52 
3 x modaal 4965 3700 0 2315 40 47 
4 x modaal 6050 3700 0 2315 30 38 

1 Werknemersbijdrage voor particuliere ziektekostenverzekering gesteld op 
f 230 per maand. 

naar voren gebracht. Dit om recht te 
doen aan het feit dat mensen met een 
lang arbeidsverleden jaren lang pre
mies afgedragen hebben. Het kabinet 
heeft het voorstel van de VVD groten
deels overgenomen. 

Om in aanmerking te komen voor de 
langere werkloosheidsuitkering en de 
vervolguitkering moet men in de laat
ste vijf jaar voorafgaande aan de 
werkloosheid tenminste drie jaar 
dienstbetrekking hebben gehad. 
De maximale duur van de werkloos
heid is afhankelijk van het arbeidsver
·leden en varieert van een half jaar tot 
vijf jaar. Hierbij wordt vooralsnog uit
gegaan van het feitelijk arbeidsverle
den in de 5 jaar direct voorafgaande 
aan de werkloosheid en een zoge
naamd "fictief" arbeidsverleden. Het 
fictief arbeidsverleden is de periode 
tusssen de 18e verjaardag en de dag 
vijf jaar voor het ingaan van de werk
loosheid. Het fictief arbeidsverleden 
wordt opgeteld bij het feitelijk 
arbeidsverleden, zodat de maximale 
duur van de uitkering bij een arbeids
verleden van: 

arbeidsverleden 
0,5- 4 jaar 
5 - 9 
10 -14 
15 -19 
20 -24 
25 -29 
30 -34 
35 -39 
40 en meer 

duur 
0,5 jaar 

0,75 jaar 
1 jaar 

1,5 jaar 
2 jaar 

2,5 jaar 
3 jaar 
4 jaar 
5 jaar 

Inkomensvoorziening oudere 
werkloze werknemers 

Om de positie van langdurig werklo
zen te verbeteren wil het kabinet een 
IOW invoeren. De wet moet gelden 
voor werknemers die de maximale uit
keringsduur van de nieuwe Werkloos
heidswet hebben doorlopen en op het 
moment dat zij werkloos werden 50 
jaar of ouder waren. De uitkering is 
op minimum niveau en er wordt geen 
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rekening gehouden met het eigen ver
mogen en inkomsten uit arb€id. 

Wet arbeidsongeschiktheids
verzekering 

Het kabinet heeft niet het plan om de 
duur en de hoogte van de arbeidsonge
schiktheidsuitkering te veranderen. 
Het voorstel houdt ·in dat het werk
loosheidsdeel in de arbeidsongeschikt
heidsuitkeringen afgeschaft wordt. 
Voor het deel dat de uitkeringsgerech
tigde niet arbeidsongeschikt maar 
werkloos is, komt hij of zij in aanmer
king voor een werkloosheidsuitkering. 
Voor arbeidsongeschikten· van 35 jaar 
of ouder, die al een uitkering ontvan
gen, zal deze wijziging geen gevolgen 
hebben. De Inkomensvoorziening ou
dere en arbeidsongeschikte werkloze 
werknemers (IOAW), een gezamen
lijk voorstel van CDA en VVD, is be
doeld voor gedeeltelijk 
arbeidsongeschikten die anders na af
loop van de gedeeltelijke werkloos
heidsuitkering op de bijstand 
aangewezen waren. Het verschil tussen 
de IOAW en de bijstand is dat bij de 
IOAW geen vermogenstoets geldt. 

Toeslagenwet 

De toeslagenwet geeft tijdens de werk
loosheids- of arbeidsongeschiktheids
uitkering een aanvulling tot aan het 
sociaal minimum niveau voor de leef
eenheid. 

Tot zover een schets van de hoofdlij
nen van het stelsel sociale zekerheid 
en de ontwikkelingen van het debat. 

Jeannette Driessen 
Medewerkster 
VVD-cluster 
Financiën, 
Economie en 
SocialeZaken 
Tweede Kamer 

I 1.000.000.-

I goo.ooo.-

I aoo.ooo.-

I 700.000.-

1 6oo.ooo.-

1 500.000,-

1 400.000,-

I 300.000.-

I 20o.ooo.-

Financiele 
actie VVD 

Heeft u al 
bijgedragen? 

0 nlangs ontving u een verzoek vergezeld van twee acceptgiro's om via een 
financiële bijdrage de verkiezingscampagne te ondersteunen. De hoeveel
heid activiteiten die het campagneteam tezamen met de Landelijke Propa

gandacommissie in het kader van de verkiezingen heeft georganiseerd overtreft die 
van alle vorige campagnes. Het is ook nog nooit zo noodzakelijk geweest. De bo
dem van de partijkas is echter in zicht en de penningmeester loopt rond met een 
bezorgde trek op het gelaat. ' 
Degenen die al hebben gestort, zijn we oprecht dankbaar. De financiële actie 
loopt tot nu toe goed. Thans is f 628.962,91 binnen. 
Mocht u nog niets hebben overgemaakt; wilt u dat dan alstublieft alsnog doen. 
Daarvoor kunt u gebruik maken van dt' gezonden acceptgiro's of u kunt direct 
storten op giro: 4000716, t.n.v. Financiële actie VVD, postbus 30836, 2500 GV 
's-Gravenhage. Bankrekening Mees en Hope 25.55.92.523 t.n.v. VVD-Financiële 
actie Den Haag. 
Gedurende de eerste negen inningsdagen·stortten al14.743leden een bijdrage, die 
gemiddeld f 42,66 bedroeg. 
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Liberale Jongerendag 

zaterdag 10 mei 
DE MAASPOORT in DEN BOSCH 

De JOVD organiseert een grandioze 
liberale jongerendag voor alle VVD
jongeren en JOVD-ers. 
Iedereen tussen de 17 en 27 jaar kan 
zich voor deze dag aanmelden bij het 
algemeen secretariaat van de JOVD: 
020- 24.20.00 
Het busvervoer en het festival zijn gra
tis. 

Programma: 
11.00 uur: Welkomstwoord door 
JOVD-voorzitter Julius Remarque 
11.15 uur: D.J. Erik de Zwart 
12.00 uur: eerste gastspreker (verras
sing) 
12.20 uur: disco 
13.00 uur: tweede gastspreker Pieter 
Winsemius 
13.20 uur: disco 
14.00 u~r: Centerfold 
14.30 uur: QuizTon Steinz 
15.00 uur: Disco 
16.10 uur: Ed Nijpels 
16.30 uur: Disco 
17.00 uur: slot . 

Voor meer informatie kunt u ook bel
len met Patriek Davidson, VVD
Tweede Kamer 070 614121 toestel 
2215 
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/VVD-Vierdaagse/ 

/_v.an 400 kilometer/ 

Op vrijdag 9, zaterdag 10, zondag 11 en maandag 12 mei houdt de VVD 
een fietsvi_erdaagse. Het wo~~t een so~rt _estafetterit door ~eeland, Bra-. 
bant en Limburg met landeliJke, provmc1ale en gemeenteliJke VVD-poli

tici plus plaatselijke liberalen. 
De start vindt op vrijdagochtend 9 mei in Middelburg plaats. De eerste etappe ein
digt in het circa 20 kilometer verder gelegen Goes. Het fietsteam Goes neemt dan 
de route over tot Zierikzee. Via vele etappes komt de VVD-ploeg op 12 mei in 
Zuid-Limburg aan. 
In de dagelijkse finishplaatsen zijn spreekbeurten of feestavonden georganiseerd. 
Een toerbus, waarin vermoeide fiets(t)ers, familieleden en begeleiders zitten, een 
promobus je, dat er voor zal zorgen dat toeschouwers zich geen moment in de poli
tieke partij kunnen vergissen, plus de broodnodige reparatiewagen begeleiden de 
karavaan. 
Natuurlijk wordt gebruik gemaakt van een geluidsinstallatie en zal er bij diverse 
pleisterplaatsen worden afgestempeld. Zeeuwen, Brabanders en Limburgers die 
aan deze originele campagnetocht deel willen nemen, kunnen contact opnemen 
met hun propagandist. Als men meer dan één traject wil fietsen, kan dat ook. 
Een massale tocht door het Zuiden, optrekkend met elkaar. Het is goed voor uw 
gewicht en goed voor de partij. Fietsen worden geleverd. Als er nog vragen over
blijven, kunt u zich wenden tot Patriek Davidsou 070-61 41 21 toestel2215. 

Reny Dijkman • 
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(L..-.._v_v_. _D_t_r_e_k_t _er...__o_p_u ____ it_m_e_t_P_in_k__._s_t_er_e_n_--J) 

Z eer nadrukkelijk zal de VVD te 
land, ter zee en in de lucht bij 
een aantal Pinksterevenemen

ten aanwezig zijn. Ga met degenen die 
het voortouw nemen mee de straat op 
en laat het werk niet.aan de leden over 
die altijd áctief zijn. U treft de beken
de promobusjes en het partijmateriaal 
in de volgende plaatsen: 
Friesland: Bolsward tijdens de 40ste 
11 stedenfietstocht (19 mei) 
Noord-Holland, Amsterdam tijdens de 
internationale marathon op 11 mei 
Zandvoort: bij de autoraces op 19 mei 
Brabant in Liempde: tijdens de drie
daagse milieu-actie: Leven met groen 
(17-19 mei) 
Utrecht tijdens de Hockey Kampong 
(van 16c19 mei) 
Zuid-Holland in de Keukenhof te Lis
se (15-19 m~i) 

Groningen tijdens het 10e Eurovoet~· 
~ baltoernooi (17-19 mei) 
Brabant tijdens de Jazzfestivals in Bre
da en Den Bosch (16-18 mei) 
Breda houdt van 16-19 mei ook de mi
litary 
Limburg in Geleen waar op 19 mei het 
Pinkpopfestival wordt gehouden. 

Neem contact op met de propagandist 
ter plaatse of de betrokken LPC-er. 
Deze kan u precies vertellen, wanneer 
de VVD actief is. Plaatselijke en re
gionale politici en bestuurders help 
mee onze partij stijlvol naar buiten te 
brengen! 

Reny Dijkman • 
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Praktijkgerichte. 
beroepsvoorlichting 

In het kader van het door het Ministe-. 
rie van WVC gesubsidieerde project 
"Werkeloos Toezien bij Werkloos
heid?" kon vorig jaar per Kamercen
trale d.oor de Vrouwen in de VVD een 
bedrag worden aangevraagd om samen 
met andere organisaties regionaal in
vulling te geven aan activiteiten die tot 
doel hebben de machteloosheid. van 
vrouwen ten aanzien van werkloosheid 
te doorbreken. Als resultaat daarvan 
is de noodzaak gebleken van meer op 
de praktijkgerichte beroepsvoorlich
ting en van bundeling van informatie 
over scholing, studie en werkgelegen
heid voor vrouwen. Veel vrouwen 
hebben het zoeken naar werk opgege
ven en wachten lijdzaam af tot de 
arbeidsmarkt weer betere kansen 
biedt. Maa:r ook zonder direct uitzicht 
op werk kun je actief zijn om de kans 
op een baan dichterbij te brengen. 
Je kunt het zoeken in verbreding van 
je opleiding of in specifieke scholing 
voor een beroep. Je kunt informeren 
naar mogelijkheden voor werkgelegen
heidsprojecten of zelfstandig of met 
anderen een bedrijfje opzetten. Vaak 
zijn vrouwen onvoldoende bekend met 
de mogelijkheden die er zijn op het 
gebied van werk en scholing. Over die 
twee onderwerpen heeft een werk
groep van VVD-vrouwen in de Ka
mercentrale Den Bosch een tweetal 
bijeenkomsten georganiseerd waarbij 
samenwerking werd gezocht met ande
re organisaties. Dit laatste was een 
voorwaarde bij de uitvoering van het 
project. De eerste dag werd een film 
vertoond en werd informatie gegeven 
door de vrouw-en-werk-winkels, het 
educatief dienstencentrum en de Alida 
de Jongschool over studiemogelijkhec 
den die vooral uit vrouwen-initiatieven 
zijn voortgekomen. Iemand van het 
Gewestelijk Arbeidsbureau legde uit 
wat er'wordt gedaan inzake de 10%
regeling, de regeling dat tien procent 
van het budget van het arbeidsbureau 
moet worden besteed aan activiteiten 

Anita Wagernakers 

ten behoeve van herintredende vrou
wen op de arbeidsmarkt. Een verte
genwoordiger van het belastingkantoor 
lichtte de nieuwe tweeverdienersmaat
regel toe. 

Werkwinkels 

De tweede bijeenkomst verschafte in
formatie uit het bèdrijfsleven (NS en 
een uitzendbureau). Ook werd infor
matie gegeven over studiefondsen. Uit 
de beide studiedagen kwam het idee 
naar voren van een centraal telefo
nisch informatiecentrum voor vrouwen 
in Brabant, vooral omdat gebleken 
was dat voor vt;el vrouwen de drempel 
naar het GAB te hoog is of de afstand 
te groot en dat vele instanties vrouwen 
van het kastje naar de muur sturen. 
Door telefonische informatie zouden 
vrouwen snel wegwijs gemaakt kunnen 
worden en zou veel onnodig gezoek en 
heen- en weer geloop kunnen worden 
vermeden. Met het zichtbaar maken 
van mogelijkheden voor scholing, stu
die, cursussen, subsidies en vacatures, 
in één centrum bijeengebracht, zou 
vrouwen weer perspectief worden ge
boden. Omdat een centrale informa
tietelefoon vooralsnog financieel niet 
haalbaar is, wordt nu het accent ge: 
legd op de zes Vrouw- en Werkwin
kels in Noord-Brabant. Daar is al veel 
informatie aanwezig. Gesignaleerd is 
bijvoorbeeld dat vrouwen moeilijk aan 
geld voor studie kunnen komen, maar 
dat met de nodige begeleiding vaak 
een oplossing wordt gevonden. 

Oriëntatie 

In Friesland heeft men een geheel an
dere invulling gegeven aan het 
"Werkeloos Toezien ... ?"-project. Di
verse vrouwenorganisaties (waaronder 
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het vrouwencentrum en de vrouwen
raad) plus de emancipatiecommissie en 
het GAB kwamen op uitnodiging van 
de Vrouwen in de VVD bijeen om te 
brainstormen over de vraag hoe meis
jes meer bewust kunnen worden ge
maakt van hun toekomstmogelijk
heden. De werkgroep wilde door 
middel van voorlichting een mentali
teitsverandering bevorderen omdat het 
werk in de traditionele vrouwenberoe
pen terugloopt. De indruk bestaat dat 
meisjes hun werk als een tijdelijke 
aangelegenheid beschouwen in de ver
wachting dat ze toch wel zullen trou
wen. 
Zes scholen voor lager beroepsonder
wijs waren bereid lesuren voor dit doel 
beschikbaar te stellen. Om een brede
re praktijkgerichte oriëntatie te kun
nen geven werd gekozen voor een 
werkwijze waarbij twintig vrouwen 
tussen de 20 en 35 jaar, met een voor
opleiding vergelijkbaar aan die van 
hun toehoorders, na een korte algeme
ne inleiding vertelden van hun ervarin
gen en achtergronden in relatie tot het 
beroep dat zij uitoefenden. Die beroe
pen varieerden van kapster tot bus
chauffeur terwijl ook een huisvrouw 
en meisjes die een technische oplei
ding volgden hun verhaal deden. Dit 
gebeurde aan de hand van een inter
view met een aantal vaste vragen. 
Deze interviews werden gebundeld in 
de vorm van een boekje aan de meis
jes meegegeven. 
Per school kwamen naar keuze vier 
beroepsrichtingen aan bod. De meisjes 
kregen.in steeds wisselende kleine 
groepjes de gelegenheid om vragen te 
stellen. In totaal werden op deze ma
nier zo'n 280 meisjes bereikt. De reac
ties van alle betrokkenen waren 
positief, al werd opgemerkt dat deze 
vorm van voorlichting eerder zou moe
ten plaatsvinden dan in de vierde klas 
wanneer velen hun keuze al min of 
meer hebben gemaakt. Ook vanuit de 
scholen werd enthousiast gereageerd. 
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Praktijk en theorie bleken eikaar aldus 
uitstekend aan te vullen. 
Geconstateerd kon worden dat het 
project met enige aanpassingen gecon
tinueerd zou moeten worden en dat 
het navolging zou verdienen in andere 
regio's. Wie meer inlichtingen wenst 
kan zich richten tot mevrouw J. Pun
ter-de Vries, tel. 05160-2600. Van het 

· gehele project is een gedetailleerd ver
slag verkrijgbaar. 
Informatie over het project in Brabant 
kan worden gevraagd bij mevrouw W. 
Sprangers-du Bois, telefoon,: 04990-
73476. Uit het werk van deze Vrou
wen in de VVD mag blijken waartoe 
men in samenwerking met anderen in 
staat is. Dat was naast het concrete . 
doel van het project een bel;:mgrijke 
leerdoelstelling. Werkeloos toezien is 
er van nu af aan niet meer bij! 

Gesproken 
Verkiezings
·programm~ 

·Vanaf heden is het volledige 
VVD-verkiezingsprogramma 
ook op cassetteband verkrijg
baar. Dankzij de inspanningen 
van een van onze leden de heer 
v.d. Vijver, is het ons nu moge
lijk deze service te bieden aan 
hen voor .wie lezen bezwaar! ijk 
, . I m. . 
Door overmaking van f 10,
(via cheque of betaalkaart) kunt 
u deze band verkrijgen. 
Belt u voor afwikkeling recht
streeks met: 
De heer v.d. Vijver 
Ln. v. Vollenhave 2539 
3706 HK Zeist 
Tel.: 03404-52082 

• 

M 50 schoot in de roos 

Allereerst wat is M 50? Dat is een vereniging voor algemeen 
politiek vormingswerk, die wordt bestuurd door de politieke 
jongerenorganisaties CDJA, JD, JOVD, JS en PSJG. Een 
politieke vormingsinstelling voor en door jongeren, die haar 
naam baseerde op een 50ste Kamermotie waarin de minister 
van WVC werd gevraagd om de oprichting van een dergelijke 
groep.· 

· M 50 tracht "de politiek" dichter bij 
jongeren te brengen. Slechts een heel 
klein deel van de jongeren is immers 
werkèlijk in politiek geïnteresseerd en 
hoe wek je die interesse? 
U kent waarschijnlijk allemaal wel de 
goedkope romantische pockets die als 
zoete broodjes de supermarkten uit
vliegen, waarvan de koopster hoopt de 
harde werkelijkheid via een uurtje 
zwijmelend leesgenot even te verge
ten. 
Dat bracht de JOVD in 1985 op het 
idee om eens een, zoals dat vroeger 
heette, "stuiverromannetje" op de 
markt te brengen met een lekkere 
lovestory. In "Alleen het lot kiest geen 
partij" is de romantiek versmolten met 
een stevige dosis staatsinrichting. 
Doelgroep: vooral meisjes vanaf een 
jaar of 14 in het lager beroepsonder
wijs. 
Met dit boekje hoopt M 50 die jonge
ren te bereiken voor wie het woord 
"staatsinrichting" een dor en dood be
grip is. 
De project-coördinator, de 24 jarige 

jurist Jan van Zanen, zei heel eerlijk 
in iijn presentatie: "Het is een experi
ment. M'50 - en ik zeker niet - heeft 
bepaald niet de pretentie ook maar 
een klein deel van de wijsheid in pacht 
te hebben ... Een damesroman als al
gemeen politiek vormingsmiddeL Be
paald branchevreemd qua karakter. 
Bovendien een vorm waarop een nog-· 
al fors taboe rust. Veel vooroordelen 
zullen moeten worden overwonnen. 
Heel nadrukkelijk gold àls randvoor
waarde bij de productie dat de uitgave 
geen seksistische kretologie mocht be
vatten ... " De oplage van "Alleen het 
lot kiest geen partij" is 40.000. Twee 
maanden zal het op ruim 5000 ver
kooppunten voor f .2,95 te koop zijn. 
Daarnaast bestaat belangstelling bij 
docenten uit het LBO, zodat de rest
partij vermoedelijk kan WOFden weg
gewerkt richting school. Het is 
uitgekomen in de "Kroonreeks" naar 
een idee van Bart Lijdsman. 
Te koop dus bij de superkruideniers. 

Reny Dijkman • 
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Mestproblematiek in de Tweede Kamer: 

Teveel geeft vele problemen, 
te weinig slechts één! 

Terwijl de herstellende economie 
meer vorm krijgt, en vele secto
ren in de marktsector bezig zijn 

met, of zich opmaken voor de eind
sprint naar het jaar 2000 is in de land
bouw de ontwikkeling op een cruciaal 
punt aangekomen. Nadat in de le 
helft van de 20e eeuw de samenleving 
meerdere malen in gebrekkige en be
hoeftige omstandigheden had verkeerd 
kwam er na de 2e wereldoorlog een 
ontwikkeling op gang van vernieu
wing, uitbreiding en produktiestijging, 
die tot op dit moment nog niet is 
beëindigd. 
Maar nu reeds is een markante scha
duwzijde manifest. Nu reeds produ
ceert de landbouw meer dan op dit 
moment kan worden afgezet. 
Voor de Nederlandse economie is dit 
altijd een florissante zaak geweest: van 
iedere "groene" gulden exporteren we 
60 cent en het netto overschot op de 
agrarische handelsbalans wordt per 
jaar groter. 
Voor de Nederlandse ecologie is de 
belasting toenemend en in een aantal 
situaties verontrustend. Het op dit mo
ment zeer actuele mestprobleem 
spreekt in deze voor zich. 
Uit de cijfers blijkt de bedrijfsuit
breiding overduidelijk. Het overheids
beleid was hier op gericht en is ge-

slaagd. In toenemende mate werd het 
nevenprodukt me,st van een oorspron
kelijk waardevol produkt, immers van 
nature arme zandgronden werden door 
de organische meststof verrijkt, een 
overschot c.q. dumpingsprodukt. 
Terwijl het produktievermogen van de 
grond er niet onder leed, nam de be
lasting c.q. vervuiling toe, te hoge con
centraties nitraat kwamen in het 
grondwater. Het van nature bufferend 
vermogen van sommige gronden sloeg 
door en de zuiverheid van het drink
water, weliswaar incidenteel, werd be
dreigd en soms aangetast. 
De noodzaak om tot een meststoffen
wet te komen is buiten kijf. Hoewel de 
landbouw zich grote zorgen maakt 
over de uitvoering van deze wet en de 
daaruit voortvloeiende lasten erkent ze 
deze noodzaak. 

Groot overschot 

De meststoffenwet bepaalt nu de hoe
veelheid dierlijke meststof, die per ha/ 
per jaar mag worden aangewend. 
Hierdoor is dumping in de toekomst 
niet meer mogelijk. Maar bij de invoe
ring van de wet wordt ook het over- · 
schot zichtbaar en dit overschot is niet 

Met enkele cijfers wil ik de ontwikkeling van de dierlijke produktie weergeven: 
Koeien Varkens Kippen Totale 

Produktiewaarde 
1960 
1970 
1980 
1985 

1,628* 
1,896 
2,356 
2,367 

* Alle cijfers x 1.000.000 

2,9 
5,5 

10,3 
12,4 

42,4 
55,4 
ii1,2 
ii9,9 

3 ii59 
7 975 

16 943 
22 096 
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alleen ontzettend groot, we weten ook 
niet waar we precies met deze hoe
veelheid naartoe moeten. Het Kabinet 
geeft het niet aan. 
We spreken over 2 miljoen ton teveel, 
dat is e~n hoeveelheid van ongeveer 
80.000 tankauto's vol en we hebben 
voor iedere tankauto een hectare cul
tuurgrond nodig om op verantwoorde 
wijze de afzet te regelen. 
Nu is er in toenemende mate een ont
wikkeling te bespeuren, die enig opti
misme rechtvaardigt, nl. het aantal 
deskundigen die zich inspannen om 
oplossingen aan te dragen neemt toe. 
De eerste signalen van nieuwe verwer
kingsmetboden bieden perspectief 
naar een structurele ofwel gedeeltelijk 
structurele oplossing. 
Niettegenstaande dat blijft het op kor
te termijn een knellende situatie, 
waarvan de rnarges voor een goede 
oplossing zeer smal zijn. 
Immers het artikel organische mest 
moet de concurrentie aan met kunst
mest. Beide treft men op ~ezelfde 
markt aan. Kunstmest heeft een sta· 
biele voedingswaarde via. gegarandeer
de gehaltes en levert geen risico voor 
veterinaire en fytho-sanitaire (ziekten) 
insleep. 
Het kwaliteitsaspect voor organische 
mest vraagt in de nabije toekomst zeer 
veel aandacht. 
Het voornemen van het Kabinet om in 
de winter een periode in te lassen 
waarbij geen mest mag worden uitge
reden is voorlopig op een laag pitje ge
zet. Nadere studie is noodzakelijk. 



Immers~ indien men in de winter tot 
b.v. 15 februari niet mag uitrijden 
komt er in de week daarna extra veel 
op de bodem. De nadelige gevolgen 
van deze piekbelasting zijn voor het 
milieu vérstrekkend. 
De noodzakelijke investeringen in op
slagcapaciteit voor de mest belopen 
ongeveer 900 miljoen. Bij de behande
ling is door de VVD en CDA een 
motie ingediend waarin de wenselijk
heid voor een sector structuurfonds 
wordt bepleit. 
Ook is de mogelijkheid geopend om 
een aanzienlijke verlichting van de 
heffing te verkrijgen, als men via zijn 
leverings-/afname-çontracten de mest 
op milieu-verantwoorde wijze af kan 
zetten. 
In een VVD-motie is om een visie van 
het Kabinet gevraagd, hoe, waar en 
binnen welke termijn de overschotten 
afgezet kunnen worden. 

De tijd, die nodig is om de noodzake
lijke vergunningen te verkrijgen voor 
het bouwen van opslagsilo's kan aan
zienlijk langer zijn dan nu wordt aan
genomen. 
Op initiatief van de VVD zal er per 
provincie een centraal coördinatiepunt 
komen waar investeerders terecht kun
nen om daarmee te vermijden dat men 
van bureau tot bureau moet gaan om 
de noodzakelijke procedures, m.n. 
voor vergunningen en financiële rege
lingen te doorlopen. 

Kortom ~en probleem, waarvan na het 
indringende overleg dat de Tweede 
Kamer met de bewindslieden Winse
mius en Braks heeft gehad, gezegd 
kan worden, dat er meeropeningen 
gemaakt zijn om het beleidsvoorne
men voor de praktijk aanvaardbaar te 
maken en dat is voor het milieu een 
goede zaak. 

Piet Blauw • 
VVD-Tweede Kamerlid 

Agenda 
Haya van Somerenstichting 

Cursus gemeentepolitiek 
Cursusbijdrage f 75,- per persoon 
's-Gravenhage, 10, 17 en 24 juni 

Managementtraining voor raadsleden 
Cursusbijdrage f 100,- per persoon 
Zeist: 16 en 17 mei (vrijdagavond, 
zaterdag) 

Presentatietechniek, deel I 
Cursusbijdrage f 40,~ perpersoon 
Berkel en Rodenrijs: 13, 20 en 27 
mei 
Pijnacker: 15, 22 en 29 mei 

Presentatietechniek, deel II 
Cursusbijdr~ge f 60,- per persoon 
Rotterdam: 24 en 25 oktober 

Startcursus Discussietechniek 
Cursusbijdrage f 40,- per persoon 
Schagen: 4, 11 en 18 juni (woens-
dagavonden) · 

Can,vassing 
Cursusbijdrage f 30,- per persoon 
Heereveen: 2, 3 mei 

Liberalisme, Socialisme en Christen
Democratie II 
Cursusbijdrage f 30,- per persoon 
Vught: 31 mei 

Combinatiecursus Liberalisme I/Li
beralisme II 
Zeewolde: 10, 15 november 

Cursussen voor Kandidaat Raads
leden 
Voor de zojuist verkozen gemeen
teraadsleden bestaan er mogelijk
heden om deel te nemen aan. 
cursussen voor (kandidaat)- raads
Jeden waarin in een vijftal dagdelen 
uitvoerig aandacht wordt besteed 
aan de bevoegdheden van de ge
meenteraad, diverse begrotings
hoofdstukken, de begroting. 
Ervaren wethouders en gemeente
raadsleden verzorgen deze trainin
gen en verstrekken een schat aan 

. informatie met praktische tips. 

Managementtraining voor Raads· 
leden 
Gemeenteraadsfracties die in een 
nieuwe samenstelling bijeenkomen 
kunnen het initiatief nemen om ge
zamenlijk een managementtraining 
te volgen waarin uitvoerig aandacht 
wordt besteed aan het formuleren 
van doelstellingen, analyse en pro
bleemoplossingstechnieken; vrijma
ken van creatieve vermogens, 
projectmanagement, time-manage
ment, planning. 
Als fractie kan een beleidslijn uit
gezet worden en de basis worden 
gelegd voor een samenwerking 
voor de komende vier jaar. 
Wist u dat u deeL kunt nemen aan 
tal van cursussen, of zelf cursussen' 
kunt organiseren? 
Trainers van de Haya van Some
renstichting verzorgen cursussen .· 
Presentatie- en Discussietechniek, 
forumtrainingen, èursussen Onder
handelen, cursussen over politieke 
stromingen op verschillende ni
veaus voor diverse doelgroepen. 
Voor nadere informatie kunt u con
tact opnemen met de vormings- eu 
scholingsfunctionaris van de kamer
centrale of met de Haya van Some
renstichtirrg. TeL: 070-614121-tst. 
25. 

Aanmeldingen 
Cursusbijdragen kunnen worden 
overgemaakt op .girorekening 
36.19.19.7 t.n.v. Haya van Some-

. renstichting te 's-Gravenhage onder 
vermelding van: cursusnaam, plaats 
en data. De aanmeldingen dienen 
21 dagen voor aanvang van de bec 
treffende cursus bij de. Haya van 
Somerenstichting binnen te zijn. 
Voor nadere informatie kunt u te: 
lefonisch contact opnemen met de 
Haya van Somerenstichting. Tel.: 
070-614121 tst. 25. 
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Wanneer de kiezers op 21 mei naar het stemlokaal gaan, is er 
al heel wat werk verzet. Er is wekenlang campagne gevoerd. 
en daarvoor hebben de partijen zich intensief bezig gehouden 
met het opstellen van hun verkiezingsprogram en de samen
stelling van de kandidatenlijst. Maar ook na de verkie
zingsdag gebeurt er een heleboel voordat een nieuw kabinet 
zich bij de Koningin kan presenteren. Op het eerste gezicht 
lijkt het dit keer om een normale Tweede Kamerverkiezing te 
gaan. Het huidige kabinet zit immers de rit volledig uit. Toch 
zijn er een aantal nieuwigheden in de procedure. Jan Kees 
Wiebenga, die in de VVD- Tweede Kamerfractie het kiesrecht 
behandelt, licht ze op ons verzoek toe. 

De komende Tweede-Kamer 
verkiezingen J 

Aanvankelijk heefthet er naar uitge
zien dat er in 1986 drie verkiezingen 
zouden plaatsvinden: voor de Provin
ciale Staten in maart, dan voor de Ge
meenteraden in mei en vlak daarna 
voor de Tweede Kamer ook in mei. 
Nu vielen de Staten- en Raadsverkie- 1 

zingen al heellang in hetzelfde jaar, 

1

1 

maar drie verkiezingen - zoals we 
trouwens ook in 1982 hadden- is wat 
veel. In de afgelopen regeerperiode is 
daarom de Kieswet gewijzigd. Nu had 
het natuurlijk weinig zin om het tijd
stip van de periodieke Tweede Kamer
verkiezing te verschuiven, omdat de 
kans altijd bestaat dat de Tweede Ka
mer tussentijds wordt ontbonden in 
verband met een politiek conflict. 
Vandaar dat is besloten om, te begin
nen met dit jaar, de verkiezingen van 
de gemeenteraden en die voor de Sta
ten blijvend te ontkoppelen. De Sta
ten zullen voortaan worden gekozen in 
het jaar na de raadsverkiezingen. Al 
eerder- namelijk bij de grondwetswij
ziging in 1983 - was bepaald dat de 
Eerste Kamer voortaan net als de 
Tweede Kamer om de vier jaar in haar 
geheel opnieuw wordt samengesteld, 
en wel na de periodieke statenverkie
zing. Volgend jaar zal de Eerste Ka
mer dus opnieuw worden gekozen- zij 
het indirect - op basis van de uitslagen 
van de Statenverkiezingen. 
Voor 1986 resteerden de verkiezingen 

Jan Kees Wiebenga 

van de Gemeenteraden en van de 
Tweede Kamer. Nu de Statenverkie-
zingen dit jaar vervielen was het mo
gelijk om de datum voor de 
Gemeenteraadsverkiezingen te ver
vroegen. Daardoor kunnen de nieuwe 
colleges vim burgemeester en wethou
ders op een zodanig tijdstip van start 
gaan, dat zij de beslissingen over de 
gemeentebegroting voor 1987 niet 
meer aan hun demissionaire voorgan
gers hoeven over te laten. Voorheen 
was dat vaak wel het geval, omdat de 
nieuwe colleges toen pas begin sep-

. tember aantraden. Ook voor het Jan-
delijk niveau is eraan gedacht om de 
periodieke Tweede Kamerverkiezin
gen te vervroegen. Daarmee wordt de 
kans vergroot dat een nieuw kabinet 
zelf de belangrijkste beslissingen over 

de volgende rijksbegroting kan nemen. 
Deze gedachte is bij een bespreking in 
de Tweede Kamer redelijk positief 
ontvangen, zodat de mogelijkheid dat 
zij bij de volgende Tweede Kamerver
kiezing verwerkelijkt zal worden reëel 
aanwezig is (als het tenminste geen 
tussentijdse verkiezing is). Dat bete
kent weer dat de Kamerleden die op 
21 mei worden gekozen een kortere 
zittingsperiode tegemoet gaan dan de 
volle vier jaar! 
Voor de goede orde vermeld ik dat de 
verkiezingen van 21 mei weliswaar aan 
het eind van de rit plaatsvinden, maar 
toch ontbindingsverkiezingen zij'n. Als 
nasleep van de algehele grondwetsher
ziening van 1983 zijn er namelijk nog 
enkele kleinere grondwetswijzigingen 
in eerste lezing aanvaard, zodat hier 
formeel sprake is van een grondwets-

, ontbinding. Ook de Eerste Kamer 
moet hierdoor opnieuw worden sa
mengesteld. De senatoren worden op 
20 mei gekozen door de leden van de 
Provinciale Staten. Omdat dat "kie
zerscorps" zo klein is valt de uitslag 
van te voren te bepalen. Voor de 
VVD zal er bij die verkiezing niets 
veranderen: wij kunnen opnieuw 17 
zetels in de Eerste Kamer verwachten. 
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De kiezers 

Een concrete verandering ten opzichte 
van de vorige Tweede Kamerverkie
zing betreft het actief kiesrecht. Jaren
lang heeft de VVD ervoor gestreden 
om ook de Nederlanders in het buiten
land te kunnen laten meestemmen 
voor de Tweede Kamer. Na een eerste 
gelegenheid bij de Euroverkiezingen 
in 1984 gaat onze wens nu eindelijk in 
vervulling. Tevreden zijn wij echter 
zeker nog niet. De jongste gegev_yns 
wijzen uit, dat zich van het totale kie
zerspotentieel in het buitenland ( oqge
veer 600.000 mensen) maar een kleine 
10% heeft laten registreren. Dat is na
tuurlijk weinig. Ik ben er van over
tuigd dat dat veel beter kan. Wij 
moeten ons daarop beraden. Het is 
daarbij trouwens moeilijk aanvaard
baar dat een land als Zwitserland het 
uitoefenen van het briefstemrecht door 



aldaar wonende Nederlanders belem
mert op grond van overleefde soeve
reiniteitsgedachten. In de Tweede 
Kamer hebben wij dat aan de kaak ge
steld. 
Is de leeftijd voor het actieve kiesrecht 
al eerder verlaagd, bij de grondwets
herziening van 1983 is besloten om 
ook de leeftijd waarop iemand kari 
worden gekozen tot lid van de Tweede 
Kamer (het passieve kiesrecht) op 18 
in plaats van 25 jaar te stellen. Bij de 
nu komende verkiezingen zal dat ove
rigens nog niet het geval zijn. Door 
een overgangsbepaling zal het nieuw- · 
bakken Tweede Kamerlid ditmaal 
minstens 21 moeten zijn. Wanheer de 

algemene meerderjarigheidsleeftijd 
wordt verlaagd tot 18 jaar, zal ook het 
betreffende grondwetsartikel in wer
king treden. 
In het Koninklijk Besluit tot ontbin
ding van de Eerste en Tweede Kamer 
wordt 3 juni vermeld als de eerste dag 
waarop de nie.uwe Kamers bijeen zul
len komen. Werd tot in 1982 in een 
Verenigde Vergadering de oude zitting 
gesloten en de nieuwe zitting weer ge
opend, sinds de nieuwe grondwet 
hoeft dat niet meer. Op 3 juni gaan 
beide Kamers afzonderlijk aan het 
werk. Na het onderzoek van de ge
loofsbrieven en de beëdiging van de 
leden kiest de Tweede Kamer nu ook 
zelf haar voorzitter. De vroeger be
kende tocht van een delegatie uit haar 
midden naar de Koningin om een lid 
aan te bevelen voor benoeming tot 
Kamervoorzitter behoort dus tot het 
verleden. 

Kabinetsformatie 

Zoals iedereen weet biedt een kabinet 
zijn ontsiag aan ter gelegenheid van de 
periodieke verkiezingen. Dat is bij ons 
een staatsrechtelijke gewoonte (sinds 
1922) die echter niet in de Grondwet is 
voorgeschreven. Het is voorstelbaar 
dat een kabinet waarvan het beleid na
drukkelijk tot inzet van de verkiezin
gen is gemaakt en dat opnieuw een 
meerderheid achter zich krijgt, doorre
geert. Bij een recent Kamerdebat over 
de procedures bij kabinetsformaties 

erkende de regering dat een en ander 
denkbaar was, maar zij voelde niet 
voor realisering ervan. Zo zal ook het 
huidige kabinetzijn ontslag aan de 
vooravond van de verkiezingen aan
bieden. Waarmee de formatie van een 
nieuw kabinet begint. Een staatscom
missie onder leiding van oud-premier 
Biesheuvel stelde kort geleden voor 
om het formatieproces in een wet vast 
te leggen. Daarin zou moeten staan 
dat voortaan de nieuwe Tweede Ka
mer een formateur aan de koningin ter 
benoeming voordraagt, en wel binnen 
een week na de eerste samenkomst. 
De formateur zou ook al tijdens de 
formatie door de K~mer ter ver
antwoording geroepen mogen worden. 
Dit voorstelleidt waarschijnlijk tot 
een nog moeilijker en meer verstarde 
formatieprocedure dan nu al het geval 
is. Het vond ·dan ook weinig 
weerklank. Een lichtere vorm is in 
1971 op vrijwillige basis beproefd naar 
aanleiding van een motie-Kolfschoten, 
maar ook deze vorm leidde niet tot be
sluitvorming door de Kamer. Daarom 
zal de komende kabinetsformatie pro
cedureel waarschijnlijk niet veel 
nieuws te zien geven. Het demissionai
re kabinet zal al datgene blijven ver
richten wat het "in het belang van het 
koninkrijk noodzakelijk acht". De po
sitie van de demissionaire bewindsper
sonen is·wel veranderd. Voorzover zij 

ook tot lid van de Tweede of Eerste 
Kamer zijn gekozen kunnen zij hun 
twee functies verenigen totdat er een 
nieuw kabinet is aangetreden. Vroeger 
moest er na maximaal drie maanden 
worden gekozen, hetgeen wel eens tot 
problemen leidde. 

Al met al is er toch nogal wat gewij
zigd rond de Tweede Kamerverkiezin
gen, en worden verdere veranderingen 
overwogen. Maar net als na vorige 
verkiezingen zal de nieuwgekozen 
VVD-Tweede Kamerfractie op de dag 
na de verkiezingen bijeenkomen om 
de stand van zaken te bespreken. Het 
is natuurlijk wel zaak om er met zijn 
allen voor te zorgen dat die nieuwe 
fractie zo groot mogelijk word.t. 

Jan Kees Wiebenga. 
VVD-Tweede Kamerlid • 
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Jong begi"'n.en ... 

dacht de Tilburgse VVD. Dus schreef men een kleurwedstrijd uit en zette men bijna 5000. 
kleurplaten uit onder de Tilburgse jëugd. PR-man Frans van Dommelen kreeg dubbele 
publiciteit doordat hij de kinderen van 10 tot 19 maart ook nog hun ingekleurde plaat 
voor de ramen liet hangen. . 
De drie prijswinnaars v.l.n.r. Cindy Vermeer, Yvonne van de Brand en Ruud Niemeyer 
werden met VVD-gemeenteraadsvoorzitter Berry Stock en PR-man Frans van 
Dommelen door Ed Nijpels in de Tweede Kamer ontvangen. 
De kinderen werden in de prijzen gezet, de volwassenen spraken over politiek. 
Daarna trad Paula Bakker van de VVD-voorlichting als gastvrouwe op voor de 
Tilburgse bezoekers. 
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leid (zwangerschapsverlof, ouder- Wel beschouwd denken de dames in ... 

Mijn dochter ÏS schapsverlof, overblijfkansen, Straatsburg aan iedereen en niet in de 
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Jessica Larive is van plan tot op hoge 
leeftijd in en voor de gemeenschap 
werkzaam te zijn. Zij ziet voor zichzelf 
.niet de op kleinkinderen passende 
omarol weggelegd. "De oma, die nu 
nog in de helft van de gevallen voor 
kleinkinderen zorgt, zal straks een 
baan hebben. Mijn dochter is gewaar
schuwd." 
Een hint aan een nu nog dartele tie
ner, vanuit de plechtstatige vergader
zaal van het Europees parlement in 
Straatsburg. De dames daar maakten 
zich sterk voor ontwerp-resoluties van 
de Duitse collega Gabriële Peus. Een 
over kinderopvang en een ander be
treffende bejaardenzorg. 
Niet elk kind krijgt vanuit een parle
ment een boodschap van moeder mee. 
De uitwerking van het besprokene 
gaat echter iedereen aan: jong en oud, 
man en vrouw. De jonge vrouw van 
vandaag wil buitenshuis werken. Mijn 
lief heeft een baan, de uwe misschien 
ook. 
Behoren zij tot een bijzonder ras? Tot 
de eerste industriële revolutie werkten 
man ·en vrouw in de produktie (de 
boerderij) of de dienstverlening (de ta
veerne). Van de steentijd tot de ne
gentiende eeuw hadden beiden een 
baan. Niet produktieve ouderen voed
den het kroost op. In goed honderd 
jaar werd het gewone ongewoon. Nu 
echter wenst de, vrouw weer een plaats 
naast de man. Het ongewone wordt 
daarmee gewoon. Is het eigenlijk al 
vo.or een deel. Het opeisen van een 
toekomende plaats vraagt echter aanc 
passing: voor kinderen en ouderen. 
Jessica in het parlement: "Steeds meer 

zich voortzetten." het verzorgen van hulpbehoevende ou-
Niet in alle lidstaten is op punten re- deren, pas dan krijgt de vrouw met be-
den tot klagen. Nederland met ruim 14 hoefte aan werk buitenshuis'·kans op 
miljoen inwoners had in 1983 1586 vervulling van eigen wensen. 
kinderopvangplaatsen. Denemarken, Tot het emancipatieproces behoort als 
vijf miljoen inwoners, had er toen opgemerkt ook ouderenzorg. Ouderen 
68.234. willen in toenemende mate zo lang 
Jessica: "Het is de taak van de Euro- mogelijk zelfstandig zijn. "Voorwaar-
pese gemeenschap om.neutraal en ob- de daarbij is wel een ondersteunend 
jeetiet boven die verschillende beleid voor de hulpverlening aan 
opvattingen (wel of niet koesteren van huis", merkt Jessie op. 
het rollenpatroon), mentaliteiten en Het parlement meent dat stimulansen 
culturen te staan, om nieuwe impulsen moeten uitgaan naar burenhulp en be-
te geven en er zorg voor te dragen dat jaardenzelfhulp, dat subsidies verleend 
juist in een tijd van economische crisis dienen te worden voor het aanleggen 
het emancipatieproces niet wordt be- van alarmsystemen en telefoonaanslui-
vroren." tingen, dat er verzorgingstoelagen die-
Er is toch moed voor nodig om het nen te komen en tegemoetkomingen 
aldus voor seksegenoten op te nemen. aan faciliteiten. 
Zeker in de Nederlandse opvattingen Jessica: "Voorts moet de taak van de 

Jessica Larive 
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vele vrijwilligsters, meestal dochters 
en schoondochters, worden verlicht en 
ondersteund. Hoe moet dat trouwens 
in de toekomst, nu steeds meer vrou- . 
wen kiezen voor betaalde arbeid bui
tenshuis?" 
Met deze redenatie is de cirkel nage
noeg rond. Opvang van ouderen en · 
kinderen zou met een beléid van de 
overheid tot stand gebracht kunnen 
worden. Terugdraaien van de klok 
naar het voor-industriële tijdperk is er 
niet meer bij. De familie-clan van toen 
is uitgegroeid tot op eigen' benen 
staande individuen. 
We vinden die uitgroei onder andere 
terug in ons nationale familierecht, in 
daarop aansluitende wetten en verdra
gen. Meest actueel daaruit zijn erf
recht en de wet gelijke behandeling 
mannen en vrouwen. De vrouw mag in 
geen enkel opzicht op de man worden 
achtergesteld. 
Deze ontwikkeling brengt met zich 
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missie stuurt aan op richtsnoeren (aan- moeten wij als parlement gebruik ma-
bevelingen) en niet op richtlijnen ken om de druk op de Russische auto-
(verplichtingen), omdat het al te moei- riteiten te handhaven. Vandaar dat wij 
lijk lijkt in dit soort zaken dwingend de Raad hebben gevraagd ook voor 
voor te schrijven. Korjagin te willen opkomen." 
De maatschappij heeft "begrip voor", "Ik roep dit parlement op die druk 
maar is nog niet "gewend aan" eman- voort te zetten en op die manier op-
cipatie. De ruimte tussen die twee .uit- nieuw een concrete bijdrage te leveren 
drukkingen is vooralsnog groot en aan de verbetering van de rechten van 
gevuld met wrevelwekkende aanpas- de mens in een deel van de wereld dat 
singsverschijnselen. daar helaas maar al te vaak de grootst 

Jan van de Ven B 

Trekken aan 
tweede dissident 

========·· 

Na een kortstondige actie lukte het 
eind vorig jaar Irina Grivnina uit Rus
land naar het westen te krijgen. Libe
ralen in Europa en Den Haag hadden 
zich daar samen met vele anderen 
sterk voor gemaakt. Nu wordt er ener
gie gestoken in de overkomst van de 
dissidente psychiater dr. Anatolj Kor
jagin. 
De nieuwe actie werd aangezwengeld 
door Gijs de Vries, die zijn collega's in 
Straatsburg voorhield: "De tijd is 

mogelijke ellende mee heeft." 
Nanatolj Korjagin maakt in Moskou 
deel uit van een groep, die het mis
bruik van de psychiatrie voor politieke 
doeleinden onderzoekt. Grivnina 
werkte ook in die groep. 
Nu gaat het er niet om een willekeuri
ge tweede dissident naar de andere 
kant van het ijzeren gordijn te krijgen. 
Korjagin is bij de autoriteiten in onge
nade gevallen, nadat hij na onderzoek 
van zogenaamde psychiatrische patiên
ten deze mensen publiekelijk gezond 
had verklaard. 
Zo'n grapjas krijgt ginder het stempel 
staatsgevaarlijke misdadiger opgedrukt 
en een daarbij behorende straf toege
meten: zeven jaar gevangenis en vijf 
jaar interne verbanning. Een straftoe
meting; die het individu elke lust moet 
doen ontnemen. 
Korjagin heeft zich tot dusver kranig 
geweerd, maar het verblijf in een 
werkkamp heeft zijn gezondheid zwaar 
aangetast. Zeker nadat hij herhaalde 
malen was gemarteld en nadat hij ver-

Gijs de Vries 

schillende keren in hongerstaking was 
gegaan om te protesteren tegen zijn 
behandeling. 
Niet zomaar een dissident om punten 
te scoren, maar een heldhaftig man, 
die zijn eerlijkheid inzet tegen zijn ge
zondheid en daarvan het slachtoffer 
dreigt te w~rden. Hij kan blijkens de 
inzet van Gijs de Vries, Sirnone Veil 
en de anderen, die ook voor Irina 
Grivnina klaar stonden, rekenen op le
vensreddende steun uit het westen. 
Het hangt van de wil tot reputatiever
betering in Moskou af of we Anatolj 
Korjagin snel of minder snel mogen 
verwelkomen in de wereld van de vrije 
meningsuiting. 

Jan van de Ven • 
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Het ELD-congres 
te Catania (Sicilië) 
c=====~========================~~==== 

Dit congres van Europ.ese Liberaal-Democraten werd op don
derdag 10 en vrijdag 11 april jl. te Catania gehouden. De 
VVD-delegatie stond onder leiding van partijvoorzitter Jan 
Kamminga. De fracties van Eerste en Tweede Kamer waren 
vertegenwoordigd door John van Graafeiland, Dick Dees, 
Frank de Grave en J os van Rey. 

Congresthema 

Evenals vorige jaren stond één thema 
centraal in dit jaarcongres. Ditmaal 
luidde dat theina: "The individual and 
the State in relation to enterprise and 
new industry". 
Als woordvoerders, die tevens de door 
de VVD ingediende amendementen 
verdedigden, traden m.b.t. de_diverse 
aspecten van dit thema achtereenvol
gens op Jules Hosman (economie), 
Frank de Grave (fiscale politiek) en 
Peter Ressenaar (industrie). In het al
gemeen kan worden gesteld dat de Ne
derlandse visie goed tot uitdrukking 
komt in de slotresolutie, die met alge
mene stemmen werd aanvaard. 
Een duidelijk verschil van mening 
bleek bij de behandeling van het 
hoofdstuk "Fiscal policy", waarbij in 
de concept-tekst werd aangegeven dat: 
belastingen als een van de tielangrijk
ste instrumenten worden beschouwd 
bij de herverdeling van inkomsten. 
Een zienswijze die, ook blijkens het 
ingediende VVD-amendement, niet 
door de VVD-delegatie werd gedeeld. 
Deze stelde zich op het standpunt dat 
belastingpolitiek gebaseerd dient te 
zijn op een evenredige verdeling van 
de lasten van de overheidsuitgaven en 
niet als instrument dient t.b.v. de her
verdeling van inkomsten. Tot slot 
werd een compromistekst aanvaard. 

Rede partijvoorzitter 

Op donderdagavond sprak partijvoor
zitter Jan Kamminga op indringende 
wijze het congres toe. 
Hij riep o.m. de aanwezige Europarle
mentariërs op hun tijd en aandacht 

niet uitsluitend te wijden aan de werk
zaamheden in Straatsburg en Brussel, 
maar waar en zoveel mogelijk hun 
standpunt uit de dragen in de lidsta
ten. Tegelijkertijd herinnerde hij de 
aanwezige nationale parlementariërs 
aan de noodzaak om de Europese in
tegratie voortdurend in gedachten te 
hebben en niet bij terugkeer van dit 
congres het Europese ideaal te laten 
verflauwen en weer over te gaan tot de 
orde van de nationale dag. 

"Urgent resolutions" 

M.b.t .. de zogeheten "urgent resolu
tions" verdient een tweetal vermelding 
in dit korte verslag. De eerste betreft 
een resolutie van de Partito Republi
cano ltaliano (PRI) inzake het ge-

Tom van Bernmelen 

I 
meenschappelijke landbouwbeleid. 
Vanwege het hoge aantal ter vergade
ring ingediende amendementen (33) 
werd deze resolutie verwezen naar een 
te vormen werkgroep, die daaromtrent 
een meer gezamenlijk standpunt dient 
te formuleren. 
Voorts werd door de VVD-delegatie 
een resolutie ingediend m.b.t. het in
ternationale terrorisme. 
Deze resolutie die met afschuw en ver
ontwaardiging vaststelt dat sommige 
landen, waaronder Libië, openlijk 
steun betuigen aan terroristische groe
pen, vertolkt de steun van de ELD 
aan al die regeringen die terroristische 
activiteiten trachten te bestrijden. 
Voorts roept deze resolutie de regerin
gen van de E.G. op gezamenlijk met 
andere democratische en vredelieven
de landen samen te werken in de be
strijding van het internationale 
terrorisme. Deze resolutie kreeg een 
grote meerderheid van de stemmen. 
Alhoewel de Amerikaanse (re )actie te
gen Libië nog niet had plaatsgevon
den, zagen de tegenstemmers van deze 
resolutie hierin een verkapte steunver
lening aan een te verwachten Ameri
kaanse actie. 

Tot slot zij vermeld dat de Italiaanse 
gastheren zich op uitstekende wijze 
van hun taak hebben gekweten. Daar-· 

· bij wellicht geïnspireerd door het goe
de voorbeeld dat vorig jaar in 
Groningen werd gegeven. 
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Eeuwbenaming 11 
door constructieve voorstellen te doen 
opdat de burger het gevoel krijgt dat er 
in onsland tenminste één partij is die 

De fout die de inzender maakt wordt zijn veiligheid in haarprogram nadruk-
door velen gemaakt, echter .. _ als velen keiijk beoogt en wil garanderen? 
zeggen dat 2 + 2 vijf is, is dit daarom Nederland zal heus geen politiestaat 
nog niet juist. Ik mag alle mensen die worden en het parlement zal de zedelij-
menen dat onze jaartelling met het jaar ke moed moeten opbrengen rigoureuze 

:::{ In deze ingezonden brievenrubriek worden . 0 is aangevangen uitnodigen mij des- maatregelen te nemen in het belang van 
reacties van ten hoogste 100 woorden op ge- noods slechts één gebeurtenis uit dat een overweldigende meerderheid van 
nomen. 
L~ngere brieven worden door de redactie jaar te melden_en dan niet de geboorte onze bevolking. Miljoenen zullen de 
ingekort. Aanvallen op personen of af- van Jezus. (Waarom spreken we wél VVD dankbaar zijn indien zij in deze 
schriften van.correspondentie komen niet van het jaar +0 en niet van ~O; dat het voor{ouw neemt. 
voor plaatsing in aanmerking. komt omdat het jaar ~ 1 overgaat in het (ingekort) 
De rubriek is alleen voor leden bestemd. punt 0 in het jaar + 1). Het punt 0 is het 
Plaatsing betekent niet dat de redactie het moment waarop Christus is geboren. 
met de inhoud, eens is. Het vreemde is dat niemand van een 

Theoriecertificaat 

Begin maart deelde staatssecretaris 
Scherpenhuizen voor de TROS-radio 
in het programma Kamerbreed mee dat 
een theoriecertificaat twee jaar geldig is. 
Deze vergissing werd door het journaal 
klakkeloos overgenomen. Als men het 
theoriecertificaat nader bekijkt, komt 
men tot de conclusie dat het drie jaar 
geldig is. Dit voor alle duidelijkheid. 

Eeuwbenaming 

]eanette Hobo 
Houfddorp 

Naar aanleiding van het stukje van 
L.C. Kutsch Lojenga onder dit op
schrift in V & D van 18 maart jl. merk 
ik op 
~ dat er geenjaar 0 is geweest 
~ dat de 20ste eeuw van 1 januari 1901 
tot 31 dec. 2000 duurt 
~ dat de 21ste eeuw begint op Nieuw
jaarsdag 2001, maar 
~ dat ik durf te wedden, dat men het al 
een jaar eerder gaat vieren. 

Mr. A. W.M. Niemeyer 
Zwolle 

kind zal zeggen dat het nul jaar is. Wel 
iemand van tien maanden en dat is 
weer wel onze jaartelling. 
(ingekort) 

Acceptgirokaart 

H.A.H. Toornvliet 
Son 

De in de kop van de opinierubriek ge
stelde voorwaarden voor plaatsing ma
ken een openhartige kritiek, voor mij 
althans, onmogelijk. De grote en ge
vaarlijke blunders in de partij- en frac
tiepolitiek van de laatste tijd leiden er 
toe dat ik de verkiezingsacceptgiro zal 
halveren. Het kwajongensachtig gedoe 
van de laatste tijd brengt niet alleen de 
partij grote schade, maar veroorzaakt 
tevens. voelbaar zetel- en stemmenver
lies. 

Criminaliteit 

].P.C.C. Pielage 
Alkmaar 

Misdaad en terrorisme nemen hand 
over hand toe. Leven, veiligheid en ei
gendom van de fatsoenlijke burger 
worden constant bedreigd. De politie is 
onderbezet en durft niet adequaat op te 
treden: Waarom stelt de VVD in haar 
verkiezingsprogramma deze problema
tiek niet veel meer op de voorgrond 

Mr. ].0. Thate 
Epse 

Ambtenarenbeleid 

Ik ben gemeente-ambtenaar en toch fer
vent VVD-er; zelfs propagandist! Ei
genlijk zo contrair als de pest! 
Hoe lang willen de VVD-bewindslieden 
nog doorgaan de ambtenaren te kleine
ren en hen slechts te beschouwen als 
sluitpost van de begroting? Ik proef te 
dien aanzien enige arrogantie.' Weet wel 
dat de meeste ambtenaren geen VVD 
meer stemmen. 

Liberaal en bijstand 

Jo Rothkrantz 
Kerkrade 

Rond moeten komen van een bijstands
uitkering geeft een dagelijkse bron van 
zorg en ergernis. Maar dat de PvdA 
een garantie zou betekenen voor de 
huidige of een betere bestaanszekerheid . 
kan de heer S. wel vergeten. Een van 
mijn vrienden, ook levende van een mi
nimum-uitkering, zegt het aldus: "Lie
ver nog een paar jaar de buikriem 
aanhalen op basis van het huidig rege
rings(VVD)beleid, met als resultaat het 
veiligstellen van de toekomst, dan één 
of enkele jaren hogere uitkeringen via 
het wederom potverteren door een rege-. 
ring met PvdA en CDA (?) met daarna 
een onzekere toekomst." 

A. Thuis 
Roermond 
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Liberaal en bijstand 11 

Wanneer de heer R. Schipper uit Hil
versum echt liberaal is, kan ook de 
PvdA voor hem geen optie zijn. Bin
nenkort maak ook ik een financiële tui
meling maar ik zal daarom de VVD 
nog niet de rug toekeren. Ik heb geen 
behoefte aan sociale krokodilletranen 
van links en het valse pathos van zijn 
leider. Geef mij maar de partij die, ten 
koste van eigen populariteit, het land fi
nancieel gezond wil maken en houden. 
De belichaming van deze onzelfzuch
tigheid blijft voor mij Koos Rietkerk. 

Zuid-Afrika 

A. Kimmei 
Rotterdam 

Het doet mij genoegen waar te nemen 
dat de VVD zich duidelijk opstelt tegen 
de Zuidafrikaanse regering inzake 
apartheid. Zelf ben ik daar ook fel te
gen en daarom werd ik een beetje nijdig 
over het feit dat op de achterzijde van 
Vrijheid & Democratie van I april een 

· advertentie stond waarin een rondreis 
werd aangeboden door, jáwel, Zuid
Afrika. Ik hoop dat het plaatsen van 
deze advertentie een grote vergissing of 
misschien wel een I aprilgrap van de 
redactie is, 

Snelheidslimiet 

Erik Thoolen 
Vlodrop 

Minister Smit heeft wederom de I20 km 
per uur snelheidslimiet gelanceerd, 
maa; snelheidsmeters in auto's vertonen 
afwijkingen tot IO% zodat het kan 
voorkomen dat men 132 km rijdt, ter
wijl de meter I20 km aanwijst. Daar
boven heeft de meting door de politie 
een onzekerheid tot 3% van de gemeten 
waarde, d.w.z. dat een meting door de 
politie van 136 km per uur betrekking 
kan hebben op een echte snelheid van 
iets onder 132 km. En daarmee staat bij 

een meting door de politie van 136 km 
dus niets onomstotelijk vast dat er een 
verwijtbare overtreding is begaan! Ook 
al doet het geval met maximale fouten 
zich zelden voor, toch eist de rechtsge
lijkheid voor alle burgers dat dan ieder
een bij een meting van 136 km vrijuit 
gaat. 
Volgens diezelfde normen gaat thans 
iedereen bij meting van I13 km vrijuit 
en de meeste politiecorpsen hanteren 
zelfs I20 km per uur. Degene die over 
dit stokpaardje van minister Smit moe
ten oordelen, moeten deze consequentie 
nadrukkelijk in hun oordeel betrekken. 

R. Muijlwijk 
Oegstgeest 

Stemgerechtigden in buitenland 

Men spreekt over het teleurstellend ge
brek aan verkiezingsbelangstelling bij 
de Nederlanders in het buitenland. 
Voor wie 20 jaar buitenslands was, is 
de oorzaak begrijpelijk. In het kort: dat 
de uitgezonden Nederlanders kunnen 

gaan stemmen, volkomen terecht! Maar 
de vele emigranten die bewust Neder
land verlieten en hun kinderen die nau
welijks Nederland kennen, vinden de 
politiek van het emigratieland belangrij- · 
ker dan van het land dat zij vaarwel 
zeiden. Velen bleven alleen Nederlan
der uit praktische overwegingen 
(AOW!) Slechts weinigen zijn nog zo 
betrokken bij onze politiek dat zij in 
staat zijn zelfstandig hun keuze te be
palen. Onze regering heeft niet voor 
niets een aanzienlijk bedrag uitgegeven 
aan voorlichting. Denkt men nou heus 
dat deze stemmen - veelal dus gegrond 
op familie-adviezen of papieren 
uiteenzettingen - een juist bijdrage leve
ren aan ons politiek bestel? 

Correcties 

M.]. van Alphen-Oudendijk 
Epe 

- In het I aprilnummer stond in het fo
tobijschrift onder de overdracht van het 
ministerie van Binnenlandse Zaken aan 

Uitsl~genavond .... 
verki~zitigen 
Vanaf 19.00 uur- alsde stembussen sluiten -zal. 

·.op 21 mei de VVD-top bijeenkomen in de 

Partyboerderij de. Beesde 
Cammingha/aan 30 
te Bunnil/(Utrecht) 

Iedereen i{daar van harte welkom/Als we geza
menlijk campagne voeren, gaan we ook geza
menlijk naar de uitslagenavond. Alle uitslagen 
zullen daaf. via t.v. en een groot scherm te volgen 
zijn. kom vroeg, want het wordt een spannende . 
avond! 
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Tégen de landelijke tendens 

"Het is een frustrerend maar vaststaand 
gegeven dat 80% van de kiezers hun lo
kale stem laten bepalen door de. lands
politiek," schrijft campagneleider Ferry 
Houterman in V & D. Maar hoe kon 
het dan gebeuren dat de VVD in Mui
den, zonder dat de samenstelling van 
de bevolking wezenlijk veranderde in· 
maart jl. 33% meer stemmen kreeg dan. 
vier jaar geleden en van vier op vijf 
raadszetels kwam? Daarvoor zijn vele 
oorzaken aan te geven: de kwaliteit van 
de lijsttrekster (w.ethouder en loco-bur
gemeester), de kwaliteit van de fractie
leider en de andere twee fractieleden, 
het openbt;wr liberaal fractieberaad dat 
iedere maand wordt gehouden, het ei
gen blad dat een aantal malen per jaar 
huis aan huis wordt bezorgd, het ver
werven van lijstnummer 1 (bij loting), 
zeer intensieve verkiezingscampagne, 
het in stand houden van het "winnen
de" kandidatenteain, geen gekrakeel in 
de afdeling, het toespitsen van de pro
paganda van strikt lokale items, het uit
buiten van inconsequenties van andere 
partijen, het negeren van landelijke 
VVD-blunders, de inzet van een vaste 
groep vrijwilligers ... Geen frustraties 
dus bij de afdeling Muiden! Muiderberg 
en geen applaus voor de stelling dat te
gen de landelijke tendens niet op te 
roeien zou zijn. 

]. W. van Esveld 
voorzitter afdeling 

Muiden!Muiderberg 

-----------·----

zaterdag 3 mei 

maandag 5 mei 

dinsdag 6 mei 

woensdag 7 mei 

vrijdag 9 mei 

za.dag 10 mei 

maandag 12 mei 

dinsdag 13 mei 

wo.dag 14 mei 

do.dag 15 mei 

Vrijdag 16 mei 

Start Campagne Krasnapolsky Amsterdam 
Kamminga/Nijpels 
Groningen Korthals Altes 
"In de Grootegast", 20.00 uur 
Overijssel Kamminga 
Gelderland Ploeg 
Utrecht Ginjaar-Maas 
Zeeland · Scherpenhuizen 
't Stra.ndhotel Boun Evertsen, Vlissingen 
Den Bosch Winsemius 
Limburg Nijpels 
Gelderland Scherpenhuizen 
Den Helder Ploeg 
De Vest Alkmaar, 20.00 uur 
Haarlem Van Eekelen 
Friesland Koning 
Oranjehotel, Leeuwarden, 20.00 uur 
Drenthe Van Eekelen 
Flevoland De Korte 
H.C.R., 't Voorhuys, Emmeloord, 20.00 uur 

De Grave 
v. Heemskerck 

Franssen 
Hermans 

v. Heemskerck 
Linschoten 

Tilburg Nijpels Van Rey 
Cult. Centr. Pannehoef, Oosterhout, 20.30 uur 
Limburg Smit-Kroes Weisglas 
De Oranjerie, 20.15 uur R:mond. 
Liberale Jongerendag "De Maaspoort" Den Bosch. 
Winsemius/Nijpels 11.00-17.00 uur 
Groningen Van Aardenne 
Coendersberg, 20.00 uur. Gron. 
Gelderland Ginjaar-Maas 
Amsterdam Korthals Altes 
Leiden Kamminga 
Rest. "De Nachtegaal" Lisse 
Den Bosch Koning 
Drenthe Korthals Altes 
Gelderland Kamminga 
De Hanzenhof Zutphen, 20.00 uur 
Leiden Winsemius 
Rest. "De Schaapskooi" Duinrell, Wassenaar 
Dordrecht Kappeyne 
Den Haag Smit-Kroes 
Paviljoen Malieveld, Den Haag, 18.30 uur 
Tilburg Ginjaar-Maas 
Friesland Ploeg 
l)e La-Wei, Drachten, 20.00 uur 
Utrecht Winsemius 
Haarlem Nijpels 
Leiden Koning 
Menswordingkerk, Leiderdorp 
Rotterdam Bolkestein 
Den Bosch Schoo 
Overijssel Koning 
Overijssel Winsemius 
De Hagen, Almelo, 20.00 uur 
Gelderlaad Nijpels 
Den Helder Smit-Kroes 
Café-Rest. De Branding Huisduinen 
Haarlem Bolkestein 
Amsterdam Kappeyne 
Dordrecht Ginjaar-Maas 
Zeeland Kamminga 
Zuidland Theater, Terneuzen, 20.00 uur 
Tilburg Van Eekelen 
Flevoland Van Eekelen 
Bowl. en Squashcentr. De Meent, Lelystad 
Utrecht Bolkestein 
Den Helder 
Tilburg 
Den Bosch 

Koning 
Korthals Altes 
Smit-Kroes 

Limburg Kamminga 
Uitslagenavond "De Beesde" Bunnik. 

Korthals 

Weisglas 
De Grave 
Rempt 

Keja 
Evenhuis 
Terpst ra 

Van Rey 

de Beer 
Voorhoeve 

De es 
P. Blauw 

Rempt 
Van Erp 
Evenhuis 

Wiebenga 
Te Veldhuis 

Voorhoeve 

Franssen 
Keja 

Jorritsma 
Linschoten 
Dijkstal 
Weisglas 

Te Veldhuis 
Hermans 

De Beer 
Dijkstal 
Terpstra 
Dees 
v. Heemskerck 



In deze rubriek worden alleen aankondigin
gen opgenomen van openbare bijeenkomsten 
(voor iedereen toegankelijk) waar landelijke 
VVD-politici het woord voeren. · 

=----===------------- ------, 
JOVD-ALMELO- 16 mei. mr. F.H.G. de 
Grave. In de burgerzaal van het stadhuis, 
Almelo. 20.00 uur. Actuele politiek. 
AMSTERDAM-WEST- 15 mei. mr. 
F.H.G. de Grave: Osdorperhof, Osdorp. 
20.00 uur. Actuele politiek. 
APELDOORN-VOORST-14 mei.· 
prof.dr.ir. J .J.C. Voorhoeve. Canadian
club, Apeldoorn. 20.00 uur. Wat doet Ne
derland om de Europese eenheid te 
bevorderen. 
BINNENMAAS- 1 mei. mevr. E.G. Terp
stra. Puttershoek, Maasdam. 20.30 uur. 
Actuele politiek. 
VVD-VROUWEN BREDA -13 mei. 
mevr.drs. N. Rempt-Halmmans de Jongh. 
café Brands, Ginnekenmarkt. 9.30 uur. 
Vrouwen en het Binnenhof. 
BREUKELEN- 12 mei. Th.H. Joekes. Het 
Staale Wapen. 20.30 uur. Actuele politiek. 
COEVORDEN- 12 mei. mevr. S. van 
Heemskerck Pillis-Duvekot. Hotel Talens. 
20.00 uur. F~rumavond, Actuele politiek. 
DALFSEN- 12 mei. P.M. Blauw. De Dalf
ser PoOrt. 20.00 uur. Forumavond. 
OC DOKKUM- 12 mei. mevr. E.G. Terp
'tra/R.L.O. Linschoten. Hotel Posthoorn, 
DoL •. m. 20.00 uur. Wat doet de VVD 
voor onze regio. 
OC EEMLAND-15 mei. mevr. E.G. Terp
stra. De Hilt, Eemnes. 20.00 uur. Algeme
ne politiek/gezondheidszorg. 
EELDE- 12 mei. A.J. Evenhuis. Cafe 
Centraal, Paterswolde. 20.00 uur. Forum
avond, Actuele politiek. 
CAMPAGNEBIJEENKOMST KC FLEVO
LAND/EMMELOORD- 9 mei. dr. R. W. 
de Korte/R.L.O. Linschoten. H.C.R. 
't Voorhuys. 20.00 uur. 
CAMPAGNEBIJEENKOMST KC FRIES
LAND/LEEUWARDEN- 9 mei. mr. H.E. 
Koning/drs. L.M.L.H.A. Hermans. Oranje 
Hotel. 20.00 uur. 
CAMPAGNEBIJEENKOMST KC FRIES
LAND/DRACHTEN -14 mei. A. Ploeg/ 
P.M. Bláuw. Lawei. 20.00 uur. 
GORSSEL- 1 mei. drs. F.W. Weisglas. 
Hotel Roskam. 20.00 uur. Actuele politiek. 
's-GRAVENHAGE- 6 mei. Th.H. Joekes. 
Hotel Het Spinnewiel. 21.00 uur. 
CAMPAGNEBIJEENKOMST KC 's-GRA
"ENHAGE- 13 mei. mevr.drs. N. Smit
Kroes/prof.dr.ir. J.J.C. Voorhoeve. Pavil
joen Malieveld. 18.30 uur. · 
CAMPAGNEBIJEENKOMST KC GRO-

=--·--------------- ···-- :··-···----- .. -----· ·--------------===-----~·::·_-_--_··--- ---~--

NINGEN- 1 mei. drs. J.F. Scherpenhuizen/ 
P.M. Blauw en J.W. Remkes. dorpshuis· 
Artharpe, Adorp. 20.00 uur. Algemene po
litiek. 
CAMPAGNEBIJEENKOMST KC GRO
NINGEN/GROOTEGAST- 5 mei. mr. F. 
Korthals Altes Herberg ,,In de Groote 
Gast". 20.00 uur. 
CAMPAGNEBIJEENKOMST KC GRO
NINGEN -12 mei. drs. G. van Aardennel 
mr. A.H. Korthals. Coendersberg, Gronin
gen. 20.00 uur. 
HALSTEREN/LEPELSTRAAT- 6 mei. 
mr. A.J. te Veldhuis. Café Torenzicht. 
20.00 uur. Actuele politiek. 
HARMELEN- 9 mei. mr. F.H.G. de Gra
ve. Wapen van Harmelen. 20.00 uur. Alge
mene politiek. 
HAREN- 2 mei. ing. L.M. de Beer. Hotel 
de Horst. 20.00 uur. Forumavond. 
CAMPAGNEBIJEENKOMST KC DEN 
HELDER/ALKMAAR -7 mei. A. Ploeg. 
De Vest, Alkmaar. 20.00 uur. 
CAMPAGNEBIJEENKOMST KC DEN 
HELDER/HUISDUINEN- 15 mei. 
mevr.drs. N. Smit-Kroes/G.W. Keja. Café
Rest. De Branding, Huisduinen (gem. Den 
Helder). 20.00 uur. 
HENGELO- 12 mei. mevr.drs. N. Smit
Kroes. De Waarbeek. 20.00 uur. Actuele 
politiek. 
JOVD-HOOGEVEEN- 30 april. J.D. 
Blaauw. Hotel Homan. 20.30 uur. Defen
sie. 
JOVD KENNEMERLAND- 6 mei. drs. 
L.M.L.H.A. Hermans. Café-Restaurant 
De Vergulde Arend, Haarlem. 20.15 uur. 
Sportsponsering. 
OC KRIMPENERWAARD- 12 mei. L.M. 
de Beer. Cultureel Centrum, Berkenwou
de. 20.00 uur. Actuele politiek. 
CAMPAGNEBIJEENKOMST KC LEIDEN 
- 12 mei. J. Kamminga/drs. N. Rempt. "De 
Nachtegaal" Lisse. 20.00 uur. 
CAMPAGNEBIJEENKOMST KC LIM
BURG/ROERMOND- 9 mei. mevr.drs: N. 
Smit-Kroes/drs. F.W. Weisglas. Cult. 
Centr. De Oranjerie. 20.15 uur. 
LOOSDRECHT- 12 mei. J. Franssen. 
Sporthal Eikenrode. 20.00 uur. Algemene 
politiek. 
NIEUWEGEIN- 13 mei. mr. A.H. Kort
hals. 't Veerhuis. 20.00 uur. Algemene po
litiek. 
PRINSENBEEK- 14 mei. drs. D.J.D. 
Dees. Gem. Huis Eikenbos. 20.00 uur. Al
gemene politiek. 
OEGSTGEEST- 9 mei. mevr. E. Terpstra. 
Gemeentecentrum Lijtweg. 20.15 uur. Al
gemene politiek. 
OC OLDAMBT- 5 mei. L.M. de Beer. 
Hotel de Nederlander, Winschoten. 20.00 
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uur. Algemene politiek. 
OLST- 12 mei. prof.dr.ir. J .J.C. Voorhoe
ve. Hotel Boeve. 20.00 uur. Forumavond. 
OOSTSTELLINGWERF- 13 mei. R.L.O. 
Linschoten. 't Witte Huis, Donkerbroek. 
20.00 uur. Actuele politiek. 
OSS- 12 mei. drs. L.M.L.H.A. Hermans. 
Hotel Café-Restaurant Wilhelmiria. 20.30 
uur. Actuele politiek. 
CAMPAGNEBIJEENKOMST KC OVER
IJSSEL/ALMELO. -15 mei. dr. P. Winse
mius/prof.dr.ir. J.J.C. Voorhoeve. 
Cultureel Centrum De Hagen. 20.00 uur. 
VROUWEN IN DE VVD/KC OVERIJSSEL 
-2 mei. mevr. E.G. Terpstra. Hotel de 
Zwaan, Raalte. 9.30 uur. Vrouw en Volks
gezondheid. 
RENKUM- 5 mei. mevr. E.G. Terpstra. 
Klein Hartenstein, Oosterbeek. 20.00 uur. 
Actuele politiek. 
RIJSWIJK- 2 mei. mr. F.H.d. de Grave. 
De Schilp. 20.00 uur. Actuele politiek. 
SLEEN- 6 mei. J. Franssen Hotel Zwols. 
20.00 uur. Forumavond. 
THOLEN- 9 mei. Prof.dr.ir. J.J.C. Voor
hoeve. Café Tolrust, Poortvliet. 20.00 uur. 
Algemene politiek. 
OC VEENKOLONIËN/WESTERWOLDE-
9 mei. J. Franssen. Hotel Dopper, Stadska
naal. 20.00 uur. 
VEENENDAAL- 7 mei. drs. L.M.L.H.A. 
Herm.ans. Eltheto. 20.00 uur. Algemene 
politiek. 
VENLO- 14 mei. H. Wiegel- De Maas
poort. 20.00 uur. Actuele politiek. 
VOORST -7 mei. mevr. E.G. Terpstra. 
Stations-koffiehuis, Twello. 20.00 uur. Fo
rumavond. 
WINSCHOTEN- 5 mei. ing. L.M. de 
Beer. Hotel "De Nederlanden". 20.00 uur. 
Algemene politiek. 
OC WINTERSWIJK- 15 mei. P.M. 
Blauw. zaal Hargeerds, Borculo. 20.00 uur. 
JOVD-ZAANSTREEK -15 mei. drs. W.K. 
Hoekzema. Rest. Claes Compaan, koog 
a/d Zaan. 20.00 uur. Actuele politiek. 
CAMPAGNEBIJEENKOMSTEN KC ZEE
LAND/VLISSINGEN- 6 mei. drs. J .F. 
Scherpenhuizen/drs. D.J.D. Dees. Strand
hotel. 20.00 uur. 
CAMPAGNEBIJEENKOMSTEN KC ZEE
LAND/TERNEUZEN -15 mei. J. Kammin
ga/drs. F.W. Weisglas. 19.30 uur. 
ZEVENBERGEN -14 mei. dr. R.W. de 
Korte. Hotel v.d. Hooft. 20.30 uur. Alge
mene politiek. 
ZWOLLE- 16 mei. dr. R. Braams. 
Drenths JufferwaL 20.00 uur. Forumavond. 



OPROEPVOOR 
DISTRICT- NOORD JOVD 

VOORALLE 
OUD-JOVD's 

Oude tijden herleVen in de sprookjeshof te 
Zuidlaren op 11 oktober 1986. 

Vanaf 16.00 uur bent u welkom 
op deze JOVD- reünie 

met cabaret, landelijke prominente . 
VVD-sprekers en een jazz-bandje tot in de 

kleine uurtjes ... 
Opgave en informatie: 

Familie Weide 050 - 348262 

LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Hotel Aux Mille Etoiles, Les Marécottes I De Campveerse To
ren, Veere I Adviesbureau De Cock b.v., Woerden I In 't Silver
huys Juwelier Rikkoert, Schoonhoven I Inventief, Voorburg I 
Radersalonboot Kapitein Kok, Amsterdam I Vakantieboerderij 
Klein Oever, Balkbrug I Hotel De Kroon, Epen I W. Lamet, 
Moerkapelle I Het Kasteel van Rhoon, Rhoon I Rijko Handels
onderneming, Tilburg I Internaat B. C. Schöndeln, Roermond I 
Westduin Budget Hotel, Koudekerke I Zwijgers Interieurbouw 
b.v., Veghel 

Stadsherberg . 

De Campveerse Toren 
Kaai 2, 4351 AA Veere 
Telefoon 01181 -291 

500 jaar vast gebruik 

... . . om luyden van qualiteit en 
andere passanten te logeeren 
en tracteeren op costelijke spij
zen van zee, vee en veldt." 

Rustige ambiance 
voor meerdaags verblijf 

Te gast zijn betekent bij ons 
verwend worden. 

HOTEL 
DE KROON 

Uw tevredenheid is de Kroon 
op ons werk. 

Specialiteiten 
restaurant Le Patron 
Gezellige kelderbar 

Grote tuin en terrassen. 
04455- 1250 

tlnventief 
PENSIOEN CONSULTANTS 

Pensioen . .. is niet alléén 
een zekerheid voor later! 

Ons advies is gericht op uw 
persoonlijke situatie. 

Vraag gerust om een pensioenanalyse. 
Stel het niet uit. 

Van de Wervestraat i5, 2274 VE VOORBURG. 
Telefoon 070-87.14.14. 
Buiten kantooruren 070-20.02.39. 

INTERNAAT BC SCHÖNDELN 
ROERMOND 

sinds 1851 

Kwaliteit is de beste garantie voor een goede toekomst. 

* Opleidingen: Gymnasium. Atheneum, Havo, Mavo en middelbaar econo-
misch en technisch onderwijs. * Eigen kamer, moderne, ruime gebouwen. * Zowel algemene als intensieve studiebegeleiding. * Individuele begeleiding mogelijk voor leerlingen met een buitenlandse 
schoolervaring. * Bijzondere aandacht voor de persoonlijke yorming . * Unieke ligging op het uitgestrekte en bosrijke landgoed Schöndeln. * Beschikking over zeer ruime eigen sportaccommodatie: zwembad, ten
nisbanen, voetbal-, volley- en hockeyvelden, atletiekbanen en sportzalen. * Hobby- en recreatiefaciliteiten. · * Voor internen wier ouders in het buitenland wonen is permanent verblijf 
gedurende de schooltrimesters mogelijk. 

Inlichtingen: Internaat BC Schöndeln 
Directeur J. Smeets 
Heinsbergerweg 182 
6045 CK Roermond 
Tel.: 04750-22641 

29 april 1986 



EEN SIERAAD 
VOOR TUIN EN TERRAS 

exclusieve handgemaakte 
tuinmeubelen uit Beieren. 

Diverse modellen en maten leverbaar. 

Schrijf of bel naar: 
W. Lamet, Beatrixlaan 54, 2751 XZ Moerkapelle, tel.: 
01793- 1607. 

MAKERS VAN SPECIAAL MEUBILAIR 

VOOR KANTOOR EN 
PRAKTIJK INRICHTING 

• Ontwerp en uitvoering 
• Optimale realisatie van uw plannen 
• Kwaliteit en vakmanschap 
• Zéér verantwoorde prijzen 

Belt u eens, voor een vrijblijvende offerte of 
afspraak. 

ZwijgeiS Interieurbouw b.v. 

Postbus 321, 5460 AL Veghel Telefoon 0413ü-67673- 66704 

TE KOOP 

onder regie van binnenhuisarchitect ontworpen exclusief 
zeer luxueus 3 kamer appartement met eiken keuken, ge
kleurd sanitair, dubbele beglazing, geïsoleerd dak, eetcoun
ter, exclusieve wandbekleding, stoffering en vele extra's. 

Servicekosten, incl. verzekering, slechts f 50,- per 
maand. Met gem. garantie 100% fin. mogelijk, woonlasten
indicatie f 600,- per maand (er is een brochure met teke-
ningen). ' 
Dit moet u gezien hebben! 

Inlichtingen 03480- 15067 of 03484- 3905. 

BERGVAKANTIE 
MET ZON EN COMFORT 

In ons gezellige familiehotel zijn persoonlijke verzorging en uit
stekende kwaliteit een vanzelfsprekendheid. Voor echte rust of 
een aktieve vakantie bent u in het oorspronkelijke Walliser Les 
Marécottes ( 1100 m) op de goede plaats. Zonnig klimaat. Unie
ke,. wandel- en excursiemogelijkheden te voet, per auto en trein. 
Volop ruimte voor groot en klein (o.a. speelkamer met oppas, 
groot verwarmd binnenbad 29°, sauna). Speciale familie- en 
65+-tarieven. 10 km vanaf uitrit autoweg Martigny. Trein tot in 

het dorp. HÖ~L **** 
Bel voor vrijblijvende OIUJl MJfvCl~ts 
informatie met ..../ ~ 
Elly en Jan Mol (Ned.) CH-1923 Les Marécottes 
09.412661666 Lid Club kindervriendelijke hotels 

® KLEIN - OEVER 

Zorgeloze pony-vakantie in mooie natuur; binnen- en buitenmane
ge, zwembad, sport en (samen)spel, fietscrossbaan, creatief bezig 
zijn, buitenritten e.d.; alles onder ervaren en enthousiaste leiding. 
6-15 jaar. 

Inl.: J. Maat, Oud-Avereest 60, Balkbrug, 05230 - 49204, b.g.g. 
49382. 

T-shirts. sweaters, trainingspakken, 
bedrukt vanaf 15 stuks 

poppelaanstekers bedrukt 
stickers, relatie-art., buttons, petjes 

RYKO HANDELSONDERNEMING 
Postbus 383- Spoorlaan 393- Tilburg- Tel. 013- 435809 

WESTDUIN HOTEL * * * * 
heeft het wel! 
Weekend- en vakantie-arrangementen 
hotel op 50 m van zee te Koudekerke 
bij Vlissingen. 

Reserveren en info:: tel.: 01185 -
2510. 

m Lid Romantische Restaurants ~ 
SPECIALITEITEN RESTAURANT ' 

• • ... ~ l 1 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. .. ~ . ' . 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon tel.: 01890-18896/18884 
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DE KNAC IS EEN CLUB MET VELE FACETTEN. 
IN 75 JAAR GROEIDE DE KNAC TOT EEN SOLIDE, RIJK 

GESCHAKEERDE ORGANISATIE MET EEN STEEDS ROYALER 
PAKKET INZAKE INFORMATIE. 

VOORLICHTING EN DIENSTVERLENING. 

• Autohulp (KNAC 
Break Down Service) in 
Europa (sleephulp, re
patriëring, nazenden 
onderdelen, vervangen
de auto e.d.). 

• Kredietverlening bui
tenland i.p.v. kre
dietbrief (via KNAC 
alarmeen trale). 

• Rechtsbijstandbemidde
ling bij schade, ongeval
len en verkeersovertre
dingen in buitenland. 

• Travel Card (tegen beta
ling) in Nederland. 

• KNAC Autopolis en 
andere zeer concurre
rende en betrouwbare 
reis- en zakenverzeke
ringen, exclusief voor 
leden van de KNAC. 

• Maandelijks het magazi
ne De Auto, Autotests, 
nieuws over auto's, toe
ristisch nieuws en tips, 
info clubactiviteiten. 

• KNAC Auto-Toeris
tisch Handboek met in
fo voor automobilist en 
auto toerist. 

• KNAC Autojaarboek 
Alle Auto's. 

• Individuele toeristische 
voorlichting en ad
viezen over verblijf
plaats, accommodatie, 
routes plus verstrekking 

materiaal. 
• Individuele adviezen bij 

keuze auto eni of toe
passing personenauto's, 
brandstoffen, onderde
len enz. 
- Bemiddeling geschil
len leden en dealer/im
porteur 
- Gratis berekening 
(per jaar) exploita
tiekosten auto. 

• Verstrekking reisdocu
menten zoals Internati
onaal Rijbewijs (gratis) 
en Kampeercarnet 

• Autokeuringen aan huis 
door de KNAC Tech
nische Controle Dienst. 

• Gratis verstrekking 
Hertz No.l-Card. 

• Aanzienlijke reductie 
op KNAC Anti-Slip-
cursus. r-------------, 0 Ja, de voordelen van het KNAC-lidmaatschap èn de KNAC als club • Reduct~e op Eurocard. 1 spreken mij aan. Wilt u als nieuw lid noteren: Reductle op autosport-

o Zendt u mij vrijblijvend het uitgebreide KNAC-Informatiepakket licenties. 

I Naam M!V Deelname aan KNAC 
I Clubevenementen. R~-

1 
Adres gelmatig organiseert de 

KNAC zgn. Regioda-

l 
Postcode en plaats 

gen, Clubbezoeken aan 

I Telefoon privé Zaak autofabrieken, 
Autotoertochten e.d. 1 Handtekening 

I Betaling van de contributie, f. 125,- per jaar, vindt plaats na ont
vangst van de acceptgirokaart die is bijgesloten bij het welkomst
pakket. 
In dat pakket zit verder: het Handboek, de jongste aflevering van 

L het clubblad DE AUTO, KNAC-stickers èn een KNAC-badge. 

KNAC 
Postbus 446 

2260 AK · 
LEIDSCHENDAM 





HOTEL 
DE KROON 

Te gast zijn betekent bij ons 
verwend worden. 

Chique. rust. ontspannin 
Culinaire verwennerij. 

Volop gelegenheid 
tot actief zijn. 

04455- 1335 

Uw tevredenheid is de Kroon 
op ons werk. 

Specialiteiten 
restaurant Le Patron 
Gezellige kelderbar 

Grote tuin en terrassen. 
04455- 1250 

RESTAURANT 

Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 

BELANGRI..JK BERICHT voor DIRECTEUREN/ 
GROOTAANDEELHOUDERS ener B.V. of N.V. 

Indien u thans in de zin van de Sociale Wetgeving (Z.W., 
W.A.O., W.W., Z.F.W.) verzekerd bent bij een bedrijfsvereni
ging, is het mogelijk geworden deze verplichte verzekering te 
beëindigen en u particulier te verzekeren bij een verzekerings
maatschappij. De premieverschillen zijn enorm en bedragen 
zo'n f 4.000,_:_ tot f 8.000,- per jaar in uw voordeel!! 
Als onafhankelijk adviesbureau zenden wij u graag onze uitge
breide brochure met rekenvoorbeelden. 

Adviesbureau van der Knijff 
Antwoordnummer 209 
2160 VB Lisse (tel.: 02521- 17192) 

VANDERKNIJFF 

VOOR ZAKEN NAAR AMSTERDAM!! . 
of er even tussenuit 

weg met de dagelijkse sleur. 

Petit Hotel Huize Otten 
Bel voor uitgebreide brochure 

tel. 020- 250345, Utrechtsedwarsstr. 79, 1017 WD Amsterdam 

WESTDUIN HOTEL * * * * 
heeft het wel! 
Weekend- en vakantie-arrangementen 
hotel op 50 m van zee te Koudekerke 
bij Vlissingen. 

Reserveren en info:: tel.: 01185-
2510. 
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DOCUMENTATIECENtRUM 
NEDERLANDSE POLITIEKE 

PART!.! EN 

Met deze oproep begon in feite op zaterdag 3 mei de VVD-verkie
zingscampagne. De VVD-campagnefilm die dezelfde avond na het 
acht-uurjournaal werd uitgezonden leverde106 nieuwe leden op. In 
grote lijnen kwam de boodschap in de aanmelding neer op: "Ik stem 
al zo lang VVD. Het wordt tijd dat ik iets doe. Déze regering moet door 
kunnen gaan!" 

Voorzitter Jan Kamminga zei dat in zijn ochtendspeech nog veel 
harder: "Een kans om deze campagne over te doen, komt er voor
lopig niet." 
De boodschap van de bewindslieden was kort maar krachtig. De 
werkloosheid is nét onder de 700.000 gedaald en dit kabinet moet de 
kans knjgen samen met het CDA door te gaan. 
Binnen de liberale partij bestaat geen enkele neiging zich af te zetten 
tegen het CDA. Voor het gezicht en de toekomst van de VVD is dat ook niet 
nodig. Toch is het heel duidelijk dat nu na bijna vier jaar samen regeren, 
waarin natuurlijk enkele broedertwisten plaatsvonden, beide par-
tijen het volstrekt eigen karakter hebben bewaard. 

Voor het evenwichtig voortzetten van deze coalitie is het noodzake
lijk dat de zetelverhouding CDA-VVD ongeveer gelijk blijft aan de 
periode 1982-1986 en deze zetels tezamen een meerderheid vormen. 
Van het VVD-programma zal straks het meest terug te vinden zijn, 
indien de VVD de kans krijgt door een behoorlijk zeteltal een zo groot 
mogelijk deel van haar programma in het regeerakkoord vast te 
leggen. 

Iets heel anders, Premier Den Uyl heeft Lubbers al sarcastischer
wijs de post van Buitenlandse Zaken toebedacht, indien er een com
binatie zou komen van PvdA-CDA. De VVD daarentegen ziet premier 
Lubbers graag als minister-president terugkomen. In feite is het dus 
zo dat veel stemmen op de VVD ook de positie van Lubbers versterkt. 
Jan Kamminga formuleerde het op de laatste jaarvergadering als 
volgt: "Voor CDA-kiezers die de garantie willen hebben dat de PvdA niet 
in het kabinet komt èn dat Lubbers premier blijft, is het van het 
grootste belang dat de VVD goed uit de stembus komt. Als het CDA met 
de VVD samen een meerderheid behaalt en het CDA als één na groot
ste partij uit de bus komt, is daarop de grootste kans. In 1986 is voor 
CDA-ers een stem op de VVD de beste investering in de toekomst. Voor 
VVD.:kiezers die door willen gaan met het CDA bestaat geen probleem. 
Zij kunnen gewoon zichzelf blijven en VVD-stemmen." 

Met deze filosofie in het achterhoofd zijn de liberalen hun campag
ne gestart. De zwaarste in hun na-oorlogse geschiedenis, maar méér 
dan de moeite waard. 
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Campagnestart Kr·asnapolsky: 
c========================================================= 

Flitsend, duidelijk, ludiek en sfeervol 

0 p de stoep· voor het Amster
damse Krasnapolsky stonden 
twee robots de binnenkomers 

te begroeten. In de wandelgangen 
sjeesden jongens, maar ook mannen in 

. kleine met de hand te besturen snelle 
racewagens door de gangen, werden 
I 000 bloemen met de sticker "als de 
toekomst je lief is" omplakt, nam de 
waarzegger zijn stand in en had de 
sneltekenaar overwerk. 
De kamercentrale Amsterdam weet 
er altijd iets aparts van te maken. Sa
men met P.R.-man Hugo Dittmar die 
het plan' voor deze flitsende campag
nestart ontwierp en met medewerking 
van de bijzonder goed spelende ere
divisieshowband Excelsior heeft Am
sterdam er iets fantastisch van ge
maakt. 
Ondanks het prachtige weer trokken 
zo'n kleine duizend VVD-ers naar de 
hoofdstad om deze sfeervolle gebeur
tenis bij te wonen. 
Dankzij het over-actieve kc-bestuur 
Amsterdam dat met circa 30 vrijwil- · 
ligers uit afdelingen en de gemeen
tera~d permanent overal een manne
tje of vrouwtje aanwezig had, liep die 
start als een trein. 
Terwijl de aanwezigen binnen op een 
groot scherm de marathonlopers van
af het Spui konden zien 'aan komen 
rennen, zochten enkele laatkomers 
nog ijlings een plekje, voordat de at
leten het podium bestormden en daar 
hun beschilderde fakkels omdraaiden. 
Daarop natuurlijk de VVD-verkie
zingsleus: "Als de toekomst je lief is" 
(foto's I en 2). 
Hugo Dittmar (foto 3) kondigde Jan 
Kamminga aan als eerste spreker. De 
voorzitter: "Wij beginnen vandaag 
onze campagne niet met ons verge
noegd in de .handen te wrijven. Van
daag beginnen we een fantastische 
campagne omdat we wat te winnen 
hebben!" Kamminga zei in zijn korte 
terugblik dat er niet was bezuinigd om 
het bezuinigen zélf, maar dat dit was 
gebeurd met beleid en gevoel. "Ik er
ger me over de PvdA die het heeft 

over het niet eerlijk delen van de las
ten. Wie bepaalt dat hUn eerlijkheid 
eerlijker is dan die van een ander? Dat 
is verkeerde politiek ... Wat doen we 
op 21 mei? Het gaat om één vraag: 
Krijgt de PvdA weer de kàns om te 
gaan potverteren of leerden we einde
lijk de lessen uit het verjeden, uit de 
periode van het kabinet-Den Uyl en 
het kabinet Van Agt-Den Uyl-Ter-

. louw? En zijn we in Nederland zo ver
standig als de Belgen, Fransen, Duit
sers en Denen die ook voor een coalitie 
met de liberalen kozen ... Bij deze 
verkiezingen roep ik op tot alle hens 
aan dek. Thuisblijven betekent steun 
aan Den Uyl." Hij maande de zaal de 
komende weken uiterst actief te zijn, 
want "een kans op overdoen, is er 
voorlopig niet ... " Uitbundig applaus 
voor Jan (V.l.n.r. Joan de Monchy, 
Neelie Smit-Kroes en Ed Nijpels 
(foto 4).) 
In de volgende pauze betrapte foto
graaf Theo Meijer Nijpels, voormalig 
campagneleider Boosman, Dittmar, 
Houterman en Kamminga tijdens een 
kortstondige "samenscholing" (foto 
5). 
Ed Nijpels in een onderonsje met zijn 
vrouw Ingrid en Pieter Winsemius 
(foto 6). 

Verantwoording 

Na de pauze, waarin druk werd ge
speurd naar de canvasskaartjes beste
gen 9 VVD-bewindslieden het podium 
om binnen één minuut te vertellen 
wat zij kort samengevat de afgelopen 
vier jaar hadden gedaan. 
Frits Korthals Altes wijst op zijn 
criminaliteitsplan, een vijfjarenplan, 
waarvan pas één jaar is verstreken. 
"Geef ons de tijd om die andere vier 
jaar af te maken." Willem Hoekzema 
wijst op de verbeterde rechtspositie 
van het militair personeel. Onder zijn 
leiding kwam eindelijk een pakket
vergelijking tot stand. 
Als Gijs van Aardenne begint met 

2 

"Het gaat goed met de economie in 
Nederland" barst het applaus in de 
zaal los. De vice-premier vervolgt: 
"We zijn nu onder de 700.000 werklo
zen gezakt. Dit kabinet moet door
gaan." Wim van Eekelen wijst erop 
dat het verdrag van de EG is aange
past. In het vervolg is het mogelijk te 
stemmen bij meerderheid en niet bij 
unanimiteit. Neeliè Smit-Kroes 
wordt toegejuicht vóór ze een woord 
kan uitbrengen. Zij spreekt over min
der overheid, over het levensbelang 



van de kwaliteit van goed en voldoen
de water en zij werkt hard aan het op
lossen van de knelpunten op de weg 
waardoor filevorming kan worden be
streden. 
"Een op de drie Nederlandse werkne
mers werkt voor het buitenland," ver
telt export-onderminister Frits Bol
kestein. "We exporteren meer dan de 
helft van wat we maken. In 1985 is de 
groei van die export tweemaal zo 
hoog geweest als in de voorafgaande 
jaren. De wereldhandel heeft gehol
pen, maar Nederland heeft het beter 
gedaan dan andere landen. Ons 
imago in het buitenland is beter ge
worden. Dát beeld willen wij voortzet
ten." 
Ook gejuich vooraf voor Pieter Win
semius. De populaire milieuminister 
kaatst de bal terug naar de zaal: "Het 
succes van het hele milieubeleid bent 
u. Wij moeten die verantwoordelijk
heid met elkaar dragen. Hij wijst op 
de vorderingen die dit kabinet maak
te bij de bestrijding van zure regen, 
overbemesting en bodemverontrei- . 
niging. En staatssecretaris Ad Ploeg 
vraagt de zaal: "Al zijn we aan de 
grenzen gekomen, wat zou Nederland 
zijn zonder zijn landbouw? Na de 
Verenigde Staten zijn we wat de 
agrarische export betreft het tweede · 
land in de wereld geworden." 
Verder toont hij alle aandacht voor de 
welzijnsproblemen van dieren en be
looft hij alles te doen om verdere uit
breiding. van de visserijgronden te 

2 
krijgen. Rudolf de Korte besluit de 
korte presentatie met: "Mijn stelling 
is dat het afgelopen moet zijn met het 
ondergeschoven zijn van de ambtena
ren. Dat apparaat moet niet groot en 
log zijn, maar klein en slagvaardig, 
maar ik ben ervan overtuigd dat ont
slagen moeten en kunnen worden ver
meden." 
Tussen alle korte verklaringen in klin
ken de opgewekte tonen van de show
band Excelsior (foto 7). 

3 

Vrijheid centraal 

Ed Nijpels besluit de bijeenkomst. 
"Als je een boodschap uitdraagt, 
moet je geloven in je eigen idealen. 
Bij ons staat de boodschap van de 
vrijheid centraal. Morgen ( 4 mei) 
herdenken wij dat 41 jaar geleden een 
eind kwam aan de onderdrukking, de 
onverdraagzaamheid en de rassen
haat. Dankzij die vrijheid kunnen we 
nu campagne voeren. Die fakkel van 
de verdraagzaamheid moet blijven 
vlammen. We zullen ons moeten 
blijven inzetten voor al die mensen 
die nu nog in de verdrukking zitten. 
Het gaat om de waardigheid van de 
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mens, zijn recht op meningsuiting en 
zijn vrijh,eid van ontplooiing. Dat 
laatste is het centrale thema van onze 
campagne. Hoe kunnen we de ont-

" plooiing van de mens dichterbij 
krijgen? Achter al die getallen van 
werklozen en WAO-ers gaan mensen 
schuil. 
Wij kiezen voor ruimte in het bedrijfs
leven. Niet uit een fobie, maar daar 
ontstaan de banen. Het is verkeerd om 
te denken dat de belangen van het be
drijfsleven in strijd zouden zijn met 
de belangen van de werknemers. 
Groei mág gelukkig weer. De vraag is: 
hoe pakken we de A TV aan? De 
PvdA neemt enerzijds 10% arbeids
tijdverkorting in haar programma op, 
maar wijst een wettelijke regeling af. 
Dit kabinet toont aan dat door nor
maal met elkaar te praten die ATV 
gestalte kan krijgen." 
Over de sociale zekerheid zegt hij: 
"Als was geluisterd naar de, plannen 
die de VVD al in de jaren '70 naar 
voren heeft gebracht, zou er nu min
der pijn zijn. Wij werden voor a-so
ciaal uitgemaakt. Ik zou het bijna wil
len uitschreeuwen dat het juist ons 
systeem is dat de mensen die het no-

dig hebben die uitkering garandeert. 
De PvdA stelt dat het stelsel van de 
sociale zekerheid wordt afgebroken. 
Nederland geeft echter eenderde van 
haar inkomen aan die sociale zeker-

I 
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6 
heid uit. De uitkeringen liggen in Ne
derland 10 tot 30 % hoger dan in de 
ons omringende landen." 
Nijpels wijst op het liberaal milieu
beleid, op de uitspraak van Win
semius die ons "gast op eigen bodem" 
noemt. "Iedereen vindt dat dit ka
binet op het gebied van het milieu de 
juiste maatregelen heeft genomen." 
Hij sluit af met: "Ik vind het fantas
tisch dat we vandaag met zo'n kleine 
1 00 man het startsèhot geven voor de 
campagne. Het is niet gemakkelijk 
geweest. We hebben van onze fouten 
geleerd en we weten ook dat VVD
leden karakter tonen en moed hebben. 
Ik ben trots op u. Ik ben blij dat ik 
uw lijsttrekker mag zijn." 

En daarna snelt de zaal - na uitbundig 
applaus- en masse naar de Amster
damse binnenstad waar iedereen één 
Amsterdammer een bloem aan biedt. 
De campagne is officieel begonnen. 

Reny Dijkman 

• 
Foto's Theo Meijer 
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,, Verkiezingsresultaat 
hangt af van onze inzet'' 

H et is toch altijd weer indruk
wekkend als je ziet hoeveel 
inzet en deskundigheid bij 

onze vrijwilligers in de partij te vinden 
zijn. Na slopende verkiezingen voor 
de Gemeenteraad waarin onze 
propagandisten, kandidaten en "ge
wone" leden al zoveel tijd en ener
gie hebben gestopt, ben je wel wat 
bevreesd om wéér een beroep te 
moeten doen op ons kader. 

Tijdens een rondgang langs alle ka
mercentrales en in de actieve da
gen daarna is het landelijke campag
neteam géweldig gesterkt in zijn 
opvatting dat de kracht van de 
Volkspartij voor Vrijheid en Demo
cratie te vinden is in de wilskracht 
van haar leden. Je kunt onze kan
didaten nóg zo'n goed podium ver
schaffen, je kunt je nóg zo druk 
maken over de kwaliteit van je 
propagandamateriaal, je kunt van 
te voren nóg zo goed overleggen met 
de Landelijke Propagandacom- ' 
missie, alles staat of valt met de uit
eindelijke uitvoering, met de inzet 
van ons actief kader. In de laatste 
dagen van de campagne waarin we 
nu zijn beland, kunnen we nu al con
stateren dat meer dan ooit te voren 

PVV helpt 
VVD 

Tussen de Vlaams-liberale 
zusterpartij de PVV en de 
VVD zijn hechte banden. De 
PVV was zo vriendelijk haar 
zendtijd op de Belgische li-

l berale omroep af te staan op 
29 april voor een t.v.-debat 
waarin Ed Nijpels vragen kon 
beantwoorden van de tientallen 
duizenden Nederlanders met 
stemrecht die in België wonen. 

i i Een genereus gebaar, waar
voor onze oprechte dank! 

'· ..... 

door de VVD naar de kiezer wordt 
toegegaan. 

De boo.dschap van deze campagne 
is dan ook duidelijk: we zullen zoveel 
rriogelijk de kiezer persoonlijk 
moeten benaderen. Dat vergt veel 
tijd en moeite. 
Inspanningen echter die de moeite 
meer dan waard zijn. Zo in de laat
ste dagen voor de campagne roep ik 
dan ook alle leden op, ons te steu
nen door actief mee te doen met alle 
activiteiten die in uw directe om
geving worden ontplooid. 

De partij is van ons allemaal! De ver
kiezingsuitslag hangt meér dan 
ooit af van de inzet en overtuigings
kracht van onze kandidaten èn 
onze leden in nauwe, onderlinge sa
menwerking. Het zijn spannende, 
zenuwslopende dagen die ons nog 
resten, maar er is nog veel te win
nen. De kiezer, uw familieleden, uw 
buren, kennissen en collega's zul
len zich met ons moeten realiseren 
dat het op 21 mei erom gaat of wij 
terugvallen naar een CDA/PvdA
kabinet, met alle gevolgen vandien 
of dat dit CDA/VVD-beleid kan 
worden voortgezet. Wat er ook de 

laatste jaren op of aan te merken is 
geweest op politiek Den Haag, nu 
gitat het om het erop of eronder! 
Daaro'm, zonder schroom, durven 
wij toch weer een beroep te doen op 
u allemaal. Op naar de kiezers! 

Ben Verwaayen 
Voorzitter Landelijke 
Propagandacommissie 

• 
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Als enige lijsttrekker bij de a.s. Twee
de-Kamerverkiezing heeft Ed Nijpels 
positief gereageerd op de uitnodiging 
van de Irgoen Olei Holland. Deze ver
eniging van Nederlanders in Israël 
had eerder via de Nederlandse am
bassade gevraagd hun standpunten 
toe te lichten nu de Nederlanders 
woonachtig in het buitenland voor de 
eerste maal aan de nationale verkie
zingen kunnen deelnemen. Gezien de 
bijzondere band met deze kiezers in 
Israël en het grote belang dat de VVD 
hech"t aan het stemrecht voor Neder
landers in het buitenland werd de uit
nodiging gaarne aanvaard. Vanwege 
de drukke agenda's in deze verkie
zingsperiade behoorde alleen een 
bliksembezoek van nog geen 48 uur 
tot de mogelijkheden. Daartoe reisde 
Ed Nijpels vergezeld door onderge
tekende, op zondag 20 april met de 
KLM. naar Tel-Aviv. Een televisie
team van Tros Aktua volgde de VVD
lijsttrékker gedurende dit tournee op 
de voet. De opnamen daarvan werden 
inmiddels in een TV-programma uit
gezonden waarin de lijsttrekkers van 
de drie grote politieke partijen cen
traal stonde!). Hierop zijn zeer veel 
positieve reacties gekomen. 

Spreekbeurt Tei-Aviv 

Het belangrijkste programma-onder
deel gedur<:nde het bezoek vormde de 
vergadering, die door het bestuur van 
de Neder!::Jr,.dse vereniging in het Hil-

. ton Hotel was georganiseerd op zon
dagavond. 
Hoçzeer het bezoek van Ed Nijpels 
aan Israël werd gewaardeerd, moge 
blijken uit de geweldige opkomst. 

Geslaagd verkiezingstournee 
door Israël 

Meer dan 450 bezoekers, uit alle de
len van het land, bevolkten de zaal. 
Vanwege dit succes namen velen ge
noegen met een staanplaats toen ook 
de in allerijl aangerukte stoelen al wa
ren bezet. 
In zijn toespraak voor de pauze,die 
voornamelijk een voorlichtend karak
ter droeg, besteedde Ed Nijpels bij-

. zondere aandacht aan een viertal as
pecten: 
- de politieke situatie in Nederland; 
- de situatie in het Midden-Oosten; 
- stemrecht van Nederlanders in het 

·buitenland; 
- wet uitkering vervolgingsslacht
offers. · 
In de levendige discussie na de pauze, 
waarin vooral de partijpolitieke 
standpunten van de VVD naar voren 
kwamen, is de grote betrokkenheid 
van deze groep kiezers gebleken bij 
alle ontwikkelingen in Nederland en 
Europa. De bestrijding van het inter
nationale terrorisme en de bijdrage, 
die de Europese staten daarin kunnen 
leveren, vormde een steeds terug
kerend element. Niet alleen uit het 
enthousiaste applaus, maar ook uit de 
gesprekken na afloop van deze avond, 
bleek de snel groeiende good-will on
der de Nederlanders in Israël voor de 
VVD. 

Overige activiteiten 

De volgende morgen werd een bezoek 
gebracht aan het ministerie van Bui
tenlandse Zaken te Jeruzalem, alwaar 
een informatieve bespreking plaats 
vond met de heer D. Anuq, die belast 
is met de leiding van het directoraat 
Europese aangelegenheden. 
Voor de lunch was de heer Nijpels 
uitgenodigd door het bestuur van het 
Nederlandse bejaardenhuis "Beth Ju
liana" in Herzlya, vernoemd naar 
onze prinses. 
Ook dit bezoek van de lijsttrekker 
werd hogelijk gewaardeerd door de 
vele inwoners, die daarmee de band 
met Nederland versterkt zagen. 
Vooral het gegeven dat een politicus 
van de na-oorlogse generatie zoveel 
moeite deed om deze contacten te on-

6 

derhouden werd hogelijk geroemd. 
Later die middag werd een bezoek ge
bracht aan het in aanbouw zijnde. 
sportcomplex in Morasha, een vewu
derde stadswijk in Tel-Aviv, waar 
voornamelijk Joden afkomstig uit 
Noord-Afrika woonachtig zijn. De 
nieuwe sportfaciliteiten aldaar, die in 
september a.s. officieel in gebruik 
worden ·genomen, zijn het resultaat 
van een particulier Nederlands initia
tief. De heer J. Manheim - lid van de 
Groep Nederland van de Liberale In
ternationale - die een centrale rol ver
vult bij de realisatie van dit project 
verzorgde de rondleiding. Uit ge
sprekken met de toekomstige gebrui
kers, die sociaal gezien in een achter
standspositie verkeren, bleek hoe zeer 
deze helpend<;: hand uit Nederland het 
zelfvertrouwen van de wijkbewoners 
versterkt. 
Dit te meer omdat hetproject het 
stadsbestuur van Tel-Aviv aanleiding 
gaf om haar activiteiten op het terrein 
van de stadsvernieuwing in Morasha 
verder op te voeren. 

Toekomstig VVD-afdeling in 
Israël? 

Van het oorspronkelijke voornemen 
om gedurende dit bezoek te komen 
tot de oprichting van een VVD-afde
ling in Israël werd tijdens een bespre
king voorlopig afgezien. Wel werd be
sloten om in de naaste toekomst te ko
men tot het openen van een VVD-cor
respondentschap in Israël, dat nauwe 
banden zal onderhouden tussen VVD
sympathisanten in Israël en het secre
tariaat buitenland van de VVD in Ne
derland. Mevrouw Betty Arnon, 
woonachtig te Tel-Aviv verklaarde 
zich bereid daartoe als contactper
soon te willen fungeren. VVD-functio
narissen en in het bijzonder kamer
leden, die naar Israël reizen, zijn hier
bij van harte uitgenodigd om middels 
tussenkomst van ondergetekende 
contact met haar op te nemen. 

. Tom van Bemmel en 
secretaris buitenland 

• 
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Als we straks te laat komen op het ~tem
bureau, hebben we misschien wel in de file ge
staan. Daar komen er namelijk steeds meer van. 

Het verkeer neemt toe met de oplevende 
economie, terwijl er te weinig geld wo.rdt uitge
trokken voor verbetering van ons wegennet. We 
doen de laatste jaren wel iets meer, maar lang niet 
genoeg. · 

De autorijder is de dupe. De economie ook 
Want de auto met z'n 3 50.000 directe en indirecte 
arbeidsplaatsen en z'n miljarden aan belasting
bijdragen en deviezen-inkomsten is een econo
mische motor van groot belang. Een realistischer 
beleid is dan ook broodnodig. Méér geld voor ver
betering van ons wegennet. Geen verdere fiscale 
belemmeringen. En geen afwenteling van tegen
vallende aardgasinkomsten op de auto. 

Gelukkig heeft de regering van dat laatste 
afgezien. Nu maar hopen dat zoiets na de verkie
zingen overeind blijft. Na woensdag 21 mei. De 
dag waarop we nátuurlijk toch weer zullen pro
beren om op tijd te zijn. 

Auto's zijn voor vooruitgang. 
DIT IS EEN PUBLIKATIE VAN BOVAG EN RAl, POSTBUS 7 389, 1007 JJ AMSTERDAM. 



P.S. De liberale fractie (groupe li
béral) is verhuisd. Het nieuwe te
lefoonnummer in Brussel is 09-
32.2.2342111. 

VERPERSOONLIJKING ... 
In een eerste gedachtenflits wordt 
een heel land. een instelling, een or
ganisatie, vaak samengebald in 
één persoon. Bij .. PTT" ziet u wel
licht de postbode voor u àf Nee/ie 
Smit-Kroes, dat hangt er van af Bij 
"USA": Ronald Reagan, T.J. of 
Leon Uris. Bij .. douane" zie ik 
meestal de meneer die bij regen 
niet te voorschijn komt. 
Na die eerste gedachtenflits vol
gen diepere gedachten, sàms, maar 
dat hoeft niet. Ik gun de douane 
geen nat pak, maar ook geen zon
nesteek, u wel? Laat maar schui
len. 

Aan die personificatie van grote li
chamen moest ik denken toen Jo
sette, één van de secretaresses van 
Simonè Veil, op me af kwam gerend: 
.. Kaasje, dinsdag komt een liberáál 
lid van de RA4D naar Straatsburg!!! 
Voor de lunch die Madame hem 
aanbiedt moet ik uitnodigingskaarten 
schrijven. Weet jij precies het 
adres?" Fransen zijnformeel, zo 
iets gaat via fraaie kaarten. 

U weet, de Europese Gemeenschap 
·bestaat uit een driepoot: Commis
sie, Raad en Parlement. De Com
missie stelt voor, de Raad beslist, 
het Parlement controleert. De Raad 
wordt gevormd door de Ministers 
en Staatssecretarissen van de lid
staten en het voorzitterschap hier
van wisselt per half jaar. Dit half 
jaar heeft Nederland het voorzit
terschap! U, lieve Nederlanders, 
bent dit half jaar voor Europa 
héél belangrijk. Nee serieus, ik 
méén het, dit is geen grapje, Eu
ropa verwacht iets van u! 

De hele constructie van de Gemeen
schap lijkt wat log, maar in de 
praktijk valt dat enorm mee. Hangt 
een beetje af van de personen die 
achter Raad, Commissie en Par
lement opduiken. Zoals men ook 
verschillende postbodes heeft en 
douane-ambtenaren met een re-

genjas of zonneklep die wèl tevoor
schijn korrwn. 
Dapper zat ik in m'n kantoortje in 
Straatsburg m'n best tè doen. want 
men betaalt aardig maar zeker 
niet voor niets, toen de RA4D en het 
PARLEMENT samen kwamen 
binnengestapt: Ad Ploeg en Florus 
Wijsenbeek. .. Dag Koos, heb je 
geen heimwee?" Strikvraag. Nu was 
ik net met de Paasdagen inAm
stelveen bij m'n zoon geweest en dan 
is .. terug over de grens" toch wel 
weer even een sprongetje ... Ja," ant
woordde ik dus vriendelijk en 
keek met belangstelling naar het ef
fect van dat antwoord. 
Wel, bij een nuchtere Nederlander 
springen dan niet de tranen in de 
ogen. Hooguit opgetrokken wenk-

brauwen: .. Ik zou dan maar eens 
meer in Nederland komen, zó ver is 
dat niet!" 
Na een plezierig gesprekje in zuiver 
Nederlands- dáár zou je nu 
waarachtig heimwee van krijgen -
gingen RA4D en PARLEMENT 
weer op pad om zaken te doen. 

En zaken hééft hij gedami.Ad 
Ploeg. Zijn hoofdthema was zeevis
serij. In een gesprek met de grote 
visserij-expert van het Parlement, 
Robert Battersby (Eng. Conser
vatief), heeft hij voor elkaar ge
kregen .dat jaarlijks, zo in septem
ber/oktober, de visquota voor de 
diverse lid-staten per vissoort wor
den bijgeschaafd. Het aandeel in 
de toegestane visvangst blijkt voor 
Nederland te klein te zijn. De vis
sersboten liggen dàn stil in de haven 
geld te verliezen. Engeland en 
Duitsland daarentegen, komen niet 
eens toe aan de veroorloofde hoe
veelheid. Een herverdeling is dus 
billijk. 
Ter onderbouwing van zijn stand
punt heeft hij tevens een lang en 
diepgaand gesprek gehad met de 
Commissie, in dit geval de nieuwe 
Liberale Portugese Commissaris 
Cardozo E Cunhal, die ook van 
vis weet. 
Dus RA4D, COMMISSIE en 
PARLEMENT: het werkt wèl in 
Europa ... 

Koosje Bins 

• 
Robots in de campagne 
Natuurlijk zal het nooit zover komen dat robots de verkiezingscam
pagnes kunnen houden, maar wel worden zij ingezet als trekpleisters in 
het kader van "Mensen en techniek". Op 1 7 mei lopen tussen de 
VVD-campagnes te Maastricht, Eindhoven, Den Bosch, Apeldoorn en 
Arnhem robots in de VVD-wervingsteams. Datzelfde verschijnsel is 
ook Je aanschouwen op 20 mei in Breda, Ede, Tilburg, Roermond en 
Heerlen. De lokale propagandisten kunnen u er alles over vertellen. 
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Eerste Zeeuwse Zeil- en Surfschool .. DE VIKING". 
Zeil- en surfles op het Veerse Meer, zowel intern als ex
tern. Voor gevorderden tochten met platbodem door Zee
land. 

Inl.: K. L. Voorbach, gediplomeerd zeilinstr. ANWB-KNWB 
Zandkreekweg 8-9, 4'4 71 NG Wolphaartsdijk 
Tel.: 01198- 1206. 

lM Lid Romantische Restaurants ~~ 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 
' '";. ,, 

"Het Kasteel van Rhooli" b.v. .. r.-.1 · ' . 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63, 3161 KD Rhoon tel.: 01890-18896 I 18884 

Herhaalde 
oproep voor 

Financiële actie 

==========~====~ 

Campagnevoeren kost handenvol geld. De meeste goede ideeën zijn al
leen maar te verwezenlijken indien de beurs wordt getrokken. Met 
de meest ZDrgvuldige afwegingen hoe dat geld het best te besteden is, 

wordt uw bijdrage omgeven. 
Aan degenen die nog niets hebben gestort is vorige week alsnog een acceptgiro 
gestuurd. Men kan zo'n ding kwijtraken, nietwaar? 
De financiële actie loopt als een trein. Uit de respons blijkt dat heel veel 
leden inzien hoe ontzettend belangrijk deze verkiezingen zijn.Thans is 
f 940.943,39 binnengekomen. Bijeengebracht door 22~285 leden na 16 stor
tingsdagen. Gemiddeld is datf 42,22. Doet u ook nog mee? Gezamenlijk kunnen 
we dan tot een prachtig bedrag karnen. En dat is echt nodig, want vele re
keningen komen pas na de campagne binnen. 

= = 
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Vonhoff 
gastspreker 

voor 
Overijsselse 

Staten- en 
Raadsleden 

~ 
Cl 

I Mei was een dag van de arbeid voor ~ 
Commissaris der Koningin te Gronin- ~ 
gen, Henk Vonhoff Op verzoek van ~ 
de kamercentralepropagandacom- c::: 
missie sprak hij in het rode bolwerk ~ 
Deventer, waar Antoin Scholten (26) iS-

net het VVD-fractievoorzitterschap è5 l L~~~~~===~=~~;~;~:==-~--~~!=::~=====::=:=::~~~~~::::-=l had verworven, voor zo'n veertig ~ L~. 
staten- en raadsleden uit deze provin
cie. Vonhoff hield een betoog over de 
taken en mogelijkheden die staten-

De propagandacommissie had deze bijeenkomst belegd omdat er zo
veel nieuwe mensen in de diverse gemeenteraden waren gekozen. 

en raadsleden hebben. Hij waar
schuwde o.a. tegen de series moties 
die lang niet altijd zinvol zijn en zelfs 
soms tegen de indieners kunnen 
werken. 

Een goed verhaal van een ervaren bestuurder betekent dan een helpen
de hand op weg. Bovendien hadden de staten- en raadsleden gelijk 
gelegenheid eens kennis met elkaar te maken en ervaringen uit te wis
selen. De ervaring heeft geleerd, dat men dan ook makkelijker 
naar de telefoon grijpt om eens elkaars advies in te winnen. 

Uitslagenavond 
verkiezingen 
Vanaf 19.00 uur- als de stembussen sluiten- zal 
op 21 mei de VVD-top bijeenkomen in de 

Partyboerderij de Beesde 
Cammingha/aan 30 
te Bunnik (Utrecht) 

ledereen is daar van harte welkom! Als we geza
menlijk campagne voeren, gaan we ook geza
menlijk naar de uitslagenavond. Alle uitslagen 
zullen daar via t.v. en een groot scherm te volgen 
zijn. Kom vroeg, want het wordt een spannende 
avond! · 
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d Al hert Jan Evenhuis , . ~ 
I en Frans Feij onderscheiden I 

In de versierde VVD-Tweede-Kamer 
fractiezaal werd op 29 mei een ge
zamenlijke vergadering gehouden 
van VVD- Eerste en Tweede Ka
merfractie. Agendapunt: de benoe
ming door de Koningin tot Ridder 
in de Nederlandse Leeuw van VVD
senator Frans Feij en van de VVD-' 
vicefractievoorzitter in de Tweede 
Kamer Albert Jan Evenhuis. 
Warme bewoordingen van Ed Nij
pels voor Albert Jan Evenhuis, nu 
drieëneenhalf jaar zijn rechterhand 
en toeverlaat. Ed noemde de rol 
die Albert Jan deze periode heeft 
vervuld heel ondankbaar. "Je hebt 
op heel essentiële momenten karak
ter getoond en bent buitengewoon 
loyaal," prees Ed. Albert Jan was 
door drie ministers gevraagd 
staatssecretaris te worden, toch koos 
hij voor die plek naast Ed. Zijn 
vrouw Althina, die in de feestvreug
de deelde, werd diezelfde avond 
voor een tweede periode benoemd 
tot wethouder te Meppel. 
Guus Zoutendijk, VVD-fractievoor
zitter in de Eerste Kamer noemde 
"zijn;·, senator Frans Feij "Het sym
bool van de doorbraak". Frans Feij 
presteerde het om destijds als burge
meester te Venlo van de KVP over 
te stappen naar de VVD, hetgeen de 
toenmalige gouverneur Van 
Rooyen ontlokte dat hij de voor
dracht tot een burgemeesterschap 
elders dan wel kon vergeten. Frans 
Feij zat daar niet op te wachten. 
Toen de VVD hem anderhalf jaar 
geleden voor Breda vroeg, liet hij 
Venlo node achter. Maar door hém 
kreeg de VVD deze belangrijke 
post in Brabant, waar hij de terug
houdende opstelling van de bevol
king en media wist om te turnen tot 
"onze Frans". 
Frans Feij vierde in die eerste week 
van mei ook nog zijn 25-jarig ju
bileum als burgemeester en zijn 
60ste verjaardag. In de Eerste. Ka
mer is hij ondervoorzitter. Hetgeen 
Zoutendijk ontlokte: "Je hebt 
soms de macht om mij af te hameren 
en je deed dat juist eens toen ik 
van plan was enkele belangrijke din
gen te zeggen ... " 

i 

I 
I 

I 
I 

i 
I 
I 
I 

I 
\ 
i 
I 

De aanwezigheid van vele VVD-be
windslieden, het Drentse hb-lid en 
natuurlijk de beide gezinnen ver-

. hoogde de feestvreugde en de in
formele sfeer. 

Althina Evenhuis 
feliciteert haar 
man 

Reny Dijkman 
Foto's: Theo Meijer 

• 
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In deze ingezonden brievenrubriek worden 
reacties van ten hoogste 100 woorden opge
nomen. 
Langere brieven. worden door de redactie 
ingekort. Aanvallen op personen pf af
schriften van correspondentie komen niet 
voor plaatsing in aanmerking. 
De rubriek is alleen voor leden bestemd. 
Plaatsing betekent niet dat de redactie het 
met de inhoud eens is. 

Tamils 

De afgelopen weken hebben we ons be
hoorlijk kwaad gemaakt over het op
treden van de Tamils. Ze komen hier 
maar ongevraagd binnen (op een vreemde 
manier overigens via Oost-Duitsland) en 
stellen dan allerlei eisen. Er zitten 1000-
en 1000-en vluchtelingen al jarenlang in 
kampen te wachten op een plaatsje in een 
of ander land, d{e komen nergens in. 
Zelfs kleine kinderen groeien in dergelij
ke kampen op. 
We zitten al te vol met vreemdelingen. Ik 
hoorde een Nederlandse jonge moeder 
klagen dat haar 5-jarig dochtertje op 
school allemaal Turkse en Marokkaanse 
liedjes leerde . .. Waarom," vroeg ze; 
.. krijgen die kinderen niet gewoon Poesje 
Mauw?" Overdrijven we in Nederland 
niet een beetje? Ten aanzien van de Ta
mils durft in Nederland niemand zijn 
mond open te doen uit angst racistisch 
genoemd te worden. 
Wij zijn zéker geen aanhangers van de 
Centrumpartij en we hebben ook geen he
kel aan buitenlanders. maar de toleran
tie f.a. V. andere culturen is we] wat over
dreven. Wat mankeert er eigenlijk aan 
onze eigen Nederlandse cultuur? 
!ingekort) 

S. Visser van Gaaien 
Papendrecht 

Arbeidstijdverkorting 

Eerlijke verdeling en herverdeling van 
arbeid. Dat kan je alleen maar doen waar 
werk is. Heeft u wel eens aan zo'n kleine 
zelf5tandige gedacht, die zo'n 70 à 80 uur 

per week werkt. Zijn vrouw doet er nog 
zo'n portie bij; aangevuld door hun kin
deren met vriendjes of vriendinnetjes, die 
hun zakgeld willen aanvullen. 
Daar is echt werk. Rekent u maar mee. 
Al gauw komen we aan zo'n 160 tot 180 
uur. Dat betekent 160: 40 = 4. Met an
dere woorden: zo'n kleine zelfstandige 
houdt 3 man in de WW 
DusATV en dergelijke zaken zijn niet no
dig. Verdeel en herwirdeel daar waar 
echt werk is. Want Nederland telt duizen
den kleine zelfstandigen x 3 = ? 

Peter Wagernakers 
Rijen 

~arechausseebezoek 

In V & D nr. 1337 zag ik een foto, die 
gemaakt is tijdens het werkbezoek van 
diverse landelijke en lokale politici aan 
de marechaussee te Breda. Tot mijn ge
noegen ontdekte ik daarop ook enkele 
mensenvan de afdeling Etten-Leur. nl. 
mevr. Zuijdwijk-van Damme en de heer 
Slootmans. Deze twee mensen hebben 
door hun geweldige inzet - en natuurlijk 
in samenwerking met vele anderen- er
voor gezorgd dat de VVD in Etten-Leur 
tijdens de gemeenteraadsverkiezingen 
een vooruitgang heeft geboekt van 17 %. 
Ik ben daar best trots op en wil daarom 
hen beiden en iedereen die aan dat resul
taat heeft meegewerkt een pluim geven! 

W. J. M. Dekkers 
Vice-voorzitter VVD-fractie 

Etten-Leur 

Schimmels komen te. hulp 

1. Het niet onderkennen van de technolo
gische ontwikkelingen kost veel geld. 
Min. Winsemius spreekt over de uitlaat
katalisator alsof dit hei ei van Columbus 
is. Het woord uitlaatemissie is voldoen
de. dan zal de industrie wel bepalen hoe 
men zo ver komt. De goede weg is inge
slagen door de zware metalen uit de ben
zine te gaan weren maar het cadmium 
van de dieselmotor is 1000 maal giftiger, 
waardoor onze schimmelcultuur wordt 
vernietigd, de bron van voeding van de na
tuur. 
2. De Volgermeerpolder zit vol met 
dioxine, mogelijk het gevaarlijkste gif dat 
wij kennen. 
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3. Broek in Waterland ligt vlak bij het 
Markermeer. Wat de waterhuishouding 
gaat doen bij het aanleggen van de Mar
kerwaard is niet bekend. 
Laten we eerst de rommel opruimen van 
onze generatie. Als een beslissing moet 
worden genomen, stel die uit tot wij zeker 
weten dat wij er de komende generaties 
geen schade mee berokkenen. 
(ingekort) 

Tamils 

P. Eshuis 
Naarden 

Nu is de maat overvol. De Tamils zorgen 
ervoor dat elk snippertje gevoel voor je 
gekleurde medemens te niet wordt ge
daan. Deze Tamils. niet door ons geroe
pen of uitgenodigd, stellen zich hier in 
Nederland op als het enige volk dat te 
kort wordt gedaan in het leven en dat wij 
daar gauw iets aan moeten doen. Zij zet
ten om hun eisen kracht bij te zetten hun 
onderkomen in brand. Ik vraag me af. 
waar is ons recht. Moeten wij dit al
lemaal maar slikken, want het is toch nog 
altijd zo dat het onze belastingcenten 
zijn. Want wie zorgt daarvoor? Ju.ist, de 
werkende Nederlander. Ik ben het zo 
langzamerhand zat. Deze Tamils spelen 
hun eigen rechter en voeren dat ook uit. 
Zet ze op een vliegtuig of zomaar als on
gewenst over de grens. Minister Brink
man ik hoef u toch niet te vertellen hoe 
en wat u moet doen? 
(i.ngekort) 

Van A tot Z 

R. G. Koster 
Leiden 

De rubriek van A tot Z is integraal tot 
aan de verkiezingen in de vorige V & D 
afgedrukt. 
Raadpleeg even uw propagandist i. v.m. 
mogelijke wijzigingen. 

Redactie 
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"\ ~ de Serre en Verandabouw specialist doorbreekt 
Y~~~~~ssieke koncept in de Serre en Verandabouw. 

WARMTE in koele dagen, door een volledig geïsoleerde, 
condensvrije hardhouten of aluminium Serre. 
KOEL TE in warme dagen door toepassing van een 
elektrisch schuifdak. Uniek in Europa. · 

. Lijkt U het niet heerlijk om 12 maanden buiten te 
kunnen zitten, in de fijnste kamer van Uw huis van 
's-morgens vroeg tot 's-avonds laat. 
Laat U uitvoerig informeren door onderstaande bon 
in te sturen naar 

INSCHUIFBARE OVERKAPPINGEN 
Hanspoel 14, 2136 NK Zwaanshoek, Tel. 02502-5841 

Ja, ik wil graag alles weten over Serres, Veranda's en Terrasoverkappingen. 

Naam. 

Adres: 

Postbus: 

Postcode/Plaats: 

I 
I 
I 

I Telefoonnummer: 1 
I in te sturen naa';\ JREEs Hanepoel14, 2136 NK Zwaanshoek, Tel. 02502-5841 ~ 
- - - ·r.v !"!;-';;! - - - - - - - - - -. a 
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Beschikbaar 

Direktieteam 
voor leiding. van uw 

ProduktieNerkoop 
2 samenwerkende partners bieden: 

management ervaring bij enkele internationale 
topondernemingen; 
specialisme op kommercieet (kapitaalgoederen 
omgeving), produktie~technisch en 
-organisatorisch gebied; 
zeer uitgebreide kennis van automatiserings
technieken; 
aantoonbaar succesvoL 

Gewenst: 
voorkeur voor mogelijkheid tot deelname; 

- middelgrote ondernemi.ng; 
- salaris: huidig niveau. 

Gaarne uw reaktie aan: 
Jacobs Accountancy B.V. 
Cimburgalaan 48, 
4819 BC Breda 

onder vermelding van "direktieteam". 
Geheimhouding verzekerd. 

TE KOOP 

bij Roehefort (België) unieke bungalow op 2 ha grond 
aan beek, omzoomd door bossen. Binnenzwembad 5 
X 12 m. Luchtverwarming en airco. Grote woonruimte 
(8 X 8 m) met open keuken (4 X 4), 4 slaapk., 3 bad
kamers, grote bijkeuken, garage voor 2 auto's. Bouw 
in "U"-vorm. Terras op zuiden. Privétennisbaan naast 
huis. 

Vraagpr. /400.000,- k.k. 
J. van Someren,te!.: 010-4133510/010-4651405. 

Eerst lezen, dan kiezen 

Verkiezingsprogram111a's 
Zojuist vcrschenen . ' l986 
f 32,50 

Staatsuitgeverij Nu in de boekhandel 

R 
HYPOTHEKEN PENSIOEN LIJFRENTE PRAKTIJKFINANCIERING 

r -----------,-Ik wil kosteloos en vrijblijvend advies over 
1 D hypotheken D pensioen D lijfrente 1 

D praktijkfinanciering 

I Naam: I 
I Adres: I 
I I Postcode en plaats: ___________ _ 

I Stuur de coupon naar FINAC, 0 ~~ 
3500 Vf Utrecht ofbel U UOU\.k.1 

I Antwoordnummer 881, ~nl\~~ : 

I tijdens kantooruren: '2: Voorlichtingsbureau I 
1 030-319747 voor Academid .J ... __________ _ 

ONAFHANKELIJKE ADVISEURS VOOR PENSIOEN/HYPOTHEKEN/ 
ASSURANTIËN/ PRAKTIJKFINANCIERINGEN VRIJE BEROEPEN. 

brengt nieuw bestratings
en legsysteem 

Gespecialiseerd in: het leveren, 
leggen en herleggen van opneem
bare bedrijfsvloeren zoals: 

• Industrieplaten van diverse 
afmetingen 

• T 4-industrieplaten voor 
diverse toepassingen 

• T3-steen voor bestrating 
(zwaar transport) 

• Renovatie van alle soorten 
vloeren 

• Grondverbetering 
• Drainage 
• Rioleringen 

Uitvoering met lasergestuurde shovels/bulldozers, vorkheftrucks 
met vacuümvoorziening en hydraulische bestratingsmachines. 

Laser Vloerplan, Molenweg 37d, 1766 HM Wieringerwaard (NL.). 
tel.: 02242- 1785/3141, telex 57690 Wyzen-NL. 
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CURSUS "BELEGGEN IN EFFECTEN 
DOOR PARTICULIEREN?' 

' . 

De cursus "Beleggen in Effecten door Particulieren" is speciaal bestemd voor ...... ~·\·~ ~~l~~~~~Î~~~~~{*~\it\\\\\1 
niet-professionele beleggers. \\~ 

Dit zelfstudiepakket is ontwikkeld door de Amsterdamse Effectenbeurs in i.· .. ~ ..... ~ .... ~ .. ~ }~~~~~~~~i]~W~0~fuS~ 
samenwerking met het Nederlands Instituut voor het Bank- en Effectenbedrij f:: 
(NIBE). 

De cursus geeft een helder inzicht in alle aspecten van het beleggen in ........ ., .. ;.,.,,.:.:.,, ... ,.;.,, .. ,. 

aandelen, obligaties en opties. Het zelfstudiepakket omvat een zestalleerst::)~f~~~~~~~~~~~~ modules en oefenmateriaal in de vorm van een vragenhoek en een antw 
den boek. De prijs van de cursus is f I 72,50 incl. BTW 

Wilt u meer weten? Vraag dan de uitgebreide brochure aan d 
onderstaande hon in een open envelop te sn1ren aan: ,· 

Nederlands Instituut voor het Bank- en Effectenbedrijf. Antwoord-· · 
nummer7922, 1000 RA Amsterdam. 

JA, stuur mij nadere informatie over de cursus "Beleggen in Effecten door Particulieren:· 

NAAM __________________________________________________________________ __ 

ADRES ________________________________________________________________________ _ 

I 
I 
I 
I 
I 
I 

L POSTCODE ____ ------~----~----~--P-LAA_T_s _j 

... -~ ,,,, 
SbOV 

Kost uw zeilboot of uw ski-vakantie u méér dan de 
schoolopleiding van uw kind? 

Of bent u bereid om ook te investeren in de toekomst van 
uw zoon of dochter? 

Niet alleen in Nederland bestaan goede scholen, ook het 
buitenland biedt goede opleidingsmogelijkheden die mis
schien net iets beter aansluiten op de specifieke wensen die 
u voor uw kind heeft. 

Het Servicebureau voor Onderwijs en Vorming te Enschede 
bemiddelt, onder andere, tussen een aantal gerenommeer
de Engelse "public-schools" (elk met een rijke traditie en 
lange ervaring op onderwijskundig en pedagogisch gebied) 
en ouders die, om welke reden dan ook, overwegen hun 
kind te laten profiteren van het speciale Engelse systeem 
van opvoeding en onderwijs. (Een systeem dat leidt naar in
ternationaal erkende diploma's.) 

Een zorgvuldige procedure waarin wij mèt u pogen uit te 
zoeken welk systeem, welke sfeer en welke school het best 
bij uw kind past, gaat aan eventuele plaatsing vooraf. 

Voor inlichtingen: schrijven of bellen naar 
Servicebureau voor Onderwijs en Vorming 
Hengelosestraat 42-44 
7514 AH Enschede 
Tel.: 053- 358068 (mevr. S. Willems). 

LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Amsterdamsche Effectenbeurs, Amsterdam j Bel! College, 
Heerlen/ BOVAG/RAl, Amsterdam j Restaurant La Cloche, 
Leiden Finac, Utrecht j In 't Silverhuys Juwelier Rikkoert, 
Schoonhoven j Inventief, Voorburg j Vakantieboerderij Klein 
Oever, Balkbrug j Adviesbureau v.d. Knijff, Lisse / Koninklijke 
Wessanen, Amstelveen j Hotel de Kroon, Epen j Petit Hotel 
Restaurant Otten, Amsterdam / Het Kasteel van Rhoon, Rhoon 
/ Schutvlot, Montfoort j Serviceburo voor Onderwijs en Vor
ming, Enschede j Mr. J. van Someren, Rotterdam j Staatsuitge
verij, Den Haag j Vrees Overkappingen, Zwaanshoek / West
duin Budget Hotel, Koudekerke 

~ell Qtollege 
Exclusieve dagopleidingen tot: 

• medisch secretaresse 
• juridisch secretaresse 
• directie secretaresse 
• internationaal secretaresse 
• marketing manager 
• middle manager 

Vereiste vooropleiding: VWO - HAVO of gelijkwaardig niveau. 35 
Lesuren per week van maandag t/ m vrijdag: 12.30 uur. Persoonlij
ke begeleiding. Onze opleiding beantwoordt aan de eisen die de 
huidige maatschappij en het bedrijfsleven stellen ten aanzien van 
nieuwste technologische ontwikkelingen en vaardigheden. Het ba
sisprogramma van alle richtingen bestaat uit een complete secreta
resse-opleiding; uitgebreid met medische en juridische specialisa
ties. In hetzelfde studiejaar kan men examen doen voor de diplo
ma's van: Alliance Française; University of Cambridge; Goethe ln
stitut; E.T.I.; NIMA-A; Nederlandse Associatie voor Praktijkexa
mens. 
Prospectus: Secretariaat Bell College, Oliemolenstraat 25, 6411 GJ 
Heerlen, tel.: 045 - 710707 of Maastricht, tel.: 043 - 218095. 



Deze villa in Wassenaar werd met SURFAKOTE MUURCOA
TING gespoten en ziet er nu voortreffelijk uit. 

Sinds 1960 werden in ons land vele duizenden huizen. flats. 
kantoren en industriële bouwwerken met Surfakote gespoten. 
SURFAKOTE MUURCOATING is 20 à 30 maal dikker dan een 
gewone verflaag en wordt in één keer aangebracht. 

~ ~ 
~Jij,\ Voedsel voor mens en dier, 

1~/ -' · •: dat is eten en drinken 
1 · voor W essanen. 

WESSANEN 
meer dan twee eeuwen 

koopmanschap en 
ondernemingsgeest. 

Postbus 410 
1180 AK Amstelveen 

Postbus 630 
1500 EP Zaandam 

Surfakote is niet duurder dan goed schilderwerk en gaat veel 
langer mee: 10 JAREN GARANTIE. Surfakote is dus een uitste
kende investering. 

Vraag vrijblijvend dokumentatie bij de Surfakote-fabriek 
B.V. Schuytvlot, postbus 8, 3417 ZG Montfoort (U.). 
Tel. 03484- 1587. 

tlnventief 
PENSIOEN CONSULTANTS 

Pensioen . . ~ is niet alléén · 
een zekerheid voor later! 

Ons advies is gericht op uw 
persoonlijke situatie. 

;' 

Vraag gerust om een pensioenanalyse. 
Stel het niet uit. 

VandeWervestraat15,2274 VE VOORBURG. 
Telefoon 070- 87.14.14. 
Buiten kantooruren 070- 20.02.39. 

ç~ KLEIN - OEVER 

Zorgeloze pony-vakantie in mooie natuur; binnen- en buitenmane
ge, zwembad, sport en (samen)spel, fietscrossbaan, creatief bezig 
zijn, buitenritten e.d.; alles onder ervaren en enthousiaste leiding. 
6-15 jaar. 

Inl.: J. Maat, Oud-Avereest 60, Balkbrug, 05230- 49204, b.g.g. 
49382. 
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HOTEL 
DE KROON 

Specialiteiten 
restaurant Le Patron 
Gezellige kelderbar 

Grote' tuin en terrassen. 
04455- 1250 

tlnventief 
PENSIOEN CONSULTANTS 

Pensioen . .. is niet alléén 
een zekerheid voor later! 

Ons advies is gericht op uw 
persoonlijke situatie. 

Vraag gerust om een pensioenanalyse. 
Stel het niet uit. 

Van de Wervestraat 15,2274 VE VOORBURG. 
Telefoon 070- 87.14.14. 
Buiten kantooruren 070- 20.02.39. 

KWALITEITSMERKEN met 

VOLLEDIGE FABRIEKSGARANTIE! 

Een goed advies kan voorkomen, dat U voor 
Uw gazon of grasveld een minder geschikte 
maaier kiest. 

Met onze 40-jarige ervaring kunnen wij U 
bij die keuze behulpzaam zijn. 

Ons sortiment kooi-, cirkel- en elektro
maaiers èn daarnaast kantensnïjders, verti
kuteermachines, trimmers, bosmaaiers, 
strooiwagens, spuitapparatuur en verhak
selaars, is dermate uitgebreid, dat wij U in 
alle opzichten van dienst kunnen zijn. 

LEVERING door geheel Nederland, hetzij RECHTSTREEKS, 
hetzij via onze DEALERS! 

DEMONSTRATIE- VERKOOP -INRUIL- SERVICE 
-REPARATIE & REVISIE- ONDERDELEN- WIN
TEROPSLAG 

VRAAG IN EERSTE INSTANTIE ONZE UITGEBREIDE BROCHURE 19861 
(Zonder kosten onder: Antwoordnummer 7, 1200 VB HILVERSUM) 

MACHINAAL TUINGEREEDSCHAP . • 

HO OVER -HILVERSUM B.V. 
• JONKERWEG 21. HILVERSUM. TEL: 035-46832 I 16665 

Vrijheid en 
Democratie 

veertiendaagse uitgave 
van de Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie 

Nummer 1341 
3/10 juni 1986 

C.~----------------=:1 

Hoofdredacteur: 
Reny Dijkman 

Algemeen redacteur: 
Yictor Hafkamp 

Parlementair 
redacteur: 
Miehiel Krom 

Buiten/ and redacteur: 
drs. Jan van de Ven 

Vormgeving: 
Siem Willems 

Redactie- en 
abonnementenadres: 
Petra Beijersbergen, 
VVD, Postbus 30836, 
2500 GV 's-Gravenhage 
Tel.:070-614121 toest. 17 
Telex 33564 

Druk: 
Ten Brink Meppel b.v. 

Stichtingsbestuur: 
Drs. H. B. Eenhoorn 
W. J. A. v.d. Berg 
Mr. J. de Monchy 

Redactieraad: 
Drs. H. B. Eenhoorn, vz 
W. J. A. v.d. Berg, secr. 
H. F. Heijmans 
H.A. M. Hoefnagels 
Drs. Th. H. Joekes 
J. van Lier 
Ir. D. Tuijnman 

Advertentie-exploitatie 
Bureau Van Vliet b.v. 
Postbus 20, 
2040 AA Zandvoort 
Tel.: 02507- 14745 

Brieven voor het 
24 juni-nummer moeten 
uiterlijk 13 juni bij 
de redactie binnen zijn. 

Uitslagenavond 
Foto: Theo Meijer 

- Uitslagenavond 

- Analyse verkie
zingen 

- Joekes met voor
keurstemmen in 
Tweede Kamer 

- Els V eder-Smit 
over de positie van 
de verplegenden 

- Besluitenlijst 
algemene 
vergadering 

-De VVD
karavaan trekt 
verder ( fietsrally) 

- Europa 



Positief beginnen. 
Hulde aan de duizenden vrijwilligers, die on
danks de tegenvallende uitslag bij de gemeen
t~raadsverkiezingen er toch weer tegenaan 
gmgen. 
Hulde voorts ~an alle leden van de partij, om
dat het ook financieel mogelijk werd gemaakt 
een goede campagne te voeren. 
Een campagne, waarin de VVD onomwonden 
het kabinetsbeleid tot inzet van de verkiezin
gen maakte. Wij vroegen de kiezers ons te 
steunen, omdat dan voortzetting van de 
hoofdlijnen van beleid mogelijk zou worden. 
Meer dan vooraf verwacht mocht worden zijn 
CDA en VVD erin geslaagd de kiezer dui
delijk te maken, dat het gevoerde en te voeren 
beleid het beste is voor ons land. 
CDA en VVD kregen net als in 1982 samen 
81 zetels. Het beleid kan worden vcrortgezet 
en zal worden voortgezet. Dat is aan de kiezers 
beloofd. · 

Met deze constateringen en deze belofte houdt 
het goede nieuws voor de VVD echter wel op. 
Het verlies van negen zetels is een dreun. Ze
ker voor een partij, die de laatste vijftien jaar 
eigenlijk slechts gewonnen had. 
Na tuurlijk kunnen verklaringen worden ver
zonnen, die de ernst na het verlies relativeren. 
Wij doen er echter verstandiger aan bij ons 
zelf te rade te gaan, op welke wijze het verlo
ren terrein kan worden heroverd. Zowel in de 
Tweede-Kamerfractie, als in de vergadering 
van het hoofdbestuur plus de kamercentra
levoorzitters heeft bezinning plaatsgevonden 
eri is er een evaluatie geweest van de afgelopen 
vier jaar. Er is veel losgekomen. 

DOCUMENT IJ.. Tl ECEI\ITRU M 
NEDERLANDSE POLITIEKE 

PA.r:T.t.)~~~i·\~ 

waar Nederland en de VVD veel aan kunnen 
hebben. Nu en in de toekomst. 
Ed Nijpels heeft zich in de campagne dag en 
nacht ingezet om een maximaal resultaat voor. 
onze partij te bereiken. Dat hij van de tien ze
tels die hij in 1982 voor de VVD won er thans 
negen moest afstaan, was vooral ook voor 
hemzelf een klap. Daaruit trok hij zelf de con
clusie na de formatie het politiek leiderschap 
neer te leggen. De fractie koos hem unaniem 
tot fractievoorzitter en de vergadering van het 
hoofdbestuur plus de kamercentralevoorzit
ters wenste de fractie niet op een ander spoor 
te brengen. 
Daarmee staat de partij ronduit achter Nijpels 
en is hij volwaardig en onaangetast onderhan
delaar voor de VVD. 

( . 

... 

.·.·.·. 
·.·.·.· 

De degelijke liberalen van wie de kiezer altijd .·.·.·. 
wist wat je er aan had, blijken aan stabiliteit :r:: 

~i~~~jJJ:~l~~~~Fia~t~~:~~~:~!~~~:~ l!l 
leider van de VVD mag niet tot zondebok .:=.~:_:~~:~~.=::!~.=~ 
worden verklaard. Hij is zeker niet de enig ver- . 
antwoordelijke voor de fouten die de laatste "'·~ 

,·~·~:::=i vier jaren in de VVD zijn gemaakt. ffi I Ed is een enorm talent met zeer veel zeer goe- ~ I de eigenschappen en kwaliteiten. Een man I 
:.:J 



Misschien te laat heeft in de Tweede Kamer
fractie een openhartige gedachtenwisseling 
plaatsgevonden over alle problemen in de af
gelopen jaren. Maar de discussie is langdurig, 
zeg maar uitputtend en eerlijk en duidelijk ge
weest. Daarbij is de lucht in hoge mate opge
klaard. 
Een formatieteam, bestaande uit Nijpels, 
Zoutendijk, De Korte, Bolkestein, Voorhoeve, 
Franssen en ondergetekende, zal in de komen
de weken sterk betrokken zijn. Allen, in frac
tie en hoofdbestuur, herkenden zich in dele
den van het team. 
Voorts zullen individuele fractieleden van 
CDA en VVD de onderhandelaars bij de be
sprekingen terzijde staan. Kortom, in goed 
overleg, liberalen samen, die hun verantwoor
delijkheid kennen, zo werd de koers bepaald, 
die, onder voorzitterschap van Nijpels, ons zal 
brengen naar een goed regeerakkoord en een 
uiterst zorgvuldige samenstelling van het li
berale aandeel in het kabinet. 
Niemand is daarbij iets beloofd. Geen afspra
ken zijn gemaakt anders, dan ons allen opti
maal in te zetten voor het bereiken van resul
taat op basis waarvan wij de komende jaren 
met nieuw vertrouwen en liberaal elan kunnen 
tegemoet treden. 

En hier had dit artikel moeten eindigen. 
Maar er is meer gebeurd. 
Dwars door deze zakelijke aanpak, dwars door 
de zo goed gemaakte afspraken, zoals om
schreven, kwamen als franje, compleet met 
toeters en bellen, de opgeklopte verhalen in de 
pers. 
Aan de hand van- zoals dat meestal gaat
summiere (?) mededelingen ging de pers op 
onderzoek uit. Soms leidde dat tot juiste be
richtgeving, meestal niet. Maàr weer heeft de 
VVD veel schade geleden. Ik verzeker u, dat 
het verdriet, dat bij machteloze woede past, 
diepe sporen achterlaat. Ed Nijpels verdient 
enorm veel respect en alle waardering dat hij 
het incasseringsvermogen en de veerkracht 
heeft recht overeind te blijven. 
Sportief en zonder rancune naar hen, die hun 
mening en visie het duidelijkst brachten, om
dat hij weet dat allen toch het beste met de 
VVD voor hebben en eerlijk en rechtvaardig 

aan hun gevoelens uiting gaven. 
Dat is meteen het antwoord aan allen die spre- · · 
ken over mafia's, paleisrevoluties, richtingen-
strijd en alle andere indianenverhalen die zijn 
verschenen. 
Het wordt hoog tijd dat de VVD zich gaat rea
liseren, dat binnen de liberale club altijd me
ningsverschillen zullen heersen en dat mensen 
daar rond voor uit komen. 
Maar dat betekent niet, dat liberalen elkaar 
niet respecteren. 
Alle hoofdrolspelers van de afgelopen dagen, 
althans zoals zij door de pers zijn gepresen
teerd (. .. ), hebben dát gemeen: respect voor 
elkaar, en geen "hard feelings'',.die het verder 
gezamenlijk functioneren moeilijk of zelfs on
mogelijk maken. Hoe zou het ook kunnen in 
een partij, waar "verdraagzaamheid" tot fun
dament is gemaakt van elke samenleving. 

Jan Kamminga 

• 
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Mededeling 
van het 
hoofdbestuur 
inzake' aftreden van de 
voorzitter tijdens de 7 5ste 
algemene vergadering 
op 29 november 1986. 

Aangenomen mag'worden dat alle le
den reeds kennis hebben genomen 
van het feit dat de voorzitter van de 
partij, J. Kammingate Groningen, 
(herbenoemd door de 7 4ste algeme
ne vergadering - de 39ste jaarlijkse 
algemene vergadering) besloteP 
heeft tussentijds af te treden op 29 
november a.s. 
Met inachtneming van de reglemen
taire termijn van ten minste twee 
maanden zijn het hoofdbestuur en de 
ledenvergaderingen van de afdelin
gen bevoegd voor deze vacature een 
kandidaat te stellen tussen 13 augus
tus en 13 oktober a.s. 
Het hoofdbestuur zal zo mogelijk in 
zijn vergadering van 25 augustus 
een kandidaat voor benoeming voor
dragen . 
Op 13 oktober tot 24.00 uur (de slui
tingsdatum) zullen overige kandida
ten voorzien van een korte levensbe
schrijving schriftelijk bij de al
gemeen secretaris kunnen worden 
opgegeven. 
Zo spoedig mogelijk zal (zullen) (de) 
na(a)m(en) van (de) kandida(a)ten 
d.m.v. publikatie in Vrijheid en De
mocratie bekend worden gemaakt. 

W J. A. van den Berg 
algemeen secretaris 

• 

I 1.5oo.ooo.-

I 1.400.000.-

I 1.3oo.ooo.-

1 1.200.000.-

I 1.1oo.ooo.-

I 1.ooo.ooo.-

1 soo.ooo.-

1 aoo.ooo.-

I 10o.ooo.-

Financiële actie 
wordt een succes! 

D
e financiële actie die onder de VVD-leden wordt gevoerd, is bezig 
een behoorlijk succes te worden. 32.693 leden hebben gedurende de ' 
eerste 34 dagen van deze actie hun bijdrage gestort. Gemiddeld lag dat 

op een bedrag van f 40,96 en totaal is thans f 1.329.158,84. 
Als u.nog niets heeft gestort, kunt u dat nog steeds doen op giro 40:00.71.6 
t.n.v. VVD-financiële actie, 's Gravenhage. 

~m:~~ 

I 
~ 

De verkiezingen mogen dan achter de rug zijn, de rekeningen blijven nu bin
nenstromen van alle campagne-evenementen. Laat het betalen niet alleen aan 
anderen over. U hoort er toch ook bij? 

3 ~~-------3_/l_O_j_un_i_19_8_6 
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Drie maanden is ze slechts kamerlid geweest, Els de 
Graaf!-Van Meet eren. Ze had er niet meer vangedroomd 
en ze was volop bezig met haar carrière bij de overheid 
Els had haar baan bij het ministerie van Onderwijs al 
laten prevaleren. Op de kandidatenlijst 1986 kwam ze 
niet voor en dan tóch drie maanden de Tweede Kamer 
in? Nuchter als ze is, heeft ze in een zeer korte spanne 
tijds alle voors en tegens afgewogen, besprak het op het 
departement en toen daar geen proqlemen bleken, zei ze 
,,ja''·. 
Drie maanden krap had ze om aan de status van volks
vertegenwoordigster te proeven. Een vreemde gewaar
wording. De redactie vroeg haar hoe zij die periode heeft 
beleefd. 

Els de Graaff-van Meeteren 
,,Toen liep ik weer 
te fluiten ... '' 

den te missen en Jo, mijn man, vindt 
het ook maar wat spannend. Dus bel 
ik op woensdagavond Ed op om hem 
te vertellen dat hij op mij kan re
kenen. Dat bleek hij al min of meer 
te doen. Hij had al geregeld dat ik 
de volgende dag (donderdag) gelijk 
geïnstalleerd kan worden. 

Kamerlid 

En daar zit je dan in de groene 
bankjes. Gelukkig ken ik veel 
fractieleden en heb ik vrij vaak 

tegen het Kamerwerk aangekeken, 
maar wat me nu werkelijk boven het 
hoofd hangt, daarvan heb ik eigen-
lijk geen idee. 
Het is een heel vreemd gevoel dat je 
zomaar ineens op zo'n belangrijke 

H et begon op zaterdag 8 maart post terecht kunt komen. Zo'n po-
met het half zes-journaal. si tie kan je zelf net zo belangrijk ma-
Daarin berichtte men over ken als je wilt, maar toch realiseer je 

de persconferentie van Hans Wie- je dat je als één van de 150 uitmaakt 
gel, die voor het ministerschap van wat er moet gebeuren in en met Ne-
Binnenlandse Zaken bedankte en , derland. Als je iets wilt of moet zeg-
daarna volgde de mededeling dat de gen; spreek je namens de mensen, na-
VVD nu Rudolf de Korte zou voor- mens jouw partij, tot de regering en 
dragen. Oh! denk ik. De kandidaten- tot de mensen. Dat geeft een merk-
lijst van 1982 ken ik nog uit mijn · waardig soort spanning. En ook een 
hoofd dus ik weet dat ik "nummer bepaalde onzekerheid van ... 
volgend" voor de Kamer ben. Eerst . ': 1 Tjee ... ben ik wel goed op de hoog-
maar eens rustig een berichtje af- 1 I te? Stel ik geen stomme vraag? Snap 
wachten en dan zien we wel verder. • · ~ .. - ik het antwoord wel? 
Maar zo werkt het natuurlijk niet. . ' Ik heb dat als een enorme verant-
Het idee is te spannend om er niet I - woordelijkbeid gevoeld. Met dat ge-
over te praten. Thuis zettén we alle ""~·· 1 voel moet je leren omgaan. Minstens 

'I voors en tegens maar vast op een rij- 1 even belangrijk is dat je met de veel-
tje en we nemen ons voor geen over- beid van onderwerpen moet leren 
haaste beslissing te nemen. omgaan. Want als buitenstaander 
Dat had ik gedacht! De Telegraaf is houd je het niet voor mogelijk wat er 

.·.·.·.· er snel bij en belt zondagavond al op Eerst moet ik uitzoeken wat de mo- dagelijks allemaal op je af komt! Na" .·.· . 

. ·.·.·.· "of ik het doe". Ik vertel dat ik for- gelijkheden zijn en in hoeverre ik tuurlijk' hangt dat heel sterk samen ·.·.· 
:::::::: meel nog van niets weet, dus dat ik mijn huidige baan kan behouden. De met de commissies waar je in terecht ::::: 

1!,1 E:~;::~~i~~t:::~:~::wol s~:~!r-:~~~lli:.j~;;~;~~:;~, ~;~~~; :f:~:~!~::~:i:;.:;~~:::,, I 

•.=•::.=.!~::~·~.=··[=··=;·!·.= ~~"::\·8~:~~~1:::~~ ~~~:. ~i!:1~~fJ, ~;:i:~~::: kan ~1"~~E~n~~~:~fn~::~;k~:" ··==··;_=·=!.=: 
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tijdg~brek of omdat je ineens moet 
invallen) in een vergadering te ko
men, een stuk onder je neus geduwd -
te krijgen, een aanvullende verkla
ring aan te horen en in die circa tien 
minuten al bladerend en luisterend 
de enige juiste vraag te formuleren. 
Vaak zit je namelijk op zo'n moment 
als enige van je fractie daar en als 
VVD kun je je het niet permitteren 
geen vragen te stellen. 
Zenuwen dus! En dan komt het mo
ment dat je ineens. het gevoel hebt 
dat het lukt, omdat iemand naast je 
mompelt: 0 0 ."hé, goeie vraag 0 0 ." 

Dan loop je fluitend door de gang. 

Collega's 

I n mijn Zoetermeerse pré-Kamer
tijdperk, liep ik namelijk altijd te 
fluiten. Leuke mensen om mij 

heen, lekker werk, dus prima naar 
mijn zin. In een nieuwe situatie is dat 
natuurlijk afwachten. Of je dat mo
ment bereikt, hangt van je eigen in
zet af maar ook (en vooral, denk ik) 
van je collega's. Dat ik dit avontuur 
ook fluitend kan afsluiten, heb ik ze
ker aan hen te danken. De eerste dag 
al heeft Artha me van hot naar her 
door het hele kamergebouw gesleept. 
Tot aan het taart snijden toe doen de 
medewerkers van alles voor je. 
Eigenlijk is de tijd zo kort dat de 
kans groot is dat ik nauwelijks aan 
enig "echt" werk toekom. Maar ook 
daarbij ondervind ik alle hulp. 
"Men" vindt dat ik hoe dan ook mijn 
maidenspeech moet houden. Je 
moet tenslotte wel in de Handelingen 
(letterlijk verslag van de plenaire 
vergaderingen) voorkomen! 
En dat lukt! Robin Linschoten heeft 
een paar onderwerpjes over en hoe
wel Margreet Kamp zich zorgen 
maakt of ze wel de moeite waard 
zijn, stort ik me in de Verlenging Tij
delijke Wet Normering Inkomeris 
Vrije Beroepsbeoefenaren. Aan
gezien de definitieve wetsvoorstellen 
ook net aan de Kame{ zijn aangebo
den een mooie gelegenheid om daar
op vooruit te lopen. Ik lees me we-

zenloos, schrijf en herschrijf mijn in
breng en zeur Margreet en Robin 
waarschijnlijk suf om informatie. 
Relatief gezien stelt het natuurlijk 
niks voor, maar ik heb het gevoel of 
ik mijn proefschrift moet gaan ver
dedigen. 
En dan ineens is het zo ver en dan 
ervaar je weer iets wonderlijks. De 
VVD-fractie, die toch langzamer
hand echt wel op maidenspeeches 
zal zijn uitgekeken, zit bijna voltallig 
in de bankjes. Ook al hebben de 
meesten daar niets meer te doen en 
bergen werk elders liggen. Ze zijn 
er. Ook al moeten ze nog terug naar 
Bolsward. 

Als ik bij het spreekgestoelte kom, is 
dat een prima gezicht ... al die volle 
VVD-bankjes. En ik ben helemaal 
tevreden als minister De Koning toe
zegt dat gedurende de looptijd van 
het tijdelijke wetje geen nieuwe norm
inkomens zullen worden vastge-
steld voor beroepen waar nu nog 
geen overleg rriee plaats vindt. Nu is 
zo'n maidenspeech nog betrekkelijk 
ongevaarlijk, want je wordt niet on
derbroken. Mijn definitieve vuur
doop in de zin van de juiste vragen 
stellen en ook nog in tweede termijn 
iets weten te melden, komt een paar 
dagen later als Ad Nijhuis de hoor
zitting ABP aan mij laat. En daar 
gebeurt het dat ik, natuurlijk met de 
hulp van Ad Nijhuis, ook zelf een 
goede vraag stel. Heerlijk! Dan be
trap ik mij erop dat ik na afloop flui
tend door de gangen loop. 

Onder de arm 

In die drie maanden heb ik zoveel 
beleefd dat ik nog uren door zou kun
nen schrijven. Al die mensen die je 
leert kennen. Dat is beslist een voor
deel van het later binnenkomen: veel 
mensen weten wie ik ben, maar hen 
ken ik niet. Met Erica Terpstra in de 
buurt is dat geen probleem, want die 
pakt me gewoon onder de arm en 
stelt me links en rechts voor. Len 
Rempt neemt me mee naar allerlei 
vergaderingen en bijzondere bijeen-

komsten ... en zo kan ik wel door
gaan. 
Natuurlijk is niet alles maar enig en 
leuk. Er zijn ook vervelende dingen 
gebeurd. De frustratie die je daarvan 
overhoudt, is dat je niet altijd alles 
blijkt te kunnen vertellen, waardoor 
vaak een vertekend beeld ontstaat, 
dat je dan knarsetandend nog moet 
verdedigen ook. 

Een totaal andere ervaring was het 
optreden voor dé t.v: in Brandpunt
Zondageditie. Het is leuk om zo'n 
life-uitzending eens mee te maken en 
het is echt te gek om jezelf op het 
scherm terug te zien. Graag had ik 
de reacties die daarop zijn gekomen 
ook gehoord. Tenslotte weet je nooit 
of zo iets zich nog eens voordoet en 
dan is het goed om te horen hoe een 
en ander overkomt. 

Weer iets lieel andèrs is de campag
ne. Persoonlijk vraag ik me af of een 
spreekbeurt voor een zaal met alleen 
VVD-ers wel zin heeft, maar ook al 
heeft het alleen al.als effect dat je 
met zo'n spreekbeurt de plaatselijke 
actievelingen steunt, dan is dat al 
heel belangrijk. Zelf leer je er bo
vendien iedere keer van. In elk geval 
heb ik met plezier Leeuwarden en 
.de Delftse studenten "gedaan". 

Vandaag is het 21 mei. Straks ga ik 
naar de uitslagenavond in Bunnik. 
Jo zegt: "Als je vroeg thuis bent, is 
het een slecht teken." 
Voor mij zit het er in ieder geval op. 
De oude Kamer wordt 2 juni ontbon
den en op 3 juni zit ik weer achter 
mijn Zoetermeers bureau met een 
schat aan ervaringen en de zekerheid 
dat ik deze drie maanden voor geen 
goud had willen missen. Misschien 
was de tijd te kort, dat zal de toe
komst leren. 

Els de Graaf!-Van Meeteren 
VVD-Tweede Kamerlid 

• 
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Patriek Davidson heeft als P.R. -man een half jaar de 
VVD-gelederen versterkt. Hij kwam terecht in de mal
lemolen van het campagneteam, waarin hij met grote in
zet en een onvoorstelbare gelijkmoedigheid heeft ge
werkt. Hij organiseerde, legde lijnen naar alle afdelings
campagnisten in het hele land, lijmde breuken die in het 
heetst van de campagnestrijd altijd ontstaan, verzoende 
en enthousiasmeerde. Onverstoorbaar baande hij zich 
een weg tussen ,,de oude rotten in het vak". Het was dan 
ook niet voor niets dat LPC' er Otto Prudon hem op de 
campagnistenbijeenkomst even in het zonnetje zette (zie 
foto). · · 
De redactie vroeg hem zijn ervaringen op papier te zetten. 

R.D .• 

Vele. Vrijwilligers· 

Deden 't. 
In dit artikel ruim aandacht voor de 
achtergrond van de verkiezingscam
pagne van het korps vrijwilligers 
(-sters). 
Een visie van een buitenstaander die 
nog niet wist wat hem te wachten 
stond toen hij uiteindelijk instemde 
om mee te helpen de VVD-campag- . 
ne tot 21 mei te trekken. 

Moet dat nou? 

Zou jij willen meewerken aan onze 
verkiezingscampagne? De vraag was 
kort, de toelichting iets langer: "Het 
is maar tot 22 mei, het kost je slechts 
24 uur per dag 7 dagen per week, de 
strategie is al voor 90 % bepaald, ge
heimhouding verplicht (uitdruk
kelijk geWenst), maar eigen initiatief 
is bespreekbaar zoals creativiteit ge
wenst is. Het wordt bovendien een 
spannend samenspel tussen fractie, 
partijsecretariaat en de afdelingen. 
Enthousiasme en moreel staan hoog 
en je werkt voor 90 % met vrijwil
ligers. Doel: behoud van 36 zetels, 
minimaal 30." Doe je het? 
Even bleef het stil, een week of twee, 
drie. Ik dacht: "Mot dat nou?" 

Een dergelijk verzoek in november 
'85 vond ik als buitenstaander nu 
niet direct het meest vleiende ver-

• • 

zoek temeer daar de publieke opinie 
ten opzichte van de VVD groeiend 
sceptisch bleek. Toen wist ik niet 
wat er verder nog zou gebeuren. En 
dat was maar goed ook, achteraf ge
zien. Bovendien huiverde ik van het 
begrip "vrijwilligers". De gedachte 
alleen al dat een dergelijke serieuze 
en omvangrijke klus grotendeels op
gepakt en uitgevoerd diende te wor
den door een bonte kaleictoscoop van 
bijelkaar getrommelde enthousias
telingen uit alle windstreken die ons 
land rijk is. Vergelijkbaar met een 
hockeyteam van Jongens D2. Met 
z'n allen op die ene bal en de rest van 
het veld.leeg. U begrijpt dat terstond 
m'n sokken afzakten tot ver over 
mijn veters. 

Verenigd Vrijwilligerswerk 
Doorslaggevend 

Waarom zouden de rillingen je over 
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het al klamme lijf lopen bij de ge
dachte aan vrijwilligerswerk? 
Welnu, zeer gewaardeerde lezer, dat 
vrijwilligerswerk kom je vooral te
gen bij verenigingen. Werk, dat zich 
beperkt tot hand- en spandiensten, 
waarbij het verstand op nul moet en 
de blik op oneindig. Dat is nodig om 
de klus te klaren. 
Nog niet zo lang geleden was het me 
gelukt om mij op geruisloze wijze te 
ontdoen van dat soort werk. Werk, 
tijdvretend werk, met altijd hetzelf
de probleem: 
We moeten mooi en veel, maar wij 
hebben geen centen. Met andere 

woorden "Je moet alles zelf doen". 
Kent u ze? 
- Bardiensten draaien (gekoppeld 
aan corvee) 
- Oeverloze commissie- en subcom
missievergaderingen 
- Heen en weer gebel 's avonds en in 
het weekeinde (vooral tijdens het 
eten en het journaal) 
- Invallen voor hen die zich weten te 
drukken 
- Beslissingen die niet genomen kun
nen worden omdat een sleutelfiguur 
die niet gepasseerd mag worden, niet 
aanwezig is 
- Confrontatie met verschillende be
langen die elkaar kruisen 
- Je hebt het altijd gedaan, althans 
die fouten 
- Cumulerende taken, omdat je ook 
in een andere commissie moet, om
dat de een zo mooi de ander overlapt 
- Stagnaties, omdat "we het altijd al 
zo gedaan hebben" ... 
- En ga zo maar door. 



Met die ervaring nog fris in het ge
heugen, raadt u al wat ik dacht. 
Waarom ben je daar dan toch aan 
begonnen? 

Versterkt vrijwilligerswerk 
Doortastend 

Het antwoord is simpel. 
Goethe, die schrijver, schreefeens: 
"Ich bin nur ein Teil eines Teiles 
dass einst Ein war.". Als onderdeel 
van een stukje samenleving wil je je 
bijdrage leveren, althans je nuttige 
bijdrage om je ideaalbeeld in onze 
totale samenleving te bevorderen. 

'Niets doen is altijd "fout ge
schoten". Dat is een. Ten tweede en 
dat is minstens zo belangrijk. 
Je leert in een korte tijdspanne veel 
mensen kennen die op privé of z.a
kelijk gebied wellicht je horizon kun
nen verbreden. Ten slotte is dat soort 
werk aardig en leuk tegelijk, omdat 
er meer dan voldoende n,lÎmte is 
voor je creatieve invallen, vermits 
deze "niks" kosten, want dan zou je 
weer een probleem hebben. 

De motivatie om dus toch in te gaan 
op het aanbod (you can't refuse) was 
met name de grensverleggende er
varing die zulk werk immer met zich 
meebrengt. Daarnaast straalde het 
strategisch trio (Verwaayen, Hou
terman en Dittmar) een dosis zelf
vertrouwen uit alsof zij zelf de onvol
·prezen verpersoonlijking van het 
nieuwe kabinet zouden worden. Tja, 
en dat kejje dus .helemaal niet weer
staan. Nu die vrijwilligers nog. 

Verheffend Vrijwilligerswerk. 
Doorslaand succes 

Nou,.dat was op de "LPC"-verga
dering snel duidelijk. Met lichtelijk 
achterdochtige argusogen van de 
vertegenwoordigers uit alle uithoe
ken werd de vreemde eend bekeken. 
Ik wachtte nog op de cijferbordjes 
die na afloop van de vergadering on
verbiddelijk in de lucht zouden wor
den gestoken, maar die bleven ge
lukkig bewaard voor een ander doel 
in het Krasnapolsky op 3 mei jl. 
Spoedig bleek dat al die landelijke. 
propagandisten de met lumineuze 
gelardeerde ideeën en uiterst ludieke 
campagnezaken goed op een rij had
den en dat zij als nerveuze renpaar
den stonden· te trappelen om de cam-

pagnerace te beginnen. 
Hierbij stond vooral het begrip "can
vassen" centraal. Een slim gekozen 
woord omdat de concurrenten er 
geen touw aan konden vastknopen. 
Vooral omdat kenvaising op alle li
berale manieren mocht worden ge
schreven en fonetisch mocht worden 
uitgesproken. Je hoorde de PvdA
campagnisten al denken: "Wat zou 
die gezelligheidsvereniging daar nou 
in Buitenvelderts'naam mee bedoe
len." Die afleidingsmanoeuvre is 
zonder meer geslaagd, want men 
weet het nu ·nog niet. 

Veelomvattend Vrijwilligerswerk 
Dodelijk 

De tactiek was dus vrij vertaald: de 
persoonlijke benadering van eigen 
kader en kiezers onder het motto: er 
is geen beter contact dan persoonlijk 
contact. Makkelijker gezegd, dan 
gedaan, want inhoudelijk betekende 
dat dat alle actieve VVD-ers werden 
opgeroepen met kenvèsmateriaal ge
wapend de straat op te gaan, hun 
stem te laten horen maar vooral hun 
gezicht te laten zien. Bewindslieden, 
Kamerleden, burgemeesters en wet
houders voorop. 
Dat is eng en vervelend, lastig en 
zeer tijdrovend. Niets voor OSM
ers. Achteraf gezien was de ervaring 
heel plezierig. Je stelt je namelijk 
kwetsbaar en dus ook innemend op 
met alle gevolgen vandien. 

Duizenden VVD-ers dus week in 
week uit de straat op en het thuis
front dacht: "eindelijk rust". Nu 
bleek het tegendeel waar, want een 
dergelijke landelijke aanpak vereist 
een goede en snelle communicatie. 
Vele echtgenoten, maar vooral echt
genotes van die fanate liberalen wer
den horendol van het aanhoudende 
PTT-gerinkel. "Laat eens wat van je 
horen" werpt vruchten af. Menig hu
welijk stond na verloop van tijd op 
de helling, want opeens werden al die 
vrijwilligers net als beroemdheden. 
De godsganse dag "fans" aan de lijn 
met lastige vragen. 
Het doet me denken aan een voor
beeld dat eenieder kent. 
Moeder wil verandering aan het in
terieur of de tuin, DUS vader moet 
daarbij behulpzaam zijn, met name 
voor die zware rotklussen. (Tis niks 
dat zij ideeën heeft, maar ... ) 
Ik heb heel wat wanhopige echtge-

notes van LPC-ers aan de (telefoni-
. sche) lijn gehad. Echtgenotes die 
spontaan een ziedend betoog kregen 
toebedeeld van hevig geëmotioneer
de VVD-ers waarbij een activiteit 
enigszins fout was gelopen, U kunt 
wel nagaan hoe de echtgenoot op 
zijn beurt weer thuis werd ontvan
gen. Niet met champagne. 
Dodelijk was ook de wanhoop wan-
, neer bewindslieden door andere om
standigheden een en ander moesten 
laten schieten. Vele mooie evene
menten konden daardoor geen door
gang vinden. 
Het klamme zweet brak menig LPC
er uit wanneer een zoveelste veran
dering vanuit Den Haag of vanuit 
hun achterland werd doorgebeld. 

Anderhalve week voorafgaande aan 
de uiteindelijk zeer geslaagde wie
lervierdaagse, zat het stuurteam bij
elkaar met de vraag. Doorgaan of 
stoppen? Het werd die avond weer 
01.45 uur. 

Vrijwilligers die tijdens hun robotac
ties met kapotte bierglazen werden 
aangevallen door banale dronken 
jongeren. 
Punkers die onze fractievoorzitter 
met gejuich ontvingen, alsof Ed hun 
Hero was. Waanzinnig heavy hoor. 
Bij onze jongeren verliep het niet an
ders. Een opzet voor de JOVD-dag 
waarbij ik m'n vingers zou aflikken. 
Uiteindelijk werd slechts 25 % van 
de eerste opzet gerealiseerd. Let wel 
toch nog goed voor een bezoek van 
1.500 jongeren op een zonnige zater
dag, met sponsorprijzen waar menig 
quizmaster jaloers op zou zijn. 
En dat terwijl twee weken daarvoor 
slechts één sponsor definitief had 
toegezegd deel te nemen. Onmete
lijk gaaf dus. 
De VVD-bolide die tijdens de Zand
voortse Pinksterraces als koploper 
over de finish ging en dat terwijl er 
geen politiek aan te pas mocht ko
men. 
En zo zijn er nog 93 andere schit
terende voorbeelden van vrijwil
ligers wier werk van doorslaggevend 
belang is geweest voor onze campag
ne. Leve de VVD-vrijwilligers. 
Ik vond het leuk en bovendien in
teressant. 

Patriek E. Davidson 
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Uitslagenavond te Bunnik 

Honderden VVD-ers zijn 
op 21 mei naar de party
boerderij ,,De Beesde" in 
Bunnik gekomen om ge
zamenlijk de verkiezings
avond door te brengen. Bin
nen was weinig te merken 
van de wat brallerige sfeer, 
veroorzaakt door wat jon
geren zodra de camera,s 
van de NOS begonnen te 
filmen. 
Men volgde de uitslagen 
met spanning, wat gelaten 
door het eigen verlies van 
negen zetels en ook wat op
gelucht omdat de coalitie 
op maar liefst 81 zetels 
uitkwam. 
Bijgaande foto, s van Theo 
M eijer geven een impressie 
van de avond. 

R.D. 
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Van alle activiteiten die na 
de campagnestart plaats
vonden, is er zeker één voor 
vele herhalingen vatbaar, 
namelijk de VVD-fiets
tocht van Middelburg tot 
Heerlen. 

Maar de karavaan 
trekt verder ... 
Twee LPC-ers hadden daarbij de 
touwtjes, de speaker en de fietsen in 
handen, namelijk Otto Prudon en 
Ron van de Moosdijk. Otto, als lei
der van het Promoteam en onver
moeibare speaker (volgens mij is hij 
de kleurrijkste verkoper van de 
VVD) en Ronmet zijn Gerdfi, die 
vier dagen lang de splinternieuwe 
Beklifietsen, gratis te leen gegeven 
door een rijwielhandel te Susteren 
(Suesli), onvermoeibaar op- en 
aflaadden en permanent zadels ho
ger of lager stelden. 
De fietsvierdaagse werd "voor
gekookt" door Patriek Davidson. 
Vergist u niet in al het werk dat door 
deze mensen is verzet. Dat het een 
eclatant succes werd, is ook te dan
ken aan de 42 meewerkende VVD-

afdelingen in de drie zuidelijke 
provincies. 
In VVD-truien, VVD-jacks begeleid 
door een omroepwagen, een kneu
zenbus, een fiets-oplaadkar plus 
auto, het Promoteam en een touring
car, voorzien van canvasmateriaal 
vertrok men op vrijdag 9 mei vanuit 
Middelburg. Uitgezwaaid door Ben 
Verwaayen en Leendert Ginjaar. 
Staatssecretaris Ad Ploeg klom na 
een symbolisch startschot op de fiets 
evenals zijn collega op Onderwijs 
Nell Ginjaar-Maas. Ook de voorzit
ter van de Vrouwen in de VVD, Lei
ty Wind, stapte daar op de pedalen, 
evenals Henk Tijdens, zijn vrouw en 
zoon, Joan van Dijk en het race-trio 
uit de Tweede Kamer: Jan te Veld
huis, Ad Nijhuis en Dick Dees. Deze 

drie hebben de hele fietstocht niet al
leen meegemaakt, maar tot protest 
van vele ongeoefende billen ook re
gelmatig het fietstempo opgevoerd. 
In Goes voegden Bd Nijpels en voor
zitter Jan Kamminga met Mieke 
zich bij het peloton. De plaatsen die 
werden aangedaan, werden benut 
om op drukke stadspunten naar de 
kiezers toe te stappen en hen bro
chures en kaartjes van de VVD te 
overhandigen. Hans Dijkstal en Pol 
de Beer bleken niet alleen enthou
siast fietsers maar ook goede canvas
sers. 
Het voert veel te ver om alle namen 
te noemen van degenen äie aan deze 
tocht hebben meegedaan. Van de 
Kamerfracties heeft een zeer hoog 
percentage gefietst. De Eerste Ka
merfractie werd vertegenwoordig<;! 
door Guus Zoutendijk, die daarop 
aansluitend een spreekbeurt in Sit
tard had. Buiten de twee boven
genoemde staatssecretarissen trap
ten ook Willem Hoekzema en Wim 



Het duo Prudon en Van de 
Moosdijk met één van de vele 
publikaties die de VVD dankzij , 
aeze fietstocht kreeg (foto Meij
er). 

Jan ie Veldhuis, 
Joan van Dijk, 
Ed Nijpels en 
Jan Kamnûnga 
bij het vertrek uit Goes 
(foto Tijdens). 

~--·~-~----~--~--------~-~---~------~·~-----~~--------------~ 

1 Jan Kammingei canvassend te Goes (foto Tijdens). 

De Bekliftetsen staan op 11 mei 
in de vroege ochtend al weer op 
berijders te wachten in het cen
trum van Breda (foto Van de 
Ven). 
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van Eekelen een fors stuk mee. Als 
een van de hoogtepunten werd op de 
tweede dag de binnenkomst in de 
Maaspoort in Den B.osch beschouwd. 
Daar vond op dat moment de slui
ting van de liberale jongerendag 
plaats. Het hele peloton reed achter 
een brandweerwagen door de bin
nenstad en arriveerde net op tijd om 
als sluitstuk van de speech van Nij
pels de grote hal binnen te rijden. 

Reny Dijkman 

• 

. 

In het mooie Brabantse land op weg naarSittard. De drukste tour
tocht met de meeste aanhang vindt plaats op zondag IJ mei. Af
deling na afdeling neemt de fietsen als estafettes over voor volgende 
etappes. Via het eigen VVD-stamcafé in Stint-Oedenrode door naar 
Son, waar een groep van circa 30 afdelingsleden zich bij de wieler
karavaan voegt. V.l.n.r. Frans Weisglas en zijn vrouw, Jan te Veld
huis en Hans Dijkstal (foto's Dries van Bergeijk). 

12 

~imiBfllmf~iiiiiiiiiiii ~WlW@I®iii;!;i~i~;;~~~!§; 

·.·:. 
·.·:. 
···. 



:::::: 

Theo J oekes terug 
via voorkeurstemmen 

Het VVD-Tweede Kamerlid Theo Joekes wasbij de ver
kiezingen goed voor bijna 285.000 vóorkeurstemmen of 
te wel grofweg vertaald-voor zo'n 5 zetels. Daarmee heb
bende VVD-kiezers zeer duidelijk te kennen gegeven het 
niet eens te zijn met het advies van het bestuur en de 
stemming van de verkiezingsraad die hem op de 40ste 
plaats brachten. 

Een deel van de partij "pikte" dit 
niet. Dat werd al in december dui
delijknadat de verkiezingraadsver
gadering had plaatsgevonden. De re
dactie van het partijblad werd b~dol
ven onder brieven, waarin' werd aan
gedrongen voorkeurstemmen op 
Joekes uit te brengen. Brieven, die 
niet konden worden geplaatst omdat 
daarmee een vrijbrief zou zijn ge
geven aan elke kamercentrale via het 
partijblad een campagne voor de ei
gen kandidaat te beginnen. De brief
schrijvers uit alle delen van het land 
vonden elkaar en vonden Joekes, die 
na ampel beraad bésloot de politieke 
touwtjes van zijn eigen bescheiden 
campagne zelf in de hand te houden. 
Daarbij werd hij gesteund door een 
actiecomité, bestaande uit 23 men
sen, van wie hij er 7 persoonlijk ken-

, de. De campagne van Joekes was 
zoals hij zelf is: stijlvol. Niet vanuit 
het zich afzetten tégen anderen, 
maar vanuit een duidelijke profi
lering van zijn eigen persoon heeft 
hij zijn strijd om een kamerzetel ge
voerd. Tot enkele dagen voor de ver-
kiezingen met niet al te veel hoop. 
Pas toen uit verschillende afdelingen 
in het land de melding kwam dat 

men ruimschoots de helft van de 
kie~deler. Was dat niet gebeurd dan 
had hij, ondanks het feit dat hij vijf 
zetels binnenbracht op zijn naam, 
niet in de Tweede Kamer kunnen te
rugkeren. 
Zijn overrompelend succes toont aan 
dat er snel iets in de Kieswet moet 
worden gewijzigd, waardoor de voor
keurstemmen van kiezers in het ge
hele land eenzelfde effect kunnen 
krijgen. Nu geldt dat alleen voor 
kleinere partijen waarbij men lan
delijk overal dezelfde lijst hanteert. 
Deze rechtsongelijkheid, die Joekes 
bijna nog zijn zetel had gekost, zal 
snel ongedaan moeten worden ge
maakt. 
Voor de 285.000 kiezers die hun 
voorkeurstem op Joekes uitbrach
ten, moet het tot tevredenheid stem
men dat men er gezamenlijk in is ge
slaagd hem terug te krijgen in de 
mer. Voor hen en natuurlijk voor 
Theo Joekes: van harte proficiat. 

Reny Dijkman 

• 
men en masse op Joekes zou gaan ·.·.·.·.·, 
stemmen, begon hij er zelf in te ge- ....... ·.· 
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Besluiten van de 39ste 
jaarlijkse algemene 
vergadering 
(74ste algemene vergadering) op 18 en 19 april 1986 te Arnhem en 
de door het hoofdbestuur gedane toezeggingen. 

I. 
Het 38ste Jaarverslag van het hoofdbestuur werd goedgekeurd met 
o.a. de aantekening dat het daarin genoemde aantal abonnementen 
op de Liberale Vrouw gewijzigd moet worden in 1170 (agendapunt 
2). 

2. 
Rekening en verantwoording en jaarverslag van de penningmeester 
over 1985 werden goedgekeurd (agendapunt 3). 

3. 
Tot leden van de commissie van drie ter voorlichting van de 40ste 
jaarlijkse algemene vergadering bij de behandeling van de rekening 
en verantwoording van de penningmeester over het jaar 1986 (agen
dapunt 5) werden na schriftelijke stemming benoemd: G. Kappelle 
te Groningen; dr. ir. A.P. Kole te Nuenen en J. F. Meijeraan (R.A.) 
te Naarden; tot plaatsvervangende leden werden na schriftelijke 
stemming benoemd drs. A.M. Bom te Naarden, mevr. drs. M. Brou
wer-van Wijk te Sneek en ir. T. Thalhammer te Son. 

4. 
Aanvaard werd een motie van de afdeling Sneek en van de ondercen
trale Sneek: "Gezien de, ook door het hoofdbestuur gewenste, toe
nemende taakverzwaring van de ondercentrales en de onontkoom
bare financiële consequenties daarvan, nodigt de afdeling (ondercen
trale) Sneek het hoofdbestuur uit na te gaan op welke wijze de be
schikbare financiën zodanig verdeeld kunnen worden dat ook de 
ondercentrales de hun opgelegde taken kunnen vervullen." 

5. 
Aanvaard werd een voorstel van het hoofdbestuur voor een nieuw 
artikel! 0.6 h.r.: "Aan het bestuur van een afdeling c.q. ondercentra
le wordt met adviserende stem toegevoegd, voor zover zij niet uit 
anderen hoofde deel uitmaakt van het bestuur, een aangesJotene bij 
de stichting "Organisatie Vrouwen, in de VVD" die als zodanig be
noemd wordt door het bestuur van de afdelings- c.q. regionale vrou
wengroep als bedoeld in artikel 19.3 van de statuten van die stich
ting". Als gevolg van deze wijziging wordt het huidige artikel 10.6 
vernummerd tot 10.7 (agendapunt 7. L !.). 

6. 
Aanvaard werd een voorstel van het hoofdbestuur tot wijziging van 
artikel 25.2 h.r. waarin geschrapt wordt het woord "bovendien" en 
toegevoegd na "het gebied van die kamercentrale" de woorden 
" ... en die tevens aangesloten zijn bij die stichting". De originele 
redactie van artikel 25.1 h.r. zal hieraan worden aangepast (agen
dapunt? .1.2.). 

7. -~ 

Aanvaard werd een voorstel van het hoofdbestuur voor een nieuw 
artikel 53.1 h.r. (met vernummering van de huidige artikelen 53.1 
en 53.2 h.r.) luidende als volgt: "Voor behandeling van onderwerpen 
in de partijraad kunnen reglementen van orde worden vastgesteld. 
Dergelijke reglementen worden goedgekeurd door het hoofdbes
tuur". 
De tot dan vigerende "Regeling behandeling rapporten Teldersstich-

ting" vastgesteld door de partijraad op 25 april 1981 komt door dit 
besluit te vervallen. 
(agendapunt 7.1.3.). 

8. 
Overgenomen w~rd een amendement van de commissie Binnenland
se Zaken en van de Justitiecommissie op een desbetreffend voorstel 
van het hoofdbestuur tot wijziging van artikel 60 h.r. luidende als 
volgt: 
"60.1. 
Er zijn partijcommissies, welke tot taak hebben (leden) van de frac
ties in de Eerste en Tweede Kamer der Staten-Generaal, de VVD
leden van de fractie van Liberaal-Democraten in het Europese Par
lement alsmede het hoofdbestuur te adviseren over onderwerpen 
welke tot hun werkterrein behoren. 

60.1. 
Het hoofdbestuur bepaalt het aantal partijcommissies, alsmede het 
werkterrein en de omvang van elke commissie; het dagelijks bestuur 
benoemt de voorzitter, de secretaris en de overige leden, nadat het 
de besturen van de kamercentrales in de gelegenheid heeft gesteld 
daartoe schriftelijk kandidaten voor te dragen. 

60.3. 
Elke partijcommissie brengt jaarlijks een beknopt schriftelijk ver
slag van haar werkzaamheden uit, dat aan de jaarlijkse algemene 
vergadering wordt overgelegd als bijlage van het Jaarverslag van het 
hoofdbestuur. 
(Overeenkomstig huidig artikel 60.2.). 

60.4. 
De partijcommissies worden ontbonden op de dag van de verkiezing 
van de leden van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 
(Overeenkomstig huidig artikel 60.3.). 

60.5. 
Het hoofdbestuur kan commissies ad hoc instellen ter bestudering 
van bepaalde onderwerpen en het geven van advies daarover." 

De tot dan vigerende "Regeling partijcommissies (art. 60 h.r.)" vast
gesteld door het hoofdbestuur op 12 december 1977 komt door dit -
besluit te vervallen. 
(agendapunt 7.1.4.). 

9. 
Aanvaard werd een voorstel van het hoofdbestuur tot wijziging en 
aanvulling van artikel 67 h.r. luidende als volgt: 
"67.1. 
Aan een lid, dat in opdracht van een orgaan van de VVD, een centra
le of een afdeling werkzaamheden verricht of reist, mag een vergoe
ding worden gegeven voor de daarbij gemaakte noodzakelijke kos
ten; deze kosten komen ten laste van de VVD, de centrale of de 
afdeling, al naar gelang het orgaan dat de opdracht heeft verstrekt 
een orgaan is van de VVD, een centrale of een afdeling. 

67.2 . 
Een lid van het hoofdbestuur, van het bestuur van een centrale en 
van het bestuur van een afdeling kan niet worden gehonoreèrd be
houdens in het geval dat daartoe door het hoofdbestuur wordt beslo
ten." 
(agendapunt 7 .1.5.) 

10. 
Overgenomen werd een voorstel van de kamercentrale Haarlem tot 
wijziging van artikel 41.1 en 41.2 van het huishoudelijk reglement 
in dier voege, dat de benoeming van een lid van het hoofdbestuur 
als bedoeld in artikel 23.1 onder 2 van de statuten wegens periodiek 
aftreden normaliter kan geschieden in de jàarlijkse centraleverga
dering van de betrokken kamercentrale, met inachtneming van de
zelfde termijnen als gelden voor benoeming van de in artikel 35.1 
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onder 1 h.r. bedoelde bestuursleden van die kamercentrale. Wel 
dient de benoeming van het lid van het hoofdbestuur door de centra
levergadering van de kamercentrale te blij.ven plaatsvinden vóór de 
jaarlijkse algemene vergadering van de partij. 
(agendapunt 7.2.3.) 

11. 
Toegezegd werd dat in de door het hoofdbestuur in het najaar van 
1986 in te stellen commissie tot evaluatie van vier van de vijf kan
didaatstellingsreglementen leden zullen worden benoemd die in de 
praktijk met de.betrokken reglementen hebben gewerkt. 
(agendapunt 7.2.4.) 

12. 
Bekrachtigd werd het besluit van het hoofdbestuur van 4 april1986 
inzake de verwijdering, gelet op artikel 23 TK, van de heer A.W. 
Cevaal te Zoetermeer van de kieslijsten in de rijkskieskringen Rot
terdam, Leiden en Dordrecht. 

13. 
Besloten werd mr. J. G. Rietkerk postuum tot erelid te benoemen 
van de partij 
(agendapunt 8). 

14. 
Besloten werd aan Hare Majesteit de Koningin een telegram te zen
den van de volgende inhoud: "De Volkspartij voor Vrijheid en De
mocratie, op vrijdag 18 en zaterdag 19 april 1986 te Arnhem in 
jaarlijkse algemene vergadering bijeen, betuigt trouw en aanhan
kelijkheid aan uwe majesteit en haar huis". 
(agendapunt 10) 

15. 
De volgende leden van het dagelijks bestuur werden, in verband met 
periodiek aftreden, herbenoemd voor een periode van drie jaar: 
- J. Kammingate Groningen, voorzitter 
- dr. L. Ginjaar te Rijswijk, secretaris voor de organisatie. 
(agendapunt 16) 

16. 
.Benoemd werd tot lid van het hoofdbestuur met adviserende stem, 
voor een periode van drie jaar, ingevolge artikel 7.1 van de 'samen
werkingsovereenkomst VVDjJOVD mevr. A. den Ottelander te 
Utrecht. 
(agendapunt 17) 

J. Kamminga, voorzitter 
W. J. A. van den Berg, algemeen secretaris. 

Uitgebrachte 
voorkeurstemmen 

in volgorde van de landelijke lijst (vastgesteld door de 73ste algemene 
vergadering). Op de VVD werden 1.596.991 stemmen uitgebracht. 

Naam: aantal lijsten 
waarop de 
naam 
voorkwam 

I. Nijpels 19 
2. Smit-Kroes (v) 19 
3. De Korte 19 
4. Bolkestein 4 
5. Hermans 3 
6. Evenhuis 6 
7. Voorhoeve 3 
8. Koning 3 
9. Dees 4 

10. Schoo (v) 3 
11. Ginjaar-Maas (v) 3 
12. Van Eekelen 6 
13. Ploeg 3 
14. Terpstra (v) 3 
15. Weisglas 3 
16. Linschoten 6 
17. Franssen 3 
18. Braams 3 
19. Blauw P.M. 3 
20. Korthals 3 
21. Van Rey 4 
22. Te Veldhuis 4 
23. Scherpenhuizen 6 
24. Wiebenga · 19 
25. De Grave 19 
26. De Beer 19 
27. Rempt-Halmmans de Jongh (v) 19 
28. Van Erp 19 
29. Jorritsma-Lebbink (v) 19 
30. Van Heemskerck Pillis-Duvekot (v) 19 
31. Keja 19 
32. Dijkstal 19 
33. Kamp (v) 19 
34. Nijhuis 19 
35. Lauxtermann 19 
36. Blaauw J. D. 19 
37. Den Ouden-Dekkers (v) 19 
38. Luchtenveld 19 
39. Van Hoof 19 
40. Joekes 19 
41. Swart 6 
42. Termeer-Van Valburg (v) 3 
43. Bruggeman 4 
44. Pruijs 3 
45. Ten Wolde '3 
46. Van der Kooij 3 
47. Remkes 6 
48. Lucassen-Stauttener (v) 3 
49. Bakhoven 3 
50. Muntinga 4 
51. Metz 3 
52. Ferrier (v) 3 
53. Groetenboer 6 
54. Ten Veen 3 
55. Van Beek 4 
56. De Bakker 3 
57. Van der Stoel 4 
58. Dedden 6 
59. Korsten 3 

stemmen 

1.071.481 
89.923 
88:841 

377 
782 

2.667 
587 

1.247 
1.055 
2.074 
1.278 

603 
1.152 
3.725 

631 
1.498 

540 
479 
424 

1.261 
6.996 

655 
1.144 
1.177 
1.253 
1.000 
1.629 
2.637 
1.444 
1.132 
1.495 

530 
1.378 

469 
451 
888 

1.020 
348 
955 

284.989 
287 
174 
37 

183 
102 
45 

268 
57 
37 
27 

177 
86 
32 

212 
203 

45 
156 
128 
20 
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Verhouding Nederlandse kiezers /VVD-
kiezers /VVD-leden 8 september 1982/ 

c~=~---~:::-:::::_~=::::::=:=~==~-=-~==-_-:::_:=::::_-:_:::::_=_::J 21 • mei 1986--------- ---- ------ :_--=:-=:----=----=:=-=~-=~-====-=-1 ~_,_:.____-... L ____ ._. ___ . ____ ~-----~---·--~-__: 

geldige geldige % % opkomst opkomst aantal aantal VVD% 
stemmen stemmen' verdeling verdeling % (1982) % (1986) VVD- VVD- 1982 
per per geldige geldige kiezers kiezers 
rijkskieskring rijkskieskring stemmen stemmen (1982) (1986) 
(1982) (1986) (1982) (1986) 

's-Hertogenbosch 669.318 770.601 8,13 8,41 85,1 140.449 112.407 21,0 
Tilburg 476.649 546.383 5,79 5,96 77,9_ 83,6 115.450 90.321 24,2 
Arnhem 562.723 578.245 6,84 6,31. 88,4 137.656 107.485 24,5 
Nijmegen 491.150 557.949 5,97 6,09 86,1 87,3 98.733 79.538 20,1 
Rotterdam 303.170 332.893 3,68 3,63 78,0 51.065 46.672 16,8 
's-Gra venhage 247.472 264.053 3,01 2,88 79,1 68.967 59.369 27,9 
Leiden 568.235 650.031 6,91 7,09 79,2 88,0 166.663 150.729 29,3 
Dordrecht 658.411 715.249 8,00 7,80 86,4 160.159 132.554 24,3 
Amsterdam 376.761 393.110 4,58 4,29 76,7 75.298 62.960 20,0 
Den Helder 463.486 520.948 5,63 5,68 79,3 86,4 130.819 110.020 28,2 
Haarlem 489.340 533.751 5,95 5,82 86,6 155.392 139.694 31,8 
Zeeland 206.081 224.343 2,50 2,45 82,0 86,5 47.905 40.057 23,3 
Utrecht 537.263 602.708 6,53 6,57 82,1 87,2 148.210 130.536 27,6 
Friesland 365.545 392.113 4,44 4,28 87,5 90,3 64.403 51.133 17,6 
Overijssel 631.412 645.432* 7,67 7,04* 87,9 89,8 115.569 85.612 18,3 
Groningen 346.512 371.831 4,22 4,06 84,0 87,7 58.485 50.175 16,9 
Drenthe 263.813 288.880 3,21 3,15 87,0 90,5 57.626 51.594 21,8 
Limburg 571.241 675.868 6,94 7,37 73,4 83,0 106.497 76.757 18,6 
Flevoland 103.127* 1,12* 86,4 17.764 
algemeen secretariaat 

8.228.582 9.167.515 100,0 100,0 gem. gem. 1.899.346 1.595.377 gem. 
80,57 85,63 23,1 

* ingevolge vorming rijkskieskring Lelystad vermindering van kiezersaantal in Overijssel. N.B. ( +) = sterkere daling dan landelijk gemid< 
(-) = lagere daling dan landelijk gemidde 

* na correctie door samentrekking Overijssel en Flevoland (inclusief Dronten) 

Analyse 2e Kamerverkiezing 21 mei 1986 
door de algemeen secretaris W. J. A. van den Berg 

- Een teruggang in zeteltal van de 
VVD met 25 % oftewel een verlies 
van 9 zetels; 
- Een terugloop van het VVD-leden
tal gedurende dè laatste vier jaar 
met 11,59% (ondanks-de stijging 
van het aantalleden gedurende het 
laatste half jaar); 
- Een kiesdeler van 61.115 in 1986 
tegenover 54.857 in 1982 (dus dit 
jaar een hogere opkomst waardoor 
het aantal stemmen per zetel hoger 
kwam te liggen); 
- VVD-stemmers gaan vroeg naar de 
stembus. CDA en PvdA-kiezers 

gaan de uren in de namiddag, aldus 
een onderzoek van het bureau In- -
tomart. Een langdurige stortbui in de 
namiddag had de VVD op circa 30 
zetels kunnen brengen. 

Het zijn enkele kanttekeningen van 
algemeen secretaris Wim van den 
Berg bij de jongste verkiezingsuit
slag. 
Puttend uit zijn langdurige ervaring 
komt hij nog tot meer conclusies. 
"Ongeveer 20 % van de Nederlandse 
bevolking is min of meer de liberale 
levensbeschouwing toegedaan. Dat 

percentage blijft sinds medio zeven
tiger jaren schommelen tussen de 16 
en 20 %. Ons zeteltal zal dus varië
ren tussen 25 en 30 zetels. Deze per
centages worden beïnvloed door ab
normale omstandigheden. In 1982 
hadden we de wind mee. De PvdA 
wist toen de eigen kiezers niet meer 
te motiveren, zodat deze na de te
leurstellende ervaring met' het ka
binet Van Agt-Den Uyl wegbleven. 
Ook de opstelling van het CDA heeft 
toen een rol gespeeld," aldus Wim 
van den Berg. "Als het CDA ondui
delijk is over de toekomstige coa-



VVD% %daling % % ledental ledental % % %daling org. org. 
1986 absoluut verdeling verdeling 8-9-1982 21-5-1986 verdeling verdeling c.q. graad graad 

kiezerstal VVD- VVD-
8/9- 21/5 kiezers kiezers 

(1982) (1986) 

14,6 19,97 (+) 7,39 7,05 
16,5 21,77 (+) 6,08 5,66 
18,6 21,92 (+) 7,26 6,74 
14,3 19,44 (+) 5,20 4,98 
14,0 8,60 (-) 2,69 2,93 
22,5 13,92 (-) 3,63 3,72 
23,2 9,56 (-) 8,77 9,45 
18,5 17,24 ( +) 8,43 8,31 
16,0 16,39 ( +) 3,96 3,95 
21,1 15,90 (-) 6,89 6,90 
26,2 10,10 (-) 8,18 8,75 
17,9 16,38 ( +) 2,52 2,51 
21,7 11,92 (-) 7,80 8,17 
13,0 20,60 (+) 3,39 3,21 
13,3 10,55 (-) 6,08 5,37* 
13,5 14,21 (-) 3,08 3,15 
17,9 10,47 (-) 3,03 3,23 
11,4 27,93 (+) 5,62 4,81 
17,2 10,55 (-)* 1,11 

17,4 100,00 

litiepartner of duidelijk pacteert met 
de PvdA dan ontstaat vanuit de 
traditionele CDA-kiezers een grote 
overloop naar de VVD. Dat geldt 
vooral voor het zuiden en het oosten 
des lands. 
Indien het CDA zich - zoals thans -
duidelijk uitspreekt voor de samen
werking met de liberalen dan keren 
de CDA-kiezers terug naar het oude 
honk." 
De algemeen secretaris ligt bepaald 
niet wakker van de kleine overloop 
VVD-ers naar D'66. "D'66 heeft 
door alle jaren van haar bestaan 
slechts een heel kleine harde kern. 
Dat geldt ook voor haar ledental. 

leden- leden- stijging per 8-9- per 21-5-
bestand bestand daling 1982 1986 
(1982) (1986) 8/9-21/5 

5.295 4.855 5,23 5,42 - 8,31 (-) 3,77 4,32 
4.759 4.303 4,70 4,80 - 9,58 (-) 4,12 4,76 
7.951 6.623 7,85 7,39 -16,70 (+) 5,78 6,16 
4.888 4.280 4,82 4,79 - 12,44 ( +) 4,95 5,38 
2.462 2.048 2,43 2,29 - 8,63 (-) 4,82 4,39 
4.798 3.685 4,74 4,11 -23,20 ( +) 6,96 6,21 

10.174 9.045 10,04 10,10 -11,10(-) 6,10 6,00 
8.573 7.440 8,46 8,31 - 13,22 ( +) 5,35 5,61 
2.495 2.061 2,46 2,30 - 17,39 ( +) 3,31 3,27 
5.628 . 5.041 5,56 5,63 - 10,43 (-) 4,30 4,58 
8.410 7.256 8,30 8,10 -13,72(-) 5,41 5,19 
2.710 2.673 2,67 2,98 - 1,37 (-) 5,66 6,67 
9.212 7.954 9,09 8,88 -13,66(+) 6,22 6,09 
4.221 3.972 4,17 4,43 - 5,90 (-) 6,55 7,77 
6.617 5.032* 6,53 5,62 - 8,09 (-)* 5,73 5,88 
4.701 4.199 4,64 4,69 - 10,68 (-) 6,04 8,37 
4.403 4.013 4,35 4,48 - 8,86 (-) 7,64 7,78 
3.776 3.628 3,73 4,05 - 3,92 (-) 3,55 4,73 

1.050 1,17 - 8,09 (-) 5,91 
236 412 0,23 0,46 I+ 74,58 (-) 

101.309 89.570 100,00 100,00 - 11,59 gem. gem. 
5,33 5,61 

* vermindering mede tengevolge van vorming rijkskieskring Lelystad 

* Na correctie door samentrekking Overijssel en Flevoland (inclusief Dronten) 

( +) = hogere daling dan landelijk gemiddelde 
(-) = lagere daling dan landelijk gemiddelde 

Dat percentage VVD-stemmers 
komt wel weer terug. De grote ver- ' 
schuivingen ditmaal vonden plaats 
van VVD naar CDA en van CDA 
naar PvdA." 
De voorkeurstemmen op Joekes, te
zamen bijna 5 zetels, verdeelt hij als 
volgt. "Drie zetels zijn afkomstig van 
liberalen die toch wel VVD hadden 
gestemd. De overige twee zijn bij
eengebracht door mensen die zeer 
sterk aarzelden of zij VVD zouden 
stemmen en door kiezers die dit an
ders nooit doen." 

Statenverkiezingen 

Gezien de revolte die na de verkie
zingen is ontstaan, waarschuwt Van 

den Berg alvast voor te hoog gespan
nen verwachtingen bij de Statenver
kiezingen. "Vorige keer, in 1982, 
hadden wij de 'luxe' van het kabinet 
Van Agt-Den Uyl. Als wij volgend 
jaar in de regering zitten loopt het 
aantal statenzetels met zo'n 25 % te
rug. Als wij in de oppositie zouden 
komen, zou de VVD ongeveer het 
aantal statenzetels kunnen hand
haven, dat zij thans bezit. De con
sequentie voor de sterkte van de 
VVD-Eerste-Kamerfractie is daar
uit te trekken. Mochten we nu re
geringsverantwoordelijkheid krijgen 
dan zal de VVD in de Senaat van 16 
op circa 13 zetels terugvallen." 

Reny Dijkman 

• 
I 17D-CRA'I'IE 

1~ ~ ~~~ 1 ~~~~~~ ~;~~~ ~ ~ ~~ ~~ m ilU~H ~; ~m ;~ ~ ~ m; ~m ~~ ~~~ 

3/10 jun~ 1986 

... 



Contract tussen rijk en 
lagere overheden noodzaak 

In aanwezigheid van o.a. de 
pers overhandigde de voor
zitter van de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden 
van de VVD, de Nuthse 
burgemeester Elly Coenen, 
op 12 mei jl. aan VVD
lijstaanvoerder Ed Nijpels 
in het kader van de komen
de besprekingen over een 
nieuw Regeerakkoord een 
pakket voorstellen ter ver
betering en versterking van 
de positie van de lagere 
overheden. 

De Verenigfngswensen zijn opge
steld door een werkgroep bestaande 
uit de Delfzijlse burgemeester Ivo 
Opstelten, de Groningse gedeputeer
de Johan Remkes, de Bredase wet
houder Ruud Sandberg en VNG-di
recteur Cor van Tilborg. 
Het integrale Verenigingsadvies is 
gepubliceerd in Provincie & Ge
meente (het rhaandblad van de 
Vereniging van Staten- en Raadsle
den van de VVD) van mei 1986. 
Enkele punten uit de reeks van ge
wenste maatregelen zijn: 
- het rijk moet gemeenten en provin
cies als mede-overheid erkennen en 
dat door versterking van de autono
mie van deze overheden tot uitdruk
king brengen; 
- financiële afspraken moeten wor
den vastgelegd in een meerjarige 
overeenkomst tussen enerzijds rijk 
en anderzijds provincies en gemeen
ten; 
- evenredige bijdrage van gemeen
ten en provincies aan bezuinigings
operaties akkoord, maar niet èn 
evenredigheid èn profijtkortingen èn 
personeelskortingen; 
- het gemeentelijk aandeel in de bij
standskosten moet worden vermin
derd; stijging in de kosten moet voor 
100 % worden gecompenseerd; 

· - decentralisatie moet worden bevor
derd; daarbij moeten ook voldoende 
geldmiddelen worden overgedragen; 

De voorzitter van de Vereniging van Staten- en Raadsleden mevrouw Elly 
Coenen overhandigt het eerste exemplaar van het Verenigingsadvies aan po
litiek leider Ed Nijpels. 

- de positie van de wethouder moet 
worden verbeterd op basis van het 
VNG-rapport "De wethouder ge
waardeerd". 
In een reactie zei Ed Nijpels onder
meer, dat niet alleen meerjarige fi
nanciële afspraken moeten worden 
gemaakt, maar dat het kabinet ook 
tot overeenstemming met de 
Vereniging van Nederlandse Ge
meenten en het Inter~Provinciaal 
Overleg moet komen over voor de la
gere overheden relevante wetgeving. 
Hij pleitte in dat kader voor een zgn. 
bestuutscontract tussen de drie over
heden. Met de Vereniging wees Ed 
profijtkortingen voor de toekomst af; 
een verdere bijdrage van gemeenten 
en provincies aan de ombuigingsope
ratie achtte hij onvermijdelijk, maar 
dat zal dan niet meer dan een even
redige bijdrage zijn. 
Wat betreft het gemeentelijk aan
deel in de bijstandskosten stelde Ed 
dat op termijn een volledige compen
satie moet worden gegeven. Over de
centralisatie was hij wat somber; al
les wat daarover niet in het Regeer-
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akkoord wordt geregeld, kun je ver
geten. De andere partijen belijden 
met de mond vaak het decentralisa
tiestreven, maar als puntje bij paal
tje komt, bestaat er grote angst ge
meenten zelf te laten bepalen wat op 
lokaal niveau is gewenst. 
Tot slot sprak Ed Nijpels over de po
sitie van de wethouder. Daarover is 
jarenlang gediscussieerd; de discus
sie moet nu maar eens worden af
gerond en de kabinetsformatie is een 
goede gelegenheid om de positie 
conform de motie-Lauxtermann te 
regelen. 

Indien de wensenlijst inderdaad in
tegraal in het Regeerakkoord komt 
en het Regeerakkoord wordt daad
werkelijk uitgevoerd (en dat mag je 
toch verwachten), dan kunnen li
berale gemeente- en provinciebe
stuurders in 1990 tevreden zijn. 

Andreas Dijk 
Foto: Theo Meijer 

• 
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Nalatigheid statenteden kost Eerste 
Kamerlid zetel 

Tot zijn verbijstering ver
nam John van Graafeiland, 
burgemeester van Venlo, 
dat zijn VVD-zetel in de 
Eerste Kamer officieel op 
21 mei werd toegewezen 
aan de PPR, Van Graafei
land, die als laatst gekoze
ne de VVD-fractie in de Se
naat was binnengekomen 
heeft het verlies van zijn 
zetel te danken aan twee 
Drentse staten/eden, die 
zich hadden vergist in het 
tijdstip waarop de stem-
mingen voor de Senaat 
zouden plaatsvinden. De 
VVD-fractie in de Eerste 
Kamer telt thans nog 16 se
natoren. 

Verkiezingen 
leidden tot 
ledenwinst 
De ledenadministratie wist 
stralend te melden dat rond 
de verkiezingen zich ruim dui
zend nieuwe leden hebben op
gegeven. De dag ná de verkie-

. zingen kwamen nog 169 aan
meldingen als VVD-lid bin
nen. Ook van de 
canvasskaarten en de coupon 
in de huis-aan-huiskrant werd 
voor de aanmelding ruim ge
bruik gemaakt. 
Het is plezierig te mogen con
stateren dat ons ledental te
gen de verdrukking ingroeit en 
een tegenvaller als de verkie
zingsuitslag zich in positieve 
zin in een groeiend ledental 
vertaalt. 

John van Graafeiland 

Het was allemaal niet nodig geweest. 
Deze tussentijdse stemming door de 
Statenleden was een voortvloeisel uit 
behandeling van voorstellen tot wij
ziging van de Grondwet. Door de 
oprichting van de provincie Flevo
land; waar de VVD in 1985 een zeer 
matige verkiezingsuitslag boekte, 
werd duidelijk dat bij deze tussen
tijdse verkiezingen het voor de li
beralen een kwestie w'as van "alle 
hens aan dek" wilde men de zeven
tiende restzetel voór de VVD behou
den. Het wàs mogelijk! 
Uit voorzorg hadden de Statenleden 
in diverse provincies al getekende 
volmachten bij collega's achtergela
ten. Hiertoe was een verzoek van de 
algemeen secretaris naar alle staten
fracties gegaan. Men weet tenslotte 

nooit of men op dat cruciaal moment 
ergens met autopech langs de weg 
zou kunnen staan of door andere on
verwachtige omstandigheden ver
hinderd zou kunnen zijn. 
Het VVD-bestuur en de statenfrac
ties waren overeengekomen dat voor 
deze tussentijdse verkiezingen de zit
tende Eerste Kamerleden zouden 
worden herkozen. Men zag voor dat 
ene jaar af van een kandidaatstel
lingsprocedure. 
De vergadering, waarin de stemming 
plaatsvond, was met een uur ver
vroigd. Twee Drentse Statenleden 
was dat ontgaan. Ook had men in 
Drenthe geen volmachten bij col
lega's achtergelaten. Hoewel de be
trokken VVD-statenleden getracht 
hebben na hun late binnenkomst als
nog hun stem uit te brengen, bleek 
dat niet meer mogelijk. De Senaats
fractie van de liberalen, maar vooral 
John van Graafeiland, werd daarvan 
de dupe. 
De publiciteit hierover op de avond 
van 20 mei en de ochtend van de ver
kiezingsdag, 21 mei, betekende bo
vendien bepaald geen goede start 
voor de Tweede-Kamerverkiezingen. 

Reny Dijkman 

• 

De Leidraad Provincieprogramma 
is er! 

Nadat eind januari de Vereniging van Statèn- en Raadsleden va.n de 
VVD de ontwerp-Leidraad voor he,t VVD-Provincieprogramma 1987-
1991 liet verschijnen, is nu de na amendering vastgestelde definitieve 
versie beschikbaar. 
Deze Lèidraad is verkrijgbaar door overmaking van f 7,00 op postgiro 
4018232 ten name van VVD-Informatierekeningte 's-Gravenhage on
der vermelding van "Leidraad Provincieprogramma 1987". 
Aan alle statenfracties, afdelingen, ondercentrales en kamercentrales 
wordt één exemplaar gratis toegestuurd. 
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ELD-Europarlementariër 
Gij-s ~de Vries streeft naar-~~---~ 
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Europees antiterrorisme 
beleid 

Samen met vijf andere Eu
roparlementariërs uit En
geland, Ierland, Italië, 
Duitsland en Frankrijk 
heeft de Europese Li
beraal-Democraat Gijs de 
Vries een werkbezoek ge
bracht aan Den Haag. Op 
zijn initiatief is daar vorige 
maand uitvoerig ges pro-· 
ken over een Europese aan
pak van het anti-terroris
mebeleid 

Nu de Nederlandse regering dit half 
jaar voorzitter is van de EG, zag De 
Vries daarin een voortreffelijke mo
gelijkheid om gezamenlijk vanuit 
het Europarlement dit hete hang-
ijzer aan te pakken. De Engèlsen, die 
de tweede helft van 1986 het EG
voorzitterschap krijgen toebedeeld, 
kunnen eveneens straks een der-

. gelijk bezoek verwachten. 
. In Nederland spraken de parlemen

tariërs met kolonel Gerritse (hoofd 
beveiliging Schiphol), de heer De 
Jong (Centrale Recherche Infor
matie Dienst), de heer Sandaal 
(voorzitter van de werkgroep ter
rorismebestrijding), de heer Groshei
de (directeur-generaal van het mi
nisterie van Justitie) en met minister 
Frits Korthals Altes van Justitie. 
Gezamenlijk heeft men gesproken 
over de mogelijkheden tot een soe
peler samenwerking in W esteu
ropees verband bij de bestrijding 
van terrorisme. "Juist de Europese 
Gemeenschap," zegt De Vries, 
"biedt een goed kader om zo'n beleid 
op poten te zetten, want het gaat om 
een bij uitstek grensoverschrijdend 
probleem. Daartoe is een internatio
nà.le aanpak vereist." 
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Actiepunten 

Gijs de Vries heeft een aantal actie
punten, die hij na deze oriënterende 
gesprekken in de Juridische Com
missie van het Parlement aan de orde 
zal stellen. Bovendien zal hij de on
derstaande zaken aankaarten bij de 
Europese Commissie en in het bij
zonder bij commissaris Delors. · 
Dit is zijn wensenpakket: 
1. De veiligheid van vliegvelden 
moet worden verbeterd. Aankomen
de en vertrekkende passagiersstro
men mogen elkaar niet kruisen. (Dit 
om te voorkomen dat de één de ander 
snel een pakje in handen geeft.). 
Daartoe zal o.a. de Parijse luchtha
ven Charles de Gaulle deels moeten 
worden aangepast. 
2. De Europese lidstaten zullen in 
het openbaar moeten verklaren dat 
onder geen enkele omstandigheid 
een gekaapt vliegtuig dat op EG-bo
dem landt nog kans krijgt om op te 
stijgen. Aan die beleidslijn zal strak 
de hand moeten worden gehouden. 
3. Daders van terrorisme mogen hun 
straf niet ontlopen. Dat kan alleen 
als een-aantallanden nu eindelijk 
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reeds bestaande internationale 
overeenkomsten op dit gebied zo snel 
mogelijk ratificeert. Zo moet bijv. 
Frankrijk nog tekenen; Ierland zal 
dit binnenkort doen. Ook wat de uit
levering betreft (denk maar aan de 
Heinekenontvoerders) ligt er een 
Europees Verdrag, waaronder de 
handtekening van een paar lidstaten 
nog ontbreken. 
Verder betreft het bestaande verdra
gen over vliegtuigkapingen, over 
luchtvaartsabotage en over aansla
gen op diplomaten en over gijzelin
gen. Europa moet wat dat betreft één 
vuist kunnen maken en gezamenlijk 
één beleidslijn volgen. Ook Neder
land loopt op sommige gebieden nog 
achter. Zo heeft ons land de verdra
gen inzake aanslagen op diplomaten 
(sinds 1970 zijn diplomaten uit 113 
landen doelwit van aanslagen in 128 
landen geweest) en inzake gijzelin
gen nog steeds niet geratificeerd, 
hoewel ze respectievelijk uit 1973 en 
1979 dateren. 
4. 155 doden en 1232 gewonden vor
men "de oogst" van 233 aanslagen 
die werden gepleegd ~oor terroristen 
uit het Midden-Oosten tussen 1980 
en 1985. Volgens Europese en Israë
lische kenners van het Palestijnse 
vraagstuk heeft iedere PLO-missie 
in Europa een specialist in "clandes
tiene operaties" (inclusief terroris
me) onder haar staffunctionarissen . 
Tegen hen móet hard worden op ge-· 
treden. Zij moeten tot "personae 
non gratae" worden verklaard. 
5. De samenwerking tussen justitië
le en politionele autoriteiten moet 
worden verbeterd. Op dit terrein 
moet snel een eind worden gemaakt 
aan de bureaucratie, waardoor snel 
en daadkrachtig ingrijpen nu nog 
.vaak onmogelijk wordt gemaakt. De 
Vries, die zich breed heeft georiën
teerd op dit crimineel gebied, haalde 
als voorbeeld aan: "De politiecom
missaris te Sussex vertelde dat het 
soms weken duurt voordat zijn men
sen van de Franse autoriteiten toe
stemming krijgen inlichtingen in te 
winnen in Frankrijk als het gaat om 
de tekst van in Frankrijk afgelegde 
getuigenverklaringen. Onlangs duur-
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de dat negen maanden. En dat ter
wijl inlichtingen broodnodig waren 
om een in Engeland gearresteerde 
verdachte door een Engelse recht
bank te kunnen berechten. 
6. Ook zal de wetgeving van de EG
lidstaten op een aantal punten moe
ten worden bijgesteld om doeltref
fend tegen terroristen te kunnen op
treden. Zo moet de wapenwetgeving 
worden aangepast. Op het ogenblik 
is het bijvoorbeeld een koud kunstje 
om in België een wapen te kopen. 
Verder zullen de lidstaten duidelijke 
afspraken moeten maken over een 
gezamenlijk te voeren visumbeleid, 
het asielbeleid en de toelating va9 
vluchtelingen. De Europese Com
missie heeft hierover al voorstellen 
aangekondigd. De Vries verlangt dat 
deze voorstellen met voorrang wor
den behandeld. 

Gezien het feit dat de terrorismebe
strijding een zaak is waar alle landen 
belang bij hebben, zou Gijs de Vries 
wel eens op zeer korte termijn de 
vruchten van zijn inzet kunnen pluk
ken. Het Europees parlement kan 
dan weer eens bewijzen hoe essen
tieel zijn bestaan is. 

Reny Dijkman 

• 

Landelijke Propaganda 
commissie na de strijd 

bijeen 

Ed Nijpels op de rug gezien, in gesprek met LPC-ers. 

In de namiddag van de verkiezings- men. Ed antwoordde: "Voor mij is 
dag is het hele Landelijk Propagan- het niet meer dan mijn taak om dat 
dateam bijgekomen om van de ver- te doen. Ik heb nog nooit in het land 

}} kiezingsstrijd uit te blazen. OokEd zo'n enthousiasme en medewerking 
Nijpels en Jan Kamminga waren ontmoet. Er was iets te verdedigen 
daar aanwezig om hen, maar ook via en dat lukt alleen maar als de men- ·.·.·.·. 
hen die duizenden vrijwilligers onder sen rondom je zeggen: Ga er tegen ;::;::: 

f:l~~if~rg~~~?É.~~ ~~~;fi~~f!f~~:~tl~IIri' l!i 
ligers, hun inzet en hun organisatie. doen om uw inspanningen waar te .... 

;: ~:::~:E1;~:~if::::~:Fm Ro:t:o:.n~T" 1hjekomManez'ier ~):·~.~.1:':)~~~.·.: 
hoe Ed Nijpels persoonlijk kans had J ... 

gezien in die laatste maand aan meer ::::~-:: I d•n 500 m•nif"tati" dool ton~ • I 
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Verpleging moet aantrekkelijk 
beroep blijven 

De rol van de verpleging in de gezondheidszorg is in de 
laatste kabinetsperiode wat onderbelicht gebleven. 
Sinds ik in 1981 in de Eerste Kamer kwam heb ik er het 
woord over gevoerd, maar vrijwel steeds als enige, en 
zonder bij het kabinet veel weerklank te vinden. 
Toch is er heel wat gaande. In hoofdzaak speelt zich 
dat af in de opleiding, de werkbelasting en de honore
ring. 

De werkbelasting 

Het is langzamerhand algemeen be
kend dat de werkbelasting in de 
verpleging sterk is toegenomen. 
Enerzijds komt dat doordat de zie
kenhuizen hun patiënten korter hou
den, vroeger ontslaan en frequen
ter opnemen. Dat betekent.hetzelfde 
werk doen in minder tijd en met 
zwaardere patiënten. Anderzijds is 
de patiënt ook mondiger geworden 
en stelt meer eisen. De werkbelas
ting neemt bovendien toe omdat 
arbeidstijdverkorting wordt toe
gepast zonder volledige herbezet
ting. 
In de extramurale gezondheids
zorg en met name in de wijkverple
ging zien we een soortgelijke ont
wikkeling. Veel ouderen en gehan
dièapten willen of kunnen niet 
meer worden opgenomen en doen 
een beroep op de thuisverpleging. 
Dat betekent niet alleen een inten
sivering van de bestaande zorg, 
maar ook een toenemende vraag 
naar nachtzorg en 24-uurs zorg. 
De uitbreiding van het aantal wijk
verpleegkundigen en wijkzieken
verzorgenden houdt helaas geen ge
lijke tred met de toegenomen be
hoefte aan zorg. 

Positie van de trendvolgers 

Tegenover deze toegenomen werk
belasting staat geen verbeterde ho
norering, integendeel. Als trendvol
gers hebben de verpleegkundigen 
en ziekenverzorgenden de laatste ja
ren fiks ingeleverd. De zgn. pak
ketvergelijking tussen ambtenaren 

en trendvolgers enerzijds en de 
vergelijkbare furieties in het be
drijfsleven anderzijds laat zien dat 
de werknèmers in de gepremieerde 
sector een achterstand hebben die 
varieert van 7 tot bijna 30 %. 
Als deze ontwikkelingen zich 
voortzetten: een toenemende werk
belasting en een dalende honore
ring, voorzie ik dat het beroep van 
verpleegkundige zijn aantrek
kingskracht gaat verliezen. Nu al 
zien we dat vooral de gespecia
liseerde ziekenhuizen, waar de werk
belasting het grootst is, kampen 
met een tekort. Het Academisch 
Ziekenhuis Leiden heeft ruim 
honderd onvervulde vacatures, en 
het Amsterdams Medisch Cen-
trum heeft een tekort van 10 % aan 
gediplomeerden. 
Het is daarom van groot belang dat 
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in het toekomstig arbeidsvoor
waardenbeleid aandacht wordt be
steed aan deze groep trendvolgers. 
Ik denk daarbij niet alleen aan de 
honorering in het algemeen, maar 
ook aan die van de leidinggevende 
functies en van de gespecialiseer-
de verpleegkundigen. Functies in 
bijv. de intensive care en de ope
ratie-assistentie stellen hoge eisen en 
mogen onder geen beding door 
niet gekwalificeerden worden ver
richt. 

Opleiding 

Binnen de verpleging is de opleiding 
voortdurend in discussie. De dis
cussie gaat onder meer over de ver
houding tussen de dagopleiding en 
de zgn. in-service opleiding, d.w.z. 
een .opleiding door en in de instel
lingen voor gezondheidszorg. Beide 
soorten opleiding hebben hun 
voor- en nadelen: de dagopleiding is 
theoretisch wat breder doch levert 
gediplomeerden af die nog een in
werkperiode nodig hebben. De in
service-opleiding is wat meer prak
tisch gericht, maar doet wel een 
zwaar beroep op de leerlingen die al 
heel jong met zieken en stervenden 
worden geconfronteerd. 
In deze discussie is van belang te we
ten, dat de dagopleiding bij Onder
wijs en Wetenschappen berust en 
de in-service opleiding onder verant
woordelijkheid van WVC valt. 
Geen gemakkelijke constellatie! 
Want 0 en W redeneert, kort ge
zegd, meer vanuit de wenselijke ont
plooiing van de leerling, ook van 
degenen met een zeer beperkte voor
opleiding, terwijl WVC zich voor-
al verantwoordelijk acht voor de 
kwaliteit van de beroepsuitoefe
ning, 0 en W staat voor het pro
bleem om voor de dagopleiding de 
nodige stageplaatsen te vinden, ter
wijl de ziekenhuizen deze sores er 
nog nauwelijks bij kunnen hebben. 
Als men het aantal wrijfpunten be
ziet die uit dit alles voortvloeien, kan 
men jaloers zijn op de status die 
het ministerie van Landbouw voor 
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zijn opleiding en onderzoek heeft 
·kunnen verwerven ... 

Plan van actie gewenst 

In de Eerste Kamer heb ik de staatsse
cretaris uitgenodigd een plan van ac
tit! te ontwerpen ter oplossing van 
de toenemende tekorten aan ver
pleegkundigen. Daarvoor is een 
krachtige aanpak van de opleidings
problemen nodig en een verbe-
tering van de arbeidsvoorwaarden. 
Het zgn. plan-Hijzen is daartoe 
niet voldoende, omdat het van nog 
lagere aanvangssalarissen uitgaat, 
en dat gedurende een langere perio
de. 
De verpleging heeft niet genoeg aan 
de waardering die zij bij het pu
bliek geniet - zij moet ook maat
schappelijk aantrekkelijk genoeg 
zijn om talentvolle en gemotiveerde 
jongeren aan te trekken. Van de 
verpleging en ziekenverzorging, die 
samen bijna tweederde van de 
plaatsen in de gezondheidszorg ver
vullen, moet de patiënt het in veel 
gevallen hebben! 

Mevr. Mr. E. Veder-Smil 

• 
Enkele stellingen namens de 
VVD in de Eerste Kamer: 
• arbeidstijdverkorting mag 

niet leiden tot verkapte be
zuiniging in de gezondheids
zorg; 

• specialisatie in de ver
pleging moet worden aan
gemoedigd; 

• een afdoende regeling van 
de stageproblematiek in de 
dagopleiding.is urgent; 

• de wet op de verpleging is. 
verouderd en moet word{!n 
herzien; 

• de verpleging mag niet het 
sluitstuk worden bij de 
budgettering in de zieken
huizeiL 

Hendrik Ido Ambacht won 
ledenwerfactie 

O
p de kamer van Ed Nijpels werd een zeer geslaagde ledenwerfactie 
van de kamercentrale Dordrecht afgerond. Met het overhandigen van 
een voorzittershamer bekroonde lijsttrekker Nijpels de afdeling Hen

drik ldo Ambacht. Deze afdeling slaagde erin om het eigen ledenbestand in 
een half jaar tijd met zestig procent te vergroten. Hendrik Ido Ambacht ver
sloeg met deze explosieve groei ruimschoots alle andere afdelingen in deze 
kamercerttrale. 
Het initiatief tot deze actie is uitgegaan van de kamercentrale Dordrecht en 
de actie duurde een'half jaar. Hendrik Ido Ambacht had nooit winnaar kun
nen worden zonder het zeer actieve lid de heer Van Katwijk. De heer J. J. van 
Katwijk, lid van de plaatselijke propagandacommissie wist 84 nieuwe leden 
voor de VVD te winnen. Ed Nijpels wees bij de afronding van de ledenwerfactie 

, op de vele tijd die de actieve VVD-leden hier in hebben gestoken. "Ach ik heb 
het bijna allemaal telefonisch voor elkaar gekregen," vertelde propagandist Van 
Katwijk laconiek. De voorzitter van de afdeling Hendrik Ido Ambacht nam de 
prijs in ontvangst ei). prees zich gelukkig met zulke actieve leden. Landelijk 
lijsttrekker Ed Nijpels is zeer verheugd over dit soort acties: "Dit verdient 
navolging. Overigens krijgt de VVD landelijk er momenteel wekelijks zo'n 150 
nieuwe leden bij. Dat is een zeer gunstige ontwikkeling voor onze partij." 

Miehiel Krom 
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Agenda 
Haya van Someren stichting: 

Presentatietechniek, deel I 
Cursusbijdrage f 40,- per persoon 
Wijchen: 5, 12 en 19 november 

Presentatietechniek, deel 11 
Cursusbijdrage f 60,- per persoon 
Rotterdam: 24 en 25 oktober (vrij-
dagavond en zater?àg) . 

Startcursus Discussietechniek 
Cursusbijdrage f 40,- per persoon 
Wijchen: 17, 24 september en 1 ok
tober (woensdagavonden) 

Combinatiecursus 
Liberalisme 1/ Liberalisme 11 
Cursusbijdrage f 30,- per persoon 
Zeewolde: 10, 15 november (maan
dagavond en zaterdag) 

Aanmeldingen 
Cursusbijdragen kunn~n worden over-

. gemaakt op girorekening 36.19.19. 7 
t.n.v. Haya van Somerenstichting te 
's-Gravenhage onder vermelding van: 
cursusnaam, plaats en data. De aan
meldingen dienen 21 dagen voor aan

. vang van de betreffende cursus bij de 
Haya van Somerenstichting binnen te 
zijn. 
Voor nadere informatie kunt u telefo
nisch contact opnemen met de Haya 
van Somerenstichting. Tel.: 070-
614121 tst. 25. 

Cursussen voor nieuwe Raadsleden · 
Voor de zojuist verkozen gemeen
teraadsleden bestaan er mogelijk
heden om deel te nemen aan cursus
sen voor (nieuwe) raadsleden waarin 
in een vijftal dagdelen uitvoerig aan
dacht wordt besteed aan de bevoegd
heden van de gemeenteraad, diverse 
begrotingshoofdstukken, de begro
ting. 
Ervaren wethouders en gemeenc 
teraadsleden verzorgen deze trainin
gen en verstrekken een schat aan in
formatie met praktische tips. ' 

Managementtraining voor 
Raadsleden 
Gemeenteraadsfracties die in een 

nieuwe samenstelling bijeenkomen 
kunnen het initiatief nemen om ge
zamenlijk een managementtraining 
te volgen waarin uitvoerig aandacht · 
wordt besteed aan het formuleren van 
doelstellingen, analyse en probleem-

. oplossingstechnieken, vrijmaken van 
creatieve vermogens, projectmana
gement, time-management, planning. 
Als fractie kan een beleidslijn uit
gezet worden en de basis worden ge
legd voor een samenwerking voor de 
komende vier jaar. 

Wist u dat u deel kunt nemen aan tal 
van cursussen, of zelf cursussen kunt 
organiseren? Trainers van de Haya 
van Somerenstichting verzorgen cur
sussen. Presentatie- en Discussietech
niek, fonl'mtrainingen, cursussen .. On
derhandelen, cursussen over politieke 
stromingen op verschillende niveaus 
voor diverse doelgroepen . 
Voor nadere informatie kunt ü con
tact opnemen met de vormings- en 
scholingsfunctionaris van de kamer
centrale of met de Haya vari So
merenstichting. Tel.: 070-614121 tst. 
25. 

Topkadercursus najaar 1986 
In het najaar organiseert de Hàya van 
Somerenstichting een topkadercursus 
rond het thema: · 
"De relatie ruimtelijke ordening, 
landbouw en milieu". 
De afgelopen jaren zijn nadrukkelijk· 
een aantal problemen naar voren ge
komen die betrekking hebben op over
produktie in de landbouw en de gevol
gen van overbemesting voor het mi
lieu. Voor wat betreft de toekomstige 
verdeling van de beschikbare ruiinte 
in Nederland spelen milieu-aspecten, 
de vraag van landbouw, industrie en 
stadsuitbreiding een belangrijke rol. 
V oor een afweging van belangen is 
een inschatting van toekomstige ont
wikkelingen uiterst belangrijk. 
De, stuurgroep van de Haya van So
merenstichting heeft in overleg met 
de voorzitter van de topkadercursus, 
drs. L. M. L. H. A. Hermans, voor dit 
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themá gekozen, mede met het oog op 
de Statenverkiezingen van 1986. De 
inbreng/de invloed van afzonderlijke 
provincies zal in deze topkadercursus 
bijzondere aandacht krijgen. 
Vertegenwoordigers van landbouwor
ganisaties en milieugroeperingen zul
len hun visie geven op bovenvermelde 
problematiek en experts uit de wereld 
van de ruimtelijke ordening, onder
zoekers uit de landbouw/ milieuhoek 
en vertegenwoordigers van politieke 
partijen zullen hun mening verwoor
den en aandacht besteden aan de li
berale visie op het hierboven geschet
ste beleidsterrein. 
Deze cursus zal tweeëneenhalve dag 
in beslag nemen; van vrijdagavond 24 
oktober vanaf 17.00 uur tot zondag
middag 26 oktober 15.00 uur. · 
Van de deelnemers aan deie cursus 
wordt verwacht dat zij inleidingen 

·verzorgen en eventueel deelnemen 
aan forumdiscussies. Omdat deze 
topkadercursus voorafgaand aan de 
Statenverkiezingen wordt georgani
seerd, is deze cursus in het bijzonder 
bestemd voor (kandidaat)statenleden 
enjof leden, die beroepsmatig of be
stuurlijk hierbij betrokken zijn. 
Aan deze cursus kunnen maximaal 40 
leden deelnemen. Kaderleden kunnen 
zich direct aanmelden bij het al
gemeen secretariaat. De stuurgroep 
zal vervolgens op basis ván de levens- .. 
beschrijvingen een keuze maken uit 
de aanmeldingen. 
Voor nadere informatie over de selec
tieprocedure en ·criteria kunt u con
tact opnemen met het algemeen secre
tariaat, tel.: 070-614121 tst. 25. 
Van de deelnemers wordt een eigen 
bijdrage gevraagd van f 140,- voor 
leden t/m 26 jaar, en f 200,- voor 
leden van 27 jaar en ouder. 
Op 10 september a.s. sluit de inschrij
ving. 
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Themanummer 
Liberaal Reveil 
c 

De redactie van Liberaal
Reveil, het blad van de 
p'rof Mr. B. M. Telders
stichting, heeft een dik 
themanummer uitgebracht 
dat geheel is gewijd aan 
Liberale Toekomstvisies. 

Los van de hitte van de dagelijkse 
politiek heeft zij zich gericht op de 
taak die er voor het liberalisme en 
dus de liberalen ligt in de toekom
stige decennia op het gebied van de 
informatica, de rol van de overheid, 
de overheidsfinanciën, economie, 
buitenlands beleid, volkshuisvesting, 
binnenlands bestuur, emancipatie, 
gezondheidszorg, milieu en ontwik
kelingsbeleid. Daarnaast beschreef 
Ed Nijpels hoe een liberaal pro
gramma voor de toekomst er uit zou 
moeten zien. 
Elk onderwerp wordt behandeld 
door een vakspecialist. 
Liberaal Reveil richt zich vooral tot 
degenen, die meer willen weten dan 
wat er gisteren in het parlement aan 
de orde was. In dit themanummer 
stelt men zich los - zelfs soms con
trair - op van heersende VVD-dog
ma's. 
In zijn inleiding maakt de heer 
H. A. M. Hoefnagels die verder rei
kende visie eens duidelijk. 
"Als conservatieven, liberalen en so
cialisten de stembus bestormen, 
hebben zij niet de Beginselprogram
ma's der partijen nog even doorgeno
men ten einde hun keuze te bepalen. 
Secundaire kenmerken - soms zelfs 
zeer onbeduidend als het imago van 
een leider - worden druk besproken, 
de kern van de zaak komt niet of 
nauwelijks aan de orde ... " . ; . "In 
dit blad en zeker in dit themanum-
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H.A. M. Hoefnagels 
mer gaat het echter om de liberale 
hoofdstroming. Zij behoeft niet uit 
het ongerijmde te worden gedefi
nieerd ... Zij is niet tevreden met be
staande machtsverhoudingen, zij wil 
de emancipatie van allen en zij er
vaart het als innerlijk tegenstrijdig 
te trachten de emancipatie van de 
burgers te verwerkelijken door de 
Staat steeds meer te beslissen te ge
ven. De Staat is - ook als zij wat 
vriendelijker de overheid wordt ge
noemd - de oorspronkelijke vijand 
van de liberalen. Vrijheid en verant
woordelijkheid, vrijheid en dus ver
antwoordelijkheid ... " 
Dit themanummer is te bestellen 
door f 9,- over te maken op giro 
240.200 t.n.v. "Stichting Liberaal 
Reveil" te Voorschoten. 
Een jaarabonnement op Liberaal Re
veil ( 4 à 5 nrs) kost f 35,-. Jon
geren onder de 25 jaar betalen 
f25,-. 

Reny Dijkman • 

Mededeling 
ingevolge artikel 9. 3 PS. 

In deze maand wordt in alle provin
ciecentrales een centraleverga
dering gehouden ter bespreking van 
het ontwerp tot vaststelling van het 
technisch advies t.b.v. de statenver- · 
kiezing voor de desbetreffende 
provincie op 18 maart 1987. 
Genoemd ontwerp met technisch ad
vies voor de desbetreffende provin
ciecentrale is bij de hieronder ver
melde secretaris van de provincie
centrale voor leden op aanvraag kos
teloos verkrijgbaar. 
In alfabetisch volgorde: 
- Drenthe: R. J. Schuitema, Laan 
v.d. Iemenhees 382, 7823 JS Em
men. Tel.: 05910-24879. 
- Flevoland: J. Dennenbroek, de Pa
trijs 5, 8251 MA Dronten. Tel.: 
03210-2426 (H) 020-943238 (K). 
- Friesland: C. A. H. van Vliet, Prin
sessenweg 13, 8931 EC Leeuwar
den. Tel.: 058-885601. 
- Gelderland: mevr. T. G. Niehof
Gernaat, St. Antonieweg 8, 
8161 CG Epe. Tel.: 05780-15297. 
- Groningen: mevr. S. Kettlitz, 
Scheperweg 28, 9751 RR Haren. 
Tel.: 050-346493. 
- Limburg: J. J. J. Maessen, Kloos
terwandstraat 231, 6041 HJ Roer
mond. Tel.: 04750-30738 (H) 04750-
26841 (K). 
- Noord-Brabant: Th. v.d. Heijden, 
Pater Pirestraat 46, 5051 WH Goir
le. Tel.: 013-346198 (H) 013-358855 
(K). 
- Noord-Holland: J. A. de Jong, Gos
terpark 54, I 092 AP Amsterdam. 
Tel.: 020-651486. 
- Overijssel: J. R. Zandt, Anna 
Bynsstraat 4, 7471 XX Goor. Tel.: 
05470-73515. 
- Utrecht: mevr. drs. H. Gonda
Wijnholt, van Hogendorpstraat 13, 
3581 KB Utrecht. Tel.: 030-516531. 
- Zeeland: mevr. J. C. van Dijk
Sturm, v. Kleffenslaan 137, 
4334 HD Middelburg. Tel.: 01180-
16010 (H) 070-614911 (K). 
- Zuid-Holland: ir. E. M. Storm, W. 
Pijperlaan 62, 3055 WP Rotterdam. 
Tel.: 010-4182822. 

W. J. A. van den Berg, 
algemeen secretaris. • 
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Werk creëren in 
de marges 
Solliciteren is niet de enige manier 
om aan werk te komen. W erkge
legenheid kun je ook zelf scheppen. 
Op tal van plaatsen verrijzen be
drijvencentra waarin mensen, na een 
tocht vol hindernissen langs vele 
instanties, de eerste stap zetten naar 
een eigen onderneming. Vaak is 
dit een moeilijke weg vol risico's die 
slechts met veel doorzettingsver
mogen kan worden bewandeld. 
Een andere vorm van werk creëren 
is het opzetten van werkgelegen
heidsprojecten met behulp van 
overheidssubsidies. Het gaat dan 
voornamelijk om kleinschalige ini
tiatieven gericht op bepaalde doel
groepen van mensen die via de 
gangbare kanalen weinig kans op 
een baan maken. De resultaten 
van dit soort projecten zijn wisselend 
en niet altijd af te meten aan het 
aantal mensen dat doorstroomt naar 
een definitieve baan. Weer een 
doel voor ogen hebben en een zin
nige bezigheid in de maatschappij 
weegt voor de betrokkenen meestal 
zwaarder dan de geldelijke be
loning, zo die er al in zit. 
Een verzameling werkgelegen
heidsprojecten met een relatief hoog 
doorstromingspercentage (50 tot 
95% van de deelnemers vindt na een 
half jaar tot een jaar werk) is ge
bundeld in de Hoornse stichting Pa
rasol die drie jaar geleden in het 
kader van eèn vierjarig experiment 
van het Ministerie van WVC werd 
opgericht. Doel was de werkgelegen
heid te bevorderen vanuit de me
thode van het opbouwwerk. 
Twee "halve" opbouwwerkers, 
van beiderlei kunne en aangesteld 
bij een stedelijke welzijnsorganisa
tie, verrichten thans alle voorkomen
de werkzaamheden. Als voor
naamste doelstellingen gelden werk
ervaring en scholing. Naar loon
vorming wordt gestreefd maar de 
praktijk leert dat daàr de eerste 
twee jaar nauwelijks kijk op is ge-

Anita Wagernakers 

weest. Als de exploitatie maar kos
tendekkend is. Belangrijk is de 
meerwaarde die elk project toe
voegt aan de inspanningen van de 
deelnemers, in hoofdzaak moeilijk 
plaats baren. 

Scholing 

De opbouwwerkers nemen een 
project in ontwikkeling en dragen het 
vervolgens over aan de Stichting Pa
rasol. Deze heeft 7 werkbegelei-
ders in dienst voor de duur van de 
projecten. De stichting heeft mede 
door bemiddeling van de gemeente 
momenteel de beschikking over 6 
panden. Huur en tarieven van nuts-' 
bedrijven worden volledig aan de 
projecten doorberekend. Opvallend 
is dat van de huidige ca. 100 wer
kenden zo'n 60 % bestaat uit meisjes 
en vrouwen. Dat is niet toevallig. 
Uit angst dat ze vergeten zouden 
worden is op deze groepen extra 
aandacht gericht. Scholing neemt 
een voorname plaats in bij de 
projecten. De behoefte aan oefening 
van bijvoórbeeld technische vaar
digheden is groot. Om de motivatie 
vast te houden moet op een vraag 
naar cursussen snel gereageerd wor
den. Als het moet kan de opzet van 
een cursus binnen veertien dagen 
zijn beslag krijgen. Het is aan de 
opbouwwerkers de vraag op de juiste 
wijze te interpreteren. 
Een belangrijke factor in het geheel 
vormen de werkbegeleiders: prak
tijkmensen die hun vak verstaan en 
in staat zijn hun kennis op anderen 
over te brengen. Geen hulpverleners 
of welzijnswerkers dus. Het werk 
sta;:tt centraal. Sommige nog jonge 
deelnemers hebben al een leven 
vol ellende achter de rug. De taak 
van de werkbegeleiders is dan ook 
verre van eenvoudig. Het met elkaar 
samenwerken moet dikwijls nog 
geleerd worden. Dat begint bij het 
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gebruiksklaar maken van de ac
commodatie. 
Voor alle projecten geldt dat de 
deelnemers zelf de handen uit de 
mouwen moeten steken. Voor de -
wat in het welzijnsjargon heet - rand
groepjongeren betekent dat het 
half slopen en verbouwen van een 
hal. Behalve het besparen van kos
ten is het groie voordeel van deze 
werkwijze dat men al doende leert 
en zich persoonlijk voor het resultaat 
verantwoordelijk voelt. Vandalis-
me en misbruik krijgen zo geen 
kans. 
Twee andere voorbeelden van goed 
lopende projecten zijn het atelier 
Maanmode ter vervaardiging van 
modieuze kleding voor dikke vrou
wen, dat inmiddels via pers en televi
sie landelijke bekendheid kreeg en 
De Opstap, een werkeenheid van 
geestelijk gehandicapte jongeren 
die door bezuinigingen geen plaats 
konden krijgen in de sociale werk
plaats. De laatsten komen soms van 
ver uit de omtrek op de fiets naar 
Hoorn om daar eenvoudige werk
zaamheden te verrichten als het 
opbinden en verpakken vart elektri
citeitsdraad of het stekken van 
tuinplanten. Door de steeds wis
selende opdrachten is het mogelijk 
telkens opnieuw te bezien hoever de 
capaciteiten reiken .. Het werktem
po ligt twee- tot driemaal zo hoog als 
dat van de sociale werkplaats. Het 
komt voor dat men al een half uur 
voor aanvang voor de deur staat te 
trappelen om aan het werk te mo
gen. 
De administratiewinkel is zo'n 
project van waaruit veel medewer
kers doorstromen naar reguliere ar
beidsplaatsen. Men doet de nodige 
ervaring op en leert er werken met 
moderne apparatuur. Ook mensen 
uit minderheidsgroeperingen 
krijgen via Parasol een kans. Het 
jongste initiatief is dat van de kroes
kappers. Surinaams/ Antilliaanse 



mannen en vrouwen krijgen een kap
persopleiding inclusief de speciale 
techniek van het verzorgen van 
kroeshaar. Gezien de vraag naar 
deze specialiteit is het vinden van 
een stageplaats geen probleem. 
Ook wordt aandacht besteed aan 
contactuele vaardigheden, met 
name de Nederlandse taal. 

Vrouwelijke starters 

Onder degenen die een eigen bedrijf 
willen beginnen zijn veel vrouwen. 
In een tiental bijeenkomsten wordt 
hen alle informatie gegeven waar-
bij de zaak bewust_zo pessimistisch 
mogelijk wordt voorgesteld. Alle 
problemen, risico's en mislukkingen 
passeren de revue. Wie daarna nog 
de moed kan opbrengen om door te 
zetten kan op de steun van Parasol 
rekenen, als het moet tot aan het lo
ket van de bank toe. Een realis-
tisch ondernemingsplan en de juiste 
ondernemersgeest zijn minimale 
voorwaarden om te slagen. In het be
drijfsverzamelgebouw kan men 
snel zonder dure huurcontracten een 
plaats vinden. 
Vele instanties werken samen met 
de stichting Parasol, waaronder 
het arbeidsbureau, het Centrum 
voor arbeidstraining en beroepsoe
fening, de streekscho)en, de Kamer 
van Koophandel, maar ook het 
jongeren-maatschappelijk werk, ge
meente, provincie en natuurlijk 
WVC dat steeds meer is gaan par
ticiperen na aanvankelijk een 
meer volgende houding te hebben 
aangenomen. Het grootste pro
.bleem voor Parasol is de financiering 
van de projecten. Vaak gaat het 
om ondernemingen die meerdere ja
ren lopen terwijl de subsidies inci
denteel zijn. Het volgen van de 
Staatscourant voor het signaleren 
van subsidiemogelijkheden voor be
paalde doelgroepen is een da
gelijkse bezigheid. Zo'n vijftien ver
schillende geldstromen met al
lemaal verschillende voorwaarden 
en doelstellingen, van subsidies 

van het ministerie van Justitie of 
Binnenlandse Zaken (resp. met be
trekking tot jeugdvandalisme of 
criminaliteit en minderheden) en 
Sociale Zaken (art. 36 van de 
WWV) tot allerlei fondsen, maken 
het runnen van de stichting er niet 
eenvoudiger op. 
In totaal gaat er tussen de vijf en ze
ven ton aan geld mee gemoeid. Die 
onzekerheid en de eis van slagvaar
dig opereren gaan moeilijk samen. 
Onder de paraplu van Parasol heeft 
elk project zijn eigen begroting; de 
bedrijfsmatige verantwoordelijk
heid is voor de medewerkers. Als 

LenRempt 

ria een zekere aanloopperiode de 
zaak niet kostendekkend is te ma
ken wordt een project weer afgesto
ten. Commercieel denken is voor 
dergelijke opbouwwerkers een eer
ste belang. 
Bewezen is inmiddels dat op deze 
wijze vele tientallen mannen en 
vrouwen aan hèt werk kunnen, al is 
het vaak in de marges van de 
markt. 

Anita Wagernakers 

• 

staat Kamerzetel af 

De officiële uitslag van het centraal stembureau heeft tot een stoelen-
dans in de VVD-Tweede Kamerfractie geleid. · 
Benk Korthals' zetel verviel doordatTheo.Joekes met voorkeurstemmen 
in de Tweede Kamer werd gekozen. Daarop heeft ~en Rempt, die als 
nummer 27 op de landelijke VVD-lijst staat, de haar toekomende plaats 
in de rijkskieskring Assen afgestaan aan Rudolf de·Korte. De laatste was 
op zijn beurt weer bereid in de rijkskieskringen Haarlem/Den Helder 
plaats te maken voor Benk Korthals. Door loyale medewerking van allen . 
is op deze wijze de partijvoorkeur gevolgd. De overweging van Len 
Rempt is hierbij geweest dat Benk Korthals via de rijkskieskringen 
waar hij gekandideerd was nog maar weinig kans zou hebben in de Twee
de Kamer terug te komen. 

R.D .• 
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Europa 

VrzÏage met een 
handicap 

"Zo snel mogelijk ratificeren, Liefst 
in juni, om een voorbeeld te stellen 
aan de parlementen van de andere lid
staten." 
Frans Weisglas laat er geen twijfel 
over bestaan. De Europese Akte, het 
inhoudelijke van het Akkoord van 
Luxemburg, moet zo snel mogelijk in 
werking treden. Ondanks bedenkin
gen hebben hij en zijn collega's van 
de Tweede-Kamercommissie buiten
land het gekritiseerde akkoord om
armd. "Hoe weinig er ook instaat, met 
goede wil is er wel wat uit te halen." 
"Met de in Luxemburg voorgestelde 
wijziging van het EG-verdrag worden 
aanzetten gegeven," zo meent Frans. 
Aanzetten tot een betere besluitvor
ming (het gedeeltelijk loslaten door de 
Raad van de unanimiteitsregel), tot 
verzelfstandiging van de Europese 
Commissie, tot opwaardering van het 
Europees parlement, dat bij het wet
gevingswerk voor de interne markt 

, een zwaarwegender stem krijgt. 
"Meer viel er niet uit te halen. Voor 
sommige lidstaten gaat het akkoord al 
bijna te ver." Een reden om te accep
teren. Een goede reden? "Hetak
koord is politiek niet zo belangrijk," 
vertelt Frans Weisglas. "Jarenlang 
stagneerde de gemeenschap door po
litieke onwil. Nu i~ er dan een uitge
sproken politieke wil." 
Bij een op zichzelf staand akkoord zou 
e'r inderdaad reden tot vreugde zijn 
geweest. De bij de nationale par
lementen gedeponeerde verdrags
wijziging komt echter niet uit de lucht 
vallen. Zij ligt in het verlengde van 
het voorstel Spinelli, voorzitter van 
een Europees parlementaire werk-

groep waartoe HansNordook be
hoort. De Spinelli-groep had een ver
dragswijziging voor ogen, die voor 
Commissie en parlement vergaand 
meer armslag zou betekenen. 
Een regeringscommissie onder lei
ding van Dooge kwam, zij het minder 
in details, tot dezelfde bevinding als 
Spinelli en de zijnen. Wat de minis
ters uiteindelijk in het Akkoord van 
Luxemburg durfden presenteren ver
dient nog niet de aanduiding "slap af
treksel" in vergelijking met de ho
norabele ideeën van Spinelli en 
Dooge. Dan toch opgewekt met het 
geschrift uit Luxemburg uit het 
werk? 
Frans Weisglas: "Wij hebben er bij 
de bewindslieden op aangedrongen te 
streven naar een overeenkomst in de 
geest van Spinelli. Bij elk overleg van 
de Raad drukte het nationaal par
lement zowel Van den Broek als Van 
Eekelen op het hart vergaande veran
deringen voor te stellen. Nog steeds 
hangen de Nederlanders die ideeën 
aan." 
Als het voortouw van de vooruitgang 
niet genomen kan worden, onze natie 
heeft immers de faam vooruitstre-

. vend te zijn, dan maar een voortrek
kersrol in het haalbare. "Nu ons land 
voorzitter is van de gemeenschap ho
ren wij een voorbeeld te geven door 
als eerste te ratificeren." 
Het komt niet in de gedachte op de 
Europese Akte af te wijzen. Een voor
beeld hoort positief te zijn. "Een 
voorzitter kan niet afwijzen," aldus 
Frans. "We gaan na het plaatsen van 
kritische kanttekeningen akkoord. Af
wijzing van het voorstel betekent im
mers het ophouden van de gemeen
schap, omdat het pas na ratifkering 
door alle twaalf lidstaten in werking 
kan treden." 
Afwijzing zou ook een opvallend voor
beeld kunnen zijn. Klagen nationale 
en Europese volksvertegenwoordigers 
niet over verlies aan en gemis van 
wetgevende invloed? In de vrijage tus
sen Raad en volksvertegenwoordiging 
is de laatste als gevangen in de afhan
kelijkheid van verliefden achter de 
Raad aangegaan. Zonder merkbaar 
resultaat. Met wat meer zelfrespect 
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zou de afvaardiging van het volk nu 
onverschilligheid kunnen voorwen
den. Een niet verwachte houding, die 
een verbluffende reactie kan ontlok
ken. 
Waarom zou het spel tussen groepen 
andere regels hebben dan tussen indi
viduen? Bovendien hebben de natio
nale parlementen, waar het de essen
tie van de Europese Akte'betreft, een 
machtige bondgenoot in de industrie. 
Die wil niet nog verder achterraken 
op producenten in Japan en de Ver
enigde Staten. De achterstand is weg 
te werken met het ontplooien van 
grote saamhorigheid, volgens Philips 
topman Pannenborg slechts op te 
brengen als de binnengrenzen zijn op
geheven. 
De interne markt, daar draait het in 
de Europese Akte om, heeft met het 
bundelen van industriële activiteiten 
ook positieve gevolg~;:n voor de werk
gelegenheid. 
Al deze terreinen overziende mag je 
veronderstellen, dat de druk op re
geringen en vertegenwoordigers daar
uit in de Raad voldoende groot is om 
het democratisch gehalte van de Eu
ropese besluitvorming te vergroten . 
Misgegokt. Weer dreigt een kans ver
loren te gaan. 

Goede wil 

Fran$ Weisglas: "Van Luxemburg is 
de politieke impuls uitgegaan om soe
peler te worden. De regeringen tonen 
hiermee een goede wil. Tegen die ach
tergrond gaan we niet over tot afkeu
ring van de Europese Akte. Anders 
zou de discussie van de afgelopen ja
ren voor niets zijn geweest." 
Tegen mij grinnikend: "Ik weet hoe jij 
erover denkt. Je hebt helemaal ge
lijk." Het gelijk van de staatsrechtelij
ke verontwaardiging legt het echter 
vooralsnog af tegen de praktische po
litiek. 
"We blijven nu inderdaad zitten met 
een democratisch vacuum. 
Nationale parlementen staan regelen
de bevoegdheden af aan Europa, 
waar geen parlement is om de taak 
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Frans Weisglas 

over te nemen. Het Europees par
lement heeft alleen op het terrein van 
de begroting wetgevende bevoegd
heid." 
"Berusten in dit vacuum doen we 
niet. We moeten doorgaan in het stre
ven naar meer zeggenschap voor het 
Europees parlement, positieverbete
ring voor de Europese Commissie, 
uitbreiding van de meerderheidsbe
sluitvorming in de Raad." 
Frans Weisglas vindt het nodig, dat 
het Dooge-comité na de ratificaties 
van de Europese Akte zijn activiteiten 
voortzet. 
De kans daarop lijkt mij klein. Dooge 
kreeg van de regeringsleiders één en
kele opdracht. Na het volbrengen van 
de opdracht hield het Dooge-comité 
op te bestaan. "Onder druk van de 
parlementen kunnen de regeringen 
een voortgezette opdracht geven," op
pert Frans. 
Tegenwerpen dat sommige parlemen
ten en regeringen zich al verslikken in 
de Europese Akte en zeker geen be
hoefte hebben aan een diepgaander 
vervolg zou onaardig zijn en volgens 
onze minister van buitenlandse zaken 
getuigen van Europessimisme. "We 

beschikken over enkele lapmiddelen 
om het vacuum te vullen. 
Voor ons en het Europees parlement 
verre van voldoende, maar beter iets 
dan niets." Frans doelt op de wissel
werking tussen EP en nationaal par
lement. Met grote regelmaat komt 
een Europarlementariër over naar 
Den Haag om aan het VVD-fractie
overleg een Europese dimensie toe te 
voegen. Regelmatig ook komen natio
nale parlementsleden collega's van 
over de grenzen tegen. Zulke ontmoe
tingen werpen eveneens vruchten af. 
Tot slot bestaat er een overlegstruc
tuur tussen gelijkgezinde partijen uit 
de lidstaten. Liberalen treffen elkaar 
in de ELD. Socialisten en chri~ten
democraten beschikken over een min
der hecht platform, maar ook zij be
drijven politiek over de landsgrenzen. 
"Ik wil wel terug naar het dubbelman· 
daat," zegt Frans. Terug naar de toe
stand waarin iemand zowel nationaal 
als Europees parlementslid is. "Ze
ker, op hoofdpunten van het buiten
lands beleid mogen we geen mogelijk
heid onbenut laten om elkaar de bal 
toe te spelen. Ik zou er niet voor te 
porren zijn. Een dubbele dagtaak is 
niet op te brengen, als je een gezin 
hebt. Misschien loopt er een goede 
gek rond, die zo'n hondebaan wil." 
Ook het opstaan van een goede gek, 
die zowel Den Haag als Straatsburg 
tot zijn werkterrein mag rekenen, lost 
het probleem van het democratisch 
vacuum niet op. Ook het dubbelman
daat is een lapmiddel. "Een echte op
lossing van het probleem zou een ju
ridische regeling zijn," zegt Frans. 
Een door iedereen gewenste aanpas
sing van het EG-verdrag. 
Voor zo'n regeling is' niet elke lidstaat 
te vinden. Dus blijft het vooralsnog, 
om de vergelijking van daarnet weer 
op te pakken, tussen Raad en volks
vertegenwoordiging en vrijage met 
een handicap. 

Jan van de Ven 

• 

Informatie
periode duurt 
langer 

Een week na aanvraag van de 
informatie leverde infor
mateur (demissionair rp.inis
ter) Jan de Koning een agenda 
waarop 25 punten ter bespre
king staan. De CDA-infor
mateur verwacht wat langer 
tijd nodig te hebben dàn zijn 
oorspronkelijk geplande vijf 
weken. Gedurende de af
gelopen week heeft De Koning 
de nodige inleidende gesprek
ken met de fractievoorzitters 
van CDA en VVD gevoerd. 
Zijn hoofdpunten voor een re
geerakkoord omvatten drie 
groepen: 

1. Het financieel-sociaal
economisch beleid 

2. Immateriële onderwerpen 

3. Diversen. 

Problemen zullen zich ver
moedelijk vooral voordoen op 
het gebied van punt 2. Hieron
der vallen namelijk de media
wet, het onderwijs, euthanasie 
en de gelijke behandeling. 
Kortom, de hete hangijzers 
waarop CDA en VVD elkaar 
de laatsté jaren niet konden 
vinden. ' 
In tegenstelling tot vier jaar 
geleden zal ditmaal tijdens de 
.informatieperiode niet met 
werkgroepen worden gewerkt. 

Reny Dijkman 
2 juni 1986 

• 
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In deze ingezonden brievenrubriek worden 
reacties van ten hoogste 100 woorden opge
nomen. 
Langere brieven worden door de redactie 
ingekort. Aanvallen op personen of af
schriften van correspondentie komen niet 
voor plaatsing in aanmerking. 
De rubriek is alleen voor leden bestemd. 
Plaatsing betekent niet dat de redactie het 
met de inhoud eens is. 

Ed, sterkte! 

De misselijke wijze waarop Ed Nijpels 
de laan is uitgestuurd, roept bij mij 
braakneigingen op. Ed was en is al vier 
jaar lang een hardwerkende fractieleider 
voor wie niets te veel was en voor wie de 
WD op de eerste plaats kwam. Nu moet 
hij door duidelijke fouten van andere 
WD-.. vrienden" het veld ruimen. Dit is 
de dank voor vier jaar keihard werken. 
Dat deze coupe de WD leden en in de 
toekomst stemmen gaat kosten, staat 
voor mij als een paal boven water. Ed. 
sterkte, je echte WD-vrienden blijven 
voor 100 % achter je staan. 

Henk Meuldijk 
Vlaardingen 

Euthanasie /verkiezingen 

Is er dit keer iets misgegaqn bij de Twee
de-Kamerverkiezingen of vier jaar ge
leden? Vond toen niet een deel der kie
zers op de WD dat het CDA "gelouterd" 
moest worden en is dat niet gebeurd? 
Die "euthanasie" is dat zo nodig? Je 
neemt een enkele reis naar India. Je 
maakt een gang langs de Ganges: bij een 
goed brandstapeltje maak je een con
tractje voor de volgende morgen. Ze kij
ken er niet eens van op en je bent nog 
goedkoper uit als je alles meerekent. 

Verkiezing Joekes 

J. A. Sonderli 
Wageningen 

Het verrassende, enorme verkiezingssuc
ces voor de heer Joekes kan toch wel voor 

een groot deel worden geïnterpreteerd 
als een (late) waardering van honderd
duizenden liberale kiezers voor de cor
recte en integere houding die de heer Joe
kes in de RSV-enquête heeft aangeno
men en als een terechtwijzing aan al de
genen die hem als dank daarvoor in de 
kou hebben gezet. 
Deze massale demonstratie van liberalen 
kan hopelijk tenminste als gunstig effect 
hebben dat het zo geschade liberale 
imago van onze partij weer wat kan wor
den opgevijzeld. 

Nederlaag verdiend 

R. Dorrestein 
Zeist 

We hebben een verdiende nederlaag ge
leden ondanks de economische successen. 
Oorzaken: I. Het geval Schwietert, drie 
dagen na de verkiezingen; 2. Het geval 
Metz; 3. Het geval Terpstra; 4. Het ge
val vanAardenne, die, 5. na de RSV 
Lubbers volkomen vrij spel moest ge
ven; 6. Houding tegenover Joekes; 7. De 
ruzie Vonhoff-Smit; 8. Het geval Play 
Boy; 9. De uitlating van Nijpels vice
premier te worden was een godspé. Daar
voor is hij (nog) te zwak; JO. Geringe ken
nis WD-ers in eigen achterban; 11. Het 
ontbreken van twee Drentse Statenleden, 
waardoor een Eerste-Kamerzetel wordt 
gemist, één dag voor de verkiezingen; 
12.Afstemmen van het voorstel van 
staatssecretaris De Graaf in de Eerste 
Kamer door 10 WD-ers. Wanneer komt 
in de WD een openlijke erkenning van 
de gemaakte fouten? 
(ingekort) 

·Zuid-Afrika 

G.'E. Kleingeld 
Rotterdam 

Het stukje van Erik Thoolen bewijst 
hoezeer een rondreis door Zuid-Afrika 
voor hem nuttig zou zijn. Als hij ook een 
reis door de onafhankelijke zwarte 
staten zou maken, zou hij zien hoeveel 
beter af de zwarten ,in Zuid-Afrika zijn. 
Wat wij,zien komt van dure correspon
denten, die na dure. reizen met interessan
te beelden moeten komen. Dat werkt es
calerend (tfie opgestoken vuisten!). Er is 
geen oplossing mogelijk die alle politie
ke leiders bevredigt. Zonder blanken 
komt daar oorlog. Apartheid is er ook in 
India en in delen van N. en Z.-Amerika. 
Laten we toch Zuid-Afrika de tijdgeven 
zelf zijn problemen op te lossen. 

A. lanssen 
Den Haag 

30 

Kerncentrales 

(n.a.v. Tsjernobyl). Voor het oprichten 
van kerncentrales in Nederland bestaat 
geen enkele noodzaak, die opweegt tegen 
de mogelijkheden van onherstelbare ge
volgen voor leven en vrijheid. Hoe gering 
men de kansen op een catastrofe ook mag 
schatten, men kan ze niet uitsluiten en 
dat moet wil je nog voor een verantwoor
delijke partij doorgaan. De WD zal veel 
stemmen verliezen indien zij voor ves
tiging van kerncentrales blijft in ons 
dicht bevolkte land. Ook de mijne. Niet 
omdat het geen goede partij is, maar om
dat zij zo onverantwoordelijk is dat ra
cisme erbij verbleekt. 
(ingekort) 

J. P. van Berkum 
Bussum 

Gewaarschuwde dochter 

Artikel onderstreept .. ik-denken" van 
mevrouw Larlve. Kinderen hebben aan
dacht, liefde nodig. Menselijke eigen
schappen moeten tot bloei worden ge
bracht. In kinderopvangcentra kan dat 
niet. Kinderen grootbrengen is plm. 10 
jaar gebonden zijn. "Eigen-ik" kan niet 
alles wat het zou willen. Daarná teugels 
vieren ... Eigen-ik" ook meer vrijheid. 
Mogelijk dan bereikt: menselijke eigen
schappen en kennis overgedragen op 
hopelijk goede burgers in toekomstige 
maatschappij. In totalitaire staten gaan 
kinderen naar opvangcentra, alwaar col
I ectivistische mentaliteit wordt gevoed. 
In de vrije wereld zouden kinderen naar 
opvangcentra moeten om "ik-denkende" 
vrouwen te gerieven. Wat is de levensfilo
sofie van de verzorgers? Geëmancipeerd 
zijn en al dan niet buitenshuis werken 
staan los van elkaar. Eigen verantwoor
delijkheid mag niet ondersneeuwen in 
collectivisme. WD beseft te weinig waar 
zij mee bezig is. 

A. M. van Hulst-Bos 
Lemmer 

Gewaarschuwde dochter 

Mevrouw Larive verkiest buitenshuis te 
werken en de opvoeding van haar kin
deren uit te besteden. Tot zover gaat het 
mij niet aan. Maar mevrouw Larive 
meent recht te hebben op subsidie voor 
kinderopvang. Tegenover elk recht staat 
een plicht. Op wie rust dan hier die 
plicht? Uiteraard, op de belastingbeta
ler. Vrijwillig geef ik geen cent aan deze 
mevrouw. Dus probeert zij het geweld 
van het collectiefvoor haar karretje te 
spannen. Lukt dit, dan ben ik- op straffe 
van financiële liquidatie - verplicht ook 



voor mevrouw Larive te werken. Wie 
dacht nog dat in onze streken de slaver
nij al eeuwen was afschaft? 

Tsjernobyl 

S. A. van Hulst 
Lemmer 

De les van Tsjernobyl is dat radio-actie
ve fall-out geen specifiek oorlog{îgevaar 
is. maar ook onverwacht in vredestijd 
over ons land kan komen. Alle geméen
telijke vredesrampenplannen behoren 
m.i. dan ook te worden uitgebreid met ge
meentelijke fall-outbeschermingsplan
nen als door de toenmalige minister van 
Binnenlandse Zaken bedoeld in zijn 
briefvan 25 oktober 1971 nr. ER 
71jU7320, gericht aan alle burgemees
ters. 
De speciale bouwvoorschriften uitgege
ven ter bescherming tegenfall-out in
geval van oorlog en de daaraan verbon
den extra kosten krijgen dan meer zin. 
Of wachten we ook hiermee tot het kalf 
verdronken is? 

Tsjernobyl 

F. D. Laurens 
Oegstgeest 

In de krant van 6 en 7 mei las ik een 
reactie van onze politiek leider de heer 
Nijpels op de kernramp in Tsjernobyl. 
Hij zei dat het debat over nieuwe kern
centrales in Nederland moet worden uit
gesteld omdat eerst moet worden gepraat 
over de gevolgen van de ramp in de Sow
jetunie. Ik ben erg blij met deze reactie 
van Nijpels. Ik hoop dat ook de VVD
fractie tot de slotsom zal komen dat 
nieuwe kerncentrales in Nederland nu 
zeer ongewenst zijn en voorlopig ook 
maarniet gebouwd zouden moeten wor
den. De reactie van VanAardenne dat er 
toch twee nieuwe kerncentrales bij moe
ten komen is dan ook zeer ongelukkig en 
zeer ontactisch zo vlak voor de verkiezin
gen! 

A. J. Hoeve 
Groningen 

Tsjernobyl 

Het was 7 mei 1986 's ochtends 7 uur. In 
VAR4's .. Rode draad" poneerde een 
ecoloog de·stelling dat de ramp met de 
Russische kerncentrale een zegen voor de 
mensheid kon zijn. Een heer reageerde: 
hij was lid van de VVD. maar zou van
wege de kerncentrales niet op de VVD 
stemmen .. zoals vele VVD-ers met hem". 
Aangenomen dat het geen stroman van de 
VAR4 was een paar opmerkingen: I. De 

verdwaalde VVD-ers hebben blijkbaar 
geen oog voor het uitstekende milieu
beleid van VVD-minister Winsemius en 
diens slagvaardig reageren op de Russis
che ramp. 2. De regering heeft de be
sluitForming over plaatsing uitgesteld 
i. v.m. nader diepgaand onderzoek. Zij 
neemt de zaak hoogst serieus. 
Verdwaalde VVD-ers, kom tot bezin
ning! 
(ingekort) 

Mr. G. L. M. Toxopeus Pott 
Paterswo/de 

Als de toekomst je lief is ... 

Het is de hoogste tijd dat de VVD stel
ling neemt tegen verdere toepassing van 
kernenergie. Aan elk menselijk handelen 
is falen inherent. Een volgende kernramp 
is dus kwestie van tijd. Hoe vaak nog in 
de toekomst die ons lief is mogen honder
den miljoenen mensen aan de gevolgen 
hiervan worden blootgesteld? 

H. van den Berg 
Amstelveen 

Ontwrichtende welvaart 

Gevolgen van de ontwrichtende Key
nesiaanse welvaart, eenfalend wonder
middel dat een volkomen ontredderde 
patiënt achter liet. Het CDA/VVD ka
binet begon met het herstel en kreeg de 
steun van het PvdA-lid de heer Duisen
berg. president van de Nederlandse 
Bank. 
Salarissen, lonen en lasten waren enorm 
gestegen, de spaarders en gepensioneer
den werden bestolen. De prijzen stegen 
van 1950 = 100 tot 500 in 1985. Met 
economie kan niet worden gesjoemeld. 
Als in een tijd van bedrijfssluitingen de 
lasten verder worden verhoogd. betekent 
dat weer meer werkloosheid. Maken 
zachte heelmeesters ook economisch 
stinkende wonden? De genezing van de 
ontredderde patiënt is moeilijk. 

B. W. Staats 
2e Exloërmond 

Waarheid/ onwaarheid Zuid
Afrika 

De reactie van E. Thoolen in V & D 29/4 
is door zijn simpelheid en kennelijk ge
brek aan kennis van zaken teleurstel
lend. Ook ik ben tegen de apartheidspoli
tiek.' daar deze op onderdelen in strijd is 
met universeel aanvaarde mensenrech
ten. Dat neemt niet weg dat in Zuid-Afri
ka langzaam maar zeker een keer ten 
goede optreedt (recent: afschaffing van 
de pasjeswet). Dat dit proces slechts 

langz{lam kan verlopen ligt aan dec.oor
zaak van deze apartheidspolitiek. die 
niet is gelegen in racistische opvattingen. 
maar in een overdreven paternalistische 
houding. Een dergelijke mentaliieit ver
dwijnt niet op slag. De toekomst van 
Zuid-Afrika ligt dan ook niet in een one
man-one-vote-systeem (Zimbabwe laat 
ons zien waar dat op termijn toe leidt: 
een zwarte éénpartij-dictatuur), maar in 
eenfederaal Zuid-Afrika waaraan het 
one-man one-vote-systeem moet worden 
aangepast. 

Tamils 

Mr. F. Breure 
Haarle 

Ik wens mijn verontwaardiging uit te 
spreken over een ingezonden brief in 
V & D van 13 mei jl. over de Tamils. Ik 
meen dat de redactie van het officiële. or
gaan van de VVD deze dient te vrijwaren 
van racistische opmerkingen. Ik doel 
hiermee op de brief van R. G. Koster uit 
Leiden. Deze dame/heer meent de acties 
van de Tamils aan te moeten grijpen om 
.. elk gevoel voor je gekleurde me
demens" te verliezen. Deze. ongehoorde 
belediging aan een groot deel van onze 
bevolking had nooit in V & D geplaatst 
mogen worden. 

Henry van den Brom 
Groningen 

Liberaal en Bijstand 

In antwoord opA. Thuis (V & D 29-4): 
Ik ben best bereid de buikriem aan te ha
len voor economisch herstel, echter niet 
voor het blijvend verhogen van de defen
sie-uitgaven ten koste van (o.a.) de socia
le zekerheid. Eerlijk delen kan. Heel 
goed zelfs. ook op een liberale manier. 
De PvdA -in antwoord opA. Kimme/- is 
dus voor mij geen optie, maar (finan
cieel) wel verleidelijk. doch staat verder 
los van mijn liberaal zijn. Eerder kan de 
vraag' gesteld worden of de VVD nog wel 
echt liberaal genoemd kan worden. 

Emigranten 

R. Schipper 
Hilversum 

Er bestaan zeer veel emigranten die mee
leven met het politiek gebeuren in Neder
land. Enkele maanden geleden heeft het 
mededelingenblad van de Geneefse Club 
(meer dan 1000 leden) verheugd bekend 
gemaakt dat de emigranten nu eindelijk 
ook mee kunnen stemmen. De meesten 
wisten dat overigens al uit de Nederland-
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se bladen. Ook wordt er onderling afkeu
rend gediscussieerd over de linkse propa
ganda die de Wereldomroep continu over 
ons uitstort. Ons inziens behoort een We
reldomroep neutraal te zijn; de rechtse 
partijen verzaken hier hun plicht en ver
spelen hun kansen. Eén vraag: waarom 
heeft wél de heer Pronk een lezing in Ge-' 
nève gehouden en niet een VVD-af
gevaardigde? 

H. P. Kruyne-Tissot van Patot 
Thonon-les-Bains, Frankrijk 

Tweeverdienerswet 

Het inkomen van een werkende is in 
principe voldoende om een gezin (leefeen
heid) te stichten op zijnfhaar niveau. 
Verlichting wordt verkregen door ver
dubbeling van de belastingvrije som en 
eventuele subsidies. Meerdere inkomsten 
worden zwaarder belast naarmate het 
totale inkomen en dus de welvaart van 
het gezin toeneemt. 
Wel past een aanzienlijke verruiming 
van het begrip .. passende werkkring" in
dien het minimumuitkeringsniveau is be
reikt. Indien vervanging van parttime 
baantjes door volledige banen te kost
baar is dan leven we kennelijk op een te 
hoge standaard, die tot uiting komt in al
lerlei vormen van uitkeringen en sub
sidies. De tweeverdienérswet is m.i. een 
prima compromis. tussen enerzijds het 
vroegere optellen van inkomens en ander
zijds een mogelijk toekomstig indivi
dueel betalingssysteem wellicht gepaard 
met arbeidsplicht. Willen we dat laat
ste? 
(ingekort) 

M. E. van de Stadt 
Den Haag 

Arbeidstijdverkorting 

Met verbijstering las ik in V & D 1340 
Peter Wagernakers over ·arbeidstijdver
korting. Hij suggereert dat kleine zelf
standigen door hun lange werkweek men
sen in de WW houden. Die uitspraak be
wijst dat hijzelf geen zoon van een kleine 
zelfstandige is anders zou hij weten dat 
die kleine zelfstandige inderdaad met 
zijn vrouw en kind(eren) lange werk
weken moet maken om niet zelf van een 
uitkering afhankelijk te moeten worden. 
Als die kleine zelfstandigeeen minimum
loner moet aannemen, staat tegenover 
deze kostenpost geen omzetverhoging en 
zou dat voor hemfinancieel de nekslag 
kunnen betekenen. 

Thijs Cremers 
Ubbergen 

Advertenties 

Waar haalt de heer Thoolen (en an
deren) het recht vandaan om anderen hun 
vrijheid te ontnemen om reizen te adver
teren? Zijn wij nou een voorbeeld van de
mocratie? Is dat nou een voorbeeld van 
liberalisme? Vergeet dan ook niet om 
reisadvertenties te verbieden die Amerika 
gelden vanwege het sociale verschil tus
sen blank en zwart. Reizen naar Oost
Europa zijn ook uit den boze. En wat 
dacht je van Libië, Iran, Saoedi-Arabië, 
Tunesië, landen waar het christendom 
langzamerhand verboden is? Laten we 
liever de culturele- en sportcontacten 
herstellen en zo beginnen met een vorm 
van .. stille diplomatie" daar bereiken we 
veel meermee. 
(ingekort) 

Hans van den Berg 
Schoonhoven 

Boetes als inkomsten 

Mijn opinie is dat dit kabinet een mo
gelijk grote bron van inkomsten vergeet 
aan te boren, nl. de verkeersboetes. In de 
ANWB-vakantiefolder 1986 staat dat in 
Frankrijk door rood licht rijden of over 
een ononderbroken streep rijden ongeveer 
/900,- kost. De snelheidsboetes zijn 
ook in België geweldig hoog. 
~aarom ni~t, onder het motto van .. ge
lz;kschakelmg binnen Europa", de hoog
ste boetes overgenomen? Verkeersboetes 
verzamelt men vrijwillig, dus niemand 
kan zich extra gepakt voelen. Als de hoge 
boetes eens zo preventief zouden gaan 
werken dat de verkeersdiscipline er aan
merkelijk beter van wordt, scheelt dat 
ook vele doden en gewonden. De hoogte 
van de huidige boetes werkt niet preven-
tief genoeg. · 

Walter Dekkers 
Etten Leur 

Arbeidstijdverkorting 

In V & D nr. 1340 werd door een attente 
VVD-er een teer onderwerp aangesneden. 
De kleine zelfstandige, die zo'n 70 à 80 
uur per week werkt. Al dan niet bijge
staan door medewerkende partner of an
dere gezinsleden. Het tere punt zit hierin 
dat deze persoon omwille van gekozen 
zelfstandigheid, mét het risico vanfalen 
en de bodemvoorziening voor sociale ze
kerheid in het vooruitzicht, om één in
komen te verwerven 70 à 80 uur moet 
werken. Het verkiezingsprogramma van 
de VVD onderkent deze problematiek en 
wijdt 12 aandachtspunten aan deze zaak. 
Suggestie: Voordragen voor een lintje op 
30 april1987.. al die kleine zelfstan
digen. 
(ingekort) J. W. Woudenberg 

Gouda 
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In deze rubriek worden alleen aankondigin
gen opgenomen van openbare bijeenkomsten 
(voor iedereen toegankelijk) waar landelijke 
VVD-politici het woord voeren. 

GOES, ORGANISATIE VROUWEN IN 
DE VVD 16 juni 1986. S. van Heems
kerck-Duvekot. Hotel Terminus. 20.30 
u_ur. Onderwerp: Beleidsplan emancipa
tie. 

De VVD-Gemeente-
raadsfractie in · 
Amsterdam zoekt 
per 1 september een 

Fractie
medewerk( st )er 
circa 20 uur 
per week 

Opleiding minimaal middelbaar 
niveau. 
Ervaring met tekstverwerking 
en geautomatiseerde dataver
werking .is vereist. 
Affiniteit met het liberalisme en 
de partijpolitiek is noodzakelijk 
ten einde voorkomende secre
tariaats- en researchwerk-. 
zaamheden op vertrouwelijk ni
veau te verrichten. 
Voor informatie kunt u zich 
wenden tot: J. Meurs, Stadion
weg 106, 1077 ST Amster
dam, tel.: 020-623181. 
Uw schriftelijke sollicitatie ver
gezeld van een curriculum vitae 
kunt u voor 1 juli 1986 sturen 
naar bovenstaand adres. 



Beschikbaar 

Direktieteam 
voor leiding van uw 

ProduktieNarkoop 
2 samenwerkende partners bieden: 

management ervaring bij enkele internationale 
topondernemingen; 
specialisme op kommercieel (kapitaalgoederen 
omgeving), produktie-technisch en 
-organisatorisch gebied; 
zeer uitgebreide kennis van automatiserings
technieken; 

- aantoonbaar succesvol. 

Gewenst: 
voorkeur voor mogelijkheid tot deelname; 

- middelgrote onderneming; 
- salaris: huidig niveau. 

Gaarne uw reaktie aan: 
Jacobs Accountancy B.V. 
Cimburgalaan 48, 
4819 BC Breda 

onder vermelding van "direktieteam". 
Geheimhouding verzekerd. 

Voor u een onbezorgde, voor hen een onver
getelijke vakantie! 
Stel Uw huis beschikbaar voor Nederlandse emigrant! Rede
lijke vergoeding (zowel zomer- als winterperiode). 

Vrijblijvend informatie: 

DE SPINNEKOP 
Van Wassenaersheuvel 55, 6862 XV Oosterbeek, tel.: 085- 342244. 

KLEIN - OEVER 
. ® Zorgeloze pony-vakanti.e in mooie natuur; binnen- en buitenmane

ge, zwembad, sport en (samen)spel, fietscrossbaan, creatief bezig 
zijn, bultenritten e.d.; alles onder ervaren en enthousiaste leiding. 
6-15 jaar. 

lnL: J. Maat, Oud-Avereest 60, Balkbrug, 05230- 49204, b.g.g. 
49382. 

LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Bilderberg, Arnhem I Restaurant Bistroquet, Den Haag I Res
taurant La Cloche, Leiden I Finac, Utrecht I Van der Horst en 
Verbeek, Den Haag I Inventief, Voorburg I K. A. M. Kerre
mansiP. J. M. de Nijs, Strijen I Vakantieboerderij Klein Oever, 
Balkbrug I Hotel De Kroon, Epen I Serviceburo voor Onderwijs 
en Vorming, Enschede I De Viking, Wolphaartsdijk 

EENVAKANTIE 
VOL V AART BEGINT 
MET EEN BELLETJE 
U ontvangt dan de zomerbrochure van de 
12 Bilderberg hotels in Nederland. Al vanaf 
f 105,- p.p.p.d./halfpension viert u uw 
vakantie vol allure en aktie. __ Q 085-340441 

groep 
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~ i/m VlliJkz9.: lundr. & 

Zat alleen. clin.eA. 

RESTAURANT 

Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 



LIJFRENTE PRAKTIJKFINANCIERING 

- Hypotheekanalyse voor bestaande contracten- Volle
dige hypothecaire financiering woonhuis- Stamrecht
constructies, pensioenbreuk en gouden handdruk -
Overheveling van bruto/netto inkomen naar (stude
rende) kinderen - Bewaking pensioencontracten voor 
particulieren en bedrijven - Lijfrenteconstructies en 
maximale fiscale lijfrente-aftrek- Gratis financieel rap
port voor hypotheek of lijfrente - Praktijkfinanciering 
voor artsen, advocaten, accountants. 
r--------------, 
1 Ik wil vrijblijvend informatie over fiTJcJO([]~ 1 

I D Grat~s financieel rapport hypotheeklJ v~rlicht;gsbureau 1 

I 
D Gratis financieel rapport lijfrente voor Academid 
D I 

I Naam: I 
1 Adres: I 

1 Postcode en plaats: 1 

I Stuur de coupon naar FINAC, Antwoordnummer 881, 3500 VT I 
L Utrecht of bel tijdens kantooruren: 030-319747 J 
------------

ONAFHANKEWJKE INTERMEDWRS VOOR PENSIOENEN/ ASSURANTIËN/ 
HYPOTIIEKEN/PRAK'IlJKFINANCIERINGEN VRUE BEROEPEN. 

van der horst 
& verbeek 

TAXEREN 
Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. Wij taxeren 
zowel uw privé onroerend goed en/of uw commerciele 
onroerend goed. 

telefoon: 070-60 09 13* 

Eerste Zeeuwse Zeil- en Surfschool ,.DE VIKING". 

Zeil- en surfles op het Veerse Meer, zowel intern als ex
tern. Voor gevorderden tochten met platbodem door Zee
land. 
Inl.: K. L. Voorbach, gediplomeerd zeilinstr. ANWB-KNWB 
Zandkreekweg 8-9, 4471 NG Wolphaartsdijk 
Tel.: 01198- 1206. 

... --
Kost uw zeilboot of uw ski-vakantie u méér dan de 
schoolopleiding van uw kind? 

Of bent u bereid om ook te investeren in de toekomst van 
uw zoon of dochter? 

Niet alleen in Nederland bestaan goede scholen, ook het 
buitenland biedt goede opleidingsmogelijkheden die mis
schien net iets beter aansluiten op de specifieke wensen die 
u voor uw kind heeft. 

Het Servicebureau voor Onderwijs en Vorming te Enschede 
bemiddelt, onder andere, tussen een aantal gerenommeer
de Engelse "public-schools" (elk met een rijke traditie en 
lange ervaring op onderwijskundig en pedagogisch gebied) 
en ouders die, om welke reden dan ook, overwegen hun 
kind te laten profiteren van het speciale Engelse systeem 
van opvoeding en onderwijs. (Een systeem dat leidt naar in
ternationaal erkende diploma's.) 

Een zorgvuldige procedure waarin wij mèt u pogen uit te 
zoeken welk systeem, welke sfeer en welke school het best 
bij uw kind past, gaat aan eventuele plaatsing vooraf. 

Voor inlichtingen: schrijven of bellen naar 
Servicebureau voor Onderwijs en Vorming 
Hengelosestraat 42-44 
7514 AH Enschede 
Tel.: 053- 358068 (mevr. S. Willems). 



, Kamminga: die emoties moesten eruit 



M Lid Romantische Restaurants eA 
SPECIALITEITEN RESTAURANT ' 

' '':. ll 
"Het Kasteel van Rhoon" b.v. ,, ~ - · . 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon tel.: 01890-18896/18884 

WESTDUIN HOTEL * * * * 
heeft het wel! 
Weekend- en vakantie-arrangementen in 
hotel op 50 m van zee te Koudekerke 
bij Vlissingen. 

Reserveren en info:: tel.: 01185-
2510. 

INTERNATIONALE 
~====== SCHOOL =====~~ 

In het groene hart 
van Nederland 

BE VERWEERD 

Middelbare school met internaat voor jongens en meisjes 

• Nederlands Voortgezet Onderwijs 
Erkende Mavo-opleiding met mogelijkheden tot aansluiting op Amerikaans 
of internationaal onderwijs. 

• Senior High School 
Opleiding voor Amerikaanse colleges en universiteiten. 

• Internationaal Baccalaureaat 
V. W.O.-diploma, erkend door Nederlandse en buitenlandse universiteiten. 

Intensieve studiebegeleiding 
Uitgebreid sportprogramma 
Kreatieve en muzische vorming 

Brochure en informatie: 
Internationale School Beverweerd 

3gs5 RE Werkhoven/Bunnik 
tel. 03437-1341 of 1597 
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P.S. De redactie 
verzoekt u ingezon
den brieven op te 
schorten tot de 
tweede helft van 
augustus. Indien er 
geen special komt, 
verschijnt het eerste 
blad na het reces op 
2 september. 
:··,- ------------- --~- -------- ·-··---, 
~---- --- ·----------~----l 

Terwijl de informatie zich achter gesloten deuren afspeelt en de 
onderhandelaars plus beide betrokken fracties hard aan het werk zijn, 
stuiten de media op een gesloten front. Er komen geen mededelingen · 
over standpunten. Het enige wat wordt vermeld, is het onderwerp 
waarmee men op een gegeven ogenblik bezig is. De sfeer is zakelijk en 
goed en zowel bij CDA als bij VVD bestaat de intentie zo snel mogelijk 
tot een overeenkomst te komen dat kan resulteren in een regeerak
koord. 

Doordat zowel CDA als VVD zich voor de verkiezingen hebben 
uitgesproken voor een - overigens bijgestelde - voortzetting van het 
gevoerde beleid, is veel informatiefranje weggesneden. 
Nijpels deed dat al in 1982. Hij weigerde· destijds een gesprek met 
PvdA -informateur Van Kemenade omdat hij dat nutteloos en tijdver
lies vond. Over· het breken met dat ritueel dansen rond de totempaal 
is men destijds nogal heengevallen Toch had hij daarin gelijk. De 
perioden van zes, zeven maanden formatie op een maximale regeer
periode van vier jaar zijn slecht voor het land. Alle essentiële beslissin
gen moeten immers gedurende die· tijd worden opgeschort. Daarom 
moeten er zo snel mogelijk zaken worden gedaan. 

In de VVD-fractie wordt in goede sfeer constructief vergaderd. De 
nagalm van de interne evaluatie klinkt alleen nog op in de media. Dat 
is te betreuren. 
De VVD moet het hoofd koel houden. Zij moet zich zeker niet laten 
beïnvloeden door dergelijke berichtgeving. Het is nog altijd zo dat een 
politieke partij haar eigen gûchiedenis maakt en de media daarover 
kunnen berichten en niet het omgekeerde. Ed Nijpels is de politiek 
leider en onderhandelaar van de VVD. Intern wordt dat door niemand 
betwist. Extern tracht men dit feit aan te tasten. Daarmee probeert 
men de VVD en vooral Nijpels te ondergraven. Intern is men echter 
niet van plan zich hierdoor te laten beïnvloeden. Het front is gesloten. 
Moge het zo blijven! 

Officieel is dit het laatste partijblad voor het reces. De redactie 
_ sluit echter de mogelijkheid niet uit dat tijdens dat reces bij de tot 
standkoming van een nieuw CDA-VVD-kabinet een extra V & D zal 
uitkomen. Dat hangt samen met het tijdstip waarop de formatie rond 
is en met de vakantiesluiting van de drukkerij. 

24 juni 1986 



Jan Kamniinga: 
,,Die emoties moesten eruit'' 

I
n 1982 werd de VVD de he
mel ingeschreven omdat er 

' ' tien zetels waren gewonnen. 
fn aie tijd werd uitgerekend wan
neer we groter zouden zijn dan het 
CDA. Maar eigenlijk wisten we wel, 
dat de winst vooral kwam, omdat het 
CDA met PvdA en D'66 er een puin
hoop van had gemaakt. Toen zijn 
boze CDA-ers naar de VVD overge
stapt omdat men een ander beleid 
wilde. En nu? Nu staat in de kran~ 
ten: nieuwe aantrekkingskracht van 
het CDA; ... revival van het CDA; 
Dat is een te ver gaande conclusie, 
want het CDA heeft nu een politiek 
gevoerd die zijn proteststemmers op 
de VVD in 1982 eigenlijk wilden. 
Wat even onjuist is als de jubelver-

halen in 1982, is dat nu in de pers 
wordt beweerd dat de VVD politiek
filosofisch een te smalle basis zou
den hebben of dat we ten onder zou
den gaan aan een richtingen-
strijd ... Allemaal nonsens. Het is 
niet zo ingewikkeld: Lubbers heeft 
het uitstekend gedaan. En het CDA 
heeft nu een politiek gevoerd - sa
men met de VVD - die heel veel men
sen aansprak. In de VVD hebben we 
problemen gehad door allerlei affai
res, al waren dat bij een nuchtere 
analyse tenslotte niet meer dan inci
denten. Door die combinatie van fei
ten ontstond nu de verschuiving. Ik 
ben er van overtuigd dat strûctureel 
de liberale politiek, de liberale filoso
fie, zo sterk is en zo bij deze tijd past 
dat in de jaren tachtig een grote 
VVD, een 20 à 25 %-partij, er zeker 
in zit." 

VVD-voorzitter Jan Kamminga 
praat veelliever over de partij dan 
over zijn vertrek in november .. Er is 
nog zoveel te verklaren, toe te lich
ten, uit te leggen, in te gaan op brie
ven van leden, die zich verbazen 
over het feit dat de klap van de 
evaluatie in de boezem van de VVD
fractie op 22 mei met zo'n nagalm 
naar buiten is gekomen. Was er nou 
geen know-how/ of P.R. in de partij 
om dat een beetje te leiden? "Het 
heeft niets met P.R. maar alles met 
emoties te maken. Bij de Tweede
Kamerfractie heeft jarenlang onvre
de bestaan eri jarenlang was er tel
kens weer een argument om die on
vrede niet uit te spreken .... En toen 
kwam na die 21ste de dag waarop 
dat wel werd uitgesproken. Dat 
heeft naar mijn mening niets te ma
ken gehad met 26 zetels. Ook als we 
er 32 hadden gehaald was het deksel 
van de pot gevlogen. Die emotie 
moest er nou eenmaal uit omdat de 
mensen lang met hun problemen 
langs elkaar heengelopen waren. Het 
was een kwestie van het uitbarsten 
van emotie en die emotie is over ons 
heen gekomen. Een zeer opmerke
lijk bewijs voor die stelling van mij is 
ook dat in de fractie drie dagen later 
op maandag er een sfeer hing van 

een diepe zucht ... van: We zijn alle
maal leeggelopen; goddank het is 
eruit. Nu gaan we verder! En toen 
kwam die nagalm in de pers waarbij 
het gevaar bestaat dat die de stem
ming weer zodanig beïnvloedt dat er 
nieuwe emotie wo~dt .opgebouwd. 

Het is nu de verantwoordelijkheid 
van de leidinggevenden in de partij 
om nagalm en reactie niet tot nieuwe 
ongelukken te laten leiden en tot op 
de dag van vandaag (16 juni) zijn we 
erin geslaagd dat te voorkomen." 

Geen testament 

Jan Kamminga is niet van plan de 
VVD in november een politiek 
testament na te laten. Alles wat 

in de verste verte ook maar riekt 
naar franje wordt door hem met 
Noordelijke nuchterheid als niet ter 
zake van de tafel gemept. Wil niet 
praten over dat zwarte gat'dat naast 
een druk makelaarsbestaan toch 
voor hem valt op 1 december. Heeft 
zich gedresseerd over de partij te 
praten. Niet over zichzelf. Dan 
maar weer een andere peper: wat is 
waar van het gerucht in sommige 
kranten dat hij fractievoorzitter wil
de worden? "Het is ondenkbaar dat 
ik als partijvoorzitter nu lid word van 
de Tweede Kamerfractie. Als ik dat 
had gewild, had ik dat begin vorig 
jaar bij de aanloop voor de kan
didaatstelling duidelijk moeten ma
ken. Dan had ik moeten terugtreden 
als voorzitter van de VVD en kan
didaat moeten worden. Die keuze is 
eigenlijk geheel niet bij mij opge
komen. Ik had het trouwens niet ge
wild. Ja, ik ken de geruchten, ik haal 
mijn schouders op. Hoort bij de po
litiek. Alleen al de gedachte. Je moet 
niet gekunstelde dingen doen die 
noodgrepen zijQ. Datis gewoon niet 
goed. Bovendien ... flauwekul ... 
alsof in die Tweede-Kamerfractie 
niet een of meerdere kandidaten zit
ten die dat fractievoorzitterschap 
uitstekend kunnen invullen." Zijn 
aftreden heeft hij een half jaar uitge
steld: "Formeel was ik in april aan 
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de beurt om af te treden, maar dat 
was in verband met de verkiezingen 
en de formatie een heel slecht tijd
stip. Daarom heb ik dat verschoven 
naar de eerstvolgende algemene ver
gadering zodat ik de ervaring die ik 
in het verleden heb opgedaan ten be-

-hoeve van de partij kon gebruiken in 
de tijd van de campagne, de verkie
zingen en nu tijdens de formatie. 

Zes, zeven jaar voorzitterschap is 
een heel redelijke tijd. Het voorzit
terschap kan je niet een beetje doen 
of half. In die zes voorzittersjaren 
ben ik in november straks negen 
maal de wereld rond gereden samen 
met de heer Koster, 360.000 kilome
ter. Alleen afgelopen maand mei al 
reden we 12.000 km ... 
Ik kan nietlanger doorgaan met het 
dienen van twee heren, waarvan er 
een in Den Haag en de ander in Gro
ningen zit." 

Voortreffelijke discussie 

V
oorzitter Kamminga wenst 
het functioneren van leden, 

- kader, partijraad en Alg. Ver-
gadering te scheiden van de troe
belen die de laatste jaren in politiek 
Den Haag hebben plaatsgevonden. 
"Er is bij kader en leden zeer gezon
de wijze van betrokkenheid. Kijk 
naar de grote openbare algemene 
vergaderingen, de tot standkoming 
van het Liberaal Manifest, de par
tijraden, de themacongressen, de 
discussie over het rapport van de 
commissie Polak. Dat was een voor
treffelijke discussie. We hebben op 
zeer indringende wijze aan de hand 
van dat rapport van gedaç:hten ge
wisseld over het toekomstig sociaal
economisch beleid. Daarop hebben 
we ook op indringende wijze van me
ning verschild. Dat is heel volwassen 
gebeurd. Als wij spreken over ener
zijds de relatie tussen de ontwikke
ling van de VVD als partij en dele
óen van de VVD binnen die partij en 
anderzijds de problemen die we àe 
laatste jaren hadden dan zeg ik dat 
er geen enkele relatie ligt." 

--.-------- ------~- ---.... --------~~----,.--~--~~----.---------- -~--·--
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Politieke koers 

Er w. ordt gespeculeerd over de 
politieke koers die de VVD 
moet varen, nu het CDA zo 

duidelijk voor samenwerking heeft 
gekozen. Moet de VVD zich rechts 
van het CDA opstellen of naar het 
midden koersen? 

"Een zeer theoretische discussie. 
Mijn bezwaar tegen de probleem
stelling is, dat die te weinig uitgaat 

Drie dagen ... 

van de kracht van de VVD, de li
berale politiek zelf. 
Wij hebben als partij de meest dui
delijke politieke filosofie en politie
ke koers. Onze beginselverklaring en 
het Liberaal Manifest zijn actueel, 
het verkiezingsprogramma liberaal 
en duidelijk. 
Hoe wij ten opzichte van andere par
tijen verkeren? Met een eigen ge
zicht: terzake van de sociaal econo
mische politiek en de overheidsfi- . 
nanciën in de buurt van het CDA, 
misschien iets verder van de socialis-

"We kwamen begin november op een zondagavond terug uit Madrid 
van het congres van de liberale internationale. We waren om negen uur 
thuis. Koffers neergezet. Licht aangedaan. Ik had net een koffer open
gemaakt om samen met mijn vrouw uit te pakken toen de telefoon ging: 
Nijpels. Dat was vijfvoor half tien. Heellang met Nijpels gesproken. 
Daarna met iemand anders. Toen weer met Nijpels. Kortom, om vijf 
voor twaalf kwam mijn vrouw in de deuropening en zei: "Ik ga naar 
bed." Ik heb toen nog tot kwart voor één doorgetelefoneerd en toen ben 
ik ook naar bed gegaan. 

· MM.NDAG om kwart voor acht op, half negen in de auto naar kantoor. 
De hele morgen aan het werk. Snel een broodje in een plastic zakje 
voor tussen de middag in de auto naar Den Haag. Vijf uur: bespreking, 
snel een hapje eten. Half acht vergadering dagelijks bestuur. Dat werd 
half één. In de auto naar Groningen, kwart voor drie in Groningen, drie 
uur in mijn bed. 

DINSDAG kwart voor acht op, half negen in de auto naar kantoor, m'n 
werk. Ik was een weekje weggeweest dus ik had nog een grote achter
stand en moest een heleboel dingen inhalen. Vijf uur in de auto naar 
Linschoten bij Woerden, want daar had ik 's avonds een spreekbeurt. 
Daar kwam ik aan om kwart over zeven, snel een hapje eten (iets uit 
de muur) en om acht uur het verhaal houden. Vragen beantwoorden 
tot elf uur. In de auto. Half twee thuis en mijn bed ingerold. 

WOENSDAG kwart voor acht wakker. Halfnegen in de auto. 's Mor
gens op kantoor. 's Middags een zakelijke bespreking in Zwolle en 
toen ik 's avonds om kwart over zeven thuis kwam, lagen er vier te
lefoontjes te wachten die ik nodig moest doen. Toen zei mijn vrouw: 
"Ga eens zitten want ik moet even met je praten." Ze had uitgerekend 
dat we op dat moment 70 uur uit Madrid terug waren, dat ik haar van 
die 70 uur twee uur en een kwartier (dàt is drie keer ontbijten) had 
gezien, dat ik veertien uur had geslapen en dat ik ruim vijftig uur had 
gewerkt . .. Die avond heb ik wéér tot een uur of een zitten telefo-
neren ... " 
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ten. Terzake van levensbeschouwelij
ke punten weer zeer dicht bij de 
PvdA en van het CDA verwijderd. 
Terzake van de leefomgeving wordt 
met alle partijen op enkele punten 
van mening verschild, maar over mi
lieu - belangrijk - nauwelijks. Ter
zake van justitie, politie en binnen
landse zaken lijken beide andere 
partijen meer in onze richting te zijn 
gekomen. Terzake van buitenland 
en defensie bevindt het CDA zich 
dichter bij ons dan de PvdA. 
Iedere partij heeft dus zijn eigen po
sitie. Waar ligt in dit geweld nu 
rechts of midden? We zouden en met 
CDA en met PvdA moeten kunnen 
regeren. Van uitsluiting is ook geen 
sprake. 
Maar, inventariserend, is de kans op 
een regeerakkoord met het CDA 
verreweg het grootst. Er is een meer
derheid, dus wordt er onderhandeld. 
Vanzelfsprekend ontstaan dan voor
al problemen op het levensbeschou
welijk terrein. In onderhandelingen 
is het geven en nemen en geldt ten
slotte de optelsom: vinden we genoeg 
van onszelf in het regeerakkoord om 
dat te aanvaarden. 
De discussie over dat conceptak
koord is niet een discussie over 
rechts of midden, maar over wat je 
zelf wilt en wat je daar van terug
vindt. 
Vanzelfsprekend zal ik in dit 
stadium van de formatie er verder 
geen uitspraak over doen. Het re
geren in een coalitie betekent het be
talen van een prijs op punten waar
van je van tevoren weet dat je het 
niet eens bent. De VVD heeft 20 % 
van de stemmen. 80 % van de men
sen denkt anders dan VVD-ers. 

Daarom ben ik tevreden over de af
gelopen jaren waar we op hoofdlij
nen, met name op het gebied van de 
sociaal/economie wel onze zin heb
ben ~ekregen. Er is een hoge score 
bereikt. Als je de verhouding ziet 
tussen 20 % aandeel in de kiezers
.markt en het aandeel van de VVD
politiek dat de laatste jaren is gerea
lisèerd, dan is dat misschien wel het 

. dubbele of nog meer. Dat is dan een 
verhouding die leidt tot tevredenheid 
en die noopt tot acceptatie van het 
feit dat je niet altijd je zin kunt krij
gen. Dat heeft niets met links of 
rechts te maken, maar met je eigen 
liberale standpunt. Een politieke dis
cussie over de koers dus? Discussië
ren over wat we zelf willen, in eigen 
kring. En zien met wie het meeste en 
belangrijkste van wat je wilt gereali
seerd kunt krijgen." 

Reny Dijkman 
Foto: Theo Meijer 

• 

.. Ik ben liberaal en ik ben bij de VVD omdat verdraagzaamheid tussen 
mensen zo belangrijk voor mij is. In de omgang moet je andermans 
standpunt kunnen respecteren. Ik heb geen hekel aan mensen die tot de 
PvdA behoren, of een hekel aan communisten. Het zit in mij om te probe
ren begrip op .te brengen voor het standpunt vaneen ander en in ieder · 
geval me in te leven in wat een ander vindt. Niet alleen maar vasthouden 
aan het eigen gelijk. Dat maakt het gemakkelijker om te leven en leidt 
tot acceptatie van andere meningen . .. " 
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= = 
Kabinet 
in de maak 
Voor journalisten is de in
formatie-periode ditmaal 
saai. Een veel gehoorde 
klacht is dat vrijwel niets 
van de onderhandelingen 
openbaar wordt gemaakt. 
Informateur Jan de Koning 
en de onderhandelaars 
voor CDA en WD, Eert de 
Vries en Ed Nijpels hebben 
onderling afgesproken zo 
·min mogelijk informatie te 
verstrekken. Men wil rus
tig kunnen spreken om sa
men tot een werkafspraak 
voor de komende jaren te 
komen. 

-== 
'Zo'n werkafspraak verwoord in 

een regeerakkoord geeft com
promissen tussen beide par

tijen waaraan men zich moet hou
den. De onderhandelaars kiezen voor 
een duidelijk regeerakkoord. Dat 
zo'n stuk ook kort zal zijn valt te be
twijfelen. Ook al zijn CDA en VVD 
beide overtuigd van verdere samen
werking, toch heeft men heel eigen 
visies over het te voeren beleid. 
Verschilpunten liggen onder meer op 
het zogenaamde immateriële vlak. 
Zoals al dan niet een wettelijke re
geling op het gebied van de antidis
criminatie, actieve euthanasie, op 
mediagebied bijvoorbeeld een. com
mercieel televisienet en bij het on
derwijs de wijze van versobering en 
de middenschool. Daarnaast kijken 
beide partijen anders aan tegen bij
voorbeeld de hoogte van het bedrag 
voor defensie, voiksgezondheid en 
tegen de Nederlandse opstelling ten 
opzichte van het Midden Oosten, 
Suriname en Zuid Afrika. Zelfs öp 
het belangrijkste onderdeel: het fi
nancieel-sociaal-economisch beleid 
hebben de partijen eigen visies. Men 
is het weliswaar eens over "het af
maken van het karwei, zoals het 
CDA dat noemt, maar de manier 
waarop ligt voor CDA en VVD an-
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ders. Zo ligt een belangrijk verschil
punt over de hoogte van nieuwe be
zuinigingen. Het CDA wil zo'n 16 
miljard ombuigen, de VVD tussen 
de 18 en 20 miljard. De VVD vindt 
dat een kleinere overheid met min
der ambtenaren gewenst is. Amb
tenaren dienen beter te worden be
taald gelijk aan het bedrijfsleven. 
Het CDA kijkt daar anders tegen 
aan. 

Dit zijn overigens maar een paar be
langrijke verschilpunten. Nu is het 
niet zo dat CDA en VVD elkaar over 
al deze zaken in de haren vliegen. 
De onderhandelingen dienen ervoor 
tot elkaar te komen. Maar natuurlijk 
proberen beide partijen zoveel mo
gelijk van het eigen programma te 
realiseren. Overigens zijn alle onder
werpen al eehs bij de informateur ter 
tafel gekomen. Op veel zaken be
staat overeenstemming. 

Spaarzaam 

Om te voorkomen dat tijdens de dis
cussies verschilpunten door de pers 
worden opgeblazen tot "grote ru
zies" is men spaarzaam met medede
lingen. Beide partijen hebben de wil" 
er uit te komen. Bij het ene onder
werp moet daar langdurig worden 
gesproken, bij het andere gaat dat 
heel snel. De werkwijze bij deze on
derhandelingen is dat alle onderwer
pen door elkaar worden behàndeld. 
Fractiespecialisten .v~n VVD en 
CDA bereiden al dan niet gezamen
lijk voorstellen op hun eigen vakter
rein voor. Met deze basisstukken 
kunnen de onderhandelaars veel 
sneller knopen doorhakken. Daar
naast nemen de onderhandelaars bij 
heel moeilijke probleempunten, 
zoals op sociaal-economisch terrein 
en bij de euthanasie hun specialisten 
mee naar de informateur. 

Voor de VVD functioneert ook nog 
een coördinerend formatieteam be
staande uit specialisten van de be
langrijkste beleidssectoren. Hierin 
zitten de heren D_e Korte (financieel-

sociaal-economisch), Voorhoeve 
(buitenland en defensie), Bolkestein 
(export, economische zaken, vereen
voudiging van wetgeving), Franssen 
(onderwijs en anti-discriminatie), 
Nijpels (onderhandelaar) en de 
heren Kamminga (partijvoorzitter) 
en Zoutendijk (fractievoorzitter 
Eerste Kamer). Dit team komt regel
matig bij elkaar en soms zitten hier 
ook andere specialisten bij. De VVD
fractie wordt wekelijks op de hoogte 
gehouden. Het voordeel van zo'n for
matieteam is dat niet de gehele frac
tie dagelijks bijeen moet komen. 
Al met al is vrijwel ieder VVD-Ka
merlid op de een of de andere ma
nier bij de informatie betrokjken. 
Wat dat betreft is de fractie momen
teel een soort super-ambtelijk onder
steuningsargaan voor onderhan
delaar Nijpels. Als het totale con
cept-regeerakkoord gereed is, zullen 
de fracties van VVD en CDA hier 
afzonderlijk over vergaderen. 
Na die inbreng zal de informatie 
waarschijnlijk snel eindigen en kan 
de formatie beginnen. Pas dan zal of
ficieel worden gesproken over de sa
menstelling van het Kabinet. De be
langrijkste vraag die dan op tafelligt 

is, hoeveel ministers en staatssecreta
rissen komen er en hoe is de verde
ling hiervan tussen VVD en CDA. 
Bovendien worden dan de "poppe
tjes", zoals Nijpels dat noemt, in
gevuld. Hierover is binnen de VVD 
afgesproken dat niemand op voor
hand een bepaalde post kan claimen. 
Hoe lang het totale onderhandelen 
(informatie en formatie) gaat duren 
is moeilijk te voorspellen. In het ver
leden is men wel eens meer dan een 
half jaar bezig geweest. Naar alle 
waarschijnlijkheid zal het dit keer 
niet zo lang gaan duren. Met zijn uit
spraak "Wat mij betreft binnen vijf 
weken" heeft Nijpels duidelijk aan
gegeven dat het wat hem betreft snel 
kan. Ook het CDA wil snel zaken 
doen. Dat is ook de opdracht van de 
koningin aan informateur De Ko
ning. Dat het niet in drieënhalve dag 
kan, zoals CDA-partijvoorzitter 
Bukman voorspelde, is inmid(,lels ge
bleken. 
Na de informatie zal al is het alleen 
maar voor een aantal procedurele 
zaken de formatie waarschijnlijk nog 
enige tijd in beslag nemen. 
Optimisten, waaronder veel VVD
Kamerleden, zeggen dat het nieuwe 
Kabinet tussen half juli en eind juli 
geïnstalleerd kan worden. 

Miehiel Krom 
13 juni 1986 

• 
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1-30 juni 

2 juni 

11 juni 

vóór 13 juni 

16 juni 

23 juni 

24 juni 

30 juni 

vóór 15 juli 

13 augustus -
13 oktober 

vóór 16 augustus 

18 augustus 

25 augustus 

vóór 1 september 

1-9 september 

- centralevergadering van elke provincie
, centrale ter vaststelling van het tech

nisch advies (PS) 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- bijeenkomst met de secretarissen van 
de kamercentrales in het Thorbeckehuis 
te 's-Gravenhage 

- mededeling hoofdbestuur aan de bes~u
ren van afdelingen en centrales met be
trekking tot het tussentijds aftreden 
van de voorzitter (lid dagelijks be
stuur) tijdens de 75ste algemene verga
dering (1986) conform artikel 42.4 h.r 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- hoofdbestuursvergadering 

- Vrijheid en Democratie 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- mededeling hoofdbestuur aan de bestu-
ren van afdelingen en centrales met be
trekking tot het periodiek aftreden van 
leden van het dagelijks bestuur tijdens 
de 40ste jaarlijkse algemene verga
dering (1987) (76ste algemene verga
dering) 

- het hoofbestuur en de ledenvergadering 
van elke afdeling kunnen kandidaten . 
stellen voor de vacature van voorzitter 
(lid dagelijks bestuur) (75ste algemene 
vergadering 1986) 

- mededeling van seCretarissen provin
ciecentrales aan besturen afdelingen 
en statencentrales over al dan niet be
reidheid kandidatuur van leden zitten
de statenfracties (PS) 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- · hoofdbestuursvergadering 

- leden afdelingen mogen namen noemen 
van voorlopige kandidaten aan hun be
stuur (PS) 

- afdelingen houden ledenvergadering 
om voorlopige kandidaten voor te 
dragen, ook besturen van provinciecen
trales hebben deze bevoegdheid (PS) 

1 september 

2 september 

3 september 

8 september 

1-16 september 

15 september -
16 november 

15 september 

uiterlijk 
17 s~ptember · 

17 september 

20 september 

22 september 

24 september 

30 september 

vóór 1 oktober 

2-4 oktober 

6 oktober 

13 oktober 
(tot 24.00 uur) 
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- dagelijks-bestuursvergadering 

- Vrijheid en Democratie* 

- publikatie beschrijvingsbrief 75ste al
gemene vergadering 

- LPC-vergadering 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- mededeling hoofdbestuur over plaats, 
tijd. en agenda van de 40ste jaarlijkse 
algemene vergadering (1987) (76ste al~ 
gemene vergadering) 

- het hoofdbestuur en de ledenvergade
ring van elke afdeling kunnen kandida
ten stellen voor de vacatures in het da
gelijks bestuur ( 40ste jaarlijkse al
gemene vergadering, 1987) 

- hoofdbestuursvergadering 

- sluitingsdatum: besturen ván afdelin-
gen brengen voorlopige kandidaten ter 
kennis van bestuur provinciecentrale 
(PS) 

- TV-uitzending 

- partijraad over Troonrede en Miljoe
nennota in "de Beesde", Cammin
ghalaan30 te Bunnik 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- LCV-vergadering 

- Vrijheid en Democratie* 

- opstellen en verzenden door bestuur 
provinciecentrales aan secretarissen af
delingen en statencentrales van tech
nisch advies en groslijst (PS) 

- congres Liberale Internationale te 
Hamburg · 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- sluitingsqatum: indiening amendemen-
ten c.q. moties op beschrijvingsbrief 
75ste algemene vergadering bij al
gemeen secretaris 



- sluitingsdatum: kandidaatstelling tus- 1 november - partijraad over twee rapporten van de 
sentijdse verkiezing voorzitter (lid da- mr. B. M. Teldersstichting in Congres-
gelijks bestuur) door het hoofdbestuur centrum Engels, Stationsplein 45 te 
en de ledenvergaderingen van de af- Rotterdam 
delingen 

5 november - LCV-vergadering 
14 oktober - Vrijheid en Democratie 

vóór 6 november - de algemeen secretaris geeft aan de se-
- publikatie termijnen en tijdstippen, te- cretarissen van de kamercentrales en af-

vens mededeling bevoegdheid leden delingen kennis van de antwoorden die 
om voor 1 december 1986 namen te hij van de zittende leden heeft ontvan-
noemen aan besturen van afdelingen gen (EK) 
van personen voor voorlopige kandida-

7 en 8 november tuur (EK) - congres van de Vereniging van Staten-
en Raadsleden in de Blije Wereli te 

15 oktober - LPC-vergadering Lunteren 

vóór 16 oktober - afdelingen die niet tevens statencentra- 8 november - sluitingsdatum: inzending advieslijsten 
Ie zijn beleggen een ledenvergadering statencentrales aan secretaris 
om advieslijst van voorlopige kandida- provinciecentrale met afschrift aan se-
ten op te stellen (PS) cretaris kamercentrale (PS) 

.. 

- de algemeen secretaris vraagt aan de 10 november - dagelijks-bestuursvergadering 
zittende leden binnen drie weken 
schriftelijk te berichten of zij berejd 11 november - Vrijheid en Democratie 
zijn een kandidatuur voor Eerste Ka-

12 november mer 1987 voor een verkiesbare plaats in - TV-uitz~nding 
overweging te nemen (EK) 

15 november - sluitingsdatum: indiening van voorstel-
16 oktober - sluitingsdatum: inzending advieslijsten (tot 24.00 uur) .!en voor de 40ste jaarlijkse algemene 
(tot 24.00 uur) van de afdelingen aan secretaris staten- vergadering (1987) door de ledenver-

centrale, kamercentrale en provincie- gaderingen van de afdelingen en de 
centrale (PS) centralevergaderingen van de centrales 

bij de algemeen secretaris 
20 oktober - hoofdbestuursvergadering 

- sluitingsdatum: kandidaatstelling pe-
23 oktober- - alle statencentrales beleggen een een- riodieke verkiezing leden dagelijks be-
7 november tralevergadering; opstellen van een ad- stuur (1987) door het hoofdbestuur en 

vieslijst van voorlopige kandidaten de ledenvergaderingen van de afdelin-
(PS) gen 

24 oktober- - Landelijke Vormingscursus 17 november - hoofdbestuursvergadering 
26 oktober 

vóór 23 november - opstellen en verzenden door bestuur 
27 oktober - dagelijks-bestuursvergadering provinciecentrale van het ontwerp van 

de in te dienen kandidatenlijsten en van 
28 oktober - Vrijheid en Democratie* overige relevante stukken aan secre-

tarissen afdelingen en statencentrales, 
- hoofdbestuur publiceert amendemen- en de leden van de statenfracties (PS) 

ten c.q. moties op beschrijvingsbrief 
24 november 75ste algemene vergadering - dagelijks-bestuursvergadering 

- het hoofdbestuur geeft aan de leden 25 november : Vrijheid en Democratie 
kennis van hun bevoegdheid voor 1 de-

26 november cernher aan het bestuur van hun af- - LPC-vergadering 
deling namen te noemen van personen 

29 november die zij wensen voor te dragen als voor- - 75ste algemene vergadering (buiten-
lopige kandidaten (EK) gewone algemene vergadering) in het 

Turfschip te Breda (vaststelling tech-
.- tegelijkertijd publiceert het hoofdbes- nisch advies EK) 

tuur de hoofdlijnen van de kandidaat-
1 december - dagelijks-bestuursvergadering stellingsprocedure 1987 en de daarvoor 

geldende termijnen en tijdstippen 
15 december (EK) - hoofdbestuursvergadering (opgave 

voor. groslijst EK) 
personeels-uitstapje (algemeen secre-
tariaa t gesloten) 
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vóór 16 december - afdelingen houden ledenvergaderingen 4 februari - bezoek dagelijks bestuur aan de kamer-
voor het opstellen van een lijst van per- centrale Drenthe 
sonen die de afdelingen als voorlopig 
kandidaat voor de Eerste Kall).er willen 9 februari -,dagelijks-bestuursvergadering 
stellen (EK) 

14 februari - kamercentrales houden centraleverga-
- ook het hoofdbestuur en leden van de dering ter vaststelling van de advieslij-

statenfracties zijn bevoegd voorlopige sten (EK) 
kandidaten voor te dragen (EK) 

17 februari - Vrijheid en Democratie 
16. december - sluitingsdatum: het bestuur van elke af-
(tot 24.00 uur) deling brengt de namen van de voor- 18 februari - LeV-vergadering 

gedragen voorlopige kandidaten ter 
kennis van .de· algemeen secretaris - LPC-vergadering 
(EK) 

l6 december - Vrijheid en Democratie 
23 februari - hoofdbestuursvergadering 

- provinciecentrales houden centralever-
hoofdbestuur stelt Moddt<rmanlijsten 

vóór 23 december op en stelt vast een ontwerp van de in 
gaderingen ter vaststelling definitieve te dienen lijsten (EK) 
kandidatenlijst(en); afschrift van deze 
lijst(en) aan de secretarissen van de af- 25 februari - bezoek dagelijks bestuur aan de kamer-
delingen van de statencentrales en aan centrale Amsterdam 
de algemeen secretaris (PS) 

vóór 1 maart - toezending Moddermanlijsten en ont-
25 en 26 december - Kerstmis (algemeen secretariaat geslo- werp hoofdbestuur aan leden kan-

ten) didaatstellingsraad, secretarissen ka-
mercentrales en aan zittende leden 
(EK) 

.1987 2 maart - dagelijks-bestuursvergadering 

1 januari - nieuwjaarsdag (algemeen secretariaat 3 maart - Vrijheid en Democratie 
gesloten) 

4 maart - bezoek dagelijks bestuur ~an de kamer-
5 januari - dagelijks-bestuursvergadering (het da- centrale Zeeland 

gelijks bestuur stelt groslijst op EK) 
- TV-uitzending 

7 januari - TV-uitzending 
15 maart - sluitingsdatum: besturen kamercentra-

vóór 8 januari - verzending door algemeen secretaris (tot 24.00 uur) les en leden statenfracties kunnen over 
van groslijst en technisch advies (zoals de aan hen toegezonden stukken opmer-
vastgesteld door 75ste algemene verga- kingen doen toekomen aan de al-
dering) (EK) gemeen secretaris (EK) 

19 januari - hoofdbestuursvergadering 16 maart - hoofdbest~ursvergadering 

20 januari - Vrijheid en Democratie 17 maart - Vrijheid en Democratie 

21 januari - bezoek dagelijks bestuur aan de kamer- 18 maart - dag der stemming provinciale staten 
centrale Overijssel (PS) 

26 januari - dagèlijks-bestuursvergadering 21 maart - bijeenkomst kandidaatstellingsraad 
vaststelling definitieve lijsten in 

28 januari - bezoek dagelijks bestuur aan de kamer- 't Spant, dr. A. Kuyperslaan 3 te Bus-
centrale Gelderland sum (EK) 

30 en 31 januari - congres Organisatie Vrouwen in de 24 maart - sluitingsdatum: 
VVD in De Blije Werelt te Lunteren (tot 24.00 uur) inleveren amendementen en moties he-

schrijvingsbrief 40ste jaarlijkse al-
3 februari - Vrijheid en Democratie* gemene vergadering bij algemeen se-

cretaris 
- publikatie beschrijvingsbrief 40ste 

jaarlijkse algemene vergadering 25 maart - bezoek dagelijks bestuur aan de kamer-
centrale Dordrecht 

- dag der kandidaatstelling (inlevering 
van de lijsten bij de hoofdstembureaus 30 maart - dagelijks-bestuursvergadering 
in de 12 provincies (PS) · · 
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31 maart - Vrijheid en Democratie 17 juni - bezoek dagelijks bestuur aan de kamer-
centrale 's-Hertogenbosch 

1 april - bezoek dagelijks bestuur aan de kamer-
centrale 's-Gravenhage 23 juni - Vrijheid en Democratie 

6 april - dagelijks-bestuursvergadering 24 juni - TV-uitzending 

13 april - hoofdbestuursvergadering 29 juni - dagelijks-bestuursvergadering 

14 april - Vrijheid en Democratie vóór - mededeling hoofdbestuur aan de bestu-

- bezoek dagelijks bestuur aan de kamer-
15juli ren van afdelingen en centrales met be-

15 april trekking tot het periodiek aftreden van 
centrale Den Helder leden van het dagelijks bestuur tijdens 

-. Goede Vrijdag (algemeen secretariaat 
de 41ste jaarlijkse algemene verga-

17 april dering (1988) 
gesloten) 

19 en 20 april - Pasen (algemeen secretariaat gesloten) 
10 augusus - dagelijks-bestuursvergadering 

27april - dagelijks-bestuursvergadering 
17 augustus - hoofdbestuursvergadering 

28 april - Vrijheid en Democratie* 
1 september - Vrijheid en Democratie* 

- publikatie amendementen en moties 
2 september - bezoek dagelijks bestuur aan de kamer-

centrale Leiden 
beschrijvingsbrief 40ste jaarlijkse al-
gemene vergadering 7 september - dagelijks-bestuursvergadering 

29 april - TV-uitzending 9 september - LCV -vergadering 

30 april - Koninginnedag (algemeen secretariaat 
gesloten) 

- LPC-vergadering 

- dàg der kandidaatstelling (EK) 
1-16 september - mededeling hoofdbestuur over plaats, 

6mei tijd en agenda van de 41ste jaarlijkse 

- bezoek dagelijks bestuur aan de kamer-
algemene vergadering (1988) 

centrale Flevoland 15 september- - het hoofdbestuur en de ledenvergade-
16 november ring van elke afdeling kunnen kandida-

11 mei - hoofdbestuursvergadering ten stellen voor de vacatures in het da-
f-

- 40 ste jaarlijkse algemene vergadering 
gelijks bestuur ( 41 ste jaarlijkse al-

15-16 mei gemene vergadering 1988) 
in de Stadsschouwburg "de Harmonie", 
Ruiterskwartier 4 te Leeuwarden 15 september - Vrijheid en Democratie 

( 

20mei - LCV-vergadering 16 september - bezoek dagelijks bestuur aan de kamer-

- LPC-vergadering 
centrale Limburg 

- dagelijks bestuursvergadering 
19 september - partijraad over Troonrede en Miljoe-

25mei . nennota in "de Beesde", Cammin-

26mei - Vrijheid en Democratie 
ghalaan 30 te Bunnik 

28mei - Hemelvaartsdag (algemeen secre-
21 september - hoofdbestuursvergadering 

tariaat gesloten) 28 september - dagelijks-bestuursvergadering 

1 juni - dagelijks-bestuursvergadering 29 september - Vrijheid en Democratie 

3 juni - bezoek dagelijks bestuur aan de kamer-
centrale Groningen 

5 oktober - dagelijks-bestuursvergadering 

7 oktober - bezoek dagelijks bestuur aan de kamer-
7 en 8 juni -.Pinksteren (algemeen secretariaat ge- centrale Friesland 

sloten) 

9 juni - dag der stemming (EK) 
13 oktober - Vrijheid en Democratie 

12-14 juni - Landelijke Vormingscursus 
19 oktober - hoofdbestuursvergadering 

21 oktober - bezoek dagelijks bestuur aan de kamer-
15 juni - hoofdbestuursvergadering centrale Utrecht 

9 r! . ..,_ ------------------------------------------DEMoa 
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23-25 oktober 

26 oktober 

21 oktober 

2 november 

4 november 

6en 7 
november 

10 november 

15 november 
(tot 24.00 uur) 

16 november 

18 november 

24 november 

25 november 

28 november 

30 november 

9 december 

14 december 

15 december 

25 en 26 
december 

- Landelijke Vormingscursus 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- Vrijheid en Democratie 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- bezoek dagelijks bestuur aan de kamer-
centrale Rotterdam 

- congres van de Vereniging van Staten
en Raadsleden in De Blije Werelt te 
Lunteren 

- Vrijheid en Democratie 

- sluitingsdatum: indiening van voorstel-
len voor de 41ste jaarlijkse algemene 
vergadering ( 1988) door de ledenver
gadering van de afdelingen en de cen
tralevergaderingen van de centrales bij 
de algemeen secretaris. 

- sluitingsdatum: kandidaatstelling pe
riodieke verkiezing leden dagelijks be
stuur (1988) door het hoofdbestuur en 
de ledenvergaderingen van de afdelin
gen 

- hoofdbestuursvergadering 

- LCV-vergadering 

- LPC-vergadering 

- Vrijheid en Democratie 

- bezoek dagelijks bestuur aan de kamer
centrale Tilburg 

- buitengewone algemene vergadering 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- bezoek dagelijks bestuur aan de kamer-
centrale Haarlem 

- hoofdbestuursvergadering 

- Vrijheid en Democratie 

- Kerstmis (algemeen secretariaat geslo-
ten) 

N.B.l 
De toevoeging (EK) enjof (PS) houdt in dat de daar genoemde 
data en handelingen verband houden respectievelijk met de 
Eerste-Kamerverkiezing '87 of de Statenverkiezingen '87. 

N.B. 2 
De radio-uitzendingen van de VVD zullen plaatsvinden via de 
zender Radio 5 van 18.20 - 18.30 uur, met ingang van 30 mei 
1986, om de veertien dagen, tot en met 28 juni 1986. Hervatting 
na het zomerreces op 8 september 1986. Ook in de periode van 
28 juni t/m 29 augustus 1987 zullen geen uitzendingen van de 
politieke partijen plaatsvinden. 

Verschijningsdata 
Vrijheid en Democratie in 1987 
16 december 1986* (nr. 1349) reeds vastgesteld, 20 janua
ri (nr. 1350), 3 februari* (beschrijvingsbrief 40ste JAV) 
(nr. 1351), 17 februari (nr. 1352), 3 maart (nr. 1353), 17 
maart (nr. 1354), 31 maart (nr. 1355), 14 april (nr. 1356), 
28 april* (moties en amendementen 40ste JAV) (nr. 1357), 
26 mei (nr. 1358), 23 juni (nr. 1359), 1 september* (be
schrijvingsbrief BAV nov. '87 (nr. 1360), 15 september 
(nr. 1361 ), 29 september (nr. 1362), 13 oktober (nr. 1363), 
27 oktober (nr. 1364), 10 november (nr. 1365), 24 novem
ber (nr. 1366), 15 december (nr. 1367) 

* = reglementair noodzakelijk 
Totaal in 1987: 18 maal, evenals in 1986. 

MEDEDELING 
ingevolge artikel'4.2 PS. 

Met verwijzing naar Vrijheid en Democratie nr. 
1334 van 18 februari jl., blz. 23 wordt de leden 
nogmaals gewezen op hun bevoegdheid om namen. 
van voorlopige kandidaten voor 1 september a.s. 
te noemen aan het bestuur van hun afdeling t.b.v. 

. de sta tenverkiezingen 1987. 
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Mededelingen 
van het hoofdbestuur 
Bezoek delegatie dagelijks bestuur aan de kamercentra-
les in 1987 ~ 
In 1987 zal het dagelijks bestuur de reeks bezoeken aan 
de kamercentrales hervatten. 
Hieronder volgt het schema van deze bezoeken: 

21 januari KC Overijssel 
28 januari KC Gelderland 
A februari KC Drenthe 

25 februari KC Amsterdam 
4 maart - KC Zeeland 

25 maart - KC Dordrecht 
1 april KC 's-Gravenhage 

15 april KC Den Helder 
6 mei - KC Flevoland· 
3 juni - KC Groningen 

17 juni - KC 's-Hertogenbosch 
2 september - KC Leiden 

16 september - KC Limburg 
7 oktober - KC Friesland 

21 oktober - KC Utrecht 
4 november - KC Rotterdam 

25 november - KC Tilburg 
9 december - KC Haarlem 

De afdelingen en centrales wordt in het bijzonder ge
vraagd in hoge mate aandacht aan deze bezoeken te ge
ven. Het aantal mutaties binnen het kader bedraagt 
thans zo'n 35 %. Het is van het hoogste belang dat de 
binding tussen de besturen van de VVD op het niveau 
van de afgelopen jaren blijft gehandhaafd. Het dagelijks 
bestuur verwacht dan ook dat een afdeling c.q. centrale 
door ten minste twee bestuursleden op de hier voor ge
noemde bijeenkomsten wordt vertegenwoordigd. 

Vacatures dagelijks bestuur 
In de 40ste jaarlijkse algemene vergadering (1987) zijn 
aan de beurt van reglementair aftreden: 
- de ondervoorzitter, mevr. E. van Raalte-Tuijnman te 
Norg (niet herbenoembaar); 
- de penningmeester, mr. J. de Monchy teRhoon (niet 
herbenoembaar); 
- de secretaris buitenland, A. M. van.Bemmelen te 's
Gravenhage (niet herbenoembaar);' 
- de secretaris propaganda en voorlichting, drs. B. J. M. 
Verwaayen (herbenoembaar). 

V oor genoemde vacatures kunnen zowel het hoofdbe
stuur als de ledenvergadering van elke afdeling geduren
de de periode 15 september - 15 november a.s. één kan
didaat stellen (artikel 42.1 h.r.). 

Vacatures hoofdbestuur (periodieke benoeming) 
De. aandacht wordt erop gevestigd dat ingevolge het be-

paalde in artikel 46 onder 6 h.r.inde Mededelingen van 
het hoofdbestuur van september a.s. aan de besturen van 
afdeling en centrales zai worden medegedeeld welke le
den van het hoofdbestuur, die niet behoren tot het da~ 
gelijks bestuur, voor de 40ste jaarlijkse algemene verga- , 
dering aan de ·beurt van aftreden zijn, onder vermelding 
of de betrokkenen herbenoembaar zijn en welke or-ganen 
(c.q. organisaties) bevoegd zijn tot kandidaatstelling en 
benoeming van leden van het hoofdbestuur (artikel 46 
onder 7 h.r.). 

N.B. 
De aandacht wordt gevestigd op het feit dat ingevolge 
reglementaire wijziging door de 39ste jaarlijkse algeme
ne vergadering de termijn van kandidaatstelling en het 
moment van benoeming een wijziging heeft ondergaan. 
Echter zowel kandidaatstelling als benoeming dienen 
door de kamercentrales te zijn geregeld voor de aanvang 
van de 40ste jaarlijkse algemene vergadering dus vóór 
15 mei 1987. De benoemden treden echter in functie op 
de 40ste jaarlijkse algemene vergadering. 

Buitengewone algemene vergadering (75ste algemene 
vergadering) op 29 november 1986 
Op 29 november a.s. wordt in het Turfschip te Breda de 
75ste algemene vergadering gehouden. Op die verga
dering zal de huidige voorzitter, J. Karurninga te Gronin
gen, afscheid nemen en zal de partij een opvolger benoe
men. Voorts zal het technisch advies t.b.v. de Eerste
Kamerverkiezing 1987 worden vastgesteld. 

Daar deze algemene vergadering allereerst een politieke 
vergadering is, zal aan het onderwerp Referendum aan
dacht worden besteed aan de hand van stellingen - door 
de commissie Binnenlandse Zaken v.an de VVD opge
steld - zal de vergadering de gelegenheid hebben over dit 
nog steeds actuele onderwerp van gedachten te wisselen. 
De beschrijvingsbrief zal worden gepubliceerd in 
Vrijheid en Democratie nr. 1343 van 2 september 1986. 

Bijeenkomsten van de partijraad 
Op 20 september a.s. wordt de reguliere partijraad ge
houden ter bespreking van Troonrede en Miljoenennota 
in centrum "De Beesde" te Bunnik. 
De agenda voor deze vergadering wordt gepubliceerd in 
Vrijheid en Democratie nr. 1343 van 2 september a.s. 
Vervolgens komt de partijraad bijeen op 1 november a.s. 
in Congrescentrum Engels te Rotterdam. Op die bijeen
komst zullen twee rapporten van de prof. mr. B. M. Tel
rlersstichting worden besproken nl.: 
- geschrift nr. 54 "Liberalisme en Politieke Economie"; 
- geschrift nr. 57 "Met Markt en Macht" (symposium 
bundel). 

De behandeling zal geschieden aan de hand van door 
werkgroepen geformuleerde stellingen. 
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De leden van de partijraad ontvangen t.z.t. formulieren 
t.b.v. het indienen van amendementen en moties die in 
het bezit van de algemeen secretaris dienen te zijn op 6 
oktober 1986 (tot 24.00 uur). 

,• 

Beitoeming bestuursleden met adviserende stem in af-. 
delingen en centrales (aangesloten bij de Vrouwen in de 
VVD) 
Met verwijzing naar de besluitenlijst van de 39ste jaar
lijkse algemene vergadering (gepubliceerd in Vrijheid 
en Democratie nr. 1341 van 3 juni jl., blz. 14) wordt de 
aandacht van afdelingen en centrales gevraagd voor het 
gestelde onder punt 5 van die lijst. 

"Aan het bestuur van een afdeling c.q. ondercentrale 
wordt met adviserende stem toegevoegd, voor zover zij 
niet uit anderen hoofde deel uitmaakt van het bestuur, 
een aangeslotene bij de stichting "Organisatie Vrouwen 
in de VVD" die als zodanig benoemd wordt door het 
bestuur van de afdelings- c.q. regionale vrouwengroep 
als bedoeld in artikel 19.3 van de statuten van die stich
ting". 

Deze aanvulling van het huishoudelijk reglement houdt 
in dat afdelingen en centrales verplicht zijn een aange
slotene bij de "Organisatie Vrouwen in de VVD" die 
door de afdelings- c.q. regionale vrouwengroep wordt be
noemd op te nemen in het bestuur van de afdeling c.q. 
centrale met adviserende stem! 

Spreekbeurtaanvragen 
Door afdelingen en centrales wdrden thans reeds spreek
beurtaanvragen ingediend voor de periode, voorafgaand 
aan de Statenverkiezingen 1987. Op dit moment is echter 
niet te overzien welke campagne-activiteiten in die pe
riode plaatsvinden en welke politici daarbij betrokken 
zullen zijn. Daar het voor alle partijen zeer onbevredic 
gend is wanneer nu vastgestelde afspraken later moeten 
worden teruggedraaid, wordt de aandacht erop geves
tigd dat aanvragen voor de periode na 1 januari 1987 nog 
niet in behandeling worden genomen. 

Resultaten verkiezingen 1986 
De aandacht wordt gevraagd voor de verkiezingsanalyse 
in Vrijheid en Democratie nr. 1341 van 3 juni jl., blz. 
16. De analyse is gebaseerd op de uitslagen zoals die door 
het ANP zijn vastgelegd. Het werkelijk aantal uitge
brachte stemmen - als weergegeven in de Staatscourant -
is ± 1100 meer voor de VVD. 

Bij de raadsverkiezingen verkreeg de VVD 1852 zetels. 
In een volgend overzicht wordt per provincie aangege
ven het aantal daar verkregen zetels en het aantal 
raadsleden dat in die provincie lid is van de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden. 

provincie: aantal: lid Vereniging: 

Groningèn 78 51 
Friesland 74 51 
Drenthe' 96 55 
Overijssel 99 68 
Gelderland 229 156 
Utrecht 171 101 
Noord-Holland 313 174 
Zuid-Holland 403 257 
Zeeland 75 37 
Noord-Brabant 204 132 
Limburg 89 57 
Flevoland 21 18 

1852 1157 

Op de besturen - in het bijzonder die van de afdelingen -
wordt een klemmend beroep gedaan degenen die als 
raadslid nog geen lid zijn over te halen alsnog dit verzuim 
te herstellen. In het 8e Jaarboek zal, zoals te doen ge
bruikelijk, een overzicht worden gegeven van de raadsle
den en hun eventueellidmaatschap van.de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden. 

8e Jaarboek 
Medio december a.s. zal zo mogelijk het 8e Jaarboek 
verschijnen. Het is noodzakelijk dat afdelingen en cen
trales de mutaties binnen hun besturen aan het algemeen 
secretariaat t.a.v. de heer H. J. P. E. Koevoets door
geven anders blijven de "verkeerde" mensen de juiste 
stukken ontvangen!!!! 
Op de mutatieformulieren (in het bezit van afdelingen 
en centrales) moet duidelijk worden aangegeven om wel
ke functie het gaat, wie weggaat en wie komt. 
Ook mutaties m.b.t. voorzitter, penningmeester, onder
voorzitter, propagandist en functionaris voor vorming en 
scholing worden verwerkt. Zijn dus bijzonder belangrijk. 
Het algemeen secretariaat moet door de afdelingen en 
centrales van informatie worden voorzien. Zonder die in
formatie kan "Den Haag" niets doen. 
(Bestuursmutatie formulieren zijn verkrijgbaar bij het 
algemeen secretariaat, tel.: 070-614121). 
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Waar zijn zij benoemd door deKiesraad op 27 en 28 mei 
1986?* 

naam: zeteltal: 

I 's-Hertogenbosch Nijpels, Smit-Kroes 2 
11 Tilburg Dees, Bolkestein 2 
111 Arnhem Hermans, Ploeg 2 

· IV Nijmegen De Grave 1 
V Rotterdam Koning 1 
VI 's-Gravenhage Van Eekelen 1· 
VII Leiden Voorhoeve, De Beer, 

Wiebenga 3 
VIII Dordrecht Ginjaar-Maas, Weisglas 2 
IX Amsterdam Schoo 1 
X Den Helder en Korthals, Joekes, 
XI Haarlem* Franssen, Blauw 4 
XII Middelburg Te Veldhuis 1 
XIII Utrecht Terpstra, Braams 2 
XIV Leeuwarden Linschoten 1 
XV Zwolle Evenhuis 1 
XVI Groningen Scherpenhuizen 1 
XVII Assen* De Korte 1 
XVIII Maastricht Van Rey 1 
XIX Lelystad geen 

* Dit resultaat werd verkregen nadat op vrijwillige basis 
mevrouw Rempt (benoemd in Assen) zich terugtrok 
t.g.v. de heer De Korte die zich op zijn beurt (benoemd 
in Den Helder/Haarlem) terugtrok t.g.v. de heer Kort
hals. 

Voorkeurstemmen van kandidaten op de plaatsen 28 (al
leen combinatie c), 29 en 30 in een of meer kieskringen 
(onverkiesbare plaatsen) 

naam: 

Winsemius 
Kamminga 
Korthals Altes 
Tripels 
Vonhoff 
Maris-Koster (v) 
Willems 
Jacobse 
Van Lieshout 
Hartman 
Van den Broek
Laman Trip (v) 
Van Helden 
Schaftenaar 
Sengers-van Gijn (v) 
Steenmeijer 

aantallijsten 
waarop de 
naam 
voorkwam: 

3 
19 
3 
1 
2 
1 
1 
1 
1 
1 
1 

stemmen: 

5.145 
3.122 
1.091 
1.087 

634 
295 
226 
190 
130 
103. 
98 

98 
92 
89 
80 

· · wen$tU 
J)e redactte. vakantie I 

een prettige 
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Acht jaar is hij lid geweest van het VVD-hoofdbestuur. 
Die acht jaren zijn aan niemand onopgemerkt voorbij 
gegaan, ook niet aan Peter Regnault zelf "Stel maar 
lastige vragen", zegt hij in een voorgesprek, want dat 
odium zal hij hoog houden. Maar drs. P. Regnault was 
niet zo maar lastig. Hij had een doel voor ogen: namelijk 
de partij - en in dit geval met name het hoofdbestuur -
dichter bij de leden te brengen; een groter gewicht te 
geven; los te weken van dat oude olichargische, imago, 
waarin enkelen in de partij voor velen de dienst uit
maakten. Zijn lastig zijn was gericht op de zaken niet op 
de personen. Als Peter Regnau,lt iets aanpakt, doet hij 
dat grondig. Een interview. 

Peter nault: 
Hoofdbestuursleden moeten 
onafhankelijk zijn 

D e heer des huizes is nog onder
weg van de VVD-partijcom
missie Ontwikkelingssamen

werking naar huis als ik rond acht 
uur arriveer. Zijn jongste zoon 
Alexander làat apetrots zijn 's mid
dags behaalde zwemdiploma zien. 
Zijn dochtertje Lara en vróuw, 
Georgia, hebben die middag in Was
senaar de huis-aan-huiskrant rond-

gebracht. Een grote verkiezingsaf- · 
fiche in de tuin laat ook voor de bui
tenwacht niet te raden over welke po
litieke kleur er achter deze voordeur 
heerst. 
Peter Regnault heeft binnen .de VVD 
een komeetachtige carrière ge
maakt, waarover hij geamuseerd kan 
vertellen. Los van zijn drukke, inter
nationale werkkring bij Heineken, 
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heeft hij samen met zijn vrouw 
Georgia, de roots gelegd voor een 
scoiaal leven in de randstad. Wortel 
schieten vraagt tijd en energie. Dat 
laatste hebben beiden; met het eer
ste wordt zorgvuldig omgesprongen. 
Stelregel voor het echtpaar Reg
nauit is dat er altijd samen wordt ge
geten hoe laat ook. "Ik ben blij dat 
Georgia zo flexibel is, want eerlijk 
gezegd ben ik redelijk ongedisci
plineerd, maar gelukkig heb ik een 
vrouw getroffen die dat accepteert." 
Georgia, Amerikaanse van origine, 
maakt absoluut niet de indruk onder 
het karakter van haar man gebukt te 
gaan. Tijdens het interview geeft ze 
een paar keer genuanceerde aanvul
lingen of correcties. Regnault "rol
de" vrij onvoorbereid de VVD bin
nen. Van de toenmalige secretaris te 
Wassenaar kwam rond 1975 een te
lefoontje of hij vertegenwoordiger 
namens Wassenaar wilde worden in 
de kamercentrale Leiden. 
Lichtelijk geamuseerd: "Ik wist niet 
wat een kamercentrale was, maar ik 
vond het wel leuk om iets binnen de 
VVD te gaan doen. Ik had er net 
drie Jaar als penningmeester van 
sportvereniging de Kieviten opzit
ten. Er waren drie kandidaten. Op 
die bewuste zaterdag toen ik me 
moest voorstellen heb ik eerlijk ge
zegd dat ik niet wist wat mijn func
tie precies inhield, maar dat ik miJn · 
best zou dqen." Toen hij die dag 
thuis kwam met twee zware tassen 
vol VVD-stukken zei zijn vrouw bij 
de voordeur: "Y ou won!" Hij werd 
gekozen met 121 van de 180 stem
men. Dat was zijn begin in de VVD. 
"In de kc-Lelden was ik daarmee be
noemd tot secretaris interne com
municatie. Eerst ben ik toen maar 
eens op gaan schrijven wat ik dacht 
dat dat inhield. Het betekende zowel 
het troubleshooterschap als de com
municatie in en tussen zeven regio's 
(thans acht, red.) en het kamercen
tralebestuur. In die jaren heb ik de 
VVD écht leren kennen als volkspar
tij en dus niet als de club van de man
nen in driedelige grijze pakken. Er 
was altijd wel iets te doen. Georgia 
keek dan op de kaart van Zuid-Hol-



land waar ik die avond weer moest 
zijn. Na anderhalf jaar ging de vice
voorzitter van de kc-Leiden weg en 
volgde ik hem op. Dat werd de druk
ste tijd binnen de VVD. Naast het 
vice-voorzitterschap was ik voorzit
ter van het regio-overleg (de tegen
woordige ondercentrales) en bleef ik 
het troublesbooten erbij doen. Ik 
vond het volstrekt fout dat het 
hoofdbestuur dat in eerste instantie 
landelijk wilde regelen." 

Doorzetter 

Op dat punt heeft Peter Regnault 
zijn zin gekregen. Partijperikelen 
worden door de betrokken kamer
centrale zelf geregeld. Pas als dat 
niet lukt, kan men aan de alarmbel 
in Den Haag trekken. 
Toen Peter Regnault in 1978 in het 
hoofdbestuur kwam, stond hem voor 
ogen dat bestuur meer inhoud en ge
wicht te geven. Hij behoorde in die 
dagen tot de nieuwlichters samen 
II).et Joop Stork, Johan de Monchy, 
Gerrit Sparreboom, Wiesje van 
Scherpenberg en Jan Kamminga. 
"We streefden naar een vermenselij
king van dat hoofdbestuur; kortere 
lijnen, betere en open communicatie. 
We hadden als hb-leden juist het ge
voel dat we werkelijk uit de 'heffe' 
van de partij kwamen. Zelf heb ik 
het altijd uiterst belangrijk gevonden 
de afdelingsvergaderingen hier in 
Wassenaar bij te blijven wonen. 
(Regnault is.ook voorzitter geweest 
van de afdeling Wassen.aar, redactie) 
Je moet contact houden met je .ba
sis." 
En zo ontstond de Wolfhezegroep 
vanuit dat bestuur met daarin onder
meer Peter Regnault, die jarenlang 
heeft gewerkt met vallen en opstaan 
aan een betere communicatielijn tus
sen bestuur en de partij. 
Regnault kende inmiddels ook wel 
de roemruchte verhalen uit het ver
leden, waarin een enkeling als com
plete partijtop fungeerde en de 
dienst uitmaakte. Zijn streven was 
gericht op openheid. Hij is een pur 
sang doorzetter en hij weet bij wer-

keiijk essentiële zaken niet van wij
ken, vandaar dat hij voelde dat hij 
"lastig" werd gevonden. In 1984 
vond dit rapport zijn eindverslag. De 
aanwezigheid van Regnault stond er 
borg voor dat er niet alleen een dag 
uitvoerig door het hele hoofdbestuur 
over werd gesproken, maar dat de ge
zamenlijk uitgezette lijnen ook wer
den uitgevoerd. 

Bedreigend 

Met gemengde gevoelens kijkt Peter 
Regnault terug op enkele jaren dat 
hij vele bestuurlijke functies binnen 
de VVD combineerde en hem sig
nalen bereikten dat hij door anderen 
als bedreigend werd ervaren. Hij 
heeft daarvoor een zevende zintuig. 
"Voor mij is het altijd een (serieus) 
spel geweest. Mijn brood lag ergens 
anders. Ik heb geen echte politieke 
ambities, wel organisatorische. In 
die jaren ben ik mijn onbevangen
heid kwijt geraakt. Ik ben ervan ge
schrokken dat mensen mij dingen 
toedachten, die ik zelf niet in mijn 
bol had, maar ook van het feit dat ik 
anderen er niet van kon overtuigen 
dat het niet zo was. De jaren waarin 
sommigen meenden dat ik veel te 
open was over het hoofdbestuur, ter
wijl het er juist om ging zaken be
spreekbaar te maken· en de beslissin
gen niet met een klein clubje achter 
dichte deuren te nemen." 
Regnault was hierin uiterst con
sequent. Ook in het hoofdbestuur 
koppelde hij elke beslissing terug 
naar zijn kamercentrale. 

Boemerangeffect 

Peter Regnault behoort niet tot de 
oudhoofdbestuursleden, die afgeven 
op dat bestuur. "Aan mensen die dat 
wél doen erger ik mij. Natuurlijk heb 
ik kritiek, maar die kritiek heb ik al
tijd verwoord. In al die jaren dat .ik 
het hoofdbestuur heb meegemaakt, 
heb ik zoveel mensen gezien die 
hoopten via dat hb wat te bereiken. 
Dat is eén zwakke basis. Zo werd er 

ook in dè afgelopen regeerperiode te 
weinig gezamenlijk opgepakt uit 
angst voor het boemerangeffect. 
In de kc-Leiden hebben we eens een 
profiel gemaakt van een hoofdbe
stuurslid. Dat moet iemand zijn met 
ondermeer een onafhankelijke op
stelling, met durf en de zaken kun
nen verwoorden. Dat dit niet over de 
gehele linie het geval is, vind ik ont
zettend jammer, want in die ideale 
situatie zou het hoofdbestuur veel 
meer kunnen betekenen." 
Daarnaast acht hij het van groot be
lang dat juist mensen met een be
hoorlijke werkkring het bedrijfsleven 
en de politiek aan elkaar breien. "De 
zakenwereld verschilt niet zoveel 
van de politieke wereld. Als je wilt 
is er wel degelijk een overbrugging 
mogelijk. Het is echter ook heel 
moeilijk mensen in het bedrijfsleven 
dat bij te brengen." 
Peter Regnault heeft zijn wereld niet 
tot Heineken en de VVD beperkt. Al 
slokte de club veel van zijn tijd op en 
volgde hij uiterst concentieus de vele 
vergaderingen. Jarenlang was hij 
coach van het hockeyteam van zijn 
oudste zoon Philippe, hij heeft nog 
een paar commissariaten en zit in de 
commissie gehandicaptensport na
mens het Wassenaars Sportcontact 
waarvan hij voorzitter is. Een lastig 
bestuurslid, dat wel, maar ook een 
man met stijl en zelfrelativiteit Er 
zal nog wel eens gezegd worden: 
"Hoe zou Peter hier over hebben ge
dacht?" 

Reny Dijkman 
Foto: Theo Meijer 

• 
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Mooie beloften 
Wie dacht dat de politieke partijen 
de wens om meer vrouwen verkies
baar te stellen serieug zouden nemen, 
is bedrogen uitgekomen. Waren er 
in de afgelopen regeerperiode nog 30 
vrouwelijke kamerleden op een to
taal van 150, nu zijn het er nog 
slechts 25. Dit aantal zal zich nog 
wijzigen door vertrek van parle
mentsleden naar het nieuwe kabinet 
en de opvulling van daardoor vacant 
komende plaatsen. Met een percen
tage vrouwelijke kamerleden van 
nog geen 15 slaan CDA en VVD een 
bedroevend slecht figuur terwijl ook 
de PvdA haar streefcijfer van ten
minste 25 % lang niet haalt. Het is 
niet te hopen dat dit symptomatisch 
is voor de aandacht die het eman
cipatiebeleid de komende jaren in de 
fracties zal krijgen. Voor initiatieven 
op dit vl;1k mogen we vooral van 
vrouwen wat verwachten maar het is 
helaas zo dat niet alle vrouwelijke 
parlementariërs bereid en in staat 
zijn hun nek uit te steken voor vrou
wenbelangen, zoals duidelijk is ge
bleken uit het boekje "Vrouwen en 
het Binnenhof' en uit het stemge
drag van de afgelopen vier jaar. Ge
lukkig ziet een toenemend aantal 
mannelijke parlementsleden het 
maatschappelijk belang van eman
cipatie in, waarmee - ironisch ge
noeg - de zogenaamde vrouwenzaken 
meer aanzien krijgen en worden ge-
1laatst in een kader van algemeen 
[)'!leid. 

I ~.')riteiten 
~'--------------------------

'1cipatiebeleid zal zich meer dan 

D. toe het geval was moeten ont
len tot facetbeleid, zo vinden 
'itieke vrouwenorganisaties van 

werkimn VVD. De CDA-vrouwen 
uur arn als tweede belangrijk be
Alexafi',even de gelijkberechtiging 
dags ben en vrouw voor de fiscus 
Zijn doelt toepassing van het draag
Georgia, binsel per samenlevingsver
senaar de Rooie Vrouwen in de 

Anita Wagernakers 

PvdA hanteren economische zelf
standigheid van vrouwen als eerste 
prioriteit; D'66 individualisering in 
de sociale zekerheid. 
Omdat er zonder flankerend beleid 
op andere beleidsvelden weinig te- . 
recht zal kunnen komen van econo
mische zelfstandigheid van vrouwen 
staat dit punt bij de Vrouwèn in de 
VVD op de tweede plaats. Indivi
dualisering is een logisch vervolg op 
economische zelfredzaamheid en 
heeft daarom - hoewel niet minder 
belangrijk- een derde plaats op de 
ranglijst. 
Zowel Rooie Vrouwen als Vrouwen 
in de VVD zien onderwijs, scholing 
en vorming voor vrouwen als onmis
bare elementen voor het verkrijgen 

. van werk. Onze eigen liberale vrou
wenorganisatie is van mening dat 
meisjes en vrouwen volop moeten 
kunnen deelnemen aan werkgele
genheidsprojecten en de mogelijk
heden moeten kunnen benutten van 
praktijkervaringsplaatsen om zich te 
kwalificeren voor een beroep. Daar
naast behoeft de arbeidsbemiddeling 
aan vrouwen de nodige verbetering. 
Eén van de instrumenten om de ver
tegenwoordiging van vrouwen in be
paalde functies en beroepssectoren 

· in evenwicht te brengen met die van 
mannen is een aan termijn gebonden 
voorkeursbehandeling bij gelijke ca
paêiteiten. De opleidings- en ge
schiktheidseisen dienen daarbij niet 
hoger te worden opgeschroefd dan 
voor de functie noodzakelijk is. Voor 
de Vrouwen in de VVD blijft een 
flexibel in te voeren arbeidstijdver
korting per dag of week en de bevor
dering van deeltijdwerk met verbe
tering van de rechtspositie, juist óók 
voor mannen, vari cruciaal belang 
voor de verdeling van het werk in en 
buitenshuis. 

Kinderopvang 

Andere klemmende vraagstukken die 
door de politieke vrouwenorgani-
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saties naar voren worden gebracht 
met het oog op de komende regeer
periode zijn ouderschapsverlof en 
kinderopvang. Over dit laatste zijn 
de verkiezingsprogramma's van de 
verschillende partijen vaag. Ondui
d~lijk is vooral op welke wijze men 
de kinderopvangmogelijkheden 
denkt te kunnen verruimen en hoe 
één en ander gefinancierd gaat wor
den. Volgens socialistische op va ttin
gen behoort kinderopvang tot de ba
sisvoorzieningen. Consequent door" 
redenerend betekent dat een genor
meerde voorziening bekostigd door 
de overheid en toegankelijk voor ie
der die er gebruik van wil maken. De 
ouderbijdragen worden naar draag
kracht geheven. De VVD heeft tot 
nu toe gekozen voor een fiscale re
geling. Voor 1985 gold een arbeids
toeslag op de belastingvrije som van 
f 391,--. Deze toeslag is echter vol
strekt ontoereikend om de werkelijke 
kosten van een kinderdagverblijf te 
dekken. De minimale kosten voor 
kinderopvang gedurende vijf dagen 
per week bedragen f 45,-- per kind 
per maand; de maximale kosten zijn 
ruim f 600,-- per kind per maand. 
Voor tweede en volgende kinderen 
wordt reductie gegeven. Particuliere 
kinderdagverblijven kunnen bij 
kleinschalige opzet goedkoper wer
ken maar daaraan kunnen geen 
kwaliteitseisen worden gesteld. De 
arbeidstoeslag schept op zich geen 
verruiming van de opvangmogelijk
heden. Het zal er in de praktijk op 
neerkomen dat in familie-, vrienden
of kennissenkring oplossingen wor
den gezocht. Een betere mogelijk
heid dan het subsidiëren van kinder
dagverblijven zou kunnen zijn een 
subsidie per plaats of belastingaftrek 
per geplaatst kind in een kinderdag
verblijf. Welke vorm van kinderop
vang ook wordt gevonden, het zullen . 
vrijwel steeds vrouwen zijn die de 
verzorgende taak op zich nemen. 
Daarom liever een maatschappij die 
er rekening mee houdt dat mensen ~ 
mannen en vrouwen - kinderen te 
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verzorgen hebben en een eigen huis
houden. Tijd en mogelijkheden om 
dit te realiseren kunnen alleen wor
den gevonden in verkorting van de 
werktijd, ook voor alleenstaanden. 
Het is een opdracht aan de sociale 
partners om de starre arbeidsver
deling te doorbreken en samen met 
de overheid te zoeken naar modellen 
die het mensen mogelijk maken in 
onderling verschillende omstandig
heden werk, zorg en vrijetijd te com
bineren. 

Ouderschapsverlof 

Met de nota "Combinatie Ouder
schap-betaalde arbeid", die enige 
maanden geleden door het Minis
terie van Sociale Zaken en Werk
gelegenheid aan de Tweede Kamer 
is aangeboden, maakt de regering 
een begin met een regeling voor ou
derschapsverlof. Naast een flexibel 
op te nemen bevallings- en zwanger
schapsverlof wordt aan beide ouders 
de mogelijkheid geboden van on
betaald deeltijdverlof in de vorm van 
terugbrenging van de arbeidstijd tot 
minimaal 20 uur per week in een 
aaneengesloten periode van zes 

maanden gedurende de eerste twee 
levensjaren van een kind. Het staat 
de sociale partners vrij deze termijn 
van een half jaar te verlengen. De 
vraag is of deze mogelijkheid het 
probleem van de zorg voor kinderen 
afdoende oplost. Het antwoord is 
duidelijk. Wettelijk gezien is er geen 
aanspraak mogelijk op.een uitkering 
volgens de sociale zekerheid wan
neer het inkomen onder"het mi
nimum daalt, met uitzondering van 
alleenstaande ouders. Bovendien is 
een half jaar of, bij gebruikmaking 
door beide ouders, een jaar te kort 
om de vóórschool-periode van vier 
jaar te overbruggen, afgezien van 
peuterspeelzaalbezoek. Uitgebrei
der regelingen kunnen evenwel de ar-

= 
beictsmarktpositie van de ouders 
schaden. Het overlaten aan de socia
le partners om tot uitbreiding van 
een dergelijke regeling te komen 
houdt het risico in zich dat vrouwen 
op deze onderhandelingen weinig in
vloed zullen kunnen uitoefenen. 
85 % van de vrouwen met kinderen 
in de leeftijd van 0 tot en met 3 jaar 
verricht geen betaalde arbeid en in 
bedrijven waar vrouwen in de min
derheid zijn maakt zo'n voorstel. wei
nig kans. Het ouderschapsverlof zal 
de gemoederen de komende tijd dus 
nog wel bezig houden. 
De politiek heeft het laatste woord. 
Het is te hopen dat partijen hun oren 
te luisteren zullen leggen bij datgene 
wat vanuit de vrouwenbeweging 
naar voren wordt gebracht. Over het 
algemeen laat men zich bij de uitein
delijke standpuntbepaling weinig ge
legen liggen aan de mening van de 
politieke vrouwenorganisaties. Maar 
de mooie beloften over emancipatie 
in de verkiezingsprogramma's moe
ten nu in daden worden omgezet. In 
het te ontwerpen regeerakkoord 
moeten de hoofdlijnen worden uit
gestippeld. Als het om uitwerking 
gaat zal er op het gebied van werk, 
ouderschapsverlof en kinderopvang 
in ieder geval een goede afstemming 
nodig zijn tussen de politieke vrou
wenorganisaties en hun partijfrac- . 
ties. Zeker wanneer zó weinig vrou
wen de besluitvorming direct kun
nen beïnvloeden! 

Anita Wagernakers 

• 
(Advertentie) 

-
GEZOCHT 

KAMER in Leiden of omgeving 

Wij zoeken voor onze dochter, die in Leiden gaat studeren 
een kamer. 

Familie de Vries, Wageningen, tel.: 08370- 15168. 
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Aflo,ssing van de wacht bij lan~elijk 
bestuur ,,Vrouwen in de VVD'' 

Wat kan de neiging groot 
zijn om de reglementen 
luchthartig te interpre
teren en uitvluchten te zoe
ken voor het bijeenhouden 
van een goed bestuurstea_m. 
Deze neiging moest sterk 
worden onderdrukt voor
dat afscheid werd genomen 
van een viertallandelijk 
bestuursleden van de Or
ganisatie Vrouwen in de 
VVD. 

Allereerst Coty Schut uit Stein (L). 
Van 1983 tot 1986 verantwoordelijk 
voor de portefeuille Vorming en 
Scholing. Een zeer trouw bestuurs
lid dat zich met veel overgave heeft 
beziggehouden met haar moeilijke 
bestuurstaak en nooit versaagde de 
Limburgse VVD-belangen naar vo
ren te schuiven. We zien haar geluk
kig terug in de Adviesraad als ka
mercentralevertegenwoordiger voor 
Limburg. 

Gretie Kok was gedurende lange tijd 
verantwoordelijk voor het kwartaal
blad "De Liberale Vrouw". Zij heeft 
het moeilijke proces meegemaakt· 
van de overgang van handmatig be
heer naar automatisering van het 
abonnee-bestand. Een verandering 
die haar door klachten van abonnees 
niet altijd even gelukkig maakte. 
"Vroeger, met mijn kaartenbakje 
loste ik zoiets onmiddellijk op!" 
Gretie was tevens de initiatiefneem
ster voor de uiterlijke vernieuwing 
van de Liberale Vrouw, het perio
diek dat ze "mijn blad" noemde. 

Thea Klijn was de onvermoeibare 
tweede secretaris. Een functie die 
doet denken aan een baantje "in de 
luwte" om maar eens een moderne 
rustplaatsbepaling te noemen. Niets 
is minder waar. In de portefeuille 
van 2e secretaris werd door hetbe
stuur "alles" ondergebracht waar
voor elders geen functionaris kon 

Leity Wind 

worden gevonden. Bovendien ver
zorgde zij de communicatie, zowel 
horizontaal als verticaal, tussen de 
verbanden van de "Vrouwen in de 
VVD". Daar waar problemen ont
stonden probeerde zij deze op te los
sen en daar waar Gordiaanse knopen 
zichtbaar werden door misverstan
den tussen de "Vrouwen" en andere 
organisaties, werden deze vakkundig 
ontward. Zij was de zgn. "trouble 
shooter" voor de "Vrouwen in de 
VVD". Het organisatorisch deel van 
de jaarlijkse congressen in Lunteren 
lag meestal volledig in haar handen. 
Gezien de resultaten heeft het daar 
altijd goed gelegen. 

Anita Wagernakers was onze vrouw 
voor propaganda. Daarnaast schreef · 
zij de vrouwencolumn in Vrijheid en 
Democratie. Vooral wat deze laatste 
bezigheid betrof was z,ij bekend bij 
vriend en vijand. Haar prikkelende 
stijl van schrijven heeft altijd reac
ties uitgelokt soms positief vaak ne
gatief. "Als je uitsluitend schrijft om 
de doorsnee lezer in zijn mening te 
bevestigen dan ben je journalistiek 
slecht bezig" was haar boodschap. 
De emancipatie van de vrouw en de 
politieke bewustwording van vrou
wen zijn nog steeds moeilijke bood
schappen zeker indien ze bij libera
len bezorgd moeten worden. Anita 
heeft dit immer met groot enthou-
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siasme en zeer bekwaam gedaan en 
het bestuur heeft haar daar altijd in 
gesteund. 

Een viertal nieuwe bestuursleden is 
inmiddels tijdens de adviesraadsver
gadering van 23 mei jongstleden be
noemd. De portefeuille Vorming en 
Scholing zal worden ingevuld door 
mevrouw Marian Hooghout-Zoet uit 
Eemnes. Zij was tot voor kort VVD
wethouder in deze zelfde gemeente. 
Voor propaganda heeft in de bestuur 
plaatsgenomen mevrouw Marijke 
Essers-Huiskamp uit Apeldoorn. Se
dert 1984 lid van het DB van de 
"Vrouwen in de VVD" Gelderland 
en plaatsvervangend voorzitter van 
de Gelderse propagandacommissie. 
Als hoofd van de redactie van de Li
berale Vrouw zal optreden mevrouw 
Marijke Woudenberg-Monshouwer 
uit Gouda. Van 1972-1982 bestuurs
lid VVD Gouda; van 1978-1982 
voorzitter "Vrouwen in de VVD" 
Gouda en sedert 1982 VVD-raadslid 
in de gemeente Gouda. Als 2e secre
taris zal optreden mevrouw Moiüque 
Magis-Habets uit Geldrop. Mede 
oprichter van de achterban commis
sie voor ruimtelijke ordening, ver
keer en vervoer. Van 1982-1986 lid 
van de Agglomeratieraad Eind
hoven; commissie R.O. V. en com
missie Gezondheidszorg en Zwak
zinnigenzorg. We zijn erg blij met 
deze vier nieuwe bestuursleden. Ge
zien hun belangstelling en hun en~ 
thousiasme gaan we weer een goede 
bestuursperiode ·tegemoet. 

Leity Wind 
Voorzitter Vrouwen in de VVD 



Groter contrast 
was nauwelijks denkbaar 

T erw. ijl de partij als geheel nog 
op haar grondvesten stond na 
te trillen van de turbulente 

fractievergadering op 22 mei jl. in 
Den Haag, nam de VVD-afdeling 
Zuidhorn afscheid van haar voor
man Henri den Hartag op "de 
vrolijkste bijeenkomst van de VVD 
in het land", zoals Janny Jenssema 
die betitelde. 
Als zelfstandige afdeling van de 
VVD werd Zuidhorn zo'n 14 jaar ge
leden opgericht. Vanaf het begin 
heeft den Hartag daarin een actieve 
rol gespeeld. Eerst als bestuurslid, al 
snel daarop als voorzitter. En toen 
de VVD daar acht jaar geleden met 
een eigen lijst uitkwam, stond hij 
nummer één. Dankzij een buiten
gewoon goed georganiseerde cam
pagne haalde de prille VVD toen het 
ongelooflijke resultaat van twee ze
tels in de raad. Dit succes wist zij 
twee keer te herhalen. Na twee pe
riodes als fractievoorzitter, de eerste 
in de oppositie, de tweede van een 
collegepartij, vond hij de tijd ge
komen om zijn prioriteiten te verleg
gen. 
Welke plaats Henri den Hartag zich 

De Cabaretgroep Libertaal 

in de loop van die veertien jaar in de 
harten van de mensen heeft verwor
ven, bleek nog niet eens zo zeer uit 
het feit dat er überhaupt een af
scheidsavond werd georganiseerd. 
Ook niet eens zo zeer uit de grote 
opkomst die vrijdagavond 30 mei 
1986 of uit de grote verscheidenheid 
aan gasten (van de plaatselijke mid
denstand uit het College van B & W, 
van nieuw lid tot aan Staatssecreta
ris). Zelfs niet uit de soms heel origi
nele bijdragen van LIBERTAAL, 
het cabaret van Zuidhomer liberalen 
o.l.v. Ad Schijve. Het best kwam dilt 
tot uiting in de sfeer zoals die daar 
die avond heerste: een mengeling 
van o.m. gezelligheid, dankbaarheid, 
bewondering, humor, nuchterheid, 

respect. Maar wel met twee benen op 
de grond. · 
Voor de afdeling was het dan ook een 
vanzelfsprekendheid dat zij deze ge- • 
1egenheid aangreep om Den Hartag 
tot lid van verdienste te benoemen. 
Het tekent de bescheidenheid van 
Den Hartag dat hij compleet verrast 
werd toen de voorzitter van de af
deling, Carry Hes-Kroon, dit bekend 
maakte aan het slot van haar speech 
waarin zij zijn verdiensten me
moreerde. 

Jaap van Lunenburg 
Foto's: Roelof Peringa 

·-
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Per jaar vallen er in Eu
ropa 55.000 doden in het 
verkeer. Een aantal dat 
vergelijkbaar is met het in
wonertal van een stad als 
Gouda. 
Geen wonder, dat 1986 is 
uitgeroepen tot Europees 
jaar•voor de verkeersveilig
heid. 

55.000 doden en 1.500.000 gewon
den vragen om extra aandacht, om 
een jaar van bezinning. Zo'n prijs is . 
te hoog om per jaar enkel van A naar 
B te rijden. . 
Wat is er zoal te doen om de veilig
heid op de weg te vergroten? Praten 
over harmonisatie van maximum
snelheden, wat mogelijk inhoudt dat 
de heimelijke snelheid van 120 op 
onze snelwegen officieel wordt toe
gestaan. Praten ook over driejaarlijk
se keuring van auto's. Meer heeft 
het grote publiek nog niet gemerkt 
van inspanningen om het dodental in 
de EG terug te dringen. 
Er gebeurt echter heel veel meer. En 
als staatssecretaris voor verkeer is 
Jaap Scherpenhuizen redelijk tevre
den met resultaten. De (bewinds)
collega's uit de lidstaten laten onder
zoek plegen en zijn bereid van elkaar 
te leren. Nederland fungeert tijdens 
het "voorzitterschap van de Raad" 
als 'een goedlopende motor en geeft 
het goede voorbeeld met een scherp 
dalende dodencurve. 

Daling dodental 

"In ons land vallen zo'n 1600 doden 

55.000 verkeersdoden 
• per Jaar 

per jaar. Tijdens mijn ambtsperiode 
daalde het aantal: met tien procent 
in 1984, met twaalf procent in 1985. 
Mijn voorgangers zijn nooit verder 
dan gemiddeld zes procent ge
komen." Trots maar niet zelfgenoeg
zaam constateert Scherpenhuizen 
dat wij in elk geval op de goede weg 
zijn. Ter completering van de cijfer
reeks gaat zijn voorlichter op zoek 
naar meer gegevens: 273 doden in de 
twee eerste maanden van 1984; 193 
in januari en februari van 1985; rond 
de 160 doden in dezelfde periode 
van 1986. Waarvan acte. 

Zoals aangegeven houdt de Europese 
gemeenschap zich nu meer dan ooit, 
of misschien opvallender dan anders, 
bezig met de veiligheid. Ideeën en 
onderzoeksresultaten gaan van land 
tot land. 
Deelproblemen zijn er in overvloed: 
alCohol in het verkeer, fietsers, kin
deren, ouderen, gehandicapten. 
"Een Nederlandse bijdrage bestaat 
uit het in 1984 verschenen handboek 
verkeersvoorzieningen voor mensen 
met een handicap", vertelt Jaap 
Scherpenhuizen. Richtlijnen en con
crete voorbeelden van toepasbare 
voorzieningen zijn eruit op te die
pen. Deskundigen van elders, die 
met eigen ogen willen zien wat de 
Nederlanders op dit punt hebben ge
presteerd, worden enthousiast mee
getroond naar projecten. In Gouda 
bijvoorbeeld, waar de binnenstad on-

\ der andere met geleidingsbanen voor 
visueel gehandicapten is toegerust. 
"Tien proc.ent van de bevolking 
kampt op dit moment met mobili
teitsproblemen", aldus de demissio
nair bewindsman. "In de nabije toe-

. komst neemt dat percentage scherp 
toe vanwege een verwachte snelle 
vergrijzing. In mijn visie moeten we 
de gehandicapten zoveel mogelijk in 
de samenleving integreren. Re
kening met hen houden, want zij 
hebben er recht op mobkl te zijn. 
Mobiliteit zie ik als een grondrecht. 
Mobiliteit is gelijk vrijheid in elk 
mens verankerd." 
Prima, maar hoe bereik je een veilige 
mobiliteit? Op Europees niveau: be-
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strijding van alcoholmisbruik, 
dragen van autogordels, voorlich
ting, het op elkaar afstemmen van re
gels. "In juni behandelt de Raad een 
rapport van de Europese Commissie 
over snelheid. Dat onderwerp heb
ben we overigens al eens aange
sneden. De vergadering stond er 
toen niet onwelwillend tegenover." 
De diplomatieke opmerking haalt 
niet de angel uit het vlees. We weten 
immers dat de Duitsers er niets voor 
.voelen snelheidsbeperkingen op de 
autobahnen uit te vaardigen. Zij wil
len als Stuka-piloten blijven voortra
zen. "Dan maar een regeling zonder 
de Duitsers". Scherpenhnizen en 
zijn collega's laten zich door zo'n de
tail niet uit het veld slaan. Gebleken 
is immers;dat snelheid niet een uit
gesproken boosdoener in het verkeer 
is. Vandaar ook dat zonder verkeers
technisch bezwaar de limiet van I 00 
op 120 km per uur gesteld kan wor
den. 

Onverschilligheid 

Wat bewindslieden wel steekt is on
gebreidelde zelfzuchtigheid, egoïs
me zo men wil, op de weg. "We con
stateren een toegenomen onverschil-

·ligheid ten opzichte van elkaar", al
dus Jaàp Scherpenhuizen, die het als 
zijn taak ziet het ik-tijdperk te door
breken. "Mobiliteit is een kwestie 
van samenspel. We zijn niet alleen 
op de wereld. Als liberaaal ben ik er 
groot voorstander van elkaar de 
ruimte te geven." Hij denkt de in
woners van ons land dat rekening 
houden met elkaar bij te brengen via 
het onderwijs. Op kleuter-, basis- en 
vervolgscholen dient de nieuwe ge
neratie doordrongen te raken van de 
eis tot samenspel. 

De verandering van mentaliteit ligt 
overigens niet alleen in handen van 
onderwijsgevenden. De overheid 
richt zich ook op ouders, de eerst
verantwoordelijken in het opvoe
dingsproces. En passant leren die ou
ders ook van de voorlichting. Rijden 
zij, om slechts één voorbeeld te noe-



men, niet nog te vaak op woonerven 
gelijk daarbuiten? Te weinigen ken
nen de regels of houden er rekening 
mee, dat op een woonerf de voetgan
ger voorrang heeft en dat de rijsnel
heid daaraan aangepast hooguit 15 
km per uur mag zijn. 
En als het niet lukt met de mentali
teitsverandering. Tenslotte zijn ou
deren niet gemakkelijk om te turnen 
en de jeugd aapt de ouderen na. Mo
gen we dan op nieuwe regels re
kenen? Een vraag die met afgrijzen 
wordt gesteld, vanwege een gewel
dige afkeer van regeltjes. Jaap 
Scherpenhuizen grijnst. "Ik heb ook 
een hekel aan een groeiende berg 
voorschriften. Nee, liever niet. Op 
sommige punten, neem Amsterdam, 
staan al zoveel borden, dat je ze niet 
allemaal meer kunt verwerken." 
Hij heeft vertrouwen in de mensheid. 
Wijst het dalende aantal ongelukken 
met fatale afloop niet toch op een 
veranderende houding? Wat zou an
ders de oorzaak zijn. Het rekening 
houden met anderen en eigen veilig
heid blijkt uit nog een gegeven. In 
twintig procent van de auto's zijn op 
de achterbank gordels aangebracht. 
De meeste zijn in gebruik. Een veel
belovend uitgangspunt voor het stre
ven in ·1988 het gemonteerd hebben 
van gordels aan alle achterbanken 
verplicht te stellen. 

In tien EG-landen bestaat al een aan
wezigheidsplicht van gordels voor 
passagiers achterin. Op dit punt 
heeft Nederland iets in te halen. 
Voor het overige loopt ons land vol
gens Scherpenhuizen voorop in het 
beleid naar een zo veilig mogelijk 
verkeer. "Graag zou ik een intensie
ver contact met de collega's in het 
buitenland willen." Aldus hoopt hij 
sneller resultaten te boeken voor alle 
Europeanen. Scheppen van een opti
male veiligheid kan niet snel genoeg 
gaan. Er is jaarlijks het inwonertal 
van een stad als Gouda mee ge
moeid. 

Jan van de Ven 

• 

Europa 

Brief uit Nieuw
Zeeland 

Begin juni een brief uit Nieuw-Zee
land gekregen. Een lezeres of lezer 
van V & D in Christchurch aldaar 
schrijft zelf eigenlijk niets, maar 
stuurt knipsels uit de krant Christ
church Star. 
The Star maakt zich onder andere 
zorgen over mogelijke blijvende han
delsbelemmeringen door Frankrijk 
na veroordeling en opsluiting van 
twee Franse spionnen, die het Green-. 
peace schip Rainbow Warrior in 
Auckland tot zinken hebben ge
bracht. Jammer dat lezeres of lezer 
van ons ledenorgaan geen persoonlijk 
nootje bij de knipsels heeft gedaan. 
Nu moet ik aannemen, dat zij of hij 
de eigen mening in de artikelen ver
woord heeft gezien. 
Hopelijk zijn de zorgen inmiddels 
voorbarig gebleken. Nieuw-Zee
lands premier David Lange heeft im
'mers een bezoek aan Europa ge
bracht en tegen de tijd dat dit num
mer verschijnt heeft premier Lange 
allang verslag over zijn reis gedaan. 
De lezeres of lezer in Christchurch 

· zal het meer te doen zijn geweest een 
Europese rèactie te ontlokken met de . 
knipsels. Welnu, de Nederlandse 
voorzitter van de EG heeft premier 
Lange ontvangen en daarbij een be
roep gedaan op zijn Franse collega 

de betrekkingen met Nieuw-Zee
land te normaliseren. 
Uit wat in de buitenwereld is door
gedrongen mogen we opmaken, dat 
de Franse premier Chirac niets liever 
wil. Gezocht wordt nu naar een weg 
om uit de impasse te komen. De Ne
derlandse premier heeft daarbij aan
geboden mee te zoeken naar een ver
trouwensman, voor Nieuw-Zeeland 
en Frankrijk acceptabel, om te hel~ 
pen de weg naar ongedwongen con
tact in te slaan. 
Frankrijk heeft in de Greenpeace-af
faire· gezichtsverlies geleden. Dat 
heeft niets uit te staan met de anti
kernwapen opstelling van David 
Lange. De verlegenheid van de Fran
sen zal voor de Europese gemeen
schap geen aanleiding mogen zijn de 
handelsbetrekkingen met Nieuw-

. Zeeland te verminderen of vermin
dering te gedogen. Angst daarvoor is 
begrijpelijk, maar lijkt (na het over
waaien van dreigementen) onge
grond. We hebben elkaar nodig. 
Ik kan het geheel eens zijn met de 
conclusie in het commentaar van 
The Star: "To exempt these people 
(de spionnen) from their penalties 
for seasons of diplomatic expediency 
would in our view plainly be wrong". 
Europa is aan zichzelf verplicht het 
recht te laten zegevieren over het be
schadigde gezicht van een natie. Tot 
die verplichting hoort het geduld om 
de Fransen zonder verder gezichts
verlies tot een oplossing te laten ko
men. Misschien kost dat proces veel 
tijd. 
We hebben de bezorgdheid van 
Nieuw-Zeelanders, lezeres of lezer 
uit Christchurch, toch voorgelegd 
aan leden van het Europees par
lement. 

Jan van de Ven 

• 
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Financiële 
actie 
was succesvol! 

===========··.• . =:J 

Hoewel de VVD momenteel met aanzienlijk minder leden het geld voor 
de campagnes bij elkaar moest brengen, bent u daar gezamenlijk 
wonderwel in geslaagd. Het eindbedrag ligt zelfs hoger dan in 1982 

toen de liberalen van 26 kamerzetels naar 36 doorschoten. Destijds was na 
44 dagen f 1.076.258,91 binnen en nu is dat na eenzelfde termijn 
f 1.368.852,83. Het gemiddelde bedrag dat u stortte was f 40,98 tegen 
f26,39 in 1982 enf29,78 tijdens de financiële actie van 1985. Ruim eender
de van de leden zond ditmaal een bijdrage. 
Hartelijk dank namens het ·bestuur!! 

R.D. 

L .. - ===================~ 
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In deze ingezonden brievenrubriek worden 
reacties van ten hoogste 100 woorden opge
nomen. 
Langere brieven worden door de redactie 
ingekort. Aanvallen op personen of af
schriften van correspondentie komen niet 
voor plaatsing in aanmerking. 
De rubriek is alleen 'voor leden bestemd. 
Plaaising betekent niet dat de redactie het 
met de inhoud eens is. 

Ed Nijp~ls 

Ik heb er behoefte aan te reageren op 
de kritiek die Ed Nijpels krijgt van 
het VVD-bestuur. Moet Nijpels dit 
verlies van 9 zetels in de schoenen 
worden geschoven? Zijn er de af
gelopen vier jaar niet een heleboel 
dingen gebeurd binnen de VVD, die 
aandit verlies hebben meegewerkt? 
Ed Nijpels was in 1982 toch DE 
man om Hans Wiegel op te volgen? 
Alleen dat al was een moeilijke 
taak. Ik vind het dan ook zeker niet 
terecht dat Ed Nijpels nu aan de 
kant wordt geschoven, en ik denk 
vele VVD-kiezers met mij. 

Annelies IJspeerd-Roehers 
Emmeloord 

Ed Nijpels 11 

Het aanwijzen van een zondebok lost 
niets op. Ed Nijpels is inderdaad hei 
een en ander te verwijten, maar an
deren binnen de VVD treft ook grote 
blaam. Het voortdurend onder
mijnen van het leiderschap door mee 
te doen aan imagobeschadiging van 
de fractievoorzitter door andere par
tijen dient geen VVD-belang, doch 
wel andere belangen inclusief het ei
gen belang. Het eigen belang wordt 
kennelijk ook gekoesterd als be
paalde VVD-ers zonodig een eigen 
geluid moeten laten horen, waarbij 
partijlijnen en -uitspraken zonder-



,• 
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meer terzijde worden geschoven of 
waarbij onvoldoende rekening 
wordt gehouden met het algemeen 
gevoelen. Een gedegen kiezerson
derzoek naar de oorzaken van het 
stemmenverlies lijkt mij noodzake
lijk. De tijd dringt! 
(ingekort) 

V. G. M. Rademakers 
Den Haag 

Wat is er gebeurd met de VVD? 

Hoe zetten we 9 zetels verlies weer 
om in winst? Allereerst door met on
gebroken geloof in het liberalisme 
verder te gaan. Euthanasie, discri
minatiewet, ambtenaren- of bezui
nigingsbeleid en andere actuele 
problemen vragen om een oplossing 
die zich, gezien de verschillen in op
vatting, al dan niet in fasen aan
dient. Een botsing van meningen is 
alleen zinvol als ze vroeger of later 
tot resultaat voert: Een vastberaden 
maar flexibele houding van de VVD 
zal respect afdwingen. En winst aan 
prestige kunnen we wel gebruiken, 
dacht ik. 
(ingekort) 

A rmand Verveer 
.Bladel 

Opdracht voor Joekes? 

Een stem op Joekes betekende voor 
velen, denk ik, twee vliegen in een 
klap: terugkomst van hem in de Ka
mer en een bericht aan de VVD-lei
ding om haar koers te wijzigen. Tot 
mijn verbazing heeft geen van onze 
andere politieke leiders de moed of 
het vertrouwen gevonden een tijdige 
koerswijziging in te luiden. Een 
paar verontrusten beperkten zich tot 
wat solistisch geroep zonder con
structief resultaat. Inderdaad, man
nen zoals Joekes zzjn nodig in de 
fractie was het alleen al om "libera
le" overmoed te temperen. Een voor
keurstem op Joekes is een op
dracht, maar zeker niet voor hem 
alleen. Ook niet als voortrekker. 
(ingekort) 

M. E. van de Stadt 
Den Haag 

Liberalisme of libertinisme? 

De kwestie VanAardenne, .het voor
stel van minister KorthalsAltes om 
ontucht met min~erjarigen niet lan
ger strafbaar te stellen, het gejam
mer over het niet toekennen van de 
staatsprijs en het enthousiasme 
waarmee de fractie aanvankelijk 
het voorstel Wesse/-Tuinstra over 
euthanasie had ontvangen, deze ge
dragingen hebben m.i. niets meer 
met liberalisme maar alles met li
bertinisme te maken. Deze houding 
heeft veel kiezers van de VVD ver
vreemd. Het is hoog tijd dat wij ons 
van het laagste tot het hoogste ni
veau over deze en dergelijke zaken 
gaan beraden i.p.v. ons vast te klem
men aan een (schijn)eenheid, die in 
wezen allang niet meer bestaat. In
dien zou blijken dat de meerderheid 
van de partij alleen een libertijnse 
levenshouding als liberaal zou aan
merken, zou ook voor mij het ogen
blik zijn aangebroken de partij 
vaarwel te zeggen. 
(ingekort) 

Telegram 

Mr. H. B. Koetser 
Voorschoten 

Het jaarlijkse telegram van de 
VVD - gezonden tijdens de algemene 
vergadering- aan de Koningin ge
tuigt van een enigszins beperkte ken-
nis.van de Nederlandse taal. Die · 
tekst luidde (zie V & D 3/10 juni be
sluit nr. 14}: " ... betuigt trouw en 
aanhankelijkheid aan uwe majesteit 
en haar huis." Aangezien met het 
woord "huis" naar ik aanneem het 
Koninklijk Huis wordt bedoeld, zou 
er toch moeten staan: " ... betuigt 
trouw en aanhankelijkheid aan uwe 
majesteit en uw huis/' Mocht de 
VVD volgend jaar weer besluiten 
zo'n telegram te zenden dan lijkt het 
mij goed ook het taalkundig aspect 
niet te verwaarlozen. · 

Eblien Veenerna 
Hoogezand 

Stijlloos en onwaardig 

Dat waren enkele woorden die bij 
mij opwelden toen ik in de week na 

21 mei las wat anonieme VVD-ers 
doorgaven aan de pers wat resulteer
de in "Opstand binnen de VVD" in 
Elseviers Magazine. En dat zo kort 
nadat de "openhartige" algemene 
vergaderingen inA/melo enArnhem 
zich als één man achter de lijsttrek
ker hadden opges(e/d en de uitslag 
van de verkiezingen toch echt niet 
afweek van de verwachtingen (Zie V 
& D van 29 april). Wat nu gebeurd 
is, vind ik beneden peil. Ik hoop dan. 
ook van harte dat de leiding van de 
VVD het roer weer stevig in handen 
zal nemen en zal inzien dat we op 
dit ogenblik geen betere man hebben 
om Nijpels op te volgen. De club ad
viseurs rondom Ed zou er goed aan 
doen de hand eens in eigen boezem 
te steken. 
(ingekort) 

· Wonderduo 

Mr. J. F. Engels 
DenHaag 

Van den Berg-Dijkman 

Zo dat weten we dan alvast, het won
derduo Van den Berg-Dijkman heeft 
2'5 % van de statenzetels geschrapt. 
Dit heeft wel de prettige bijkomstig
heid dat we de campagne rustig ach
terwege kunnen laten, gebleken is 
inmiddels wel dat het daarvan ook 
niet zoveel beter wordt. Maar het de
vies blijft natuurlijk.· Kom, mensen 
in het veld, nog eenmaal de ruggen 
recht en de blik op oneindig! 

I>rentse Statenleden 

D.A. Kok 
Stolwijk 

Vele VVD-leden zetten zich voor 
100 % in om stemmen te winnen 
voor de Tweede-Kamerverkiezingen 
en tegelijkertijd presteren twee 
Drentse staten/eden het niet op de 
juiste tijd hun stem uit te brengen en 
verliest de VVD voor de zoveelste · 
keer én het gezicht én een Eerste-Ka
merzete( Wanneer gaan we naden
ken en wanneer komt er een einde 

· aan dit soort. ellende en gezeur? 

G. H. van Megesen-Timmerman 
Eerbeek 
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Voorkeurstem Joekes 
VVD, ga zorgvuldig met uw mensen 
om. Succes Ed! 

heeft hij fouten gemaakt, maar wie 
werkt, maakt fouten. Er moet een 
tweede kabinet-'-Lubbers komen, 
want de meerderheid heeft zich uit
gesproken voor voortzetting van het 
gevoerde beleid. Vrede en veiligheid 
en werkloosheid zijn de belangrijk
ste zaken. Zet een heet hangijzer als 
euthanasie en nog enkele zaken 
waarover grondig verschil van me
ning bestaat in de ijskast. Het i;s een 
grof schandaal de heer Nijpels weg 
te promoveren tot minister. Hij 
moet fractieleider blijven. 

Bij de 2e Kamerverkiezingen heb ik 
een voorkeurstem op de heer Joekes 
uitgebracht. Mijn mening was dat 
hij in de RSV-enquête goed werk 
heeft verricht en hij vtin mij nog best 
een aantal jaren in de Kamer mag 
blijven. Daarmee heb ik niet de be
doeling gehad het politiek leider
schap van Nijpels in gevaar te bren
gen. Ik denk dat velen met mij die 
een voorkeurstem hebben uitge
bracht er zo over denken en achteraf 
heb ik spijt van mijn stemgedrag. 

T. Klapper van Loenhout 
Hoogeveen 

Schande 

Het is een grote schande de forse ne
derlaag van de VVD de heer Nijpels 
in de schoenen te schuiven. Op een 
prachtige wijze heeft hij de campag
ne gevoerd en glansrijk was hij in 
het grote debat aan de vooravond 
van de verkiezingen. Natuurlijk 

(ingekort) 

. T-shirts, sweaters; trainingspakken, 
bedrukt vanaf 15 stuks 

poppelaanstekers bedrukt 
stickers, relatie-art., buttons, petjes 

RYKO HANDELSONDERNEMING 
Postbus 383- Spoorlaan 393- Tilburg- Tel. 013- 435809 

LIJST VAN ADVERTEERDERS 

W. A. de Klerk 
Werkendam 

Internationale School Beverweerd, WerkhoveniBunnik I Finac, 
Utrecht I Garant-o-Matic, Baarle-Nassau I In 't Silverhuys Ju
welier Rikkoert, Schoonhoven I Radarsalonboot Kapitein Kok, 
Amsterdam I Het Kasteel van Rhoon, Rhoon I Rijko Handelson
derneming, Tilburg I Schuytvlot, Montfoort I Serviceburo Voor 
Onderwijs en Vorming (SBOV), Enschede I Westduin Budget 
Hotel, Koudekerke · ' 

DE ONVERBIDDELIJKE GARANT-O-MATIC KWALITEITSGARANTIE: 

NIET GOED? DIREKT GELD TERUG. 
Magnetische inlegzolen 
Deze magneetzolen geven een fantastisch '.!.. 
weldadig. resultaat. Ontspannend en stimu
lerend: Activeren een goede bloedsomloop. 
Ideaal tegen vermoeidheid, rugpijn, maag
of darmklachten, etc. Echt het proberen 
waard! Niet goed - geld terug. Vermeld uw 
schoenmaat. Bestelnummer 085/VD 24,95 

Vergrootblad 
lad Dit is iets nieuws ... ! Dit handige 

buigzame vergrootblad vergroot in 
één keer een hele bladzijde van een boek of tijd-

schrift. Nu hoeft u niet steeds uw loupe opnieuw in te 
stellen. U houdt dit blad (17,5x25cm groot) op de gewenste 
afstand van het papier en u kunt in een oogopslag de hele 
bladzijde overzien. Ideaal voor telefoonboek, telpatroon of 
landkaart. De prijs is slechts 12 98 
Bestelnummer 083/VD ' 

Oudeniomsvlekken ... weg , . 
Verraad uw leeftijd niet door de bruine pigment
vlekjes op uw handen en gezicht. Deze speciale 
formule-crème doet ouderdomsvlekken ver
dwijnen als sneeuw voor de zon. Geen make
up of vette substantie, maar een lichte crème 
die snel door de huid wordt opgenomen en de 
vlekjes als het ware oplost. Houdt uw huid 
jong, zacht en gaaf. 15 95 
Bestelnummer 068/VD (30 mg) ' 
Bestelnummer 106/VD (1 00 mg) 32,95 

Dubbele loqpe ÎI!~ ... · 
Ben Itankl.fu-shjl ·. · ,~~d~~nm~~~. ::. :;~;: .. ><·~~ 
Fantastisch! Nu kunt u de kleinste tekst in woorden
boek of gebruiksaanwijzing lezen en heeft u toch 
beide handen vrij. Indien gewenst kunt u gemakkelijk 
over de glazen heen kijken. met gratis briletui 

39 95 2x versterking Bestelnummer 21/VD , 
Supermodel, 4x versterking Bestelnu'Timer 22ND 45 95 
Supermodel, opvouwbaar met hele glazen ' 
Bestelnummer 84ND 49,95 

HOE U KUNT BESTELLEN? Stuur een bankcheque of girokaart voor het totale 
bedrag plus f 2,- verzendkosten, onder vermelding van bestelnummer(s) op naar 

Garant=o-matic 
ons adres. Ook kunt u het bedrag overmaken op gironummer 4470439 of bank- Gen. Maczeklaan 47, 5111 XB Baarle-Nassau 
nummer t0.38.83.525 t.n.v. Garant-0-Matic. Niet goed, geld direkt terug. 04257-8529 (Open: ma. t/m vr. 9.00/17.00u) 
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De gebouwen van het SHELL SPORTPARK .. De Vijfsluizen" in 
Vlaardingen werden jaren geleden met SURFAKOTE MUUR
COAT! NG gespoten en zien er nog voortreffelijk uit. 
Surfakote muurcoating is een uitstekende investering. 
Sinds 1960 werden in ons land vele duizenden huizen, flats, 
kantoren en industriële bouwwerken met Surfakote gespoten. 
SURFAKOTE MUURCOATING is 20 à 30 maal dikker dan een 

R 
HYPOTHEKEN PENSIOEN LIJFRENTE PRAKTIJKFINANCIERING 

r -----------, Ik wil kosteloos en vrijblijvend advies over 
~ D hypotheken D pensioen D lijfrente 1 

D praktijkfinanciering 

~ Naam: I 
~ I Adres: _______________ _ 

~ I 
Postcode en plaats: ___________ _ 

~ Stuur de coupon naar FINAC, 0 ~~ 
~ Antwoordnummer 881, ~[JO([]~ : 

3500 Vf Utrecht of bel 
~ tijdens kantooruren: W Voorlichtingsbureau I 
~ 030-319747 voor Academici .J 
~±-----------ONAFHANKELIJKEADVISEURS VOOR PENSIOEN/HYPOTHEKEN/ 

ASSURANTIËN/ PRAKTIJKFINANCIERINGEN VRIJE BEROEPEN. 

gewone verflaag en wordt in één keer aangebracht. Surfakote 
is niet duurder dan goed schilderwerk en gaat veellanger mee: 
1 0 jaar garantie. 

Vraag vrijblijvend documentatie bij de Surfakote-fabriek 
B.V. Schuytvlot, postbus 8, 3417 ZG Montfoort (U), 
tel. 03484- 1587. Viditel pag. 6170275. 
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Kost uw zeilboot of uw ski-vakantie u méér dan de 
schoolopleiding van uw kind? 

Of bent u bereid om ook te investeren in de toekomst van 
uw zoon of dochter? 

Niet alleen in Nederland bestaan goede scholen, ook het 
buitenland biedt goede opleidingsmogelijkheden die mis
schien net iets beter aansluiten op de specifieke wensen die 
u voor uw kind heeft. 

Het Servicebureau voor Onderwijs en Vorming te Enschede 
bemiddelt, onder andere, tussen een aantal gerenommeer
de Engelse "public-schools" (elk met een rijke traditie en 
lange ervaring op onderwijskundig en pedagogisch gebied) 
en ouders die, om welke reden dan ook, overwegen hun 
kind te laten profiteren van het speciale Engelse systeem 
van opvoeding en onderwijs. (Een systeem dat leidt naar in
ternationaal erkende diploma's.) 

Een zorgvuldige procedure waarin wij mèt u pogen uit te 
zoeken welk systeem, welke sfeer en welke school het best 
bij uw kind past, gaat aan eventuele plaatsing vooraf. 

Voor inlichtingen: schrijven of bellen naar 
Servicebureau voor Onderwijs en Vorming 
Hengelosestraat 42-44 
7514 AH Enschede 
Tel.: 053- 358068 (mevr. S. Willems). 



Wie nadenkt over politiek, mag deze nieuwe uitgave niet missen 

Compendium voor politiek en 
samenleving in Nederland 

alle belangrijke politieke en sociale ontwikkelingen in ons land 
vastgelegd in feiten, cijfers, namen, jaartallen en overochten 

Het Compendium voor politiek en samenleving is een losbladige 
documentatie waarin de belangrijkste gegevens zijn verzameld 
over de politiek van de laatste anderhalve eeuw. De nadruk ligt 
daarbij op de recente gebeurtenissen; de ontwikkelingen in de 
tijd zijn in tijdreeksen en schema's aangegeven. 
Het Compendium vervangt daarmee vele andere naslagwerken, 
en vult deze bovendien aan met tot nu toe nauwelijks vindbare 
gegevens. 

Analyses, feiten, trends 
In het compendium vindt u bij
voorbeeld alle kabinetten sinds 
1848 (met formatieduur, reden 
van aftreden e.d.), maar ook 

Bij elk onderwerp zijn bovendien 
heel goede literatuuropgaven 
opgenomen, voor wie zeer 
gedetailleerde gegevens zoekt. 

gegevens over urbanisatie, 
beroepssamenstelling, gezin en 
opvoeding, onderwijs, religie, 
maatschappelijke zorg, sociale 
bewegingen e.d. 
Dat gebeurt door middel van 
aanvullingen op de documentatie 
die u na aanschaf automatisch 
toegestuurd krijgt. Deze aan
vullingen zorgen er ook voor 
dat de in het compendium 
opgenomen informatie wordt 
geactualiseerd, wanneer dat 
nodig is. De nieuwe of 
vervangende pagina's van de 
aanvullingen garanderen dus dat 
uw compendium zijn waarde 
houdt. 

Dèinhoud 
De informatie in het compendium is 
gesystematiseerd in de volgende 
rubrïeken: 
- Overzichtswerken en handboeken 
-Persoonlijke gegevens van 

Nederlandse politici 
- Grondwet en grondwetsherziening 
- De monarchie 
-Ministerraad, ministers, 

staatssecretarissen 
- De Staten-Generaal 
-Kiesstelsel en kiesrecht 
-Verkiezingsuitslagen 
De gegevens in dit onderdeel 
'politiek' worden nog aangevuld met 
informatie over o.a. rechterlijke 
organisatie, politieke partijen, lokaal 
bestuur en kiezersonderzoek. 

Bestel en profiteer van 
de intekenprijs, 
of vraag meer informatie 
Het Compendium voor politiek 
en samenleving is een gloed
nieuwe uitgave. Hij bestaat bij 
verschijnen uit een opbergband 
met ruim 400 bladzijden. De 
prijs isf98,-, inclusiefbtw, 
exclusief verzendkosten. 

De afleveringen die de informa
tie aanvullen en up-to-date 
houden, verschijnen drie maal 
per jaar en hebben elk een 
omvang van ca. 100 bladzijden. 
Daarvoor geldt een prijs per 
pagina van 37 cent, exclusief 
btw, inclusief verzendkosten. 
Tot 30 juli a.s. echter geldt 
een intekenprijs voor deze 
nieuwe uitgave. Als u voor die 
datum bestelt, betaalt u 
slechts! 79,-. 

H1111!P.nfl.rpn ontvangt u gratis een 
genummerd en gesigneerd 
exemplaar van een boek met 
politieke tekeningen dat ter 
gelegenheid van de verschijning 
van het compendium is uitge
geven: 54 tekeningen van 
politiek tekenaar Teo Gootjes, 
van commentaar voorzien door 
Koos van Weringh. 

Gebruik voor uw bestelling de 
coupon in deze advertentie, of 
bestel telefonisch: 
(01720) 6 2120. 
Of vraag snel meer informatie 

• Samsom Uitgeverij bv 
Stadhoudersplein I 
2404 BE Alphen aan den Rijn 

korte analyses van ontwikke- .,.... - - - - - - - - - - - -
Jingen die in de parlementaire Een uniek naslagwerk, I in een ongefrankeerde envelop opsturen naar Samsam Uitgeverij, -
geschiedenis of in het staats- dat deskundig bijgehouden antwoordnummer 10155,2400 VB Alphen aan den Rijn. 
recht van belang zijn. Schema's wordt I 
van aantallen stemgerechtigden Nog nooit eerder werden zoveel Stuur mij rechtstreeks/via boekhandel* ____________ _ 
en verkiezingsuitslagen gegevens in één naslagwerk I ---------------------- 6500 763.6 
(landelijk, per provincie, naar vastgelegd. De redactie van het I ___ ex. van het Compendium voor politiek en samenleving en noteer 

mij voor een abonnement op de aanvullingen voor tenminste een urbanisatiegraad) stellen u in compendium heeft ervoor jaar en daarna tot wederopzegging. 
staat in één oogopslag bepaalde gezorgd dat op een wetenschap- 1 D Stuur mij snel meer informatie over deze nieuwe uitgave. 
trends te zien. En daarnaast pelijk verantwoorde en betrouw-
bevat het compendium àlle feiten bare manier heel veel informatie 1 Naam:-------------~----------
die u maar zoudt willen naslaan: nu toegankelijk wordt gemaakt Adres:------------------------
afsplitsingen in de kamer, voor politiek geïnteresseerden. I Postcode/plaats:--------------------
(neven)inkomsten en onkosten- Die informatie zal in de komen- I Handtekening: 
vergoedingen van politici, rege- de jaren nog worden uitgebreid 
Jingen t.a.v. het Koninklijk met de noodzakelijke achter- I 
Huis, grondwetsherzieningen, grondgegevens over de 

L--e_nz_o_v_o_o_r_t_. __________ N_ed_e_r_I_a_nd_·s_e_sa_m_e_n_Ie_v_in_g __ ,_zo_a_I_s ___ ) 

*Wilt u het compendium niet rechtstreeks geleverd hebben, vul dan hier de naam van 
uw boekhandelin. W 70177 AB 

Als uw bestelling voor 30 juli bij ons binnen is profileert u van de 
intekenprijs èn ontvangt u het gratis boek met politieke tekeningen. 
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DE 
MIDDELBURCHT 

Postbus 100.4330 AC MIDDELBURG SERVICEFLAT 

de rust van het wonen in een 
landelijk gebied, 

het plezier van het wonen in een 
cultuurrijke stad, 

het boeiende van het wonen in 
de nabijheid van belangrijke steden 

in binnen- en buitenland, 

een dienstverlening 
als die van een goed hotel, 

en de privacy van de eigen woning 

DE MIDDELBURCHT 
een beter woord voor serviceflat. 

Voor inlichtingen: Serviceflat De Middelburcht, 
Henri Dunantiaan 238 
4334 BJ MIDDELBURG 
telefoon 01180 - 26066 

Vrijheid en 
Democratie 

veertiendaagse uitgave 
van de Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie 

Nummer 1339 
12 augustus 1986 

= 
Hoofdredacteur: 
Reny Dijkman 

Algemeen redacteur: 
Victor Hafkamp 

Parlementair 
redacteur: 
Miehiel Krom 

Buiten/ and redacteur: 
drs. Jan van de Ven 

Vormgeving: 
Siem Willems 

Redactie- en 
abonnementenadres: 
Petra Beijersbergen, 
VVD, Postbus 30836, 
2500 GV 's-Gravenhage 
Tel.: 070-614121 toest. 17 
Telex 33564 

Druk.· 
Ten Brink Meppel b.v. 

Stichtingsbestuur: 
Drs. H. B. Eenhoorn 
W. J. A. v.d. Berg 
Mr. J. de Monchy 

Redactieraad: 
Drs. H. B. Eenhoorn, vz. 
W. J. A. v.d. Berg, secr. 
H. F. Heijmans 
H. A. M. Hoefnagels 
Drs. Th. H. Joekes 
J. van Lier 
Ir. D. Tuijnman 

Advertentie-exploitatie 
Bureau Van Vliet b.v. 
Postbus 20, 
2040 AA Zandvoort 
TeL: 02507- 14745 

c=====----------~--, 

Brieven voor het 2 
september-nummer 
moeten uiterlijk 22 
augustus bij de redac
tie binnen zijn. 



Het ·kabinet Lubbers - De· Ko'rte 

Met deze "special" van Vrijheid & Democratie wil de redactie u tijdens 
dit zomerseizoen inlichten over de samenstelling van de nieuwe VVD
Tweede-Kamerfractie, over de nieuwe liberale bewindslieden en over de 
debatten rond de regeringsverklaring. 
Het op 8 juli tot stand gekomen regeerakkoord is een stuk waar liberalen 
tevreden over kunnen zijn. Dit regeerakkoord, dat kan worden be-
schouwd als een contract tussen de twee regeringspartijen, is het laatste 
werkstuk van Ed Nijpels als politiek leider. Daarna trad hij terug. Hi/ 
heeft in die periode van onderhandelen zich volledig geworpen op het be
halen van een maximaal resul(aat voor de liberalen, die het tweede Kabinet 
Lubbers door electoraal verlies met aanzienlijk minder zeggenschap als 
coalitie-partner moesten ingaan. Nijpels' eindresultaat kreeg het fiat van 
de gehele fractie. 

De invulling die daarop volgde van de te verdelen posten heeft enige 
verbazing gewekt. Getalsmatig is de huidige situatie van de VVD' enigs
zins te vergelijken met de zetelverdeling van het kabinet VanAgt - Wie
gel. Dèstijds bezetten de liberalen 6 van de 16 ministersposten. Nu zijn 
dat er 5 van de 14. In het eerstgenoemde kabinet had de VVD echter twee 
van de vijf ministeries van de ster (Algemene Zaken, Binnenlandse Zaken, 
Financiën, Sociale Zaken en Economische Zaken) onder haar hoede. 
Thans is. dit er slechts één, namelijk alleen Economische Zaken. Hoewel 
de betrokkenen zich over deze verdeling tevreden toonden ("We hebben 
gekregen wat we wilden hebben"), heeft dit bij veelleden vraagtekens 
opgeroepen. Dat geldt ook voor het feit dat de bekwame en zeer populaire 
minister Winserizius niet in het kabinet terugkeerde. 

Wat zich rond deze zetélverdeling, maar ook wat zich voordien in 
de fractie heeft afgespeeld, vond in all(! beslotenheid plaats. Het is aan 
de fractie haar eigen voorzitter te kiezen en het is aan de partijtop kan
didaten voor te dragen voor het ministerschap en staatssecretariaat. Zo 
liggen de verantwoordelijkheden. . 

De VVD begint aan een nieuw hoofdstuk in haar geschiedenis. Joris 
Voorhoeve werd gekozen tot fractievoorzitter. Zijn vuurdoop als fractie
leider heeft hij tijdens de debatten over de regeringsverklaring goed 
doorstaan. Rudolf de Korte werd als nieuwe bewindsman op Economische 
Zaken benoemd tot vice-premier. Tevens zal hij de nieuwe politieke lei
der zijn. Een term waarover hij zelf heeft opgemerkt dat hij die eerst 
nog moet verdienen. Beiden gaan een zware tijd tegemoet nu de VVD 
slechts half zo groot is als het CDA. In deze moeilijke tijd is het nodig 
dat de VVD haar krachten weer bundelt en zich gezamenlijk sterk maakt 
voor het liberaal erfgoed. Onder de weinig verheffende taferelen van de 
laatste maanden moet een dikke str,eep worden 
getrokken zodat alle energie kan worden 
gericht op zaken waarvoor deze nodig 
is. Dat lukt het best met een eens
gezinde fractie en een professioneel 
opererende re gerings ploeg. 
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Afscheid van Ed Nijpels als 
fractievoorzitter 

~----~~-- ··--- ·----------------- --- ---- ------ ··----------------~--------------------- ------------------------- ····--.------.------ -- --- ---- -·- -
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Op 8 juli vergaderde de VVD-fractie 
in de Tweede-Kamer over het regeer
akkoord. De vergadering begon 
speels doordat de jarige Rudolf de 
Korte een kolossale taaït met vijftig 
kaarsjes kreeg aangeboden. Twee 
keer moesten ze worden aangesto
ken, want de bewindsman (toen nog 
Binnenlandse Zaken) meldde keurig 
dat hij tien minuten later zou ko
men, zodat de fragiele vlammetjes ij
lings werden uitgeblazen en de kaars
jès daarna nog sneller weer door Ed 
werden bevuurd nadat De Korte was 
gesignaleerd in het Tweede-Kamer
gebouw. 

De gedegen en zakelijke bespreking 
van het conceptregeerakkoord werd 
door Nijpels routineus geleid. Nadat 
de fractie haar fiat hieraan had ge
geven nam hij zelf het initiatief tot de 
overdracht van de voorzittershamer. 
Het tijdstip was daar, omdat- zoals hij 
het formuleerde- het voorzitterschap 
moest worden overgedragen in ver
band met de gesprekken van de frac
tievoorzitters met de formateur. 

De eenstemmigheid waarmee het re
geerakkoord werd aangenomen (bij 
het CDA maakten twee leden voor
behoud op het gebied van het media-

2 

beleid), was zijn laatste voldoening 
in de fractie. 
Joris Voorhoeve nam de voorzitters
hamer van hem over. De nieuwe 
fractievoorzitter haalde de drie be
langrijkste successen aan van Nij
pels. "Je haalde de grootste verkie
zingsoverwinning; het regeerakkoord 
dat in 1982 tot stand kwam, was zo 
goed dat het een VVD-stuk had kun
nen zijn en ook met dit regeerakkoord 
heb je getoond wat je waard bent. Ik 
heb je erg goed Ieren kennen in de tur
bulente periode gedurende de eerste 
helft van 1984 toen de zaken hoog 
opliepen rond het 1 juni-besluit. Ik zag 



·toen een heldere en zeer consistente 
houding bij jou. Je hebt getoond te be
schikken over een groot incasserings
vermogen en bewezt<n datje keihard 
kunt onderhandelen. Ook over dit re
geerakkoord kunnen we zeer tevreden 
zijn. Je hebt een buitengewoon moei
lijke en veeleisende periode achter de 
rug ... " 

Rudolf de Korte zei ondermeer: 
"Vanaf april 1982 heb je de fractie 
geleid. Ik denk dat allen die die pe
riode hebben meegemaakt, voor de 
wijze waarop je dat deed respect en 
bewondering hebben. De mensen 
hebben nooit geweten waar ze je pre
cies bij moesten indelen. Als Kamer- · 

i 
I 
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lid maakte je je sterk voor weg
gelopen jongeren en dergelijke on
derwerpen. Men schreef je een nei
ging naar links toe. Ook werd bij 
jouw benoeming als fractievoorzitter 
gezegd dat je een fles wijn was, die 
te vroeg werd ontkurkt. Ik heb je niet 
gezien als een fles wijn maar als een 
fles champagne, die je· zelf met een 
grote knal (36 zetels) hebt ge
opend." 
Rudolf de Korte prees de grote inzet 
van Ed Nijpels: "Vierentwintig uur 
was je per dag bereikbaar. Alleen op 
de zondagochtend niet. Dat be
tekent hoezeer je je met alles ver
knocht voelde. Maar op je best heb 
ik je leren kennen als campagne~an. 
Jou was niets te zwaar of te erg. Als 

!.~~~~~~~==-~--=~"""""=" 

oudcampagneleider ( 1977) kan ik 
beoordelen dat jouw inzet in dat ge
beuren onnavolgbaar is geweest. Dát 
talent moet je blijven gebruiken. 
Ook als onderhandelaar heb je resul
taten bereikt die niemand je had 
kunnen verbeteren. Je kende je dos
siers uitstekend. En als debater was 
je gewiekst en snedig en soms bril
jant. 
Het is jammer dat Ingrid hier niet 
bij is. Vandaag is het ook jouw derde 
trouwdag en zij is toch jouw geheime 
kracht. 
Zelf heb je gezegd dat je graag in de 
kopgroep rijdt, maar dat je niet al
tijd hoeft te winnen. Je moet ook in 
die kopgroep blijven. Dat is goed 
voor de partij dat is goed voor ons 
allen." 
Van de fractie ontving Ed Nijpels 47 
rozen. Voor elke informatiedag één. 
Daarnaast kreeg hij voor hem en zijn 
vrouw twee regisseursstoelen. 

Persconferentie 

Hoewel dit afscheid Ed echt niet in 
de kouwe kleren was gaan zitten, 
trad hij vijf minuten later opgewekt 
het perscentrum binnen voor de laat
ste persconferentie over het regeer
akkoord: Hij beantwoordde met het 
grootste gemak ruim drie. kwartier 
vragen over de gewijzigde paragraaf 
over euthanasie. Deed nog wat radio
interviews en vertrok daarna met 
Bert de Vries voor het laatste bezoek 
aan informateur Jan de Koning. En 
daarmee was deze periode voor Ed 
Nijpels afgesloten. 

· Reny Dijkman 
Foto's: bureau Stokvis 
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Dit zijn de VVD-ministers in het 
kabinet Lubbers - De Korte 

Dr. Rudolf W. de Korte 

Vice-premier, 
Minister van Economische Zaken. 
Rudolf de Korte kan bogen op een 
zeer lange partij-organisatorische én 
politieke ervaring. 
Na het gymnasium beta studeerde 
hij wiskunde en natuurwetenschap
pen waarop hij aan de Leidse univer
siteit promoveerde. Daarna volgde 
Rudolf de Korte een seminar aan de 
Harvard Business School. 
De Korte werd tijdens zijn carrière 
in het bedrijfsleven, die hij afsloot 
als directeur van Unilever-Emery, in 
1970 in het VVD-hoofdbestuur ge
kozen. Twee jaar later werd hij lid 
van het dagelijks bestuur. Hij leidde 
de campagne van 1977 die de VVD 
van 22 op 28 zetelsbracht In dat
zelfde jaar werd hij Kamerlid. 
De Korte was tweede vice-voorzitter 

Mr. Frits Korthals Altes 

Minister van Justitie. 
Na het gymnasium alpha behaalde 
hij zijn doctoraalsbul Nederlands 
Recht. Hij was sinds 1958 advocaat 
te Rotterdam. Voor zijn minister
schap was hij commissaris van El
sevier- NDU NV te Amsterdam en 
commissaris van de Nederlandse 
Dagblad Unie te Rotterdam. Frits 
Korthals Altes kwam in 1963 in het 
hoofdbestuur van de VVD. Zijn be
stuursfuncties binnen de VVD resul
teerden in het voorzitterschap, een 
functie die hij van 197 5 tot 1981 be
kleedde. De partij heeft hem al die 

Drs. Ed H. T. M. Nijpels 

Minister van Volkshuisvesting, 
Ruimtelijke Ordening 
en Milieubeheer. 
Deed na de HBA-a rechten (vrije 
studierichting) was tot 1981 lid van 
de gemeenteraadsfractie te Bergen 

van de VVD-Tweede-Kamerfractie. 
Hij was de financieel-economisch 
specialist. Hij blonk en blinkt uit 
doordat hij deze voor leken vaak on
begrijpelijke materie weet te verta
len in eenvoudige termen. Na het 
overlijden van Koos Rietkerk dit 
voorjaar kwam Rudolf de Korte als 
minister op Binnenlandse Zaken. Op 
26 juni dit jaar werd hij gekozen als 
politiek leider van de VVD, hoewel 
de fractie liever had gezien dat hij 
deze functie vanuit de Tweede Ka
mer vervulde, voelde Rudolf de Kor
te daar niets voor na negen jaar ka
merlidmaatschap, waarin hij menig 
ondankbare taak heeft vervuld. Ru
dolf de Korte is een beminnelijke so
list. Niet in te delen bij welke golf of 
stroming dan ook binnen de VVD. 
Die beminnelijkheid zal hij nodig 
hebben om bruggen te slaan; het so
lisme om beslissingen te nemen. 

op Zoom en kwam in 1977 als 27.: 
jarige in de Tweede Kamer. Hij was 
voordien o.a. voorzitter van de 
JOVD. Ed Nijpels maakte in de 
VVD een komeetachtige carrière 
door. In 1982 werd hij unaniem door 
fractie en bestuur gekozen als opvol
ger van Hans Wiegel. 
In dat jaar bezorgde hij de VVD de 
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jaren leren kennen als een zeer 
scherpzinnig, maar ook geestig man. 
Hij was degene die in die vele jaren 
van groei binnen de VVD - vooral als 
secretaris van de partij - de liberale 
club structuur en vorm gaf. 
Van Frits Korthals Altes kan men 
zeggen dat hij wegens succes op zijn 
post is geprolongeerd. Na een kort 
lidmaatschap van de VVD-Eerste 
Kamerfractie werd hij vier jaar ge
leden voor Justitie gevraagd. Kort
hals Altes bracht een zeer duidelijke 
nota uit over criminaliteitsbestrij-

. ding. Hij werkt hard aan het terug
brengen van het cellentekort. FKA, 
zoals hij in de partij wordt genoemd, 
is zeer intelligent en slagvaardig. 

grootste verkiezingsoverwinning uit 
haar geschiedenis (van 26 naar 36 
zetels). De klad kwam in het succes 
doordat door het kortstondig bestaan 
van het kabinet Van Agt- Den Uyl
Terlouw, Ed Nijpels geen tijd kreeg 
zich in te werken in de rol van oppo
sitieleider. Na de verkiezingsover
winning werd hij geconfronteerd · 
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met 19 nieuwe Kamerleden. Nadat 
de RSV-zaak het imago van de vice
premier had aangetast, stond hij al
leen in de taak de partij politiek 
vorm en inhoud te geven. Een im
mense opgave, waarin hij niet altijd 
even handig opereerde, maar waar
van het oneerlijk is alle fouten op het 
bord van deze jonge politieke leider 
te schuiven. Nijpels heeft zich de af
gelopen jaren dag en nacht voor de 
VVD ingezet. Niets was hem te veel 
en vooral in de campagnetijd heeft 
hij teruggevochten tegen het sterk 

Dr. Wim F. van Eeketen. 

Minister van Defensie. 
Op de valreep van zijn benoeming 
tot Nederlands Ambassadeur bij de 
EG werd Wim van Eekelen gevraagd 
de ministerspost op defensie op zich 
te nemen. De geboren diplomaat 
Van Eekelen heeft met zijn "ja" de 
meest begerenswaardige diplomatie
ke post laten lopen. Hij keert nu als 
minister terug naar het departement 
waarop hij staatssecretaris was tij
dens het kabinet Van Agt- Wiegel 
(1977-1981). 
Na het gymnasium beta studeenle 
hij rechten in Leiden, politieke we
tenschappen aan dl': Princeton 
University en promoveerde hij cum 
laude in de rechtswetenschappen aan 
de Rijksuniversiteit Utrecht. Tus
sendoor deed hij het attaché-examen 
voor de Buitenlandse Dienst. In deze 
sector lag het eerste deel van zijn 
carrière. Hij was achtereenvolgens 
attaché aan de ambassade in New 

Drs. Neelie Smit-Kroes 

Minister van Verkeer en Waterstaat 
Neelie Smit-Kroes deed doctoraal 
examen Economische Wetenschap
pen aan de Economische Hog~school 
te Rotterdam. Zij was lid van de 
Raad van Bestuur van een transport
bedrijf en lid van de Rotterdamse 
gemeenteraad. In 1971 kwam zij in 
de Tweede Kamer. In 1977 werd zij 
staatssecretaris op het ministerie van 
Verkeer en Waterstaat. Nu keert zij 
daarop voor de tweede maal als mi
nister terug. 
Neelie Smit-Kroes heeft zich binnen 
de VVD ontpopt als onze first lady. 
Tijdens haar ministerschap heeft zij 

afgetakelde image van de VVD. Het 
succes bleef echter bij de laatste ver
kiezingen uit. De dag erna trok Ed 
Nijpels daaruit de consequenties. 
Hij kondigde zijn aftreden aan als 
politiek leider na de informatie. Nij
pels is een vechter. Tekenend voor 
zijn karakter is dat hij gedurende de 
47 informatiedagen onverstoorbaar 
doorging met het onderhandelen 
over het regeerakkoord. Het door 
hem behaalde, zeer bevredigende re
sultaat werd door de fractie unaniem 
aangenomen. 

Delhi, tweede ambassade-secretaris 
te Londen en eerste ambassade-se
cretaris te Accra. Vanaf 1966 was 
hij chef van de directie Atlantische 
Samenwerking en Veiligheidszaken 
op hèt ministerie van Buitenlandse 
Zaken. 
Wim van Eekelen werd in 1977 in de 
Tweede Kamer gekozen. Lang duur
de dat Kamerlidmaatschap niet, tij
dens de formatie schoof hij door 
naar Defensie als staatssecretaris. 
Daarna keerde hij terug als Kamer
lid tijdens het kabinet Van Agt- Den 
Uyl -. Terlouw om vervolgens tijdens 
het kabinet Lubbers- Van Aardenne 
terug te keren naar het ministerie 
van Buitenlandse Zaken als staatsse
cretaris Europese Zaken. In deze 
functie heeft hij zich voor de partij 
bijzonder ingespannen tijdens de 
Europese verkiezingen en zich onver
moeibaar in een reeks van spreek
beurten gestort om dat moeilijk te 
verkopen Europa, de noodzaak van 
de EG, dichter bij de mensen te 
brengen. 

het contact met de partij nimmer 
verwaarloosd. Een keiharde werk
ster, "die naast haar drukke bestaan 
als bewindsvrouwe in de campagne
tijd stad en land afreisde om het 
stemmenverlies voor de VVD zo 
klein mogelijk te houden. Neelie 
Smit-Kroes beschikt over een gewel
dige inzet en doorzettingsvermogen. 
Haar loyaliteit aan de VVD in voor
en tegenspoed is algemeen bekend. 
Ook zij werd op haar post wegens 
succes geprolongeerd. 

Reny Dijkman 

• 
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De VVD-staatssecretarissen in het 
kabinet Lubbers-De Korte 
c--~~-. --------------·---
L __ --------------------------.;..__------------------~--~-· --------- ----· --~----__ -_-_------------=-==--~ 

Drs. Dick J. D. Dees 
Staatssecretaris WVC, belast met 
Volksgezondheid en sportbeleid. 
Dick Dees behaalde in 1970 het doc
toraal examen farmacie en in 1971 
deed hij het apothekersexamen aan 
de Rijksuniversiteit te Utrecht. Tijd 
om deze kennis in de praktijk te 
brengen was er niet, want in 1972 
belandde hij in de Tweede Kamer. 
Stond zijn eerste periode als par
lementariër duidelijk in het teken 
van de Volksgezondheid, onder Nij
pels kreeg hij daarnaast andere 
zware klussen als ervaren Kamerlid. 
Onder het kabinet Van Agt-Wiegel 
had hij zijn kracht in het parlemen
taire debat al bewezen tijdens de be-

Albert-Jan Evenhuis 
Staatssecretaris Economische Za
ken, belast met het midden- en klein
bedrijf, economische mededinging 
en fusies. Daarnaast draagt hij ook 
de verantwoordelijkheid voor de pro
duktie van militaire goederen in Ne
derland en voor wapenaankopen in 
het buitenland. 
Als vice-fractievoorzitter heeft Al
hert Jan Evenhuis uiterst loyaal in 
alle politieke stormen samen met Ed 
Nijpels naar oplossingen gezocht. In 
1982 liet h,ij aanbiedingen voor een lJ 

staatssecretariaat lopen, omdat Ed 
Nijpels hem vroeg om gezien Even
huis' ervaringen als Kamerlid zijn 
rechterhand te worden in de fractie. 
Albert Jan deed na de kweekschool 

handeling van het abortuswetsont
werp. In de afgelopen jaren voegde 
hij daaraan toe het RSV-debat, eer
ste ronde, en de behandeling voor de 
VVD-fractie van het initiatief wets
ontwerp plus de Proeve van Wet van 
het Kabinet euthanasie. Onderwer
pen waarbij elk woord moet worden 
gewogen. En dat kán Dees. Heel 
zorgvuldig en consciëntieus ging hij 
te werk, wetend dat elke verkeerde 
zin ook tegen de schenen van de ei
gen partijleden zou zijn, omdat ook 
binnen de partij het controversiële 
onderwerpen betrof. 
Dees was de laatste vier jaar fractie
secretaris. · 

Drs. Nell J. Ginjaar 
keert terug als staatssecretaris op het 
ministerie van Onderwijs en Weten
schappen. Door de vermindering van 
het aantal staatssecretarissen is zij 
daar thans de enige. Zij heeft thans 
zowel het basis- als het voortgezet · 
onderwijs in portefeuille. Nell Gin
jaar komt voort uit de onderwijs
wereld. 
Na haar doctoraal-examen Schei
kunde gaf zij aan de Rijswijkse 
Openbare Scholengemeenschap les 
in zowel scheikunde als maatschap-
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M.O. Geschiedenis. Voor hij in 1973 
tot Tweede Kamerlid werd gekozen 
was hij adjunct-directeur van de Pe
dagogische Academie in Meppel. 
Drenthe bleef hij trouw door daar lid 
te blijven van de Provinciale Staten 
en zelfs gedurende een aantal jaren_ 
als voorzitter van de VVD-Staten
fractie. In de Tweede kamer begon 
hij destijds met een specialisatie op 
het gebied van Onderwijs. 
De laatste vier jaar was hij voorzitter 
van de Kamercommissie Defensie 
en ontpopte hij zich binnen de fractie 
als een ware duizendpoot. Zo heeft 
hij ook een aantal jaren de deskun
digenbank en burgemeesterskan
didaten onder zijn hoede gehad, die 
hij onlangs heeft overgedragen aan 
Loek Hermans. 

pijleer. Zij was negen jaar Tweede
Kamerlid voor de VVD toen zij in 
1982 als staatssecretaris naar het de
partement vertrok. 
Tijdens haar eerste periode als 
staatssecretaris heeft zij gevochten 
tegen de VVD-nachtmerrie: de Mid
denschool als enig schooltype voor 
12- tot 16-jarigen. Zij heeft zeer 
goed verwoord wat over deze een
heidsworst als schoolvorm binnen de 
VVD leefde. Dit schooltype werd 
vier jaar geleden ook niet meer door 
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het CDA afgewezen. Dankzij het 
voortdurende gehamer van haar, 
maar ook van de VVD-onderwijs
specialist Jan Franssen in de Tweede 
Kamer (een perfect samenspel) 
staat thans in het Regeerakkoord 
geen letter meer over die Midden
school. Nell Ginjaar stimuleerde 
meisjes om meer de wiskunde- en in
formaticavakken te kiezen. Niet al
leen om het rollenpatroon te door
breken, maar ook omdat jongeren 
daarmee een aanzienlijke grotere 
kans op een baan hebben. 
Daarnaast gaf zij de aanzet tot een 
grotere-waardering van het beroeps
.onderwijs. 

Mr. Henk E. Koning 
keert op speciaal verzoek van minis
ter Ruding terug als staatssecretaris 
op Financiën. Ruding, die de samen
werking met Henk Koning graag 
wilde voortzetten, onderstreepte met 
deze vraag nog eens de bekwaam
heid van deze VVD-bewindsman. 

Het mag een unicum worden ge
noemd dat een minister van een an
dere politieke signatuur zo nadruk
kelijk om een met name ingevulde 
staatssecretaris vraagt. 
Henk Koning heeft naast het doc
toraal examen Rechten (Leiden) ook 
belastingwetenschappen gestudeerd. 
Een studie die hij voltooide aan de 
Rijksacademie te Rotterdam. Hij 
heeft gewerkt als Inspecteur der be
lastingen, maar ook op. het ministerie 
van Financiën op de afdeling Alge
mene en Juridische Zaken. Henk 
Koning werd in 1967 Tweede-Ka-. 
merlid voor de VVD. Tien jaar later 
nam Hans Wiegel hem mee als · 
staatssecretaris op Binnenlandse Za
ken. Voor Koning betekent dit een 
derde periode als staatssecretaris. 
Henk Koning staat in de partij be
kend om zijn scherpzinnige analyses 
en als knap debater. Niet alleen zijn 
kennis van algemeen bestuur en fi
nanciën dwingt respect af, daarnaast 
bezit hij ook een kennis van alle za
ken binnen de partij die bij_na fabel-

achtig is te noemen. 

Reny Dijkman • 

Eénmaal per jaar 
gaat het gras eraan! 

Het was prachtig weer en voor velen was deze gezellige 
ontmoeting een rustpunt tussen alle hektische gebeur
tenissen. 
Het hele jaar bestaan de contacten uit snelle telefoon
tjes, schriftelijke krabbels en neigt men zowel in de Ka
mer als op de Gracht soms naar uitlatingen als: "Wat 
ze dáár nou weer ... " (vul maar in). En daarom is dit 
initiatief van de algemeen secretaris heel goed. Op die 
zwoele zomeravond maakten velen dankbaar gebruik 
van de uitnodiging. Voor de nieuwkomers kregen te
lefoonstemmen het daarbij passende gezicht. Boven
dien is bij een dergelijke gemoedelijke ontmoeting de 
VVD gelukkig niet het enige gespreksonderwerp. 
Volgend jaar graag weer en dan - zoals de planning is 

Eind juni troffen de medewerkers van de VVD-Tweede
Kamerfractie, de Teldersstichting en van het algemeen 
secretariaat voor een drankje en een hap. "De Gracht", 
zoals het Thorbeckehuis meestal wordt genoemd, be
schikt over een keurig onderhouden tuin waar deze sa
menscholing plaats vond. Eenmaal per jaar gaat het 
gras eraan. 

met de persoonlijke 
medewerk(st)ers van de 
fractieleden erbij. 

Reny Dijkman 
Foto: Theo Meijer • 
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Regeringsverklaring I 
c ____ ._. 

Joris Voorhoeve had zijn debuut als 
VVD-fractievoorzitter in het par
lement tijdens de regeringsverkla
ring. De redactie volstaat thans met 
het afdrukkèn van zijn intentiever
klaring, het eerste hoofdstuk van 
zijn speech. l,n het 2 septembernum
mer volgt een uitvoerig vraagge
sprek met de heer Voorhoeve. 

Redactie 

• 
= 
''Dezer dagen beoordeelt de Tweede 
Kamer of het kabinet van CDA en 
VVD, dat sinds 1982 ons land re
geert, moet worden geprolongeerd. 
Na mens de VVD wil ik deze vraag 
vanuit onze liberale visie op mens en 
maatschappij beantwoorden. Wij 
zouden regeerakkoord en regerings
verklaring puur pragmatisch kunnen 
bekijken. Dan stellen wij vast dat ze 
voorzichtig optimisme uitstralen, ge
temperd door zakelijkheid. De 
maatschappelijke ontwikkeling op 
korte en middellange termijn wordt 
realistisch ingeschat. Maar een po
litiek die alleen daarop is gebaseerd, 
zou voor ons onvoldoende zijn. 
Dan zou het om maatschappelijk 
management gaan. Daar zouden de 
richting, visie en inspiratie aan ont
breken, die aan ons beeld van een 
wenselijke maatschappij worden ont
leend. 
De VVD wordt geïnspireerd door het 
ideaal van de open, evoluerende 
maatschappij, van vrije, zelfstandige 
mensen, die waar mogelijk op eigen 
kracht, in harmonie met elkaar, hun 
leven inrichten en hun problemen 
overwinnen. 
Het liberalisme is overigens geen 
ideologie in de zin dat het een maat-

. schappelijk einddoel voor ogen heeft. 
Het kent nauwelijks dogma's en stelt 
zichzelf voortdurend ter discussie. 
Geen liberale heilstaat dus, want 
utopia is geen mensenmaatschappij, 
maar een uurwerk. Alle consequente 
ideologische pogingen een heilstaat 

te stichten zijn immers in onder-
-drukking van de mens geëindigd. 
De VVD beoordeelt de plannen van 
het nieuwe kabinet dus niet star 
ideologisch, maar ook niet louter 
pragmatisch. Wij houden regeerak
koord en regeringsverklaring tegen 
het licht van ons streven naar een 
veranderingsgezinde maatschappij 
van mensen die zoveel mogelijk op 
eigen kracht vooruitgang boeken. 

Politiek past bescheidenheid 

Liberalen verwachten dat de over
heid de vooruitgang bevordert door 
ondersteuning en stimulering van 
mensen, maar rekenen niet op won
deren van die overheid. De macht 
van de regering over de samenleving 
is beperkt en hoort dat ook te zijn. 
De politiek past dus bescheidenheid. 
Als de politiek de verwachting wekt 
alle menselijk leed, ,spanning en on
genoegen te kunnen opheffen, volgt 
slechts desillusie, afkeer en ver
vreemding van Den Haag. Een re
gering hoort haar begrenzingen te 
kennen, moet maatschappelijke pro
cessen niet onnodig domineren, 
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maar toch stapvoets vooruitgang be
werkstelligen. 
Onze uitgangspuntén voor de beoor
deling van het regeerakkoord zijn, 
ten eerste, individuele vrijheid, het 
gevrijwaard zijn van interventie in 
het privé-domein van hetindividu. 
Vrijheid is beslissingsmacht, keu
zemogelijkheid, op eigen benen 
staan, de eigen identiteit ontwik
kelen. Het is geen regelloosheid, 
maar leven volgens democratisch tot 
stand gekomen wetten. 
Het tweede uitgangspunt is ver
draagzaamheid. Het liberalisme 
acht het vreedzaam en tolerant sa
menleven, waardoor ieder individu 
in staat wordt gesteld zijn eigen doel
einden na te streven, zolang hij de 
rechten van anderen niet schendt, 
hoger dan de "geestelijke zuiver
heid" van individuen. Omdat een 
permanente, morele en religieuze 
overeenstemming onder vrije men
sen onmogelijk is en geen mens al
tijd gelijk heeft, is tolerantie ge-. 
boden, ook ten aanzien van vraag
stukken van leven en dood. 
Ten derde is er het streven naar so
ciale rechtvaardigheid. V oor !i bera
!en is dat niet de gelijkschakeling 
van het individu, maar het hulp bie
den om achterstanden in te halen en 
dan op eigen kracht verder te laten 
gaan. De sociale rechtvaardigheid 
van de nivelleringsmaatschappij 
creëert afhankelijke mensen voor 
een paternalistische politiek. 
Sociale rechtvaardigheid is dus in 
onze ogen: het scheppen van de voor
waarden voor zelfstandigheid en zelf
realisatie van de zwakkere me
demens. 
Ten vierde zien liberalen de maat
schappelijke orde het liefst als uit
komst van spontane, zichzelf regule
rende processen. Deze processen zijn 
meestal doeltreffender en menselij
ker dan wat van bovenaf wordt opge
legd of gestuurd. Volgens de klassie
ke liberalen is de samenleving de 
bindende kracht en de staat slechts 
een noodzakelijk kwaad. Neo-l.ibera
len leggen het accent anders: de druk 
die door de samenleving op de indi-



viduele mens wordt uitgeoefend is 
soms zo groot, dat de staat een be
schermende functie uit moet oefenen 
tegen de macht van andere institu
ties in de samenleving. Voor de oude 
liberalen is de staat nachtwaker, 
voor de nieuwe is hij een bescher
mende scheidsrechter. In feite moet 
hij beide zijn. 
Ook schèidsrechters en nachtwakers 
dienen gecontroleerd te worden. Het 
staatsbestel moet dus, en dat is het 
vijfde punt, een evenwicht van tegen
wichten in een rechtsstaat zijn, waar 
alle macht aan rechtsregels is onder
worpen en verantwoord moet wor
den. Het constitutionalisme wil 
voorkomen dat de interveniërende 
staat het publieke domein steeds 
verder vergroot ten koste van het 
privé-domein van de mens. Zijn fun
damentele rechten dienen dus in de 
wet gegarandeerd ie zijn. Daar is ie
der in ons land het gelukkig over 
eens. 
De democratisering van het staatsbe
stel heeft het principe van de non
interventie in het privé-domein 
geenszins overbodig gemaakt. In een 
ongetemperde massa-democratie is 
de individuele vrijheid in gevaar en 
kunnen individu en minderheid wor
den verdrukt. 
In de politieke en maatschappelijke 
ontwikkeling die zich vanaf het be
gin van de jaren tachtig mede door 
het beleid van deze coalitie heeft in
gezet, herkennen wij duidelijk een li
berale trend .. 
Dat alleen is de uiteindelijke recht
vaardiging voor onze· steun aan deze 
coalitie. Wij zetten kleine stappen op 
weg naar een betere rechtsbescher
ming en naar een grotere mate van 
zelfbeschikking van de individuele 
mens. Wij zien in ~e maatschappij 
en in het beleid mèer waardering 
voor zelfregulering en voor maat
schappelijke processen los van de 
overheid;'' 

Joris Voorhoeve 
VVD-fractieleider 

• 

Regeringsverklaring 11 

Wat is het verschil in uitgangspunt 
tussen de kabinetten van 1982 en 
1986? Laten we even terugblikken. 

1982 

- Het financieringstekort naderde 
de 11 %. 
- De werkloosheid liep met ongeveer 
10.000 per maand op~ 
- De economische groei was geredu
ceerd tot nul. 
Het kabinet koos in dat jaar als uit
gangspunt het driesporenbeleid. 
Centraal in de regeringsverklaring 
van 1982 stonden: 
- het terugdringen van het financie
ringstekort 
- het weer op poten zetten van het 
bedrijfsleven 
- de bestrijding van de werkloosheid. 
Het was een hard programma. Het 
CDA-VVD-kabinet 1982 verwierf 
zich al snel de naam van "no-non
sens-kabinet". Iedere burger trof het 
in de portemonnaie. Daarnaast 
kwam een stevige aanpak van de 
fraudebestrijding en werd het uiter
mate ingewikkelde subsidiepakket 
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grondig bekeken. Ook maakte het 
vorig kabinet een begin met de her
ziening van het sociaal stelsel. 
De resultaten bleven niet uit. Onder
nemingen gingen weer winst maken. 
Die winst leverde weer arbeidsplaat
sen op, waardoor de werkloosheid 
begon te dalen. De buitenlandse han
del bloeide op en het financieringste
kort daalde. 

1986 

Vier jaar is tekort gebleken om te ko
men tot een happy end. Acht jaar zal 
dat ook zijn. Nederland is geen ei
land. Voor tal van zaken is ons land 
afhánkelijk van internationale, soms 
mondiale gebeurtenissen. 
Het kelderen van de olieprijzen 
moge leuk zijn voor· de consument, 
maar de aardgasprijzen kelderden 
wél mee. Niet voor niets deelde 
premier Lubbers aan het begin van 
zijn regeringsverklaring mee dat 
Nederland in 1987 een bijzonder 
zwaar jaar wacht. De huidige ver
wachtingen zijn dat de aardgasbaten 
in dat jaar 12 miljard onder de ver-
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wachtingen blijven. Dat betekent 
een inkomstenderving van f 800,
per Nederlander. Daardoor dreigt 
het financieringstekort volgend jaar 
weer even boven de 8 % uit te stijgen. 
De voornaamste doelstellingen van 
dit CDA-VVD-kabinet zijn: 
- In 1990 moet het financieringste
kort zijn teruggedrongen tot 5,25 %; 
- De werkloosheid moet worden te
ruggebracht tot onder de 500.000; 
- De handhaving van de koopkracht 
zal - globaal bekeken - gelijk blijven. 
Een zwaar accent legde Lubbers op 
het feit dat dit kabinet "van allen 
voor allen" is. 
De premier toonde zich bereid om 
gedurende deze regeerperiode het 
tijdschema waarbinnen deze werk
loosheid moet dalen met werk
gevers- en werknemersorganisaties 
te bespreken. 

Troebelen 

Het was natuurlijk onvermijdelijk 
dat voor de oppositiepartijen de troe
belen binnen de VVD een gretig aan
knopingspunt vormden in het debat 
over de regeringsverklaring. 
Hans van Mierlo (D'66) deed dat het 
meest bloem~ijk: "Het beeld dat de 

VVD de laatste maanden heeft opge
leverd had soms iets weg van de op
voering van een Koningsdrama van 
Shakespeare in een drogisterij. 
Compleet met Koningsmoord na de 
verloren slag en paniek in de gelede
ren als het gerucht de stad bereikt 
dat de Graaf van Friesland met zijn 
troepen dreigt op te rukken naar de 
residentie. Grote emoties in klein
hehuisdheid. Dat moge de vermake
lijke kant zijn en men zou er verder 
het zwijgen toe kunnen doen, ware 
het niet dat een constant vertoon van 
gebrek aan goede smaak, opportunis
me en persoonlijke ambities, schade 
toebrengt aan de hele politiek en het 
vertrouwen erin ... " 
In de tweede termijn kwam VVD
fractieleider Joris Voorhoeve hierop 
terug: "De heer van Mierlo heeft 
zich in zijn eerste termijn als toneel
criticus opgeworpen. Hij heeft bij de 
VVD zelfs een Shakespeariaans Ko
ningsdrama ontwaard. Hij heeft 
blijkbaar naar de recente Engelse te
levisie-produkties gekeken. De ont
wikkelingen in de VVD hebben ech
ter veel minder met Koningsdrama's 

12 

gemeen dan met Shakespeares stuk 
"All is well that ends well". Dat is 
het stuk dat in de VVD is opgevoerd 
en met het succes dat de titel ervan 
belooft. Luisterend naar het actieve 
interruptie-optreden van de heer Van 
Mierlo kwamen mij gisteren overi
gens de woorden van Lady Mac Beth 
in gedachten: "Who would have 
thought the old man had so much 
blood in him?" Er zijn in de loop der 
tijden al heel wat hoofden gerold. 
Alleen de koning is nog over. Maar 
ik geef toe dat de vergelijking met 
Mac Beth niet opgaat. Daarvoor is 
de heer Van Mierlo een te zachtaar
dig mens. Omdat D'66 wel veel 
kritiek op dit regeringsbeleid heeft, 
maar zelf geen consistent alternatiç:f 
heeft gepresenteerd, ook niet in haar 
partijprogramma, denk ik dat 
Shakespeares comedie "Much ado 
about nothing" nog het meest op 
D'66 van toepassing is." 

Reny Dijkman 
Foto's: bureau Stokvis 
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LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Restaurant Bistroquet, Den Haag I Jacq Bossis Grindarchitec
tuur, Rotterdam I Ind. en Handelsondern. Garant, Rotterdam j. 
Instituut voor Sociale Wetenschappen, Leiden I Leeuwenhorst 
Congre~ Center, Noordwijkerhout I Serviceflat De Middel
burcht, Middelburg I Nederlands Haartransplantatie Centrum, 
Utrecht I Ned. Instituut voor het bank en effectenbedrijf, Am
sterdam I Ottervanger Effectenkantoor, Amsterdam I Zwem
badtechniek Taco Veendam, Veendam I Verheul Antiques, Bo
degraven I Westduin Hotel, Koudekerke-Dishoek 

~if~;L~' 
". ~D~ ~.;' 

HOTEL DEKROON 
Uw tevredenheid is de Kroon 

op ons werk. 

Specialiteiten 
restaurant Le Patron 
Gezellige kelderbar 

Grote' tuin en terrassen. 
04455- 1250 

niet de grootste, maar wel net iets beter 

TAPIJT- EN GORDIJNSTOFFENSPECIAALZAAK
SLAAPKAMERVOORLICHTER-COMPLETE 
WONINGINRICHTING- LUXAFLEX DEAL~R- SPECIALIST 
IN PROJECTEN 

DORPSWEG 90-3083 LE ROTTERDAM- TEL.Ol0-4815282 

Willy Egbers 
Een begrip in Nederland 

Bovag - Garage 

AUTO-AIRCONDITIONING TURBO DIESELS 

ELEKTRISCHE RAMEN AUTOBEVEILIGING 

6827 AA Nieuwe Kade 10B, ARNHEM 085-421430 

. HOGER OPKOMEN BEGINT 
MET DE BON ONDERAAN. 

Wanneer u hoger op wilt komen, 
begint u met het opsturen van de bon 
(bellen mag ook: 071-258585). 

U heeft dan snel het nieuwe Studie
programma in de bus met alle informatie 
over dag- en avondopleidingen van het ISW. 

Het ISW wil dat u slaagt. 

Economie en Administratie 

0 Bedrijfseconoom (MEAO
niveau) 

0 Bedrijfseconoom (HEAO-
niveau) . 

0 'Praktijkdiploma Bedrijfs
economie 

0 Dagopleiding Bedrijfs
economie 

0 Algemene Economie 
0 Praktijkopleiding Computer

boekhouden 
0 Dagopleiding Basiscursus 

Boekhouden 
0 Creditmanagement 

(Debiteuren management) 

Marketing 

0 Commercieel-Economische 
Praktijk 

0 Marketing Praktijk 
0 Marketing Assistent 

(NIMA-A) 
0 Repetitiecursus NlMA-A/B 
0 Marketing Manager 

(NIMA-B) 
0 Marketing Management 

(NIMA-C) 
0 Industriële Verkoop 
0 Industriële Marketing + 

Industriële Verkoop 
0 Sales Management 

(NIMA-Verkoopleider) 
0 Retail Marketing 
0 Direct Marketing (NIMA) 
0 Marketing van diensten 

Management 

0 Management Assistente 
I en 11 

0 Middle Management 
0 Voorbereidend Hoger 

Management 
0 Hogere Bedrijfsleiding 
0 Management en Kwaliteit 
0 Persoonlijke Vorming en 

Presentatie 
0 Logistiek Management 

Management Non-Profit 

0 Management voor non-profit 
organisaties 

0 Voortgezet management voor 
non-profit organisaties 

0 Bedrijfskunde Gezondheids
zorg 

0 Hoger Management voor 
non-profit organisaties 

0 Management in overheids
organisaties 

Communicatie 

0 Public Relations I en 11 
0 Repetitiecursus NOPR-A 
0 Praktische Journalistiek 

Personeel en organisatie 

0 Leergang Personeelszaken 
0 Organisatiekunde 

Rechten 

0 Bedrijfsrec!_lt 

Makelaardij 

0 Makelaar in onroerende 
goederen 

0 Repetitiecursus Makelaar o.g. 

1 Bel 071-258585, of stuur de bon even op. U krijgt I 
I dan vrijblijvend het ISW-Studieprogramma toege- I 
1 zonden met alle informatie over de 1 
I opleiding: .......... ... .. . .. ..... ..... .. .... .. . . . .. ....... ... ... ... ...... .... I 

I Î~~~jj~~·~~~·bj~kj~~~~~~··~:~."~.······································ I 
I dhr./mevr.: ... : .. ,......................................................... I 
I Straat: ........................................................................ I 
1 Postcode: ............ Plaats: .... .. ... . .. .. .. .. . . .. .... .. .... .. ... . .... 1 

I 

00 
In gesloten enveloppe zonder postzegel sturen naar: 
ISW, Antwoordnummer 10120, 2300 VB LEIDEN I 

I OPLEIDINGEN & BEDRIJFSTRAININGEN 0 I 
1 Instituut voor Sociale Wetenschappen g 1 

Schuttersveld 9, 2316 XG LEIDEN ~ 

L----------------~ 

ISW I OPLEIDINGEN 
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VVD-fractieleden in Kamercommissies 

Kamercommissies 

Rijksuitgaven 

Nationale Ombudsman 

Ned. Ant. Zaken 

Buitenlandse Zaken 

Ontwikkelingssamenwerking 

Justitie 

Politie 

Naturalisaties 

Binnenlandse Zaken 

Inl. en Veiligheidsdienst 

Ambtenarenzaken 

Onderwijs 

Lid 

Van Erp 
Bolkestein 
De Grave 
Van Rey 

Korthals 
Wiebenga 
Dijkstal 

Scherpenhuizen 
Wiebenga 
Schoo 

Voorhoeve 
Bolkestein 
Weisglas 
Van Heemskerck 

Joekes 
Hermans 
Terpstra 
Weisglas 

Rempt 
Korthals 
Wiebenga 
Dijkstal 

Hermans 
Korthals 
Wiebenga 
Dijkstal 

De Grave 

Hermans 
Korthals 
Wiebenga 
Franssen 

Voorhoeve 

Linschoten 
Wiebenga 
Franssen 
Nijhuis 

Braams 
Franssen 
Jorritsma 
Kamp 

Plaatsvervangend lid 

Joekes 
Weisglas. 
Nijhuis 

Joekes 
Weisglas 

Terpstra 
De Grave 

De Beer 
Ploeg 
Schoo 

Ploeg 
Van Heemskerck 
Schoo 

Hermans 
De Grave 
Te Veldhuis 

Keja 
Voorhoeve 
Te Veldhuis 

j 

Wiebenga 

Te Veldhuis 
Dijkstal 
Nijhuis 

Bolkestein 
Van Rey 
Voorhoeve 

Hermans 
Korthals 
Van Rey 

14 
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Kamercommissies Lid Plaatsvervangend lid 

Wetenschapsbeleid Braams Terpstra 
Bolkestein Dijkstal 
Rempt 

Financiën Joekes Bolkestein 
De Grave Weisglas 
Linschoten Schoo 
Van Rey 

Defensie Keja Dijkstal 
Ploeg Bolkestein 

.Weisglas Linschoten 
Van Heemskerck 

VRO De Beer Scherpenhuizen 
Van Erp Blauw 
Te Veldhuis Van Rey 
Jorritsma 

Milieu Braams Rempt 
Jorritsma De Beer 
Blauw Van Heemskerck 
Te Veldhuis 

Verkeer en Waterstaat De Beer Korthals 
Scherpenhuizen Van Rey 
Blauw Te Veldhuis 
Jorritsma 

Economische Zaken Braáms Scherpenhuizen 
Rempt Van Rey 
Van Erp Linschoten 
Nijhuis 

Buitenlandse Handel Ploeg Blauw " 

Weisglas Bolkestein 
Schoo 

MKB Van Erp Scherpenhuizen 
Van Rey Blauw 
Nijhuis 

Landbouw Keja Linschoten 
Scherpenhuizen Braams 
Blauw Franssen 
Te Veldhuis 

Visserij Ploeg Keja 
Scherpenhuizen Van Erp 
Te Veldhuis 

12 augustus 1986 



Kamercommissies Lid Plaatsvervangend lid Coördinatoren 
Sociale Zaken Rempt · Korthals Kamercommissie Coördinator 

Linschoten De Grave Rijksuitgaven Van Rey 
Kamp Franssen Nationale Ombudsman Korthals 
Nijhuis Ned. Ant. Zaken Wiebenga 

Buitenlandse Zaken Weisglas 
Emancipatie Rempt Linschoten Ontwikkelingssamenwerking Terpstra 

Dijkstal Jorritsma Justitie Korthals 
Schoo Politie Dijkstal 

Binnenlandse Zaken Wiebenga 
Welzijn en Cultuur Keja Ploeg Ambtenarenzaken Linschoten 

Hermans Terpstra Onderwijs Franssen 
Kamp Van Heemskerck Wetenschapsbeleid Braams 
Dijkstal Financiën De Grave 

Defensie Van Heemskerck 
Volksgezondheid Te rpstra Hermans VRO De Beer 

Franssen Rempt Milieu Braams 
Kamp Linschoten Verkeer en Waterstaat Jorritsma 
Nijhuis Economische Zaken Rempt 

Buitenlandse Handel Weisglas 
Werkwijze der Kamer Joekes Bolkestein MKB Van Erp 

De Beer Wiebenga Landbouw Blauw 
Hermans Jorritsma Visserij Scherpenhuizen 
Franssen Sociale Zaken Linschoten 

Emancipatie Rempt 
Verzoekschriften Joekes Dijkstal Welzijn en Cultuur Dijkstal 

De Grave Kamp Volksgezondheid Nijhuis 

Geloofsbrieven Te Veldhuis 

District Noord 
Aan: Alle (oud-) JOVD-ers uit District Noord JOVD 

Oude tijden herleven in de Sprookjeshof te Zuidlaren op IJ oktober 1986. 

Vanaf 16.00 uur bent u welkom op deze JOVD-reünie 
met cabaret, landelijke prominente VVD-sprekers en 
een jazz-bandje tot in de kleine uurtjes ... 

Opgave & informatie: A. A. van der Veer-van der Sluis. 
Tel. 050-259237. 

U KOMT TOCH OOK * ZEGT HET VOORT 

ll oktober 1986 LUSTRUMDAG 
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CURSUS "BELEGGEN IN EFFECTEN 
l 

DOORPAIITICUL[EREN?' -
De cursus "Beleggen in Effecten door Particulieren"_ is speciaal bestemd voo:~~: -~----~-f~~~~~~~~l1111 

niet-professionele beleggers. 
Dit zelfstudiepakket is ontwikkeld door de Amsterdamse Effectenbeurs 

samenwerking met het Nederlands Instituut voor het Bank- en Effectenbedrij _"_,_-:-:-::-:-:-:-::-:-:-:-::-:-
(NIBE). __ 

De cursus geeft een helder inzicht in alle aspecten van het beleggen in ----:: 
aandelen, obligaties en opties. Het zelfstudiepakket omvat een zestalleerstof _ ,--_,-\.\\' {~\\l%W~'\"\''; 

modules en oefenmateriaal in de vorm van een vragenboek en een antwoo~Î--~--~---~-~~~~~~~~j~~~~~~ denboek De prijs van de cursus is f 172,50 in cL BTW -
Wilt u meer weten? Vraag dan de uitgebreide brochure aan 

onderstaande bon in een open envelop te sturen aan: 
Nederlands Instituut voor het Bank- en Effectenbedrijf, Antwoord

nummer7922, 1000 RA Amsterdam. 

JA, stuur mij nadere informatie over de cursus "Bekggen in Effecten door Particulieren:· 

NAAM ____________________________________________________________ __ 

ADRES _____________________________________________________________________ ___ 

I 
I 
I 
I 
I 
I 

l_POSTCODE ___ ---=-----=--=--=--=---P-LAA_T_s _vo_j 



Een goed gevulde sok is 
bij ons meer waard. 

OTTERVANGER EFFECTENKANTOOR BV 

Voor professionele beleggingsadviezen en 
persoonlijke behandeling van uw effectenzaken. 

020-2633 34 (5lijnen) 2735 66- Effectenbeurs 
020-252017 I 25 7217 I 25 0241- Kantoor 

1012 KK Amsterdam Rokin 9-15 

Prins Hendrikstraat 10 
2411 CT Boaegraven 
Tel. 01726- 12737 

• eiken en mahonie meubelen 
• klokken 
• koper 
• olielampen 
• porcelein etc. 

Geopend: dinsdag t/m vrijdag van 10.00 tot 18.00 uur 
tevens vrijdag van 19.00 tot 2 1. 00 uur 
zaterdag van 10.00 tot 1 7. 00 uur 

Méér weten over een ZEEKASTELEN week
end-party en andere interessante arrange
menten met gegarandeerde prijzen tot- eind 
1987? 

Bel dan het WESTDUIN HOTEL**** aan zee te Koudekerke-Dis
hoek bij Vlissingen en u ontvangt onze fantastische kleuren brochu
re. WESTDUIN HOTEL**** heeft het wel, nu nog completer met 
solarium en sauna. Bel! 01185 - 2510. 

M annen verhezen hun haar 
meestal bovenop hun hoofd. 

Oorzaak: overgevoeligheid van het 
haar voor mannelijke hormonen 
Deze kaalheid is definitief te 
verhelpen. Hoofdhaar op de zq- en 
achterkant kan probleemloos worden 
ingeplant op de kale plek 

MEDISCH VOLKOMEN 
VERANTWOORD. 

Haartransplantatie is de enige 

bliJven"de oplossing. PiJnloos uitge
voerd door ervaren chirurgen. 

En met een levenslange garantie 

MEER INFORMATIE: Maak een 
afspraak voornadere informatie: 
Een unieke gelegenheid oin het 
resultaat van haártransplantatie in 
de praktijk te aanschou~ e·~ .. 
wen. die u niets kost en NHC 
tot niets verplicht . ---: · 

Nederlands Haartransplantatie Centrum. Tel: 030-312634 

************************************ 
: Wij bieden U een : 
: volledig eigen : 
* fabrikage * 
* * * program * 
* 
* 
* * 
* 
* 
* * 
* * 
* * 
* 
* * 
* * 
* * 
* 
* * i.' 

* 
* * 
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De bekende Taco super/ 

AFDEK-DEKEN 
met 80 % WARMTE BESPARING 

verrijdbare 
OVERKAPPINGEN 

langer en schoner zwemmen 

TACO ZWEMBADEN 
zijn extra voordelig 

met verwarming 
(zonnekollektoren zijn overbodig) 

ZWEMBADTECHNIEK 

~TACObN. 
I=: b~!!!~!t:~,~~!l 

* 
* 
* * 
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* * 
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* 
* * 
* * 
* 
* * 
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* 
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* * 
* 
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* 
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* 
* * 
* 
* * 
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@ KLEIN - OEVER 

Zorgeloze pony-vakantie in mooie natuur; binnen- en buitenmane
ge, zwembad, sport en (samen)spel, fietscrossbaan, creatief bezig 
zijn, buitenritten e.d.; alles onder ervaren en enthousiaste leiding. 
6-15 jaar. 

lnL:.J. Maat, Oud-Avereest 60, Balkbrug, 05230- 49204, b.g.g. 
49382. 

LAAG IN PRIJS 

Alles op het gebied van winkel- en magazijninrichting. 
Eventueel gebruikt. 

WINKEL- EN MAGAZIJNINRICHTING 
Showroom: Noordweg 16c, 
WATERINGEN/ Den Haag 
Telefoon: 01742-6947 

T-shirts, sweaters, trainingspakken, 
bedrukt vanaf 1 5 stuks 

poppelaanstekers bedrukt 
stickers, relatie-art., buttons, petjes 

RYKO HANDELSONDERNEMING 
Postbus 383- Spoorlaan 393- Tilburg- Tel. 013- 435809 

VOOR ZAKEN NAAR AMSTERDAM!! . . 
of er even tussenuit 

weg met de dagelijkse sleur. 

Petit Hotel Huize Otten 
Bel voor uitgebreide brochure 

tel. 020- 250345, Utrechtsedwarsstr. 79, 1017 WD Amsterdam 

IM Lid Romantische Restaurants ~ 
SPECIALITEITEN RESTAURANT ' 

I 1";. ;l 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. .. ~ ' . 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon tel.: D1890-18896/18884 

Wij verzorgen uw familie-, gemeente-, club- of 
verenigingsvvapen of -embleem. 

* Gegoten of geslagen penningen 
* Porseleinen of keramische border 
* Tegeltableaus 
* Glas-in-lood medaillons 
* Bronzen deuropeners 
* Glasgravures 
* Tinnen borden 0 36 cm 
* Bronzen plaquettes 
* Handgeschilderd op hout 

Restauratie van antieke bronzen en tinnen voorwerpen 

Haagsemarkt 22, Postbus 9520,4801 LM Breda, tel.: 076- 132153 
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VVD waarheen? . . 

r:)OCU~~\ffA l'!ECfJ·-.:~ rR'J; .. 
f-: ;~~~1:~t\L.;~r~D-~~ î·'üLlT!EKE 

r~.~nïiJEN 

In dit eerste nummer van Vrijheid & Democratie na het zomerreces 
maakt u kennis met de nieuwe VVD- Tweede-Kamerfractievoorzitter dr. 
ir. J. J. C. Voorhoeve. Joris Voorhoeve heeft de recesperiode zorgvuldig 
benut om de emotioneel wat milspoorde VVD-kar weer terug te brengen 
naar de rails. Welk spoor en welke strategie de fractie wil gaan volgen, 
zal intern tijdens het fractieweekend op 5 en 6 september worden bespro
ken. 

Daar de gebeurtenissen binnen de VVD elkaar de laatste maanden 
in zo'n snel tempo opvolgden dat zij soms het geschreven woord achter
haalden en omdat u vermoedelijk gewoon op vakantie bent gegaan, zet 
Joris Voorhoeve in het tweede artikel nog eensprecies uiteen wat er 
allemaal sinds "de nacht op Verkeer en Waterstaat" gebeurde. Hiermee 
is dan ook die periode weer voor de geschiedenis vastgelegd. 

Dat alles neemt niet weg dat de toekomst van de VVD velen zorgen 
baart. Hoewel het regeerakkoord duidelijk liberale invalshoeken en 
trekken vertoont, krijgt de Tweede-Kamerfractie een heel harde dobber 
die liberale beginselen als kleinste regeringsfractie in het parlement over 
het voetlicht te brengen. Een aantal dingen zijn - en dat is ook logisch -
in het jongste verleden niet gelukt. De vraag: "VVD waarheen?" stelden 
we daarom niet alleen aan Joris Voorhoeve, maar ook aan oud-par
lementariër Huub Jacobse en de directeur van de Teldersstichting dr. 
Klaas Groenveld. Beiden benaderen die vraag vanuit een andere invals
hoek. Zij geven een aanzet tot discussie. Natuurlijk is het zo dat het 
Liberaal Manifest en de Liberale Beginselverklaring nog lijnrecht over
eind staan, maar zelfs de grootste optimist kan er niet omheen dat de 
laatste tijd de contouren van die VVD wat begonnen te vervagen in het 
strijdgewoel rond de verkiezingen. De ervaring leert dat tussen theorie en 
praktijk vaak grote kloven liggen. Het gaat er nu om deze zo goed moge-
lijk gezamenlijk te overbruggen. · 

Ongetwijfeld zal het weer een boeiend jaar worden. Ook voor u. 
Openbare partijraadsvergaderingen, congressen en themadagen bieden 
weer volop de mogelijkheid tot discussie en (hernieuwde) kennismaking. 
Maak er gebruik van: 

2 september 1986 



VVD Tweede .. Kamerfractievoorzitter dr. ir. J. J. C. V oorhoeve: 

,,Mirakels beloof ik niemand'' 

W
e zullen enige tijd nodig in vogelvlucht doorheen trekken. Hij 
hebben om de harmonie in verliet de Landbouwhogeschool te 

" de fractie te herstellen. Dát Wageningen als ingenieur in de 
Huiswerk 

beschouw ik als mijn eerste taak. De ·agrarische ontwikkelingseconomie. Joris Voorhoeve streeft naar 
onrust in de Tweede-Kamerfractie Liep tijdens zijn studie stages op stabilisatie van de VVD tijdens 
heeft de kracht van de VVD aange- boerenbedrijven en kan nog met de de Provinciale Statenverkiezin-
tast. Dat blijkt ook uit wat electoraal hand melken. Sinds 1980 is hij bij- gen volgend jaar, maar hoopt op een 
onderzoek. Het zal enige tijd kosten zonder hoogleraar in de internatio- lichte vooruitgang. "Mirakels beloof 
om weer op krachten te komen. Ik nale betrekkingen aan diezelfde ho- ik niemand. Die zullen er ook niet 
heb de fractie gezegd dat ik geen geschool. Deze functie zal hij nu ech- zijn. Nu gaat het in de eerste plaats 
wonderen beloof. Men moet niet ver- ter neerleggen. Na Wageningen er om vertrouwen te wekken bij onze 
wachten dat nu alles een, twee, drie volgde een studie te Leiden van waar eigen leden, onze kiezers. Dat ver-
achter de rug is ... " hij met een studiebeurs naar de Ver- trouwen wek je niet met stunts en 
Joris Voorhoeve heeft slechts één enigde Staten vertrok. Hij promo- ook niet met wat men noemt 'charis-
week met vrouw en kinderen vakan- veerde in Washington op de Neder- matisch optreden'. Dat vertrouwen 

. tie gehouden. Verder heeft hij de re- landse Buitenlandse politiek, met wek je alleen door gewoon je huis-
cesperiode besteed aan zich in te een proefschrift getiteld 'Peace, Pro- werk te doen, verstandige beslissin-
werken in zijn nieuwe functie, waar fits and Principles', een analyse van gen te nemen en die duidelijk uit te 
hij niet om heeft gevraagd maar dit beleid gedurende de jaren '45- leggen. Ook in de fractie heb ik uit-
voor is gevraagd. '77. Daarvoor haalde hij eerst een eengezet dat ik ervan overtuigd ben 
Andere tijden, andere heren. Mastership of arts. Als economist dat een eerlijke aanpak op korte ter-
Met de hulp van zijn medewerkster kwam hij terecht bij de Wereldbank mijn geen grote resultaten aflevert. 
Désiree heeft de fractievoorzitters- waar hij onder andere ghostwriter Eerlijk duurt het langst in het leven 
kamer al zijn stempel gekregen. Een was voor Robert McNamara. Terug in zijn algemeenheid en zéker in de 
grote vergadertafel, de zorgvuldig in Nederland kwam hij bij de We- politiek. Eerlijkheid gaat echter ook 
ingerichte boekenkast en een bordje tenschappelijke Raad voor het Re- het langst mee en daarom geloof ik 
met het vriendelijke verzoek niet te geringsbeleid terecht. dat deze rustige aanpak toch voor de 
roken vormen voor degene die met Zijn politieke interesse werd in zijn partij het beste is en op langere ter-
de lokatie bekend zijn de meest in studententijd gewekt door D'66, mijn de beste resultaten oplevert," 
het oog springende nieuwe elemen- waarvan hij tot 1971 actief lid was. aldus Voorhoeve. 
ten. Teleurgesteld haakte hij af, nadat Aan de fractie heeft hij zijn directe 

. Joris Voorhoeve inventariseerde, . Hans van Mierlo met 'het pistool op toekomstvisie uitgelegd. Die komt er 
voerde gesprekken met alle me- .de borst' tijdens het congres te Bid- op neer dat de VVD zich niet het 
dewerk(st)ers, ging op werkbezoek dinghuizen de centrumkoers verliet "links-rechts" schema van de vader-
naar de algemeen secretaris en de en voor innige samenwerking met de landse politiek moet laten opdringen. 
overige bewoners van het Thor- PvdA koos. Al tijdens zijn studies in "In een dergelijk schema lijkt het of 
beckehuis, hernieuwde zijn contac- de Verenigde Staten werd hij lid van de standpunten op allerlei beleidster-
ten met de Teldersstichting en kreeg de VVD. Hij is de ontdekking van reinen slechts de dimensie hebben 
een welwillende ontvangst in de me- Koos Rietkerk, die hem polste voor van één lineaal waarmee je alles links 

· · · . . dia. Zo schreef De Telegraaf op 5 de functie van directeur van de Tel- en rechts kunt indelen. De VVD is 
· · · · juli toen hij net gekozen maar nog dersstichting. Zo zag de WRR hem een liberale partij die vanuit liberale 

·•••••••••••• ~::~:r~~~;~~~:~;~~:~~~~=r ~:~:~;+.~k~~~:;:~;i~i~:~~, ~:Jr:~::~~:~,d~~&1!~~r~~. 
en betrouwbaar politicus ... " kwam Joris Voorhoeve als één van mij is de VVD op een aantal punten 
Degenen die hem in het verleden za- de nieuwelingen van de lichting 1982 veel vooruitstrevender dan de PvdA 
gen en hoorden voor de radio of in in de Tweede Kamer terecht. Hij en veel veranderingsgezinder. Maar 
programma's als "Den Haag-Van- kreeg bekendheid door de buiten- op punten waarvoor het gezegde 
daag" of "Het Capitool" weten dat landdebatten en zijn fabelachtige geldt 'onderzoek alle dingen en be-
hij los van de rust waarmee hij zijn kennis van bewapeningsvraagstuk- houd het goede' is de VVD aanmer-
standpunten naar buiten draagt door ken. Vier jaar later vragen twee frac- keiijk voorzichtiger. Dat geldt met 
zijn eigen optreden als het ware die- tiegenoten, mede namens vele an- name op financieel gebied. De PvdA 
zelfde stijl bij anderen afdwingt. deren: "Wil jij Ed niet opvolgen?'.'. heeft het vaak over solidariteit. De 
Zowel zijn carrière in de politiek als Over de verdere gang van zaken kunt VVD ook, maar wij hebben een iets 

&I :~:~~~t:~ ~ ;::~!~~~~i~~:t:nk~; ~e~ het hierop volgende artikelle- ~~~~~~~!i~ijr~~~t~~:~~~~~t~~:et 
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de volgende generatie die niet de on
betaalde rekeningen gepresenteerd 
mag krijgen van deze gent:ratie .. 
Vandaar onze nadruk op V•erlaging 
van het financieringstekort. Want de 
vrijheid en welvaart van volgende 
generaties perk je in door een steeds 
stijgende staatssschuld en oplopende 
rentelast. Diezelfde overweging 
geldt ten aanzien van het milieu. We 
willen geen geplunderd land en geen 
bedorven natuur achterlaten." 

Fractieweekend 

D e VVD-Tweede-Kaffil:!rfractie 
gaat begin september in con
claaf om te praten ov•er de no

tities van een fractiecommissie, die 
eind mei is ingesteld met de op
dracht na te denken over de tactiek 
en de strategie van de fractie op lan
gere termijn. 
Joris Voorhoeve: "Daarover is nu 
nog niet zo veel te zeggen. De fractie 
zal eerst haar standpunt moeten be
palen. Dat de kranten daar al over 
schreven i~ voor mij geen red.en om 
daar nu nader op in te gaan. Eerst 
spreekt de fractie. Dit zijn typisch 
dingen die niet door de fractievoor
zitter maar door de fractie als geheèl 
worden besloten." 

Vertrouwen betekent invloedl 

J
oris Voorhoeve wil vóór alles het 
vertrouwen van d.e kiezers in de 
VVD herstellen. Hij belooft 

geen wonderen, zeker niet op korte 
termijn. Hij zegt daarover: "Eigen- ·.·.·.·.· 
lijk kun je alle politieke stelsels heel :~:::::::: 
eenvoudig in twee vormen verdden. .·.·.·.·. 

!~f~pe~~e:~~~ r~~~a~~~re~!t::s be- lllljllll 
-gering ... voor de machthebbers; :·:·:·:·:·: 

::,::;~=:~:F:~ti~r~~~t I 
andere staatsbestel is gebaseerd op ~l~ 
vertrouwen. Van het vertrouwen dat I 
de burgers in volksvertegenwoor- ~ 
digers en regering stellen is alle · I 
macht afgeleid. Daa_r waar het ve.r- I 
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trouwen wegvalt, valt ook op den 
duur de macht weg. Dat gebeurt 
door het mechanisme van verkiezin
gen, door controle op de machtheb
bers. In Nederland hebben wij dat 
vertrouwensstelseL Voor een politie
ke partij houdt dat in dat je vertrou
wen moet winnen, wil je invloed krij
gen. Zo eenvoudig is dat." 
Hij maakt zich geen zorgen over de 
komende discussies. Integendeel hij 
hoopt van harte op open debatten. 
"We hoeven daarvoor echt niet hui
verig te zijn. Als het over program
matische en ideële punten gaat, wor
den we het in de VVD over het alge
meen sneller eens dan in andere par
tijen. In de VVD heb je een paradox 
(schijnbare tegenstelling). Onze par
tij is het meest verscheiden qua sa
menstelling wat betreft godsdienst 
en levensovertuiging. Tegelijkertijd 
zijn we, denk ik, het meest ho
mogeen (eensgezind) op program
matisch en principieel terrein. Onze 
principiële basis, de Liberale Begin
selverklaring, is gebaseerd op grote 
overeem;temming. Die is kort, duide
lijk en krachtig." 

Ervaren fractie 

V
oorhoeve begint zijn nieuwe 
taak vol vertrouwen. Hij voelt 
zich gesteund door een fractie 

waarvan alle leden minimaal vier 
jaar parlementaire ervaring hebben. 
"Zo heeft alles zijn voor en tegen. 
Het vo·ordeel van een bescheiden ver
kiezingsresultaat is dat je een goede 
kans hebt om kwalitatief een hoge in
breng :in de Tweede Kamer te heb
ben. Met deze fractie kunnen we dat 
zeker: Ik heb het gevoel dat de een
heid binnen de fractie met de week 
toeneemt en dat we dus aan het be
gin V3ln dit parlementaire jaar met 
een h<eel goed team van start kunnen 
gaan. ledereen is ervan overtuigd dat 
er maar één manier is om de VVD 
groot en' sterk te maken en dat be
tekent niet afzonderlijk maar met 
z'n zevenentwintigen op te trekken 
in de twee belangrijkste taken die we 
hebben: (mede)wetgeving en het 

i 
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controleren van het regeringsbeleid. 
Ik noem met name het controleren 
van het regeringsbeleid, want ik wil 
niet verzeild raken in discussies over 
monisme en dualisme om de dood
eenvoudige reden dat wij In Neder
land een staatsbestel hebben dat 
precies tussen beide polen ligt. 
Het Amerikaans staatsbestel is echt 
dualistisch in die zin dat je een 
scherpe scheiding hebt tussen de 
executieve en de volksvertegenwoor
diging. De president mag zelfs niet 
eens in de volksvertegenwoordiging 
komen. Het Engels staatsbestel 
toont het omgekeerde beeld. Daar is 
de regering een onderdeel van de re
geringsfractie en zijn de ministers en 
staatssecretarissen lid van de frac
tie. Zij stemmen ook mee. In Neder
land hebben we een systeem dat 
daar tussenin ligt. Het is eigenlijk 
heel uniek. Misschien proberen we 
daarom de voordelen van beide sys
temen te combineren. Het voordeel 
van het Engels systeem is dat er een 
heel nauwe band bestaat tussen de 
vertrouwensbasis in het parlement en 
de positie van de regering. Vandaar 
dat daar dan ook een bewindsman 
onmiddellijk moet aftreden als hij 
het vertrouwen in een bepaalde zaak 
niet krijgt. Kijk naar Lord Carring
ton. Hij stapte onmiddellijk op om
dat er iets op het terrein van buiten-

lands beleid was misgegaan wat hem 
overigens persoonlijk niet was aan te 
rekenen. In het Amerikaans bestel 
functioneert de regering tamelijk los 
van de volksvertegenwoordiging. De 
ministers worden door de president 
benoemd. Daaronder zijn velen niet 
van politieke huize. We proberen in 
Nederland de voordelen van beide 
systemen te combineren. 
De VVD-Tweede- en Eerste-Kamer
fracties en de VVD-bewindslieden
ploeg hebben elk hun eigen taak en 
verantwoordelijkheden. In die zin is 
het heel nuttig en staatsrechtelijk 
ook heel juist dat de Tweede-Kamer
fractie twee besluiten achter elkaar 
heeft genomen, namelijk wie de 
beoogde vice-premier was en ten 
tweede wie de fractie moest aanvoe
ren. Dat zijn twee verschillende ver
antwoordelijkheden. Zo hoort het in 
ons bestel. Daarom vind ik dat dis-
cussies over wie nou de baas is in de 
VVD nergens op slaan. Het gaat om 
gescheiden verantwoordelijkheden. 
Ik heb niet de verantwoordelijk
heden die Rudolf de Korte heeft en 
hij heeft niet dè verantwoordelijk
heden die ik heb." 

Reny Dijkman 
Foto's: Bureau Stokvis 
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Zo koos de fractie 
haar voorzitter· 

Het volgende artikel bevat - zo integraal mogelijk - een 
overzicht van alle gebeurtenissen rond en na de nacht van 
Verkeer en Waterstaat van 26 juni. VVD-fractievoorzit
ter Joris Voorhoeve recapituleerde voor u nog eens alle 
feiten. Dit is zijn verhaal. 

M
idden juni ben ik door 
twee fractieleden he-

" naderd, die vroegen of zij 
mijn naam mochten noemen voor 
het fractievoorzitterschap. Met een 
groot aantal andere fractieleden 
hadden zij overlegd. Hun conclusie 
was: Rudolf de Korte zou het beste 
Ed Nijpels kunnen opvolgen. Maar 
als Rudolf dat niet zou kunnen om
dat hij misschien minister zou blij
ven? In dat geval dachten ze aan mij 
als kandidaat voor het voorzitter
schap. Daarop heb ik gereageerd 
met: 'Ik zeg daar geen 'nee' tegen, 
maar uiteraard hangt dat af van de 
feitelijke omstandigheden waar
onder zo iets wordt gevraagd.' In de 
laatste week van juni kwamen we in 
een versnelling doordat de informa
tié in zijn eindfase kwam. De fractie 
was van mening dat toen een nieuwe 
fractievoorzitter moest worden be
noemd. De voorkeur van de meesten 
ging uit naar Rudolf de Korte. Hij 
had de langste politieke ervaring 
vooral op sociaal-economisch gebied. 
Bij die voorkeur had ik mij trouwens 
aangesloten. Toen hebben we op de 
avond van 26 juni verg~derd op het mi
nisterie van Verkeer en Waterstaat. 
Rudolf de Korte sprak zijn voorkeur 
uit om kandidaat te worden gesteld 
voor het vice-premierschap. De argu
menten die hij daarvoor gebruikte, 
vond ik overtuigend en een groot 
aantal anderen ook. De discussie · 
daarover duurde van half negen tot 
ongeveer twee uur in de ochtend en 
werd afgesloten met een stemming. 
De uitsl.ag was 20 voor, vijf tegen en 
twee blanco. Een lid was in het bui
tenland. Op dat late uur kwam de 
vraag aan de orde of de fractie na het 
aanwijzen van de beoogde vice
premier nu ook moest overgaan tot 
het kiezen van een nieuwe fractie
voorzitter als opvolger van Ed Nij-

pels. De meningen waren daarover 
verdeeld. Sommigen zeiden: "Nee, 
we moeten wachten tot er een geheel 
nieuwe fractie is". Anderen vonden 
dat we, juist nu we van de informatie 
naar de formatie overgingen, een 
nieuwe fractieleider moesten heb
ben, omdat deze de kandidaten voor 
de posten in het kabinet voor mol'!st 
dragen. Voor de zuiverheid van de 
verhoudingen was het beter om 
daar - ondanks het late uur - over te 
beslissen. Bij de stemming hierover 
rond half drie bleek de meerderheid 
van de fractie ervoor om gewoon 
door te vergaderen. 

Democratische besluitvorming 

Wat daarna gebeurde is naar mijn 
mening een staaltje van democrati
sche besluitvorming zoals dat in een 
democratische vereniging als de 
VVD hoort. Zonder enige discussie 
is eerst een proefstemming gehouden 
om te zien hoe de krachtsverhoudin
gen lagen. Daaruit kwamen vier na
men naar voren. Henk Koning kreeg 
9 stemmen, Loek Hermans 6 stem
men, 9 gingen naar mij en 1 naar een 
collega die geen kandidaat was. Ver
volgens werd de vergadering voor 
twintig minuten geschorst zodat ie
der op de gang en in verschillende 
kamers even met elkaar kon overleg
gen. Nadat de vergadering weer bij
een kwam is er een discussieronde 
gemaakt. Eerst zeiden Henk Koning 
en ik dat wij graag onder elkaar zou
den willen dienen. Loek Hermans 
maakte een groots gebaar door te 
verklaren dat hij niet beschikbaar 
was. Daarop heeft iedereen zijn me
ning gegeven. De één zei dat, gezien 
de huidige situatie in de VVD, we 
een degelijk gezicht nodig hadden 
zoals dat van de ervaren Henk Ko-

··----~-=:J 

ning. De ander zei, gezien de situatie 
hebben we iemand nodig van de lich
ting '82, zoals Joris Voorhoeve. Een 
derde zei: 'We mÓeten toch niet ie
mand als fractievoorzitter hebben 
die zo sterk met defe)[)sievraagstuk
ken wordt geassocieerd'. Een vierde 
bracht weer andere argumenten naar 
voren en de vijfde had wéér een an
dere invalshoek. Die discussie nam 
ongeveer een half uur in beslag. Bij 
de volgende stemming was de uitslag 
10 Henk Koning en 15 voor mij. Eén 
briefje werd niet ingdeverd. Ver
moedelijk omdat de !betrokkene het 
er niet mee eens was dat het besluit 
over het fractievoorzitterschap toen 
werd genomen. 

Jarig 

Om kwart over drie kwamen we naar 
buiten waar we de parlementaire 
pers op de trappen van het ministe-
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rie van Verkeer en Waterstaat aan
troffen. Met ontzettend veel geduld 
hadden ze zitten wachten op de uit
slag van de vergadering. Ze hadden 
overigens om twaalf uur het. "Lang 
zal hij leven" aangeheven omdat 
Frank de Grave die dag verjaarde. 
Dat was mooi! Het klonk goed in de 
avondstilte hoog naar de vergader
zaal. Er werd oolk nog geroepen dat 
Frank voor het raam moest verschij
nen, maar daar had hij geen zin in. 
Tegen half vier, terwijl iedereen naar 
huis ging, vertrok Ed Nijpels nog 
naar Nieuwspaorit om het resultaat 
van de vergadering mee te delen. 
Die hele vergadering had in een ui
terst plezierige sfeer plaatsgevon
den. Het was soms gespa1_1nen, omdat 
er heel belangrijke, ook staatsrechte
lijke meningen tegenover elkaar wer
den gezet. Dat gold met name de 
discussie over het vice-premier- · 
schap. Ook waren er meningsver
schillen over de verhouding tussen 
regering en Kamerfracties. Heel 
principiële, goede discussies. 
De volgende dag werd mij onmiddel
lijk door een aantal journalisten ge
vraagd: 'Hoe moet dat nou? Blijk:.> 
baar steunen maar 15 mensen jouw 
kandidatuur ... en je tegenstanders 
dan?' Maar zo lagen de zaken niet, 
want zowel Henk Koning als ik had
den in de vergaderin,g verklaard el
kaars leiding graag te accepteren. 
De stemverhouding binnen de frac
tie betekende ook helemaal niet dat 
voor de ene groep de· andere kan
didaat onaanvaardbaar was. Zelf 
vond ik het onzettend plezierig kan
didaat te hebben gestaan naast ie
mand als Henk Koning, die het on
getwijfeld goed zou hebben gedaan 
als fractievoorzitter! Henk had ove
rigens zijn reserves tegen deze func-

. tie uitgesproken: 'Laat deze kelk aan 
mij voorbijgaan'. 
Ook vroegen journalisten me hoe dat 
nu moest met de inspraak van de 
fractieleden die pas na de formatie 
in de fractie zouden terugkeren. 
Daarop heb ik geantwoord dat in 
principe iedereen in de fractie het 
recht heeft om de leiding aan de or:de 
te stellen en dat ik de laatste zou zijn 

om dat te verhinderen. Zelf heb ik 
gewoon alle functies, ook die van 
mijzelf, op de agenda gezet voor de 
eerste vergadering met de nieuwe 
fractie. 

Overgang yoorzittersbamer 

Ed heeft 'toen nog twee fractiever
gaderingen voorgezeten, omdat hij in 
de informatiefase zijn werk af zou 
maken en in die tijd zou blijven func
tioneren als fractievoorzitter. De on
derhandelingen die leidden tot het 
regeerakkoord heeft hij - en dat 
vindt iedereen - erg goed gedaan. Hij 
heeft er veel voor de VVD uitge
sleept. Daarna is - na afloop van de 
laatste vergadering over het regeer- . 
akkoord - de voorzittershamer door 
Ed aan mij overgedragen. Dat was 
op 8 juli. 
Daarna volgde de formatieperiode 

waarin ik samen met Rudolf de Kor
te alle gesprekken met de informa
teur en de heren Lubbers en De 
Vries heb gevoerd. We waren dag en 
nacht bezig. Ik vond ook dat tijdens 
de formatie de onderhandelingen 
met het CDA in een heel plezierige 
sfeer verliepen, waarin op een heel 
eerlijke wijze elkaars posities wer-
den afgetast. Het was duidelijk dat 
de ene partij de andere niet in de 
hoek wilde drijven. 
Onmiddellijk na afloop van deze pe
riode is er nog een informele fractie
bijeenkomst geweest over het ver
loop. Er lag toen een aantal vragen 
als: 'Waarom hebben we dit ministe
rie wel en dat niet?' en 'Waarom 
wordt hij wél voor een bepaalde post 
voorgedragen en hij niet?' Ik heb 
toen uitgelegd welke benadering Ru
dolf en ik hadden gevolgd tijdens de 
onderhandelingen en de samenhan
gen van verschillende opties, pakket- ' 

Het nieuwe bestuur 
van de VVD
Tweede-Kamerfractie 

L 

In de fractievergadering van 28 juli 1986 heeft de nieuwe VVD-fractie 
haar bestuur gekozen. · 
Fractievoorzitter: Joris Voorhoève 
Eerste vice-fractievoorzitter belast met de coördinatie van sociale-finan
ciële-economische zaken, buitenlands beleid en defensie: Frits 
Bolkestein · 
Tweede vice-voorzitter belastmet de coördinatie van WVC, onderwijs 
en wetenschapsbeleid, justitie, binnenlandse zaken en emancipatie: 
Loek Hermans 
Secretaris: Jan Franssen 
Penningmeester: Benk Korthals 
Secretaris personeel: Annemarie Jorritsma-Lebbink 

VVD-Ieden.in het presidium van de Tweede Kamer . 
De VVD-fractie koos voor het presidium Theo Joekes en Pol de Beer. 
Als plaatsvervangend lid voor Pol de Beer werd Jan Franssen benoemd, 
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ten en ook met de beschikbaarheid 
van bepaalde personen. 
De eerste formele vergadering van 
de fractie in nieuwe samenstelling 
volgde op 28 juli. Punt 1 was mede
delingen. Punt 2 van de agenda het 
fractievoorzitterschap. Ik heb toen 
de voorzittershamer overgegeven 
aan het oudste lid, de heer Joekes, 
die deze ochtendvergadering voor
treffelijk voorzat. We hebben toen 
een ouderwetse, zorgvuldige proce
dure gevolgd. Eerst is aan een ieder 
die het wilde de gelegenheid ge
geven om commentaar te geven op 
het besluit van de oude fractie haar 
voorzitter te kiezen. Men kon tegen
kandidaten stellen of nieuwe namen 
noemen. Daar bleek geen behoefte 
aan. Vervolgens heb ik geschetst hoe 
ik mij de nieuwe fractie en het wer
ken van die fractie in relatie tot de 
regering voorstelde. Joekes vroeg 
daarna of iemand een stemming wil
de. Geen van de aanwezigen had 
daaraan behoefte. De fractievoorzit
ter is toen bij acclamatie benoemd. 
In feite is het dus een tweetraps~ · 
gebeuren geweest. Daarna hebben 
we uitgebreid over de samenstelling 
van het nieuwe fractiebestuur verga
derd. Frits Bolkestein en Loek Her
mans werden als vice-voorzitters 
aangewezen, Jan Franssen als secre
taris, Benk Korthals als penning
meester en Annemarie Jorritsma als 
secretaris personeelsbeleid. De nieu
we ploeg is alweer druk in de weer." 

Reny Dijkman 

• 

In de tijd dat hij Kamerlid was, hing één van zijn belang
rijkste kenmerken als spreuk achter hem aan de muur 
van zijn werkkamer: ,, Vrij van politiek fanatisme". 
Door Huub Jacobse is die benadering altijd uitgedragen, 
gecombineerd met een uitgesproken politieke ïntuïtie, 
zowel in zijn dertienjarige fractievoorzitterschap in de 
Amsterdamse Raad als gedurende zijn negenjarig Ka-
merlidmaatschap. . 
De band tussen Huub Jacobse en de VVD blijft hecht. 
Als voorzitter van de Commissie Jacobse tracht hij dè 
uitwerking van de samenwerkingsovereenkomst VVD
JOVD gestalte te geven. Daarnaast blijft hij lid van de 
Des-Indesgroep. 
Huub Jacobse als vraagbaak. Dat was een rol die hij 
naast zijn werk voor vele Kamerleden, journalisten en 
politiek geïnteresseerden had, en zeker niet alleen voor 
zijn eigen partijgenoten. Dit jaar zette hij bij de verkie
zingen een streep onderzijn bestaan als parlementariër 
en nam hij zijn oude stiel als bedrijfsadviseur weer op. 
De achter ons liggende periode in de VVD heeft hem niet 
aangeslagen maar vervult hem wel met zorg. Hij heeft 
geen enkele neiging tot omzien in wrok, maar hij plaatst 
wel héél zorgvuldig een aantal kritische kanttekeningen 
tijdens dit gesprek over een heroriëntatie binnen de VVD. 

Huub J acobse: 
,,Discussie over 
VVD-koers 
kan sfeer
verbeterend 
werken'' 

I n het verleden was het binnen de 
VVD zo één keer in de ongeveer 
tien jaar de gewoonte de partijbe

ginselen weer eens grondig tegen het 
licht te houden en te herijken indien 
bleek dat de tand des tijds aan de 
uitvoering van de liberale beginselen 
had geknaagd. Voor het laatst ge
beurde dit in 1980 en 1981 waaruit 
het Liberaal Manifest en de Libera
le Beginselverklaring ontstonden. 
Vijf jaar later is een vrij luide roep 
om heroriëntatie hoorbaar. Huub Ja-

cobse vindt dat terecht. 
"Kort na het ontstaan van het Li
beraal Manifest en de Liberale Be
ginselverklaring, na die geweldig 
diepgravende discussies, moest in 
1982 de VVD opnieuw aan de bak 
onder de moeilijkst denkbare econo
mische omstandigheden. Het was de 
periode waarin Nederland van alle 
Europese landen het diepst in de eco
nomische crisis zat. Sinds het ogen
blik van het ontstaan van het kabinet 
Lubbers-Van Aardenne is 99% van 
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de aandacht van de liberale bewinds
lieden, van de VVD-Kamerfracties, 
maar ook van de partijcommissies en 
van vrijwel iedereen in de partij ge
richt geweest op die centrale vraag 
van het economisch herstel. Daar
door is de afgelopen jaren een aantal 
fundamentele zaken op de achter
grond gedrongen. Dat geldt vooral 
voor de immateriële zaken. Het is 
zeer teleurstellend dat wij bij deze 
laatste formatie juist posten op dit 
terrein, zoals emancipatie en ontwik
kelingssamenwerking, zijn kwijt
geraakt. Het lijkt mij voor de hand 
liggend dat in de komende jaren 
weer eens grondig wordt gekeken 
naar die niet-materiële aangelegen-

. heden." 

Sfeerbederf 

H uub Jacobse beklemtoont 
dat de roep om heroriëntatie 
zeker niet alleen voortvloeit 

uit het verlies van 9 Kamerzetels. 
"Kijk eens naar de grote golven van 
de laatste tien jaar. De PvdA won in 
1977 10 zetels, vier jaar later was zij 
die weer kwijt. Dat werd gevolgd 
door de grote opkomst en - binnen 
een goed jaar- de neergang van D'66 
van 17 naar 6 zetels. Wij wonnen bij 
de verkiezingen van 1982 tien zetels 
en we hebben er ditmaal weer negen 
ingeleverd. Dat is jammer, maar dus 
niets uitzondèrlijks. Wat dieper 
steekt is dat er de laatste jaren bin
nen de VVD nogal wat fricties zijn 
geweest. Dat is in strijd met wat de 
mensen bij de VVD altijd hebben ge
zocht. Noem dat maar rustig: nest
warmte. Het was bij de VVD altijd 
plezierig toeven. Het was de club 
waar je bij hoorde. Fricties zijn 
VVD-ers niet gewend. Onze con
gressen zijn wel eens ~)malend ap
plausmachines genoemd, maar ze 
hadden veel meer de vorm van een 
aangename réunie van globaal ge
lijkgezinde mensen, die het altijd 
plezierig vonden en nog vinden el
kaar weer eens te treffen. Daarin is 
een zekere verstoring gekomen door
dat de beroepspolitiek een aantal 
dingen te zien heeft gegeven die de 

. VVD-achterban niet had verwacht. 
Die achterban verwacht dat er goed 
en effectief wordt geopereerd en ze
ker dat zo iets in een goede sfeer ge
beurt. Dát zijn eigenlijk de eisen die 
onze leden, maar ook onze kiezers 
stellen. Aan die eisen is niet voldaan 

en dat zal de komende jaren nog wel 
enige problemen geven." 

Fundamentele discussie 

J
acóbse vervolgt: "De moeilijke 
opgave voor de komende paar 
jaar is voor mijn gevoel niet zo

zeer wáár die VVD strategisch 
denkt uit te zullen gaan komen, maar 
veel meer óf een fundamentele dis
cussie mogelijk zou kunnen zijn zon
der fricties en frustraties. Die dis
cussie wordt ons al zonder meer op
gedrongen doordat het CDA ge
durende. de afgelopen jaren grondig 
van koers is veranderd. Het CDA 
heeft zich tenslotte hier in Neder
land op een zelfde wijze gesitueerd 
als andere Christen-Democratische 
partijen in Europa, zoals bijvoor
beeld de Westduitse CDU. Als- zeg 
maar - de natuurlijke tegenpool van 
de sociaal-democratie. En beide stro
mingen zijn volgens liberale blik in
consequent. Sociaal-democraten be
pleiten sterke gebondenheid, over
heidsbemoeienis in de sociaal-econoc 
mische sfeer en een terughoudende 
overheid wanneer het immateriële 
zaken betreft. Christen-democraten 

·en conservatieven doen precies het 
tegenov,çrgestelde. Zij bepleiten in 
steeds s~erkere mate vrijheid in de 
sociaal-economische sfeer en zij 
kunnen in dat opzicht uitstekend met 
liberalen samenwerken. Maar zij 
groeien ook steeds sterker in de rich
ting van bevoogding als het om im
materiële zaken gaat. Je ziet dat bij
voorbeeld heel sterk bij een man als 
Reagan: Enerzijds de terughouden
de overheid in economische vraag
stukken- laat de markt het werk 
doen - anderzijds zijn roep om ver
bod op abortus, de invoering van het 
verplicht schoolgebed, een roep van 
'overheid grijp toch in, laat dat niet 
aan de mensen zélf over!' " 

Conservatieven 

D
iscussies over het conservatis
me binnen de VVD snijden 
volgens Jacobse geen hout. 

"Conservatieven vind je in alle po
litieke stromingen. In elke politieke 
partij zit een groot aantal mensen 
dat gevoelsmatig de voorkeur geeft 
aan het vertrouwde, het bestaande, 
bóven de ongewisheid van de veran
dering. Dat is dus helemaal niet 

specifiek voor de VVD. Bij het denk
werk over hoe de maatschappij zich 
in deze tijd van technische revolutie 
de komende jaren zou moeten ont
wikkelen, loopt de behoudende groep 
bepaald niet voorop. Die heeft toch 
al moeite om hijgend die ontwikke
lingen bij te houden, laat staan dat 
zij na zal denken over hoe het eigen
lijk zou moeten." 
Huub Jacobse ziet als kernpunt voor 
de komende interne discussies bin-
nen de VVD juist de immateriële za
ken, waarover door liberalen vaak 
heel anders wordt gedacht dan door 
het CDA. "De vraag is: heeft de 
VVD scherp voor ogen welke punten 
dat zijn en welke richting in dat op
zicht moet worden gekozen in het be- · 
leid. Als men een dergelijke richting 
durft te kiezen, heeft dat ongetwij
feld consequenties voor de prakti-
sche politiek. Die contouren van dat 
vervagende beeld van de VVD, die 
zich de laatste jaren nogmaals te
recht op de sociaal-economische 
crisis heeft gestort, moeten weer wor
den aangescherpt. Beter in beeld 
worden gebracht." 
Het lijkt hem nuttig als ook de 
JOVD als onafhankelijke liberale 
jongerenorganisatie bij dat denkpro
ces wordt betrokken. 

Kleinste partij 

D
e oudparlementariër vindt het 
onjuist dat het de VVD kwa
lijk is genomen dat zij de laat

ste jaren op immaterieel gebied niet 
hoog heeft gescoord. "Wie dat 
doet, is geneigd te vergeten 
dat de VVD 



de kleinste is in de coalitie. Van de 
kleinste regeringspartij kan niet wor
den verwacht dat zij op essentiële on
derdelen waarover ernstige verschil
len van inzicht bestaan toch voor 
1 00 % haar zin krijgt. Het zou de 
VVD wel kunnen worden kwalijk ge
nomen indien zij op geen enkele wij
ze aan die problemen aandacht zou 
hebben geschonken, maar dat ver
wijt kan niet worden gemaakt. Al
leen denk ik dat een aantal zaken in 
de nabije toekomst een zwaarder ac
cent moeten krijgen. Neem bijvoor
beeld het onderwijs. Een liberaal on
derwijsbeleid is natuurlijk veel meer 
dan het wegpoetsen van fenomenen 
als de middenschool. 
Bij de huidige snelle maatschappelij
ke ontwikkelingen heeft het onder
wijs de grootste moeite om zich aan 
te passen. Het is bij uitstek een li
berale opgave om dat proces zorgvul
jig te begeleiden en daar een voor
trekkersfunctie in te hebben bij de 
aanpassing van de actuele maat
schappelijke omstandigheden. Ik 
denk dat bijvoorbeeld op dat gebied 
de nodige aanvaringen tussen libera
len en Christen-Democniten voor de 
hand liggen. Het terrein waarop li
beralen zich moeten profileren is na
tuurlijk veel breder dan alleen maar 
media of euthanasie. Maar als je al 
die zaken welbewust terzijde schuift 
onder het motto: "het is de coalitie
partner niet welgevallig", dan heeft 
dat he<;! grote risico's. Dan beland je 
al heel snel in de bijwagenfunctie 
van de grotere coalitiepartner. En ik 
denk dat geen VVD-er echt als partij 
bijwagen wil zijn van de grote CDA
zuster. Daarvoor heeft de VVD te 
veel traditie, is zij te onafhankelijk 

W 
voor een dergelijke rol. Als je echter 
welbewust kiest voor een onafhanke
lijke VVD als één van de drie essen
tiële politieke stromingen, dan be
tekent dit dat je met de andere twee 

p politieke stromingen nogal eens een 
keer in botsing kunt komen. Oók als 
het de coalitiepartner is. Die botsing 
moet je niet uit de weg gaan. Ik zeg 
beslist niet dat je een kabinet maar 

achteloos moet laten 
? vallen als je niet op alle 

onderdelen je zin krijgt. 

Maar naar buiten toe zal ook door 
het optreden van de liberale fracties 
duidelijk moeten worden gemaakt 
wat de liberale oogmerken op korte 
en langere termijn zullen zijn in al 
die situaties." 

VVD-identiteit 

H uub Jacobse is van mening 
dat dit kabinet eerst het (so
ciaal-economisch) karwei 

moet afmaken. "Niet Lubbers, 
ma;:tr het kabinet moet dit VVD-kar
wei afmaken. De VVD moet wel 
haar ogen wijd open houden. Juist in 
een situatie van een langdurige coa
litie wordt de eigen herkenbaarheid, 
. de duidelijkheid van de eigen VVD~ 
identiteit, buitengewoon belangrijk. 
Dat vergt nogal wat zorgen. Dat 
heeft risicofactoren met een grote 
coalitiepartij waarvan sommigen, 
zoals de heer Mateman, zeggen: 
"Die jongens hebben verloren en die 
moeten nu verder geen praatjes heb
ben. Die moeten gewoon doen wat er 
gezegd wordt: koest in hun hok". Het 
grootste deel van het CDA is ver
standig genoeg om te beseffen dat je 
zo geen vrinden maakt, laat staan 
bondgenoten. Men houdt zich in. 
Maar dat sfeertje van: het CDA re
geert en de VVD mag meedoen, is 
gevaarlijk voor de toekomst van een, 
partij die terecht pretendeert een 
van de drie belangrijke politieke 
stromingen te vertegenwoordigen. 
Het CDA heeft zich voor de verkie
zingen tot de VVD veroordeeld en de 
VVD tot het CDA. Dat heeft de 
VVD ook de nodige onderhan
delingsruimte gegeven, maar dat zal 
over twee, drie jaar misschien anders 
zijn. En dan zul je als belangrijke po-· 
litieke partij ervoor moeten zorgen 
dat je een zeer herkenbare partij 
bent. We hebben erg lang D'66 ho
nend voorgehouden dat ze de bijwa
gen van de PvdA was - en dat wás 
ook zo - maar zelf moeten we oppas
sen dat we niet in een vergelijkbare 
positie komen." 

Andere coalitiemogelijkheden 

E·en voorzichtige blik in de toe
komst werpend, bijvoorbeeld 
na de verkiezingen van 1990, 

denkt Huub Jacobse dat de politieke 
situatie dan aanzienlijk is gewijzigd. 
"De afstand tussen PvdA en CDA is 

de laatste jaren steeds groter gewor
den. Dat betekent dat er ook andere 
coalitiemogelijkheden kunnen zijn. 
Zoals bekend ben ik bepaald geen 
tegenstander van een formule waar
bij in het kabinet zowel PvdA als 
VVD vertegenwoordigd zouden zijn. 
Deze fase is daartoe nog buiten
gewoon ongeschikt omdat de PvdA 
en de sociaal-democratie in heel Eu
ropa steeds weinig bekwaam blijkt 
te zijn om te regeren in perioden 
waarin de economie gezond moet 
worden gemaakt. Door het publiek 
wordt van socialisten ook niet ver
wacht dat zij harde maatregelen ne~ 
men die onaangenaam overkomen 
en die toch nodig zijn: Dat hebben 
ook Den Uyl en zijn mensen pijnlijk 
ervaren in de periode 1981 - '82. Dat 
was slechts een heel korte "vreug
de". Maar evenzeer is het ondenk
baar dat in een open, democratische 
samenleving als de onze waarin toch 
permanent eenderde van de bevol
king sociaal-democratisch stemt dit 
volksdeel niet aan de bak zal komen. 
Wanneer de huidige economische re
cessie voorbij is, lijkt mij de kans 
voor de PvdA om mee te regeren 
weer aanzienlijk groter dan die de 
afgelopen tien jaar is geweest. We 
dienen ons voor te bereiden op een 
gewijzigde politieke situatie. Ik weet 
dat het een gewaagde opmerking is, 
maar ik hoop oprecht dat die discus
sie binnen de VVD kan worden ge
voerd zonder dat onmiddellijk wordt 
geroepen: "Wij moeten die discussie 
niet hebben, want discussie is ruzie". 
Je kunt best een uitstekende discus
sie met elkaar hebben zonder dat de 
sfeer bederft. De behandeling van 
het Liberaal Manifest met bijna 4000 
amendementen is daarvan een goed 
voorbeeld. 
Misschien is er hier en daar de afge
lopen jaren van enig sfeerbederf bin
nen de partij sprake geweest. Een 
goede discussie over de VVD-koers 
kan sfeer-verbeterend werken. Op 
het ogenblik zijn de omstandigheden 
aanwezig waarbij je kunt zeggen: Ie
dereen, of men nu in het kabinet, de 
fracties zit of gewoon partijlid is, ie
dereen is van mening dat er niet 
moet worden gedonderd en dat de 
oude sfeer in ieder geval zo snel mo
gelijk terug moet komen. 
Dat kan best. 
Oók met discussie." 

Reny Dijkman 
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PARTIJRAADSVERGADERING 

inzake Troonrede en 
Miljoenennota 
Zaterdag 20 september 1986 
In het Jaarbeurs Congrescentrum te Utrecht 

De partijraadsvergadering valt in twee gedeelten uiteen, en wel: 
van 11.00 uur· 12.30 uur het besloten gedeelte, waarin de 
mogelijkheid bestaat in zes groepen, gebaseerd op de cluster
indeling, zoals deze binnen de Tweede-Kamerfractie wordt 
toegepast, met leden van de Kamerfracties te discussiëren over 
binnenlandse zaken, buitenlandse zaken, financiën en economie, 
leefbaarheid, onderwijs en welzijn. Er wordt per discussiegroep 
géén verslag uitgebracht, doch voor een ieder wordt de 
mogelijkheid geopend in het middagprogramma een inbreng in de 
plenaire discussie te leveren. 
Van 12.30 uur· 13.30 uur is er zowel voor deelnemers aan de 
discussiegroepen als voor overige leden van de partijraad 
gelegenheid tot het nuttigen van een eenvoudige broodmaaltijd. 

AGENDA: 
voor het openbare gedeelte van de partijraad: 

13.30- 14.00 uur: opening door de voorzitter, J. Kamminga 

14.00- 14.30 uur: rede door de voorzitter van de Tweede
Kamerfractie; dr. ir. J. J. C. Voorhoeve 

14.30- 15.45 uur: plenaire discussie 

15.45- 16.00 uur: sluiting 

PARTIJRAADSVERGADERING 

inzake "Liberalisme en Politieke 
Economie" 
Zaterdag 1 november 1986 
In Congrescentrum Engels, Stationsplein 45 te Rotterdam, 
aanvang 10.00 uur. 

AGENDA: 

BIJLAGE 
De ad-hoc werkgroep Liberalisme en Politieke Economie is 
samengesteld uit de volgende leden: 

drs. F. A. Engering (FEC) 
dr. K. Groenveld (T eldersstichting) 
drs. A. A. M. Kinneging (Teldersstichting) 
ir. A. J. Korff (FEC) 
drs. P. Hessenaar (FEC) 
drs. H. G. H. Sèhonk (FEC) 
mr. C. A. Troost (FEC) 

Hieronder volgen de vijf door deze werkgroep geformuleerde 
stellingen. De werkgroep heeft gemeend de stellingen niet van een 
toelichting te moeten voorzien, omdat deze duidelijk genoeg zijn. 
De werkgroep heeft gekozen voor een mondelinge toelichting 
tijdens de vergadering van de partijraad. 

STELLINGEN 
1. Economische orde 
De vrije ondernemingsgewijze produktie en de daarbij behorende 
concurrentie moeten het uitgangspunt voor het overheidsbeleid 
met betrekking tot de economische orde zijn. Dit houdt een sterke 
voorkeur in voor generiek beleid, waarbij niet wordt ingegrepen in 
de marktverhoudingen. · 
Wanneer dit uitgangspunt in het buitenland niet wordt ingenomen 
en daardoor verstoringen optreden die de . 
concurrentieverhoudingen geweld aandoen, is een selectief beleid 
aanvaardbaar indien geen andere weg openstaat om deze 
verstoringen ongedaan te maken. 
2. Macro-economisch beleid 
2.1. Ervaringen hebben geleerd dat de mogelijkheden om groei en 
verdeling van welvaart met instrumenten van economische politiek 
te verwezenlijken, zeer beperkt zijn. 
2.2. Met name het voeren van een welvaartsverdelende en 
stabilisati~politiek via de overheidsbegroting blijkt in de praktijk 
bijzonder moeilijk. 
In ieder geval dient te worden vermeden dat door te omvangrijke 
begrotingstekorten en de daaruit voortvloeiende rente- en 
aflossingsverplichtingen de begroting als instrument voor 
welvaartsverdeling en stabilisering geheel wordt uitgeschakeld. 
2.3. De hoeksteen voor het monetaire beleid is een beheerste en 
stabiele geldgroei, teneinde een evenwichtig monetair en financieel 
klimaat te creëren waarbinnen de groei van de welvaart de beste 
kansen krijgt. 
3. Sector- en structuurbeleid 
Het votlren van een sectorstructuurpolitiek c.q. een regionaal beleid 
is bij gebrek aan de nodige gegevens niet wel mogelijk en bovendien 
niet wenselijk omdat het verstarrend werkt in een dynamische · 
economie. 
4. Loon- en prijsbeleid 

1. Opening door de voorzitter, J. Kamminga. Loon- en prijsbeleid als instrumenten van economische politiek 
2. Rede door de voorzitter van de Tweede-Kamerfractie, dienen door de overheid met de grootst mogelijke 

dr. ir. J. J. C. Voorhoeve. terughoudendheid te worden gehanteerd omdat deze instrumenten: 
3. Korte mondelinge toelichting door een van de leden van de - zeer moeilijk effectief zijn te maken, waar de beoogde effecten 

ad-hoc werkgroep Liberalisme en Politieke Economie, veelal niet of nauwelijks worden gerealiseerd; 
ressorterende onder de commissie Financiële en - als regel niet-beoogde neveneffecten met zich brengen, die niet of 

·.·: 
.·.·. 
·.·. 
:) Economische Zaken. nauwelijks zijn uit te sluiten . 

. ·.·.·.·. 4. Behandeling van de stellingen op basis van rapport nr: 54, De voor- en nadelen van ingrijpen in de vrije loon- en prijsvorming :::;: 
-.·.·.·.· "Liberalisme en Politieke Economie" en rapport nr. 57, · tasten per saldo de dynamiek van het economisch proces aan. Een 
·.·.·.·.- "Met markt en macht" (een symposiumbundel) van de prof. dergelijk ingrijpen leidt tot verstarring die de optimale allocatie van 
::::::::: mr. B. M. Teldersstichting. *)(bijlage). . schaarse middelen doorkruist en meer afbreuk doet aan de vorming 
;:~;:;:: 5. Pauze (12.30 · 13.30 uur). van het nationaal inkomen (economische groei) dan dat ze de 
~}j 6. Voortzetting '!an het onder punt 4 genoemde onderwerp. verdeling ervan bevordert (rechtvaardige inkomensverdeling). 

7. Rondvraag. 5. Verdelingsbeleid 
8. Sluiting (ca. 16.00 uur). Het inkomensverdelingsbeleid dient beperkt te blijven tot: 

a. een toetredingsbeleid en 
Ad 4. b. een beleid in de secundaire sfeer. 
De leden van de partijraad hebben de bevoegdheid amendementen Interventie in de primaire sfeer moet worden vermeden, daar deze 
c.q. moties in te dienen (doch uiterlijk 6 oktober 1986 in het bezit de marktwerking op iets meer dan de korte termijn te ernstig 
van de algemeen secretaris). Zij ontvangen van het algemeen verstoort. 
secretariaat de daartoe benodigde formulieren. Het beleid in de secundaire sfeer dient in de fiscaliteit gestalte te 
*) De geschriften nr. 54 en nr. 57 zijn te bestellen door overmaking krijgen door een proportioneel stelsel onder gelijktijdige afschaffing 
van respectievelijk f 20,- en f 27,50 (per exemplaar) op van zoveel mogelijk aftrekposten, en in de sociale zekerheid door ~ I ~:'G:::::~;;' 3349769 !."·'· pmf. m<. B M Teld~~t.kht.mg t.• ::,~:;~•[::;,::'~~;'""~:::;'.:!~ J:~;;;,~:·~:~:~:<ing ~ 
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THEMADAG MARKERWAARD 
op zaterdag 18 oktober 1986 

De afdeling Hoorn organiseert in samenwerking met de ad-hoc 
werkgroep Markerwaard een themadag in schouwburg 't Park te 
Hoorn. 

Naar aanleiding van de discussie rond de Markerwaard
problematiek tijdens de algemene vergadering ter vaststelling van 
het verkiezingsprogramma 1986-1990 te Almelo heeft de ad-hoc 
werkgroep Markerwaard haar gelijknamig rapport van juni 1984 
geactualiseerd. 
Ter voorbereiding op deze themadag krijgt u bij aanmelding voor 
deze dag het geactualiseerde rapport van de werkgroep en een 
aantal stellingen, eveneens door de ad-hoc werkgroep opgesteld, 
toegezonden. 

Voor deelname aan deze themadag kan men zich aanmelden voor 
6 oktober door onderstaand formulier ingevuld toe te zenden aan 
het algemeen secretariaat VVD, Postbus 30836, 2500 GV 
's- GRAVENHAGE. 

mr. H. J. Lutke Schipholt 

PROGRAMMA 
10.00- 10.30 uur: ontvangst 

10.30- 10.35 uur: opening door de wnd. voorzitter van de 
kamercentrale Den Helder, J. den Ouden 

10.35- 11.35 uur: inleidingen door: 
- ir. P. Loos, lid Gedeputeerde Stàten Provincie 
Flevoland 
- drs. R. Groothoff, Lid Provinciale Staten 
Noord-Holland 

11.30- 13.00 uur: discussie in werkgroepen 

13.00- 14.00 uur: lunch 

14.00- 16.00 uur: plenaire discussie, gevolgd door een afsluitende 
opinievorming. 

De kosten voor deze themadag zijn f 15,- (incl. koffie en lunch) te 
voldoen aan de zaal. 

Aanmeldingsformulier Themadag 
Markerwaard 
zenden aan VVD, postbus 30836, 2500 GV 
's-GRAVENHAGE; (gaarne vóór 6 oktober a.s.) 

NAAM: ................................................................................ . 

STRAAT: .............................................. ~---·················~········· 

POSTCODE/PLAATS: ....................................................... .. 

zal deelnemen aan de themadag Markerwaard op zaterdag 
18 oktober 1986 

Datum: ............................ Handtekening: ........................... . 

1flti 
~ 

District Noord 
Aan: Alle (oud-) JOVD'ers 

uit District Noord JOVD 

Oude tijden herleven in de Sprookjeshof te Zuidlaren op 11 
oktober 1986. 
Vanaf 16.00 uur bent u welkom op deze JOVD-reünie met 
cabaret, landelijke prominente VVD-sprekers en een jazz
bandje tot in de kleine uurtjes ..... 

Opgave & informatie: AA van der Veer-van der Sluis 

Tel. 050 - 259237 

U KOMT TOCH OOK * ZEGT HET VOORT 

11 oktober 1986 LUSTRUMDAG 

c====~============================~ 
1 Rectificatie 

In het overzicht van de nieuwe Tweede-Kamerfractie zijn 
de foto's van Jos van Rey en Jan te Veldhuis verwisseld. 
Ons excuus hiervoor. 

Redactie 

Jos van Rey Jan te Veldhuis 

LIJST VAN ADVERTEERDERS 

A. S. Interieurs, Wateringen I Hotel Aux Mille Etoiles, Les 
Marécottes I Serviceflatcentrum Belmonte, Wageningen I 
BonnaventuraiEiseviers beleggings adv., Amsterdam I Res
taurant La Cloche, Leiden I Decographica, Breda I Finac, 
Utrecht I Van der Horst en Verbeek, Den Haag I Inventief, 
Voorburg I Vakantieboerderij Klein Oever, Balkbrug I Petit
Hotei-Restaurant Otten, Amsterdam I Het Kasteel van 
Rhoon, Rhoon I Ryko Handelsonderneming, Tilburg I 
Schuytvlot, Montfoort I Institut Sunny Dale, Wilderswil lin
terlaken 
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Vrouwen en wetgeving 

Aletta Jacobs werd in 1883 gecon
fronteerd met de onbuigzaamheid 
van de wet toen zij probeerde vrou
wen meer deel te laten nemen aan 
het maatschappelijke leven. Vanaf 
dat moment gingen vrouwen, waar
onder vele liberale, zich de gelijk
berechtiging tot doel stellen. Hun 
strijd werd niet alleen een sociale 
maar tevens een juridische. Dit leid
de in 1919 tot de totstandkoming van 
het algemeen kiesrecht. Wie echter 
meent dat hiermee de emancipatie 
ook sociaal gezien tot haar recht 
kwam, komt bedrogen uit. 

Toen al en ook nu nog is het streven 
van vrouwen erop gericht drempels 
weg te halen die een gelijke verde
ling van betaalde en onbetaalde 
arbeid tussen mannen en vrouwen 
vormen. Bovendien moet het vrou
wen mogelijk gemaakt worden be
paalde maatschappelijke posities te 
bereiken. Een belangrijk aspect hier
bij is de aandacht voor juridische 
maatregelen. Op dit punt rijst dan 
meteen de vraag wat vrouwen van 
een verandering van de wetgeving 
mogen verwachten. 

Recht als resultaat van politieke 
beslissingen 

Tegen de achtergrond van een taak
verdeling waarin alleen de man con
tacten buitenshuis legde is het ver
klaarbaar (niet te verwarren met "te 
rechtvaardigen") dat hij tevens 
"handelingsbekwaam" werd geacht 
ten aanzien van de belangen van zijn 
vrouw. Haar "handelingsonbe
kwaamheid" (tot 1957) was er tege
lijkertijd echter wel de oorzaak van 
dat de maatschappelijke onbedui- · 
dendheid van de vrouw in stand 
werd gehouden. Toen deze juridi
sche positie van de gehuwde vrouw 
werd gewijzigd kon zij zich een onaf
hankelijker positie verwerven. 

Een wet komt in ons land tot stand 
op basis van de ideeën van een po
litieke meerderheid. Zolang de 
emancipatiegedachte geen ingang 
vindt in brede lagen van onze samen
leving en zolang vrouwen niet vol
doende ingang vinden bij de politie
ke vertegenwoordiging van eerder
genoemde meerderheid, is de kans 
op gunstige wetgeving in deze ge
ring. 

Wat mogen we verwachten? 

De causale relatie tussen recht (de 
wetgeving) en samenleving is niet 
noodzakelijk of wetmatig. Wil een 
juridische maatregel de gewenste ef
fecten bereiken, dan moet aan een 
aantal voorwaarden worden voldaan. 
Welke voorwaarden zijn dat? 

In de juridische aspecten van vrou
wenemancipatie kunnen we een on
derscheid maken tussen gelijkheids
bevorderende en emancipatoire 
maatregelen. Dit onderscheid is niet 
absoluut - beide soorten van maatre
gelen zijn gericht op meer gelijkheid 
en op emancipatie - maar wel zinnig 
omdat de voorwaarden voor effec
tiviteit van beide soorten niet precies 
dezelfde zijn. 

Wat de gelijkheidsbevorderende 
maatregelen betreft lijkt wetgeving 
eenvoudig. Door aan vrouwen dezelf
de juridische (d.w.z. afdwingbare, 
hard te maken) rechten te geven als 
aan mannen, lijkt het beoogde resul
taat bereikt. Het blijkt echter een 
feit, dat bijvoorbeeld zelfstandig 
recht op een sociale uitkering voor de 
gehuwde vrouw het (indirecte) ef
fect heeft, dat de sociale lasten van 
de overheid toenemen. Hierdoor zal 
uiteindelijk vooral de arbeidspositie 
van vrouwen het moeten ontgelden. 
Bij emancipatiebevorderende maat- · 
regelen speelt nog een ander pro-
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bleem, nl. dat van de efficiëntie. An
ders gezegd: wordt het gewenste 
doel bereikt door verandering van 
wetgeving? Een richtlijn ter bevor
dering van voorkeursbehandeling 
van vrouwen vraagt van betrok
kenen een handelwijze die nogal eens 
afwijkt van hun gebruikelijke ge
dragspatroon. Sociale onderzoeken 
hebben aangetoond dat vooral ge
dragspatronen die emotioneel niet
neutraal zijn of die geworteld zijn in 
een bepaald waardenpatroon, moei
lijk te beïnvloeden zijn door wettelij
ke regelingen. Daarnaast kan de tot
standkoming van een bepaalde rege
ling juist een tegenmobilisatie in 
gang zetten. Denkt u maar eens even 
terug aan de kritiek die er was op het 
Beleidsplan Emancipatie! 

Symbolische functie 

Op grond van bovenstaande gege
vens zou je zeggen: dus maar liever 
geen wetgeving. Want die wetgeving 
hoeft ons nog niet te garanderen dat 
het in de praktijk gunstig uitpakt. 



Door bijkomende of onvoorziene ge
volgen kan toekenning van rechten 
een probleem zijn. Geen wetgeving 
biedt echter nog ongunstiger per
spectieven. Wetgeving geeft ons na
melijk een gelegaliseerd en gelegi
timeerd strijdmiddel om sociale on
rechtvaardigheden te lijf te gaan. En 
ook al is de maatregel dan misschien 
onvolledig, het is altijd beter dan met 
lege handen staan! Wetgeving heeft 
eveneens een symbolische functie. 
Een wet bevestigt'het bestaansrecht 
van bepaalde ideeën, zelfs wanneer 
die ideeën in de maatschappij weer
standen oproepen. Hierdoor kunnen. 
mensen in hun ideeën gesterkt wor
den en tenslotte eisen gaan stellen 
waardoor die ideeën op de lange 
duur werkelijkheid worden. 

Taak voor vrouwen 

We mogen van de wetgever geen pas
klare oplossing verwachten. Wan
neer vrouwen goede wetgeving wen
sen, wetgeving die rekening houdt 
met effecten en barrières, zullen zij 
de ontwikkelingen op dit terrein op 
de voet moeten volgen. Het contact 
van liberale vrouwen met hun lande
lijke politieke vertegenwoordigers is 
daarom een noodzaak! 

Marijke Essers 
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Agenda __ . 
Haya van Someren 
stichting 

Management voor Raadsleden' 
Cursusbijdrage f 100,- per, persoon 
Bunnik: J 9: en 20 septèmber J9B6 ._ 

.\:ughr: 3 en 4 oktober1986 . 
Roermond: 14 en IS november 1986 · 
Heerenveen: 12 en 13 ûe~embèr.I986 

Strtit~giséh management voor (as~ • 
pirant-)staten/eden 
Cursusbijdrage fJOO;~ per persoon •. 

Bunnik: I november 1986 (zaterdag) 

Training Conflicthantering 
Cursusbijdrage f 100,---.-- per persoon 
Bunnik: 28 eri 29 november 1986 

l)iscussieteèhniek, deel 1 
Cursusbijdrage f 40,- per persoon 
Wijchen: 17 .en 24 september 1986 
Zeist: 28 oktober, 4 en 11 november 
_1986 

1 Presentatietechniek, deel 1 
: Cursusbijdrage f 40,- per persoon 

Wijchen:5, 12 en 19 november 1986 

Presentatietechniek, deel 2 
Cursusbijdrage f 60,- per persoon 
Rotterdam: 24 en 25 oktober 1986 

Liberalisme I 
Cursusbijdrage f I 0,- per persoon 
's-Gravenhage: I oktober 1986 
Zeist: 18 november 1986 

Liberalisme /I 
· Cursusbijdrage f 30,- per persoon 
.Zeewolde: 5 en 10 november 1986 

Combi tJatiecursus Liberalisme I/ /I 
Cursusbijdrage f 40,- per persoon 
Zeewolde: 10 en 15 november 1986 

.Kandidaat-Gemeenteraadsleden, 
dee/1 
Cursusbijdrage /75,- per persoon 
Heerenveen: 27 oktober, 3, 10 en 15 
.november 1986 

Vervolgcursus Financiën voor Raads
leden 
Heerenveen: 22 september en 5 ok
tober 1986 
Zeewolde: 6 en 8 oktober 1986 
Vlissingen: 8 en 15 oktober 1986 
Uden: 11 oktober 1986 

Aanmeldingen 
cursusbijdragen kunnen worden over
gemaakt op girorekening 36.19.19.7 
t.n.v: de. Haya van Somerenstichting 
·te 's-Gravenhage onder vermelding 
'_van: cursusnaam, plaats en data. De 
aanmeldingen dienen 21 dàgen voor 
aanvang van de betreffende cursus bij 
de Haya van Somerenstichting bin-
nen te zijn. 
Voor nadere informatie kunt u telefo

. nisch contact opnemen met deJ-faya 
. v;m Somerenstichting. Telefoon: 070 -
6141.21; toestel25. 

Topkadercursus najaar 1986 
In het najaar organiseert de Haya van 
Somerenstichting een topkadercursus 
mri~ het thema: "De relatie ruîmtelij~ 

. ke ordening, landbouw en milieu". 
De àfgelopen jaren zijn nadrukkelijk 
een aàntal problemen naar vorèn ge-

komen die betrekking•hebben op over
produktie in de landbouw en de gevol
gen van overbemesting voor het mi- · 
lieu: Voor wat betreft de toekomstige 
verdeling van de beschikbare ruimte 
in Nederland spelen milieu-aspecten, 
de vraag van landbouw, industrie en 
sladsuitbreiding een belangrijke rol. 
Voor een afw~ging van .belangen is 
een inschatting van toekomstige ont
wikkelingen uiterst belangrijk. 
De stuurgroepvan de Haya van So
merenstichting heeft in overleg met 
de voorzitter van de topkadercursus, 
drs. L. M: L H.A. Hermans, voor dit 
thema gekozen, mede met het oog op 
de Statenverkiezingen van 1986. De 
inbrengjinvloed yan afzonderlijke 
provincies zal in deze topkadercursus 
bijzondere aandacht krijgen. 
Vertegenwoordigers van landbouwor
ganisaties en milieugroeperingen zul
len hun visie geven op bovenvermelde 
problematiek en experts uit de wereld 
van de ruimtelijke ordening, onder-

. zoekers uit de landbouw/ milieuhoek 
en vertegenwoordigers van politieke 
partijeîrzullen hun mening verwoor-

. den en aandacht besteden aan de li
berale visie op het hierboven geschet
ste beleidsterrein. 
Deze cursus zal tweeëneenhalve dag 
inbeslag nemen; van vrijdagavond 24 
oktober vanaf 17.00 uur tot zondag
middag 26 oktober 15.00 uur. 
Van de deelnemers aan deze cursus 
wordt verwacht dat zij inleidingen· 
verzorgen en eventueel deelnemen 
aan forumdiscussies. Omdat deze 
topkadercursus voorafgaand aan de 
Statenverkiezingen wordt georgàni
seerd, is deze cursus in het bijzonder 
bestemd v.oor (kandidaat)statenleden 
enjof leden, die beroepsmatig of be
stuurlijk hierbij betrokken zijn. 
Aan deze cursus kunnen maximaal 40 
leden deelnemen. Kaderleden ·kunnen 
zich direct aanmelden bij het alge
meen secretariaat. De .stuurgroep zal 
vervolgens op _basis van de levensbe
schrijvingen een keuze maken uit de 
aanmeldingen. 
Voor nadere informatie over de se.lec
tieprocedure en criteria kunt u con
tact opnemen met het algemeen secre
tariaat, telefoon: 070 - 61412l,~toestel 
25. 
Van de deelnemers wordt een eigen 
bijdrage gévraagd van f 140,~ voor 
leden t/m 26 jaar, en f 200,- voor 
leden van 27 jaar en ouder. 
Op 10 september a.s. sluit de inschrij
ving. 

2 september 1986 



Dr. Klaas Groenveld, directeur Teldersstichting: , 

,,Kleinere coalitiefractie moet zich 
onafhankelijker opstellen'' 

Een herbezinning, heroriëntatie over het liberalisme is 
noodzakelijk. Dit zal moeten gebeuren op verschillende 
fronten. Al begin dit jaar heeft de Teldersstichting een 
commissie ingesteld, die geheel terug keert naar de bases 
van het liberalisme. Terug naar Hume, Locke, naar de 
Franse liberalen die zo'n tweehonderd jaar geleden deze 
stroming gestalte gaven. 

Dr. Klaas Groenveld: "Ons rapport 
zal niet zozeer gaan over de strategie 
van de VVD maar veel meer gericht 
zijn op de wortels van het liberalis
me en een mogelijk praktische uit
werking van die beginselen. Het 
gaat er ons om welke gedachten in 
het liberalisme naar boven zijn geko
men en waar - vooral in de buiten
landse literatuur - over gediscus
sieerd en gedacht is. Wat zijn de 
strijdvragen? Welke positie zou je 
kunnen innemen bij een eventuele 
tweedeling in dat liberalisme dat ik 
voor het gemak wil splitsen in termen 
als 'links~liberalisme' en 'conser
vatief-liberalisme'? Wat is dan goed 
aan het een en slecht aan het ander? 
Tot welke standpunten kan onze 
commissie komen?" 

Groenveld haast zich eraan toe te 
voegen dat dergelijke termen nooit 
de gehele lading dekken, want "li
beralisme staat in sommige opzich
ten haaks op het conservatisme in die 
zin dat liberalen van mening zijn dat 
we te maken hebben met een per
manente maatschappelijke vooruit
gang en een conservatief alleen maar· 
gelooft in degeneratie. Met conser
vatief-liberalisme bedoel ik: libera
lisme gericht op die vooruitgang 
maar met wat meer aandàcht voor 
wat tot op dat moment is gegroeid. 

Links-liberalisme benadert de wer
kelijkheid meer op basis van een ge
dachtenexperiment over hoe die wer
kelijkheid er idealiter uit zou moe
ten zien. De termen zijn natuurlijk 
nooit geheel goed gekozen, maar je 
moet bepaalde trefwoorden als uit
gangspunten hebben." 

Internationaal liberalisme 

Een vergelijking met het liberalisme 
in andere landen heeft voor de VVD 
weinig zin. Ook de twee andere grote 
politieke stromingen, het socialisme 
en de christen-democratie, kenmer
ken zich door grote internationale 
verschillen. Groenveld: "Er wordt . · 
weleens gezegd dat de FDP in Duits
land links staat van de VVD onder
meer omdat men kon samenwerken 
met de SPD. Daar zeg ik echter on
middellijk bij dat die SPD in Duits
land iets totaal anders is dan de 
PvdA in Nederland. Ik denk dat de 
VVD gemakkelijker met de SPD 
dan met de PvdA zou kunnen sa
menwerken. Bovendien staat die 
FDP veel minder links van de VVD 
dan men vaak denkt. Als je de opvat
tingen van de FDP ten aanzien van 
de sociaal-economische issues be
kijkt dan zie je dat die partij soms 
vrij rechts staat. Misschien nog wel 
rechtser dan de VVD. Daarentegen 
kun je de Engelse liberals beschou
wen als een meer sociaal-democrati
sche partij of, zo je wilt, links-li
beraal als het gaat over sociaal-eco
nomische uitgangspunten. 

Op immaterieel gebied, 
dus in zaken als 
abortus, euthanasie en dergelijke, 
denk ik dat de VVD mondiaal ge
zien vrij links in het politieke krach
tenveld staat. Het is echter heel ge
vaarlijk om op die manier tot een in
deling te komen, omdat in alle lan
den een verschillende politieke 
cultuur heerst." 
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Zenuwachtige partij 

Naar de huidige situatie van de VVD 
kijkend, zegt de directeur van de 
Teldersstichting: "Ik denk dat je er 
als politieke partij voor moet waken 
dat je je opstelling teveel laat be
palen door wat anderen doen. Dan 
zou je een 'zenuwachtige' partij krij
gen die op grond van electorale over
wegingen de meest grillige bewegin
gen gaat tonen; die probeert dáár te 
gaan zitten waar de meeste kiezers 
zijn. Of zich een onderwerp wenst 
eigen te maken dat een andere 
partij laat liggen. Zo'n opstelling 
moet je als partij r.ooit kiezen. Dan 
ben je te zeer afhankelijk van wat 
anderen doen. Ik denk dat de VVD 
op dit moment haar eigen terrein 
duidelijk heeft gedefinieerd zowel op 
sociaal-economisch als op immate
rieel gebied. In grote lijnen kun je 
dat vasthouden. Wat andere partijen 
doen, is hun zaak. Als CDA en PvdA 
opschuiven naar het midden of naar 
rechts kan dat inderdaad betekenen 
dat de VVD wat van haar aanhang 
gaat verliezen, maar dat mag geen 
reden zijn voor de VVD om dan te 
zeggen: ''dan koersen we maar eens 
even flink naar links'. Je kunt het op
schuiven van CDA en· PvdA in de 
richting van de VVD ook beschou
wen als het succes van de overtui
gingskracht van het liberalisme. Via 
een wat andere weg krijgt deze sa
menle:ving dan toch een wat meer li
beraal karakter." 

Waan van de dag 

Klaas Groenveld verwacht niet dat 
het rapport dat dit najaar door de 
Teldersstichting wordt uitgebracht 
uit zal monden in een aantal politie
ke aanbevelingen in het licht van wat 
nu binnen de waan van de dag 
speelt. Wel zal de commissie haar ui
terste best doen er zoveel concrete 
conclusies aan te verbinden dat het 
rapport (geschrift) voorzien van dui-



·-r LIBERALISME 
delijke stellingen ter behandeling te
recht komt in een partijraad. De we
tenschappelijke stichting kiest te
recht voor de meer filosofisch-ab
stracte benadering al is ook zij zich 
ervan bewust dat de liberale inbreng 
de laatste jaren in de praktische po
litiek wat is ondergesneeuwd. 
"Een groot aantal zaken, zoals nu 
vastgelegd in een regeerakkoord en 
zoals zij tot stand is gekomen in 
vorige regeerperioden, was niet al-
tijd even liberaal. Dat is ook moeilijk 
met een coalitiepartner die eerst gro
ter was en nu twee keer zo groot is 
als de VVD. Dan raakt dat liberale 
geluid wat in de verdrukking in het 
kabinet. Naar mijn mening kan het 
toch goed over het voetlicht komen 
als de VVD-parlementsfracties dat 
geluid wéllaten horen. Natuurlijk politieke cultuur is gegroeid bij alle 
zullen we niet altijd gelijk krijgen. grote partijen. Een cultuur waarin 
Het probleem dat we in de afgelopen het zwaartepunt van de macht steeds 
periode hebben gehad, is dat de meer bij het kabinet kwam te liggen. 
VVD-Tweede-Kamerfractie naar Dat hield in dat de partijen probeer-
buiten toe een geluid probeerde te den hun "leiders" in het kabinet te 
ventileren waarvan men het idee had krijgen. Het probleem is dat nu alle 
dat het ook het compromis zou zijn partijen opereren binnen een derge-
binnen het kabinet. Men manoeu- lijke cultuur de VVD niet in haar 
vreerde binnen de Tweede-Kamer- eentje voor een veel dualistischer op-

~~ 
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nen geven tot een dualistischer be
nadering. Dat betekent dat zij ook 
ten aanzien van het kabinet een wat 
meer onafhankelijke opstelling moet 
kiezen." 

Dualisme - monisme 

fractie als· het ware naar dat compro- stelling kan kiezen, omdat zij dan het Hij verwacht de discussie dualisme -
misstandpunt binnen de regering. risico loopt aan macht te verliezen. monisme zowel in het wetenschap-
Dat lijkt mij niet nodig. Als Tweede- Strategisch monisme is duidelijk op- pelijk geschrift als in de VVD-frac-

·.·.·.·.· Kamerfractie kun je het liberale ver- gezet en uitgedacht vanuit de visie: ties. "De verhouding dualisme - mo-
:••••:••: haili houden. Vanuit die liberale in- "hoe krijg ik binnen de huidige po- nisme is staatsrechtelijk een bran-
::::::: valshoek kun je de bewindslieden on- litieke cultuur zoveel mogelijk dende kwestie. Binnen de fractie zal 
..... · der vuur nemen. Oók de liberale be- macht en loop ik zo min mogelijk ri- deze discussie zeker ook gaan spelen 
(\ windslieden. Dat hoeft echt niet ge- sico." Ofin de nabije toekomst kan omdat zij haar verhouding ten op-
:.-:··· lijk te leiden tot kabinetsvallen en worden gekozen voor een dualis ti- zich te van het kabinet .moet bepalen 

discussies over toekomstige re- sche opstelling hangt mede af van nu zij veel kleiner is geworden. De 
geringscoalities. Beide groeperingen wat andere politieke partijen doen. positie van het strategisch monisme ·.·.·.·. 
kabinet en parlement hebben een ei- Dan kan ik nu wel een heel verhaal ligt denkelijk eerder voor dè hand .·.·.·.·. 
gen verantwoordelijkheid. De ver- vertellen hoe het nu eigenlijk hoort als je groot bent als coalitiepartner. {{ 
antwoordelijkbeid van de VVD-frac- en hoe Thorbecke het eigenlijk heeft Naarmate je kleiner bent binnen een •}} 

~:!/~~~ ~~f~~~~s i~~~~~gs~~~~tp v:~t ~er~~~~e~ije~e~a~n~~~~~~~~;~~t zJ: ~~~:~~:nm~Jte~~t :n~c~:~~e~~jk~~~;_n .!l~lllll 

~?i~i~i#lfii~~~:~~i~~?f~o ~~~~~1~~::Jf;~~if~Ë~~: ~~~:olf:!h~~f{Jf~~:Ej~jf'-! ... =1_:·:_.·=·.=·:1·_.=.1_:·:._ .. =1_:·:_ .. = •... :. te komen tot het maximaal haalbare) fractie moet opereren bilmen de po- nen. In het kabinet ben je in de min-
zou moeten worden verlaten. litieke cultuur zoals die op dit mo- derheid. Daar ligt nu de verhouding .... 
Groenveld denkt daar zeer genuan- ment geldt. Nijpels was daar vrij ex- twee staat tot één. Een heleboelli- .~* 

~ ceerd over. "We zouden er los van treem in. Hij kwam tot het stra- herale gezichtspunten worden daar ~ 
~ moeten komen, maar we moeten ons tegisch monisme. De VVD-fractie dus ondergesneeuwd. En dat is ook ~ I wol <Oali""n dat in Nododand dio zou in olk goval moe' aanzetton kun- niot zo "g; zo i' hot nou oonrnaal I 

"'"""""""''""'"'' 88!11~ 



[_~=====----~-~-------:--~--:-----:=--=-=========·-----~~----.-------~- ------- . --·· 
· met de politieke verhoudingen in Ne
derland. Maar dat liberale geluid 
moet wel duidelijk blijven. Het 
standpunt van de VVD moet duide
lijk naar buiten komen. De VVD
fractie kan dat het best in een dualis
tische verhouding. Dus hoe de VVD
fractie gaat opereren in relatie tot 
dat kabinet zal een heel belangrijk 
punt van interne discussie zijn." 

Tolerantie 

Over de sfeer van die discussie (zo
wel binnen de fractie als straks bij 
de bespreking van het Teldersstich
tingrapport) maakt hij zich geen 
zorgen. "Liberalisme betekent een 
tolerantie ten opzichte van andere 
meningen. Dat moet dus ook gelden 
ten aanzien van stromingen binnen 
die partij zelf. Ik zal niet beweren 
dat iemand die monistisch denkt 
niet liberaal is. Die mening mag je er 
op na houden en ik de mijne. Maar 
we zullen wel in de partij moeten dis
cussiëren over staatsrechtelijke op
vattingen, over de verhouding partij
parlement-kabinet. Dat zou er toe 
kunnen leiden dat we moeten con-
stateren dat er binnen de partij vleu- Hij besluit met: "Het liberalisme is 
gels bestaan. Die bestaan in iedere gebaseerd op een aantal grondstel-
grote partij en we komen dan in ie- Jingen en het \Jenadrukt een aantal 
der geval met elkaar in gesprek. Dan fundamentele vrijheidsrechten van 
blijven allerlei wrijvingen niet onder de mens. Anderzijds benadrukt het 
de oppervlakte, want dan komen ze ook de democratie als geloofsgoed, 

· ::: er op een keer toch wel uit. Als za- maar ook de tolerantie die we ten 

Dr. Klaas Groenveld 

vaak zo relativerend dat het zichzelf 
relativeert. Daarnaast is er een zeke
re strijdigheid tussen het liberalisme 
als ideologie en liberale politiek. · 
Zelfs de term 'liberale politiek' is al 
weer een paradox. Er valt dus ge
noeg te bediscussiëren." 

·:·:·:·:· ken openlijk worden besproken, hoe- aanzien van elkaar moeten hebben. :::: 
.·.·.·.·. ven we helemaal niet tot een com- - Dit lijstje leidt soms tot strijdige op- Reny Dijkman :-:· 
.·.:-:-:· promis te komen. Je kunt meningen vattingen. In feite is het liberalisme Foto: Persbureau Stokvis ) 

::.:!:::! ~:~ ~~~d 0~~a~~~~~fïj~ ~:~n~~;;~~, 
is het groot aantal paradoxen 
(schijnbare of echte tegenstrijdig
heden) dat binnen het liberalisme 
heerst. 
Liberalisme is een heel moeilijke 
ideologie. Het is wat te simplistisch 
om die onder de noemers: vrijheid, 
verdraagzaamheid en sociale recht
vaardigheid samen te vatten. Trou-

• 

RESTAURANT 
:::~ wens daarmee som je al een aantal ::::; 

:::... dingen op die met elkaar in strijd Kloksteeg 3 Leiden TelefQon 071 123053 ~ I kunnon zijn." 
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JOVD-voorzitter Eric Balemans: 

,,Liberalen .behoren 
voortrekkersrol te vervullen'' 
Deze zomer heeft de JOVD 
een nieuwe voorzitter geko
zen. Het is de 24-jarige 
Eric Balemans (Rechten in 
Utrecht) die de pnafhanke
lijke Liberale Jongerenor
ganisatie de komende ja
ren gaat leiden. 
De JOVD heeft met hem de 
eerste Limburgse voorzit
ter, die door zijn studie in 
het midden des lands een 
strategisch goed uitgangs
punt heeft gekozen voor 
het vele reizen en trekken 
dat nu eer.Jmaal onlos
makelijk met het voorzit-

. terschap verbonden is. 

"De JOVD heeft een gigantische le
denwinst geboekt," vertelt Eric. 
"Binnen een half jaar zijn er circa 
2000 nieuwe leden bijgekomen en 
nadert het ledental nu de 7000. Jon
geren krijgen steeds meer interesse 
in politiek." Eric noemt als groot 
voordeel van de JOVD dat je als lid 
van de liberale jongerenorganisatie 
wél je in politiek kunt verdiepen en 
er actief in kan zijn zonder dat je ge
lijk partijgebonden bent. "Je kunt je 
ideeën kwijt zonder direct een keuze 
te hoeven maken. We krijgen overi
gens aanmeldingen binnen vanuit 
elke leeftijdsgroep. Laatst belde ie
mand van 50 jaar met het verzoek lid 
te mogen worden. Dat kan dus niet. 
Ook gaan we niet onder de 16 jaar." 
Eric Balemans: "De JOVD ken
merkt zich door een enorme diver
siteit onder haar leden. Van concur
rentie met andere jongerengroepen 
merken we weinig. Naar mijn weten 
is slechts één JOVD-er van onze or
ganisatie overgestapt naar de jon
gerenorganisatie van D'66." \Vat 
hem wel eens stóort, is het gebrek 
aan begrip voor de onafhankelijk
heid van de JOVD. Dat geldt sterker 
voor buiten de VVD dan daarbin
nen. Vooral de media hebben er nog 

wel eens een handje van de JOVD 
als de jongerenpartij van de VVD om 
commentaren te vragen over het op
treden van de VVD. 
"Wij kunnen ge.makkelijker inspelen 
op de liberale ideeën. Het liberalis
me is niet van één partij of te claimen 
door één partij. Als JOVD willen wij 
ons verdieJDen in: wat zijn de liberale 
ideeën voor de jaren '90?", aldus de 
JOVD-voorzitter. Hij constateert 
met spijt dat de voortrekkersrol die 
liberalen altijd in het verleden heb
ben vervuld, de laatste vijftien jaren 
is vervangen door "een reageren op". 
"Het elan voor de voortrekkersrol is 
verbleekt. De liberale principes 
wordt vaker dan mij Îief is geweld 
aan gedaan." 
Eric Balemans heeft in zijn maiden
speech als JOVD-voorzitter een lans 
gebroken voor samenwerking door 

. VVD, D'66 en PvdA, "omdat 
slechts bij samenwerking van deze 
partijen een verdere realisatie van 
de liberale beginselen tot stand kan 
komen. Kijken naar overeenkomsten 
is een grotere stimulans dan het be
trekken van loopgraven omtrent ver
s,chillen in maatschappelijke visie". 

·Rol van Tweede Kamer 

In zijn inauguratiespeech benadruk
te de JOVD-voorzitter nog eens het 
belang van de rol van de Tweede Ka
mer. "De Tweede Kamer stelt zich 
te vaak passief en te afwacht,end op. 
Hierdoor wordt vaak niet optimaal 
gebruik gemaakt van de bevoegd
heden die de Tweede Kamer heeft. 
Het is niet zo zeer een kwestie van te 
beperkte bevoegdheden van de Ka
mer in haar relatie tot de regering, 
maar veeleer het niet gebruiken van 
haar eigen middelen. De passiviteit 
is kenmerkend voor wat betreft de 
visie van de Kamerfracties op het re
geerakkoord. Haar staatsrechtelijke 
positie wordt veelal gezien als een 
verbond tussen de coalitiepartners, 
waardoor men elkaar bindt ter voor
koming van conflicten, waardoor de 
Twe!'!de Kamer - en met name de op-

Eric Balemans 

_positiepartijen- ogenschijnlijk. 
monddood wordt gemaakt. Ogen
schijnlijk, want in mijn ogen dient 
de Tweede Kamer en dus ook de op
positie het regeerakkoord te gebrui
ken als referentiekader voor de alge
hele toetsing van het regeringsbe
leid." 

Reny Dijkman 
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Geschrift no. 58 van de Prof. Mr. B.·M. Teldersstichting 

,,Het proces van wetgeving 
tussen politieke wens en juridische techniek" 

Prof Mr. M. C. Burkerzs, Prof Mr. R. Cleton, Mr. J. M: Polak, 
Mr. J. G. C. Wiebenga. 

. (. ___ ···-·----------------· ----=------------_-----. ____ ...c_ ____ ===:l 

De plaats die de overheid in onze sa
menleving inneemt, heeft de afgelo
pen jaren in het brandpunt van de 
politieke discussie gestaan. De cen
trale vraag daarbij luidde in hoever
re de (rijks)overheid niet teveel 
heeft willen ingrijpen in maatschap
pelijke processen. 
Moet de rijksoverheid niet meer be
stuursruimte laten aan de lagere 
overheden, zoals provincie en ge
meente (decentralisàtie); moeten be
paalde overheidstaken niet worden 
afgestoten naar de particuliere sec
tor (privatisering; men denke bij 
voorbeeld aan de PTT); zou het niet 
beter zijn om het zo langzamerhand 
weinig doorzichtig geheel van regels 
in ons land te verminderen, respec
tievelijk te vereenvoudigen (deregu
lering); zouden wij de kosten van al 
dat overheidsingrijpen niet moeten 
verminderen (bezuiniging), zo luiden 
een aantal sleutelvragen. 
In een andere publikatie van de Tel
rlersstichting (geschrift no. 53: "De
regulering; een liberale visie") had 
de Teldersstichting reeds gepleit 
voor vermindering, respectievelijk 
vereenvoudiging van regelgeving. 
Immers, liberalen hechten zwaar aan 
een zo groot mogelijke vrijheid voor 
het individu om zijn eigen beslissin
gen te nemen. In het verlengde van 
dit uitgangspunt ligt het streven naar 
een zo "staatsvrij" mogelijke sfeer 
in de samenleving. 

op de Grondwet. De vier auteurs van 
geschrift no. 58, ieder werkzaam in 
één der fasen die een wetsontwerp 
doorloopt, hebben onderzocht in hoe
verre de gang van zaken in de fase 
waarin zij dagelijks werkzaam zijn, 
zich verhoudt tot de toepasselijke re
gels, in hoeverre veranderingen kun
nen worden aangebracht en in hoe
verre de werkzaamheden in de af
zonderlijke fasen niet beter op el
kaar afgestemd zouden kunnen 
worden. Anders gezegd, zij hebben 
het kwalitatieve aspect van het pro
ces van wetgeving onder de loep ge
nomen. 
Zij hebben zich daarbij met name la
ten leiden door het beginsel dat wan
neer de overheid ingrijpt, dat ook 
conform de geldende regels moet ge
beuren en het beginsel dat er sprake 
moet zijn van een zo harmonieus, zo 
gestroomlijnd mogelijk resultaat. 
Dat het laatste naar de mening van 
de auteurs niet altijd het geval blijkt 
te zijn, vindt men terug in de subtitel 
van het geschrift - "tussen politieke 
wens en juridische techniek" - die. 
verwijst naar het spanningsveld tus
sen enerzijds de politieke (compro
mis)praktijk en anderzijds de bij, 
veelal juridisch geschoolde, wet
gevingsspecialisten levende wens tot 
een zo goed mogelijk produkt te ko
men. Zodoende komen de auteurs tot 
onder andere de volgende aanbevelin
gen: 

Prof. Mr. R. Cleton (hoofd stafaf
deling wetgeving privaatrecht op het 
Ministerie van Justitie) stelt dat in 
het kader van de departementale 
voorber-eiding van wetgeving, ter
mijnen zo realistisch mogelijk die-

nen te worden gesteld. Zodoende kan 
men tijdnood en de mogelijke ne
gatieve weerslag daarvan op het 
eindprodukt voorkomen. Verder 
vindt hij dat de dereguleringstaets 
reeds vanaf het begin van de voorbe
reiding van wetgeving in het proces 
ingepast dient te worden, zodat de 
dereguleringstaets in een latere fase 
niet leidt tot onoverkomelijke pro
blemen. Daarnaast verdient het vol
gens hem aanbeveling datambtena
ren die van dichtbij met het wet
gevingsproces te maken hebben, 
meer zouden moeten rouleren binnen 
het overheidsapparaat. Leden van 
de rechterlijke macht zouden tijde
lijk op de wetgevingsafdeling van 
een departement kunnen worden ge
plaatst; wetgevingsambtenaren zou
den bij tijd en wijle van departement 
moeten kunnen wisselen. 

Mr. J. M. Polak (lid van de Raad· 
van State) stelt zich met name op 
het standpunt dat de meer juridisch
technische onderdelen van een ad
vies van de Raad van State nogal 
eens terzijde worden geschoven van
wege binnen de Tweede Kamerfrac
ties levende politieke sentimenten. 
Ook komt het wel voor dat de depar
tementen niet voldoende profiteren 
van de adviezen van de Raad van 
State. Verder beveelt hij aan dat 
wetgevingsambtenaren van depar
tementen en van het bureau wet
geving van de Raad van State voor 
korte of langere tijd van plaats zou
den moeten wisselen. 

Mr. J. G. C. Wiebenga (lid van de 
Tweede Kamer) constateert dat de 
bewerktuiging van de Tweede Ka
mer als medewetgever niet optimaal 
is. Individuele kamerleden beschik
ken niet over voldoende financiële 
middelen om bijvoorbeeld een juridi
sche kracht met maatschappelijke 
ervaring aan te trekken. 
Voorts stelt hij dat iedere nota van 
de regering aan de Tweede Kamer 
vergezeld zou moeten gaan van een 
brief, waarin de beleidsvoornemens 

· In "Het proces van wetgeving" staat 
niet de hoeveelheid uitgevaardigde 
regels centraal, maar de wijze waar
op door de overheid uitgevaardigde 
regels tot stand komen; het proces 
van wetgeving. V oordat een wet in 
werking treedt, na door het staats
hoofd te zijn ondertekend, heeft een 
ontwerp van wet vierfasen door
lopen: de departemental~ voorberei
ding, advisering door de Raad van 
State, behandeling in de Tweede 
Kamer en behandeling in de Eerste 
Kamer. 

V.l.n.r. Prof mr. R. Cleton, mr. J. G. C. Wiebenga, mr. drs. H. Langman 
(voorz. curatorium Teldersstichting), prof mr. M. C. Burkens, mr. J. M. 
Polak, dr. K. Groenveld. 

Voor de totstandkoming van een wet 
gelden in ons land weer talloze pro
cedureregels die goeddeels steunen 



van de regering duidelijk en beknopt 
zijn weergegeven. De besluitvor
ming in de Tweede Kamer zou dan 
kunnen geschieden op. basis van deze 
brief met behulp van amenderende 
moties. Zodoende zou de behande
ling van nota's sneller en effectiever 
kunnen verlopen. 
Niet opportuun acht hij de instelling 
van een speciale Tweede-Kamer
commissie voor de wetgeving. 
Slechts een gering aantal afgevaar
digden is voor het lidmaatschap ge
kwalificeerd, terwijl het aantal wets-. 
voorstellen en amendementen zeer 
groot is. Daarnaast zijn voorstellen 
en amendementen vaak veeleer po
litiek dan wetstechnisch omstreden. 
Bewaking van behoorlijke wetgeving 
kan daarom het beste in fractiever
band gebeuren. 

Prof. Mr. M. C. Burkens (lid van de 
Eerste Kamer) constateert dat de 
Eerste Kamer de resultaten van het 
wetgevingsproces, die aan haar wor
den voorgelegd, op een wat meer 
kr.itische en minder volgzame wijze 
beziet. Zijns inziens zou deze hou
dingswijziging een gevolg kunnen 
zijn van het feit dat het wetgevings
proces in de Tweede Kamer, als ge
volg van tijdnood en een overmaat 
aan te behandelen wetsvoorstellen, 
onder druk is komen te staan. Zo ont- . 
staat het gevaar dat aspecten waar 
de .Eerste Kamer sterk aan hecht, in 
de Tweede Kamer onvoldoende aan
dacht (kunnen) krijgen. Daarnaast 
zou het· toegenomen activisme aan 
de zijde van ·de Eerste Kamer zijn 
oorsprong kunnen vinden in het feit 
dat de leden van de Eerste Kamer 
om de vier jaar gezamenlijk in plaats 
van om de drie jaar bij helften geko
zen worden. De politieke legitimiteit 
en daardoor de zelfstandigheid van 
de Eerste Kamer zou zodoende zijn 
toegenomen. 
In hoeverre deze zelfstandigheid 
zich uit, hangt ook samen met de 
mate waarin politieke overeenstem
ming bestaat tussen beide Kamers. 
Immers, de Eerste Kamer beschikt 
niet over het recht van amendement 
en het scherpe wapen van verwer
ping zal niet al te snel worden inge
zet. 
Een terughoudende opstelling van de 
Eerste Kamer dient door ministers 
en departementen echter niet als 
"tandeloos" te worden aangemerkt. 
De daaruit voortvloeiende, soms wat 
onverschillige beantwoording van 

vragen uit de Eerste Kamer zou er 
wel eens toe kunnen leiden dat de 
Eerste Kamer zich juist actiever 
gaat opstellen. 
Ten aanzien van de verhouding tus~ 
sen de vier fasen uit het wetgevings
proces concluderen de auteurs ten
slotte, dat beter gebruik kan worden 
gemaakt van de ervaringen die de 
werkzaamheden in de afzonderlijke 
fasen hebben opgeleverd. Een in het 
leven te roepen centrum voor de wet
gevingsdocumentatie zou dat recht
streeks kunnen bevorderen en zo-

doende tijdverspilling tegengaan. 
Daarnaast zou de mobiliteit van wet
gevingsambtenaren over de beide 
Kamers, de departementen en de 
Raad van State moeten worden be
vorderd. 
Aldus bevat het geschrift aanbeve
lingen die het spanningsveld tussen 
politieke wensen en juridische moge
lijkheden zouden. kunnen vermin
deren. 

Foto: Theo Meijer 
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BESCHRIJVINGSBRIEF 

OPENBARE BUITENGEWONE 
ALGEMENE VERGADERING 
(7 5ste algemene vergadering) 
te houden op zaterdag 29 november 1986 in het Turfschip te 
Breda, aanvang: 10.00 uur. 

Onderwerp: 
Bespreking en besluitvorming van voorstellen inzake het 
Referendum op basis van stellingen (resolutie) opgesteld door de 
werkgroep Referendum, ressorterende onder de commissie 
Buitenlandse Zaken. Deze stellingen zijn mede opgesteld naar 
aanleiding van de in de 72ste algemene vergadering uitgestelde 
behandeling van amendement 2394 van de commissie 
Binnenlandse Zaken op het conceptverkiezingsprogramma 1986-
1990, punt 230e. 
Door de ledenvergaderingen van de afdelingen, de 
centralevergaderingen van de ondercentrales en kamercentrales, 
de commissies van advies (art. 60 h.r.) en de bijzondere groepen 
(art. 78.1 h.r.) kunnen op de stellingen (dus niet op de tekst van 
de toelichting} tot en met 13 oktober 1986 amendementen c.q. 
moties bij de algemeen secretaris worden ingediend, met 
gebruikmaking van formulieren, die door het algemeen secretariaat 
aan de secretarissen van de daartoe bevoegde instanties zullen 
worden toegezonden. Alleen die amendementen c.q. moties worden 
in behandeling genomen die door middel van het voorgeschreven 
formulier (AVBA0075) ter kennis van de algemeen secretaris 
worden gebracht. Deze amendementen c.q. moties worden 
gepubliceerd in Vrijheid en Democratie nr. 1346 van 28 oktober 
1986. 

Agenda: 
1. Opening door de voorzitter, J. Kamminga. 

2. Vaststelling technisch advies Eerste Kamer (bijlage A). 

3. Korte mondelinge toelichting door een van de leden van de 
werkgroep Referendum, ressorterende onder de 
commissie Binnenlandse Zaken. 

4. Behandeling van stellingen (resolutie) van de werkgroep 
Referendum (bijlage B). 

5. Pauze (12.30 - 13.30 uur). 

6. Eventueel voortzetting van de behandeling van het 
onderwerp onder punt 4 genoemd. 

7. Benoeming voorzitter van de partij (i.v.m. tussentijds 
aftreden van Jan Kamminga te Groningen). 

Het hoofdbestuur heeft in zijn vergadering van 25 augustus 1986 
besloten om voor het voorzitterschap te kandideren: dr. L. Ginjaar 
te Leidschendam. 
Levensbeschrijving: geboren 1928; was voorzitter college van 
bestuur Universiteit van Utrecht; was minister van 
Volksgezondheid en Milieuhygiëne in het kabinet Van Agt/Wiegel 
van 1977-1981; is lid van de Eerste Kamer sinds de Eerste-Kamer· 
verkiezing van 1981; is lid van het dagelijks bestuur sedert april 
1983; is voorzitter van de Gezondheidsraad en van de Centraleraad 
voor de Milieuhygiëne. 
Is lid van de VVD sedert: 1959. 

De ledenvergadering van elke afdeling is bevoegd tot 13 oktober 
1986 een naam van een overige kandidaat met diens 
bereidverklaring en een korte levensbeschrijving in te dienen bij de 
algemeen secretaris. 
Gelet op de Mededelingen van het hoofdbestuur nr. 221, d.d. 10 
juni 1986, is de periode van de kandidaatstelling aangevangen op 
13 augustus 1986. 

8. Overdracht van het voorzitterschap. 

9. Afscheid afgetreden voorzitter. 

10. Rondvraag. 

11. Sluiting door de nieuwe voorzitter. 

N.B.: 
De aandacht van de afdelingen wordt gevestigd op art. 20 van de 
statuten en op art. 49.1 tjm 49.4 van het huishoudelijk reglement 
van de partij, die als volgt luiden: 

20.1. Het stemrecht in de algemene vergadering wordt uitgeoefend 
door afgevaardigden van de afdelingen. 

20.2. Voor iedere vijftig leden van een afdeling per 1 januari 
onderscheidenlijk 1 juli van het lopende jaar wordt één stem 
uitgebracht; daarbij wordt het aantal leden van elke afdeling naar 
boven afgerond tot vijftig of een veelvoud daarvan. 

20.3. Voor áfdelingen die· na 1 januari onderscheidenlijk 1 juli van 
het lopende jaar zijn opgericht of waarvan de grenzen na die data 
zijn gewijzigd, wordt het aantal stemmen op de in artikel 20.2 
bepaalde wijze vastgesteld op grondslag van het aantal leden dat 
één week voor de dag van de vergadering tot de afdeling behoort. 

20.4. De aspirant-leden worden voor de bepaling van het ledental 
van een afdeling als bedoeld in artikel 20.2 en 20.3 buiten 
beschouwing gelaten. 

20.5. De afgevaardigden van een afdeling worden benoemd door 
de ledenvergadering van die afdeling. 

20.6. Iedere afgevaardigde stemt in de algemene vergadering 
zonder last, naar vrije overtuiging. 

49.1. Bij benoeming van afgevaardigden als bedoeld in artikel 20.5 
van de statuten, benoemt de ledenvergadering één of meer 

. plaatsvervangers, al dan niet per afgevaardigde. 

49.2. Indien de ledenvergadering meer dan een afgevaardigde 
benoemt, kan zij tevens vaststellen hoeveel stemmen iedere 
afgevaardigde met inachtneming van het in artikel 20,van de 
statuten bepaalde aantal stemmen ter algemene vergadering zal 
uitbrengen; toezicht op de naleving van zodanig besluit berust bij de 
afgevaardigden van de afdeling zelf. 

49.3. Afgevaardigden kunnen hun vertegenwoordiging overdragen 
aan andere afgevaardigden van dezelfde of van een andere 
afdeling. 

49.4. De voorzitter kan van iedere afgevaardigde verlangen dat 
deze zijn bevoegdheid aantoont, bij gebreke waarvan de betrokken 
afgevaardigde geen stemmen meer mag uitbrengen. 

BIJLAGE A 

Technisch Advies Eerste Kamer 1987 
Voorstel van het hoofdbestuur inzake technisch advies Eerste 
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Kamer 1987 ingevolge artikel 4.1 van het reglement op de 
kandidaatstelling voor leden van de Eerste Kamer der Staten
Generaal.' 

Ingevolge besluit van de 71ste algemene vergadering werd het thans 
vigerend reglement op de kandidaatstelling voor leden van de 
Eerste Kamer der Staten-Generaal (nader aan te duiden als EK) 
vastgesteld. 
In 1983 waren reeds de voorstellen tot wijzigingen van de Kieswet 
o.a. m.b.t. de verkiezingsprocedure door de Staten-Generaal 
goedgekeurd. 
Een en ander houdt thans in dat de Eerste Kamer bij periodieke 
verkiezing ca. twee maanden na de dag van de Statenverkiezingen 
wordt gekozen. In 1987 zal dientengevolge voor de eerste maal een 
en ander volgens de nieuwe bepalingen (intern zowel als extern) 
worden toegepast. 
Het hoofdbestuur heeft in zijn vergadering van 25 augustus 1986 
het in conform artikel 4.1 EK voorgeschreven voorstel m.b.t. een 
zo beknopt en duidelijk mogelijk technisch advies t.b.v. de 75ste 
algemene vergadering geformuleerd. 

Dit voorstel houdt het volgende in: 
1. Het aantal in alle provincies in te dienen lijsten bedraagt twaalf 
(deze lijsten worden onderling verbonden); 
2. Op grond van het vermoedelijk, mede op basis van de Tweede
Kamerverkiezing 1986, aantal VVD-leden in de provinciale staten 
te verwachten aantal door leden van de VVD te bezetten zetels in 
de Eerste Kamer bedraagt wellicht 13 (thans 16); 
3. In elke provincie zal een lijst van dertig kandidaten worden 
ingediend; 
4. Uitsluitend verkiesbare kandidaten zullen op de twaalf lijsten 
voorkomen; 
5. Het aantal voorlopige (verkiesbare) kandidaten dat naar 
landelijke voorkeur zal worden gerangschikt bedraagt ten minste 
32; 
6. Op alle lijsten zullen dertig kandidaten in dezelfde gelijkluidende 
volgorde worden gerangschikt; 
7. De aantallen voorlopige kandidaten die cie.centrale
vergaderingen van de kamercentrales ten hoogste mogen plaatsen 
op de door hen op te stellen advieslijsten beloopt 30. 

Het hoofdbestuur heeft mede gelet op de geslaagde proeve in 1983 
het voldoende geoordeeld dat nai:).st de cà. 13 gekozenen 17 
reserve kandidaten op de lijst voorkomen. 
Het voordeel daarbij was en is o.a. dat de landelijke lijst die eerst 
door de kandidaatstellingsraad dient te worden vastgesteld tevens 
de uniforme lijst zal zijn die in alle provincies zal worden ingediend. 
Deze lijst zal - afgezien van een tussentijdse verkiezing.- gelden voor 
vier jaren. 

's-Gr~venhage, 25 augustus 1986 

Het hoofdbestuur van de VVD, 
J. Kamminga, voorzitter 
W. J. A. van den Berg, 
algemeen secretaris. 

N.B. 
Een beknopte procedurebeschrijving wordt gepubliceerd in Vrijheid 
en Democratie nr. 1345 van 14 oktober a.s. Vanaf die datum is op 
schriftelijke aanvraag van leden tevens een uitvoerige 
procedurebeschrijving beschikbaar (algemeen secretariaat VVD, 
Postbus 30836, 2500 GV 's-Gravenhage). 

* Artikel 4.1 EK luidt: 
"In de beschrijvingsbrief voor een algemene vergadering, die wordt 
gehouden vóór 31 december voorafgaande aan het jaar waarin een 
periodieke verkiezing van de leden van de Eerste Kamer zal 
plaatsvinden, wordt mede het voorstel van het hoofdbestuur 
vermeld met betrekking tot een zo beknopt en duidelijk mogelijk 

technisch advies, dat tèn minste inhoudt: 
1. aantal in te dienen lijsten; 
2. het op grond van het aantal VVD-leden in de provinciale staten 
te verwachten aantal door leden van de VVD te bezetten zetels in 
de Eerste Kamer; 
3. het aantal in elke provincie te stellen kandidaten; 
4. het aantal ten minste op elke lijst te plaatsen verkiesbare 
kandidaten; 
5. totaal aantal voorlopige kandidaten, dat naar landelijke 
voorkeur zal worden gerangschikt; 
6. al dan niet stellen van dezelfde eerste kandidaat (lijstaanvoerder) 
op alle lijsten; 
7. al dan niet samenstellen van een landelijke kopgroep van een 
bepaald aantal kandidaten voor alle lijsten;. 
8. al dan niet plaatsen van een zeker aantal kandidaten in een vaste 
volgorde op bepaalde plaatsen van alle lijsten (ijzeren ring); 
9. wijze van spreiding over de lijsten van de overige op de 
eventueel op de ijzeren ring volgende landelijke kandidaten; 
10. aantal voorlopige kandidaten, dat de centralevergaderingen 
van de kamercentrales dienen te plaatsen op de samen te stellen 
advieslijsten als bedoeld in artikel 13." 

BIJLAGE B 

Referendum op decentraal niveau 
Stellingen (resolutie): 
De 75ste algemene vergadering van de VVD, 29 november 1986 
te Breda bijeen, gelet op de in juli 1983 in druk verschenen 
discussienota "Referendum - Ja/Neen/Geen mening of een andere 
mening?"* volgens door de commissie Binnenlandse Zaken 
uitgebracht rapport, spreekt als haar mening uit: 

1. In daartoe aanleiding gevende fundamentele gevallen is de 
mogelijkheid van een niet-verplicht beslissend referendum een 
nuttige aanvulling op het Nederlandse systeem van representatieve 
democratie. 

2. Gezien de aan organisatie en uitvoering van een beslissend 
referendum op nationaal niveau verbonden problemen van 
juridische en praktiséhe aard, lijkt het gewenst om eerst op kleinere 
dan de landelijke schaal ervaring op te doen met toepassing van het 
referendum en met de kosten welke dit met zich mee zal brengen. 

3 Door wetswijzigingen dient het (niet-verplicht) beslissend 
referendum mogelijk te worden gemaakt op lokaal en provinciaal 
niveau. 

4. Naar gelang de uitslag van het referendum wordt het besluit 
rechtsgeldig of komt te vervallen. In het algemeen dient een 
daarvoor in aanmerking komend besluit op korte termijn aan een 
referendum te kunnen worden onderworpen nadat het 
desbetreffende orgaan het besluit heeft genomen. 

5. De eventueel later te openen mogelijkheid van een referendum 
op nationaal niveau, met betrekking tot wetsvoorstellen, past het 
best in de besluitvormingsprocedure direct na de ter zake door de 
Tweede Kamer genomen,beslissing. Ten aanzien van een 
wetsvoorstel waaromtrent daartoe gerechtigden binnen de te stellen 
termijn een referendum hebben aangevraagd, treedt de bij 
referendum te nemen beslissing in de plaats van die, welke anders 
door de Eerste Kamer zou worden genomen; ten aanzien van alle 
andere wetsvoorstellen blijft de Eerste Kamerhaar functie volledig 
vervullen. 

Toe/i eh ting: 
De commissie Binnenlandse Zaken van de VVD heeft op 31 januari I 
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1983 haar goedkeuring gehecht aan een door een uit de commissie 
gevormde werkgroep opgesteld rapport, onder de titel 
"Referendum - Ja/Neen/Geen mening of een andere mening?" 
In juli 1983 is dit rapport in druk verschenen als VVD
discussienota.* 
De strekking van het rapport bleek naderhand in verschillende 
opzichten parallel te lopen met de gedachten en aanbevelingen 
welke de staatscommissie van advies inzake de relatie 
kiezersbeleidsvorming ("commissie Biesheuvel") heeft ontwikkeld. 
(Interim-rapport Referendum en Volksinitiatief van 7 maart 1984.) 

In haar eindrapport ter zake, d.d. 4 december 1985, is de commissie 
Biesheuvel mede ingegaan op enkele aspecten van de reactie, 
welke de partijcommissie Binnenlandse Zaken naar aanleiding van 
het interim-rapport had ingezonden. · 

Bij een waarschijnlijk vrij belangrijk deel van de bevolking bestaat 
de behoefte om meer bij het bestuur van de eigen 
gemeente/provincie en van het land te worden betrokken en 
daarop grotere invloed uit te oefenen dan voortvloeit uit het 
lidmaatschap van een politieke partij en deelneming aan periodieke 
verkiezingen. 

Volgens het Liberaal Manifest kan een in het staatsbestel passend 
systeem van het consultatief referendum vooral voor de lokale 
democratie betekenis hebben, zonder de bezwaren op te roepen die 
toepassing op nationale schaal met zich mee kan brengen (blz. 
40/41). De commissie Binnenlandse Zaken is evenwel in haar 
rapport tot de conclusie gekomen (hoofdstuk 6; samenvatting op 
blz. 35), dat alleen de mogelijkheid van bindend referendum aan de 
behoefte zal kunnen beantwoorden. 
Een bindend referendum moet naar het oordeel van de commissie 
Binnenlandse Zaken niet verplicht zijn, maar facultatief; in de 
praktijk beperkt tot uitzonderingsgevallen, betrekking hebbend op 
aangelegenheden van fundamentele aard waarover een duidelijke 
en voor uitvoering vatbare beslissing kan worden verkregen. Enkele 
soorten van besluiten (bijvoorbeeld met betrekking tot de begroting 
en de rekening) zouden volgens het Binnenlandse Zaken-rapport 
moeten worden uitgesloten van de mogelijkheid om aan een 
referendum te worden onderworpen. 

Indien de algemene vergadering van de VVD ook de in het 
Binnenlandse Zaken-rapport aanbevolen mogelijkheid van 
facultatief bindend referendum zou voorstaan, ware nader te bezien 
onder welke voorwaarden het kan worden aangevraagd, over het 
algemeen door een bepaald deel van de kiesgerechtigden. De 
uitslag dient niet alleen afhankelijk te zijn van het percentage van 
de meerderheid van "voor-" of "tegen"stemmers, maar ook van 
het opkomstpercentage. 
Ten aanzien van dèze onderwerpen worden nog geen uitspraken 
gedaan in de bovenstaande resolutie. Die is beperkt tot enkele 
hoofdlijnen uit het rapport, met name gericht op het referendum op 
decentraal niveau. Het derde onderdeel van de ontwerp-resolutie 
is gebaseerd op het door de commissie Binnenlandse Zaken op het 
ontwerp-verkiezingsprogramma 1986-1990 ingediende 
amendement (punt 230e), waarvan de 72ste algemene vergadering 
(17 januari 1986, Almelo) de bespreking heeft aangehouden. 

• Verkrijgbaar door overmaking van een bedrag van f 4,- per stuk 
of 10 stuks voor f27,50 op girorekening 40.18.232 t.n.v. VVD
Informatierekening te 's-Gravenhage, onder vermelding van 
"Referendum". 

Mededelingen 
van het hoofdbestuur 

40ste jaarlijkse algemene verga
dering 15 en 16 mei 1987 (76ste 
algemene vergadering) 

Ter voldoening aan de bepalingen in. 
statuten en huishoudelijk reglement van 
de VVD deelt het dagelijks bestuur aan 
de besturen van afdelingen, ondercentra
les en kamercentrales het volgende mede: 
- de jaarlijkse algemene vergadering 
1987 zal worden gehouden op vrijdag I 5 
en zaterdag 16 mei in schouwburg en con
certzaal "De Harmonie" te Leeuwarden; 

- de ledenvergaderingen van de afdelin
gen en de centrale vergaderingen van de 
ondercentrales en kamercentrales hebben 
de bevoegdheid tot 16 november a.s. bij 
het hoofdbestuur voorstellen in te dienen, 
die in deze jaarlijkse algemene verga- · 
dering dienen te worden behandeld (arti
kel 46 onder 2 h.r. ); 

- de ledenvergaderingen van de afdelin
gen, de centrale vergaderingen van de 
ondercentrales en kamercentrales, de 
commissies van advies als bedoeld in arti
kel 60 h.r. en de bijzondere groepen als 
bedoeld in artikel 78.1 h.r., zijn bevoegd 
tot 24 maart 1987 amendementen op de 
voorstellen bij de algemeen secretaris in 
te dienen (artikel 46 onder 3 h.r.); 

- de volgende leden van. het dagelijks be
stuur zijn in I 987 aan de beurt van perio
diek aftreden: 
de ondervoorzitter, mevrouw E. van 
Raalte-Tuijnman te Norg (niet herbe
noembaar tenzij onder toepassing van ar
tikel 24.5 onder 3 statuten); 
de penningmeester, mr. J. de Monchy te 
Rhoon (niet herbenoembaar tenzij onder 
toepassing van artikel 24.5 onder 3 statu
ten); 
de secretaris voor de internationale be
trekkingen, A.M. Struick van Bern
melen te 's-Gravenhage (niet herbenoem
baar tenzij onder toepassing van artikel 
24.5 onder 3 statuten) 
en de secretaris voor de voorlichting, drs. 
B. J. M. Verwaaye,n te Wateringen (her
benoembaar); 

- in 1988 zijn de volgende leden van het 
dagelijks bestuur aan de beurt van perio
diek aftreden: 
P. L van den Bossche te Berkei-Enschot 
(niet-herbenoembaar tenzij onder toe
passing van artikel 24.5 onder 3 statuten); 
drs. H. B. Eenhoorn te Voorburg (niet 
herbenoembaar tenzij onder toepassing 



van artikel 24.5 onder 3 statuten) en 
drs. L. Hilarides te Drachten (herbe
noembaar) allen secretarissen voor de or
ganisatie; 

- in 1989 zijn de volgende leden van het 
dagelijks bestuur aan de beurt van perio
diek aftreden: 
de door de 75ste algemene vergadering 
tussentijds te benoemen voorzitter (her
benoembaar), en mocht hij niet tot voor
zitter worden benoemd door de 75ste al
gemene vergadering - de secretaris voor 
de organisatie, dr. L. Ginjaar te Leid
schendam (niet herbenoc::mbaar tenzij on
der toepassing van artikel 24.5 onder 3 
statuten); 

- de ledenvergadering van de afdelingen 
en het hoofdbestuur zijn bevoegd vóór 16 
november a.s. één kandidaat te stellen 
voor elke in de 40ste jaarlijkse algemene 
vergadering (76ste algemene verga
dering) in het dagelijks bestuur openval
lende plaats (artikel 46 onder 5 h.r.); 

- het hoofdbestuur zal namen van de kan
didaten voor dè openvallende plaatsen in 
het dagelijks bestuur zo spoedig mogelijk 
publiceren in Vrijheid en Democratie; 

- 'de volgende leden van het hoofdbe
stuur - niet deel uitmakend van het da
gelijks bestuur- zijn in 1987 aan de beurt 
·van periodiek aftreden (artikel 46 onder 
6 h.r.): 
mr. P.J. J. M. Mangelmans te Ouden
bosch (KC Tilburg- niet herbenoem
baar); 
G. M. Jacobse te Beusichem (KC Gel
derland - RKK Nijmegen - niet herbe
noembaar; 
mr. C.A. Troost te Voorburg (KC 
's-Gravenhage- niet herbenoembaar); 
mr. J. F. H.M. van Exter te Heemstede 
(KC Haarlem- herbenoembaar); 
mevr. mr. E.A. M. Raaijmaakers-Rottier 
te Bergen op Zoom (KC Overijssel - her
benoembaar); 
A. Hurink te Rolde (KC Drenthe- herbe
noembaar); 

- zowel het bestuur Van de desbetreffen
de kamercentrale als de ledenvergade
ring van elke afdeling binnen het gebied 
van die kamercentrale is .bevoegd voor de 
vertegenwoordiger van die kamercentrale 
in het hoofdbestuur voor het in artikel 46 
onder 6 h.r. genoemde aftredende lid één 
kandidaat te stellen (artikel 46 onder 7 
h.r.)*; 
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- de kandidaten voor het dagelijks be
stuur moeten vóór 16 november 1986 
schriftelijk en vergezeld van een korte le
vensbeschrijving ter kennis van de alge
meen secretaris worden gebracht; een 
kandidaatstelling is slechts geldig indien 
zij vergezeld is van een schriftelijke be
reidverklaring van de kandidaat deze 
kandidatuur te aanvaarden (artikel 46 on-
der 8 h.r.); · 

- in het hoofdbestuur c.q. dagelijks be-
stuur hebben - de voorzitters van de bei
de Kamerfracties niet meegerekend -
thans twee leden van de Staten-Generaal 
zitting (artikel 46 onder 9 h.r.), te weten 
de heren Struick van Bernmelen en Gin
jaar. 

Tussentijdse vacature? 

Hoewel statuten en huishoudelijk regle
ment ter zake geen bepalingen kennen 
acht het hoofdbestuur het bestuurlijk ver
antwoord reeds thans de aandacht te ves
tigen op het mogelijk openvallen van nog 
een plaats in het dagelijks bestuur. 

Als de heer dr. L. Ginjaar door de 75ste 
algemene vergadering wordt benoemd 
tot voorzitter van de partij dan ontstaat 
nl. een vacature in het dagelijks bestuur 
van een der secretarissen voor de organi
satie. 
In het huishoudelijk reglement zijn be
palingen opgenomen hoe in dat geval 
dient te worden gehandeld. Artikel 42.4 
h.r. schrijft voor dat indien een plaats in 
het dagelijks bestuur tussentijds openvalt 
tenminste 5 maanden dienen te liggen 
tussen de verzending van deze kennis
geving en het tijdstip waarop een alge
mene vergadering kan worden gehouden 
waarin in deze vacature wordt voorzien. 
Met andere woorden na 29 november a.s. 
zal aan de partij worden medegedeeld 
wat de procedure qua handelingen en 
tijdstippen inhoudt. 
In ieder geval zal als vorenbedoelde situa
tie zich voordoet op de jaarlijkse alge
mene vergadering van 1987 ook in deze 
vacature worden voorzien. 

Commissie van Beroep 

Vooruitlopend op de kennisgeving, op te 
nemen in de beschrijvingsbrief voor de 
40ste jaarlijkse algemene vergadering, 
wordt thans reeds gewezen op het feit dat 
alle leden en plaatsvervangende leden 

, van de Commissie van Beroep in 1987 

aan de beurt zijn van periodiek aftreden. 
Voor de samenstelling van de commissie 
wordt verwezen naar het 7e Jaarboek 
blz. 99. · 
In genoemde beschrijvingsbrief zullen de 
termijnen van en welke organen bevoegd 
zijn tot kandidaat~telling worden ver
meld. 

Vereniging van 
Staten- en Raadsleden 
Het congres van de Vereniging van Sta
ten- en Raadsleden, dat traditiegetrouw 
en tot volle tevredenheid altijd plaats
vindt in het Congrescentrum "de Blije 
Werelt" kan dit jaar daar jammer ge
noeg geen doorgang vinden door de 
brand, die er onlangs heeft gewoed. 
Op dezelfde data is onderdak verkregen 
in het "Leeuwenhorst Congres Center" 
te Noordwijkerhout. 
Nadere bijzonderheden volgenïn het sep
tembernummer van Provincie & Ge
meente. 

Reglementen Evaluatie 
Commissie (REC) 
Conform de toezegging van het hoofdbe
stuur aan de 74ste algemene vergadering 
heeft het hoofdbestuur in zijn verga
dering van 23 juni jl. de leden benoemd 
van de commissie, die tot taak heeft ge
kregen de reglementen op de kandidaat
stellingen te toetsen op hun werking in de 
praktijk. Deze commissie zal eventueel 
voorstellen tot verbetering of aanpassing 
in de zomer van 1987 aan het hoofdbe
stuur voorleggen. Besturen van afdelin
gen en centrales worden hierbij opgeroe
pen, zo daar behoefte aan bestaat, hun 
ervaringen schnftehjk aan de commissie 
te doen toekomen. 
Het secretariaatsadres is: VVD, Postbus 
30836, 2500 GV 's-Gravenhage, onder 
vermelding van "REC". Ook de reacties 
van individuele leden zijn welkom. 
De commissie is als volgt samengesteld: 
voorzitter: W. J. A. van den Berg, alge
meen secretaris 
secretaris: mr. H. J. Lutke Schipholt, ad
junct-secretaris 
leden: 
J. Bakker te Haarlem 
mevr. T. E. Gerritsma-Bruins te Sneek 
mevr. drs. H. Gonda-Wijnbolt te Utrecht 
mr. R .. Luchtenveld te Amersfoort 
P. H.H. van Riet te Dordrecht. 

* Met nadruk wordt er op gewezen, dat 
de 39ste jaarlijkse algemene vergadering 
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heeft bepaald dat, door aanvaarding van 
een voorstel tot wijziging van artikel 41 
h.r., het vaststellen van de termijn van 
kandidaatstelling (van tenminste twee 
maanden voor de te houden centralever
gadering van de kamercentrale) wordt 
overgelaten aan het bestuur van de desbe
treffende kamercentrale (conform de 
wijze van benoemingen van leden van het 
dagelijks bestuur van kamercentrales). 
De vergadering van de kamercentrale, 
waarin de benoeming plaats vindt,, dient 
overigens voor de 40ste jaarlijkse alge
mene vergadering te worden gehouden, 
zodat de benoemde in functie kan treden 
op deze jaarlijkse algemene vergadering 
(dus voor 15 mei 1987). 

GEZOCHT: 

Antiek 
Propaganda
materiaal 

Kijkt u eens in uw oude afde
lings- of kamercentralearchie
ven. Zoekt u eens op zolder of 
in diepe kasten. Een oude 
strooifolder, een verkleurd af
fiche, een pamflet met een 
mooie verkiezingsslogan of de 
markante kop van een liberaal 
leider van decennia her. En 
dan hoeft u zich niet te beper
ken tot de periode heden terug 
tot 1948, want ook creatieve 
vondsten van de Partij voor de 
Vrijheid, de Vrijzinnig De
mocratische Bond of de Li
berale Staatspartij "De 
Vrijheidsbond" zijn van harte 
welkom. 
Stuurt u zaken die u af wilt 
staan aan ondergetekende of 
belt u eerst voor overleg. We . 
gaan er een verantwoord palet 
mee samenstellen, dat een 
plaats krijgt op een druk kruis
punt van 't partijleven! 

H. M. G. Dittmar 
VVD-pub/ie relations 
Koninginnegracht 57 
2514AE 's-Gravenhage 
Telefoon: 070-614121 

c ====~~========~ 

In deze ingezonden brievenrubriek wor
den reacties van ten hoogste 100 woorden 

· opgenomen. 
Langere brieven worden door de redactie 
ingekort. Aanvallen op personen of af
schriften van correspondentie komen niet 
voor plaatsing in aanmerking. 
De rubriek is alleen voor leden bestemd. 
Plaatsing betekent niet dat de redactie 
het met de inhoud eens is. 

Zuid-Afrika 

Met de f 600.000.- aan humanitaire 
hulp aan het ANC ondersteunt Neder-

· land de necklaces. het met autobanden 
levend verbranden van dissidenten van 
deze zgn. .. bevrijdingsbeweging". De de
mocratische leus .. één man, één stem", 
heeft plaats gemaakt voor het collectieve 
marxistische .. the people" (NOS-jour
naal: de mensen; BRT: het volk). Waar
om een boycot tegen Zuid-Afrika als het 
ANC zelf geen onderhandelingen wil 
waarbij ook de niet-marxistische zwarte 
organisaties ( .. collaborateurs") zoals het 
Inkatha van Buthelezi ( 1 miljoen leden) 
bij worden betrokken. Na de .. bevrijdin
gen van Vietnam,Angola, Mozambique 
en Nicaragua doe ik graag een beroep op 
de VVD-leden zich te keren tegen voort
zetting van de huidige.anti-democrati
sche buitenlandse politiek. 

Leon Ne/en 
Kruisland 
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In deze rubriek worden alleen aankon
digingen opgenomen van openbare bij
eenkomsten (voor iedereen toegankelijk) 
waar landelijke VVD-politici het woord ' 
voeren. 

I 
BLOEMENDAAL- 8 september. mr. G. 
B. Nijhuis. Aula Kennemer Lyceum 
Overveen. 20.15 uur. Actuele politiek. 
BREDA- 10 oktober. drs. L. M.L. H. 
A. Hermans. Café-restaurant Marken
dael. 17.30 uur. Actuele politiek. 
VROUWEN IN DE VVD IN FRIES
LAND- 6 oktober. mevr. E. G. Terpstra. 
Restaurant Onder de Luifel, Leeuwar
den. 20.00 uur. Actuele politiek. JOVD 
'T GOOI- 26 september. mr. F. H. G. de 
Grave. Hof van Holland te Hilversum. 
20.00 uur. Actuele politiek en belastin
gen. VROUWEN IN DE VVD 'T GOOI -
29 september. drs. Th. H. Joekes. Hotel · 
Jan Tabak, Bussum. 14.00 uur. Actuele 
politiek. 's-GRA VENHAGE - 18 septem
ber. dr. W. F. van Eekelen, mr. drs. F. 
Bolkestein. De Botenwaag. 18.00 uur. 
Actuele politiek. 
KC 'S HERTOGENBOSCH - 27 septem
ber. mr. H. Koning. De Gasterie, Uden. 
Platformbijeenkomst met forumdiscussie 
over financiën. HOOGEVEEN - 15 sep
tember. mr. J. G. C. Wiebenga. Sleen. 
20.00 uur. Het belang en de betekenis 
van de provincie, voor het besturen van 
ons land. JOVD TILBURG - 18 septem
ber. J. Franssen. Callery Club. 20.30 uur. 
Kabinetsformatie. WAGENINGEN- 8. 
september. J. Franssen. "d'Avondwake". 
20.30 uur. Kabinetsformatie. WIERIN
GERMEER - 29 september. mevr. drs. 
N. J. Ginjaar-Maas. Café-restaurant De 
Maaier, Wieringerwerf. 20.00 uur. Ac
tuele politiek. ZAANSTAD- 9 septem
ber. A. A. M. E: van Erp. Hotel-restau
rant De Prins, Westzaan. 20.00 uur. In
leiding over Midden- en Kleinbedrijf. 
ZOETERMEER - 13 oktober. drs. Th. 
H. Joekes. Restaurant De Sniep. 20.00 
uur. Actuele pplitiek. 



Wie zijn vermogensgroei emstig 
neem~ neemteenabonnement 
Elseviers BeleggingsAdviseur geeft u maan
delijks systematische informatie met het oog 
op gestage vermogensgroei. De informatie 
en adviezen zijn bedoeld voor een langere 
termijn. Een ringband met tabbladen krijgt' u 
bij een abonnement, zodat u de afleveringen 
chronologisch en/of per beleggingsrubriek 
kunt opbergen. Zo ontstaat een doorlopend 

:,:~~~:~:,~,w~elkomm r nQ>Co-= 
wij met f 80,- korting, U betaalt 
dan voor een jaarabonnement _ 
f360,-i,p,v.f440,- • ~ 
Bel 06-0224646 (gratis) ~ 

11~ 
Elseviers BeleggingsAdviseur. Basis voor beter beleggen. 

tlnventief 
PENSIOEN CONSULTANTS 

Pensioen . .. is niet alléén 
een zekerheid voor later! 

Ons advies is gericht op uw 
persoonlijke situatie. 

Vraag gerust om een pensioenanalyse. 
Stel het niet uit. 

Van de Wervestraat15, 2274 VE VOORBURG. 
Telefoon 070- 87.14.14. 
Buiten kantooruren 070- 20.02.39. 

WALLISER BERGVAKANTIE 
MET ZON EN COMFORT 

In ons gezellige familiehotel zijn persoonlijke verzorging en uit
stekende kwaliteit een vanzelfsprekendheid. Voor echte rust of 
een aktieve vakantie bent u in het oorspronkelijke Walliser Les 
Marécottes ( 1100 m) op de goede plaats. Zonnig klimaat. Unie
ke wandel- en excursiemogelijkheden te voet, per auto en trein. 
Volop ruimte voor groot en klein (o.a. speelkamer met oppas, 
groot verwarmd binnenbad 29°, sauna). Speciale familie- en 
65+-tarieven. 10 kni van"af uitrit autoweg Martigny. Trein tot in 

het dorp. HO~L **** 
Bel voor vrijblijvende 0/ux MiflV C[Ïoi[es 
informatie met J .. 
Elly en Jan Mol (Ned.) CH-1923 Les Marécottes 
09.412661666 Lid Club kindervriendelijke hotels 

LIJFRENTE PRAKTIJKFINANCIERING 

- Hypotheekanalyse voor bestaande contracten- Volle
dige hypothecaire financiering woonhuis - Stamrecht
constructies, pensioenbreuk en gouden handdruk -
Overheveling van bruto/netto inkomen naar (stude
rende) kinderen - Bewaking pensioencontracten voor 
particulieren en bedrijven - Lijfrenteconstructies en 
maximale fiscale lijfrente-aftrek- Gratis financieel rap
port voor hypotheek of lijfrente - Praktijkfinanciering 
voor artsen, advocaten, accountants. 
~--------------, 

1 Ik wil vrijblijvend informatie over @OD([)~ 1 

I D Gratis financieel rapport hypotheek 1J v~rüchtingsbureau 1 

D Gratis financieel rapport lijfrente voor Academid I 
I o _____ , ______ _ 
I Naam: I 
1 Adres: I 
1 Postcode en plaats: 1 

I Stuur de coupon naar FINAC, Antwoordnummer 881, 3500 VT I 
LOtrecht of bel tijdens kantooruren: 030-319747 ~ 

VVD 4 ------------
ONAFHANKELijKE INTERMEDIAIRS VOOR PENSIOENEN/ ASSURANTIËN/ 

HYPOTIIEKEN/PRAKTI]KFlNANCIERlNGEN VRIJE BEROEPEN. 



Dit antiek boerderijtje in Princenbeek werd met Surfa
kote Muurcoating gespoten en ziet er nu voortreffe
lijk uit. 

Sinds 1960 werden in ons land vele duizenden hui
zen, flats, kantoren en industriële bouwwerken met 
Surfakote gespoten. 
Surfakote Muurcoating is 20 à 30 maal dikker dan 

UITGELOOT? 
OF NOG GEEN DUIDELIJKE RICHTING 
OF BEROEP GEKOZEN? 

Wij bieden een éénjarige vervolgopleiding met vele mogelijkhe
den. 

In een ontspannen, internationale sfeer bieden wij, met de "know 
how·· van tientallen jaren ervaring 

een opleiding voor internationaal erkende talendiploma's 
(Cambridge, Alliance française, Goethe Instituut) 
een veelzijdige ontwikkeling (handel, huishouding, handvaardig
heid, beroepsvoorlichting, "savoir vivre") 
interesseverbreding 
bevordering van het zelfvertrouwen 
veel sport in· een goed klimaat 
bovendien de mogelijkheid om -tegen een toeslag van 10% 
van het schoolgeld - gelijktijdig een opleiding te volgen in Hotel
vak en Toerisme, gegeven door vakdocenten van de Schweizer 
Hotelier Verein. 
Erkend einddiploma. 

Dit pakket vormt de ideale studiecombinatie voor een zékere entree 
in het beroepsleven. 

Begin van de cursus: 3e week september 1986 

lnstitut SUNNY DALE 
Intern. Spracheninternat 
Fam. Dr. K. Gaugler 
CH-3812 Wilderswil I Interlaken 

Voor nadere inlichtingen en referenties: mevr. E. A. Wehrmeijer, Ha
zelaar/aan 10, 2267 BH Leidschendam, tel.: 070-997101. 

een gewone verflaag en wordt snel en in één keer aan
gebracht. Surfakote is niet duurder dan goed schilder
werk en gaat veel langer mee: 10 jaren garantie. Sur
fakote is dus een uitstekende investering. 

Vraag vrijblijvend dokumentatie bij de Surfakote-fa
briek B.V. Schuytvlot, postbus 8, 3417 ZG Montfoort 
(U). Tel. 03484-1587. Viditel pag. 6170275. 

van der horst 
& verbeek 

KOOP/VERKOOP 
Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. Wij kopen of 
verkopen zowel uw privé onroerend goed en/ of uw commer· 
ciële onroerend goed. 

telefoon: 070- 60 09 13* 

Serviceflatcentrum "BELMONTE" 
Wageningen 

U wilt het kalmer aan gaan doen, maar toch riant blijven wonen en uw privacy 
volledig behouden? 
Belmonte is dan mogelijk uw kans. 

Het is een der betere flatcentra; uniek gelegen in wandelomgeving, goede 
verbindingen met stad en omtrek; het biedt uitstekende service en logeer ac
commodatie. 
Leeftijdsgrens voor toelating 75 jaar. 
Alleen koopflats. 

Prospectus met uitv. inlichtingen op aanvraag. 

Telefoon tijdens kantooruren: 08370- 10521, 's avonds: 08370-22727. 
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VOOR ALLEENSTAANDEN 
MET OF ZONDER KINDEREN 
in en buiten het randstad-gebied 

De SVB is een landelijke organisatie met maandelijkse berichten en tal van 
evenementen. Een club van leuke mensen die niet altijd alleen willen blijven, 
voor uitgaan en kennismakingen. Meld u aan voor f 30,- per half jaar als 
donateur. Secretariaat: 070- 279640 ir. Jan Wilms I 10.00- 22.00 uur). 

SVB (Stichting Vrij en Blij). Postbus 95343, 2509 CH Den Haag. 

Méér weten over een ZEEKASTELEN week
end-party en andere interessante arrange
menten met gegarandeerde prijzen tot· eind 
1987? 

Bel dan het WESTDUIN HOTEL**** aan zee te Koudekerke-Dis
hoek bij Vlissingen en u ontvangt onze fantastische kleuren brochu
re. WESTDUIN HOTEL**** heeft het wel, nu nog completer met 
solarium en sauna. Bel! 01185 - 2510. 

WINTERSPORT IN GEZELLIG EN 
KOMFORTABEL FAMILIEHOTEL 

Gelegen naast cabinebaan in sneeuwzeker en zonnig skigebied 
( 1100- 2300 m). Pistes tot aan hotel. Ski school, skilopen, enz. 
In hotel alles wat u wenst: groot verwarmd zwembad (29°). 
sauna, grote salons, veel speelruimten, kinderoppas, voortreffe
lijke keuken en persoonlijk<! verzorging. 
Kerstarr. en voordelige skiweken van 10 jan. - 14 febr. en 
vanaf 14 mrt. Ook chaletverhuur. 
10 km vanaf Martigny. Altijd per auto of trein bereikbaar. 
Tot eind oktober gunstige herfstarrangementen. 

B I ··b1·· d HO~;ffv**~** e voor VriJ •Jven e • IC • 
informatie nu meteen metCAUJl 'Lol lS 
Elly of Jan Mol (Ned.) 7 w"aar u zich thuisvoelt 
09.422661666 1923 Les Marécottes (Wallis) 
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Vice-premièr Rudolf de 
Korte· 
(Foto: Meijer) 

- Rudolf de Korte: 
Leden moeten weer 
trots worden op de 
VVD · 

- Analyse Miljoe._ 
nennota 

"' Themadag Mar
kerwaard vervalt 

- Partijraads
vergadering 

- Lekkere boter
berg · · 
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Niet alleen dê ·~térksteny// 
----~-------·---------->----~---·-------·----~--- - ··'- -----·. _ _é__ __ ~-~ 

De analyse van de miljoenennota 1987 en de sfeer op de partijraads
vergadering geven de basis tot een gematigd optimisme. Uit de (MEV) 
Macro-Economische Verkenningen blzjkt dat de werkloosheid sinds 1983 
met 90.000 tot 710.000 is teruggelopen; het financieringstekort van 
10,1 %tot 6,8% daalde in 1986 en de inflatie van 2,5% thans ligt op 
-1 %. Voor 1987 wordt echter een weer wat stijgend fináncieringstekort 
verwacht door de daling van de aardgasbaten. De staatskas ontvangt 
volgend jaar maar liefst f 800,- per inwoner minder. Het motto is dus: 
Niet leuk, maar wel noodzakelijk. 

De Pvd4 zal met een schaduwbegroting komen waardoor weliswaar 
nog 2 miljardmeer kan worden bespaard, maar waarin de sociale las
ten- en premiedruk weer zou stijgen. Een dergelijk voornemen staat lzjn
recht tegenover het streven van de liberalen, die juist de komende re
geringsperiode tot een daling willen komen, omdat de belasting- en 
premiedruk in dit land onaanvaardbaar hoog is. De Nederlander vindt 
van zijn brutosalaris binnen de EG zowat het minst netto terug aan het 
eind van de maand op zijn bank- of girorekening. 

Snijden in bestaande voorzieningen doet pijn. Pressie-, actie- en be
langengroepen zijn de laatste weken dan ook volop actief geweest. Het 
is te hopen dat politici in Den Haag zich echter niet alleen zullen laten 
beïnvloeden door degenen die de straat op kunnen, die zich kunnen organi
seren of door groeperingen ten aanzien waarvan het electoraal aantrekke
lijk is concessies te doen. Het pleit voor de VVD dat zij bij monde van 
fractieleider Joris Voorhoeve al heeft laten weten mordicus tegen afschaf-
fing van de bejaardenpas te zijn. Politici mogen niet alleen worden geleid 
door de kracht van de sterksten! 
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Vice-premier dr. Rudolf de Korte is bepaald geen on
bekencf.einde:VVD, .Hij is in de partij al bekend sinds 
het begin van de jaren. '70 toen hij als afdelingsvoorzitter 

. door Hayd. van Someren werd gevraagd voor het hoofd
bestuur.* In vogelvlucht zijn politieke carrière. Als da
gelijks bestuurslid leidde hij de landelijke liberale ver
kiezingscampagnes in 1972 en 1977 en werd hij dat laat
ste jaar Tweede-Kamerlid. Hij blinkt niet alleen uit door 
zijn grote financieel-sociaal-economische kennis, maar 
vooral ook door de wijze waarop hij deze moeilijk te 
hanteren materie voor leken begrijpelijk weet te "verta
len". Hij deed als Kamerlid alle financiële debatten tij
dens de Algemene en Financiële Beschouwingen, trad na.:: 
mens de VVD-fractie op tijdens het zware, laatste RSV
debat en hij was tweede vice-fractievoorzitter onder Ed , 
Nijpels. 
Wij spraken met hem over het jongste verleden, het heden 
en de toekomst. 

Rudolf de Korte: 
,, We zullen zorg.en dat 
onze leden weer trots_op_~_d~ 
VVD kunnen zijn'~-~-----~---·-· 
D e discussie over het leider-
II ))schap, die overigens slechts 
~ buiten de partij wordt ge
voerd, vindt hij niet relevant. "Ik be
grijp niet waar men zich zo druk over 
maakt. Joris Voorhoeve ook niet. De 
situatie is heel simpel. Ik ben plaats
vervangend kapitein op het schip 
van Staat, waarvan Lubbers de ka
pitein is. We hebben twee sleep
boten: op de een is Bert de Vries ka
pitein en op de ander Joris Voorhoe
ve. Die sleepboten zijn nodig om te 
zorgen voor bijsturing en om ons 
door de woelige baren heen te lood
sen. 
Wat Joris Voorhoeve betreft heb ik 
er zelf sterk toe bijgedragen dat hij 
op de VVD-sleepboot kapitein zou 
worden, want toen de vraag in· die 
bewuste nacht op Verkeer en Water~ 
staat kwam: "Wie moet er dan frac
tievoorzitter worden als jij naar het 
kabinet gaat?" heb ik met veel na
druk gezegd dat ik op die plaats heel 
graag Joris zou willen zien. Met hem 
heb ik uitstekend samengewerkt in 

de vorige fractie. We kennen elkaar 
uit die tijd bijzonder goed. Ik heb het 
gevoel dat mijn pleidooien voor Joris 
die nacht er mede toe hebben bijge
dragen dat hij de steun van de frac
tie kreeg." 

Geen staatsgeheim 

P'·rr=~och heeft in de fractie heel 

Ij sterk de gedachte en de wens . 
-~ geleefd dat De Korte niet naar 

het kabinet zou gaan, maar de frac
tievoorzittersrol op zich zou nemen. 
Waarom weigerde Rudolfde Korte 
dat? 
Rudolf de Korte: "Waar ging het uit
eindelijk om? De essentie was dat we 
de juiste mensen op ,de juiste plaat
sen zouden krijgen. In de sfeer van 
de coördinatie heeft het in het verle
den niet goed gewerkt. Dat is geen 
staatsgeheim. Je wil van je fouten le
ren dus moet je allereerist proberen 
om zwakke punten te ondervangen. 

2 

*) Haya ,.ontdekte" hem doordat 
hij op het bewuste D'66-congres be
gin jaren '70 aan Van Mierlo de be
roemde vraag_stelde voor welke po
litieke samenwerking D'66 zou kie
zen ,.met het pistool op de borst". De 
keuze van Van Mierlo voor de PvdA; 
was voor Voorhoeve reden om voor 
D'66 te bedanken. Rudolf de Korte 
werd hb-lid. 



Toen mij werd gezegd dat ik daarbij 
een belangrijke rol moest gaan 
spelen, heb ik gezegd dat ik dat voor 
mij primair in de sfeer van de ka
binetscoördinatie zag liggen. Dat 
heb ik eerlijk aan iedereen voor
gehouden. Thorbecke heeft vroeger 
gezegd: "Liberale politiek is, dat ie
dereen de gelegenheid moet krijgen 
op de plaats te komen waar hij naar 
zijn vermogen het best kan bijdra
gen tot de bloei Van het geheel. Ik 
heb een tijdje als minister van Bin
nenlandse Zaken gefunctioneerd en 
ik loop al vrij lang in de politiek rond 
en ik had het gevoel dat ik op deze 
post het best op mijn plaats zou zijn. 
De fractie heeft toen gestemd en een 
grote meerderheid heeft gezegd: . 
'Wij delen deze visie'." 
De stemmingsuitslag luidde: 20 
stemmen voor, 4 tegen en 2 blanco. 

Zetelverdeling kabinet 

lf_TI· ~e reageer je op het .(eit ~at 
Jl~ 1njormateur De Komng m 

een interview in Vnj Neder
land zijn verbazing uitte over de ze
tels waarmee de VVD in het kabinet 
genoegen heeft genomen? Ook bij de 
leden was verbazing. Ook over het 
feit dat Winsemius weg viel. 
Rudolf de Korte: "Samen met Joris 
Voorhoeve heb ik ontzettend mijn 
best gedaan om Pi eter Winsemius. 
binnen het kabinet te houden. Hij 
was een bekwaam minister, boven
dien ook een plezierig man om mee 
samen te werken, maar het lukte eert
voudig niet omdat we niet in de posi
tie werden gesteld om zowel Binnen
landse Zaken als Economische Za
ken te krijgen. In de formatie is er 
nog een moment geweest waarop is 
gezegd: Je kunt op Binnenlandse Za
ken blijven - omdat ik daar tenslotte 
zat - maar daaraan werd toegevoegd 
dat het CDA dan Economische Za
ken zou moeten krijgen. Dat is door 
mij heel nadrukkelijk gesignaleerd. 
In alle opstellingen die ons werden 
geboden zat voor ons geen ruimte 
om zowel Binnenlandse Zaken als 

Economische Zaken te claimen. Het 
CDA ging er van uit dat zich door de 
verkiezingen een verschuiving in de 
verhoudingen had voorgedaan en dat 
moest zijn consequenties hebben in 
de vertaling in ministerszetels. Ik 
had het gevoel dat het CDA toch wel 
eens een keer bijzonder graag Bin
nenlandse Zaken wilde hebben. 
Voor de VVD vond ik het geen optie 
om BiZa te houden en EZ kwijt te 
raken. Alle adviseurs 'die ik daarover 
heb geraadpleegd hebben toen ook 
gezegd: 'Dat moet je niet doen'." 
Maar was het nu echt niet mogelijk 
geweest twee departementen binnen 
de zogenaamde STER (Algemene 
Zaken, Financiën, Sociale Zaken, 
Binnenlandse Zaken en Economi
sche Zaken) te krijgen? 
Rudolf de Korte: "Ik denk dat we 
een beetje moeten oppassen voor de 
figuur dat binnen het kabinet een 
soort dagelijks bestuur zou zitten 
van de vijfhoek. Dat is zeer verwar-· 
rend en dat bestaat ook bij mijn 
waarneming niet. Er is geen sprake 
van een soort eersterangsministers 
die tot de vijfhoek behoren en twee
derangsministers die op andere pos
ten zitten. Tegen die indruk verzet ik 
mij. 
Wel is het zo dat de vice-premier op 
een ministerie moet zitten waar de 
deskundigheid en kennis aanwezig is 
om hem te helpen bij het vormgeven 
aan het financieel-sociaal-econo
misch beleid. In elk geval wil ik toch 
de indruk wegnemen dat ik perse mi
nister en geen fractievoorzitter wilde 
worden. Die gevoelens hebben bij 
mij niet gespeeld. Het ging er mij 
om, nogmaals om het met Thorbecke 
te zeggen - hoe ik het best kon bij
dragen tot bloei van het geheel." 
Hij onderstreept dit uitgangspunt 
door nog eens nadrukkelijk te wijzen 
op zijn voorkeur voor Voorhoeve als 
fractievoorzitter. 
"Daarmee \lad ik de zekerheid dat er 
twee mensen in het team zouden ko
men die goed met elkaar kunnen op
schieten. Ieder vond dat ook van we
zenlijk belang. Binnen die VVD is 
een viertal erg belangrijk voor de 
bloei van de partij, van het liberaal 

geheel, dat zijn de partijvoorzitter, 
de twee fractievoorzitters en de vice
premier. Als die vier goed met el
kaar kunnen opschieten en als dat 
viertal hun doelstellingen allemaal 
in dezelfde richting laten werken dan 
gaat het goed met de VVD en dan 
gaat het ook goed met de regering. 
We moeten als uitgangspunt houden: 
"Waar zijn we mee bezig?'' We zijn 
natuurlijk permanent bezig met het 
landsbelang. Waarbij de VVD een 
inkleuring moet geven die de inbreng 
van de liberalen garandeert." 

Niet afzetten maar accentlegging 

-ro--~ e Korte ziet terecht n. iets in 
lLJ)een afzetten van de VVD te-

gen het CDA met als enig 
doel de eigen beginselen te profi
leren. Daarvoor ligt er een Regeerak
koord dat door beide coalitiepartijen 
is vastgesteld. Er blijven mogelijkhe
den te over om toch de liberale uit
gangpspunten uit te dragen. Voorlo
pig echter worden de kiezers weer 
bedolven onder een stroom van be
zuinigingen waardoor niemand - eu
femistisch gezegd -juichend langs de 
politieke kantlijn staat. 
"Maar," zegt de vice-premier, "bij 
de afgelopen verkiezingen is geble
ken dat de coalitie de meerderheid 
heeft behouden zoals die daarvoor · 
bestond. Ondanks alle onaangename 
maatregelen die het vorig kabinet 
moest treffen. Dat betekent niet dat 
je de steun van de kiezer verliest. , 
Het omgekeerde was het geval. De 
kiezers hebben bij de laatste verkie
zingen laten blijken dat het hun voor
al ging om de koers, de richting 
waarin de coalitiepartijen de econo
mie wilden sturen. We hebben de 
opdracht van hen gekregen daarmee 
door te gaan: De opdracht om te zor
gèn dat onze economie weer echt ge
zond wordt. Te zorgen dat we straks 
een wat minder omvangrijke over
heid hebben. Te zorgen dat de zelf
standige ontplooiing van de mens 
echt een kans krijgt in onze samen
levin_g. Daar moeten we ook mee 
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doorgaan. Dat zijn de grote doelein
den waar wij ons mee bezig moeten 
houden. 
We moeten niet bang zijn voor 
onaangename maatregelen. Wel 
moeten ze goed worden uitgelegd. 
Als je dat doet, als je aantoont waar
om deze noodzakelijk zijn dan zal 
dat uiteindelijk ons geen windeieren 
leggen." 
Dat de VVD electoraal bij de laatste 
verkiezingen minder aantrekkelijk 
voor de kiezer bleek, ligt volgens 
hem niet aan het gevoerde beleid. 
"Ik denk gewoon dat het in ons zelf 
zat. We hebben het er naar gemaakt 
en we moeten het dus beter doen. En 
mijn les voor de Provinciale Staten
verkiezingen en ook daarna is: Laten 
we met ons allen in de VVD ons weer 
concentreren op de hoofdlijnen. We 
moeten aan onze kiezers laten zien 
dat we daarbij in sommige gevallen 

zelfs voorop willen lopen. Laten we 
tegelijkertijd tonen daarin eensge~ 
zind te zijn. En laten we dat ook in 
eigen kring in harmonie doen. Als we 
die instelling naar de kiezers kunnen 
overbrengen denk ik dat we daarmee 
kunnen bereiken dat we de zetels 
weer terugkrijgen, die we verloren. 

Liberale punte~ 

li
n het kort schetst hij -los van het 
regeerakkoord - drie speerpunten 
waar de liberalen de komende ja

ren de grootste aandacht aan moeten 
besteden: 
- de bevolkingsopbouw in de komen
de decennia; sterke vergrijzing en 
veel minder jongeren; 
- de samenstelling van de Neder
landse hevolking, waarvan thans al 
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een miljoen van een andere etnische 
oorsprong is; 
- een nieuw technologiebeleid. 

Wat de vergrijzing betreft, als wij 
doorgaan op de oude lijn zullen de 
jongeren straks in 2010 twee keer zo
veel premie voor de AOW moeten 
betalen als thans het geval is. Heel 
hard zal moeten worden gewerkt aan 
een goede pensioenopbouw. Ook op 
het gebied van de Volksgezondheid 
eist de komende vergrijzing een be
leid waarmee men zich duidelijk 
richt op de toekomst. De Korte: 
"Daarop moeten wij als liberalen 
een adequaat en tijdig antwoord heb-
ben." , 
De multi-culturele samenleving 
geeft problemen, maar roept ook 
nieuwe uitdagingen op: "Voor libera
len betekent dit: hoe kunnen wij die 
veranderende samenleving in goede 
banen leiden. Zeker als wij uitgaan 
van een van onze principes: ver
draagzaamheid, waardoor wij alle 
mensen binnen onze grenzen tot zo 
optimaal mogelijke ontplooiing kun
nen laten komen. Voor liberalen ligt 
hier een grote taak." 
Het nieuwe technologiebeleid valt 
onder zijn verantwoordelijkheid. ' 
"De nieuwe technologie biedt onze 
same·nleving zeer veel mogelijkhe- · 
den, maar wordt ook door velen als 
een bedreiging gezien. Dat is heel 
begrijpelijk doordat de technologie 
sneller dan in het verleden produk
ten, processen, goederen en diensten 
laat verouderen. Dat proces zien we 
thans in optima forma en dat vraagt 
om een nieuwe houding, een andere 
instelling daartegenover. Nu gaat 
het erom hoe we van die technologie 

· een zo goed mogelijk gebruik kunnen 
maken voor welvaart- en welzijns
verbetering. 

· Werkgelegenheid 

Tl.f\\ e vice-premier haalt daarbij 
lLL))nadrukkelijk aan dat het 

;J hoofddoel van dit kabinets
beleid gericht blijft op het terugdrin-
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gen van de werkloosheid. De banen 
zullen- conform het Regeerakkoord 
- voor het overgrote deel moeten wor, 
den gevonden in de marktsector. 
De Korte hoopt oprecht dat een 
groot deel van de nieuw te scheppen 
banen aan meer dan één werkzoe
kende werk zal geven. Hij denkt 
daarbij meer aan deeltijd dan aan al
gemene arbeidsduurverkorting 
(ADV). 
Het Regeerakkoord zit wat het werk
gelegenheidsvraagstuk b.etreft met 
oplossingen tussen het CDA- en het 
VVD-standpunt in. "Maar we zullen 
dat Regeerakkoord loyaal uitvoe
ren." 

Trots op de VVD 

I r ot sla! de vraa,g aan. d;e vice-
I premzer: "Wat zou Je tot onze 

J...l.. VVD-leden willen zeggen?" 
Rudolf de Korte denkt even na en 
zegt dan bedachtzaam: "We hebben 
in het verleden fouten gemaakt met 
ons allen. Dat is helemaal niet zo'n 
schande. Iedereen maakt fouten in 
zijn leven. Ook een partij doet dat. 
Het zou wel een schande zijn als wij 
niet van onze fouten zouden leren en 
het zou ook een schande zijn als we 
niet zouden opkrabbelen. 
Aan u zou ik willen vragen: help ons 
daarbij. Dan moet het van ons uit 
natuurlijk wel zo zijn dat wij als 
volksvertegenwoordigers en bewinds
lieden het er naar maken dat u weer 
trots op die VVD kunt zijn. Een van 
de belangrijkste taken is dat wij de 
eensgezindheid kunnen herstellen. 
Dan kunt u zeggen: "Nu zijn wij 
weer helemaal en van harte bereid 
om ons steentje bij te dragen en.onze 
steun te geven, wanneer die wordt 
gevraagd. Van mijn kant wil ik er al
les aan doen dat die sfeer van weer 
trots te kunnen zijn op de VVD te
rugkeert." 

Reny Dijkman 
Foto's;· Theo Meijer 

• 

Jóekes 
opent Politiek Café 

mM.wt~·~~~d{i-fdttt,<@~t*if**##!l:mwvBMK~ ·a nde' r gr' ote belangstelling 
. · . is op maandag 8 septem" 

ber het Liberaal Politiek 
Café van de VVD-afdeling · 
Utrecht geopend door hetVVD 
Tweede-KamerlidTheo Joekes. 
Enkele prominente VVD' ers,· 
waaronder kamerlid Erica Ver
kerk-Terpstra en de Utrechtse 
wethouder mevr. R. ten Cate
Dhont; waren eveneens aanwezig 
bij de opening. 
Het Café draagt de naam "Liber
taal" en wordt op elke eerste 
maandag van de maand gehouden 
in het Proeflokaai De Drie Harin
gen, Drieharingstraat 1 in·· 
Utrecht. 

Een van de initiatiefneemsters, 
mevr. M. Knipscheer, hooptein 
haar openingswoord dat er nog 
vele malen liberale taal gespro
ken zal worden in LibertaaL Na 
de toespraak van de vice-voorzit
ter van de afdeling, J. Meulen
belt, onthulde Joekes de naam 
van het Café en wenste het een 
voorspoedige toekomst toe. 
Aanvullend was er gt')legenheid 
tot het .stellen van vragen. Theo 
Joekes wist deze, uiteraard met li
beraal taalgebruik, te beantwoor
den. Hot items, waaronder de 
AIW-affaire, werden niet overge
slagen. Joekes deelde overigens 
mee dat, indien er een ABP-en
quêtecommissie wordt ingesteld, 
hij in ieder geval n,îet bereid is 
daarin zitting te. nemen. De frau-. 
.de met .ten onrechte uitgekeerde 
woonsubsidies is van eendergelij-
ke omvang dat hij vermoedt daar 
meer dan 4 jaar mee bezig te zijn. 
En het is natuurlijk de vraag of 
de kiezers. hem in 1990 weer een 
termijn van 4jaar gunnen, .. 
Het programma van Libertaal 
voor de komende maanden· ziet èr 
als volgt uit: maandag 6 oktober 
sprekeri de heren Choenni, be
leidsmedewerker.van het Lande" 
lijk Buro Rascismebestrijding, en 
Vogelzang, Commissaris Ge-

Theo Joekes onthult de naam van 
het café; rechts John Poot, de 
liberale. caféhouder. 

meentepolitie Utrecht over het 
tl}ema "Ovèr Rascisme gespro
ken", Glastra van Loon, Eerste 
Kamer-lid D'66 en Huub Jacobse 
VVD, buigen zich, op 3 novem
ber, over het Liberale Erfgoed.* 
De onderwerpen voor december 
en januari zijn, onder voor
behoud, respectievelijk de Ne
derlandse Zuid~ Afrika politiek en 
het Ouderenbeleid. 

M. G. Labberton 
VVD..:.fidAfdeling Utrecht 
Initiatiefnemer Libertaal 

* Forumvoorzitièr: 
Eric Balemans 
Voorzitter JOVD 
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Mz joenennota 

Burger en bedrijfsleven 
plukken vruchten kabinetsbeleid 

Op 16 september - 65 dagen nadat 
het kabinet Lubbers/de Korte door 
de Koningin werd beëdigd - ver
scheen het omvangrijke pakket 
"Prinsjesdag-stukken", waarvan de 
Miljoenennota verreweg de bekend-

. ste is. Opmerkelijk is het verschil i·n 
toonzetting tussen de Miljoenennota 
1983 (opgesteld door het kabinet van 
AgtjTerlouw en in aangepaste vorm 
uitgevoerd door het kabinet Lub
bers/van Aardenne) en die van 
1987. Begon de Nota over de toe
stand van 's rijks financiën in 1983 
met de pessimistische zin: "De ont
wikkeling van de overheidsfinanciën 
en de Nederlandse economie in 1982 
is uiterst ernstig. Ook de vooruit
zichten voor 1983 zijn somber". In 
1986 is de toonzetting aanmerkelijk 
positiever, nl.: "De Nederlandse 
economie blijft groeien". Dit neemt 
echter niet weg, dat de overheid nog 
steeds in grote moeilijkheden ver
keert. Die problemen zijn echter wel 
oplosbaar geworden.· Samengevat 
zou de conclusie kunnen zijn: Het 
gaat goed met burgers en bedrijfsle
ven, maar het gaat (nog) slecht met 
de overheid. 

Overheid 

Het probleem van de overheid kent 
in feite twee kanten, nl. een pro
bleem van te weinig overheidsin
komsten en een probleem van te 
hoge uitgaven. Een daarvan afgeleid 
probleem is het verschil tussen in
komsten en uitgaven. 
Beginnende met de overheidsinkom
sten kan worden gezegd, dat de over
heid evenals burgers en bedrijfsleven 
uit verschillende bronnen inkomen 
verwerft. Burgers hebben inkomen 
uit loon, rente,. pensioen, uitkering 
etc., het bedrijfsleven heeft inkomen 
uit verkoop van produkten, rente 
e.d .. De overheid kent een groot 
scala aan inkomsten. Bekend zijn 
,bijv. belastingen (o.a. inkomsten
belasting, accijnzen, vennootschaps
belasting), omroepbijdragen, ver
koop staatsdeelnemingen, aardgas-

baten etc. Het "overheidsprobleem" 
bevindt zich in 1987 met name aan 
de inkomstenkant Die wordt' veroor
zaakt door de vrije val van de aard
gasbaten. Ten opzichte van 1986 zul
len deze met 60 % dalen, (nl. van 
21,2 miljard in 1986 tot 8,6 miljard 
in 1987). Anders gezegd betekent 
dit, dat van elke gulden, die de over
heid ontvangt in 1987 "slechts" 7 
cent afkomstig is van aardgas. In 
1985 was dat nog ruim 16 cent. 
Daarentegen is de ontwikkeling van 
de overheidsuitgaven aanzienlijk po
sitiever te noemen, opmerkelijk 
zelfs. Voor heteerst in dertig jaar 
dalen deze uitgaven in guldens. (zie 
tabel I) 

Tabel 1. Uitgaven collectieve sector 
(1970-1987) 

in% 
miljarden Nationaal 

jaar guldens Inkomen 

1970 53 47,8 
1975. 115 57,7 
1980 197 64,8 
1981 216 68,2 
1982 2:33 70,4 
1983 242 70,5 
1984 245 68,9 
1985 251 67,3 
1986 256 67,1 
1987 255 66,4 

Bron: Miljoenennota 1987, blz. 54. 

Bovenstaande tabel maakt echter 
wel duidelijk, dat de uitgaven van de 
collectieve sector in 1987 nog altijd 
ruim 18% van het Nationaal Inko
men hoger liggen dan in 1970. In 
guldens van 1987 betekent dit een 
stijging van de collectieve uitgaven 
met 71,5 miljard in 17 jaar, ofwel 
met 11 Yz miljoen per dag. Namens 
iedere Nederlander ging de overheid 
dus vanaf 1970 elke dag een gulden 
meer uitgeven. 
Tevens maakt de tabel duidelijk, dat 
de daling van de uitgaven onvol
doende is om de enorme aardgas
tegenvaller op te vangen. Het ka
binet heeft dan ook een omvangrijk 
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pakket samengesteld om de proble
matiek voor 1987 de baas te worden. 
Dat was een moeilijke opgave. Ener
zijds moest zij rekening houden met 
de wens van de VVD om de collec
tieve lastendruk (belastingen en pre
mies) niet te laten stijgen. Ander
zijds moest zij rekening houden met 
de ontwikkeling van het financie
ringstekort (het verschil tussen in
komsten en uitgaven). Volgens het 
regeeraccoord mag het financie
ringstekort in 1987 niet boven de 
8% van het Nationaal Inkomen ko
men. Via een mixture van maatre
gelen is het kabinet daarin geslaagd. 
De collectieve lastendruk blijft ge
lijk en het financieringstekort komt 
in 1987 uit op 7,9% Nl. 
Het mag een bewijs van kracht van 
het gevoerde beleid worden ge
noemd, dat een tegenvaller als die 
van de aardgasinkomsten zonder 
dramatische gevolgen voor de econo
mie kan worden opgevangen. 

Burger en bedrijfsleven 

In tegenstelling tot de overheid laten 
de op Prinsjesdag verschenen ka
binetsstukken een aanzienlijk po
sitiever beeld zien voor burgers en 
bedrijfsleven. Belangrijke ontwikke
lingen zijn: een stijgende koopkracht 
voor vrijwel iedereen, een dalende 
werkloosheid, een ondanks de pro
blemen bij de overheid stabiele col
lectieve lastendruk, een lagere ener
gierekening voor burgers en bedrijfs
leven, een zeer lage inflatie, een lich-



~ 

te daling van de sociale premies, een 
verbetering van de export, een gun
stige ontwikkeling van de investerin
gen en een voortgaande economische 
groei. Het zou binnen dit kader te 
. ver voeren op elke ontwikkeling af
zonderlijk in te gaan. Nader'zal wor
den ingegaan op de werkloosheids
ontwikkeling en de ontwikkeling van 
de collectieve lastendruk. 

Werkloosheidsontwikkeling 

Ook in 1987 zal de werkloosheid ver
der dalen. Na de ommekeer in 1984 
betekent dit het doortrekken van de 
lijn, zoals die door het vorige kabinet 
is ingezet. Verheugend is daarbij, 
dat de werkloosheid niet daalt a.g.v. 
het toepassen van allerlei kunstgre
pen, maar geheel gesitueerd is bij het 
bedrijfsleven en voor het eerst sinds 
lange tijd ook in de industrie. 
Deze gunstige ontwikkeling betekent 
geenszins, dat kabinet en regerings
fracties nu maar rustig achterover 
kunnen gaan zitten, maar betekent 
ook niet, dat de sommetjes van de op
positie van een voldoende moeten 
worden voorzien. Het sommetje, dat 
met name de Partij van de Arbeid 
maakt, nl. dat voor een daling van de 
werkloosheid met 200.000 personen 
in 4 jaar een jaarlijkse daling van 
50.000 noodzakelijk is, doet enigs~ 
zins simpel aan. Vooral als men dit 
legt tegen de achtergrond van de in 
het verleden door het Centraal Plan 
Bureau geraamde werkloosheidsont-

Tabel 2. Werkloosheid 1984-1987 

jaar Raming CPB 

1984 900.000 
1985 830.000 
1986 765.000 
1987 670.000 

1
) nieuwste raming M EV 1987 

Feitelijke Ontwikkeling 

820.000 
760.000 
710.000 1

) 

Verschil 

- 80.000 
-70.000 
- 55.000 

Bron: Macro Economische Verkenning /984. /985, 1986 en 1987. 

wikkeling en de feitelijke ontwikke
ling (tabel 2). 
Op grond van bovenstaande tabel 
mag het zeker niet uitgesloten wor
den geacht, dat de werkloosheid ook 
in het moeilijke jaar 1987 lager zal 
uitkomen dan het CPB o.g.v. haar 
modellen heeft geraamd. 

Collectieve lastendruk 

Het is verheugend, dat na de VVD 
nu ook de minister van financiën in 
de Miljoenennota 1987 opvallend 
veel aandacht besteedt aan de zeer 

hoge collectieve lastendruk. Deze 
. hoge lastendruk vertaalt zich voor 
burgers en bedrijfsleven in een zeer 
groot verschil tussen bruto loon en 
netto loon (bruto-netto traject) en 
een eveneens groot verschil tussen 
loonkosten en netto loon (wig). De 
bewaker van de schatkist sluit niet 
langer uit, dat na 1987 een aanvang 
(evenals in West-Duitsland, Enge
land, Frankrijk, Oostenrijk, Ameri
ka e.a.) zal worden gemaakt met het 
verlagen van belasting enjof 
premiedruk, waardoor aan burgers 
en bedrijfsleven weer enig lucht kan 
worden gegeven. 

--------------------·-----

- ______________ 7 _,....,_ 
. . DEMo
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Binnen dit kader mag de koopkracht
ontwikkeling voor 1987 zeer positief 
worden genoemd. Dit wordt nog be
ter geïllustreerd, wanneer men de 
koopkrachtontwikkeling afzet tegen 
de raming voor 1983 (bij het aan
treden van het kabinet Lubbers/van 
Aardenne). (tabel 3) 

Tabel 3. Koopkrachtontwikkeling 
1983 en 1987 

Minima 
Modale werknemer 
Modale ambtenaar 

1983 1987 

mutatie t.o.v. 
voorafgaand 
jaar in% 

- 4~ 
-3 
-5 

+I~ 
+ 2~ 
+I~ à 2 

Bron: CPB, MEV 1983 en 1987. 

IK JULLIE 
ft);.R WEER S 
E.EN BEET .JE ? 
LUCHT GEl/EN· 

Ten slotte 

Het bovenstaande heeft getracht aan 
te geven, dat de ontwikkeling van de 
marktsector over vrijwel de gehele 
linie een zeer positief beeld laat zien. 
Daarentegen is de situatie bij de 
overheid nog steeds zorgelijk. 
Geluiden als zou het met de ombui
gingen wel wat minder kunnen, zijn 
in strijd met de economische realiteit 
en dan ook onverantwoord. De Mil
joenennota 1987 verhult de proble
men niet. Wat in 10 jaar is scheef 
gegroeid kan ·niet in 4 jaar worden 
rechtgetrokken. 

De ontspoorde trein staat weer op de 
rails, de netspanning is weer aange
bracht en dit kabinet zal de trein 
weer aan het rijden moeten brengen. 
De belangrijkste aanmoediging voor 
de VVD-fractie is daarbij het econo
misch herstel en het tot staan bren-
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gen van de groei van de collectieve 
uitgaven; 

Jaap-Jan van der Meulen 
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Roep om eenheid klinkt 
door op partijraad 

Als VVD-ers strijdliederen 
zouden kennen, dan zou de 
tophit dezer dagen zonder 
twijfel "Op liberalen, sluit 
de rijen" geweest zijn. De 
partijtop van de VVD hun
kert na de turbulente pe
riode die achter ons ligt, 
naar rust en eenheid. Op de 
partijraadsbijeenkomst 
van 20 september in het 
Jaarbeurscongrescentrum 
in Utrecht klonk de roep 
om eenheid door in de toe
spraken van zowel voorzit
ter Jan Kamminga als in 
die van het tandem Rudolf 
de Korte-Joris Voorhoeve. 

Z
oals gebruikelijk op par
tijraadsvergaderingen was die 
roep niet aan dovemansoren 

gericht. Het partijkader bleek naar 
omstandigheden redelijk tevreden 
met het regeerakkoord en met de 
veroverde posities in het kabinet en 
is bereid de partijleiding te steunen 
in haar pogingen de kiezer tijdig voor 
de Statenverkiezingen van 1987 ach
ter zich te krijgen. "Het teleurstel
lende verkiezingsresultaat heeft ons 
verdeeld," zei minister De Korte in 
zijn toespraak aan het einde van de 
bijeenkomst. "Dat is geen schande. 
Het zou pas schande zijn, als wij li
beralen niet meer zouden opstaan na 
onze val. En wij staan weer op. De 
Partijraad is daar een duidelijk teken 
van. Deze bijeenkomst leert dat de 
VVD weer in eensgezindheid po-
litiek bedrijft en zich beweegt in de 
richting van haar politieke doelen." 

Luisteren 

Partijvoorzitter Kamminga be
nadrukte in zijn openings
woord dat er weer bereidheid 

moet komen om naar elkaar te luis
teren. "Teveel zijn zakelijke me
ningsverschillen verweven geweest 
met persoonlijke relaties. Meer dan 
ooit zal men op ons letten en zal men 
zich afvragen of na alle recente ont
wikkelingen de eendr~cht is terug
gekeerd. In maart zal de VVD (bij 
de verkiezingen voor provinciale 
staten) haar veerkracht moeten to
nen. Dat is de uitdaging die we zul
len moeten aanvaarden," aldus 
Kamminga. Hij beloofde de par
tijraad eerlijke en open communica
tie. Een belofte die hem in dank 
werd afgenomen door het par
tijraadslid Schuddeboom (Hoorn) 
die sprak over een totaal verstopte 
communicatie tussen alle lagen van 
de partij. 
De partijraad in Utrecht verliep vol
gens een traditioneel scenario. Toe
spraken van vertegenwoordigers van 
de partijtop vulden het korte pro
gramma voor het overgrote deel. 
Vanuit de partijraad kwam opnieuw 
de wens naar voren dit scenario nu 
eens te wijzigen. Partijraadslid J. 

Meijeraan (Den Haag) wierp zich 
daarvoor opnieuw in het strijdperk. 
Bij een vorige partijraadsbijeen
komst had hij dezelfde suggesties ge
daan. En - citerend uit het verslag 
daarvan - constateerde hij dat het be
stuur daarvoor toen een gewillig oor 
had. Niettemin had hij nog geen re
sultaat kunnen bespeuren. 
Bakker (Haarlem) bepleitte meer 
partijraadsvergaderingen met als 
hoofdschotel immateriële vraagstuk
ken. De onderwerpen blijven nu te
veel beperkt tot de financieel-econo
mische en werkgelegenheidssector, 
aldus zijn kritiek. "Ons wordt vaak 
verweten te materieel te zijn inge
steld. Ook op niet-materieel gebied 
zijn er zaken genoeg om voor te 
vechten," aldus Bakker. 

Volop in beweging 

T weede Kamerfractie-voorzit
ter Voorhoeve suste de kritiek 
met de opmerking dat er "in 

onze partij heel wat zal worden afge
discussieerd over immateriële za
ken". Hij noemde het onderwijs
beleid en het probleem van de ver
grijzing. Verder komt de Telders
stichting, het aan de VVD gelieerde 
wetenschappelijk instituut, met een 
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studie over het liberalisme .. "De zaak 
is volop in beweging," aldus zijn va
riatie.op een bekende slogan uit de 
omroepwereld. 
Verder beloofde Voorhoeve dat de 
VVD-fractie de komende jaren de 
vinger aan de pols zal houden bij 
kwesties als de privatisering en de 
deregulering, de vermindering van 
de regelgeving door de overheid. 
Vanuit Limburg kwam de opmer
king dat de Nederlandse gemeenten 
de door de centrale overheid opge
legde kortingen in de sociaal-cul
turele sector onmogelijk op een zo 
korte termijn kunnen verwerken 
(mevrouw Coenen) en dat voor wat 
de meest zuidelijke provincie aan
gaat rekening moet wordengehou
den met haar bijzondere positie (Lo
dewijks). "Korten op een verstandige 
wijze en met een behoorlijke af
bouwtermijn," aldus de hartekreet 
van laatstgenoemde. Voorhoeve be
loofde het kabinet er op te wijzen dat 
kortingen op korte termijn juridi
sche consequenties zullen hebben en 
bepleitte een goede wachtgeldre
geling. Hij vindt het overigens rede
lijk dat de kortingen evenredig over 
provincie en steden worden verdeeld. 
Een standpunt dat niet de instem
ming had van commissaris van de ko
ningin in Groningen Henk Vonhoff, 
die vindt dat Groningen en Limburg 
een aparte behandeling behoeven. 

Kritiek 

I n zijn "maiden speech" voor de 
partijraad kwam fractievoorzit
ter Joris Voorhoeve met kritiek 

op de plannen van minister Deetman 
om de vierjarigen later naar de basis
school te laten gaan. "Geen goed 
idee" vond Voorhoeve. "Als kleuters 
niet meer vanaf hun vierde verjaar
dag naar de basisschool mogen - en 
97 procent van hen gaat daarna 
meteen naar school - maar als ze 
moeten wachten tot 1 augustus, 
moeten veel kinderen maanden tot 
een jaar lang wachten ... Waarom 
mag het ene kind, omdat het op 1 
augustus geboren is, wel meteen 

naar school en het andere dat een 
dag later ter wereld kwam, niet? De 
VVD vindt dat je niet vroeg genoeg 
met goed onderwijs beginnen kunt. 
Daarom vraag ik minister Deetman 
iets beters te bedenken dat minder 
nadelen heeft," aldus Voorhoeve. 

Onrust 

Ook op een ander punt is onrust 
ontstaan, aldus Voorhoeve. 
Hij noemde de berichten over 

de mogelijke afschaffing van de kor
tingenpas voor wie 65 jaar of ouder 
is. Een plan, waarmee minister 
Brinkman zou spelen. Opbrengst: 
zo'n 60 miljoen gulden. "Ook dat 
lijkt mij een slecht idee," aldus Voor
hoeve. "De VVD wil de 65 plus-pas 
handhaven. Alle ouderen hebben er 
voordeel van. Velen hebben het niet 
ruim. Als minister Brinkman zestig 
miljoen tekort komt, zijn er bij wel
zijn en cultuur wel andere posten te 
vinden, waar het wat doelmatiger 
kan," meent Voorhoeve. 

· Op de vragen van velen wie nu de 
werkelijke politieke leider van de 
VVD is, werd ook door Voorhoeve 
gereageerd. Treedt de VVD nu mo
nistisch of dualistisch op? Voorhoe
ve: "Men zou kunnen zeggen dat 
met Rudolf en mij de periode van het 
strategisch dualisme is aangebro-
ken. In feite gaat het niet om twee 
mensen; maar om twee teams: de be
windslieden geleid door de vice
premier en de fractie geleid door het 
fractiebestuur met Frits Bolkestein 
en Loek Hermans als vice-voorzit
ters." 
"Als Rudolf niet te ver weg woonde, 
zouden wij dagelijks op een tandem 

naar ons werk gaan. Rudolf en ik vor
men sinds het krieken van de och
tend van 26 juni een onafscheidelijk 
duo," aldus Voorhoeve. 
De partijraad mocht zich verheugen 
in het bezoek van de speciaal voor 
die gelegenheid uitgenodigde ex-be
windslieden en ex-Tweede Kamer
leden. "We hopen u op allerlei plaat
sen in de partij weer tegen te ko
men," zo begroette voorzitter Jan 
Kamminga hen. 

Victor Hafkamp 
Foto's: Theo Meijer 
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Communicatie
stoornis? 
Zo langzamerhand begint het er aar
dig op te lijken dat er een gebrek aan 

· communicatie bestaat of minstens 
een "stoorzender" staat tussen de 
minister van Sociale Zaken <1/1 zijn 
collega's op Onderwijs en WVC Wij 
kunnen namelijk het volgende con
stateren. 

Onder de titel (Her-)intredende 
vrouwen heeft het Ministerie van 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid 
in juli 1986 een concept-nota uitge
bracht De doelstelling van deze con
cept-nota is betere mogelijkheden te 
bieden aan vrouwen die na enige ja
ren in eigen huishouding te hebben 
gewerkt de arbeidsmarkt weer opwil
len. Het gaat hierbij om 350.000 
vrouwen. Van hen staan plm. 70,000 
geregistreerd als werkzoekend (bo
vendien zijn er nog eens 286.700 
niet-geregistreerd, aldus de nota). 
De ministerraad heeft met deze con
ceptnota en dus met bovenstaande 
doelstelling ingestemd; minister De 
Koning heeft de concept-nota voor 
advies voorgelegd aan de Emancipa
tieraad, de Soc.iaal-Economische 
Raad, de Raad voor de Volwassenen
educatie,· de Raad voor het Mid
den- en Kleinbedrijf en onderwijs
adviesorganen. 
De nota beschrijft de arbeidsmarkt
positie van (her)intredende vrouwen 
en behandelt onder andere de vol
gende onderwerpen: kinderopvang 
en ouderschapsverlof, inkomens
afhankelijke regelingen, oriëntatie 
op de arbeidsmarkt, beroepskwalifi
catie, arbeidsbemiddeling etc., etc. 
De deelname van gehuwde vrouwen 
op de arbeidsmarkt is de laatste ja
ren duidelijk gegroeid en bedraagt 
nu gemiddeld 36 %. De belangrijk
ste factoren die bepalend zijn yoor 
deze arbeidsmarktdeelname zijn: 
leeftijd jongste kind, opleidings
niveau, inkomen partner, beschik
baarheid van deeltijdbanen. Ruim 
75% van de gehuwde vrouwen 
werkt in deeltijd. 

Kinderopvang 

Laten we. ons in dit artikel even be
palen tot de kinderopvang. In de nota 
wordt geconstateerd dat kinderop
vang een belangrijke voorwaarde is 
om ouderschap en werk te combine
ren. Men schetst vervolgens dat 
vrouwen juist vanwege de zorg voor 
kinderen een tijdlang niet op de ar
beidsmarkt zijn geweest Daarbij 
gaat het zowel om opvang voor kin
deren tussen 0 en 4 jaar, als om bui
tenschoolse opvang voor schoolgaan
de kinderen. Blijkens een rapport 
van de interdepartementale werk
groep kinderopvang, is het te gerin
ge aanbod van kinderopvang een 
groot knelpunt Ongeveer 14.000 ou
ders met in totaal 24.000 kinderen 
heeft geen kinderopvang kunnen 
vinden, terwijl ze dat wel nodig had
den c.q. wilden. "Werk in eigen huis
houding" en "gezinsomstandig
heden" zijn dan ook, aldus de nota, 
twee van de meest genoemde rede
nen om geen werk te zoeken. Tot op 
heden bevat het gevoerde beleid in
zake de kinderopvang de volgende 
elementen: 

- WVC handhaaft het huidige be
grotingsbedrag voor de rijksbij
drageregeling kinderdagverblijven. 
In de conceptwelzijnswet is decen
tralisatie van dit bedrag naar de ge
meenten aangekondigd. 
- d.m.v. extra tegemoetkoming via 
de belasting (aanvullende arbeids
toeslag voor betaald werkende ou
ders met kinderen tot Ü jaar); 
- verlenging van de financiering van 
experimenten kinderopvang, buiten
schoolse opvang en kinderopvang
projecten tot en met 1986, in af
wachting van invoering van de wel
zijnswet; 
- deelnemers aan basiseducatie voor 
volwassenen krijgen via een deel van 
het budget de mogelijkheid van kin

. deropvang. Deze regeling is er ook 
voor de beroepseducatie; 
- najaar 1985 is de Stichting Kin
deropvang Nederland, de SKON 

Mariike Essers 

begonnen met een startsubsidie van 
231.600 gulden van WVC De 
SKON legt zich toe op de start, ex
ploitatie en beheer van bedrijfs
crêches. 

Ouderschapsverlof 

Het kabinet geeft v.w.b. het ouder
schapsverlof de voorkeur aan een 
wettelijke regeling, aangezien het de 
mogelijkheid om ouderschapstaken 
te combineren met betaalde arbeid 
van dusdanig structureel belang 
acht voor de positie van mannen en 
vrouwen, dat dit niet afhankelijk 
mag zijn van individuele arbeidsom
standigheden. Men stelt vervolgens 
in de beleidsvoornemens dat het op
merkelijk is, dat de gestegen arbeids
marktpositie van vrouwen gepaard 
gaat met een daling van het aantal 
geboorten, die in Nederland sterker 
is dan in andere Westeuropese lan
den. 
Naast de andere drie hoofdlijnen 
(positieve actieplannen ter verbete
ring van de positie van vrouwen in 
arbeidsorganisaties, verbetering van 
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de toegang tot de arbeidsmarkt 
d.m.v. oriëntatie, advisering be
roepskeuze, kwalificatie en arbeids
bemiddeling en uitbreiding van 
werkgelegenheid door stimulering 
van zelfstandig ondernemerschap 
van (her)intreedsters) acht het ka
binet de situatie van de kinderop
vang opnieuw te bezien. Om deze re
denen wil het kabinet de nota onder 
de aandacht brengen van werkgevers 
en werknemers en zelf als overheid 
een voorbeeldfunctie vervullen. 

Tegenstelling 

Dat klinkt allemaal zeer positief zult 
u denken? 
Toch schijnt er wel enig gebrek aan 
communicatie te bestaan in het ka
binet tussen de minister van Sociale 
Zaken en werkgelegenheid en zijn 
collega's op Onderwijs en WVC. 
De aangekondigde bezuinigings
maatregelen van beide laatste minis
ters doorkruisen de plannen in deze 
nota behoorlijk. Zeker voor wat be
treft de kinderopvang. We noemen u 
hier slechts de ,,4-jarigen maatre
gel" en de aangekondigde bezui
nigingen op sociaal-cultureel gebied 
voor de gemeenten. We kunnen ons 
dus zeker wel verbazen over de te
genstellingen in deze. Misschien kan 
minister De Koning onze "Brink- en 
Deetmannen" nog even corrigeren? 
Deze feiten zijn ieder geval niet ont
snapt aan de aandacht van de vrou
wen in Nederland. In het vorige arti
kel werden vrouwen opgeroepen het 
beleid inzake de emanéipatie op de 
voet te volgen. Welnu, getuige de 
"alternatieve troonrede" doen ze 
dat. Ook liberale vrouwen sloten 
zich aan bij dit wel zeer brede pro
test van de vrouwenorganisaties in 
Nederland. Aangezien er geen 
"storings-technicus" in de vorm van 
een 'staatssecretaris emancipatie
zaken meer bestaat is het woord nu 
aan onze landelijke politieke verte
genwoordigers. Wij wachten in 
spanning af! 

Marijke Essers • 

,,Lekkere'' boterberg goed 

Met onze zuivelproduktie 
botert het nog steeds niet. 
In de Europese Gemeen
schap produceren de koei
en veel meer melk dan wij 
ooit kunnen opmaken. 
Noodmaatregelen, zoals de 
invoering van superheffing 
op te veel geproduceerde 
melk, helpen nauwelijks. 
De boterberg groeit nog 
steeds. 

VVD-landbouwspecialist Piet Blauw 
wil dat nu eindelijk spijkers met kop
pen worden geslagen. Zo lanceerde 
dit Tweede-Kamerlid, zelf eigenaar 
van een boerenbedrijf, een voorstel. 
"Geen noodmaatregelen meer. Wij 
moeten een keer door de zure room 
heen bijten. Dat betekent de huidige 
boterberg zo snel mogelijk wegwer

·ken en zorgen dat hij nooit meer aan
groeit. Het is als het ware vijf voor 
twaalf. Nog langer wachten met het 
nemen van echte maatregelen is on
verantwoordelijk." 
Het plan van Piet Blauw bestaat uit 
drie delen: Zo spoedig mogelijk het 
overschot afstoten, financiering 
daarvoor regelen door het afsluiten 
van goedkope leningen en door de 
melkveehouders te laten meebetalen 
en de besparingen die op termijn zul
len ontstaan gebruiken om nieuw be
leid te bekostigen. 

Straks meer over de plannen van 
Blauw. Maar eerst een inzicht van 
de problematiek. Binnen Europa is 
sprake van een voortdurende over
produktie van melk. Ondanks de pro
duktiebeperking door de invoering 
van superheffing groeit met name de 
voorraad van boter. De twee belang
rijkste redenen hiervoor zijn dat in 
andere delen van de wereld, dus bui
ten Europa, de veehouderij zich 
spontaan ontwikkelt en daardoor de 
zuivelproduktie stijgt. Daarnaast 
blijft de vraag naar boter gelijk, die 
daalt zelfs iets. Dit komt door de da
ling van de koopkracht op een aantal 
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potentiële groeimarkten. Van melk 
maken zuivelfabrikanten allerlei 
produkten die vrijwel iedereen kent. 
Bij het maken van kaas, drinkmelk, 
vla en dergelijke wordt gekeken naar 
de hoeveelheid die de consument 
koopt. Dat gebeurt niet bij room
boter. Voor iedere teveel gepro
duceerde kilo boter wordt door de 
Europese Gemeenschap subsidie ge
geven (f 8,50). Dit heeft tot gevolg 
dat de zuivelindustrie van het groot
ste deel van de overtollige hoeveel
heid melk boter maakt. Deze boter 
slaat men dan op in koelhuizen (kos
ten f 1,25 per kilo per jaar). Inmid
dels ligt in Europa een echt niet te 
versmaden hoeveelheid van 1,3 mil
joen ton boter opgeslagen. Piet 
Blauw daarover: "Naast een gewen
ste, laat ik zeggen strategische voor
raad, ligt er meer dan 1 miljoen ton 
boter te veel opgeslagen. Dat is een 
voorraad van meer dan vijf miljard 
pakjes boter. Kortom, meer dan een 
pakje voor iedere wereldburger. 
Deze hoeveelheid raak je normaal 
gesproken nooit meer kwijt. Het 
blijft wel veel geld kosten. Terwijl 
door de lange opslag de kwaliteit van 
de boter achteruitgaat en dus de 
waarde daalt, kost het heel veel geld 
om de boter te bewaren." 
Als leek zou je dan zeggen. Verkoop 
de roomboter voor een laag bedrag. 
"Wij hebben een aantal jaren kerst
boter verkocht. Nu trouwens nog 
steeds "Braderije". Mensen kopen 
deze goedkope boters. Maar de bo
terberg is zo groot dat je daar niet 
tegenop kunt eten." 

Naar een nieuw beleid 

Piet Blauw denkt dan ook aan het vol
gende pakket van maatregelen om 
het teveel aan boter af te stoten: 
1. Schenking aan de wereldvoedsel
organisatie; 
2. Schenking aan de sociale instel
lingen in de Europese Gemeen
schap; 
3. Industriële verwerking ten gunste 
van menselijke consumptie (Brade
rije, suikerverwerkende industrie); 
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voor een pakje per wereldburger 
~--------·-----· 

Piet Blauw 

4. Industriële verwerking ten gunste 
van dierlijke consumptie. 

"Natuurlijk kost dit geld. Maar ik 
denk dat het uiteindelijk goedkoper 
is, dan dat wij blijven zitten met 
steeds verder uitpuilende pakhui
zen. De financiering van het verlies 
vormt een belangrijk onderdeel van 

· mijn plannen. Hiervoor zal allereerst 
geld moeten worden geleend op de 
kapitaalmarkt. Door gebruik te ma
ken van de huidige lage rentestand 
met wellicht nog een verdere daling 
van de rente is dit het meest voor
delig. Daarnaast zullen de melkvee
houders als producent van melk mee 
moeten betalen om de kosten te dek
ken. 
Op termijn, als de boterberg is weg
gewerkt, hou je geld over. Het geld 
dat je dan in feite bespaart is nodig 
om nieuw beleid te financieren. Ei
genlijk is dit het belangrijkste onder
deel van dit plan. Als alle boter is 
weggewerkt, moet je ervoor zorgen 
dat nooit meer overschotten kunnen 
ontstaan. Bij dit nieuwe beleid valt 
te denken aan: Het uit produktie ne
men van landbouwgrond, een snelle 
afvloeiing van oudere werkers in de 

veehouderij en aan een opkooprege
ling van produktierechten." 

Europese maatregelen te beperkt 

Ongeveer gelijktijdig met de voor
stellen van de heer Blauw presenteer
de E.G.-commissaris Andriessen ook 
een plan. De Europese oplossing 
zegt: "Beperk de hoeveelheid gepro
duceerde boter". Op zich een goed 
streven, maar dat is niet genoeg 
vindt Piet Blauw. "In de plannen van 
Anctriessen ontbreekt een essentieel 
onderdeel. De huidige berg zal met 
zijn voorstel misschien niet verder 
aangroeien. Maar hij blijft wel be
staan en dat zal het functioneren van 
de melkmarkt belemmeren. Boven
dien zullen de boeren dan veel meer 
geld zelf op tafel moeten leggen dan 
in de VVD-plannen. Het Europees 
plan is overigens geen verkeerd plan. 
Elementen van beide plannen zou
den uitwisselbaar kunnen zijn. 
Het uitsluitend invoeren van de 
nieuwste Europese voorstellen be
tekent dat de overheid zich blijft be
moeien met deze problematiek. En 
daar zit nu juist de kern van de zaak. 
Doordat de overheid met het geven 
van subsidie, zich is gaan bemoeien 
met de zuivelmarkt, is het nu op
nieuw de overheid die voor boeren 
vervelende maatregelen moet ne
men. Iedereen is het erover eens dat 
overheidsingrijpen nu nodig is. Maar 
op termijn moet de overheid zich, zo
als met zoveel zaken, niet meer di
rect met dit soort zaken bemoeien. 
Een bekend liberaal principe is en 
blijft: Minder overheid en meer 
markt." 

Nederland niet in bezemwagen 

"Overigens wil ik niet zeggen dat het 
VVD-voorstel nu meteen het aller
beste idee is. Met de presentatie van 
dit plan hoop ik een discussie op 
gang te brengen die misschien goede 
suggesties oplevert. Ik wacht met be
langstelling op reacties. Eén ding is 
zeker. Wij moeten nu iets doen aan . 

dit probleem. En niet zoals de afge
lopen jaren is gebeurd een afwach
tende houding in blijven nemen. 
Wachten is de weg van de minste 
weerstand. Maar wel begrijpelijk. 
Boeren zullen het niet leuk vinden 
dat zij zullen moeten meebetalen. 
Op basis van dit plan denk ik aan een 
bedrag van ongeveer vier cent per 
geproduceerde liter melk.Dat is een 
zware, zo niet te zware eigen bijdra
ge. Nader overleg over de juiste ver
houding met het landbouwbedrijfs
leven is dan ook noodzakelijk. De 
melkproducenten zullen wel reëel 
moeten zijn. Nu heeft men te maken 
met vervelende Europese maatre
gelen als de superheffing. Laat je de 
melkproduktie zo hoog als ze nu is, 
inclusief alle opslagproblemen, dan 
zal die superheffing waarschijnlijk 
nog verder omhoog gaan. 

Ik vind dat dit plan inclusief de me
definanciering, de voorkeur geniet 
boven de anders absoluut noodzake
lijke verdere kneveling door middel 
van een uitbreiding van de superhef
fing. Als dit laatste zou gebeuren, 
hetzij in tijd, hetzij in kortingsper
centages, dan manoeuvreert de Eu
ropese Gemeenschap en Nederland 
voorop zich in het peloton richting 
bezemwagen. De VVD spant zich in 
om deze bedreigende ontwikkeling 
te voorkomen. In goed overleg en 
met enig, misschien op korte termijn 
pijnlijk, doorzettingsverll).ogen moet 
dit probleem zijn te overwinnen. Uit
eindelijk moeten wij nu en in de ver
re toekomst over boter blijven zeg
gen: "Lekker, lekker, lekker, lek
ker!" 

Miehiel Krom 
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De oprichting van een afde
ling of ondercentrale in het 
buitenland vereist moed en 
doorzettingsvermogen. 
Niet alleen de ledenwer
ving vergt een grote inzet, 
maar ook blijft het moei
lijk regelmatig "gevoed" 
te worden door de thuis
basis. 

Lisette Kok-de Graaf, voorzitter van 
de ondercentrale Luxemburg, doet 
dan ook een dringend beroep op de 
landelijke VVD-politici en bestuur 
om, als men zuidwaarts reist, te 
trachten de ondercentrale Luxem
burg in het reisprogram op te ne
men. Graag tijdige melding bij haar 
of bij secretaris Jan Julius Groenen
daal. Ook in Luxemburg wil men 
dolgraag meer informatie over de 
VVD dan alleen via dure kranten en 
een door de Ardennen slecht te ont
vangen Wereldomroep. De VVD
Luxemburg telt thans zo'n vijftig le
den, die allen een regelmatig contact 
met het "thuisfront" op hoge prijs 
stellen. De secretaris Buitenland, 
Tom van Bemmelen, en ik kunnen 
beamen dat je in Luxemburg met 
open armen zeer gastvrij wordt ont
vangen. 
Lisette: "De VVD is trouwens ook de 
enige partij die in Luxemburg een 
eigen afdeling/ondercentrale heeft. 

Het ondercentrale bestuur Luxemburg: v.l.n.r. Ruud Vernimmen, Lisette 
Kok-de Graaf, Louis Katgerman en Jan Julius Groenendaal. 

We hebben bijvoorbeeld bij de laat
ste verkiezingen het vuur uit onze 
sloffen gelopen om zoveel mogelijk 
stemmen tijdig in Nederland te krij
gen. In België staakten namelijk net 
in die tijd de posterijen en sommigen 
van ons zijn met die formulieren 
naar Nederland gereisd om ervoor te 
zorgen dat onze stemmen tijdig bin
nen konden zijn." Het hele bestuur 
is overigens van mening dat er aan 
de procedure rond het stemmen van 
Nederlanders in den vreemde echt 
nog het nodige moet worden verbe
terd. 

Limburg 

De ondercentrale Luxemburg valt 
on~er de plu van de kamercentrale 
Limburg waarmee de samenwerking 
hartelijk en hecht is. Dat is vanaf het 
begin al zo geweest. Nadat Annelien 
Kappeyne van de Coppello in 1981 
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naar Luxemburg trok om de belang
stelling tot de oprichting van een af
deling Luxemburg te peilen, kon het 
prille bestuur van de afdeling 
Luxemburg in aanwezigheid van het 
dagelijks bestuur in Limburg het 
symbool van de afdeling: de VVD
vlag, in ontvangst nemen. Sindsdien 
werft men leden en wordt acht tot 
tien keer per jaar een bijeenkomst 
georganiseerd, waaronder de inmid
dels traditionele Nieuwjaarsborrel, 
waarop Liberale vogels van diverse 
pluimage het woord voeren. Ook 
VVD-voorzitter Jan Kamminga en 
de toenmalige politieke leider Ed 
Nijpels hebben Luxemburg bezocht. 
Het bestuur kent .ook perioden van 
absolute topdrukte. Met trots ver
meldt de voorzitter dat van de circa 
tien wijzigingsvoorstellen die de on
dercentrale Luxemburg had op de 
paragraaf Europa in het ontwerp
verkiezingsprogramma er acht wer
den overgenomen. 



Wel vindt men het jammer dat het 
organiseren van fora waarvoor men 
ook pólitici van andere partijen zou 
willen uitnodigen een veel te dure 
aangelegenheid is. 
Het bestuur is thans bezig met de or
ganisatie van een kaderweekend dat 
op 25 en 26 oktober zal worden ge
houden. Dan zullen ondermeer het 
VVD-Tweede-Kamerlid Frans Weis
glas en algemeen secretaris Wim 
van den Berg een inleiding houden. 
Voor die bijeenkomst zijn de kamer
centrale Limburg en Tilburg uit
genodigd. De eerste heeft al laten 
weten dat men zal komen. 
Een van de zaken waar men nog eens 
grondig over wil praten, is dat 
Luxemburg geen recht heeft op een 
partijraadslid. Men ziet er in 
Luxemburg absoluut niet tegenop 
een paar maal per jaar die lange af
stand naar de Nederlandse VVD
congressen en -partijraadsbijeen
komsten af te leggen. 

Kritiek kan 

Op 11 september hield Tom Struick 
van Bernmelen als db-lid voor het 
Luxemburgse gezelschap een inlei
ding over de vaderlandse en buiten
landse politiek. "De koers is voor
waarts," zo begon hij opgewekt, na
dat hij de aanwezigen had verzocht 
hem vooral niet de kritiek te bespa
ren. "De afgelopen periode hebben 
we veel moeten leren. Als liberalen 
moeten we die tijd zien als 'duur' les
geld. Het heeft geen enkele zin in te 
gaan op mensen en hun fouten, want 
we hebben als partij fouten gemaakt. 
Nu gaat het erom het verkiezings
programma en het regeerakkoord als 
uitgangspunt te nemen voor ons po
litiek handelen. Dat moet een per
manente toetsing zijn. Dat is de es
sentie: Misschien is in het verleden 
onze strijdlust te gering geweest, 
misschien is die VVD als te nette 
partij opgetreden. We zullen moeten 
blijven knokken voor lastenverlaging 
zoals in ons verkiezingsprogramma 
staat." 
Tom van Bernmelen wees er nog eens 
nadrukkelijk op dat de VVD niet 
rechts of links is in te delen. "Onze 
kiezers kunnen zich zowel ter linker-

, als ter rechter zijde vrijelijk be
wegen. De VVD kent heel ruime 
marges, want we zijn voor een pluri
forme samenleving waarin ieder zijn 
eigen verantwoordelijkheden in stijl 
en sfeer weet te dragen. We moeten 
oppassen dat we de liberale begin
selen niet elitair hanteren. De VVD 
is er voor alle lagen van de bevol
king." 

Zuid-Afrika 

Als secretaris buitenland wijdde 
Struick van Bernmelen veel aan
dacht aan de situatie in Zuid-Afrika. 

Hij noemde het land "het enige land 
dat westers is van het gehele Afri
kaanse continent". "Zuid- Afrika is 
de bliksemafleider in de internatio
nale politiek geworden. Onze belang
rijkste opdracht is om mensen - die 
in onze visie volstrekt te langzaam 
tot integratie overgaan - niet in een 
deadlock te sturen. We zouden een 
les moeten trekken uit het gebeuren 
in Iran. Ten aanzien van Zuid-Afrika 
hebben we de opdracht te kijken 
naar wat zich manifesteert op vreed
zame wijze. We tnoeten primair de 
zwarte mensen de gelegenheld geven 
zich te ontwikkelen tot het bekleden 
van hoogwaardige functies. Wat n.u 
gebeurt, is precies het tegenoverge
stelde." Hij betreurde dat ook in Ne
derland te weinig aandacht werd ge
schonken aan de standpunten van de 
liberale zusterpartij in Zuid-Afrika, 
de Progressive Federal Party, die 
zich al vele jaren voor verbeteringen 
langs vreedzame weg beijvert. Ook 
die partij voorziet geen enkel heil in 
sancties die primair de zwarte bevol" 
king treffen. 
Met deze uitspraken verkondigt 
Tom van Bernmelen een ander 
standpunt dan de VVD Tweede Ka
merfractie, maar Luxemburg kan 
die mening op het kaderweekend van 
Frans Weisglas vernemen. Tom van 
Bernmelen hierover: "Ik denk dat 
mensen in de politiek moeten zeggen 
wat ze vinden of dat nu haalbaar is 
of niet." Daarna ontstond er in 
Luxemburg een levendige discussie. 
Niet alleen over Zuid-Afrika maar 
over een zeel van onderwerpen. Het 
was al diep nacht toen de zeer gea
nimeerde bijeenkomst werd geslo
ten. 

Reny Dijkman 
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Jan Kees Wieben ga: 

,,Houd Staat en· Kerk gescheiden!'' 

H ij is wat verbijsterd door wat 
hij te weeg heeft gebracht 
tijdens het Kamerdebat over 

Overheid en Religie. Uitgebreid 
haalde Jan Kees Wiebenga het 
nieuws door een letterlijke randop
merking over het "God zij met ons" 
op onze munten. Wiebenga plaatste 
deze zin slechts om aan te geven hoe
zeer Staat en Religie in het verleden 
met elkaar verweven zijn geraakt. 
Jan Kees Wiebenga, die kerkgaand 
is en zich liet beëdigen tijdens zijn 
installatie als Kamerlid, zegt wat 
verbouwereerd: "Ik heb dat rand
schrift alleen als voorbeeld gebruikt 
om te illustreren dat overheid en re
ligie nog helemaal niet van elkaar los 
staan. Ik heb er alle begrip voor dat 
ook niet-kerkelijk actieve mensen 
aan deze traditie waarde hechten. 
Trouwens in de VVD laten velen zich 
inspireren vanuit hun religie. Ik re
ken mij zelf ook tot die groep." 

Tijdens dit debat waarin bijzondere 
aandacht werd geschonken aan de 
v~rhouding Kerk en Staat, lag het 

zwaartepunt op de plaats van een 
aantal sekten in ons land. 

Jan Kees Wiebenga onderstreepte in 
zijn inbt:eng dat de verwevenheid 
van kerk en staat (theocratie) tot 
veel ellende kan leiden. Hét voor
beeld daarvan is wel Iran. 
"Na 1795 zijn in Nederland na de 
scheiding van Kerk en Staat de fi
nanciële banden met een aantal 
kerkgenootschappen aangehouden," 
vertelt het VVD-Tweede-Kamerlid. 
Hij legde de nadruk op de nota-Wit
teveen van 1969 waarin een prin
cipiële scheidslijn werd getrokken 
tussen de gewenste onafhankelijk
heid van de verzorging van het gods
dienstig leven (geen subsidies) en 
maatschappelijke voorzieningen 
vanuit kerkgenootschappen. 
De VVD wenst ook geen aparte sub
sidies in het leven te roepen ter fi
nanciering van de gebedsruimten 
van 'minderheden. Bovendien onder
steunen de liberalen het voorstel tot 
afschaffing van het inlichtingen
recht van de kerkgenootschappen 

Jan Kees Wiebenga 

over de inkomstenbelasting. Dit 
laatste natuurlijk terwille van de 
privacyvan de burger. 

Reny Dijkman 

• 



Oud-senator John van Graafeiland: 

,,Je valt in een gat'' 

Over een half jaar zullen de 
Statenverkiezingen worden 
gehouden. Verkiezingen 
die bepalend zijn voor de 
getalsmatige sterkte van de 
Eerste Kamerfracties. En 
het gaat er in de Senaat om 

::: spannen of de CDA-VVD
coalitie haar meerderheid 
daar weet te behouden. Als 
dat niet het geval is, wor-
den de vooruitzichten voor 
het kabinet Lubbers-De 
Korte wel erg sofJ1ber. 

De belangstelling voor de Statenver
kiezingen is altijd aanzienlijk minder 
groot dan voor de Gemeenteraads
en Kamerverkiezingen. Voor veel 
kiezers is het provinciaal bestuut 
een nogal abstract gegeven. Voor het 
oud-Eerste Kamerlid John van 
Graafeiland, burgemeester te Venlo, 
zijn die Staten geheel niet abstract. 
Niet alleen was hij in het verleden 
eerste lid van Provinciale Staten en 
vanaf 1978 van Gedeputeerde 
Staten te Brabant, de tqssentijdse 
verkiezingen van de senaat op 19 mei 
jongstleden kostten hem zijn VVD
Eerste Kamerzetel. 
"Het is of je in een gat valt," zegt 
Van Graafeiland. "Je bent onmid
dellijk afgesneden van een geweldige 
informatiestroom. Je mist niet alleen 

de stukken, maar ook de fractiever
gaderingen over de politieke toe
stand. Je mist het contact met men
sen die hun sporen in de politiek heb
ben verdiend. Die sfeer in de VVD
fractie in de Senaat is perfect. Daar 
wordt zeer open en met respect voor 
elkaars mening over standpunten ge
praat." 
Zijn zetel ging verloren doordat on
der andere van één Statenfractie 
twee mensen te laat voor de stem
ming kwamen. Van Graafeiland 
heeft geen rancunes. De beide leden 
hebben praktisch direct naar hem 
toe schriftelijk gereageerd. Met gro
te spijt. Eén legde zelfs gelijk al zijn 
functies neer binnen de VVD. Het 
had overigens ook nog in een andere 
Statenfractie mis kunnen lopen en 
Van Graafeiland schreef een brief 
terug die hij eindigde met: "U be
grijpt dat ik uw verontschuldigingen 
aanvaard: wie ben ik dat niet te 
doen? U hebt evenals ik een aantal 
kwade dagen achter de rug. Het le
ven gaat door, er zijn ernstiger zaken 
om je heen. Ik ga gewoon proberen 
in 1987 terug te komen. Wellicht 
put u uit mijn benadering ook weer 
wat troost ... " 

Officier 

In het Venlose stadhuis- een juweel
tje - praten we over de verwevenheid 
van beide verkiezingen. Van Graa
feiland, die na zijn KMA-opleiding 

John van Graafeiland 

en een studie register-accountant 
(post-doctoraal) zich de eerste twaalf 
jaren tot zijn carrière in het leger be
perkte, werd eind jaren '60 lid van 
de VVD na een gesprek met zijn la- . 
tere senator-collega toen lid van Pro
vinciale Staten Brabant Ym van der 
W erff. In september werd hij ge
meenteraadslid in Breda. Daarna 
werd hij wethouder Economische 
Zaken en Bedrijven. In 1974 werd 
die portefeuille aangevuld met: · 
Jeugd, Sport en Recreatie. 
Ook dat Provinciaal Bestuur kent hij 
van binnen uit, want vanaf 1974 is 
hij lid van de Provinciale Staten in 
Brabant en van 1978 tot zijn bur
gemeestersbenoeming in 1984 te 
Venlo is hij lid van Gedeputeerde 
Staten in Brabant. "Het kiezen van 
de Eerste Kamer is staatsrechtelijk 
gezien een van de belangrijkste ta
ken van Provinciale Staten. Die 
werkzaamheden van het provinciaal 
bestuur moet men zeker niet onder
schatten. De taken van de provincie 
nemen door de decentralisatie van 
het bestuur nog steeds toe of dat nu 
geldt voor gemeentelijke herindelin
gen of volksgezondheid, bejaarden
zorg of de milieuwetgeving. De pro
vincie is ook belast met de werkgele
genheidsstimulering en het cultuur
beleid. Daardoor worden de 
Provinciale Statenverkiezingen ook 
steeds belangrijker." 
Juist die gemeentelijke en provincia
le ervaring zag John van Graafei
land als goede ondergrond om zich 
te kandideren voor het VVD-Eerste
Kamerlidmaatschap. "In de Eerste 
Kamer moet je geen mensen hebben 
die nog zo nodig zichzelf moeten pro
fileren. Daar gaat het om politiek
bestuurlijke ervaring. Voor je eigen 
ontplooiing is het goed dat je je in 
onderwerpen moet ingraven en ten 
behpeve van·de fractie een stand
punt moet voorbereiden. Het is een 
prachtige aanvulling op het bur
gemeesterschap." 

Tweeverdienerswet 

Van Graafeiland, die tijdens een se-
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naatsfractievergadering in mei hoor
de dat hij als 17de VVD-senator uit 
de boot was gevallen, deed in die 
Eerste Kamer Financiën en belas
tingwetgeving plus Volkshuisvesting 
en personele aangelegenheden De
fensie. Aan de behandeling van de 
zgn. Tweeverdienerswet heeft hij 
veel werk gehad. Het wetsontwerp 
werd door de VVD-fractie in de Se
naat met zeer gemengde gevoelens 
ontvangen. "In het vorig regeerak
koord stond dat een dergelijke wet 
tot stand moest komen. Staatssecre
taris Koning had die opdracht en die 
heeft hij uitgevoerd. Voor mijn ge
voel leverde hij een knap staaltje 
wetgeving van onverenigbare zaken, 
omdat hier de angst voor de privacy
schending om de hoek komt kijken." 
Tot slot merkt hij op: "Het partijbe
stuur heeft een heel duidelijke pro
cedure uitgedokterd om fouten, zo 
als die dit voorjaar zijn gemaakt te 
voorkomen. Die procedure was toen 
ook bekend en hopelijk zal men bij 
de verkiezing van de Eerste Kamer 
volgend voorjaar die regels nauwlet
tend volgen. Het is nergens voor no
dig om zó een Senaatszetel te ver
spelen. Hopelijk beseffen ook de 
mensen die altijd VVD stemmen dat 
het Provinciaal Bestuur éri de Senaat 
erbij zijn gediend dat ze met zo 
groot mogelijke fracties kunnen wer
ken. Het zullen spannende verkie
zingen worden." 

Reny Dijkman 

• 

Europa 
"Ik vertegenwoordig de afwezigen. 
Ik verschijn namens de onzichtba
ren." Aldus Hans Nordinzijn wel
kom tot de nieuwe voorzitter van de · 
Europese gemeenschap, de Britse 
minister van buitenlandse zaken. 
"lt is the custom in my group that 
the first response to a new presiden
cy of the Council is made on our be
half by a memher from the new 
President's country. That is why to
day I speak for the voiceless". 
De Britse minister zal het als een 
hoffelijkheid hebben ervaren in zijn 
moedertaal te worden toegesproken. 
Een kortdurend genoegen, want 
Hans Nord plaatste hem ten aan
schouwe van Europa in het schand
blok. 
De afwezigen, waárover Nord sprak, 
zijn de afgevaardigden namens de li
beralen. Ruim 2,5 miljoen Britten 
brachten tijdens de laatste verkie
zingen voor het Europaparlement 
een stem uit op liberalen, bijna een 
vijfde van het aantal uitgebrachte 
stemmen, en toch kregen zij geen 
vertegenwoordiging in het par
lement. Een al vele jaren in vele 
toonaarden verfoeid districtenstelsel 
is daarvan de oorzaak . 
Tot hilariteit of ergernis van toe
schouwers in landen met evenredige 
vertegenwoordiging in gekozen li
chamen, zoals wij dat ook hebben, is 
het in Engeland "goed gebruik" van 
een heersende partij districten in ei
gen voordeel te hergroeperen om bij 
verkiezingen sterker te staan. La
bour en Conservatieven sjoemelen 
om beurten. 
En dat in het land met de oudste par
lementaire traditie. Wat in de baker
mat van de parlementaire democra
tie gebeurt stemt tot nadenken, 
maar geeft geen aanleiding de Brit
ten met een beschuldigend vingertje 
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na te wijzen. Wat ginder gebeurt 
duidt erop dat macht corrumpeert. 
Op afstand is :zoiets duidelijk te zien, 
maar ook elders vertoont het bouw
sel van de democratie scheuren. Ook 
in eigen land. 
Een ander voorbeeld, ook op afstand 
en zonder leesbril waar te nemen: de 
parlementaire vertegenwoordiging in 
de Europese gemeenschap. In het 
Verdrag van Rome staat, dat enkele 
staten vertrouwd met en werkend 
volgens de wetten van de parlemen
taire democratie lid kunnen worden 
van de EG. 
Spanje werd na Franco in de wacht
kamer gehouden, omdat het eerst 
vertrouwd moest raken met een ge
kozen volksvertegenwoordiging. 
Turkije komt ondanks pogingen de 
democratie uit te dragen niet in aan
merking voor een lidmaatschap. Het 
land balanceert nog steeds op het 
scherp van de militaire dictatuur. 
Voorbeelden, die de goegemeente in 
slaap moeten doen sukkelen. Bij zo
veel principiële stellingname naar 
buiten zal het intern immers wel 
goed zijn geregeld. 

Verwatering 

Welzeker, we hebben een direct ge
kozen parlement in de gemeenschap. 
Raad (ministers) en Europese Raad 
(regeringsleiders) weigeren echter 
dat parlement voor kiezers te waar
deren, eindverantwoordelijkheid te 
geven. Het Europees parlement mag 
wetgeving mee modelleren door 
voorstellen van de Commissie te 
amenderen. Niet parlement maar 
Raad beslist evenwel. En zolang 
deze toestand duurt is het door ie
dere volwassene gekozen orgaan in 
Straatsburg niet meer dan een ad-
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Hans Nord 

ministratief lichaam: door burgers 
aangestelde, goedwillende ambtena- · 
ren. . 
Verwatering van de volksinvi'oed is 
ook in eigen contreien bespeurbàar. · 
Nemen we als voorbeeld de vorige, 
afgesloten kabinetsperiode. Daarin 
leken fracties van de regerende coa
litiepartijen met handen en voeten 
gebonden·aan het kabinet. De meer
derheid van het parlement leverde 
onder druk een brok macht in ten 
koste van de eigen identiteit. 
In de huidige periode lijken macht
hebbers het leven te willen beteren. 
Er wordt althans gesproken over in
voering van het referendum. Een 
meerderheid-.van de Staten Generaal 
heeft zich er_ al positief over uitgela
ten. 
Zelfs als morgen de volksraadple
ging wordt ingevoerd, dan nog is het 
gevaar van machtsmisbruik door de 
regering niet geweken. Men zal na
melijk op enkele punten uitspraak 
van de kiezers vragen en voor de gro
te rest eigen ideeën uitvoeren. Ook 
het referendum dient als slaapliedje, 
dat de aandacht van de kern van de 
zaak afleidt. 
De drie voorbeelden geven aan, dat 
in de boezem van de parlementaire 

democratie een nieuwe machtsfactor 
kan ontstaan. Een groepje gekoze
nen weliswaar, maar zich onttrek
kend aan controle onder het mom 
"inspraak is leuk, zolang ik er maar 
geen last van heb". De hoeveelheid 
steeds specialistischer wordend werk 
helpt een handje bij de vorming van 
de groeiende buitenparlementaire 
macht. 

Niet zeuren 

Minister van den Broek gaf begin dit 
jaar in het Europees parlement blijk 
van te denken gevende verregaande 
arrogantie. Ik heb er in deze rubriek 
al op gewezen, maar het voorbeeld 
schetst zo duidelijk waar het om 
draait. 
Onze minister van Buitenlandse Za
ken verkocht het Akkoord van 
Luxemburg in Straatsburg ongeveer 
zo: Dit is het resultaat van overleg 
tussen de regeringen. Meer zit er niet 
in. En ga nu niet zeuren over de te
kortkomingen van het Akkoord. Ac
cepteer het, zoals het er ligt. Doe het 
opgewekt, want ik ben het Europes
simisme meer dan zat. 
Iedereen begon van schrik te glim
lachen. Wie wil er voor pessimist 
worden uitgemaakt? We moeten op
gewekt instemmen met de macht van 

· enkelen. Streven naar volksinvloed 
door uitbreiding van parlementaire 
bevoegdheden heet Europessimis
me. 
Brutaler wordend optreden van mi
nisters kan een zegening zijn als er 
iets mee wordt bereikt. Tot dusver 
heeft hun arrogantie op de eenwor
ding van Europa uitsluitend verlam
mend gewerkt. 
Tekortkomingen van nationale par
lementen en onmacht van het Eu
ropees parlement hebben mensen 
aan het denken gezet. Hoe brengen 
we regeringen bescheidenheid bij, 
kunnen we de invloed van kiezers 
doen toenemen? Dr. Wisse Dekker 
(Philips) heeft zijn gedachten pn
langs uitgesproken in Brussel. Hij wil 
het machtigste wapen van de demo
cratie in stelling brengen: de kiezers. 

Zo langzamerhand ook het laatste 
wapen. Van alle andere is het heil 
niet of niet op termijn te verwach
ten: van politieke blokkeri niet, van 
regeringsleiders niet en van par
lementen evenmin. 
Dekker-heeft om te beginnen een in
tensieve voorlichtingscampagne op 
't oog. Men dient te weten hoe de lij
nen lopen, wat er wordt bereikt, wat 
mankeert. Maar vooral moet het be
sef doordringen, dat kiezers niet het 
stemvee voor enkelen zijn. Het om
gekeerde is waar. Gekozenen zou
den hun kiezers uit dankbaarheid 
voor het vertrouwen trouw moeten 
dienen. 
Lukt het kiezers haar op de tanden 
te geven, dan krijgt de democratie 
weer glans. Als de mensen ervan 
doordrongen raken, dat met een 
alerte opstelling eigen werkgelegen
heid en eigen portemonnee zijn ge
diend dan zal een grotere groep wil
len bepalen wie er op de kieslijst 
komt. 
Na opstanding van stemgerechtig
den is het afgelopen met de gewoon
te om zich onopvallend braaf gedra
gende gekozenen voor herverkiezing 
hoog op de lijst te zetten. Het insti
tuut van beroepspoliticus maakt 
plaats voor een voortdurende selectie. 
van besten. Dan zal de behoefte aan 
lastige· maar deskundige vertegen
woordigers groter zijn. 
Breekt dat tijdperk niet in aan, 
slaagt de voorvechter er niet in in
dringende voorlichting te geven dan 
kunnen we tot Sint-Juttemis wach
ten op de eenwording van Europa. 
Tot groot verdriet van ondernemers 
(en bijgevolg ook van miljoenen 
werklozen) die terreinvergroting no
dig hebben voor ontwikkèling van 

- technieken, samenwerking, een be
tere uitgangspositie op de wereld
markt. 

Jan van de Ven 
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Bijeenkomst portefeuillehouders 

Onderwijs enjof_welzijn en cult~ur 
In het kader van het periodiek overleg tussen de specialisten uit de VVD-Tweede Kamerfrac
tie en de VVD-leden in de colleges van Burgemeester en Wethouders en van Gedeputeerde 
Staten organiseren de Vereniging van Staten- en Raadsleden van de VVD en de VVD
Tweede Kamerfractie op maandag 13 oktober a.s. een bijeenkomst over onderwijs, welzijn 
en cultuur. Dit zgn. wethoudersoverleg (dat dus ook is bestemd voor burgemeesters en · · 
gedeputeerden) zal plaatsvinden in het gebouw van de Tweede Kamer. 
De ochtendbijeenkomst (met als onderwerp onderwijs) begint om 10.00 uur en zal om 12.30 
uur worden beëindigd. De middagbijeenkomst (met als onderwerp welzijn en cultuur) duurt 
van 13.30 tot 16.00 uur. De Kamerleden Jan Franssen en Hans Dijkstal zullen beiden een 
korte inleiding houden over de begroting van Onderwijs respectievelijk de begroting van 
Welzijn en Cultuur alsmede over de consequenties daarvan voor gemeenten en provincies. 
Door de sprekers zal ook kort worden ingegaan op vooraf ingediende vragen. U kunt deze 
vragen met uw aanmelding meezenden. 
Schriftelijke aanmelding voor deze bijeenkomst is mogelijk tot 6 oktober a.s. In beginsel zal 
iedereen die zich voor 6 oktober aanmeldt worden geplaatst; de zaalruimte is echter be
perkt. 
Na uw aanmelding zult u van Anke van Balen (medewerkster VVD-Tweede Kamerfractie) 
direct nader bericht ontvangen. 
Uw schriftelijke aanmelding onder vermelding van naam, adres, woonplaats, telefoonnum
mer, functie, alsmede aan welk dagdeèl (onderwijs of welzijn en cultuur of beiden) u wilt 
deelnemen, dient te worden gestuurd aan de 
VVD-Tweede Kamerfractie,"t.a.v.A. van Balen, Postbus 20018, 2500 E4 's-Gravenhage. 
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Mededeling 
van het hoofdbestuur 

Vacatures dagelijks bestuur 
1987 

Onder verwijzing naar de Mededelin
gen nr. 222 inzake vacatures da
gelijks bestuur 1987 kan thans wor
den medegedeeld dat het hoofdbe
stuur in zijn vergaderingen van 15 
en 23 september jl. heeft gesteld: 

voor de vacature ondervoorzitter: 
mr. I. W. Opstelten te Delfzijl. 
Geboren 1944. Was burgemeester 
van Dalen en Doorn en sinds 1 de
cember 1980 burgemeester van 
Delfzijl. Lid van de Raad van Be
stuur van het Havenschap Delfzijl. 

Het Havenschap Delfzijl beheert de 
industrieterreinen en de havens in 
Delfzijl e.o. en voert de acquisitie 
zowel nationaal als internationaal. 
Lid van de Raad van Commissaris
sen van de Provinciale Waterleiding
mij. Lid van het dagelijks bestuur 
van de Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten. Tot eind 1984 vice
voorzitter van de Vereniging van 
Statèn- en Raadsleden. Daarna ere-

lid van de Vereniging. Lid van het 
bestuur van de Eèms-Dollard regio. 
Was lid van de koepelcommissie Jus
titie/Binnenlandse Zaken. Voorzit
ter commissie Gemeenteprogram 
'86; 

voor de vacature penningmeester: 
drs. P. Ressenaar te 's-Gravènhage. 
Geboren 1938. Was hoofd van de af
deling Arbeidsmarktpolitiek bij het 
Ministerie van Sociale Zaken; was 
secretaris van het Verbond van Ne
derlandse Ondernemingen; sedert 
197 5 directeur van het bureau bij
zondere bedrijfsproblemen. Dit bu
reau is een niet-ambtelijk adviesap
paraat voor het Ministerie van Eco
nomische Zaken en beoordeelt 
steunaanvragen van industriële be
drijven; was lid van de gemeen- ' 
teraad van 's-Gravenhage, tevens 
fractievoorzitter. Was fractievoor
zitter van de Gewestraad 's-Graven
hage. Was lid van de commissie 
Volkshuisvesting. Is voorzitter van 
de Financieel-Economische Com
missie. Is sedert 1982 lid van de par
tijraad; 

voor de vacature secretaris voor de 

Themadag Markerwaard 
opgeschort 

internationale betrekkingen: 
R. Wigboldus te Groningen. 
Geboren 1941. Was directeur 
D.P. W. Zaandam; was directeur 
Kunst Oberman Houtimport n.v.; lid 
raad van Beroep Groningen; voorzit
ter Houtbond afd. Groningen; lid so
ciale commissie Houtbond (c.a.o.
onderhandelingen); voorzitter Ver
eniging van Handelaren te Gronin
gen; voorzitter adviesraad TNO 
Houtinstituut; lid adviesraad Indus
triële produkten en diensten; lid 
groepsraad Korrio. Vice-voorzitter 
kamercentrale Groningen; is lid van 
het hoofdbestuur. Is thans directeur 
Stichting Keuringsbureau Hout. 

voor de vacature secretaris voor de 
propaganda en voorlichting: 
Drs. B. J. M. Verwaayen te Waterin
gen. 
Geboren 1952. Plv. algemeen direc-

/ teur bij ITT; was o.a. ,voorzitter 
NKW en voorzitter ANVM; was lid 
van de Defensiecommissie. Is thans 
in het dageiijks bestuur secretaris 
voor de voorlichting; is voorzitter 
vari de Landelijke Propaganda Com
missie. 

Nu het kabinet op vrijdag 12 septemberjl. overeen is gekomen 
vo()ralsnog niet t()t inpoldering van de Markerwaard over te · 

. gaan, heeft het. hoofdbestu~r besloten de themadag Marker
waard op 18 oktober·a.s. geen doorgang te laten vinden .. Wel 
heeft het hoofdbestuur uitgesproken .dat bij. de ,vaststelling van . 
het.activiteitenprogramma 1987-1988; d.w.z. ruimvoor de vol-. 
gende kamerverkiezing, nagegaan zal W()rden of ten behoeve van 
het verkiezingsprogramma 1990-1994 opnieuween dergelijke 
themadag moet worden georganiseerd . . 
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Tragisch einde voor 
liberale partij van Oostenrijk 

Tom van Bernmelen 

Tijdens het congres ~!'ln de 
Freiheitliche Partei Oster
reichs (FPÖ) gehouden op 
zaterdqg 13 september jl. 
te Innsbrück, zijn helaas 
besluiten gevallen die een 
voorlopig einde betekenen 
voor het liberale experi
ment in dat land. 

Partijvoorzitter dr. Norhert Steger, 
die de afgelopen jaren met steeds 
meer moeite de FPÖ in een liberale 
koers trachtte te houden, werd tij
dens dit congres vervangen door de 
tegenkandidaat Jorg Raider. Uit
slag van de stemming: 57 % Raider 
tegen 39% voor Steger. 
Helaas is Jörg Raider de kandidaat 
van de blijkbaar groeiende extreem 
rechtse vleugel binnen de FPÖ, die 
liberalen buiten Oostenrijk al gerui
me tijd deden twijfelen aan het li
berale .~ehalte van de achterban van 
de FPO. Directe aanleiding daartoe 
vormde o.m. de zgn. Frischenschla
ger-affaire in januari 1985, toen de 
minister van defensie dr. Friedhelm 

Frischenschlager de uit Italiaanse 
gevangenschap ontslagen oorlogs
misdadiger Walter Reder met een 
handdruk verwelkomde in Oosten
rijk. Dit incident, dat destijds veel 
verontwaardiging veroorzaakte in de 
internationale pers, vormde uitvoerig 
onderwerp van gesprek in het be
stuur van de Liberale Internationale 
dat in mei vorig jaar te Reykjavik 
bijeen kwam. 

Met de heer Henk Talsma, voorzit
ter van de Groep Nederland van de 
L.I., verwoordde ondergetekende de 
kritiek van de Nederlandse libera
len. Alhoewel reeds bij die gelegen
heid het L.I.-lidmaatschap van de 
FPÖ ter discussie werd gesteld van 
Nederlandse zijde, werd besloten 
het jaarcongres 1986, dat oorspron
kelijk dit najaar in Wenen was ge
pland, te doen plaatsvinden in Ham
burg. 

De wisseling van het partijvoorzitter
schap van de FPÖ heeft er in Oos
tenrijk inmiddels toe geleid dat de 

- socialistische bondskanselier dr. 
Vranitzky de coalitie tussen de socia
listische partij en de FPÖ voor be
eindigd heeft verklaard en het ont
·slag van zijn regering heeft aange
kondigd. De parlementsverkiezin
gen, die oárspronkelijk in april 1987 
zouden worden gehouden, zijn thans 
vervroegd naar eind november van 
dit jaar. 

Overduidelijk is gebleken Óat de so
cialistische partij (SPÖ) slechts wei
nig tijd nodig had om tot de conclu
sie te geraken dat met deze FPÖ niet 
verder viel te regeren. Binnen de 
SPÖ is men er voldoende van door
drongen dat de koerswijziging bin
nen de FPÖ haar basis vindt in het 
opkomend nationalisme in Oosten
rijk, een stroming van weleer die de 
pan-germaanse gedachten vertolkte. 
Zoals eerder hierboven aangegeven 
vormen indicaties in die richting aan
leiding dat het bestuur van de VVD 
zich alert opstelde m.b.t. de ontwik
kelingen binnen de FPÖ. Helaas is 
dit zeer noodzakelijk gebleken. 
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Standpunt VVD 

Gedurende de hoofdbestuursverga
dering van 15 september jl. heeft 
deze aangelegenheid onderwerp van 
discussie gevormd. Juist nu het con
gres van de Liberale Internationale 
begin oktober in Hamburg zal wor
den gehouden, wordt het t.b.v. de 
duidelijkheid nodig geoordeeld een 
standpunt inzake de FPÖ te be
palen. Waar de VVD, op basis van 
de huidige berichtgeving, ernstige 
bezwaren heeft tegen samenwerking 
met de FPÖ binnen de L.I. zal tij
dens de bestuursvergadering van de 
L.I. avant het congres onzerzijds 
worden aangedrongen op schorsing 
van het lidmaatschap van de FPÖ. 
Een bericht van deze strekking werd 
naar het L.I.-secretariaat te Londen 
verzonden. 

Tom Struick van Bernmelen 
secretaris buitenland 

• 



Agenda·:Haya 
van SQmeren
stichting 

Management voor Raadsleden 
. Cursusbijdrage f 100,- per per

soon 
- Roermond: 14 en 15 november 
1986 
- Heerenveen: I 2 en I 3 decem-
ber 1986 · 

Strategisch management voor 
(aspirant-)staten/eden 
Cursusbijdrage f I 00,- per per
soon 
- Bunnik: 1 november 1986 

Training conflicthantering 
Cursusbijdrage f 100,- per per
soon 
- Bunnik: 28 en 29 november 
1986 

Discussietechniek, deel 1 
Cursusbijdrage f 40,~ per per
soon 
- Zeist:. 28 .oktober, 4 en 11 no
vember 1986 

Presentatieû?chniek, deel 1 
Cursusbijdrage f40,- per per
soon 
- Wyc"hen: 5, 12 en 19 november 
1986 

Liberalisme I 
Cursusbijdrage f 10,-per per-
soon . 
- Bodegraven: 23 oktober 1986-

Zeewolde: 10 november 1986 -
.Zeist: 18 november 1986 · 

Liberalisme 11 . ·. · 
Cursusbijdrage f30,- per per
soon 
- Bodegrav,en: 5 november 1986-

Zeewolde: 5 en 10 november 
1986 

Combinatie Liberalisme I I II 
Çursusbijdrage f 40,- per per
soon 
- Arnhem: 21, 28 oktober en 4 no
vember 1986 
- Zeewolde: 10 en 15 november 
1986 Á 

Kandidaa(-Gemeenteraadsleden, 
deel I 
Cursusbijdrage f 7 5,- per per
soon· 
- Heerenveen: 27 oktober, 3, 10 
en 15 november 1986 

Aanmeldingen: 
Cursusbijdragen kunnen worden 
overgemaakt op girorekening 
36.19.19.7 t.n.v. de Haya van So
merenstichting te 's-Gravenhage, 
onder duidelijke vermelding van 
de cursusnaam, plaats en data 
die achter de cursus vermeld 
staat. De aanmeldingen dienen 21 
dagenvoor aanvang van de be
treffende cursus bij de Haya van 
Someren~tichting binnen te zijn. 
Voornadere informatie kunt u te
lefonisch.contact opnemen met 
de Hàya VÇI.n Sonierenstichting. 
Telefoon: 070:614121, toestel25. 

In deze ingezonden brievenrubriek 
worden reacties van ten hoogste 100 
woorden opgenomen. 
Langere brieven worden door de re
dactie ingekort. Aanvallen op per
sonen of afschriften van correspon
dentie komen niet voor plaatsing in 
aanmerking. 
De rubriek is alleen voor leden be
stemd. Plaatsing betekent niet dat 
de redactie het met de inhoud eens 
is. 

Kinderopvang 

Minister van den Broek heeft zich 
bereid verklaard op zijn departe
ment naar ruimte voor kinderop
vang te zoeken mits de ouders voor 
gebruik daarvan betalen. Een li
beraal geluid: de overheid levert de 
faciliteiten waarvoor degenen die 
daarvan profiteren betalen. Bedroe
vend dat mevrouw Rempt daártegen 
in een radio-interview protesteerde. 
Immers, ouders in deeltijdbanen 
kunnen hun kinderen om beurten Qp
vangen. Hebben beiden een volledi
ge baan dan behoren zij uit de weel
de van een dubbel inkomen de -
eventueel fiscaal aftrekbare - op
vangkosten zelf betalen. Alleen
staande werkende ouders met een 
laag tot modaal inkomen kunnen 
eventueel worden vrijgesteld. So
ciaal heel wat rechtvaardiger dan 
bij voorbaat alle verantwoordelijk
heid te leggen bij de staat. Er dienen 
uniforme landelijke voorschriften te 
komen, waarbij reeds bestaande 
gratis opvang op termijn wordt afKe-
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schaft. Daarmee vervalt de grond onbetrouwbare - arbeidsbureaus ge- haar vaste taken behoort. Dan kunt 
voor mevrouw Rempts bezorgdheid registreerde werkloosheidsgetal van u de ondertekening houden voor inci-
over ongelijkheid. 700.000 zou met minimaall % kun- dentele medewèrkers van buitenaf, . ' 

nen verminderen door één wetje. iets wat uw en mijn blad leesbaarder '::: 
Mr. J. L. M. Toxopeus Pott VVD-minister Rudolf de Korte van en zelfs minder ergerni$wekkend 

Paterswo/de Economische Zaken zou onder de zou maken. Nu riekt zo'n naam naar 
lagere inkomensgroepen zonder naë- ijdelheid, die dan in dit geval mis- " 

Politiek leiderschap 
menswaardige uitbreiding van het plaatst is. ,·,•, 

ambtenarencorps der belasting-
" 

dienst een goed figuur slaan en zijn Mevr. De Jong-de Monchy 
Mijns inziens past een dergelijke "pep-talk" kunnen opvolgen met da- Rotterdam 
discussie niet in ons staatsrecht en den, die georiënteerd zijn op de vrije 
zeker niet bij een liberale partij. De- markt. 

Nee tegen identificatieplicht gene die het gezicht van een partij (.ingekort) 
bepaalt, is de voorzitter van de 

J. Daniël de Lijn van Wijngaarden, Tweede-Kamerfractie. Wil men per- De afdeling Amersfoort heeft op 3 
sé een "soort leider", een "eerste BScF, BA september 1986 met ruime meerder-
man", dan kan hij dat slechts zijn, Leersum heid een motie aangenomen, waarin 
maar nooit een minister. men zich keert tegen de invoering 
Helaas wordt tegenwoordig te vaak Vredesweek van een algemene identificatie-
vergeten dat in ons dualistisch plicht. De afdelingAmersfoort con-
staatsbestel de vuistregel geldt: 

De laatste tijd las ik telkens dat 
stateert dat een identificatieplicht -

"Hoe dichter bij de troon, des te zoals vastgelegd in het regeerak-
minder partijman". Vanaf 1948 was Amerika bereid zou zijn raketten koord - van groot belang is voor de 
prof Oud onmiskenbaar en vanzelf- weg te halen om de Russen tegemoet criminaliteitsbestrijding. De afde-
sprekend de "eerste man" in de te komen. Weet men nou nog niet hoe lingAmersfoort stelt vast dat in een 
VVD, de personificatie van de par- onbetrouwbaar Moskou is? vrij en democratisch land als Neder-
tij. Zou Oud destijds minister zijn Het zou "de blunder van de ~euw" land de invoering daarvan ondenk-
geworden, zou hij terstond zijn te- zijn, als het westen ook de nieuwe baar is en op openlijke democrati-
ruggetreden als "eerste man". onverbreekbare grendel op onze ach- sche wijze nooit tot stand kan ko-
(ingekort) t.erdeur ooit weer weg zou doen. men omdat het haaks staat op het 

Want zo lang met name onze defen- liberaal beginsel. Zij verwijst daar-
Mr. J. L. M. Toxopeus Pott sieve kruisvluchtwapens er staan, voor naar het Liberaal Manifest 

Paterswo/de kan het oosten zonder zelfmoord naar de passage over de persoon/ij-
niet meer bij ons inbreken. Dan be- ke levenssfeer. 
houden wij dus onze vrijheid. En De afdeling Amersfoort dringt er bij 
daar gaat het om. Nooit meer bezet- haar bewindslieden op aan geen ini-
ting. tiatieven te nemen of medewerking 

Bejaardenhuizen G. F. Roeloffzen te verlenen met betrekking tot dit 
Enschede voornemen. 

Als dienstboden, werksters en De leden hebben het afdelingsbe-
kruiers dubbel belastingaftrekbaar 

Ondertekening 
stuur verzocht dit ter kennis te bren-

worden voor invaliden, blinden en gen van de Kamerfractie, het hoofd-
55+-ers dan komt er voor 25% een bestuur en de b.ewindslieden en de 
einde aan het bejaardenprobleem op Velen met mij ergeren zich aan het inhoud van deze motie als agenda-
middellange en langere termijn feit dat we in ons blad Vrijheid en punt op te nemen voor de komende 

1.: 

t.'a. v. het budgettekort. Dat geldt Democratie vrijwel op elke pagina landelijke ledenvergadering a.s. no-
ook voor het probleem t.a.v. het ge- en soms nog meer de naam tegenko- vember. 
brek aan vrijwilligers voor.rotklus- men van Reny Dijkman. Ja, dat is (ingekort) ::~~ 
jes, voor de te grote hoevèelheid de redactrice, maar dat hoeft ons : ~~ 
ambtenaren en voor JO % voor het toch niet steeds onder de neus te AfdelingsbestuurAmersfoort :: 

zwartgeldcircuit. worden gewreven? Ik ben zelf jour-
Het verkapte werkloosheidspercen- naliste en heb jarenlang bladen ge-
tage onder huisvrouwen en huis- maakt. Het is gebruikelijk dat de Verdere informatie hierover kunt u 
mannen zou dan met 5 tot 10 % kun- redactie haar artikelen niet signeert bij het VVD-bestuur Amersfoort 
nen teruglopen en het bij - overigens omdat het schrijven daarvan tot krijgen. 



Onderwijs 

Indien de VVD zich achter de door 
minister Deetman gelanceerde on
derwijsbezuinigingen stelt en dan 
met name achter de 4-jarigenrege
ling en het niet of moeilijk vervan
gen van zieke leerkrachten, dan kan 
ik de VVD moeilijk meer zien als de 
partij die onze belangen behartigt. 
Wij en met ons vele onderwijsgeven
den zullen dan ons lidmaatschap 
opzeggen en een partij moeten zoe
ken die dit soort idiote maatregelen 
niet toelaat. 

Zuid-Afrika 

L. J. Schout 
Meerkerk 

Mijn vrouw en ik hebben vier maan
den lang dit prachtige land door
kruist (familiebezoek, van de actie
groepen mag dat). Vele kranten ge
lezen; vele zwarten gezien en gespro
ken. Bij de zwarten gaat het om een 
"job", de blanken zijn hierbij be
hulpzaam. Politie: bijna niet gezien. 
Géén bezoek aan Soweto, de brand
haard van het ANC. Van mensont
erende apartheid niets gemerkt. 
Zwarten mogen blanke kerken be
zoeken en met blanken huwen. De 
Zuidafrikaners begrijpen niet veel 
van onze kritiek en sancties. Zij zijn 
zorgzaam en scheppen zoveel moge
lijk banen. De plannen van Botha, 
rechtvaardig voor blank én zwart, 
vinden wij aanvaardbaar. Daarom 
zijn wij tegen de thans door de VVD 
gevolgde buitenlandse politiek. 

J. C. Jurrjens 
Son 

Blijvende werkloosheid? 

Sinds het begin van de 80-er jaren 
worden de ministers van Financiën 
sterker gedwongen voor rekenmees
ters te spelen waarbij de overheid te
rughoudend dient op te treden in een 
vrije economische maatschapppij 

met creatie van hervonden even
wicht. 
Een hernieuwd pleidooi voor conser
vatisme werd "bon-ton" in de mees
te Westeuropese landen met terug
keer naar de "zorgzame samen
leving". 
Economische groei en afnemende in
flatie leek deze stelling te onder
schrijven. Daarentegen nam de 
werkloosheid in de EG toe tot 
11,5 %. De ministers van Financiën 
lijken op deze ontwikkeling geen 
antwoord te hebben. Het IMF eiste 
van Mexico bijvoorbeeld niet langer 
dat leningen gecombineerd moeten 
worden met sanering van de over
heidsuitgaven. Ook neemt de roep 
om een adequaat sociaal werkgele
genheidsbeleid in de Westeuropese 
landen toe. 
De liberale inbreng in het kabinet 
Lubbers IJ zal zorg moeten dragen 
voor een meer op de toekomst ge
richt beleid dan een dat alleen is ge
richt op de "zorgzame samen
leving". 
(ingekort) 

A 
Drs. G. Zuiderna 

Groningen 

.lL 
In deze rubriek worden alleen aan
kondigingen opgenomen van open
bare bijeenkomsten (voor iedereen 
toegankelijk) waar landelijke 
VVD-politici het woord voeren. 

AMSTERDAM/BUITEN
VELDERT/ZUID- 6 oktober. drs. 
Th. H. Joekes. Huize Pax, Amster
dam Zuid. 20.00 uur. Actuele po
litiek. 

ARNHEM - 6 oktober. mr. H. E. Ko
ning. Hotel Haarhuis. 19.30 uur. 
Miljoenen-nota en algemene be
schouwingen. 

BOXTEL- 20 oktober. mr. G. B. 
Nijhuis. Paviljoen de Molenwijk. 
20.00 uur. Actuele politiek. 

BREDA - 10 oktober. drs. L. M. L. 
H. A. Hermans. Café restaurant 
Markendael. 17.30 uur. Actuele po
litiek. 

HAREN - 24 oktober. dr. R. Braams. 
Restaurant De Horst. 20.00 uur. 
Energie/ Actuele politiek. 

HEEMSTEDE- 6 oktober. mr. 1. G. 
C. Wiebenga. Vredenhofkapel. 
20.00 uur. Troonrede en Miljoenen
nota. 

LEUSDEN- 13 oktober. G. W. 
Keja. Het Ros Beiaerd. 20.30 uur. 
Mediabeleid. 

VROUWEN IN DE VVD PROVIN
CIAAL CONTACT NOORD-HOL
LAND- 10 oktober. mevr. S. van 
Heemskerck Pillis-Duvekot. 
Tropenmuseum, Amsterdam. 11.00 
uur. Ontwikkelingssamenwerking. 

JOVD RIJK VAN NIJMEGEN - 24 
oktober. mr. F. H. G. de Grave. Ho
tel Atlanta, Nijmegen. 20.00 uur. 
Herziening Belastingstelsel. 

JOVD RIJNMOND - 27 oktober. 
drs. Th. H. Joekes. Rijnhotel, Rot
terdam. 20.00 uur. Liberalisme/ac
tuele politiek. 

SPIJKENISSE- 21 oktober. mevr. 
drs. N. Smit-Kroes. Soc. cult. cen
trum De Stoep. 20.00 uur. Actuele 
politiek. 

VOORBURG - 20 oktober. A. Ploeg. 
Wijkgebouw De Regenboog. 20.00 
uur. Naar de jaren negentig. 

ZOETERMEER - 13 oktober. drs. 
Th. H. Joekes. Restaurant De Sniep. 
20.00 uur. Actuele politiek. 

ZWOLLE- 27 oktober. J. Franssen. 
Eigen gebouw, BadhuiswaL 20.00 
uur. Onderwijs. 
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LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Hotel Aux Mille Etoiles, Les Marécottes I Finac, Utrecht I 
In 't Silverhuijs Juwelier, Schoonhoven I Inventief, Voorburg 
I Radersalonboot Kapitein Kok, Amsterdam I Memoschool, 
Haarlem I St. Vrij en Blij, Den Haag I Westduin Budget Ho
tel, Koudekerke 

HYPOTHEKEN PENSIOEN UJFRENTE PRAKTIJKFINANCIERING 

r -----------, Ik wil kosteloos en vrijblijvend advies over vvo 5 

1 0 hypotheken 0 pensioen 0 lijfrente 1 
0 praktijkfinanciering 

I Naam: I 
I i\dres: I 
I . I 

Postcode en plaats: ___________ _ 

I Stuur de coupon naar FINi\C, 0 ~~ 
I i\ntwoordnummer 881, ~[JO@~ : 

3500 Vf Utrecht of bel \!!:7 
I tijdens kantooruren: 'Z' Voorlichtingsbureau I 
1 030-319747 voor Acadernid .J ... __________ _ 

ONAFHANKELIJKEADVISEURS VOOR PENSIOEN/HYPOTHEKEN/ 
ASSURANTIËN/ PRAKTIJKFINANCIERINGEN VRIJE BEROEPEN. 

VERGEET NOOIT MEER 
namen, gezichten, data, 
getallen, adressen, 
afspraken, jubilea, enz. 
Ontdek het geheim 
van een ijzersterk 
geheugen en hoe 
u o.a. vreemde 
talen veel sneller leert' 

St~~ht ~ 
gehèugen? 

GRATIS PROSPECTUS 

VD MEMOSCHOOL, Afd. (Postzegel is 
Antwoordnr. 465, 2060 VE Bloemendaal niet nodig) 

tlnventief 
PENSIOEN CONSULTANTS 

Pensioen . .. is niet alléén 
een zekerheid voor later! 

Ons advies is gericht op uw 
persoonlijke situatie. 

Vraag gerust om een pensioenanalyse. 
Stel het niet uit. 

Van de Wervestraat15, 2274 VE VOORBURG. 
Telefoon 070- 87.14.14 . 
Buiten kantooruren 070- 20.02.39. 





Wij verzorgen uw familie-, gemeente-, club- of 
verenigingswapen of -embleem. 

* Gegoten of geslagen penningen 
* Porseleinen of keramische borden 
* Tegeltableaus 
* Glas-in-lood medaillons 
* Bronzen deuropeners 
* Glasgravures 
* Tinnen borden 0 36 cm 
* Bronzen plaquettes 
* Handgeschilderd op hout 

Restauratie van antieke bronzen en tinnen voorwerpen 

Haagsemarkt 22, Postbus 9520,4801 LM Breda, tel.: 076- 132153 

LA CLOCHE 
RESTAURANT 

Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 

HOTEL EDENHOF 
LENZERHEIDE (Zwitserland) 1500 m 

Ons hotelligt zeer centraal en toch rustig in een sneeuwzeker skige
bied met 35 liften. In de directe omgeving zijn de skiliften en de 
langlaufloipe (50 km) gaat direct langs ons hotel. 
Vraag vrijblijvend onze folders en prijzen. 

Adres in Holland: B. de Geus, Vinkebuurt 6, 24 71 XC Zwammer
dam, tel.: 01726 - 15520 of Hanneke de Geus, Hotel Eden hof, 
7078-Lenzerheide, tel.: 09 I 41.81.343034. 

WINTERSPORT IN GEZELLIG EN 
KOMFORTABEL FAMILIEHOTEL 

Gelegen naast cabinebaan in sneeuwzeker en zonnig skigebied 
( 1100- 2300 m). Pistes tot aan hotel. Skischool, skilopen, enz. 
In hotel alles wat u wenst: groot verwarmd zwembad (29°), 
sauna, grote salons, veel speelruimten, kinderoppas, voortreffe
lijke keuken en persoonlijke verzorging. 
Kerstarr. en voordelige skiweken van 10 jan. - 14 febr. en 
vanaf 14 mrt. Ook chaletverhuur. 
10 km vanaf Martigny. Altijd per auto of trein bereikbaar. 
Tot eind oktober gunstige herfstarrangementen. 

HO~ **** Bel voor vrijblijvende • • 
informatie nu meteen met CÄU.X illi.Jqitii{es 
Elly of Jan Mol (Ned.) J vv"aar u zich thUisvoelt 
09.412661666 1923 Les Marécottes (Wallis) 
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Vuurwerk was niet te verwachten tijdens de vorige week gehouden 
algemene beschouwingen (die nog nietzijn afgerond bij het ter perse 
gaan van dit blad) net twee maanden na het debat over de regeringsver
klaring. Wanneer men na de e_erste termijn een vergelijking maakt met de 
eerste algemene beschouwingen van het kabinet Lubbers - VanAardenne 
vallen twee zaken op. De intense band tussen CDA-fractie en premier 
vertoont lichte slijtageplekken en daarnaast is de houding van de Chris
ten-Democrdten ten aanzien van de Minister van Financiën koel. Vertrok 
in 1980 ook niet een minister van Financiën van CDA-huize uit een CDA
VVD-kabinet omdat hij conseque7Jt was? Parallellen dringen zich op. 
De VVD-fractie steunt Ruding volledig in zijn stelling: grote prioriteit 
bij het terugdringen van het financieringstekort. 

VVD-fractievoorzitter Joris Voorhoeve schetste in zijn eerste ter
mijn opnieuw de contouren van het moderne liberalisme, zoals hij dat 
ook deed tijdens de debatten rond het aantreden van dit kabinet. Toen 
ging hij uit van vijf begrippen: ruimte voor het individu, verdraagzaam
heid, rechtvaardigheid, zelfregulering en intern machtsevenwicht. Nu vatte 
hij de inhoud van deze termen samen in: maatschappelijke harmonie en 
vitaliteit. "Harmonie bètekent niet eenstemmigheid, maar juist vele 
stemmen samen . .. 

Harmonie betekent ook niet dat conflicten en dissonanten afwezig 
zijn. Juist uit die spanning van uiteenlopende klanken wordt naar ak
koorden gewerkt . .. " sprak hij vorige week dinsdag. "Een harmonieuze 
samenleving is geen soft society, waar ieder alles mag, wel rechten maar 
geen plichten heeft, en van de wieg tot het graf als consument van ge
meenschapsvoorzieningen wordt gekoesterd. Zo'n maatschappij zou zich
zelf vernietigen. De politieke harmonie waar ik het over heb is vitaal, 
neemt uitdagingen op, prikkelt mensen tot prestaties, bevordert hun zelf
standige kracht en stimuleert tot vrije wilsbeschikking ... ", aldus Voor
hoeve. 

Elders in dit blad bepleit vice-fractievoorzitter Frits Bolkestein een 
mentaliteitsverandering die Nederland af zou kunnen helpen van de 
thans heersende middelmatigheid. Het zijn nieuwe bouwstenen voor de 
discussie over modern liberalisme, die door velen in de VVD zo wordt 
gewenst. 

In het volgend blad treft u een verslag van de algemene en financiële 
beschouwingen. 
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Vice-fractievoorzitter 
Frits Bolkestein: 

;,,Nederland moet af van 
die middelmaat'' 

Hij kan niet tegen half werk; tegen een inzet van 90 % 
als het 100 % kan zijn. Als hem iets mateloos irriteert, 

/springt hij er zelf in. Frits Bolkestein beschikt over een 
enorme veelzijdigheid. Bovendien is hij moedig. Me
nigeen had in zijn plaats in 1976 de toen door hem bekle
de topbaan bij SHELL in Parijs aangehouden. Zo niet 
Frits, die zich op afstand mateloos zat te ergeren aan de 
weinig vleiende en desastreuze opvatting van het kabinet 
Den Uyl over het bedrijfsleven in het algemeen en ov~r 
de multinationals in het bijzonder. 

2 

ia veel geluk en een klein 
beetje wijsheid ben ik toen in 

, , de Kamer terecht gekomen," 
zegt hij. Dat kleine beetje wijsheid 
komt wat als understatement over 
voor iemand met kandidaats wis- en 
natuurkunde en twee doctoraal-exa
mens, namelijk filosofie en rechten. 
"Ik heb daar geen moment spijt van 
gehad. De reden dat ik het zaken
leven ruilde voor de politiek was be
langstelling voor de openbare zaak. 
Met een ouderwets woord heet dat 
burgerzin. Daarnaast was ik buiten
gewoon geïrriteerd over het beleid 
van het kabinet-Den Uyl. Zo voelde 
ik mij door het debat, of wat daar 
voor doorging, over multi-nationals 
persoonlijk aangesproken, want ik 
werkte voor een multinational." 

Voor hem betekende de overstap 
naar de politiek destijds twee grote 
veranderingen. Allereerst moest hij 
weer gaan wonen in Nederland. Een 
land waar iedereen zo precies weet 
hoe het in het buitenland moet, maar 
waar men zich veel te veel afsluit 
voor de internationale discussie. Bol
kestein: "Of wij .wel voldoende luis
teren naar de argumenten die in het 
buitenland worden gèhanteerd, be
twijfel ik wel eens." 
De andere overgang was voor hem de 
stap van het bedrijfsleven naar de 
politiek. "Je zou kunnen zeggen dat 
juist de capaciteiten die iemand 
doen slagen in het bedrijfsleven hem 
op zijn gezicht laten vallen in de po
litiek. Misschienklinkt het een beet
je te absoluut om te stellen dat on
dernemers alleen resultaat-georiën
teerd zijn en politici mens-georiën
teerd. Maar je ziet bitter weinig 
geslaagde ondernemers in de po
litiek en omgekeerd." 

Kamerlid met veel plezier 

V
aak komt men hen op het Bin
nenhof niet tegen, bewindslie- _ 
den die zich zonder morele ka

ter weer schikken in de fractiebank
jes. De meesten gaan toch gedurende 
enige tijd gebukt onder een katterig-



beid of zoeken al snel hun heil in het 
bedrijfsleven. Vice~fractievoorzitter 
Frits Bolkestein peinst niet over weg
gaan. "Natuurlijk heb je als be
windsman een informatievoorsprong 
en je hebt veel mensen die voor je 
werken, maar het Kamerlidmaat
schap is uitdagender: het geeft'je 
meer vrijheid; je bent minder gebon
den aan een afgebakend territorium. 
Kortom het appelleert veel meer aan 
de inventiviteit van een persoon. Ik 
ben zoals vele anderen: als ik niet 
word uitgedaagd functioneer ik niet 
optimaal." 
(Een dergelijke indruk zal bij de
genen die met hem te maken hebben 
gehad op het gebied van exportbe
vordering een grijns ontlokken. Bol
kestein was de eerste staatssecre
taris/minister die in 1984 de export 
boven· de 200 miljard wist op te voe
ren; eind 1985 lag dat bedrag al rond 
de 235 milja'rd. Zo zijn uit zijn ka
binetsperiode meer voorbeelden te 
noemen.) 
Geen kater dus? 
"Nee, je spreekt met een tevreden 
mens . . . nou, nee, tevreden ben ik 
nooit, maar dat heeft hier niet~ mee 
te maken." 

Als vice-fractievoorzitter - hij prijst 
de samenwerkingssfeer met Joris 
Voorhoeve en Loek Hermans - ziet 
hij werk te over. "Bovendien vind ik 
de sfeer van kameraderie in de VVD
fractie en in de Tweede Kamer aan
genaam. Die Tweede Kamer is een 
amper georganiseerde chaos. Dat 
biedt mogelijkheden tot inventivi
teit. Dat is interessant en een aar
dige uitdaging. Dus ik zit hier met 
erg veel genoegen te werken." 

Coördinatie 

Beide vice-fractievoorzitters 
hebben een coördinerende 
taak. "Wat mij betreft is dat 

een buitengewoon lichte coördinatie. 
Ik heb een hardgrondige hekel aan 
het 'creëren van werk of het overdoen 
van het werk van een ander. Ik infor
meer en praat met collegae, maar ik 

, ga echt niet opletten wat anderen 
aan het doen zijn. Als er een pro
bleem is, zal ik mij daar natuurlijk 
mee bemoeien, maar alleen als dat 
noodzakelijk is. Die coördinerende 
functie speelt meer naar de bewinds
lieden toe. Het is dus mijn tàak om 
te weten wat er omgaat op het ge
bied van sociaal-financieel-economi
sche zaken, buitenlands beleid en 
defensie. Nogmaals die taak is echt 
licht coördinerend. De VVD-fractie 
is een bekwame fractie met veel er
varing. Er zit geen nieuweling in, af
gezien van Eegje Schoo die welis
waar nieuw is als Kamerlid maar 
niet als politica. Bij de PvdA en het 
CDA zitten wel veel nieuwelingen." 

Frits Bolkestein gaat zelf zich met 
on.derdelen van het wetenschaps- en 
technologiebeleid bezighouden. 
"Reinier Braams doet dat natuurlijk 
ook, maar ik zal naast hem daarop 
bezig zijn. Ik heb al een stukje -ge
daan over materialenbeleid. Dit on
derwerp vind ik erg interessant. Niet 
voor niets heb ik in het grijs verleden 
wis- en natuurkunde gestudeerd, al
thans tot mijn kandidaats." 

Een tweede segment van zijn pakket 
zal op het defensieterrein liggen, het 
NAVO-deel ván de begroting van 
Buitenlandse Zaken en andere on
derwerpen samen met Ad Ploeg. Het 
derde deel van zijn portefeuille zal 
bestaan uit de bijzondere debatten, 
bijvoorbeeld - mocht dat komen - het 
Walrus-debat. Bolkestein: "Onge
twijfeld zullen in de toekomst nog al
lerlei andere debatten op ons afko
men, die we nu nog niet kunnen 
voorzien. Daar houd ik me een beetje 
voor vrij." 

·Filosofie van het liberalisme 

F
rits Bolkestein schrijft graag in 
zijn vrije tijd. De pech is dat 
dit voor hem een zeldzaam arti

kel is. Hij wordt binnenkort vice
voorzitter van de Atlantische com
missie en bestuurslid van de stich
ting "Sponsors voor Kunst". Daar-

naast zal hij zitting nemen in het cu
ratorium van de onafhankelijke li
beraal-wetenschappelijke 
Teldersstichting. Alles onbezoldigd. 

Binnen die Teldersstichting zit hij in 
de werkgroep die bezig is een studie 
te maken van de filosofie van het li
beralisme. Bolkestein: "Het is een 
buitengewoon moeilijk onderwerp, 
dus we zijn daar nog lang niet klaar 
mee. De bedoeling is natuurlijk om 
in de eerste plaats na te gaan wat dat 
liberalisme nou eigenlijk is. Zijn er 
hoogstromingen in dat liberalisme? 
Zoja, hoe verhouden die hoogstro
mingen zich en natuurlijk ... wat is 
de relevantie van het liberalisme 
voor de problemen waar wij thans 
voor staan? We moeten ons goed rea
liseren dat de verzorgingsstaat zoals 
die de laatste vijftig jaar is gegroeid 
helemaal niet in de eerste plaats door 
de PvdA is uitgebouwd. Het zijn de 
confessioneel/liberale kabinetten die 
daarvoor het meest verantwoordelijk 
zijn. Dat komt doordat die de invloed 
van de socialistische gedachtengang 
ondervonden. Die gedachtengang is 
nu op haar eigen tegenstrijdigheden 
gestuit. Socialisten willen bijvoor
beeld besturen vanuit een centraal 
punt als ook decentraliseren." Bol
kestein heeft zijn visie op socialisme 
en liberalisme in juli in een intèrview 
in de NRC gegeven. Zeer plastisch 

·merkte hij daarin op: " ... De socia
listische filosofie is nu uitgewerkt. Je 
kunt geen verzorgingsstaat bouwen 
op een economisch kerkhof." 

Over het socialisme is hij kort: "Die 
stroming is als voedingsbodem voor 
een hele cultuur eigenlijk opge
droogd. Dat zie je ook in ~e praktijk. 
De PvdA holt al jaren achter de ont
wikkelingen aan, als een man die in 
een taxi springt om de trein te halen, 
te laat op het station komt, weer in 
die taxi springt om te trachten die 
trein op het volgend station te halen 
en daar is de trein weer net weg ... 
Het beeld van de PvdA is: aanhollen 
achter de ontwikkelingen en een aan
tal bekende socialisten ziet dat ook 
in." 
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Mentaliteitsverandering 

F
rits Bolkestein denkt niet in po
litieke stromingen wanneer hij 
het heeft over de· mentaliteits

verandering die voor Nederland 
broodnodig is. We moeten af van de 
middelmatigheid, van de gedachte 
dat een zes toch ook voldoende is. 
"In Nederland leeft men alsof deze 
vrije en rijke maatschappij iets van
zelfsprekends is. Terwijl dat he
lemaal niet het geval is en er tal van 
uitdagingen op ons afkomen. Neem 
alleen al de arbeidsduur: wij werken 
gemiddeld 1750 uur per jaar; de Ja
panners gemiddeld 2100 uur. Dat is 
20 '% meer. Dus bij gelijke inzet en 
intelligentie hebben zij een voor
sprong van 20 %. Hoewel de bakens 

hier langzamerhand wat worden ver
zet, heb je in Nederland nog steeds 
op veel terreinen te maken met een 
cultuur van laksheid. Dat moet ver
anderen. Niet omdat ik vind dat 
mensen niet laks mogen zijn, maar 
omdat we alle zeilen moeten bijzet
ten om in de internationale race bij 
te blijven. 

is. Een politieke partij moet zich niet. 
alleen met middelen, maar ook met 
doeleinden bezig houden, met de 
waarden. Het probleem waar je dan 
mee zit, is: hoe kun je een politiek 
ideaal na streven, zonder in fatsoens
rakkerij te vervallen? 

Frits Bolkestein vindt dat de essentie 
blijft liggen. "Het grote werk: wat 
zijn de basiswaarden waar wij voor 
staan en hoe werken wij die uit, daar 
komen we té weinig aan toe. We 
glijden steeds verder af naar de mid
delmaat, weg van de essentie van de 
zaken." 

Die mentaliteitsverandering strekt 
Zich uit van kwesties als criminali
teitsbestrijding tot het beheer der 
grote steden, van de drugproble
matiek en sociaal gedrag tot meer 
zelfdiscipline, meer burgerzin - een 
ouderwets woord, maar ieqereen 
weet wat het betekent -. 
Nou zit je natuurlijk met de vraag of 
het de taak van een politieke partij Reny Dijkman 

Foto: Theo Meijer is zich daarmee bezig te houden. Ik 
vind dat het antwoord daarop "ja" • 

De V alkspartij voor V rijbeid en Democratie (VVD) 
zoekt een 

Assistent-Administrateur CM/V) 

Het algemeen secretariaat van de WD is 
het .administratieve hart van de partij
organisatie. Kenmerkend voor het werk 
daar zijn de grote verscheidenheid van 
taken, de regelmatige piekbelasting 
(bijvoorbeeld voorafgaande aan 
verkiezingen), de frequente contacten met 
enthousiaste vrijwilligers (de leden van de 
partij) ·en de grote inzet van de 
medewerkers. 

De functie van assistent-administrateur is 
vacant gekomen. De taken liggen op het 
terrein van de administratieve en 
organisatorische ondersteuning van de . 
partij-organisatie en omvatten onder meer: 
- het beheren van de geautomatiseerde 

ledenadministratie; 
- het ondersteunen van afdelingen bij hun 

ledenadministratie; 
- het voeren van correspondentie tussen 

hoofdbestuur en partij-organen; 
- het ondersteunen van de redactie van het 

Jaarboek. 
Naast de vervulling van deze taken.moet er 
flexibel worden bijgesprongen waar dat 
nodig is. 
Voor de juiste taakvervulling achten wij 
minstens een HEAO-opleiding 
noodzakelijk. 

Verder gelden de eisen: 
- kennis van geautomatiseerde 

administratiesystemen; 
- goede beheersing van de Nederlàndse 

.taal; 
- grote nauwkeurigheid; 
- goede contactuele eigenschappen, 

gekoppeld aan efficiënte 
telefoonbehandeling; 

- bereidheid om in voorkomende gevallen 
's avonds te werken; 

- leeftijd tussen 25 en 30 jaar; 
- en ten slotte een goed humeur, dat tegen 

een stootje kim. 

Uiteraard kan deze functie alleen goed 
uitgevoerd worden als betrokkene 
sympathiek staat tegenover de 
doelstellingen van de VVD. , 
De salarisgrenzen liggen tussen f 2900,-;
en f 3200,- bruto per maand, afhankelijk 
van leeftijd en ervaring. 

Inlichtingen omtrent deze functie kunt u 
telefonisch inwinnen bij de administrateur, 
de heer C. L. J. van der Meer, tel. 070- · 
614121. Sollicitaties kunt u vóór 1 . 
november a.s. richten aan de heer W. J. A. 
van den Berg, algemeen secretaris van de 
WD, Postbus 30836; 2500 GV 
's-Gravenhage. 
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Vice-fractievoorzitter 
Loek Hermans: ,,Het gaat· 
om ~een efficiënt beleid'' 

Vice-fractievoorzitter 
Loek Hermans treffen we 
net na de laatste behande
ling van de mediawet. Hoe
wel niet ontevreden, be
schouwt het VVD- Tweede
Kamerlid het nu behaalde 
resultaat als zeer tijdelijk. 

Loek Hermans: "Als we het he
lemaal alleen voor het zeggen zou
den hebben in de Kamer en een gro
te meerderheid hadden dan waren 
we nog wel een paar stappen verder 
geweest. Daar moeten we heel nuch-

ter over zijn. Voor mij is het belang
rijkste dat we nu - nadat die media
discussie jarenlang muurvast heeft 
gezeten - eindelijk de zaken los zien 
komen. Wat twintig jaar niet moge
lijk was, is nu wel mogelijk gebleken, 
namelijk een belangrijke zet op het 
dambord op weg naar een duaal om
roepbestel met een commerciële en 
een niet-commerciële poot om de fi
nanciering voor de toekomst veilig te 
stellen. Om de mensen niet met 
enorm hoge omroepbijdragen te 
moeten opzadelen moet je niet alleen 
naar andere financieringsmogelijk
hèden zoeken, maar ook naar de con
currentiekracht ten opzichte van het 
buitenland. 

De VVD telt 27 zetels van de 150 en 
met die 27 zetels hebben we, denk 
ik, het maximale geprobeerd er uit te 
halen." 

Commerciële tv 

Hoewel Loek Hermans veel meer in 
de Tweede Kamer doet dan de me
dia, ontkomt hij er niet aan dat hij 
juist op dat onderwerp het meest 
wordt aangesproken. De pers is - lo
gischerwijs - zeer geïnteresseerd in 
die toekomstige mediawereld. 

De winstpunten van de nieuwe me
diawet, die nu nog door de Senaat 
moet worden behandeld, vat hij als
volgt samen: 
"Het principe van commerciële tv is 
nu aanvaard door een meerderheid 
van de Kamer. Ten tweede: het ge
bruik van allerlei nieuwe toepassin
gen en technieken op de kabel wordt 
nu mogelijk. Ten derde: Er kunnen 
nu lokale en regionale omroepen 
gaan komen. Daar hadden we graag 
reclame op gezien, maar die wens 
hebben we moeten inleveren. We 
konden niet alles binnen halen. Een 
vierde punt is dat Hilversum/Bus
sum nu veel efficiënter kan gaan 
werken met de omroepmiddelen. Er 
komt een zelfstandig facilitair be
drijf, een aparte programmastich
ting, waarin dezendgemàchtigden 
de meerderheid van het bestuur vor
men en waarin de NOS echt aanvul
lend wordt op de programmering 
van andere zendgemachtigden en 
niet meer - zoals gedurende de afge
lopen jaren - helemaal autonoom. 

Daarnaast komt er een commis
sariaat voor de media, daardoor 
komt de overheid meer op afstand 
van het omroepgebeuren. Je moet in 
de Kamer geen discussies hebben 
over de vraag of een omroepvere
niging nou wel of geen speldje mag 
uitreiken bij een ledenwerfactie. ·Dat 
is waanzin. Het nakomen van wetten 
en regels dragen we over aan het 
commissariaat voor de niedia, een 
onafhankelijk publiekrechtelijk or-
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gaan met bij de wet geregelde taken · 
en bevoegdheden." 
Hermans vindt dat Brinkman op me
diagebied wel een pluim heeft ver
diend. "Hij heeft lef getoond en hij 
heeft een paar keer nadrukkelijk 
zijn nek uitgestoken. Overigens denk 
ik dat deze mediawet maar een be
perkte periode zal gelden, want de 
ontwikkelingen gaan heel snel. We 
krijgen binnenkort ook richtlijnen uit 
de EG hierover die zeker op het Ne
derlands mediabeleid van zeer grote 
invloed zullen zijn." 

Improvisatie 

Hermans interviewen vereist alleen 
al de nodige improvisatie. ledereen 
trekt tegelijk aan hem. Twee me
dewerksters verlenen me gelukkig 
alle bijstand tègen binnenlopende 
Kamerleden, een constant rinkelen
de telefoon en bellen hem op zeker 
moment weg bij de fractievoorzitter. 
Zijn agenda is van uur tot uur inge
pland en als dit gesprek nu niet door 
kan gaan, kan ik het wel vergeten 
om twee vice-fractievoorzitters in 
één partijblad te brengen. 

Als vice-fractievoorzitter coör
dineert hij WVC, onderwijs en we
tenschapsbeleid, justitie, binnen
landse zaken, VROM en emancipa
tie. Onder die coördinatie vallen on
dermeer de politiek moeilijk 
liggende onderwerpen zoals euthana
sie, de wet gelijke behandeling en de 
media. 
"Die coördinatie geldt voornamelijk 
om op verschillende beleidsterreinen 
een consequente lijn van de fractie 
op tafel te krijgen. Niet alleen bin
nenshuis maar ook in het contact met 
de bewindslieden. Het is heel be
langrijk dat men vroegtijdig van el
kaars handelen op de hoogte is, zo
dat men weet welke problemen kun
nen ontstaan. Neem nu bijvoorbeeld 
het probleem van de vergrijzing. Hoe 
gaan we dat aanpakken? Daar zijn 
allerlei verschillende sectoren mee 
bezig. Nu zie ik het als mijn taak de 
mensen uit die verschillende sec-

toren bij elkaar te krijgen om op dat 
punt als VVD de komende jaren een 
doeltreffend beleid te kunnen voe
ren. Natuurlijk behoudt ieder frac
tielid zijn eigen verantwoordelijk
heid en dat geldt vanzelfsprekend 
ook voor de coördinatoren van de di
verse fractiecommissies, maar juist 
die totale afstemming op een ander 
beleidsterrein, met de bewindslieden 
en fractie en met de politiek leider 
in de fractie, dat is mijn taak." 

Deze bezigheden staan los van Her
mans' eigen portefeuille die varieert 
van milieu tot en met welzijn en de 
financiën Binnenlands Bestuur. 
Daarnaast is Loek degene bij wie 
(adspirant) VVD-burgemeesters 
kunnen aankloppen voor deze func
tie. Gegadigden kunnen daarover 
van maandag tot en met donderdag 
contact opnemen van tien tot twee 
uur met zijn medewerkster Ineke 
Horst. (tel.: 070- 614911) 

Financiering gemeenten en 
politie 

Het mediadebat is koud achter de 
rug of hij sorteert alweer de dikke 
mappen over gemeentefinanciën. 
Zelf zal hij zich de komende tijd 
vooral gaan verdiepen in de financie
ring van de politie. Loek Hermans: 
"We zijn op het ogenblik aan het on
derzoek.en of we niet zodanige mo
dellen kunnen ontwikkelen dat we 
tegen de gemeente- maar ook tegen 
de rijkspolitie kunnen zeggen: 'U 
krijgt een bepaald budget en daar
mee moet u uw politietaak uitvoe
ren.' Nu bestaat dat uit allerlei af
zonderlijke regelingen. Als je die nu 
eens bundelt en de verantwoordelijk
heid dan ook legt bij degene die dat 
beleid ook daadwerkelijk moet uit
voeren. Dat zijn dan de burgemees
ter en de (hoofd)commissaris c.q. 
districtscommandant en de Officier 
van Justitie. Zij kunnen im,mers het 
best beoordelen hoe zij op maat in 
hun gebied het politiebeleid moeten 
bepalen. Een en ander natuurlijk 
binnen het landelijk politiebeleid. 

6 

Als dat lukt, is het mogelijk zelf ac
centen te leggen .. Voor de bur
gemeesters en gemeenteraden be
staan dan ook veel meer mogelijkhe
den om dan te zeggen: Wij geven 
voorrang aan die en die knelpunten 
in ons eigen gebied. Dat kan crimi
naliteitsbestrijding zijn, maar ook 
drugbeleid of de verkeersveiligheid. 

Het gaat om een efficiënt beleid. Als 
politie, burgemeester en openbaar 
ministerie in een gemeente of in een 
district stellen: 'We gaan nu eens de 
drugshandel in onze gemeente gron
dig aanpakken.' Dan moeten de 
mensen ook daadwerkelijk in hech
tenis kunnen worden genomen en 
moet dat een justitieel vervolg heb-· 
ben. Anders heb je er niets aan. Als 
het lukt een dergelijk beleid van de 
grond te krijgen, mis je ook allerlei 
bureaucratische kosten." 

Over de gemeentefinanciën is op te 
merken dat daarbij in het kader van 
de bezuinigingen de laatste jaren wel 
wat vraagtekens waren te plaatsen. 

·Hermans beaamt dat, maar tekent 
daa~ wel bij aan: "We hebben de 
laatste jaren toch een aantal zaken 
kunnen bereiken, bijvoorbeeld de 
compensatie voor 2/3 van de stijging 
van de bijstandslasten. Als een ge
meente volgend jaar f 100.000,
meer moet uitgeven aan bijstand 
krijgt zij daarvan f 66.000,- door 
het Rijk gecompenseerd. Kernpunt 
voor de gemeenten de komende jaren 
zal naast de totale omvang van de 
gemeentefinanciën ook de vraag zijn 
hoeveel de gemeenten in de bezui
nigingen van de diverse vakdepar
tementen moeten bijdragen." 

Topkadercursussen 

Loek Hermans heeft op veel terrei
nen grote kennis kunnen opdoen 
doordat hij als voorzitter de topka
dercursussen van de Haya van So
nierenstichting leidde. Elk jaar wor
den, gedurende drie dagen, twee van 
dergelijke cursussen over politiek 



zeer essentiële onderwerpen gehou
den. Deskundigen op dat gebied uit 
het bedrijfsleven, maar ook uit ande
re politieke partijen verzorgen daar 
de inleidingen. Het heeft Hermans 
geen windeieren gelegd. Van veel re
levante zaken, die niet direct tot zijn 
portefeuille behoren weet hij aan
zienlijk meer dan andere Kamer
leden. 
Loek Hermans: "Bovendien is hèt 
ontzettend belangrijk dat je op die 
wijze intensief contact hebt met de 
kaderleden. Dat kader is zeer actief 
en ook echt bereid zich te verdiepen 
in moeilijke materie. Een goede 
scholing van dat kader is van levens
belang voor het goed functioneren 
van de partij in al haar geledingen. 
Dat kader barst van de ideeën en die 
moeten op een goede wijze kunnen 
doorstromen naar de fractie. Dat 
kader is voor ons absoluut onmis
baar." 

Reny Dijkman 
Foto: Theo Meijer 

Yf!efÇ<:in~resyan déVetenîgi11g_,van Staten: ~nR;iadsil!4e:n .. yaij'~e .. }: .. ~ .. ' 
v; ollcSpaftijyöor Y rijbeid en Dem .. ocra tie kenfdîtj(lai ~e:n vpl.:. ...... c c 

.. ..... strek-t·' apderé•ppzet en ka(aktet dan gebruikelijk. ' •c, i c .c 'cc cc.· ·-···c .• c', '...... . . 
·CDaarvooi'béstaantwee redenen; de ene heeft niets èn G<;: andere ·, .. · 
.·h:~êftáiles ll'letde Vereniging op zich te makert,pe ... eêrst~r~dert;':. 
c .. is Gat~e t)."áGitfonel,e cOngresruimte ~de ~lije Wèrelt in Luntere~ ·~ •. 
•. î .. n d"ir afgelopen .zomer, door qrand is getroffen en nog niet is: her~ • c 

c·.• bguwG: J)aáJ:omwordt nu gecongresseerd inLeeuwenh()rst ~on
. g,res'Ç~nter in Noofi!wijkerhout _En da11 de twe~de r,edim: De c····· .. c• . 

• Verenlgili'gbèstaat 40jaah E~ dat worGt groots .. ge:vierd, TiJ1enf> ...• 
het congfes op 1 en 8 .. november .a.s., waarvrijGagavonl:ls ~enpr& ... , 
grarnnia wordtcgeboden dat. yolstrekt afwijkt c vaii'chet gebrttik'elij~ •. ' cC 
ke: . . .._ ...... _ ... cc .... c. cc c-._ .... c. -. c c .. c. -... c· ..... cc ..... _·. . • , 

•: In,eel1: .~Haagse Kringen" -ach tig gebeuren zal Pierre It~ijs~yn~ ·• ' 
c ; {berintt,ertûzich nog die schitterelldè spreekbeurt<y~n hems:]aà~ ' 
c. _ c .... c, geleden in .Lunteren?)een acl:lttal 'prominenten uit yerleGen en ,.' . 
. c'.. , :,hedè~ y~~partij en V,efe11iging iritervi~weJ1. T1lssen,9è 1nter~' .: ."· ~;·. 
•·•. ~ •yi~~s. door spe~lt~en bandje en kan. wor~en: genoten va~ een wat,fl1· •. •···· 
·••· .. enkotid.bu(fet:Zaterdagsspreektpartijvoorzitter'Jan lfániinin~ ··.·•· / 
·.···· .Sa Çn.za,lÊIIy Çoènen de Verenigingsyoorzitterhámer- ov~rdrag~n.\X .. · 

;. Enkele hellingrijke tijGen. :. . . . .. . . . . . . . ',' • c~ . 
· ... ;\T'tijdag.:7.J1oYember:· / 18.00 Uur aankomsten Olltyangst'\f~lll.de ; ·. 

>,~~ ', "'~ ::_ , , y , ,, , gasten -,- ,~~,:>'~,,_~; 

·. J.' •• : ·'· ·.. .. . •• · '19:oo uur opening van'd,e.fè,t~~~i9n~.;. • '·• • 
• .. "• .·• .. ••·· 23;00uur afsluiting \fan Gefèe~távonq' \ ~',< 

.... < •• ~Y:gg ::~ {~:~;~~!~d;r~n~arnth~l!i~:':.' ;,;:\· ' 
···· ·· , · T3 oo· · 1 ·· h · · · ·· ·· ·· h .u. ····· ... · •· ··•· · 

·•• · · ;: .. • ·~. / . ··;. · .· : . uur un<; , waarna . et' congr~s.;t.f>, 
r..... . .. ; 'qe!Sindigd~ . . . ... ,, •.• 
•.' · . Meer gegevens ~ook over de kosten en aanmelding ~ kunt u vindim . · .. 
' • in de september· en oktobernummers van Provincie & Geme~nte, · 
; < •,.f!ê(in!i~tii:IW:i9~ande'yeren@ng v~nStatell,r.enR.aáGS,fe9ènNall':..... .. •··.:· 

CC (f~ YYD~)':~()rnaGereinforfl1átiê,ookbêtre,fferid~ difYere:uigiug~::. ·<. 
• ..... • ~unt:u Q()k ~êne'n: o1o " 614121. .. ··.· .... te .. · A?F 

, ~'~>:~'te>': ~';~·- \r ',:~"-(: }< ;- ;'';; ,,,,o,_
0 

'~ ' >' •• ~;:,·· 

:~ . .ftlliilr~a's;ot)k;~ . . • -:'i .Y' 
! ~ ; 0 ",o ~ ,'; _., o ' '., o ',o ::! o \ o '" 

,>,~; ,,~',-/?r~ ~,~0 ,~,tS': ~,::,'~,':;~ ~~:,s: ::', -, o,,, 

:: { j: . . ;2 .. :~~~. ~·i' ' 
~~",,':.-', ~~ó~,-::)''' ''';;~', Ó;'\ <::<'-,,", ':;; ,',,', 

14 oktober 1986 



·.·.·.·.· 

iii 

In de beslotenheid van de 
sfeervolle Noenzaal in het 
senaatsgebouw werd op 2 3 
september afscheid geno
men van de bewindslieden 
en VVD-Kamerleden, die 
na de verkiezingen niet 
meer op hun post terug
keerden. Correcter gezegd: 
op hun oude post, want een 
aantal bewindslieden zit 
thans in de Tweede Kamer. 

Hoofdbestuur, fractieleden en -me
dewerk(st)ers waren hierbij aanwe
zig. Tot teleurstelling van velen ont
braken Pieter Winsemius, Jan-Dirk 
Blaauw, Greetje Den Ouden-Dek
kers en Annemarie Lucassen, die -
vermoedelijk ook tot hun eigen 
spijt - door hun nog steeds gevulde 
agenda elders moesten zijn. 
Guus Zoutendijk, VVD-fractievoor
zitter in de Eerste Kamer, beet op 
eigen grond de spits af met zijn vaar
wel tot John van Graafeiland: "Jij 
had hier niet weg mogen zijn ... We 
zullen je missen bij de behandeling 
van de fiscale wetsvoorstellen en we 
hopen je volgend jaar weer terug te 
zien." (foto 1 en 2) 

Vice-premier Rudolf de Korte begon 
zijn afscheid met de herinnering aan 
Koos Rietkerk: ... "We hebben korte 
tijd geleden definitief afscheid geno
men van een man die ons allen zo na 
aan het hart lag: Koos Rietkerk. Vol
komen onverwacht en daarmee veel 

te vroeg is hij overleden. Dat af
scheid deed pijn. Toch vind ik troost 
in de gedachte dat Koos in ons voort
leeft. Laten we - gebruik makend van 
de lessen en wijsheid van deze li
berale voorman bij uitstek - er de ko
mende jaren gezamenlijk wat van 
maken. Dat zijn wij aan Koos ver
plicht." 

Dank aan allen 

Daarna sprak Rudolf de Korte alle 
scheidende bewindslieden persoon-I ~.~-lij-k-toe_. ______________ __ 

I . ~=~~~~~------------------
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Tot oud"vice-premier Gijs van Aar-· 
denne: "Ruim zeven jaar minister 
van Economische Zaken en de 
grauwsluier van de RSV. Laat ik 
met het laatste beginnen en er kort 
over zijn. Velen van ons hebben zich 
verzet tegen de gedachte dat er in 
het RSV-gebeuren slechts één schul
dige zou zijn. Waar met name de op
positie de schijnwerpers op Gijs 
richtte - om zelf háár rol in het 
schemerlicht te laten - hebben wij 
steeds gewezen op de verantwoorde
lijkheid van de politiek in het alge
meen en de Kamer in het bijzon-
der ... " De Korte prees Van Aarden
ne "als een uitstekende parlemen
tariër en dito minister van 
Economische Zaken. In de Kamer 
(als Kamerlid, red.) bezorgde hij re
gering en ambtenaren de kriebels 
door in zijn eentje als het ware een 
tegen-begroting op te stellen. En in 
de beroemde werkgroep A (inge-

steld voor de informatie 1982, red.) 
speelde hij een dominerende rol. 
Daar is de basis gelegd voor ons eco
nomisch herstel. Daar begon in feite 
de victorie van Lubbers ... Gijs was 
een voortreffelijke minister van Eco
nomische Zaken. Er wordt wel eens 
gesteld dat EZ aan imago heeft inge
boet, maar ik heb daar een groep en
thousiaste ambtenaren getroffen, 
die stuk voor stuk zeer positief over 
Gijs oordeelden. Een "wereldvent" 
sprak één van hen.,." (foto 3) 
Tot Eegje Schoo: "Ontwikkelingssa
menwerking naar de VVD! Dat was 
net zo iets als Financiën naar de 

PSP. Zo was ongeveer de stemming 
in 1982 nadat de verdeling van de 
ministersposten bekend was gewor
den ... Eegje Schoodurfde die klus 
aan. Zij stond vooraf gezien mis
schien wel voor de zwaarste taak van 
alle VVD-ministers. Een goed en 
verantwoord beleid realiseren met 
zoveel vooroordelen is niet Ïliets ... 
Eegje heeft aangetoond dat Ontwik
kelingssamenwerking niet het pri
maat van linkse partijen is. Onder 
haar leiding was men produktief met 
een aantal nota's. Daarnaast heeft zij 
aangetoond dat het geven van ont
wikkelingshulp en de belangen van 
het Nederlands bedrijfsleven bést 
samen kunnen gaan." Rudolf de 
Korte wenste haar opvolger Piet 
Bukman sterkte op zijn departement 
met Eegje in de Kamerbankjes: "Hij 
weet zich buitengewoon kritisch ge
volgd." (foto 4) 
Frits Bolkestein kreeg van hem de ti-

tel "kameleon". Bolkestein functio
neerde in het buitenland als minister 
van Buitenlandse Handel. "Betrqf 
het geen buitenlanders of ging het 
over aangelegenheden betreffende 
mededinging en fusies dan was het 
plotseling een staatssecretaris. Zelf 
was hij het minst onder de indruk 
van zijn steeds terugkerende ge
daantewisseling. Bij hem ging het 
om de zaak, niet om een zo'n toch 
wat gekunstelde onderscheiding." 
Rudolf de Korte schetste hoe Frits 
de vergroting van het Nederlands 
marktaandeel op buitenlandse 
markten aanzienlijk heeft op te 

drijven. "Frits is nu teruggekeerd in 
de boezem van de fractie. Als vice
fractievoorzitter is hij kortweg de 
coördinator van· het sociaal-finan
cieel-econom:ische gedeelte. Zijn op
gedane kennis, gevoegd bij hetgeen 
hij reeds aan kennis bezat, staat 
borg voor een degelijk coördinator
schap." 

Crisisbestendigheid 

In oud-staatsseç:retaris Ad Ploeg 
prees Rudolf de Korte diens loya
liteit en crisisbestendigheid. "Hij 
stortte zich met grote inzet op zijn 
werk. We herinneren ons allemaal 
de kwesties van dè garnalen en het 
ritueel slachten, maar naar mijn me
ning heeft hij het grootste succes be
haald op het terrein van de zoge
naamde grote visserij. be vangstbe
perkende maatregelen van Brussel 

waren onvermijdelijk, maar het is 
nog iets anders dat zonder kleer
scheuren duidelijk te moeten maken 
aan de Nederlandse vissers ... En 
het waren uiteindelijk die vissers die 
aandrongen op zijn aanblijven ... " 
Oud-staatssecretaris van Emancipa
tiezaken Annelien Kappeyne van de 
Coppello typeerde vice-preinier De· 
Korte met: "Iemand die Je steeds 
zegt waarop het staat. Recht door 
zee is en steeds opkomt waar ze voor 
staat. Bovendien kennen wij allemaal 
haar kwaliteiten als juriste. En de 
laatste vier jaar hebben ook niet 
VVD-ers in en buiten het kabinet 
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Annelien leren kennen als een kei
hard werkende bewindspersoon, 
daarbij de premier - die als het nodig 
was "lik op stuk" kreeg - niet uit
gezonderd. Steeds beheerste zij haar 
zaken tot in de finesses en kwam ze 
buitengewoon sterk op voor de job 
waarvoor ze was aangetrokke~. Sa
men met Frits Korthals Altes presen
teerde zij de nota "Bestrijding sek
sueel geweld tegen vrouwen en meis
jes" en zette zij zich in voor een ex
perimentele remigratieregeling voor 
werkloze buitenlanders boven de 55 

jaar." Rudolf besloot met: "Als Jan 
de Koning verstandig is gaat hij nog 
vaak bij jou te rade." 
Willem Hoekzema, staatssecretaris 
personeelszaken Defensie, werd 
door De Korte getypeerd als "de ter
rier" van het vorig kabinet. Zijn ge
dachten gingen dan uit naar de nota 
"Vrouw en Krijgsmacht", maar 
vooral naar Hoekzeroa's inspannin
gen voor een juiste bezoldigings
structuur, waarin geen van zijn voor
gangers was geslaagd. 
Jaap Scherpenhuizen kreeg De Kor
tes waardering voor zijn vasthou
dendheid in de PTT-zaak: "De in 
Groningen geboren staatssecretaris 
kreeg de PTT-hoofddirectie naar 
Groningen. Maar er was meer. Denk 
aan de voorstellen van de Commissie 
Swarttouw waarmee een eind wordt 
gemaakt aan het monopolie van de 
PTT op levering van telefoonappara
tuur. Of de realisering van de Post
bank. En wie herinnert zich niet 
Jaap Scherpenhuizen in de kabine 
van een vrachtwagen of in zijn niet 
aflatend streven de verkeersveilig
heid in Nederland te vergroten?" 
Rudolf de Korte eindigde met: "Jaap 

foto 8 

is teruggekeerd in de Kamer. Dat is 
goed, want ik geloof dat uiteindelijk 
daar zijn hart ligt." 

Afscheid van Kamerleden 

. Joris Voorhoeve sprak de vertrekken
de Tweede-Kamerleden toe. Ieder 
van hen wist hij trefzeker met enkele 
zeer persoonlijke zinnen te schetsen 
en te bedanken voor het vele werk 
dat zij voor de VVD hebben verricht. 
Jan Bruggeman, de Thorbeckeken
ner, de buitenland specialist, die 
slechts 16 maanden Kamerlid was. 
Huub Jacobse, die sinds zijn binnen
komst in 1977 als het liberaal ge
weten van de fractie heeft gefunctio
neerd. (foto 6) 
Bouke van der Kooij, die furore 
maakte als gecomputeriseerde 
volksvertegenwoordiger en nerveus
makende meningsverschillen had 
over Eurocontrol; wat hem de bij
naam Bouke-Eurocontrol bezorgde. 
Herman Lauxtermann die stevig aan 
de weg timmerde met de gemeente
lijke herindeling, de financiën van 
het binnenlandse bestuur en stads-
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vernieuwing. Jaap Metz, die par
lementaire geschiedenis schreef 
door zijn vragen over kikkerbillen en 
daar nog antwoord op kreeg ook. 
Metz, die de VVD-Expresse van de 
grond tilde en gold als het meest op
gewekte Kamerlid. 
Max Tripels, die 75% van de in
breng van de fractiecommissie Justi
tie verzorgde en dat dan ook nog 
deed met een gedegen filosofische 
onderbouwing. Max Tripels, met 
wiens·vertrek een uiterst aimabel en 
erudiet Kamerlid de fractie verliet. 
(foto 7) 
En dan Els de Graaff-van Meeteren, 
die geschiedenis schreef door de 
kortste periode in de fractie te zitten 
(als opvolgster van Rudolf de Korte) 
en dat deed als een good sport ... 
Hen alle bedankte Voorhoeve voor 
hun inzet en collegialiteit. 
Ook deze Kamerleden werden nog 
gezamenlijk vereeuwigd. v.l.n.r. 
Herman Lauxterman, Bouke van der 
Kooij, Jaap Metz, Max Tripels, Jan 
Bruggeman, Els de Graaff-van Mee
teren en Huub Jacobse (foto 8). 
Zowel Rudolf de Korte als Voorhoe
ve en tot slot voorzitter Jan Karo
minga deden een dringend beroep op 
de scheidende politici hun ervaring 

·en kennis voor de partij te blijven ge
bruiken. 

Reny Dijkman 
Foto's: Theo Meijer 
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Wat is er met ons kader 
aan de hand? Zit in alle 
VVD-activiteiten echt een 
beetje de klad of is men 
nog moe van de verkiezin
gen en hun naweeën? 

Nestor-trainer van de VVD, Hans 
· van Lier, zegt het ook: "Het is rustig 

op dit moment". Is men dan uitge
traind? Volleerd? of wacht het kader 
en al degenen die met de LCV te 
maken hebben op de doos van Pan
dora die in november door Liesbeth 
van Raalte en Hans van den Broek 
op de landelijke vormingsdag weer 
zal worden geopend; op de presenta
tie van oude· en nieuwe cursussen. 

Die cursussen van· de VVD staan 
trouwens bekend om de hoge kwali
teit. De cursusleiders ook. Van Lier, 
lakoniek, over zijn vak: "Ik kan niets 
anders". Hij werkt wel meer met un
derstatements, daardoor houdt hij 
regelmatig cursisten op de been. 
Hans van Lier heeft ooit een paar 
jaar voor de klas gestaan: "Daar was 
het geen loon naar prestatie, maar 
naar aantal dienstjaren en de behaal
de aktes. Al deed je daar geen barst 
mee. Kort daarna ben ik in Rotter
dam op een electratechnische fa
briek op de afdeling personeelszaken 
terecht gekomen en daar ging ik al 
snel in de richting van de bedrijfs
scholing. en bedrijfskadertraining." 
Via Vroom en Dreesmann te Am
sterdam waar hij met een extern ad
viseur samen de verkoopleiding op
zette, kwam hij al weer zo'n 15 jaar 
geleden bij de Algemene Bank Ne
derland. De managementtraining 
was zijjl stiel geworden. Nadat hij in 

Cursusleider Hans van Lier: 

,,De resultaten 
kun je nooit meten''' 

:--------------------------------

zijn vrije tijd de middelbare akte so
ciale pedagogiek haalde en zijn di
ploma van de Sociale Akademie. 
Van Lier houdt van zijn vak, anders 
zou hij er niet zoveel vrije tijd ten 
bate van de VVD instoppen. "Het is 
een vreemd vak," zegt hij. "Je kunt 
als opleider nooit het resultaat van je 
werk meten." 
Hij heeft de grote draai :z;o'n jaar of 
tien geleden meegemaakt dat het 
trainers niet bevredigde hun cursis
ten op vrijdagmiddag naar huis te 
zien gaan. Nee, er moest een mooi 
samenwerkingsverband ontstaan. 
De tijden waarin een sensitivity-trai
ning al dan niet gecombineerd met 
de toen modieuze Gestalttherapie 
een absolute "must" voor _een beetje 
serieuze training vormde. "Techniek. 
was in die tijd een vies woord," ver
telt hij, "maar vandaag de dag)s al
les weer grotendeels terugge
draaid." 

Onmeetbaar 

"Als ik een cursus voor de VVD doe, 
dan komen de mensen een x-aantal 
avonden bij elkaar. Daarna wens je 
elkaar veel succes en dan zie je el
kaar nooit weer. Dat geldt natuurlijk 
voor mij. Ik ben niet zo'n congres
ganger. Nogmaals de resultaten blij
ven onmeetbaar." 
Het frappeert hem regelmatig hoe 
uiteenlopend het peil van de cursis
ten is. "We kunnen natuurlijk nooit 
de cursussen op ieder individu toe
snijden. Het blijft zoeken naar de 
grootste gemene deler en die moet je 
de eerste avond vinden." 
Wat hij als echt heel hinderlijk er
vaart en waarover tussen..de zes top
trainers al menigmaal is gesproken, 

is de eeuwige categorie VVD-ers die 
zich voor de startcursus te goed voelt 
en zich maar gelijk voor de vervolg
cursus opgeeft. "Die vervolgenrus
sen zijn echt bedoeld voor mensen 
die de basisbeginselen beheersen. 
Neem een cursus als 'onderhan
delingstechnieken', dan zijn 'begin
ners' bij de tweede cursus gewoon 
storend. De goeien die er dan tussen 
zitten, komen hierdoor dan gewoon 
niet aan hun trekken.." 
Hij ziet nog geen mogelijkheid om 
hier samen met de andere vijf top
trainers iets aan te veranderen: "We 
willen natuurlijk ook niet afstoten 
door te schools bezig te zijn." 

Voor iedereen 

Hans van Lier is ervan overtuigd dat 
iedereen die binnen de pattij ook 
maar een beetje op de voorgrond 
treedt de communicatietrainingen, 
namelijk presentatie I en 11 en dis
cussietechnieken I en 11 zou moeten 
volgen, omdat iedereen binnen de 
club - maar meestal ook daarbuiten -
er mee te maken krijgt. 
"Tot op zekerehoogte ben je alle
maal onbewust bekwaam. Op die 
cursussen laten we zien waar je fou
ten zitten. We maken je dus bewust 
onbekwaam. Daardoor weet je wat je 
doet en waarom." De logische op-

. bouw van de cursussen noemt Hans 
van Lier de grote verdienste van 
Hans van den Broek. "Die is uiterst 
gevoelig voor structuren," zegt hij 
met waardering. 
Af en toe kan ook de trainer genie
ten. Van Lier haalt zó een dergelijke 
cursus op: "Het was een forumtrai~ 
ning waarbij drievierde van de groep 
uit mensen bestond die de start- en 
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vervolgcursussen hadden gedaan. 
Dat was genieten. Toen kon je mer
ken hoe die cursussen de mensen 
mondig hebben gemaakt. Ik moet er 
eerlijkheidshalve bijzeggen dat dat 
andere kwart het heel zwaar heeft 
gehad op die cursus." 

Vrouwen 

Hij heeft in de acht jaren dat hij 
VVD-ers traint veel zien veranderen, 
maar sommige dingen veranderen 
nooit. Zo hebben VVD-ers er grote 
moeite mee om bij de discussietech
niek controversiële punten te vinden. 
(Ruziemaken blijft dus toch een in
geboren taboe bij VVD-ers?) Even
min trof hij bij al die cursussen acht 
jaar lang nooit mensen van minder
heidsgroeperingen. En een derde 
punt: 
"Ik moet je eerlijk zeggen dat ik in 
het verleden jarenlang personeel heb 
geworven voor lagere functies, die 
categorie korri ik op de VVD-cursus
sen niet tegen." Het is bepaald geen 
gegeven waar de VVD blij mee kan 
zijn. 
Positiever is zijn constatering dat het 
aantal vrouwelijke cursisten de laat
.ste acht jaar zeer sterk is toegeno
men, zodat men nu meestal op een 
fifty~fiftybasis zit. Daarnaast zijn in
middels alle trainers "geprofessio
naliseerd". 
Hans va~ Lier is ervan overtuigd dat 
de cursist nog geen kwart van het 
"collegegeld" betaalt. Maar ook dat 
velen de VVD-cursussen volgen met 
de doelstelling daarmee iets te doen 
in het bedrijfsleven. Die groep vangt 
twee vliegen in een klap. 
Tenslotte gaat het om je uitbouw als 
mens, om het functioneren in de 
maatschappij met al haar irtgewik
kelde spelregels en daarvoor kunhen 
we nooit genoeg leren. 

Reny Dijkman 

• 

Boter en bommen 

Op verzoek van de Fransen is in de 
gemeenschap een gesprek over ter
reur op gang gekomen. Het is duide
lijk waarom het initiatief uit Frank
rijk komt. De oorsprong ervan ligt 
tussen twee bomaanslagen. 
"Verwacht er niet teveel van." Een , 
oriënterende bespreking levert geen 
tastbaar resultaat op, waarschuwt de 
Britse EG-voorzitter nog voordat 
zijn collega's bij de best beveiligde 
Engelse vergaderbunker zijn aange
komen. Een flegmatieke dam tegen 
de hoopvolle verw,achting, dat Eu
ropese agendering van een onder
werp het einde van een klemmende 
zaak dichterbij brengt? Alsof ieder
een bij het bekendmaken van de be
spreking het verlossende woord bin
nen gehoorafstand waande .. 
De Britse minister vertelde er niet 
bij, dat Europa minder aan terreur 
dan aan de boterberg kan doen. En 
we weten hoe parmantig de EG het 
zuivelprobleem aanpakt. Er zijn nau
welijks nog lege ruimten om de bo
terberg in op te slaan. 
Waarom dan bestrijding van terreur 
aan de orde gesteld? Voor een se
rieus antwoord dient, eerst een ver
schil tussen boter en bommen duide
lijk te zijn. 
Het Verdrag van Rome schrijft de 
gemeenschap voor zich met boter 
bezig te houden door een landbouw
beleid op poten te zetten. Krachtens 
het verdrag stippelt de Europese 
Commissie het beleid uit en dient zij 
voorstellen in ter uitvoering van de 
plannen. Na raadpleging van het 
Europees parlement komen de voor
stellen bij de Raad terecht. Het par
lement heeft meestal tevoren al laten 
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weten hoe het over beleid denkt, zo
dat bij het smeden van v9orstellen 
met het parlementaire gevoelen re
kening kan worden gehouden. 
De neerslag van politieke en moge
lijk ook- in dit geval- landbouwwen-. 
sen is in de voorstellen terug te vin
den. De behandeling in Straatsburg 
wordt erdoor bespoedigd. Na eventu
ele bijstelling door de Commissie 
komt een voorstel bij de Raad te
recht. Acceptatie door de Raad be
tekent, dat de gemeenschap een 
brokje wetgeving erbij heeft gekre
gen. 
Belangrijk in de gehele procedure is 
de rol van de Commissie. Komt deze 
instantie niet in actie dan blijven par
lement en Raad niets anders over 
dan duimen draáien. Geen voorstel 
dan ook geen invloed van de volks
vertegenwoordigers en geen wet
geving door in de raad opererende 
ministers. Straffeloos blijft een ver
zakende Commissie niet, maar daar 
·zullen we het nu niet over hebben. 
Van meer belang in dit kader is het 
werktempo van de Raad. Ministers 
plegen hun bij verdrag en overeen
komst opgelegde verplichting niet zo 
nauw te nemen, althans waar het op 
snelheid aankomt. Elk jaar groeit 
het aantal voorstellen dat op een be
sluit wacht. Er wordt onderhand 
meer niet dan wel besloten. 
Landbouw vormt een uitzondering, 
omdat deze sector een belangrijk on-

, derdeel van de jaarlijkse begroting 
uitmaakt. Een niet onbesproken uit
zondering, gezien het telkens terug
kerende ritueel van vastzittende of 
zich voortslepende marathonzittin
gen. 
Schuld van de traagheid krijgt de 
overeenkomst om belangrijke beslui
ten bij unanimiteit te nemen. Een re
delijk geldig excuus, totdat voorstel
len betreffende de interne markt op 
tafel kwamen. Besluiten daarom
trent, zo staat in het bejubelde Ak
koord van Luxemburg 198's, worden 
bij meerderheid genomen. Toch 
heeft men inmiddels ook bij het 
scheppen van de interne .markt een 
achterstand in besluitvorming kun
nen opbouwen. 



::;:::;:;:-·===:::=========================== 
Tot dusver hebben we het enkel ge
had over de procedure, zoals het 
Verdrag van Rome voorschrijft voor 
in het verdrag genoemde onderwer
pen: een economische gemeenschap 
betreffende. De grondleggers van de 
EG konden in de jaren vijftig niet be
vroeden, dat terreur de gemoederen 
nog eens zou bezighouden. Ze lieten 
terreur buiten beschouwing. 

Terreur 

Gevolg, terreur komt niet in het ver
drag voor, zodat de Commissie geen 
voorstellen kan indienen, die na kor
te of lange tijd kracht van (anti-ter
reur)wet krijgen. Het Europees par-

, lement voelt zich overigens niet ge
remd in de vrijheid te zeggen wat 
het van aanslagen denkt. Een stem
mingmakende meningsuiting, die 
nationale beleidsmakers tot actie 
kan brengen voor zover zij niet zelf 
al tot dat idee waren gekomen. 
En ziet, ook ministers steken de kop
pen bij elkaar. Zij praten echter niet 
als gemeenschapsargaan (Raad). 
Want de Raad spreekt alleen binnen 
het kader van het Verdrag van 
Rome. Zij overleggen vanuit hun na
tionaal ministerie en zij hebben aan 
deze vorm van vergaderen een naam 
gegeven: Europese Politieke Samen
werking (EPS). 

Wat het uitmaakt? Veel. Tonen mi
nisters met de EG-pet op al weinig 
gemeenschapszin; onder de EPS-pa
raplu mogen zij schaamteloos voor 
dat gebrek uitkomen. Een eenvoudig 
te staven bewering. 
Treedt een minister op als lid van de 
Raad dan onttrekt hij zich aan de 

·controle van zijn nationale par
lement. Besluiten in de Raad komen 
namelijk in besloten vergaderingen 
tot stand. Schiet een overeenkomst 
bij het .thuisfront in het verkeerde 
keelgat; de zich verantwoordende 
bewindsman kan de schuld gemak
kelijk doorschuiven naar zijn buiten
landse collega's, die hetzelfde doen. 
Het Europees parlement, net als de 
Raad een gemeenschapsorgaan, 

heeft ook geen zicht op de besluitvor
ming. Bij onvrede zou het er weinig 
aan hebben, aangezien dit parlement 
niet over de macht beschikt een mi
nister tot aftreden te dwingen. 
Ongrijpbaarheid van de Raad leidt 
niet tot dadendrang. Straffeloos im
populaire maatregelen nemen of an
derszins de eigen wil doordrijven is 
niet iedereen gegeven. Het handig 
gebruik maken van ongekende mo
gelijkheden blijft achterwege, omdat 
men zich ondanks alles een verte
genwoordiger van het eigen land 
blijft voelen. In een deal moet het 
belang van de eigen natie zijn terug 
te vinden. 

Wat zonder enige parlementaire con
trole al eindeloos veel tijd moet kos
ten, duurt nog langer als iedereen 
over de vergaderende schouders kan 
meekijken. Bij EPS-overleg vervalt 
bovendien het gemeenschappelijke, 
bestaat geen collegiale besluitvor
ming. In een EPS-vergadering hoeft 
een minister niets communautairs 
voor ogen te staan. Hij neemt deel 
namens zijn regering. 
Vandaar de waarschuwing van de 
Britse minister voorafgaand aan een 
eerste bespreking over terreur: ver
wacht er niet teveel van. Niet alle 
landen van de gemeenschap lijden 
onder terrorisme. Niet alle hebben 
zij er belang bij, dat aan de gesel een 
einde wordt gemaakt. Dus zullen de 
ministers niet tot besluiten komen, 
die het kwaad met wortel en al ver
nietigen. 
Frankrijk en Duitsland gokten niet 
op voorhand op de uitkomst van het 
overleg. Zij hebben elkaar bij voor
baat uitwisseling van ervaring be
loofd. De Fransen weten iets over 
aanslagen van Arabische oorsprong 
en de Duitsers hebben ervaring met 
stadsguerrilla. 

Het verloop van overleg buiten het 
Verdrag van Rome om is niet altijd 
hetzelfde, hoewel toch gemakkelijk 
voorspelbaar. Komt er een zaak aan 
de orde, die iedereen bezighoudt dan 
volgt algehele mobilisatie. Neem 
bijvoorbeeld voetbalvandalisme, een 

schaduw van elk voetbalveld. Toen 
de ramp in Heizei zich had voltrok
ken kon de verontwaardiging alge
meen zijn en was de roep om maatre- . 
gelen eenstemmig. 
Toch leert het vervolg op het HeizeJ-· 
drama dat het ontbrèken van een 
centrale autoriteit leidt tot een dif
fuus beleid. Het vandalisme wekt 
nog wekelijks ergernis. Iets der
gelijks staat ons ook te wachten als 
de EPS tot de slotsom komt dat te
gen terreur grondig moet worden op
getreden. 
Waarom dan toch de bestrijding van 
terreur aan de orde gesteld? Het 
staat elk lid van de gemeenschap vrij 
een knellend probleem aan te 
snijden. Twaalf weten meer dan een. 
Er spreekt een behoefte aan ge
meenschappelijkheid uit. Ondanks 
de ·wetenschap, dat het vinden vàn 
één politieke lijn vooralsnog een on
mogelijke opgave is. Mede door het 
feit, dat voor elk regionaal probleem 
een hoge drempel ligt, die van de na
tionale souvereiniteit. 
Het resultaat van de bespreking in 
Londen ll}ag geen verwarring wek
ken. Men· heeft elkaar daar enkele 
beloften gedaan: controle aan gren
zen zal strenger worden, informatie 
over terroristen wordt doorgespeeld, 
men zal niet toegeven aan chantage. 
Een belangrijk begin met toch een 
element van vrijblijvendheid. Er zijn 
aan de beloften geen kosten verbon
den. Bij ingrijpende maatregelen, die 
veel geld gaan kosten, zal de eensge
zindheid of het ontbreken ervan pas 
echt blijken. 

Jan van de Ven 

• 
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Mededeling 
hoofdbestuur 
ingevolge art. 6.1 EK "Termijnen en 
tijdstippen procedure Eerste-Ka
merverkiezing 1987" 

1986 

14 oktober 
in Vrijheid en Democratie publikatie 
termijnen en tijdstippen, tevens me
dedeling bevoegdheid leden om vóór 
1 december 1986 namen te noemen 
aan besturen van afdelingen van per
sonen voor voorlopige kandidatuur. 

vóór 16 oktober 
de algemeen secretaris vraagt aan de 
zittende leden binnen drie weken 
schriftelijk te berichten of zij bereid 
zijn een kandidatuur voor de Eerste 
Kamer 1987 voor een verkiesbare 
plaats in overweging te nemen (EK) 

vóór 6 november 
de algemeen secretaris geeft aan de 
secretarissen van de kamercentrales 
en afdelingen kennis van de antwoor
den die hij van de zittende leden 
heeft ontvangen (EK) 

29 november 
75ste algemene vergadering (buiten-

~-~---~------~----.------

gewone algemene vergadering) in 
het Turfschip te Breda (vaststelling 
technisch advies EK) 

15 december 
hoofd bestuursvergadering (opgave 
voor groslijst) 

voor 16 december 
afdelingen houden ledenvergadering 
voor het opstellen van een lijst van 
personen die de afdelingen als voor
lopige kandidaten voor de Eerste 
Kamer willen stellen (EK) 

ook het hoofdbestuur en de leden van 
de statenfracties zijn bevoegd voor
lopige kandidaten voor te dragen 
(EK) 

uiterlijk 16 december 
het bestuur van elke afdeling brengt 
de namen van de voorgedragen voor
lopige kandidaten ter kennis van de 
algemeen secretaris (EK) 

1987 

5 januari 
dagelijks bestuur stelt groslijst op 

vóór 8 januari 
verzending door algemeen secretaris 

van groslijst en technisch advies (zo
als vastgesteld door 7 5ste algemene 
vergadering) 

14 februari 
kamercentrales houden centralever
gadering ter vaststelling van de ad
vieslijsten 

23 februari 
hoofdbestuur stelt Moddermanlijs
ten op en stelt vast een ontwerp van 
de in te dienen lijsten 

vóór 1 maart 
toezending van Moddermanlijsten 
en ontwerp hoofdbestuur aan leden 
kandidaatstellingraad, secretaris
sen kamercentrales en aan zittende 
leden 

tot 15 maart 
besturen kamercentrales en leden 
statenfracties kunnen over de aan 
hen toegezonden stukken opmerkin
gen doen toekomen aan de algemeen 
secretaris 

zittende verkiesbare leden kunnen 
hoofdbestuur mededelen in kan
didaatstellingsraad het woord te wil
len voeren. 

21 maart 
bijeenkomst kandidaatstellingsraad 
vaststelling definitieve lijsten in het 
Spant te Bussum 

6 mei 
dag der kandidaatstelling 

9 juni 
dag der stemming 

NB. Een uitgebreide procedurebe
schrijving is toegezonden aan de be
sturen van afdelingen en centrales en 
is voorts kosteloos verkrijgbaar 
voor leden bij het algemeen secre
tariaat. 
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Ja, ik meld me hierbij aan voor de bijeenkomst van 22 november 

Naam 

Adres 

Postcode 

Woonplaats 

Functie 

Toezenden aan : Haya van Somerenstichting 
Postbus 30836 
2500 GV 's GRA VENHAGE 

In deze ingezonden brievenrubriek 
worden reacties van ten hoogste 100 
woorden opgenomen. 
Langere brieven worden door de re
dactie ingekort. Aanvallen op per
sonen of afschriften van correspon
dentie komen niet voor plaatsing in 
·aanmerking. 
De rubriek is alleen voor leden be
stemd. Plaatsing betekent niet dat 
de redactie het met de inhoud eens 
is . 

Open brief aan min. Nijpels · 

Door uw recente optreden in Wenen 
tijdens de bijeenkomst van de L4E4 
neemt mijn bewondering voor u al
leen nog maar toe. U treedt hierdoor 
nu al in de voetsporen van VanAar
denne. Onder hem kwam het terech
te VVD-streven naar de bouw van 
twee drukwaterreactoren niet van de 
grond. Het grote Russische ongeluk 
bij Kiev was debet aan een teleur
stellende terugtocht van het kabinet 
op reeds genomen besluiten. Excel
lentie, u vindt het ei van Columbus 
in Wenen uit: Kernenergiesamen
werking door Duitsland-België-Ne
derland~ Is het u bekend dat er al 15 
jaar een samenwerking bestaat tus
sen de drie buurlanden voor de 
kweekreactor? Dat al in 1982 deze 
samenwerking is uitgegroeid tot een 
Europese zeslanden-samenwerking? 
Dat Nederland als zesde land al 
weer ruim vier jaar wordt gedoogd 
als bijzitter en dat dit komt omdat 
de minister van EZ nog steeds deze 
zeslandenovereenkomst niet heeft 
getekend? 
(ingekort) 

M. de Hes 
Voorburg 

14 oktober 1986 
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Gesloten Front 

Op donderdag 25 juni gleed Vrijheid 
en Democratie bij mij in de bus. 
'sAvonds allereerst het artikel van 
de hoofdredacteur op blz. 1 gelezen. 
Het zat allemaal wel snor. "De 
VVD moet het hoofd koel houden en 
zich niets aantrekken van de berich
ten in de dagbladpers. Ed Nijpels is 
de politiek leider en ondf!rhan
delaar van de VVD. Intern wordt dat 
door niemand betwist. Moge het zo 
blijven!" De burger kon dus gerust 
gaan slapen, om maar een voormali
ge minister-president te citeren. De 
volgende ochtend konden wij in de 
nieuwsberichten de uitkomst van de 
nacht van Verkeer & Waterstaat ho
ren. Het mocht dus niet zo blijven! 
Ik vraag me alleen af of de hoofdre
dacteur nu echt van niets wist of dat 
hij de agrariërs maar wat wijs 
maakte. Wat moeten wij de volgende 
keer geloven? 

C. van Dam 
V oorschoten 

Naschrift: Ook ik vernam 's mor
gens de wijzigingen via de radio. De 
kopij voor die bewuste V & D was 13 
dagen daarvoor rond gemaakt. En 
zelfs op een dergelijk korte termijn 
beschik ik niet over helderziend
heid.Als dat wél zo was, had ik mij
zelf een blunder van de eerste orde 
bespaard. 

Reny Dijkman. 

Wederom de zondebok? 

In zijn reactie op de troonrede wierp 
Joris Voorhoeve zich tijdens het 
NOS-televisie-interview van fractie
voorzitters op als voorstander van 
het werkgelegenheidsbeleid. Tac
tisch gezien lijkt deze eerlijkheid 
minder verstandig in combinatie 
met de negatieve houding van De 
Vries. Nu krijgt de VVD wederom 
het imago van beleidsmaker van een 
a-sociale koers toegespeeld. En dat 
terwijl het regeerprogramma in gro-

te mate door het CDA wordt gedra
gen. Indien De Vries niet als Lub-

. hers' waakhond verkiest op te 
treden, is dat zijn zaak en niet de_ 
onze. In de VVD-positie is matige 
profilering gewenst en wel minder 
dan het CDA vertoont. 

M. E. van de Stadt 
Den Haag 

In deze rubriek worden alleen aan
kondigingen opgenomen van open
bare bijeenkomsten (voor iedereen 
toegankelijk) waar landelijke 
VVD-politici het woord voeren. 

BOXTEL- 20 oktober. mr. G.B. Nij
huis. Paviljoen de Molenwijk. 20.00 
uur. Actuele politiek. 

JOVD-DELFLAND- 27 oktober. 
mr. J.G.C. Wiebenga. Café Restau
rant Van het O.uds Raadhuis, Pijn
acker. 20.30 uur. Actuele Politiek. 

OC EEMLAND- 10 november. dr. 
R. Braams. Hotel Schimmel, Wou
denberg. 20.30 uur. Actuele politiek. 

EINDHOVEN- R.L.O. Linschoten, 
27 oktober. Stadspaviljoen. 20.00 
uur. Ambtenarenzaken. 

GIESSENLANDEN- 24 oktober. J. 
Franssen. Gemeenschapshuis, Hoor
naar. 20.00 uur. Actuele politiek. 

GORINCHEM - 3 november. 
R.L.O. Linschoten. De Knijp. 20.30 
uur. Ambtenarij. 

HAREN - 24 oktober. dr. R. Braams. 
Restaurant De Horst. 20.00 uur. 
Energie/ Actuele politiek. 

VROUWEN IN DE VVD HIL
LEGOM- 10 november. rnevr. drs. 
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M.M.H. Kamp. Café RestauranL 
Zomerzorg. 20.15 uur . 

LEEUW ARDEN - 3 november. drs. 
F.W. Weisglas. Oranje Hotel. 20.00 
uur. Afghanistan. 

MAASDRIEL - 10 november. 
R.L.O. Linschoten. Café Restau
rant Den Bol, Kerkdriel. 20.00 uur. 
Gemeentelijke Politiek. 

MAASSLUIS- 20 oktober:ors. 
L.M.L.H.A. Hermans. Koningshof. 
20.00 uur. Actuele politiek. 

LIBERALE KRING MEPPEL
STEENWIJK EN OMSTREKEN -
31 oktober. R.L.O. Linschoten. Ho
tel Frederiksoord, Frederiksoord. 
20.00 uur. Algemene politiek. 

LOCHEM- 3 november. mr. F.H.G. 
de Grave. Café Restaurant Meen
derink. 20.00 uur. Actuele politiek. 

JOVD RIJK VAN NIJMEGEN - 24 
oktober. mr. F.H.G. de Grave. Ho
tel Atlanta, Nijmegen. 20.00 uur. 
Herziening Belastingstelsel. 

JOVD RIJNMOND - 27 oktober. 
drs. Th.H. Joekes. Rijnhotel, Rotter
dam. 20.00 uur. Liberalisme/actue
le politiek. 

SPIJKENISSE·- 21 oktober. mevr. 
drs. N. Smit-Kroes. Soc. cult. een

. trum De Stoep. 20.00 uur. Actuele 
politiek. 

VOORBURG - 20 oktober. A. Ploeg. 
Wijkgebouw De Regenboog. 20.00 
uur. Naar de jaren negentig. 

ZUIDWOLDE - 3 november. drs. 
L.M.L.H.A. Hermans. Café Ma
grie. 20.00 uur. Mediabeleid. 

ZWOLLE- 3 november. G.W. 
Keja. Eigen gebouw. 20.30 uur. Ac
tuele politiek. 

r::::;-.,.~. 



Partijraadsvergadering 
inzake "Liberalisme 

en Politieke Economie" 

Agenda: 

Zaterdag I november I986 
In Congrescentrum Engels, 

Stationsplein 45 
te Rotterdam, 

aanvang I 0. 00 uur. 

1. Opening door de voorzitter, J. Kamminga. 
2. Rede door de voorzitter van de Tweede-Kamer

fractie, dr. ir. J. J.C. Voorhoeve. 
3. Korte mondelinge toelichting door een van de 

leden van de ad-hoc werkgroep Liberalisme en 
Politieke Economie, ressorterende onder de com
missie Financiële en Economische Zaken. 

4. Behandeling van de stellingen op basis van rap
port nr. 54, "Liberalisme en Politieke Econo
mie" en rapport nr. 57, "Met markt en macht" 
(een symposiumbundel) van de prof. mr. B. M. 
Teldersstichting. 

5. Pauze (12.30- 13.30 uur). 
6. Voortzetting van het onder punt 4 genoemde on

derwerp. 
7. Rondvraag. 
8. Sluiting (ca. 16.00 uur). 

LIJFRENTE PRAKTIJKFINANCIERING 

- Hypotheekanalyse voor bestaande contracten- Volle
dige hypothecaire financiering woonhuis- Stamrecht
constructies, pensioenbreuk en gouden handdruk -
Overheveling van bruto/netto inkomen naar ( stude
rende) kinderen - Bewaking pensioencontracten voor 
particulieren en bedrijven - Lijfrenteconstructies en 
maximale fiscale lijfrente-aftrek- Gratis financieel rap
port voor hypotheek of lijfrente - Praktijkfinanciering 
voor artsen, advocaten, accountants. 
,-------------, 
I Ik wil vrijblijvend informatie over fiTJc:fO([J~ 1 
I D Gratis financieel rapport hypotheek 1J v~rllchtingsbureau 1 

D Gratis financieel rapport lijfrente voor Academid I 
I D ___________ _ 

I Naam: I 
1 Adres: I 
1 Postcode en plaats: 1 

I Stuur de coupon naar FINAC, Antwoordnummer 881, 3500 VT I 
LOtrecht of bel tijdens kantooruren: 030-319747 ~ 

VVD 6 ------------
ONAFHANKELijKE INTERMEDIAIRS VOOR PENSIOENEN/ASSURANTIËN/ 

HYPOTiffiKEN/PRAK'fUKFINANCIERINGEN VRUE BEROEPEN. 



Dit koetshuis in Arnhem werd met SURFAKOTE MUUR
COATING gespoten en ziet er nu voortreffelijk uit. 
Surfakote muurcoating is een uitstekende investering. 
Sinds 1960 werden in ons land vele duizenden huizen, flats, 
kantoren en industriële bouwwerken met Surfakote gespo
ten. 
SURFAKOTE MUURCOATING is 20 à 30 maal dikker dan 

~ ~ 
~/f~~edsel voor mens en dier, 

1
<::/ · dat is eten en drinken 

1 voor W essanen. 

WESSANEN 
meer dan twee eeuwen 

koopmanschap en 
ondernemingsgeest. 

Postbus 410 
ll80 AK Amstelveen 

Postbus 630 
1500 EP Zaandam 

een gewone verflaag en wordt in één keer aangebracht. 
Surfakote is niet duurder dan goed schilderwerk en gaat 
veel langer mee: 10 jaar garantie. 

Vraag vrijblijvend documentatie bij de Surfakote-fabriek 
B.V. Schuytvlot, postbus 8, 3417 ZG Montfoort (U), 
tel. 03484- 1587, Viditel pag. 6170275. 

tlnventief 
PENSIOEN CONSULTANTS 

Pensioen . .. is niet alléén 
een zekerheid voor later! 

Ons advies is gericht op uw 
persoonlijke situatie. 

Vraag gerust om een pensioenanalyse. 
Stel het niet uit. 

Van de Wervestraat 15, 2274 VE VOORBURG. 
Telefoon 070- 87.14.14. 
Buiten kantooruren 070-20.02.39. 

M Lid Romantische Restaurants ~ 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 
I b;. ll 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. .. ~ - ' 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

J 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon tel.: 01890--18896/18884 





GrandWeekendauxdeuxChateaux 

HOTEL~~~KASTEEL " I 
RESTAURANT ~!ERENSTEIN restaurant cfuiteau'JI/iercantte--' 

Zaterdag: 
aankomst Cháteau Erenstein te Kerkrade. Informatie en reserveringen: 
Diner "Menu des Gourmets". 

overnachting in luxe hotelkamer. Chäteau Erenstein, 
Zondag: Telefoon 045-461333. 
uitgebreid ontbijt. 's Middags met luxe taxi 
naar Chcîteau Neercanne te Maastricht. r-------------"l 
Aperitief in de grotten van Neercanne: 
echte Maastrichtse wijn "Riesling van de 
Apostelhoeve". Diner "Menu du Chäteau 
Neercanne''. Met taxi naar Chäteau 
Erenstein voor overnachting. 

Maandag: 
uitgebreid ontbijt. 

Dit unieke 2 kastelen-arrangement (incl. 
vervoer) slechts f 375,- p.p. 

GrandWeekendauxdeuxChateaux 

tlnventief 
PENSIOEN CONSULTANTS 

Pensioen . .. is niet alléén 
een zekerheid voor later! 

Ons advies is gericht op uw 
persoonlijke situatie. 

Vraag gerust om een pensioenanalyse. 
Stel het niet uit. 

Van de Wervestraat 15,2274 VE VOORBURG. 
Telefoon 070- 87.14.14. 
Buiten kantooruren 070-20.02.39. 

HOTEL EDENHOF 
LENZERHEIDE (Zwitserland) 1500 m 

Ons hotel ligt zeer centraal en toch rustig in een sneeuwzeker skige
bied met 35 liften. In de directe omgeving zijn de skiliften en de 
langlaufloipe (50 km) gaat direct langs ons hotel. 
Vraag vrijblijvend onze folders en prijzen. 

Adres in Holland: B. de Geus, Vinkebuurt 6, 2471 XC Zwammer
dam, tel:: 01726- 15520 of Hanneke de Geus, Hotel Edenhof, 
7078-Lenzerheide, tel.: 09/41.81.343034. 
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·.De Reykjavik-top DOCUMENTATlECENTRUM 
NEDERLANDSE POLITIEKE 

PARTI,JEN 

I n het weekend van 11 en 12 september jl. vond 
in Reykjavik plotseling een topconferentie . 
plaats tussen Reagan en Gorbatsjov. 

Na twee dagen onderhandelen verlieten beiden de 
hoofdstad vanIJslandzonder overeenstemming 
bereikt te hebben over een totaalpakket. Na afloop 
beschuldigde de Sovjet-Unie de Verenigde Staten 
ervan dat zij zich te koppig hadden opgesteld bij 
dediscussies over het SDI-programma van onder
zoek naar verdedigingsmiddelen in de ruimte tegen 
kernwapens. Daardoor zou de conferentie mislukt 
zijn. Reagan had immers geweigerd het SDI-pro
gramma gedurende 10 jaar tot onderzoek in labo
ratoria te beperken. Met meer recht kan men ech
ter ook de Sovjet-Unie als de spelbreker aanwijzen, 
omdat de Sovjets elke afspraak over kernwapenver
mindering weer afhankélijk maakten van overeen
stemming over SDI. 

0 ndanks de ongelukkige afronding van de con~ 
ferentie is er toch reden voor optimisme. We 
moeten niet onderschatten wat er (in prin

cipe) wèl bereikt is, hetgeen hopelijk weer als basis 
kan dienen bij verdere onderhandelingen. Het 
meest verheugd ben ik over het beginselakkoord 
over de middellange afstandswapens (de SS-20, 
kruisvluchtwapens en Pershing-U raketten). In. 
principe kwam men overeen alle middellange af
standswapens uit West-Europa en uit het Europese 
deel van de Sovjet-Unie te verwijderen. De Sovjet
Unie zou 100 kernkoppen in Aziatisch Rusland 
mogen handhaven, waar de V.S. dan 100 soortgelij
ke koppen op hun eigen grondgebied tegenover 
zouden mogen stellen, bij voorbeeld in Alaska. Bo
vendien werd hier in beginsel overeenstemming be
reikt over een toereikende controle, met inbegrip 
van inspectie ter plaatse. 

O
ver de strategische wapens werd ook een be
ginselakkoord bereikt. Men bestrijdt elkaa~, 
nu niet meer over de vraag waar de reducties 

moeten plaatsvind~n, maar men b.esloot een 50% 
reductie over de héle linie toe te passen, zodat de 
verhoudingen inzake de wapensystemen hetzelfde 
blijven, maar wel op een 50 % lager niveau. Dit 
mag als bemoedigend worden beschouwd, ook al 
ontbreken de handtekeningen nog. 

Wat de stop op kernproeven aangaat toonden 
de Amerikanen zich bereid het drempel
verdrag van 197 4 en het verdrag inzake 

vreedzame nucleaire explosies van 1976 ter ratifi
catie aan het congres voor te leggen indien afdoen
de verificatiebepalingen in aanvullende protocol
len zouden kunnen worden opgenomen. Bovendien 
blijft de VS bereid om een vermindering van kern
proeven overeen te komen parallel aan vermin
dering van nucleaire wapens. 

H
et valt te betreuren dat de harde Sovjet-ei
sen over het Amerikaanse onderzoek naar 
verdedigingsmiddelen tegen kernwapens 

(SDI) uiteindelijk geleid hebben tot verhindering 
van totale overeenstemming. Deze blokkade was 
niet gerechtvaardigd. De middellange afstands
wapens en SDI hebben niets met elkaar te maken. 
Bovendien moet bij de beoordeling betrokken wor
den dat Rusland in vergaande mate een met SDI 
vergelijkbaar systeem aan het ontwikkelen is en 
daarmee doorgaat. Niet de Verenigde Staten, maar 
de Sovjet-Unie heeft een werkend anti~raket stelsel . 
(ABM), al is dat beperkt tot Moskou. Er zijn sterke 
aanwijzingen dat de USSR eerdere wapenvermin
deriilgsverdragen ernstig schendt. Ook voor SDI 
hoort het principe van tweezijdige beperkingen te 
worden toegepast. 

W aarom heeft Gorbatsjov een SDI-akkoord 
als voorwaarde gesteld voor onderte
kening van een akkoord over middellange 

afstandswapens? Natuurlijk om maximale druk 
van de Westeuropese bondgenoten op de VS te ver
krijgen. De Westeuropeanen willen minder kruis
raketten en Pershings. Ze zijn niet zo in SDI geïn
teresseerd. De Sovjets spelen het dus slim en trach
ten de Navo-leden uit elkaar te spelen. Dat is hun 
goed recht, maar de Westeuropeanen zouden.wei
nig politiek vernuft tonen als zij in die onderhan
delingsval zouden lopen. 

D
e top van Reykjavik leert ons opnieuw vier al 
bekende lessen. Ten eerste, dat topconferen
ties goed moeten worden voorbereid, zodat 

de regeringsLeiders alleen de puntjes op de i hoe
ven 'te zetten. Ten tweede, dat grootse, vergaande 
plannen weinig kans van slagen hebben en dat het 
beter is, om praktisch en stapsgewijs deelakkoor
den te sluiten. Ten derde, dat het leggen van 
dwarsverbanden tussen deelakkoorden over geheel 
verschillende wapensystemen vooruitgang <;>p alle 
gebieden meestal tegenhoudt. Zonder het dwars
verband met SDI zou er pu een deelakkoord zijn 
dat alle middellange afstandskernralçetten uit Eu
ropa zou verwijderen. En ten vierde, dat eenheid 
van de Navo-bondgenoten een voor-waarde voor 
succesvol onderhandelen is. 
Als bondgenoten moeten we nu gewoon dooronder
handelen in Genève, en oppassen dat West-Europa 
en de VS niet uit elkaar worden gespeeld. DeNavo 
staat tegenover een initiatiefrijke en slimme we- , 
derpartij. Als er goed wordt onderhandeld, moet · 
het mogelijk zijn in de loop van 1987 verder voor
uitgang te boeken. 

(Joris J. C. Voorhoeve) 
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Is er iets mis met de landbouw? 
Te veel graan, pakhuizen vol boter ... een superheffing 
op al te ijverig melkproducerende koeien. Ze bakken het 
bruin, de boeren . .. Of niet? . 
Wat weet de huidige stedeling nog van het agrarisch be
drijf, vroeger gewoon "boerderij" geheten? Wat weet de 
doorsnee Nederlander van de vergaande specialisatie, 
waardoor de agrariërs tot managers zijn geworden? Ma
nagers die in hun sector zeker niet tot de slechtsten, nee, 
eerder tot de besten binnen de Europese Gemeenschap 
moeten worden gerekend. 
Ons land van melk en honing heeft veel van zijn welvaart 
aan de boer te danken en de oorlogsgeneratie zal de 
boerderij altijd blijven verbinden met "eten" en met "ver
se melk"; ongekende luxeprodukten in die jaren '40. 
Maar nu zijn we zo'n veertig jaar verder; de boer werd 
"agrarië7" en zat niet stil. Daarom··gingen wij praten 
met onie drie agrariërs ir. Hendrik Jan Louwes, VVD
Europarlementariër, ir. DavidLuteijn, VVD-senator en 
Piet Blauw, VVD-Tweede-Kamerlid. Agrariërs en politi
ci. 

Hendrik ·Jan Louw es: 
,,De landbouwpolitiek is de 
enige echt 
geïntegree e 
EG-poli Iek' 

Het is roezemoezig in de wan
delgangen van het EG-ge
bouw in Brussel. De fractie

vergaderingen die de week vooraf
gaand aan de plenaire zittingsweek 
in Straatsburg worden gehouden, 
zijn volop bezig. Hendrik Jan 
Louwes komt uit de vergadering: 
"Ik moet in de omgeving van de zaal 
blijven, straks komt één van mijn on
derwerpen aan de orde." Vervolgens 
duiken we een dik uur in het Eu
ropees landbouwbeleid. 
"Het accent daarop ligt natuurlijk in 
het voorjaar bij de vaststelling van 
de prijzen. Dat gebeurt zo rond fe-

bruarijmei, maar gezien het feit dat 
het grootste deel van de EG-begro
ting aan de landbouw wordt besteed, 
wordt hier in feite continu over die 
land_böuw gepraat. Er kan bijna geen 
fractievergadering voorbijgaan of er 
is wel een reden om erop terug te 
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komen. Dat kan de dalende dollar
prijs zijn, dat kan van alles zijn." 

In grote trekken schetst Louwes de 
Europolitiek met betrekking tot de 
landbouw. "Die sector legt in toe
nemende mate beslag op de com
munautaire middelen (dat zijn de 
gelden die door de EG-landen geza
menlijk worden opgebracht en be
steed). Op de totale EG-begroting 
van 37 miljard ecu (een ecu Is on
geveer f 2,40 waard) neemt de land
bouw 22 tot 23 miljard ecu voor zijn 
rekening. Dat lijkt heel veel en het 
omvat ook de helft van de hele natio
nale Nederlandse begroting, maar 
het is het enige echt geïntegreerde 
EG-beleid. Zelfs op defensiegebied 
zijn we nog. niet zo ver. Verdere ech
te integr,atie tref je nog een beetje op 
vervoers- of onderzoekpolitiek. Dus 
als je zegt dat de landbouw 60 % van 
de EG~begroting 'verslindt' is dat op
tisch bedrog. Als er maar één beleids
terrein bestaat, is het gauw veel. 
Daar hangt ook mee samen dat de 
nationale begrotingen voor de land
bouw laag zijn. In Nederland is dat 
zo'n drie miljard." 

Hendrik Jan Louwes illustreert "het 
optisch bedrog" met de volgende cij
fers: "De landbouwpolitiek in de Ge
meenschap plus datgene wat de na
tionale regeringen betalen is minder 
dan 1 % van het bruto nationaal pro
dukt. In Amerika is dat 1,5 % tot 
2 %; in Japan 6% en iri Noorwegen 
3 %. Ik durf rustig te stellen dat de 
landbouwpolitiek van de Gemeen
schap de goedkoopste is van de geïn
dustrialiseerde westelijke wereld." 

Te succesvol 

Maar wat is er dan misgegaan, waar
door we nu met al die overschotten 
zitten? 
Louwes zit het niet voor het eerst en 
zeker niet voor het laatst uit te leg
gen: "Je kunt zepgen: er is wat fout 
gelopen. We zijn een beetje door het 
geluk heen geschoten. De grenzen 
zijn werkelijk opengegooid, de land-
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bouw kwam tot een echte integratie. 
Het gevoJg van het gehanteerde sys
teem dat met bevredigende prijzen 
voor de produkten werkt, is dat po
litiek te laat is ingegrepen. In die po
litiek, die al sinds 1957 wordt ge
volgd, kwam in het begin van de ja
ren '80 door de oliecrisis de klad. Je 
kunt die landbouw vergelijken met 
een vliegwiel, 'het draait door'. Eu
ropa had bij het uitbreken van die 
oliecrisis grote landbouwexport op 
de Arabische landen. Die markt 
klapte ineen door de oorlog tussen 
Iran en Irak en de verzwakking van 
de positie van de OPEC. Toen ont
stonden de zuivel- en rundvleesover
schotten. Dat was niet de schuld van 
de boeren maar politiek werd te laat 
ingegrepen. En nog steeds zijn de 
toegewezen te produceren hoeveel
heden te groot. Met 3 of 4 % beper
king komen we er niet. Dat gaat niet 
ver ·genoeg." 

~ 
• 

Hij neemt als voorbeeld de produktie 
van granen, waarvan voor de op
brengst nog een onbeperkte garantie 
heerst. Eerlijk geeft Louwes toe: 
"Dat is volstrekt uit de klauwen ge
lopen. In twee jaar tijd is 50 miljoen 
ton graan te veel geproduceerd. 
Daarvan wist men nog 35 miljoen 
ton van dit overschot weg te werken, 
maar de prijzen spreken duidelijke 
taal. In 1983 bracht een kilo tarwe 
nog 60 cent op; nu is.dat 45 cent. 
Bovendien kennt::n we wat granen be
treft geen importbeperkingen. We 
importeren ook nog 
eens goedkope 

- .... 
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granen uit o.a. Brazilië en Argen
tinië. Zouden we dat niet doen dan 
verliezen we daar onze afzetmarkt 
voor industrieprodukten. Die gewel
dige voorraden blijven boven de 
markt hangen. Dat geldt vooral voor 
boter en graan; melkpoeder en vlees 
zijn nog weg te werken." 

Enquête 
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meer in de zin van een onderzoek. 
Louwes, wat ironisch: "Het is een se
rieuze poging van vooral niet-agrari
sche leden. Vermoedelijk duurt die 
enquête zo'n half jaar. Eerlijk ge
zegd vetwacht ik niet dat er veel uit
komt, maar laten we het op voor
hand het voordeel van de twijfel gun
nen." 
Landbouwcommissaris Frans An
driessen is met voorstellen gekomen 
om de produktie af te stemmen op de 
consumptie en export. 
Hendrik Jan Louwes: "Zo iets zou 
natuurlijk ideaal zijn, maar de prak
tijk heeft bewezen dat het niet realis
tisch is. Neem nou dat men tot een 
verdeelsleutel komt, die diep in het 
nationale vlees snijdt. Geen natio
nale landbouwminister hoeft het in 
zijn hoofd te halen om vlak voor ver
kiezingen met een aanzienlijke pro-

duktiebeperking of extra heffingen 
thuis te komen. En er zijn altijd wel 
ergens verkiezingen. Voorlopig ver
goedt de Gemeenschap nog de rente 
en de opslagkosten. Wel is nieuw dat 
alle landen de werkelijke rente ver
goed krijgen, zodat niet sommige 
landen aan die rente verdienen en 
andere - zoals Italië in het verleden -
erop toeleggen." 

Over de boterberg is Louwes somber: 
"Die boter is al flink in waarde ge
daald. Vermoedelijk is hij nog de 
helft waard. Maar het allerbelang
rijkste is dat er geen verdere voorra
den komen, want die verpesten de 
markt." 
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VVD-senator David Luteijn: 
,,Landbouw krijgt t~ans 
tweede ontwikkelingsgolf 
te verwerken'' 

I 
n de 60-er en 70-er jaren 
hebben we in het bedrijfsle-

., ven en dus ook in de land
bouw een geweldige ontwikkeling 
doorgemaakt. Ten onrechte is daar
door de indruk gewekt dat we nu -
wat de landbouw betreft - in wat rus
tiger vaarwater komen, in een tijd 
van grotere stabiliteit. Nou, dat kun
nen we echt vergeten! Als ik zie wat 
er aan bio-technologische mogelijk
heden voor de deur staan en hoe de 

· automatisering voortschrijdt tlan 
komt er een ontwikkelingsgolf op 
ons af, die zeker even ingrijpend zal 
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blijken te zijn als die van de afgelo
pen twintig jaar." 
David Luteijn, agrariër, ingenieur, 
o.m. voorzitter van de nationale 
coöperatieve Raad voor Land- en 
Tuinbouw, en VVD-Eerste Kamer
lid, weet precies waarover hij het 
heeft. De Zeeuwse agrariër volgt het 
gebeuren in zijn vakgebied op de 
voet. Sterker, hij probeert de loop 
der zaken een paar passen voor te 
blijven om zijn collega-agrarië~:s op 
het juiste been te kunnen zetten. 
Luteijn: "De bib-technologische ont
wikkelingen zullen het mogelijk ma
ken om aanzienlijk hogere opbreng
sten van graan en suikerbieten te 
krijgen. Ze zijn echter ook belangrijk 
voor de ontwikkeling van grondstof
fen voor industriële doeleinden. We 
zullen die grotere opbrengsten in de 
toekomst weten te krijgen met min
der kunstmest en minder gewasbe
schermingsmiddelen doordat men in 
de rassen eigenschappen kan gaan 
ïnkweken via de nieuwe bio-techno
logische technieken, die bij de be
staande kweekmethodes niet moge
lijk zijn. Dat betekent dat de kost
prijs voor die produkten de komende 
jaren geweldig kan gaan dalen en 
dat het ook eerder aantrekkelijk 



wordt om, zeg maar, oliegrondstof
fen te vervangen door 'groene' grond
stoffen." 

Een tweede technologische ontwik
keling die Luteijn tussen nu en vijf 
jaar verwacht, is de melkrobot. "Dat 
betekent dat straks aan het melken 
van de koeien geen mensenhand 
meer te pas hoeft te komen. We kun
nen volstaan met het volgen en be
dienen van de zaakvia beeldscher
men. De koe zal daardoor niet twee
maal, maar drie- of viermaal per dag 
kunnen worden gemolken. Haar 
melkproduktie zal met 20 tot 30 % 
stijgen. Daardoor kunnen we straks 
met aanzienlijk minder koeien, toe 
en zal de kostprijs van de melk fors 
dalen. Voor de wijze waarop men 
boer zal zijn betekent dit een even 
grote verandering als de komst van 
de melkmachine in de jaren '50 en 
'60. Dat zijn twee voorbeelden van 
de nieuwe revolutie." 

Europees beleid 

David Luteijn schroomt geen mo
ment om - ondanks de bestaande 
overschotten - te schetsen hoe de 

ontwikkelingen straks in de land
bouw en veeteelt gaan verlopeiJ.. 
Sterker nog, hij ziet nog wel degelijk 
een gezonde toekomst in het agra
risch bedrijf liggen. "De laatste tien, 
vijftien jaren is het aantal agrarische 
bedrijven wel afgenomen, maar niet 
de hoeveelheid mensen dat in de to
tale produktiekolom werkzaam is. 
Het aantal bedrijven zal in de toe
komst nog wel verminderen door ver
dere automatisering, maar door die 
bio-technologisèhe ontwikkelingen 
en verdere automatisering zal de 
landbouw ook weer mensen aantrek
ken. Alleen zullen van het half mil-

'joen mensen die thans hun brood in 
de landbouw verdienen er wat min
der in een zelfstandige baan zitten.", 

Over het huidige Europese land
bouwbeleid zegt Luteijn: "De voor
delen overheersen verre de nadelen. 
We werken door het EG-beleid met 
een grotere markt zonder binnen
grenzen. Dat is het essentiële punt 
voor onze export. De nadelen liggen 
meer in het feit dat de ontwikkeling 
van de landbouw binnen Europa gro
te verschillen kent. Zuid-Duitsland, 
delerr van Frankrijk en Italië zijn wat 
achtergebleven op het gebied van 

structurele ontwikkelingen. Het na
deel daarvan is dat dit in Brussel een 
politieke vertaling krijgt. Daardoor 
vindt daar nog vandaag de dag be
sluitvorming plaats die niet altijd be
tekent dat vooral de goed gestruc
tureerde landbouw altijd de ruimte 
krijgt. Het voorbeeld van de zuivel
quotering spreekt voor zich. Er gaat 
dus toch een zekere bescherming 
naar achtergebleven gebieden en 
structuren. Als op dát punt geen Eu
-ropees beleid had bestaan, zouden 
we ons wat anders hebben ontwik
keld en zou de productie dáár plaats
vinden, waar de omstandigheden het 
meest gunstig zijn." 

Levensvatbaarheid 

Een eerste vereiste, ook voor het boe
renbedrijf, is dat men er zijn brood 
kan verdienen. Dat een zekere bruto 
omzet wordt gemaakt, waar men nog 
een inkomen aan over kan houden. 

David Luteijn: "In Nederland heeft 
de laatste tien, twintig jaar een forse 
bedrijfsvergroting plaats gehad, 
waardoor de omzetten per bedrijf 
verdrie- en verviervoudigd zijn. In 
delen van Midden- en Zuid-Europa 
is dat veel minder het geval geweest. 
Veel bedrijven tellen daar te weinig 
hectaren, te weinig dieren of worden 
te intensief bewerkt. Daaraan ligt 
vaak een politieke achtergrond ten 
grondslag, namelijk dat men zoveel 
mogelijk mensen in een zelfstandige 
functie op het plattela'nd wil houden 
(kiezersaanhang voor bepaalde par
tijen). Ook telt de geografische re
den dat men"toch bang is voor verde
re ontvolking van het platteland. Dat 
zijn dus andere dan landbouwkun
dige motieven die tot die politiek lei
den. Maar het houdt wel in dat er in 
Europa veel bedrijven bestaan waar
uit men niet voldoende inkomsten 
kan halen. 
Tezelfdertijd gaan de ontwikkelin
gen in de vooruitstrevende Europese 
agrarische gebieden gewoon door, 
dat zie je in Nederland, Denemar
ken, Noord-Duitsland en West-



Frankrijk. Het verschil binnen Euro
pa wordt steeds groter. Daardoor ne
men de spanningen toe. Je krijgt als 
het ware toch twee groepen van land
bouw: de groep waarbinnen zo ef
ficiënt mogelijk wordt geproduceerd 
en de groep die met overheidsgelden 
in stand moet worden gehouden." 

Problemen binnenshuis 

Deze problematiek speelt zich niet 
zozeer tussen de landen onderling af 
als wel binnen de landsgrenzen zelf. 
Veel EG-landen hebben deze tegen
stelling in eigen huis. David Luteijn: 
"Dat geldt voor Duitsland en Italië, 
maar ook voor Frankrijk en Spanje. 
Ik denk toch dat we op den duur tot 
een twee-sporenbeleid komen be
staande uit wat minder rendabele be
drijven die met subsidie blijven 
functionèren en anderzijds het groot
ste deel dat bij moet blijven met alle 
ontwikkelingen en dat moet kunnen 
concurreren op de wereldmarkt met 
de Amerikanen en de Canadezen." 

Nonroodproduktie 

Vraag aan Luteijn: "Bestaat de laat
ste tijd niet een steeds groeiende ir
ritatie, vooral bij stedelingen, die de 
berichten over te veel melk, te veel 
boter, te veel mest lezen?" 
David Luteijn: "Dat hoor je heel 
vaak sinds de produktie de vraag 
ging overtreffen. Hoewel dat groei
element veel minder ongunstig is 
dan men uit publikaties mag ge
loven. Die signalen moeten door de 
landbouw serieus wordeJl genomen. 
We moeten ons goed realisèren dat 
we niet kunnen doorgaan met het 
produceren van dingen waar geen 
reële afzet voor is. Eigenlijk zou het 
hele beleid erop gericht moeten zijn 
om waar op dit moment teveel van 
wordt geproduceerd, de produktie 
wat terug te brengen en om dan ge
leidelijk aan te switchen naar pro
dukten waaraan in de toekomst wel 
behoefte zal bestaan, waaraan nog 
een groot t~kort is. Daarmee raak je 

de kernproblematiek die de komen
de twintig jaar in de EG centraal zal 
komen te staan, namelijk hoe kun
nen we een deel van de agrarische 
produktie omschakelen van voedsel
produktie naar nonfoodproduktie? 
Dan praat ik over grondstoflevering 
voor industriële doeleinden, voor de 
chemische of farmaceutische indus
trie, waarvoor nu olie vaak de basis 
.is. Maar ook over de produktie van 
hout, waarvan we gigantische hoe-

. veelheden moeten importeren en 
waarvan we weten dat het er over een 
aantal jaren niet meer is. Dat zou 
moeten worden ingepland." 

David Luteijn vindt dat permanent 
moet worden gewerkt aan de beeld
vorming van de landbouw bij de 
stedeling. Jarenlang is hij naast al 
zijn andere werkzaamheden dan ook 
voorzitter geweest van de Stichting 
Pubtic Relations Land- en Tuinbouw 
dat met het voorlichtingsblad 19Nu 
buitenstaanders gedegen voorlicht 
over het gebeuren op het platteland. 
Luteijn ziet de kloof groeien: "De ge
neratie van na de oorlog had, ook al 
woonde ze in de stad, praktisch altijd 
wel ouders, grootouders, neven of 
broers die ergens in die landbouw 
werkzaam waren, want toen was de 
landbouw de belangrijkste bedrijfs~ 
tak. Vandaag de dag zie Je dat d.at 
belangrijk aan het wijzigen is en dàt 
het aantal mensen dat direct in de 
landbouw werkzaam is sterk is afge
nomen. Daardoor is de kennis min
der geworden en zal het extra inspan
ningen en pubtic relations gaan ver
gen om die beeldvorming wat terUg 
te brengen. Kinderen hebben er 
vaak geen benul van dat melk van de 
koe komt. Een ander voorbeeld: dat 
brood in het algemeen van tarwe 
wordt bereid, zullen denk ik heel wat 
kinderen zich niet realiseren. Het 
Nederlands agrarische bedrijfsleven 
zal dus extra aandacht moeten beste
den om dat imago en de kennis van 
de landbouw op te vijzelen. We moe
ten trachten dat bij het lessenpakket 
op de basisscholen al in te bouwen. 
Dat betekent dat we af moeten van 
de Ot en Sicn-plaatjes met de ploe-
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gende boer. We zullen duidelijk 
moeten maken dat de moderne boer 
zwaar gemechaniseerd is. Dat hij als 
geen ander met computers werkt. Op 
dit moment staan er al zo'n 15.000 
computers op individuele boerenbe
drijven. Elk jaar komen er een paar 
duizend bij. De boer is manager ge
worden. 

Dat het Europees beleid nog veel te 
weinig bij de burgers leeft, kowt 
mede doordat de Europese Commis
sie te zwak is om een werkelijk con
sequent Europees beleid te kunnen 
voeren. Te weinig nationale politici 
bezitten de moed om werkelijk inter
nationaal bezig te zijn. Dat geldt 
voor alle Europese landen, dus ook 
voor de betrokken Nederlandse po-
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litici. Men is vaak te veel ad hoc be
zig en nog steeds ziet men de belan
gen van 'Den Haag' als belangrijker -
dan die van Brussel. Braks (minister 
van Landbouw) doet het niet slecht, 
maar ook hij leeft met de handicap 
dat hij te weinig politieke rugdek
king krijgt in ons nationaal kabinet 
als hij werkelijk wat zaken Europees 
tracht aan te pakken." 

David Luteijn 

• 

VVD-Tweede Kamerlid 
Piet Blauw: ,, We moeten 
de Europese landbouw-
paraplu niet I 
wegtrekken'' I 

I 
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I 

I
n het partijblad eind september 
kwam Piet Blauw met een moge
lijke oplossing voor de zuivelover

schotten aandragen (zie V & D 30 
september 1986). Even, aan het be
gin van dit vraaggesprek, komt hij 
op die materie terug. Want het zit 
hem hoog, razend hoog. "Je hoeft 
niet zo erg veel te studeren om te 
zien dat als de aanbiedende partij 
haast stikt in de overschotten, dat 
dan geen partij meer is voor de 
vraagzijde. Dat weten we in de land
bouw al sinds generaties. Heel veel 
produkten, groenten, fruit, aardap
pelen, zijn vernietigd om de markt 
in takt te houden. We hebben nu ook 
geen melkprobleem, maat een pro
bleem van áfgeleide produkten. Het 
is heel belangrijk dat we zo snel mo
gelijk weer binnen een normaal func
tionerend marktmechanisme komen 
te werken. Dat nog los van de morali-
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teit van het vernietigen en door
draaien ... " 
Piet Blauw toont duidelijk dat hij 
dood-ongelukkig is met al die over
schotten en sputtert: "Een zichzelf 
respecterende ondernemer - en dat 
zijn boeren- kan geen genoegen ne
men met het produceren van iets 
waar geen .behoefte aan is." 

Binnen de nationale landbouwbe
groting van 3 miljard ziet hij onvol
doende mogelijkhe.den om dat over
schotprobleem op te lossen. "Dat be
tekent dat de veehouder daaraan zelf 
zal moeten meebetalen. En dat is 
geen nieuw gegeven; in de landbouw 
is bij te lage prijzen heel wat door
gedraaid in het verleden. Al staat de 
boer daar nooit lachend bij, zoals je 
kunt begrijpen." Toch heeft de 
Groninger agrariër geen behoefte 
zich expliciet af te zetten tegen het 
EG-landbouwbeleid. Integendeel: · 
"We moeten er voor waken dat we 
de paraplu die sinds 1957 boven de 
EG-landen hangt niet wegtrekken 
als het begint te regenen." 

Zelfstandigenstatuut 

Piet Blauw vindt dat door deze (over
schots )omstandigheden het proces 
van wijken en blijven versneld wordt 
voortgezet. "Dat betekent voor Ne
derland dat het dit eventuele uittre
dingsproces sociaal verantwoord be- . 
geleid. Ook in de landbouw speelt de 
vergrijzing een rol. Via de VUT en 
verglijdbare socio-structurele maat
regelen kan men hierop inspelen." 
Blauw acht het nationaal van levens
belang de kostprijs van agrarische 
produkten zo laag mogelijk te hou
den. "Ik ben gelukkig met het feit 
dat in het regeerakkoord wordt ge
sproken over een 'zelfstandigen
statuut'. Daarmee geeft dit kabinet 
ondubbelzinnig de specifieke func
tie van het inkomen van de onderne
mer aan dat voor drie doeleinden 
geldt: reserveren, investeren en con
sumeren. Bij de tot standkoming van 
dat zelfstandigenstatuut draagt onze 
liberale staatssecretaris Albert Jan 

Evenhuis een grote verantwoorde
lijkheid. De lastenverlichting die in 
dat statuut is vastgelegd betekent 
een erkenning van de aparte positie 
van het midden- en kleinbedrijf en 
de landbouw." 

Overleven 

Ook Piet Blauw ziet nog een goede 
toekomst in de landbouw als maar 
aan bepaalde voorwaarden wordt 
voldaan. 
"Heel belangrijk is de instandhou
ding van de driehoek onderwijs, on
derzoek en voorlichting. Als de land" 
bouw in Nederland de concurrentie
slag wil overleven dan zullen we 
11,1oeten komen tot nieuwe produkten 
en nieuwe produktiesystemen, tot 
nieuwe be- en verwerkingsprocessen. 
Er is wel degelijk toekomst in die 
landbouw, maar niet voor iedereen.· 
De toekomstige agrariër zal moeten 
beschikken over een goede oplei
ding, een goede motivatie en een goe
de portemonnaie of een redelijk ge
for~uneerde familie. Het geld zit in 
de grond." Piet Blauw heeft bij de 
verdeling van erfenissen wel de no
dige ellende gezien. Gezien het ka
pitale bezit geeft hij de potentiële op
volger van het familiebedrijf hard-, 
grondig de raad eerst eens met ou
ders, broers en zussèn rond de tafel 
te gaan zitten om alle rechten en 
plichten en mogelijkheden goed 
door te praten voor de betrokkene in 
het familiebedrijf stapt. "Ik heb me
nigmaal de notaris bezig gezien de 

' 
familieruzies te beslechten." 
Als goede motivatie geeft Piet Blauw 
;,Zo iemand moet bereid zijn zich 
niets van vaste werktijden en de ka
lender aan te trekken. Een maand 
zomervakantie in Zuid-Spanje kan je 
vergeten en ook het begrip ADV (ar
beidsduurverkorting) zal bij de echte 
agrariër slech'ts op hol gelach kun-
nen rekenen." . 
Een goede opleiding is tegenwoordig 
een absolute vereiste om in te kun
nen spelen op de problemen met de 
automatisering en het management. 

Wereldoriëntatie 

Ook Piet Blauw constateert dat de 
stedeling absoluut onvoldoende door
drongen is van het feit dat de. Neder
landse boer een moderne onderne
mer is. Dat vindt hij erger dan het 
feit dat kinderen uit de grote steden 
helemaal geen benul hebben wat er 
op een moderne boerderij omgaat. 
Dat laatste heeft hij wel ontdekt 
door werkweken die kinderen uit ver
stedelijkte gebieden op zijn bedrijf 
hebben doorgebracht. Maar de door
snee NederJander heeft er geen be
sef van dat de Nederlandse boer niet 
alleen moet werken aan een zo goed 
mogelijke rationele produktie, maar 
ook doet aan marktverkenning, zijn 
verkoopapparaat in de gaten moet 
houden en bezig moet blijven met 
een permanente scholing. 
Het VVD-Tweede-Kamerlid: "Mijn 
ervaring is dat binnen ons vakgebied 
(agrarisch) de wereldoriëntatie gro
ter is dan van de gemiddelde Neder
lander. De boer móet zich wel op de 
hoogte houden van alles met :(':ijn 
open-grenzenmaatschappij." 

Perspectief genoeg 

Als voordelen voor de Nederlandse 
·landbouw noemt Blauw: 
- We hebben een geweldig logistiek 
voordeel: produktie, verkoopappara
tuur, verwerking en vervoer vinden 
binnen zeer korte afstanden plaats; 
- We beschikken over een voortref-
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felijk afzetapparaat in de vorm van 
efficiënte veilingen en beurzen en 
over wereldgeoriënteerde handels
kanalen; 
- Nederland heeft een prachtig net
werk wat het transport betreft, ons 
land beschikt over goede lucht- en 
zeehavens en heeft aansluiting op 
het internationale wegennet; 
- Ons land bezit een zeer moderne 
toeleverings- en verwerkingsindus
trie. Als men alleen al een bedrijf als 
A VeBe bekijkt waar men uit aard
appelen 365 derivaten kan maken; 
als men naar de zuivelindustrie kijkt 
met zijn diversificaties. Dat soort ap
paraten zijn zo waardevol. 
- De hoogwaardige kwaliteit van het 
Nederlands agrarisch produkt moet 
verder worden uitgebuit. Dan denk 
ik aan: 
* zaaizaden/pootgoedjen dierlijk 

uitgangsmateriaal 
* hoogwaardige directe consumptie-

artikelen. 
Kortom een produktie met een zo 
groot mogelijke toegevoegde waarde 
van hoogstaand niveau is zeer nood
zakelijk. 

Piet Blauw vat samen: "Als je al 
deze elementen bij_ elkaar optelt dan 
bestaat voor de Nederlandse land
bouw in een open markt een goed 
perspectief. En dan heb ik het er nog 
niet over dat de produktie-omstan
digheden hier van nature goed zijn 
te noemen door het goede klimaat en 
de gmte kennis van de waterhuishou-

.. . ding." Hij benadrukt dat het ver
nieuwingsproces veroorzaakt door de 
landinrichting moet worden voortge
zet. "Dat betekent dat onze vele 
hoogwaardige gronden door de land
bouw gekoesterd moeten worden. 
Blauw besluit met een plaagstoot, 
die hij wel serieus bedoelt, maar 
waarover de meningen binnen de 
VVD zeer verdeeld zijn: "Ik betreur 
in dit verband de vertraging van de 
tot standkoming van de Marker
waard." 

Reny Dijkman 

• 

40-J arige. Vereniging 
verhuist van Lonteren 

naar 
Noordwijkerhout 

Het congres van de Vereniging van Staten- en Raadsleden van de 
Volkspartij voor Vrijheid en Democratie kent dit jaar een vol
strekt andere opzet en karakter dan gebruikelijk. 
Daarvoor bestaan twee redenen: de ene heeft riiets en de andere 
heeft alles met de Vereniging op zich te maken. De eerste reden 
is dat de traditionele congresruimte - de Blije Werelt in Lunteren -
in de afgelopen zomer door brand is getroffen en nog niet is her
bouwd. Daarom wordt nu gecongresseerd in Leeuwenhorst Con
gres Center in Noordwijkerhout. En dan de twéede redep: De 
Vereniging bestaat 40 jaar. En dat wordt groots gevierd. Tijdens 
het congres op 7 en 8 november a.s., waar vrijdagavonds een pro
gramma wordt geboden dat volstrekt afwijkt van het gebruikelij
ke. 
In een "H~agse Kringen"-achtig gebeuren zal Pierre Huijskens 
(herinnert u zich nog die schitterende spreekbeurt van hem 5 jaar 
geleden in Lunteren?) een achttal prominenten uit verleden en 
heden van_partij en Vereniging interviewen. Tussen de inter-
views door speelt een bandje en kan worden genoten van èen warm 
en koud buffet. Zaterdags spreekt partijvoorzitter Jan Kammin- · 
ga en zal Elly Coenen de Verenigingsvoorzitterhamer overdragen. 
Enkele belangrijke tijden. . -
Vrijdag 7 november: 18.00 uur aankomst en ontvangst van dè 

gasten 
19.00 uur opening van de feestavond 
23.00 uur afsluiting van de feestavond 

Zaterdag 8 november: 10.00 uur jaarvergadering 
11.30 uur toespraak Jan Kamminga 
13.00 uur lunch, waarna het congres is 
beëindigd. 

Meer gegevens - ook over de kosten en aanmelding - kunt u vinden . 
in de september- en oktobernummers van Provincie & Gemeente, 
het maandblad van de Vereniging vari Staten- en Raadsleden van 
de VVD. Voor nadereinformatie, ook betreffende de Vereniging, 
kunt u ook bellen: 070- 614121. 

Andreas Dijk 

• 
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Congres Liberale Internationale 

Van I tot 5 oktober vond in Hamburg het jaarlijkse con
gres van de Liberale Internationale plaats. De VVD-de
legatie bestond uit ongeveer 25 personen onder leiding 
van partijvoorzitter Jan Kamminga, secretaris buiten
land Tom Struick van Bernmelen en de voorzitter van de 
Groep Nederland Henk Talsma. Het congres bevatte een 
aantal uiteenlopende hoogte- en dieptepunten. ' 

Oostenrijk - FPÖ 

Het eerste punt, waarmee we werden 
geconfronteerd was de aanwezigheid 
van de Oostenrijkse FPÖ-delegatie. 
Een aantal neo-nazistische elemen
ten binnen deze partij was voor ons 
al in 1985 aanleiding geweèst om te 
ageren tegen Wenen als oorspronke
lijk geplande plaats van het congres. 
Het feit, dat het nu in Hamburg 
plaatsvond was al eèn zeker succes 
voor ons. Evenwel was in september 
jl. de onberispelijk partijleider Nor
hert Steger opzij gezet door Jörg 
Haider, een multi-miljonair, die zijn 
fortuin te danken heeft aan door zijn 
familie in 1938 op illegale manier 
verkregen bezittingen van Joden. 
Hiermee was voor de VVD de limiet 
bereikt. 
Tijd,ens de executive-vergadering 
van woensdagavond is Tom Struick 
van Bernmelen fel van leer getrokken 
tegen deze partij. Hij kreeg echter 
onvoldoende steun om haar direct te 
schorsen (voor uitstoting is een aan
kondiging van 2 maanden vooraf 
noodzakelijk), maar wel werd beslo
ten een onderzoekscommissie van de 
L.I. in te stellen, die met name in 
november a.s. de verkiezingscam
pagne in Oostenrijk zal bekijken en 
de partij op de uitlatingen die dan 
gedaan zullen Worden zal beoor
delen. In december zal deze commis
sie dan rapporteren aan de bestuurs
vergadering van de L.I. te Parijs. 
Wij verwachten, dat dan een roye
mentsprocedure gestart zar kunnen 
worden. Voor de VVD zal waar
schijnlijk algemeen secretaris Wim 
van den Berg van deze onderzoeks
commissie deel uitmaken. Tom 

René van Splunteren 

Struick van Bernmelen vorid dit re
sultaat toch te mager en kon het niet 
langer verantwoorden nog verder 
deel te nemen aan het congres. Op 
donderdagochtend heeft hij de zaal 
verlaten. De rest van de delegatie 
had begrip voor dit standpunt, maar 
besloot toch te blijven, aangezien het 
beter leek op die manier nog enige 
grip op de gang van zaken te houden. 
Inmiddels heeft wel de Liberale In
ternationale Groep Oostenrijk zich · 
van de FPÖ afgescheiden en is men 
bezig een nieuwe liberale partij op 
te richten. Dit is een beweging, die 
wij zeer steunen. 

U.S.A.- Democratische partij 

Het tweede belangwekkende punt bij 
dit congres was het nieuwe lidmaat
schap van de democratische partij 
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van de Verenigde Staten. Om dit 
kracht bij te zetten was Walter Mon
dale aanwezig, die een gloedvolle re
devoering hield, waarin hij duidelijk 
stelling nam voor de liberale visie en 
de hoop uitsprak, dat als gevolg van 
deze aansluiting de contacten tussen 
Europa en de V.S. versterkt zouden 
worden. 

D'66 - observer lid 

Tevens werd D'66 als observer lid 
van de L.I. toegelaten. Op zich is het 
niet vreemd, dat er meerdere par
tijen uit hetzelfde land lid zijn van 
de L.I. Een aantallanden heeft 2 
aangesloten partijen (b.v. Italië en 
Denemarken) of zelfs 3 (Israël). 
Men kan echter wel zijn twijfels heb
ben over het liberale karakter van 
D'66. D'66 heeft evenwel openlijk 
verklaard de liberale beginselen àan 
te hangen en heeft het Liberaal Ma
nifest van 1947, de verklaring van 
Oxford van 1967 alsmede het Li
beraal Appèl van Rome van 1981 
onderschreven. Het is nu maar af
wachten, of op nationaal niveau iets 
te merken zal zijn van deze nogal 
plotselinge bekering tot het liberalis
me van D'66. In ieder gevallijkt het, 
dat men niet meer zo snel zal kunnen 
zeggen, dat men op nationaal niveau 
bij voorkeur streeft naar samenwer
king met socialisten, als men op in
ternationaal niveau juist met libera
len samenwerkt. 

Prize for freedom 

Nadat vorig jaar de prize for freedom 
was toegekend aan president Alfon
sin van Argentinië, die op voortreffe
lijke wijze zijn land weer terugleidt 
naar de democratie werd deze jaar
lijkse prijs ditmaal toegekend aan 
mevrouw Sheena Duncan uit Johan
nesburg. Als voorzitter van de black 
sashbeweging ijvert zij al jaren lang 
op volstrekt geweldloze wijze voor de 
afschaffing van de apartheid en de 
verbetering van de mensenrechten in 
Zuid-Afrika. Om haar in dit streven 
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te ondersteunen kreeg zij nu de prijs 
uitgereikt. 
Leden van de Groep Nederland had
den reeds met mevrouw Duncan 
kunnen kennismaken, toen zij op weg 
naar Hamburg enige dagen in Den 
Haag verbleef. Zowel in gesprekken 
met leden van de Groep en met Ka
merleden, als in Hamburg ten over
staart van het congres heeft zij op in
dringende wijze inside-informatie 
overgebracht, die duidelijk heeft ge
maakt aan iedereen, dat het in dat 
deel van de wereld inmiddels vijf 
voor twaalf is. 

Congresthema 

Het thema van het congres was "de
regulering en staatsingrijpen", waar
over een voorbereidingscommissie in 
een aantal vergaderingen bijeert was 
gekomen. Jan te Veldhuis, lid van 
onze Tweede Kamerfractie en eerste 
woordvoerder over dit onderwerp, 
maakte namens de VVD deel uit van 
deze commissie. 
In eerste instantie was naar aanlei
ding van deze voorbereidingsver
gaderingen door de secretaris-ge
neraal van de L.I., de Zwitser Urs 

Jan te Veldhuis 

Schoettli, een tekst opgesteld, uit
sluitend gericht op de deregulerings
aspecten van het economisch beleid. 
Naar onze mening omvat het thema 
echter veel meer, zoals milieubeleid, 
het openbaar vervoer, de diverse be-

-sluitvormingsprocessen en de media. 
Jan te Veldhuis had derhalve een 
tekst opgesteld over deregulering en 
milieubeleid. Hierin pleitte hij o.m. 
voor een betere mentaliteit ten op
zichte van het milieu; het oprichten 
van een internationale milieudata
bank; het vereenvoudigen en effec
tiever maken van milieuregels door 
ze meer internationaal vast te stellen 
in plaats van - zoals nu - voorname
lijk nationaal; het internationaal in
tensiveren van de beginselen ,;de 
vervuiler betaalt" en "sanering bij de 
bron". Na een lange discussie, waar
bij met name door eendrachtig optre
den van de Nederlandse en de Zwit
serse delegaties en die van de fractie 
in het Europees Parlement (Florus 
Wijsenbeek vooral) is er een goede, 
het totale spectrum van de deregu
lering omvattende resolutie door een 
grote meerderheid van het congres 
aangenomen. 

Overige inbrengen 

Door de internationale peace and 
disarmament werkgroep, geleid door 
Peter Rauwerda, was een stuk opge
steld, en aan het congres aangeboden 
over het thema van de nucleaire be
wapening. Daarin werd duidelijk ge
steld, dat nucleaire wapens in de hui
dige wereldsituatie onontbeerlijk 
zijn voor de verzekering van de 
vrede. · 
Met algemene stemmen werd een re
solutie aangenomen, opgesteld door 
de resolutie-commissie van de L.I. 
Groep-Nederland onder leiding van 
Frits de Roo van Alderwerelt, over 
tropische regenwouden. Momenteel 
is volgens wetenschappelijke schat
tingen al zo'n 40 % van de biologisch 
rijke, vochtige tropische bossen ver-

/ dwenen of aangetast. De resolutie 
vraagt o.m. de aangesloten partijen 
de activiteiten en doelstellingen van 

zowel FAO (Wereld Landbouw Or
ganisatie) als WRI (World Resour
ces Institute) te ondersteunen. 
Tevens werd unaniem aanvaard een 
resolutie over Paraguay, waar Do
mingo Laino, vice-president van de 
liberale oppositie partij en aanwezig 
in Hàmburg, zojuist tot ballingschap 
was veroordeeld. Hierin werd te
recht het regime van Stroessner op 
één lijn gesteld met dat van Pino
ehet Over het optreden van deze re~ 
geringen werd afkeurend geoor
deeld. 
Daarnaast werden nog resoluties 
aangenomen over o.a. de GATT, de 
oorlog tussen Iran en Irak, Zuid
Afrika en de follow-up van de 
CVSE. 

Al met al kunnen we zeggen, dat het 
congres redelijk geslaagd was, hoe
wel sommigen er toch wat gemengde 
gevoelens aan hebben overgehou
den. Niettemin blijkt uit het boven
staande, hoe belangrijk het is, dat de 
VVD in internationaal verband haar 
stem ruimschoots laat horen. 

' René van Splunteren, 
secretaris L.I.G.N. • 

28 oktober 1986 
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VVD-fractieleider Voorhoeve tijdens de 
Algemene Beschouwingen: 

,, Waarom -Jukt het Philips 
wel?'' 

-~. ~~-----~~--l 

Tijdens de Algemene Politieke en Financiële Beschou~ 
wingen heeft VVD-fractieleider Joris Voorhoeve zijn af
keuring uitgesproken over het financieel beheer van de 
departementen. "De meeste doórstaan niet de toets van 
financiële controle die normaal is in het bedrijfsleven. 
Philips, met 70 werkmaatschappijen over de gehele we
reld, brengt drie maanden na Nieuwjaar zijn jaarverslag 
uit. Maar de meeste ministeries komen pas jaren na dato 
met hun afrekeningen. De accountantscontrole is vaak 
ontoereikend ... 

De financiële verantwoording van de 
departementen moet worden ver
sneld. Met aanvullende jaarrekenin
gen moet geen jaren worden ge
wacht. Ze zouden in de regel binnen 
een half jaar moeten worden inge
diend. De VVD stelt voor om zowel 
voor de fraudebestrijding als de uit
gavencontrole meer accountants in 
te zetten en hen beter te belonen ... " 

Zuinigheid alom 

De Algemene Beschouwingen volg
den zo kort op de regeringsverklaring 
dat er weinig tot geen politiek vuur
werk in de lucht zat. Oneerbiedig ge
zegd kwamen ze over als een voor 
alle politieke partijen verplicht num
mer, de ouverture voor de begro
tingsbehandelingen die nu inmiddels 
al volop aan de gang zijn. Het ka
binet Lubbers-De Korte volgde daar
aan voorafgaand de zelfde strategie 
die ook het vorige CDA-VVD-ka
binet toepaste. Voor Prinsjesdag la
gen alle diep ingrijpende bezui
nigingsmaatregelen grotendeels op 
straat. 
Hoewel sterk doordrongen van de 
noodzaak tot het voeren van een so
ber beleid konden bepaalde beleids
voornemens van dit kabinet toch 
geen genade vinden in de ogen van 
de liberale coalitiepartner. 
De VVD wil vasthouden aan de pas 

Frank de Grave 

ingestelde regel dat vierjarigen ge
lijk na hun verjaardag naar school 
mogen. Zij voelt er weinig voor de 
kleuters te laten wachten tot na 1 ja
nuari. Evenmin loopt zij warm voor 
de plannen de mogelijkheden van het· 
speciaal onderwijs drastisch terug te 
dringen. 
Bij dergelijke zaken stelt het kabinet 
zich op het standpunt dat beleids
wijzigingen mogelijk zijn als het be
nodigde geld dan maar elders uit de
zelfde departementale begroting 
wordt opgehoest. Wat niet uit de 
lengte mag komen, moet dan maar 
uit de breedte worden gehaald. 

PvdA-voorstellen 

De beide coalitiepartners toonden 
weinig geestdrift over de ombui-

12 

gingsplannen van de socialisten, die 
3,4 miljard minder wilden bezui
nigen. De PvdA calculeerde daarbij 
een lichte lastenverzwaring in om de 
bevriezing van de uitkeringen en de 
ambtenarensalarissen ongedaan te 
maken en de overheidsinvesteringen 
te verhogen. 
De financiële specialist van de VVD, 
Frank de Grave, bepleitte tijdens de 
eerste termijn van de Kamer bij de 
Financiële Beschouwingen juist een 
lastenverlichting, omdat Nederland 
zo langzamerhand wel heel erg uit 
de pas gaat lopen vergeleken met de 
ons omringende landen. Daardoor 
wordt onze concurrentiepositie juist 
verzwakt en dat komt de groei van 
de werkgelegenheid bepaald niet ten 
goede. De afstand tussen wat ie
mand bruto verdient, maar netto in 
het handje krijgt (bruto-netto
traject) is al veel te groot. 
"Voor de prijs van 24 Nederlandse 
werknemers kan een Duitse werk
gever 30 mensen in dienst nemen, 
een Engelse 32, een Amerikaanse 35 
en een Japanse bijna 43," aldus 
Frank de Grave. 

Subsidiebeleid 

VVD-fractieleider Joris Voorhoeve 
hekelde het in de ogen van liberalen 
ergerlijke subsidie-beleid. "Een 
goed voorbeeld van verwording in de 
subsidiemaatschappij is te-vinden in 
het volkshuisvestingbeleid. De sub
sidiesystemen, zowel voor bouwob
jecten als de individuele huursub
sidie, hebben prijsopdrijvend ge
werkt. De beslissers in het bouwpro
ces streven naar kwalitatief goede en 
dus dure woningen. Als beleggers 
hun rendement uit subsidies in 
plaats van huren moeten halen, is de 
zaak verziekt. Toch wordt de bewo
ner met huren geconfronteerd die hij 
niet kan betalen, dus wijst iedereen 
naar de overheid en eist subsidies om 
woningen "betaalbaar" te maken. 
Dat is dan ook gebeurd, vooral in de 
zeventiger jaren. Ik zeg dit nu niet 
naar aanleiding van de recente ont
wikkelingen rond het ABP ... De 



Joris Voorhoeve 
VVD-fractie zegt al jarenlang dat 
wij van de objectsubsidies afmoeten, 
zij het geleidelijk, om geen brokken · 
te maken in het bouwbeleid. Er gaat 
maar liefst 6,8 miljard in om! De 
ABP-affaire heeft onze argumenten, 
die gebaseerd waren op gezonde 
marktverhoudingen, alleen maar 
versterkt." 

Deeltijdbanen 

De VVD ziet in het kader van de be
strijding van de werkloosheid meer 
heil in deeltijdbanen dan in arbeids
duurverkorting, waarvan de PvdA 
voorstandster is. Voorhoeve: "Het 
aantal deeltijdwerkers is in de afge-

lopen vier jaar met 25 % gestegen, 
maar het aantal voltijdwerkers is met 
5 % gedaald. De loontechnische 
dienst heeft arbeidsduurverkorting 
onderzocht en zij kwam tot de con
clusie dat daarmee in viervijfde van 
de bedrijven het aantal banen he
lemaal niet is gegroeid. Dat was 
maar in 15 % van de bedrijven het 
geval." Voorhoeve vreest dat het ge
wenste beleid van de PvdA om snel 
te komen tot arbeidsduurverkorting 
zou kunnen leiden door de daarmee 
gepaard gaande verhoging van de be
lastingdruk. 

Speciale aandacht vroeg hij voor de 
bestrijding van het harddrugsge
bruik. Voorhoeve pleitte een verder-

gaande samenwerking van de Eu
ropese politiediensten. "De politie
diensten van de Eurotien zouden een 
Europol moeten vormen, omdat In
terpol niet goed werkt. Die gedach
te, die de VVD al eerder heeft geuit, 
is door het PvdA-Kamerlid Staf
felen uitgewerkt voor de Assemblee 
van de Westeuropese Unie. De VVD 
is het met hem eens. 
In 1982 heeft de Teldersstichting 
voorgesteld de produktie van drugs
gewassen aan te pakken, ook omdat 
de coca- en de heroïnehoeren, ern
stig worden onderdrukt door drugs
syndicaten. De VVD vindt dat ont-

' wikkeEngshulp dient te worden ge
geven aan die boeren die grondstof
fen voor d'fugs produceren, mits 
produktvervangende programma's 
worden opgezet, die gericht zijn op 
betere voedselproduktie." 
Voorhoeve stelde voor, een deel van 
de extra gelden die aan de WVC-be
groting zijn toegevoegd voor voor
lichting over drugs te gebruiken. 

Reny Dijkman 
Foto's,- Miehiel Sablerolle 
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c::::============= 
Marie: word 
wakker! 
Recentelijk heeft de initiatiefgroep 
"Marie wordt wijzer!" zichzelf op
geheven. Het motief voor deze op
heffing was, dat er sinds de oprich
ting van de groep behoorlijk wat ver
betering in de situatie is gekomen. 
In het algemeen heeft de groep be
reikt wat zij beoogde: vrouwen en 
meisjes te wijzen op het belang van 
een goede opleiding. Nu zullen de 
diverse vrouwenbelangengroepen in • 
Nederland deze gedachten verder 
moeten stimuleren. Marie is wijzer. 
De vraag rijst nu: Is Marie ook wak
ker? Ter verklaring het volgende. 

mensen in achterstandssituaties. In 
de tachtiger jaren rijst de vraag wat 
te doen met de inmiddels verworven 
kennis. Met narnel voor vrouwen is 
dit een belangrijk aspect. 

Het hele pakket van volwassenen
educatie bestaat uit de volgende on- • 
derdelen. Als eerste kunnen we noe
men de basis-educatie. Onderdelen 
hiervan zijn taal, rekenen en sociale 
vaardigheden. Het gaat hierbij dus 
om de elementaire kennis en vaardig
heden, waarover een mens tenminste 
moet beschikken om zich in het da
gelijks leven te kunnen redden. Ten 
tweede zijn er de dag- en avondoplei
dingen voor volwassenen en tenslot
te, als derde, het tweede weg/kans 
onderwijs; de Open Universiteit. 

Op korte termijn zal de Rijksre- Op 2 december 1985 heeft de Kamer 
geling basiseducatie worden inge- met de Regering van gedachten ge-
voerd. Deze regeling stelt de ge- wisseld over de Algemene Maatregel 
meenten voor de noodzaak jaarlijks van Bestuur (hierna: AMvB), waar-
een educatief programma vast te in de inhoud van de basiseducatie 
stellen. In dit programma moet wor- voor volwassenen werd besproken. 
den aangegeven welke educatieve Alle aan de commissievergadering 
basisactiviteiten zullen worden ·uit- deelnemende fracties waren zeer 
gevoerd. Tevens moet worden ver- kritisch over deze Regeringsvoorstel-
meld wie dat zullen doen en hoe de Jen en wensten niet akkoord te gaan 
samenhang en de ondersteuning van met de AMvB. Budget, rechtsposi-
deelnemers en educatieve werkers· tie, inhoud, positie vrijwilligers wa-
tussen de verschillende onderdelen ren niet voldoende uitgekristal-
van de basiseducatie zullen plaats- liseerd. VVD, CDA en PvdA dien-
vinden. Voordat hierop verder wordt den een motie in om de AMvBeen 
ingegaan is het wellicht verstandig tijdelijk karakter te geven. Slechts 
even te schetsen hoe men tot de hui- voor de voorbereiding en de planning 

· · · · dige inzichten over de volwassenen- konden uitvoeringsmaatregelen wor-
educatie is gekomen en waaruit deze den genomen. Het resultaat van deze 
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Marijke Essers 

CDA en PvdA ondersteund, zodat 
Engels inmiddels deel uitmaakt van 
het pakket. Via de commissie V on
hof is besloten dat het Ministerie van 
Onderwijs zich bezig houdt met 
duur en planning en WVC met on
dersteuning m.b.t. het b.g. onder
wijs. De VVD heeft ingestemd met 
een grotere verantwoordelijkheid in 
deze voor provincie en gemeente. In 
een jaarlijks overzicht geeft het rijk 
aan op welke bijdrage de gemeenten 
en provincies kunnen rekenen voor 
een planningsjaar. · 

vorm van educatie bestaat. gezamenlijke motie was, dat de Het gemeentelijk educatief plan, zo-
:::::::: AMvBgedurende een jaar van als genoemd in het begin van dit arti-
. · · · kracht zal zijn. De VVD heeft te- kei, wordt vastgesteld door de ge-
::;:;::: Korte historische schets T- vens ge teld dat ·· g ot aarde meenteraad. Het concept-program-

~;~~ ~~;;.:~~;~~':=.:~~i~:~n~~;::i•- ;;~;:,:~=~~~:.~~~:~~:~!i~~a- ~:E~:~0~0~:~:;'~:fE~;~"~:ca-
instellingen als de LOl, PBNA en ring hadden opgedaan, moesten lang hebben in, danwél uitvoering 
dergelijke. In de zestiger jaren ont- geven aan de basiseducatie. De b~-
staat de gedachte dat de overheid doeling van deze werkwijze is/was 
moet zorgen voor ten eerste het on- de volwassenen-educatie in een 
derwijs, ten tweede de vorming en brede planning als onderdeel van de 
ten derde de beroepsscholing con- welzijnsplanning onder te brengen. 
farm de vraag op de arbeidsmarkt. Voor de provincie is een soortgelijke 

·:. 

·.·. 
·.·. 

:: 

~::;:: In de zeventiger jaren wordt er meer bod van taal, rekenen en sociale structuur in de vorm van educatieve ~ 
~ nadruk gelegd op het scholen van vaardigheden. Deze motie werd door centra en werkplaatsen gepland. ~ 
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Belang voor vrouwen 

Liberalen hebben van oudsher grote 
waarde gehecht aan een goed onder
wijsvoorzieningenpakket Onderwijs 
is het middel .bij uitstek om mensen 
in staat te stellen zelfstandig te zijn 
en zich te kunnen ontplooien. Juist 
voor vrouwen is dit extra belangrijk. 
Daarom ook is het belangrijk dat 
vrouwen nauwlettend de ontwikke
lingen op dit gebied volgen. Het vele 
ingebouwde educatieve werk van de 
vrouwenorganisaties moet in de toe
komst gebruik kunnen blijven ma
ken van voor hen relevante deskun
digheids-bevorderende en onder
steunende activiteiten die de nieuwe 
structuren zullen bieden. We zullen 
de communicatielijnen moeten kun
nen benutten om te weten welke lan
delijke, provinciale en gemeentelijke 
beleidsontwikkelingen er op ons af
komen. Het emancipatoire aspect 
van educatieve activiteiten zal zicht
baar moeten blijven. Gezien de bo
vengeschetste onduidelijkheid in het 
rijksbeleid, is het daarom van zeer 
groot belang dat vrouwen deel zullen 
nemen aan de nieuwe structuur. Het 
zal van de gekozen rechtsvorm af
hangen of en hoeveel zetels vrouwen 
in educatieve beraden en centra of 

. werkplaatsen kunnen innemen. 
Tot slot daarom de oproep aan onze 
liberale staten- en gemeenteraadsle
den: wilt u allen er zorgvuldig op toe
zien dat vrouwen deel kunnen ne
men aan de nieuwe structuur? Vrou
wen, en dan vooralliberale vrouwen, 
voor u geldt de opmerking "Marie: 
word wakker!". 
Let op dat u de verworvenheden op 
dit gebied niet kwijtraakt. Houd een 
vinger in de pap, het liefst samen met 
andere vrouwenbelangengroepen als 
b.v. de plaatselijke vrouwenraden, 
emancipatieplangroepen of platfor
men. Hier telt de dubbele spreuk 
"Kennis en eendracht maken 
macht!". 

Marijke Essers 
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Agenda Haya van Somerenstichting 

Management voor Raaisleden 
Cursusbijdrage f 100,-:- per per
soon 
~.Roermond: 14 en 15 november 
1986 
- Heerenveen: 12 en 13 decem
ber 1986 
Strategisch management voor 
(aspirant-)statënleden 

. Cursusbijdrage f 100,'---'-- per per
soon 
- Vught: 22 november 1986 
Training. conflicthantering 
Cursusbijdrage f 100,- per per-
soon . ' 
·~·Bunnik: 28 en 29 november 
1986 

.Liberàlisme I 
Cursusbijdrage f 10,- per per
soon 
- Zei.st: 18 november 1986 
Liberalisme 11 

' cursusbijdrage i 30,.,--- per per
soon 
- Veenendaal: 10, 17 en 24 no
vember 1986 

. Combinatie Liberalisme I 111 
Curstisbijdragef 40,- per .per-. 
soon 
-Zeewolde: -10 en 15 november 
'1986 
Aanmeldingen:· 
Cursusbijdragen kunnen worden 
ovetgemaakt op girorekening 
36.1.9:19.7 t.n.v. de Haya van So
mèrenstiChting te 's~Gravenhage, 
Onder duidelijke vermelding van 
de ctirsusnaam;. plaats en datum· 
die achter. de cursus vermeld 
staat. · · ·· ·· 

De aanmeldingen dienen 21 da
.geJ! vOor aanvang van. de betref-
. f eride .<:ursus • bij. de Hà ya van So
!l1el"en.stichting binnen te .zijn, 

Voor nadere informatie kunt u te
lefonisch contactopnemen met 
de Haya van Somerenstichting. 
Telefoon: 070-614121, toestel25 .. 

Jaarlijkse bijeenkomsten voor 
vormings- en scholings
functionarissen 
22 november 1986 
Ja,arbeurs Congresce'ntrum te 
Utrecht 
Het jaarprogramma van de Haya 
van Somerenstichting zal op 22 
november a.s., op een zaterdag, 
worden gepresenteerd in het 
Jaarbeurs Congrescentrum te 
Utrècht. · 
Trainers, samenstellers van cur
sussen, vormings- en scholings
functionarissen van afdelingen, 
ondercentrales en kamercentra
les komen dan bijeen omideeën 
op te doen, ervaringen uit te wis
selen. en afspraken te maken voor 
het nieuwe cursusjaar 1987. 
Heeft u als organisator, vormings-

. en scholingsfunctionaris belang
stelling om deze bijeenkomst, 
waaraan geen kosten verbonden 
zijn, bij te wonen dan kunt u zich 
middels onderstaande bon aan
melden. Na inschrijving ontvangt 
u ~en week voor aanvang van de 
bijeenkomst een uitnodiging met 
toegangskaart. Op22 november 
ontvangt u gratls·een jaarpr<S
gramma. 

Ja, ik meld me hierbij aan voor de bijeenkomst van 22 november 

Naam 

Adres 

Postcode 

Woonplaats 

Functie 

Toezenden 
aan 

·························································.··················:········. 

Haya van Somerenstichting 
Postbus 30836 
2500 GV 's-GRA VENHAGE 



,,Gast in 
eigen huis'' 

Beschouwingen over 
milieumanagement 

O
ud-VROM-minister Pieter · 
Winsemius het::ft een erfenis 
nagelaten aan allen die zich 

betrokken voelen bij ons milieu, 
. maar ook aan degenen die zich los 

van dit onderwerp willen verdiepen 
in management. In het boek "Gast 
in eigen huis" waarvan hij het eerste 
exemplaar aan zijn opvolgèr minister 
Ed Nijpels aanbood en 800 exempla
ren voor "zijn" oud-ambtenaren ach
terliet, beschrijft hij hoe onder zijn 
leiding de verschillende milieupro
blemen door VROM ·zijn aangepakt. 
Premier Lubbers schreef in zijn in- · 
leiding: "lnderäaad politiek kan de 
moeite waard zijn. Niet als het gaat 
om de macht, maar eigenlijk veel 
meer als het gaat qm het doorbreken 
van de onmacht ... " En Winsemius 
begint zijn inleiding met: "Het is 
maar een korte spanne tijds dat wij 
de verantwoordelijkheid voor de 
kwaliteit van onze omgeving dragen. 
Aan ons is de taak om ons - ieder voor 
zich, wij allen gezamenlijk - ge
durende deze periode te gedragen als 
gast in eigen huis. Om ervoor zorg 

.·.·.·. te dragen, dat het huis, dat wij 
.·.·.·. geërfd hebben, op het moment dat 
·.·.·.·. wij de verantwoordelijkheid overdra-

11' ~~ ::J!~!f~~iF~.~h·~it~h~~::2j:~~: 
.. .. aten staan en met et u1s mtwonen. 

c=·. 

de urgentie van een gerichte benade
ring. "Wij hebben niet de tijd en de 
middelen om kansen voorbij te laten 
gaan of ons te veel missers te permit
teren. Daarvoor weten wij te veel; · 
daarvoor is de prijs te hoog .... We 
moeten in staat zijn om zonder 
blozen te zeggen: "Het is een mooi 
land, dit land van ons." Aan ons is 
de taak om over 10, 20 jaar, wanneer 
we het estafettestokje van de verant
woordelijkheid overdragen aan een 
volgende generatie, te kunnen zeg
gen: 'het is nog steeds een mooi land. 
Nemen jullie het over en maak het 
nog beter.' Dan pas hebben we ons 

gedragen als een goede gast in eigen 
huis. En het kan, daarvan ben ik 
overtuigd." 

Inhoud 

Winsemius heeft zijn boek verdeeld 
in de volgende hoofdstukken: 

Milieubeheer anno 1986 
- Twee-sporenbeleid en het derde 

spoor 
- De kunst van het stellen van prio-

riteiten 
- Gedragsbeïnvloeding: de klassie

kers 

'::l.i:!·r:~1.::. i~!t~~~I::i~~Ii~.~~~t~: 
zijn zij', maar 'milieu, dat zijn wij'." ~ 

ij I W Elders in zijn inleiding benadrukt hij ~ 
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- Gedragsbeïnvloeding: het kan ook 
anders 

- De internationale vergadertafel 
- De internationale werkvloer 
- Versterking van het milieu-appa-

raat 
De wil tot samenwerken 

- De rol van de leiding. 

In dat laatste hoofdstuk schetst hij 
als voorwaarden voor ·succes drie or
ganisatiekenmerkeil, namelijk: 
a. een pèrfecte uitvoering van sleu

teltaken; 
b. een sterke teamgeest; 
c. een vastomlijnd maar flexibel 

plàn. 

Winsemius behandelt daarin onder
meer de organisatiestructuren: "Ik 
zal u het werkelijk geheim van or
ganisatiestructuren onthullen. Tra
ditioneel gaan we met elkaar uit van 
doosjes, waarin mensen zitten, die 
met lijntjes verbonden zijn. In de 
werkelijkheid ligt dit echter geheel 
anders. Een organisatie bestaat uit 
een heel stel in-elkaar-grijpende gro
te en kleine tandraderen; de grootste 
boven en een heleboel kleintjes be
neden. Hoewel we daarover filoso
fisch van mening kunnen verschil
len, functioneert de organisatie heel 
simpel: als de kleine wieltjes onderin 
de organisatie een slag draaien, ge
beurt er boven vrijwel niets. Als de 
grote wielen boven echter een tandje 
draaien, ratelen de radertjes onder. 
Be·halve ... als er onderin zand in de 
radertjes wordt gegooid. Of als on~ 
deraan radertjes verschillende kan
ten op gaan draaien. Dan komt alles 
tot stilstand"En dat is de essentie van 
medezeggenschap, van productivi
teit aan de basis, van motivatie. 
Ik ril als ik hoor en lees hoe som
migen in het goede vaderland den
ken over efficiencyverhoging. Je 
knijpt maar in het apparaat, je klapt 
er maar een aanzienlijke persancels
beperking overheen of stelt minder 
geld beschikbaar en er volgt haast 
vanzelf een hogere doelmatigheid. 
Efficiencyverbetering via een top
down benadering. Laten we hier 
toch de les ter harte nemen, die het 

bedrijfsleven met veel vallen en op
staan heeft geleerd tijdens de econo
mische recessie van de jaren '70 ... " 

Teamgeest 

In zeer duidelijke bewoordingen be
schrijft hij hoe je een goede team
geest kunt bouwen en in stand kunt 
houden door voortreffelijk, gemoti
veerd samenspel ("Indien in een 
voetbalelftal 11 man werkelijk sa
menspelen, telt dat team voor 12"), 
door de creativiteit van allen in dát 
team te stimuleren ("Vrijheid in ge
bondenheid") en door flexibel en 
met improvisatievermogen op te 
treden. 
Winsemius laat zich in zijn boek zeer 
lovend uit over "zijn" ambtenaren
corps. Wel hekelt hij de vergadercul
tuur: "Ik heb mijn top-ambtenaren· 
eens gevraagd welk deel van hun tijd 
zij .besteden aan interdepartemen~ 
taal overleg. In de milieusector blijkt 
dat ruwweg geschat meer dan 50 % 
te zijn. Ik vind dat verschrikkelijk. 
Maar nog erger is het aantal com
missies, werkgroepen, enz., waarin 
de gemiddelde topambtenaar is op
genomen. Je kunt toch van geen zin
nig mens verwachten, dat hij of zij 
deel uitmaakt van meer dan 20 over
legorganen en dan ook nog creatief 
en probleemoplossend bezig is ... 
Daarvoor heb je geconcentreerde 

denktijd nodig. Er is geen betere ma
nier om binnen een organisatie dui
delijk te maken, dat een probleem 
echt belangrijk is, dan door een sleu
telmedewerker voor 80 % van zijn of 
haar tijd vrij te maken voor dat pro
bleem ... Het is vrij worstelen met 
de materie ... " 

Aanzien van ambtenaren 

Met dit boek heeft Pieter Winsemius 
niet alleen de case-story van de mi
lieu problematiek geschreven en les
voer gegeven voor allen die in het 
management werkzaam zijn. Hij 
heeft daarnaast een zeer positieve vi
sie gegeven op het ambtenarencorps 
van VROM. Velen van hen zijn door 
hem bewust uit de anonimiteit ge
trokken, van waaruit zij werkten. 

"Gast in eigen huis" is een uitgave 
van Samsam H. D. Tjeenk Willink. 
Het is als paperback voor f 44,50 in 
de boekhandel te koop. Het !SB
nummer is 90 6092 235 2. 

Reny' Dijkman 
Foto: Theo Meijer 

• 
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·Issues of Liberty 
Door een groot aantal vooraanstaande liberalen, waaronder de VVD~er 
Frits Bolkestein, is een bijdrage geschreven voor het "Yearbook 1986" 
van Libro Aparto International onder de titel "Issues of Liberty". 

Tegen een zeer gereduceerde prijs kunnen exemplaren besteld worden 
bij het algemeen secretariaat van de VVD. Door f 15,- p.e. over te 
maken op postgiro 4018232 t.n.v. VVD-informatierekening onder ver
melding "Issues of Liberty" of bij afhalen aan de balie in het Thorbec
kehuis te 's-Gravenhage voor f 10,- p.e. 

Voor liberalen een waardevol bezit! 
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VVD~ Tweede Kamerlid Jos van Rey: 

Het motto was: woningen bouwen, 
woningen bouw.en, woningen bouwen, 
V ergeten werd: controle, controle, 
controle! 

' T
oen Jos van Rey zijn betoog is. Overigens is wel eens de indruk 
begon met: "De VVD-fractie gewekt dat het instellen van een par-
is allang van mening dat ... ", lementaire enquête commissie een 

werd hij lachend onderbroken door doel op zichzelf zou zijn. Dat gold 
leden van de vaste Kamercommissies niet voor de VVD-fractie. Wij stel-
voor de Rijksuitgaven en voor de den in eerste instantie een gewoon 
Volkshuisvesting. Iedereen dacht na- onderzoek voor." Zo is het niet ge-
melijk dat Van Rey zou gaan zeg- los van Rey lopen. Na informeel overleg tussen 
gen: "dat er een parlementaire en- vertegenwoordigers van de vier 
quête komt naar de ABP-zaak." het voorstel om de regering een soort grootste partijen in de Tweede Ka-
Het is een publiek geheim in de commissie van wijze mannen te !a- merbleek dat iedereen zag aanka-
Tweede Kamer dat Jos van Rey van ten instellen, die de gang van zaken men dat er een enquête zou komen. 
mening is dat een parlementaire en- rondom het ABP zou moeten onder- Jos van Rey had van de VVD-fractie 
quête eigenlijk het middel is om al- zoeken. Volgens Jos van Rey was dat de vrijheid gekregen om in dat over-
les achter de ABP-zaak boven tafel voorstel al een gepasseerd station. leg te beslissen over een gewoon on-
te krijgen. Jps van Rey vervolgde "Inmiddels is al teveel bekend over derzoek of een enquête. Het werd 
echter met: "dat de in augustus be- de zaak. De Kamer beschikt nu al een enquête. Het zou immmers een 
kend geworden feiten en de daarna· over informatie waarvan je alleen vreemde gang van zaken zijn als je 
ontvangen kilo's papier - al dan niet nog maar kunt zeggen dat de Kamer een enquête zou tegenhouden, ter-
met inhoud - tot op de bodem moe- deze zaak ook zelf gaat uitzoeken. Ik wijl je wel wilt dat deze zaak tot op 
ten worden uitgezocht. En als de bo- heb daarbij altijd al gezegd dat ik in de bodem wordt uitgezocht. 

. :: dem begint te schokken, storten de dit verband een parlementaire en- PvdA, VVD en D'66 dienden geza-
hoogste huizen het eerste in. Het quête nooit zou willen uitsluiten. Wij menlijk dat voorstel in. Het CDA 

.... · hoogste democratische huis in Ne- hebben in de VVD-fractie wel afge- ondersteunde het, evenals andere po-
derland dient echter overeind te blij- sproken dat het niet per se een en- litieke partijen in de Tweede Kamer. 

·.·.· ven staan en haar conclusies te trek- quête-commissie zou hoeven zijn. Momenteel is een Kamerwerkgroep 

:!:!: ~:i~~ ~:~~~~!et~e~o;na~oe:c~Js~~l:~:~~ ~~~di;~~~~~:o~~~h~~;d:~e:~~a~~~ . ~~::~::nt~~r!a:~~~:;:~~~;~~ ~=r~i-
:::::: heel zwaar middel dat alleen moet vaste Kamercommissie Rijksuit- den. Hierin zitten de heren Aiders 
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::~:~: . nog geprobeerd zelf oplossingen aan Len Rempt, Pol de Beer, Loek Her- de enquête, het eventueel inschake-
:~~~~ te geven. De premier benaderde de mans en ikzelf. Wij hebben dat Jen van externe deskundigen, het \m 
ffi fractievoorzitters van de grootste werkgroepje ingesteld omdat de zaak aanvangstijdstip en de duur van de ~ 
~ partijen in de Tweede Kamer met ontzettend complex en ingewikkeld enquête, de vormgeving en de ge- ~ 
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schatte kosten van het onderzoek. 
Met de resultaten van dit groepje 
mensen zal de Tweede Kamer een 
definitieve beslissing moeten nemen 
over het instellen van zo'n parlemen
taire enquête. 

Specialist in het signaleren van 
fraude 

Binnen de VVD-fractie staat Jos van 
Rey bekend als specialist in het sig
naleren en tegengaan van fraude. 
Sinds hij in 1982 in de Tweede Ka
mer kwam, houdt hij zich bezig met 
het uitrafelen en openleggen van 
duistere zaakjes. Het begrip: "dit 
kan niet door de beugel" typeert zijn 
karakter. Vanuit het Limburgse is 
hij bekend met het "wel even re
gelen" door bestuurders, ambtena
ren, mensen van stichtingen en be
drijven. Waarom in dit verband 

vaak zijn provincie Limburg wordt 
genoemd, zal misschien blijken uit 
. de komende parlementaire enquête. 
Het is wel opvallend dat zowel het 
SBDI als het ABP in deze bourgon
dische provincie zijn gehuisvest. Jos 
stelde over beide "affaires" vele vra
gen aan verantwoordelijke bewinds
lieden. De antwoorden over de SBDI 
warén voor hem destijds zodanig on
bevredigend dat hij nu wil dat deze 
zaak ook grondig wordt onderzocht. 
Hij kiest voor de enquête omdat de 
onderste steen boven moet komen. 
"Wij hebben er recht op alles te we
ten. Met de verwachte informatie 
kunnen wij als parlementariërs wel
licht de subsidieregelingen verbe
teren. Bovendien wil ik weten hoe de 
controle wordt toegepast en ·hoe het 
·kan worden verscherpt. Ik ben ervan 
overtuigd dat wij in het verleden de 
verkeerde weg zijn opgegaan. De po
litiek, en dan bedoel ik politici van 

alle partijen, heeft steeds geroepen: 
"woningen bouwen, woningen 
bouwen, woningen bouwen." Maar 
wij hebben veel te weinig gezegd: 
"controle, controle, controle." Ik 
hoop dat boven tafel komt dat ob
jectsubsidies op woningen weer zo:n 
overheidsbemoeienis is, waar de 
overheid niet aan moet komen. De 
VVD is al tijden bezig geweest sub
sidies af te bouwen. Liberalen zeg
gen dat je heel voorzichtig moet zijn 
met subsidies. In Nederland sub
sidiëren wij veel te veel. Dat moet 
minder. En als je al gelden verstrekt, 
moet oneigenlijk gebruik worden 
uitgesloten." 
Als Jos van Rey wordt gewezen op 
de steeds vaker opduikende namen 
van verantwoordelijke ( ex)staatsse
cretarissen als de heren Schaeffer, 
Van Dam en de heer Brokx van 
volkshuisvesting zegt hij: "Namen 
zijn niet aan de orde. Het allerbe
langrijkste voor mij is om alle feiten 
en verantwoordelijkheden bloot te 
leggen. Het gaat mij niet om het 
aanwijzen van schuldigen. Het gaat 
om het systeem, laat ik zeggen kli
maat, waarin zaken konden plaats
vinden, die volgens mij niet hadden 
mogen gebeuren. Het gaat er bij zo'n 
enquête om dat de politiek haar ei
gen fouten boven tafel haalt. Je hoort 
ook wel eens argumenten in de trant 
van: Kamerleden zijn bij dit soort za
ken altijd belanghebbenden. De po
litiek kan toch nooit een onderzoek 
naar zichzelf als belanghebbende in
stellen. Ik ben het daarmee niet eens. 
Een parlementaire enquête heeft 
juist tot doel dat de hand in eigen 

. boezem wordt gestoken. Maar wel 
om er iets van te leren voor de toe
komst. En dat kan bijvoorbeeld zijn 
een betere controle op bepaalde za
ken." 

Joekes, Rempt en Korthals doen 
niet mee 

Wie voor de VVD aan de parlemen
taire enquêtecommissie gaan deelne
men is nog de vraag. In de vorige 
enquêtecommissie over de scheeps-
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bouw (RSV) zaten de heren Joekes 
en Korthals als lid en mevrouw 
Rempt als plaatsvervangend lid. 
Geen van drieën blijkt nogmaals te 
willen deelnemen aan zo'n commis
sie. Waarom niet. Len Rempt: "Ik 
denk dat dat niet goed ~s. Hoewel ik 
het nooit zou hebben willen missen 
moet je zoiets geen twee keer doen. 
Vergeet niet dat je zo'n twee jaar 
buiten dienst bent. Met zo'n enquê
tecommissie ben je dag in dag uit be
zig. Je hebt geen tijd meer voor het 
gewone kàmerwerk." Theo Joekes 
sluit zich eigenlijk bij de woorden 
van Len Rempt aan. Hij zegt: "Ik 
denk dat anderen het beter kunnen." 
En ten slotte voelt ook Benk Korthals 
weinig meer voor deelname aan zo'n 
commissie: "Ik geloof niet dat ik er 
erg veel zin in heb. Het is erg in
grijpend. Hoewel het heel interes
sant was, denk ik dat nu een ander 
het zou moeten doen." 
Zij willen wel tips geven. Len 
Rempt: "Het gaat nu om een heel 
andere zaak, dan bij RSV. Maar met 
name organisatorisch is het zeker 
handig als de leden van de RSV-en
quêtecommissie de nieuwe c~mmis
sie een handje helpen." Overigens be
staat die RSV-enquêtecommissie 
nog steeds. Nu zowel voorzitter Van 
Dijk als vice-voorzitter Van Dam 
niet meer in de Tweede Kamer zitten 
is de tweede vice-voorzitter, Theo 
Joekes, voorzitter van die commissie. 
Is deze commissie dan nog steeds be-

ABP 
Het Algemeen Burgerlijk · 
Pensioenfonds, gevestigd in 
Heerlen, is een soort verze
keringskantoor voor de oude 
dag, int pensioenpremies van 
ambtenaren en trendvolgers, 
betaalt uiteraard uit aan ge-" 
pensioneerden. En zoals bij zo
veel van dergelijke instellin
gen worden binnengekomen 
gelden o.a. vastgezet in het be
leggen in woningen. Deze se
mi-overheidsinstelling wordt 
ervan verdacht gesjoemeld te 
hebben met overheidsgeld. 
Door tussen de mazen van de 
wet door te zwemmen en door. 
"ambtelijke relaties" in Den 
Haag zou het ABP voordeel
tjes hebben kunnen halen uit 
rijkssubsidies op onroerend 
goed. Tegen het ABP loopt .een 
normale rechtsprocedure, om
dat mensen binnen de organi
satie direct of indirectvoor
deelvan dit sjoemelen zouden 
hebben gehad. Momenteel is 
steeds sprake van de ABP-af
faire. De frauêle strekt zich 
hoogstwaarschijnlijk over een 
veel groter terrein uit. Het 
gaat wat dat betreft om beleg
gersfraude in het algemeen. 

zig? De heer Joekes: "Er loopt nog Rey bescheiden: "Deze vraag is nog 
.·.· ' een zaak biJ de Hoge Raad. Het gaat niet aan de orde. Ik wil mijn aan-

dm een beroep over de heer Van dacht eerst geven aan de voorberei-
Rijn, een van de mensen die wij d((s- dende werkgroep voor een enquête." 

·.·. tijds hebbèn gehoord. Het feit dat Meer wil hij er niet over kwijt. 
:::: wij nog bestaan is,door deze juridi- De VVD-fractie zal hierover op vrij 
:-:· sche zaak eigenlijk zuiver proce- korte termijn een beslissing moeten < dureel." nemen. Ook op de vraag welke partij {l Maar kunnen er dan twee enquê- de voorzitter mag leveren wil Van 
····· tecommissies tegelijk zijn: "Er sta.at Rey nog niet ingaan. Bij de RSV-> nergens.dat het niet kan. Voor de commissie ontstond hierover enige 

SBDI 
Het SBDI is een zogenaamde 
non-profitinstelling voor wo
ningen. Deze Sittardse stich
ting werd al enige jaren ge
leden genoemd als instelling 
die mogelijk geknoeid zou 
hebben met rijkssubsidies. Het 
ging daarbij om het in 1980 en 
1981 omzetten van bestaande 
onverkoopbare kÓopwonin-
gen in huurwoningen. De 
VVD-fractie heeft erop aange
drongen ook de toenmalige 
SBDI-affaire in de parlemen
!aire. enquête te betrekken. 

De nota Post 
De heer Post schreef als 
hoofdingenieur-directeur 
Volkshuisvesting in de provin
cie Zuid-Holland reeds in 
1982 een nota waarin hij aan
gaf dat er in de woningbouw 
teveel gefraudeerd zou kun
nen worden. Ook de gang van 
zaken rondom deze nota zal 
vermoedelijk onderdeel uit
maken van de komende par
lementaire enquête. 

In politiek Den Haag is de vraag 
over wie voorzitter wordt belangrijk. 
Een enquête trekt immers veel pu
bliciteit. Dat kan voordelig zijn voor 
de partij die de voorzitter levert en 
voor de man of vrouw die het wordt. 
Ook hierover zullen de fracties op 
niet al te lange termijn met voorstel
len moeten komen. 

·.·::. 
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(: goede orde zal ik dit met kamervóor- commotie. Zowel PvdA als CDA 

I f~~~~~~;Ä~~~~~~W.~ï_t Ë~~l~\~~f~~~iK~iÉ~~~ Miehiel Krom I 
ij stelling heeft aan deelname. Van leveren . .Men noemt zelfs al namen. • ~ 

~ I 
l~~~~I®W®~~ 



,.·· 
•' 

Ook Amerikanen zijn nog ·niet rond 
met drugsbeleid 

Vijfweken lang toerde het VVD-Tweede-KamerlidBenk 
Korthals dwars door de Verenigde Staten op uitnodiging 
van de Amerikaanse regering bij nionde van deAmeri
kaanse ambassadeur. Hzj gebruikte daarvoor groten
deels de resterende weken van het zomerreces. Los van 
een algemene oriëntatie kon Benk Korthals opgeven wel-, 
ke zaken. zijn bijzondere belangstelling hebben. "Dat 
programma wordt dan bij aankomst in Washington met 
je uitgewerkt," vertelt Benk die met een dot aan ervaring 
en impressies is teruggekomen. 

In die periode maakte hij een uiterst 
boeiende oriëntatietrip van Wash
ington naar Memphis, verd,er via 
Dallas naar Sa'tl Francisco, door 
naar Porthland. In South Dakota 
wisselde hij het vliegtuig voor de 
auto om door het uitgestrekte land te 
kunnen rijden. Vervolgens vloog hij 
naar Rapid City, Meneapolis om in 
New York te eindigen.· 
"Mijn programma liep van maan
dagochtend half negen tot vrijdag
avond etenstijd. Vaak had ik ook 
voor de avonden uitnodigingen. Al
leen in de weekends bleef tijd over 
om de steden en wat musea te be
zichtigen. Ik heb ontzettend veel ge
zien maar het is logisch dat ik me 
vooral in de V.S. heb verdiept in za
ken waarmee ik in de Tweede Ka
mer te maken heb. Je zou kunnen 
zeggen dat mijn 'verlanglijstje' er als 
volgt uitzag: 

- Op welke wijze is in de VS het ge
vangeniswezen opgezet? 
- Wat doet men daar aan drugsbe
strijding en het afkicken van drugs
verslaafden? 
- Welke politiemethodes hanteert 
men en waarbij wordt gebruik ge
maakt van infiltratie? 
- Welke rechtbanksystemen volgt 
men? 
- Op welke wijze werkt in Amerika 
het juridisch en wetgevend systeem? 
- Een indrulè van de automatisering 
van de FBI. 
- De kinderpornografie, waarover ik 
in de VS nooit Nederland als bron 
van herkomst hoorde noemen, maar 

wel Denemarken en Californië; het
geen overigens overeen komt met het 
Nederlands rapport over kinderpor
nografie. 
En natuurlijk heb ik me verdiept in 
de Civil ,Rights, een begrip dat be
slist niet zo maar te vertalen is met 
'gelijke rechten' daar komt een ge
heel andere dimensie bij." 

Smeltkroes 

Vraagt men hem naar een globile in
druk van de VS dan valt Benk stil. 
Na enig nadenken, "Het is een land 

Benk Korthals 

met een enorme verscheidenheid, 
met een diversiteit aan grote steden, 
met een giganti~che ruimte op het 
platteland, waarvan de rust en het 
leeftempo haaks staan op de hekti
sche steden. In alle staten treft je de 
geweldige opkomst van Aziaten, 
maar vooral een stad als New York 
is een smeltkroes van alle culturen 
en rassen, een fascinerende stad 
waar alles mogelijk is." 

Over het gevangeniswezen vertelt 
Benk: "Ik ben er heengegaan met 
het idee dat in de VS veel zwaarder 
wordt gestraft dan in Nederland. 
Dat was een verkeerde indruk. Het 
vonnis valt vaak zwaarder uit in onze 
ogen, maar de effectieve tijd die men 
na de veroordeling in de gevangenis 
doorbrengt, is vaak maar eenderde 
van de opgelegde straf. Overigens 
verschilt die duur van staat tot staat 
en dat geldt ook voor het soort ge
vangenisstraffen: Wat de gevan
genissen betreft heb ik heel moderne 
gebouwen bezocht, maar ik weet dat 
er ook heel oude gebouwen zijn. 

In de VS kent men twee categorieën 
gevangenissen, namelijk de staats-
en de federale gevangenissen. Het 
elan van de privatisering schijnt er 
wat uit te zijn. Het leven en de disci~ 
pline in die gevangenissen zijn heel 
anders dan in Nederland. Iedereen 
werkt, krijgt loon naar prestatie. De 
gevangenissen bedruipen zich 
grotendeels zelf. In Nederland zou 
zo iets uitgesloten zijn vanwege con
currentievervalsing. Daarnaast heb
ben de gevangenen alle mogelijkhe
den tot het volgen van studies. Ik 
heb de indruk dat die soms ook ver
plicht zijn. Men wil in de VS de 
mensen weerbaar weer de maat
schappij insturen. Wat de recidive 
betreft: van degenen die voor de eer
ste maal hebben gezeten, komt on
geveer 50 % een keer terug in de bak. 
En van die 50 % komt 7 5 % voor een 
derde maal terug. Je zou in feite kun
nen stellen dat je in Amerika bent 
opgegeven als je viermaal de gevan
genismuren verplicht van binnen 
hebt gezien." 
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Afkicken 

Ook in de VS heeft men nog niet de 
werkelijk effectieve methode gevon
den voor het afkicken van drugsver-
slaafden. · 
Benk Korthals: "Evenals in Neder
land worden verschillende afkick
programma's aangeboden. Als uiter
sten heb je programma's, waardoor 
mensen eerst psychisch geheel wor
den afgebroken voordat men vanuit 
het niets aan de opbouw begint, maar 
ook programma's waarbij verslaaf
den als redelijk denkende mensen 
worden behandeld en niet als zom
bies. In San Francisco bijvoorbeeld 
in Delanceystreet heeft men als het 
ware een gemeenschap van (ex)ver
slaafden gevormd, die samen in een 
huis wonen, oude auto's repareren, 
verhuis- en koeriersdiensten onder
houden en opleidingen volgen. Waàr, 
kortom, de leiding zorgt dat er geen 
tijd overblijft om aan drugs te den
ken of erover te praten en men nor
male spanningsvelden creëert." 
Amsterdam heeft in de VS op drugs
gebied een slechte reputatie, al zijn 
de meeste Amerikanen te beleefd om 
dat hun Nederlandse gast in al te 
krasse termen te vertellen. In de VS 
is net een felle discussie gaande of 

werknemers en ambtenaren i.v.m. 
drugsgebruik verplicht kunnen wor
den tot een urinetest. De uitspraak 
van de rechter lijkt aan de discussie 
wat betreft de ambtenaren een einde 
te maken. Het mag niet. Het zou 
schending van de privacy betekenen. 
Ondanks die uitspraak verplicht 20 
tot 25 % van de particuliere onderne
mingen hun werknemers daartoe. 
De vraag blijft echter: in hoeverre 
moet je onschuldige mensen lastig 
vallen om een paar drugsgebruikers 
te kunnen pakken? 
Hij vat zijn ervaringen sàmen met: 
"In Amerika zijn ongelooflijk veel 
mogelijkheden; voor praktisch elk 
initiatief bestaat ruimte. Sociaal ge-· 
zien hebben de Verenigde Staten ze

·ker zwakke kanten. Nederland is so
cialer, maar kampt met een grotere, 
verlammend werkende bureaucra
tie. Ons systeem biedt minder moge
lijkheden, maar geeft ook minder 
prikkels. Het zou heel goed kunnen 
dat een systeem dat tussen onze · 
maatschappijvorm en dat van de VS 
in zit het beste zou kunnen werken. 
Ik vond het meer dan de moeite 
waard om met dat systeem op ~en 
aantal gebieden kennis te hebben ge
maakt." 

Reny Dijkman • 
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·Europa 

Werk aan de 
winkel 

I 

Voor het midden- en kleinbedrijf 
wordt niets gedaan. Ondernemers 
moeten hun problemen zelf zien op 
te lossen. De antwoorden spreken el
kaar niet tegen op de vraag wat een 
nationale overheid of de Europese 
Commissie doet om het midden- en 
kleinbedrijf vooruit te helpen. Insi
ders hebben niets positiefs te mel
den. 
Niets? Geprobeerd wordt een beleid 
te ontwikkelen. De Europese Com
missie heeft een praatpapier de we
reld ingestuurd om overheden aan 
het denken te zetten. Als de geesten 
rijp zijn komt de Commissie onge
twijfeld met voorstellen om het mkb 
een steuntje in de rug te geven, Het 
zou niet slim zijn daar op dit moment 
mee te komen, want activiteiten van 
de Commissie zouden worden ge
remd door een groot gebrek aan 
geld. Pas als ministers van financiën 
de beurs opentrekken, kan men 
spijkers met koppen slaan. 
Een vreemde gewaarwording. Het 
midden- en kleinbedrijf, grofweg be
drijven tot 500 werknemers, vormen 
de meerderheid in ondernemers-
land. Zij verschaffen een royale helft 
van de actieven werk. Onderzoekers 
gaan ervan uit,. dat het mkb een grote 
rol gaat spelen in het drastisch ver
minderen van de werkl9osheid, aan
gezien de giganten van het bedrijfs
leven de laatste jaren hun omvang 
stabiliseren. Multi-nationale onder
nemingen zullen dus het leger ge
dwongen inactieven niet in ·gang 
kunnen zetten. 



Gekakel 

We weten waar het heil vandaan 
moet komen, maar de overheid heeft 
nog niets gedaan. Wil de overheid 
dan uitsluitend met de mond een pro
bleem te lijf? Zo zwart-wit liggen. de 
zaken ook hier niet. Sinds het jaar 
van het midden~ en kleinbedrijf 
(1983) weten we waar groei en werk 
zijn te verwachten. De ontdekking 
veroorzaakte luid gekakel en als de 
rust is weergekeerd ontstaan er van
zelf structuren die tot beleid leiden. 
Om het met de rechterhand van Eu
ropees commissaris Matutes te zeg
gen: Er zijn teveel belangenorgani
saties en goedwillende anderen, die 
allemaal door elkaar heenpraten. 
Het mkb zou een flinke stap verder 
zijn als het over een overkoepelende 
organisatie kon beschikken. Zoals de 
boeren hebben met de Copa. 
In dit georganiseerde krachtenspel is 
ook plaats voor wetenschappelijke 
meedenkers. Zij hebben zich al op
geworpen wijsheden over het mkb te 
debiteren, mede daartoe onder ande
re aangemoedigd door wetenschap
pers uit Tilburg, die schuilgaan ach
ter de organisatie Carolus Magnus. 
Laatst nog onder de vlag van Carolus 
Magnus in Brussel. 
Wetenschappelijke verhalen staan 
echter nog model voor de chaos van 
het nieuwe. Midden~ en kleinbedrijf, 
zo oud als de wereld, mogen zich nog 
maar kort in ieders belangstelling 
verheugen. Vandaar waarschijnlijk 
dat economen zich nog niet bezig
houden met op de toekomst toege
sneden onderzoek, maar nog bouwen 
aan een retrospectieve basis: Zo wa: 
ren de ontwikkelingen. Zo liggen de 
kaarten nu. En dat levert kennis op, 
waar de praktijk geen kant mee op 
kan. 
Belangenbehartiger en ondernemer 
gaan na contact met wetenschap nog 
onvoldaan naar huis. "Te theo
retisch", oordeelt men. "Onderne
mers wordcri op de snijtafel gelegd. 
Onverdiend, want er zijn meer goe
de dan slechte". Toch spoort de 
Commissie wetenschap aan zinvolle 

bijdragen te leveren. Commissaris 
Matutes zegt niet zonder te kunnen. 
Matutes is inmiddels zelf al wat ver
der. Hinderlijk opgejaagd door vra
gen uit het Europees parlement, 
waarbij Gijs de Vries voor hem een 
lastige is, komt Matutes tot de bevin
ding, dat in de nabije toekomst na
druk op zes punten moet wordèn ge
legd: aanmoediging van onderne
mingszin, verbetering van het admi
nistratieve klimaat, de interne 
markt, aanpassing van onderschei
dene bedrijfs- en concurrentieregels, 
het belastingklimaat, verbetering 
van het sociale klimaat. 
Niet geheellos daarvan staat ontwik
keling van. technologie. 
De onderhavige sector zal zeer zijn 
gebaat bij geavanceerde technieken 
ter ondersteuning van de bedrijfsvoe
ring. En wat horen we dan tijdens de 
opening van de Efficiencybeurs in de 
RAl? Onze minister van Economi
sche Zaken, die de EG toch aan het 
hart koestert, vindt de prijs voor de 
ontwikkeling van informatie-tech
nologie (ESPRIT) aan de hoge kant. 

Lippendienst 

De Commissie acht voor de komende 
vijf jaar een bedrage van vijf miljard 
van de lidstaten noodzakelijk om 
ESPRIT vooruit te helpen. Vijf mil
jard in twaalf parten te verdelen en 
over vijf jaar uit te smeren schrikt al 
af. Het denken over en bespreken 
van het onderwerp op regeringsni
veau zal, zo mag men nU: aannemen, 
veel tijd gaan kosten. Hopelijk niet 
vijf jaar. 
Voeg bij de gevraagde vijf miljard de 
bedragen, die met mondjesmaat in 
de EG beschikbaar worden gesteld 
voor het mkb, de trager dan voorzien 
lopende schepping van de interne · 
markt, de nationale subsidies om 
concurrenten buiten de deur te hou
den en we mogen tot de conclusie ko
men, dat de beleidsmatige aandacht 
voor het midden- en kleinbedrijf 
vooralsnog het stadium van lippen
dienst niet ontstijgt. 
Kan het ook niet, want de gemeen-

schap wordt aan de ene kant opge
geten door de uitvloeisels van het 
landbouwbeleid en aan de andere 
kant houden ministers van financiën 
in het kader van bezuinigingen de 
knip op de beurs. Alles op een rij zet
tend weten we dus waarom het enige 
wapen tegen de werkloosheid voorlo
pig aan de muur blijft hangen. 
Acties ontlokken aan ondernemers 
zou vergeefse moeite zijn. Naast het 
bestieren van een zaak wil men best 
tijd steken in het oplossen van geza
menlijke problemen als daar profijt 
voor het eigen bedrijf uitkomt. Zo
niet, dan is de interesse al snel over. 
De enkele door Carolus Magnus ge
lokte ondernemer had tussen al het 
geleerde zijn eigen visie: De weten
schap gaat ervan uit, dat wij contact 
zoeken met de universiteit. Vergeet 
het. Als ze iets willen komen ze maar 
naar ons. 
Voor een overheid, die- zonder geld 
en voldoende onderlinge samenwer
king - de werkloosheid wil oplossen 
moet het ontbreken van convergen
tie bij ondernemer, wetenschap, Eu
ropese Commissie een tegenslag 
zijn. Op die manier staat iedereen 
onbeholpen naar elkaar te kijken. 
Mag nu het wonder van het Eu
ropees parlement worden verwacht? 
Dit najaar komt het midden- en 
kleinbedrijf uitgebreid in het par
lement aan de orde. Waar beleids
voerders het laten afweten, verbiedt 
de redelijkheid een oplossing voor 
alle problemen uit Straatsburg te 
verwachten. Wel zou het EP kunnen 
proberen de nog niet belichte partij, 
de werkzoekenden, te mobiliseren. 
Druk van die kant lijkt onderhand 
hard nodig. Er is immers nog veel 
werk aan de winkel. 

• 
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AMENDEMENTEN EN 
MOTIES 75STE ALGEMENE 
VERGADERING 
Bij het hoofdbestuur;zijn tjm 13 oktober 1986 op de beschrij
vingsbrief voor de 75ste algemene vergadering (buitengewone 
algemene vergadering), gepubliceerd in Vrijheid en Democra
tie nr. 1343 van 2 september 1986, moties c.q. amendementen 
binnenge'komen die in deze aanvulling nader worden vermeld. 
Zoals bekend wordt de vergadering gehouden op zaterdag 29 no
vember 1986 in het Turfschip te Breda. De vergadering zal beginnen 
om 10.00 uur. 
c·---. ~'---:.. ·------~-· 

AGENDAPUNT 2 

Vaststelling technisch advies Eerste Kamer 

AMENDEMENTEN C.Q. MOTIES 
met adviez!'!n van het hoofdbestuur m.b.t. bijlage A van de beschrij· 
vingsbrief. 

1. Amendement: afdeling Zwolle 
Betreft: punt 1 
Wijzigen: 
1. Het aantal in te dienen lijsten bedraagt 12, in elke provincie een 
(deze lijsten worden onderling verbonden). 

Toelichting: 
De voorgestelde tekst lijkt beter weer te geven wat wordt bedoeld. 

Advies: 
Is inderdaad een nog betere formulering. 

2. Amendement: kamercentrale Haarlem 
Betreft: punt 7 
Wijzigen: 
De woorden "ten hoogste mogen" vervangen door "dienen te". 

ToelicHting: 
Bij de recente wijzigingen van de reglementen op de kandidaatstel
ling is ook (misschien wel in eerste instantie) voor de Eerste Kamer 
vastgelegd, dat alle kamercentrales eenzelfde aantal voorlopige 
kandidaten op haar advieslijsten moeten plaatsen. (Art. 4.1 EK 
onder 10). (Indien 30 te hoog wordt geacht, behoort dat aantal niet 
te worden "verzacht" door toevoeging van "ten hoogste"; alsdan 
ware een lager aantal in punt 7 op te nemen, met verlaging ook in 
punt 5). 

Advies: 
Overnemen, Maar dan .met de verandering van het aantal van 30 
in 25. 

AGENDAPUNT 4 

Behandeling van stellingen (resolutie) van de werkgroep Referen· 
dum. 
De werkgroep Referendum bestaat uit de volgende leden: 
mevr. C. S. M. Kormelink-Paulus, 
de heer J. F. Meijeraan R.A., 
de heer P. A. van Vugt. 

AMENDEMENTEN C.Q. MOTIES 
met adviezen namens het hoofdbestuur van de werkgroep Referen
dum m.b.t. bijlage B van de beschrijvingsbrief 

Betfeft: algemeen 

3. Motie: kamercentrale Haarlem 
Tekst: 
De algemene vergadering van de VVD, 29 november 1986 te Breda 
bijeen, kennis genomen hebbend van de discussienota "Referen
dum - JajNeenjGeen mening of een andere menipg?" draagt het 
hoofdbestuur op, ongeacht de uitkomst van de discussie in de huidi· 
ge vergadering over het referendum op decentraal niveau, op korte 
termijn enkele proeven te (doen) nemen met een consultatief par-

tijreferendum en daarover verslag uit te brengen in de 40ste jaarlijk
se algemene vergadering, 15/16 mei 1987 te Leeuwarden. 

. . I 

Toelichting: 
Zoals in genoemde discussienota is gereleveerd (blz. 17/18 en 
41/42) heeft de algemene vergadering reeds bij de behandeling 
van het rapport "Kiezer en gekozene" aan het hoofdbestuur opge
dragen enkele opiniepeilingen onder alle leden te organiseren. 
Mede ter bevordering van de interne communicatie en opinievor
ming in onze partij komt het gewenst voor, dat het hoèfdbestuur 
thans zeer binnenkort ter zake een paar proev'en neemt. 
Als mogelijke onderwerpen ware bij voorbeeld te denken aan: 
- de vraag of het houden van consultatieve referenda onder de 
VVD-leden al dan niet nuttig worden geacht; 
- de vraag of men er voor- of tegenstander van is, dat althans op 
plaatselijk niveau de mogelijkheid van het houden van een bindend 
referendum zou worden geopend; 
- de vraag of-in de VVD-reglementen een verbod tot cumulatie van 
bepaalde functies op zijn plaats zou zijn. 

Advies: 
De werkgroep beveelt aanvaarding van deze (buiten het eigenlijke 
onderwerp van bespreking vallende) motie van harte aan. 

4. Motie: afdeling Zwolle 
Tekst: 
De Volkspartij voor Vrijheid en Democratie, in de 75ste àlgemene 
vergadering bijeen op 29 november 1986 te Breda, overwegende 
dat een referendum, in welke vorm danook, de staatsrechtelijke 
verhoudingen van de representatiedemocratie doorbreekt, besluit 
alle stellingen, die onder punt 4 van de agenda aan de orde worden 
gesteld, te verwerpen, 
en gaat over tot de orde van de dag. 

Advies: 
Uiteraard wijst de werkgroep deze motie en de daaraan ten grond
slag liggende gedachtengang af. Aan verschillende in andere moties 
/amendementen tegen de voorgestelde resolutie aangevoerde argu
menten is reeds in de discussienota uitvoerig aandacht besteed. 
Daarbij is vermeld waarom bepaalde argumenten niet steekhou
dend en/ of niet doorslaggevend worden geacht, zeker niet met 
betrekking tot de thans aanhangige vorm van het referendum. 

5. Motie: afdeling Alblasserdam 
Tekst: 
De afdeling Alblasserdam/Nieuw Lekkerland van de VVD, in verga
dering bijeen op 8 oktober 1986 te Alblasserdam, overwegende 
dat 
- elk referendum in strijd is met de parlementaire democratie, zoals 
wij die sinds jaren in Nederland kennen, 
- een rèferendum praktische bezwaren heeft door beslissingen over 
deelproblemen, waarbij het grote geheel wordt verwaarloosd, 
- een referendum een emotionele beslissing in de hand kan werken 
én dan een gevaar voor minderheden inhoudt, 
- een referendum een kostbare aangelegenheid is waarvan het kos
tenaspect niet is te overzien, spreekt als haar mening uit: 
- dat in de Nederlandse samenleving geen enkele noodzaak bestaat 
aan de mogelijkheid tot het houden van (consultatieve) referenda, 
en gaat over tot·de orde van de dag. 

Advies: 
Ontraden. Zie motie 4. 

6. Motie: afdeling Leudal 
Tekst: 
De vijf stellingen inzake rèferendum op decentraal niveau dienen te 
worden verworpen omdat reeds een veelvoud van wettelijke moge
lijkheden tot beïnvloeding van het bestuur aanwezig is en zelfs wette
lijk .vastgelegd waarna het lokaal of provinciaal bestuur zonder last 
of ruggespraak een afweging kan· maken in het kader van het alge
meen belang. 
Een dergelijk referendum tast het mandaat van de afgevaardigde 
vertegenwoordigers aan en ondermijnt zulks. 

Toelichting: 
Het referendum is stuurbaar en mitsdien voorspelbaar en gaat ge
paard met hoge kosten. Tevens is thans een consultatief referen
dum niet uitgesloten. 
Het invoeren is een motie van wantrouwen aan de volksvertegen
woordiging, terwijl reeds een veelvoud van invloeden, mogelijk c.q. 
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zelfs voorgeschreven is: inspraak, hoorzittingen, commissies (per
manent en ad hoc) ter inzage legging, (kroon-)beroep, AROB enz. 
Bovendien kan het bestuur volledig lam gelegd worden wanneer 
een medebewindstaak wordt geblokkeerd bij lagere overheden. In 
een referendum zal het persoonlijk belang boven het algemeen be
lang worden gesteld en de grootste belangengroep zal de minder
heid overvleugelen bijv. iedere wettelijke huurverhoging kan wor
den geblokkeerd omdat het aantal huurders vele malen groter is 
dan verhuurders. 

Advies: 
Ontraden. Zie motie 4. Men kan zich afvragen of in democratisch 
opzicht de mandatari~sen (volksvertegenwoordigers) het belangrijkst 
zijn of juist de mandaat-gevers, dus de stemgerechtigde burgers. 

7. Motie: afdeling Ouder-Amstel 
Tekst: 
De afdeling Ouder-Amstel spreekt zich uit tegen welke vorm van 
referendum dan ook, zowel op lokaal als landelijk niveau. Wij ver
werpen dan ook de punten in de beschrijvingsbrief B 1 tjm 5. 

Advies: 
Ontraden. Zie motie 4. 

8. Motie: afdeling Emmen 
Tekst: 
De VVD is tegen elke vorm van referendum en verwerpt derhalve 
de concept-resoluties van de commissie Binnenlandse Zaken. 

Toelichting: 
De burgers in ons land kunnen op vele wijzen hun ideeën over het 
te voeren beleid van de diverse overheden kenbaar maken en daar
mee invloed uitoefenen op het bestuur. 
Elke burger kan met name door middel van een actief lidmaatschap 
van een politieke partij invloed hebben op het bestuur. 
Het formuleren van (niet-suggestieve) vragen bij een referendum 
kan een groot probleem en twistpunt vormen. 
Het houden van een (nationaal) referendum brengt hoge kosten met 
zich mee. 
Het organiseren en houden van een referendum door een overheid 
kan een grote vertraging in haar (daadkrachtig) beleid veroorzaken. 

Advies: 
Ontraden. Zie motie 4. Een deel van de toelichting slaat zeker niet 
op hetgeen nu is voorgesteld. 

9. Motie: afdeling Voorburg 
Tekst: 
Het is niet gewenst dat het beslissend referendum, zoals in de voor
liggende stellingen (resolutie) vetwoord is, in Nederland mogelijk 
wordt gemaakt. 

Advies: 
Ontraden. Zie motie 4. · 

10. Motie: afdeling Rolde 
Tekst: 
Iedere aanzet tot het invoeren van een bindend referendum moet 
worden afgewezen. 

Toelichting: 
Het thans voorliggende voorstel - hoe voorzichtig en vaag ook gefor
muleerd vormt niettemin een aanzet tot het invoeren van een bin
dend referendum. 
De afdeling is van oordeel, dat een bindend referendum, in welke 
vorm dan ook, 
- afbreuk doet aan de bestuurskracht van de democratisch gekozen 
organen, 
- mank gaat, daar de formulering van de vraagstelling een niet te 
onderschatten invloed uitoefent op de uitslag, waarbij bovendien 
sentimenten veelal de doorslag zullen geven, 
- geen rekening houdt met het feit, dat democratisch genomen be
slissingen niet tot stand komen op basis van· overwegingen, die uit, 
sluitend betrekking hebben op de noodzakelijk versimpelde pro
bleemstelling bij een referendum, 
- naar verwachting de animo van de kiezers om lid te worden (te 
zijn) van een politieke partij - waarbinnen zij langs geordende ka
nalen hun invloed kunnen doen gelden - zal verminderen, omdat zij 
bij een referendum via actiegroepen hun invloed op bepaalde deel
problemen makkelijker kunnen uitoefenen, 

- tot gevolg heeft dat democratisch tot stand gekomen besluiten 
niet langer als beslissend kunnen worden beschouwd, waardoor 
wezenlijke besluitvorming zeker op plaatselijk en regionaal niveau 
allfen maar kan worden vertraagd. · 

Advies: 
Ontraden. Zie moties 4 en 8. 

11. Motie: afdeling Arnhem 
Tekst: 
De ledenvergadering van de VVD-afdeling Arnhem, bijeen op 6 
oktober 1986, gelezen de stellingen 1 tjm 5 met betrekking tot het 
referendum op decentraal niveau van de commissie Binnenlandse 
Zaken, 
overwegende 
- dat in daartoe aanleiding gevende fundamentele gevallen de mo
gelijkheid van een niet-verplicht. beslissend referendum een nuttige 
aanvulling is op het Nederlands systeem van representatieve de
mocratie, 
- dat een referendum vooral dan zin heeft bij principiële wetgeving 
en internationale verbintenissen, 
- dat een referendum op decentraal niveau op diverse hoofdpunten 
niet vergelijkbaar kan zijn met een nationaal referendum, in het 
bijzonder ten aanzien van de keuze van onderwerpen (welke meer 
in het vlak van uitvoering dan van principiële regelgeving liggen), 
het maatschappelijk belang daarvan en de financiële aspecten, 
- dat de kortere communicatielijnen tussen burgers en lokale be
stuurders ook meningspeiling niet zo nodig doen zijn, 
- dat daarom een referendum op gemeente- en provinciaal niveau 
zeker voorlopig, minder wenselijk is dan op landelijk niveau, ' 
spreekt als haar mening uit 
dat het ongewenst is om het referendum op lokaal en provinciaal 
niveau als toetssteen te laten fungeren voor een eventueel op lan
delijke schaal in te voeren referendum, 
nodigt de 75ste algemene vergadering van de VVD uit zich uit te 
spreken om door wetswijziging het niet-verplicht beslissend referen
dum op nationaal niveau mogelijk te maken, en gaat over tot de 
orde van de dag. 

Advies: 
Onder opmerking, dat er ook sprake zou moeten zijn van een grond
wetswijziging, kan de werkgroep de voorgestelde uitspraak aan
vaarden als een aanvulling op punt 3 van de resolutie (zie amen
dement 41). Zij acht het bepaald gewenst dat ook op lokaal en 
provinciaal nive\J.U een beslissend referendum mogelijk wordt. Of
schoon er goede argumenten zijn om zodanig referendum prin
cipieel gelijktijdig en gelijkelijk op alle niveaus te bepleiten, lijkt het 
praktisch om decentraal te beginnen. 

12. Motie: afdeling Voorschoten 
Tekst: 
Dat in het Nederlands staatsbestel voldoende gelegenheid bestaat, 
zowel gestructureerd via de politieke partijen en belangengroe
peringen als ongestructureerd, tot vrije meningsuiting, zodat er geen 
behoefte bestaat aan het scheppen van mogelijkheden voor het hou
den van een referendum op decentraal niveau. · 

Advies: 
Ontraden. Zie motie 4. 

13. Motie: afdeling Harlingen 
Tekst: 
De ledenvergadering van de VVD-afdeling Harlingen, 13 oktpber 
1986 te Harlingen bijeen spreekt als haar mening uit: 
- dat zij de mogelijkheid van een niet-verplicht beslissend referen
dum afwijst. 

Toelichting: 
1. De meeste burgers zijn niet tot oordelen bevoegd over vaak tech
nisch ingewikkelde wetsvoorstellen; 
2. Het houden van referenda kan een gevaar opleveren voor de 
beleidssamenhang en bovendien vertragend werken; · 
3. Er bestaat een grote kans dat progressieve wetgevende pro
gramma's worden geblokkeerd doordat de "grote massa" van het 
volk bij de geest van de tijd doorgaans achter zal lopen. 

Advies: 
Ontraden. Zie motie 4. Is het niet juist de (grote) massa, welke de 
geest van de tijd bepaalt? 
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14. Motie: afdeling Groningen 
Tekst: 
De uitslag van een referendum mag niet bindend, maar slechts ad· 
viserend of consultatief zijn voor de besluitvorming, terwijl voorts 
de verschillende resoluties geen interne inconsistentie in zich dif!nen 
te dragen op dit punt. 
Derhalve stellen wij voor: gelijktrekken in de resoluties 1 t/m 3 van 
het bijvoeglijk naamwoord en wel zodanig dat het consultatief karak· 
ter wordt geduid. Hiermee vervallen automatisch de resoluties 4 en 
5 in hun geheel. 

Toelichting: 
Terwijl in resolutie 1 een niet-verplicht beslissend referendum aan 
de orde is, gaat het in resolutie 2 eerst om een beslissend referen
dum en vervolgens om een referendum (sec). Tenslotte wordt de 
verwarring compleet als in resolutie 3 wordt genoemd het (niet· 
verplicht) beslissend referendum. 
Qua interpretatie kun je met elke van de resoluties 1 t/m 3 een 
andere kant op, hetgeen onwenselijk is! 

Advies: 
Ontraden. Zie ook amendement 27. 
Met betrekking tot de toelichting: Er is geen sprake van afzonderlij
ke (concept-)resoluties waarmee men verschillende kanten op kan, 
maar van een, waarvan de onderdelen 1 t/m 4 geheel met elkaar 
samenhangen; de werkgroep ziet geen reden om de redactie vol
gens de door haar voorgestane opvattingen aan te vullen. 

15. Motie: afdeling Capelle ajd IJsset 
Tekst: 
De ledenvergadering van de VVD-afdeling Capelle ajd IJssel, op 9 
oktober 1986 bijeen nodigt de algemene vergadering d.d. 29 no
vember 1986 te Breda uit om zich uit te spreken tegèn het referen
dum in welke vorm dan ook. 

Toelichting: 
De volgende bezwaren hebben geleid tot het bovenstaande voorstel. 
Principieel bezwaar: 
· de verantwoordelijkheid berust bij de gekozen vertegenwoordi
gers (leden Staten-Generaal, provinciale staten en gemeenteraad). 
Praktische bezwaren: 

neutrale onderwerp-keuze; 
opkomstpercentage bij verkiezingen; 
gekwalificeerde meerderheid van stemgerechtigden. 

Advies: 
Ontraden. Zie moties 4, 6 en 8. 

16. Motie: afdeling Maassluis 
Tekst: 
De afdeling Maassluis spreekt als haar mening uit dat het referen- ' 

'dum in welke vorm dan ook. geen invoering dient te vinden. De 
afdeling roept de algemene vergadering op de resoluties tot referen· 
dum op dec'i!ntraal niveau af te wijzen. 

Toelichting: · 
De voornaamste reden tot afwijzing is dat naar onze mening de 
gekozen vertegenwoordigers/bestuurders in staat (moeten) zijn om 
de bevolking bij besluitvorming goed te vertegenwoordigen c.q. con
tact te houden met de achterban. 
Een referendum zou, naast andere nadelen, de positie en het man
daat van de gekozen vertegenwoordigers ondermijnen. 

Advies: 
Ontraden. Zie moties 4 en 6. 

17. Motie: afdeling Waalre 
Tekst: 
De afdeling Waalr~ wijst momenteel elke vorm van referendum af. 

Toelichting: 
De afdeling Waalre is van mening, dat: . 
1. een referendum niet past bij de aard van de huidige Nederlandse 
bevolking; 
2. een referendum . gezien de eraan verbonden kosten · in deze tijd 
van bezuinigingen ontoelaatbaar is; . 
3. aan de burger reeds voldoende andere middelen ter beschikking 
staan om zijn invloed bij de besluitvorming aan te wenden; 
4. de mogelijkheid tot objectieve informatie niet altijd geboden 
wordt. 

Advies: 
Ontraden. Zie motie 4. 

18. Motie: afdeling Borssele 
Tekst: 
De afdeling Borssele in haar ledenvergadering bijeen op donderdag 
9 oktober 1986, gelezen hebbende de beschrijvingsbrief behorende 
bij de 75ste algemene vergadering, bijlage B (Referendum op decen
traal niveau), geeft te kennen dat zij aan de stelling als geponeerd 
geen behoefte heeft, waarna werd overgegaan tot de orde van de 
dag. 

Advies: 
Ontraden. Zie motie 4. 

19. Motie: afdeling Amstelveen 
Tekst: 
Overwegende, dat de uitslag van een bindend referendum door bur
gers moet worden aanvaard, dient slechts tot het houden van een 
referendum te worden overgegaan, nadat gebleken is, dat de bur
gers dit in grote mate wensen. Dit zou kunnen door een verzoek 
tot het houden van een referendum vergezeld te doen gaan van een 
bij wet vast te stellen groot aantal handtekeningen. 

Advies: 
Geen bezwaar, maar de werkgroep geeft de voorkeur aan aanvaar
ding van amendement 43, De aan motie 19 ten grondslag liggende 
gedachtengang is ook in de discussienota gevolgd. (Blz. 29-links en 
31-rechts.) Er zou overigens onderscheid kunnen worden gemaakt 
tussen het aantal voor een feitelijke referendum-aanvraag benodig
de handtekeningen en een · veel beperkter · aantal voor een "inlei· 
dend verzoek", dat in een korte tijdsspanne zou moeten worden 
ingediend. 

20. Motie: afdeling Amstelveen 
Tekst: 
Overwegende, dat de uitslag van een bindend referendum geba
seerd dient te zijn op een afweging van alle voors en tegens, dient 
het spreekrecht wettelijk te worden geregeld en dient voldoende 
tijd beschikbaar te zijn voor de aan een referendum voorafgaande 
discussie. 

Toelichting: 
Indien geen waarborgen worden getroffen, dat .alle voors en tegens 
in de discussie werkelijk aan bod kunnen komen is de kans, dat 
bepaalde meningen (via de media) worden overbelicht niet denk· 
beeldig. Voor.het afwegen van de voorsentegens in de discussie 
is tijd nodig; dit kan niet op zeer korte termijn. 

Advies: . , 
Gedeeltelijk aanbevolen. Er moet zeker voldoende discussiemoge
lijkheid zijn, maar het is de werkgroep niet duidelijk wat met 
spreekrecht wordt bedoeld. 

21. Motie: afdeling Ermelo 
Tekst: 
De VVD-afdeling Ermelo is tegen het houden van referenda, en 
derhalve tegen het creëren van een wettelijke mogelijkheid voor het 
houden van referenda in daartoe aanleiding gevende fundamentele 
gevallen. 

Toelichting: 
Redenen hiervoor zijn: 
1. Dat ons huidige democratische staatsbestel voldoende waarbor
gen biedt om de belangen van individuen en groepen op juiste wijze 
te behartigen en om een goede besluitvorming te laten plaatsvinden; 
2. Dat het creëren van een wettelijke mogelijkheid tot het houden 
van referenda in ons huidige staatsbestel een niet op zichzelf staan
de zaak is, maar d,at dit slechts mogelijk en zinvol is in combinatie 
met een totale herziening van de huidige bestuurlijke besluitvor
mingsprocedures; 
3. Dat het fenomeen referendum in Nederland een "modever
schijnsel" is, ontstaan uit de roep van andere politieke partijen en 
buitenparlementaire organisaties en actiegroepen in de discussie 
omtrent de kernbewapenproblematiek; 
4. Dat de ervaring met een grootschalige "opiniepeiling" (denk aan 
de brede maatschappelijke discussie over kernenergie), mede gelet 
op de financiële consequenties en de resultaten, niet erg positief 
genoemd kan worden. 

26 

.. :: 



Advies: 
Ontraden. Zie motie 4. 
Ad 3: Dat er geen sprake is van een kortstondig modeverschijnsel 
moge blijken uit de "grepen uit de (liberale) historie" in hoofdstuk
ken 4/5 van de discussiÈm.ota en uit de door de staatscommissie 
Relatie kiezers-beleidsvorming (Biesheuvel) in 1984 en 1985 uitge
brachte rapporten. Ad 4: Een "opiniepeiling" wordt door de werk· 
groep ook niet aanbevolen. • 

22. Motie: afdeling Hilvarenbeek 
Tekst: 
De VVD acht de mogelijkheid van een referendum geen nuttige 
aanvulling op het Nederlandse politieke systeem. 

Toelichting: 
De democratie functioneert reeds voldoende. 

Advies: 
Ontraden. Zie motie 4. 

23. Motie: afdeling Leiden 
Tekst: 
De afdeling Leiden is van mening dat het houden van een referen
dum ongewenst is. 

Toelichting: 
1. Het huidige systeem van representatieve vertegenwoordiging 
functioneert voldoende. · 
2. De mogelijkheid tot het geven van slechts de antwoorden "ja", 
"neen" of "geen mening" kan leiden tot ongewenste simplificatie 
van het voorgelegde probleem. 
3. De uitslag van een referendum heeft het karakter van een mo· 
mentopname. Dit is ongewenst. 

Advies: . 
Ontraden. Zie motie 4. Van een moment-opname is oók sprake bij 
verkiezingen en soms evenzeer bij besluitvorming in een vertegen
woordigend lichaam._ 

24. Motie: afdeling Breda 
Tekst: 
De 75ste algemené vergadering van de VVD, op 29 november 1986 
te Breda bijeen, gelet op de in juli 1983 verschenen discussienota 
"Referendum - Ja/Neen/Geen mening of een andere mening?" ge
lezen de stellingen inzake het referendum op decentraal niveau, 
opgesteld door de werkgroep Referendum, ressorterende onder de 
commissie Binnenlandse Zaken, overwegende dat zowel het facul
tatief bindend als het verplicht bindend referendum niet passen in 
het Nederlandse systeem van representatieve vertegenwoordiging, 
voorts overwegende dat het consultatief referendum zowel op lo· 
kaal en provinciaal niveau als op nationaal niveau voor de beleids· 
voorbereiding van betekenis kan zijn, draagt het hoofdbestuur op 
een onderzoek te doen instellen naar de aan organisatie en uitvoe
ring van een dergelijk referendum verbonden problemen van juridi
sche, financiële, organisatorische en verdere praktische aard. 

Advies: , 
Ontraden. De 32ste jaarlijkse algemene vergadering (20 /21 april 
1979 te Breda) droeg reeds een - beperkt - onderzoek van deze 
aard op, hetgeen heeft geleid tot de onderhavige discussienota. 
Studie door een staatscommissie over het consultatief referendum 
is bepleit in een motie Nijpels/Wilbers. Mede naar aanleiding daar
van is 17 mei 1982 de "commissie Biesheuvel" - met ruimere op, 
dracht - ingestèld, welke unaniem invoering van een vorm van (niet
verplicht) beslissend referendum heeft aanbevolen. 

25. Motie: afdeling Leiderdorp 
Schrappen resolutie 1. 

Toelichting: 
In tegenstelling tot de commissie Binnenlandse Zaken acht de afde
ling Leiderdorp het voorgestelde referendum geen nuttige aanvul
ling op het Nederlandse systeem van representatieve democratie, 
ömdat de mogelijkheden om juist via dit middel het eindresultaat 
te beïnvloeden te groot zijn. ' 

Advies: 
Ontraden. Zie motie 4. Waarschijnlijk beoogt Leiderdorp de schrap
ping van alle onderdelen der resolutie. Het slot van de toelichting 
is de werkgroep niet duidelijk. 

26. Amendement: afdeling Zwolle 
Tekst: 
Ter vervanging van de punten 1 t/m 5. 
1. Het verplicht beslissend referendum is in principe een nuttige 
aanvulling op het Nederlandse systeem van representatieve demo
cratie. 
2. De gevallen waarin en de onderwerpen waarover een referen
dum gehouden moet worden, worden bij wet vastgesteld. 
3. Het verplicht beslissend, uitsluitend nationaal, referendum dient 
bij wet te worden geregeld. 

Toelichting: 
Het hier geformuleerde voorstel vervalt uiteraard, indien de door 
de afdeling Zwolle ingediende motie 4 zou worden aangenomen. 

Advies: 
Ontraden. De werkgroep ziet geen noodzaak voor of voordelen van 
een verplicht (beslissend) referendum. (Zie discussienota blz. 
21/22.) 
Ofschoon (ook) een dergelijk referendum bij wet zou moeten wor
den geregeld, is de werkgr,oep - en waarschijnlijk ook de algemene 
vergadering - benieuwd, welke "gevallen en onderwerpen" afdeling 
Zwolle hierbij op het oog heeft. 

BETREFT: RESOLUTIE 1 
27. Amendement: afdeling Amsterdam 
Nieuwe tekst: 
In daartoe aanleiding gevende fundamentele gevallen - mits tenmin
ste 25 % van de stemgerechtigden dit wenst - is de mogelijkheid 
van een facultatief consultatief beslissingsreferendum een nuttige 
aanvulling op het Nederlandse systeem van representatieve de
mocratie. 

Toelichting: 
Met facultatief wordt bedoeld dat deelname aan het referendum 
niet verplicht-is. 
Uiteindelijke beslissingen dienen te worden overgelaten aan de ver
tegenwoordigende lichamen. 
Onder beslissingsreferendum te verstaan: een referendum dat zich 
ook kan uitspreken over zaken van niet-wetgevende aard. 

Advies:. 
Ontraden. De werkgroep verwerpt het consultatief referendum, an
ders dan bij wijze van proefneming. In de praktijk zou het toch een 
beslissend karakter krijgen, dan wel een fopspeen worden waarvoor 
niemand belangstelling kan houden. De voorgestelde grens van 
25 % komt prohibitief voor. · 

27a. Amendement: Organisatie Vrouwen in de VVD 
Tekst: 
De mogelijkheid van een niet-verplicht beslissend referendum kan 
een nuttige aanvulling zijn op het Nederlandse systeem van repre
sentatieve democratie. 
Vervallen: 
In daartoe aanleiding gevende fundamentele gevallen is ... 

Toelichting: 
Indien er geen aanleiding is wordt geen referendum gehouden. De 
beslissing of een "geval" al dan niet "fundamenteel" is zal een van 
de voorwaarden dienen te zijn, waaronder een referendum gehou
den kan worden (zie amendement bij stelling 3). 

Advies: 
Geen bezwaar. De werkgroep heeft de te schrappen woorden 
slechts opgenomen om aan te geven dat een referendum uitzon
dering zal blijven. 

28. Amendement: afdeling Oegstgeest 
Tekst: 
Invöering van een (niet-verplicht) beslissend referendum als aanvul· 
ling op het Nederlandse systeem van representatieve democratie 
is ongewenst. 

Toelichting: 
Deze verandering is met grote meerderheid door de afdelingsver
gadering aangenomen. 

Advies: 
Ontr.aden. Zie motie 4. 
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29. Amendement: afdeling Zoetermeer 
Tekst: 
Schrappen van de gehele stelling 1. 

Toelichti'ng: 
De afdeling Zoetermeer heeft ernstige bezwaren van principiële, 
maar ook van praktische aard, tegen de toepassing van een re· 
ferendum als aanvulling op ons systeem van representatieve demo
cratie. 

Advies: 
Ontraden. Zie motie 4. 

BETREFf: RESOLUTIE 2 
30. Amendement: afdeling Zoetermeer 
Tekst: 
Schrappen van de woorden: "op nationaal niveau". 

Toelichting: 
De afdeling Zoetermeer is van mening, dat de aan een referendum 
verbonden problemen zeker ni~t alleen op nationaal niveau spelen, 
maar ook op provinciaal en gemeentelijk niveau. 

Advies: 
Ontraden. Ondanks begrip voor de toelichting; zie amendement 32. 

31. Amendement: afdeling Zoetermeer 
Tekst: 
In plaats van: "op kleinere dan de landelijke schaal" de volgende 
tekst: "op experimentele schaal". 

ioelichting: 
Dit amendement is gekoppeld aan het vorige amendement van de 
afdeling Zoetermeer. Door het wegvallen van "op landelijk niveau" 
moet ook het tweede gedeelte van resolutie 2 aangepast worden. 

Advies: 
Geen bezwaar tegen de strekking van deze wijziging, indien deze op 
zich zelf zou staan; zie echter amendement 32. 

32. Amendement: afdeling Zoetermeer 
Tekst: 
In resolutie 2 tussen: "lijkt het gewenst om" en "eerst op kleinere 
dan de landelijke schaal" invoegen: "binnen het kader van een 
breder onderzoek naar verbetering van participatiemogelijkheden 
voor de burger". 

Toelichting: 
De afdeling Zoetermeer is van mening, dat zeker ook, gezien de aan 
een referendum verbonden bezwaren, andere manieren om de ver· 
onderstelde behoefte aan ruimere participatiemogelijkheden te be
vredigen in theorie en praktijk onderzocht dienèn te worden. 

Advies: 
Ontraden. Bedoeld onderzoek heeft onlangs reeds plaats gevonden; 
zie slot van het advies bij amendement 24. 

33. Amendement: afdeling Zoetermeer 
Tekst: 
In plaats van: "Het referendum en de kosten welke ... " 
de volgende tekst: 
"Diverse vormen van actieve participatie". 

Toelichting: 
De afdeling Zoetermeer is van mening dat andere vormen van actie· 
ve participatie, zoals een enquête, zich beter lenen voor een experi· 
menf, ook al omdat waarschijnlijk de respons op een experimenteel 
referendum gering zal zijn. 

Advies: 
Ontraden. Op zich zelf geen bezwaar tegen diverse vormen van 
actieve participatie, maar het amendement valt buiten het bestek 
van het onderwerp. Bij "enquêtes", al dikwijls en op velerlei gebied 
gehouden, is geen sprake meer van "experiment". 

34. Amendement: afdeling Amsterdam 
Tekst: 
Resolutie 2 vervalt. 

Nieuwe tekst: 
a. Er wordt een proef genomen op landelijk, provinciaal en ge· 
meentelijk niveau met een facultatief consultatief beslissingsrefe· 
rendum om ervaring op te doen met de toepassing van het referen
dum en met de kosten welke dit met zich mede zal brengen. 

· b. Deze proefneming wordt geheel door de Rijksoverheid gefinan
cierd. 

Toelichting: 
Proefneming op alle niveaus komt ons juister voor: wij achten het 
onjuist de kosten af te schuiven op de lagere overheden. 

Advies: 
Ontraden. Ad a: zie amendement 27. Ad b: Proefnemingen op de
centraal niveau zcmden iliet door het Rijk moeten worden voorge
schreven, maar worden gehouden indien het betrokken "lagere" 
overheidsorgaan daaraan behoefte heeft, zodat van ;,kosten af
schuiven" door het Rijk geen sprake is. 

35. Amendement: afdeling Groningen 
Toevoeging: 
Alvorens ofwel op lokaal en provinciaal niveau door te gaan ofwel 
het referendum op landelijk niveau in te voeren, is het gewenst 
opgedane ervaringen met het referendum op lokaal en provinciaal 
niveau te evalueren. Op het evaluatiemoment aan het licht treden· 
de knelpunten/pluspunten kunnen vervolgens aanleiding zijn om: 
1. !)et referendum te doen afschaffen; 
2. het referendum (nog) niet in te voeren op landelijk niveau om 
eerst eventuele knelpunten op te kunnen lossen op decentraal ni
veau; 

· 3. het referendum ook op landelijk niveau in te voeren. 

Toelichting: 
Met deze toevoeging, op te nemen na en als tweede onderdeel van 
resolutie 2, wordt beoogd het experimentele karakter van invoe
ring van het referendum te benadrukken. De noodzaak van een 
meetmoment is inherent aan elke experimentele vernieuwing. 

Advies: 
Geen bezwaar; de werkgroep staat hier sympathiek tegenover. 

36. Amendement: afdeling Arnhem 
Tekst: 
Na " ... praktische aard," te schrappen en vervangen door "is een 
gedegen voorbereiding voor een effectieve en efficiënte toepassing 
nqodzakelijk". 

Toelichting: 
Het houden van een referendum dient met de nodige zorgvuldigheid 
te geschieden om de toepassing niet in disc'rediet te brengen. 

Advies: 
·Gedeeltelijk áanbevolen. De werkgroep wijst de voorgestelde 
schrapping af (zie motie 11), maar gaat accoord met uitbreiding 
van haar tekst met "; daarbij is gedegen voorbereiding ... noodza
kelijk". 

37. Amendement: afdeling Oegstgeest 
Tekst: 
De tijdsduur voor het opdoen van ervaring dient beperkt te worden 
gehouden. 

Toelichting: 
Aan proefnemingen dient een limiet te worden gesteld om geldver
spilling te voorkomen. 

Advies: 
Aanbevolen. Zie ook amendement 35. 

BETREFf: RESOLUTIE 3 

38. Amendement: afdeling Meppel 
Toevoeging: · 
Na punt hervolgende op te nemèn: Alsmede op wijkniveau een 
niet-verplicht referendum met een consultatief Karakter. 

Advies: 
Ontraden. Een referendum als beoogd is nu al r;nogelijk; zie voorts 
amendement 27. 
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38a. Amendement: Organisatie Vrouwen in de VVD 
TekSt: 
De wet moet het (niet-verplicht) beslissend referendum op lokaal en 
provinciaal niveau mogelijk maken. 
Dat betekent dat besluiten van de vertegenwoordigende lichamen 
goed op dat niveau onder bepaalde voorwaarden aan een referen
dum kunnen worden onderworpen. 

Toelichting: 
Spreekt voor zich. 

Advies: 
Aanbevolen. Voor zover het de toevöeging van de voorgestelde 
tweede zin betreft. De wijziging van de eerste zin spreekt de werk
groep niet aan. 

39. Amendement: afdeling Zoetermeer 
Tekst: 
Schrappen van stelling 3. 

Toelichting: 
Zie toelichting bij het eerste amendement nr. 29 van de afdeling 
Zoetermeer. 

Advies: 
Ontraden. Zie amendement 29. 

40. Amendement: afdeling Waalre 
Nieuwe tekst: 
Door wetswijzigingen dient een niet-verplicht adviserend referen
dum mogelijk te worden gemaakt op lokaal en provinciaal niveau. 

Toelichting: 
1. Dit amendement komt in aanmerking indien men de gedachte 
van een referendum zoals aangeduid in resolutie nr. 1 aanvaard 

·zou hebben. 
2. De democratisch gekozen vertegenwoordigers dienen de verant
woordelijkheid te kunnen blijven dragen. 

Advies: 
Ontraden. Zie amendement 27. Adviserend referendum is overigens 
zonder wetswijziging mogelijk. 

41. Amendement: afdeling Arnhem 
Tekst: 
Tekst schrappen en vervangen door: 
"Door wetswijziging dient het niet-verplicht beslissend referendum 
mogelijk te worden gemaakt op nationaal niveau". 

Toelichting: 
Resolutie 1 nu door wetswijziging mogelijk maken. De mogelijkheid 
van een referendum op gemeentelijk en provinciaal niveau is niet 
wenselijk en evenmin bruikbaar als proef voor een referendum op 
nationaal niveau. 

Advies: 
Geen· bezwaar tegen toevoeging van "nationaal niveau" aan de - te 
handhaven - tekst van de concept-resolutie; zie motie 11. 

42. Amendement: afdeling Amsterdam 
Nieuwe tekst: 
Door wetswijziging dient het facultatief consultatief beslissingsrefe
rendum op nationaal, provinciaal en gemeentelijk niveau mogelijk 
te worden gemaakt. c 

Toelichting: 
Deze tekst volgt uit amendementen op resoluties 2 en 3. 

Advies: 
Ontraden. Zie amendement 27. 
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BETREFf: RESOLUTIE 4 

43. Amendement: afdeling Amersfoort 
Tekst: 
Het initiatief daartoe wordt overgelaten aan een bij algemene wet 
of verordening vooraf vast te stellen percentage kiesgerechtigde 
burgers. 

Toelichting: 
Bij de invoering van de mogelijkheid van een beslissend referendum 
is het van groot belang te bepalen wie de bevoegdheid heeft tot 
het inwerkingstellen·van de referendum-procedure. Is dit het besluit
vormend orgaan zelf, dan zal een meerderheid niet snel een re
ferendum toestaan. Is dit een gekwalificeerde minderheid van het 
orgaan, dan dreigt het referendum te vaak door die minderheid 
gebruikt te kunnen worden bij wijze van oppositie tegen de meerder
heidsbesluiten. Een vooraf vast te stellen percentage kiesgerechtig
de burgers (bijv. 5 of 10 %) zal echter niet snel een referendum 
aanvragen, maar slechts in die gevallen waarvoor het is bedoeld 
(fundamentele gevallen). · 

Advies: 
Aanbevolen. Zie motie 19. 

44. Amendement: afdeling Zoetermeer 
Tekst: 
Schrappen van resolutie 4. 

Toelichting: 
Zie toelichting bij het amendement nr. 29 van de afdeling Zoeter
meer. 

Advies: 
Ontraden. Zie amendement 29. 

45. Amendement: afdeling Arnhem 
Tekst: 
Tekst laten vervallen. 

Toelir:h ting: 
In relatie tot resolutie 3 niet meer van toepassing. 

Advies: 
Gezien haar adviezen bij motie 11 en amendementen 36 en 41 staat 
de werkgroep handhaving van punt 4 voor. De tekst is echter in 
Vrijheid en Democratie verminkt afgedrukt; deze moest luiden: "In 
het algemeen dient een daarvoor in aanmerking komend besluit 
aan een referendum te kunnen worden onderworpen op korte ter
mijn nadat het desbetreffende orgaan het besluit heeft genomen. 
Naar gelang van de uitslag van het referendum wordt het besluit 
rechtsgeldig of komt het te vervallen". 
Zie ook amendement 45a. 

45a. Amendement: Organisatie Vrouwen in de VVD 
Tekst: 
a. 1e regel "besluit" toevoegen: van het vertegenwoordigend li
chaam. 
b. 2e regel "rechtsgeldig" vervangen doör "gehandhaafd". 

Toelichting: 
a. Sluit verwarring uit. 
b. Het bepleit- van het vertegenwoordigend lichaam is rechtsgeldig; 
kan dus· slechts gehandhaafd worden of komen te vervallen. 

Advies: 
Aanbevolen. Met enige redactionele aanpassing in de bij amen-

. dement 45 afgedrukte tekst. Geen bezwaar tegen b, maar voorkeur 
voor: "krijgt het besluit _rechtskracht ... ". 

46. Amendement: afdeling Amsterdam 
Tekst: 
Resolutie 4 schrappen. 

Toelichting: 
Een consultatief referendum impliceert dat rechtsgeldigheid niet 
van toepassing is. 

Advies: 
Ontraden. Zie o.a. amendement 27. 

BETREFf: RESOLUTIE 5 

47. Amendement: afdeling Amersfoort 
Tekst: 
In de eerste .zin "Tweede Kamer" vervangen door "Staten-Ge
neraal". De tweede zin wijzigen in: "Ten aanzien van alle wetsvoor
stellen blijft de Eerste Kamer haar functie volledig vervullen". 
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Toelichting: 
Juist als het gaat om fundamentele gevallen kan de Eerste Kamer 
haar bestaansrecht (opnieuw) bewijzen. Het aanvragen van een 
referendum dient uitzondering te blijven en is derhalve niet nodig 
indien onze kamer van "heroverweging"· nog niet gesproken heeft. 
Bovendien kan het voor de oordeelsvorming door de kiezer en de 
voorlichting aan hem/haar vanuit o.a. de politieke partijen van 
groot belang zijn dat alle argumenten pro en contra een wetsvoor
stel uitvoerig parlementair zijn besproken. 

Advies: 
In de discussienota is voor de omschreven procedure gekozen uit 
overweging dat een referendum in voorkomend geval dan eerder 
tot stand komt, alsmede dat wordt voorkomen dat een door de 
Tweede Kamer aanvaard wetsvoorstel twee keer kort achtereen 
zou worden onderworpen aan een ja/neen-uitspraak. 
Onder opmerking, dat alle argumenten pro en contra een wetsvoor
stel al uitvoerig tijdens (en voor) de behandeling in de Tweede 
Kamer plegen te worden besproken, heeft de werkgroep overigens 
wel oog voor de aan amendementen 4 7 en 4 7 a ten grondslag lig
gende gedachten. 

47a. Amendement: Organisatie Vrouwen in de VVD 
Tekst: 
a. 4e regel "Tweede Kamer" vervangen door "Eerste Kamer". 
b. 2e zin schrappen. 

Toelichting: 
a. Wetsvoorstellen dienen de volledige route in het vertegenwoor
digend stelsel te hebben doorlopen, alvorens zij bij referendum aan 
de orde gesteld worden. 
b. Uitholling functie Eerste Kamer. 

Advies: 
Zie amendement 4 7. 

48. Amendement: afdeling Zoetermeer 
Tekst: 
Schrappen van resolutie 5. 

Toelichting: 
Zie de toelichting bij amendement nr. ;29 van de afdeling Zoeter
meer. 

Advies: 
Ontraden. Zie amendement 29. 

49. Amendement: afdeling Oegstgeest 
Tekst: 
De resolutie dient te vervallen. 

Toelichting: 
Zolang de ervaring, bedoeld in resolutie 2, niet is opgedaan is het 
nemen van besluiten over volgende stappen ongewenst. 

Advies: 
De werkgroep geeft toe, dat de in punt,5 voorgestelde uitwerking 
nog niet aan de orde is. Zij heeft deze echter mede opgenomen 
omdat de belangstelling voor het nationale niveau misschien groter 
zou zijn dan voor het decentrale; aldus reeds discussie mogelijk 
omtrent de vraag, in welk stadium van de parlementaire behande
ling het referendum eventueel het best zou passen. 

49a. Amendement: Organisatie Vrouwen in de VVD 
Tekst: 
Gehele stelling 5 schrappen. 

Toelichting: 
Prematuur, ervaring op lokaal en provinciaal niveau is gewenst, 
alvorens op het nationaal niveau over te gaan. 

Advies: 
Zie amendement 49. 

50. Amendement: afdeling Waalr-e 
Tekst: 
Na "Tweede Kamer" toevoegen "en de Eerste Kamer". 
Tweede zin, beginnende met "Teri aanzien" geheel schrappen. 

Toelichting: 
De huidige procedure van de gang van een wetsontwerp dient zo
veel mogelijk gehandhaafd te blijven. Eventuele bedenktijd voor 
een mogelijk referendum past het best na de beslissing in de Eerste 
Kamer. 

Advies: 
Zie amendement 4 7. 

51. Amendement: afdeling Amsterdam 
Tekst: 
Resolutie 5 schrappen. 

Toelichting: 
Volgt uit resoluties 1 en 2. 

Advies: 
Ontraden. Zie amendementen 27 en 34. 

AGENDAPUNT 7 

Benoeming voorzitter van de partij. 

Wegens tussentijds aftreden van J. Kammingate Groningen moet 
in de vacature van voorzitter worden voorzien; 
Het hoofdbestuur heeft in zijn vergadering van 25 augustus 1986 
voor deze vacature kandidaat gesteld: 
dr. L. Ginjaar te Leidschendam (zie voor levensbeschrijving Vrijheid 
en Democratie nr. 1343 van 2 september 1986). 
Daar overige kandidaten ontbreken zal onder toepassing van artikel 
73 hr. dr. L. Ginjaar door de voorzitter bij acclamatie benoemd 
worden verklaard. 

AGENDAPUNTIO 

Rondvraag• 

• Het is mogelijk dat dit agendapunt om organisatorische redenen 
zal worden geplaatst voor agendapunt 7. 
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Voorbeèld voor de jeugd? 

Des avonds donderdag 9 oktober 
1986 met aandacht de Kamerdebat
ten op de televisie volgend trof mijn 
blik een paar kauwende kaken van 
een VVD-vrouwe. 
Deze gewezen lerares zou in de klas 
kauwende leerlingen de weg naar de 
prullebak hebben gewezen! 

M. Huijsman"Engelberts 
Rotterdam 

Ondertekening 11 

Mevrouw de Jong-de Monchy ergert 
zich in "ondertekening" (V & D 
30/9) aan de signering van artikelen 
van Reny Dijkman. 
Ik herhaal drie zinnen: 1. "Velen er
geren zich"; 2. "Vrijwel op elke pa
gina en soms meer komt 'de naam 
van Reny Dijkman voor"; 3. "De 
naam van Reny Dijkman hoeft uns 
niet onder de neus te worden gewre
ven". 
Ik zou willen opmerken: 1. Waar be
rust "velen" op? 2. In het blad van 
30 sept. komt het vijf maal voor op 
22 blz. 3. De term "onder de neus 
wrijven" betekent iets verkeerds of 
kwaads dat gedaan is, iemand als 
zodanig voorhouden. 
De schrijfster uit Rotterdam geef ik 
in overweging de grote van Dale er 
nog eens op na te slaan. 
(ingekort) 

E. Bloem 
Rotterdam 

Naschrift redactie: Mevrouw de 
Jong heeft ons inmiddels laten we
ten dat haar brief niet voor het blad, 
maar voor de redactieraad was be
stemd. 

In deze ingezonden brievenrubriek 
worden reacties van ten hoogste 100 
woorden opgenomen. 
Langere brieven worden door de re-. 
dactie ingekort. Aanvallen op per
sonen of afschriften van correspon
dentie komen niet voor plaatsing in 
aanmerking. 
De rubriek is alleen voor leden be
stemd. Plaatsing betekent niet dat 
de redactie het met de inhoud eens 
is. 

c=-==================~ 

Identificatieplicht 

Het is mij volstrekt onduidelijk op 
grond van welke liberale beginselen 
de afdeling Amersfoort van de VVD 
bezwaar maakt tegen de identifi
catieplicht. Tegen zulk een plicht 
hoort men wel eens aanvoeren, datin 
niet-democratisch bestuurde landen 
identificatiebewijzen worden mis
bruikt. Dat is juist. Maar dat is 
toch geen reden om in democratische 
landen alle registratie achterwege 
te laten. Als dat zou gebeuren met 
alle instellingen en registers, die 
bijv. in de bezettingstijd tot mis
bruik aanleiding gaven, dan zouden 
we in een chaos terechtkomen. 
Ik zie niet in dat iemand die niets 
heeft te verbergen daartegen be
zwaar zou kunnen hebbert. 
(ingekort) 

H. Gerritsen 
's Gravenwezel (België) 

Bejaardenpas 

De VVD is tegen het plan van minis
ter Brinkman de bejaardenpas af te 
schaffen, maar geeft geen alter
natiefvoor de daardoor gederfde 60 
miljoen bezuiniging. Waarom laat 
men de bejaarden niet ieder jaar een 
klein bedrag f 8,-- of f 10,- be
talen, zoals nu ook voor de museum
kaart elk jaar wordt gedaan? Het is 
toch eigenlijk vreemd en m.i. on
terecht, dat alleen bij de eerste aan
schaf een klein bedrag wordt be
taald en verder nooit meer. Overi
gens blijft het in alle artikelen hier
over onduidelijk hoe en doorwie de 
bejaardenpas wordt gefinancierd. 
Een wat uitvoeriger voorlichting 
hierover vind ik wel gewenst. 

Bejaardenpas 

Dr. J. Bonnet 
Rijswijk 

Als reactie op de tekening op blz. 16 
van het 30 septembernummer: Heb
ben alleen vrouwen een bejaarden
pas? Mannen niet? Dat zou discri
minatie zijn ... ! 
In het jaar 2000 zal 2/3 van alle ou
dere vrouwen alleenstaand zijn met 
zeer beperkte financiële armslag 
(armoede!). Dat komt doordat vrou
wen steeds in te lage functies zitten 
en ze dus een (te) kleine pensioenop-
bouw hebben. · 
Zielig tekenen bevordert zielig den
ken. De VVD zou zich wat positiever 
moeten opstellen t.a.v. vrouwen. Lid
maatschap opzeggen? Ik kijk het 
nog even aàn. 
(ingekort) 

J. S. Biewinga 
Lelystad 
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In deze rubriek worden alleen aan
kondigingen opgenomen van open
bare bijeenkomsten (voor iedereen 
toegankelijk) waar landelijke 
VVD-politici het woord voeren. 

JOVD DELFLAND- 17 november. 
H. F. DijkstaL De Koophandel, 
Delft. 20.00 uur. Criminaliteit. 

OC EEMLAND- 10 november. dr. 
R. Braams. Hotel Schimmel, Wou
denberg. 20.30 uur. Actuele politiek. 

ERMELO - 17 november. ing. L. M. 
de Beer. De Gelderblom. 20.00 uur. 
Algemene politiek. 

VROUWEN IN DE VVD FLEVO
LAND- 10 november. mevr. A. Jor
ritsma-Lebbink. Hotel Lelystad, Le
lystad. 20.00 uur. Omdat politiek je 
leven bepaalt. 

OC FRA~EKER- 7 november. P. 
M. Blauw. Café Restaurant Groot
ter Home. 20.00 uur. Forum discus
sie. 

VROUWEN IN DE VVD FRIES
LAND- 17 november. mevr. E. G. 
Terpstra. Restaurant Onder de Lui
fel. Leeuwarden. 20.00 uur. 

GORINCHEM - 3 november. R. L. 
0. Linschoten. De Knijp. 20.30 uur. 
Ambtenarij. 

GOUDA- 24 november. dr. W. F. 
van Eekelen. Gebouw De Veste. 
20.30 uur. Internationale samenwer
king. 

's-GRA VENHAGE - onderafdeling 
IV. 10 november. drs. L. M. L. H. 
A. Hermans. Amicitia.. 20.00 uur. 
Provincie tussen rijk en gemeente. 

THEMADAG/DRIE PROVINCIE. 
DAG VROUWEN IN DE VVD 
GRONINGEN, FRIESLAND EN 
DRENTHE - 1 november. mevr. drs. 
N. J. Ginjaar-Maas. Postiljon Motel, 
Haren. 9.30 uur. Onderwijs - Be
drijf? 

VROUWEN IN DE VVD HIL
LEGOM - 1 0· november. mevr. drs. 
M. M. H. Kamp. Café Restaurant 
Zomerzorg. 20.00 uur. Gezond
heidszorg. 

KESTEREN/OPHEUSDEN- 18 
november. mevr. drs. N. J. Ginjaar
Maas. 't Ambthuis, Kesteren. 20.00 
uur. Algemene politiek. 

KRIMPEN A/D IJSSEL - 10 no
vember. drs. Th. H. Joekes. Café 
Rest. De Gigant. 20.00 uur. Alge
mene Politiek. 

LEEUW ARDEN - 3 november. drs. 
F. W. Weisglas. Oranje Hotel. 20.00 
uur. Afghanistan. 

LEIDSCHENDAM - 17 november._ 
drs. Th. H. Joekes. De Witte Kake
toe. 20.00 uur. Actuele politiek. 

MAASDRIEL - 10 november. R. L. 
0. Linschoten. Café Restaurant 
Den Bol, Kerkdriel. 20.00 uur. Ge
meentelijke Politiek. 

LIBERALE KRING MEPPEL
STEENWIJK EN OMSTREKEN -
31 oktober. R. L. 0. Linschoten. Ho
tel Frederiksoord, Frederiksoord. 
20.00 uur. Algemene politiek. 

LOCHEM - 3 november. mr. G. B. 
Nijhuis. Café Restaurant Meen
derink. 20.00 uur. Actuele politiek. 

NIEUWEGEIN - 24 november. drs. 
L. M. L. H. A. Hermans. Rest. De 
Ridder Sint Joris, IJsselstein. 20.30 · 
uur. Algemene politiek. 

JOVD OOST-IJSSELMONDE- 21 
november. mr. G. B. Nijhuis. Dorps
huis de Stoof, Hendrik ldo Am
bacht. 20.00 uur. Algemene po
litiek. 
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PUTTEN- 10 n'ovember. mr. G. B. 
Nijhuis. Restaurant De Heerdt. 
20.45 uur. Algemene politiek. 

VROUWEN IN DE VVD ZAAN
STREEK - 14 november. Mevr. drs. 
M. M. H. Kamp. De Stolp, Koog ajd 
Zaan. 20.00 uur. Onderwijsbeleid. 

ZAAN ST AD - 28 november. mr. F. 
H. G. de Grave. Hotel rest. De 
Prins, Westzaan. 20.00 uur. Actuele 
politiek. 

ZWOLLE - 3 november. G. W. 
Keja. Eigen gebouw. 20.30 uur. Ac
tuele politiek. 

:==== .. 'l 

Oproep 
De VVD-fractiecommissie So
ciale Zaken (Tweede Kamer) 
wil graag met alle VVD-wet-

. houders in contact komen die 
Sociale Zaken in hun por
tefeuille hebben, teneinde de 
komende maanden overleg te 
voeren. 
Zij worden verzocht contact 
op te nemen met Robin Lin
schoten, het VVD-Tweede Ka
merlid aat is belast met de 
coördinatie van deze fractie- . 
commissie (Binnenhof 1", op 
vergaderdagen 070- 614911~. 
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Vrijheid & Democratie 
wordt maandblad 

M et ingang van januari 
1987 zal Vrijheid & De
mocratie in een geheel ge

wijzigde vorm verschijnen. Na zes 
jaar in de huidige vorm te zijn ver
schenen zullen zowel het uiterlijk 
als de redactionele formule van het 
partijblad worden veranderd. In 
het nieuwe jaar zal elke maand 
rond de I 5de V & D met 32 pa
gina's partijnieuws bij u in de bus 
vallen. 
Na het advies van de redactieraad 
en het hoofdbestuur heeft het 
Stichtingsbestuur tot deze stap be
sloten. 

Tot nu toe kwam V & D achttien 
maal per jaar uit, parallellopend 
met de vergaderperioden van de 
Tweede Kamer. Daardoor vielen 
grote gaten in de nieuwsvoorzie
ning in januari en in de zomer
maanden. In dit hiaat is afgelopen 
zomer voorzien door de publikatie 
van een special gewijd aan de sa
menstelling van de nieuwe bewinds
liedenploeg, de nieuwe Tweede
Kamerfractie plus de debatten 
rond de regeringsverklaring. 

De taak van de redactie u zo goed 
mogelijk voor te lichten over het 
politieke en het partijgebeuren is 
door het ontstaan van de VVD-Ex
presse enkele jaren geleden aan 
een herziening toe. Sterker dan 
voorheen zal in Vrijheid & Democ
ratie worden getracht de belang
stelling van de leden te wekken en 
aan de partij te binden door zich 
te richten op het partijgebeuren In 
het jongste verleden is meer dan 
eens door ingezonden brieven dui
delijk geworden dat uw interesse 

niet parallel liep met gebeurtenis
sen in de VVD-fracties. 

Meer dan Den Haag 

Hoewel natuurlijk het politiek ge
beuren het eerste "bind"-middel is 
voor in de partij actieve VVD-ers 
blijkt uit de vele brieven die ge
durende de afgelopen jaren binnen 
kwamen dat de behoefte aan een 
partzjblad waarin wel aandacht 
wordt besteed aan politiek, maar 
de politiek niet de hoofdrol hoeft 
te spelen, sterker is geworden. 
In de VVD gebeurt veel. Uw po
litieke interesse wordt niet alleen 
door een parlementaire agenda be
paald. Provinciale en regionale za
ken hebben vaak politiek landelij
ke gevolgen. Veel leden zzjn actief 
in de propagandasector of in de ka
dertrainingen. Anderen vinden bij
voorbeeld op lokaal-bestuurlijk 
gebied iets uit, waar de hele partij 
profijt van zou kunnen trekken. 
Dat zijn allemaal zaken waaraan 
Vrijheid & Democratie in de nieu
we formule meer aandacht zal be
steden. 

~--------------------------------------------------

Het is niet de bedoeling dat ju
bilea, de uitreiking van Thorbec
kepenningen en dergelijke in dit 
blad worden opgenomen omdat 
voor dergelijke regionale en lokale 
festiviteiten elders in het land geen 
enkele belangstelling bestaat en 
men vaak het betrokken feestvar
ken niet eens kent. 
We zijn nog volop bezig om met de 
nieuwe formule te stoeien, er over 
te vergaderen, overleg te plegen 
met velen. In de eerste special in 
januari zullen alle landelijke com
municatiekanalen waar de VVD 
over beschikt of die afkomstig zijn 
van de Teldersstichting met hun 
formules worden gepubliceerd. 
Dan kunt u als belangstellend lid 
rustig bestuderen of u naast 
Vrijheid & Democratie nog andere 
abonnementen op bepaalde partij
organen wilt nemen. 

In ieder geval staat vast dat in het 
partijblad de ingezonden brieven
rubriek zeker gehandhaafd zal 
blijven. Die rubriek vormt een sig
naalfunctie, waarvan de redactie 
hoopt dat - buiten het bestand van 
vaste briefschrijvers - ook anderen 
er eens gebruik van zullen maken. 

• 



LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Hotel Edenhof, Zwammerdam I Hotel Rest. Kasteel Eren
stein, Kerkrade I Finac, Utrecht I Van der Horst en Verbe_ek, 
Den Haag I Juwelier Rikkoert, Schoonhoven I Inventief, 
Voorburg I Koninklijke Wessanen b.v., Amstelveen 

van der horst 
& verbeek 

TAXEREN 

telefoon: 070- 60 09 13* 

HYPOTHEKEN PENSIOEN UJFRENTE PRAKTIJKFINANCIERING 

r -----------, Ik wil kosteloos en vrijblijvend advies over vvo 7 

1 D hypotheken D pensioen D lijfrente 1 
D praktijkfmanciering 

I Naam: I 
I Adres: I 
I . I 

Postcode en plaats: ___________ _ 

I Stuur de coupon naar FINAC, 0 ~~~ 
I Antwoordnummer 881, ~[JO@~ : 

3500 Vf Utrecht of bel \.!!7 
I tijdens kantooruren: '2: Voorlichtingsbureau I 
1 030-319747 voor Academid .J ... __________ _ 

ONAFHANKEI.l.JKEADVISEURS VOOR PENSIOEN/HYPOTHEKEN/ 
ASSURANTIËN/PRAKTI]KFlNANCIERINGEN VRIJE BEROEPEN. 

~ ~ 
/;;{~~edsel voor méns en dier, 

1~/ •' dat is eten en drinken 
I voor W essanen. 

WESSANEN 
meer dan twee eeuwen 

koopmanschap en 
ondernemingsgeest. 

Postbus 410 
1180 AK Amstelveen 

Postbus 630 
1500 EP Zaandam 
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Kent u de werkelijke feiten en achtergronden van 

ZUID-AFRIKA? 

Vraag gratis een proefnummer aan van het Maandblad 
Zuid-Afrika. 

NZAV, 
Keizersgracht 141, 10 15 CK Amsterdam 
Tel. op di. en do.: 020- 249318. 

~ f!jJ('AÁflflllfl/JJ 
JJ fAT(/ ~VFA'lf/ 

f.mu;.e Vaanlwu:f. 98 Oen. 11009- (]JO - 6o1170 

11 e:t iA.efpun:t. vaal!. pa.LLti.ek 

~ FeliJk Den. 11009- : 

hrarM e keuken. .in. '}l?el.liJ; 

/.in. de û .. ècle hd..=i..ewr.. • 

lnaanrlafJ. i/ m V n.iJda9. : l..unch.. & 

Za:.t. aJleen. di.n.eA.. 

WINTERSPORT IN GEZELLIG EN 
KOMFORT ABEL FAMILIEHOTEL 

Gelegen naast cabinebaan in sneeuwzeker en zonnig skigebied 
( 1100-2300 m). Pistes tot aan hotel. Ski school, skilopen, enz. 
In hotel alles wat u wenst: groot verwarmd zwembad (29 °), 
sauna, grote salons, veel speelruimten, kinderoppas, voortref
felijke keuken en persoonlijke verzorging. 
Kerstarr. en voordelige skiweken van 10 jan.- 14 febr. en 
vanaf 14 mrt. Ook chaletverhuur. 
10 km vanaf Martigny. Altijd per auto of trein bereikbaar. 

HO~ **** Bel voor vrijblijvende • • 
informatie nu meteen met yux ~Cft;{ts 
Elly en Jan Mol (Ned.) waar u zich thuisvoelt 
09.422661666 1923 Les Marécottes (Wallis) 
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Accept~-giro 
~~---. -------. -. -~ -.-. -= 

Het nummer van uw partijblad glzjdt wat later in uw bus dan de 
datum op de cover doet vermoeden. Het is langzamerhand een vast ge
bruik geworden dat de acceptgiro -voor het lidmaatschapsgeld met 
Vrijheid & Democratie wordt meegezonden. Deze verzendmethode is 
kostenbesparend en ligt vermoedelijk nu "op kop" van uw andere betalin- · . 
gen rond de jaarwisseling. De penningmeester hoopt ook "zijn" laatste 
financiële kalenderjaar zo snel mogelijk op bevredigende wijze te kunnen 
afsluiten. · 

Hij heeft dan deze ondankbare functie (niemand vindt immers ooit 
dat voor zijn partijbezigheden genoeg geld wordt uitgetrokken) de volle 
zes jaar - twee bestuurstermijnen - door alle politieke stormen heen stug 
volgehouden. Het penningmeesterschap is niet iets wat je er ,,even" bij 
doet. Dat zal Joan de Monchy kunnen beamen. Het is wélliefdewerk -
oud papier en bovendien een bijzonder grote verantwoordelijkheid. In
dien u snel stort zal dat zijn taak rond de jaarwisseling aanzienlijk ver
lichten. 

We staan aan de vooravond van vele bestuurswisselingen Op 29 
november zal voorzitter Jan Kammingade hamer overdragen aan zijn 
opvolger Leendert Ginjaar. Daarover treft u elders in dit blad nadere 
mededelingen. Volgend voorjaar zullen nog drie dagelijks bestuursleden 
hun portefeuille aan anderen overdragen na het uitzitten van de volledige 
bestuurstermijnen Politici hebben de publiciteit; bestuurders werken voor 
niets en in stilte. 

Terug naar de financiën. De eerste spontane reactie van penning
meester De Monchy destijds in 1982 toen het kabinet VanAgt-Den Uyl 
dreigde te vallen was: "Dat kunnen ze me toch niet aandoen!" Het wérd 
hem aangedaan. De financiële actie bracht toen I ,2 miljoen op. Het 
hoogste bedrag dat tot dat jaar ooit was behaald. (Dit jaar was het voor 
het eerst hoger!) Er kwamen tien Kamerleden bij en het eerste CDA
VVD-kabinet' kwam tot stand. Dit jaar slonk het Kamerledental en daar
mee liepen ook de financiële mogelijkheden van de VVD terug. Voor een 
penningmeester betekent elke verkiezing een sprong in het ongewisse, 
waarván de financiële uitslag parallelloopt met het verkiezingsresul
taat. Joan de Monchy heeft het dus niet makkelijk gehad de laatste tijd 
en mét hem ook ál die penningmeesters van de afdelingen die moedig zijn 
doorgegaan met de financiële eindjes aan elkaar te knopen. 

Lees de briefvan onze voqrzitters bij de accept-giro en bezorg deze 
in alle stilte hardploeterende "vrijwilligers" eens een goede jaarwis
seling door snel en genereus te storten, want de Statenverkiezingen zijn 
alweer in zicht. 
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Topkadergroep Landbouw, Ruimtelijke 
Ordening en Milieu.hygiëne komt met 
aanbevelingen voor VVD-fractie 
De topkadercursus die over de relatie Landbouw, RO en 
Milieuhygiëne eind vorige maand in Wolfheze werd ge
houden zal een vervolg krijgen. Een van de werkgroepen 
zal een eindverslag van de gezamenlijke bevindingen, 
aanbevelingen en doorberekening van de consequenties 
van een geïntegreerd beleid op dit gebied aan de VVD
Tweede-Kamerleden Piet Blauw en Jan te Veldhuis zen
den. 

D at zal het resultaat zijn van 
tweeënhalve dag brainstor
men in groepen en plenair. 

Daarin zal zij zorgvuldig de bouw
stenen verwerken die tot deze discus
sie zijn aangedragen door de minis
ter van Landbouw Braks, de oud-mi
nister van VROM Pieter Win
semius, de voorzitter van het 
Landbouwschap Marius Varekamp 
en de VVD-Tweede-Kamerleden 
Blauw en Te Veldhuis. 
Daarmee heeft deze cursus er een di
mensie bijgekregen. Niet alleen wor
den de deelnemers geacht over dit 
onderwerp in het land spreekbeurten 
te houden, maar het mondt ook uit 
in een politiek advies dat zal worden 
opgesteld door groep V. 
Mocht op de tweede dag cursusvoor
zitter Loek Hermans nog even ver
zuchten dat de cursus niet moest 
"vermesten", in de voortreffelijke 
eindsamenvatting van Leo Pieter 
Stoel kwamen alle elementen weer 
metelkaar in balans. 

Geen echte tegenstellfngen 

Minister Braks van Landbouw hield 
de eerste inleiding. Hij maakte dui
delijk dat tussen deze drie beleidson
derdèlen geen echte tegenstellingen 
liggen. "De relatie is inniger dan me
nigeen op het eerste gezicht aan
neemt." Dat hij de aanpak vanuit de 
landbouw .benaderde was vrij van
zelfsprekend. 
Daar in het Vorige partijblad uitvoe-



rig op de Europese landbouw is inge
gaan volgen hier slechts enkele korte 
grepen uit zijn inleiding: 

- "In 1986 telt de Nederlandse land
en tuinbouw iets minder dan 
136.000 bedrijven; 
- In de primaire produktie, de toe
leverende en de verwerkende indus
trie en de agrarische handel zijn in 
Nederland ongeveer 500.000 men
sen werkzaam; 
- In 1985 bedroeg de totale bruto
produktiewaarde van de land- en 
tuinbouw ruim 34 miljard gulden; 

- De exportwaarde bedroeg in 1985 
51 ,5 miljard gulden, bijna 23 pro
cent van de totale Nederlandse ex
port; 
- De agrarische export levert een po
sitieve bijdrage van ruim 15,5 mil
jard gulden aan de Nederlandse han
delsbalans. Het handelsbalanssaldo 
van overige produkten vertoonde een 
negatief saldo van bijna 6 miljard 
gulden." 

Braks legde er de nadruk op dat de 
samenwerking in de EG van levens
belang is voor onze landbouw. Geza-

menlijk zijn de handelspolitieke 
spanningen bijvoorbeeld met de Ver
enigde Staten beter op te vangen. 
De minister schetste ook hoezeer de 
verwevenheid van landbouw,.ruim
telijke ordening en milieuhygiëne 
realiteit is. Wel heeft hij moeite met 
de Notitie Ruimtelijke Perspectie
ven opgesteld door de Rijkspiana
logische Dienst waarin een toekomst
visie tot het jaar 2025 wordt ge
schetst. Dit zou een flexibel beleid 
kunnen schaden. Deze Notitie zal 
moeten leiden tot een vierde nota op 
de Ruimtelijke Ordening. Hij acht 
die flexibiliteit nodig: "Een kant is 
dat de ruimtelijke ordening de land
bouw moet beschermen tegen ont-

, wikkelingen, die de ontplooiings
mogelijkheden van de landbouwex
ploitatie kunnen beperken. Aan de 
andere kant kan de ruimtelijke or
dening nadelige effecten, die uit 
landbouwkundige ontwikkelingen 
voortvloeien, in goede banen lei
den." 
Uit de forumdiscussie bleek hoezeer 
het duo Braks-Winsemius in de vo
rige regeerperiode op elkaar inge
speeld raakte. Aan de orde kwam 
natuurlijk het bedreigde leefmilieu. 
Waar kampt Nederland mee? Dat is 
de mestproblematiek waar men sinds 
april heel sterk mee bezig is en na
tuurlijk de verzuring waardoor bo
dem- en luchtverontreiniging steeds 
sterker toeslaan. Winsemius: "Men 
ziet in 15 jaar bossen volstrekt dood
gaan. Die bronnen moeten worden 
weggenomen. We h.~bben op de de
partementen over onze grenzen leren 
heenkijken en dat geldt ook voor 
Verkeer en Waterstaat." 
Winsemius noemde globaal nog even 
de grootste verzuringsoorzaken: 
"50 % komt van de industrie, 10 % 
van het verkeer en 30 % van de land
bouw en amoniak. Altijd komt daar
bij de opmerking: Pak eerst de groot
ste schuldige. Nee, we moeten op 
alle terreinen tegelijk optreden." 

Boerenbelang 

Ook de voorzitter van het Landbouw-
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schap Marius Varekamp hield een 
heel duidelijke inleiding over de es
sentiële plaats van de landbouw niet 
alleen in onze samenleving, maar 
ook voor onze economie. Hij schetste 
de technische en economische ont
wikkelingen van na de Tweede We.:. 
reldoorlog en de rol van de EG voor 
het Nederlands landbouwbeleid: 
"Van iedere vijf boeren produceren 
er vandaag de dag drie voor de ex
port. Zonder de gemeenschappelijke 
Europese markt was dat ondenkbaar 
geweest." Uitvoerig ging hij in op de 
landbouwoverschotten: "Waar het 
op het ogenblik in de Europese dis
cussie om draait is. het paal en perk 
stellen aan de produktie van over
schotten en het treffen van maatre
gelen om te voorkomen dat die over
schotten in de toekomst opnieuw 
kunnen ontstaan. Dat is - ik kan er 
niet genoeg de nadruk opleggen - ook 
een boerenbelang onder andere ten 
aanzien van inkomensvorming op · 
termijn. Het produceren, opslaan en 
vervolgens met enorme verliezen 
weer wegwerken van zuivel-, graan-

. en rundvleesbergen kost miljarden 
guldens die beter kunnen worden ge
bruikt. Daarnaast hebben die over
schotten een negatief effect op de 
publieke opinie en op de politiek." 
OokVarekamp-benadrukte dat juist 
de boer gebaat is en zal meewerken 
aan een zo gezond mogelijk milieu. 
"De boer woont tenslotte niet op een 
eiland en bovendien beseft hij drom
mels goed dat een gezonde bodem 
en een gevarieerd landschap ook in 
zijn eigen belang zijn." 

Troonrede 

Piet Blauw - zie voor zijn visie op het 
landbouwbeleid het vorig partijblad -
begon zijn inleiding met de medede
ling dat de landbouw nog nooit eer
der op de eerste pagina van de 
Troonrede was voorgekomen. "Dan 
moet er dus wat aan de hand zijn," 
constateerde hij nuchter. "We heb
ben allereerst uitgevoerd wat ons in 
het Verdrag van Rome is gevraagd: 
Zorg voor voldoende voedsel voor al-

stekend uitgevoerd." En daarna ont
stonden de overschotten. Volgens 
Blauw niet zozeer de problematiek 
van de landbouw maar van twaalf 
ministers van landbouw die het al
leen maar eens zijn over het feit dat ze 
h~t niet eens zijn over de oplossing. 
"Als die besluitvorming te lang op 
zich laat wachten wordt ze slecht." 
De VVD heeft volgens Blauw geen 
enkele moeite met de invoering van 
de Wet Bodembescherming en Mest
st.offen. Wel fulmineerde hij tegen 
een ongenuanceerd uitrijverbod dat 
slechts averechts kàn werken. 
Jan te Veldhuis ging van de sprekers 
het meest uitvoerig op de leefbaar
heid, het milieu, de ruimtelijke or
dening, onze natuur en ons land
schap in. Daardoor bracht hij even
wicht in de discussies die toch wel 
erg landbouwgericht werderi. Het 
VVD-Tweede Kamerlid bepleitte 
een compromis/evenwicht tussen 
wat internationaal economisch mo
gelijk is en ecologisch zeker mi
nimaal nodig is. 
Over de leefbaarheid zei hij: "Eerst 
zullen burgers en bedrijfsleven moe
ten worden aangesproken op hun ei
gen verantwoordelijkheid. De over
heid zal daartoe minimale randvoor
waarden moeten stellen en het par
ticulier initiatief moeten stimuleren. 
Zo zal men binnen de overheidsnor
men bijvoorbeeld naar een oplossing 
van het mestprobleem moeten zoe
ken. Het overheidsbeleid zelf zal · 
doelmatig en niet extreem moeten 
zijn: praktijkgericht en controleer
baar. Wel zal die overheid hard moe
ten optreden als daartoe· aanleiding 
wordt gegeven. Bijvoorbeeld bij 
mestdumpingen of dumping van be
strijdingsmiddelen in waterwin
gebieden. Dat overheidsbeleid moet 
ook financieel haalbaar zijn en een 
limge termijnvisie bevatten. Boven
dien zal zij zoveel mogelijk decen
traal moeten plaatsvinden. De pro-
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Even praten over de organisatie. 
Vl.n.r. Hans van den Broek, Lies

beth van Raalte en cursusvoorzitter 
Loek Hermans. 

vincie moet niet op ge stoel gaan zit
ten van de gemeenten en/ of de wa
terschappen. Een streekplan is bijv. 
niet een superbestemmingsplan voor 
de hele provincie." 

Milieu 

Op het gebied van milieuhygiëne ziet 
Te Veldhuis vele taken voor de pro
vincie evenals voor het milieu
beheer. De cursisten ontvingen van 
hem een uitvoerig schema waarin 
alle wetten en verantwoordelijk
heden zoals deze thans gelden, wa
ren geschetst. Jan te Veldhuis zei 
aan zijn slot dat het economisch be
lang van de landbouw niet betekent 
dat die landbouw financieel moet 
worden ontzien ten opzichte van de 
noodzakelijke maatregelen voor het 
milieu. "Ook hier gelden de begin
selen de vervuiler betaalt en bestrij
ding. aan de bron. Geen enkele groep 
heeft in Nederland het recht om mi
lieu ongestraft en onbetaald te ver
ontreinigen of de gevolgen op de ge
meenschap af te wentelen." 
In zijn slotsamenvatting legde Loek 
Hermans grote nadruk op de eigen 
verantwoordelijkheid. "Dat is de 
kern van de menselijke activiteit. 
Het wezen van een samenleving. We 
zullen lopend naar de jaren '90 veel 
meer die eigen verantwoordelijkheid 
moeten benadrukken. In Nededand 
zitten we met heel veel mensen op 
een klein plekje. Dan ontstaan ge
makkelijk problemen en liberalen 
zeggen dan eerst: 'Mensen wat doe 
je of wat doen we er zelf aan?' Die 
doe-het-zelf-activiteit is niet alleen 
omdat alles zo duur is, maar we heb
ben een democratisch systeem dat 
kwetsbaar is. Waarin flexibiliteit no
dig is om steeds opnieuw onze me
ningen en gedragingen bij te stellen 
en niet te roepen dat iets tien jaar 
geleden toch ook zo prachtig was. Li
beralen moeten openstaan voor de 
veranderingen die de samenleving 
van ons vereist." 

Reny Dijkman 
Foto's Theo Meijer • 
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Deining rond uitreiking Erasmusprijs 
Censuur op speech dankzij vv:-n opgeheven 

V
VD-vice-fractievoorzitter 
Frits Bolkestein heeft op 21 
oktober de minister van Bui

tenlandse Zaken a.i. (premier Lub
bers) mondeling om opheldering ge
vraagd naar de rol van de regering 
in de toekenning van de Erasmus
prijs en de censuur op het uitspreken 
van de dankspeech in de middag
uren. 
De Erasmusprijs, die op 13 novem
ber werd uitgereikt, was door de 
Stichting Praemium Erasmianum 
oorspronkelijk bestemd voor Charta 
'77, een groep vooraanstaande Tsje
chen en Slowaken waaronder vele 
schrijvers, die zich tegen het heer
sende communistische regime in, 
beijveren voor de naleving van het 
slotaccoord van Helsinki. Deze acte 
werd ondertekend in augustus 1975. 
Centraal hierin staat de naleving van 
de mensenrechten. Charta '77 zet 
zich ondanks alle tegenwerking en 
onderdrukking in Tsjecho-Slowakije 
volledig in voor naleving van deze 
acte. 
Rond de uitreiking van deze prijs, in 
aanwezigheid van leden van het Ko
ninklijk Huis, rees een aantal vragen. · 
De gang van zaken was zacht ge
zegd "schimmig". 

Vandaar dat Bolkestein samen met 
Frans Weisglas duidelijkheid wenste 
over de rol van de regering. 

Vragen 

Frits Bolkestein stelde de volgende 
vragen en hij kreeg daarop de steun 
van de gehele Tweede Kamer: 

1. Is het waar dat de Erasmusprijs 
voor 1986 oorspronkelijk zou wor
den toegekend aan Charta '77? 

2. Zo ja, waarom wordt die prijs 
thans toegekend aan Vaclav Have!? 

3. Zal Havels toespraak bij de uit
reiking v~m deze prijs op 13 nove!ll
ber niet worden voorgelezen, omdat 
de regering bezwaar zou hebben te
gen een of meer passages? 

4. Hoe luiden de gewraakt!! pas
sages en waarom zijn zij aanstoot
gevend? 

5. Ligt het voor de hand, dat Have! 
in het land van Erasmus de vrijheid 
van meningsuiting krijgt, die hij in 

·eigen land mist?! 

6. Wat vindt de regering belangrij
ker: de vrijheid van meningsuiting 
hier te lande of de goede betrekkin
gen met een regime dat die vrijheid 
onderdrukt? Waaruit bestaan die 
goede betrekkingen precies? 

7. Is de regering alsnog bereid haar 
verzet te staken tegen het voorlezen 
van de toespraak van Have! tijdens 
de uitreiking van de prijs? 

Schimmig 

Het antwoord van premier Lubbers 
op deze duidelijke vragen was zo 
schimmig dat praktisch alle partijen 
zich in dit kleine debatje mengden 
en de zaak een vervolg dreigde te 
krijgen in een door Joris Voorhoeve 
aangevraagde interpellatie. Minister 
Van den Broek voelde daar na zijn 

terugkomst uit het buitenland niets 
voor en trok de censuur in. 

_:::1 

Het resultaat mag tot tevredenheid 
stemmen. De speech van Have! mag 
door zijn vervanger geheel worden 
voorgelezen in aanwezigheid van 
Prins Bernhard. 
An Salomonson schreef in een com
mentaar in NRC/Handelsblad: 
"Door Charta '77 met de Erasmusc 
prijs te vereren had het kabinet-Lub
bers er geen twijfel aan laten bestaan 
dat het, ondanks toenadering tot het 
Oostblok, vasthoudt aan bepaalde 
principes; dat het een lichte irritatie 
van de partijbonzen in Praag op de 
koop toe neemt om zijn vastberaden~ 
beid over de naleving van de slotakte 
van Helsinki te demonsteren." 
Lubbers c.s. hebben duidelijk blijk 
gegeven van overdreven voorzichtig
heid. Terecht heeft de Tweede Ka
mer, waarbij in deze de VVD het 
voortouw nam, dit niet over haar 
kant laten gaan. Deze hele ontwik
keling heeft tot nut gehad dat in 
Tsjecho-Slowakije duidelijk is ge
worden wat de macht van het Ne
derlands Parlement is. 

Reny Dijkman 

• 
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Op I november liep voor Ferry I. M. Houterman, hoofd 
voorlichting/campagneleider het tweejaarscontract met 
de VVD af Met ingang van die datum wordt de functie 
van hoofd voorlichting ingevuld door Marcel Kummel, 
die jarenlang ervaring heeft als parlementair redacteur 

Maar hoe voelt Ferry zich bij 
dit afscheid? "Dat is deels 
een voorspelbaar gevoel. Al 

bij mijn komst in 1984 was afgespro
ken dat ik deze job tot 1 september 
parttime zou doen. In de praktijk 
groeide het echter uit tot meer dan 
een fulltime baan. Daarna heb ik er 
nog twee maanden aangeplakt om 
geen gat te laten vallen aan de voor
lichtingszijde. Dat afscheid moet je 
trouwens als zeer relatief zien. Ik 
blijf actief in de partij. Niet alleen 
als Gemeenteraadslid in Amster
dam, maar het campagneteam heeft 
me gevraagd als adviseur beschik
baar te blijven en over dat antwoord 
heb ik geen seconde hoeven na te 
denken, want het blijft mijn hobby 
en het is mijn club." 

Tropenjaren 

Ferry Houterman heeft twee uiterst 
turbulente jaren achter de rug. Zijn 
vierdagencontract groeide in de 
praktijk uit tot werkweken van soms 
80 uur. Omdat hij absoluut onafhan
kelijk van de partij wilde blijven had 
hij oorspronkelijk één dag in de 
week bestemd voor zijn economische 

bij TROS-Aktua. 

[----=~===-~-=--~ ---=--~] 
adviespraktijk. Ferry: "Dat leidde 
dus tot menige ontbijtafspraak met 
cliënten in de prille ochtenduren. 
Los van het campagneleiderschap 
ontstond vorig jaar een vacature bij 
de fractievoorlichting. Zo'n plaats is 
zo kort voor de verkiezingen als de 
trein al rijdt onmogelijk door iemand 
van buitenaf in te vullen. Dat is geen 
goede start. Daarnaast hebben we 
tijdens de campagne ook alles voor 
de kiezen gekregen; situaties die je 
niet kunt verzinnen. Het zijn tropen
jaren geweest." 
Als hij nu de balans opmaakt con
stateert hij tevreden: "De partij ligt 
weer goed op koers. De tandem Ru
dolf-Joris draait volop. De campag
ne voor de Provinciale Statenverkie
zingen is bijna rond. Ik denk dat als 
we verstandig opereren we ·de elec
torale achterstand gedurende deze 
kabinetsperiode grotendeels weer 
kunnen inhalen. Nu je de eerste 
haarscheurtjes bij de andere grote 
partijen al ziet ontstaan, komen er 
sportieve kansen om onze VVD weer 
boven de 30 zetels te tillen. Dat kun 
je niet forceren, maar via een goede 
en rustige overtuigingsstrategie 
moet dat mogelijk zijn. Als het zou 
lukken om in 1990 een plaatje te 
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krijgen van 50-50-35 voor de drie 
grote partijen krijgt de VVD naar 
beide kanten een onafhankelijke po
sitie om regeringsverantwoordelijk-
heid te nemen of te geven." · 

Niet zeuren 

Hoewel ook hij de verkiezingsuitslag 
als teleurstellend heeft ervaren, is hij 
niet bij de pakkenneer gaan zitten: 
"Je moet niet zeuren of navelstaren 
maar ter plekke zeggen: 'O.K., de 
verkiezingsslag hebben we verloren, 
maar hoe kunnen we de formatie 
winnen?' Als je dan ziet welk re
geeraccoord Ed Nijpels eruit heeft 
gesleept, dan kun je objectief stellen 
dat we die slag wel hebben gewon
nen: ondanks het verlies niet in de 
oppositie en een sterk liberaal getint 
kabinetsbeleid! 
Duidelijk is dat dit verlies zeker niet 
aan de campagne was te danken. 
Nog nooit hebben we zo veel actieve 
en gemotiveerde propagandisten ge
had, ondanks alle tegenslagen, dat 
was liberale veerkracht pur sang. De 
LPC was voor mij een verademing 
qua inzet en loyaliteit. Een campag
ne alleen kan echter geen wonderen 
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verrichten. Er zijn veel meer fac
toren, met name de politieke, die de 
uitslag bepalen. Ook is het erg be
langrijk dat we aan de 1986-campag
ne veel voor de toekomst hebben 
overgehouden: een compleet nieuwe 
huisstijl, slagvaardige interne com
municatie, nieuwe campagnetech
nieken, bijv. het canvassen. Wie had 
nou een jaar geleden gedacht dat je 
zo massaal VVD-ers kon motiveren 
om naar de kiezers te gaan?" 

Niet meehuilen 

Hoe belabberd de zaken soms ook 
gingen Ferry Houterman bleef de 
rust zelve. Ferry: "Je bent niet inge-

. huurd om mee te huilen met de wol
ven in het bos. Trouwens, een voor
lichter in paniek of in mineur geeft 
een extra gespannen indruk. Op het 
moment van crisis moet je de volgen
de stappen reeds kunnen overzien en 
gelijktijdig je omgeving motiver~n 
met dat morgen vandaag weer gis
teren is. In deze functie heb je wel 
eens het probleem dat je over veel 
vertrouwelijke informatie beschikt, 
waar je naar buiten niets mee kan 
doen. Privé geeft dat weleens het ge
voel dat je overloopt, maar het blijft 
de kunst dat voor jezelf te houden. 
Persvoorlichting is een vak apart. Je 
ziet dat veel politici daar moeite mee 
hebben en onbewust in de journalis
tieke handigheden trappen, waar
door nogal eens verdeelde en tegen
strijdige berichtgeving ontstaat. 
Waar ik me de afgelopen periode 
echt aan heb geërgerd zijn de men
sen die anoniem met de pers spraken. 
Wat dat betreft vind ik de VVD veel 
te tolerant voor dit karakterloos ge
drag dat partij eri collega's schade 
berokkent." 

Natuurtalent 

Ferry Houterman omschrijft zijn 
functie als een a-typische positie in 
de driehoek partij-kabinet-Kamer. 
"Dat betekent dat je boven de par
tijen moet staan en waardevrijjneu-

traal in je oordeel moet zijn. Je bent 
tenslotte niet aangesteld voor je per
soonlijke politieke mening en voor
keur. Die positie brengt je ook mid
den in het dualisme tussen Kamer en 
Kabinet, hetgeen betekent: het die
nen van twee heren. Dat vereist onaf
hankelijkheid. Richting partij zat ik 
op rozen. Allereerst de medewerking 
van het Algemeen Secretariaat dat 
veel werk verzette en anderzijds het 
geluk van een partijvoorzitter als 
Jan Kamminga. Een vrijetijdsbe
stuurder die dag en nacht voor ieder
een klaarstond en die op menig 
kritiek moment de nodige tact en po
litiek inzicht bezat om te sturen en 
te remmen. Iemand waar je op terug 
kunt vallen en die een rechte rug 
heeft. Ik vind hem een natuurtalent 
dat ook in de toekomst voor de VVD 
belangrijk blijft."' · 

Marketing en public relations 

Ferry heeft ondervonden dat beroe
pen als marketing en public relations 
nog niet geheel in politieke kringen 
geaccepteerd zijn. "Het zijn subjec
tieve vakken evenals journ11listiek. 
Menig politicus denkt er ook ver
stand van te hebben. Vaak wordt de 
noodzaak van een professionele aan
pak veel te laat gerealiseerd, waar
door p.r. het verkeerde karakter· 
dreigt te krijgen van brandenblus
sen. Er bestaat een fundamenteel 
verschil tussen bedrijfsleven en po
litiek. In het bedrijf ligt de doelstel
ling extern en daardoor kijk je als 

manager van buiten naar binnen. In 
de politiek spelen interne en per
soonlijke factoren een grotere rol, 
daar is het proces meer van binnen 
naar buiten gericht. In het bedrijfsle
ven is het een ingewortelde cultuur 
om van adivseurs actief gebruik te 
maken. Politici hebben vaak op dit 
terrein nog enige schroom." 

Na 12 jaar in het bedrijfsleven was 
de overschakeling naar de politieke 
cultuur voor Ferry Houterman een 
grote stap. "Ik had de eindverant
woordelijkheid voor veel geld en veel 
mensen en dan schakel je niet een, 
twee, drie over naar een staffunctie 
waarin je wel veel invloed hebt, 
maar waar de eindverantwoordelijk
heid bij anderen ligt. Ik denk dat nu 
de combinatie van mijn adviesprak
tijk en het raadslidmaatschap een 
ideale balans is." 
Ferry Houterman sluÜ zijn exit (nou 
ja, exit-)interview af met de wens 
dat de VVD een grote partij blijft. 
"Alleen dan kan je daadwerkelijk in
vloed uitoefenen en als volkspartij 
over het voetlicht komen. Een klei
ne, kwalitatieve, liberale partij lijkt 
op papier ook mij aantrekkelijk, 
maar zij resulteert helaas in de prak
tijk tot 'een roepende in de woestijn'
functie. In de politiek gaat het er ten
slotte om wat je bereikt." 

Reny Dijkman 

• 
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Onze Tweede Kamer 
medewerkers 

Heel vaak wordt op spreek
beurten gezegd: "Bel de 
Tweede-Kamerfractie als u 

met vragen zit". Lang niet altijd 
weet men dan wie men daar moet 
hebben. Kamerleden zijn snelle vo
gels, die van vergadering naar mon
deling overleg en van mondeling 
overleg naar hun afspraken sprinten. 
Zij worden allen ondersteund door 
persoonlijke medewerk(st)ers. Daar
naast bestaat de bestaffing van de 
VVD-Tweede-Kamerfractie. Iedere 
(beleids)medewerk(st)er met een ei
gen specifieke taak. 
Het takenpakket van de beleids
medewerk(st)ers is globaal weerge
geven. Onderlinge wijzigingen blij
ven mogelijk. 

En dan nog iets anders. De VVD
Tweede-Kamerfractie vergadert ie
dere dinsdagochtend in aanwezig
heid van de ambtelijk secretaris en 
de beleidsmedewerk(st)ers over de 
Kameragenda en alle lopende en ko
mende zaken. Deze vergaderingen 
gaan meestal door tot de plenaire 
Kamervergadering om twee uur 
's middags begint. In die tijd is het 
praktisch onmogelijk om deskundi
gen aan de lijn te krijgen. Sommige 
beleidsmedewerk(st)ers overwegen 
om een telefonisch spreekuur in te 
stellen op een tijdstip waarop men 
alle tijd heeft eens rustig in te gaan 
op de vele vragen die "uit het land" 
komen. Zodra we daar meer over 
weten, zullen we dat vermelden. 

foto 3 
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foto I 
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Foto 1. Nell Kreeft, Peter Arken
bout en Margreet Vogel bemannen 
het VVD-fractiesecretariaat. Zij 
krijgen in eerste instantie alle te
lefoontjes binnen, die niet speciaal 
gerièht zijn. (Ingevoegd Margreet 
Vogel) 
Foto 2. Marjan Lamsvelt is de secre
taresse van· fractievoorzitter Joris 
Voor hoeve. 
Foto 3. Links: Frederike Voerhuis, 
aan het bureau Artha Ament. De 
laatste is ambtelijk secretaris. Zij is 
belast met de gehele organisatie van 
de fractie. Frederike werkt met 
Artha en is plv. secretaresse van de 
fractievoorzitter. 
Foto 4. De afdeling voorlichting 
wordt bezet door Marcel Kummel -
zie elders in dit blad - Miehiel Krom 
(ingemonteerd) en Paula Bakker. 
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Foto 5. Jeanette Driessen is beleids
medewerkster van de fractiecom
missies Sociale Zaken, de commissie 
Oort, Verkeer en Waterstaat en 
Emancipatie. Naast haar staat Hans 
de Hoog, die niet alleen beleids
medewerker van de fractievoorzitter 
is maar ook van de fractiecommissie 
Financiën. Berry Rackwitsz (rechts) 
houdt zich als beleidsmedewerksfer 
bezig met Economische Zaken, het 
Midden- en Kleinbedrijf, de Rijks
uitgaven, Verkeer en Wat,erstaat en 
Emancipatie. 
Foto 6. Nico Moonen is beleidsmede
werker van de fractiecommissies 
Binnenlandse Zaken, Politie, Natio
nale Ombudsman en Naturalisaties. 
Astrid Schölvinck is beleidsmede
werkster van de fractiecommissies 
Justitie en Milieu. Rechts op de foto: 
Ans Koning, medewerkster fractie
commissies Binnenlandse Zaken, 
Justitie, Politie en Milieu. 
Foto 7. Peter Smit is beleidsmede
werker van de fractiecommissies 
Welzijn en Cultuur, Volksgezond
heid, Volkshuisvesting en Ruimtelij
ke Ordening. Clemens Cornielje -
achter het bureau - houdt zich als 
beleidsmedewerker bezig met Land
bouw, Visserij, Onderwijs, Weten
schapsbeleid en Recreatie. lngemon
teerd is de foto van Anke van Balen. 
Zij is medewerkster van bovenge
noemde commissies. 

foto 6 

Foto 8. Marius Wessels is beleids
medewerker· van de fractiecie's Bui
tenlandse Zaken, Handelspolitiek, 
Defensie, Ontwikkelingssamenwer
king en de Nederlandse Antillen. 
Maya Kwint is medewerkster van de 
commissies Financiën, EZ, MKB, 
Rijksuitgaven, SoZa, Cie Oort, Ver-

keer en Waterstaat, Emancipatie
beleid, BZ, Handelspolitiek, Defen
sie, Ontwikkelingssamenwerking en 
de Nederlandse Antillen. 
Het telefoonnummer van de Tweede 
Kamer is 070- 614911. 



foto 5 

Reny Dijkman 
Foto's: Theo Mezjer 
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V
olgens zowel minister Rudolf 
de Korte van economische za
ken als VVD-fractieleider in 

de Tweede Kamer, Joris Voorhoeve, 
is het voorbarig om te spreken van 
een mislukking bij de onderhan- . 
delingen tussen overheid en sociale 
partners over het zogenaamde socia
le convenant. Volgens Voorhoeve 
had een akkoord niet van het eerste 
gesprek mogen worden verwacht. 
"Een vervolggesprek is nodig. Het is 
niet juist te stellen dat het overleg 
mislukt is," zei hij. De Korte sprak 
van een misverstand als zou het ge
sprek overheid-sociale partners op 
niets zijn uitgelopen. "Ik zou het niet 
geslaagd gevonden hebben, als men 
een alles omvattend convenant zou 
hebben vastgestdd. Dan zou alles 
centraal geregeld zijn geweest en dat 
is niet in het belang van onze econo
mie," aldus De Korte. Beiden spra
ken 1 november in conferentiecen
trum Engels in Rotterdam op de bij
eenkomst van de partijraad. Die be
handelde een aantal stellingen op 
basis van de rapporten nummer 54 
"Liberalisme en politieke economie" 
en nummer 57 "Met markt en 
inacht". Beiäe zijn door de prof. mr. 
B. M. Teldersstichting, het weten
schappelijk bureau van de VVD, uit
gebracht. 
De woorden van De Korte werden in 

Partijraad bevestigt klassie 

"Engels'' beluisterd door twee VVD
ministers van economische zaken uit 
vroegere kabinetten: drs. Gijs van 
Aardenne en dr. H. Langman. 
Behalve een aantal algemene sociale 
punten sneed Voorhoeve in zijn rede 
uitsluitend de sociaal-economische 
problematiek in ons land aan. Hij 
droeg daarmee nog extra stof aan 
voor de discussies. Vanuit de par
tijraad was waardering voor zijn op 
de materie van de dag afgestemde 
toespraak. Anders dan in het verle
den voelden de afgevaardigden zich 
- zoals een van de aanwezigen zei -
nu ·eens niet uitsluitend gebruikt als 
applausmachine voor de toespraken 
van prominenten. 

De vertegenwoordigers van de Tel
clersstichting achter de forumtafel 
kunnen overigens - als het aan Voor
hoeve ligt - weer snel aan de slag 
voor een volgend rapport. 
De fractievoorzitter in de Tweede 
Kamer zou graag zien dat er een 
studie wordt verricht "naar de aard 
en inhoud van de regels en normen . 
die als tegenwichten kunnen dienen 
om te voorkomen dat al te lichtvaar
dig met overheidsfinanciën wordt 
omgesprongen. We hebben normen. 
v,oor de jaren negentig nodig. Ik hoop 
dat de Teldersstichting die taak op 
zich wil nemen," aldus Voorhoeve. 

12 



iberale visie op economie 

Collectieve uitgaven 

De hoogte van de collectieve uit
gaven in ons land was een van de 
thema's die Voorhoeve io zijn rede 
aansneed. Op dat gebied moeten we 
naar zijn mening richting bonds
republiek. "Ten opzichte van ons 
buurland, onze grootste klant en 
concurrent, is onze collectieve sec
tor- omgerekend naar de Neder
landse situatie - rond 50 miljard gul
den te groot en op Zweden na de 
grootste van de niet-communistische 
wereld," aldus Voorhoeve. 
De Korte onderschreef dat de over
heidsuitgaven moeten worden terug
gedraaid. Maar anderzijds bepleitte 
hij een versteviging van die uitgaven 
op sommigè punten. 
"De boodschap van de jaren zeventig 
dat je door middel van opvoering 

Belästingdrukvermindering zit er 
volgens De Korte op de korte termijn 
niet in. "Als we die zouden doorvoe
ren, dan komt het financieringste
kort weer in de dubbele cijfers." 

Bruto-netto 

Het verschil bruto-netto noemde hij 
een enorme rem op de activiteiten in 
Nederland. Ook Voorhoeve ging 
daar in zijn toespraak op in. "Voor 
de bruto-loonkosten van 24 Neder
landse werknemers, kan een Duits 
bedrijf er dertig in dienst nemen en 
een Amerikaanse werkgever 35. Een 
Japanse werkgever kan voor de 
bruto-loonkosten van 24 Nederlan
ders' maar liefst 43 mensen in dienst 
nemen. In Nederland betaalt een 
werkgever dus bijna 78 procent 
meer bruto-loonkosten bij hetzelfde 
personeelsbestand dan in Japan. Dat 
verschil is op de lange duur niet vol 
te houden en zo worden we weg
geconcurreerd en vragen we om 
structurele werkloosheid." 

·.·.·.·. 
.·.·.·.· 

lil 
van de overheidsuitgaven de werk
gelegenheid op peil hield, heeft afge
daan," aldus De Korte. "In die jaren 
zijn we teveel bezig geweest met il
lusie-denken. Als de huidige kabi
netspolitiek eerder zou zijn ingezet, 
dan zouden we nu - volgens cijfers 
van het Centraal Planbureau-
300.000 werklozen minder en een 15 
procent lagere belasting- en premie
druk hebben gehad," aldus de be
windsman op economische zaken. 

Voorhoeve prees het initiatief van De 
Korte om externe accountants de 
jaarrekening van zijn departement te 
laten controleren. De bevoegdheden 
van de Algemene Rekenkamer en de 
departementale accountantsdien
sten moeten worden vergroot. In to-

I 
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taal gaat zo'n 255 miljard jaarlijks 
door de handen van de overheid en 
de sociale fondsen. Er zijn grote ga
ten in de controle. Als het dichten 
van die gaten maar een besparing 
van 2 procent zou opleveren - en ik 
denk dat meer dan 2 procent moge
lijk is - dan zou dat gelijkstaan aan 
21 j 2 miljard aan ombuigingen die de 
burger geen pijn doen, aldus Voor
hoeve. 

Stellingen 

De vergadering in Rotterdam discus
sieerde na de inleidingen ongeremd 
over vijf stellingen en een aantal 
amendementen. Al het tweede 
woord van de eer.ste stelling leidde 
tot tegengestelde meningen van de 
indieners van een amendement en ' 
het gezelschap achter de tafel dat 
behalve uit gelegenheidsvoorzitter 
drs. L. Hilaritles uit Drachten be
stond uit de leden van de ad hoc 
werkgroep liberalisme en politieke 
economie. Onder hen drs. P. Res
senaar van de financieel-economi
sche commissie en drs. K. Groenveld 
en drs. A. A. M. Kinneging van de 
Teldersstichting. "De vrije onderne
mingsgewijze produktie en de daar
bij behorende concurrentie moeten 
het uitgangspunt voor het over
heidsbeleid met betrekking tot de 
economische orde zijn." Aldus de 
eerste zin van de eerste stelling. De 
partijcommissie homo-aangelegen
heden had voorgesteld het woordje 
"vrij" te schrappen. "Niet vasthou
den aan een grijs verleden. Hoe 
graag we het ook zouden willen, de 
ondernemingsgewijze produktie is 
gereglementeerd (milieuwetgeving 
bijvoorbeeld) zo lichtte de commis
sie toe. Maar de verdedigers van de 
stelling vonden dat woordje "vrije" 
toch vrij essentieel en een meerder
heid van de partijraad was het daar- . 
mee eens. 

Volgzaam 

De afgevaardigden toonden zich over 

het algemeen nogal volgzaam, waar 
het de essentie van de stellingen be
trof. "Er was weinig oppositie tegen 
de stellingen en dat heeft me toch 
wel enigszins verbaasd," zegt dr .. 
Groenveld, directeur van de Telders
stichting in een terugblik op de ver
gadering. "De stellingen verwoorden 
de klassiek-liberàle visie en· ik had 
vanuit de neo-liberale hoek (degenen 
die meer verantwoordelijkheden aan 
de overheid toekennen) een grotere 
oppositie verwacht. Vorig jaar is op 
een paar partijraadsbijeenkomsten 
over het rapport van de commissie 
Polak gediscussieerd. De voorstellen 
van die commissie zijn goeddeels 
weggeamendeerd. Er is bijna niets 
van overgebleven. De partijraad in 
Rotterdam was in feite een herbe
vestiging van de meningsvorming die 
bij de bespreking van de stellingen 
op basis van het rapport-Polak naar 
voren is gekomen," aldus dr. Groen
veld. 
Met andere woorden: de klassiek-li
berale visie heeft in de VVD nog 
sterk de overhand, maar de neo-li
beralen roeren zich te weinig (of zijn 
sterk in de minderheid). 

Mager 

Oud-minister Van Aardenne vond de 
eerste van de stellingen die ter dis
cussie stonden in zijn geheel wat ma
ger. Een andere klacht van de oud
bewindsman was het feit dat grote 
delen van het rapport van. de I elders
stichting door de beperktheid van de 
stellingen onbesproken bleven. Dr. 
Groenveld vindt de opmerking van 
drs. Van Aardenne begrijpelijk. 
"Maar het probleem is dat je op par
tijraden met de afgevaardigden dis
cussieert over niet-genuanceerde 
stellingen. Wil je alles meer uitdie
pen, dan zou je themadagen moeten 
opzetten." Hoe "prikkelend" de stel
lingen ook mochten zijn (woorden 
van minister De Korte) de Haarlem-, 
se afgevaardigde Bakker miste er ' 
toch het aspect van de werkgelegen
heid in. Hij bepleitte toevoeging van 
een tekst, waarin wordt bepleit dat 

de overheid voorwaarden schept dat 
onderwijs (her- en bijscholing) op 
korte en lange termijn eèn goede bij
drage kan leveren aan een zo goed 
mogelijke afstemming van vraag eri 
aanbod op de arbeidsmarkt. Op deze 
wijze kan tevens een bijdrage wor
den geleverd aan een welvaartsver
delende politiek. "Aangeven waar 
de overheid wel een taak heeft en dat 
is bijvoorbeeld in het bijhouden van 
nieuwe technologische ontwikkelin
gen," aldus Bakker. Hoewel het 
amendement aanvankelijk werd af
gewezen, kreeg hij uiteindelijk de 
toezegging dat zijn toevoeging elders 
In de definitieve stellingen zou wor
den verwerkt. 

Voorhoeve; wonden zijn geheeld 

Volgens fractievoorzitter Voorhoeve 
is de VVD hersteld van de wonden 
die in de eerste helft van dit jaar zijn 
opgelopen. De fractie in de Tweede 
Kamer heeft haar zaken weer geheel 
op orde. Er heerst een kameraad
schappelijke sfeer. De liberale be
windslieden zijn Çruk in het kabinet 
in de weer. De onderlinge verhou
ding is prima. Wij staan dus klaar 
om binnenkort de campagne voor de 
Provinciale Staten te gaan steunen. 
Kamercentrales en kandidaten kun
nen volledig op onze steun en inzet 
rekenen," aldus Voorhoeve. Hij 
meent dat het een goede campagne 
zal worden. "De kiezers zullen zien 
dat de VVD weer helemaal terug is; 
sterk en vrij, een partij van geïn
spireerde werkers die in hun geza
menlijke strijd voor de toekomst van 
ons land ook elkaars beste vrienden 
blijken te zijn." 

Victor Hafkamp 
Foto's Theo Meijer 
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VVD-stropdassen 
voor Kammin ga, de Korte 

en Voorhoeve 

I n de tweede helft van oktober maakten de 
fractievoorzitter en vice-premier een ken

nismakingsronde langs de KC-besturen. Op die druk be
zochte avonden in Hoofddorp, Tilburg en Zwolle discus
sieerden zij onder leiding van partijvoorzitter Kammin ga 
op indringende wijze met de bestuurlijke partijtop over 
het woelige verleden en vooral over de korte lijnen in de 
communicatie, zoals die in brede kringen meer dan ooit 

gewenst zijn. 
Na een avond praten is in de VVD een attentie voor de 

sprekers een goede gewoonte: na afloop in Tilburg over
handigde PR-man Dittmar aan de heren de eerste exem-

plaren van de nieuwe VVD-stropdas. · 

. Noot: 
vanaf heden in VVD-shop, 

Koninginnegracht te verkrijgen 
à raison van f 10,-
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Fractie-beleidsmedewerker Jaap-Jan van der Meulen: 

,,Het was een uiterst leerzame tijd'' 
=-~---------------:-----==_-_--_-~--~~~-

In juli 198 3 kwam hij ter versterking van de kennis van 
de Tweede Kamerfractie. Mr. Jaap-Jan van der Meulen 
deed sociaal-economisch recht in Utrecht en had als af
studeervak macro-economie. Onmiddellijk na het afslui
ten van zijn studie solliciteerde hzj naar aanleiding van 
een advertentie in Elseviers Weekblad bij de Tweede Ka
merfractie naar de functie van beleidsmedewerker. Er 
werd versterking gevraagd van het Financieel - Econo
misch - Sociale blok met name op het gebied van het 
sociaal stelsel. 

N
u zijn we een dikke drie jaar 
verder. Jaap-Jan heeft intern 
alles meegemaakt wat er bin

nen een "parlementaire cyclus" te 
beleven valt. Meer dan dat: verkie
zingen, de RSV-enquête- die bij de 
plenaire behandeling zeker dit be
leidscluster de nodige werkzaam
heden heeft verschaft -, en vooral de 
behandeling van het gewijzigde so
ciaal zekerheidsstelsel. Het was een 
veel-bewogen baan, die hij nu ver
wisselt voor een betrekking bij Eco
nomische Zaken. 

Beeld van buitenstaander 

Ook hij kwam het kamergebouw bin
nen met het gebruikelijke beeld dat 
buitenstaanders van het gebeuren in 
de Tweede Kamer hebben. Jaap-Jan: 
"Het enige wat je van die Kamer 
ziet en hoort, is je kennis van de 
kranten, radio en televisie. Ik heb 
natuurlijk ook gedacht: wat ziet die 
Kamer er leeg uit, ·als er leden staan 
te spreken in de plenaire verga-· 
der.ing. Waar zitten die anderen? Als 
je eenmaal hier binnen bent, ontdek 
je pas hoe druk Kamerleden het heb
ben. Dat ze in commissievergaderin
gen of hoorzittingen kunnen zitten, 
dat ze bezig zijn met stapels post of 
dat ze buiten het gebouw voor de 
partij actief zijn. 
Ik had het geluk om tijdens het zo
merreces binnen te komen, zodat ik 
tenminste een inwerkperiode had 
van een dikke maand. Bij de sollici
tatieprocedure ging men er overigens 

niet van uit dat je je leven lang in de 
Kamer blijft werken. Ik deel de me
ning dat het goed is na vier of zes 
jaar op te stappen. Dat betekent fris 
bloed voor de VVD-fractie en boven
dien voorkom je daarmee voor je zelf 
dat je het gevoel krijgt ~!les al eens 
te hebben meegemaakt. Bij mij 
duurde het iets korter maar in die 
drieënhalf jaar hadden we de RSV
debatten, verkiezingen, de (in)for
matie en de wijziging van het sociaal 
zekerheidsstelsel. Dan heb je eeri 
hoop meegemaakt en dan moet je uit 
gaan kijken voor verstarring. 
Voor mij zelf was het de vraag wat 
ik daarna zou gaan doen. Ik stond 
niet afwijzend tegenover het be
drijfsleven, maar meer nog trok mij 
één van de departementen in de 
FES-sector, vooral Economische Za-

- ken. Dat departement heeft de mees
te directe relatie met het bedrijfsle
ven. 

/Baken van rust 

Jaap-Jan vormde met Berry en Jea
nette niet allen het FES-cluster, ge
zamenlijk zagen ze er obk kans toe 
door alle partij-politieke stormen 
heen in dat verre vertrek in de Twee
de Kamer een bijzonder goed werk
klimaat op te bouwen en voor bin
nenkomenden een baken van rust te 
vormen. Hoe werkten ze? Jaap-Jan: 
"Enerzijds komen Kamerleden met 
concrete vragen, anderzijds word je 
geacht zelf dingen zelf te signaleren. 
Zo verdiep je je erin hoe bepaalde 

16 

-~~~~~~~~~-::J 

feiten politiek vertaald kunnen wor
den. Je kijkt naar wat er op het ge
bied van jouw sector in het buiten
land gebeurt, bijvoorbeeld met de 
belastingen. Wat is daarvan de in
vloed op ons nationaal beleid? De 
Kamerleden zijn vaak overbelast. Er 
komt zoveel op hen af dat het voor 
hen vrijwel onmogelijk wordt om te 
kijken wat de effecten van sommige 
zaken over twee, drie jaar zullen zijn. 
In feite kwam ik vrij naïef binnen 
met een bepaalde voorstelling van 
het werk. Dat beeld heeft geklopt tot 
het eerste reces was afge,lopen, daar
na bleef alles hektisch. Het leuke .van 



dit werk is, dat het erg afwisselend 
is. Vaak weet je 's morgens niet wat 
de middag aan ingelast werk . 
brengt." 

Spreekuur 

Het cluster had al snel door dat de 
steeds ingewikkelder wetgeving op 
FES-gebied de gewone burger voor 
tal van vragèn zette. Daarom begon 
het trio met een telefonisch spreek
uur op vrijdagmiddag. ledereen die 
met vragen zat op financieel, sociaal 
of economisch gebied kon dan het 

Binnenhof bellen. Jaap-Jan: "Op die 
wijze kon je mensen rustig helpen, 
wat natuurlijk tijdens fractie- of 
commissievergaderingen onmogelijk 
was. Die twee oproepen in dit partij
blad hebben erg veel telefoontjes op
geleverd." 
Ook zijn betrekking bij Economische 
Zaken ziet hij als een verdere ver
breding van zijn kennis. Hij heeft 
vooral bewondering gekregen voor 
de kleinere fracties. "Zo'n eenmans
fractie, waarvoor Sçhutte opereerde 
met bijzonder gedegen inbrengen, 
daarvoor krijg je echt respect." 
Hij verkast nu naar de overheid, 

maar op de valreep merkt hij nog op: 
Berry Rackwitsz en Jeanette Dries
sen waren twee prima collega's. Ik 
vind het leuk dat Jeanette die als ad
junct binnenkwam nu beleidsmede
werkster Sociaal Beleid is gewor
den." 

Reny Dijkman 
Foto: Theo Meijer 

• 
Jaap-Jan van der Meuten 
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Geld dat niet 
mag wordeh gezien 

Niemand heeft het in de portemon
nee en toch wordt er volop mee be
taald. De niet klinkende mun.t staat 
zelfs op de nominatie na de dollar de 
belangrijkste valuta te worden. We 
hebben het over de ecu, ook wel Eu
rodaalder genoemd. 
De waarde ervan bedraagt ongeveer 
f 2,40 en de waarde wordt bepaald 
door een gemiddelde van Europese 
munteenheden. De ecu is een uitvin
ding van de EG en zal mettertijd het 
eigen geld van de gemeenschap wor
den. 
Ministers van Europa's sterkste va
luta (gulden, mark) voelen er nog 
geen fluit voor het nieuwe betaalmid
del voor iedereen zichtbaar te ma
ken. Ruding stelt zich bijvoorbeeld 
op het standpunt, dat hij "zijn" gul
den niet aan de druk van Europese 
klinkende munt mag blootstellen. 
Ook zonder ecu heeft hij zorgen ge
noeg aan het hoofd. 
Aan het zuinige verzet van Ruding 
hoeven we echter niet zwaar te til
len. Het Europese betaalmiddel ver
stevigt zijn greep op de kapitaal
markt ook zonder pasmunt. Er komt 
een moment, waarop verzet tegen de 
EG-munt onder druk van ·een flore
rende praktijk wordt platgewalst. 
Een van de grote voorstanders van 
Europees geld is een man uit eigen 
geledèren: dr. A. Pais, vice-president 
van de Europese Investeringsbank. 
Onlangs pleitte hij er tijdens een 
symposium in Rotterdam voor de 
ecu tot klinkende munt te laten uit
groeien. Tot een algemeen betaal
middel naast de nationale munten, 

vergelijkbaar met de situatie in 
Luxemburg waar naast de Luxem
burgse frank de Belgische frank al
gemeen wordt gebruikt. 
Pais suggereerde dat men de ecu als 
zogeheten parallelle munt voor een 
bepaald percentage zou kunnen toe
laten tot de nationale geldhoeveel
heid van de lidstaten. Eep geldschep
ping ·zou echter direct de binnen
landse geldhqeveelheid van een an
der land beïnvloeden. Daarom is een 
onderlinge afstemming van economi
sche en monetaire politiek nodig en 
daarmee een centrale autoriteit. 
Gemakkelijker gezegd dan gedaan. 
De problemen zijn legio. Zo verbiedt 
de Duitse centrale bank op grond van 
wetgeving aan particulieren de ge
neugten van de ecu te smaken, om- · 
dat die bank het waardemiddel niet 
als een vreemde valuta mag zien. 
Voor Duitsers geen handel in ecu in 
eigen land. Wel mogen zij in het bui
tenland deelnemen aan het ecu-ver
keer, maar die praktijk is niet bevor
derlijk voor het verlangen ecu's aan 
te schaffen. 
In ons eigen Nederland is de centrale 
bank ook niet enthousiast over po
pularisering van de ecu, omdat hier 
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de mening heerst dat eerst de inter
ne markt moet worden versterkt, 
voordat van medewerking sprake 
kan zijn. 
Pais weet uiteraard ván praktische 
problemen. Hij voorziet danook een 
nodig aantal stappen om de ecu te 
laten uitgroeien tot een in alle opich
ten internationale geldsoort. 

Postzegel 

Om een ingewikkelde materie voor 
iedereen begrijpelijk te houden: Gijs 
de Vries heeft er een jaar geleden bij 
de Europese Commissie op aange
drongen iedereen met het EG-be
taalmiddel vertrouwd te maken. Dat 
zou eenvoudig kunnen met de uitgif
te van een EG-postzegel. In Amster
dam gekocht en in Madrid gepost 
geeft een gezamenlijke zegel een ge
voel van lotsverbondenheid. Het niet 



I 

verschijnen van zo'n zegel geeft al te 
denken. Een voorbarig voorstel, zo 
vond de Commissie. 
Jammer voor Gijs, maar zij die niet 
naar het buitenland reizen om de ge
liefde een op een kaart gedrukt bloe
metje te sturen kennen de ecu al. 
Het bedrijfsleven kreeg al snel na de 
invoering in 1979 door, dat werken 
met de ecu grote voordelen inhoudt: 
nauwelijks koersfluctuaties en door 
de hele gemeenschap herkenbaar en 
gemakkelijk hanteerbaar. 
Het Franse chemieconcern Saint
Gobain staat te boek als de eerste 
onderneming die in 1980 de re
keneenheid in zijn bedrijven is gaan 
gepruiken. Andere multi-nationale 
ondernemingen met vestigingen in 
verscheidene EG-landen volgden op 
de voet. Onderlinge afrekeningen, 
plannen, balansen moesten in ecu's 
worden opgesteld, waardoor men 
niet alleen grotere gemeenschap
pelijkheid! verkreeg; maar ook zon
der veel rekenwerk snel een over
zicht of een doorzicht. 
Het bedrijfsleven komt al enigszins 
aan de wens van "echte" Europea
nen tegemoet door individuele klan
ten de gelegenheid te bieden spaar
rekeningen en deposito's te openen, 
obligaties te kopen, levensverzeke
ringen en hypotheken af te sluiten in 
ecu's. Jongste service: de klant kan 
ecu-reischeques opnemen. Cheques 
maken Europa voor een grotere 
groep bewoners van de gemeenschap · 
concreter. 

Leningen 

De mogelijkheden van de ecu zijn 
ruimer. Ook buiten de EG zag men 
de voordelen van het stabiele waar
demiddeL Werden in 1981 vijf lenin
gen voor een bedrag van 190 miljoen 
ecu uitgegeven; in 1982 waren er al 
zeventien leningen met een waarde 
van 1812 miljoen ecu. Tot eind 1983 
zijn op de Euromarkt voor drie mil
jard ecu aan leningen uitgegeven. 
Het vertrouwen van derde landen 
kwam tot uitdrukking in Canada, 
Verenigde Staten, Zweden en Noor-

wegen, die voor 485 miljoen ecu aan 
leningen uitgaven. 
Een lijstje uit 1984: aan de Amster
damse en Luxemburgse effecten
beurs voor 50 miljoen aan obligaties; 
in de VS voor 200 miljoen aan obli
gaties; en in Japan voor 50 miljoen. 
1985: Rusland sluit een lening af 
van lSO miljoen ecu. In de VS wordt 
een bankkrediet uitgeschreven van 
50 miljoen ecu. 
Ter bevordering van het internatio
naal monetair stelsel staat de ecu ge
noteerd op de beurzen van Italië, 
Frankrijk, België, Denemarken en 
op de Amsterdamse effectenbeurs. 
De Luxemburgse beurs heeft een 
centrale plaats. Die werkt met de in 
ecu uitgegeven leningen. 
Vanzelfsprekend zijn de organen van 
de EG als eerste met de ecu aan het 
werk gegaan. Vanaf 1979 werden de 
Brusselse begrotingen en balansen in 
ecu uitgedrukt. Subsidies, leningen 
maar ook geldboetes vanuit Brussel 
staan uitgedrukt in de waarde van 
het eigen "geld". Wie wil weten hoe
veel guldens de Brusselse bedragen 

waard zijn dient subsidies, leningen, 
boetes met de·factor 2,4 te vermenig
vuldigen. 
Waarom pas in 1979? Op 13 maart 
1979 besloot de Europese gemeen
schap de tot dan geldende rekeneen
heid "ere" om te zetten in ecu. En 
ook de ecu zou - gelijk de ere - een 
onbekende grootheid zijn gebleven 
als niet op dezelfde datum het Eu
ropese Monetaire Stelsel in werking 
was getreden. Een stelsel, dat tot 
doel had en heeft om in het zich 
verenigd Europa orde te brengen op 
de valutamarkt. 
Het doel moge onbetwist zijn. Over 
het ontstaan van de naam van Eu
ropa's "gewogen gemiddelde" be
staat geen eenstemmigheid. 
Zo vinden nuchtere lieden, dat ecu 
een afkorting is van European cur
rency unit. Zij zijn in de meerder-
. heid. Romantische zielen scharen 
zich achter de ideeën van de Franse 
oud-president Valery Giscard d'Es
taing, die meent dat in de Romaanse 
landen van de dertiende eeuw een 
betaalmiddel van dezelfde naam be
stond, waardoor de huidige naam 
diep in de historie zou wortelen. 

Jan van de Ven 

• 
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Werkbezoek VVD-statenleden. Gelderland 
aan de Koninklijke Marechaussee 
Vorige maand bezocht de. 
vrijwel voltallige Gelderse 
VVD-Statenfractie, alsme
de de twee VVD-gedepu
teerden de Koninklijke 
Marechaussee in de pro
vincie. Tijdens een uur du
rende inleiding, verzorgd 
door de districtscomman
dant, werd het gezelschap 
wegwzjs gemaakt in een 
voor hem onbekende we
reld.· 

Vol interesse werden de marechaus" 
sees gevolgd tijdens een uitreiscon
trole op een van de 42 internationale 
treinen. In Emmerich ging het ge
zelschap aan boord van een van de 
patrouilleschepen. Op de Rijn cón
troleert de marechaussee het inter
nationale Rijnvaartverkeer. Dat 
deze controle geen overbodige luxe 
is werd overduidelijk. 
In de middaguren volgde een bezoek 
aan de doorlaatpost Bergb-autoweg, 
een der grootste doorlaatposten van 
Europa, alwaar de Koninklijke Ma
rechaussee het oog houdt op zo'n 24 
miljoen grenspassanten. Dat de con
trole wel degelijk Europeesvriende
lijk is en op een sociaal-maatschap
pelijk verantwoorde wijze wordt uit
gevoerd, bleek o.a. uit het feit dat 
per jaar slechts zo'n vierhonderddui
zend passanten daadwerkelijk naar 
hun paspoort wordt gevraagd, wacht
tijden praktisch niet bestaan, veel in 
problell?-en geraakte voorbijgangers 
hulp wordt geboden en ingediende 
klachten het aantal van drie per jaar 
nauwelijks overschrijdt. Het resul
taat van de controles liegt er overi
gens niet om. Zeer regelmatig wor
den vuurwapens in beslag genomen, 
raken drugcouriers hun vrijheid 
kwijt (in nauwe samenwerking met 
de reguliere politie in het binnen
lànd) en worden aanhoudingen ver
richt van veroordeelden die, doordat 
zij geen vaste woon- of verblijfplaats 
hebben, door justitie niet achter
haalbaar waren~ 

Tot slot van het programma volgde 
nog een kleding- en materieelshow. 
Dat de Koninklijke Marechaussee 
ook aandacht besteedt aan het mi
lieu bleek toen de terreinmotoren 
werden getoond waarmee op de mi
litaire terreinen, opengesteld voor 
het publiek, crossfanaten in toom 
worden gehouden. Sedert de invoe
ring van dit materieel is de schade 
aan de natuur, veroorzaakt door 
crossmotoren, indrukwekkend ver
minderd. 
De excursiegangers waren aan het 
eind van de dag onder de indruk van 

het enthousiasme en de professio
naliteit waarmee de ambtenaren der 
marechaussee hun taak verrichten. 
Eveneens was een ieder de mening 
toegedaan dat over de persoonscon
trole aan <ie Oostgrens door de Ko-

. ninklijke Marechaussee, onder ver
antwoordelijkheid van de Minister 
der Justitie, niet te geringschattend 
gedacht behoort te worden. 
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Dat ook onze Kamerleden deze ma
rechausseetaak serieus nemen moge 
blijken uit de ingediende VVD-motie 
eind 1985 inzake de grensbewaking 
aan de Oostgrens, die door alle grote 
fractiès werd ondersteund. 

• 



In deze ingezonden brievenrubriek 
worden reacties van ten hoogste I 00 
woorden opgenomen. 
Langere brieven worden door de re
dactie ingekort. Aanvallen op per
sonen of afschriften van correspon
dentie komen niet voor plaatsing in 
aanmerking. 
De rubriek is alleen voor leden be
stemd. Plaatsing betekent niet dat 
de redactie het met de inhoud eens 
is. 

Gesloten Front 

Het naschrift onder mijn ingezonden 
brief over het hoofda~tikel .. Ges/o
tefJ Front" noopt mij tot een weder
woord. Gesteld werd dat op het 
ogenblik van het opmaken van de 
kopij slechts helderziendheid voor 
deze blunder had kunnen behoeden. 
Dit is kortzichtig. Meer aandacht 
voor de in .. Gesloten Front" ge
smade media had kunnen doen ver
moeden dat de muis nog wel een 
staart zou kunnen hebben. Ik neem 
aan dat dè redactie ongaarne als 
brenger van slecht nieuws fungeert, 
maar een gepast gebruik van be
schikbare informatie kan althans 
desinformatie voorkomen. 

C. van Dam 
V oorschoten · 
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LIJFRENTE PRAKTIJKFINANCIERING 

- Hypotheekanalyse voor bestaande contracten- Volle
dige hypothecaire financiering woonhuis- Stamrecht
constructies, pensioenbreuk en gouden handdruk -
Overheveling van bruto/netto inkomen naar (stude
rende) kinderen -Bewaking pensioencontracten voor 
particulieren en bedrijven - Lijfrenteconstructies en 
maximale fiscale lijfrente-aftrek - Gratis finandeel rap
port voor hypotheek of lijfrente - Praktijkfinanciering 
voorartsen,advocrten,accountan~. 

r---------. ----, 
1· Ik wil ~rijblijve~d informatie over · .mJouCID~ 1 
I D Grat~ financ~eel rapport ~,Ypotheek 1J v~rllchtingsbureau 1 
I g GratiS finanaeel rapport lijfrente voor Academid I 

I Naam: I 
I Adres: I 
1 Postco~e en plaa~: 1 

I Stuur de coupon naar FINAC, Antwoordnummer 881, 3500 VT I 
L Utrecht ofbel tijdens kantooruren: 030-319747 __ ~ sj 

ONAFHANKELijKE INTERMEDIAIRS VOOR PENSIOENEN/ASSURANTIËN/ 
HYPOTIIEKEN/PRAKTlJKFINANCIERINGEN VRUE BEROEPEN. 

BONSAI 
CENTRUM VEENENDAAL BV 
KERKEWIJK 115 VEENENDAAL TEL. 08385-23711-28567 

-ENIG IMPORTEUR MET DIRECTE.: PARTICULIERE VERKOOP IN JAPANSE 

VERKOOPRUIMTE. 

-WELLICHT VOOR U EEN IDEE MET HET OOG OP DE KOMENDE 

FEESTDAGEN ALS PERSOONLIJK- OF RELATIEGESCHENK EEN BONSAI TE 

·GEVEN. 

- BoMEN VANAF ZEER TOEGANKELIJKE PRIJZEN TOT BIJZONDERE 

50LJTA:IREN ZIJN VOORHANDEN EN WOROEN VOORZIEN VAN DUIDELIJKE 

OMSCHRIJVING EN vERZORGJNGSHANDLEIDING. 

- ÛNS ASSORTIMENT OMVAT VERDER GEREEDSCHAPPEN EN SCHALEN, OOK 

VOOR IKEBANA. 

- Wu VERZORGEN TEVENS EXPOSITIES, KANTOOR- EN HUISINRICHTING EN 

ONTWERP/ AANLEG VAN JAPANSE TUINEN. 

-VERDER ORGANISEREN WIJ CURSUSSEN BONSAI, IKEBANA EN 5UMI-E. 

LIJST VAN ADVERTEERDERS 

A.S. Interieurs, Wateringen I Hotel Aux Mille Etoiles, Les 
Marécottes I Beijer Adv.iesgroep, Heemstede I Restaurant 
Bistroquet, Den Haag I Bonsai Centrum Veenendaal bv, 
Veenendaal I Restaurant La Cloche, Leiden I Hotel Eden
hof, Zwammerdam I Finac, Utrecht I Tapijthuis Garant, 
Rotterdam I Van der Horst & Verbeek, Den Haag I Juwelier 
Rikkoert, Schoonhoven I Inventief, Voorburg I Klokken
makerij van der Meuten, Scharsterbrug I Nederlands-Zuid
afrikaanse Vereniging, Amsterdam I Petit Hotel-Rest. Ot
ten, Amsterdam I Het Kasteel van Rhoon, Rhoon. 
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Ja, ik meld me hierbij aan voor de bijeenkomst van 22 november 

Naam 

Adres 

Postcode 

Woonplaats 

Functie 

Toezenden aan : Haya van Somerenstichting 
Postbus 30836 
2500 GV 's GRA VENHAGE 

= 

In deze rubriek worden alleen aan
kondigingen opgenomen van open
bare bijeenkomsten (voor iedereen 
toegankelijk) waar landelijke 
VVD-politici het woord voeren. 

APELDOORN - 17 november. drs. 
F. W. Weisglas. Canadian Club/
Vossemanstr. 20.00 uur. Buitenland
se politiek. 

ASSEN- 8 december. J. Frans.sen. 
De Stadsherberg. 20.30 uur. Onder
wijs. 

OC BOMMELERW AARD - 25 no
vember. J. Kamminga. De Woerd, 
Zuilichem. 20.00 uur. Actuele po
litiek/ gemeenteraadsverkiezingen 
op 26 november 1986. 

DE BILT/BILTHOVEN- 17 no
vember. J. Franssen. Dorpshuis, De 
Bilt. '20.00 uur. Forumdiscussie. 

BRUSSEL - 24 november - mr. H. 
E. Koning. Hotel-Restaurant Char
lemagne. 20.15 uur. Algemene po
litiek. 

BUITENVELDERT - 1 december. 
E. G. Terpstra. Pav.ftennispark Bui
tenveldert, Amsterdam. 20.00 uur. 
Sport en minderheden. 

CAPELLE A/D IJSSEL - 24 novem
ber. mevr. S. van Heemskerck Pillis
Duvekot. De Hooghe Dorpschool
der. 20.00 uur. Actuele politiek. 

VROUWEN IN DE VVD CASTRI
CUM - 24 november. mevr. drs. M. 
M. H. Kamp. Hotel Karnman. 20.00 
uur. Gezondheidszorg. 

JOVD DELFLAND- 17 november. 
H. F. Dijkstai. De Koophandel, 
Delft. 20.00 uur. Criminaliteit. 
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JOVD LEIDEN- 14 november. H. 
F. DijkstaL Hotel-Restaurant De 
Doelen. 21.00 uur. Actuele politiek. 

ERMELO - 17 november. ing. L. M. 
de Beer. De Gelderblom. 20.00 uur. 
Algemene politiek. 

VROUWEN IN DE VVD FRIES
LAND- 17 november. mevr. E.G. 
Terpstra. Restaurant Onder de Lui
fel. 20.00 uur. 

· GOUDA- 24 november. dr. W. F. 
van Eekelen. Gebouw De Veste. 
20.30 uur. Internationale samenwer
king. 

HEERENVEEN- 24 november. mr. 
A. H. Korthals. Postiljon Motel 
Heerenveen. 20.00 uur. Actuele po
litiek. 

OC HENGELO - 1 december. drs. L. 
M. L. H. A. Hermans. Motel 't Wa
pen van Delden, Delden. 20.30 uur. 
Algemene Politiek. 

HENGELO - 8 december. A. Ploeg. 
Hotel Lansink. 20.30 uur. 

KESTEREN/OPHEUSDEN-18 
november. mr. F. Korthals Altes. 't 
Ambthuis, Kesteren. 20.00 uur. Al
gemene politiek/ gemeenteraadsver
kiezingen op 26 november 1986. 

LEIDSCHENDAM - 17 november. 
drs. Th. H. Joekes. De Witte Kaka

, toe. 20.00 uur. Actuele politiek. 

NEDERLEK- 24 november. mr. G. 
B. Nijhuis. Koetshuis, Krimpen a/d 
Lek. 20.00 uur. Actuele politiek/
Welzijnsproblematiek. 

NIEUWEGEIN - 24 november. drs. 
L. M. L. H. A. Hermes. Rest. De 
Ridder Sint Joris, IJsselstein. 20.30 
uur. Algemene politiek. 

NIEUW-GINNEKEN- 26 novem
ber. mr. H. E. Koning. Café-Restau
rant De Fazanterie, Ulvenhout. 
20.00 uur. Algemene politiek. 

OC OLDAMBT ~ 17 november. 
R.L.O. Linschoten. Hotel de Neder
landen, Winschoten. 20.00 uur. Al
gemene politiek. 

Landelijke najaarstournee 
de heren De Korte en Voorhoeve komen ter 

nadere kennismaking het land in: 

WEERT 
24 november; Hotel-Restaurant Jan van der 

Croon. 20.00 uur. Algemene politiek. 

SCHERPENZEEL 
I december Hotel-Restaurant Schimmel, 

Woudenberg. 20.00 uur. Algemene politiek. 

LEEUWARDEN, 
8 december. Oranje Hotel. 20.00 uur. 

Algemene politiek. 
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JOVD OOST-IJSSELMONDE ~ 21 
november. mr. G. B. Nijhuis. Dorps
huis de Stoof, Hendrik Ido Am
bacht. 20.00 uur. Algemene po
litiek. 

PIJNACKER- 24 november. mr. F. 
H. G. de Grave. Van Ouds het 
Raadhuis. 20.30 uur. Algemene po
litiek. 

ROLDE e.o.- 17 november. mevr. 
drs. M. M. H. Kamp. Hotel Er
kelens, Rolde. 20.00 uur. Algemene 
politiek. 

VVD-JONGEREN VECHT
STREEK- 13 november. H. F. Dijk
stal. 't State Wapen, Breukelen. 
20.15 uur. Algemene politiek. 

WASSENAAR- 14 november. mr. 
G. B. Nijhuis. Prinsehaven. 21.00 
uur. Politiek café/gezondheidszorg. 

VROUWEN IN DE VVD ZAAN
STREEK- 14 november. Mevr. drs. 
M. M. H. Kamp. De Stolp, Koog a/d 
Zaan. 20.00 uur. Onderwijsbeleid. 

ZAANSTAD- 28 november. mr. F. 
H. G. de Grave. Hotel rest. De 
Prins, Westzaan. 20.00 uur. Actuele 
politiek. 

ZWEELO- 27 november. ir. D. Lu
teijn. Café Warners. 20.00 uur. Al
gemene Economie/Landbouw. 

VROUWEN IN DE VVD ZWOL
LE- 28 november. J. Franssen. Ei
gen bouw. 20.00 uur. Onderwijs. 
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i= Inventief 
PENSIOEN CONSULTANTS 

Pensioen . .. is niet alléén 
een zekerheid voor later! 

Ons advies is gericht op uw 
persoonlijke situatie. 

Vraag gerust om een pensioenanalyse. 
Stel het niet uit. 

Van de Wervestraat15, 2274 VE VOORBURG. 
Telefoon 070- 87.14.14. 
Buiten kantooruren 070-20.02.39. 

LAAG IN PRIJS 

Alles op het gebied van winkel- en magazijninrichting. 
Eventueel gebruikt. 

WINKEL- EN MAGAZIJNINRICHTING 
Showroom: Noordweg 16c, 
WATERINGEN/Den Haag 
Telefoon: 01742-6947 

RESTAURANT 

Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 

niet de grootste, maar wel net iets beter 

TAPIJT- EN GORDIJNSTOFFENSPECIAALZAAK
SLAAPKAMERVOORLICHTER-COMPLETE 
WONINGINRICHTING- LUXAFLEX DEALER- SPECIALIST 
IN PROJECTEN 

DORPSWEG 90-3083 LE ROTIERDAM-TEL 010-4815282 

VOOR ZAKEN NAAR AMSTERDAM!! ... 
of er even tussenuit 

weg met de dagelijkse sleur. 

Petit Hotel Huize Otten 
Bel voor uitgebreide brochure 

tel. 020-250345, Utrechtsedwarsstr. 79, 1017 WD Amsterdam 

van der horst 
& verbeek 

KOOP/VERKOOP 
Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. Wij kopen of 
verkopen zowel uw privé onroerend goed en/ of uw commer
ciële onroerend goed. 

telefoon: 070-60 09 13* 

HOTEL EDENHOF 
LENZERHEIDE (Zwitserland) 1500 m 

Ons hotelligt zeer centraal en toch rustig in een sneeuwzeker skige
bied met 35 liften. In de directe omgeving zijn de skiliften en de 
langlaufloipe (50 km) gaat direct langs ons hotel. 
Vraag vrijblijvend onze folders en prijzen. 

Adres in Holland: B. de Geus, Vinkebuurt 6, 2471 XC Zwammer
dam, tel.: 01726 - 15520 of Hanneke de Geus, Hotel Eden hof, 
7078-Lenzerheide, tel.: 09 I 41.81.343034. 

ORIGINELE FRIESE KLOKKEN 
worden bij ons reeds jaren op ambachtelijke wijze gemaakt. 
zowel uurwerken als massief eiken kasten. 
U kunt bij ons uw eigen klok samenstellen door b.v. kast en 
wijzerplaat zelf uit te zoeken of een beschildering naar eigen 
keuz~. Komt u eens geheel vrijbli1vend onze collectie bezich
tigen of vraag even een folder aan. 
Vanzelfsprekend kunnen wij ook uw antieke klok restaureren. 

Klokkenmakerij V.d. GMeuJetL 
Roazebosk 13, 8517 HA Scharsterbrug. tel. 05138-2751 
vanaf rotonde Jou re richting Scharsterbrug. 
Zaterdags tot 17.00 uuropen 

m Lid Romantische Restaurants d 
SPECIALITEITEN RESTAURANT ' -

I '";. tl 
"Het Kasteel van Rhoon" b.v. . , ~ . · .· 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63, 3161 KD Rhoon tel.: 01890-18896/18884 



f 16.697.- nu aftrekbaar. 
Wat krijgt u er straks voor terug? 

Dit jaar mag u f 16.697,- aftrekken van uw 
inkomen. Minder mag ook. Als u dat geld 
maar gebruikt voor 'n lijfrente. Dus voor het 
opbouwen van 'n kapitaal dat straks 'n extra 
(pensioen) inkomen garandeert. 

En dan zit u meteen al met handenvol 
vragen. Want wanneer moet dat "straks" ingaan? 
Wat is voor u de beste datum? Hoe groot moet dat 
kapitaal zijn? Als u nu met goed geld betaalt, 
wat krijgt u dan straks terug aan geld, aan rente, 
aan zekerheid? 

Hoe groot kàn uw kapitaal groeien? 
Is 'n koopsom-storting dit jaar aantrekkelijk? 
Wat zijn de rijke mogelijkheden van storting in 
vreemde valuta, zoals Dollar of Ecu? 
Van aandelenfondsen of obligaties? 

De ene mogelijkheid geeft veel, de andere 
nog meer. En 'n niet-afgewogen keus kan u 
tienduizenden guldens schelen. Vandaar dat wij 

àlle mogelijkheden onderzoeken en vergelijken. 
Wij toetsen de voorwaarden van alle lijfrente
aanbiedingen. Daarbij passen wij uw 
persoonlijke wensen in. En dan maken wij de 
berekeningen. Dat is nu eenmaal ons vak. 
Daarin zijn wij onafhankelijk. 

Dit is ons aanbod: wanneer u uw wensen 
kenbaar maakt, dan geven wij een helder rap
port. Zwart op wit. Op maat. Voorzien van alle 
relevante informatie. Zodat u 'n gefundeerde 
keus kunt maken. Wij maken en verzenden dit 
rapport gratis. Vrijblijvend. Maar dan moet u wel 
de bon invullen en opsturen naar: 

Beijer Adviesgroep bv, 
Antwoordnummer 96, 
2100 YB Heemstede. 

Tijdens de kantooruren kunt u ook bellen: 
023-29.29.29. 

Zeg meteen dat het gaat om lijfrente-aftrek. 

oktober'86 Guldens Aandelen Dollars 

man 4 7 jaar besteedt dit jaar 
krijgt over 15 jaar tenminste 
krijgt over 15 jaar volgens prognose 
rendement 

man 38 jaar betaalt elkjaar 
krijgt over 24 jaar tenminste 
krijgt over 24 jaar volgens prognose 
rendement 
en bij tussentijds overlijden 

16.697.-
41.323.-
41.323.-
±6.5% 

Guldens 

10.000.-
352.631.-
480.517.-

7.0% 

16.697.- 16.697.-
25.881.- 40.816.- a) 

54.097.- 49.689.-b) 
±9.0% a) koers f 2.30 

b) koers f 2.80 

Guldens Obligaties 

10.000.- 10.000.-
313.203.- 316.609.-
482.333.- 613.105.-

7.0% 9.0% 

wordtuitgekeerd 352.631.- 313.203.- 226.152.-

r-------------Bo~~~;~;~d~~~------------~ 
Ik wil onafhankelijk advies. Welke lijfrente-vorm is voor mij persoonlijk 't meest gunstig? En bij wie? I 

Reken dat voor mij uit. Zet dat in een rapport. Snel. En duidelijk. Doe 't gratis, vrijblijvend. I 
Mijn naam:---------------------------------
Straat:-----------------------------------
Postcode/Plaats:-------------------------------

I 
I 
I 

Telefoon privé: _______ Telefoon zakelijk: ________ Geboortedatum:~~~ Man/Vrouw 1 
Ik werkDinloondienst D zelfstandig. Ik wil dat het lijfrente-kapitaal vrijkomt over __ jaar. 1 
D Ik wil dit jaar 'n koopsom besteden van f Dinguldens DinaandelenD in vreemde valuta (max. f 16.697.-) 1 
DIk wil elkjaar een premie betalen van f (max. f16.697.-) 1 
D Ik wil een kombinatie: elk jaar een premie van f en dit jaar 'n aanvullende koopsom van f I 

Pensioen-adviseurs, Lid NVA t _> ~ Beijer Adviesgroep BV. ol 
L---~~~~m.!,e,!;!6,;.E~V!,}~~t~---'-~~~~~~~d~~!!!~r!2·,S_W~~!..~~~E.J 

De bon dus. Of één telefoontje naar de 
Beijer Adviesgroep om na te gaan bij wie uw geld 't meest opbrengt. 

Bel 023-29.29.29. 





LIJFRENTE PRAKTIJKFINANCIERING 

- Hypotheekanalyse voor bestaande contracten- Volle
dige hypothecaire financiering woonhuis- Stamrecht
constructies, pensioenbreuk en gouden handdruk -
Overheveling van bruto/netto inkomen naar (stude
rende) kinderen - Bewaking pensioencontracten voor 
particulieren en bedrijven - Lijfrenteconstructies en 
maximale fiscale lijfrente-aftrek- Gratis financieel rap
port voor hypotheek of lijfrente - Praktijkfinanciering 
voor artsen, advocaten, accountants. 
~--------------, 

1 Ik wil vrijblijvend informatie over @[ID([)~ 1 

I D Grat~s financ~eel rapport ~ypotheek 1J v~rüchtingsbureau 1 
D Gratis financieel rapport lijfrente voor Academid I I o ______________________ __ 

I Naam: I 
1 Adres: I 
1 Postcode en plaats: 1 

I Stuur de coupon naar FINAC, Antwoordnummer 881, 3500 VT I 
L

Otrecht of bel tijdens kantooruren: 030 -3197 4 7 J 
VVD 9 ------------

ONAFHANKELijKE INTERMEDlAIRS VOOR PENSIOENEN/ASSURANTIEN/ 
HYPOTHEKEN/PRAKTI]KFINANCIERINGEN VRUE BEROEPEN. 
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v; r-v ussen deze data ligt de periode waarin Jan Kamminga als voor-
I I zitter de VVD-geschiedenis bepaalde. Nimmer in haar bestaan 

J1 heeft de partijbarometer zulke uitersten aangegeven als geduren-
de deze laatste vijf jaren. Grote politieke winsten, maar ook forse verlie
zen. 
Jan Kamminga moest leiding geven aan een partij in de "schitterend
weer" perioden maar ook tijdens de striemende stormvlagen. Hij en
tameerde leden tot inspraak, tot meedenken. 

Als geen ander wist hij te verwoorden hoe essentieel het is dat leden 
hun stem laten horen. .. de zaken niet op hun beloop laten, maar vanuit 
die hechte achterban meedenken en mee bepalen hoe dat gezicht van de 
VVD eruit moet zien. Politiek wordt immers niet door politici alleen 
gemaakt, maar door een gehele partij. De eersten moeten het beleid ver
woorden, de leden vormen het rijke reservoir aan kennis, inzicht. Zij 
zijn de voedingsbodem van het liberaal beleid. 

Daartoe was kennis nodig. Voorzitter Kamminga voorzag daarin 
onder andere door de oprichting van de VVD-expresse voor het kader, 
waarin het landelijk en Europees liberaal-politiek handelen zo is ver
woord dat "het de buurman over de heg" kan worden uitgelegd. 

Met heel veel inz.et - vaak tot aan de grenzen van wat fysiek moge
lijk was - heeft hij voor de VVD gewerkt. Zijn warmte en enthousiasme 
stimuleerden de mensen rondom hem. Zonder franje, zonder enige vorm 
van ijdelheid heeft hij zijn immens zware taak vervuld met visie en 
charisma. Hij wist te bezielen als mensen op hun tandvlees liepen. Heel 
ingewikkelde problematiek wist hij met enkele nuchtere zinnen kernach
tig en begrijpelijk te verwoorden. Vice-voorzitter Liesbeth van Raalte vat 
op de volgende pagina's het "Kamminga-tijdperk" samen. 

Zaterdag gaan we van hem als voorzitter afscheid nemen om 14.30 
uur in het Turfschip in Breda. Komt u ook? 

--------------------------~---------------------~-.~~------2-5_n_ov_e_m_be_r_I_98_6 
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Brief.van Liesbeth 
Jan, 
"Het gaat best met de VVD". 
Het getuigde van lef om zo, als ondervoorzitter - want Frits was ziek - de 
·algemene vergadering in april 1980 te beginnen. 
Woorden, die insloegen als een bom. Waarover we, na even de adem te hebben 
ingehouden, laaiend enthousiast waren. 
Woorden, die herhaald zouden worden de daaropvolgende jaren in tijden van 
voor- en tegenspoed. En die heb je gekend vanaf het moment op 22 mei 1981 
dat je Frits als voorzitter van de partij opvolgde. 
34 jaar was je en de jongste partijvoorzitter. 
"Het gaat best" ... met dat nooit te verloochenen 
Oroningse accent zou je in die trant nog vaak 
de mensen uit een impasse halen en enthousiast 
weer voor de "club" staan. 

Jan, 
Je begon in 1974 
in Groningen 
als raadslid, 
regelmatig de 

degens kruisend 
met Max van 

den Berg. Al in 
'78 was je kc-voorzitter 

van Groningen. 

Toen heb ik je leren kennen. Ook hb-lid en wonende in Drenthe reden wij elke 
zes weken naar Utrecht voor de hoofdbestuursvergaderingen. 
Het beter wetend. De partij hervormend (zonder Wolfheze). Stuurlui dus die 
aan de wal staan! Tot het moment dat jij het stuur overnam en het "menens" 
werd. Dat was vlak voor de Tweede-Kamerverkiezingen van 1981. We lagen 
slecht in de polls, maar het verlies bleef uiteindelijk tot slechts twee zetels 
beperkt. 
En dan aan het werk. 
Reizend vanuit Groningen naar Den Haag, heen en terug toch altijd zo'n vijf 
uur, alhoewel .. als mijnheer Koster laag vliegt ... Dat traject enkele keren per 
week is eerder gewoonte dan uitzondering. Vele jaren 's maandags bestuursver
gadering op De Gracht, donderdags het liberale bewindsliedenoverleg op Eco
nomische Zaken ... In "rustige" tijden aangevuld met minstens een wekelijkse 
spreekbeurt ergens in het land. Het worden extreem lange dagen. 
Liefdewerk oud papier, want je bent makelaar van bèroep en die hobby doe je 
er bij(!), maar het voorzitterschap en de makelaardij is slechts te combineren 
dankzij je vader en Geert. 
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Betrokken ben je. 

k~~WI~~~~ ts Zelf zeg je na een half jaar: 
v .... "Het voorzitterschap is geen 

vrotl3 y{À.Vli). OVI~ ... - ·- functie om naast een volledige 
' dagtaak vele jaren te doen. 

\ Niet alleen wat de tijd betreft, want dat is nog in te 
delen, maar het houd je zo bezig. Je bent zeer 
betrokken." 
En velen vragen zich terecht af hoe überhaupt die 
combinatie ook gezien de afstand mogelijk is. 

In je handen wrijvend als je het naar je zin hebt. 
"Prachtig, prachtig, prachtig ... " wanneer het goed loopt. Ons deelgenoot ma
kend van een malle ervaring die je met veel verve vertelt en ons door je manier 
van vertellen veel plezier geeft. 
Want vertellen kun je. 
Bij problemen en spanningen toon je je soms geïrriteerd. Je afsluitend voor je 
omgeving. Een Groninger. Maar een warmvoelend en ook een emotioneel 
mens, hoewel weinigen de kans krijgen die kant van jou te leren kennen. 
Alhoewel ... wanneer ik de foto's van je zie uit maart 1982 toen we bij de Staten
verkiezing de tweede partij van Nederland werden ... Of bij de uitslag van de 
Tweede ~amerverkiezingen in 1982 in Den Bosch! Inmiddels heeft Ed dan de 
taak van fractievoorzitter van Hans overgenomen en jullie - onze - vreugde 
straalt er van af. Dat we als gevolg van een bommelding het Bossche Casino 
tijdelijk moeten ruilen voor de er tegenovergelegen cafés doet niets af aan het 
enthousiasme. 
In en na die feestroes blijf je je realiseren dat de winst niet 
alleen aan het Haags circuit is te danken, maar evengoed aan 
al die mensen die in kraampjes staand, plakkend en pratend 
de boer opgingen en in de vroege morgen of de late nacht de 
laatste informatie in miljoenen brievenbussen stopten. In 
V & D bedank je dan ook terecht voor de inzet van propagan
disten en hulptroepen. 

Je activiteiten beperken zich niet tot ons eigen landje. In ELD
verband of voor de Liberale Internationale trek je over de 
grenzen om onze liberale beginselen uit te dragen. Zelfs He.uL5k, hel~er 
spreekbeurten over de g~enzen voor afdelingen if! het bui~ b owa.vteloi•VIj ~ 
tenland tot in de VerenLgde Staten behoren tot JOUW beugheden. 
Ook ben je actief in het meedenken in een kleine groep over een nieuw te vormen 
kabinet. Dat gebeurde in november 1982 en ook nog eens dit jaar. Een grote 
verantwoordelijkheid, want iedereen wil over je schouders me_ekijken en er zijn 
vele gegadigden, maar slechts weinig uitverkorenen. 
Het deugt niet gauw en men is snel geneigd samen met de buurman over de 
heg het beter te weten. 

25 november 1986 3 _.De_ 
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En och, helemaal gladjes liep het ook niet altijd. 1982 was een turbulent jaar, 
schreef je zelf. Drie verkiezingen en een kabinetsformatie. In een nummer van 
het partijblad leg je dan uit - nog weer eens - hoe dat allemaal zat en waarom 
zaken mis gingen. Dat doe je ook tijdens de winterseizoenen, wanneer we met 
het dagelijks bestuur langs de kamercentrales trekken. Jij moet er altijd zijn, 
terwijl de overige dagelijks bestuursleden wel eens verstek kunnen laten gaan. 
Sprekend van een klein papiertje met enkele punten, zet je uiteen, licht je toe 

. na soms - intern - wel eens gemopperd te hebben dat je na een lange werkdag 
en een forse rit weer met een broodje je avondmaal moet doen. 

Jan, 
Je bent je zeer bewust van je verantwoordelijkheden als partijvoqrzitter. In de 
algemene ledenvergadering stel je naar aanleiding van de begroting voor 1984 

· wanneer de noodzaak tot bezuinigen moeizaam begint door te dringen: "We 
mogen niet leven op kosten van de generaties na ons" en "Laat het niet alleen 
aan een handjevol parlementariërs en bewindslieden over de zaken te verde
digen en toe te lichten." Daarmee benadruk je nog eens dat ook de verschillen
de bestuurslagen binnen de partij de taak hebben het gevoerde beleid zo begrij
pelijk mogelijk naar buiten te brengen, zodat de leden mondig zullen zijn en 
op de situatie kunnen inspelen. 
En men wordt mondiger. Dat betekent ook meer tegenspel, ook openlijker 
kritiek, al dan 'niet terecht. 
Een feit is dat jij zo lekker herkenbaar bent en bij problemen ook degeen die 
het maar "even" op moet knappen: Spreiding PTT, gerollebol van Henk en 
Neelie, P.C. Hooftprijs, Playboy ... Incidenten zeggen we ... als partijvoorzitter 
had je toch tenminste ... Och, als het zo eenvoudig was! Want we zijn liberalen 
en dat willen we weten ook. 
Dat blijkt ondermeer tijdens db-vergaderingen waar we zeer helder en duide
lijk zijn over situaties, waar afspraken worden gemaakt. Maar, zoveel mensen 
zoveel zinnen ... Liberalen zijn ook eigenzinnig of eigenwijs en soms steek je 
wanhopig je handen in de lucht, want je wordt er door db of hb weer eens op 
uitgestuurd soms om onverzoenlijkheden te verzoenen, om bruggen te slaan. 

Jan, 
Je zult ook je fouten hebben gemaakt, maar met het stelletje binnen de partij 
is het soms vechten tegen de bierkaai. Toch bleef je optimistisch. 
In mei 1985, een klein jaar voor de verkiezingen, steek je de partij weer een 
riem onder· het hart: "Het is lente, de VVD staat weer in bloei ... er is optimis
me en vertrouwen". Je gaat ermee door als de voorspellingen slecht zijn en je 
de club bij elkaar weet te houden, te enthousiasmeren: In Den Bosch voor de 
gemeenteraadsverkiezingen; in Amsterdam voor de landelijke verkiezingen. 

En op de achtergrond is daar dan Mieke. Opgewekt en stralend. Mee naar "De 
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Rooie Haan". Mee-kijkend wanneer er, in het kader van een ledenwerfactie 
in Drenthe, moet worden gevoetbald. Meefietsend in een fraai VVD-jack; mee
levend tijdens t.v.-debatten; zittend in de zaal wanneerhaar Jan herkozen 
wordt als voorzitter. 
Luisterend naar al jouw wel en wee, wanneer je in het holst van de nacht weer 
de Ketwig Verschuurlaan indraait. 
Want de partij heeft je tijdens het voorzitterschap geclaimd en slechts wei
nigen hebben zich gerealiseerd dat je als mens toch ook recht op een beetje eigen 
leven hebt. · 
Mieke, je trouwste klankbeeld; luisterend en voor jou vaak de problemen relati
verende. 

Jan, 
Op 29 november treed je af als voorzitter. Een vertrek dat je over de verkiezin
gen heen tilde, omdat je in die niet gemakkelijke periode je partij niet in de 
steek wilde laten. Met je Groningse nuchterheid stel je dat het goed is dat een 
ander het stuur overneemt. Maar enige aarzeling klinkt door in je stem, wan
neer we in de nacht na een db-vergadering naar het Noorden rijden en we over 
de tijd daarna praten. 
Na 29 november. 
Want ondanks de druk waaronder· je leefde, wilde leven en die je ook zocht, 
weet je dat je het zult missen. Dat algemeen secretariaat en het vele overleg 
met Wim van den Berg; dat wekelijks liberaal bewindsliedenoverleg; dat geza
menlijk eten voor de db-vergaderingen. Wat deed PC-Groningen dit weekend 
en welke invloed had dat op jouw humeur. De keren dat je nog met een Big 

Mac in je handen om half acht de hamer liet vallen. Nu al 
is er een kaleidascoop aan herinneringen. De Gracht, Kos
ter die beneden wacht ... het geharrewar in de partij. .. het 
door een lastige vergadering heenmanoeuvreren ... het ap
plaus na een goed verhaal. De teleurstellingen en de vol-
doening... ' 
In 1982 schreef je de profetische woorden: "Het zullen mis
schien moeilijke jaren worden, maar jaren waarin wij als 
liberalen kunnen laten zien dat wij ook problemen aan
kunnen." En het was niet altijd gemakkelijk. Soms weinig 
ups en veel downs. Om jouw uitgangspunt kon men echter 
niet heen: Het doel van politiek bedrijven is het hebben 
van invloed, zodat je je politieke uitgangspunten kunt rea
liseren. Onze liberale beginselen staan sterker dan ooit en 

, blijven het waard ons voor in te zetten. 
Met een kritische, mondige partij. .. met kwaliteit aan de basis 
en in de top is die toekomst in goede handen van jouw opvolger. 
Jij hebt jouw karwei geklaard. Mede dankzij jou is er alle reden 
tot vertrouwen in die toekomst. 
Het gaat best met de VVD! 

Liesbeth 

• 
--------------------------
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Thuisfront maakte 
het voorzitterschap mogelijk 

De voorzitter op afstand 
die er toch altijd wás. Een 
"vrije-tijds" voorzitter van 
wie de omstandigheden 
dwongen heel vaak in de 
àuto in Groningen te stap
pen en naar Den Haag te 
reizen. Talloze telefoon
tjes op het makelaarskan
toor. Alles was bij Jan 
Kamminga mogelijk door 
zijn thuisfront. 

Natuurlijk in de eerste plaats geldt 
daarvoor dank aan Mieke Kammin
ga die niet alleen haar man maar ook 
met de VVD trouwde. Maar onmid
dellijk daaraan toegevoegd moet die 
dank ook naar de vader en broer van 
Jan gaan. Tezamen dreven zij het 
makelaarskantoor Kamminga en 
Zonen in Groningen-stad en Jan's po
litieke aspiraties zijn door vader 
Kamminga en zijn broer Geert altijd 
volledig gesteund. 
Het begon al in 1974. Toen zocht 
mevrouw Van der Laan naar een op
volger voor de VVD-gemeenteraads~ 
fractie. Jan wilde wel, maar de heren 
Kamminga hebben de koppen wél 
even samengestoken over de con
sequenties voor het kantoor. "De eer
ste tijd die van het werk werd afge
knabbeld, konden we ons als ma
kelaarskantoor wel permitteren," 
vertelt de heer Kamminga sr. "Jan 
had bovendien bijzonder goede con
tacten met zijn politieke tegenstan
ders en door de bank genomen kun 
je zeggen dat zijn politieke functies 
altijd positieve consequenties voor 
het kantoor hebben gehad. 
De periode dat Jan Kamercentra
Ievoorzitter was en tegelijkertijd 
moest invallen voor de toenmalige 
voorzitter Korthals Altes liep paral
lel met een belangrijke uitbreiding 
van het kantoor. Toen wij zagen dat 
Jan meer en meer tijd moest steken 
in de partij hebben we de toenmalige 
districtsmanager, de heer Ter Borch, 
gevraagd ons te komen steunen. Hij 
heeft veel van het huiswerk van Jan 

overgenomen. Doordat Jan veel naar 
het Westen ging kon hij gemakkelijk 
tegelijk onze opdrachtgevers in die 
streek van het land bezoeken. Ter 
Borch is in de directie opgenomen. 
We hebben toen van de maatschap 
een b.v. gemaakt." 

Ruiten 

Het was natuurlijk niet allemaal zo 
rooskleurig. Geert haalt aan hoe na 
elke verkiezingen - behalve bij de 
laatste - de ruiten van het makelaars
kantoor aan diggelen zijn gegooid. 
"Voor mij bracht die functie van Jan 
met zich mee dat ik overal waar ik 
kwam tot vermoeiens toe moest 
praten over mijn broer en de po
litiek,' maar aan de andere kant was 
het entree bij bepaalde mensen aan
zienlijk gemakkelijker." 
De mannen Kamminga zijn het er 
roerend over eens dat het voor Jan 
fysiek niet meer was óp te brengen 
het veeleisende en tijdvretende voor
zitterschap nog langer te combineren 
met de huidige constellatie van het 
makelaars bedrijf. 
Geert: "Wel zie ik voor de toekomst 
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nog voldoende mogelijkheden voor 
de VVD om van Jan's kennis en erva
ring te profiteren. Déze functie werd 
ook voor het kantoor té veeleisend. 
De afgelopen jaren heeft Jan erg 
veel kunnen doen door de steun van 
vader, die zeer geëngageerd VVD-
lid is en erg veel telefoontjes en za
ken voor Jan heeft opgevangen." 
Vader Kamminga: "We hebben écht 
met hem meegeleefd; maar dat is hij 
ook waard." 

Tijdens dit gesprek gingen mijn ge
dachten terug naar een nacht- enne
velrit op de avond van de Statenver
kiezingen in 1982. Tussen het Gooi 
en Arhem zoefde de auto door de 
dichte mist. Etapsgewijs druppelden 
de voor de VVD voortreffelijke ver
kiezingsresultaten binnen en Jan zei 
opgetogen: "Even mijn grootste sup
porter bellen!" pakte de autote
lefoon, draaide een nummer ... en 
daarna hoorde ik hem zeggen: "Ja 
Pa met mij ... " 

Reny Dijkman 
Foto: EFG 

• 
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Eremedaille van het Europees Parlement 
voor Jan Kamminga 

A an het eind van zijn mandaat 
als voorzitter van de VVD 
heeft Jan Kamminga in ge

zelschap van zijn echtgenote Mieke 
een afscheidsbezoek aan de Liberale 
Fractie in het Europees Parlement 
gebracht. Bij deze gelegenheid werd 
hem door Hans Nord, in zijn kwali
teit als ondervoorzitter uit naam van 
voorzitter Pierre Pflimlin en het ge
hele presidium de eremedaille van 
het Europees Parlement uitgereikt. 
Zowel bij deze gelegenheid én een 
voorafgaande ontmoeting met de 
vijf VVD-Europarlementariërs werd 
onderstreept hoe Jan Kamminga als 
voorzitter van onze partij een inte
gratie van de Europese afgevaardig
den in de partij op gelijke voet met 
de leden van Eerste- en Tweede Ka
mer heeft bewerkstelligd. Meer dan 
ooit tevoren heeft Jan Kamminga 
het besef in de partij doen doordrin
gen dat de Nederlandse politiek in 
al zijn geledingen wordt geconfron
teerd met Europese besluiten en dat 
daarmee zowel beperkingen op de 

Jan Kamminga ontvangt uit handen van Hans Nord de eremedaille van het 
Europees Parlement. Mieke Kamminga kijkt in het midden belangstellend toe. 

nationale beslissingsmacht worden 
gelegd, als gezamenlijk met de ande-

Gezamenlijk in de parlementsbankjes, staand v.l.n.r. Gijs de Vries, Jan Kam
minga, Plorus Wijsenbeek Zittend: Hans Nord, Mieke Kamminga, Jessica 
Larive, Hendrik Jan Louwes. 
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re Europese partners grotere moge
lijkheden worden geschapen. Zowel 
in zijn eigen bestuurslidmaatschap 
van de ELD als ook door het in het 
dagelijks en het hoofdbestuur bin
nenhalen van de Europese lijsttrek
ker en het toevoegen van de Eu
roparlementariërs aan kamercentra
les, heeft Jan Kammingadat besef 
in alle geledingen van de partij laten 
doordringen. Dat heeft het Europees 
Parlement terecht door het 
uitreiken van de eremedaille gehono
reerd. De gehele fractie van de Eu
ropese liberalen is ervan overtuigd 
dat hij ook in de toekomst in andere 
functies en hoedanigheden zijn inte
gratie van Europees denken in de 
Nederlandse politiek zal voortzetten 
en dat we in hem een werkelijk 
vriend en pleitbezorger gevonden 
hebben. 

Moge het hem met zijn echtnote 
Mieke, na een periode van enige wel
verdiende rust, in zijn persoonlijke· 
werk en in zijn verdere politieke car
rière zeer wel gaan. 

Plorus Wijsenbeek 

• 
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VVD-Eerste Kamervoorzitter 
dr. G. Zoutendijk bepleit grotere c==--======-~ 
accountant~controle op departementen. 

Tijdens de Algemene Be
schouwingen in de Eerste 
Kamer heeft VVD-fractie
voorzitter dr. G. Zouten
dijk een pleidooi gehouden 
voor een efficiënter en min
der kostbaar overheidsap
paraat. "Een goedkopere 
en meer dienstbare over
heid is voor een verder 
structureel herstel van 
groot belang. 

De laatste tijd is de aandacht sterk 
geconcentreerd op de gebrekkige fi
nanciële procedures bij vele depar
tementen, op het soms geheel ont
breken van enige accountantscontro
le en op de veel te late verslag
geving ... Weer een voorbeeld dat de 
overheid zichzelf niet onderwerpt 
aan regels die zij particuliere bedrij
ven oplegt. Waarom bestaat geen 
verplichting om binnen zes maanden 
de jaarrekening per departement te 
publiceren, compleet met accoun
tantsverklaring en managementbrief 
aan de minister? Ik zou willen pleiten 
voor externe controle per departe
ment. De Algemene Rekenkamer 
zou dan in opdracht van de Staten
Generaal speciale onderzoeken kun
nen doen en zich daarbij mede kun
nen richten op de procedurele con
trole, ook van de beleidsvoorberei
ding. Het huidige financiële wan
beleid is zeker niet bevorderlijk voor 
de belastingmoraal." 

Geregistreerde werkzoekenden 
' 

Terwijl op het Binnenhof twee dagen 
lang demonstranten te hoop liepen 
tegen bezuinigingsmaatregelen 
waaroverïn de Tweede Kamer werd 
gesproken, zat het overgrote deel 
van de bewindslieden in de Senaat te 

luisteren naar de algemene en finan
ciële beschouwingen. Het buiten
gebeuren, ondanks luidsprekers, ont
ging hen volkomen. 
Zoutendijk sprak zijn twijfel uit over 
het door Lubbers toegezegd tijdpad 
volgens welke de werkloosheid met 
50.000 banen per jaar zal moeten te
ruglopen. "Hoofddoel van dit beleid 
is de bestrijding van de werkloos
heid, maar is het niet beschamend 
dat niemand weet"hoe groot het aan
tal werkzoekenden werkelijk is, ome 
dat er velen geregistreerd staan die 
allang werk hebben? Is het niet be
schamend dat een automatiserings
project is mislukt en dat anno 1986 
dè arbeidsbureaus nog werken met 
grote kaartenbakken en allerlei me
thoden van moderne dienstverlening 
voor werkzoekenden en werkgevers 
daardoor niet mogelijk zijn? Hoe 
kan ooit een tijdpad voor vermin
dering van de werkloosheid worden 
overeengekomen, afgezien van de 
politieke wenselijkheid daarvan, als 
het vertrekpunt niet bekend is? 
Wordt het niet de hoogste tijd voor 
een grootscheepse schoningsoperatie 
en een nieuwe realistische aanpak 
van de automatisering?" 
Eerder al had hij in zijn inbreng erop 
gewezen dat die daling met 50.000 
·werklozen per jaar het gevolg zal . 
moeten zijn van de verwachte econo
mische groei, de verwachte arbeids
duurverkorting, het gedrag van so
ciale partners en het te voeren be
leid. "Het is een afgeleide grootheid 
die moeilijk rechtstreeks beleids
matig is te beïnvloeden. Kunstmati
ge banenplannen worden door geen 
weldenkend mens gewenst en kun
nen door hun ongunstige neveneffec
ten ook maar tijdelijk soelaas bie
den." 
Bovendien spelen internationale in
vloeden een grote rol op ·onze natio
nale economie. Senator Zoutendijk: 
"Bij een ongunstige externe ontwik-
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keling zullen we spoedig weer in de 
problemen komen. Daarom mag de 
onbetaalde rekening (financierings
tekort) niet groter worden. Ik onder
steun het beleid van de minister van 
Financiën. Echter met. de kantteke
ning dat dit beleid duurzame econo
mische groei niet mag frustreren. 
Alleen die groei kan leiden tot oplos
sing van het werkloosheidsprobleem 
op termijn. Daarom vind ik het vast
stellen van een tijdpad voor de ver
mindering van de werkloosheid on
verstandig. Zeker als het kabinets-

. beleid daar primair op zou worden 
beoordeeld." 

dr. G. Zoutendijk 



Lastenverlaging 

Ook ging Guus Zoutendijk uitvoerig 
in op het veel te grote verschil tusseri 
de bruto- en nettosalarissen. De be
lasting en de sociale verzekeringspre
mies nemen een veel te grote hap uit 
de koek. Dat geldt vooral voor inko
mens rond modaal. "Dat werkt on
dermijnend op de inzet, prestaties en 
moraal van de mensen. Ik zou een 
dringend beroep op het kabinet wil
len doen om - in ieder geval voor na 
1987 - een belastingverlaging serieus 
te overwegen." , 
Tijdens de aan de algemene beschou
wingen gekoppelde financiële be
schouwingen ging de financiële spe
cialist van de VVD-fractie in de Se
naat, jhr. mr. G. 0. J. van Tets, daar 
nader op in. "In de jaren sinds de 
eerste oliecrisis zijn de collectieve 
uitgaven met 200 % gestegen ... 

derde industrieën die het in de VS 
moeilijker krijgen zullen eerder ge
neigd zijn naar Korea of Taiwan te 
gaan dan naar Nederland met zijn 
toch hoge kostenniveau. Dat is goed, 
want wij moeten niet willen concur
reren tegen ontwikkelingslanden. 
Wij moeten willen concurreren te
gen de VS zelf, met ontwikkelde 
technologie die past bij de verbreid
heid van geavanceerd onderwijs, 
waartoe wij in staat zouden moeten 
zijn ... Concurrentie uit de zoge
naamde lage lonenlanden die echt 
succes hebben, komt meestal neer op 
concurrentie uit lage belastinglan
den. De belastingdruk moet omlaag. 
Niet zozeer omdat zij onaangenaam 
is voor de burger alswel omdat zij 
slecht is voor onze economie." 

Jhr. mr. G. 0. J. van Tets 
Een collectieve sector van 66 % van 
het Nationaal Inkomen moet duide
lijk verder omlaag, zeker nu de la
gere cijfers die men elders bereikt 
ook wat dalen. Een belastinghervor
ming als die in de Verenigde Staten 
met een hoogste inkomstenbelasting
schijf van 40 % kan niet nalaten een 
uitstralingseffect te hebben naar 
concurrerende landen ... De verou-

Van Tets kwam met het voorstel de 
percentages waar de commissie Oort 
van uit gaat tot een lager maximum 
terug te brengen. "Berekend is dat 
voor 1 1 I 4 miljard de tarieven in het 
systeem Oort terug zouden kunnen 
naar 40-50-60. Het psychologisch zo 
belangrijke marginale tarief boven 
de 50 % dat nu al beneden modaal 
de mensen aangrijpt wordt daarmee 
naar tweemaal modaal opgeschoven. 
Dat moet een waarde hebben voor 
onze economie die vele malen groter 
is dan het economisch nut van de 

marginale 1 1 I 4 miljard aan collec
tieve uitgaven. Zo te zien zou de 
keuze niet moeilijk moeten zijn," al
dus Van Tets. 

Reny Dijkman 
Foto's: Theo Meijer • 

Markerwaardrapport 
Ter voorbereiding van 
de themadag Marker
waard, die op 18 oktober 
jl. geen doorgang vond, 
werd door de ad-hoc 
werkgroep Marker
waard een rapport opge
steld dat op deze thema
dag mede als basis voor 

de discussie zou dienen. 
Voor belangstellenden is 
dit rapport verkrijgbaar 
door storting van f 4,
op giro 40.18.232 t.n.v. 
de VVD-Informatie
rekening 's-Gravenhage 
onder vermelding van 
Markerwaardrapport. 
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Enkele kanttekeningen bij 
wo sociaal zekerheidstelsel I 
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/?---_'>- ver het werk van de Eerste 
\ C ) ) Kamer wordt in de publi-
"'--=/ citeit (gelukkig?) niet te veel 

ophef gemaakt. Toch zal het zijn op
gevallen, dat onze Eerste-Kamer
fractie meer moeite heeft gehad met 
de wetsontwerpen van staatssecre
taris De Graaf over de herziening 
van het stelsel van sociale zekerheid 
dan onze collega's aan- zoals dit in 
het jargon heet- "de Overzijde". In 
de kranten heeft gestaan dat ons aan
vankelijk "aarzelend ja" aan het ein
de van de debatten iets minder aar
zelend was geworden. De staatsse
cretaris heeft namelijk een niet on
belangrijke toezegging gedaan over 
een multidisciplinair onderzoek naar 
de toekomst van de sociale zeker
heid - dus in relatie met bijv. de fis
cale raakvlakken, de opvattingen in 
het advies van de Wetenschappelijke 
Raad voor het Regeringsbeleid over 
een nieuw stelsel en misschien ook 
nog wel met inachtneming van Eu
ropese aspecten. 
Meningsverschillen tussen de beide 
Kamerfracties? Geen sprake van. 
Een eventueel verschil in waardering 
van wetsontwerpen hangt nauw sa
men met de positie en de taak, die 
elk van beide Kamers heeft. 
De Tweede Kamer zit, als ik het zo 
mag zeggen, met haar neus op de 
wetsontwerpen. Zij kan amenderen 
en ze heeft daardoor, het kan en mag 
niet anders, meer oog voor het detail. 
De Senaat daarentegen staat er wat 
afstandelijker tegenover; ze onder
werpt de voorstellen van de Re
gering aan een meer globale juri
disch-technische beoordeling. De 
Eerste Kamer zit als het ware in een 
helicopter; ze ziet de structuur van 
het landschap, maar niet de gras
sprietjes en de boterbloemen. 

ver die structuur van De 
Graafs wetsontwerpen waren 
we niet zo enthousiast. Waar-

om niet? 
Een wetsontwerp moet zo duidelijk 
mogelijk zijn; dat houdt in een 
scherpe scheiding van begrippen 
door objectieve definities. Nu heeft 
de staatssecretaris het niet-objec-

tiveerbare begrip "minimum-be
hoeftefunctie" - wat is iemands mi
nimum-behoefte? - genomen als een 
principieel en structureel uitgangs
punt voor zijn stelsel. Aan de vast
stelling van die minimum-behoefte is 
onverbrekelijk verbonden een toets 
op inkomen en vermogen. Immers, 
als iemand nog een inkomen heeft of 
over een vermogen beschikt behoeft 
hij geen beroep op de Bijstand of een 
vergelijkbare voorziening te doen, 
omdat hij zichzelf nog kan bedrui
pen. 
Dit logische uitgangspunt heeft de 
staatssecretaris laten vallen; zo'n 
toets op het vermogen gebeurt niet 
in de Toeslagenwet en in de Inko
mensvoorziening Ouderen en gedeel
telijk Arbeidsongeschikte Werkne
mers (IOAW). Wij hebben hier op 
zich geen enkel bezwaar tegen, maar 
het tast de structuur van het nieuwe 
stelsel wel aanzienlijk aan. W ets
technisch is dat geen goede zaak. 

· Van meer praktische aard zijn de be
zwaren van mijn fractie tegen de 
ToeslagenweL We kunnen er niet on
deruit, maar we mogen de ogen niet 
sluiten voor de fraudegevoelige as
pecten ervan. Bovendien werkt deze 
wet waarschijnlijk anti-emancipa
toir, omdat de partner - meestal dus 
de vrouw - zich wel twee keer zal be
denken als het aannemen van een 
(bij)baantje de toeslag geheel of ge
deeltelijk verloren doet gaan. Hier 
speelt ook nog de privacy-gevoelig
heid een rol. 
Het- nieuwe stelsel is bovendien inge
wikkeld, onduidelijk en moeilijkuit
voerbaar. De uitvoeringsorganen zul
len er de handen vol aan hebben, en 
het zal ze nog meer moeite kosten 
om de verzekerden duidelijk te ma
ken waarop en waarom ze recht heb
ben. Ik heb in de Eerste Kamer ge
zegd: "Wie een zaak- in dit geval 
een systeem van rechten en plich
ten - niet begrijpt, zal het niet of 
moeilijk aanvaarden. Onbegrip leidt 
tot een proces van vervreemding, en 
dat brengt iemand gemakkelijk op 
de brede weg naar de fraude." Daar
mee is de cirkel weer rond. 
En de besparingen dan? Die zijn niet 
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===------J H. F. Heijmans 

onbelangrijk, maar je moet er ook 
weer niet te veel van verwachten. In 
1990 ongeveer een miljard gulden 
per jaar - dat is ongeveer evenveel als 
de opbrengst van het voorstel en de 
uitkeringen in 1987 op het peil van, 
vandaag te bevriezen. "Struc
tureel", zoals dat heet, is de bespa
ring drie miljard per jaar, maar die 
toestand kan pas in 2017 worden be
reikt. Wedden dat dit nieuwe stelsel 
dan niet meer bestaat? 

ll~ r zit geluk~!g ook een groot 
11~~ aantal positieve kanten aan de 

Jl~--1 voorstellen van De Graaf. Ik 
noem er enkele. 
Het nieuwe stelsel draagt toch bij 
aan het betaalbaar houden van onze 
sociale zekerheid; het heeft grotere 
prikkels in zich om te proberen weer 
aan de slag te komen; de relatie tus
sen het nieuwe element "arbeidsver
leden" en uitkering is rechtvaar
diger; ouderen worden relatief be
voordeeld boven jongeren, die nog 
een heelleven voor zich hebben; het 
speelt in op veranderingen in maat
schappelijke en emancipatorische 
ontwikkelingen (en wat dit laatste 
betreft met uitzondering van de Toe
slagenwet) en het neemt het on
gerechtvaardigde verschil in behan
deling tussen gehuwd en ongehuwd 
samenwonenden weg. 
Wat houdt het nieuwe stelsel nu pre
cies in? lijkt nu een voor de hand lig
gende vraag. Om dat precies uiteen 
te zetten is een grote voorlichtings
campagne gestart. Huis aan huis 
wordt een folder in de bus gestopt, 
waarin de hoed en de rand nauwkeu
rig worden getekend. Misschien 
heeft u haar al. Ik wens u er in elk 
geval enkele ·"genoegelijke" uurtjes 
mee! 

H. F. Heijmans 

• 



Welzijnsbeleid 
.Oktober 1986 stond in het teken van welzijn en dat is 
natuurlijk goed. Min of meer toevallig vielen de behan
deling van de Welzijnswet en de behandeling van de be
groting 1987 van Welzijn en Cultuur met de daarin aan
gekondigde bezuiniging op het sociaal-cultureel werk ad 
f 125 miljoen samen. 
Het is wellicht goed eerst even stil te staan bij wat libera
len onder welzijn en welzijnsbeleid verstaan. 

17~ mdat praktisch alles met het 
( \ )) wel-zijn van mensen te nia
·."~~ ken heeft, is het nuttig in dit 
kader enige beperking aan te bren
gen. Het gaat hier voornamelijk om 
het werkterrein van het ministerie 
van welzijn, volksgezondheid en cul
tuur. In het verkiezingsprogramma 
staàt over welzijn het volgende: 
"Omdat het zich welbevinden een 
persoonlijke beleving is, gaat het 
erom elk mens de vrijheid te lateni
te geven om het eigen leven zoveel 
mogelijk naar eigen overtuiging in te 
richten". Het is essentieel, dat hierin 
wordt uitgegaan van de eigen keuze 

· van de burger. Niet de overheid 
moet bepalen wat goed voor de bur
ger is. Deze passage veronderstelt 
wel dat mensen in staat moeten zijn 
het leven naar eigen inzicht in te 
richten. Bepaalde groepen in de sa
menleving, die in een zwakke positie 
staan, moeten daarom op hulp van 
de samenleving en de overheid kun-
nen rekenen. · 

Zelfredzaamheid 

In het verkiezingsprogramma staat 
dan ook, dat het beleid gericht moet 
zijn op het vergroten van de zelfstan
digheid, en dus de zelfredzaamheid, 
van de mensen. Dit is niet zonder be
lang, omdat het overheidsbeleid in 
het verleden de neiging had mensen 
afhankelijk van de overheid te ma
ken en te houden. Het particulier 
initiatief dient de basis van onze sa
menleving te blijven. De overheid 
mag voorwaarden voor dat particu- . 
lier ir\itiatief scheppen. Bij de Wel
zijnswet is Minister Brinkman uit: 
voerig ingegaan op hetgeen hij en 
het CDA "de zorgzame samen
leving" noemen. Veel daarvan is 
rechtstreeks ontleend uit visies en 
uitspraken van liberalen in de laatste 

decennia. Ik denk aan begrippen als 
"eigen verantwoordelijkheid", "pro
fijtbeginsel", "individuele ontplooi
ing", "sociale gerechtigheid", "ver
draagzaamheid" etc. Het is verheu
genddat het CDA zich daar nu ook 
duidelijk achterstelt. Als minister 
Brinkman met zijn oproep voor een 
nieuw sociaal élan bedoelde, dat 
deze begrippen weer ingang moeten 
vinden in onze samenleving, dan no
dig ik hem en gelijkdenkende CDA
ers uit zich achter de VVD op te stel
len. Wel heb ik problemen met het 
ethische sausje, waarmee de minister 
zijn ideeën bedekte. Teveel klonk 
daarin door, dat de overheid moet 
waken over de normen en waarden 
in onze samenleving, en minister 
Brinkman doelde daarmee op de 
CDA-normen en waarden. Ook ik 
maak me zorgen over de verloe
dering in onze maatschappij en de 

· mentaliteit van bepaalde groepen. 
Liberalen kunnen en mogen echter 
niet accepteren, dat de overheid die 
normen en waarden bepaalt. Dat is 
een verantwoordelijkheid van de in
dividuele burgers en de samenleving 
als geheel. Zoals gezegd: de over
heid heeft een verantwoordelijkheid 
tegenover mensen, die hulp nodig 
hebben. Dat heeft voor ons zwaar ge
wogen bij de voorgenomen bezui
niging op het •sociaal-cultureel werk. 
Helaas dient ook hier gewezen te 
worden op de absolute noodzaak om 
in het kader van de sanering van de 
overhèidsfinanciën drastisch te be
zuinigen. 

Bezuiniging 

In het regeeraccoord is hiervoor 
f 300 miljoen voor welzijn en cultuur 
opgenomen. Vóór het tot stand ko
men van het regeeraccoord en nu 
weer heeft de fractie zich afge-

vraagd waar dit bedrag gevonden 
zou kunnen worden. Gegeven de 
hoge prioriteit, die de VVD-fractie 
geeft aan volksgezondheid, maat
schappelijke dienstverlening en het 
beleid voor ouderen, gehandicapten 
en minderheden, kan de bezuiniging 
nog slechts gevonden worden bij de 
oorlogsslachtoffers, de kunst of het 
sociaal-cultureel werk. De VVD
fractie kiest dan voor het sociaal-cul
tureel werk, hoewel wij ons realise
ren dat dat voor vele betrokkenen 
pijnlijk is. Daarbij hebben wij over
wogen dat het hier om een halvering 
van de rijksbijdrage gaat en dat de 
gemeenten uit eigen middelen·een 
veelvoud daarvim voor het sociaal
cultureel werk uitgeven. Bovendien 
omvat het sociaal-cultureel werk 
zeer uiteenlopende voorzieningen, 
die soms een wezenlijke functie ver
vullen, maar soms voornamelijk re
creatief van aard zijn. Wel betreurt 
de VVD-fractie het, dat niet eerder 
tot werkelijke decentralisatie van 
het welzijnsbeleid is besloten, omdat 
de gemeenten dan beter zelf hadden 
kunnen bepalen waar in de eigen ge
meente de bezuiniging het beste ge
vonden zou kunnen worden. En daar
mee ben ik bijde Welzijnswet, het 
overblijfsel van het welzijnsdenken 
uit de jaren '70. In 1983 heeft het 
kabinet voorgesteld van welzijnswet
geving af te zien en bevoegdheden, 
verantwoordelijkheden en middelen 
aan gemeenten en provincies over te 
dragen. De VVD-fractie steunde dit. 
PvdA en VVD vroegen bij motie 
toch om een WelzijnsweL 

Uitgeklede welzijnswet 

Lange tijd zag het ernaar uit, dat de 
Welzijnswet er met sterke rijksbe
moeienis en centrale sturing zou ko
men. Bij de behandeling heeft de 
VVD getracht de wet wezenlijk te 
wijzigen onder het motto: óf echt de
centraliseren en dan ook geen rijks
bemoeienis meer óf niet decentra
liseren. Dank zij de VVD-fractie is 
het kabinet uiteindelijk door de 
knieën gegaan en heeft het de Ka
mer een sterk gewijzigdwetsvoorstel 
voorgelegd. Conform de wens van de 
VVD-fractie is de wet ontdaan yan . 
de centrale sturing en daarmee is het 
hart eruit. Wat resteert is een wet, 
die de overgang van de financiële 
middelen over vier jaar met een ze
kere herverdeling over de gemeen-
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Hans Dijkstal 

ten regelt; die onder intrekking van 
de Wet op het openbare Bibliotheek
werk regels stelt voor de openbare bi
bliotheken, hetgeen gezien de bij
zondere geschiedenis aanvaardbaar 
is; en die het resterende rijksbeleid 
van een steviger wettelijke basis 
voorziet. Dat was voor de fractie niet 
nodig geweest. Het had anders ge
kund, maar principieellevert het 
geen bezwaar op. Inzet voor de 
VVD-fractie was de echte decentra
lisatie. Hoewel de stemming over de 
Welzijnswet nog moet plaatsvinden 
op het moment, dat ik dit schrijf, 
mag aangenomen worden dat het 
CDA door de bocht is en de uitge
klede wet zal accepteren. De PvdA 
schijnt nog wat te aarzelen. 
Voorts is in de wet de mogelijkheid 
geschapen om meer beleids~erreinen 
te decentraliseren. De VVD-fractie 
denkt dan aan het algemeen maat
schappelijk werk, belangrijke delen 
van het ouderenbeleid en de gezins
verzorging. Als liet kabinet daar in 
de komende jaren niet zelf mee 
komt, zal de VVD-fractie initiatie
ven in die richting ontwikkelen. 

Hiermee is voorlopig een einde geko
men aan het onzalige welzijnsden-

. ken uit de jaren '70, dat gekenmerkt 
werd door centralisme, getheoreti
seer, politisering en sterke bemoeie
nis van de rijksoverheid. Het wel
zijnsbeleid hoort bij de gemeenten, 
omdat die het dichtst bij de burger 
staan. De burger kan aldus beter bij 
de besluitvorming betrokken worden 
en de burger is beter in staat het be
leid te controleren. En zo hoort het 
in een goede democratie. 

Hans Dijkstal 
WD- Tweede-Kamerlid 

BeNeLux-VVD
Kaderweekend 

c:::==-__ ----. ___ ~in Luxemburgc __ ::_ __ . :=J 

0 p 25 en 26 oktober vond in 
"Heimstaette" te Larochette 
in Luxemburg een BeNeLux

kaderweekend plaats. VVD'ers uit 
de oc-Luxemburg, de kc-Tilburg, de 
kc-Limburg en de oc-Brussel kwa
men op verzoek van de ondercentrale 
Luxemburg bij elkaar om gezamen
lijk eens grondig van gedachten te 
wisselen over de positie van de bui
tenlandse ondercentrales binnen de 
partij. Als sprekers waren daartoe de 
algemeen secretaris Wim van den 
Berg en het VVD-Tweede-Kamerlid 
Frans Weisglas uitgenodigd. 
De middag werd nuttig besteed aan 
een werkbezoek aan de stad Luxem
burg en omgeving. Daardoor werd in 
de bus de sfeer al voldoende op tem
peratuur gebracht voor de uitvoerige 
discussie die 's avonds .na de inlei
dingen van de heren W eisglas en 
Van den Berg aan de hand van een 
aantal Luxemburgse stellingen werd 
gehouden. 

Wim van den Berg begon zijn betoog 
over de rol van de buitenlandse on
dercentrales in de partij-organisatie 
met een uiteenzetting van de partij
structuur. Een van de Luxemburgse 
stellingen was dat elke buitenlands~ 
ondercentrale een Vfiste vertegen- . 
woordiger in de partijraad moet heb
ben. Voor buitenlandse ondercentra
les is het door hun kleine omvang en 
geïsoleerde positie vaak heel moeilijk 
via de kamercentrale in de par
tijraad te komen. Wij in Luxemburg 
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zijn van mening dat op die manier 
veel know-how verloren gaat. 
Van den Berg was persoonlijk van 
mening dat die stelling nog niet ver 
genoeg gaat; iedere ondercentrale 
zou in de partijraad stemrecht moe
ten krijgen, door de afgevaardigden 
die door de kamercentrales worden 
benoemd te vervangen door afge
vaardigden te benoemen in de cen
tralevergaderingen van de ondercen
trales. Uit de daarop volgende leven
dige discussie bleek duidelijk dat ie
dereen het erover eens was dat aan 
de samenstelling van de partij iets 
moet worçlen veranderd. 
Frans Weisglas hield vervolgens zijn 
inleiding over de stellingen inzake 
"Verbetering van de stemprocedure 
voor niet-ingezetenen". Zijn betoog 
samenvattend: het moet de Neder
landers in den vreemde niet te moei
lijk worden gemaakt om te kunnen 
stemmen. Verder lichtté hij de bui
tenlandse Nederlanders in over het 
laatste actuele politieke nieuws. Tot 
ver in de kleine uurtjes werd nadien 
nog doorgepraat. 
Op zondag werd het weekend afge
sloten met een wandeling in de bos
rijke omgeving en de algemene con
clusie was eensluidend: "Een prima 
initiatief! Vaker doen!" 

Mr. Lisette de Kok-de Graaf 
voorzitter oe Luxemburg 

• 

,' ·.· 

::: 



Europa 

Hopen op een 
wonder 
De maanden van het grote verdriet 
zijn aangebroken. Er wordt over de 
begroting gesproken. Wat het hele 
jaar sluimert, komt dan aan de op
pervlakte. Het schrijnende besef, 
dat Europa aan handen en voeten is 
gebonden aan een betrekkelijk klein 
bedrag. De bestemming ervan ligt 
vast. 
Het geld wordt grofweg in twee por
ties verdeeld. Tweederde krijgt een 
bestemming in de landbouw. Een
derde houdt de bureaucratie gaan
de: gebouwen, personeel, papier en 
potloden. Bij het snijden van de koek 
blijven wat kruimels achter; geld 
voor regionaal en sociaal beleid bij
voorbeeld. Geld voor het werk van 
Pais. 
De kosten van mensen en potloden 
zijn beheersbaar. Ambtelijke dien
sten houden elkaar wat dat betreft in 
evenwicht. Men weet hoe het al
ziend oog van de Rekenkamer over 
de schouders meekijkt. En als er iets 
niet bevalt brengt de Rekenkamer 
ten aanschouwe van een groot pu
bliek verspillers terug in het gareel. 
Zo'n schande voorkomt herhaling en 
weerhoudt anderen van bokkespron
gen. Over de kosten van deze begro
tingspost hoeven we ons geen zorgen 
te maken. De uitgaven zijn verant
woord. 
Besparen op het leger klerken kan. 
Kritiek op de papierwinkel• mist niet 
alle grond, maar zolang de politiek 
niet anders wil zijn besparingen uit
gesloten. Zolang Frankrijk verga
deringen van het parlement binnen 
de grenzen wil houden, blijft men 
tussen Brussel en Straatsburg pen-

delen. Met verhuiswagens vol pa
perassen achter zich aan. Prestige 
kost geld. Voor prestige toopt men 
zelfs ·nàar het Hof. Zoals Luxemburg 
deed om een deel van de parlements- · 
vergader.ingen op eigen bodem te la
ten plaatsvinden. 
Het prestigieuze blijft echter buiten 
beschouwing. Over de post, die 
tweederde van het geld opslokt: de 
landbouw, wordt volop gediscus
sieerd. Al jaren. De laatste tijd met 
zicht op verandering, zoals experts 
uit eigen kring onlangs hebben laten 
weten. Wie zou zich met Hendrik 
Jan Louwes, David Luteijn, Piet 
Blauw durven meten? Mijn kennis 
van het boerenbedrijf beperkt zich 
tot een hoek van een weiland. Tot de 
plek waar ik met een hengel in de 
hand in slaap pleeg te vallen. Om na 
enige tijd door het gesnuif of de natte 
neus van een koe wakker te worden. 
Aan deze feiten is geen autoriteit te 
ontlenen. 
Als louter belastingbetaler mag ik 
opperen: laat de gemeenschap om
wille van de voedselvoorziening het 
jaarlijks nodige garanderen en de 
rest van de produktie - het exportge
deelte - overlaten aan het onderne
mersinzicht van de boer. In deze li
berale sfeer zullen de goeden hun 
plan weten te trekken. 
Voor alle produkten een prijsre
geling,, die iets weg heeft van de re
geling voor suiker? Niet helemaal 
hetzelfde, stringenter eigenlijk. 
Zo'n idee hoor je niet uit de mond 
van politici. Zeker niet als ze zelf tot 
het groene front behoren. Ze zouden 
uit eigen kring het stempel van ver
rader krijgen opgedrukt. Toch wach
ten velen op de verlossende politiek. 
Zolang die niet in praktijk wordt ge
bracht blijven de landbouwkosten 
onbeheersbaar. Tot ongenoegen van 
het Europarlement, dat namens al
len uiting geeft aan het grote ver
driet. 

Foef 

Vorig jaar maakte het parlement als 
belangrijke begratingsautoriteit ge
bruik van een foef. Het verhoogde 
uitgaven. Nu hebben de volksver
tegenwoordigers de bevoegdheid va
riabele kosten bij te stellen. De maxi-

male speelruimte is echter in een 
percentage uitgedrukt. Om nieuw 
beleid een kans te geven overtrad 
het parlement zijn bevoegdheid door 
meer dan de toegestane hoeveelheid 
te begroten. 
De Raad, de andere begrotingsau
toriteit, pikte deze vrijpostigheid 
niet en stapte naar het Hof. De rech
ters moesten de Raad formeel in het 
gelijk stellen. De aanzet tot nieuw 
beleid werd aldus in de kiem ge
smoord. Toch erkent de Raad de 
noodzaak van nieuw beleid. Daar
over bestaat met het parlement geen 
verschil van mening. 
Bij eenstemmigheid is een cen.ten
kwestie niet onoverkomelijk. Dat 
lijkt zo. Het heeft veel moeite gekost 
de eigen inkomsten van de gemeen
schap te verruimen. Wie herinnert 
zich niet de strijd tussen de lidstaten 
tijdens de besprekingen over verho- · 
ging van de BTW-afdracht. Op het 
laatste moment, de instellingen leef
den al op krediet, kwam de overeen
stemming tot stand. En wat niemand 
wilde dromen gebeurde: het extra 
geld ging op aan landbouw. 
Onverwachte ontwikkelingen op de 
wereldmarkt (goedkoper worden 
van olie en dollar) droegen ertoe bij, 
dat de afzet van landbouwprodukten 
op markten buiten de EG stagneer
de. Voorraden bleven meer dan ooit . 
in koelhuizen en andere opslagplaat
sen. Opslag kost handenvol geld 
(zo'n 45 miljoen gulden per dag). En 
wat wel zijn weg vond naar andere 
markten moest door een goedkopere 
dollar zwaar worden gesubsidieerd. 
Een voorbeeld. Bij een vleestransac
tie met Zuidamerikaanse landen 
plaatste de parlementaire commissie 
voor externe betrekkingen de vol
gende kanttekening: De EG zet hon
derd duizenden tonnen vlees af te
gen een zevende van de interventie
prijs (een zevende van wat de produ
cent krijgt). De prijs is zo laag dat 
de Europese belastingbetaler 1680 
miljoen heeft moeten bijpassen. Een 
dergelijke handel kan niet normaal 
worden genoemd. 
Mag het een wonder heten, dat het 
storten van extra BTW-gelden niets 
uithaalt als tegelijkertijd het voor 
nieuw beleid bestemde geld aan 
voornoemde en soortgelijke handel
tjes wordt uitgegeven? Als Louwes 
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vervolgens namens de fractie mag 
zeggen, dat het geldgebrek niet is te 
wijten aan de landbouw, maar aan· 
besluiteloosheid van de Raad dan 
schieten mijn resterende ,haren over
eind. Altijd krijgt een ander de 
schuld. Nooit wordt hand in eigen 
boezem gestoken. Heeft het groene 
front geen eigen verantwoordelijk
heid? 

Midden- en kleinbedrijf 

Ondertussen weten we waarom regio
nale en sociale beleidsmakers zich 
met een kruimel bij het verdelen van 
de koek tevreden moeten stellen. Ge
vreesd wordt dat zelfs die kruimel 
door een hebberige boer, niet in ons 
land te vinden want wij hebben uit
sluitend agrariërs in ons midden, 
wordt opgeschranst. 
Een kort moment viel te denken aan 
uitvoering van plannen. Aan werk
gelegenheid stimulerende initiatie
ven. Onlangs heb ik de aandacht van 
de Commissie voor het midden- en 
kleinbedrijf aangestipt. Als de ge
meenschap serieus de werkloo,sheid 
wil bestrijden dan dient het MKB 
via EG-beleid ruimte te krijgen. Be
leid kost geld. 
In het verlengde van midden- en 
kleinbedrijf ligt 1987, het jaar van 
het milieu. Wil de gemeenschap niet 
aan hoongelach ten onder gaan dan 
zullen de instellingen voor 1987 con
crete, milieuverbeterende activitei
ten moeten ontplooien. Het milieu is 
al teveel verpest om het bij vrijblij
vende afspraken te laten. Alleen met 
klinkende murit kan een stap in de 
goede richting worden gedaan. Geld 
voor het ontwikkelen van veilige en 
schone energie-opwekking; geld voor 
nieuwe technologieën; geld voor het 
stimuleren van vervanging van ver
ouderde, sterk vervuilende produk
tiemethoden. Waar is dat geld? 
Het landbouwbeleid is indertijd op
gezet om voor voedsel niet afhanke
lijk te hoeven zijn van andere wereld
delen. Nu de zelfvoorzieningsgraad 
is bereikt, zou met dezelfde voort-· 
varendbeid op andere aandachtsvel
den overgeschakeld moeten worden. 
Na het eten werk en schoon milieu. 
Ook van levensbelang. 
Laten we hopen in de komende we
ken te worden verrast door het won
der van nieuw beleid. : 

Jan van de Ven • 

Themadag 
Nieuw Burgerlijk Wetboek 

Op zaterdag 13 december 1986. 
In het Holiday Inn, Jaarbeursplein 24 te Utrecht. 

Langzamerhand wordt steeds meer getwijfeld aan de wenselijkheid om Ne
derland te voorzien van een Nieuw Burgerlijk Wetboek. 
De Minister van Justitie heeft in dit verband een commissie ingesteld, die 
op korte termijn moet rapporteren. 
Bespreking van dit onderwerp in de VVD kan bijdragen tot een zorgvuldige 
afweging. 
VVD-parlementariërs hebben hiermede de mogelijkheid om hun standpunt 
mede te baseren op een gedachtenwisseling in partijverband. 

Bij aanmelding voor deze dag krijgt u ter voorbereiding op de discussie, door 
de partijcommissie Justitie opgestelde stellingen toegezonden. 

Voor deelname kan men zich aanmelden, vóór 6 december a.s.; door onder
staande bon ingevuld toe te zenden aan het algemeen secretarjaat VVD, 
Postbus 30836, 2500 GV 's-Gravenhage. 

AGENDA 
1. Opening door de voorzitter, mr. H. C. G. L. Polak. 
2. Inleiding door Prof. mr. J. M. van Dunné. Hoogleraar Burgerlijk Recht 

aan de. Erasmus Universiteit te Rotterdam. 
:3, Inleidingdoor mr. R. S. Meyer. Advocàat te 's-Gnivenhage. 
4. Pauze.· (koffie) 
5. Discussie op basis van stellingen, opgesteld door de partijcommissie Justi-

tie: · · '" 
6; Pauze 12.30- 13.30 uur. (koffie met broodjes) 
7. Voortzetting agendapunt 5. 
8. Sluiting ca. 15.00 uur. 

De kosten voor deze themadag zijn f 15,- (inclusief koffie en broodjes) te 
voldoen aan de zaal. 

Aanmeldingsbon themadag Nieuw Burgerlijk Wetboek 
Zenden aan VVD, postbus 30836, 2500 GV 's-Gravenhage 
(gaarne vóór 6 december a.s.) 

Naam: 

Straat: 

Postcode/Plaats: ............................................................................. . 

zal deelnemen aan de themadag Nieuw Burgerlijk Wetboek op 
zaterdag 13 december 1986. 

Datum: Handtekening: 
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De Organisatie Vrouwen in de VVD 
houdt op 30 en 31 januari wederom 
haar jaarlijkse congres in de Blije 
W erelt te Lunteren. Een kleine 
werkgroep vanuit het Landelijk Be
stuur bestaande uit Hanneke de 
Bruin, Marianne Hooghuis en Willy 
Algra (onze emancipatiemedewerk
ster), is momenteel al druk bezig dit 
congres inhoudelijk voor te berei
den. Daarom een interview met twee 
van de 1eden van deze werkgroep. 

Marijke Essers: "De voorlopige titel 
van het congres is: "Vrouwen in een 
interculturele samenleving". Kun
nenjullie mijvertellen hoe jullie tot 
de keuze van dit onderwerp zijn ge
komen? 

WillyAigra: "Eigenlijk is het zo, dat 
steeds in Lunteren àan de aanwezigè 
bezoekers wordt gevraagd onderwer
pen aan te dragen voor ons komende 
congres. Dat is op ons laatste congres 
in Lunteren dus ook gebeurd. Daar
naast is dit ook in een vroeg stadium 
gevraagd aan de Adviesraad van 
onze Organisatie Vrouwen in de 
VVD. Daaruit kwamen een aantal 
gedachten voort, al "brainstor
mend", waardoor iemand op een ge
geven moment opmerkte: "Valt dit 
eigenlijk niet allemaal onder de noe
mer Minderhedenbeleid? Maar dan 
wel specifiek gericht op vrouwen." 
Daarnaast is er in 1983 een Minder
hedennota verschenen. Aan ons is 
toen advies gevraagd met betrekking 
tot de problematiek van de vrouwen 
in de etnische minderheden. Dat 
hebben we toen op eigen kracht 
moeten doen. Wij hebben ons toen 
gerealiseerd dat je ook als politieke 
vrouwenorganisatie hier over na 
moet denken en een stukje verant
woordelijkheid hierin moet willen/ 
kunnen dragen. We leven tenslotte in 
een multi-culturele samenleving. En 
eigenlijk weten we nog maar zo wei
nig ervan af." 

ME: "Zijn jullie volgens een be
paalde opzet te werk gegàan bij de 
voorbereiding van dit congres?" 

-,---~----1 

Lunteren 1987 
--------==--=========: 

I 
WA: "We zijn begonnen volgens onze 
gebruikelijke methode: een kleine 
werkgroep vanuit het Landelijk Be
stuur, die een aantal stukken ging 
voorbereiden, de congresmap ... et
cetera. Maar we kwamen eigenlijk 
al vrij snel tot de conclusie dat dit 
toch niet zou lukken zonder de hulp 
van vrouwen uit de etnische groe
peringen zelf. Omdat wij hierin geen 
van allen gespecialiseerd zijn en bo
vendien geen van allen voelen kon
den hoe het is om in Nederland te 
wonen, tot een etnische groep te be
horen en vrouw te zijn. Er blijken een 
hoop vooroordelen wederzijds te be
staan, die ons inziens grotendeels op 
misverstanden berusten. Alleen al 
om die reden moeten we elkaar op
zoeken, kennismaken en tot samen
werking trachten te komen. We ont
dekten dat we niet van tevoren al 
"zaken moesten voorkoken". Zelfs 
onze congrestitel was misschien niet 
juist, en staat dus momenteel nog 
niet vast. We willen die titel nu sa
men met de mensen waarover het 
congres gaat vaststellen." 

ME: "Hoe zijn jullie vervolgens te 
werk gegaan?" 

WA: "We zijn begonnen met een in
ventarisatie via de verschillende mi
nisteries. Zo hebben we een over
zicht gekregen van de verschillende 
·bestaande groeperingen en de wijze 
waarop deze georganiseerd zijn. We 
hebben vervolgens contact gezocht 
met deze adressen, verteld wat onze 
plannen voor Lunteren waren en ge
vraagd of men er ·iets voor voelde om 
medewerking te verlenen, om zo tot 
een zinvolle invulling van ons con
gres te komen." 

ME: "Wie zitten er zoal in die lan
delijke koepels?" 

WA: "Dat zijn zo ongeveer 6 à 7 or
ganisaties. De organisaties van Antil
lianen, Surinamers, Molukkers, 
Chinezen, qe vrouwen uit het Mid
dellandse Zee-gebied. Dat zijn on
geveer 9 verschillende nationalitei
ten. 

Marijke Essers 

Nadat iedere contactvrouw een en 
ander met haar achterban besproken 
had, zijn we kennis gaan maken met 
de verschillende organisaties. Daar
uit bleek dat men, na een aanvanke
lijk wat afwachtende houding, sa
menwerking met ons als positief be
schouwt en bereid is mee te werken 
tot en met Lunteren. Dus niet alleen 
van tevoren meedenken, maar echt 
het hele congres meemaken. 
Er blijkt momenteel op papier een 
goed minderhedenbeleid te bestaan. 
In de praktijk komt daar echter nog 
niet veel van terecht. Er wordt erg 
veel voor de minderheden gedacht, 
en maar weinig met hen." 

Marianne Hooghuis: "Een van de 
mensen merkte heel doeltreffend op: 
'Er worden ons momenteel medicij
nen verstrekt, zonder dat men heeft 
gevraagd welke kwaal wij hebben.' 
Ik denk dat dat de situatie heel goed 
weergeeft." 

WÀ: "AI met al is, zowel voor ons als 
voor hen, de hele invulling van het 
congres nog open. Wij hopen op een 
goede kennismaking en een eventu
ele gezamenlijke aanpak van de pro
blemen van een multi-culturele sa
menleving na Lunteren." 

ME: "Marianne, kun je me iets dui~ 
delijker schetsen hoe de verschillen
de organisaties concreet mee gaan 
werken aan Lunteren?" 

MH: "Heel concreet zullen we op za
terdag 31 januari In groepjes van 
plm. 10 personen gaan discussiëren. 
Onder leiding van een van onze ei
gen, hiervoor getrainde discussie
leidsters, en - zo hopen wij - met me
dewerking van een of twee vrouwen 
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uit de groeperingen zelf. Een soort 
gespreksleidstersteam dus." 

ME: "Kun je het verloop van het 
congres aangeven? En hoe wordt een 
en ander geregeld, want de Blije We
relt is toch afgebrand?" 

MH: "Gelukkig is niet de hele Blije 
Werelt afgebrand. Wij kunnen onze 
huishoudelijke vergadering op 
vrijdagmiddag heel goed daar hou
den. Ook de overnachting kan plaats
vinden in de Blije Werelt, want de 
slaapaccommodatie is niet door de 
brand aangetast. We bÇ!ginnen dus 
op vrijdagmiddag in Lunteren met 
onze huishoudelijke vergadering. Er 
staan vervolgens bussen klaar, waar
mee de deelnemers aan ons congres 
naar de Reehorst te Ede zullen wor
den gereden. Daar vindt het diner 
plaats en het avondgebeuren, de 
spreekbeurten. De heer Voorhoeve 
zal ons congres openen. Waarna ie
dereen na afloop van de spreekbeur
ten weer met de bussen terugkeert 
naar Lunteren. Daar wordt dan ver
volgens een gezellig samenzijn geor
ganiseerd. Op zaterdag zal vervol
gens de discussie in groepen plaats
vinden, weer in de Blije Werelt." 

ME: "Zijn eventuele andere spre
kers al bekend?" 

MH en WA: "We zijn momenteel in 
overleg met .de minderhedenkoepels. 
De wijze waarop de invulling en de 
opbouw van de inleidingen zal 
plaatsvinden is inmiddels bekend. Er 
zijn al wel enige namen genoemd, 
met die mensen gaan we binnenkort 
contact opnemen. Wij werken sa
men met de vrouwen uit de minder
heden hieraan verder. 
We hopen in ieder geval dat het een 
groot succes wordt daar in Lunteren 
en Ede, met veel bezoekers!" 
Voor ons is het nog een verrassing 
hoe Lunteren '87 zal worden. In dit 
korte interview hoop ik u in ieder ge
val enigszins een beeld gegeven te 
hebben van de wijze waarop het con
gres wordt voorbereid. De werk
groep is in ieder geval zeer positief 
en optimistisch. 
Ik wens de voorbereidsters en hun 
medewerksters veel succes en zal u 
lezers in de volgende V &D een exac
te opgave van het verloop van "Lun- ! 

teren 198 7" geven. 

Marijke Essers • 

Reserveringsbon Lonteren 1987 
D huishoudelijke vergadering vrijdagmiddag 
D vrijdagavond + diner 

kostenloos 
f 40,
f 10,
f 90,
f 30,
/110,-

D hijdagavond zonder diner 
D vrijdagavond + diner, logies + ontbijt 
D zaterdag + lunch 
D gehele congres 
D reservering éénpersoonskamer, na toewijzing 

in Lunteren betalen f 10,-
D busvervoer kostenloos 

S.v.p. aankruisen wat van toepassing is. 

In verband met het reserveren van het busvervoer op vrijdagavond van 
Lunteren naar Ede en terug verzoek ik u dringend nu al dit aan te 
kruisen, indien u van dit vervoer gebruik wenst te maken. Het vervoer 
is kostenloos. 

Reserveringsbon zenden aan M. P. A. Hooghuis-Zoet, Watersnip 5, 
3755 GK Eemnes, onder gelijktijdige overmaking van het verschuldig
de bedrag op gironr. 5485003 t.n.v. penningmeester Organisatie Vrou
wen in de VVD te Krimpen ajd IJssel. 
Inschrijving mogelijk tot januari 1987. 
Bij annulering binnen één week voor de aanvang van het congres wordt 
f 15,- administratiekosten in rekening gebracht. 

Agenda 
Haya van Someren

stichting 

Management voor raadsleden 
Cur~usbijdrage f 100,-:--- per 
persoon 
- Heerenveen: 12 en 13 de
cember 1986 vsmang04 

Cursus Conflict-hantering 
- Bunnik: 28 en 29 november 
19 86 vsconfO 1 

Aanmeldingen: 
Cursusbijdragen kunnen wor
den overgemaakt op girore
kening 36.19.19.7 t.n.v. Haya 
van Somerenstichting te 

16 

. 's Gravenhage, onder duidelij
ke vermelding van de code die 
achter de cursus vermeld 
staat. 
De aanmeldingen dien~en 21 
dagen voor aanvang van de be
treffende cursus bij de Haya 
van Somerenstichting binnen 
te zijn. 
Voor nadere informatie kunt u 
telefonisch contact opnemen 
met de Haya van Someren
stichting. Telefoon: 070-
614121, toestel 25. 



Feestelijke jubileumviering 
Vereniging Staten- en Raadsleden 

In het congrescentrum De 
Leeuwenhorst te Noord
wijkerhout is op 7 en 8 no
vember uitbundig het veer
tigjarig bestaan van de 
Vereniging gevierd. Het 
aantal bezoekers overtrof 
verre de hoeveelheid in
schrijvingen op de vrijdag
avond. Tafels en stoelen 
moesten worden aange
sleept. 

Elly Coenen, voorzitter van de Ver
eniging, beet het spits af. Zij schet
ste in het kortde geschiedenis van de 
Vereniging die vanaf haar oprich
ting tot heden altijd tot doel had en 
nog steeds heeft de bevordering van 
kennis van provinciale en gemeente
lijke bestuurders. Bij de oprichting 
kostte het lidmaatschap vijf gulden 
per jaar. Op 15 juli 1950 ontstond 
het blad Provinèie en Gemeente. 
Van de sinds 1966 bestaande tradi
tie de jaarlijkse vergadering te Lun
teren te houden, moest ditmaal wor
den afgeweken omdat "De Blije We
relt" door brand was verwoest. De 

Leeuwenhorst bood echter een voor
treffelijk alternatief: het lopend buf
fet was perfect en Pierre Huijskens 
fungeerde als "smaakmaker". Zijn 
korte, zeer goed voorbereide inter
views met kopstukken van de Ver
eniging zorgden voor de sfeer en 
maakten de tongen los. Het was een 
ouderwets gezellige VVD-avond die 
voor sommigen tot diep in de kleine 
uurtjes doorging in aanwezigheid 
van voorzitter Jan Kammingà, de 
kandidaatvoorzitter 'Leendert Gin
jaar, vice-premier Rudolf de Korte, 
minister Nijpels, VVD-fractievoor
zitter Joris Voorhoeve en vele VVD
Kamerleden. 

Voorzitter van de VerenigingJohan 
Remkes (De Goede). 

Pierre Huijskens interviewt Joris 
Voorhoeve (De Goede). 

Werkvergadering 
·.·.·.· 

~E:;.~:11rJ:~!f,~:;:dE:j I 
f.f~;:gt~~~!~i!j~~f~d (O c.:·~!:i.:!i .. : •. :·;·,::! 

voorzittershamer over aan de ·" 
, Groningse gedeputeerde Johan ffi 

Remkes. "Die hamer is er om goede W 
besluiten door te hameren", sprak zij m 
in haar slotwoord. m 

~ 
17 m&.,_ 25 november 1986 I 

------~----------------------------------------DE"oa 

CRA'riE 
~ 



Johan benutte de gelegenheid om 
Elly uitvoerig te bedanken voor het 
vele werk dat zij voor de Vereniging 
heeft verricht. Acht jaar is zij in het 
dagelijks bestuur actief geweest. Jo
han Remkes noemde haar vertrek 
uit het bestuur "een gevoelig verlies. 
Ook vanwege de charmante wijze 
waarop je leiding aan de Vereniging 
hebt gegeven." Elly Coenen werd bij 
acclamatie tot erelid van de Vereni
ging benoemd. Zij is na Irma Gun
ther, Matty de Bruijne, Jet Sengers 
en Yvo Opstelten het vijfde erelid. 

Positie van de Gemeenten 

Voorzitter Kamminga hield een inlei
ding ter opening van de discussie 
over het in 1985 verschenen Telders
stichtingrapport "Gemeenten tussen 
Rijk en Markt". Hij betreurde het 
dat dit geschrift nog niet in een par
tijraad was behandeld. Het houdt 
een grondige herziening in van de re
latie Rijk - Gemeente. In deze moei
lijke tijd waarin financieel steeds 
minder mogelijk is, is de periode van 
hier een plakje af en daar een plakje 
af gepasseerd. Voor liberalen ligt er 
een prachtkans om nu aan hun doel
stellingen te werken. "Niet het be
zuinigen staat meer centraal maar 
het verschuiven van taken van de ge
meenten naar particuliere bedrijven 
en instellingen. Er moet een pakket 
ontstaan waarin gemeenten: 
- geheel betrokken en verantwoorde
lijk zijn voor bepaalde dienstver
leningen; 
- een beetje betrokken zijn of 
- geheel niet meer betrokken zijn. 
De tijd van de kaasschaaf is voorbij. 

Zaaloverzicht (Theo Meijer). 

Jan Kamminga houdt zijn laatste speech als voorzitter (Theo Meijer). 

Er moeten keuzes worden gemaakt. 
Verantwoordelijkheden zullen moe
ten worden verschoven van het Rijk 
naar de gemeenten en van specifieke 
rijksuitkeringen naar algemene uit
keringen aan de gemeenten, zodat 
men daar zelf over het bestedings
patroon kan beslissen. Waar," zo 
vroeg Kamminga zich af, "haalt 
Den Haag eigenlijk het recht van
daan om zo'n grote claim te leggen 
op de gemeenten? Nog steeds is 65% 
van alle uitkeringen in ons land 
specifiek." 
Kamminga is van mening dat de ge
meenten veel meer marktgericht 
moeten gaan werken. "Citymar
keting is sterk op gang gekomen, 
maar het is nog veel belangrijker be
drijven in de eigen gemeenten te 
houden." 

Bestuursakkoord 

Hij stond niet met lege handen. Kort 
voor de verkiezingen had het blad 
van de VNG een drietal dubbelinter
views gehouden met hoofddirecteur 
prof. E. Berg van de VNG, gecom
bineerd met de lijsttrekkers van de 

drie grootste partijen over wat er 
met de gemeenten zou moeten ge
beuren. Ed Nijpels bepleitte destijds 
een bestuursakkoord tussen de VNG 
en de overheid en legde dat vervol
gens in het regeerakkoord vast. De 
toezegging van 50 miljoen extra voor 
de gemeenten in 1987 en in 1988 is 
nu rond. Voor 1989 en 1990 zijn 
deze bedragen nog afhankelijk van 
meevallers of mogelijke verschuivin
gen in de overheidsfinanciën maar 
vormen voor de VVD wel het stre
ven. 
Ook kwam een bestuursakkoord tus
sen Rijk en VNG tot stand, hierin 
worden: 
- de financiële verhoudingen tussen 
Rijk en gemeenten voor deze ka
binetsperiode vastgelegd; 
- afspraken gemaakt over wet
geving, ·zodat gemeenten tijdig we
teri wat gaat gebeuren; 
- de mogelijkheden geschapen tot 
het sluiten van deelakkoorden met 
de afzonderlijke departementen. 
Jan Kamminga legde nog eens de na
druk op het liberaal beginsel: "Laat 
de gemeentelijke overheid niet doen 
wat zelfstandige burgers zelf kun
nen doen. Liberalen dienen bij deze 
ontwikkelingen voorop te gaan. Er 
kan worden uitbesteed, overgedra
gen, afgestoten. Decentralisatie is li
berale politiek. Het geeft een grote 
verantwoordelijkheid die aanpak te 
stimuleren en te begeleiden." 
De voorzitter sloot af met: "Iedere 
dag herwinnen we vertrouwen. We 
stropen de mouwen weer op. Er valt 
weer wat te winnen voor de VVD!" 

Reny Dijkman 
Foto's: Marian de Goede 
Theo M eijer • 



Drastische koerswijziging nodig 
in volksgezondheidssector 

De recente behandeling van de begroting volksgezond
he!d stond vooral in het teken van ombuigingen en bezui
nigingen. Niet voor niets. Zelfs de "grote verkwister", 
het kabinet Den Uyl, maakte zich al zorgen over de snelle 
kostenstijging in de volksgezondheid. Desondanks 
stegen de kosten in slechts tien jaar tijd van f 17 mld 
naar f 35 mld. Een verdubbeling dus. Gecorrigeerd voor 
inflatie en uitgedrukt in volume een stijging van zo'n 25 
à 30 %. Kortom, niet niks. 

Uiteraard rijst dan de vraag wat de 
oorzaken zijn van deze bepaald zor
gelijke en ongezonde ontwikkeling. 
De oorzaken zijn velerlei. De volks
gezondheidssector is niet alleen com
plex, maar kenmerkt zich tevens in 
hoge mate door onbeheersbaarheid. 
Het is net als met een ballon; als je 
op de ene plaats knijpt, ontstaat er 
op een andere plaats een uitstulping. 
Bij de zeer talrijke beheers- en ad
viesorganen kun je je niet aan de in
druk onttrekken dat er sprake is van 
een omvangrijk netwerk van "geïn
stitutionaliseerde" belangenver
strengelingen. Het wordt tijd dat 
deze worden doorgeknipt. 

Uitlokken van verkwisting 

Een niet onbelangrijke oorzaak-van 
de kostenstijging is het bestaan van 
systeem- en structuurfouten. Zo 
lokt de Algemene Kas van de zieken
fondsen verkwisting als het ware uit, 
terwijl prestaties op het gebied van 
kostenbesparing volledig worden 
weggenivelleerd. De honorerings
structuur van huisarts en specialist 
verdraagt zich in het geheel niet met 
het gewenste beleid. De huisarts 
heeft een abonnementenhonorarium 
(vast bedrag per ziekenfondsver
zekerde) en kan dus straffeloos af
schuiven op de specialist, die een 
verrichtingenhonorarium kent. Dat 
bij zo'n honoreringsstructuur weinig 
of niets terecht komt van .het bevor
deren van de "eerste lijn" en het te
rugdringen van de veel duurdere spe-

cialistische verrichtingen is volstrekt 
duidelijk. 
Eveneens is duidelijk dat in de zie
kenfondsverzekering prikkels moe
ten komen voor kostenbewust han
delen. De discussie over eigen bij
dragen en/ of eigen risico wordt on
nodig in de emotionele sfeer 
getrokken. De verzekering voor pro
vincie- en gemeenteambtenaren 
kent al jaren een eigen risico en het 
restitutiesysteem (eerst betalen en 
dan verhalen). Wat goed is voor 
ámbtenaren kan toch niet slecht zijn 
voor niet-ambtenaren? 

Commissie Dekker 

Dat er op tal van punten veranderin
gen in de volksgezondheidssector no
dig zijn staat vast. De Commissie 
Structuur en Financiering Volks
gezondheid, de zogeheten commis
sie-Dekker, heeft daarbij een belang
rijke taak. De belangrijkste taak 
heeft echter de politiek, die zal moe-
ten besluiten tot een drastische · 
koerswijziging. De gigantische kos
tenstijging is immers vooral het ge
volg van een in tweëerlei opzichten 
verkeerde politiek. 
De huidige volksgezondheidspolitiek 
is nog gebaseerd op de Structuur
nota Volksgezondheid (1974) met 
als uitgangspunt centrale planning 
en sturing, en meer en meer regel
geving. Dus veel bureaucratie en 
ambtelijke rompslomp. Dat kost niet 
alleen handen vol geld; het leidt te
vens tot irritatie en werkgelegenheid 
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achter het bureau in plaats van aan 
het bed. 
In de tweede plaats zal de bestaande 
overcapaciteit in de ziekenhuizen 
snel en adequaat aangepakt moeten 
worden. Dit is immers de belangrijk
ste oorzaak van de torenhoge kosten 
in de volksgezondheid. Politiek Den 
Haag heeft echter het probleem van 
de beddenreducatie en het sluiten 
van ziekenhuizen afgeschoven op de 
provinciebesturen. Deze weg van de 
minste weerstand blijkt inmiddels 
verre van doelmatig. De ziekenhui
zen hebben massaal hun heil gezocht 
in beroepsprocedures. De noodzake
lijke beddenreductie zal daardoor 
nog jarenlang compleet gefrustreerd 
kunnen worden. 
Alleen met een noodwet is deze im
passe te doorbreken. Politiek Den 
Haag en in het bijzonder het kabinet 
zal daarom zijn verantwoordelijk
heid moeten nemen en politieke 
moed moeten tonen. Het gaat im
mers niet aan om jarenlang aan de 
burgers de rekening van deze over
capaciteit (20 %, d.w.z. 10.000 bed
den ofwel I 5 ziekenhuizen!) te 
sturen in de vorm van nog verder 
stijgende premies. De volksgezond
heidsrekening is immers al hoog ge
noeg en bovendien zouden wij het 
geld veel beter kunnen gebruiken. 
Denk aan de zorg voor ouderen en 
gehandicapten. 

Ad Nijhuis 
VVD-Tweede Kamerlid 
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Het liberale erfgoed: 
van D'66 of van de VVD? 

- een discussie tussen Huub Jacobse (VVD) en Jan Glastra van Loon (D'66), 
onder kritische leiding van JOVD-voorzitter Eric Balemans, gehouden op 3 
november jl. in Libertaal, het politiek café van de VVD-afdeling Utrecht. -

. \ ankzij het teleurstellende ver
.:) kiezingsresultaat van de 

VVD, afgelopen mei, is het li
berale gedachtengoed weer mid
denin de politieke schijnwerpers ko
men te staan en wordt er openlijk ge
twist over de vraag welke partij nu 
het Liberalisme in Nederland verte
genwoordigt. 

De mening van Glastra van Loon 
daarover is dat het liberalisme niet 
exclusief voorbehouden is aan één 
partij. Het heeft juist een breed po
litiek en maatschappelijk draagvlak. 
Een partij die echter beweert dat zij 
liberaal is moet daar wel consequent 
voor uit komen. 

beleid van zijn voorganger, Gijs van 
Aardenne. 
Een, te nadrukkelijk, beroep van 
D'66 op de VVD om ook de PvdA 
als reële coalitiepartner te beschou
wen kan tot ongewenste situaties lei
den, zo waarschuwde Jacobse. Was 
het immers niet de PvdA die in de 
periodes '73-'77 en '81-'82 weigerde 
noodzakelijke impopulaire maatre
gelen te nemen teneinde de Neder
landse economie weer op het rechte 
spoor te zetten. De huidige VVD
CDA-coalitie maakt dat wel moge
lijk, gezien de resultaten van het Ka
binet Lubbers I. 

Jacobse geeft echter toe dat, wan
neer het op immateriële zaken aan
komt, het CDA keer op keer blok
kades opwerpt en dat een coalitie 
zonder deze partij een manier is om 
aan die christendemocratische be
voogding te ontkomen. Een dergelij
ke coalitie, met PvdA en D'66 dus, 
is echter pas opportuun als het eco
nomische tij weer ten gunste is ge- 0 

keerd. Tot die tijd kan de VVD in 
ieder géval wel wat doen aan haar, 
volgens het ex-Tweede Kamerlid, te 
populistische koers. Het naar buiten 
brengen van standpunten vereist een 
meer zorgvuldige aanpak. De uit
gangspunten dienen duidelijk te zijn 
en de uitwerking ervan moet op een· 
behoorlijk niveau liggen. De presen
tatie moet voor een groot deel van de 
bevolking begrijpbaar en acceptabel 
zijn. 
Gevraagd naar de toekomstvisie en 
de rol van het liberale erfgoed daar
in, aldan niet vertegenwoordigd door 
VVD, hetzij D'66, antwoordde 
Glastra van Loon dat men afmoet 
van het denken in drie stromen, de 
liberale stroom naast de sociale en de 
christelijke stromen. De 21ste eeuw, 
de eeuw van de nieuwe technolo
gieën, vereist volgens hem een ande7 

re, anti-polariserende, op geestelijke 
vrijheid gebaseerde aanpak. De taak 
van de overheid daarin is de positie 
van de sociaal zwakkeren te bescher
men. Van D'66 verwacht hij een 
pragmatische houding; de vraag wel
ke stroming deze partij vertegen
woordigt is niet relevant. Partijen 
verliezen juist het doel op langere 
termijn uit het oog als ze zich iedere 

De, VVD is, in zijn ogen, in dat op
zicht tekort geschoten. Immateriële 
punten heeft men onvoldoende kun
nen verwezenlijken omwille van het 
voortbestaan van de coalitie niet het 
CDA. Volgens de D'66 senator heeft 
de VVD zich daardoor vastgeklon
ken aan het CDA, alreeds voor de 
verkiezingen. De VVD heeft nu te 
weinig speelruimte en het CDA 
maakt daar dankbaar gebruik van. 
Zo blijft deze partij verzekerd van 
een zeer invloedrijke positie; ruim 70 
jaar lang dragen christendemocra
ten regeringsverantwoordelijkheid! 
De VVD had, volgens Glastra van 
Loon, duidelijk voor haar principes 
moeten kiezen, desnoods ten koste 
van een kabinetscrisis. 

V.l.n.r. Huub Jacobse, Eric Balemans, Jan Glastra van Loon (foto: Wouter 
van Solinge) 

Jacobse reageerde daarop door eerst 
verheugd te constateren dat D'66, 
door haar voorwaardelijk lidmaat
schap van de Liberale Internatio
nale, eindelijk kleur bekent en nu zo
wel de PvdA als de VVD als coalitie
partner accepteert. 
Daartegenover staat het functio
neren van D'66 in het "vechtka
binet" PvdA, CDA en D'66 in de pe
riode '81-'82. De zogenaamde "an
dere politiek" van Jan Terlouw, ver
schilde uiteindelijk weinig van het 
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keer af moeten vragen wat hun po
litieke functie is. D'66 zou VVD en 
PvdA samen kunnen brengen, het
geen overigens alleen zin heeft als 
deze partijen met nieuwe, frisse 
ideeën de informatiemaatschappij 
benaderen. 

Jacobse benadrukte de vooruitstre~ 
vende blik van de 19e eeuwse libera
len die er toen al van doordrongen 
waren dat niet primair de overheid 
verantwoordelijk is voor vooruitgang 
en verandering maar dat een vrije, 
open samenleving, waarin optimale 
ontplooiingskansen bestaan voor de 
mensen, het voortouw moet nemen. 
De overheid dient omstandigheden 
te scheppen waarbinnen die ontplooi
ing kan plaatsvinden. De sociale 
wetgeving is daar een logisch uit
vloeisel van en zo bezien is het een 
vooroordeel om liberalen te beschul
digen van het aanhangen van een ne
gatief vrijheidsbegrip. 

Net als Glastra van Loon in zijn toe
komstvisie ziet Jacobse geen grote 
rol (meer) weggelegd voor het CDA. 
Deze partij beweegt zich volgens 
hem in conservatieve richting en het 
is aan de liberalen om tegenwicht te 
bieden. Maatschappelijke ontwikke
lingen moeten niet doör de overheid 
getoetst worden, het is de samen
leving die uitmaakt of die ontwikke
lingen gewenst zijn. 

Maarten Labberton 
VVD-afdeling Utrecht 

• 

Nadere informatie over dit onderwerp 
kunt. u vinden in: 
- Vrijheid en Democratie, nummer 1343 
- Honderd jaar Liberale partijvorming 
1885-1985, een thema nummer van LEF, 
uitgegeven door de JOVD 
- Driemaster, jaargang 38, nummer 7 

V.l.n.r. Ferry Houterman, Jan Dirk Blaauw,Joris Voorhoeve en JaapJan van 
der Meulen. 

Tf)Jij het gezamenlijk afscheid van de oud-
/ti) bewindslie~en en Tweede-Kamerleden uit de 
_)~ oude fractte ontbraken er- zoals we reeds 
schreven- drie: Greetje den Ouden-Dekkers,An
nemarieLucassen-Stauttener en Jan Dirk Blaauw. 
Ook de twee vertrekkende stafmedewerkers Jaap 
Jan van der Meulen en Ferry Houterman stapten 
pas na het officiële afscheid op. Daarom belegde 
het Tweede-Kamerfractiebestuur nog een aparte bij
eenkomst om ook hen vaarwel te zeggen. 
Joris Voorhoeve begon met Ferry toe te spreken: "Je 
hebt ons bijgestaan in een heel moeilijke periode 
en het is natuurlijk veel aardiger als alles in een 
grote golf omhoog gaat," zo begon hij. Hij typeerde 
Ferry als "moedig tegen de klippen op". 
"Ook als hoofd voorlichting heb jij de fractie door 
een uiterst moeilijke periode geleid ... Mij is opge
vallen dat je op een verzoek nooit "nee" liet horen, 
ongeacht het uur van de dag of de nacht ... We zijn 
bedroefd je te verliezen. Jouw titel was: "Op weg 
naar succes"; we hopen dat dit op jouw toekomst 
zal slaan ... " Paula Bakker nam afscheid namens 
de staf 

Jaap Jan van der Meulen werd door de VVD-frac
tievoorzitter geprezen als "het brein achter Ru
dolf'. Voorhoeve memoreerde in alle taken die 
Jaap Jan voordefractie vervulde nog afzonderlijk 
zijn bijdragen voor Vrijheid & Democratie: "Jouw 
artikelen waren heel duidelijk. Je hebt met gevoel 
voor humor een kristalheldere presentatie weten te 
geven." Van Jaap Jan nam Betry Rackwitsz na
mens de staf afscheid. Ook Len Rempt sprak een 
kort afscheidswoord: "Jaap Jan was de man op wie 
wij allemaal terug konden vallen als brein achter 
ons allen." 
Van de drie Kamerleden was alleen Jan Dirk 
Blaauw àahwezig. Voorhoeve prees zijn bijna en
cyclopedische kennis van alles op het gebied van 
defensie. "We hebben jou in twee volle Kamer
perioden leren kennen àls een waardevol collega. Ik 
denk dat dit afscheid tijdelijk is." JanDirk 
Blaauw kreeg- evenals de andere vertrekkende Ka
merleden - De Fabels van la Fontaine. 

Reny Dijkman 
Foto: Theo Meijer 
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Mededelingen 
van het hoofdbestuur 
= 

Eerste-Kamerverkiezing 1987 
Het hoofdbestuur heeft in Vrijheid 
en Democratie nr. 1345 van 14 ok
tober jl. blz. 14 de oproep geplaatst 
aan de leden om namen van voorlo
pige kandidaten aan het bestuur van 
hun afdeling te noemen voor de re
glementaire datum van I december 
a.s. Tevens werden de termijnen en 
tijdstippen gepubliceerd terwijl nog
maals op de mogelijkheid werd ge
wezen dat een uitgebreide proce
durebeschrijving, gratis voor de le
den, bij het algemeen secretariaat 
verkrijgbaar is. 

Thans kan worden medegedeeld dat 
van de volgende zittende leden 
(d.w.z. bewindslieden en huidige le
den Eerste Kamer) de volgende le
den aan de algemeen secretaris inge
volge artikel 5.1. EK te kennen heb
ben gegeven een kandidatuur voor 
een verkiesbare plaats te overwegen 
(in alfabetische volgorde): 

- drs. A. van Boven 
- drs. F. M. Feij 
- ·dr. L. Ginjaar 
- H. F. Heijmans 
- mr. ir. H. Heijne Makkreel 
- dr. B. Hofman 
- mr. F. Korthals Altes 
- ir. D. Luteijn 
- A. M. Struick van Bernmelen 
- mr. E. Veder-Smit 
- J. W. Verbeek 
- L. Vonhoff-Luijendijk 
~ drs. Y. P.W. van der Werff 
- dr. G. Zoutendijk. 

Die zittende leden die hierbij niet 
zijn vermeld hebben te kennen ge
geven niet voor een verkiesbare 
plaats in aanmerking te willen ko
men. 

Aan de besturen van de afdelingen 
wordt hierbij een vijftal exemplaren 
van het formulier EKAX1987 toe
gezonden t.b.v. het opgeven van na
men van voorlopige kandidaten voor 
de groslijst EK. Deze formulieren 
dienen uiterlijk op 16 december a.s. 
in het bezit te zijn van de algemeen 
secretaris. 

Vrijheid en Democratie 
In Vrijheid en Democratie nr. 1346 
van 28 oktober jl. blz. 33 heeft de 
hoofdredacteur in een artikel ge
wezen op het feit dat om moverende 
redenen de veertiendaagse uitgave 
van Vrijheid en Democratie (overi
gens in de praktijk 18 maal per jaar) 
m.i.v. 1 januari a.s. zal worden ver
anderd in een maandelijkse uitgave, 
waarbij de omvang van het blad een 
wijziging ondergaat in die zin dat 
steeds gestreefd zal worden een blad 
van ca. 32 pagina's uit te brengen. 

Het blad wordt gedateerd op de 15e 
van de maand. Ook in de zomer
maanden wordt het blad uitgegeven 
(dus 12 exemplaren per jaar). In 
Vrijheid en Democratie. zal door de 
hoofdredacteur worden aangegeven 
wanneer de copij dient te zijn inge
leverd. 

Het hoofdbestuur verwacht met 
deze verandering dat inhoudelijk op 
nog meer adequate wijze op wensen 
en gevoelens van de leden kan wor
den ingespeeld, en voorts dat de gel
den van de partij, op basis van de 
kosten/baten analyse, in evenwicht 
worden gebracht voor zover het de 
financiering van het partijblad be
treft. 

De VVD-Expresse en de Mededelin
gen van het hoofdbestuur 
M.i.v. 1 januari 1987 zal een exem
plaar van de VVD-Expresse worden 
toegezonden naar het bestuur van 
een afdeling, ondercentrale en ka
mercentrale. 
In de Expresse zullen voortaan de 
Mededelingen van het hoofdbestuur 
integraal worden opgenomen terwijl 
voorts, meer dan voorheen het geval 
was, aandacht zal worden geschon
ken aan de handelingen zowel van. 
de Euro-parlementariërs als van de 
leden van de Eerste Kamer. 
Een en ander is mede het gevolg van 
het feit dat Vrijheid en Democratie 
een maandblad wordt terwijl de in
formatie verstrekking aan het kader 
eerder dient toe dan af te nemen. Op 
deze wijze moet het mogelijk zijn 
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dat de betrokkenheid van het kader 
bij het partij-gebeuren zo optimaal 
mogelijk zal blijven. 

Incidentele werkbezoeken VVD-pro
minenten 
Bewindslieden· en kamerleden leggen 
uit hoofde van hun functie vaak in 
het land bezoeken af. De afdelingen 
horen soms pas achteraf uit de pers 
van een dergelijk bezoek. Door de af
deling Waalwijk is onlangs aan het 
hoofdbestuur gevraagd om een mo
gelijkheid te creëren dat de komst 
van VVD-prominenten naar een af
deling mede benut kan worden voor 
contacten tussen de "Haagse po
litiek" en de betreffende afdeling. 
Het is echter wegens de aard van een 
dergelijk bezoek en wegens een over
volle agenda lang niet altijd mogelijk 
naast het officiële programma ruim
te te maken voor contact met de 
VVD-afdeling. Het hoofdbestuur 
heeft echter aan de bewindslieden en 
kamerleden verzocht om, als dat 
enigszins mogelijk is, de plaatselijke 
VVD-afdeling van hun komst op de 
hoogte te stellen. 

Procedure provinciale staten 
Ingevolge het reglement PS wijzen 
de ledenvergaderingen van de afde
lingen, die gehouden zijn in de perio
de 1-16 oktober 1986 conform arti
kel 16.5, de afgevaardigden en even
tuele plaatsvervangers aan t.b.v. de 
centralevergaderingen van staten
centrales en provinciecentrales. 
Deze handeling wordt nadrukkelijk 
voorgeschreven. Alleen afdelingen 
die aan deze verplichtingen hebben 
voldaan hebben stemrecht op ge
noemde vergaderingen! 

Anders dan bij de procedure TK 
wordt de eindbeslissing inzake het 
vaststellen van de definitieve lijs-
t( en) in handen gelegd van een or
gaan dat in stemaantal (ter verga
dering) slechts zeer beperkt is, zodat 
een zuivere stemverhouding een 
noodzaak is. M.a.w. afdelingen die 
niet vergaderd hebben zijn dus uitge
sloten van deelneming aan de be-
si ui tvorming. 
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In deze ingezonden brievenrubriek 
worden reacties van ten hoogste I 00. 
woorden opgenomen. 
Langere brieven worden door de re
dactie ingekort. Aanvallen op per
sonen of afschriften van correspon
dentie komen niet voor plaatsing in 
aanmerking. 
De rubriek is alleen voor leden be
stemd. Plaatsing betekent niet dat 
de redactie het met de inhoud eens 
is. 

Liberalen 

Als u van mening bent dat alles in Zuid
Limburg moet blijven zoals het is, hoeft 
u niet verder te lezen. 
Als u echter van mening bent dat er sub
stantiële verbeteringen noodzakelijk zijn 
en u ook krachtig en daadwerkelijk doel
gericht wil meewerken aan een nieuw 
elan in Zuid-Limburg, nodigen wij u met 
uw ideeën uit voor de eerste bijeenkomst 
van de werkgroep "LEO" (Liberaal Eco
nomisch Offensief) woensdag JO decem
ber 1986, om 19.00 uur, Hotel De Post, 
Klimmen, tel.: 04405- 1534. 
Aanmelden: tel.: 045- 425305, 04459-
1801. 

Landbouwbeleid voor stedelingen 

In de belangwekkende landbouwver
halen van Louwes, Luteijn en Blauw (28 
oktober) ontbreken, zoals sinds jaar en 
dag in zulke verhandelingen, twee aspec
ten waarvan de evidente problematiek de 
helangstellende burger onvermijdelijk 
verontrust. 

I. Het buiten strikt economische regels 
handhaven van (een gedeelte van) de boe
renstand in vele streken van Europa heeft 
niet alleen te maken met manifeste be
langen van betrokkenen- landbouwers en 
consumenten - op de tegenwoordige 
markt, maar ook met a. autarkie en b. 
landschapsbehoud. 

a. Werkelijke autarkie is een allang 
volledig achterhaald en bovendien ge
vaarlijk gebleken denkbeeld. Wel echter · 
mogen overheden en landbouworganisa
ties geacht worden zich het hoofd te 
breken over de volgende vraag: Welke 
agrarische basisvoorzieningen dienen wij 
met het oog op crisissituaties in stand te 
houden, los van de vraag hoe ze tegen
woordig renderen? Zulke overwegingen 
schijnen te ontbreken, dus ook antwoor
den op de vraag hoe dat dan het best ge
realiseerd zou kunnen worden. Zolang 
dit zo is, zal men op instinctiefverzet 
stuiten als men van anderen vergt toch 
hun boeren op non-actief te stellen om
dat men zelf zo goed boert. 

b. Over landschapsbescherming met in 
bedrijfseconomisch opzicht niet geopti
maliseerde landbouw is al veel meer ge
schreven dan dat ik daar op zou behoe
ven in te gaan. Het feit dat wij er voorlo
pig niet veel van terecht brengen, houdt 
niet in dat wij van anderen zouden mogen 
vergen ons hierin te volgen. 

Ook vragen van cultuuroverdracht en het 
ontzien van maatschappelijke struc-. 
turewtrouwens kunnen elders te gevoelig 
liggen om er zonder meer aan voorbij te 
gaan. 

2. De weliswaar niet gelijk blijvende, 
maar toch permanente hongersnood in 
de wereld maakt het moeilijk aanvaard
baar, gedurig over pe,rmanente over-

. schotten van lang houdbare voedings
middelen te horen. Nàtuurlijk, die nood 
houdt verband met het gebrek aan koop
kracht, maar zij die dit betogen, moeten 
dan tevens ophouden over (wereld)
marktprijzen te praten. Kan in plaats 
van waardevermindering en vernietiging 
niet beter de hulp aan noodlijdende me
demensen gefinancierd worden? Ik weet 
heus wel dat het zo eenvoudig niet ligt. 
De complicerende factoren zijn bekend: 
1. Het gaat om zeer verschillende reken
sommen. 2. Voedselhulpis op lange ter
mijn problematisch, stel al dat ze op 
korte termijn doelmatig uitvoerbaar zou 
zijn. Intussen wordt ze wel verleend, be
pleit niemand de algehele stopzetting er
van en schijnt men in het duister te tas
ten omtrent de na te streven afmetingen. 
Het gaat er nu om, deze problemen te
zamen te zien eil in discussie te brengen. 
Het tekent de monomanie van betrok
kenen dat dit niet gebeurt, althans niet in 
het openbaar en bijv. in ons blad. 

Er zal serieus moeten worden ingegaan 
op de problemen die de niet-agrariër met 
het landbouwbeleid heeft, wil men meer 
begrip kweken voor de problemen die de 
agrariër ermee heeft. 

P.A. Delvaux 
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In deze rubriek worden alleen aankon
digingen opgenomen van openbare bij
eenkomsten (voor iedereen toegankelijk) 
waar landelijke VVD-politici het woord 
voeren. 

= 

ASSEN- 8 december. J. Franssen. De 
Stadsherberg. 20.30 uur. Onderwijs. 
ASSEN - 5 januari 1987. Mevr. E. G. 
Terpstra. Hotel De nieuw Brink. 20.00 
uur. Nieuwjaarsreceptie. 

•. ::::J 

BOLSWARD - I december. H. F. Dijk
stal. Hotel de Wijnberg. 20.00 uur. Ac
tuele politiek. 
AMSTERDAM-BUITENVELDERT - I 
december. Mevr. E. G. Terpstra. Pav /
Tennispark Buitenveldert, Amsterdam. 
20.00 uur. Sport en Minderheden. 
EINDHOVEN- I december. Mr. W. J. 
Geertsema. Stadspa.viljoen. 20.00 uur. 
Liberalisme en het binnenlands bestuur. 
EMMEN- 15 december. J. Franssen. Pa
viljoen Noorderdierenpark. 20.00 uur. 
Onderwijs is meer dan geld. 
VROUWEN IN DE VVD-DEN HEL
DER- 8 januari 1987. Mevr. E.G. Terp
stra. Motel Betlehem. 20.00 uur. Eut
hanasie/actuele politiek. 
OC HENGELO- I december. Drs. L. M. 
L. H.A. Hermans. Motel 't Wapen van 
Delden, Delden. 20.30 uur. Algemene po
litiek. 
HENGELO- 8 december. A. Ploeg. Ho
tel Lansink. 20.30 uur. Actuele politiek. 
LIBERALE KRING MEPPEL-STEEN
WIJK EN OMSTREKEN ~ 13 decem
ber. Dr. ir. J. J. C. Voorhoeve. Hotel De 
Linthorst, Havelte. 20.00 uur. Propagan
da-Feestavond. 
NIEUWERKERK A/D IJSSEL - 8 de
cember. A. M. van Bemmelen. Ring
vaarthaL 20.30 uur. De rol van de Eerste 
Kamer. 
OEGSTGEEST- 8 december. mr. F. H. 
G. de Grave. Het Gemeentecentrum. 
20.30 uur. Actuele politiek. 
UTRECHT - 20.00 uur. Café Libertaal, 
Drieharingstr. I Utrecht. R.L.O. Lin- · 
schoten. Forumdiscussie Belasting en 
Emancipatie. 
VOORBURG- 15 december. Drs. Th. H. 
Joekes. De Koningshof. 20.00 uur. Ac
tuele politiek. 
ZOETERMEER - 8 december. Mr. drs. 
F. Bolkestein. De Morgensterkerk. 20.15 
uur. Algemene politiek. 



Landelijke 
najaarstournee 

De heren De Korte en Voorhoeve komen ter na
dere kennismaking het land in: 

Scherpenzeel 

1 december. Hotel-Restaurant Schimmel, Wou
denberg, 20.00 uur. 
Algemene politiek. 

Leeuwarden 

8 december, Oranje Hotel, 20.00 uur. 
Algemene politiek 

van der horst 
& verbeek 

TAXEREN 
Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. WiJ taxeren 
zowel voor u privé onroerend goed als commerciëel 
onroerend goed. 

~~--------~~~~--~-
makelaars en taxateurs o.g. 2585 EZ 's-gravenhage 
laan copes V. cattenburch 127 telex 34334 r~~ 

telefoon: 070- 60 09 13* I"'"'J 

T -shirts, sweaters, trainingspakken, 
bedrukt vanaf 15 stuks 

poppelaanstekers, bedrukt 
stickers, relatie-art., buttons, petjes 

RYKO HANDELSONDERNEMING 
Postbus 383- Spoorlaan 392- Tilburg- TeL 013- 435809 

HOGER OPKOMEN BEGINT 
MET DE BON ONDERAAN. 

Wanneer u hoger op wilt komen, 
begint u met het opsturen van de bon 
(bellen mag ook: 071-258585). 

U heeft dan snel het nieuwe Studie
programma in de bus met alle informatie 
over dag- en avondopleidingen van het ISW. 

Het ISW wil dat u slaagt. 

Economie en Administratie 

0 Bedrijfseconoom (MEAO
niveau) 

0 Bedrijfseconoom (HEAO
niveau) 

0 Praktijkdiploma Bedrijfs
economie 

0 Dagopleiding Bedrijfs
economie 

0 Algemene Economie 
0 Praktijkopleiding Computer

boekhouden 
0 Dagopleiding Basiscursus 

Boekhouden 
0 Creditmanagement 

(Debiteuren management) 

Marketing 

0 Commercieel-Economische 
Praktijk 

0 Marketing Praktijk 
0 Marketing Assistent 

(NIMA-A) 
0 Repetitiecursus NIMA-A/B 
0 Marketing Manager 

(NIMA-B) 
0 Marketing Management 

(NIMA-C) 
0 Industriële Verkoop 
0 lndustriele Marketing + 

Industriële Verkoop 
0 Sales Management 

(NIMA-Verkoopleider) 
0 Retail Marketing 
0 Direct Marketing (NIMA) 
0 Marketing van diensten 

Management 

0 Management Assistente 
' I en 11 

0 Middle Management 
0 Voorbereidend Hoger 

Management 
0 Hogere Bedrijfskiding 
0 Management en Kwaliteit 
0 Persoonlijke Vorming en 

Presentatie 
0 Logistiek Management 

Management Non-Profit 

0 Management voor non-profit 
organisaties 

0 Voortgezet management voor 
non-profit organisaties 

0 Bedrijfskunde Gezondheids
zorg 

0 Hoger Management voor 
non-profit organisaties 

0 Management in overheids
organisaties 

Commnnicatie 

0 Public Relations I en !I 
0 Repetitiecursus NGPR-A 
0 Praktische Journalistiek 

Personeel en organisatie 

0 Leergang Personeelszaken 
0 Organisatiekunde 

Rechten 

0 Bedrijfsrecht 

Makelaardij 

0 Makelaar in onroerende 
goederen 

0 Repetitiecursus Makelaar o.g. 

I Bel 071-l58585, of stuur de bon even op. U krijgt I 
I dan vrijblijvend het ISW-Studieprogramma toege- I 
1 zonden met alle informatie over de 1 
I opleiding: ...................................................... · · .... · · · · ... I 

···················································································· 
I Invullen met blokletters s.v.p. I 
I dhr./mevr.: ................................................................ I 
1 Straat: ........................................................................ I 

1 Postcode: ............ Plaats: .......................................... 1 

:

1 00 
In gesloten enveloppe zonder postzegel sturen naar: I 
ISW, Antwoordnummer 10120, 2300 VB LEIDEN 

OPLEIDINGEN & BEDRIJFSTRAININGEN g I 
Instituut voor Sociale Wetenschappen o 1 
Schuttersveld 9, 2316 XG LEIDEN G 

L----------------~ 

ISW I OPLEIDINGEN 



LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Hotel Edenhof, Zwammerdam I Finac, Utrecht I Van der 
Horst & Verbeek, Den Haag I Juwelier Rikkoert, Schoon
hoven I Inventief, Voorburg I Instituut voor sociale weten
schappen ISW, Leiden I Radersalonboot Kap. Kok, Amster
dam I Koninklijke Wessanen, Amstelveen I Rijko Handels
onderneming, Tilburg I Van Seventer makelaar o.g.; Apel
doorn I Westduin Budget Hotel, Koudekerke 

HOTEL EDENHOF 
LENZERHEIDE (Zwitserland) 1500 m 

Ons hotelligt zeer centraal en toch rustig in een sneeuwzeker skige
bied met 35 liften. In de directe omgevmg zijn de skiliften en de 
langlaufloipe (50 km) gaat direct langs ons hotel. 
Vraag vriJblijvend onze folders en prijzen. 

Adres in Holland: R de Geus, Vinkebuurt 6, 24 71 XC Zwammer
dam, teL. 01726 - 15520 of Hanneke de Geus, Hotel Edenhof, 
7078-Lenzerheide, teL: 09 I 41.81.343034. 

Méér weten over een ZEEKASTELEN week
end-party en andere interessante arrange
menten met gegarandeerde prijzen tot· eind 
1987? 

Bel dan het WESTDUIN HOTEL**** aan zee te Koudekerke-Dis
hoek bij Vlissmgen en u ontvangt onze fantastische kleuren brochu
re. WESTDUIN HOTEL**** heeft het wel, nu nog completer met 
solarium en sauna. Bel! 01185-2510. 

~~ ~ 
/J~~dsel voo< mens en die<, 

1<::/ · ': dat is eten en drinken 
1 voor Wessanen. 

WESSANEN 
meer dan twee eeuwen 

koopmanschap en 
ondernemingsgeest. 

Postbus 410 
1180 AK Amstelveen 

Postbus 630 
1500 EP Zaandam 

tlnventief 
PENSIOEN CONSULTANTS 

:·Pensioen ... is niet- alléén 
een zekerheid voor later! 

Ons advies is gericht op uw 
persoonlijke situatie. 

Vraag gerust om een pensioenanalyse. 
Stel het niet uit. 

Van de Wervestraat 15,2274 VE VOORBURG. 
Telefoon 070 - 87.14.14. 
Buiten kantooruren 070-20.02.39. 

APELDOORN 

Op zeer goede stand in de Parken te koop 

RIANTE WONING MET LUXE KANTOOR, 
DUBBELE STENEN GARAGE 

Gelegen op 1095 m 2 grond. Dit solide gebouwde en 
zeer goed onderhouden pand is zeer geschikt voor 
woonhuis met praktijk etc. Kantoor plm. 100 m2

• 

Royaal woonhuis. Living 60m2
• Luxe keuken met veel 

apparatuur. Exclusief pand. Fotoreportage op aan
vraag voor serieuze gegadigden. 
VRAAGPRIJS f 575.000,- kosten koper. 

Inlichtingen: 

W. van Seventer makelaar o.g. 
Arnhemseweg 180, 7335 DP Apeldoorn 

tel.: 055 - 334020 
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Dat Het Noorden 
een goedkope 
ziektekostenpolis 
heeft kun je toch 
zó uitrekenen ... 

De voordeligste ziektekostenpolis komt vanzelf 
boven water als u de premie opvraagt en vergelijkt 
Maar risiko's uitsluiten en dan de premie laag houden kan 
natuurlijk iedereen. 

Voor een komplete dekking én een lage premie 
kunt u rekenen op Het Noorden. 't Komt omdat 
wij een 'Onderlinge' zijn: géén winsten en aandeelhouders 
of overtollige reserves. Ieder jaar een verrekening met de 
aangesloten leden en meestal extra in uw voordeel. 

Waar praten we nog over. Stuur nu de bon naar 
HetNoorden,Antwoordnummer 1039,9700 VKGroningen; 

Het Noorden ~ 
Onderlinge Ziektekostenverzekering Maatschappij 

Hoornsediep 131 9727 Gl-1 Groningen. Telefoon 050-262858 

Het Noorden laat u er beter van worden. 

r:-----------, 
I REKEN MAAR I 
I dat ik de premie én de kompleçtheid van uw ziektekosten- I 

polis zal vergelijken met die van anderen. 

I NAAM I 
I STRAAT: 

I POSTKODE/PI.AATS: 

I 
I 

I TELEFOON: AANTAL GEZINSLEDEN: I 
LEEFTIJDEN (TOT 55 JAAR)· 

I (versturen in een envelop zonderpostzegel aanHet Noorden, I 
1 Antwoordnummer 1039, 9700 VK Groningen) Vet'l!J 1 J .. ------- -·---
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Naar de leden ... 

DOCUMENT/\ TIECENTRUM 
NEDERLANDSE: POUTIEKE 

PARTIJEN 

Meer dan 1000 leden kwamen op 29 november naar Breda voor het 
zeer feestelijke afscheid van Kamminga en voor de verwelkoming van· 
zijn opvolger Ginjaar. Die dag is er veel gezegd dat behartenswaard is 
voor alle leden. Samenvattingen daarvan treft u in dit laatste partij
blad van 1986. 

De maidenspeech van de nieuwe VVD-voorzitter is voor u allen be
stemd. Ginjaar kon hem maken met zijn rijke partij-ervaring als uit
gangspunt. Hij heeft de VVD meegemaakt in zowel bestuurlijke als in 
politiek-bestuurlijke functies. 
Wat dat laatste betreft kent iedereen hem als oud-minister van Volks
gezondheid en Milieuhygiëne en thans als Eerste-Kamerlid. 
Een kleinere groep kent hem nog als voorzitter van de Statenfractie 
van Zuid-Holland. 

Zijn partijbestuurlijke ervaringen deed hij op als voorzitter van de 
afdelingRijswijk, in een uiterst moeilijke periode, als dagelijks be
stuurslid en als voorzitter van de commissie die het VVD-verkiezings
programma maakte. Intern staat hij bekend als een man die heel goed 
kan luisteren, scherp analyseert en bindende conclusies kan trekken. 
Zijn uitgangspunt is: "De partij is er voor de leden". Zijn start als 
voorzitter gaat hij de komende maanden maken naar de besturen van 
de VVD toe: een hernieuwde kennismaking in een andere functie. Eerst 
wil hijinventariseren wat bij de leden leeft; klankbord zijn. Want voor 
velen is Den Haag nog steeds ver en de fictieve drempel blijft helaas nog 
hoog. Daar wil hij zo snel mogelijk iets aan doen. Wij wensen hem open
hartige discussies en een goede start. 
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VVD-voorzitter dr. L. Gin jaar: 
,,De VVD behoort in de j 

eerste plaats aan de leden'' c-----~-----~---~----] 
Vrijheid in gebondenheid, verdraag
zaamheid, en sociale rechtvaardig
heid zijn de uitgangspunten van het 
moderne politieke liberalisme. Dit 
liberalisme is de maatschappelijke 
vertaling van een geesteshouding, 
die kan worden omschreven als de er
kenning van het feit dat mensen 
principieel gelijkwaardig, maar ook 
van nature verschillend zijn; zij heb
ben daarop ook recht. Uit dit begin
sel van de menselijke vrijheid is in 
de loop der historie het verzet ge
boren tegen geestelijke en maat
schappelijke dictatuur, een verzet 
dat nog steeds bestaat. Het brengt 
ook met zich mede dat die vrijheid 
het waard was en is verdedigd te 
worden tegen welke vorm van agres
sie dan ook. En dat geldt ook voor 
onze democratie, waarin die vrijheid 
het best kan gedijen. 
De liberale visie berust niet op een 
doctrine die uit onveranderlijke dog
ma's bestaat; zij wordt voortdurend 
gevoed door steeds opnieuw uit te 
gaan van het beginsel van de indi
viduele vrijheid. De inhoud van die 
visie is niet altijd dezelfde, maar va
rieert naar tijd en plaats, omdat ook 
mensen van plaats tot plaats en van 
tijd tot tijd verschillen. Het liberalis
me moet worden beschouwd als een 
hervormingsbeweging die tracht de 
maatschappij zo in te richten, dat ie
der individu zijn persoonlijke gaven 
en mogelijkheden maximaal kan ont
wikkelen bij gelijkheld van kansen 
voor iedereen en zijn' vrijheid opti
maal kan beleven. Maar bij dit laat
ste moeten wij wel beseffen, dat de 
vrijheid van de een zover reikt als de 
vrijheid van de ander toelaat. 

Respect voor medemens 

Vrijheid en ,verantwoordelijkheid 
kunnen e_chter niet beleefd en gedra
gen worden indien geen rechtszeker
heid bestaat en indien niet de mo
gelijkheid aanwezig is om opvattin
gen binnen de bestaande structuur 
uit te dragen. Het streven naar 
rechtszekerheid en de erkenning van 

mondigheid zijn elementen die we
zenlijk liberaal zijn. En het is hierbij 
dat binnen onze samenleving duide
lijk spanningen aanwezig zijn. Die 
spanningen kunnen zich op verschil
lende manieren demonstreren. Eén 
ervan is de toenemende verruwing, 
het niet meer in acht nemen van re
gels van wellevendheid, de snelle 
vervreemding van de medemens, het 
gebrek aan respect voor die me
demens, voor groepen in de samen
leving. Hierdoor ontstaat een steeds 
killer en dreigender leefklimaat. In 
hardere vorm treedt dit steeds meer 
naar voren in agressie en geweld; te
kenen aan de wand voor een verdere 
verruwing zijn aanwezig. 
Het gevoel van afhankelijkheid, van 
machteloosheid neemt toe doordat 
onze samenleving steeds gecompli
ceerder wordt. Technologische ont
wikkeling, schaalvergroting en tem
poversnellingen hebben tot gevolg, 
dat de afstand tussen individu "en ge
nomen beslissingen steeds groter 
wordt. Dit komt het sterkst tot uit
drukking in de relatie tussen J:>urger 
en overheid. Toenemende over-

-heidsinvloed, ingewikkeldheid van 
het wettelijk systeem en ondoorzich
tigheid van het bestuur dreigen 
steeds meer burgers ieder gevoel van 
betrokkenheid te ontnemen. 
Deregulering is niet zo maar een mo
dewoord; het duidt niet aan dat alles 
nu maar ontregeld moet worden, dat 
geen regels gesteld moeten worden. 
Maar wel: weinig regels, die duide
lijk zijn en begrijpelijk voor de bur
ger, die nageleefd kunnen worden, 
gecontroleerd. Zodat besturen weer 
doorzichtig wordt, beïnvloedbaar 
juist door die gewone burger. 

Toekomstgericht beleid 

Wij staan thans voor de essentiële 
vraag hoe onze samenleving zich 
voorbereidt op de toekomst. In een 
wereld die snel verandert, zullen wij 
steeds weer open moeten staan voor 
veranderingen, voor de consequen
ties van die veranderingen. Doen wij 
dát niet, dan zal blijken dat wij over
spoeld worden door de gebeurtenis
sen, dat wij achteraf met veel moeite 

Voorzitterswisseling: Ginjaar ontvangt de vergaderhamer van Kam-

2 



moeten repareren wat voorkomen 
had kunnen worden, opdat volgende 
generaties nu eens niet met hypothe
ken zouden worden belast. De ont
wikkelingen die op ons af komen vra
gen erom dat wij ons nu reeds be
raden op nodige maatregelen, dat 
wij letten op de consequenties voor 
andere aspecten van onze samen
leving, op de termijnen die wij in 
acht hebben te nemen en dat wij ook 
niet schromen die maatregelen te ne
men. In de politiek worden waar
schuwingen vaak wel gehoord, maar 
luistert men ongaarne; dat heeft im
mers impopulaire maatregelen ten 
gevolge! 
,Liberaal beleid is toekomstgericht 
beleid want liberalen geloven in de 
toekomst. Het is niet conservatief, 
het kijkt niet alsmaar naar het verle
den, het wil wèl het goede behouden. 
Wie niet naar de toekomst kijkt 
biedt geen perspectief en gaat aan 
onmacht tenonder. Maar zekerheid 
over die toekomstige samenleving 
kunnen wij niet geven, wel over onze 
ideeën daarover; en deze ideeën pas
sen zich voortdurend aan de omstan
digheden aan. Zekerheid, duidelijk
heid en betrouwbaarheid over onze 
opvattingen zijn essentieel. 
Politiek bedrijven - zo schreef Hans 
Wiegel - is proberen een bijdrage te 
leveren aan de vormgeving van de 
maatschappij, deze zodanig te ver
nieuwen, te verbeteren - met behoud 
van het goede - dat geluk en wel
vaart bevm:derd worden, dat de uit
dagingen van de toekomst tegemoet 
kunnen .worden getreden. · 
Naar mijn stellige overtuiging moe
ten wij een politiek kunnen voeren, 
een visie kunnen ontwikkelen, waar
bij niet het gevoel ontstaat dat speci
fieke belangen verwaarloosd worden 
dan wel voorrang krijgen. Het moet 
mogelijk zijn aan de burgers duide
lijk te maken dat liberale beginselen 
tot een attractief beleid voeren. Dui
delijk maken dat met maatschappe
lijke saamhorigheid, gelijke en ruime 
kansen voor een ieder, vertrouwen in 
de vindingrijkheid van zelfbewuste 
mensen, wij de toekomst aankunnen. 

Wij heloven daarbij geen heilstaat. 
Wij zijn ons daarvoor te zeer bewust 
van menselijke tekortkomingen. Wel 
geloven wij in het stapje voor stapje 
verbeteren van de wereld, ondanks 
teleurstellingen, ondanks beperkte 
middelen. 

,Jtecht op eigen beslissingen 

Men noemt ons vaak conservatief. 
Ik denk echter dat wij minder con
servatief zijn dan vele confessio
nelen, socialisten en zichzelf zo noe
mende pragmatisten. Wij willen een 
grote mate van vrijheid, juist omdat 
daardoor meer krachten ter beschik
king komen voor vernieuwing. Wij 
streven daarbij naar een samen
leving waarin de mensen zelf kunnen 
bepalen hoe zij hun leven willen in
richten, hoe zij hun geld willen beste
den, welke activiteiten zij willen ont-· 
plooien. Maar dat recht op eigen be
slissingen moet passen in een maat
schappelijk kader. En als het daarbij 
gaat om zaken van leven en dood, 
over de diepste overtuiging die men
sen kunnen hebben dan is het dunkt 
me een goed liberaal uitgangspunt 
hierbij grote prudentie te betrach
ten. 
Maar natuurlijk is het niet zo, dat de 
VVD een samenleving accepteert 
waarin zwakkeren aan hun lot wor
den overgelaten. Wij kiezen voor een 
samenleving waarin mensen worden 
aangemoedigd kansen te grijpen, ri
sico's te nemen, prestaties te verrich
ten. Daardoor kan de samenleving 
als geheel sterker worden en kan 
voor de zwakkeren daarin beter wor
den gezorgd, zodat ook zij betere 

kansen krijgen. Het is onze taak er
naar te streven dat die kansen er ko
men, om hen te stimuleren deze te 
grijpen, maar het is hun verantwoor
delijkheid dat zij dit metterdaad 
doen. 
Vonhoff zei reeds dat de overheid de 
grenzen stelt en vervolgens de voor
waarden schept opdat een ieder de 
eigen verantwoordelijkheid kan ne
men. En Langman voegde daar later 
aan toe het een goed liberaal prin-

, cipe te vinden dat waar het particu
lier initiatief faalt de overheid moet 
ingrijpen. 

Voetsporen 

Voorzitter van de VVD zijn, be
tekent in ·de voetsporen treden ·van 
Stikker, Oud, Van de Pols,.Haya 
van Someren, Korthals Altes, Kam
minga. Zij zijn voorzitters geweest, 
die elk tijdens hun periode en in die 
situatie op hun eigen zeer persoonlij-

. ke wijze leiding hebben gegeven aan 
de partij. Die partij, de VVD, be
hoort in de eerste plaats aan de le
den, de bestuurders van afdelingen, 
ondercentrales en kamercentrales, 
en vele anderen die actief bezig zijn 
binnen de VVD. Een grote schare 
vrijwilligers, die vaak naast een druk 
ander bestaan, een werkkring, het 
enthousiasme opbrengen veel tijd en 
energie voor hun VVD beschikbaar 
te stellen. 
Iedereen, die de partij dient in een 
politieke functie, doet dat bij de gra
tie van het mandaat van de achter
ban. Dat betekent dat die achterban 
ruimte moet hebben tot communica
tie, tot discussie met die politieke 
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functionarissen. Maar het betekent 
ook dat diegenen die bezig zijn in 
een politieke functie zich er terdege 
van bewust moeten zijn dat een in
tensief contact met die achterban 
nuttig en noodzakelijk is voor een ge- . 
zonde partij, dat men open dient te 
staan voor de stem van die achter
ban, voor vragen, voor suggesties. 
Ik wil de partij vragen mee te den
ken over de vraag hoe wij méér kun
nen doen met de kennis en ervaring 
van onze achterban. Partijcommis
sies, partijraad, Algemene Verga
dering, deelcongressen en studie-

. dagen, dat alles is nuttig en wense
Iijk maar wellicht is het onvoldoen
de. 

De VVD is veel meer dan een kies
vereniging die slechts bemiddelt bij 
kandidaatstelling en verder haar 
handen in onschuld wast. Het krij
gen van zoveel mogelijk vertegen- . 
woordigers in de volksvertegenwoor
digende lichamen is een hoofdfunc
tie van politieke partijen, maar er is 
meer te doen. Ik noem het formule
ren van beginselen en programma's, 
het organiseren van de deelname aan 
de politieke besluitvorming en het 
openbaar bestuur, het onderhouden 
van een wisselwerking met de sa
menleving en het instandhouden van 
de partij-organisatie. 
Niet al deze taken schijnen even be
langrijk enmet name geldt dat voor 
de vierde taak, het instandhouden 
van de partij-organisatie. Niets is 
minder waar. Een goede partij-orga
nisatie zorgt voor bewuste en duide
lijke informatie naar de leden. Dan 
worden de opvattingen van de partij 
niet alleen uitgedragen door de 
volksvertegenwoordigers, maar ook 
en juist, door goed geïnformeerde en 
gemotiveerde leden op allerlei plaat
sen in de samenleving. De nieuwe op
zet van V en D en de VVD-expresse 
zal daartoe belangrijk kunnen bi} 
dragen. 
Het is voor politieke partijen zeer 
schadelijk als een te groteafstand 
ontstaat tussen de opvattingen van 
diegenen, die de politiek bedrijven 
en de ervaringen van de "gewone le
den", ook wel "basis" genoemd. Het 
is de politieke betekenis van de orga
nisatie om meningsvorming en be
sluitvorming op elkaar af te stemmen 
en in evenwicht te brengen. 
In de loop der jaren zijn er binnen de 
partij vele activiteiten ontwikkeld 
die op zichzelf meestal een goed doel 

De eerste ontmoeting als VVD-voor zitter met de pers (foto Meijer). 

dienden, maar die de organisatie 
vaak tot een onoverzichtelijk geheel 
maakten. De gemiddelde afdeling 
kan vaak door de bomen het bos niet 
meer zien; "gewone" leden hebben 
het gevoel dat je er niet meer bij
hoort als je niet tot een van de inge
wijden in al die vraagstukken van de 
partij op landelijk niveau behoort. 
De partij moet weer in de eerste 
plaats alle energie richten op de in
houdelijke meningsvorming en be
sluitvorming, de kandidaatstellingen 
en de maatschappelijke strategie. 
Alle energie die in andere taken 
wordt gestoken, zoals bijvoorbeeld 
discussies over de. interne organisa
tie van de partij zelf, is heilloos, als 
dit ten koste gaat van de genoemde 
hoofdtaken. Wel moet de organisa
tiestructuur eenvoudig zijn, zonder 
onduidelijke en wellicht overbodige 
organen, met korte communicatie
lijnen tussen top en basis. ··· 
Voorkomen moet worden dat (leden 
van) afdelingen door vele centraal 
opgedragen verplichtingen niet toe
komen aan de activiteiten waarvoor 
ze meer gemotiveerd zijn en teleur
gesteld afhaken. 

Graag uw steun! 

Bij het afscheid van Jan Karurninga 
heb ik gesteld dat ik grote waar
dering heb voor de tomeloze inzet 
die Jan als voorzitter van de VVD 
altijd heeft gehad. Hij was een mar
kant voorzitter in moeilijke situaties. 
En als u mij nu vraagt hoe ik die 
functie zal gaan vervullen, dan zeg 
ik u: anders. Anders, omdat Jan en 
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ik' verschillende personen zijn en om
dat de omstandigheden waaronder ik 
deze functie aanvaard geheel andere 
zijn dan die waaronder Jan in 1981 
aantrad. Ik ben voornemens eerst 
eens goed te gaan luisteren binnen de 
partij, over wat er al zo leeft aàn 
wensen en opvattingen over de ko
mende koers, de wijze waarop deze 
bepaald gaat worden, over de wijze 
waarop de partij functioneert. De 
conclusies zullen dan basis zijn voor 
verdere voorstellen. Ik zal een wat 
meer naar binnen gerichte voorzitter 
zijn, die overigens hoopt te mogen 
rekenen op net zoveel ~teun en net 
zoveel meedenken als Jan Kammin
ga heeft gehad. 

Statenverkiezihgen 

Tot slot: de Provinciale Staten-ver
kiezingen zijn zeer belangrijk. U be
grijpt dat ik als Statenlid het belang 
van Statenverkiezingen van dichtbij 
heb ervaren. Binnen de provincie 
worden steeds meer zakenbeslist, 
die het dagelijks leven betreffen. 
Maar als lid van de Eerste Kamer èn 
als partijvoorzitter noem ik u nog 
een tweede reden waarom de komen
de Statenverkiezingen voor ons land 
en onze partij van buitengewoon 
groot belang zijn. ' 
Sinds de recente grondwetswijzigin
gen vinden deze verkiezingen bijna 
direct hun weerslag op de samenstel
ling van de Eerste Kamer. De Sta
ten"Generaa1 dreiii'en als wetgevend 
orgaan vleugellam te worden, als de 
politieke samenstelling van de Eerste 
Kamer zodanig verschuift dat de op-
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positie ieder door de Tweede Kamer 
goedgekeurd wetsontwerp in de Eer
ste Kamer weer onderuit kan halen. 
Het zou de slagkracht van dit ka
binet en zijn beleid ondermijnen. 
Het is van groot belang dat de coali
tie haar meerderheid behoudt. 
Een oppositie zal immers nooit een 
haar onwelgevallig wetsontwerp 
steunen om daarmede de kans uit 
handen te geven het zittende, haar 
onwelgevallige, Kabinet naar huis te 
kunnen sturen. Maar evenzeer is het 
van belang dat de positie van de 
VVD ten opzichte van andere par
tijen niet achteruit gaat, maar inte
gendeel versterkt wordt. 
Wij zullen als VVD onze achterban 
voor deze moeilijke verkiezingen 
mannetje voor mannetje en vrouwtje 
voor vrouwtje nodig hebben. En met 
uw aller hulp zal het moeten lukken 
om goede verkiezingsresultaten te 
behalen. Het moet mogelijk zijn op 
24 januari 1988 het 40-jarig bestaan 
op ouderwetse grootse wijze te vie
ren, want heus, de toekomst ziet er 
beter uit. 

Ginjaar, dr. L. 

Studeerde chemie RU 
Leiden (gepromoveerd, 
1960)/sinds 1959lid VVD/ 
was minister van Volks
gezondheid en Milieuhygiëne 
in het kabinet Van Agt/Wie
gel (1977-1981); voordien- en 
laatstelijk- directeur studie
en informatiecentrum TNO 
voor milieu-onderzoek; nadien 
voorzitter van het college van 
bestuur van de Rijksuniversi
teit te Utrecht ( 1982-1986); is 
thans voorzitter van de Ge
zondheidsraad en van de Cen
trale Raad voor de Milieu
hygiëne; was voorzitter van de 
afdeling Rijswijk van de VVD 
(1967-1970); lid provinciale 
staten van Zuid-Holland 
(1971-1977) laatstelijk als 
fractievoorzitter; lid van het 
dagelijks bestuur sinds 1983; 
voorzitter van de partij sinds 
29 november 1986; sinds 1981 
lid van de Eerste Kamer der 
Staten-Gen>:raal. 

Algemene Vergadering 
VVD afwijzend tegenover 
invoering refer~ndum L~-==~===~ 
Zoals op basis van de stemming in 
verschillende afdelingen al werd ver
wacht, heeft de algemene ledenver
gadering van de VVD op 30 novem
ber in Breda het idee van de invoe
ring van een referendum met een 
overduidelijke meerderheid van de 
tafel geveegd. Dat de discussie daar
over toch nog twee volle uren in be
slag nam was niet naar de zin van 
een grote groep afgevaardigden. Bij 
het begin van de behandeling van dit 
veruit belangrijkste agendapunt in 
de ochtenduren bleek al duidelijk 

' dat er bij een· deel van de aanwezigen 
helemaal geen behoefte aan discus
sie bestond. "Het doek over dit voor
stel was al gevallen voordat er een 
woord aan werd vuil gemaakt", aldus 
een teleurgestelde voorstandster van 
de referendumgedachte, nadat voor
zitter Jan Karurninga zijn laatste 
daad in zijn oude functie had ver
richt en de vergadering met spoed 
naar de wandelgangen zond voor de 
slag om de nog resterende broodjes. 

Jarenlange studie 

In Breda stonden vijf stellingen ter 
discussie, de vrucht van jarenlange 
studie van een werkgroep die een 
rapport opstelde onder de·titel "Re
ferendum- Ja/Neen/Geen mening 
of een andere mening?". De werk
groep kreeg al op 31 januari 1983 
van de commissie binnenlandse za
ken vrij baan om zich op de proble
men rond het referendum te storten. 
Het rapport verscheen als discussie
nota in juli 1983. De strekking ervan 
kwam in vele opzichten aardig over
een met de gedachte en aanbeveli:p.-

. gen van de commissie-Biesheuvel 
over het referendum die in maart 
1984 in de openbaarheid kwamen. 
In 1979 - ook in Breda - had de afde
ling Den I-:Iaag al een voorstel inge
diend om een studiecommissie de 
eventuele invoering van een facul
tatief referendum te laten bestu
deren. 
"Een nuttige aanvulling op het Ne
derlandse systeem van represen-

tatieve democratie" zo omschreef de 
studiecommissie het referendum. 
Voor de in Breda achter de bestuurs
tafel gezeten commissieleden, de 
heren J. F. Meijeraan, en P. A. van 
Vugt moet de wijze, waarop promi
nenten en afgevaardigden in "Het 
Turfschip" met de gedachte van het 
referendum omsprongen een wat 
frustrerende ervaring zijn geweest. 
Het best haalbare voor de leden van 
de studiegroep was een hier en daar 
met tegenzin gevo~rde plenaire dis
cussie en die werd hun door voorzit
ter Jan Karurninga dan ook nog ge
gund. Vandaar dat eerst werd ge
sproken over het amendement van 
Amsterdam dat de mogelijkheid van 
een facultatief raadplegend beslis
singsreferendum als nuttige aanvul
ling van het Nederlandse systeem 
van representatieve democratie wil
de openhouden, mits tenminste een 
kwart van de stemgerechtigden dit 
zou wensen. En verder over motie 14 
van Groningen dat vond dat de uit
slag van een referendum niet bin
dend mag zijn, maar slechts advise
rend. 

Ordevoorstel 

Het ordevoorstel om de motie van 
Capelle aan de IJssel - volstrekt te
gen elke vorm van referendum -
eerst in stemming te brengen werd 
niet gehonoreerd. Het zou bij aan
vaarding elke verdere discussie over
bodig hebben gemaakt en discussië
ren wildeneénaantal afgevaardig
den toch wel. Zoals de Amersfoorter 
Luchtenveld. Hij stelde dat "alle 
vormen van referendum in de dis
cussies aan de orde moeten komen" . 
En, zoals een andere afgevaardigde 
het formuleerde:. "De motie Capelle 
is niet de meest verstrekkende: Het 
meest verstrekkende is wél een re
ferendum, want we hebben er nog 
geen". Studiegroeplid Meijeraan 
sloot zich bij die hartekreet aan. 
Hoe sterk de meningen binnen de 
partij botsen over dit onderwerp 
werd mogelijk het beste tot uitdruk-
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king gebracht door Anne-Lize van 
der Stoel uit Amsterdam. "Bij ons is 
de helft voor, de andere helft tegen 
een referendum. Dus we zullen 
straks ook verdeeld stemmen" kon
digde ze aan. Hoe de algemene stem
ming jegens het referendum in de 
zaal was, bleek overduidelijk bij een 
uitspraak over een Haarlemse motie. 
De kamercentrale Haarlem droeg 
het hoofdbestuur op - ongeacht de 
uitkomst van de discussie in Breda -
op korte termijn enkele proevtm te 
(doen) nemen met een consultatief 
partijreferendum en daarover op 15 
en 16 mei in Leeuwaren verslag' uit 
te brengen. De motie haalde het 
niet. 

Inhoudelijk discussiëren 

"Stemmen over ja of nee referendum 
doet geen recht aan de discussies die 
in de VVD hierover zijn gevoerd. 
VVD-ers willen inhoudelijk over het 
referendum discussiëren", zo poog
de voorzitter Kamminga cie.debatten 
tegenover het onwillige forum als
nog te rechtvaardigen. 
Commissaris van de koningin in Gro
ningen, Henk Vonhoff, viel de voor
zitter daarin bij. "We moeten recht 
doen aan de arbeid van deze com
missie. Ook dingen die niet aantrek
kelijk zijn, moeten worden bespro
ken" zo verried hij zijn eigen opvat
tingen over het referendum. "We 
moeten zeggen waarom ze niet aan
trekkelijk zijn. Geen enkele vorm is 
aantrekkelijk. Het referendum moet 
in zijn pure vorm, dus in zijn naakte 
afschuwelijkheid voor ons staan ... 
Een referendum is een principieel 
gevaarlijke weg en herinnert aan de 
reeds lang verworpen 18de-eeuwse 
idee van volkssouvereiniteit," aldus 
Vonhoff. 
Volgens hem is het referendum een 
restant uit de jaren zestig, toen 
"sommige burgers hun eigen gelijk 
niet meer konden herkennen.· Er 
moet vandaag veel tegen de referen
dumgedachte gestemd worden, 
maar dat zal positief uitpakken, 
want u beschermt daarmee de de
mocratie", zo besloot hij met stem
verheffing. Het klaterende applaus 
uit de zaal verried voor de laatste 
kleine groep twijfelaars hoe de stem
ming in "Het Turfschip" zou uitpak
ken. "Stemming lijkt bijna overbo
dig," aldus Meijeraan wat verslagen 
vanachter de bestuurstafel. 

_____ Victor Hafkamp • 

' 

Provincies paraderen voor 
vertrekkende voorzitter 
c===· ============== ====~~==================~ 

Zelfs een fors gebouwd paard hoorde 
tot de illustere gasten die zaterdag 
30 november in het Bredase Turf
schip ex-voorzitter Jan Kamminga 
kwamen uitluiden. Niet het legen
darische Groningse peerd, maar een 
Zeeuws boerenpaard dat na zijn con
frontatie met de bomvolle zaal zon
der sporen na te laten weer naar bui
ten kon worden geleid. Alleen de wa
gen kon op enkele centimeters na 
niet door de deuren van de congres
zaal. Het paard begeleidde de 
Zeeuwse afvaardiging in de grote 
folkloristische optocht ter ere van 
het echtpaar Kamminga, dat d~ af
gespannen wagen kon gebruiken 
voor het opladen van de vele ge
schenken. 
Alle provincies hadden een afvaar
diging gestuurd naar het VVD
volksfeest dat tot laat in de middag 
duurde en aan een druk bezochte re
ceptie vooraf ging. Een Limburgse 
blaasband, een echtpaar uit 
Schagen in klederdracht (namens 
Noord-Holland), Scheveningers in 
costuum namens Zuid-Holland en 
een Gelderse delegatie compleet 
met Marieke van Nimwegen hoor
den tot deelnemers aan de stoet. Ook 
het hoofdbestuur trad voltallig aan 
om de scheidende voorzitter enkele 
karaffen aan te bieden. 

Film 

Een onderhoudend intermezzo tus
sen de toespraken door was de film 
over "2000 dagen van Kamminga", 
geproduceerd door Hugo Dittmar en 
ingesproken door Philip Bloemen
daal die wij kennen van de filmjour
naals. Een rij prominenten sprak 
Kamminga vanaf het witte doek toe; 
senator Guus Zoutendijk vertelde 
hoe Kamminga en hij Ed Nijpels 
hadden geleerd op tijd te komen. Ed 
Nijpels was zelf ook een van de spre
kers in de film, evenals het koppel 
De Korte-Voorhoeve, oud~voorzitter 
Frits Korthals Altes en oud-JOVD
voorzitter Julius Remarque. Ook 
buitenlandse liberalen groetten 
Kamminga: Bangemann (West-
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Duitsland), David Steel (Engeland) 
en Verhofstadt (België). 
Oud-collega-voorzitter Piet Bukman 
(CDA), nu minister van ontwik
kelingssamenwerking, luidde Kam
minga aldus uit: "Ik heb jou leren 
waarderen, als het spannend was in 
de coalitie. Als jij zei: flauwekul, 
dan was het ook flauwekul". 
PvdA-er Max van den Berg heeft 
vaak tegenover, maar ook naast 
Kamminga gestaan: "Als Gronin
gers tegenover de Haagse PTT-ers". 
"Voor mij ben je iemand die in we
zen amateur is gebleven en geen on
derdeel is geworden van het circuit," 
aldus Van den Berg tegen Kammin
ga. De oud-PvdA-voorzitter was 
trouwens ook in de zaal aanwezig. 
Telegrammen waren er van minister 
Onno Ruding en van Ger Akker
mans namens het V ARA-Rode
Haan-team. Ook Hans Wiegel, die 
bij de opening van het Thialf-ijs
stadion moest zijn, had een telegram 
ge?onden. 
Rudolf de Korte prees in zijn toe
spraak·Kamminga om zijn "gezond 
verstand-aanpak, opgewektheid en 
optimisme. Zijn grote kracht was 
het politieke jargon om te zetten in 
duidelijke taal. Juist in moeilijke 
stormachtige periodes was Jan op 
zijn best. Hij wist het onverzoenlijke 
en het verioenlijke bijeen te bren
gen. Je bent veel 'te jong om een punt 
achter je carrière te zetten," vond De 
Korte. 

Herkenbaar 

Vice-voorzitter Liesbeth van Raalte 
vindt dat er mede dankzij Kammin
ga vertrouwen is in de toekomst van 
de partij. "Je weet dat je je werk als 
voorzitter erg zult missen." "Een zo 
lekker herkenbare man die het maar 
even moest opknappen," zo typeerde 
zij Kamminga. 
Ook dr. Leendert Ginjaar denkt dat 
het Kamminga niet mee zal vallen 
dat hij geen voorzitter meer is. "Hoe 
zwaar de reizen op en neer naar Den 
Haag ook waren, aan Den Haag be
waar je alleen prettige herinnerin-
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gen," aldus Ginjaar. Hij bood Kam
minga een gravure uit 1730 van Den 
Haag aan. 
In zijn dankwoord betrok Kamminga 
niet alleen zijn vrouw Mieke, die 
hem oppepte als hij in de put zat en 
zijn juichende stemmingen wat sus
te, maar ook zijn vader. "De fa
natiekste VVD-er van ons allemaal." 
Ook zijn chauffeur Koster werd in 
de bloemen gezet. "Bijna 400.000 
kilometer zonder een kras of deuk en 
maar één bekeuring voor te hard rij
den. We zijn vrienden voor het leven 
geworden." Met de Nederlandse 
journalisten heeft Kamminga altijd 
goed en plezierig samengewerkt. 
"Ze waren altijd loyaal." 

Gebiologeerd 

In zijn periode als voorzitter is Kam
minga altijd gebiologeerd geweest 
door hef fenomeen "vrijwilliger". 
"De partij wordt niet gedragen door 
de vertegenwoordigers in Kamers, 
staten en gemeenteraden, maar door 
de 5000 tot 6000 mensen die zich 
actief voor di~ partij inzetten." Het 
algemeen secretariaat in Den Haag 
is een stuk van hemzelf geworden. 
"Het is moeilijk te zeggen hoeveel 

·dank de 90.000 VVD-ers die mensen 
daar verschuldigd zijn." Zijn leuk
ste ervaringen waren de bezoeken 
aan de kamercentrales, ook al ging 
het er soms wat stevig aan toe. "Daar 
heb ik als voorzitter de band met de 
partij gevoeld." 
Steun Leendert Ginjaar op dezelfde 
wijze als jullie mij hebben gesteund 
door hem in alles te betrekken, was 
de slotoproep van de vertrekkende 
voorzitter. Kamminga is niet verlo
ren voor het actieve partijleven, 
want, zo liet hij tot slot weten: "Ik 
ben ook de komende jaren beschik
baar". 

VictorHafkamp • 

Een dankbaar vaarwel aan 
voorzitter Jan Kamminga 

===========================~ 

Een tikje nerveus - want wat had
den ze tegen deze dag opgezien - be
traden Jan en Mieke Kamminga de 
middag van hun afscheid de zaal van 
het Turfschip in Breda onder het ap
plaus van de ruim 1 000 aanwezigen 
(foto 1) 

- En natuurlijk waren daarbij de 
bloemen (foto 2) 

- Daarna werd het echtpaar Kam
minga in twee stoelen tegenover de 

. zaal geplaatst om te luisteren naar de 

vele speeches en te kunnen genieten 
van een folkloristische presentatie 
van alle kamercentrales (foto 3) 

7 m-'~te_ 16 december 1986 
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- In de hele zaal en op het podium 
hingen getekende portretten van Jan 
(foto 6) · 

- Vice-voorzitter Liesbeth van Raal
te sloot de sprekersrij. Ze kuste Jan 
en Mieke hartelijk vaarwel (f0to 4) 
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- "Klapstuk" van de presentatie 
door de provincies: een met VVD
vlag opgetuigd Zeeuws paard. De 
Zeeuwen hadden trouwens die dag 
al voor 1000 Zeeuwse bolussen bij de 
ochtendkoffie gezorgd (foto 5) 

- Daarna werd een 35 minuten du
·rende video vertoond .. Een snelle 
wisseling van mensen waarmee Jan 
Kamminga als voorzitter heel inten
sief contact heeft gehad. De zaal ge
noot ervan. Niet in de laatste plaats 
Mieke en Jan. Op de achtergrond 
Adelbeid en Guus Zoutendijk (foto 
7) 

- Op de video, maar ook in de zaal 
oud PvdA-voorzitter Max van den 
Berg en vice-premier Rudolf de Kor
te, links op de foto Karin de Korte 
(foto 8) 



- Helemaal zonder politiek blijft 
zelfs zo'n afscheidsbijeenkomst niet. 
Of zouden ze over het weer staan te 
praten ... Voorhoeve, De Grave, De 
Korte en Kamminga? (foto 10) 

- Een zeer grote rij voor de receptie. 
De voorzitter van de Vrouwen in de 
VVD Leity Wind overhandigt Jan 
een cadeau (foto 11) 

- De ouders van Jan Kamminga 
volgden het gebeuren met grote inte
resse. Zij waren trouwens niet de 
enigen van het thuisfront die de ver
re reis naar Breda hadden gema.akt. 

· Ook zijn broer Geert en het voltal
lige personeel van het makelaarskan
toor was met een bus naar het Turf
schip gekomen (foto 9) 

- Sary van Heemskerck neemt har-
·• telijk afscheid van Mieke Kammin

ga, die door haar enthousiaste mee
leven in de club net zo bekend is als 
Jan (foto 12) 

- Een onderonsje met zéér beken
den, v.l.n.r. Erica van den Berg, Mies 
van der Loo en de organisator van de 
afscheidshappening Hugo Dittmar 
(foto 13) 

- Groningers onder elkaar. Bur
gemeester Ivo Opstelten liet voor 
deze bijeenkomst zijn Dies lopen. Op 
de achtergrond Pieter Ressenaar en 
Jan Mulder (foto 14) · Reny Dijkman 

Foto's: Theo Meijer 
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Jaarprogramma 
Haya van Somerenstichting 

Op 22 november kwamen ruim 100 
organisatoren van trainingen in het 
Jaarbeurscongrescentrum te 
Utrecht' bijeen om het jaarprogram
ma voor 1987 in ontvangst te nemen. 
Daarin staan tal van mogelijkheden 
om in 1987 trainingen te organiseren 
voor leden van de VVD. De organi
satoren; de vormings- en scholings
functionarissen, kunnen kiezen uit 
een aanbod van ondermeer: 
- managementtrainingen; 
- cursussen voor raadsleden; 
- cursussen voor bestuurders van af-
delingen ondercentrales en kamer
centrales. 
Maar ook cursussen over politieke 
stromingen, het liberalisme in het 
bijzonder, kunnen door de afdelin
gen, ondercentrales en kamercentra
les worden opgezet. 

De Haya van Somerenstichting stelt 
de cursusmaterialen samen, be
geleidt de inleiders en verstrekt een 
subsidie (mits aan een aantal voor
waarden wordt voldaan) voor trainin
gen die een klein verlies opleveren. 
De organisatie, de financiële afwik
keling en de werving van cursisten, 

~ :DISCUSSJETECUIJIEK.I 
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is geheel en al de verantwoordelijk
heid van de vormings- en scholings
functionaris van de afdelingen, on
dercentrales en kamercentrales die 
een training wil organiseren. Deze ' 
organisatieopzet vraagt van degenen 
die organiseren veel tijd en inzet. 
Juist dan zijn goede contacten en af
spraken met kamercentrales en on
dercentrales uiterst belangrijk om 
daarmee ook te voorkomen dat in één 
regio op diverse plaatsen dezelfde 
activiteiten worden georganiseerd. 

Waardering 

Liesbeth van Raalte sprak in haar 
openingswoord haar waardering uit 
voor de betrokkenheid van de aan
wezigen. Dat vorming en scholing 
steeds meer aandacht krijgt in de 
VVD is te danken aan de inzet van 
organisatoren en trainers, die ook na 
campagnetijd doorgaan als de stille 
werkers op de achtergrond om een 
basis te leggen voor over vier jaar. 
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Inleiding Voorhoeve 

Joris Voorhoeve schetste in zijn inlei
ding dat in ons democratisch bestel 
onvoldoende aandacht is voor de 
toetsing van het beleid. Het is voor 
ons land uiterst belangrijk om de 
werking van het bestuur te verbe
teren, de doelmatigheid te verbe
teren en burgers meer te betrekken 
om de kwaliteit van het bestuur te 
waarborgen. 
Mensen moeten worden gestimu
leerd om initiatieven te ontplooien 
om daarmee de welvaart te vergro
ten. Bovendien moeten de burgers 
het belang van een goed milieu on
derkennen, maar ook het belang van 
goede internationale betrekkingen. 
Om het bovenstaande te realiseren 
is kwaliteit van de inbreng van de 
VVD nodig. Deze kan worden ge
waarborgd door goede kadertrainin
gen. Afdelingen,,ondercentrales en 
kamercentrales, propagandisten en 
ook vormings- en scholingsfunctio
narissen moeten de bouwstenen le
veren voor een stevig fundament 
voor de VVD. 

Gemeenteraadsleden en 
trainingen 

Jan Broekhuis hield een pleidooi voor 
de noodzaak voor raadsleden om 
trainingen te volgen. Immers, raads
leden zijn betrokken bij ingewikkel-. 
de besluitvormingsprocessen,. moe
ten ingrijpende beslissingen nemen 
en worden daar vaak direct op aan
gesproken door de burgers. 
Bij de werving en selectie voor de 
kandidatenlijsten voor verkiezingen 
wordt een groot aantal verschillende 
criteria gehanteerd. Om met CDA' 
en PvdA in discussie_ te gaan, is een 
goede in.breng noodzakelijk om 
daarmee de VVD voor het voetlicht 
te brengen. 
De Haya van Somerenstichting 
biedt cursussen aan voor raadsleden 
waarin basiskennis wordt overgedra
gen over het functioneren van de ge
meente in het algemeen of een begro-



i. 
Jan Broekhuis 

tingsonderdeel in het bijzonder. 
De Haya van Somerenstichting 
houdt ook managementtrainingen 
waarin op intensieve wijze aandacht 
wordt besteed aan de presentatie 
van een visie, het omgaan met een 
ambtelijk apparaat, het effectief 
vergaderen, het formuleren van vra
gen. Hoe kan een gemeenteraadslid 
alle informatie verwerken en zijn tijd 
zo efficiënt mogelijk besteden? Dat 
zijn ondèrwerpen die aa:n bod komen 
in managementtrainingen. 
Inhakend op het verhaal van Joris 
Voorhoeve stelde Jan Broekhuis, die 
tevens trainer is bij de Haya van So
merenstichting, dat het democra
tisch gehalte van de besluitvorming 
alleen kan worden verbeterd als die 
besluiten op een duidelijk volgbare 
wijze tot stand komen. 
Jan Broekhuis rondde zijn verhaal af 
door te stellen dat als de noodzaak 
van training wordt onderschreven, 
dat bij de werving van gemeen
teraà'dsleden in een kandidaatstel
lingsprocedure dit aspect dan mee
gewogen moet worden. Het is aan de 
bestuurders, de leden en dus ook de 
vormings- en scholingsfunctionaris
sen om hiervoor aandacht te vragen 
in hun afdeling. 

"Werkovèrleg" 

Los van de presentaties van de inlei
ders kwamen de vórmings- en 
scholingsfunctionarissen nog bijeen 
op basis van een indeling in vijf re
gio's om concrete afspraken te ma
ken voor 1987 met trainers en leden 
van de stuurgroep. De landelijke bij-

eenkomst van vormings- en 
scholingsfunctionarissen is de enige 
mogelijkheid om daadwerkelijk ac
tiviteiten af te stemmen, ervaringen 
uit te wisselen en tot samenwerking· 
over te gaan. 

Speakerscorner 

In het middagprogramma, onder 
voorzitterschap van Piet van den 
Bossche, was tijd ingeruimd voor 
een sprekershoek waarin VVD-leden 
vanuit verschillende invalshoeken 
hun visie gaven op vorming en 
scholing en voor concrete suggesties 
voor organisatoren. 
Namens de JOVD sprak voorzitter 
Eric Balemans, die wees op het be-

Hans van den Broek 
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Jaarprogramma 1987 

lang van de samenwerkingsovereen
komst tussen JOVD en VVD en de 
mogelijkheden om gezamenlijk cur
sussen te organiseren. 
Willy Algra, emancipatiewerker van 
de Organisatie Vrouwen in de VVD, 
vroeg aandacht voor cursussen die 
voor vrouwen afzonderlijk kunnen 
worden georganiseerd als opstàp 
voor trainingen van de Haya van So
merenstichting. 
Rapporten van de Teldersstichting 
kunnen informatie bevatten voor een 
discussiebijeenkomst. Benderd Gij
zel, medewerker van het weten
schappelijk bureau, wees op de mo
gelijkheid die abonnees van de 
VVD-Expresse hebben om rapporten 
gratis aan te vragen. 
Tot slot ging Hans Dijkstal als ad
viserend lid van de stuurgroep van 
de Haya van Somerenstichting in op 
trainingen die voorafgaand aan de 
Statenverkiezingen worden georgani
seerd zoals de cursussen canvassing, 
de bijeenkomst voor leden van spre
kerspools van de kamercentrales en 
managementtrainingen voor staten
leden. 
Het was voor de deelnemers aan 
deze bijeenkomst om uit de enorme 
hoeveelheid informatie inspiratie te 
putten en praktische tips op te doen 
om een eigen programma op te zet
ten voor 1987. 
Piet van den Bossche sloot de bijeen
komst af met de deelnemers veel 
succes te wensen bij hun activiteiten 
voor 1987. 

Hans van den Broek • 

Haya van Somerenstichting 
De organisatie en financiële verantwoordelijkheid van een groot aantal 
cursussen is voortaan in handen van de vormings- en scholingsfunctio
narissen van afdelingen, ondercentrales en kamercentrales. 
Alle informatie over (nieuwe) trainingen treft u aan in het jaarpro
gramma. U kunt dit bestellen door een bedrag van f 4,50 of een veel
voud over te maken op gironummer 3619197 onder vermelding van 
"Jaarprogramma 1987". 

----------------------------------------------~1~1 ~~-------1_6_d_ec_e_m_be~r_1_98_6 
DEMo-
CRA,.IE 



Organisatie 
- Voor een goede afstemming van de vormings- en·scholingsactivitei
ten is het uiterst belangrijk dat de vormings- en scholingsfunctionaris 
van de kamercentrale op de hoogte is van alle cursussen die binnen de 
kamercentrale worden georganiseerd. · 
- Voor het werven van deelnemers, voor de financiële afwikkeling is 
een eensluidende aanpak noodzakelijk. Als vormings- en scholings
functionarissen van afdelingen en ondercentrales kunt u te allen tijde 
contact opnemen met uw kamercentrale, vormings- en scholingsfunc
tionaris. 
Voor namen en adressen kunt u het 8e Jaarboek naslaan, pagina 
110/1 H/112. 
Ieder lid van de stuurgroep van de Haya van Somerenstichting coör
dineert de activiteiten van een aantal kamercentrales, een bepaalde 
regio. Voor problemen of vragen kunt u contact opnemen met: 
Liesbeth van Raalte-Tuijnman, Merelhof 46, 9331 KL Norg. Telefoon: 
05928 -12244 (K)/05928- 12966 (H) 
KC Groningen/KC Friesland/KC Overijssel/KC Drenthe. 

Piet v j d Bossche, De Kraan 31, 5056 EA Berkel Enschot. Telefoon: 
013- 339111 (K)/013- 331594 (H) 
KC 's-HertogenboschjKC Tilburg/KC Limburg/KC Zeeland. 

Henk Olieslagers, Meerewijck 69, 2451 XC Leimuiden. Telefoon: 
01721-8590 (H)/020- 714791 (K) 
KC Gelderland/KC Utrecht/KC Flevoland. 

René Klaassen, Beukenrode 380, 2215 JTVoorhout. Telefoon: 02215-
15711 (H)/010- 146266 (K) 
KC Rotterdam/KC 's-GravenhagejKC Dordrecht/KC Leiden. 

Johan van Eijck, Mient .134, 2141 TG Vijfhuizen. Telefoon: 020-
253424 (K) 
KC Amsterdam/KC Haarlem/KC Den Helder. 

Congres Vrouwen in 
de VVD 1987 

Naast of 
met elkaar 
Vrouwen in een interculturele 
samenleving 

In de vorige aflevering van V &D 
(nummer 1348, 25 november 1986) 
kon u lezen welke voorbereidingen 
door de organisatoren werden getrof
fen voor het congres van de Vrouwen 
in de VVD te Lunteren op 30 en 31 
januari. In dit artikel treft u we
derom een aanmeldingsbon en, zoals 
beloofd, een exacte programma-in
deling. 
Het congres begint met een huishou
delijke vergadering in "de Blije We
relt" te Lunteren voor de Stichting 
Vrouwen in de VVD. Tijdens deze 
bijeenkomst zal een overzicht wor
den gegeven van de activiteiten van 
onze organisatie over het afgelopen 
jaar. De verschillende leden van het 
Landelijk Bestuur zullen rappor
teren over hun respectieve por
tefeuilles. Uiteraard is er gelegen
heid tot het stellen van vragen en het 
mee-discussiëren naar aanleiding 
van de agenda. Die agenda zal overi
gens ter plaatse voor u gereed liggen. 

Diner 

Na afloop van de huishoudelijke ver-
1 gadering zullen de deelnemers met 

bussen worden vervoerd naar De 
Reehorst te Ede. Daar vinden diner 
en avondprogramma plaats. Dit is zo 
geregeld omdat, zoals u wellicht 
weet, een deel van "de Blije Werelt" 
(waaronder de keuken en de grote 
congreszaàl) deze zomer is afge
brand. Zoals u ziet is er echter een 1 

prima regeling·getroffen. 
Na het diner en een kopje koffie zal 
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mevrouw Wind, de voorzitter van de 
Stichting Vrouwen in de VVD, ons 
congres openen. Vervolgens houdt 
de VVD fractievoorzitter in de 
Tweede Kamer een inleiding. Na de 
heer Voorhoeve volgt er een inleiding 
van mevrouw Kutluer. Zij is verbon
den aan het Nederlands Centrum 
voor Buitenlanders te Utrecht, waar 
zij beleidsmatige taken verricht. 
Haar inleiding zal u een beeld geven 
van de historie en de achtergronden 
van de verschillende etnische groe
pen die in ons land wonen. Ook zal 
zij ingaan op de vraag wat het be
tekent in Nederland te wonen voor 
vrouwen met een niet-Nederlandse 
achtergrond. 
Na deze inleiding zal mevrouw drs. 
Joan Ferrier het volgende thema be
handelen. Mevrouw Ferrier is trans
cultureel pedagoge, en is verbonden 
aan het Orthopedagogisch Instituut 
van de Universiteit van Amsterdam. 
Zij zal in grote lijnen aangeven welk 
beleid er is met betrekking tot etni
sche groepen en wat daarvan wel en 
niet goed functioneert. Daarnaast 
zal zij bouwstenen aandragen voor 
samenwerking op de lange termijn, 
met politieke vrouwenorganisaties 
zoals bijvoorbeeld de Vrouwen in de 
VVD. . 
Het gezellig samenzijn na afloop van 
de inleidingen zal weer plaatsvinden 
in de Blije Werelt. Met bussen zal 
iedereen worden vervoerd naar Lun
teren. Om de sfeer nog te verhogen 
zult u dit jaar voor het eerst op ons 
congres kunnen genieten van levende 
muziek. Muziek die aan zal sluiten 
op het thema van ons congres. Zeker 
is, dat het na afloop vooral gezellig 
zal worden, daar in Lunteren. Ver
moedelijk tot in de kleine uurtjes! 

Tweede en derde generatie 

Net als vorig jaar hopen wij we
derom op de'komst van vooral _ook de 
jongere generatie. Juist voor hen is 
het van groot belang zich een beeld 

. te vormen van de toekomst in een 
multi-culturele samenleving. 
Met name op zaterdag 31 januari zal 
iedereen van harte mee kunnen 
praten en denken over die samen
leving. Na plenaire discussie zal een 
aantal aanbevelingen worden opge
steld. 

Mogen wij rekenen op uw aller 
komst? Tot ziens dan in Lunteren! 

Programma 

Vrijdag 30 januari 1987 
I 5.00-15.30 uur 
ontvangst 

·met bussen naar de Blije W erelt in 
Lunteren · 
22..45-? uur 
gezellig samejlzijn 

Zaterdag 31 januari 1987 
9.30-10.45 uur 15.30-17.00 uur 

huishoudelijke vergadering 
I 7.30 uur 

discussie in groepen aan de hand van 
stellingen 

met bussen naar De Reehorst te Ede 
I8.I5-I9:45 uur , 
diner in De Reehorst 

I 0.45-11.00 uur 
koffiepauze 
1 1.00- I 2.30 uur 

20.00-20.30 uur 
ontvangst + kofliepauze 
20.30-20.40 uur 

workshops, verzorgd door de mee
werkende etnische organisaties; ten
toonstelling en video-presentaties 

opening congres door mevrouw 
A. M. T. Wind voorzitter Stichting 
Vrouwen in de VVD 

I 2.30-13.30 uur 
lopende lunch 
I3.30-I5.00 uur 

20.40-2 I .05 uur 
inleiding dr. ir. J. J. C. Voorhoeve, 
fractievoorzitter van de VVD in 
Tweede Kamer. 
21.05-21.30 uur 
inleiding mevrouw 0. Kutluer-Yalim 
21.30-22.00 uur 
inleiding mevrouw drs. Joan M. Fer
rier 

forumdiscussie aan de hand van de 
uitkomsten van de groepsdiscussies 
van de ochtend. De discussie staat 
onder leiding van mevrouw J. E. de 
Bruin-Schepens. Het forum zal be
staan uit leden van de VVD Tweede 
Kamer-fractie, de VNG en de ver
schillende etnische groepen 
I5.00-I5.30 uur 

22.00-22.30 uur arr.onding en conclusies 
discussie onder leiding van mevrouw 
J. E. de Bruin-Schepens, 
congresvoorzitter en vice-voorzitter 
Stichting Vrouwen in de VVD 
22.30 uur 

15.30 uur 
sluiting congres 

Marijke Essers 

Reserveringsbon Lonteren 1987 

D huishoudelijke vergadering vrijdagmiddag 
D vrijdagavond + diner 
D vrijdagavond zonder diner 
D vrijdagavond + diner, logies + ontbijt 
D zaterdag + lunch 
D gehele congres 
D reservèring éénpersoonskamer, na toewijzing 

in Lunteren betalen 
D busvervoer 

S.v.p. aankruisen wat van toepassing is. 

kostenloos 
f 40,
f 10,
f 90,
f 30,
f 110,-

f 10,-
kostenloos 

In verband met het reserveren van het busvervoer op vrijdagavond van 
Lunteren naar Ede en terug verzoek ik u dringend nu al dit aan te 
kruisen, indien u van dit vervoer gebruik wenst te maken. Het vçrvoer 
is kostenloos. 

Reserveringsbon zenden aan M. P.A. Hooghuis-Zoet, Watersnip 5, 
3755 GK Eemnes, onder gelijktijdige overmaking van het verschul
digde bedrag op gironr. 5485003 t.n.v. penningmeester Organisatie 
Vrouwen in de VVD te Krimpen a/d IJssel. 
Inschrijving mogelijk tot januari 1987. 
Bij ánnulering binnen één week voor de aanvang van het congres wordt 
f 15,- administratiekosten in rekening gebracht. 

Naam: 

Adres: 

• 
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Liberalisme: zorgenkind 
van de toekomst? i•J 
c::::_:=====--=-=====================î 
Inleiding 

Kracht en zwakte van het liberale 
denleen is, dat het niet gebaseerd is 
op een pasklare ideologie. Het li
beralisme in zuivere vorm expe
rimenteert op ieder moment met de 
ontwikkelingen in onze maatschappij 
en dient een nieuwe invulling te ge
ven aan de bestaande status quo in 
de samenleving. Het aftasten van de 
mogelijkheden voor de invulling van 
de liberale beginselen: vrijheid, ver
antwoordelijkheid, verdraagzaam
heid, gelijkwaardigheid en sociale 
rechtvaardigheid wordt in dat op
zicht bepaald door.het spannings
veld dat bestaat tussen de keuze voor 
enerzijds de liberale principes sec en 
anderzijds de politieke praktijk van 
alledag. En juist die keuze bepaalt 
de invloed van een liberale partij en 
het doorklinken van het liberale ge- . 
luid in de politiek. 
Binnen ons parlementair stelsel. heeft 
een partij, in het licht van het ge
schetste spanningsveld, de keuze tus
sen regeringsverantwoordelijkheid 
en een rol als oppositiepartij. Kiest 
een partij voor regeringsverantwoor
delijkheid dan kiest zij daarmee voor 
een directe invloed op het beleid 
maar tevens voor het sluiten van 
compromissen met de coalitiepart
ner ten aanzien van de eigen uit
gangspunten. Indien een partij ech
ter kiest voor een rol in de oppositie, 
als er al sprake is van de luxe van 
deze keuze, dan kan deze partij zich 
nadrukkelijker baseren op de eigen 

_principes maar wordt de directe in
vloed op het te voeren beleid ook 
minder groot. 

Politieke situatie 1982-1986 

Net als vier jaar geleden heeft de 
VVD in juni 1986 de keuze laten val
len op regeringsverantwoordelijk
heid samen met het CDA. Thans 
moet de JOVD constateren dat het 
liberale geluid van de VVD enerzijds 
is verworden tot slechts een reageren 
op en anderzijds dat het een gedach-

tengoed is waar een aantal specifiek 
liberale uitgangspunten niet meer in 
te herkennen zijn. Kiezen voor re
geringsmacht betekende voor de 
VVD in juni van dit jaar dat er op 
liberale punten moest worden inge
leverd. Dat is op zich niet ongebrui
kelijk, maar ook compromissen ken
nen hun grenzen. 
In de periode '82-'86, gedurende het 
kabinet Lubbers/van Aardenne, 
zijn op het grootste gedeelte van het 
sociaal-economisch terrein goede li
berale uitgangspunten verwezen
lijkt. De keerzijde van de medaille 
leert dat er fors is ingeleverd. Eu
thanasiewetgeving werd niet gere-

,geld, de uitkomst van de media-de
batten is een lege huls, de affaire 
rond de P.C. Hooft-prijs was een li
berale misser, de wet gelijke behan
deling is niet aan de orde geweest en 
de tweeverdienerswet en de herzien
ning van het sociale zekerheidsstel
sel verdienen ook niet de liberale 
schoonheidsprijs. En ook de keuze 
voor het strategisch monisme, ge
durende die kabinetsperiode, door 
de VVD was in strijd met de liber~le 
s taa tsopva ttingen: 

De nieuwe situatie anno 1986 

In de periode mei-juni maakte de 
VVD opnieuw de keuze voor re
geringsverantwoordelijkheid. Tij
dens de formatie, met als resultaat 
het huidige regeerakkoord, moest er 
wederom op de liberale principes 
worden ingeleverd. Na het inleveren 
in 1982 werd de VVD gedwongen 
verder toe te geven op met name het 
gebied van de media, euthanasie, 
wet gelijke behandeling en de grote __ 
ruimte die wordt gecreëerd voor de 
bijzondere onderwijsinstellingen, 
ziekenhuizen en bejaardentehuizen. 
Verder biedtook het probleem van 
de identificatieplicht nauwelijks 
ruimte voor een liberaal geluid. 
Aan de andere kant, zo constateert 
de JOVD, biedt het regeerakkoord 
van het kabinet Lubbers/de Korte 
toch enige ruimte voor een gedegen 
liberale invulling. Ruimte is er bij-
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voorbeeld bij de herziening van het 
belastingstelsel op basis van het rap· 
port van de commissie Oort. De col
lectieve lastendruk, de deregulering, 
de privatisering en decentralisatie 
zijn onderwerpen die binnen de ka
ders van het regeerakkoord van een 
liberaal stempel kunnen worden 
voorzien door de VVD. 
Daarnaast zullen de plannen van het 
kabinet voor een duidelijke reorgani
satie van de rijksdiensten, gebaseerd 
op de ideeën van de VVD, een duide
lijk liberaal beeld kunnen opleveren. 
Een ander verheugend feit heeft de 
JOVD gevonden het verlaten van het 
strategisch monisme ten gunste van 
het veel liberalere dualisme. Deze 
gedachte kan zeker een goede basis 
zijn voor de uitbouw van de liberale 
politiek in parlement en kabinet. 

Wat is de conclusie in 1990? 

De jovD ziet in dit regeerakkoord 
weinig liberale uitgangspunten naar 
voren komen. Toch is er enige ruim
te om het huidige beleid meer libera
le inhoud te geven. Om dit te realise
ren is het nodig dat er door de VVD 
alles aan gedaan wordt om die opti
male liberale invulling te verwezen
lijken opdat in 1990, na acht jaar re
geringsverantwoordelijkheid, die 
keuze voor regeringsmacht recht
vaardigt dat een liberale partij in die 
periode heeft deelgenomen aan de 
regering. 
De JOVD zal dan ook met name de 
VVD blijven wijzen op de noodzaak 
van een liberaler beleid. 

Eric Balemans 
Lande/fikvoorzitter JOVD • 

... 
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Enquêtecommissie 
aan het werk 
'-~~~===============:=:::, 

De parlementaire enquêtecommissie 
over vermeendt;: fraude in de wo- , 
ningbouw is haar werkzaamheden 
begonnen. Negen leden van de 
Tweede Kamer zullen zeker tot ja
nuari 1988 meer dan full-time met 
dit onderzoek bezig zijn. Voor de 
VVD zitten Jos van Rey en Jaap 
Scherpenhuizen in de commissie. 
Het Kamerlid Jan te Veldhuis is 
plaatsvervanger. Van Rey is tevens 
tot tweede vice-voorzitter van de en-

, quêtecommissie benoemd. Het lag 
overigens voor de hand dat hij aan 
dit onderzoek zou meewerken. Hij 
signaleerde al in een veel eerdpr 
stadium dat in de woningbouw din
gen gebeur(d)en die niet door de 
beugel kunnen. 
Jaap Scherpenhuizen is commissie
lid. Hoewel hij nog niet precies kan 
overzien wat op hem afkomt, heeft 
hij zin in zijn nieuwe werkzaam
heden. "Het is iets totaal nieuws voor 
mij. Iedereen waarschuwt me dat 
het zo hard werken is. Nou dat ben 
ik wel gewend." Het feit dat Jaap 
Scherpenhuizen naast Kamerlid ook 
staatssecretaris is geweest zal hem 
zeker tot waardevol commissielid 
kunnen maken. Je hebt vrij weinig 
mensen die én de gang van zaken 
rondom het parlement én die van 
een ministerie goed kennen; Of de 
commissie op 1 januari 1988, de 
streefdatum voor afronding van haar 
werkzaamheden, klaar is valt te be
twijfelen. De RSV-commissie kreeg 
destijds één jaar de tijd. Men had 
eendriekwart jaar nodig. Daarbij 
werd zelfs in de recessen door
gewerkt. 
De fraude in de woningbouw is naar 
alle waarschijnlijkheid nog veel om
vattender dan de RSV-affaire. De 
nieuwe enquêtecommissie zal om 
het werk binnen de perken te houden 
over moeten gaan tot het nemen van 
steekproeven. Bij het debat over het 
instellen van de parlementaire en
quêtecommissie zei VVD-woord
voerder Theo Joekes daarover: 
"Zonder die zelfbepaling (steekproe
ven) wordt het naar onze mening 
volstrekt onmogelijk de enquête tij
dig af te ronden. Op die basis zal het 

nóg een bijna bovenmenselijke zaak 
zijn per 1-1-1988 aan de Kamer te 
rapporteren." De VVD-fractie blijft 
van mening dat de enquêtecommis
sie niet alleen naar premiehuur
woningen, maar ook naar de zoge
naamde woningwetwoningen moet· 
kijken. Joekes: "Al was het maar om 
iedere schijn te vermijden als zou 
enige sector van de bouwfinancie
ring en subsidiëring zich aan het on
derzoek kunnen onttrekken." 

Televisie 

Over de voortgang van de enquê
tecommissie zal nog veel te lezen en 
te zien zijn. Dit aspect was voor de 
heer Joekes reden om aandacht te be
steden aan de rol van de televisiever
slaggeving. Zo'n enquêtecommissie 
is er niet op uit mensen als schuldige 
aan te wijzen. De verslaggeving en 
het monteren van bepaalde onderde
len kan een vertekening van de wer
kelijkheid geven. Hoewel begrijpe: 
lijk. Journalisten proberen onder 
meer de meest nieuwswaardige of 
spraakmakende onderdelen uit te 
zenden~ Zal de immer subjectieve 
berichtgeving van invloed kunnen 
zijn op de beeldvorming van de par
lementaire enquête. Natuurlijk zijn 
journalisten zelf verantwoordelijk 
voor wat ze registreren. Maar in een 
normale rechtzaal mag helemaal 
niet worden gefilmd. 
Over dit gevoelige onderwerp zei 
Theo Joekes, zelf oud journalist, het 
volgende: "Over de rol van de televi
sieverslaggeving in de RSV-enquête 
zou een boek te vullen zijn. In de en· 
quêtewet komen de woorden pers, 
radio en televisie niet voor. Ook niet 
in de modernisering van de wet, die 
binnenkort wordt ingediend. Wel de 
woorden openbaar en besloten. Het 
zal opnieuw de commissie zijn die 
beslist of- en zo ja, onder welke 

voorwaarden- de tv en fotocamera's 
worden toegelaten. 
Over de kwaliteit van de televisiever
slaggeving van de RSV-enquête heb
ben slechts enkele tientallen mensen 
werkelijk kunnen oordelen, namelijk 
zij die zowel alle verhoren hebben 
bijgewoond, als 's avonds de samen
vattingen hebben bekeken. Ik deel 
niet de bezwaren van degenen die 
zeggen, dat de tv-verslaggeving beter . 
niet had kunnen plaatsvinden. Wél 
ben ik van mening dat op grond van 
de opgedane ervaringen in overleg 
tussen de commissie en de televisie 
een resultaat zal kunnen worden be
reikt, waarbij bepaalde misverstan
den en onevenwichtigheden beperkt 
of weggewerkt kunnen worden." 

Werkwijze 

De leden van de enquêtecommissie 
zijn inmiddels een aantal keren bij el
kaar gekomen. Met name het presi
dium van de commissie is daarna be
gonnen met een inventarisatie van het 
te voeren onderzoek. Men bespreekt 
zaken als welke externe deskundigen 
moeten worden geraadpleegd en hoe
veel tijd men over de verschillende 
fases van het onderzoek denkt nodig 
te hebben. Deze huishoudelijke re
gels moeten in febrl.lari/maart zijn . 
afgerond. Men hoopt bij aanvang 
van de zomer in 1987 met de verho
ren ~e kunnen beginnen. Van Rey 
vindt het ook moeilijk om nu al te 
zeggen dat het onderzoek in januari 
1988 moet zijn afgerond. "De kwali
teit van het onderzoek mag niet on
der de druk van deze datum lijden. 
Ik heb wel het volste vertrouwen dat 
iedereen in de commissie er keihard 
aan gaat werken. En mijn eigen stel
regel daarbij is: 
Een goede ruggegraat is motto num
mer een en motto twee is dat wij de 
handen uit de mouwen steken." 

Miehiel Krom • 
15 _,..._ 16 december 1986 
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De Grave's initiatief 
lastenverlichting voor bedrijfsleven 

Aan de voorzitter van de 
Tweede Kamer der Staten 
Generaal. 
Den Haag, 1.7 november 
1986. 
Hierbij doen wij u overeen
komstig het bepaalde in 
artikel 110 van het Regle
ment van Orde een voorstel 
van wet tot verruiming van . 
de fiscale reg~ling met be
trekking tot de herkapita
lisatie van een lichaam, 
vergezeld van een memorie 
van toelichting, toekomen. 
De Grave 
Van Ierse/ 

Met deze begeleidende brief dienden 
Frank de Grave (VVD) en Joost van 
Ierse! (CDA) een initiatief-wetsvoor
stel in. Initiatief-wetsvoorstellen, 
voorstellen van wet ingediend door 
Tweede Kamerleden, worden meest
al pas dan gemaakt als de Regering 
een bepaalde zaak niet wettelijk re
gelt. De oppositie maakt over het al
gemeen meer gebruik van dit mid
del dan leden van de regeringspar
tijen. Initiatief-wetsvoorstellen krij
gen dan ook lang niet altijd een 
meerderheid in de Tweede Kamer. 
Het VVD-CDA voorstel kan al bij 
voorbaat op een meerderheid re
kenen. Dit initiatief is gemaakt naar 
aanleiding van een motie van dezelf
de twee Kamerleden bij de begroting 
financiën in I985. Met dat verzoek 
vroegen de heren De Grave en Van 
Ierse! aan het kabinet om een wets
voorstel over herkapitalisatie· te ma
ken. De motie werd aangenomen in 
de Tweede Kamer, maar het kabinet 
is nog steeds met niets gekomen. 
Frank de Grave vindt deze zaak zo 
belangrijk dat hij dan zelf maar met 
een wetsvoorstel komt. Een ingewik
kelde oplossing, omdat het door Ka
merleden zelf voorbereiden van wet
ten extra moeilijk is. Ze beschikken 
immers niet over een ambtelijk appa
raat. 

Het vervelende bij veel wetten is dat 
ze zo ingewikkeld zijn. Zo ook dit 
voorstel. Waar gaat het om? 
De indieners pleiten voor een belás
tingverlichting bij herkapitalisatie. 
Herkapitalisatie is het omzetten van 
ingehoude~ winstreserves in aande
lenkapitaal. Een bedrijf reikt dan zo
genaamde bonusaandelen uit aan de 
aandeelhouders. De aandeelhouder 
heeft daarbij geen direct financieel 
voordeel, maar krijgt wel meer aan
delen in zijn bezit. De aandelen wor
den lichter. 
Dit betekent dat ze per stuk een la
gere beurswaarde krijgen. De totale 
waarde van alle aandelen blijft ge
lijk. In feite worden de rechten van 
de aandeelhouder over meer aande
len verspreid. Het probleem zit hem 
in de huidige belasting op zo'n herka
pitalisatie. Daarop staat momenteel 
een financiële overheidsheffing van 
20 procent. Deze heffing is voor veel 
ondernemingen reden om af te zien 
van herkapitalisatie. Dit terwijl her
kapitalisatie voor het bedrijf gunstig 
kan zijn. Aandelen met een lagere 
beurswaarde helpen in de praktijk 
meè bij het aantrekken van nieuw ri
sicodragend vermogen. Als een be
drijf meer vermogen nodig heeft en 
daarvoor extra aandelen• gaat uitzet
ten, worden aandelen met een lagere 
aankoopwaarde eerder aangekocht 
dan duurdere. Wat herkapitalisatie 
precies inhoudt maakt het volgende 
rekenvoorbeeld misschien het beste 
duidelijk. Stel een bedrijf heeft I 000 
aandelen uitgezet tegen een waarde 
van f 100,-. De beurswaarde (ver
koop) is f 300,-. Het bedrijf heeft 
dus voor IOOO maal f 100,- is 
f IOO.OOO,- aan aandelen uitstaan. 
Daarnaast heeft het bedrijf een 
winstreserve van f I50.000,-. Na 
een herkapitalisatie zou hetplaatje 
er als volgt kunnen uitzien. Aller
eerst de oorspronkelijke I 000 aande
len van f 100,- geven een totale 
waarde van f IOO.OOO,-. 
Daarnaast komen I 000 nieuwe aan
delen van f 100,-. (Iedere aandeel
houder krijgt nu dus een extra aan
deel). Totaal ook/ IOO.OOO,-. De 
beurswaarde van deze 2000 aande-
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I en is f I50,- per aandeel. De 
winstreserve van het bedrijf is ge
daald tot f 50.000,:-. (j 100.000,
was immers nodig voor de nieuwe 
aandelen.) Het verlagen van de be
lasting over een herkapitalisatie van 
20 naar I 0 procent kost het rijk on
geveer acht miljoen gulden per jaar. 
Omdat het aantal herkapitalisaties 
door de voorgestelde lastenverlich
ting zal stijgen, verwacht Frank de 
Grave dat de overheid daardoor weer 
gelden binnenkrijgt. Dit betekent 
dat de kosten in de praktijk veella
ger zullen zijn dan acht miljoen gul
den. 

Miehiel Krom 

• 



Vreemdelingenbeleid 
moet worden herzien 

Het vreemdelingenbeleid ligt al jaren hevig onder vuur. 
Dat is begrijpelijk. De beleidsregels liggen niet in de wet 
vast, maar in omvangrijke en ingewikkelde circulaires, 
die aan de staatssecretaris van Justitie een ruime be
leidsvrijheid laten. Dat leidt tot "incidentenpolitiek", 
veelvuldige Kamerdebatten en lange beroepsprocedures. 
Al in 1984 vroeg een VVD/CDA motie aan de regering om 
met spoed concrete voorstellen tot verbetering te doen. 

De nota herziening vreemdelingen
beleid die er nu ligt voldoet niet aan 
dat verzoek. Het is slechts een voor
loper voor een echte wetswijziging. 
Een aantal van de erin vervatte ge
dachten is helaas onuitgewerkt. 
Sommige onderdelen, zoals het 
vluchtelingenbeleid en de financiële 
aspecten komen zelfsnauwelijks aan 
bod. 
Waarom moet het vreemdelingen
beleid op een nieuwe leest worden 
geschoeid? Ten eerste moeteri de be
leidsregels worden vereenvoudigd en 
in de wet zelf worden neergelegd. De 
rechtspositie van vreemdelingen 
wordt dan duidelijker, en het aantal 
interventies van politici zal erdoor 
kunnen afnemen. Ten tweede moet 
de besluitvorming veel efficiënter 
worden opgezet. 
Vooral de termijnen moeten daarbij 
worden bekort. Procedures van soms 
4 jaar en langer zijn naar mijn me
ning onaanvaardbaar. Bij deze nieu
we opzet wil de VVD overigens de 
kern van het beleid in stand houden. 
Deze kern is tweeledig. Aan de ene 
kant is de mogelijkheid voor toe
lating van nieuwe vreemdelingen 
slechts beperkt. (Voor sommige 
groepen, zoals vluchtelingen en 
E.G.-onderdanen gelden daarbij 
overigens andere règels). Aan de an
dere kant bestaat dit beleid uit het 
bevorderen van een goede rechtspo
sitie van toegelaten vreemdelingen. 

Pasjeswet 

Welke wijzigingen zijn er nu in dis
cussie? 
Om te beginnen wil de staatssecre
taris van Justitie komen tot een een-

voudiger stelsel van verblijfsvergun
ningen voor vreemdelingen. Zij wil 
het aantal soorten vergunningen be
perken tot twee: één voor verblijf. 
van korte duur en één voor onbeperkt 
verblijf. Te voren zal de vreemdeling 
zodoende weten welke verwachtin
gen hij of zij kan koesteren over de 
lengte van zijn verblijf hier te lande. 
Een redelijk voorstel. 
Veel minder gelukkig is de VVD
fractie met het voorstel van de 
staatssecretaris om niet alleen het 
toezicht op vreemdelingen maar ook 
het beleid inzake de toelating geheel 
aan de politie (rijks-. en gemeentepo
litie) op te dragen. Het toelatingsbe
leid is een bestuurlijke taak, die in 
wezen niet bij de politie thuishoort. 
Omdat de toelating van vreemdelin
gen een zaak is van landelijk beleid 
is het eveneens minder gewenst om 
de burgemeester hiermee te belas
ten. De gedachte om te komen tot 
een regionale opzet heeft onze voor
keur. Wel zal de staatssecretaris de 
financiële gevolgen duidelijker in 
beeld moeten brengen dan zij tot nu 
toe heeft gedaan. 
Het toezicht op vreemdelingen heeft 
de meeste kritiek uit de samenleving 
opgewekt. Men sprak in dit verband 
van een "Pasjeswet" en vreesde 
overmatige controle, als het ware bij 
ieder loket. Als reactie daarop heb 
ik in het Kamerdebat gesteld dat de 
VVD-fractie het volkomen normaal 
vindt dat illegale vreemdelingen voor 
een aantal overheidsvoorzieningen 
niet in aanmerking komen. Uitzon
deringen als acute medische hulp 
daargelaten. 
Momenteel wordt door de betrokken 
overheidsdiensten de verblijfstitel 
niet altijd nagegaan. Dat is wel ge-

., 
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wenst, zij het dat de manier waarop 
dat gebeurt in de toekomst kan ver
beteren. Het uitwisselen van gege
vens tussen de vreemdelingendienst 
en andere overheidsdiensten zou 
daartoe in de wet geregeld moeten 
worden. Bij voorkeur moet de con
trole' op de wettigheid van het ver
blijf te zijner tijd plaatsvinden bij 
één overheidsinstantie; het bevol
kingsregister. 

Vrijkerken 

Onze fractie heeft in dit moeilijke 
Kamerdebat nauw samengewerkt 
met het CDA. Gezamenlijke 
VVD/CDA moties over een nieuwe 
opzet van de uitvoeringsorganisatie 
van het vreemdelingenbeleid, over 
een betere controle op illegaliteit en 
over een betere opzet van de rechts
bescherming waren daarvan het re
sultaat. Een parlementaire meerder
heii:i is hiervoor zodoende verzekerd. 
Een behalve rechtvaardig ook meer 
doelmatig vreemdelingenbeleid 
komt daarmee in zicht. 
De beide fracties zijn het bovendien 
eens over het recente verschijnsel 
van het benutten van kerken als zo
geheten "vrijplaats". Wij achten dit 
volstrekt ongewenst. Het vreem
delingenbeleid vindt plaats onder 
controle van het parlement, van de 
onafhankelijke rechter en van de 
Hoge Commissaris voor de Vluch
telingen van de Verenigde Naties. 
Het is verkeerd als dit beleid zou af
hangen van het bezetten van kerken. 
Dat kan leiden tot een politiek van 
willekeur, die in onze democratie 
niet past. 

Jan Kees Wiebenga, 
VVD-Tweede Kamerlid • 
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Geschrzft 60 van de Prof Mr. B. M. Teldersstichting 

,,Collectieve actie onder de rechter'' 
(Mr. R. Hans ma) 
~=~=============================== --:--c---c-. -_ ~---~~-·---------· ------~-~-==-=:~ 

Stakingen en andere vormen van col
lectieve acties (als bijvoorbeeld 
poortblokkades en kantinebezetting) 
zijn drukmiddelen voor de werkne
mers en ambtenaren ingeval van con
flicten, meestal behelzende de ar
beidsvoorwaarden. Vanwege hun 
spectaculair en ontwrichtend karak
ter mogen deze pressiemiddelen zich 
de laatste jaren in een steeds bredere 
belangstelling verheugen. Men den
ke aan het rumoer omtrent de amb
tenarenstakingen in 1983, of aan de 
nog niet zo lang geleden georgani
seerde wegbezettingen door werkne
mers uit de vervoerssector. 

Vandaag de dag wordt algemeen 
aangenomen dat het recht op collec
tieve actie voor zowel werknemers in 
de particuliere sector als, in begin
sel, ook voor ambtenaren bestaat. 
Een vraag die zich echter tamelijk 
moeilijk laat beantwoorden is, tot 
hoever dit recht reikt en wie de daar
bij opdoemende grenzen dient vast te 
stellen. Deze twee vragen worden 
door Mr. R. Hansma in geschrift no. 
60 van de Prof. Mr. B. M. Telders
stichting in kaart gebracht. 
Na een korte inleiding en een korte 
schets van de weg naar erkenning 
van het collectief actierecht (hoofd
stuk I), tekent de auteur in hoofd
stuk 11 de grenzen zoals die uit de 
rechtspraak naar voren zijn geko
men. In dit, evenals de rest van het 
geschrift, uitvoerig gedocumenteer
de gedeelte wordt een onderscheid 
gemaakt tussen formele grenzen en 
materiële grenzen. Formele, buiten 
de actie zelf liggende grenzen, zijn 
met name het tijdstip en de wijze van 
afkondiging en de vormen die een 
collectieve actie kan aannemen. Bij 
dit laatste denke men aan poortblok
kades, stiptheids- en langzaamaan
acties of bedrijfsbezettingen. Ten 
aanzien van deze laatste vorm1van 
actie wordt geconcludeerd dat deze 
lang niet altijd onrechtmatig is. De 
rechtspraak leert dat eerst naar het 
wapen van bedrijfsbezetting mag 
worden gegrepen, als hetzelfde doel 
niet met werkstaking kan worden be
reikt. 

De materiële grenzen van collectieve 
actie liggen met name in het doel 
van de actie in verhouding tot de om
vang ervan, de schade voor de werk
gever en de schade voor derden. 
Deze derden kunnen een grote groep 
zijn; men denke aan afnemers en le
veranciers, maar ook aan de burgers 
ingeval van bijvoorbeeld wegbezet
tingen, stakingen van vuilnisophaal
diensten etc. 
De burgerlijke rechter, veelal in kort 
geding, toetst in elk geval opnieuw 
of de desbetreffende actie als druk
middel een schending van rechtsnor-
men oplevert. . 
Welnu, dit laatste gegeven vormt 
voor de auteur aanleiding om zich in 
hoofdstuk IV te verdiepen in de 
staatsrechtelijke interessante vraag, 
in hoeverre het toelaatbaar zou zijn 
dat-de rechter zodoende op de stoel 
van de wetgever zou zitten, als wet
gever-plaatsvervanger zou optreden. 
Uitgaande van de leer van de trias 
politica, behelzende de scheiding 
van de wetgevende macht, de uitvoe
rende macht en de rechtsprekende 
macht, leidt de conclusie uit het ge
schrift dat het niet ongelukkig is dat 

het zwaartepunt bij de rechter ligt. 
Wetgeving terzake zou per definitie 
vrij ruim geformuleerd zijn met als 
logisch gevolg toch een aanzienlijke 
beleidsruimte voor de rechter, zo 
wordt gesteld. Daarnaast bestaat 
alom instemming met de huidige ju
risprudentie en ontbreekt het bij de 
wetgever aan politiek vermogen om 
tot een regeling te komen. 
Tenslotte, in hoofdstuk Ill, wordt 
een beschouwing gewijd aan de ju
ridische mogelijkheden van de werk
gever. Naar voren komt dat zijn posi
tie de laatste jaren duidelijk ver
zwakt is. Werkelijke verweermid
delen tegen collectieve acties heeft 
hij nauwelijks. Uitsluiting van werk
nemers, dat wil zeggen hen roegang 
tot de werkvloer verbieden en hen 
geen loon betalen, wordt afgeraden. 
Slechts het door de rechter te geven 
actieverbod blijft de werkgever over. 
Geschrift 60 is te bestellen door over
making van f 10,- op postrekening 
3349769 ten name van de Prof. Mr. 
B. M. Teldersstichting, Koningin
negracht 55a, 2514 AE Den Haag, 
onder vermelding van "geschrift 
60". 

De perspresentatie. Vl.n.'r. mr. drs. F. Bolkestein. mr. drs. H. Langman, 
mr. R. Hansma, dr. K. Groenveld en dr. J. M. Polak. 
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Kandidaatstelling 
Landelijk Bestuur 
"Vrouwen in de VVD" 
en Partijraad 

In 1987 zijn in het Landelijk 
Bestuur periodiek aftredend: 
- mevrouw B. A. H. M. Lok
Knap- 1e secretaris (niet her
benoembaar) ' 
- mevrouw M. W. Wouden
berg-Monshouwer - secretaris 
Liberale Vrouw (herbenoem
baar) 
- secretaris politiek 
In 1987 is periodiek aftredend 
het lid van de Partijraad: 
- mevrouw H. P. M. van Ke
menade-Beelen (herbenoem-
baar) ' 
AangesJotenen bij de Organi- · 
satie "Vrouwen in de VVD" 
kunnen zich, via de Advies
raadsleden in hun regio of het 
Landelijk Bestuur, als voorlo
pig_kandidaat voor deze va
catures aanmelden tot 1 fe
bruari 1987. In de Advies
raadsvergadering van 25 mei 
1987 zal de benoeming plaats
vinden. Uw aanmelding dient 
vergezeld te gaan van een kor
te levensbeschrijving. 
Tot het maken van een voor
dracht zijn bevoegd zowel het 
Landelijk Bestuur als drie le
den van de Adviesraad (statu- · 
ten "Vrouwen in de VVD", ar
tikel 9.6):-Degenen die zich 
als voorlopig kandidaat heb
ben gemeld, zullen te zijner· 
tijd wellicht als definitieve 
kandidaten in de benoemings
procedure worden betrokken. 
Op de Adviesraadsvergade
ring d.d. 25 mei 1987 dienen 
bovengenoemde bestuursmu
taties te worden afgerond. 

Europa 

Milieu vraagt om andere 
instelling 

Bik jaar is tegenwoordig een jaar van 
iets. Het nieuwe jaar staat in het te
ken van het milieu. Extra aandacht 
gaat dan uit naar het natuurlijke sys
teem, waarvan wij onlosmakelijk 
deel uitmaken. Gaat het de natuur 
slecht dan gaat het ons slecht. 
Niemand wil het slecht hebben. Zijn 
we niet massaal bezig gezondheid en 
gemiddelde levensduur op te krik
ken? Doorkruising van dat streven in 
de vorm van een verpest milieu roept 
om wegwerken van die hinderpaal. 
Waartoe de Europese gemeenschap 
in staat zal zijn weten we pas over 
een jaar. Zoals we nu een indruk heb
ben van het jaar van de verkeersvei
ligheid. Binnen eigen landsgrenzen 
was dat geen succes. In 1986 zijn op 
de Nederlandse wegen meer doden 
gevallen dan in 1985. Een tegenslag 
na de dalende tendens van de jaren 
ervoor. 
Het jaar van de verkeersveiligheid 
heeft ook een positieve kant: fietsen 
mogen binnenkort slechts als kerst
boom opgetuigd de weg op. 
In de EG heeft de aandacht voor het 
verkeer niets merkbaars opgeleverd. 
Illustratief voor het falen om zelfs de 
schijn op te houden is de poging toe
laatbare snelheden te harmoniseren. 
De landen blijven een eigen weg 
gaan. 

Werkterrein 

Springt de gemeenschap op dezelfde 
manier om met het milieu? In de 
haast om het ontoelaatbare tot een 
toelaatbaar niveau terug te schroe-

ven krijgt de ongeduldige ongetwij
feld straks de indruk, dat 1987 niet 
meer dan een meditatief moment is 
geweest. Maar ook de minder haas
tige ziet in 1988 geen verschil met 
1986. 
We mogen al blij zijn, dat het milieu 
is verheven tot het werkterrein van 
de EG. Een niet geringe beslissing, 
want tot 1983 heeft men op re
geringsniveau gebakkeleid over de 
vraag of het probleem aan de orde 
mag worden gesteld. Sinds heel kort 
accepteren ministers en regeringslei
ders het milieu als gemeenschappe
lijke zaak, al komt het onderwerp 
niet voor in het verdrag. De Europe
se Commissie mag dus milieu-verbe
terende voorstellen doen. 
Er zijn twee belangrijke overwegin
gen om de zorg voor het milieu ge
meenschappelijk te i:naken. Men is 
ervan doordrongen geraakt dat ver
vuiling zich niet aan grenzen stoort. 
Verder zou ongelijke aandacht bij 
de aanpak van het probleem concur
rentie-vervalsend werken. Wie tegen 
hoge kosten uiting geeft aan zijn ver
antwoordelijkheid produceert im-

. mers duurdere produkten dan de
gene die er met de pet naar gooit.· 
De noodzaak van een gemeenschap
pelijk beleid heeft echter niet au
tomatisch zo'n beleid tot gevolg. 
Niet geheel onlogisch, omdat achter 
twaalf meningen tevens twaalf in
valshoeken schuilgaan. 
Aan blote feiten hebben we niet veel. 
Over gif in de Rijn wordt door 
Frankrijk anders gedacht dan door 
Nederland. Op het moment dat ons 
land er last van heeft gaan de Fran
sen er niet onder gebukt. En dat 
praat voor de Fransen een stuk ge
makkelijker. Zo zijn er meer spre
kende voorbeelden. Als iedereen 
morgen ophoudt afvalstoffen in het 
water van de rivieren te gooien dan 
zal de Noordzee over twee eeuwen 
van redelijke kwaliteit zijn. Wat 
moet je als Luxemburger met zo'n 
uitspraak? Onze Luxemburger 
houdt niet van haring en komt niet 
aan het Noordzeestrand. 
Z'n verbeelding schiet tekort om het 
probleem van de Noordzee-vervui-

16 december 1986 



~---·--·- -- ·-----·-------------------------·-----~-----··- -- ----------------~·---- --·...---""-<"-----.---·--------- ---------·------------~---------- --·-

ling in ware proporties te zien. Een 
"geluk" voor de leiders in Raad en 
Europese Raad. Zonder de hete 
adem van de publieke opinie in de 
nek kan men ontspannen over onder
werpen praten. En met elkaar van 
mening verschillen. 

Uitstoot van zwavel 

Een prachtig staaltje van eigen op
vatting heeft premier Thatcher van 
Engeland onlangs nog gegeven. 
Haar land staat in Scandinavië (en 
ook elders) te boek als de grote ver
oorzaker van zure regen. De natte of 
droge neerslag die hele bossen doodt 
en vis.uit meren doet verdwijnen. In 
het noorden staat het schuim van 
boosheid op ieders lippen, omdat er 
geen eind komt aan de verwoesting. 
Het woord Engeland wordt niet uit
gesproken maar uitgespuugd. 
Zoveel onvriendelijkheid jegens En
geland is meer da:n de premier kan 
verdragen en dus toog zij naar Oslo 
om de_ buren toe te spreken. "Wij", 
zo zei ze, "wij hebben geen last van 
verzurende neerslag". Dank je de 
koekoek. Bij de overheersende wind
richting ademen de Britten frisse 
oceaanlucht. 
"Wij zijn dan ook niet van plan (of 
woorden van gelijke strekking) om 
tot 1993 de uitstoot van zwavel met 
eenderde terug te brengen." Toen 
zat de kat in de gordijnen, want an
dere landen werken wèl aan vermin
dering van de uitstoot. Het mag een 
wonder heten dat de Noorse re
gering de als wolven tekeergaande 
demonstranten achter de dranghek
ken hield om de Britse premier on
gedeerd naar huis te laten gaan. 
Om de sfeer van die theevisite aan te 
voelen moet je met een tent in de 
verzuurde natuur hebben gestaan. 
Op van oudsher rijke visgrond kun 
je een regenworm leren zwemmen. 
Er zal geen vis toehappen. Meer dan 
de helft van de bomen is waaineem
baar ziek of dood. Droog hout voor 
een kampvuur ligt er in overvloed 
voor het oprapen. 
Met Thatcher gaan we het milieu-

jaar in. Zij beslist mee over maatre
gelen. Aangezien milieubeheer bui
ten de Europese Akte valt dient de 
Raad over dit onderwerp bij unani
miteit te beslissen. Elk besluit tot 
verbetering kost geld. Wie niet di
rect hinder ervaart, zal minder of ge
heel niet bereid zijn geld beschik
baar te stellen .... om op de lange 
duur een veelvoud van de huidig~ be
dragen te moeten uitgeven. 
Dat schrijft althans professor Lutz 
Wicke in zijn boek Die Okologi
schen Milliarden. De Berlijnse hoog
leraar rekent voor wat het Duitsland 
kost om de Duitsers van de toekomst 
een leefbare "Umwelt" te bieden. 
Voor het stoppen van zure regen en 
het weer gezond maken van de bos
sen dient West-Duitsland tot het jaar 
2060 ruim 200 miljard mark te in-

r vesteren. 
De jaarlijkse ecologische schade 
(lucht, water, bodem) komt naar de 
berekeningen van Wicke uit op 100 
miljard mark. Een bedrag dat gelijk 
staat aan zes procent van de indus
triële produktie. Nu niets doen be
tekent komende generaties opza
delen met een voor veel geld te zui
veren wereld. 

Investeren in milieu is volgens Wicke 
een rendabele zaak. Elk miljoen le
vert de gemeenschap op den duur 
drie miljoen op. Niet geringe bij
komstigheid: met verantwoorde, mi
lieu-beschermende maatregelen zijn 
250.000 nieuwe arbeidsplaatsen te 
scheppen. 
Ook in eigen land heeft men de be
tekenis van het milieu voor de werk
gelegenheid ontdekt. Volgens het 
Landelijk Milieu Overleg kunnen de 
komende vijf jaar 12.000 langdurig 
werklozen aan de slag bij onrendabe
le milieuprojecten. Niet helemaal 
wat Wicke in zijn boek bedoelt, 
maar als aanzet tot levensverbete
ring zijn die 12.000 alvast geholpen. 
Eerst zien of het milieujaar iets ople
vert. Wat Europa presteert is mee-_ 
genomen. In eigen land mag verbete
ring van regionale omstandigheden 
worden geëist. 
Belangrijker en de grootste winst van 
al zou het dóórdringen van een mi
lieugerichte mentaliteit zijn. Dat 
vraagt om een andere levenshou
ding. Net zo moeilijk aan te leren als 
het stoppen met roken. 

Jan van de Ven • 

WINTERSPORT IN GEZELLIG EN 
KOMFORT ABEL FAMILIEHOTEL 

vanaf f 756,-
7 dagen halfpens. - 6 dagen skipas 
van 3 - 31 januari 1987 
exclusief voor VVD-lezers 
zonnig, sneeuwzeker, skïschool, pistes tot aan hotel, groot 
zwembad, sauna, sport- en speelzalen, kinderminiciub, grote 
salons, bar, animatie, voortreffelijke keuken, kinderen tot 6 jr. 

gratis. HO~ **** 
~el voor _vrijblijvende 01~1-v i&J<:f~ts 
mformat1e nu meteen met J """"" 
Elly en Jan Mol (Ned.) waar u zich thuisvoelt 
09.422661666 1923 Les Marécottes (Wallis) 
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Symposium Vrijdag 23 januari 1987 

Democratie: 
scheiding der machten? 
Vergaderzaal Eerste Kamer der Staten-Generaal 
De Prof. mr. B. M. Teldersstichting en de 
Haya van Somerenstichting organiseren 
op vrijdag 23 januari 1.987 voor de eerste 
máal gezamenlijk een studiebijeen
komst. 
Voor dit symposium is het thema gekozen 
.,Democratie: scheiding der machten", 
om daarmee in te kunnen gaan op de ac
tuele problematiek van de scheiding der 
machten of de afbakening van bevoegd
heden van: 
- politieke partijen; 
- fracties in Eerste en Tweede Kamer; 
- de regering. 
De mate van vrijheid of gebondenheid, en 
de (individuele) verantwoordelijkheid 
vormen centrale thema's voor deze 
studiebijeenkomst. Een programma is 
hierbij gevoegd. Inleiders zullen vanuit 
verschillende invalshoeken op de deel
thema's ingaan. U kunt dit symposium 
bijwonen en aan de discussie deelnemen 
door de. bon in te vullen en toe te sturen 
aan: Haya van Somerenstichting, Post
bus 30836, 2500 GV 
's-Gravenhage en het bedrag van f 25,
over te maken op gironummer 3619197, 
onder vermelding van "symposium", of 
een betaalcheque bij te voegen. 

·Het bedrag van f 25,- is een tegemoet
koming in de kosten voor de lunch, de 
koffie en thee en de borrel ter afsluiting. 
Het aantal plaatsen is beperkt. De datum 
van ontvangst van de betaling is bepalend 
voor het toewijzen van de kaarten. Voor 
nadere informatie kunt u telefonisch con
tact opnemen met de Prof. mr. B. M. Tel
dersstichting, 070- 631948/de Haya van 
Somerenstichting, 070 - 61412 I. 

Ochtendschema 

Voorzitter: mr. drs. F. Bolkestein 
I 0.00 - I 0.30 uur: 
Inschrijving, ontvangst en koffie 
I 0.30 - I 0.45 uur: 

Openingswoord 
Inleiding door de heer J. N. J. van den 
Broek, adjunct-secretaris van de VVD, in 
het bijzonder belast met de kadertraining 
10.45- I 1.15 uur: 
.,De relatie: 

parlement/ regering; 
- regeringsfracties; oppositiepartijen; 
- individuele verantwoordelijkheid van 
het kamerlid/fractie" 
Inleidingen door: 
Prof. mr. J. J. Vis 
Drs. B. A. G. M. Tromp 
I 1.15- I 1.45 uur: 
.,De wenselijkheid en de functie van het 
regeerakkoord" 
Inleidingen door: 
Prof. mr. W. C. L. van der Grinten 
Dr. ir. J. J. C. Voorhoeve 
I I .45 - 12.45 uur: 
Paneldiscussie 
I 2.45 - 13.45 uur: 
Lunch 

Middagprogramma 

Voorzitter: drs. L. M. L. H. A. Hermans 
13.45- 14.15 uur: 
.,De plaats van de partij in de politieke 
cultuur" 
Inleidingen door: 
drs. P. Kalma 
drs. M. Smits 
14.15 - 14.45 uur: 
.,De buitenparlementaire oppositie" 
Inleidingen door: 
A. G. van der Spek 
Mr. M. C. B. Burkens 
14.45 - 15.45 uur: 
Paneldiscussie 
15.45 - 16.00 uur: 
Slotwoord en nabeschouwing door dr. K. 
Groenveld, directeur van de Prof. mr. B. 
M. Teldersstichting 
16.00- 17.00 uur: 
Borrel ter afsluiting. 

Aanmeldingsbon Symposium Democratie: scheiding der machten? 

Zenden aan: Haya van Somerenstichting, Postbus 30836, 2500 GV 's-Gravenhage. 

Naam: .................................................................................................................................. . 

Adres: ·······················································································································'············ 

Code/Plaats: ················································································'········································· 

zal deelnemen aan het sympqsium op 23 januari 1987 

Datum: .................... 19 .... . 
Hand tekening: 

o voegt giro/betaalcheque bij 
o maakt het geld over op het postrekeningnr. van de Haya van Somerenstichting: 

In deze ingezonden brievenrubriek 
worden reacties van ten hoogste 100 
woorden opgenomen. 
Langere brieven worden door de re
dactie ingekort. Aanvallen op per
sonen of afschriften van correspon
dentie komen niet voor plaatsing in 
aanmerking. 
De rubriek is alleen voor leden be
stemd. Plaatsing betekent niet dat 
de redactie het met de inhoud eens 
.is. 

Doen wat je gezegd hebt 

De redactie van .. Vrijheid & Demo
cratie" limiteert de lengte van ingezon
den stukken voor de brievenru-
briek .. Mijn opinie is . .. " tot .. ten hoogste 
100 woorden" en stelt daarbij expliciet: 
.. Langere brieven worden door de redac
tie ingekort". 
Het ingezonden stuk van P.A. Delvaux 
onder de titel .. Landbouwbeleid voor 
stedelingen" opgenomen in V &D nr. 1348 
telt echter ruimschoots meer dan 400 
woorden! 
Als VVD' er houd ik ervan, dat men zich 
houdt aan wat men gezegd heeft. 

F. D. Laurens 
Oegstgeest 

ECU 

De heer van de Ven schreef over de ECU 
iets te rooskleurig: .. Het bedrijfsleven 
kreeg al snel door, na de invoering in 
1979, dat het werken met de ECU grote 
voordelen inhoudt: Nauwelijks koers
fluctuaties." Van koersfluctuaties is in
derdaad bijna geen sprake, maar vap een 
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constante waardevermindering van de 
ECU kan men wel degelijk spreken. Was 
de pariteit begin 1985 nog ongeveer 
f 2,51. thans bereikt de ECU nog nauwe
lijks een koers vanf 2,35. Derhalve een 
waardeverlies van ruim 6% in ander
half jaar. Het blijkt dat de waarde van 
de ECU in sterke mate afhangt van de 
waarde van het Engelse pond. een zwak
ke muntsoort in de EG. vooral door de 
teruggang van de olieprijzen. 
Hoe mooi de plannen tot invoering van 
een Europese munteenheid ook mogen 
zijn. /Ijkt het mtj voor landen als Duits
land en Nederland onaantrekkelijk zich 
hieraan over te geven. Het is tevens iet- ' 
wat misleidend in een dergelijk recent 
artikel een koerswaarde vanf 2,40 te an
nonceren. Al met al is de ECU allerminst 
een aantrekkelijk fonds voor beleggers. 
sterker nog er schuilt een groot gevaar 
in. 

R. Hillmann 
Herten 

VVD-landbouwpolitiek 

Uit mijn praktijkervaring weet ik dat 
veel agrariërs op de VVD stemmen en 
vooral ook daarin actief zijn. doch zich 
nu door de parttj in de steek voelen ge
laten Juist nu ze in een vrije vallosge
laten worden merken ze zo weinig van 
steun vanuit de VVD. Terwijl dat de par
tij is die het vrije, eigen ondernemer
schap zo hoog in haar vaandel heeft 
staan. Als regeringspartij ziet de VVD al
leen maar de noodzaak van bezuinigin
gen. zodat de eventuele mogelijkheid van 
compenserende steun voor boeren reeds 
bij voorbaat wordt verworpen. Een recent 
voorbeeld is het laten vallen van de f 30 
miljoen die voor de boeren expliciet was 
gereserveerd als compensatie voor het 
schrappen van de (negatieve) Wl R-pre
mie. zonder ook maar een woord van pro
test van VVD-zijde. 
Ook uit de twee artikelen in V&D blijkt 
niet duidelijk dat de VVD op de ·bres wil 
gaan staan voor de agrarische sector. 
Prijsverlaging en produktiebeperking is 
het credo. De VVD zou toch bijvoorbeeld 
op fiscaal terrein prijsverzachtende 
maatregelen kunnen bepleiten. wat in de 
Bondsrepubliek reed:S zo overduidelijk 
gebeurt. 
(ingekort). 

Drs. P.J. van Zanten 
Garnerwolde 

Nicaragua 

Vijf Nederlandse gemeenteraden, nl. 
Amsterdam. Rotterdam. Utrecht. Maas
tricht en Breda zijn een vriendschapsver
band aangegaan met steden in het dic
tatoriale Nicaragua. Amnesty Inter
national meldt schendingen van mensen
rechten. Dankzij westerse druk werden 
in /984 verkiezingen gehouden welke de 
democratische partijen uiteindelijk boy
cotten wegens dictatoriale perscensuur. 
Waarom protesteren plaatselijke dag
bladen en VVD-raadsleden niet tegen de 
perscensuur in het .. bevriende" Nicara
gua? De JOVD had vriendschappelijke 
banden met de .. liberale tak van de San
dinisten". Nu dat heeft geleid tot vervol
ging. enz. wil de VVD dan nu a.u.b. de 
Onafhankelijke Liberale Partij bescher
men door het toe te laten treden tot de 
Liberale Internationale? 

Mestoverschotten 

Leon Ne/en 
Kruisland 

In al het geharrewar over mestproble
matiek w01'dt met de tuinbouwfboom
kwekerij geen rekening gehouden. Deze 
sectoren ondervinden' veel last van het 
mestoverschot, vooral wanneer ze zijn 
gevestigd in probleemgebieden zoals 
Zuid-Oost-Brabant. Het luchten van 
kassen is soms niet mogelijk door een te 
hoog ammoniakgehalte in de lucht. 
Boomkwekerijprodukten (ook bossen) 
vertonen verbrandings- enjof vergelings
verschijnselen. De nadruk wordt nu te 
veel gelegd op de bodem. het overschot 
en de positie van de boer. terwijl de emis
sie van ammoniak net zo of nog belang
rijker is. Menigeen ziet de toekomst wat 
dit betreft dan ook donker in. 

Auto als melkkoe 

P. van der Velden 
Helmond 

Hoe is het in hemelsnaam mogelijk dat 
iemand als Nijpels nog niet weet dat de 
auto maar in geringe mate milieuvervui
ler is. dat de melkkoe auto- absurd hoog 
belast in dit land met zijn vele politieke 
autohaters- er voor zorgt dat o.a. het 
.. onbetaalbare" openbaar vervoer über-
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haupt kan blijven rijden, dat de 
vrijheidsminnende Nederlander zelf 
wenst te kiezen hoe hij zich wil verplaat
sen. en dat ondanks schandalige belas
tingen op auto, benzine, enz .. men in gro
te meerderheid niet in het openbaar ver
voer wil. dat de massa het autootje pes
ten meer dan zat is? In de letters VVD 
zit het woord VRIJHEID. Als die partij 
daar niet meer voor opkomt. kan ze net 
zo goed opkrassen. Nif!t dan? 

G. F. Roeloffzen 
Enschede 

Joris' kleine-successen-politiek 

Het feit dat de Tweede-Kamerzitting in
zake Rost van Tonningen twee moties 
heeft opgeleverd lijkt in grote mate te 
zijn bereikt door een uitermate effectieve 
invloed van Joris Voorhoeve. Invloed is 
alleen dan werkelijk effectief indien zij 
voortvloeit uit grote kennis en inzicht en 
dat heeft onze fractieleider. De geïnteres
seerde houding jegens hem van de, voor
heen zo aanmatigende, pers getuigt hier
van. Dat hijzelf geen motie heeft inge
diend. is wellicht verrassend. maar ge
tuigt van leiderschap-potentieel. Er is 
momenteel geen behoefte aan sterke pro
filering; de huidige koers vangedegen 
consolidatie is goed. In de toekomst ech
ter zal de VVD een achtergrondpositie 
moeten vermijden. De keuze van haal
bare stellingen waarbij profilering mo
gelijk is. kunnenwe-dachtik-overlaten 
aan Joris Voorhoeve. Hij zal dan 'wel 
zelf het voortouw moeten nemen; ook on
der. soms demagogisch. politiek vuur. 

M. E. van de Stadt 
Den Haag 

Gelegenheidswetgeving 

Zou. ook maar iemand die iets van Thor
becke weet zich kunnen voorstellen dat 
deze zijn handtekening zou hebben gezet 
onder een stuk ge/egenheidswetgeving als 
onze Tweede Kamer thans over het pen
sioen van haar leden in elkaar aan het 
fabrieken is? Of dat Thorbecke er bang 
voor zou zijn geweest dat men zijn ruiten 
zou ingooien? 

J. G. Bruggeman 
Den Haag 
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Milieuhèffing 

~ ~ 
":;/{~~edsef voor mens en dier, 

1
0:::::/ 1' dat is eten en drinken 

1 voor W essanen. 

WESSANEN 
meer dan twee eeuwen 

koopmanschap en 
ondernemingsgeest. 

Postbus 410 
1180 AK Amstelveen 

Postbus 630 
1500 EP Zaandam 

Minister Nijpels wil milieuheffing op 
auto's gaan instellen. Jammer dat een 
VVD-minister nu ook al met drogrede
nen komt. De overheid heeft geld nodig, 
ook voor veel onnodige uitgaven zoals 
fraude bij uitkeringen, ongebruikte ont
wikkelingsgelden. .. etc. Waarom niet 
eerlijk gezegd: we pakken dat geld waar 
het kan, nl. bij de automobilist? Die is 
toch echt niet de enige "vervuiler". In ie
der huisgezin worden chloor, spuitbus
sen, waspoeders gebruikt. Toch ook mi
lieuvervuiling? Autogebruik terugdrin
gen: geen automobilist die de vrijheid 
van de auto geproefd. heeft zal zijn auto 
laten staan omdat hij extra moet gaan 
betalen. Van terugdringen zal dus geen 
sprake zijn. Laat de VVD in ieder geval 
eerlijk blijven en gewoon zeggen "we 
pakken het waar we kunnen". 

LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Aux Mille Etoiles, Les Marécottes / Serviceflatcentrum Bel
monte, Wageningen j Restaurant La Cloche, Leiden/ Hotel 
Edenhof, Zwammerdam / Finac, Utrecht / Van der Horst 
en Verbeek, Den Haag / Juwelier Rikkoert, Schoonhoven j 
Koninklijke Wessanen b.v., Amstelveen / Klokkenmakenj 
van der Meulen, Scharsterbrug j Het Noorden, Groningen / 
Het Kasteel van Rhoon, Rhoon / Spaar en voorschotbank, 
Surhuisterveen j Zilveren Kruis en VGCN, Noordwijk 

INTERNATIONALE 
ç==:==:::::::: SCHOOL ===~~ 

BEVERWEERD 

In het groene hart 
van Nederland 

Middelbare school met internaat voor jongens en meisjes 

• Nederlands Voortgezet Onderwijs 
Erkende Mavo-opleiding met mogelijkheden tot aansluiting op Amerikaans 
of internationaal onderwijs. 

• Senior High School 
Opleiding voor Amerikaanse colleges en universiteiten. 

• Internationaal Baccalaureaat 
V. W.O.-diploma, erkend door Nederlandse en buitenlandse universiteiten. 
- Intensieve studiebegeleiding 
- Uitgebreid sportprogramma 
- Kreatieve en muzische vorming 

Brochure en informatie: 
Internationale School Beverweerd 

3985 RE Werkhoven/Bunnik 
tel. 03437- 1341 of 1597 

HOTEL EDENHOF 
LENZERHEIDE (Zwitserland) 1500 m 

Ons hotelligt zeer centraal en toch rustig in een sneeuwzeker skige
bied met 35 liften. In de directe omgeving zijn de skiliften en de 
langlaufloipe (50 km) gaat direct langs ons hotel. 
Vraag vrijblijvend onze folders en prijzen. 

Adres in Holland: B. de Geus, Vinkebuurt 6, 2471 XC Zwammer
dam, tel.: 01726 - 15520 of Hanneke de Geus, Hotel Edenhof, 
7078-Lenzerheide, tel.: 09/41.81.343034. 

BREDA - 9 januari 1987. drs. F. M. Feij. 
Café-Restaurant Markendael. 17.30 uur. 
Politiek Cafe. 

BREDA- 19 januari 1987. dr. W, F. van 
Eekelen. Café-Restaurant Markendael. 
20.00 uur. Forumdiscussie. 

Mme Paul Lanzing· 
Heemstede 

De stellingen onderschreven 
door de partijraad van 1 no
vember jl. betreffende "Alge
mene uitgangspunten voor eco
nomische politiek" zullen in het 
januarinummer worden ge-

In deze rubriek worden alleen aan
kondigingen opgenomen van open
bare bijeenkomsten (voor iedereen 
toegankelijk) waar landelijke 
VVD-politici het woord voeren. 

EINDHOVEN - 20 januari 1987. mr. drs. 
H. Langman. Stadspaviljoen. 20.00 uur. 
Liberalisme en economie . 

VROUWEN IN DE VVD DEN HEL
DER- 8 januari 1987. mevr. E.G. Terp
stra. Motel Betlehem. 20.00 uur. Eut
hanasie/ actuele politiek. 

plaatst. Redactie 

ASSEN- 5 januari 1987. mevr. E.G. 
Terpstra. Hotel de Nieuwe Brink. 20.00 
uur. Nieuwjaarsreceptie. 

, OCWESTLAND- 26 januari 1987. drs. 
D. J. D. Dees. De Spaansche Vloot, 's
Gravenzande. 20.00 uur. Volksgezond
heid. 

16 december 1986 

23 ··-
---------------------------------------------~-----DEM ________________ __ 

CRATIE 



In een harmonische samenleving. 

INVESTEREN in de toekomst 
van uw dochter ... een 
KERSTCADEAU VAN BLIJVENDE 
WAARDE! 

Onze éénjarige, intensieve talenopleidingen van hoog 
internationaal niveau (dipl. Cambridge, Alliance françai
se, Goethe lnstitut) vormen tesamen met onze gelijk
tijdig te volgen opleiding voor Hotelvak en Toerisme 
(dipl. Schweizer Hotelier Verein) de ideale studiecom
binatie voor een zékere entree in het beroepsleven. 

Met de .. know-how" van tientallen jaren ervaring bieden 
wij een veelzijdige opleiding aan ong. 50 leerlingen van 
ca. 20 nationaliteiten. 

Gun uw dochter de voorsprong van een internatio
nale opleiding. 

In juli is onze zomercursus voor jongens èn meisjes een 
combinatie van talentraining, sport en ontspanning. 

lnstitut SUNNY DALE 
Intern. Spracheninternat 
Fam. Dr. K. Gaugler 
CH-3812 Wilderswil/lnterlaken 

Voor nadere inlichtingen en referenties: 
mevr. E. A. Wehrmeijer, Hazelaarlaan 10 
2267 BH Leidschendam, tel.: 070-997101 

Serviceflatcentrum "BELMONTE" 
Wageningen 

Belmonte is een van de betere serviceflatcentra, waar u met volledig behoud 
van privacy, door uitstekende centrale voorzieningen wordt omringd. Daarom 
een ideaal onderkomén voor de oudere mens, die meer rust en gemak wenst, 
maar het woongerief wil behouden. 

Fraai gelegen, volop wandelmog'elijkheden vlak naast de deur, goede verbin
dingen met stad en omgeving. 
Prima logeeraccommodatie. 
Leeftijdsgrens voor toelating 75 jaar. 
Alleen koopflats. 

Laat U uitvoerig inlichten over wellicht voor u bestaande mogelijkheden. 

Telefoon tijdens kantooruren 08370- 10521, 's avonds 08370- 22727. 

ULTRA GERIATRIE® u.a. RVG04517 
Een uitgebalanceerde vitamine samenstelling voor 
volwassenen en bejaarden. 

TOEGESTAAN VOOR ZIEKENFONDS 
FLACON A 60 CAPSULES INHOUD PER CAPSULE: 

Vitamin. A (palmitaatl 5000 I.V. Kalii Sulfat. 
Vitamin. D 3 400 I. U. Ferro Sulfat. sicc. 
Aneurini·mononitrat. 10 mg Zinci Sulfat. sicc. 
Vîtamin. B 2 • 10 mg Vitamin. C 
Vitamin. B 6 (HCL) "3 mg Vitamin. E (dl·alpha) 
Vitamin. B 12 5 mCf" Acid. Glutaminic. 
Nicotinamid. 50 mg L-Lysin, HCL 
0-Panthenol 6 mg Rutin 
Bictin 50 mcg Dimethylamine-aethanol-
Lever desiccat. 25 mg bitartrat. (bete) 
Cholin. bitartrat. 25 mg Saffier OI. 
lnositol. 25 mg Aerosil 
Acid.-p-Aminobenzoic. 10 mg Ceraa-comp. 
Oicalcii-phosphat. anhydr 170 mg Soja-lecithin. 
Magnesii Sulfat. sicc. 21,3 mg Aethylvanillin. 
Mengani Sulfat. sicc. 1,5 mg p-Methoxy-acetophenon. 

TT,2mg 
49,5mg 
1,4mg 

75 mg 
7 mg 

40 mg 
25 mg 
10 mg 

10 mg 
386,5 mg 

1 mg 
60 mg 
18,3mg 
1,9-mg 
1 mg 

FAHRENHEIT B.V. " 
Thomsonlaan BOa, 2565 JE Oen Haag, Telefoon 070 652841 

Hypotheek met Mogelijkheden 

• Rente 1 tot 5 jaar vast 

• Rentebetaling per kwartaal 
achteraf 

• Extra aflossing tot 25% van de 
hoofdsom 

• Afgeloste deel kan weer 
opgenomen worden voor 
onderhoud en verbouwing 

• Na aflossing van de helft van 
de hoofdsom is verdere 
aflossing niet verplicht 

SQaar en Voorschotbank 
Een degelijk, coöperatief bankiershuis, sinds 1909 

Tel. 05124-1925 
Torenplein 7 9231 CG Surhuisterveen 

,.-------~ ! • EENBRIUANT IDEE •.• ~ 
Bezoek vrijblijvend onze 

1 I SHOWROOM VAN EXCLUSIEVE 
DIAMANTJUWELEN EN LOSSE DIAMANTEN. 

I 
I 

• Diamantslijperij, fabrikant 
diamantjuwelen. 

• Tot 250Jo voordeel voor kaanhouders 
van American Express, Diners dub 
Euro Card en Visa. 

• Interessante mogelijkheden voor uw I 
buitenlandse relaties. 

• Lid Internationale diamant beurs. 

\ 
• Relatie geschenken. 

• Begeleiding aan- verkoop 
bcleggingsdiamant. 

• Geopend van ma. t/m za. 9.30-17.30, vrijdag tot21.00 uur. 

Diamonds Manufacturing Rotterdam 
KipS!raat 7b - Rotierdam - Tel. OIO- 413.45.50 - -------f//111# 
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van der horst 
& verbeek 

KOOP/VERKOOP 
Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. W1j kopen of 
verkopen voor u zowel privé onroerend goed als commer
ciëel onroere:~d goed. 

makelaars en taxateurs o.g.· 2585 EZ 's-gravenhage 
laan copes v. cattenburch 127 ·telex 34334 ~~ 

telefoon: 070-60 09 13* MAKELAAR 

ORIGINELE FRIESE KLOKKEN 
worden bij ons reeds jaren op ambachtelijke wijze gemaakt, 
zowel uurwerken als massief eiken kasten. 
U kunt bij ons uw eigen klok samenstellen door b v. kast en 
wijzerplaat zelf uit te zoeken of een beschildering naar eigen 
keuze. Komt u eens geheel vrijblijvend onze collectie bezich
tigen of vraag even een folder aan. 
Vanzelfsprekend kunnen wij ook uw antieke klok restaureren. 

Klokkenmakerij V.d. GMeuJe11., 
Roazebosk 13, 8517 HA Scharsterbrug, tel 05138-2751 
vanaf rotonde Jou re richting Scharsterbrug. 
Zaterdags tot 17.00 uur open. 

iM Ltd Romantische Restaurants ~
SPECIALITEITEN RESTAURANT 

I •-:. ,, 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. .. ~ · ' -
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63, 3161 KD Rhoon tel.: 01890-18896/18884 

RESTAURANT 

Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 

LIJFRENTE PRAKTIJKFINANCIERING 

- Hypotheekanalyse voor bestaande contracten- Volle
dige hypothecaire financiering woonhuis- Stamrecht
constructies, pensioenbreuk en gouden handdruk -
Overheveling van bruto/netto inkomen naar (stude
rende) kinderen -Bewaking pensioencontracten voor 
particulieren en bedrijven - Lijfrenteconstructies en 
maximale fiscale lijfrente-aftrek- Gratis financieel rap
port voor hypotheek of lijfrente - Praktijkfinanciering 
voor artsen, advocaten, accountants. 
,-------------, 
1 Ik wil vrijblijvend informatie over @QO(ID~ 1 

I D Gratis financieel rapport hypotheek 1J v~rllchtingsbureau 1 

D Gratis financieel rapport lijfrente voor Academid I 
I o ___________ _ 
I Naam: I 
1 Adres: I 

1 Postcode en plaats: 1 

I Stuur de coupon naar FINAC, Antwoordnummer 881, 3500 VT I 
L

Utrecht ofbel tijdens kantooruren: 030-319747 J 
VVD 10 ------------

ONAFJ-!ANKEWJKE INTERMEDIAIRS VOOR PENSIOENEN/ASSURANTIËN/ 
HYPOTI-IEKEN/PRAKnJKFINANCIERINGEN VRijE BEROEPEN. 



De KruisPolis betaalt ook 
de fysiothera eut, 

maar we zorgen everdat 
u die niet nodig heeft. 

Sportmassage is niet alleen plezierig om een ontspannen gevoel te krijgen, 
maar helpt ook om despieren soepeler te maken. Zorg dat de massage altijd 

gebeurt door een erkende sportmasseur. W ie bij Zilveren Kruis 
. VGCN een particuliere 

ziektekostenverzekering heeft, is ook 
verzekerd van de hulp van een fysio
therapeut. 

Maar het blijft natuurlijk altijd 
beter om te voorkomen dat u die 
hulp nodig heeft. 

Vandaar dat Zilveren Kruis 
VGCN onder het motto "Voorko
men is beter dan genezen" u ook tips 
geeft om blessures te voorkomen. 

~-·---- Mocht u ondanks alle voor-

Steeds meer mensengaan in hun vrije 
tijd sporten zonder eerst een keurings

arts te raadplegen. Ook als u niet in com
petitieverband speelt, is zo'n keuring aan 
te raden, omdat uw sportieve activiteiten 
anders wel eens een tegengesteld effect 
kunnen hebben. 

zorgen toch naar de 
dokter moeten, 
dan bent u met 

de KruisPolis 
van Zilveren 
Kruis VGCN 

beter af. Wilt u 
weten hoevoordelig 

en volledig de KruisPolis 
is, bel dan gratis 06-0444. 

U ontvangt dan vrijblijvend alle 
glasheldere informatie. 

Ook voor collectieve verzekerin
gen kunt u contact met ons opne
men. Belt u hiervoor 01719 -70210 

of 030- ~ ZilverenKruisVGCN 
715634. "a..,. ziektekostenverzekeringen 

Van ZilverenKruis VGCl\r mag je meer verwachten. -J) 
0 
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